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INTRODUCERE 

Volumul al VI-lea al lucrării Stenogramele şedinţelor Consiliului de 
Miniştri. Guvernarea Jon Antonescu conţine 18 stenograme, datate între 3 februarie 
şi 30 aprilie 1942, dintre care 14 sunt ale şedinţelor Consiliului de Miniştri, 2 ale 
Consiliului Economic de Coordonare, I a Consiliului Economic de Coordonare şi 
Aprovizionare şi I a Consiliului de Aprovizionare. Trei şedinţe ale Consiliului de 
Miniştri au fost cu guvernatorii provinciilor Basarabia, Bucovina şi Transnistria, 
deoarece se introdusese sistemul c:a o dată pe lună să se ţină un asemenea Consiliu 
de Miniştri. Din cele 18 şedinţe amintite mai sus, doar trei au fost conduse de 
Mihai Antonescu, celelalte desfăşurându-se în prezenţa Mareşalului. 

În această perioadă, deşi după încheierea operaţiunilor militare de la Odessa 
o parte a Armatei Române a fost retrasă în ţară, pentru refacere şi reorganizare, 
trupe române au participat, împreună cu Armata Germană, la ofensiva din Crimeea, 
în nordul Mării de Azov, la asediul Sevastopolului etc. 1 În ianuarie I 942, la 
Bucureşti, Keitel a avut discuţii cu Mareşalul şi acesta s-a obligat să trimită trupe 
pe front, care să echivaleze efectivul celor din 1941 2

• Consecinţa acestei promisiuni 
a fost că, în şedinţa Consiliului de Miniştri, Conducătorul Statului amintea că ''se 
poate întâmpla să fim chemaţi să mobilizăm" şi cerea comprimarea cursurilor 
şcolare, deoarece o parte din învăţători şi profesori unnau să fie mobilizaţi.3 

În şedinţa din 3 februarie, Mareşalul anunţa: "Trebuie să plec din ţară, voi 
lipsi câtva timp ... "4

• Era vorba de vizita pe care urma să o facă lui Hitler. 
Întâlnirea a avut loc la 11 februarie, la cartierul general al Ftihrer-ului, lângă 
Rastenburg, în timpul căreia Mareşalul i-a declarat Fiihrer-ului că România este 
gata să asigure, în vară, o mare contribuţie inilitară5 . După această întâlnire cu 

1 Generalul Ion Gheorgh1:. Un dicta/or nefericit. Mareşalul Ion Antonescu (Calea României spre 
Statul satelit}, ediţie şi studiu introductiv de S1elian Neagoe, Bucureşti. Editura Machiavelli. 1996, 
p. 208; Alesandru Dutu. Florica Dobre, Lconida Loghin. Armata română în cel de al doilea război 
mondial (194 I-l 945). Dicţionar enciclopedic, Bucureşti, Editura Enciclopedică. 1999, p. 6-7. 
2 Andreas Hillgruber, Hitler, Regele Carol şi Mareşalul Antonescu. Relaţiile germano-române (}938-
/94.J). cdilie şi studiu bio-bibliografic de Stelian Neagoe, Bucureşti, Editura Humanitas, 1994, p. 182. 
1 infra. p. 2. 
4 Infra. p. 6. 
s Andreas Hillgrnber, op cit., p. 182-183. Cu ocazia vizitei, Ion Antonescu a remis lui Hitler un 
memorandum. întocmit de Mihai Antonescu. in care. după ce arală contribuţia României în 
colaborarea cu Germania şi că este de acord cu noi eforturi, solicită ajutor pentru dezvoltarea 
economiei şi înzestrarea armatei şi cen: clarificarea raporturilor cu Ungaria şi Bulgaria. Textul 
memorandumului, în: Antonescu - Hitler. Corespondenţă şi întâlniri inedite (1940-1944), voi. I, 
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Hitler, în şedinţa Consiliului de Miniştri din 26 februarie, cu guvernatorii 
provinciilor alipite, Mareşalul infonna că "peste câteva zile eu voi veni m 
Basarabia, cu trupe',6. În aceeaşi şedinţă, Mareşalul explica prezenţa trupelor 
române la Doneţ: "După infonnaţiile venite de la Berlin, se credea că Annata 
Rusească a fost învinsă. N-a fost învinsă, a reacţionat, şi reacţiunea ei ne-a obligat 
să facem noi sforţări şi să ne ducem cu forţele mai departe, nu numai în 
Transnistria, dar până la Doneţ"7 • 

În Consiliile de Miniştri cu guvernatorii Basarabiei, Bucovinei ş1 
Transnistriei s-a discutat despre· situaţia industriei şi agriculturii, pentru care 
Mareşalul cerea să se acorde credite; despre statutul juridic al provinciilor şi al 
bunurilor industriale şi comerciale; despre regimul juridic al bunurilor expropriate 
etc. În şedinţa din 27 martie, Conducătorul Statului a precizat, în legătură cu 
Transnistria: "Transnistria este o provincie care se administrează singură; n-are ce 
căuta acolo Ministerul Comunicaţiilor; nu putem face acte de imixtiune în 
administraţia acestei provincii, pentru că s-ar putea pune anumite chestiuni de drept 
internaţional care ar putea avea consecinţe pentru Neamul Românesc. N-a venit 
momentul pentru germani, cu atât mai mult pentru noi, ca să facem acte c.are s-ar 
putea întoarce împotriva Neamului Românesc, la masa verde"8

. Şi, mai departe: 
"Nu trebuie să facem în Transnistria acte de imixtiune, care să ne compromită 
poziţiile viitoare. Nu trebuie să facem din această Rusie un duşman de moarte 
pentru noi. De aceea, noi facem o administraţie mult mai omenoasă, pentru că ne 
purtăm cu populaţia altfel decât germanii; nu omorâm decât pe cei cari fac acte 
contrare ordinei şi siguranţei noastre; nu maltratăm această populaţie, ci, 
dimpotrivă, îi tratăm pe toţi cât se poate de bine. Populaţia din Odessa mănâncă 
pâine şi came ca şi noi, iar prizonierii ruşi mănâncă la fel ca soldaţii noştri"9 • În 
aceeaşi şedinţă, Mareşalul a mulţumit guvernatorului Gh. Alexianu pentru ceea ce 
a făcut acolo10

• 

De sărbătorile Paştelui anului 1942, Mareşalul a ţinut să ajungă pe front, "ca 
să fiu în mijlocul soldaţilor, ca îmbărbătare pentru ei şi să le aduc şi salutul şi 
dragostea frăţească a ţării noastre"' 1• Apoi, a făcut "o îndelungată vizită", care "A 
fost mai mult decât o inspecţie; a fost un control pe care l-am făcut şi Annatei, şi 
administraţioi civilo, şi şcoalolor, şi Ju~ti\iei, şi tutumr organelor noastre care, la 
periferie, ne ajută< ... > ca să facem dir: această ţară ce visăm cu toţii şi ceea ce ne 

edilie de Vasile Arimia, Ion Ardeleanu, Ştefan Lache, Editura Cozia, 1991, p. 166-178; rezumatul 
convorbirii dintre Ion Antonescu şi Hitler. în Ibidem. p. 178-184; minuta întocmită de Paul Schmidt 
asupra convorbirii din 11 februarie, în Ibidem, p. 185-188. 
6 Infra, p. 175. 
7 Infra, p. 217. 
8 Infra, p. 385. 
9 Infra, p. 386. 
'
0 Infra, p. 396. În legătură cu administralia românească în Transnistria, vezi Olivian Verenca, 
Administraţia civilă română în Transnistria. 1941-/944, edi1ia a II-a, îngrijită de Şerban Alexianu, 
Bucureşti, Editura Vremea, 2000. 
11 Infra, p. 429. 
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re;:lamă şi istoria şi concetăţenii noştri" 12 • În urma "controlului" făcut, Mareşalul a 
ccmunicat constatările sale în şedinţa Consiliului de Miniştri din 17 aprilie. La 
stenograma şedinţei am anexat documentul care conţine atât constatările 

Mareşalului, făcute în timpul inspecţiei la prefecturi, primării, biserici, şcoli, 

sritale, cămine, fabrici, cât şi instrucţiunile date de el autorităţilor competente 
ptntru remedierea neajunsurilor depistate 13

• 

Relaţiile economice cu Germania au fost frecvent discutate în şedinţele 

Cmsiliului de Miniştri. La baza relaţiilor economice româno-gennane a stat 
P,otocolul economic semnat la Berlin, la 17 ianuarie l 94i14, de comisii 
gLvernamentale din cele două ţări. Şedinţa Consiliului de Miniştri din 4 februarie a 
f05t consacrată analizării Convenţiei Economice semnate la Berlin15

, dar şi în alte 
şedinţe au fost discutate dificultăţile provocate ţării şi populaţiei prin nerespectarea 
prevederilor ei de către partea germană. În şedinţa din 24 februarie, Mareşalul îi 
ce-ea lui Gh. Minescu, director general al I.N.C.0.0.P.-ului, ca să-i comunice lui 
N~ubacher că, dacă nu veneau tractoarele la vreme, conform Convenţiei, "nici noi 
m ne putem ţine de angajamentele noastre", şi arată că la Berlin a spus: "Dvs. vă 
plingeţi că nu vă dăm petrol destul? De ce nu trimeteţi la timp cărbuni Căilor 
Ftrate? De ce n-aţi tăcut conducta pentru gaz de sondă, ca să vă putem da mai 
m1ltă păcură?" 16 Lui Clodius i-a spus: "Pâinea pe care nu v-o dau trebuie s-o dau 
s-•> consume cei 5-6 sute de mii soldaţi pe care îi am în cazărmi, pentru că mi s-a 
ce-ut armată" 17 • Iar în şedinţa din 4 februarie, Mareşalul a spus, profetic: "Eu nu 
vr!au să fiu acuzat că am vândut gennanilor interesele ţării mele. Eu sunt român şi 
îndeg să servesc interesele românilor" 18

. 

Pentru executarea Convenţiei, Mareşalul a ajuns la concluzia că România 
tnbuie să aibă un reprezentant la Berlin, aşa cum aveau germanii pe Neubacher la 
BLcureşti, şi a însărcinat cu aceasta pe Bossie şi pe ataşatul militar Ion Gheorghe 19

, 

da· urma să fie numită o comisie "formată din oameni pricepuţi şi, în special, 
erergici, cari să nu se lase intimidaţi."20 

Şi acordul economic cu Italia provoca mari dificultăţi economiei româneşti 
şi !xecutarea lui s-a discutat în şedinţele Consiliului de Miniştri din 24 februarie21 

şi din 25 aprilie22
. Mareşalul a hotărât să nu mai dea grâu italienilor, deşi 

ap·ovizionarea cu pâine era marea problemă a Italiei, aşa cum raporta generalul 
N. Stoenescu, ministrul Finanţelor, în şedinţa din 25 aprilie, după vizita făcută la 
exJOziţia de la Milano, unde şi România a avut un pavilion. La insistenţele 

1
: ll/ra. p. 430 

IJ 11/ra. stenograma nr. 15, cu anexa ei 
14 1J1dreas Hillgruber, op. cit., p. 182, 199. 
15 hfra. doc. nr. 2, p. 28. 
16 Jifra, p. 157-158. 
17 Jifra, p. 397. 
11 Jifra, p. 65. 
19 lste vorba de generalul Ion Gheorghe, autorul lucrării citate mai sus, Un dictator nefericit. 
20 Jifra, p. 156. 
21 Jifra, p. 135-136. 
22 hfra, p. 509-514. 
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generalului N. Stoenescu ca România să dea grâu Italiei, la un moment dat, Jon 
Antonescu a replicat: "Chiar ieri s-a făcut în Consiliu propunerea să se reducă raţia 
de pâine la noi. Or, într-un moment când reduc raţia de pâine, pot să iau eu grâu din 
ţară şi să-l trimit peste graniţă? Credeţi dvs. că aceasta este o politicăjustă?"23 

În ţară se manifesta o gravă criză economică şi se luau măsuri pentru a se 
reduce efectele acesteia. În şedinţa Consiliului de Miniştri din 24 aprilie s-a 
discutat despre situaţia grea a producţiei industriale (siderurgice, a pielăriei etc.); 
despre lipsa materiilor prime; situaţia din agricultură. Se avea în vedere problema 
energiei, care şi-ar fi găsit o rezolvare prin construirea Centralei Hidroelectrice de 
la Dunăre (Porţile de Fier). Lipsa fierului ca materie primă pentru industrie se 
preconiza să fie acoperită prin aducerea în ţară a fierului vechi aflat în cantităţi 
mari în Basarabia şi Transnistria. 

Frecvent discutate în şedinţele Consiliului de Miniştri au fost: problema 
preţurilor (pentru muncile agricole, sfeclă, lapte etc.); problema aprovizionării 
populaţiei cu lemne de foc şi combustibil lichid, seminţe, pânzeturi, încălţăminte, 
cu alimente (pâine şi mălai, came, ulei, brânză etc.). Se preconiza construirea unui 
abator în Capitală. 

De asemenea, problemele de sănătate publică şi mortalitatea foarte mare au 
stat în atenţia Consiliului de Miniştri. Din cauză că numărul medicilor era mic, s-a 
sporit numărul studenţilor la Medicină, pentru a încerca să se acopere necesarul de 
12.000 de medici pe toată ţara, studenţilor asigurându-li-se asistenţă medicală 

gratuită. În mediul rural, în unele zone revenea un medic la 12.000 locuitori, iar în 
altele era un medic la 6000 de locuitori. De asemenea, şi numărul farmaciştilor era 
mic şi, pentru a se rezolva acest neajuns, se cerea reînfiinţarea Facultăţii de 
Farmacie din Iaşi. 

Studenţii însă "au început să se mişte", iar în şcoli au reapărut Frăţiile de 
Cruce, remarca Mareşalul în şedinţa de la 3 martie şi trăgea concluzia că acţiunea 
aceasta nu era legionară, ci comunistă. Cu acel prilej, Conducătorul Statului a 
afirmat: " ... eu am introdus regimul legionar, eu răspund în faţa Istoriei. < ... > Au 
fost unii profesori legionari cari au fost oportunişti, cum am fost şi eu, un 
oportunist politic. Nu puteam veni, decât aducând regimul legionar. L-am pus să 
facă treabă. Nu a făcut, a fost dat peste cap."24 Se impunea deci reintroducerea 
disciplinei în şcoli, reeducarea copiilor ( 137 copii fuseseră condamnaţi pentru 
activitate în timpul rebeliunii), căci erau doar nişte victime. 

Starea din sânul Bisericii a fost discutată în mai multe şedinţe ale Consiliului 
de Miniştri: cearta dintre Facultatea de Teologie din Cernăuţi şi Mitropolit; 
alegerile la scaunele vacante de episrnpi, în special la cele din Basarabia. Oamenii 
văzând că nu se fac alegeri, mai ales în Basarabia, puteau avea sentimentul unui 
provizorat al stăpânirii româneşti în aceste ţinuturi. In rândul clerului se dădea o 
nefirească luptă de interese, ur: caz concludent fiind acela al Mitropoliei Olteniei, 
înfiinţată de Stăntul Sinod şi tot Sfântul Sinod cerea desfiinţarea ei. Vorbind de 

23 Infra. p. 512. 
24 Infra, p. 228-229. 
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această situaţie, Mareşalul arăta că el n-a făcut nici o presiune asupra nimănui, deşi 
e~e "dictator". La 3 februarie 1942, pe ordinea de zi a şedinţei a fost şi "chestiunea 
preoţilor cu pedepsele suspendate şi repuşi în funcţiune"25 • Era vorba de preoţii 
ca-c participaseră la rebeliune. 

În şedinţa din 3 februarie, Mareşalul a reluat ideea înfiinţării Consiliului de 
Stit, pe care intenţionase să-l facă în luna ianuarie, dar nu credea că-l va putea face 
ni:i în februarie, nici mai târziu. Avea nevoie de el, pentru că: "Nu pot eu să-mi iau 
aSJpra mea toată problema reorganizării Statului"; Consiliul de Stat îi trebuia "ca 

. d .,,26 ur maximum e garanţie . 
De mai multe ori, în şedinţele Consiliului de Miniştri, s-a vorbit despre 

mnorităţi. Germanii, organizaţi în Grupul Etnic German, şi-au creat formaţiuni 
m litare proprii, cu uniforme şi cu comandanţii lor. Mareşalul - în şedinţa din 
3 februarie - recomanda mult tact, în legătură cu aceştia, deoarece au primit 
irntrucţiuni de a nu mai face acte de indisciplină în cadrul Statului în care trăiau27 . 
Atitudinea germanilor din Transilvania a indignat pe unii oameni politici români şi 
1-, determinat pe Iuliu Maniu să adreseze o scrisoare lui Mihai Antonescu, prin 
ca·e atrăgea atenţia asupra pericolului pe care îl reprezintă pentru ţară această 
sti.re de lucruri. 28 În legătură cu ungurii, Mareşalul cerea să "Ne purtăm cu ei 
ca un popor civilizat"2

Q. 

In şedinţa Consiliului de Miniştri cu guvernatorii provinciilor Basarabia, 
Btcovina şi Transnistria, din 26 februarie, s-a discutat şi "Problema evacuării din 
Bc.Sarabia a polonezilor şi ucrainenilor", fiind vorba, de fapt, nu de o evacuare, ci 
de plecarea lor. La acea dată, trecuseră 1400 şi alţii rămăseseră la Moghilev. 
M1reşalul a întrebat: "Dar oamenii cu ce trăiesc? Să fie grupaţi pe familii, să nu fie 
mdtrataţi, ci să fie puşi la muncă, ca să li se asigure existenţa. < ... > Pe cei cari îi 
prmesc germanii, îi trecem dincolo; cei cari nu sunt primiţi, sunt îngrămădiţi către 
Tnnsnistria. Va veni momentul când vom lua şi pe evrei şi pe ceilalţi străini, ca 
să-i trecem şi mai departe"30

. În ceea ce îi priveşte pe evrei, Mareşalul arăta, 
refaitor la Basarabia şi Bucovina,: "Ruşii n-au urmărit numai o politică de lovire a 
Neunului Românesc, pentru că au deportat şi evrei, şi bulgari, şi ucraineni, şi ruşi 
de ai lor. Prin urmare, avem evre: depo11aţi, ca şi români de ai noştri; avem evrei 
mcrţi, decimaţi de război, sau luaţi de armatele ruseşti în retragere şi, în sfârşit, mai 
smt şi evrei rămaşi pe loc. Deci, iată patru categorii numai în cadrul populaţiei 
ev1eicşti din Basarabia şi Bucovina"31

. Evreii deportaţi trecuseră spre Transnistria 

2~ /,(ra, p. 8-9. 
26 /,fi-<,. p. 6. 
27 /,/ra, p. 14. 
28 S:risoarea a fost publicată în: Mareşo/11/ Anronescr, Ep:.110/arul lnfern11/11i, avertisment. note şi indice 
de 1ume de Mihai Pelin, <Bucureşti>. f-diturn Viitorul Românesc, <1993>, p. 255-260. În şedin(a 
Cor.;iliului de :vtiniştri din 3 februarie, Mareşalul arată că ··acum" primeşte memorii de la to\i: Dinu 
Brăianu. Iuliu Maniu, generaţia de la 19:02; în lucrarea amintită mai sus nu sunt cuprinse însă aceste 
menorii. 
29 b(ra,p.15. 
30 h(ra, p. 198-199. 
31 hfra, p 199 
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înainte de 26 februarie 1942, când Mareşalul arăta că, în perioada ce va urma, se 
vor ivi probleme sanitare, care se vor pune la sfărşitul iernii, "din cauza lipsei de 
hrană şi din pricina trecerii evreilor, cari au lăsat diferite boale şi au creat focare de 
contagiune pe anumite culoare, pe unde au mers"32

. Pentru evreii care nu au fost 
deportaţi s-a dat dispoziţia de a nu li se plăti pensii. În Consiliul de Miniştri s-a 
discutat situaţia evreilor botezaţi, pe care Comunitatea Evreiască nu-i admitea ca 
membri şi nu le dădea pensii sau ajutoare, care "În majoritate, sunt oameni foarte 
bătrâni, săraci şi incapabili de orice muncă", care fuseseră funcţionari. Ion 
Antonescu a dispus: "Să li se dea pensii"33

. 

Erau şi alte minorităţi, mai ales în Basarabia: ucraineni, polonezi, bulgari, 
găgăuţi. 

La şedinţa Consiliului de Miniştri s-a vorbit şi despre diferite secte, tolerate 
sau nu de către Stat34

• 

Foarte greu de rezolvat s-a dovedit a fi problema refugiaţilor. La 26 februarie 
s-a discutat "Situaţia coloniştilor din Rădăuţi, aduşi din Cadrilater"35

; la 3 martie, 
Mareşalul s-a referit la refugiaţii din Transilvania36

, iar şedinţa din 13 martie a fost 
dedicată, în totalitate, analizei situaţiei refugiaţilor37 • 

Stenogramele cuprinse în volum conţin şi alte informaţii, extrem de variate, 
ca, de exemplu, cele referitoare la: propagandă; cenzură; pensiile invalizilor, 
orfanilor şi văduvelor de război; dezvoltarea turismului în Bucovina; contractul cu 
germanii în privinţa pescuitului în bălţile româneşti; valorificarea fructelor; 
evacuarea din Odessa a unor fabrici şi maşini; bugetul pe exerciţiul 1942-1943; 
conducta pentru aducerea gazului de sondă la Bucureşti; situaţia diferitelor fabrici 
etc. etc. Cum toate acestea nu ar fi putut să fie semnalate în Introducere, rămâne ca 
lectura întregului volum să le scoată în evidenţă. 

12 Infra, p. 21 O. 
J.1 Infra, p. 212. 
14 Infra, p. 213-215. 
15 Infra, p. 212-213. 
36 Infra, p. 250-251. 
37 

Infra, stenograma nr. I O, p. 295-326. 
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Lista miniştrilor Guvernului Ion Antonescu 
(în perioada februarie-aprilie 1942) 

Preşedintele Consiliului de Miniştri: - Mareşal Ion Antonescu 
Vicepreşedintele Consiliului de /1„Jiniştri: - Mihai A. Antonescu 

- secretar general la Preşedinţia Consiliului de Miniştri: - Ovidiu Vlădescu 
- subsecretar de Stat la Preşedinţia Consiliului de Miniştri, pentru 

Românizare, Colonizare şi Inventar: - Titus Dragoş 

Ministerul Afacerilor Interne: 
- ministru: - g-ral Dumitru I. Popescu 
- subsecretari de Stat: - g-ral Constantin Z. Vasiliu 

- Petre Strihan 

Ministerul Afacerilor Străine: 
- ministru: - Mihai A. Antonescu 

Ministerul Finanţelor: 
- 1111111stru: - g-ral Nicolae N. Stoenescu 
- subsecretar de Stat: - Mircea Vulcănescu 
- secretar general: - Nicolae Răsmeriţă 

Ministerul Justiţiei: 
- ministru: - Constantin C. Stoicescu 

Ministerul Culturii Naţionale şi al Cultelor: 
- ministru: - Ion Petrovici 
- subsecretari de Stat pentru: 

- Educaţie Extraşcolară: - g-ral Victor Iliescu 
- Şcoală: - Ion C. Petrescu 

Ministerul Propagandei Naţionale: 
- ministru: -- Mihai A. Antonescu 
- subsecretar de Stat: - Alexandru Marcu 

Ministerul Apărârii Naţionale: 
- m1111stru: - g-ral Constantin Pantazi 
- secretar general: - g-ral Ioan Boiţcanu 

- Vintilă Davidescu 
-- subsecretari de Stat pentru: 

- Înzestrarea şi Admimstrarea Armatei: - g-ral Gheorghe Dobre 
-Aprovizionarea Armatei şi Populaţiei Civile: - g-ral Constantin Constantin 
- Aer: - g-ral Gheorghe Jienescu 
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- Marină: - contraamiral Nicolae Păiş 

Ministerul Agriculturii şi Domeniilor: 
- ministru: - g-ral Ion Sichitiu ( I februarie - 19 martie 1942) 

-Aurelian Pană (19 martie - 30 aprilie 1942) 
- subsecretar de Stat: - Aurelian Pană 

Ministerul Economiei Naţionale: 
- ministru: - Ion C. Marinescu 
- secretar general : - Grigore Popescu 

- Paul Sterian 

Ministerul Lucrărilor Publice şi al Comunicaţiilor: 
- ministru: - Constantin D. Buşilă 

Ministerul Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale: 
- ministru: - dr. Petre Tomescu 
- subsecretar de Stat pentru Muncă: - dr. Constantin Dănulescu 

- secretar general Sergiu Băcescu 

La şedinţele Consiliului de Miniştri au participat, uneori, şi: 
Directorul general al Poliţiei şi Siguranţei: - col. C. Diaconescu 
Directorul general al Serviciului Special de Informaţii: - Eugen Cristescu 
Primarul general al Capitalei: - g-ral C. Florescu 
Guvernatorul Băncii Naţionale a României: -Alexandru Ottulescu 
Guvernatorul Bucovinei: - g-ral Corneliu Calotescu 
Guvernatorul Basarabiei: - g-ral C. Voiculescu 
Guvernatorul Transnistriei: - prof. Gheorghe Alexianu 
Subşeful Marelui Stat Major al Armatei: - g-ral I. Arhip 
Directorul General al Căilor Ferate Române: - g-ral T. Orezeanu 
Comisar al Guvernului pentru aprovizionarea cu lemne: - g-ral N. Bădescu 
Directorul Intendenţei din Subsecretariatul de Stat al Înzestrării şi Administrării 
Annatei: - col. Christofor Sireteanu 
Preşedintele Consiliului Creditului Naţional Industrial: - prof. I.N. Finţescu 
Şeful Cabinetului Militar al Conducătorului Statului: - col. Radu Davidescu 
Comisarul general al refugiaţilor: - Gheorghe Munteanu 
Comisarul general al Dobrogei: - Emil Grigorescu 
Preşedintele Societăţii Naţionale de Cruce Roşie: - dr. I.C. Costinescu 
Directorul general al I.N.C.O.O.P.-ului: - Gheorghe Minescu 
Directorul general al Casei Pensiilor din Ministerul Finanţelor: - N. Filipescu 
Directorul Contenciosului din Ministerul Apărării Naţionale: - col. C. Manoliu 
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Directorul Vămilor, din Ministerul Finanţelor: -- ing. P. Petrică 
Directorul Acordurilor, din Ministerul Economiei Naţionale: - Gheorghe Demetrescu 
Directorul Exporturilor, din Ministerul Economiei Naţionale: - Marius Drăgulescu 
Directorul general al Creditului Naţional Agricol: - Gheorghe Alexandrescu 
Directorul general al Creditului Agricol Ipotecar: - Al. Nasta 
Directorul general al Băncii de Credit a Meseriaşilor: - I. Joldea-Rădulescu 
Preşedintele Consiliului de Administraţie al Băncii de Credit a Meseriaşilor: 

- M. Romniceanu 
Prefectul Poliţiei Capitalei: - g-ral N. Pălăngeanu 
Directorul general al Casei Centrale a Asigurărilor Sociale: - dr. C. Dăniţă 
Preşedintele Consiliului de Administraţie al Casei Centrale a Asigurărilor Sociale: 

- P. Alexandrescu-Roman 
Secretar general la Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării: - Paul Horia Suciu 
Director general al O.R.A.P.-utui: - dr. Eugen Haţiegan 
Directorul Economiei Naţionale din Basarabia: - Dorin Nicolaescu 
Directorul Românizării, pentru Basarabia: - Dumitru Giurgiuveanu 
Primarul oraşului Bălţi: - T. Ardeleanu 
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LISTA DOCUMENTELOR 

l. 1942 februarie 3. Se discută despre: problemele şcolare (în condiţiile în 
care s-ar face mobilizarea; activitatea extraşcolară, situaţia tineretului din Grupul 
Etnic German etc.); probleme ale Bisericii (alegerile de episcopi, în Basarabia, 
îndeosebi; despre preoţii cu pedepsele suspendate şi puşi în funcţii); probleme 
sanitare (încadrarea studenţilor medicinişti în instituţiile sanitare, din cauza lipsei 
medicilor) etc. (p. 1) 

2. 1942 februarie 4. Se discută Convenţia Economică cu Germania, 
semnată la Berlin. (p. 28) 

3. 1942 februarie 12. Se discută despre: pensiile invalizilor, orfanilor şi 
văduvelor de război, blocările de materiale (cereale, bitum etc.); rostul 
românizării, implicaţiile politice ale aducerii În ţară a vaselor „Transilvania" şi 
.. Basarabia" aflate la Istanbul etc. (p. 69) 

4. 1942 februarie 13. Se discută despre: cererea germană de a se acorda 
dreptul de export mai multor societăţi germane; experţii agricoli germani trimişi în 
Basarabia; hârtia tipografică şi situaţia unor tipografii; îndiguirii pentru 
preîntâmpinarea inundaţiilor; preţuri (la sfeclă, lapte etc.); pătrunderea unor 
elemente străine În întreprinderi româneşti; Convenţia Economică româno
germană etc. (p. 93) 

S. 1942 februarie 24. Se discută despre: modul cum se execută acordul 
economic cu Italia; discuţiile lui Ion Antonescu la Berlin; construirea unui abator 
În Bucureşti şi a unei centrale electrice la Porţile de Fier; aprovizionarea populaţiei 
cu bunuri de consum (încălţâminte pânze/uri, lemne de foc) etc. (p. 134) 

6. 1942 februarie 26. Î11 Consiliu! de Miniştri cu guvernatorii Basarabiei, 
Bucovinei şi Transnistriei se discută despre: aprovizionarea cu cereale, acordarea 
de credite industriei şi agriculturii; stabilirea regimului juridic al bunurilor 
expropriate, minorităţi (evrei, polonezi, ucraineni, bulgari); acordarea de pensii 
evreilor botezaţi; dezvoltarea turismului în Bucovina; coloniştii din Cadrilater 
ajunşi la Rădăuţi etc. etc. (p. 174) 

7. 1942 martie 3. Se discută despre: disciplina în Şcoală şi apariţia unor 
m,mifestări legionare în rândul studenţilor; salarizarea corectă a Învăţătorilor şi 
doctorilor; chirii; situaţia invalizilor; situaţia refugiaţilor: starea de sănătate a 
populaţiei etc. (p. 220) 

8. 1942 martie 7. Se discută despre stabilirea preţurilor muncilor agricole 
şi ale produselor agricole. (p. 258) 

9. 1942 martie 11. Se discută despre tăbăcirea pieilor, producţia de Încălţăminte, 
fabricarea săpunului şi obţinerea unui bumbac superior calitativ. (p. 281) 
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10. 1942 martie 13. Se discută despre situaţia refugiaţilor din Transilvania 
şi din Cadrilater. (p. 295) 

11. 1942 martie 17. Se discută despre preţul muncilor agricole şi despre 
inundaţiile din Giurgiu şi din localităţile învecinate. (p. 326) 

12. 1942 martie 20. Se discută despre: noul proiect de Lege a minelor; 
contractul cu germanii în privinţa pescuitului în bălţile româneşti; executarea 
noilor acorduri comerciale şi de plăţi cu Germania; valorificarea fructelor (fabrici 
de marmeladă) etc. (p. 329) 

13. 1942 martie 27. În Consiliul de Miniştri cu guvernatorii provinciilor 
dezrobite se discută despre: acordarea de credite provinciilor; regimul juridic al 
Transnistriei; revizuirea impozitelor agricole stabilite; regulamentul legii din 
4 septembrie /94/, pentru reglementarea cetăţeniei locuitori/or din Basarabia şi 
Bucovina de Nord; situaţia Odessei etc. (p. 376) 

14. 1942 martie 31. Se discută despre bugetul pe exerciţiu/financiar 1942/1943 
şi despre conducta pentru aducerea gazului de sondă la Bucureşti. (p. 400) 

15. 1942 aprilie 17. Maresalul Jon Antonescu informează Consiliul de 
Miniştri despre constatările făcute în timpul inspecţiei efectuate în Basarabia, 
Bucovina şi Transnistria (se referă la situaţia din agricultură, industrie, lucrări 
publice, şcoli, spitale, administraţie etc.). (p. 429) 

16. 1942 aprilie 24. Se discută despre: situaţia deosebit de gravă a 
producţiei industriale (de energie, criza materiilor prime, de pielărie etc.); situaţia 
din agricultură (unde sunt necesare măsuri de sprijinire a producţiei); colaborarea 
economică cu Germania (care este foarte defectuoasă); asigurarea cu alimente a 
populaţiei etc .. (p. 474) 

17. 1942 aprilie 25. După ce se prezintă o notă privind controlul 
aprovizionării Capitalei cu alimente. g-ralul N. Stoenesc11, ministrul Finanţelor. 
relatează despre constatările ce le-a făcut cu ocazia vizitei la expoziţiile 

internaţionale de la Milano (unde România a avut un pavilion) şi de la Bâle, in 
Elveţia; apoi se discută despre: lipsa alimentelor (grâul, în special) in Italia; 
obţinerea „ energiei hidraulice " (Centrala Hidraulică de la Dunăre) etc. (p. 504) 

18. 1942 aprilie 30. În Consiliul de Ministri cu guvernatorii provinciilor 
dezrobite se discută despre: statutul juridic-administrativ al provincii/or; situaţia 
juridică a bunurilor industriale şi comerciale din Basarabia şi Bucovina; fabricile 
de ulei din Basarabia; probleme de propagandă etc. (p. 535) 
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DOCUMENTE 

1. 1942 februarie 3. Se disculă despre: problemele şcolare (în 
condiţiile în care s-ar fac.2 mobilizarea, activitatea extraşcolară, situaţia 

tineretului din Grupul Etnic German etc.); probleme ale Bisericii (alegerile 
de episcopi, în Basarabia, îndeosebi; de.'.pre preoţii cu pedepsele suspendate 
şi puşi în funcţii); probleme sanitare (încadrarea studenţilor medicinişti în 
instituţiile sanitare, din cauza lipsei medicilor) etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

de marţi, 3 februarie 1942 

Şedinţa se deschide la ora 11. I 5, sub preşedinţia dlui Mareşal Ion 
A1tonescu, Conducătorul Statului. 

Iau parte domnii: prof. I. Petrovici, ministrul Culturii Naţionale şi al 
Ctltelor; g-ral D. Popescu, ministrul Afacerilor Interne; prof. dr. Petre Tomescu, 
mi1istrul Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale; g-ral Victor Iliescu, subsecretar 
deStat la Ministerul Culturii Naţionale şi al Cultelor, pentru Educaţia Extraşcolară; 
I. :::. Petrescu, subsecretar de Stat la Ministerul Culturii Naţionale şi al Cultelor, 
pe1tru Şcoale; prof. Al. Marcu, subsecretar de Stat la Ministerul Propagandei 
Naionale. 

Mareşal I. Antonescu: Ole m1n1stru Petrovici, v-aş ruga să ne orientaţi 

as1pra problemelor şcolare, în afară de cele pc care le avem în ordinea de zi. 
I. Petrovici: Ole Mareşal, eu sunt mulţumit, în general, de situaţia pe care am 

gă~t-o. După rapoartele pe care le-am primit, rezultă că starea spirituală se 
îm,unătăţeşte. 

O oarecare turburare a produs o circulară pe care am dat-o către profesori, ca 
să nai comprime cursurile, în vederea unor anumite eventualităţi. Dvs. ştiţi cum 
est, opinia publică: îndată ce se vorbeşte de o eventualitate, aceasta se transformă 
imodiat în certitudine. 

N-am spus nici eu, nici dvs. că se vor închide cursurile la I martie sau la 
I mrilie. Am spus că nu cred că se vor închide atunci, dar trebuiesc luate măsuri 
pre;entive. La Universitate nici măcar n-am cerut acest lucru, pentru că un curs 
unversitar comprimat devine un curs de şcoală secundară. Cursul universitar 
tre1uie dezvoltat şi, dacă se întrerupe, el se întrerupe la punctul unde se găseşte în 
ace moment. 

Mareşal I. Antonescu: În această privinţă trebuie să fim prudenţi şi 
pre;ăzători. Nu stă în puterea noastră să dirijăm evenimentele europene şi 

mo1diale; noi suntem în funcţiune de aceste evenimente, şi trebuie să jucăm în 
rapirt cu ele, pentru ca acest neam să reuşească, până la sfârşit, să se prezinte la 
maa verde cu forţele intacte şi cu libertăţile lui complecte şi puternic reorganizate, 
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pentru ca să facă faţă greutăţilor care se vor ivi după război. Atunci se vor ivi 
probleme mult mai mari decât cele de până acum: vom avea probleme de ordin 
social, de ordin politic, de ordin naţional, care vor reclama din partea popoarelor o 
conducere energică şi din partea maselor o ascultare, care nu poate fi decât în 
funcţiune de organizare şi de posibilităţile de viaţă ale naţiunilor. Dacă nu este o 
organizare şi nici posibilităţi economice pentru a asigura traiul zilnic, nimeni nu va 
putea domina situaţia. 

Ceea ce mă preocupă pe mine este să ajung la sfârşitul acestui conflict cu 
naţiunea românească cât mai puţin epuizată şi astfel pregătită ca să poată face faţă 
acelor greutăţi, care vor fi mult mai mari decât cele cari au rezultat din războiul 
trecut. 

Aceasta fiind situaţia noastră, care este în funcţiune de ceea ce există pe plan 
internaţional şi mondial, noi trebuie să ne gândim că se poate întâmpla să fim 
chemaţi să mobilizăm, să facem apel la fortele vitale şi tinere ale acestei naţiuni, 
pentru ca să asigurăm existenţa noastră viitoare. În vederea acestui lucru, trebuie să 
luăm toate măsurile, pentru ca să nu ne surprindă operaţiunile. 

În primul rând, a trebuit să luaţi dispoziţiuni ca la cursurile şcolilor primare 
şi secundare să se elimine lucrurile de importanţă secundară şi să se facă numai 
ceea ce este esenţial. Trebuie să procedăm aşa cum se face cu instrucţia în armată. 
Dacă avem nevoie să pregătim un soldat într-un timp mai scurt decât timpul 
normal, atunci trebuie să eliminăm din program tot ce este secundar. Se poate face 
aceasta şi la cursurile secundare şi primare. Deci, o comprimare şi o trecere în 
galop a cursurilor. Aceasta este pri11°a măsură. 

A doua măsură este să pregătim programul de vacanţă, pentru ca să 

complectăm printr-o educaţie extraşcolară ceea ce nu putem să dăm elevilor în 
interiorul şcoalei. 

De ce trebuie să facem aşa? O mare parte din învăţători şi profesori trebuiesc 
mobilizaţi. Aceştia formează elita conducătoare a neamului. Ei trebuie să se 
găsească acolo unde este pericolul mai mare. Eu nu pot scuti şcoala total de 
contribuţia ei la încadrarea elementelor luptătoare ale naţiunii. Şcoala va veni în 
viitoarea campanie de vară cu conducerea ei, cu ofiţerii şi subofiţerii pe cari îi are 
această şcoală. De altfel, în cam pan ia din 1941, profesorii şi institutorii au făcut o 
figură cu mult mai bună decât în războiul trecut, şi în special institutorii. De aceea, 
eu nu mă pot dispensa de ei, mai cu seamă pentru faptul că acum ei au fost un 
element conducător de prima mână. 

Vom avea goluri mari în elementele conducătoare. Cu ce le veţi umple? 
Va trebui să facem, în primul rând, apel la elementele care au trecut la 

pensie, afară, bineînţeles, de elementele care lasă de dorit din punct de vedere 
moral sau politic. Trebuie să înlocuiţi lipsa elementelor care pleacă pe câmpul de 
luptă. Va trebui să ţineţi seama şi de faptul că mulţi dintre ci se vor pierde, vor 
muri. De aceea, va trebui să ne ducem către elementele în vârstă şi uneori să facem 
repregătirea lor. lată sensul în care v-am cerut să luaţi măsuri în această privinţă. 

I. Petrovici: S-ar putea întâmpla să rezulte de aici şi o experienţă pedagogică 
foarte interesantă, care în viitor să păstreze un caracter permanent, şi anume ca, 
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pâ1ă la o lună sau două înaint,e de sfârşitul anului să se facă toată materia, 
re:umativ, şi pe urmă, în ultimele două luni, să se ia din nou materia, amplificând-o 
cu unele detalii, ceea ce se va înt:impla acum dacă împrejurările ne vor îngădui să 
nu închidem cursurile până la I aprilie. Dacă nu se vor închide, se vor relua 
adeaşi teme, complectându-le cu unele detalii. 

Mareşal I. Antonescu: Să dea Du111nezeu să nu fie nevoie să o facem. Eu nu 
vriau să întrerup viaţa normală a acestui Stat, aşa cum s-a întâmplat în războiul 
tncut, când am pierdut un procent foarte 111are din elita noastră, din generaţia de 
atmci, şi din această cauză pregătirea generaţiei care a venit mai târziu a fost cu 
de;ăvârşire slabă. De aceea, mi-am spus că trebuie să fac războiul în aşa fel încât 
de consecinţele lui să nu sufere generaţia viitoare, aşa cum a suferit generaţia 
trceută. Desigur că generaţia viitoare va suferi - şi aceasta se va resimţi 

pretutindeni - de pierderile şi golurile lăsate în elite de războiul actual şi de 
i11Dosibilitatea în care ne aflăm ca să facem o pregătire serioasă a acestui tineret. 

Prin urmare, iată prima cauză care m-a determinat să vă cer să daţi semnalul 
de alarmă preventiv. Dar aceasta nu înseamnă că închidem şcolile la 1 aprilie, ci 
luim doar măsuri ca să prevenim evenimentele. 

A doua cauză o formează problema economică, problema hrănirii populaţiei. 
Sepoate întâmpla ca să intrăm în greutăţi economice foarte mari de aprovizionare, 
de hrănirea populaţiei din rnaril,e centre de populaţie. Şi atunci, trebuie să ne 
gâ1dim cum facem faţă nevoilor economice. Se pune problema aprovizionării 
Arnatei şi a oraşelor. Oraşele sunt dezorganizate, sunt fără posibilitate de 
ap-ovizionare, căci n-au un hinterland care să le furnizeze hrana necesară. Oraşele 
nu sunt în stare să facă faţă la cea dintâi atingere cu criza economică, şi de aceea 
Gtvernul trebuie să intervină pretutindeni ca să salveze situaţia. Acest lucru nu se 
întimplă în nici o ţară din lume. Nicăieri administraţia locală nu recurge la ajutorul 
Gtvernului atunci când se izbeşte de greutăţi economice, şi aceasta pentru faptul că 
în ;trăinătate oraşele sunt organizate pentru a rezista oricărei crize economice. La 
no, când stocul de grâu a scăzut într-un oraş, într-un centru de populaţie, imediat 
prinarul cere telegrafic ajutorul Guvernului, în loc să se ocupe el să ia măsurile 
ne1esare, să-şi creeze un hinterland care să-i aprovizioneze oraşul. Toti recurg la 
ajuorul Guvernului, care trebuie să găsească soluţia. Aceasta este o realitate crudă 
la 10i: oraşele noastre, începând cu Capitala, nu sunt în stare să se aprovizioneze 
prii organele lor administrative şi trebuie să facă, necontenit, apel la forţa centrală. 

Se poate întâmpla să intrăm într-o criză economică, care de obicei apare prin 
Iunie aprilie, mai şi se agravează în iunie, iulie. Sunt greutăţi mari cari se pun în 
cal:a noastră. Trebuie să luăm măsuri. Pentru Armată trebuie să facem orice 
sac-ificiu, iar pentru oraşe trebuie să ne gândim la măsuri de ordin administrativ. 

Printre aceste măsuri este, în primul rând, descongestionarea oraşelor de 
acmstă masă şcolărească. Aşadar, această comprimare trebuie să fie făcută şi din 
moive de ordin economic. În cadrul acestei chestiuni, trebuie să ne gândim ce 
fac:111 cu elevii în cazul când închidem şcolile. Nu putem să-i lăsăm 5-6 luni 
ne(cupaţi. Şi aici intervine activitatea dlui g-ral Iliescu. Ce facem cu tineretul de la 
Unversitate până la şcoala primară? Trebuie să lucraţi în această privinţă, pentru 
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ca aceste elemente să le folosim pentru munca de folos obştesc şi, în acelaşi timp, 
să continuăm opera pe care ar fi făcut-o şcoala dacă ea ar fi funcţionat în condiţii 
normale. Nu trebuie să lăsăm ca aceşti elevi să fie abătuţi de la drumul cel bun. 
Entuziasmul tineretului se lasă antrenat de oricine. Se fac greşeli pe care trebuie 
apoi să le pedepsesc, şi mă doare în suflet când trebuie să lovesc în elementul tânăr, 
care face greşeli pe care le-aş fi făcut şi eu dacă n-aş fi fost bine condus de părinţii 
mei, de şcoală, de familie. 

Trebuie să vă faceţi un program, în care să prevedeţi cum îi adunaţi, cum le 
asiguraţi continuitate şcolii şi cum trebuie să procedaţi ca aceste elemente să 
contribuie la munca de folos obştesc. Pe cei de la Universitate îi vom întrebuinţa, 
pe fiecare după pregătirea pe care o are. Cei de la Medicină vor intra în spitale şi 
vor lua parte de la simplele măsuri de higienă, până la acţiunile pe care le 
întreprinde doctorul format. 

Ce facem cu cei de la licee, căci pentru cei de la Universitate am dat 
instrucţiuni: se va ocupa de ei Armata. Este o operă vastă şi grea pentru dl. g-ral 
Iliescu, deoarece n-are mijloace şi n-are cadre, dar pentru aceasta problema trebuie 
foarte, foarte mult gândită. 

I. Petrovici: Cred că ar fi prea greu să lăsăm această organizare, după 
închiderea şcoalelor, numai în sarcina Subsecretariatului Educaţiei. Trebuie, cu tot 
ce ne rămâne nouă disponibil, să organizăm, ceva ad-hoc, bineînţeles, ţinând seama 
de principiile pedagogice şi de interesul Statului. 

Mareşal I. Antonescu: De aceea am spus că nu trebuie să încetaţi 

activitatea, ci să lucraţi mână în mână şi, către 15 martie, să-mi spuneţi ce aţi 
realizat în această privinţă şi cum credeţi că vom putea face în caz de mobilizare 
generală. 

G-ral V. Iliescu: În această privinţă, dvs. aţi pus o rezoluţie pe memoriul 
dlui Pană şi aţi ordonat ca dl. ministru al Agriculturii, dl. ministru al Internelor, 
Marele Stat Major şi cu mine să studiem această problemă şi, până la I februarie, 
să prezentăm un program. Nu ştiu ce măsuri s-au luat. Eu m-am conformat 
rezoluţiei dvs. şi am întocmit această lucrare, pe care am înaintat-o şi Preşedinţiei. 
Eu vă pot pre;,enta această chestiune chiar acum. 

Mareşal I. Antonescu: Eu m-am explicat complect în această privinţă şi 

dvs. ştiţi cum să procedaţi. 
I. Petrovici: Când mi s-au cerut informaţii, am spus că nu este decât o 

posibilitate, care sper că nu se va înt1împla. 
Mareşal I. Antonescu: Opinia publică trebuie pregătită. Puteţi să-i ex.plicaţi 

prin conferinţe la Radio că ne pregătim pentru orice eventualitate. Ar fi bine să daţi 
ordine circulare către profesori, pentru că socotesc că nu toţi profesorii vin în 
contact cu dvs. personal. De altfel, s-ar putea să se treacă la aceasta, într-o fonnă 
oarecare, şi în comunicatul pe care îl dăm, ca naţiunea să se pregătească pentru 
orice eventualitate. 

Primul punct pe ordinea de zi este chestiunea alegerilor la scaunele vacante 
de episcop. 
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I. Petrovici: Ole Mareşal, m-aţi însărcinat să studiez această chestiune. Ali 
fcst sesizat de ea de aceeaşi persoană de care am fost sesizat şi eu, şi care mi-a 
cerut să procedăm la alegeri de episcopi cât mai curând, şi argumentul adus a fost 
c~ în ţară, şi în special în Basarabia, oamenii văzând că nu se fac alegeri de 
episcopi, şi sunt numai locotenenţi, pot avea sentimentul unui provizont al 
stipânirii româneşti în aceste ţinuturi. 

Incontestabil că argumentul ar avea oarecare însemnătate, deşi nu o 
însemnătate din cale afară de mare. Am d111tărit avantajele şi dezavantajele unei 
al~geri imediate. Dacă am face alegeri imediare. ar trebui să folosim organul care 
e,istă astăzi. aşa-zisul congres bisericesc. al cărui termen de funcţionare a expirat 
dt 3 ani. care însă a fost prelungit şi, prin urmare, funcţionează valabil. Acest 
cc,ngres bisericesc este însă oglinda rezumativă a vechei politici a Romtmiei, 
cc•mpus din oameni ai vechilor partide. Sunt foarte puţini oameni detaşaţi de 
stbiectivism în acest congres: sunt rectorii universităţilor şi profesorii de la 
Teologie. În acest caz, dacă facem alegeri acum, s-ar putea să ne scape din mână 
posibilitatea de a alege oamenii pe care îi socotim noi mai destoinici. Nu se pot lăsa 
aceste alegeri la spontaneitatea acestui congres, compus din politicieni. Este ceva 
riscant. 

A doua soluţie ar fi să modificăm legea organică şi să instituim, printr-un 
D~cret-lege, alt for care să facă alegerile, din care for să dispară personalităţilt: cari 
n-.iu altă importanţă decât aceea că au agitat în diferite partide politice. Ac:.!astă 

scluţie are însă inconvenientul că prea este o soluţie ad-hoc. 
A treia soluţie ar fi, dacă se face acel Consiliu de Stat şi, atunci, în c.1drul 

acestui consiliu, reformându-se toate institutiile fundamentale ale Statului, ~e va 
pttea reforma şi acest congres bisericesc, şi în acest caz nimeni nu va mai putea 
si:xme că este o reformă ad-hoc. ci este 1111 cadru general al <1cestui Consiliu de Stat. 
Se poate adopta această soluţie, dacă, bineînţeles, nu întârzie prea mult constituirea 
acestui Consiliu de Stat. 

Mareşal I. Antonescu: În pri111ul rânci, este o necesitate ca locurile de 
canandă în Biserică, ca şi în Ar111ată, să m1 fie lăsate neocupate. căci înseam!lă că 
m suntem în stare să găsim oameni cari să conducă. Această situaţie are 
re,ercusiuni asupra întregului organism al Bisericii. Trebuie însă să avem siguranţa 
că acei pe care îi punem le conducere sunt la înălţimea aposlolatului pe care trl'huie 
să-l facă acolo. Eu nu cunosc oa111enii cari pretind să ocupe acele- locuri şi vre;1u să 
as gur maxi111um de obiectivitate în această privinţă. Am .::onsiderat aceasta ca o 
ch!stiune delicată, pe care am rezervat-o pentru Consiliu. Consiliul de Stat poate va 
m,i întârzia. Sunt o serie de evenimente, de avalanşe, care ne întrerup de la o 
muncă începută, care este dusă până aproape de sfârşit. Este o problemă foarte grea 
să faci legi le structurale ale unui Stat găsit în haos şi anarhie. 

Argumentul dat că un locotenent nu se apucă de treabă, dacă nu ~ste cineva 
de'initiv acolo, nu este serios. Cine n-are conştiinţă când ocupă un loc provizoriu, 
nu are conştiinţă nici când îl ocupă definitiv. ba. când este definitiv, este mai puţin 
siitir pe conştiinţa lui. Conştiinta nu este un act administrativ. ci este în func~iune 
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de pregătirea şi structura lui. Acesta este un argument care se întoarce împotriva 
celui care vine cu el. 

Este judicios ceea ce spuneţi, că trebuie să alegem conducătorii Bisericii, cu 
un alt organ decât cel care există astăzi. Anul trecut, cu toate că nu m-am amestecat 
să dau nici o indicaţie de persoane, căci nu le cunosc şi chiar dacă le-aş cunoaşte, 
nu vreau să pun oamenii mei la instituţia aceasta, am spus: sunteţi liberi să faceţi 
aceste alegeri, însă dacă alegeţi oameni cari, după informaţiunile mele, nu 
corespund misiunii ce o au de îndeplinit, atunci eu nu-i învestesc. În alegerea de la 
Argeş, i-am anunţat că, dacă aleg persoane necorespunzătoare, atunci eu opresc 
învestirea, şi Sfi. Sinod s-a oprit la timp. 

Eu nu ştiu când voi face Consiliul de Stat. Era în intenţia mea să-l fac în 
ianuarie. A trecut ianuarie şi nu l-am făcut. Îmi menţin intenţia că îl vom face în 
februarie. Poate că nu-l voi putea face. Trebuie să plec din ţară, voi lipsi câtva timp 
şi iarăşi se vor strânge o serie de probleme care trebuiesc soluţionate. Eu doresc să 
am acest Consiliu de Stat, pentru că îmi trebuie un element pe care să mă sprijin şi 
din care să-mi trag diferite soluţiuni pentru marile probleme ale Statului. 

Nu pot eu să-mi iau asupra mea toată problema reorganizării Statului. Am 
făcut o revoluţie, am făcut-o şi pe a doua şi aş fi prea închipuit, dacă aş crede că eu 
am să pot rezolva, în mod ideal, toate problemele importante ale acestui Stat. Şi 
atunci, ca un maximum de garanţie, îmi trebuie acest Consiliu de Stat, pe care nu-l 
putem face deocamdată. 

Pe de altă parte, mă întreb: cine va intra în acest Consiliu de Stat şi dacă nu 
voi fi nevoit, vreodată, să interviu şi acolo milităreşte. 

Acum primesc memorii de la toţi. Dl. Dinu Brătianu îmi spune că opinia 
publică este cu dânsul; dl. Maniu reclamă şi dânsul că opinia publică îl susţine; 

generaţia de la 1922, despre care n-am auzit decât de două ori, cere şi ea drepturi 
de conducere pentru această ţară, susţinând că eu i-am furat programul. 

I. Petrovici: Un reprezentant al generaţiei din 1922 a intrat în Guvern. 
Mareşal I. Antonescu: Generaţia aceasta susţine că eu fac naţionalism fără 

naţionalişti. Trei sau patru oameni cari au spart câteva geamuri în 1922 reclamă 
acum toate drepturile. 

lată care este situaţia. N-am câştigat nimic din experienţa trecutului. Cine are 
drepturi în această ţară? Acela care a riscat totul, şi este acum acolo unde se 
găseşte, fiindcă cei din generaţia de la 1922 au aşteptat ca el să vină din închisoare, 
să răstoarne totul şi să facă ceea ce au făcut, pentru ca ei să vină acum cu pretentii, 
sau alţii? 

Dar nu este numai la noi această situaţie. Şi Hitler a arătat, în ultimul lui 
discurs, că şi în Germania sunt astfel de neînţelegeri. Or, dacă în Germania, unde 
există un spirit de disciplină atât de puternic, este o astfel de stare de lucruri, de ce 
să mă mai mir eu de pretenţiunea unui domn oarecare, pe care eu îl chem, şi el nu 
vrea să conducă ţara? 

Eu le ofer la toţi plebiscitul, pentru ca lumea să arate dacă este cu 
dl. Gheorghe Cuza, cu dl. dr. Simionescu sau cu alţii, cari îmi contestă mie 
calitatea de naţionalist, susţinând că numai dânşii sunt naţionalişti. 
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Dr. P. Tomescu: Ole Mareşal, am să vă aduc scrisoarea de felicitare, pe care 
ni-a trimis-o dl dr. Simionescu, care spune că la Ministerul Sănătăţii s-au făcut, 

htr-un an de zile, reforme care nu s-au făcut în 20 de ani. 
Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. Dl. dr. Simionescu mi-a adus un 

nemoriu în care susţine că - eu nu pot să fac această ofensă neamului nostru -
raţionalişti au fost numai cei din generaţia de la 1922, cari au spart câteva geamuri 
tvreilor. 

Sunt un om care m-am interesat de aspiraţiile neamului acestuia, care i-am 
t·ăit toate durerile, care am alt trecut decât dl. dr. Simionescu şi cu toate 
c:cestea n-am pretenţiile d-sale. Noi nu suntem naţionalişti; naţionalist este numai 
ci. dr. Simionescu şi oamenii d-sale. Cum poate cineva să susţină lucrul acesta? 

I. Petrovici: Din cei trei fruntaşi ai generatiei de la 1922, unul este ministru, 
zltul este secretar general la mine; deci a mai rămas dl. dr. Simionescu. 

Mareşal I. AntonMcu: Reviu la chestiunea alegerilor episcopilor pentru 
s;aunele vacante, după cc am făcut această lungă digresie. Să vedem dacă n-ar fi 
rosibil să cădem de acord cu ei, ca să ne spună care sunt persoanele cele mai 
ildicate să ocupe locurile rămase vacante şi să facem această listă de comun acord 
OJ înalţii reprezentanţi ai Bisericii. 

În ceea ce priveşte modalitatea alegerii, să anulăm legea actuală, de acord cu 
fatriarhul şi cu mitropoliţii ... 

I. Petrovici: Să creăm un nou organ. 
Mareşal I. Antonescu: ... însă cu condiţiunea ca persoanele care urmează 

si fie alese să convină Guvernului, nu din punct de vedere politic, ci din punctul de 
v~dere al îndeplinirii misiunii lor. 

I. Petrovici: Să cădem de acord. 
Mareşal I. Antonescu: Eu spun aşa: să alegem pe noii episcopi, schimbând, 

cb acord cu Biserica, sistemul .ictual de alegere. Am dat peste cap multe lucruri şi 

n-am să mă împiedec eu de 11ltima citadelă a politicianismului. Am seriat 
rezolvarea problemelor de Stat, lăsând Biserica la urmă, ca o chestiune mai delicată 
ş mai grea din toate punctele ele vedere, mai ales că suferă şi de multe racile. De 
a:eea, am hotărât ca toate problemele bisericeşti să fie rezolvate mai târziu, pentru 
c2 să nu arunc o dezordine şi mai mare în spirite. 

Şi atunci, dle ministru Petrovici, te rog să găseşti, împreună cu reprezentanţii 
Bisericii, o altă modalitate de alegere a episcopilor. Să cădem de acord asupra 
p!rsoanelor care urmează să fie alese, cărora le voi cere fişele de activitate, ca să 
vid care este trecutul prelatilor care urmează să fie aleşi episcopi. Dacă găsiţi 
această nouă modalitate de alegere, sunt gata s-o accept şi să nu mai aştept nici 
îtfiin\area Consiliului de Stat. 

I. Petrovici: Prin intermediul Patriarhiei, am convocat, peste opt zile, pe toţi 
episcopii aici, pentru că mai am şi alte chestiuni de discutat cu ei. Cu această 
ocaziune, dacă vreţi, am să pun şi problema aceasta. Pe mitropolitul Ardealului am 
si-i văd sâmbătă, când mă voi duce la Sibiu. 
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Mareşal I. Antonescu: Aş vrea să-i văd şi eu, pentru că se petrec în Biserică 
anumite neînţelegeri pornite din interese personale şi zâzanii, nu din pricina felului 
cum îşi îndeplinesc misiunea. 

A venit la mine problema m-rii Neamţului. M-am pomenit cu Patriarhul. 
foarte enervat şi foarte supărat, pentru că s-ar încerca să i se ia această mănăstire -
şi aceasta ar urma să se facă tot printr-un vot al Sinodului, for în care Patriarhul are 
cuvânt hotărâtor. Problema aceasta poate fi amânată. 

I. Petrovici: Moldovenii au dreptate. 
Mareşal I. Antonescu: Problema aceasta cu caracter general s-a transformat 

într-o luptă de interese personale. Nu vreau să se petreacă astfel de lucruri în sânul 
Bisericii. Acum câţiva ani, Sft. Sinod a luat o hotărâre şi acum vrea să decidă 
contrariu. Şi atunci, întreb: Când a fost consecvent cu convingerea lui, Sft. Sinod? 
Atunci sau acum? 

Şi atunci, eu sunt de părere să amânăm rezolvarea acestei chestiuni pentru 
mai târziu, când se va soluţiona de la sine. 

Un alt caz: Mitropolia Olteniei. Tot Sft. Sinod, sub presiuni - ceea ce este 
mai tragic - sau fără presiuni, a înfiinţat-o. Eu n-am făcut nici o presiune asupra 
nimănui, deşi sunt dictator. Astăzi, tot pentru chestiune de persoane, Sft. Sinod 
caută să desfiinţeze această mitropolie. Când au fost consecvenţi cu convingerea 
lor, membrii Sft. Sinod? Atunci când au înfiinţat mitropolia, sau acum <când> vor 
s-o desfiinţeze? Înţeleg, s-o fi lăsat câtva timp, ca să facem o experienţă, dar nu 
aşa: s-a înfiinţat mitropolia pentru o anumită persoană, iar acum, tot din motive 
personale, Sft. Sinod vrea s-o desfiinţeze. Aceasta nu se poate. 

I. Petrovici: În ceea ce priveşte m-rea Neamţului, pot să vă spun, dle 
Mareşal, că moldovenii sunt foarte amărâţi. M-rea Neamţului este una din perlele 
Moldovei. 

Mareşal I. Antonescu: Dar n-a luat nimeni m-rea Neamţului de acolo <de> 
unde se găseşte; tot acolo a rămas. 

I. Petrovici: Am avut o convorbire cu Patriarhul şi mi s-a spus că el ar fi 
dispus să accepte să se facă o declaraţie, sau o formalitate oarecare, prin care să se 
stabilească <faptul> că această trecere a mănăstirii la Patriarhie are un caracter 
viager, pentru tot cursul vieţii lui. Atunci, s-ar linişti şi moldovenii. 

Mareşal I. Antonescu: Din aceasta se vede că tot ce se face cu caracter 
personal, nu e bun. 

I. Petrovici: Da, dle Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: "Chestiunea preoţilor cu pedepsele suspendate şi 

repuşi în funcţiune". 
I. Petrovici: Aceasta este una din problemele pentru care i-am convocat pe 

toţi episcopii. Cred că, în această privinţă, trebuie să fie o măsură unitară a 
Guvernului. Când se va hotărî, eventual, ca funcţionarii de orişice categorie, cari au 
fost amestecaţi in rebeliune, pedepsiţi cu pedepse mai mici de cinci ani şi cu 
executarea pedepselor suspendată, să fie repuşi în locurile lor, aceasta ar fi o 
măsură care s-ar putea lua, dar care va trebui să fie generală. 
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Biserica însă, înainte de a aştepta o măsură de ordin general, a procedat cu 
dt la sine putere, aşa încât mulţi din preoţii aceştia condamnaţi, dar cari sunt liberi, 
aL fost repuşi în funcţiuni. Incontestabil că prin aceasta s-au creat o serie de 
dificultăţi - lăsând la o parte problema morală, că se readuce la altar un preot 
vi.1ovat - pentru că vin şi profesorii şi spun: De ce pentru preoţi s-a luat această 
misură şi pentru noi nu se ia? Cu atât mai mult cu cât situaţia preoţilor este mai 
grea decât a profesorilor. 

Şi atunci, aş vrea să ştiu cum priviţi dvs. această chestiune: ca o problemă 
cere trebuie rezolvată unitar, sau nu? 

Mareşal I. Antonescu: Nici nu pot s-o privesc altfel, pentru că nu pot să iau, 
pmtru aceeaşi chestiune, diferite măsuri, ci numai una şi aceeaşi. Acesta este 
principiul care m-a condus întotdeauna: pentru aceeaşi problemă să iau aceeaşi 

misură. 

În al doilea rând, nu putem să creăm în Stat această mentalitate că cineva, 
orişicine ar fi el şi orişice ar reprezenta pe plan administrativ, politic sau moral, 
p(•ată să răstoarne o hotărâre a Justiţiei. Nu poate un ierarh, orişice situaţie ar avea 
el să răstoarne o hotărâre judecătorească. Dacă Justiţia a hotărât într-un fel, el nu 
p~ate să absolve pe cineva de pedeapsa care i-a fost dată de Justiţie. 

Am venit cu Legea suspendării executării pedepselor. Deci, oamenii aceştia 
at suspendată deasupra capului lor o pedeapsă, care li se va aplica într-un mod 
mJlt mai sever în cazul când vor persevera în greşeală. Însă tot eu am spus, la 
tinpul cuvenit: Această măsură nu poate avea un caracter perpetuu, pentru că nu 
p(·t să scot din mijlocul societăţii oameni cari au de îngrijit familii şi cari 
artrcnează după ei un întreg sistem moral şi social. 

Guvernul va hotărî acest moment, când totul va trebui să se încadreze într-un 
principiu unitar, fie că este preot, învăţător, profesor sau funcţionar administrativ. 
E!te aceeaşi măsură pentru aceeaşi cauză. 

I. Petrovici: Eu am văzut această chestiune la fel. Am convocat pe episcopi 
c, să le spun să renunţe la aceşti preoţi ... 

preoţi. 

Mareşal I. Antonesrn: Le fac rău. 
I. Petrovici: ... şi dacă perseverează, am să le suspend plata salariilor acestor 

Mareşal I. Antonescu: Nu numai atât: îi iau şi îi trimet în lagăr. 
I. Pctrovici: Şi aşa. Am vrul să.am asentimentul dvs. 
Mareşal I. Antonescu: Eram hotărât să viu cu o lege de suspendare a 

e)ccutării pedepselor şi de reintegrare a celor cari n-au fost vinovaţi de fapte prea 
gnve, cari n-au comis crime şi jafuri, sau cari nu s-au dovedit ca elemente cu 
dtsăvârşire răzvrătite, fapt care se datoreşte caracterului şi lipsei de educaţie şi 
pregătire 1 • Pe aceste elemente sunt hotărât să le exclud cu totul din mijlocul 
sccietăţii româneşti. Dacă vor căuta să continue răzvrătirea, vor trage cele mai 
dtreroase consecinţe. Eram hotărât să suspend, cât mai larg posibil, pedepsele celor 
cffi s-au făcut vinovaţi de fapte mai uşoare în rebeliunea din trecut şi, în acelaşi 

1 \ici, probabil, stenograful a scăpat ceva neconsemnat. 
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timp, să le redau posibilitatea de viaţă, pentru că ei antrenează după ei un întreg 
sistem. 

S-a petrecut însă ceea ce ştiţi că s-a petrecut: ei au continuat să se agite. În 
închisori s-au petrecut acte anarhice în cadrul societăţii româneşti şi a trebuit să mă 
opresc cu măsurile pe care le pregăteam şi care erau menite să contribuie la liniştea 
socială, ca ultimă încercare pe care voiam s-o fac. Ar fi însemnat să iau nişte 
nebuni şi să le dau drumul în stradă. 

I. Petrovici: Îmi pare rău că am fost un bun profet, căci v-am spus, la 
ultimul Consiliu, că este cam riscant să se ia o asemenea măsură. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie să ne hotărâm pentru măsuri drastice şi să 
nu ne oprim le jumătăţi de măsuri. Îmi pare rău că dl. Stoicescu nu a înţeles 
problema. O-sa nu se opune direct, dar a tergiversat o serie de măsuri drastice, pe 
care unna să le legalizăm ca să-i pedepsim pe acei cari perpetuează o anumită stare, 
în detrimentul întregului neam românesc. Mie îmi trebuiesc legile necesare şi nu le 
pot obţine de la d-sa. L-am chemat; mi le-a promis, dar au trecut două zile, două 
săptămâni şi mai mult şi nu le am încă. Nu-l pot acuza pe d-sa de laşitate, dar este 
oarecare inerţie la d-sa. 

În alte ţări s-au luat măsuri foarte drastice şi măsuri întregi, nu jumătăţi de 
măsuri. De pildă, la noi, la Ajutorul de lamă, s-au comis furturi grozave. Am 
prevăzut sancţiuni foarte grave pentru asemenea fapte şi am cerut dlui Stoicescu o 
lege în acest sens, dar d-sa nu mi-a dat încă această lege. 

În Germania s-a întâmplat că s-a furat şi acolo la Ajutorul de Iarnă, şi 
Ftihrerul, personal, a dat ordinul ca făptaşul să fie imediat executat. Eu nu mă pot 
apăra de tâlhari. În Armată se fură din hrana soldatului, se fură din hrana calului, se 
fură echipamentul. Eu am cerut dlui Stoicescu să punem pe fruntea celui care a fost 
prins furând, de la un pai, de la un pui de găină, până la cel mai mare furt, să-i 
punem cu fierul roşu semnul hoţ". Să vedem câţi vor risca să poarte, o viată 
întreagă, pe frunte acest semn. Este o pedeapsă mai drastică decât pedeapsa cu 
moartea. Nu vreau să mai umplu puşcăriile, să răpesc timpul tribunalelor cu 
asemenea chestiuni. Dacă luăm această măsură drastică, nu mai e nevoie nici de 
puşcării, nici de tribunale pentru hoţi. 

I. Petrovici: Cred că prea multe ştampile ar trebui. 
Mareşal I. Antonescu: Vă înşelaţi. Yeti vedea că nu ne vor trebui prea 

multe ştampile. Hoţii nu vor îndrăzni să-şi mai practice meseria. 
I. Petrovici: Eu cred că aveţi dreptate, în sensul că trebuiesc luate măsuri 

drastice. 
Mareşal I. Antonescu: Să trecem mai departe: Ce este cu localul 

Ministerului şi cu exproprierile necesare? 
I. Pctrovici: Aceasta este o chestiune pe care sunt nevoit s-o aduc aici, 

pentru că este o încurcătură din care nu pot ieşi. Ministerul Instrucţiunii este o 
cocioabă ruşinoasă pentru instituţiile noastre de Stat. Este un edificiu complect 
nedemn de misiunea lui. Trebuie, neapărat, să-l mărim, mai cu seamă că de la 
cutremur o parte a localului este de neutilizat. 

10 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



În imediata vecinătate a Ministerului este imobilul Şapira. L-am cerut de la 
Colonizare şi mi s-a răspuns că nu mi-l poate da, căci Şapira a făcut contestaţie, 
căci face parte din categoria a doua, şi că probabil că va câştiga această contestaţie. 
Cupă lege, am dreptul să cer exproprierea pentru utilitate culturală şi am pregătit 
u1 decret-lege ca să-l expropriez. Am trimes decretul la Consiliul Legislativ, care 
rri-a înapoiat decretul, spunându-mi: D-ta nu poţi cere exproprierea unui imobil 
care a fost deja expropriat în favoarea Statului. 

Mareşal I. Antonescu: Să obţineţi un act de la Românizare, prin care să se 
spună că s-a făcut contestaţie de către dl. Şapira, care probabil o va câştiga, 

d~oarece intră în categoria a doua din lege, şi să cereţi exproprierea. Dacă Consiliul 
L:gislativ, faţă de acest act va refuza să-şi dea avizul, atunci eu fac act de autoritate 
ş1 semnez decretul fără acest aviz. 

Ce este cu chestiunea controlului Consiliului Legislativ asupra decretelor
ltgi? 

I. Petrovici: Când era Parlamentul, acesta reprezenta o oarecare rezistenţă 
faţă de un proiect. 

Mareşal I. Antonescu: Pentru legile bune. 
I. Petrovici: Dar cel puţin era ministrul acolo, pe când acum cel care 

reprezintă rezistenţa este un for cu care eu nu am contact şi nu pot discuta cu el: 
Consiliul Legislativ. Găsesc că acest Consiliu se amestecă în chestiuni în care n-ar 
tl';!bui să se amestece. 

Mareşal I. Antonescu: Este şi pentru controlul meu. Să-mi faci o notă în 
această privinţă, ca să pun să se studieze chestiunea şi vom aduce modificările 
n~cesare. 

I. Petrovici: lată ce mi s-a întâmplat. Am făcut nişte decrete scurte pentru 
reintegrarea profesorilor pensionaţi şi revizuiţi de comisie, pe care le-am trimis la 
Consiliul Legislativ. Acest Consiliu mi le-a restituit şi mi-a spus că nu sunt bune şi 
rri-a propus, de acolo, un alt text, care era absolut stupid şi care strica toată 
economia legii pe care o făcusem. După discuţiuni de 7 zile la telefon, domnii de la 
Consiliul Legislativ mi-au aprobat textul meu, dar vedeţi că m-au întârziat 7 zile. 

Aceasta pentru un text de câteva rânduri. Dar mă gândesc ce are să fie când 
wi trimete la Consiliul Legislativ Legea pentru reforma învăţământului superior, 
care are peste 170 articole. 

Mareşal I. Antonescu: Vă rog să mă sesizati şi să-mi arătaţi care sunt 
neajunsurile, pentru că vom preciza, printr-un Decret-lege, care sunt atribuţiunile 
Consiliului Legislativ. 

I. Petrovici: Ţin să vă mai pun la curent cu încă o chestiune. Conducerea 
Ministerului este foarte grea dacă sunt prea mulţi stăpâni. Am ajuns să fac o 
d~plasare de inspectori, şi aceasta era dintre necesităţile cele mai urgente ale 
Ministerului: primenirea corpului de inspectori. 

Un inspector din Basarabia l-am deplasat la Iaşi, iar pentru Basarabia ne-am 
gindit, cu toţii, să numim un element foarte bun, un fost elev al meu, un foarte 
d stins membru al Corpului Didactic, care este profesor la Chişinău. Este 
p·ofesorul Usatiuc, unul din cei mai buni studenţi pe care i-am avut. Am trimis la 
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Guvernământ, de unde am pnm 1t telegrama următoare: Avizul nostru este 
nefavorabil în ce priveşte numirea dlui Usatiuc ca director al Culturii în Basarabia. 

Ole Mareşal, în situaţia aceasta, renunţăm să facem numiri în Basarabia şi 
Bucovina. Mi se pare că era vorba că din punct de vedere spiritual, noi, Cultura 
Naţională, facem ce vrem. 

Mareşal I. Antonescu: După legea din 4 septembrie 1941, aceste numiri se 
discută, sau în Consiliul de colaborare cu guvernatorii Basarabiei şi Bucovinei, sau 
se trimit prin Cabinetul Civil-Militar de la Preşedinţia Consiliului. De ce? S-au 
întâmplat cazuri foarte numeroase când fiecare ministru venea şi dădea ordine 
peste capul guvernatorilor, şi din această cauză se producea ca un haos de nedescris 
acolo. Ca să punem capăt acestui haos, am luat măsura ca tot ce priveşte aceste 
provincii să fie centralizat aici, la Preşedinţie, unde avem un serviciu special, care 
face legătura între dvs., membrii Guvernului, şi guvernatori. Până când va dura 
situaţia aceasta, nu ştiu. Este Wl provizorat. Am convingerea că dacă plecam de la 
început ca Basarabia să intre imediat în masa românească, haosul ar fi fost şi mai 
mare. 

Vă asigur că sunt profund nemulţumit de rezultatele date de această 

organizare, însă am trăit şi momentele de la începutul ocupării Basarabiei, când 
haosul luase proporţii imense. Cum se găsea un lemn, venea CAPS-ul, venea 
Armata şi fiecare îl revendica. La fel s-a petrecut cu toate materialele găsite acolo, 
şi de aceea s-au pierdut avuţii imense. 

Faptul că telegrama v-a fost adresată dvs., direct, este o greşeală a dlui g-ral 
Voiculescu. Telegrama n-avea ce căuta la dvs. Aici este filtrul de triere al tuturor 
acestor chestiuni. Guvernatorul fiind prezent în provincie, cunoaşte mai bine 
situaţia, dar el nu se poate opune la această numire, ci el trebuie să vă arate 
argumentele pentru care este de părere să nu se facă această numire, şi dvs., 
apreciind aceste argumente, dacă totuşi credeţi că trebuie să se facă această numire, 
veniţi la mine. 

Dlui g-ral Voiculescu să i se atragă atenţia de ce a corespondat direct cu 
Ministerul. După cum d-sa se plânge că Ministerul îi dă anumite ordine, tot aşa nici 
d-sa n-are dreptul să trate:,e direc-t cu Ministerul. Vom pune la punct această 

chestiune. O vom discuta în Consiliul de Colaborare. Guvernatorul nu poate să vă 
răspundă decât doar atât: Această persoană, alături de calităţile de ordin ştiinţific pe 
care le are, datorită cărora dvs. voiţi să o numiţi, iată ce defecte are. Şi atunci, d-ta 
sau renunţi la el, sau, dacă nu, vii la Conducătorul Statului şi acesta decide. Cred d 
este un principiu foarte sănătos şi nimeni nu poate aduce contestaţie în ce priveşte 
aplicarea lui. Dacă însă dl. g-ral Voiculescu nu vrea să-l numeşti, fără să dea 
argumente, sau dă argumentele nesănătoase, atunci intervin eu. Invers, nici d-ta nu 
poţi spune: Oleg-ral Voiculescu, dacă d-ta nu vrei să numeşti această persoană, o 
numesc eu. Nu se poate nici această situaţie, pentru că nu este în folosul Statului. 

D-l g-ral Voiculescu n-are dreptul să intre în Şcoală, să intervină pentru 
schimbarea programei pe care ai fixat-o d-ta. Şcoala are această autonomie. Este la 
fel ca şi la Universitate. Eu respect autonomia universitară, cât timp aceasta este în 
folosul instituţiunii şi asigură progresul instituţiunii. Dar când d-ta din autonomia 

12 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



universitară faci o trambulină politică, sau o şcoală de anarhie, atunci trec peste 
autonomia universitară şi intervin. Dar pentru aceasta trebuie să am dovada că d-ta 
ai abuzat de autonomia dată Universităţii. 

Acelaşi lucru în toate ramurile de activitate. 
Trecem la punctul 5 din ordinea de zi: la activitatea extraşcolară. 
G-ral V. Iliescu: Ole Mareşal, la I O decembrie mi-aţi dat dispozitie să 

începem activitatea şcolară. Am făcut toate pregătirile. Am întocmit bugetul, care a 
fost aprobat de Ministerul Finanţelor; manualele au fost imprimate; cadrele au fost 
întocmite şi am organizat lucrul pe regiuni restrânse, şi anume, în capitalele de 
judeţ, cuprinzând şi centura de sate din împrejurimile acestor oraşe. Greutăţile sunt 
multe şi mari. 

Mareşal I. Antonescu: Când pleci la aplicaţiunea unui lucru, trebuie să-l 
aplici în mod complect, căci, altminteri, creezi o stare de nemulţumire. 

Dacă nu începem cu aplicarea Legii educaţiei extraşcolare pe toată suprafaţa 
ţării, aceasta este din cauză că nu suntem organizaţi şi n-avem nici putinţa 

materială să o facem. Noi mergem de la simplu la compus. Pornim de la idee, apoi 
trecem la executaţiunea acestei idei, şi executaţi unea nu se poate face decât pe baza 
unei organizări. Cum nu putem face organizare pe toată suprafaţa ţării, ne 
mulţumim să o facem în anumite centre, dar s-o facem complect. Procedăm ca şi în 
Armată: îmi fac atâtea unităţi de luptători câte posibilităţi am. Trebuie să ţin seama 
de posibilitatea de alimentare, de hrană, cu echipament, cu muniţie, cu armament, 
şi îmi echipez bine numai atâtea unităţi, şi cu acestea mă duc pe câmpul de luptă. 
Dacă n-am posibilitatea să-mi echipez cum trebuie mai multe unităţi, atunci renunţ 
la ele. Nu pot face toată naţiunea să meargă pe câmpul de luptă. Idealul este să 
facem întreaga organizare, dar dacă n-avem posibilitatea, mergem progresiv. 

Nu este suficientă ideea, ci execuţiunea interesează şi aceasta este în 
funcţiune de mijloacele pe cari le ai. Când n-ai mijloace suficiente, începi într-o 
regiune şi în acea regiune faci maximum. Trebuie să ţinem seama de posibilităţi. 
Ţăranii nu sunt încălţaţi, deci nu-i poţi aduce la centrele de instrucţie. Trebuie să 
ţi11em seama că şcolile nu sunt încălzite, că n-au ::paţiu necesar nici ca să satisfacă 
nevoile şcoalei. De aceea, d-ta trebuie să te strecori printre toate aceste greutăţi, în 
mod foarte suplu. Toată dibăcia este să faci o continuă adaptare la greutăţile şi 

posibilităţile pe care le întâlneşti. 
Eu am pus principiul că cei care au vârsta sub 30 ani trebuie să meargă pe 

câmpul de luptă; pentru aceştia nici o scutire de mobilizare. Acesta este principiul, 
dar aceasta nu înseamnă că, dacă luând un om din locul în care este, se 
dezorganizează serviciul, eu trebuie să aplic acest principiu, căci ar fi o absurditate. 

G-ral V. Iliescu: A doua chestiune pe care o am este încorporarea tineretului 
ir.dependent sau dependent de origine etnică. Această chestiune este în legătură cu 
Grupul Etnic German. 

Am vorbit cu conducătorul acestui grup, care mi-a dat şi pe minoritarii 
germani. Acum, cu începerea activităţii extraşcolare, se ivesc dificultăţi mai mari, 
ptntru că ei au formaţiuni în toată ţara, cu uniforme, cu conducătorii lor. Astfel, 
g~upul de la Timişoara a făcut o adresă comandamentului meu de acolo, în care 
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spune că-l roagă să ia cunoştinţă că, din ordinul conducătorului Grupului Etnic 
Gennan, tinerii între 18-21 ani sunt organizaţi în Deutsche Jugend şi cere ca tinerii 
germani să fie scoşi de aici. 

O adresă identică s-a primit şi la Târnava Mare. Ce facem cu aceste cazuri? 
Le trecem sub tăcere? 

Mareşal I. Antonescu: Nu trecem nimic sub tăcere. 
G-ral V. Iliescu: A fost o perioadă de menajare. 

' Mareşal I. Antonescu: De slăbiciune, nu de menajare, a fost slăbiciune, care 
a provenit din cauza dezordinei în care ne zbatem şi a superficialităţii în care 
trăieşte neamul nostru. Noi am acordat Grupului Etnic German un statut. Că am 
făcut bine sau rău în această privinţă, aceasta este o altă chestiune, care se va 
judeca mai târziu. 

Când un Stat se clatină aşa cum se clătina Statul nostru când am luat eu 
conducerea şi când se zbate în anarhia în care a fost lăsat Statul acesta de 
predecesorii mei, eu nu puteam să fac altceva. Afară de aceasta, ei tratau direct cu 
legionarii, cu Horia Sima. A trebuit să fiu, şi în această privinţă, suplu, însă am 
avut, tot timpul, în vedere liniile mari directoare ale neamului nostru. În chestiunile 
de detaliu trebuie să închid ochii în multe probleme. 

În aceste împrejurări, am fost nevoit să dau acest statut, pe care nu l-aş fi dat 
în alte împrejurări, dacă Neamul Românesc n-ar fi fost condus aşa cum a fost 
condus atâtea zeci de ani, făcându-se atâtea greşeli. A trebuit, din nevoia de sprijin 
pentru Statul Român, să închid ochii asupra unor asemenea probleme. 

A fost dat acest statut, care însă nu a fost respectat de autorităţile noastre, din 
slăbiciune, din lipsă de conştiinţă şi din ignorarea totală a prevederilor acestui 
statut. Am cerut atunci să se pună pe două coloane dispoziţiunile statutului, cu ce 
pot face şi ce nu pot face membrii acestui grup, şi să se afişeze la toate primăriile, 
la toate posturile de jandanni, ca fiecare reprezentant al autorităţii de la periferie să 
ştie dacă poate sau nu să se conformeze statutului şi dacă s-a făcut vreo încălcare a 
acestui statut. ,· 

N-avem de menajat pe nime;·~i în cadrul legilor Statului. Drepturile pe care 
le-am acordat sunt bune acordate şi, dacă se abuzează, am dreptul, în cadrul 
statutului, să iau măsurile de rigoare. Dacă nu reuşesc, îl voi da peste cap, însă 
momentul acesta îmi revine mie să-l aleg. Totul este chestiune de oportunitate 
politică. Dvs. nu vă puteţi plânge de statut. Eu am să mă plâng că nu este respectat. 

Tot aşa s-au întâmplat lucrurile şi în materie economică, s-a ieşit din cadrul 
convenţiunilor făcute, din cauza slăbiciunei autorităţilor noastre, şi a trebuit să 
intervin cu tărie pentru ca să pun capăt crizei economice, care ne ameninţă, în 
proporţiile în care o vedeţi, din septembrie. 

D-ta trebuie să ai în vedere, tot timpul, statutul. Ce iese din cadrul statutului 
nu se admite. Pot să se supere domnii aceştia de la Timişoara, de la Târnava Mare; 
nu mă interesează. Eu trebuie să dau numai ceea ce m-am angajat să dau prin 
statut. 

G-ral V. Iliescu: Acum, chiar dacă trec - şi eu aş vrea să încorporez-, nu 
pot să le aplic sancţiuni, pentru că n-am o lege. 
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Mareşal I. Antonescu: N-ai posibilitate să aplici sancţiuni mc1 pentru ai 
noştri. D-ta n-ai putinţa să disciplinezi tineretul, aşa cum fac ei. Trebuie să 

recunoaştem acest defect al nostru, la care a contribuit însăşi colectivitatea. O 
acţiune de disciplinare a tineretului cere, în primul rând, un spirit de solidaritate şi, 
în al doilea rând, fonduri suficiente. Or, societatea românească n-a cultivat spiritul 
de solidaritate. 

G-ral V. Iliescu: Dar dacă ar veni ei la noi, cu organizaţiile conduse de ei? 
Mareşal I. Antonescu: Foarte bine, să le utilizezi. Tot ce este bun trebuie 

utilizat. Şi germanii au trecut printr-o perioadă de romantism, care i-a dus la 
anumite greşeli. M-am plâns - nu direct - împotriva unor anumite excese ale lor; 
eram hotărât să mă plâng şi direct, dar a venit de la Luther, acela care este 
însărcinat cu organizarea grupurilor germane din alte ţări, o serie de instrucţiuni 
foarte drastice, în care s-a spus că, dacă se continuă să se facă acte de indisciplină, 
în cadrul Statului în care trăiesc, germanii vor fi lăsaţi la dispoziţia legilor de 
represiune din România. Mai mult decât atât nu pot să pretind. Trebuie să aştept 
rezultatul acestor dispoziţiuni. 

Dl. Andreas Schmidt a fost chemat - am pus şi pe dl. g-ral Popescu să-l 

cheme şi să-i dea un avertisment -- i s-a explicat situaţia şi acum avem indicaţiuni 
foarte numeroase, în primul rând de la Ministerul de Interne, că germanii din 
România au abandonat multe din metodele lor dezordonate în cadrul Statului 
nostru şi că, dimpotrivă, au început să se încadreze, cu o disciplină mult mai mare 
decât a noastră, în organizaţia noastră de Stat. Mai mult decât atât nu pot să pretind. 

Problema aceasta, foarte delicată, trebuie tratată cu mult tact. Aşa am tratat-o 
până acum şi am ajuns la rewltatele la care am vrut. În loc să închid pe nemţi, să 
mă pun rău cu ei, i-am lăsat să facă greşeli, să acumuleze greşeli cât mai multe, 
pentru ca apoi să fac intervenţii energice şi să obţin ce vreau. Am obţinut ce am 
vrut; acum aştept rezultatele intervenţiilor mele 

G-ral V. Iliescu: În ceea ce priveşte ceilalţi minoritari, pe unguri să-i 
neglijăm total. 

Mareşal I. Antonescu: Da, dar pentru muncă să-i întrebuinţezi, însă nu cu 
mijloace brutale. 

G-ral V. Iliescu: Suntem indiferenţi faţă de ei. 
Mareşal I. Antonescu: Ne purtăm cu ei ca un popor civilizat. De câte ori am 

fost întrebat de străini: Ce faceţi dvs. cu ungurii? - răspunsul meu a fost: Îi las să 
facă greşeli şi mă abţin şi mă domin, ca să nu fac şi eu greşelile pe care le fac ei. 
Nici nu ştiţi ce luptă duc cu mine însumi, ca să nu fac şi eu cum fac ungurii: să-i 
închid, să le iau libertatea, sau să-i omor. Dar lupta aceasta nu se dă numai între 
mine şi unguri, sau între poporu I românesc şi poporul unguresc, ci şi pe planul 
universal. Astăzi, fiecare celulă a organizaţiei de Stat trebuie să ţină socoteala de 
acest plan universal, pe care se dau luptele între popoare. 

Să-i lăsăm pe unguri să facă greşeli şi să nu ne antrenăm şi noi în greşelile 
lor, ci, dimpotrivă, să facem dovada că suntem un popor civilizat. Nu rezolvăm 
problema dacă omorâm o sută de unguri, sau dacă le închidem şcolile şi bisericile, 
după cum nici ei nu rezolvă problema românească dacă fac astfel. 
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G-ral V. Iliescu: Dle Mareşal, chestiunea următoare se referă la proprietatea 
localului de la Predeal. Mi-ati spus dvs. că aţi avut reclamatii că localul acesta a 
aparţinut unei asociaţii. 

Mareşal I. Antonescu: N-am avut reclamaţii; ştiu pozitiv. 
G-ral V. Iliescu: Eu am cerut de la Serviciul Arhitecturii toate detaliile şi mi 

s-a spus că terenul pe care s-a construit localul Şcoalei Normale de Fete din 
Predeal, mai înainte de a fi fost proprietatea acestui minister, ar fi fost proprietatea 
Casei Regale şi ar fi fost donat de defunctul rege Carol 1. 

Mareşal I. Antonescu: Ca tot Predealul. Nu există casă din Predeal, care să 
nu fie construită pe un loc care să <nu> fi fost altădată al Casei Regale. S-au dat 
regelui Carol I toate terenurile din toate staţiunile de pe Valea Prahovei. 

G-ral V. Iliescu: Pe acest teren a existat mai înainte un Sanatoriu destinat a 
servi ca local de odihnă pentru personalul Corpului Didactic. După distrugerea 
Sanatoriului, de incendiu, Ministerul a decis sA se înfiinţeze, în locul Sanatoriului, 
o Şcoală Normală de Fete, în care scop s-au luat măsuri pentru construcţia 

localului. Această clădire s-a construit, în parte, de Minister, cheltuindu-se din 
fondurile sale circa 8.000.000, în afară de materialul lemnos dat gratuit din pădurile 
Statului şi a sumelor colectate de Comitetul de Construcţie al Şcoalei. 

Ministerul a construit pe vechile fundaţii ale Sanatoriului, partea centrală, 
complect, care a fost dată în folosintă. 

Mareşal I. Antonescu: Informaţia nu este exactă. Cei cari au contribuit la 
construcţia localului sunt chiar institutorii. Localul este proprietatea lor. Pământul a 
putut să fie al Ministerului Culturii Naţionale, căruia i-a fost vândut, sau donat, de 
Casa Regală, dar institutorii au contribuit din salariul lor, ca să facă această Şcoală 
Normală, pentru orfanele institutorilor. 

G-ral V. Iliescu: Asociaţia Învăţătorilor trebuie să fi făcut această şcoală. 
Mareşal I. Antonescu: Se poate. Fapt este că învăţătorii s-au gândit s-o 

construiască. Ei au obţinut de la Ministerul Culturii Naţionale dreptul să colecteze 
sumele necesare şi au fost asigurati că această şcoală va servi pentru fetele orfane 
ale foştilor institutori. 

Aşa a func1ionut şcoalo pâ11ii când a venit regele Carol cu Str4jt:ria şi acel 
domn Sidorovici, care a dat afară pe orfanele acestea şi a instalat acolo Străjeria. 
Cunosc aceste lucruri pentru că le-am trăit. Chiar am spus regelui Carol: Rău face, 
Majestate. Din moment ce institutorii au contribuit cu banii lor, ca să facă o şcoală 
pentru orfanele colegilor lor, destinaţia localului nu trebuie schimbată. Regele 
Carol însă n-a vrut să mă asculte. 

Eu vreau să redau acestei şcoli vechea ei destinatie. Deocamdată, fiindcă 
Liceul Mănăstirea Dealului a fost dărâmat de cutremur, în acest local de la Predeal 
va sta Colegiul Militar "Nicolae Filipescu". Mai târziu însă vom da acestui local 
destinaţia lui: să servească pentru educaţia orfanelor de război. 

G-ral V. Iliescu: În urmă, prin două jurnale ale Consiliului de Miniştri, din 
1936 şi 1937, după ce localul a fost trecut în folosinţa OETR şi Străjii Ţării, 

clădirea a fost complectată cu părţile lipsă, din fondurile lor. Straja Ţării a cheltuit 
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22 milioane lei pentru construcţia unei aripi noi, pentru acoperiş, instalaţii sanitare, 
seră de flori, grajd de vite, tabără de vară etc. 

Mareşal I. Antonescu: Dar ce era Straja Ţării? A cheltuit cineva din 
buzunarul lui, sau a cheltuit tot Statul? Şcoala Normală nu era tot a Statului? Nu 
lucra tot pentru colectivitatea românească? Că a dat bani Straja Ţării, ca să creeze 
un patrimoniu mai bun pentru generaţia de mâine, noi nu ne uităm cum s-au 
cheltuit banii, ci ce randament dau. Şi Straja Ţării şi Şcoala Normală şi Armata au 
fost toate ale Statului. 

Eu vreau să se termine certurile între instituţiile de Stat. Toate instituţiile 

sunt ale Statului şi patrimoniul fiecăreia din ele face parte din patrimoniul comun al 
Statului. Statul poate să dea un anumit patrimoniu în folosinţa unei instituţii, decât 
să se strice. Vom ajunge să facem o regie a proprietăţilor tuturor ministerelor. La 
Ministerul Culturii Naţionale sunt averi imense, care au fost lăsate prin diverse 
legate de mulţi oameni de bine. Şi Academia Română şi Eforia au astfel de 
proprietăţi, care, în loc să producă, dau deficite. Deocamdată caut să cercetez care 
sunt aceste proprietăţi, pe care multe departamente nici nu le cunosc. Multe din ele 
- mai ales la Ministerul Agriculturii - sunt ţinute ascunse, de nu le ştie nimeni. Aşa 
se petrec lucrurile şi la Căile Ferate şi la Armată şi chiar la Ministerul Sănătăţii. 
Toate aceste instituţii au proprietăţi pe cari nici nu le cunosc şi care sunt 
administrate şi folosite de câte cineva. Vom pune capăt acestui abuz când vom 
înfiinţa o regie pentru administrarea tuturor acestor bunuri. 

Ministerul Culturii Naţionale are şi el terenuri, care, în loc să fie 
transformate în grădini de zarzavat rentabile. sunt adevărate sarcini pentru Stat, 
fiindcă în bugetul Ministerului Şcoalelor sunt trecute cu cheltuieli de întreţinere, în 
loc să fie trecute cu venituri. Două, trei sute ele hectare produc câte două, trei mii 
de lei anual. Legate, lăsate de oameni de bine, în memoria copiilor lor sunt lăsate în 
părăsire. Dvs., ca miniştri, n-aveţi timp să vă ocupaţi de această problemă. 

I. Petrovici: Acesta este un exemplu pentru întreaga ţară, care produce mult 
mai puţin decât ar trebui. 

Mareşal I. Antonescu: Aveţi proprietăţi imense, şi dvs., şi Biserica, însă ele 
nu produc decât în folosul unor anumite persoane, nu al instituţiilor respective. 

"Regulamentarea drepturilor cetăţeneşti, în raport cu pregătirea educativă." 
G-ral V. Iliescu: Cu ocazia reorganizării Statului, cred că este momentul să 

se examineze şi această chestiune. Germanii au restrâns drepturile civile ale 
bărbaţilor cari nu au făcut armata. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta ştii că principiul legilor de recrutare este că 
nimeni nu mai poate ajunge funcţionar public. dacă, mai întâi, nu şi-a făcut datoria 
în Armată. Măsura aceasta a fost luată pentru că au fost foarte multe cazuri de 
scutiri, amânări şi dispense, mai ales la ofiţeri. Or, tocmai aceştia trebuie să fie 
prezenti pe câmpul de luptă, ca să-şi apere patria. De aceea am pus principiul: 
nimeni nu poate ajunge funcţionar dacă nu şi-a făcut datoria ca orişice cetăţean. Nu 
există nici o diferenţă între intelectuali şi cetăţenii de rând din acest punct de 
vedere. Dimpotrivă, cu cât cineva vrea să ajungă mai sus decât ceilalţi, cu atât 
trebuie să-şi facă mai mult datoria. 
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Deci, înainte de intrarea în funcţiune, fiecare trebuie să-şi îndeplinească 
obligaţiunile militare. Nimeni nu poate să ia o funcţie la Stat sau la particulari, dacă 
nu aduce un certificat prin care să dovedească <faptul> că şi-a îndeplinit datoriile 
militare - şi nu să şi le fi îndeplinit în mod superficial, ca până acum, ci în mod 
real. 

Nimeni nu va intra de la o funcţiune la alta, dacă nu şi-a făcut la timp 
concentrările necesare, care să-l transforme într-un conducător pe câmpul de luptă, 
aşa cum este conducător în administraţia Statului. De ce spun acestea? Pentru că 
am avut ofiţeri de rezervă cari au mers pe câmpul de luptă nepregătiţi. În războiul 
modern nu ne mai putem juca cu problema pregătirii cadrelor. Cine intră nepregătit 
pe câmpul de luptă, este cea mai uşoară pradă a morţii; cine este pregătit, îşi pune 
viaţa la adăpost în condiţiuni superioare şi aduce şi servicii unităţii din care face 
parte. Am avut cazuri de ofiţeri de rezervă cari au spus: Nu ştim ce să facem pe 
câmpul de luptă, pentru că n-am făcut nici o concentrare în 20 de ani de zile. A 
trebuit să-i luăm de acolo şi să-i ducem înapoia frontului. Vina este şi a lor, dar este 
şi a societăţii româneşti, care a tolerat astfel de fapte. 

Deci, nu vom da drumul, de aici înainte, acestor oameni ca să-şi poată 
câştiga existenţa în administraţia Statului, sau la societăţile particulare, dacă nu-şi 
vor fi îndeplinit îndatoririle militare, ca orişice cetăţean de rând, şi dacă în cursul 
carierei lor nu vor fi răspuns la chemările Armatei, ca să-i perfecţioneze pregătirea 
militară şi să se poată transforma, orişicând, din funcţionari în luptători. 

G-ral V. Iliescu: Ideea dvs. poate fi complectată cu o dispoziţie în ceea ce 
priveşte stăpânirea pământului: pământul să-l stăpânească cel care este chemat să-l 
apere. 

Mareşal I. Antonescu: E mai greu. Mai întâi să aşteptăm rezultatul primelor 
măsuri şi poate nici nu mai ajungem la celelalte. Cred că nu vom ajunge niciodată 
la măsurile referitoare la dreptul de proprietate. Dacă până acum, n-a putut fiecare 
om să-şi facă datoria, aşa cum trebuie, aceasta n-a fost numai din cauza lui, ci şi 
din cauza societăţii. Dacă societatea aceasta ar fi fost organizată pe baze sănătoase 
şi dacă cei care erau la conducerea Statului ar fi pus mai multă conştiinţă în 
fm.h:plinirc11 d11turici lur ~i 111' fi 11vut mai multă în{elegere pentru rosturile unui Stat, 
care în primul rând trebuie să fie apărat de elitele neamului, atunci n-ar mai fi fost 
atâţia cari să nu-şi respecte îndatoririle lor militare. 

Nu se poate merge, dintr-o dată, să reducem dreptul de proprietate. Mai înt,îi, 
cine constată aceasta la 16 milioane de locuitori? 

G-ral V. Iliescu: Legile agrare prevedeau că nu pot fi împroprietăriţi decât 
acei cari au făcut războiul. 

Mareşal I. Antonescu: S-au împroprietărit mai ales acei cari n-au făcut 

războiul. Să vedeţi ce crimă s-a făcut cu proprietatea răzeşilor şi moşnenilor: a 
trecut toată în mâinile străinilor. Aveam o lege de la 1909, care prevedea o 
comisiune, care în timp de un an trebuia să stabilească drepturile de proprietate ale 
moşnenilor şi răzeşilor. Nu s-a lu-:rat nimic. Vă pot spune că şi astăzi sunt jidani 
unguri cari, de la Budapesta, administrează averi în Ţara Românească, averi pe 
care puteam să le expropriem. 
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G-ral V. Iliescu: Ultimul punct, în ce mă priveşte, este cenzura şi stimularea 
urei contra duşmanilor. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta nu înseamnă să punem mâna în gâtul 
străinilor pe cari îi socotim duşmani. Totuşi, trebuie să ne apărăm. Mai sentimental 
ca mine nu cred să fie cineva, şi nici mai milos. Nu dau voie la mine acasă să se 
taie un pui de găină. Cu toate acestea spun că un popor nu se poate dezvolta dacă se 
îmbrăţişează mereu cu duşmanii lui. Poporul trebuie să urască pe duşman. 

G-ral V. Iliescu: Această educaţie nu o putem face chiar pe faţă. 
Mareşal I. Antonescu: De ce avem noi, militarii, altă structură sufletească 

în această privinţă? Pentru că ni s-a făcut o anumită educaţie. În toate ocaziunile şi 
în raporturile noastre cu profesorii, se strecura în discuţiuni, şi la orele de curs şi de 
aplicaţiune practică, sau de instrucţie, sentimentul de ură şi de luptă contra 
duşmanilor. 

N-ai nevoie să faci această educaţie pe ascuns. Trebuie s-o faci după un 
anumit program de educaţie a elementelor care sunt chemate să facă, la rândul lor, 
educaţia în viitor. Acest sentiment trebuie să se strecoare în sufletul celor pe care îi 
educăm. Noi ajunsesem un popor condamnat. N-am fost în stare să facem nimic. 
Duceţi-vă în Moldova şi în Basarabia şi veţi vedea în ce hal a ajuns poporul nostru. 
Un exemplu caracteristic pot să vi-l dau de ce am văzut eu în Basarabia, lângă 
Chişinău. Un ţăran, care era proprietar a 30 de hectare de pământ, fusese deportat 
de ruşi şi rămăsese fratele lui, care avea numai cinci hectare. 

De ce a fost deportat? L-am întrebat pe fratele care a rămas. Pentru că era 
bogat, mi-a răspuns acesta. Dar tu de ce nu ai pământ mai mult? Pentru că aşa am 
moştenit, de la părinţi. El avea dreptul la întreaga moştenire, ca fiind mai mare. 

Ce credeţi că am văzut acolo? În curtea casei era un monnan mare de nuci, 
care reprezentau o avere şi care începuseră să se strice. Le lăsa să se strice, căci nu 
ştia să le cojească, deoarece până acum această operaţie o făcea jidanul. Ei dădeau 
nucii lor, pe câte 5-6 ani, şi ţăranii nu mai ştiau ce fac jidanii cu ei. 

lată în ce stare se găseşte neamul nostru românesc; iată unde îi adusese 
jidănimea aceasta. 

G-ral V. Iliescu: La Suceava, s-a încercat să se facă o şezătoare militară, cu 
piesa "Se face ziuă", de Zaharia Bârsan, dar, din ordinul prefectului, a fost oprită 
această prezentare a piesei, pe motivul că nu trebuie să facem agitaţie contra 
ungurilor". 

Mareşal I. Antonescu: Să ia act dl. g-ral Popescu de acest lucru şi să vadă 
ce este acolo. Nu este o agitaţie contra ungurilor. Cine se aştepta că o piesă care se 
joacă pe scena Teatrului Naţional, să fie oprită de prefectul de Suceava? 

G-ral D. Popescu: Să mi se fi adus aceasta la cunoştinţă chiar atunci şi aş fi 
luat măsuri. 

Mareşal I. Antonescu: La această şcoală ne-am format noi, la şcoala 

naţionalismului românesc. Am trăit într-o adevărată atmosferă naţionalistă. Îmi 
aduc aminte, copil fiind, de Crăciun mă duceam la unchiul meu, unde veneau şi toţi 
ceilalţi copii, şi eram întâmpinat cu un vers din "Peneş Curcanul", sau din 
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"Scrisoarea a III-a", a lui Eminescu, şi eu trebuia să dau replica, căci altminteri nu 
mai vorbea toată ziua unchiul meu cu mine. 

I. Petrovici: În vremea noastră erau poezii care într-adevăr făceau 
educaţiunea tineretului. Acum însă literatura contimporană este un fel de literatură 
de şaradă. 

Mareşal I. Antonescu: Mai sunt şi astăzi poezii frumoase. Aşa, de pildă, 
întâmplător am auzit, la Radio, câteva strofe dintr-o poezie "Basarabia", în care 
Basarabia îşi exprima sentimentul de recunoştinţă faţă de soldatul român. Este o 
splendoare de poezie. Asemenea poezii este bine să fie cât mai des puse în 
programele postului nostru de Radio. 

Al. Marcu: Era la "Ora Ostaşului". A fost obligată poezia să coboare înspre 
nevoile ostaşului, şi în felul acesta s-a ajuns la poezii foarte frumoase. 

Mareşal I. Antonescu: Astăzi, trăim o perioadă eroică, care poate da 
producţiuni literare şi artistice de mare valoare, spre deosebire de războiul trecut, 
când nu s-a găsit un om care să concretizeze în idei nemuritoare eroismul şi 
sacrificiul enorm făcut în acele împrejurări. Nu s-au găsit nici pictori, nici 
sculptori, nici literaţi, nimeni nu s-a găsit să imortalizeze acele vremuri. Aceasta 
este o stare de decadenţă a unei societăţi. Acum, văd că există un curent puternic în 
această privinţă. 

La fel, la 1848 am avut o perioadă eroică. Generaţia de la 1848 a creat mica 
Unire, deşi a luptat în mijlocul unor adversităţi uriaşe. Noi suntem un slab ecou al 
acestei generaţii, dar nu vom putea să realizăm Marea Unire dacă nu vom izbuti să 
fim la înălţimea marilor noştri înaintaşi. 

G-ral V. Iliescu: Ultima chestiune este aceea a muncii tineretului. Pentru 
rezolvarea muncii agricole, avem ca braţe disponibile: prizonierii de război, evreii, 
servitorii creştini din serviciile evreilor, premilitarii rurali, şcolarii de la oraşe între 
15 şi 18 ani. Ar trebui să excludem elevii din cursul secundar inferior. 

Mareşal I. Antonescu: Toate sunt foarte bune, însă principiul este 
următorul: trebuie să vă puneţi de acord, d-ta, cu dl. ministru de Interne, cu Statul 
Major şi cu dl. ministru al Agriculturii, ca să faceti un plan de colaborare în comun, 
căci dllcă morgom ficca.ro în c,îtc o directic, nu focem nimic. 

Am cerut acest lucru să se facă încă din decembrie, şi acum nu suntem mai 
avansaţi decât eram în decembrie. Suntem tot în faza discuţiunilor. Problema se 
rezolvă cu execuţia. Execuţia trebuie să fie ordonată şi să iasă din colaborarea 
tuturor. Vă rog să vă puneţi de acord în această privinţă, şi cât mai în curând. 

G-ral V. Iliescu: La consfătuirea care s-a ţinut, eu nu am fost convocat. 
Mareşal I. Antonescu: Deşi rezoluţia mea este ca să fie convocat şi dl. g-ral 

Iliescu, totuşi, d-sa nu a fost convocat. 
Tineretul de la oraş nu-l poţi scoate, pentru că nu este organizat. Este mai 

bine să-l laşi pe fiecare în cadrul lui individualist, căci tot produce ceva, decât să-l 
aduci într-un cadru colectiv, dar neorganizat. În casa părinţilor lui tot face ceva, dar 
dacă l-am dus într-o organizaţie oarecare, neorganizată, şi îl pui la o muncă pentru 
care nu este pregătit, înseamnă doar să te afli în treabă. 
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Eu sunt contra scoaterii tineretului de la oraşe, a tineretului extraşcolar. 

Acest tineret nu stă degeaba: unul este băiat de prăvălie, altul este ucenic şi tot face 
ceva, pe când dacă îl scoţi şi îl duci la munca agricolă, nu poate face nimic. 

Tineretul extraşcolar de la sate reprezintă braţele de muncă ale săteanului, 
care îi asigură acestuia continuitatea de muncă. Sunt însă perioade în care nu se 
nunceşte, perioade de stagnare a muncii agricole, şi atunci pot face ceva colectiv: 
îi punem să strângă scaieţii, să pună gardurile în ordine, să repare biserica, şoseaua. 
În acest caz, intervenim cu braţele acestora şi intervenim într-o foarte largă măsură 
Î:l folosul văduvelor, orfanilor şi invalizilor. 

În această privinţă, astfel trebuie să lucraţi. 
Pe deasupra acestui sistem, care trebuie organizat cu ajutorul dvs., are să 

\ină sistemul unităţilor de muncă agricorn pe care le întocmim cu oameni cari nu 
s,.mt concentraţi şi cari sunt în regiunile care nu reclamă braţe de muncă agricolă. 
De asemenea, îi las pe acei cari sunt destinaţi pentru tăierea pădurilor, iar pe ceilalţi 
î: organizăm în unităţi de muncă şi îi ducem în regiunile unde este lipsă de brate de 
muncă în mod obişnuit, sau lipsă provocată din cauza războiului. 

Ceea ce vă cer este să nu facem nimic neorganizat şi dacă n-avem 
certitudinea că randamentul este util. Noi nu putem imita ceea ce au făcut germanii, 
deoarece fiecare german este un organizator, pe când fiecare român este un 
dezorganizator. Nu putem face această experienţă în timpul războiului. În această 
vreme, toate eforturile trebuie să meargă la război şi, paralel cu aceasta, mă strecor 
ş. cu celelalte probleme ale vieţii. 

Eu vă cer, totdeauna, să colaboraţi şi să vă puneti de acord, căci fără 

s0lidaritate nu se poate face nimic. Ceea ce face forţa anglo-saxonilor este spiritul 
de solidaritate socială şi naţional.i, pe toate planurile. Noi n-avem acest spirit de 
Si)(idaritate. Trebuie să dezvoltăm încă din şcoală spiritul de echipă. Noi suntem 
individualişti şi acest individuc1lism ne-a adus în situaţia în care mă găsesc eu 
a:;tăzi: fiecare vrea să fie prim-ministru în Ţara Românească. Toţi pretind că ţara 
e,te cu ei şi îmi înaintează fel de fel de memorii. 

l-am propus dlui Maniu plebiscit şi a refuzat; i-am propus dlui Vojen 
p.ebiscit şi, de asemenea, a refuzat. Îmi spun că eu sunt un mit, ca şi cum mitul l-ar 
fi format dl. Gheorghe Cuza, şi nu munca mea 

Oleg-ral Iliescu, cu sunt de acord cu idei le dvs., dar vă rog să lucraţi într-un 
cadru armonios. Nici vorbă să-i luăm pe cei de la oraşe şi să-i ducem la ţară. Cei de 
Ic sate vor lucra în cadrul principiilor expuse. Trebuie să mergem foarte încet. Eu 
nJ mă simt în stare să atac toate problemele dintr-o dată şi din haosul acesta să 
rtzolv toate aceste probleme. Dacă se găseşte altcineva în stare să facă aceasta, să 
v nă şi să ia el conducerea. Dar vreau să văd şi omul care este în stare să aibă şi 
îrcredcrea factorilor cari au de spus un cuvânt în ţara aceasta. 

Dr. P. Tomescu: Pentru cc-mplcctare, ţin să adaug că noi trebuie să căutăm 
sl-i utilizăm pe o scară întinsă pe studenţii în Medicină. 

Mareşal I. Antonescu: Chiar de la anul I. În loc să fie ca elemente 
ajutătoare, soldaţi nepregătiţi, să-i întrebuinţaţi ca elemente ajutătoare sanitare pe 
aceşti studenţi de anul I şi II. Este mai bine aşa. Cu această ocazie, studentul are şi 
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ce învăţa. În loc să-l trimit ca soldat, să moară pe câmpul de luptă, mai bine îl 
utilizez ca ajutor al medicului la postul de prim ajutor. Studentul în Medicină 
trebuie să asiste la toate operaţiile, la toate intervenţiile care trebuiesc făcute 
imediat. În felul acesta, este şi studentul ocupat şi aduce un mare serviciu şi 
Statului şi Armatei. 

Orice ţăran poate face serviciul militar şi poate să moară pe front, dar nu 
poate să dea ajutorul pe care îl poate da medicului un student în Medicină. Deci, 
toţi studenţii în Medicină să fie întrebuinţaţi, de la linia întâi, până la spitalele de 
zonă interioară, şi să fie eşalonaţi după posibilităţi şi după capacitate. 

Dr. P. Tomescu: Tocmai în acest sens voiam să vă propun, în acord cu dl. 
ministru al Educaţiei Naţionale, să putem cere, prin Consiliul profesoral, ca să 
facem o pregătire elementară tuturor studenţilor, pentru ca ei să poată face faţă 
tuturor acestor obligaţiuni. 

Mareşal I. Antonescu: Este o practică, care le va folosi pentru mai târziu, 
fiindcă nici o împrejurare nu dă ocazie oamenilor de specialitate, şi în special 
doctorilor, să facă o practică pe spinarea altora, mai mult decât războiul; şi practica 
aceasta este reală, pentru că în timp de război nu se face economie de materiale, de 
medicamente sau de pansamente şi nici nu există prea multă răspundere. Şcoala 
aceasta face câteva victime, însă dă posibilitatea oamenilor de ştiinţă să progreseze. 

Chirurgia a profitat foarte mult de pe urma războiului trecut. Datorită 

progresului realizat atunci, procentul de recuperaţi în actualul război este mult mai 
mare decât în trecut. 

Dr. P. Tomescu: Iar numărul invalizilor este mult mai mic. 
Mareşal I. Antonescu: Faţă de pierderile noastre, care sunt de 130.000 

oameni, morţi, răniţi şi dispăruţi, avem numai 2500 invalizi, procent infinit de mic 
faţă de cel din războiul trecut. Din aceştia se vor mai recupera câţiva. 

Prin urmare, să dăm ocazia studenţilor în Medicină să facă practică, 
începând din linia întâi şi până în spitalele de zonă interioară; să-i scoatem şi dintr-un 
mediu unde, rămânând neocupaţi, pot să facă fel de fel de năzbâtii. Dacă nu ne-am 
ocupat de ei, ca să le formăm o mentalitate sănătoasă, noi am fi cei vinovaţi. 

Dr. P. Tomescu: Tocmai vream să vă propun încadrarea acestor 3000 de 
studenţi la instituţiile noastre sanitare, civile şi militare. 

Mareşal I. Antonescu: De pe acum să faceţi acest lucru, dle dr. Tomescu, 
pentru ca, atunci când va suna ceasul apărării viitorului neamului, totul să fie 
organizat. 

Dr. P. Tomescu: Îmi daţi această autorizaţie? 
Mareşal I. Antonescu: Desigur. 
Dr. P. Tomescu: V-aş ruga să-mi daţi aceeaşi încuviinţare şi pentru studenţii 

de la Farmacie. 
Mareşal I. Antonescu: Şi pentru aceia. Să-i îmbrăcăm milităreşte şi să-i 

încadrăm în instituţiile noastre sanitare. Să nu mai rămână nimeni, aşa cum am 
găsit eu la Constanţa, 7 farmacişti într-o farmacie mică, mai mică chiar decât 
jumătatea camerii din fund. Am întrebat: Ce sunt aceştia? Mi s-a răspuns: Studenţi 
de la Farmacie. Erau ambuscaţi acolo şi nici nu puteau învăţa nimic. 
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Prin urmare, trebuiesc luate toate măsurile în vederea acestei încadrări. V-am 
prevenit din timp că va veni o vreme când totul va trebui să fie bine organizat în 
această privinţă. 

Dr. P. Tomescu: Prima lucrare am şi făcut-o: Studenţii au declarat cine a 
făcut serviciul militar şi cine nu. 

Mareşal I. Antonescu: Indiferent dacă l-au făcut sau nu, trebuie să-l 

îndeplinească acum. 
Dr. P. Tomescu: Dar cei cari l-au îndeplinit trebuiesc încadraţi la unităţi. 
Mareşal I. Antonescu: Dar ceilalţi? 
Dr. P. Tomescu: Şi aceia vor merge tot acolo. 
Mareşal I. Antonescu: Toţi studenţii vor merge. Studenţii din anul întâi, doi 

şi trei, cărora nu le vom putea da servicii proprii, vor fi încadraţi. 
I. Petrovici: N-aveţi nevoie şi de studenţii de la Facultatea de Medicină 

Veterinară? 

Dr. P. Tomescu: De aceia se ocupă Ministerul de Agricultură. 
Al. Marcu: Vor trebui încadrate şi studentele, ca asistente medicale. 
Mareşal I. Antonescu: Desigur. 
Dr. P. Tomescu: În anul VI la Facultatea de Medicină avem, în total, 282 

studenţi, din care 220 băieţi şi 62 fete. Anul trecut facultăţile au dat cu 60 medici 
mai puţin decât numărul celor cari au fost pensionaţi. 

Mareşal I. Antonescu: Dacă ne-am fi ţinut de vechiul sistem al limitării 

numărului de studenţi la facultăţile de Medicină, în câţiva ani de aci înainte n-am 
mai fi avut medici. Noi avem 6000 de medici lipsă, iar toate facultăţile noastre au 
scos anul acesta 286 medici, ceea ce înseamnă că nu se acoperă nici pensionările 
normale. Nu suntem în stare nici să ne menţinem la situaţia actuală. 

Dr. P. Tomescu: Ar trebui să scoatem 280 medici anual, ca să compensăm 
numărul celor pensionaţi. Anul trecut s-au scos cu 60 mai puţin, iar anul acesta s-au 
scos cu 12 mai mult decât 280. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta trebuie să faci socoteala începând de la anul I, 
ca să ştii câţi studenţi trebuie sfi intre în facultăţi, pentru ca în şase ani să ajungi la 
numărul de 12.000 medici, de care avem nevoie, socotind şi un coeficient de 
pierdere anuală de 1O-15%. În funcţie de nevoile ţării şi socotind şi acest coeficient 
de pierdere, trebuie să intre în anul I al facultăţilor de Medicină numărul 

corespunzător de studenţi, cari să ne facă să ajungem, după şase ani, la 12.000 
medici. 

Să nu cădem nici în greşeala cealaltă, ca să admitem prea mulţi studenţi şi să 
ajungem la un număr prea mare de medici, cari să nu poată fi plasaţi şi să ne dea fel 
de fel de tulburări sociale. 

Câţi studenţi sunt acum în primul an la toate facultăţile de medicină? 
Dr. P. Tomescu: 800. 
I. Petrovici: Sporirea numărului studenţilor este în funcţie şi de localuri, şi 

de laboratoare. 
Mareşal I. Antonescu: Am dat dispoziţii pentru laboratoare. 
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Dr. P. Tomescu: Nouă ne-ar trebui să avem câte 1000 de studenţi la 
Medicină, timp de 6 ani. 

Mareşal I. Antonescu: Dacă bagi timp de şase ani câte l OOO de studenţi, 
însemneaz.ă că vor ieşi, în total, 36.000 de medici. 

Dr. P. Tomescu: Ne trebuiesc 6000 medici în plus. 
Mareşal I. Antonescu: Şi după aceşti şase ani, la câţi studenţi ar trebui să ne 

coborâm? 
Dr. P. Tomescu: La vreo 600. 
Mareşal I. Antonescu: De ce spun eu toate lucrurile acestea? Fiindcă 

trebuie să facem o politică şcolară în funcţie de numărul medicilor, inginerilor, 
avocaţilor, militarilor şi funcţionarilor de care avem nevoie. 

Noi am avut în Armată o criză de ofiţeri inferiori, pentru că n-am calculat 
cum trebuie nevoile. Toţi au fost înaintaţi, toţi ofiţerii au plecat către gradele înalte 
şi jos n-a mai rămas nimic, în loc să facem un calcul matematic de câţi ofiţeri avem 
nevoie pentru fiecare grad. Pe când eram la Statul Major, am făcut această 

socoteală şi am văzut că noi avem nevoie de patru ofiţeri inferiori la un căpitan, de 
patru căpitani la un maior, de patru maiori la un colonel, de şase sau opt colonei la 
un general. Nimeni n-a ţinut seama de nevoile de încadrare ale Armatei, ca să facă 
o politică a cadrelor. Această politică trebuie să o facem nu numai în Armată, ci în 
toată organizaţia de Stat, după principiile pe care le-am pus. 

Toată întrebuinţarea studenţilor în Medicină şi Farmacie este chestiune 
numai de organizare. Când va începe campania de lupte din primăvară şi din vară 
şi când va înceta funcţionarea şcoli lor, atunci fiecare va trebui să treacă la postul 
lui: studentul cutare din anul I merge la formaţia cutare; studentul cutare din anul 
III merge la spitalul cutare, fiecare având o însărcinare şi drepturi stabilite, pleacă 
la locul lui. 

Aşa cum a spus şi dl. ministru Marcu, cu studentele se va face la fel. 
Dr. P. Tomescu: O altă chestiune este asistenţa medicală a studenţilor, care 

s-a pus sub forma asigurării, care nu era oportună. 
Mareşal I. Antonescu: Statul contribuie pentru asistenţa medicală a 

studenţilor şi noi să-i punem pe studenţi să plătească anumite cote de asigurare! 
Am auzit şi argumentul: pentru că altfel nu sunt bine îngrijiţi. Este o mentalitate 
anarhică: un bolnav să nu fie îngrijit, dacă n-a plătit. 

Dr. P. Tomescu: Într-un spital, un medic nu ştie dacă bolnavul pe care îl 
îngrijeşte a plătit sau nu; ştie administraţia. 

Mareşal I. Antonescu: Nici nu trebuie să ştie. Eu am îngrijit, totdeauna, pe 
servitorii mei; i-am îngrijit şi de cancer. Astăzi am băgat pe unul din servitorii mei 
în sanatoriu. 

Asigurările Sociale vin şi spun: Dacă un bolnav nu este asigurat, nu este bine 
îngrijit. Cum să plătească studenţii îngrijirea lor medicală, dacă ei n-au nici cu ce să 
se îmbrace? Eu am luat haine, paltoane şi ghete de la evrei ca să le dau studenţilor. 
M-a acuzat lumea, dar eu trebuie să le iau de undeva, ca să îmbrac pe studenţi. 

Dr. P. Tomescu: Este o tradiţie ca, în toate spitalele Statului, studenţii să fie 
îngrijiţi gratuit. 
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Mareşal I. Antonescu: Dar d-ta ai fost de faţă când domnul acela a susţinut 
teoria aceea. 

I. Petrovici: Am fost şi eu de faţă. 
Mareşal I. Antonescu: Se poate ca un bolnav, care n-are de unde să 

plătească îngrijirea lui, să fie lăsat să moară? Aceasta este mentalitatea generaţiei 
din 1922? Atunci nu regret deloc că nu fac parte din această generaţie şi sunt fericit 
că fac parte din generaţia mea. 

Dr. P. Tomescu: Şi noi la fel. Atunci, noi putem anunţa şi publica <faptul> 
că studenţii pot fi îngrijiţi gratuit în toate spitalele Statului. 

Mareşal I. Antonescu: Nu ţi-am spus d-tale să perfecţionezi toate 
dispensariile de la universităţi, pentru ca studenţii să poată găsi îngrijire medicală 
acolo? Ţi-am spus că îţi dau fonduri şi ţi-am dat. Şi aceasta n-o fac din demagogie, 
pentru că nu vreau să câştig pe nimeni cu întruniri publice şi aplauze - n-am apărut 
până acum la nici o întrunire publică, deşi am fost solicitat s-o fac şi, cu toate că 
poate sunt şi eu în stare să ţiu un discurs şi să fac să vibreze o adunare - dar o fac 
din datoria faţă de studenţii aceştia, cari au fost abandonaţi multă vreme la discreţia 
tuturor vânturilor. Trebuie să ne ocupăm de ei, să le dăm ce le lipseşte, să le 
organizăm dispensarii, laboratorii şi biblioteci. pentru ca să se poată îngriji şi 

instrui. Dacă îi aruncăm bolnavi şi nepregătiţi în mijlocul societăţii, atunci 
generaţiile viitoare vor avea mai mult de suferit, iar conducătorii de atunci vor avea 
de rezolvat probleme mult mai grele decât cele de astăzi. 

Ar fi fost mult mai uşor pentru mine să rezolve problemele Statului, dacă 
guvernele din trecut ar fi pus suflet în conducerea ţării noastre. Din nenorocire, eu 
trebuie să fiu atent, tot timpul, la conducerea războiului. 

Faceţi pentru studenţi orişice, şi nu numai pentru studenţi, ci pentru toate 
clasele sociale. Am dat de mâncare şi am îngrijit pe copiii săraci, pentru că vedeam 
că fiii naţiei noastre se pierd în sărăcie. Eu am trăit - şi nu mi-e ruşine s-o spun - în 
mijlocul mahalalei şi-i cunosc lipsurile şi suferinţele. De aceea, mă întorc acum 
către ea, ca s-o ajut. 

Dr. P. Tomescu: S-au făcut pentru studenti cabinete medicale, instalate de 
Ministerul Sănătăţii. Am spus dlui rector al Universităţii din Iaşi să caute un local 
în Universitate, şi noi îi vom trimite tot materialul necesar instalării unui dispensar, 
pe care apoi îl vom trece în bugetul nostru. Pachetele sunt gata. 

Mareşal I. Antonescu: A şa cum a spus dl. ministru Petrov ici, starea de 
spirit în şcoală se îmbunătăţeşte. Ea nu se va îmbunătăţi cu măsuri represive, ci cu 
măsuri de felul acesta. Dacă, încetul cu încetul, ne vom face datoria şi vom căuta să 
îmbunătăţim condiţiile vieţii studenţeşti tot mai mult, vom avea dreptul să 

decapităm pe aceea cari nu vor fi folosit, pentru pregătirea lor, toate mijloacele pe 
care le-am pus noi la îndemână şi vor căuta să mai agite steaguri revoluţionare. 

Atunci, în Universitate, venim şi spunem: Te decapităm acum, pentru că ti-am 
dat toate posibilităţile ca să te formez şi d-ta te ţii de alte năzbâtii. Eu n-am pomenit 
aşa ceva în Şcoală. 

Dr. P. Tomescu: Dacă sunteţi de acord ca, în aceste dispensarii studenţeşti, 
medicii să fie recrutaţi după Legea cadrelor şi nu prin alegeri făcute de către 
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studenţi. În ce priveşte Legea cadrelor, aceasta este gata şi vă voi prezenta-o zilele 
acestea, însă Consiliul Legislativ şi mie îmi face dificultăţi. Eu am prevăzut în lege 
că medicii şi personalul medical de la toate departamentele vor fi recrutaţi prin 
concurs, de sus până în jos. 

Consiliul Legislativ nu admite şi spune că ar trebui ca fiecare eforie să ţină 
concurs separat. 

Mareşal I. Antonescu: Consiliul şi-a depăşit atribuţiunile. V-a spus 
dr. Burileanu ce a găsit la această eforie? 

Dr. P. Tomescu: Da. Sunt foarte multe eforii care şi-au irosit averile. 
Mareşal I. Antonescu: Aşa este şi "Brâncoveneasca" şi toate celelalte. 

Spitalele au ajuns în starea în care sunt astăzi, nu pentru că li s-au luat moşiile, ci 
din cauză că au fost administrate prost. Înainte, averile erau atât de mari, încât îşi 
puteau permite luxul, domnii care le conduceau, să-şi umple buzunarele; dar astăzi, 
averile eforiilor au rămas mici şi, după ce conducătorii îşi umplu buzunarele, nu 
mai rămâne nimic pentru spitale. 

Dr. P. Tomescu: Sunt unele contracte oneroase. 
Mareşal I. Antonescu: Sunt numai contracte oneroase. Nenorocitul acela 

care s-a martirizat o viaţă întreagă a lăsat o avere imensă, şi dacă nu puneam 
Justiţia ca să organizeze, în zece ani totul se năruia, pentru că era aşa organizată 
funcţionarea acestei Fundaţii, că se năruia. 

Dr. P. Tomescu: În legf1tură cu această Fundaţie, am cerut dlui 
dr. Angelescu ca, în martie, să înceapă Maternitatea şi mi-a promis că o face. 

Mareşal I. Antonescu: Problema aceasta este o problemă foarte acută şi nu 
numai într-un loc. Aţi văzut situaţia demografică, curba merge în jos. Avem cea 
mai mare mortalitate. Trebuiesc luate măsuri urgente şi, în special, să plecăm de la 
Maternitate. Să îngrijim lăhuzele, şi în special lăhuzele ţărance. 

Aşa au plecat bolşevicii, şi au realizat o generaţie sălbatică, o generaţie 

fanatică, o generaţie care, dacă n-ar fi fost intervenţia fericită a Germaniei, ar fi 
adus toată Europa la picioarele lui Stalin. Bolşevicii au plecat de la îngrijirea 
copilului din faşe, însă i-au dat o îngrijire şi o educaţie rea. Noi să plecăm de la 
îngrijirea copilului din faşe. dar în sensul cel hun. Să facem un element folositor în 
cadrul naţional, dar şi în cadrul universal. 

În ce priveşte orariul de iarnă, eu aş vrea să facem un orariu unic, adică 
funcţionarul să nu vină decât o singură dată la serviciu. Să înceapă serviciul cât de 
dimineaţă, la ora 7, şi să-l termine la ora 2. În felul acesta se rezolvă şi problema 
transportului în oraşe, şi mai ales în Capitală. Nu va mai fi aglomeraţie la tramvaie, 
care, din zi în zi, devine mai mare. Omul, în loc să facă patru drumuri pe zi, va face 
numai două drumuri, şi aceasta înseamnă mult, acum când este lipsă mare de 
încălţăminte, de talpă. Se face apoi economie la încălzit, la iluminat, pentru 
instituţiunile publice. Nu va mai fi îmbulzeală la tramvaie, căci şcolarii vor ieşi la 
orele 12, iar funcţionarii la orele 2, şi deci se poate realiza un transport raţional. 
lată de ce trebuie un orariu unic. 

Al. Marcu: La Ministerul Propagandei este o situatie specială. Avem servicii 
care n-ar putea să se încadreze acestui orariu: este Serviciul de Presă. 
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Mareşal I. Antonescu: Am spus că totul trebuie să fie elastic. Dacă pot 
aplica orariul acesta pentru 70-80% din funcţionari, sunt mulţumit. Evident că sunt 
instituţiuni care nu se pot încadra în acest orariu. 

I. Petrovici: În special miniştrii nu pot avea orariul numai de dimineaţă. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci nu 111ai sunt miniştri. 
Al. Marcu: Mi-aş îngădui să ridic o chestiune urgentă. 
Noi avem o autocamionetă care ia filme de război, în colaborare cu Marele 

Stat Major, şi este şi camionetă de propagandă. Subsecretariatul de Stat al 
Înzestrării mi-a comunicat că nu ne poate da mai mult decât 200 litri de benzină 
pentru camioneta din Basarabia. 

Mareşal I. Antonescu: Este un birocrat acolo, probabil, care v-a comunicat 
aceasta. Să vorbeşti d-ta cu dl. g-ral Dobre. Cred că ai să aranjezi. Trebuie însă un 
mare control la circulaţia acestor camionete. Eu sunt om cu multă experienţă şi mai 
ales cu ochiu de bun observator. Am văzut multe lucruri care m-au durut. Înainte, 
dvs. aveaţi acolo, la Propagandă, pe un domn Suchianu. O-sa venea în fiecare 
sâmbătă la Predeal, cu această camionetă, cu toţi prietenii, cu schiuri, făceau schi 
pe dealul din faţa vilei mele, apoi plecau la Braşov, petreceau şi acolo şi, după 

aceea, se întorceau. Totul era pe socoteala Statului. Când facem raţionalizarea, 

trebuie să ţinem seama de toate apucăturile Neamului Românesc, care ne-au dus 
într-o situaţie dezastruoasă. Să ţi se dea b,;:nzina necesară, dar să nu mai fie 
Suchieni pe la Propagandă. 

Am făcul un carnet de bord, care trebuie să se găsească pe fiecare 
autocamion şi pe fiecare motocicletă, ori auto111obil. Autovehiculele Statului nu pot 
face decât călătorii ordonate. Mergem din ce în ce mai mult către o criză de 
cauciucuri, şi când veţi pierde aceste maşini, sunt bune pierdute. 

Ole Petrescu, într-o şedinţă viitoare, îmi veţi aduce la cunoştinţă ce aţi făcut 
pentru pregătirea anului şcolar viitor, pregătire pe care trebuie s-o facem de acum. 
Trebuie să facem abecedare, pe -;;are să le punem pe baze eroice şi educative în 
adevăr serioase. Să nu mai vedem în cărţile de şcoală "Capul plecat, sabia nu-l 
taie", sau "Să te faci frate cu ciracul", adică să fii fără caracter, şi alte lucruri de 
acestea, cu care pretindem să facem educaţie tinerelor vlăstare. 

Şedinţa se ridică la ora 14.15. 

Stenografi: D. Fierăscu şi I. Vasilescu 

.. 
D.A N.!C.fond PCM, Cabinetul /u,1 Antonesrn, d., ./96(/ost 472)/1942, vo/.1,f 95-1./8 
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2. 1942 februarie 4. Se discută Convenţia Economică cu Germania, 
semnată la Berlin. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

pentru discutarea acordurilor cu Germania 
miercuri, 4 februarie 1942 

Şedinţa se deschide la ora 16, sub preşedinţia dlui Mareşal Ion Antonescu, 
Conducătorul Statului. 

Participă domnii: prof. M. Antonescu, vicepreşedintele Consiliului; g-ral 
N. Stoenescu, ministrul Finanţelor; g-ral I. Sichitiu, ministrul Agriculturii şi 

Domeniilor; ing. C. Buşilă, ministrul Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; 

I.C. Marinescu, ministrul &x>nomiei Naţionale; g-ral Gb. Dobre, subsecretar de 
Stat la Ministerul Apărării Naţionale, pentru Înzestrarea şi Administrarea Armatei; 
contra-amiral N. Păiş, subsecretar de Stat la Ministerul Apărării Naţionale, pentru 
Marină; g-ral Gb. Jienescu, subsecretar de Stat la Ministerul Apărării Naţionale, 
pentru Aer; g-ral C. Constantin, subsecretar de Stat la Ministerul Apărării 

Naţionale, pentru Aprovizionarea populaţiei civile şi a Armatei; A. Panii, 
subsecretar de Stat la Ministerul Agriculturii şi Domeniilor; C. Cristu, ministru 
plenipotenţier din Ministerul Afacerilor Străine. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, v-am convocat, astăzi, ca să luăm în 
studiu Convenţia Economică care s-a semnat la Berlin, ca să aud părerea dvs. în 
ceea ce priveşte părţile referitoare la departamentele pe care le conduceţi, ca să 
vedem ceea ce s-a obţinut, cerinţele dvs. şi, în acelaşi timp, să stabilim modalităţile 
de executare ale acestei convenţii, pentru ca să nu mai cădem în greşeala în care s-a 
căzut în trecut, datorită faptului că nu se cunoşteau convenţiunile de către părţi, şi, 
în al doilea rând, datorită, în special, confuziunii care se năştea din cauza 
neregulelor provocate de regim - aluzie la regimul legionar - care ne-a făcut să 
scăpăm frânele din mână şi, din această cauză, autoritatea care trebuia să execute 
convenţiunile a depăşit cadrul legal. Şi Statul Major, şi Ministerul Finanţelor, şi 

Ministerul Agriculturii, şi Banca Naţională, toate aceste instituţiuni au depăşit 

cadrele convenţiunii, şi din această cauză s-au produs prejudicii economice. Toată 
munca pe care am depus-o ca să facem ordine n-a folosit la nimic. 

Dl. Răsmeriţă nu a respectat, în întregime, principiile pe care le-a primit de 
la Bucureşti şi pe care trebuia să le aibă în vedere la încheierea convenţiunii. Vom 
căuta să ascultăm explicaţiile d-sale, ca să aducem Convenţiunea în cadrul 
principiilor trasate de noi. 

I. Marinescu: Ole Mareşal, în ceea ce priveşte cele trei capitole principale, 
cerealele şi leguminoasele, produsele petroliere, animalele şi lemnele, acestea au 
fost stabilite în mod clar. 
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Am aci un tabel în care s-a rezumat contingentul pe care l-am avut anul 
trecut, cel executat, cel cerut de germani, cel oferit de noi, cum şi cel acordat de noi 
acum. 

Mareşal I. Antonescu: A;;i se înglobează şi ceea ce am cerut noi, ca să 

vedem ce ne-a obligat fiecare să dăm şi să luăm. 
I. Marinescu: În ceea ce priveşte exportul de petrol prevăzut de paragraful 

3, de la pag. 2, acesta îngloba suma de 140 milioane Reichsmark. De data aceasta 
este ridicat la 300 milioane Reichsmark. Aceasta corespunde unei urcări de preţuri, 
acordată la toate produsele petroliere, de 8. 15%. 

În privinţa aceasta, suma de 140 milioane Reichsmark nu este obligatorie, ci 
un punct de plecare. Ceea ce interesează este că ni se cere o cantitate de 50.000 
tone de ţiţei brut şi 40.000 tone păcură, pe fiecare lună. 

În răspunsul nostru am arătat că putem da, lunar, 25.000 tone păcură şi 
30.000 tone ţiţei brut. După calculele noastre, ne-am putea urca la 40.000 tone ţiţei 
brut exportat în fiecare lună, şi pentru lunile de vară, 30-35.000 tone export de 
păcură. 

Asupra acestei chestiuni mai sunt două scrisori, una care priveşte materialele 
cerute de noi în compensaţie, şi a doua scrisoare care priveşte compensaţiile cerute 
de noi pentru produsele petroliere. În această a doua scrisoare este de observat că, 
deşi ni se făgăduieşte o compensaţie în terenuri petrolifere situate în regiunile de la 
Est, în realitate se spune: "Dacă petrolul românesc se va epuiza". 

Noi am făcut dovada că. prin exploatarea pe care o facem, ajungem la o 
epuizare. Epuizarea totală a producţiei petroliere româneşti nu se va face decât în 
I 5-20 ani. 

Mareşal I. Antonescu: Această chestiune a fost tratată de mine anul trecut, 
în martie, când m-am întâlnit cu Fi.ihrerul şi atunci când m-am întâlnit cu Mareşalul 
Goring. 

Eu am scrisoarea dlui Clodius. Dl. Killinger a devansat acordul de la Berlin. 
Ne-a dat o scrisoare înainte de a veni scrisoarea confirmativă a lui Clodius. Eu o 
am în româneşte: 

În numele Guvernului German. am onoare a vă confirma că Guvernul 
German este gata să acorde Ro1r.âniei o despăgubire pentru pagubele economice 
rezultate din epuizare". 

Prin urmare, totul este legat de război şi de exploatarea intensivă a 
petrolului. 

I. Marinescu: Eu credeam că este legat de scrisoarea dlui Killinger. 
Mareşal I. Antonescu: Ce dată are scrisoarea dlui Killinger? 
I. Marinescu: 21 ianuarie. 
Mareşal I. Antonescu: Prima notă care trebuie să se ia este să-i arătăm 

scrisoarea dlui Clodius, iar noi ne menţinem în cadrul acestei scrisori. Aceasta, ca 
să clarificăm totul de acum. 

I. Marinescu: Această scrisoare se referă şi la o comunicare a Fi.ihrerului. 
Mareşal I. Antonescu: Noi am dus tratative în cadrul Convenţiei. Te rog, 

dle Marinescu, să te ocupi de ea. 
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După cum am spus, trebuie să fac un foarte mare efort pentru propria noastră 
siguranţă şi pentru asigurarea la maximum a posibilităţilor câştigării războiului. 

Am luat această acoperire, care este suficientă şi care trebuie s-o cunoască şi 
toţi acei cari sunt interesaţi la noi, toate societăţile, ca să nu mai facă obiecţiunile 
pe care le fac. 

Primesc mereu întâmpinări. Am primit, în ultimul timp, o întâmpinare 
semnată de dl. Eftimie Antonescu, preşedintele unei organizaţii de societăţi 
exploatatoare, prin care se fac obiecţiuni în legătură cu noua Lege a minelor, care 
este în proiect la d-ta, dle Marinescu. 

I. Marinescu: Noua lege, pe care o am gata, este o lege mare, o lege 
importantă, care schimbă toate condiţiunile de exploatare. Zilele acestea o depun. 

În ceea ce priveşte exploatarea, am restrâns toate societăţile şi am cerut 
fiecărei societăţi să-mi arate toate aparatele de săpat şi valoarea lor. Toate lucrările 
sunt aranjate, însă, ca să putem executa producţia la maximum, avem nevoie de 
aparate, căci cu cele pe care le posedăm nu vom putea face faţă. Am făcut o listă de 
aparate şi, dacă le vom primi, vom putea urca cu încă l 00 vagoane pe zi producţia 
petroliferă. Pe ei ii interesează să aibă păcură. 

Am cerut ca să le dăm păcură care ieşea din distilaţie, cu condiţiunea ca să 
despăgubească pe fisc şi pe societăţi, pentru că această păcură nu mai este 
prelucrată în benzină şi în uleiuri. Ei pot să facă benzină sintetică, dar păcură nu. 

Mareşal I. Antonescu: Este acceptabil, dacă ei se angajează să 

despăgubească fiscul. 
Dar nu aceasta este problema. Venim la problema Legii minelor. Am primit 

o serie de întâmpinări, unele mai serioase, cum este aceea de la Creditul Minier, 
altele mai puţin serioase, cum este cea primită de la dl. Eftimie Antonescu. Toate 
aceste obiecţiuni trebuie ţinute în seamă, pentru că noi facem acum o operaţiune cu 
caracter naţional. Să nu continuăm mereu cu greşalele săvârşite în trecut, datorită 
cărora Ţara Românească şi-a pierdut o avuţie imensă, fără să tragem maximum de 
foloase, <pe> care ar fi putut să le tragă dintr-o politică economică raţională. 

Aci este o mare răspundere care ne angajează dacă nu deschidem ochii. 
Trebuie să ţinem socoteală de interesele războiului, dar în cadrul acestui război 
trebuie ţinute în seamă avuţia ţării şi interesele neamului românesc. Petrolul este 
carburantul care stă la baza întregei avuţii româneşti. 

I. Marinescu: Tocmai pentru acest motiv n-am dat drumul Legii. Am 
chemat pe toţi, am trimis dlui Mrazec un exemplar şi tuturor celora cari au lucrat în 
această materie. În afară de societăţi, poate că ar fi bine să-i convocaţi şi dvs. 

Mareşal I. Antonescu: Eu nu pot să dau decât principiile trasate adineauri. 
Datele tehnice nu mă interesează şi eu n-am obiceiul să discut chestiuni streine de 
mine. 

Ceea ce cer d-tale şi tuturor din această ţară este să faceţi maximum ce se 
poate omeneşte ca, în cadrul tuturor intereselor noastre, să dăm soluţiunea 

sănătoasă intereselor neamului românesc. 
Este o avuţie care este a noastră şi trebuie s-o păstrăm. Trebuie să tragem 

maximum de foloase pentru neamul românesc, nu cum s-a făcut până acum, când 
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străinii au tras maximum de foloase şi românii au rămas săraci în ţara lor. Voi face 
multe îmbunătăţiri pentru ca să remediem relele lăsate de trecut. ln cadrul acestor 
avuţii ale neamului, care contează pentru posibilităţile de apărare, este şi petrolul. 

Răspunderea mea este cu atât mai mare, cu cât nu am un organ de control 
care să-mi dea acoperire. Eu, dacă fac un lucru bun, nu mi se pune la soldul meu 
creditor, dar dacă fac lucruri rele, toate se pun la soldul debitor. De aceea, trebuie 
să fiu cu foarte mare atenţie. 

Legea este necesară, legea este urgentă, însă nu-i mai puţin adevărat că, până 
când nu vom pune în acord toate interesele individuale în cadrul interesului 
colectiv, nu vom ajunge să facem ceva bun pentru ţară. Până atunci trebuie să 
sporim la maximum producţia de petrol, ca să satisfacem necesităţile noastre. Nu 
ne oprim din activitate din cauza legii. Din contra, noi dezvoltăm la maximum 
această activitate. Legea va trebui să iasă, dar până atunci trebuie să căutăm să dăm 
maximum de randament. 

S-au cerut SO.OOO tone ţiţei brut, 30.000 tone petrol şi 40.000 tone păcură. 
Putem da această cantitate? 

I. Marinescu: Nu, pentru că avem 490.000 tone producţie maximă, lunară. 
N. Răsmeriţă: La punctul 3, se arată următoarele: "El va îngriji, îndeosebi, 

ca înăuntrul cantităţii totale să fie ţinute, în măsura în care va fi posibil, la 
dispoziţie pentru export lunar, următoarele cantităţi: ... " Aceasta nu înseamnă că s
a şi dat această cantitate, ci în măsura în care va fi posibil se vor pune la dispoziţie 
pentru export. 

Aceste cifre au fost cerute de dl. prim-ministru şi acestea au fost avute în 
vedere. Eu m-am ferit să iau un angajament. 

Mareşal I. Antonescu: Ce ţiţei putem să dăm? 
I. Marinescu: Putem să dăm 30.000 tone şi să putem merge până la 40.000. 
Mareşal I. Antonescu: Petrol? 
I. Marinescu: 30.000 tone. 
Mareşal I. Antonescu: Dar păcură? 
I. Marinescu: Putem da 20.000 tone. Aceasta, ca medie lunară. Le-am putea 

da mai mult chiar. Ne putem urca până la maximum 30.000-32.000 tone, în special 
în cursul lunilor de vară. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, este o diferenţă de 35-45.000 tone între 
ceea ce putem da şi ceea ce s-a angajat dl. Răsmeriţă. 

C. Buşilă: Ole Mareşal, în cantităţi le prevăzute aci, probabil că s-a calculat 
şi Calea Ferată. 

Mareşal I. Antonescu: Ţi-am mai spus şi zilele trecute: rămânem la ceea ce 
ţi-am spus atunci. Dacă dau cărbuni, le voi preda păcură. Dacă nu ne asigură o 
livrare de cărbuni, noi nu dăm păcura de la Calea Ferată. 

M. Antonescu: Eu am rngat pe dl. Marinescu ca să întocmească un program 
lunar pentru toată durata acestui an, ca să ştim ce putem da germanilor. Datorită 
lipsei acestui program, nu am putut avea, cu certitudine, nici un plafon minim sau 
maxim. Astfel am ajuns la situaţia de a dct mai mult decât putem. 
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Trebuie ca, în viitor, să avem o bază de discuţie serioasă, care să nu ne mai 
ducă la angajamente care depăşesc puterile noastre şi ca să putem informa pe 
germani asupra posibilităţilor pe care le avem. De aceea, am rugat pe dl. Marinescu 
să facă un program anual, cu livrări lunare, ca să putem să ne executăm în mod 
precis cuvântul nostru. 

Mareşal I. Antonescu: În cadrul acestui articol, se vede că Guvernul 
German va sprijini opera Guvernului Român în ceea ce priveşte livrarea cărbunilor. 

I. Marinescu: Pentru gazul metan am stabilit traseul conductei. Calea Ferată 
ne-a Bcut o cerere ca să-i încredinţăm comanda materialului. 

Am adăugat şi decretul pentru exproprierea, pentru utilitate publică, a 
terenurilor. 

Mareşal I. Antonescu: Vă atrag serios atenţia că acest gaz de sondă este un 
gaz al cărui volum nu-l cunoaştem, şi deci nu se ştie cât timp vom putea utiliza 
acest gaz de sondă. Cum distribuirea acestui gaz reclamă tuburi de o anumită 
dimensiune, şi pentru gazul metan altă dimensiune, va trebui să luăm măsuri ca 
aceste conducte să le putem utiliza şi pentru un gaz şi pentru celălalt. 

Prin urmare, dle Marinescu, să nu luaţi alte tuburi decât acele care sunt în 
măsură să corespundă la cele două categorii de gaz. 

I. Marinescu: Am ţinut socoteala. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă primiţi tuburi care nu sunt bune decât numai 

pentru un gaz, ne facem o pagubă enormă. Deci, să nu admiţi să se pună tuburi care 
să corespundă numai pentru gazul de sondă, pentru că le punem o dată pentru 
totdeauna. 

I. Marinescu: Am ţinut socoteală ca să se poată face racordul. 
Mareşal I. Antonescu: În ceea ce priveşte construcţia conductei, pe mine nu 

mă interesează certurile din depa1tamente. Pe mine mă interesează chestiunea ca 
problema să fie rezolvată şi ca această conductă să fie realizată în timpul cel mai 
scurt posibil. Este păcat să aruncăm fum pe coşuri, un element care ne poate servi 
în alte compartimente ale vieţii româneşti, şi în special la război. 

Este mai bine să consumăm gaz metan decât păcură. 
Aşadar, conducta va trebui să o construim pe drumul cel mai scurt. Pe mine 

nu mă interesează cine o construieşte, ci mă interesează să fie construită cu un ceas 
mai devreme. Nu mă interesează nici dl. ing. Motaş, nici dl. ing. Caramfil. Cui nu-i 
place, să plece în altă parte, să ne lase pe noi în pace şi să nu se certe pe avu{ia 
neamului românesc. 

C. Buşilă: În chestiunea gazului metan, am de spus că este păcat ca el să fie 
ars, cum a fost o mare crimă când am folosit petrolul pentru ardere. Noi putem să 
scoatem toate materiile chimice din petrol. Arzându-l, am pierdut totul. Atât timp 
cât chimia nu a ajuns la atât de mare perfecţie în această materie. ca să scoată totul 
din gaz metan, este util ca el să fie ars, însă vă atrag atenţiunea că chestiunea 
gazului metan nu rezolvă problema combustibilului, pentru că gazul metan va avea 
importanţa lui ca materie primă pentru industria chimică. 

Mareşal I. Antonescu: Deocamdată am pierdut 20 de ani şi nu pot să mai 
pierd iarăşi ani de zile. 

32 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



I. Marinescu: Este singura sursă pentru viitor. 
C. Buşilă: Aşa s-a vorbit, acum 30 de ani, şi pentru petrol. S-a spus că este 

inepuizabil, şi totuşi constatăm că a fost epuizabil. Unii au câştigat, şi neamul 
românesc a pierdut şi această bogf1ţie. 

Mareşal I. Antonescu: Rămâne aşa cum am spus eu. 
G-ral N. Stoenescu: Intervin şi eu la art. 3. Acest articol are consecinţe în 

ceea ce priveşte convenţia intervenită între Ministerul Finanţelor şi Banca 
Naţională, referitor la împrumutul de 250 milioane Reichsmark. Din datele 
acordului rezultă că noi vom avea un disponibil de Reichsmark la cursul de 50. 
Este necesar ca Banca Naţională să ne cedeze în întregime acest disponibil de 
Reid1smark. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta este o chestiune internă a noastră, care se 
rezolvă între d-ta şi Banca Naţională. Când veţi avea dificultăţi în această privinţă, 
atunci voi interveni eu. 

M. Antonescu: Aci trebuie făcută o observaţie. Dl. ministru al Finanţelor a 
propus, în ultima vreme, ca să se mărească acest credit, atât ca volum, cât şi în ceea 
ce priveşte termenul. Şi atunci, poate că ar fi bine ca la art. 3 să admiteţi să se 
menţioneze ca, în momentul în care vor avea loc negocierile financiare pentru 
achitarea celor 7 miliarde arierate, să punem această problemă a măririi termenului 
creditului de la 7 la 10 ani şi de sporire cu încă 200 milioane Reichsmark. ca 
contravaloare a acoperirii totale a acestor arierate. 

Mareşal I. Antonescu: Să se noteze chestiunea aceasta. 
M. Antonescu: M-am servit de aceasta, ca să pun o problemă pe care o 

aveam. Dl. ministru al Finanţelor a făcut o propunere scrisă în această privinţă, iar 
acum discutăm acordul economic cu Germania şi aranjamentele financiare pe care 
um:ează să le facem. Am pus această problemă aici, pentru că dl. ministru al 
Finanţelor trebuie să fie autorizat de Consiliu ca să poată trata pe aceste baze. 

Mareşal I. Antonescu: Cc este cu ait. 4'1 Este o chestiune nouă pentru mine: 
"Art. 4.- Pretenţia germană încă existentii. din contractul cu Fondul Religios 

Românesc, va fi compensată de Român ia sub formă de ferromangan, şi anume prin 
livrarea de SO.OOO chintale ferromangan (50%). în măsura în care posibilităţile de 
transpo11 mai permit, după acoperirea necesităţilor româneşti, cedarea de noi 
cantităţi de minereu de mangan sau ferromangan; aceste cantităţi vor fi livrate 
Gem1aniei. 

Dacă, din cauza conţinutului de fosfor în minereul de mangan românesc, s-ar 
ivi dificultăţi la fabricarea fierului în România, va putea avea loc, până la o 
cantitate globală de 2000 chintale, un schimb de ferromangan românesc 
sup:imenlar, contra ferromangan din Germania, cu un conţinut mai redus de 
fosfor.'' 

N. Răsmeriţă: Este vorba de un acord existent între Fondul Religionar şi 

Gmernul German. N-a fost o inovaţie a mea; este o chestiune care ţine de 
Ministerul Economiei Naţionale. 

I. Marinescu: Noi, până acum, n-aveam prevăzută obligaţiunea de a da . . 
m111ereur1. 
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Mareşal I. Antonescu: Ce este cu Fondul Religionar? 
N. Răsmeriţă: Germanii aveau un contract de cumpărare de minereuri cu 

Fondul Religionar. Acest contract nu se mai poate executa. 
Mareşal I. Antonescu: Din cauza cui nu se mai poate executa? 
N. Răsmeriţă: Nu este prevăzut aici. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci, de ce să ne luăm angajamente? 
N. Răsmeriţă: Noi dăm aliaje din Bucovina. 
G-ral Gb. Dobre: Ei au un contract cu Fondul Religionar, ca să cumpere 

minereuri de mangan, care să fie prelucrat în Germania şi să ne exporte nouă 
ferromangan. Ei au o convenţie ca să importe de la noi minereuri de mangan şi vor, 
în acelaşi timp, să facă la noi în ţară instalaţii pentru fabricarea ferromanganului 
din aceste minereuri. Noi am avut cu germanii o convenţie încheiată anul trecut, ca 
să ne dea ferromangan. Găsindu-mi în această situaţie, am pus eu să se facă la noi 
instalaţii pentru ferromangan. Când germanii au văzut că noi facem instalaţii de 
acestea, au vrut să dea o contralovitură şi să vină ei cu aceste instalaţii. 

Mareşal I. Antonescu: Cine a făcut convenţia? 
G-ral Gh. Dobre: A făcut-o Fondul Religionar. 
Mareşal I. Antonescu: Eu nu am auzit nimic. Ce caută Fondul Religionar în 

acest acord? Trebuia să ştim şi noi, Guvernul, de această chestiune. 
N. Răsmeriţă: Eu nu sunt specialist în chestiunea metalelor, dar funcţionarii 

Ministerului Economiei Naţionale, cari cunosc problema, mi-au spus că livrarea de 
ferromangan Germaniei corespunde intereselor noastre. 

Mareşal I. Antonescu: Ole Marinescu, te rog să iei notă de acest art. 4 şi să 
mă documentezi. 

M. Antonescu: Doresc ca, în această privinţă, să fie precizat un lucru: 
Orişice fel de angajament, orişice contract, intervenit între Statul German, furnizori 
germani şi între Fondul Religionar nu privesc Guvernul Românesc, în sensul că 
această obligaţiune de substituire a unor mărfuri, pe care se angajează germanii să 
le ia, sau, în sfărşit, derivând dintr-un contract de drept privat, nu priveşte Statul 
Român. Noi nu înţelegem să luăm asupra noastră obligaţiuni derivând din 
schimbarea acestei situatii. ci num;:ii din punctul de vedere al dreptului public 
facilităm această operaţie, dacă din punctul de vedere al dreptului privat, gennanii 
o vor fi obţinut. 

Ţin ca în aceste dezbateri să fie precizat, pentru ca nu cumva să ne trezim cu 
un proces din partea Fondului Religionar împotriva Statului Român, cu pretenţia că 
noi luăm asupra noastră, prin modificarea contractului de drept privat, toate 
daunele care derivă din această schimbare. 

Mareşal I. Antonescu: Văd că exportul acesta de minereuri de mangan 
românesc este condiţionat de conţinutul lor de fosfor. 

N. Răsmeriţă: Este în interesul nostru. Ei ne dau în schimb un ferromangan 
care este util industriei noastre. 

Mareşal I. Antonescu: N-ar fi trebuit să băgăm o chestiune particulară într-o 
convenţie de Stat. 

G-ral Gh. Dobre: Eu am făcut la Târnăveni instalaţii de ferromangan. 
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N. Răsmeriţă: Dl. prof. Negrescu, delegatul dvs., care este specialist în 
materie de metale, a spus că această operaţie este în interesul nostru. 

Mareşal I. Antonescu: Nu ştiu. Dacă ar fi fost în interesul nostru, m-aş fi 
lovit de ea; şi, slavă Domnului, intr-un an şi jumătate de guvernare, am cunoscut 
toate problemele Statului. 

N. Răsmeriţă: Este o chestiune de detaliu. 
C. Buşilă: Noi avem în Bucovina minereuri de mangan, şi trebuie să dăm 

ferromangan, aceasta este obligaţiunea. Or, ferromanganul trebuie preparat. Clauza 
trebuie clarificată. 

M. Antonescu: Da, trebuie clarificată această clauză. 
Mareşal I. Antonescu: La sfărşitul primului alineat al art. 4. se spune: 

... aceste cantităţi vor fi livrate Germaniei". Textul este imperativ. 
M. Antonescu: În orişice caz, Ministerul Economiei Naţionale trebuie să 

trimeată Fondului Religionar o adresă, prin care, în mod formal, să-l înştiinţeze că 
Statul Român nu înţelege, prin această clauză, să ia asupra sa nici un fel de daune 
derivate din neexecutarea unui contract, ci a înţeles să îngăduie un cadru economic 
pentru schimburile internaţionale. 

Mareşal I. Antonescu: Ce este cu molibdenul şi cromul? 
G-ral Gh. Dobre: Acelaşi lucru. Pentru molibden este o fabrică cu capital 

german. 
Mareşal I. Antonescu: Ne obligăm să dăm Germaniei producţia de minereu 

de molibden a minelor Băiţa, liberă la export. 
N. Răsmeriţă: Germanii ne oferă ferroaliaje (ferrocrom, ferromolibden, 

ferrovanadiu, ferrowolfram), care sunt o raritate astăzi în Europa - şi nemţii pot să 
ne dea. În acelaşi timp, însă în economia europeană, nu se poate ca să rămână 
minereuri de crom şi molibden neutilizate. 

Şi atunci, faţă de cantităţile date, dl. Negrescu, care este specialistul nostru în 
chestiune de metale, a discutat toate aceste clauze şi le-a dat încuviinţarea. 

Mareşal I. Antonescu: lată ce spune alineatul 2 al art. 5: 
"Autorităţile competente româneşti vor sprijini, sub toate raporturile, 

interesaţii germani, în străduintde lor de a deschide izvoare de minereuri crom 
româneşti şi de a duce producţia în Germania". 

Nu este aici o chestiune ele la Stat la Stat. ci se cere ca noi, Guvernul, să dăm 
posibilitatea interesaţilor germani. să le dăm tot concursul, ca să ducă în Germania 
minereuri de crom româneşti. Corespunde aceasta cu interesele noastre? 

G-ral Gh. Dobre: Acest minereu nu se poate prelucra la noi; stă în haldă la 
Turnu Severin de vreo 15 ani. A fost o licitaţie şi nu l-a cumpărat nimeni. Ei ne cer 
acest minereu, se obligă să-l cumpere, îl transformă şi ne dau în loc ferroaliaje, 
pentru că noi n-avem instalaţii de prelucrare a minereului, ca să facem noi 
ferroaliaje. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta ai limitat chestiunea, însă în Convenţie se spune 
deschis că totul rămâne la discreţia totală a interesaţilor germani, de acum pentru 
vecie, ca ei să exploateze tot ce este în legătură cu molibdenul şi cromul, iar noi să 
le facilităm exportul în Germania, de acum pentru vecie. 
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Este o poartă deschisă în Ţara Românească, prin care să iasă toate aceste 
minereuri. Prin acest text am deschis această poartă. Iată partea delicată a 
problemei. 

N. Răsmeriţă: Interesaţii trebuie să vină să discute cu Guvernul Român. În 
momentul când obţinem aceste ferroaliaje (ferrocrom, ferromolibden, ferrovanadiu, 
ferrowolfram) trebuie să dăm, ca un principiu de colaborare, care a existat 
întotdeauna, minereuri de molibden şi crom, care nu se prelucrează la noi. Vom 
stabili în ce măsură şi în ce proporţie. 

Mareşal I. Antonescu: Să iei notă, dle Marinescu, de această clauză şi de 
observaţiunile mele. Poarta aceasta, care s-a deschis, s-o închizi şi s-o laşi numai 
pentru nevoile războiului. Donnant donnant: pentru minereul de molibden şi crom 
pe care îl dăm, să ni se dea în schimb derivatele necesare apărării naţionale. 

În orişice caz, este vorba aici de o poartă periculoasă, asupra căreia trebuie 
să deschidem ochii, căutând să ameliorăm modalităţile de aplicare a art. 5 din 
acord. 

I. Marinescu: Să punem un krmen fix? 
Mareşal I. Antonescu: Voi discuta şi cu Dobre şi cu specialiştii necesari. Eu 

nu sunt specialist; vorbesc numai în principiu. Am remarcat această poartă deschisă 
în economia noastră naţională. 

C. Buşilă: Cantităţile de ferroaliaje care ni se dau sunt limitate, pe când 
dreptul de exploatare este nelimitat. 

Mareşal I. Antonescu: Este un calcul pe care trebuie să-l facă tehnicienii, ca 
să se vadă ce corespunde cantităţilor de ferroaliaje pe cari ni le livrează Germania. 

În tot cazul, acest art. 5 trebuie examinat cu foarte multă atenţie. Pe baza lui 
se va încheia o convenţie de detaliu. D-ta, dle Marinescu, să iei notă de această 
chestiune, care a fost scăpată. Eu am citit toată Convenţia şi am cercetat toate 
punctele care dau naştere la interpretări şi care ar putea să creeze situaţii grele 
pentru neamul românesc. 

Astăzi avem interese comune cu Germania şi trebuie să punem la contribuţie 
tot ce avem pentru câştigarea războiului, dar războiul se va termina odată. 

Gazul metan din Tranr;ilvirnia nu se va aduce decât după ce se v11 epuiz:i 
gazul de sondă. Noi vom examina chestiunea extragerii de substanţe chimice din 
gazul metan, ca să dezvoltăm, pe o scară foarte întinsă, industria noastră chimică. 
Noi însă ne certăm pe un lucru pe care nu-l cunoaştem bine. Majoiitatea pungilor 
de gaz metan au rămas la unguri. Mai avem şi alte pungi de gaz metan în judeţul 
Făgăraş şi nu ştie nimeni ce reprezintă ele, dacă au vreo însemnătate sau nu. 
Dl. Marinescu mi-a vorbit de o producţie de 500 miliarde metri cubi de gaz metan, 
pe când dl. Mrazek, care cunoaşte problema, a surâs când a auzit de această cifră. 
Dl. Marinescu a spus că putem avea încă 500.000 de ani de aici înainte gaz metan, 
iar dl. Mrazek mi-a arătat că nu poate spune nimic în această privinţă. Se petrece 
acum cu gazul metan ceea ce s-a petrecut mai de mult cu petrolul. Spunea 
dl. Buşilă adineauri că, la început, s-a crezut că izvoarele noastre de petrol sunt 
inepuizabile şi au fost foarte epuizabile. 
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Ceea ce interesează este să exploatăm în interes economic românesc această 
avuţ.e românească. Dar când facem instalaţie pentru gaz metan, aceasta nu 
înseamnă că l-am şi consumat. Cit timp vom avea posibilitatea să exploatăm gazul 
de sondă, care nu este atât de rentabil ca gazul metan, îl vom utiliza. Dar chiar dacă 
nu va fi nici aceasta, pentru ca să câştig războiul, consum toate materiile chimice 
de pe pământul ţării, pentru că aceasta este esenţialul. 

Trecem la art. 6: 
"Ca o complectare a punctului 2 al Protocolului Confidenţial din 29 mai 

194:, Comisiunea Guvernamentală Română este de acord ca, din cantităţile de 
sem111ţe de in recoltate prin firma "Siidostropa", 80% să fie date libere la export 
spre Germania, dacă cantităţile necesare pentru însămânţare au fost importate anul 
aces:a sau înainte. La exportul acestor seminţe nu vor fi percepute nici un fel de 
taxe speciale". 

Ce mai este şi aceasta? Se vorbeşte peste tot de societăţi germane. Aici, cine 
vine şi se instalează pe teritoriul !"Omânesc este societate românească, în care intră 
şi c,pital german. Acesta este principiul pe care îl punem de aici înainte. Am 
moş:enit aceste societăţi. Tendinţa mea este să le desfiinţez, dar aceasta nu 
însemnează că renunţ la competenţa lor tehnică şi la capitalul german. Vreau însă 
ca toate aceste societăţi - a căror denumire începe totdeauna cu s -, care s-au 
tramformat în societăţi germane pc teritoriul românesc - deci un Stat economic 
geman, pe teritoriul românesc - vreau ca toate aceste societăţi să dispară, Statul 
Ro1Tân să fie pus în drepturile lui; nu mai există capitulaţii; nu mai există o epocă 
fana·iotă; aceasta a fost o greşeală a predecesorilor mei, pe care eu trebuie s-o 
repa·, în înţelegere cu conducătorii Statului German, cari mi-au spus să le comunic 
tot c~ nu-mi convine, ca să repare Chestiunea este aranjată. Şi când vă pretind dvs. 
să rtspectaţi acest principiu, eu ri-O spun ca să provoc o furtună într-un pahar cu 
apă. Capitalul german trebuie să rămână în ţară şi să i se asigure productivitatea, 
pent·u că el înlesneşte dezvoltarea producţiei româneşti, şi de aceea trebuie 
încu·ajat. Trebuie însă să ne luăm toate garanţiile necesare că vom putea stăpâni şi 
dirija viaţa economică a acestui Stat, pentru că altfel, nedirijând viaţa economică a 
StatLlui, nu-i putem dirija nici viata lui politică. 

Vorbesc de succesorii mei, cei cari vor veni după mine, pentru că toate 
aces·e societăţi "Solagra", ;'SLidostropa", toate acestea trebuie să dispară şi să ia 
forrra <pe> care ţi-am spus-o d-tale aci. Toate acestea trebuie să se încadreze în 
legii! româneşti. Nu avem de 111enajat pe nimeni. Orice cască ar avea în cap, 
trebLie să se încadreze în principiile de ordine ale Statului Român. 

Prin urmare, toate aceste chestiuni trebu iese revăzute. 
Ce sc mai spune aci? Că 80% să fie dat liber la export. Pe cât timp este acest 

cont·act? 
I. Marinescu: Eu am vorbit cu germanii şi am spus că nu se poate să pună 

80% 
N. Răsmeriţă: Eu am spus că, probabil, la Ministerul Economiei Naţionale 

se vi discuta chestiunea. Trebuie să vă dau o explicaţie: "Siidostropa" aduce in în 
Rorrânia şi-l plantează. Această sămânţă trebuie adusă în fiecare an, pentru că ea 
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degenerează, şi atunci trebuie să exporte sămânţa de aci şi să aducă alta. Exportă o 
sămânţă mai degenerată, ca să aducă o sămânţă bună. De aceea trebuie să exporte 
mai mult decât cantitatea pe care o importă. Contractul aşa era. Eu am anunţat pe 
dl. Clodius că Ministerul Economiei Naţionale îşi rezervă dreptul ca să discute 
problema. 

Mareşal I. Antonescu: Eu pun următoarea întrebare: Dacă pentru tot ceea 
ce produce Ţara Românească dăm 80%, atunci ce facem? 

I. Marinescu: Chestiunea este legată de topitorii. 
Mareşal I. Antonescu: Chestiunea trebuie pusă pe bază serioasă. Anul 

trecut s-au făcut greşeli mari şi s-a profitat de alţii de starea de dezordine. Germanii 
au smuls de la fiecare câte ceva. Au smuls de la Statul Major, au smuls de la 
dl. Ghiţulescu, de la d-ta, dle Marinescu, au smuls; de la Agricultură au smuls 
contracte de legume, o serie întreagă de servituţi puse pe spinarea acestui nenorocit 
de neam, care nu se poate dezvolta. Cum să se poată dezvolta, dacă toţi străinii îi 
iau toate veniturile? 

Deci, această convenţie trebuie ameliorată. Peste o lună sau două, dle 
Marinescu, te voi chema ca să vedem ce ai făcut. 

O altă parte a chestiunii este următoarea: "La exportul acestor seminţe nu 
vor fi percepute nici un fel de taxe speciale." 

Eu am pus un principiu, ca toată lumea să plătească taxe, rămânând ca prin 
alte măsuri să dau anumite avantagii, aceasta ca să pun odată capăt haosului <pe> 
care îl făcuse în Ţara Românească toate aceste excepţiuni. Dacă se făcea o lege, se 
făcea şi excepţia respectivă, astfel că din ea şi toată legea se făcea harcea-parcea. 

După ce am stabilit acest principiu, veniturile au sporit. De ce dar să nu 
punem aici nici o taxă? 

N. Răsmeriţă: Acest avantaj era stabilit pentru că se urmărea înscăunarea 
culturii inului. Aci ei au băgat 100 milioane lei şi n-au avut banii necesari. 

Mareşal I. Antonescu: Această sută de milioane lei este tot credit românesc. 
N. Răsmerită: Noi am dat transferul, dar nu banii. La Berlin a fost socotită 

aceasta ca o încercare de cultură a inului în România, care trebuie făcută, şi pentru 
mine totul este ca să-i găsim soluţiunea. 

Mareşal I. Antonescu: Concluziunea este ca dl. Marinescu să caute să 

amelioreze această chestiune. 
Noi trebuie să dezvoltăm cultura de in şi de cânepă. De altfel, cultura tuturor 

textilelor trebuie încurajată. Peste tot este aceeaşi lipsă de bumbac şi textile. 
Trebuie să ne îngrijim însă ca să nu se transforme aceasta într-o afacere nenorocită 
pentru neamul românesc. În principiu, chestiunea ne interesează pe o scară foarte 
întinsă, pentru că noi am ajuns să dezvoltăm aceste plante textile. Am reuşit 

aproape să înzecim suprafeţele de cultură de in. Natural, că avem nevoie de o 
producţie mai bună, însă în chestiunea acestor scutiri de taxe nu admit nici o 
excepţie. 

Trecem la art. 7: 
"Contingentele minimale pentru importul produselor agricole româneşti în 

Germania rezultă din Anexa A. 
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Comisiunea Guvernamentală Germană se referă la dorinţa exprimată 

Comisiunei Guvernamentale Române în cursul tratativelor privind livrarea 
produselor agricole româneşti. Ea este de părere că surplusul de export, de fapt 
existent, permite livrări sporite şi roagă Comisiunea Guvernamentală Română să 
examineze dacă acestea nu ar putea fi mărite. Ea roagă să i se facă cunoscut, cât 
mai curând, rezultatul acestei examinări. 

Comisiunea Guvernamentală Română este de acord cu examinarea şi cu 
co1mmicarea rezultatului." 

G-ral I. Sichitiu: Este prevăzut aci să liberăm o cantitate de plante furajere. 
Propunerea noastră ar fi ca să reducem aceste contingente, chiar cu compensaţie. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta este o chestiune de timp de pace. Lor le 
trebuie să mănânce, pentru că mor de foame. Deocamdată noi nu ştim ce putem să 
dăm. De ce te-ai angajat d-ta să dai aci I SO.OOO tone? Cât face aceasta? 15 .OOO 
vagcane grâu. 

N. Răsmeriţă: Împreună cu cele 5.000 vagoane pentru Italia, fac 20.000 
vagcane. 

Mareşal I. Antonescu: Porumb, 20.000 vagoane? 
N. Răsmeriţă: 30.000. 
Mareşal I. Antonescu: Aci, în tabelul meu, se vorbeşte de 20.000. 
I. Marinescu: Vedeţi şi anexa. 
Mareşal I. Antonescu: Dle g-ral Constanrin, cum stai cu colectările? 
G-ral C. Constantin: Noi să nu ne angajăm să exportăm, mai înainte de a 

avea date exacte. 
Mareşal I. Antonescu: t-; ici nu se poate să ne angajăm, dar totuşi trebuie să 

inter.enim în ajutorul Germaniei şi al Italiei, pentru că altfel pierdem războiul. 
TrebJie să te gândeşti încă la o raţionalizare, nereducând de la consumatorul 
romfo, ci de la cel străin. 

Să faci şi cărţile de muncă. Pâine să nu ia decât cel care munceşte. Cine nu 
munceşte şi stă în Capitală, trebuie trimis la urmă. Toată pleava satelor a fost 
vărsaă la periferia oraşelor. Toţi aceştia fac fel de fel de sih1aţii neregulate. 

D-ta, dle Răsmeriţă, te-ai angajat să dai lunar aceste cantităţi? 
N. Răsmeriţă: Nu am luat această obligaţiune, însă ni s-a cerut ca, până la 

sfârş tul lui februarie, să dăm un program. Şi atunci am dat o promisiune, că până 
la sfirşitul lui februarie vom prezenta acest program de export, pentru că şi 

Gemania trebuie să conteze pe unele date, tocmai pentru că este o ţară organizată. 
Mareşal I. Antonescu: Şi ei trebuie să ştie dinainte ce putem să le dăm 

lunar. 
G-ral C. Constantin: La sfârşitul lui februarie voi fi în măsură să le dau un 

asem~nea program. Le-am dat 500 vagoane, şi acum pregătesc a doua rată. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta ai văzut că în Basarabia ar fi 60.000 vagoane 

porunb disponibil. 
A. Pană: Ni s-a promis porumb, grâu şi orz. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă ar exista 60.000 vagoane de porumb în 

Basa·abia, ar fi o fericire. 
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G-ral C. Constantin: Dl. g-ral Voiculescu mi-a spus că are maximum 
I O.OOO vagoane. 

Mareşal I. Antonescu: Colonel Davidescu, ia notă şi să întrebi, Ia telefon, 
pe g-ralul Voiculescu ce poate da. 

Trecem pe punctul 9: 
"Comisiunea Guvernamentală Germană arată că eliberările la preţurile 

maximale, fixate în mod artificial, de seminţe oleaginoase către "Solagra", făcute 
pe baza contractelor de însămânţare încheiate de ea cu agricultorii români, sunt 
periclitate prin prelucrarea acestor seminţe în morile de ulei ţărăneşti. După părerea 
Comisiunii Guvernamentale Gem1ane, o asigurare a eliberărilor de seminţe către 
Solagra" poate fi atinsă numai printr-un control oficial al morilor de ulei existente şi 
printr-o îngrădire a numărului acestor mori. 

Comisiunea Guvernamentală Română va îngriji ca o examinare să aibă Ioc, 
pentru a constata ce măsuri sunt necesare, şi va comunica Comisiunii 
Guvernamentale Gennane, cât mai curând posibil, măsurile de remediere luate." 

Aceasta este o chestie foarte adevărată şi este o pagubă în economia 
naţională. Chestiunea stă în faptul că nu trebuie să mai exportăm turte care conţin 
cantităţi mai mari de grăsimi. Să nu mai funcţioneze prese proaste. 

În al doilea rând, să nu mai exportăm decât turte de la fabricile mari. Restul 
să nu se mai dea la export. 

Art. 11: 
"Pentru asigurarea aprovizionării trupelor gennane în România, şi cu 

asentimentul autorităţilor competente româneşti, s-au încheiat, în anul 1941, de 
către S.A.R., "Horticultura" ("Gartenbau-A.G."), din însărcinarea administraţiei 
Annatei Gennane, cu agricultorii români, contracte de însămânţare pentru 
cultivarea de cartofi şi de legume pentru tot felul. Pentru anul 1942 se proiectează o 
acţiune de cultivare identică, însă în măsură mai mare." 

"Există înţelegere că acest plan va fi încurajat de ambele guverne şi că la 
negocierile în această privinţă se vor încheia, în primăvară, aranjamente obligatorii, 
în ce proporţie produsul recoltei, dar ce nu este necesitat de trupele gennane în 
Rom:1nia, va fi dat aprovi:,ionării populaţiei româneşti sau pentru exportul către 
Germania. Cu privire la aceasta se face şi trimitere la Anexa A." 

Aci a fost o greşeală a autorităţilor româneşti. S-a smuls buna - credinţă a 
Statului Major, care a dat autorizaţie de cultivarea legumelor în România. Acum 
vin şi exploatează aceste legume. Aceasta nici nu trebuie pusă în Convenţie. 

Convenţia de la 1941 a fost între Intendenţa Germană şi Statul Major. Statul Major 
nu avea dreptul să facă această Convenţie. S-a făcut Convenţia şi acum se 
legalizează situaţia, introducând-o în Convenţia de la Stat la Stat. 

Ai întrebat d-ta Bucureştiul în această privinţă? 
N. Răsmeriţă: În paragraful 2 se spune: " ... produsul recoltei, dar ce nu 

este necesitat de trupele gennane în România va fi dat aprovizionării populaţiei 
româneşti, sau pentru exportul pentru Gennania." 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, eu sunt la discreţia lor. 
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N. Răsmeriţă: Ei sunt la discreţia mea. Această societate "Gartenbau" este o 
societate anonimă, care este supusă legilor româneşti. 

Mareşal I. Antonescu: Este un mare pericol. Dovadă, că eu am fost nevoit 
să opresc vagoanele de cartofi care plecau, fără autorizaţie de export, la frontieră. 
În afară de aceasta, noi am pus şi un alt principiu, că noi hrănim trupele germane, 
în cadrul contingentelor pe care le angajăm să le dăm germanilor. 

Şi acum vin şi spun că au nevoie ele grădini de zarzavat pentru cele 45.000 
de oameni pe cari îi au în România. Eu nu ştiu ce fac ei cu acest zarzavat. Profită 
de orice mijloace, chiar de trenuri speciale, ca să treacă peste frontieră aceste 
produse ale solului românesc, fără posibilitate pentru noi de a controla cantităţile 
sau calităţile acestor produse. lată consecinţele acestui articol. 

Convenţiile acestea nu se vor încheia decât prin Ministerul Agriculturii, şi 

suprafeţele vor intra în cadrul contingentelor de cartofi, de legume, pe care ne-am 
angajat să le dăm germanilor, dar nu este posibil să le dăm şi legume, şi să-şi facă 
şi aci grădini. 

Fraza aceasta în care se arată că germanii ne vor da surplusul, aceasta trebuie 
să dispară. Ei să ne dea surplusul, ori noi să le dăm surplusul? Nu vedeţi că noi 
creăm Statului acestuia românesc situaţii imposibile? Trebuie să aveţi mai multă 
mândrie românească. 

N. Răsmeriţă: Pentru aprovizionarea trupelor germane în România, 
intervine Intendenţa Română, iar nu cea germană ... 

Mareşal I. Antonescu: De ce să creez eu servituţi economice pentru neamul 
românesc? D-ta poţi pleca, dar eu stau şi am dificultăţi cu germanii. Ei fac aci o 
serie de nereguli pe aceste clauze, şi numai eu ştiu câţi nervi mi-am făcut ca să 
repar. D-ta nu te loveşti de ele. Ai discutat două luni şi pleci, dar restul anului noi 
toţi ne lovim de ele. 

N. Răsmeriţă: Am vrut să spun că va trebui să se încheie o convenţie. 
Mareşal I. Antonescu: Trupele germane din România primesc din ceea ce 

trebuie să le dăm noi. Mai întâi, n-am fost obligat să dau nimic. Apoi, le-am dat 
contingente de export, şi când au venit trupele germane, din cauza carenţei în care 
ne găseam, au dat peste cap această convenţie, ceea ce a dus la dificultătile de care 
m-am lovit în cursul anului trecut. Trebuie să punem capăt unor asemenea situaţii. 
Şi atunci, va trebui să se facă o convenţie specială. 

Eu dau, dar trebuie să dau executând condiţiunile care trebuiesc executate. 
Servituţi pentru neamul românesc nu mai trebuiesc. Să vină alţii. Eu nu creez 
servituţi neamului meu. 

Trecem la art. 12: 
"Ambele guverne vor încuraja producţia de plante medicinale, aromate şi 

condimente. In acest scop, a fost înfiinţată în Bucureşti S.A.R. "Flomero". 
Realizarea acestui plan este însii impiedicată de tarifele de transport ridicate şi de 
taxele interne ridicate (impozit pe cifra de afaceri şi taxe la export în România), 
cari fac un expo1t nerentabil. Comisiunea Guvernamentală Germană propune deci 
să se introducă în România, pentru exportul acestor plante, tarife de transport 
speciale, reduse, şi de a reduce taxele (cifra de afaceri, timbre pe factură, timbru 
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pentru înzestrarea Armatei) şi a le asimila acelor pentru alte produse agricole, ca 
cerealele. 

Comisiunea Guvernamentalft Română este de acord ca să se exmineze 
chestiunea şi de a se comunica, în curând, rezultatul examinării." 

C. Buşilă: Privitor la tarifele Căilor Ferate, trebuie să mai studiem. 
Mareşal I. Antonescu: Puneţi, întâi, principiul că, de la Rege până la 

ultimul cetăţean, toţi plătesc. 
N. Răsmeriţă: Problema este dezvoltarea şi încurajarea culturii acestor 

plante. 
Mareşal I. Antonescu: Cum facem pentru cărbuni, pentru lemne, pentru 

cereale, aşa să facem şi pentru acestea. Trebuie să dezvoltăm cultura plantelor 
medicinale în Ţara Românească şi, pentru că nu suntem competenţi, trebuie să 
facem sacrificii. 

M. Antonescu: Aş vrea să rog pe dl. ministru al Agriculturii să găsească 
mij toacele ca, prin Camerele de Agricultură, să se facă un program pentru 
colectarea acestor plante medicinale, şi aceasta pentru că ţăranii noştri le dau pe 
nimic. 

Trebuie să ajutăm pe ţărani, fiindcă, în situaţia de astăzi, în care germanii 
plătesc, câştigă intermediarii. 

Mareşal I. Antonescu: Ole g-ral Sichitiu, luaţi notă şi să-mi spuneţi ce aţi 
făcut. 

C. Buşilă: Este o industrie întreagă, care se poate dezvolta. 
Mareşal I. Antonescu: Această industrie este foarte producătoare de 

venituri, şi pentru ţărani, şi pentru Ţara Românească. S-a făcut foarte puţin în 
această privinţă, sau chiar nimic. Sunt câteva iniţiative particulare care au dat 
rezultate foarte bune. 

Trecem la punctul 14: 
"Comisiunile Guvernamentale Română şi Germană sunt de acord, ţinând 

seama de dificultăţile încă existente în producţia şi aprovizionarea României cu 
cherestea de răşinoase şi de situaţia de acolo, încă tot nelămurită, a posibilităţilor 
de îndircare a lemnului, ca să fie pus la dispoziţie, pentru intervalul de timp de la 
1 octombrie 1941 până la 30 septembrie 1942, un contingent de lemn de tot felul şi 
de toate sortimentele, în valoare de 12 milioane Rm., pentru importul german. 
belgian şi olandez din România ... " 

Pentru aceasta, dle Răsmeriţă, ai avut asentimentul departamentului 
respectiv? 

N. Răsmeriţă: Acest export este contingentul anului trecut. De această 

chestiune s-au ocupat miniştrii interesaţi. Sunt contingentele anului trecut; sunt 
nişte contracte încheiate în trecut. 

Mareşal I. Antonescu: Este a treia oară când spui că nu te-ai ocupat de 
această problemă. Aceasta este o problemă capitală pentru economia neamului 
românesc. 

D-ta spui că dăm din ce n-am dat. De ce n-am dat? Mai întâi, pentru că n-am 
putut, fiindcă cea mai mare parte din lemnele noastre au rămas la unguri, iar în al 

42 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



doilea rând, pentru că mari cantitiiţi de lemne au fost consumate de gennani pentru 
construirea barăcilor. 

Acum suntem deficitari în ce priveşte lemnele. Vom fi nevoiţi să trăim şi 

acest paradox: să importăm lemne. Şi ne mai angajăm să dăm germanilor lemne în 
valoare de 12 milioane Rm. Nu putem. 

Sunt în convenţia aceasta o serie de lucruri, pe care eu, care stau la cârma 
Statului şi mă lovesc de toate, nu le pot executa. Care vor fi consecinţele? Se va 
spune că Statul Român nu se ţine de angajamentele luate. Răspund: pentru că a luat 
angajamente pe care nu le poate ţine, fiindcă cei cari au tratat nu s-au angajat cum 
trebuie. 

Nu pot să dau lemne. Să spună dl. ministru al Agriculturii care este situaţia 
materialului lemnos. Depozitele de cherestea sunt goale; nu mai avem lemne, şi nu 
putem face construcţii din această cauză. 

C. Buşilă: Vă atrag atenţia că n-avem lemne de construcţie. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta, dle Răsmeriţă, dai vina pe specialişti. D-ta eşti 

responsabil pentru această convenţie. Cari vor fi consecinţele? Va fi, în primul 
rând, o consecinţă de ordin politic: România, de unde s-a luat atât, nu va putea să 
scoată toate avantajele de pe urma contribuţiilor ei pentru acest război. România, 
care a dat materiale foarte preţioase pentru război, este acuzată că n-a dat nimic, 
pentru că i s-au smuls atâtea l1Jcruri, cu fel de fel de convenţii care s-au încheiat. 

Noi nu putem executa dispoziţia acestui articol. 
N. Răsmeriţă: A fost consultat dl. Demetrescu, de la U.G.l.R., care de ani 

de zile este delegat pentru exportul nostru de lemne. În măsura în care nu se va 
putea da, nu se va da. 

Mareşal I. Antonescu: Este uşor să spui aşa, dacă nu eşti dincolo ministru 
de Externe, ca să primeşti proteste de dimineaţă până seara. Primim mereu proteste 
că nu ne ţinem angajamentele luate. Cum să ne ţinem de astfel de angajamente? 

M. Antonescu: Acum primesc trei proteste pe zi. 
Mareşal I. Antonescu: Crezi că eu n-aş vrea să spun că aceasta este o 

convenţie ideală? Anul trecut a venit dl. Cancicov la mine, am fixat principiile şi în 
zece zile s-a încheiat convenţia cu Germania. 

N. Răsmeriţă: Acesta este 'Jn contingent posibil. 
M. Antonescu: Este vorba aici de o vocaţiune de cumpărare, nu de o 

obligaţie de vânzare. 
G-ral N. Stoenescu: S-a fo.at numai un plafon. 
C. Cristu: Este numai un angajament moral. 
Mareşal I. Antonescu: Dar totuşi se va protesta dacă nu vom da lemnele. 
C. Buşilă: Din cauza cumpărărilor care s-au făcut şi din cauza concurenţei, 

am ajuns la unele preţuri exorbitante la lemn. 
N. Răsmeriţă: Vor trebui date autorizaţii de export. 
C. Buşilă: Lemnărie de construcţie nu mai există în Ţara Românească. Anul 

trecut n-am avut. Dl. ministru de Agricultură vă poate spune care sunt posibilităţile 
noastre în privinţa exportului de lemne. 
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Mareşal I. Antonescu: La art. 15, Clodius a pus o frază scumpă dânsului, pe 
care am combătut-o, şi eu şi dl. Mihai Antonescu, de câte ori am avut ocazie. 
Acum văd că a trecut-o în convenţie: 

"Există înţelegere că surplusurile de export ale României, de cereale, 
leguminoase şi seminţe oleaginoase, în măsura în care ele depăşesc contingentele 
convenite în Anexa A, după acoperirea necesităţilor interne, precum şi după 

satisfacerea necesităţilor de export pentru plata de materiale de război şi a altor 
mărfuri îndeosebi importante, care nu pot fi livrate deloc, sau nu pot fi livrate în 
cantităţi suficiente de Germania, vor fi exportate în Germania." 

Iată ce am spus eu: Costul materialului de război nu-l balansez cu cereale sau 
cu aur. 

N. Răsmeriţă: Nu este această idee. Nu este considerat ca surplus pentru 
Germania decât ceea ce depăşeşte consumul şi plata importurilor de mărfuri din 
alte ţări, care nu ne pot fi date de Germania. 

Mareşal I. Antonescu: În tot cazul, în această privinţă ducem o nouă luptă. 
În viitoarea întrevedere pe care o voi avea cu Filhrerul, trebuie să stabilesc 
alcătuirea unui cont separat pentru armament, fiindcă nu voi da aur ca să iau 
armament, care nu este productiv. Nu ştiu cât durează războiul. Dacă continuăm 
aşa, ţara ajunge la pământ. Am dat toată producţia ţăranului pe armamentul care s-a 
consumat pe câmpul de luptă. Ţăranul s-a ruinat; am scos din pământ totul. Deci 
trebuie să facem un cont aparte pentru armament, fiindcă războiul nostru îl facem şi 
în interesul nostru şi al Germaniei, dar îl facem şi în interesul Europei. De victoria 
noastră vor profita toate Statele europene. Deci, toate trebuie să contribuie la acest 
efort, şi acelea care stau, fie că sunt învinse, fie că nu sunt în război, şi se bucură 
dacă noi dăm la pământ bolşevismul prin această luptă, în care cheltuim toată 
bogăţia noastră naţională. Statele acestea stau acum şi se bucură. Ele vor intra, 
după război, în lupta economică cu un potenţial mai mare decât al nostru; ele vor 
câştiga de pe urma sacrificiilor noastre. 

M. Antonescu: La art. 15, eu regret că dl. Răsmeriţă, fără asentimentul meu 
şi ştiind cât am luptat împotriva stăruinţei dlui Clodius de a ajunge la un adevărat 
monopol al exportului românesc, a pus totuşi această clauză: 

"Se va examina, de fiecare dată, de ambele părţi, dacă Germania este în 
situaţia de a livra mărfurile ce România necesită ca contralivrare." 

Această clauză, pusă ca o dispoziţie cu caracter general pentru aplicarea art. 
15, are un caracter limitativ pentru dreptul nostru de dispoziţie în comerţul exterior. 
Acest lucru n-am vrut să-l primesc, cu nici un chip; atunci când dl. Clodius a vrut 
să-l pună într-o formă mult mai generală, răspunsul meu îl ştiţi: Nu tratez 
capitulaţiuni şi Statul Român nu poate renunţa la dreptul său de export. 

Venind dl. Killinger la mine şi transmiţându-mi o notă cu acelaşi cuprins, am 
spus: Vă rog s-o citiţi şi să spuneţi dacă eu aş fi un demn ministru de Externe al 
Ţării Româneşti, primind o asemenea clauză. Nici n-o discut măcar. 

Şi totuşi, aţi primit această dispoziţie. Fireşte că atunci când - dvs. vă 

amintiţi - ei au stăruit şi au spus că nu primesc altfel, dispoziţiunile mele au fost: 
Vă rog să nu semnaţi. V-am spus atunci ca, cel mult, să acceptaţi numai pentru 
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tranzitul de mărfuri, şi încă acolo să obţineţi garanţia că Germania ne va înlesni 
tranzitul. 

N. Răsmeriţă: Ole Mareşal şi dle prim-ministru, eu am primit aici o serie de 
texte succesive. Cuvântul de "Sublimă Poartă" l-am întrebuinţat şi eu ... 

M. Antonescu: Mai rămânea să se facă şi o sublimă clauză. 
N. Răsmeriţă: ... însă clauza aceasta este minimă. Vă rog s-o citiţi: 
"Se va examina, de fiecare dată, de ambele părţi, dacă Gennania este în 

situaţia de a I ivra mărfurile ce România necesită ca contralivrare." 
Deci, în momentul când eu vreau să cumpăr 20 de tractoare din Suedia, 

germanii mă roagă să-i anunţ şi pe ei, şi să le dau pentru aceste tractoare 100 tone 
de petrol. Atunci, germanii vin şi spun: Nu cumpăraţi cele 20 de tractoare din 
Suedia, pentru că vi le dăm noi. 

M. Antonescu: Ceea ce voi cere eu este să se dez.volte această clauză şi să se 
precizeze un termen în care Guvernul Reich-ului, sau părţile interesate să fie 
obligate să dea un răspuns Guvernului Român. Eu sunt obligat să comunic 
Reich-ului, chiar dacă nu răspunde eu nu pot să fac exportul. 

N. Răsmeriţă: N-am vrut să iau un termen, pentru că atunci ar fi fost mai 
rău. 

M. Antonescu: Aţi spus: "de fiecare dată". Dacă nu spuneaţi aşa, se punea 
numai o chestiune de principiu, o obligaţie morală să ţiu seama, întâi, de 
posibilităţile de export ale Germaniei. 

N. Răsmeriţă: Este un text foarte evaziv, care spune: Întreabă-mă şi pe 
mine. Dacă nu este posibil, nu se spune că nu pot să fac şi altminteri. 

M. Antonescu: Evaziv sau neevaziv, nu-l vom respecta şi îi vom da 
aplicaţiunea pe care o vom crede potrivită, pentru că din toate lucrările noastre 
rezultă protestul nostru împotriva imixtiunii altcuiva în dreptul de a ne face singuri 
comerţul exterior. 

Mareşal I. Antonescu: lată, domnilor. telegrama de la Guvernământul 

Basarabiei: 
"Contez în Basarabia pe 21 15 vagoane grau de primăvară; deci vă vom pune 

la dispoziţie toată cantitatea cerutii: 16.500 vagoane orz şi 63.000 vagoane porumb, 
din care menţionăm că putem da mult mai mari cantităţi decât s-au cerut." 

Se vorbeşte deci de 63.000 vagoane de porumb. Să vezi, Davidescu, cat 
porumb trebuie pentru hrana populaţiei din Basarabia şi pentru sămânţă şi cât mai 
rămâne disponibil, după datele pe care le au ei. 

G-ral I. Sichitiu: Am chemat pe dl. g-ral Voiculescu la telefon şi dânsul 
mi-a comunicat ce poate să-mi pună la dispoziţie. 

<Mareşal I. Antonescu>: Trecem la art. 16: 
"Comisia Guvernamentală Germană va îngriji ca mărfurile specificate în 

Anexele B şi C să fie date libere în România la export, în cantităţile indicate acolo. 
În măsura în care nu s-a convenit nimic special. cantităţile de mărfuri specificate în 
Anexa C nu se vor socoti în contingentele cuprinse în Anexa B. 

Comisia Guvernamentală Română va îngriji ca să nu se pună nici un fel de 
piedică la importul acestor mărfuri în România. 
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Pentru importul pe baza autorizaţiilor de import ce urmează a fi acordate, 
sunt hotărâtoare cantităţile indicate în Anexele B şi C. Numai în măsura în care în 
Anexele B şi C nu sunt indicate cantităţi anumite, eliberarea autorii.aţiilor de 
import se va face după valorile indicate. 

Comisia Guvernamentală Germană asigură că, pentru cantităţile ce urmează 
a fi exportate, vor fi eliberate autorizaţii de export şi alte autorizaţii, eventual, 
necesare." 

N. Răsmeriţă: Este în interesul nostru ca să importăm totul din Germania. 
Mareşal I. Antonescu: Chiar şi ce nu ne trebuie? Pot eu să dau grâu pe 

jucării? Sunt unii de la dvs., cum este dl. Vulcănescu, cari spun că preferă să 
primească orice. Bunul simt îmi spune că petrolul şi grâul nu pot să le dau decât pe 
cele folositoare. Va trebui să punem o frână şi aci. 

Aceasta are legătură cu povestea germanului care a venit în ţară şi a vrut să 
cumpere un porc de la un ţăran. Ţăranul i-a spus că nu-l are de vânzare, însă când 
gennanul i-a dat o sumă fabuloasă, i-a dat porcul. După aceea i-a spus: "Eu am să 
mănânc porcul şi tu ai să mănânci hârtia." 

Să nu se întâmple acelaşi lucru şi aci. Este o teorie a dlui Vulcănescu, ca să 
luăm orice din Germania, dar numai să luăm. 

Trecem la art. 17: 
"Materii prime, semifabricate şi alte materiale de care au nevoie 

întreprinderile româneşti pentru executarea deplasării de comenzi făcute de firme 
sau autorităţi militare germane, nu vor fi socotite în contingentele conţinute în 
Anexele B şi C. 

Materiile prime, semifabricatele şi celelalte materiale necesare pentru 
prelucrare vor fi puse la dispoziţie în prealabil." 

N. Răsmeriţi: Dacă nemţii ar da o comandă în România şi soseşte o 
cantitate de fier aci, să nu fie socotită în contingentul nostru. 

Mareşal I. Antonescu: Ce este cu cauciucul? 
G-ral Gb. Dobre: Au fixat cota. Nevoile noastre lunare sunt <de> 900 tone 

cauciuc. Ei dau 200 tone cauciuc, care reprezintă 600 tone de cauciucuri prelucrate. 
Nouă ne trebuie, până la aprilie. 900 tone cauciuc. Am stabilit cu Statul Major. Este 
un locotenent care a venit de la Berlin şi am stabilit ce trebuie să ni se dea până la 
aprilie. 

Mareşal I. Antonescu: În general, în chestiunea cauciucului, ce ai de spus, 
general Dobre? 

G-ral Gb. Dobre: A rămas ca să discutăm modul în care va trebui să facem 
colaborarea în ţară. La 6 februarie, vine un reprezentant al Guvernului, aci, la noi. 

Mareşal I. Antonescu: Să nu definitivezi nimic până ce chestiunea nu va fi 
văzută de dl. Mihai Antonescu. 

Ei încearcă; dacă găsesc aci câmp slab de rezistenţă, atunci pătrund. În toate 
chestiunile în care s-au lovit direct de mine, au dat înapoi, dar, din nenorocire, au 
tratat şi cu alţii. 
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Eu am trasat nişte principii. Acelea sunt principiile care stau la baza 
convenţiunilor noastre cu germanii, de natură economică sau financiară. Eu nu ies 
din ele. Dacă dvs. ieşiţi, răspundeţi. 

La art 18, litera G, se spune: 
"Guvernul Român este de acord să introducă în România o administrare a 

cauciucului sprijinită pe principiile germane." 
Ce înseamnă "administrare"? 
N. Răsmeriţă: Înseamnă supraveghere. Să se ia măsuri de control al 

repartiţiei şi al strângerii cauciucului vechi. Este vorba de cauciucul vechi, de care 
România nu are nevoie. 

Mareşal I. Antonescu: Cuvântul "administrare" este traducerea exactă a 
cuvântului german? Eu nu-l pot admite. 

N. Răsmeriţă: Administrare înseamnă supraveghere, nu acţiune. Nu există o 
altă traducere a cuvântului. 

Mareşal I. Antonescu: Trecem la chestiunea fierului. 
G-ral Gh. Dobre: Ceea ce este esential şi absolut necesar este ca să fie un 

organ, nu numai pentru fier, dar pentru toate instituţiile, care să asigure importul. 
Acesta să nu se facă disparat, de diferiţi pa1ticulari. 

Mareşal I. Antonescu: De ce nu creati acest organ? 
G-ral Gh. Dobre: ''Odesferul" a fost creat în mod special. 
N. Răsmeriţă: Noi putem să facem pentru fier această gospodărie. Putem să 

ne administrăm cum vrem. 
G-ral Gh. Dobre: Şi pentru toate celelalte materiale putem s-o facem. 
Mareşal I. Antonescu: Eu nu cer autorizaţie Germaniei pentru aşa ceva. 
G-ral Gh. Dobre: Pentru toate celelalte sectoare, pentru textile, chimice, 

automobile, în partea care interesează Armata, contingentele sunt libere la import. 
Prin urmare, trebuie să fie un organ însărcinat, iar dl. Dumitrescu a spus că 

trebuie să avem agrementul prealabil al Guvernului Reich-ului. 
Mareşal I. Antonescu: Aplicarea Convenţiunei trebuie să dea rezultate 

bune. Trebuie să scoatem din ea tot ce este jenant pentru noi şi tot ce va da naştere 
la discuţie. Eu nu vreau să mai trăiesc calvarul din anul trecut, pentru că n-am fost 
destul de vigilent la executarea Convenţiei. 

I. Marinescu: Se va face un program şi un serviciu care să tină evidenţa 
tehnică. Trebuie un serviciu care să ţină evidenţa executării acordurilor. 

Mareşal I. Antonescu: Ce este cu punctul E? 
N. Răsmeriţă: Pentru industria petrolului am cerut două lucruri: 60.000 este 

în contingentul anunţat. Dacă va fi nevoie de mai mult, ei ne vor da. În al treilea 
rând, acest contingent necesar să nu fie socotit în contingentul nostru. 

Mareşal I. Antonescu: Cele 18.000 tone tuburi pentru conducta de gaz sunt 
rezultatul unui calcul exact? 

I. Marinescu: Mai rămâne un disponibil de 2000 tone. 
Mareşal I. Antonescu: Ole Marinescu, ai discutat cu Societatea "Gazmetan"? 
I. Marinescu: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Ce este cu produsele de fier? 
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N. Răsmeriţă: Ni se dau 50.000 tone produse de fier, care n-au fost livrate 
anul trecut. Contractele sunt anuale. Noi n-am obligat pe nemţi să ne dea fierul care 
nu s-a livrat anul trecut. Ei se angajează să livreze şi ceea ce n-au dat anul trecut. 

Mareşal I. Antonescu: Nevoile de oţel şi derivatele lui sunt satisfăcute? 
G-ral Gh. Dobre: Da. 
N. Răsmeriţă: Germania se mândreşte că este în stare, ca în timp de război, 

să poată arăta sentimentele ei faţă de România, făcând dovada că este capabilă să 
dea peste 500.000 tone de fier şi produse de fier. 

Mareşal I. Antonescu: Condiţiile de transport sunt în mâna lor. 
N. Răsmeriţă: Anul trecut, am avut I 00.000, şi nu s-au livrat. Dacă vrei să 

ai, trebuie să fi şi prezent în a lua. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, trebuie să creăm un Oficiu la Berlin? 
Ce gândeşte dl. ministru Marinescu în această privinţă? 
I. Marinescu: Noi avem ceva la Berlin. Va trebui să avem un ministru 

comercial, aşa cum avem un ministru politic. 
Mareşal I. Antonescu: În cât timp poţi să prezinţi o soluţie în această 

privinţă? 
M. Antonescu: Să-mi daţi voie să o prezint şi eu. 
G-ral Gh. Dobre: Va trebui să avem şi organul corespunzător în ţară. 
Mareşal I. Antonescu: Vă rog să vă întruniţi, în cursul săptămânii acesteia. cu 

dl. g-ral Stoenescu şi dl. Marinescu şi să faceţi propuneri concrete dlui Mihai 
Antonescu, pentru ca, în cursul săptămânii viitoare, să aveţi soluţia definitivă. 

M. Antonescu: Serviciul este deja organizat. 
Mareşal I. Antonescu: Ce ai făcut, g-ral Dobre, cu autovehiculele? Această 

chestiune să fie dirijată şi la Berlin, şi aci, dar să nu facem un organ în plus, care să 
încurce. Mereu creăm organe, şi în loc să ne descurcăm, ne încurcăm. Aşa am 
creat, anul trecut, Oficiul Fierului şi ne-am încurcat. Am făcut Comisariatul 
Fierului, şi ce rezultate a dat? 

G-ral Gh. Dobre: Nu destu I ele satisfăcătoare. 
Mareşal I. Antonescu: Să nu ne pomenim şi cu această problemă la fel. 

Dacă avem o persoană care pune suflet, lucrurile se rezolvă. Nu mai este nevoie de 
nici un comisar. 

Ce impresie ai avut, dle Răsmeriţă, ne vor pune la dispoziţie automobilele? 
N. Răsmeriţă: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Am avut promisiuni că îmi vor livra 360 de 

autoturisme până la Crăciun, şi n-am văzut nimic. 
N. Răsmeriţă: Am aflat că sunt încă discuţii dacă trebuie să luăm "D.K.V.'' 

sau "Adler". 
Mareşal I. Antonescu: Trecem la art. 30: 
"Comisiunea Guvernamentală Română roagă să se livreze din Germania în 

România, în cursul anului convenţional curent, câte 2000 chintale fire de cânepă şi 
in." 

N. Răsmeriţă: Am cerut fire de cânepă şi in şi n-au putut să mi le dea, însă 
s-au luat în acord ca să examineze dacă pot să ne dea ceva. 
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Mareşal I. Antonescu: O chestie importantă este aceea a vatei şi a tifonului. 
Este necesară, pentru că noi am consumat aproape a treia parte din această 

cantitate. Mai avem 1.400.000 metri tifon şi 200.000 kilograme de vată. Am 
consumat a treia parte din ce am avut. Deci, trebuie să ne garantăm pentru viitor şi 
trebuiesc făcute eforturi enonne. 

Am dat instrucţiuni dlui dr. Tomescu în privinţa economiilor, ca feşele să fie 
spălate şi reîntrebuinţate. De asemenea, să se întrebuinţeze vată de hârtie pentru 
locurile care nu reclamă cealaltă vată. Totuşi, trebuie să facem eforturi foarte mari 
ca să ne complectăm stocurile de vată. 

Până acum, noi am avut pierderi foarte mici. Dintre răniţi avem puţin morţi 
şi invalizi. Avem mai puţini decât germanii. Dacă nu vom avea aceste materiale 
sanitare, în special vată şi feşe, atunci este rău. 

I. Marinescu: Am să iau înţelegere cu dl. ministru Tomescu. 
N. Răsmcriţă: Pentru vată, eu am obţinut l O.OOO de kilograme. Trebuie să 

vă comunic că numai dvs., dle Mareşal, puteţi obţine la Berlin vată şi tifon. În 
această privinţă, nimeni nu poak hotărî în Germania, decât Fi.ihrer-ul. 

Mareşal I. Antonescu: Colonel Davidescu, ia notă. 
Trebuie să încercăm să obi inem vată şi tifon din Italia şi să spunem că nu 

dăm grâu şi petrol. 
M. Antonescu: Cu Italia avem dificultăţi. Chiar astăzi am făcut o notă de 

protest. 
Mareşal I. Antonescu: Vom opri şi petrolul. Ce suntem noi faţă de Italia? 
M. Antonescu: Debitori. 
I. Marinescu: Ei s-au prezentat la mine şi au spus că pentru ei grâul are cea 

mai mare importanţă, fiindcă reduc cantităţile de grâu, de fiecare persoană, la o 
sută grame pe zi. 

Mareşal I. Antonescu: Ce reprezintă ce le dăm noi? Sunt lucruri care se 
exagerează, ca să intimideze. 

C. Buşilă: Înseamnă 30 grame pe lună de fiecare persoană. 
Mareşal I. Antonescu: Mi s-a mai spus acest lucru şi am arătat că nu este 

serios. Rezolvarea problemei nu stă în cele I O.OOO vagoane pe care le dăm noi. Trecem 
la punctul 37: 

"Comisiunea Guvernamentală Romană a prezentat, în cursul tratativelor, o 
serie de cereri cu privire la livrarea de încălţăminte de felurile cele mai variate. 

Comisiunea Guvernamentală Germană declară că, în afară de aprobarea deja 
dată pentru livrarea a 350.000 perechi opinci şi 350.000 perechi încălţăminte de 
vară, cu talpă de lemn, un alt ajutor ar fi, spre regret, cu totul exclus, dată fiind 
situaţia necesităţilor proprii. Spre bună înţelegere, observă că încălţămintea deja 
comandată la firma "Batta", şi dată liberă la export, este inclusă în acest contingent." 

De ce nu faci, dle Marinescu, o înţelegere cu fabrica "Batta", ca să facă o 
industrie ca aceea din Cehoslovacia? Cea din Cehoslovacia era formidabilă. 

"Batta" a încercat, odată, să facă la noi această industrie, însă s-a lovit pe 
chestia şperţului, care o punea în imposibilitate să facă fabrică în România. De ce 
nu tratezi, d-ta? Aceasta interesează şi Armata. 
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Trecem la art. 43: 
"Comisiunea Guvernamentală Germană ia cunoştinţă de dorinţa Comisiunii 

Guvernamentale Române, ca pentru cantităţile de mărfuri care sunt cumpărate de 
trupele germane în România, şi întrucât este vorba de produse pentru exportul 
cărora s-au fixat contingente de partea germană, să urmeze o sporire 
corespunzătoare a contingentului de export. Stabilirea cantităţilor de fier, oţel şi 
metale neferoase, cumpărate de trupele germane din România se va face după 
dispoziţiunile Acordului special încheiat între Regatul României şi Reich-ul 
German la 22 octombrie 1941." 

Cum se stabilesc cantităţile acestea? Ei îmi cumpără şi alte lucruri decât 
metale. 

Trecem la punctul 58: 
"Cele două Comisiuni Guvernamentale sunt de acord ca, în conformitate cu 

art. 6 al Acordului pentru reglementarea traficului de plăţi între Reich-ul German şi 
Regatul României (Acordul de clearing germano-român) pentru traficul de plăţi 

între Germania şi teritoriile Basarabiei şi Bucovinei de Nord, reîncorporate la 
România, să se aplice dispoziţiunile acordului de clearing germano-român în 
redactarea sa din 4 decembrie 1940, împreună cu completările sale, şi anume 
pentru creanţele şi obligaţiunile născute înainte de ocuparea de către ruşi şi cele 
după reîncorporarea acestor teritori j_" 

Aceasta este o problemă care trebuie examinată. 
M. Antonescu: Este vorba de extinderea teritoriului României. 
N. Răsmcriţă: Acordul din 4 decembrie este un acord de plăţi. 
M. Antonescu: În cadrul căruia au avut loc negocierile care au dus la 

această convenţie. 

N. Răsmeriţă: Dispoziţiunile acestui acord se vor aplica şi pentru Basarabia 
şi Bucovina, pentru creanţele şi obligaţiunile născute înainte de ocuparea de către 
ruşi şi cele după reîncorporarea acestor teritorii. 

Mareşal I. Antonescu: Şi pentru Transnistria se prevede la fel. 
N. Răsmeriţă: Propunerea era ca germanii să cumpere din Transnistria cu 

Reichskreditkassenscheine, adică c,1 o monedă tipărită de ei. Noi am obţinut ca 
aceste cumpărături să fie plătite în mărci bune, în mărci valabile. 

Mareşal I. Antonescu: Ce este cu art. 61? 
N. Răsmeriţă: Dacă sunt vicii neînsemnate de formă, să nu se întârzie 

executarea plăţilor. Este o uşurare tehnică în sistemul plăţilor. 
Mareşal I. Antonescu: La art. 64 se spune: 
"Comisiunea Guvernamentală Română declară că în executarea Protocolului 

din 19 februarie 1941, punctul 4, sumele respective vor fi deblocate şi întrebuinţate 
pentru aprovizionarea trupelor germane în România, în cadrul înţelegerilor 

stabilite." 
N. Răsmeriţă: Sunt mulţi debitori români cari datorează în Belgia şi în alte 

ţări ocupate diferite sume de bani. Prin acordul din 1941, am stabilit ca în acele 
teritorii plăţile să se facă prin Berlin. Or, în loc să defalcăm noi sume, este bine să 
luăm sumele de la debitorii aceştia, în cadrul înţelegerilor care s-au stabilit. 
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Şi atunci va trebui să fim foarte largi cu darea acestor autorizaţii - cu care am 
fost foarte strânşi - pentru că este numai în interesul nostru să obţinem acoperirea 
nevoilor de lei ale Armatei Germane, nu din emisiuni, ci din banii care se găsesc pe 
pieţele acestea. 

Mareşal I. Antonescu: Ce este cu art. 71? 
N. Răsmeriţă: Dacă vrem să cumpărăm acţiuni sau participaţiuni în 

Gernania, sau în teritoriile ocupate de Germania, s-a obţinut posibilitatea să le 
plătm din soldul nostru disponibil la Berlin. 

Mareşal I. Antonescu: Ce este cu art. 73? 
N. Răsmeriţă: Aici am tras consecinţa unei penibile situaţii. În martie trecut, 

s-a aotărât ca Ministerul Economiei Naţionale să dea un comunicat prin presă, prin 
care să se arate că toţi cei care au derut să facă un transfer până la 31 martie - de 
cânc intra în vigoare noul curs - vor face transferul la cursul de SO lei pentru o 
mar:ă. 

Şi atunci, n-au mai fost mărci cu 50 lei, fiindcă s-a schimbat cursul; mărcile 
de i0 lei au trecut asupra noastră, a Ministerului Finanţelor. S-a cerut să se 
desfiinţeze cursul de 50 lei şi să se facă transferul numai la 60 lei, pe ideea că noi 
am ;erut, anul trecut, ca numai pentru comenzile vechi ale Statului să se aplice 
cur~! de 50 lei, iar pentru comenzile noi, să rămână cursul de 60 lei. 

Am refuzat şi am reuşit, însă pentru această sumă, pentru care s-a dat 
comrnicatul, a trebuit să accept să dăm de la Ministerul de Finanţe; faţă de cererea 
de :so milioane sau 300 milioane, cât au pretins la exportul de petrol, 2 milioane 
de feichsmark, trebuia să le dau. 

G-ral N. Stoenescu:S-a obţinut însă un alt avantaj, al unui curs redus cu 
8 pLnctc, despre care se vorbeşte în articolul următor; deci noi pierdem numai două 
pun:te. 

N. Răsmerifă: La 29 mai, când eu nu eram aici, s-a făcut un acord cu 
dl. Clodius pentru vânzarea unor mărci cu o reducere de 8%, în loc să se facă o 
fina1ţare. 

Mareşal I. Antonescu: Noi n-am admis să se ridice cursul mărcii. 
N. Răsmeriţă: După aceea, s-au prezentat cereri, care însă n-au mai fost 

resp!ctate, pentru că, după o interpretare a textului, nu mai erau valabile cererile 
penru mărcile la curs redus, la care germanii suportau o pierdere netă. Ei au 
correnit să dea cele 12 milioane ele mărci la un curs scăzut. 

Mareşal I. Antonescu: Ce este cu a,1. 78? 
N. Răsmcriţă: Art. 78 reia tot acordul de plăţi de la 4 decembrie, în care se 

creaun cadru pentru plăţile în clearing. însă la care am adus limitările necesare, de 
acod cu instrucţiunile primite ele la Banca Naţională asupra felului cum urmează 
să St facă, anul viitor, plăţile pentru Germania. 

Dvs. ştiţi că, în momentul când germanii au cerut credit în vara trecută, au 
ceru şi dreptul să deconteze nelimitat orişice sumă. Au cerut şi anul acesta, şi cu 
oare;are regret că nu vrem să acceptăm. Între Germania şi Italia există un 
asenenea acord, care va fi decontat la 3 luni după încheierea războiului. Germanii 
au crut să cădem de acord asupra acestui punct, spunând: N-aţi vrea să acordaţi 
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acest drept Germaniei, fiindcă, dacă aţi fi dispus să o faceţi, am face şi noi o mare 
manifestaţie în gazete ~i am spune că s-a stabilit o solidaritate economică între cele 
două ţări, până la sfârşitul războiului. Ar fi foarte frumos. 

Faţă însă de instrucţiunile primite şi faţă de interzicerea de a nu deconta 
orişice vor ei în România, am ajuns la această dispoziţie. 

Mareşal I. Antonescu: Le facem plăcerea aceasta, însă să ne dea o scrisoare 
la mână, ca să avem o garanţie că au să facă decontările în avantajul nostru. 

N. Răsmeriţă: Să lăsăm pentru anul viitor, dle Mareşal. Eu am fost mulţumit 
că am scăpat cu atât. 

G-ral N. Stoenescu: I s-a dat dlui Răsmeriţă această notă detailată, cu 
asentimentul Ministerului de Finanţe. 

Mareşal I. Antonescu: Cu glicerina cum stai, Jienescu? 
G-ral Gh. Jienescu: Cantităţile le am asigurate pentru scurtă vreme: pentru 

un an. 
Mareşal I. Antonescu: Ei s-au angajat să ne livreze 1500 de chintale, din 

Bulgaria. 
N. Răsmeriţă: Germanii aveau un contingent de 100 tone glicerină din 

Bulgaria, pe care au convenit să ni-l dea nouă, însă de teamă că Bulgaria nu ni-l va 
da, am scris aici: 

"Ea este de acord, mai departe, ca contingentul de 1000 chintale de glicerină 
bulgară, destinată pe haz.a Acordului germano-bulgar pentru Germania, să fie 
livrată, din partea germană, României, existând înţelegere că această livrare va fi 
ţinută în seamă ca un contingent special la calcularea livrărilor globale bulgare 
către România." 

În felul acesta, nu vom fi noi nevoiţi să insistăm la Sofia. Glicerina ne va 
costa puţin mai mult, însă avem siguranţa că o putem obţine. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta, Jienescu, să ţii de scurt pe dl. Marinescu, să 
obţină glicerina. 

Trecem la tractoare. Câte urmează să ni se livreze? 
N. Răsmeriţă: 2200. 
l\lfan..,al I. Antonescu: Aforn de cele I OOO din septembrie? 
N. Răsmerifă: Da, dle Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, in total sunt 3200. Toate sunt în contul 

creditului de 3% şi pe termen lung 
N. Răsmeriţă: Dacă însă din acestea, s-ar defalca unele tractoare şi s-ar da 

în comerţ, acestea se plătesc cash, pentru că unei firme particulare nu i se acordă 
acelaşi credit care se acordă Statului Român. 

Mareşal I. Antonescu: A sosit ceva până acum? 
A. Pană: 75 tractoare şi 500 pluguri. 
Mareşal I. Antonescu: Le-ai distribuit? 
A. Pană: Nu, dle Mareşal. Este ordin să nu distribuim nimic. 
Mareşal I. Antonescu: Am discutat cu dl. Mihai Antonescu să înfiinţăm o 

societate, prin care să intervenim masiv cu mijloacele acestea, asigurând o muncă 
organizată şi intensă. În acest scop, urmează să se facă ateliere mobile pentru 
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întreţinerea şi repararea tractoarelor, cu care vom pleca din anumite regiuni, ca să 
ne întindem apoi pe toată suprafaţa ţării. 

N-avem timp însă să organizăm această societate în vederea campaniei 
agricole de primăvară, care va începe de acum într-o lună. Dl. Mihai Antonescu 
luase dispoziţiuni de blocare a tractoarelor ... 

M. Antonescu: Nu numai în vederea constituirii societăţii, ci şi pentru o 
bună distribuţie a acestor tractoare, ca să nu ajungem la concentrări nelogice şi 

nefolositoare pentru judeţele îndestulate cu tractoare şi să lăsăm fără posibilităţi de 
lucru alte judeţe. Am examinat situaţia după noile cereri şi am văzut că se cer 
foarte multe tractoare tot în judeţele care au destule. 

Mareşal I. Antonescu: Iată, dle g-ral Sichitiu şi dle Pană: Noi, anul trecut, 
când am plecat la această luptă, ca să dotăm ţara cu mijloace motorizate de cultură, 
am hotărât - era atunci dl. Mareş ministru al Agriculturii - după o discuţie destul 
de îndelungată, să începem să facem această dotare în mod masiv, pe regiuni. Şi să 
nu împărţim maşinile agricole pe toată ţara, pentru că n-avem posibilitatea de 
control asupra lor. 

S-a contractat o comandă de 4142 tractoare, din care I OOO au venit în 
primăvară şi încă 1000, angajate de I.N.C.O.O.P. în toamnă. Am hotărât să 

împărţim acest 2000 de tractoare în judetele Constanţa, Brăila,Tulcea şi Ialomiţa, 
rămânând ca ceea ce va sosi din Germania în a doua etapă, adică celelalte 2000 
tractoare, împreună cu restanţa de I OOO tractoare din anul trecut, adică în total 3000 
tractoare, să fie folosite într-o a doua regiune şi să nu împărţim toate aceste 
tractoare pe ţara întreagă. 

A. Pană: Vom face un plan de distribuţie. Propunerile vi le vom supune dvs. 
şi dlui vicepreşedinte al Consiliului. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie făcut acest plan, plecând de la ideea iniţială, 
să tratăm problemele dotării pe regiuni şi să nu împărţim mijloacele pe întreaga 
ţară. 

Acum, vreau să complectez această idee cu măsura preventivă, prin care să 
asigurăm constituirea societăţii acesteia, care 1111 va începe să funcţioneze decât din 
anul viitor. Trebuie să organizăm societatea, să-i facem un regulament; ea să 

înceapă să funcţioneze şi, după ce îşi va constitui ateliere fixe şi mobile, îi vom da 
personalul de care are nevoie şi o vom dota cu materialul necesar. 

A. Pană: Să-i dăm şi alte maşini, în afară de tractoare. 
Mareşal I. Antonescu: Vom dota această societate cu tractoare, cu pluguri, 

cu semănători şi cu batoze. Vom interveni, prin această societate, la arat, la 
semănat şi la treierat. Arăturile vor fi adânci, semănatul se va face cu seminţe 
selecţionate, iar la treierat vom lua uiumul necesar, chiar la arie. 

În planul pe care îl veţi face dvs. pentru distribuţia maşinilor agricole ce vor 
sosi din Germania, va trebui să rezervaţi o cotă destul de mare şi camerelor 
agricole, pentru ca ele să poată interveni cu aceste mijloace la muncile din 
primăvară şi din toamnă, când aceste maşini agricole vor fi trecute societăţii care se 
va înfiinţa. 

53 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



A. Pană: În Legea mobilizării agricole se prevede modalitatea întrebuinţării 
tractoare lor. 

M. Antonescu: În afară de dispoziţiile legii, pe care le cunoaşteţi şi care n-au 
dat multe rezultate, eu vreau ca, chiar în momentul când daţi aceste tractoare 
proprietarilor, să le daţi cu servituţi: să stabiliţi condiţiunile care trebuiesc 
îndeplinite şi să puneţi clauza că, dacă un proprietar nu-şi îndeplineşte 
obligaţiunile, pe care şi le ia în momentul predării tractorului, i se ia tractorul. 
Aceste declaraţii să fie semnate, o dată cu predarea tractoarelor. 

A. Pană: Pentru Basarabia va trebui să dăm un număr mare de tractoare. Nu 
ar fi mai nimerit ca să facem un început cu un număr de tractoare în Sudul 
Basarabiei? Să începem chiar de acum. 

Mareşal I. Antonescu: Este foarte bună ideea. 
M. Antonescu: În planul de constituire a acestor societăţi de exploatare 

agricolă, avem această idee a wior societăţi regionale, ca să organizăm, pentru că 
ceea ce urmărim nu este decât o solidarizare a proprietarilor în aceste exploatări 
comune. Şi atunci, putem foarte bine să începem în aceste regiuni prin camerele 
agricole, realizând un plan de acest fel. 

Mareşal I. Antonescu: Aceste societăţi regionale pot să capete în arendă 
terenuri. Le vom dota cu ceea ce trebuie şi le vom da terenuri în dijmă. Noi nu 
avem timpul acum să colonizăm aceste suprafeţe de 450.000 ha., cari nu pot fi 
cultivate. 

A. Pană: Ca să putem atrage întreprinderi cari să facă agricultură în 
Basarabia, va trebui să nu fim prea dificili şi prea pretenţioşi în ceea ce priveşte 
condiţiunile. Eu am cerut pentru Basarabia ca arenda pe primul an să nu fie prea 
mare. 

Mareşal I. Antonescu: Eu sunt contra arendei în bani. 
A. Pană: În ceea ce priveşte tractoarele, eu am dat în Tulcea şi în Constanţa 

maximum ce se putea da. 
Mareşal I. Antonescu: Am vorbit cu dl. Mihai Antonescu ca să formăm 

societăţi care vor intra în acţiune anul viitor. 
M. Antonescu: Doresc să văd programul. Am constatat, anul trecut. că în 

judeţul Timiş-Torontal, unde erau peste 700 de tractoare, s-a mai dat un număr 
oarecare, de către I.N.C.O.O.P. 

Mareşal I. Antonescu: Câte tractoare au venit până acum? 
A. Pană: 75, dar sunt anunţate mai multe. 
M. Antonescu: Au venit mai multe. 
Mareşal I. Antonescu: Unii spun că au venit mai multe: pluguri - 527, 

pluguri cu tracţiune animală - I 00. 
A. Pană: Sunt plecate din Germania. 
C. Buşilă: Acum, la începutul campaniei agricole, ar trebui să fie puşi 

agricultorii în cunoştinţă asupra situaţiei. 
Mareşal I. Antonescu: Nu se poate. Nu am timp de aşa ceva toată ziua. 
C. Buşilă: Mă voi interesa de tot ce se primeşte din Germania. 
Mareşal I. Antonescu: Să mi se trimită lunar situaţia. 
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Trec la Calea Ferată. 
C. Buşilă: Eu credeam că vor veni mai multe şine. 
N. Răsmeriţă: 72.000 tone, plus cele 17.000. Deci, în total 89.000 tone. 
C. Buşilă: Eu contam să ajung la 180.000 tone. 
Mareşal I. Antonescu: Ce reprezintă în lungime de kilometri? 
C. Buşilă: 720 km. 
Mareşal I. Antonescu: Aş fi fericit dacă vin şi acestea. 
C. Buşilă: În această specificare sunt trecute şi vagoanele, şi locomotivele. 
Mareşal I. Antonescu: Acestea sunt pentru I 943. 
C. Buşilă: Chestiunea este că noi contăm pe locomotive, dar infonnaţiunile 

noastre ne spun că nici nu sunt puse în lucru. 
Mareşal I. Antonescu: Aparate de telefoane şi P.T.T. sunt? 
N. Răsmeriţă: Nu erau prevăzute în anul 1940. Am lărgit cadrul Acordului 

din 1940 pentru Poştă, pentru conducta de gaz metan ... 
G-ral Gh. Dobre: În chestiunea aramei, din contingentul acordat României, 

se scade ceea ce intră în lucrarea maşinilor. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie numită o comisiune care să urmărească 

executarea Convenţiunii. O chestiune care trebuie urmărită este aplicarea art. 88. 
N. Răsmeriţă: Aceasta este o noutate. 
Mareşal I. Antonescu: Ei iau de la noi şi vând în alte ţări, cu preţ de 

speculă. 

N. Răsmeriţă: Este un lucru nou. Era periculos, şi de aceea am pus această 
clauză. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuia să adăugaţi ceva: "Cu ştiinţa şi autorizaţia 
noastră." În Convenţia privitoare la petrol era trecută această menţiune. 

N. Răsmeriţă: Principiul acesta este în Acordul din 4 decembrie, că n-au 
voie să exporteze. Acum am pus această menţiune, că dacă, excepţional, calcă 
acordul, plata să se facă în moneda ţării respective şi la preţul mărfurilor româneşti 
valabile pentru această ţară. 

Mareşal I. Antonescu: Convenţia din 1940 interzicea Germaniei să vândă 
petrol în altă ţară. Ei au vândut. ~i beneficiile le-au realizat. Nu aveau dreptul s-o 
facă. Noi nu trebuia să punem acest principiu, ci trebuia să spunem că, dacă nu se 
respectă clauzele din Convenţiunea din 1940, noi nu mai dăm petrol. 

N. Răsmeriţă: Aceasta putem s-o facem oricând, dar pentru mine este greu 
să spun acest lucru. 

Mareşal I. Antonescu: Am slăbit poziţia noastră de la 1940. 
N. Răsmeriţă: Am obţinut principiul că va trebui să-mi dea bani, şt la 

preţurile cari îmi convin. 
Mareşal I. Antonescu: Se spune la art. 91: 
'·Banca Naţională a României va deconta, până la 30 septembrie 1942, cu 

aprobarea Ministerului Economiei Naţionale Român, ce urmează a fi dată de la caz 
la caz, transferurile de R.M. care sunt necesare pentru executarea acestor comenzi, 
până la o sumă de 40 milioane R.M." 

N. Răsmcriţă: Eu voi aduce marfă numai dacă voi avea capacitate de lucru. 
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Mareşal I. Antonescu: D-ta ai admis aci să dăm cai de măcelărie, şi eu am 
spus că nu pot s-o fac. 

N. Răsmeriţă: Mi s-au dat. 
A.Pană: Sunt cai cari nu mai sunt buni. 
Mareşal I. Antonescu: Pentru I OOO dintre aceştia, vei pierde 1 OOO de cai 

buni. De aceea l-am trimis în lagăr pe dl. Matac, fiindcă a expediat cai de călărie, în 
loc de cai de măcelărie. Germanii au cumpărat din Banat 1500 cai, cu concursul 
şvabilor şi al saşilor, şi toţi aceşti cai erau tineri şi buni pentru călărie. 

Eu dădeam telefoane dlui lacobici, în această privinţă, şi când am venit am 
găsit această situaţie, care a dus la trimiterea în lagăr a dlui Matac. 

Deci caii aceştia de măcelărie vor face să iasă din ţară şi cai buni. Aşa fiind, 
eu fac rezerve în această privinţă. Şi eu mai am nevoie de cai pentru Annată. Am 
pierdut foarte mulţi cai din cauza gerului. 

Se mai vorbeşte aci de plante medicinale, de cartofi, de zarzavat etc. 
De ce fac eu obiecţiuni, dle Răsmeriţă? Pentru că ştiu mai multe decât d-ta. 

Noi am făcut, în 1940, un contract cu nemţii, prin care ei îşi rezervaseră toate 
regiunile producătoare de orz din Dobrogea şi Brăila. Acestea erau cele mai bune 
regiuni producătoare de orz. Ei au luat toate aceste regiuni. Am pierdut Basarabia, 
care producea mult, şi anul trecut am riscat să pierdem caii, pentru că nu mai 
aveam orz. 

Deci, trebuie să ne ferim ca în convenţiunile pe care le vom face să spunem 
că ei işi aleg regiunile bune pentru cultura orzului. Noi astăzi stăm şi ne uităm cum 
aceste plante iau drumul Germaniei şi, pe de altă parte, ne angajăm să le dăm 
diferite cantităţi din surplus. Ei nu ar permite acest lucru. Ei ar permite să faci ceea 
ce vrei d-ta în Germania? De ce să îngădui eu în ţară la mine? Acestea sunt 
servituţi, de care a suferit tot neamul românesc. Tot orzul nostru a plecat în 
Germania. Aceste regiuni din Dobrogea şi Brăila au fost cultivate cu orz, şi nemţii 
l-au trimis pe tot în Germania. Dadi vom face cu toate la fel, atunci s-a dus Ţara 
Românească. 

A. Pană: Îi lăsăm să facă contracte pentru grădini de zarzavat? 
MAreşAI J. Antonescu: Nu, pentru că nu putem să-i controlăm ce fac acolo. 

Ei cumpără de pe piaţă şi, pe de altă parte, fac şi grădini de zarzavat. 
G-ral N. Stoenescu: Aceasta cu atât mai mult, cu cât dvs. aţi dat dispoziţiuni 

ca toate problemele cu Armata Germană să fie tratate separat. 
Mareşal I. Antonescu: Eu am ţinut să vă aduc pe toţi aci, ca să aflaţi 

punctul meu de vedere în toate problemele. Din cauza uşurinţei cu care s-a lucrat în 
trecut, am ajuns la această situaţie. Trebuie să tragem învăţăminte pentru viitor. În 
loc să mă ocup de problemele mari, toată ziua sunt hărţuit de chestiuni cari pot fi 
rezolvate de alţii. 

Restul chestiunilor vă privesc pe fiecare departament în parte. 
Eu am dat dispoziţiuni ca fiecare să studiaţi problemele care vă interesează, 

şi să cereţi dlui Răsmeriţă lămuririle necesare. 
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M. Antonescu: În privinţa clauzei aur, am constatat cu toţii că dl. Răsmeriţă 
a primit instrucţiuni precise, că am subordonat livrarea aurului de livrările de 
contingente din partea României. 

Niciodată nu a fost la Berlin, în timpul când am admis acele livrări de sus, nu 
a fost vorba să se subordoneze livrarea aurului, pe care îl ceream ca garanţie pentru 
emisiunile Băncii Naţionale existente în acel moment, şi care nu erau acoperite, să 
se subordoneze aceste livrări, livrărilor ulterioare făcute de noi. 

În această privintă, trebuie să precizăm că aurul pe care l-am cerut ca 
garanţie urmează să acopere emisiunea Băncii Naţionale care exista la data 
acordului. 

Al doilea punct, tot atât ele important, şi care este legat de clauza primă, este 
că în timp ce noi, pe calea aceasta, am contractat obligaţiunea unor livrări la 
termen, legate de interesul de a avea aurul, în schimb pentru obligaţiunea germană 
de a ne livra noi contingente, nu s-a prevăzui decât o procedură foarte vagă şi 

elastică. 

De aceea, eu şi la Berlin, în discuţiile cu dl. Clodius, şi cu dl. Răsmeriţă, am 
cerut să se constituie o obligatie de legare a tuturor livrărilor noastre de petrol, nu 
numai de cereale şi altele, de însăşi livrările pe care ni le face Guvernul German. 

Dl. Răsmerită m-a informat, când a venit la Bucureşti, că chiar dacă nu se 
poate pune în Convenţie acest principiu, va pune totuşi obligaţiunea controlării, în 
fiecare lună, a cantităţilor şi obligaţiunea de respectare, pentru că o simplă 

formalitate de constatarea regretului că n-au putut fi livrate contingentele nu 
serveşte la nimic. 

Nici această clauză n-a fost introdusă. 
N. Răsmeriţă: Să-mi daţi voie să o citesc. 
M. Antonescu: Dar cetiţi ?i clauza aur. pentru că acolo ne-am angajat la 

livrarea contingentelor, fără de care nu obţinem aurul, atunci când noi suntem cei 
cari avem calitatea de creditori. 

Mareşal I. Antonescu: Aurul care trebuia să ne fie pus la dispoziţie avea de 
scop acoperirea pentru inflaţia făcută din cauza cererilor de bani a trupelor din 
România, şi acum s-a legat de aceasta. 

M. Antonescu: Germanii au propus clauza de răscumpărare, pe care noi n-am 
admis-o. Dl. Clodius nici n-a discutat această chestiune. Făcea o excepţie cu totul 
deosebită pentru noi. Când i-am atras atenţiunea că nu pot introduce la Banca 
Naţională un depozit străin, drept acoperire metalică, atunci dl. Clodius a spus că 
va găsi altă formulă. 

Prin urmare, această problemă nu se mai punea. Germania, în nici un caz, nu 
putea să lege aceste două chestiuni, livrarea aurului de livrările noastre ulterioare. 
In această privinţă, niciodată n-aţi cerut asentimentul Guvernului. 

N. Răsmeriţă: În privinţa celor 20 milioane, primele 7 sunt şi sosite. Al 
doilea vagon urmează să plece. Ni s-au dat 40 milioane aur, necondiţionat. După 
aceea, încă 20 milioane, condiţionat într-o formă. Dl. Clodius a fost criticat pentru 
că a acordat aur României. 
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Dvs., dle vicepreşedinte, vă aduceţi aminte că l-aţi rugat pe dl. Clodius să 
mărească suma. A mai dat 20 milioane, însă rămânea să-i dăm cereale şi petrol. 

M. Antonescu: De acord cu dvs. în privinţa acestor negocieri, şi punctul de 
vedere al dlui Clodius n-a fost ca să lege livrările noastre de punerea la dispoziţie a 
acestui aur. A fost vorba ca să ni se dea aceste 20 milioane R.M. aur, dacă, 

compensând operaţiunile de finanţare a armatelor germane cu celelalte nevoi de 
export, nu se vor putea echilibra conturile. Dar ideea aceasta, ca să legăm aurul de 
livrările româneşti, n-a fost pusă niciodată. 

N. Răsmeriţă: Din executarea livrărilor, creşte soldul. Ştiţi pentru ce este 
aceasta? Ca să-i dea lui acoperire faţă de Guvernul German, de ce a mai cerut încă 
20 milioane supliment. 

Dl. Guvernator al Băncii Naţionale mi-a spus: "Dacă izbuteşti să obţii aurul 
acesta, f'ară clauza de răscumpărare, eu renunţ la el." 

M. Antonescu: Când smeşte al doilea vagon de aur? 
N. Răsmeriţă: Sâmbăta viitoare. 
Mareşal I. Antonescu: Nouă ne-a fost teamă, când am citit scrisoarea dlui 

Clodius, şi am crezut că o leagă de exportul de cereale. Şi pentru aceasta trebuie să 
avem acoperire aur. Dacă însă aurul vine, chestiunea nu mă interesează. Mi-a fost 
teamă că nu ni se va da aur decât după ce vom trimite cerealele prevăzute în 
această convenţie. 

N. Răsmeriţă: Eu am venit, personal, o dată cu primul vagon de aur. 
M. Antonescu: O altă clauză, care va face obiect de discuţie, este aceea 

referitoare la repatriaţii germani, pentru că, deşi am transmis clauza de garanţie, şi 
totuşi dl. Clodius ştie că eu n-am semnat un protocol, pentru că ţineam la această 
clauză, care nu apăruse acolo - dl. ministru Marinescu ştie de această chestiune 
- în acord apare numai o făgăduială foarte vagă. 

N. Răsmeriţă: Există o scrisoare anexă. 
M. Antonescu: Este o simplă făgăduială, nu un text de garantare juridică şi 

de considerare a creanţei noastre, ca o plată făcută de noi, pentru a dispune de 
bunuri, aşa cum v-am trimes eu. 

N. Răsmeriţă: Să-mi dati voie să citesc această scrisoare. pentru că eu am 
fost foarte pasionat pentru încheierea acestui acord. 

"Domnule Preşedinte, 
Referindu-mă la semnarea ce a avut loc astăzi, a Acordului asupra 

reglementării drepturilor de proprietate ale repatriaţilor de origină germană din 
Basarabia şi Bucovina de Nord, am onoare a vă confirma că între Guvernul 
German şi Guvernul Român există Înţelegere cei obligaţiunea de despăgubire a 
persoanelor care fac obiectul acestui Acord revenea Guvernului URSS, deoarece 
repatrierea a fost impusă de ocuparea acestui teritoriu de către URSS. Guvenwl 
German a luat cunoştinţă că, in consecinţă, Guvernul Român s-a declarat gata să 
plătească suma convenită În susnumitul Acord, fciră a prejudicia situaţia juridică, 
numai pentru a putea dispune, imediat şi nelimitat, asupra averilor în chestiune. 
Guvernul Român va cere o despăgubire din partea Rusiei. Guvernul German va 
sprijini Guvernul Român la realizarea acestei pretenţii. " 
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M. Antonescu: Prin urmare, nici o atitudine din partea Guvernului German. 
Mareşal I. Antonescu: De ce să ne sprijine Guvernul German la realizarea 

pretenţiilor noastre şi să n-o ia asupra lui? Dar dacă pierdem războiul, nu pierdem 
bunurile acestea din Basarabia? Prin urmare, trebuie pusă o clauză precisă. 

N. Răsmeriţă: Plata acestor bunuri a intrat într-un credit pe 7 ani. Avem 
toată vremea să discutăm plata acestui credit. 

G-ral N. Stoenescu: Dar văd că aici se ridică o altă chestiune: acordul este 
opozabil repatriaţilor germani? 

M. Ar,tonescu: Tocmai aici este chestiunea. În textul pe care l-am trimis 
dlui Răsmerită era prevăzută şi această problemă. 

Mareşal I. Antonescu: Aici este pusă numai obligaţiunea Guvernului 
German. 

G-ral N. Stoenescu: Dar aceasta nu este opozabilă repatriaţilor. 
M. Antonescu: Guvernul German trebuie să aducă declaraţii din partea 

repatriaţilor, cari sunt persoane titulare de drepturi private. În sensul acesta am 
cerut complectarea Acordului. Trebuia să cereţi Guvernului Reich-ului să obţină de 
la toţi aceşti proprietari declaraţii, prin care să arate fiecare din ei că, prin acest 
Acord încheiat intre cele două guverne, declară stinse pretenţiile lor şi că trec 
asupra Guvernului Român toate drepturile lor. 

Mareşal I. Antonescu: Practic, este posibil să se obţină aceste declaraţii? 
M. Antonescu: Desigur; repatriaţii aceştia au avut organizaţii speciale, care 

au fost mandatarele lor. 
Mareşal I. Antonescu: Şi dacă nu dau declaraţiile? 
G-ral N. Stoenescu: Eu cred că repatriaţii au dat aceste declaraţii. Guvernul 

German şi-a luat aceste garanţii, pentru că i-a împroprietărit în alte părţi. 
N. Răsmeriţă: M-am gândit şi la acest lucru, însă noi n-am luat bunurile 

acestea de la proprietarii lor: noi le-am luat în virtutea cucerirei Basarabiei. Şi 

atunci, eu n-am vrut să avem relaţii juridice cu aceşti deţinători. Pe de altă parte, 
orişice declaraţie care nu este dală sub formă autentică, cu delimitarea precisă a 
proprietăţii respective, ci numai global, nu este valabilă. 

Aveam şi soluţia actelor d-~ vânzare cu cei 70.000 refugiati, care însă mă 
punea în relaţii de drept privat cu ci. 

Chiar în concepţia dvs., noi am luat aceste proprietăţi prin faptul cuceririi şi 
ocupării Basarabiei şi, numai ca o atenţie pentru Guvernul German, am dat pe ele 
4 miliarde şi jumătate lei. Din această cauză n-am pus chestiunea declaraţiilor; ca 
să nu transform acest acord într-un act privat. 

M. Antonescu: Dacă vă amintiţi, în textul pe care vi l-am transmis eu, 
Guvernul Reich-ului se obliga să răspundă de atingerea drepturilor acestor 
proprietari faţă de noi. 

N. Răsmeriţă: Aşa scrie în art. 2 al Acordului: 
"Guvernul German asigură că persoanele numite in art. 1 nu vor ridica nici 

o pretenţie faţă de Statul Român, pentru transferul de proprietate executai de 
Guvernul Român, şi anume nici eventual .să se prevaleze de obligaţiuni, indiferent 
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dacă aceste obligaţiuni au fost sau nu garantate cu bunurile ce formează obiectul 
acestui acord. " 

Noi am obţinut aceste terenuri prin legea pe care o vom face. Toate aceste 
bunuri vor trece în patrimoniul Statului, fără să ţinem seama că au aparţinut unor 
nemţi. Şi chiar dacă aceşti nemţi ar vrea să vină să ne ceară ceva, Guvemul 
German ne asigură că ei nu vor ridica nici o pretenţie împotriva noastră. 

Mareşal I. Antonescu: Noi am sângerat pentru cucerirea Basarabiei, iar 
aceşti germani au abandonat bunurile lor şi n-au mai fost prezenţi când noi am 
cucerit această provincie. Deci repatriaţii trebuie să se răfuiască cu Statul care a 
înţeles să-i extragă din locurile lor şi să-i planteze în alte părţi, în pământuri 
germane. 

Trebuia însă să se prevadă şi clauza că germanii să nu ne lase să tratăm noi 
această chestiune cu ruşii, ci s-o trateze singuri, pentru că aceasta este o problemă 
care priveşte Guvernul Gennan. Eu am ridicat această obiecţiune şi lui Clodius, 
atunci când am discutat cu el, la Predeal, această chestiune şi am refuzat, net, să-i 
admit punctul de vedere. I-am spus atunci: Aceasta este o chestiune între dvs. şi 
ruşi. Dacă vom câştiga războiul, dvs., germanii, vă veţi despăgubi de la ruşi; dacă îl 
vom pierde, este inutil să mai discutăm. 

În ceea ce priveşte acordul de credit, germanii n-au vrut să cedeze asupra 
dobânzii de 4%? 

N. Răsmeriţă: Scontul Băncii Reich-ului este de 30%. 
M. Antonescu: Eu totuşi nu mă declar mulţumit şi cer ca Acordul să fie 

complectat. În ceea ce priveşte dreptul de proprietate al expatriaţilor, Guvernul s-a 
aşezat pe această bază. Or, în art. I al Acordului, referitor la repatriaţii de origină 
germană, se spune: 

"Guvernul Român trece, pe cale de lege, asupra Statului Român 
proprietatea bunurilor care au fost lăsate în ţinuturile Basarabiei şi Bucovinei de 
Nord, de persoanele de origină germană ce au fost repatriate in Germania, în 
urma ocupării numitelor teritorii de către URSS. " 

Acest text îmi dă impresia că Guvernul German vrea să se acopere faţă de 
aceşti repatriaţi, spunând: Guvernul Român a făcut o lege şi v-a luat proprietăţile, 
şi nu se sting prin raporturile de drept privat, prin cumpărarea proprietăţilor şi 

remiterea preţului, pe care îl dă Guvernul Român, conform acestui acord, 
pretenţiile repatriaţilor, fiindcă trecerea pe cale de lege asupra Statului Român a 
acestor proprietăţi este o formalitate la care nu ne-am obligat niciodată şi care n-a 
fost niciodată pusă în discuţie. 

N. Răsmeriţă: Dar aceasta este concepţia noastră: nu cumpărăm de la nemţi 
proprietăţile, ca să le trecem asupra noastră. 

M. Antonescu: Este concepţia dvs. 
N. Răsmeriţă: Este a dvs.; aceste drepturi nu le luăm de la nemţi. Mă iertaţi, 

ştiam că aveţi la inimă acest acord. şi l-am lucrat ca pe o bijuterie. Vă voi răspunde 
la toate obiecţiunile. 

Bunurile au fost "lăsate" de repatriaţi; ele au fost abandonate în faţa ruşilor. 
M. Antonescu: Ce înţelegeţi prin: "pe cale de lege"? 
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N. Răsmeriţă: Eu cred că nici nu putem şi nici nu trebuie să vrem să facem 
acte de cumpărare cu fiecare persoană. Guvernul Român face o lege prin care 
spune: Toate bunurile din Basarabia şi Bucovina, pe care le-au lăsat repatriaţii şi pe 
care le identificăm cum vrem, trec în proprietatea Statului. 

M. Antonescu: Dacă spuneţi că aţi lucrat acordul ca pe o bijuterie, vă 
amintiţi că însăşi acordul cu repatriaţii era titkil translativ de proprietate, pe baza 
căruia se puteau face intabulările în cărţile funduare. De unde aţi scos legea, când 
eu am mers la însuşi principiul mL:taţiunii de proprietate? 

N. Răsmeriţă: Proprietar era particularul şi nu vream ca Statul Român să 
cumpere de la proprietar. 

M. Antonescu: Vă mai pun o întrebare. Vă amintiţi că în textul meu 
spuneam: Orişice german repatriat - şi adăugam în text: sau mandatarii 
proprietarilor repatriaţi din Basarabia şi Bucovina de Nord, împreună cu Statul 
German", tocmai pentru că vream să sting toate pretenţiunile de drept privat. 

Dvs., care aveţi experienta negocierilor şi care ştiţi ce a derivat din ultimele 
tratate de pace, sau din situaţii le anterioare, sau din timpul războiului, cunoaşteţi 
clauza de bunuri, drepturi şi interese" din tratatele şi discuţiunile care au avut loc în 
faţa tribunalelor mixte. Ştiţi de câte ori au fost c1nulate acordurile între State, pentru 
că persoane private îşi valorificau drepturi le în faţa instanţelor. 

De aceea, dvs., în loc să faceţi un text care să stingă orişice vocaţiune de 
drepturi împotriva Statului Român, şi să vă luaţi măsuri de acoperire, v-aţi pus pe 
principiul că luaţi proprietăţile prin lege. 

N. Răsmeriţă: Prin cucerire. 
M. Antonescu: Vedeţi, dle Răsmeriţă, că bijuteria dvs. a fost puţin strass, 

fiindcă tocmai în materia aceasta sunteţi pe o bază greşită. Eu m-am gândit o 
infinitate de zile şi de nopţi asupra formulei drepturilor noastre faţă de Basarabia şi 
Bucovina şi am ajuns, până la urmă, la ideea că noi nu recunoaştem nici un fel de 
întrerupere a drepturilor noastre asupra acestor provincii, prin recucerirea rusească. 
În drept, stăpânirea noastră n-a încetat niciodată asupra Basarabiei şi Bucovinei. De 
aceea am pus principiul continuităţii de drepturi şi am spus: Legile româneşti 
continuă să se aplice în Basarabia şi Bucovina de Nord. Prin urmare, în drept, 
legile româneşti n-au încetat nic-odată să se aplice pe teritoriul Basarabiei şi al 
Bucovinei de Nord. 

N. Răsmeriţă: Exact 
M. Antonescu: Prin urmare, aceste bunuri, în conformitate cu legile 

româneşti, ar trebui să fie retrocedate foştilor proprietari, aşa cum am recunoscut 
acelaşi drept şi refugiaţilor români din Basarabia şi Bucovina, cari aveau bunuri 
părăsite acolo, trecute Statului Rus şi recuperate de noi pe urmă. 

Trebuie deci, cu orişice preţ, să complectăm acest acord, cerând Guvernului 
German să ne aducă acordul scris, semnat de aceşti foşti proprietari, cari, 
declarându-se de acord cu acest mod de reglementare între cele două guverne, 
declară stinse orişice pretenţii ale lor, pentru că, altfel, din punctul de vedere al 
dreptului privat, rămânem complect deschişi în faţa tribunalelor româneşti, unde 
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foştii proprietari pot veni să ceară n!stituirea proprietăţilor, sau să pretindă Statului 
Român despăgubiri, pentru luarea bunurilor lor. 

Convenţiile internaţionale nu înrâuresc asupra drepturilor de proprietate, 
pentru că, cu sistemul acesta, ar fi foarte simplu ca Statul Român sau German să 
declare, printr-o convenţie internaţională, că a luat proprietatea cutăruia sau 
cutăruia. Aceasta însă nu poate să constituie un titlu împotriva proprietarilor. 

N. Răsmeriţă: Am să răspund şi în drept şi în fapt. Proprietarii ar putea să 
vină în faţa tribunalelor noastre, sau să se ducă în faţa Guvernului German. Or, 
acesta le-a interzis să vină. 

Mareşal I. Antonescu: Chiar dacă fac lucrul acesta, se adresează 

tribunalelor româneşti, mai întâi, nu-i dau voie să intre în ţară, şi, în tot cazul, 
execuţia este în mâna noastră. 

M. Antonescu: Din punct de vedere practic, evident că putem să nu dăm nici 
un ban. 

Mareşal I. Antonescu: Discuţia cu Clodius a fost aşa: întâi am refuzat. Apoi 
am spus: bine, dar cu condiţiunea ca să ne ajutaţi să recuperăm aceşti bani de la 
ruşi. Nu există clauza aceasta că germanii vor lupta ca să-i obţină de la ruşi, şi, al 
doilea, în caz de pierderea războiului, să-i privească pe germani. 

M. Antonescu: Art. 6 spune: "Guvernul Român plăteşte drept contribuţie la 
obligaţiunile pe care Guvernul German trebuie să şi le ia faţă de repatriaţi, conform 
art. 2, o sumă de 4,5 miliarde lei Guvernului Gennan. Această sumă se va îngloba 
în acordul de credit de azi, care se măreşte, din această cauză, cu I 00 milioane 
R.M. şi al cărui termen se prelungeşte la 7 ani." 

Întâi, Guvernul German acceptă că această sumă nu acoperă integral. Mâine. 
faţă de Rusia, Guvernul German poate să pretindă pentru el această contribuţie. 
Acesta a fost titlul pentru care i-am dat astăzi banii, ca să renunţe la orice drept şi. 
în acelaşi timp, Guvernul German să sprijine cererea mea faţă de URSS. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie de văzut dacă putem să obţinem acordul 
proprietarilor în această privinţă. Va fi mai bine. 

N. Răsmeriţă: Trebuie văzut dacă vreţi să intraţi în relaţiuni cu proprietarii. 
Mareşal I. Antonescu: Noi nu intrăm. Intră Guvernul German. 
N. Răsmeriţă: Nu este altă dificultate decât că sunt mulţi. 
Mareşal I. Antonescu: Vor veni să ne tragă la răspundere. În acest caz, nu 

vor avea nici o consecinţă practică favorabilă. 
M. Antonescu: Această situa.ţie trebuie reglementată. Statul Român vinde 

aceste locuri prin contracte autentice. Statul Român nu obţine însă un titlu de 
proprietate în baza Convenţiei dvs. 

N. Răsmeriţă: Îl cream prin lege. 
M. Antonescu: Când eu vă propusesem dvs. ca Guvernul German şi 

mandatarii proprietarilor să recunoască că însuşi acest acord este un titlu translativ 
de proprietate, şi Statul Român poate să ceară intabularea în Cartea Funduară pe 
numele său, sau pe numele altei persoane, cred că era mai bine să fi menţinut 

această formă. 
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Mareşal I. Antonescu: Pentru ce sunt exceptate averile acestor persoane, 
arătate în scrisoare? Cine a tolerat reîntoarcerea acestor persoane în România? 

N. Răsmeriţă: Românii s-au reîntors. 
M. Antonescu: Dar s-au re·1ntors şi ucrainenii. 
N. Răsmeriţă: Au venit în transporturi plumbuite. 
Mareşal I. Antonescu: Pe de o parte plătesc 4 miliarde şi jumătate şi, de altă 

parte, nu ştim câţi s-au întors în România. 
N. Răsmeriţă: A fost prudent dl vicepreşedinte atunci când a spus că 

aceştia nu mai au voie să se întoarcă. Dacă astăzi sunt reîntorşi, nu-i mai putem 
scoate. 

Mareşal I. Antonescu: Să luaţi notă şi să se dispună, prin guvernatori şi prin 
Ministerul de Interne, să vadă cine sunt aceşti nemţi. 

N. Răsmcriţă: Nu sunt numai nemţi. Sunt ucraineni şi bulgari. 
Mareşal I. Antones~o'. Cine este contele Lavaux? Cum se poate ca Statul 

German să se ocupe, într-un asemenea acord, de persoane fizice? 
M. Antonescu: Ştiţi în ce situaţiune m-am găsit la un moment dat? 

Dl. Clodius propunea ca toţi cei cari au cerut. până la data când se semna acordul, 
reîntoarcerea, toţi aceştia să aibă dreptul la retrocedarea proprietăţilor, faptul 
constituind o excepţie de la acest acord. 

Am cerut lista şi am constatat că făcuseră cereri de repatriere 112.000 de 
persoane. Noi plăteam miliarde, iar aceştia veneau să-şi reia proprietăţile. 

Mareşal I. Antonescu: Eu aud acum de vagoane plumbuite şi nu ştiu ce s-a 
adus în ele. D-ta, dle Răsmeriţă, trebuia să spui dlui Clodius aceste lucruri. 

M. Antonescu: Cu ocazia repatrierii germanilor din Basarabia şi Bucovina, 
şi cu protecţia consulilor getmani au trecut în Germania şi români etnici, pe cari i-au 
scăpat consulii germani, ca o măsură de protecţie pentru noi. Şi, atunci, vi s-a cerut 
să admiteţi repatrierea acestora. 

Mareşal I. Antonescu: Români, dar m, ucrainieni. 
M. Antonescu: După aceea, s-a venit cu cereri pentru supuşii români, şi dvs. 

aţi pus principiul de discriminare. Există un raport al dlui Dragoş la Preşedinţia 
Consiliului, care va putea servi ca element de bază să constatati că erau cereri de 
repatriere făcute de zeci de mii de persoane, dintre care foarte puţini români şi cei 
mai mulţi, ucraineni şi bulgari. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie stabilit cine sunt aceştia aduşi în vagoane 
plumbuite şi unde s-au aşezat. 

N. Răsmeriţă: Poate s-au instalat re alte pământuri. 
Mareşal I. Antonescu: Eu îi iau şi ii arunc pe altă frontieră. 
Trecem la scrisoarea care priveşte plata pentru trupele gennane în România. 
D-ta te-ai angajat să dai J miliarde lei pentru necesităţile curente ale Armatei 

Germane în România. Vasăzică, o inflaţie de atâtea miliarde de lei. Avem acoperire 
pentru aceasta? 

G-ral N. Stoenescu: Există, fără să ne adresăm la Banca Naţională. 
Mareşal I. Antonescu: Nu facem inflaţie'J Ce acoperire avem pentru această 

inflaţie? 
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G-ral N. Stoenescu: Se subînţelege din textul Convenţiei. 
Mareşal I. Antonescu: După cât înţeleg eu, acesta este copilul d-tale! Ai 

aprobat d-ta aceasta? 
M. Antonescu: Vă amintiţi că a venit dl. Killinger, solicitând aceste zece 

miliarde. Eu dlui Clodius i-am declarat că nu pot lua asupra noastră decât 
3 miliarde şi jumătate. În ceea ce priveşte restul de 7 miliarde arierate, vă amintiţi 
discuţia, de la telefon, cu dl. Clodius, când am spus că nu admit recunoaşterea 
acestor creanţe, pur şi simplu. 

A doua zi am discutat cu dl. Răsmeriţă şi i-am dat, la telefon, însuşi textul, 
spunându-i că va trebui să facem un plan de plată. Tocmai în legătură cu aceasta, 
spuneam, la începutul şedinţei, că dl. ministru al Finanţelor a propus să se facă un 
cont special în legătură cu operaţiunile de război. 

Cred că ar fi bine ca în cadrul negocierilor să avem în vedere principiul 
majorării creditului cu 200 milioane R.M. şi a prelungirii termenului de la 7 la I O 
am. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta este o problemă <pe> care trebuie s-o iau cu 
mine acum şi care va trebui să fie tradusă în nemţeşte. Chestiunea materialului de 
război să fie tratată într-un cont special. Această problemă a celor 7 miliarde lei are 
multe feţe. Eu am spus că nu mai dau bani germanilor, ca să plătească facturi. Eu 
nu vreau ca Statul German să fie frustrat de particulari. Nu este România aceea 
care a profitat, ci sunt câţiva netrebnici cari se găsesc în ţară şi profită, 

îmbogăţindu-se. Şi la germani sunt oameni de aceştia. 
Şi atunci am spus că plătesc banii pe facturi. Acum dl. Killinger a anunţat că 

a constituit un birou la Legaţia Germană, iar d-ta, dle ministru al Finanţelor, vei 
plăti pe facturi. Aceste facturi vor fi verificate la Ministerul Economiei Naţionale, 
ca să nu se plătească mai mult. Aşa s-a făcut şi până acum: ni s-au cerut 7 miliarde 
lei pentru cei 40.000 oameni câţi au germanii în România. Le-am arătat că bugetul 
pentru armata noastră este de 12 miliarde, în care intră soldele ofiţerilor, 
întreţinerea cazărmilor, materialul de război etc., şi ei cer 12 miliarde. 

Ei cer aceste sume, ca să realizeze şi alte operaţiuni. De aceea, nu mai 
plătesc decât pe facturi. Trebuie să găsim mijloacele să dăm soldele şi cele 
necesare trupelor germane, dar nu este permis să se introducă în viaţa noastră 

economică, astfel ca să ne pomenim, la un moment dat, că toată această viaţă 
economică românească să fie transformată într-o viaţă economică germană. 

G-ral N. Stoenescu: Am instituit o comisiune, sub preşedinţia profesorului 
Bazilescu. Această comisiune, în care intră şi un delegat al Băncii Naţionale şi unul 
al Ministerului Economiei Nationale, va vedea factură cu factură. 

Mareşal I. Antonescu: Eu nu sunt împotrivă ca să pătrundă economia 
germană în economia românească, pentru că noi nu avem posibilitatea să înlocuim 
pe toţi jidanii. În locul negustorului evreu, eu prefer pe comerciantul, fabricantul şi 
capitalistul german. Am discutat problema aceasta cu ei. Ei nu pătrund în viaţa 

noastră economică decât până la o limită X, pe care o stabilim împreună. 
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Ceva mai mult, am stabilit că, dacă au trecut această limită, acest plafon, 
trebuie să dea înapoi. Aci trebuie să dominăm noi viaţa economică, deci să avem 
majoritatea capitalului. 

Dacă Statul Român a mers cum a mers, sub regimul trecut, este că nu 
comandau în Statul Românesc Regele şi oamenii politici români, ci comanda 
capitalul jidănesc. Acest capital punea la diferite apartamente persoanele care 
conveneau. Dacă noi pierdem în direcţia aceasta economică, economicul va dicta şi 
alegerea persoanelor în diferite guverne care se vor perinda la cârma Statului. Deci, 
noi trebuie să stabilim pentru fiecare compartiment economic care este limita până 
la care pătrund germanii. Va trebui, la un moment dat. să spunem: în 
compartimentul A aveţi dreptul să pătrundeţi până la această limită; în 
compartimentul B veţi putea atinge alt plafon. 

În această privinţă eu sunt înţeles şi cu Fi.ihrerul şi cu Goring. Ei sunt foarte 
mulţumiţi cu principiul acesta, ca să introducem în economia noastră românească 
elementul german, dar până la limita pe care o fixăm noi. Cât voi trăi, nu voi lăsa 
pe nimeni să se abată de la acest principiu. 

Eu nu vreau să fiu acuzat c.ă am vândut germanilor interesele ţării mele. Eu 
sunt român şi înţeleg să servesc interesele românilor. 

Ce este cu scrisoarea care se referă la fabrica pentru gumă sintetică, fabrica 
pentru hârtie, îngrăşăminte chimice etc.? 

N. Răsmeriţă: Sunt proiecte de ale noastre cari nu se pot face imediat. 
Mareşal I. Antonescu: Totul însă bazat pe principiul pe care I-am stabilit. 
N. Răsmeriţă: Ei trebuie să-mi dea colaborarea tehnică, maşini, planuri etc. 
Mareşal I. Antonescu: Ce este cu scrisoarea privitoare la cedarea către 

Guvernul Român a materialelor în legătură cu exploatările petroliere? 
N. Răsmeriţă: Noi am cerut să ni se dea, gratuit, diferite materiale pentru a 

face noi instalaţiuni de foraj, în scopul ridicării producţiei petroliere. 
Mareşal I. Antonescu: Scrisoarea cu "Solagra" o vom discuta pe urmă. 
N. Răsmeriţă: Cred că nu ar fi necesar să cerem prelungirea termenului de 

la 7 la I O ani, şi aceasta chiar acum. Astăzi, băncile sunt bucuroase să ne acorde 
credite. Peste câţiva ani, cred că vom merge la consolidarea acestor credite, 
printr-un împrumut pe 40 de ani. De aceea, socotesc că nu este bine să-i speriem 
acum cu această cerere. 

M. Antonescu: Trebuie să cerem un credit special pentru armament. 
N. Răsmeriţă: Până la septembrie ne ajung 525 milioane de mărci, cât avem 

credit. Dacă ne mai trebuie, le putem obtine. N-aş vrea să speriem bancherii cari ne 
acordă creditele, printr-o asemenea cerere de prelungire a termenului. De altfel, au 
fost persoane la Berlin care spun d acest acord a fost numai în favoarea noastră. 

Mareşal I. Antonescu: Şi 11oi îl socotim în defavoarea noastră. 
Ce facem cu '·Solagra"? 
I. Marinescu: Avem, mâine, Consiliul de Aprovizionare. 
G-ral N. Stoenescu: Eu vă rog să amânaţi discuţia aceasta, deoarece nu mi 

s-a adus nici planul financiar. 
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Mareşal I. Antonescu: Am scris o scrisoare dlui Killinger, în care i-am spus 
că am să studiez chestiunea cu departamentele respective, şi în cursul săptămânii 
viitoare ii voi convoca, ca să luăm o hotărâre definitivă în această privinţă. Eu 
vreau să mă ţin de cuvânt. 

G-ral N. Stoenescu: Mâine ne aduce planul. 
Mareşal I. Antonescu: Când îl discutăm? Trebuie să venim cu propuneri 

concrete pentru Killinger. 
M. Antonescu: Ar mai fi de discutat chestiunea firmelor germane, şi ar fi 

bine să luăm o deciziune. 
Un referat al dlui g-ral Constantin arată că Ministerul Economiei Naţionale a 

tratat şi, în conformitate cu ultimul decret, a dat, în principiu, aprobare de 
funcţionare la I O firme rornâno-gennane ... 

I. Marinescu: Aprobarea a dat-o dl. g-ral Constantin. 
M. Antonescu: ... dându-le dreptul să facă acte de comerţ cu cereale. 
Discuţia este: în afară de aceste societăţi, care este condiţia juridică pe care o 

vor avea celelalte societăţi; care vor fi actele de comerţ pe care le vor putea face şi 
câte din aceste societăţi româno-germane vor putea să săvârşească asemenea acte 
de comerţ? 

Dl. ministru g-ral Constantin face unele propuneri în această privinţă şi 

trebuie să luăm asupra lor o deciziune, pe care s-o comunicăm. 
G-ral C. Constantin: Am de spus numai două cuvinte. Au venit la mine 

reprezentanţii lui Reichsstelle fur Getreide şi au cerut ca, din cele 21 firme româno
germane din România, pentru 1 O din ele să aprobăm funcţionarea. 

Mareşal I. Antonescu: Neubacher s-a mulţumit cu opt. 
G-ral C. Constantin: Întâi au cerut 12; pe urmă au căzut de acord pentru 

I O firme. Aceste I O firme au drept să ia din mâna autorităţilor de Stat româneşti 
-1.N.C.O.O.P.-ul, Centrala sau alte instituţii - produsele care sunt monopolizate şi 
trecute în Decretul I 093, pentru export. Noi putem autoriza aceste firme ca să 
procedeze, nu la colectări, ci la luarea acestor produse de la I.N.C.O.O.P., sau de la 
alte instituţii de Stat. Deci finnele acestea nu intră în casa românească, ca să 
cotrobăiască şi să vadă ce este acolo şi ce nu. 

Mareşal I. Antonescu: Am acceptat acest punct de vedere? 
G-ral C. Constantin: Da, dle Mareşal. Ei însă pretind acum să le dăm 

dreptul să colecteze ei, direct, toate celelalte produse, care nu sunt monopolizate. 
Cu alte cuvinte, ar urma ca firmele acestea să ia produsele monopolizate din mâna 
organizaţiilor de Stat, iar pe cele nemonopolizate să le colecteze direct de pe piaţă. 

Mareşal I. Antonescu: Ce ai de spus d-ta? 
G-ral C. Constantin: Pentru mine, idealul este să nu umble nimeni în casa 

românească; prin urmare, cum le ia pe cele monopolizate, să le ia şi pe celelalte. 
Mareşal I. Antonescu: Să le monopolizăm pe toate, ca să evităm ceea ce s-a 

întâmplat anul trecut, când societăţile acestea au făcut angajamente pentru mazăre, 
cumpărând-o cu 15 lei kg, pentru ca pe urmă s-o vândă la export cu 35.000 lei 
vagonul, iar în detaliu cu 90 lei kg, adică 900.000 lei vagonul. Nu se poate să 
tolerăm ca societăţile acestea să vină şi să speculeze produsul muncii noastre. Eu 
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primesc rapoarte în care se arată că ţăranii sunt nemulţumiţi, fiindcă sunt speculaţi 
cu preţurile care li se oferă pentru floarea-soarelui, pentru mazăre, pentru alte 
produse. Profită alţii de munca noastră. 

De ce caut să iau această măsură0 Nu este un capriciu al meu; sunt asaltat, 
. tot timpul, de fel de fel de rapoarte din ţară. De cine sunt speculaţi ţăranii? Tocmai 

de aceste societăţi. În multe locuri, floarea-soarelui s-a stricat, pentru că delegaţii 
societăţilor n-au venit s-o ridice la timp. Din această cauză, mulţi agricultori n-au 
să mai cultive, la primăvară, floarea-soarelui. 

I. Marinescu: Cu floarea-soarelui este o chestiune a ''Solagrei", pe care dvs. 
aţi hotărât s-o discutăm separat. Pentru celelalte produse agricole există 7000 de 
firme individuale şi 50 societăţi anonime. Or, din moment ce articolele acestea nu 
sunt monopolizate, numai în cazul când am avea o organizaţie ideală am putea să le 
comercializăm. Altfel, paralizăm toată viaţa economică. 

Mareşal I. Antonescu: Cum n-o paralizăm pentru grâu şi porumb? 
I. Marinescu: Şi pentru acestea este o greutate. 
Mareşal I. Antonescu: De ce desfiinţez eu aceste societăţi? Pentru că nu se 

supun dispoziţiunilor, bune sau rele, luate de Guvern. Societăţile acestea au făcut 
acte care au răsturnat şi preţurile şi au adus perturbaţiuni în economia naţională. 
Ele s-au situat ca protejate de germani şi datorită acestei stări de fapt, au făcut ceea 
ce ştiţi cu toţii. 

De aceea am luat această măsură. Societăţile au convenit că se supun, sută la 
sută, măsurilor noastre. Deci suntem liberi să luăm orice dispoziţiune în contra 
societăţilor acestora cu capitalurile lor: ele la pedeapsa mai uşoară până la pedeapsa 
cea mai gravă. 

Şi atunci eu spun: dacă noi reuşim să realizăm controlul, pentru ca societăţile 
acestea să execute toate dispoziţiunile Guvernului, atunci n-avem nici un interes să 
le desfiinţăm. Aceasta este problema. Nu mă interesează dacă sunt 10 sau 100 
societăţi, pentru că I O societăţi pot să facă ravagii mult mai mari decât I 00; pe 
mine mă interesează să punem aceste societăţi într-o disciplină românească, ca să 
execute, sută în sută, măsurile Guvernului. 

G-ral C. Constantin: Aceleaşi observaţiuni le-au făcut şi ele. Să redactăm 
autorizaţiile în aşa fel, încât să avem un control direct al mărfii. 

Mareşal I. Antonescu: Este un avantaj pentru noi să folosim aceste 
societăţi. Dar ce le cer eu? Să nu dea peste cap preţurile; să nu mai cumpere pe sub 
mână. Nu este chestiune de numărul societăţilor. 

Aceasta este problema. De ce s-o ocolim, vorbind de produse monopolizate 
şi produse nemonopolizate? Şi pentru unele şi pentru altele se pune aceeaşi 

chestiune. Să fim clari. Nici o societate nu va putea să mai comită abaterile de până 
acum, fiindcă, altfel, va fi desfiinţată şi capitalul ei confiscat. 

Mi s-a obiectat că capitalurile sunt româneşti şi că, până la sfârşit, vor suferi 
tot Banca Naţională şi Banca Ro111âne<1scă, unde societăţile acestea beneficiază de 
sconL Trebuiesc luate garanţii, Constantin. >iU discut chestiunile secundare. Eu vă 
spun: utilizaţi cât mai multe <din> societăţile acestea. 
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G-ral C. Constantin: Eu n-am nevoie de ele pentru colectarea cerealelor. 
Ele n-au să intre în casa românească. 

Mareşal I. Antonescu: Dar pentru celelalte operaţiuni? 
G-ral C. Constantin: Sunt tot firme româneşti. 
Mareşal I. Antonescu: Nu sunt româneşti. În locul evreilor au apărut 

nemţii. 

G-ral I. Sichitiu: Eu aş propune ca această libertate de colectare să se dea 
numai după însămânţări, pentru că preţurile ar putea să tenteze pe unii să-şi vândă 
seminţele. 

G-ral C. Constantin: În afară de turte <de floarea-soarelui>. La mazăre, la 
linte sau la fasole se poate întâmpla acest lucru. 

M. Antonescu: Stabiliţi condiţiunile. 
A. Pană: Pericolul acesta nu există. 
Mareşal I. Antonescu: Eu sunt de acord cu dl. Pană. Dimpotrivă, toţi vor să 

aibă sămânţă de mazăre şi de fasole. Cum rămânem, atunci? 
M. Antonescu: Cred că autorizarea fără limită nu este totuşi practicabilă, 

pentru că nu vom putea exercita un control efectiv asupra societăţii. 
Mareşal I. Antonescu: Control punem şi la graniţă. 
G-ral C. Constantin: Ei cumpără, pentru a satisface contingentele, însă, în 

loc să ia din mâna mea, iau direct, ca să-şi aleagă marfa. 
Pentru ceea ce avem noi la produsele nemonopolizate (fasole, linte etc.) sunt 

vreo 2000 vagoane. Nu e cine ştie ce. 
Mareşal I. Antonescu: Dar să nu ne trezim, într-o zi, că nu mai avem 

articole de acestea pentru nevoile noastre interne. Societăţile iau de pe piaţă tot ce 
găsesc. Şi atunci, ce facem pentru satisfacerea nevoilor noastre? 

N. Răsmeriţă: Ori cumpără pentru export, şi nu poate exporta dacă n-are 
contingent, ori ascunde marfa, şi atunci cel care o face cade sub rigorile legii. 

M. Antonescu: Când sunt atâtea trenuri care trec peste graniţă ... 
Mareşal I. Antonescu: Domnilor, Tiraspolul este în mâna noastră din 

august şi alături de sediul Guvernământului s-a găsit, abia acum, un depozit mare 
cu aparate de radio, despre care n-a ştiut nimeni, 6 luni de zile. Din Odessa putem 
ridica materiale de miliarde lei, dar este foarte greu să le găsim. 

Tiraspolul nu este aşa de mare cât Odessa, şi totuşi, odată, când zburam cu 
un avion deasupra oraşului, am văzut, de sus, o groapă mare plină cu roţi de 
cauciuc, care nu fusese bine acoperită. Când m-am dat jos, am trimis acolo şi s-au 
găsit cauciucurile. 

Nu este uşor să te aperi împotriva societăţilor acestora. 
I. Marinescu: Să nu pennitem ca societăţile acestea să cumpere decât pentru 

exporturile autorizate. 
Mareşal I. Antonescu: Eu vă spun principiul: n-am nimic împotriva acestor 

societăţi, însă ele trebuie să intre în cadrul regulelor noastre. Dacă nu, trebuie să 
avem posibilitatea să le desfiinţăm. Şi le vom desfiinţa, orişice ar fi. Pentru rest, 
faceţi cum vreţi. 

I. Marinescu: Să venim cu controlul gestiunii fondurilor. 
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Mareşal I. Antonescu: Nu se poate, pentru că îşi fac şi ei mai multe rânduri 
de registre. 

G-ral N. Stoenescu: Domnilor. să vă dau un caz: Ministerul Finanţelor, 
fiind sesizat de anumite evaziuni fiscale, care se fabrică la fabrica "Adesgo" - care 
valorează sute de milioane şi a fost cumpărată de un german cu 8 milioane - a 
ordonat o descindere acolo. S-a stabilit că dintr-o mie de duzini de ciorapi, cât se 
fabricau pe zi. nu se înregistrau decât 300-400 duzini, iar restul se vindea pe sub 
mână. S-au descoperit şi registrele oficiale şi registrele personale ale patronului. 

Mareşal I. Antonescu: După lege, putem să confiscăm fabrica. 
G-ral N. Stoenescu: Eu cred că toată fabrica are să treacă în patrimoniul 

Statului. S-au ridicat trei camioane de documente. la verificarea cărora lucrează 30 
de controlori, pentru stabilirea evaziunilor fiscale. 

Mareşal I. Antonescu: Vezi să nu bage vreunul ciorapii în buzunar. 
G-ral N. Stoenescu: Nu, dle Mareşal. Verificarea se face la Ministerul 

Finanţelor. Am să-mi permit să vă arăt rezultatele cercetărilor. 
I. Marinescu: In ce priveşte societăţile, trebuie să avem controlul gestiunii 

fondurilor. 
G-ral C. Constantin: Vom lăsa cele I O societăţi autorizate să funcţionaze în 

condiţii de autorizare foarte drastice. 
Mareşal I. Antonescu: Şi cu sancţiuni foarte severe; chiar cu închiderea 

tuturor persoanelor care fac parte din Consiliul de Administraţie al societăţii 

vinovate. 
Şedinţa se ridică la ora 20. 

Stenografi: D. Fierăscu şi Simion Mihail 

... 
DA.NIC.fondP.CM., Cabinetul l011Antonesc11, ds . ./96 (fost472)//942, voi J.f /50-232. 

3. 1942 februarie 12. Se discută despre pensiile invalizi/or, orfanilor 
şi văduvelor de război, blocările de materiale: (cereale, bitum etc.); rostul 
românizării; implicaţiile politice ale aducerii în ţară a vaselor 
"Transilvania" şi "Basarabia" aflate la Istanbul etc. 

CONSILIUL ECONOMIC DE COORDONARE 

dejoi, 12/ebruarie 1942 

Şedinţa se deschide la ora I I .45. sub preşedinţia dlui prof. Mihai 
Antonescu. vicepreşedintele Consiliului de Miniştri, ministrul Afacerilor Străine şi 
ministrul Propagandei Naţionale. 

Au participat domnii: g-ral N. Stoenescu, ministrul Finanţelor; g-ral 
I. Sichitiu, ministrul Agriculturii şi Domeniilor; ing. C. Buşilă, ministrul 
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Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; I. Marinescu, ministrul Economiei 
Naţionale; g-ral C. Pantazi, ministrul Apărării Naţionale; contraamiral N. Păiş, 
subsecretar de Stat la Ministerul Apărării Naţionale, pentru Marină; A. Pană, 
subsecretar de Stat la Ministerul Agriculturii şi Domeniilor; Mircea Vulcănescu, 
subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; g-ral C. Constantin, subsecretar de 
Stat la Ministerul Apărării Naţionale, pentru Aprovizionarea Annatei şi populaţiei 
civile; Titus Dragoş, subsecretar de Stat la Preşedinţia Consiliului de Miniştri, 
pentru Românizare, Colonizare şi Inventar; AI. Ottulescu, guvernatorul Băncii 
Naţionale; g-ral N. Bădescu, comisarul general pentru Aprovizionarea cu lemne; 
Gh. Minescu, directorul general al I.N.C.O.O.P.-ului; N. Filipescu, directorul 
general al Casei Pensiilor din Ministerul Finanţelor; ing. St. Miclescu, subdirector 
general al C.F.R.; colonel C. Manoliu, directorul Contenciosului din Ministerul 
Apărării Naţionale. 

M. Antonescu: Prima chestiune, după ordinea de zi, este nota Ministerului 
Apărării Naţionale cu privire la complectarea Decretului-lege relativ la Statutul 
invalizilor. 

G-ral C. Pantazi: Cea dintâi chestiune priveşte Casa Pensiunilor. lată care 
este situaţia. Pe de o parte, avem Direcţia Generală a Pensiunilor, care dă pensiuni 
din reţineri, şi, pe de altă parte, sunt pensiunile acordate pentru invalizi, orfanii şi 

văduvele de război, care sunt plătite din subvenţiile Statului. Aceasta este o primă 
distincţiune, care trebuie să fie făcută, fiindcă, din această cauză, există între ele 
două o diferenţă de provenienţă de fonduri. 

A doua chestiune este aceea de a şti cum se face în prezent toată această 
operaţiune. Tot ceea ce se face acum se face de către Ministerul Apărării Naţionale. 
Pensiunile gradelor inferioare sunt la noi, la Ministerul Apărării Naţionale; la Casa 
Pensiilor sunt numai pensiile ofiţerilor. Aşa încât, organul acesta, dacă l-am trece la 
noi, ar însemna să funcţioneze în condiţiuni mai bune şi ar uşura, în acelaşi timp, şi 
Directia Generală a Pensiunilor. 

M. Antonescu: Dle ministru Pantazi, cu dorinţa, pe care o am întotdeauna, 
de a nu ocoli nimic din părerile mele, oricât de dezagreabil îmi este uneori, dacă nu 
împărtăşesc acelaşi punct de vedere cu alţii - ţin să vă mărturisesc că - deşi, fn 
principiu, vă înţeleg preocuparea dvs. şi voinţa pe care o aveţi ca să puteţi conduce 
direct şi, prin urmare, să vă stăpâniţi răspunderea pe care o aveţi faţă de invalizi, 
care, ca elemente ale Annatei, au de primit o pensiune - pentru mine problema are 
şi un alt aspect: acela al organizării de Stat. 

Noi avem marele neajuns în Stat că nu creăm servicii publice funcţionale. 
Noi nu avem o concepţiune biologică a serviciului public. Ideea funcţională, la 
baza serviciului public, lipseşte de cele mai multe ori. Noi, pentru o realitate nouă, 
pentru un aspect şi o problemă nouă, creăm imediat un serviciu public care s-o 
rezolve. 

În noua organizare a Statului, ceea ce se urmăreşte este să facem, chiar 
pentru ministere, o revizuire de funcţiuni pentru toate serviciile publice care aparţin 
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departamentelor şi să căutăm să dăm o unitate de funcţiuni, ţinând seama de 
competenţa, dar mai ales de rolul lor în Stat, serviciilor publice. 

Avem o Casă de Pensiuni. Această Casă de Pensiuni a fost de multe ori în 
perioade de naufragiu. Statul a trebuit să vină şi s-o apere. Au fost alte împrejurări, 
când Statul, din motive de reorganizare şi pentru a reface cadrele funcţionăreşti, a 
înmulţit numărul pensionarilor publici şi a înecat rezistenţa Casei de Pensiuni, 
făcându-i aproape imposibilă conservarea în condiţiuni normale. 

Dacă, alături de aceste gre~eli, mai facem şi pe aceea de a înmulţi numărul 
caselor de pensiuni, ajungem ca, pe de o parte, cheltuielile Statului pentru 
întreţinerea acestor servicii publice să fie înmultite, iar, pe de altă parte, serviciile 
publice să nu poată merge la specializare şi, în sfârşit, ajungem ca sistemul întreg 
de pensiuni, care trebuie rezemat pe o concepţie de încasări şi de plăţi, să fie 
complect răsturnat prin diversitatea organelor de acest fel. 

Ole ministru, vă spun acest~ excepţiun i de ordin principial, pentru că mi s-a 
mai prezentat şi de alte instituţiuni de Stat şi de alte ministere sau case autonome 
aceeaşi tendinţă de a crea case de pensiuni separate. Şi am spus: sunt împotriva 
acestei concepţiuni. Noi trebuie, dimpotrivă, să întărim Casa de Pensiuni, să-i dăm 
posibilitatea de evoluţiune normală, să-i specializăm serviciile public,::, să-i 

ameliorăm - dacă se poate - condiţiunile de funcţionare; dar în nici un caz să-i 
combatem, să-i scădem rosturile, funcţiunile, prin înmulţirea unor servicii identice. 

De aceea, eu vă rog pe dvs., care întotdeauna ştiu că puneţi gândul cel mai 
obiectiv şi voinţa caldă - nu numai rece - de a privi lucrurile ţinând seamă de 
concepţiunile de Stat, vă rog sii examinaţi dvs., împreună cu dl. ministru al 
Finanţelor şi, mai ales, cu Direcţia Pensiunilor şi cu Serviciul de Pensionare, în ce 
mod putem să creăm - dacă vreţi, o secţiune aparte în Casa de Pensiuni - care să se 
ocupe de pensiunile militare. Dar, în nici un caz, să nu înmulţim, din nou, numărul 
organelor, să facem din nou un serviciu public separat, pentru că, în loc să ajutăm 
buna funcţionare a regimului de pensiuni - chiar pentru invalizi - am convingerea 
că vom crea dificultăţi noi. Aceasta, cu atât mai mult cu cât noi trebuie să ţinem 
seama de perenitatea rosturilor şi răspunderilor noastre, fiindcă noi suntem giratarii 
trecători ai unor rosturi şi răspunderi care trebuie să fie permanente. 

Dvs. aveţi această concepţiune de grije şi voiţi să legaţi de Ministerul 
Apărării Naţionale această Casă a Invalizilor, dar vă rog să \ineţi seama de 
experien\a făcută cu I.O.V., de la 1920 şi până astăzi, unde, pornindu-se cu aceeaşi 
bună credinţă - aşa se pornise, la un moment dat, şi la Ministerul Armatei, şi la 
Ministerul Muncii şi la alte departamente - s-a ajuns, până la urmă, ca din 
problema invalizilor, orfanilor şi văduvelor de război să se facă un act de milă 
publică şi de critică publică. 

De aceea, ţinând seama că ceea ce rămâne permanent este Statul, cu 
serviciile lui publice, care trebuie să aibă misiuni şi rosturi funcţionale, cred că 
ceea ce trebuie să facem este să specializăm Casa de Pensiuni şi să creăm o 
secţiune aparte pentru această sarcină şi să-i creăm cât mai repede rolul ei de a 
satisface interesele invalizilor, orfanilor şi văduvelor. De aceea, cu atât mai mult, 
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vă rog ca, examinând această problemă şi în acest cadru, să vedeţi ce soluţie trebuie 
să găsiţi şi pentru I.O.V., instituţia cea veche ... 

G-ral C. Pantazi: Este la noi. Vin la plată. 
M. Antonescu: ... care trebuie să fie din nou revizuit şi încadrat. 
Doresc să meargă la Casa de Pensiuni - şi nu în altă parte - acest regim de 

pensionare a invalizilor şi pentru o altă consideraţiune. Noi nu răsplătim pe invalizi 
numai prin pensiune - şi trebuie să ajungem, cu orice preţ, ca, de data aceasta, 
pensiunea pentru invalizi să aibă un caracter eminamente subiectiv, individual, ci 
nu unul trecător, de şablon de categorie anonimă - noi, de data aceasta, nu suntem 
preocupaţi să dăm numai o pensiune, noi trebuie să stabilim un sistem întreg de 
recompense naţionale. Şi aceste recompense naţionale trebuie să le dăm nu numai 
în raport cu jertfa şi cu eroismul aceluia care primeşte recompensa, ci trebuie să Ie 
dăm şi în raport cu condiţiunea socială şi cu capacitatea patrimonială a 
beneficiarului. 

Trebuie să dăm invalidului şi familiei lui, sau orfanilor de război, trebuie să 
le dăm acestora condiţiuni de viaţă normală şi în raport cu rangul lor social. De 
aceea, va trebui ca, la sistemul de recompensă prin pensiune, să adăugăm o serie 
întreagă de alte mijloace pentru sprijinirea familiei: împroprietărirea, atribuirea de 
bunuri de la românizare, arendarea de bunuri ale Statului sau de bunuri care sunt 
supuse unui regim de monopol, sau de control al Statului, privilegii la numirea în 
funcţiunile publice, dreptul de conservare a funcţiunii publice şi primirea salariului 
şi a unei părţi din pensie, care se reduce în proporţie cu salariul pe care îl primeşte. 

G-ral C. Pantazi: E trecut în lege. 
M. Antonescu: Foarte bine, dar trebuie să fie nu numai în lege. Dacă 

ministerul are, ca un serviciu special, un serviciu al ministerului cu misiunea de a 
supraveghea întregul regim de recompense naţionale ale invalizilor, orfanilor şi 

văduvelor, el face - şi faţă de Stat, şi faţă de aceştia - un serviciu mult mai mare, 
decât dacă se complică situaţiunea, creându-se o Casă de Pensiuni, pe care s-o aibă 
în sarcina sa şi pentru a cărei administraţie să ajungă să-şi angajeze răspunderea sa. 

De aceea, mai bine organizaţi un serviciu public, care să se ocupe de întreaga 
problemă a recompenselor naţionale, pe care trebuie să le dăm acestora, un serviciu 
care să fie ceea ce n-a fost l.O.V ., un organ pennanent de protecţie a familiei 
invalidului, a orfanilor şi a familiei celui căzut în război, şi un organ care să 

urmărească plasamentul, împroprietărirea etc. - adică toate actele de sprijinire ale 
invalidului, lăsând ca pensiunea să intre în regimul de pensii: după cum atribuirea 
bunurilor de împroprietărire rămâne la Românizare; după cum acordarea 
monopolurilor rămâne la Ministerul de Finanţe; şi aşa mai departe. 

Acesta este punctul meu de vedere. 
Dacă dvs., examinând situaţia, credeţi că puteţi să păstraţi totuşi o Casă de 

Pensiuni separată şi că este în interesul invalizilor, şi mai ales în interesul Statului 
- care ar trebui să facă cheltuieli noi, cu fondurile puse la dispoziţia Casei, cu 
funcţionarii etc. - ... eu vă rog să studiaţi problema. Eu însă rămân, deocamdată, la 
acest punct de vedere. 
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G-ral C. Pantazi: Toată chestiunea, pe care aţi expus-o dvs., este pusă, în 
principiu, de Legea Casei de Pensiuni. La ea tlcusem chiar un Consiliu de 
Administraţie, cum l-am numit noi, cu nişte comisari ai Guvernului, cari trebuiau 
să urmărească întreagă această operaţiune, adică să se ocupe de invalizi şi de 
orfani, să-i ia de la început, să-i trieze ... 

M. Antonescu: N-o numiţi Casă de Pensiuni, ci Casă de Protecţie. 
G-ral C. Pantazi: Din ce cauză am numit-o Casă de Pensiuni? Pentru că 

avem 300.000 din aceştia ... 
G-ral N. Stoenescu: La Casa Generală de Pensiuni avem numai 100.000 

pensionari. 
G-ral C. Pantazi: Aici avem 300.000. 
G-ral N. Stoenescu: Casa Generală de Pensiuni reprezintă o treime din ceea 

ce reprezintă aceştia. Aceasta este Casa de Pensiuni. Eu vreau să apăr pe dl. g-ral 
Pantazi ... 

M. Antonescu: Dl. g-ral P,:ntazi n-are nevoie să fie apărat. Dacă este cineva 
care să îl apere, ii apăr eu, cel dintâi. 

G-ral N. Stoenescu: Vreau să apăr pe d I. g-ral Pantazi, în sensul că d-sa a 
cerut contopirea acestor două case cu Casa Generală de Pensiuni. Vedeţi că îl apăr, 
dle prim-ministru ... 

M. Antonescu: Dvs. ştiu că aveţi întotdeauna sarcasm; dar obişnuiaţi în 
glume, nu atunci când e vorba de lucruri serioase. 

G-ral N. Stoenescu: Şi atuaci, am instituit o comisiune, la care au participat 
Directorul General al Casei Generale de Pensiuni şi delegaţii Marelui Stat Major şi 
ai Ministerului Apărării Naţionale, cari au ajuns la concluzia că această contopire 
este în dezavantajul funcţiunii pe care trebuie s-o îndeplinească această casă. 

Mărturisesc că, de acord cu dl. g-ral Pantazi, am elaborat această lege, care, 
repet, răspunde la un oficiu care trebuie făcut în condiţii optime. Şi aceasta este 
soluţia cea mai bună. Dacă am adăuga-o la Casa Generală de Pensiuni, dacă am 
ataşa-o acolo, n-am face economie de personal. Şi eu am fost foarte grijuliu la 
această chestiune, dar nu facem nici o economie de personal. Din contra, 
îngreunăm funcţionarea Casei Generale de Pensiuni, întrucât, cum a spus dl. g-ral 
Pantazi, este vorba de 300.000 de noi pensionari, a căror situaţie nu Casa Generală 
de Pensiuni o poate regula, ci numai Ministerul Apărării Naţionale, fiindcă el 
detine registrele, evidenţele, absolut totul. Încât centrul de gravitate al acestor 
procupări este la Ministerul Apărării Naţionale. Pentru aceasta am spus că putem 
obţine unificarea, că era de dorit, din toate punctele de vedere, din motivele expuse, 
şi ne-am oprit la această soluţie. 

M. Antonescu: Dle ministru, eu primesc punctele dvs. de vedere, dar cu o 
singură condiţie: ca să faceţi aceasta. Dar, vă rog să nu mi-o luaţi în nume de rău, şi 
când spun aceasta nu mă raportez la cazul dvs. special, fiindcă ştiu cât de puţine 
legi tăceţi. însă - ceea ce este o particularitate. care mă jenează mai ales pe mine, 
care nu pot uita că sunt dascăl, profesor de Drept - noi schimbăm legile cu foarte 
mare uşurinţă şi nu facem legi de structură, ci facem numai legi de administraţie. Şi 
este timpul ca să ajungem să facem şi legi de structură, pentru că altfel, toate aceste 
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principii, puse în legile de administraţie, nu pot să stea în picioare, sunt modificate 
de la o zi la alta. Şi atunci, este inutil să mai facem legi dacă practica conduce, în 
fiecare zi, la norme noi. Mai bine lăsăm practicei să se cristalizeze şi după aceea 
venim cu consacrarea. Eu primesc acest punct de vedere al dvs. şi, ţinând seama de 
faptul că îmi arătaţi această proporţie şi aceste cifre, pe care într-adevăr nu le 
cunoşteam, relative la raportul dintre numărul pensionaţilor Armatei şi numărul 
pensionaţilor civili, eu însă vă rog ca să faceţi o Casă de Recompensă Naţională, ci 
nu o Casă de Pensiuni, şi să înglobăm în ea şi actuala organizare de Invalizi, Orfani 
şi Văduve. 

G-ral C. Pantazi: Da. 
M. Antonescu: Numai aşa se poate. Dar atunci faceţi o lege de structură, nu 

o lege cu modificarea articolelor 4, 6, 7, 8 sau 10 din cealaltă lege. 
Pe de altă parte, vă rog să puneţi în această lege, când este vorba de stabilirea 

titlului de pensie, un regim juridic mult mai rigid. 
Ole ministru, nu faptul că îmi citaţi astăzi că sunt 300.000 pensionaţi 

militari, faţă de l 00.000 civili - deşi suntem la 20 de ani distanţă de la celălalt 
război, ceea ce el însuşi constituie un fapt de natură să-mi atragă atenţia asupra 
răspunderii mele - mă face să spun ceea ce urmează - pentru că veţi găsi totuşi că 
proporţia aceasta este neobişnuită într-un Stat care a făcut atâtea reforme 
administrative şi şi-a schimbat de mai multe ori cadrele de la 1919 până azi, încât 
are I 00.000 de pensionaţi civili şi numai că la 20 de ani distanţă de la război 
continuăm să avem totuşi 300.000 pensionaţi militari, şi aceasta într-un Stat în care 
proporţia bugetară a personalului Armatei nu face ca să se poată afirma că Statul 
Român este un Stat militar şi că Armata deţine majoritatea serviciilor publice - nu 
acest fapt mă determină la aceasta. însă cunosc situaţia, la care se adaugă un lucru: 
ştiţi bine cum s-au făcut pensionările în celălalt război ... 

G-ral C. Pantazi: Aceasta voiam să spui. 
M. Antonescu: ... ştiţi bine uşurinţa cu care, domni mai sănătoşi decât noi 

au fost declaraţi invalizi de război, au primit pensia gradului, şi a unui grad mai 
mare decât acela pe care îl aveau; ştiţi cum vagi congestii pulmonare au fost 
transformate în invaliditate permanentă, căpătată pe front, şi anumite afecţiuni de 
ochi, care în limbajul curent se rezolvă cu 5 dioptrii maximum, au fost transformate 
în invalidităţi pennanente, care au dat dreptul, pe viaţă, invalidului să încaseze 
pensia. 

Stabilirea regimului de pensionare nu poate să fie făcută pe cale 
administrativă, legiferată de către anumite organe şi strânse în mâna unui singur 
director - oricât de onorabil ar fi el. 

G-ral C. Pantazi: La el nu vine chestiunea aceasta. 
M. Antonescu: Şi, de asemenea: în ce priveşte dreptul de atacare a deciziei, 

înaintea Contenciosului Administrativ, printr-o reglementare prea sumară, cum este 
aceea prevăzută în art. 16 din textu I propus. 

G-ral C. Pantazi: Vă asigur că, atât timp cât voi fi la minister, nu se vor 
întâmpla fraude. Daţi-mi voie să vă spun, dle profesor, aceasta. 
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M. Antonescu: Gândiţi-vă cât suntem noi de trecători. Aşa s-au început 
proiectul şi lucrările şi la 1919, şi până în 1926, deci 7-8 ani după terminarea 
războiului, se continua cu stabilirea situaţiunii de invaliditate. 

G-ral C. Pantazi: În această privinţă, vreau să vă dau un exemplu: cunosc 
cazuri de medici, între cari trei generali, cari au stăruit pe toate potecile şi folosind 
toate posibilităţile ca să fie concentraţi la spitalele din interior. Au fost concentraţi. 
Ei bine, trei din aceştia şi-au făcut acte de invaliditate! ... 

M. Antonescu: Vedeţi? 
G-ral C. Pantazi: Dar nu-i lăsăm, dle prim ministru; şi, cum va veni 

dl. Mareşal, îi dăm d-sale să-i treacă în comunicat, să-i afle toată ţara. Avem în 
vedere lucrul acesta. 

M. Antonescu: Ole general, dvs. mă cunoaşteţi bine şi raporturile noastre 
personale sunt, din fericire, aşa de vechi şi de calde, încât mă jenez chiar că vă 
puteţi îndoi de preţuirea pe care o am - totală - pentru dvs., pentru grija şi spiritul 
dvs. de răspundere aspră faţă de toate aceste cazuri. Dar noi nu legiferăm numai 
pentru astăzi. Vreau un sistem care să reprezinte o garanţie pentru mâine. 

G-ral C. Pantazi: Mai este o chestiune, pusă de noi. Este lucrul următor: 
până acum, un invalid de război, sau o văduvă, sau un orfan, care erau nedreptăţiţi, 
pentru a li se face dreptate trebuiau să meargă, în realitate, până la instanţele 

ordinare. 
M. Antonescu: Aceasta, sigur, trebuie să fie simplificată ... 
G-ral C. Pantazi: Să fie o instanţă de judecată chiar la Casa Pensiilor, chiar 

acolo să fie. 
M. Antonescu: Iată soluţia. Deci: pentru stabilirea drepturilor orfanilor de 

război, acolo să se facă această operaţiune. De altfel este un fapt cert dacă a murit 
sau nu în război. Este actul de deces al tatălui, este constatarea regimentului că 
acela a murit pe front. Este un lucru care nu mai urmează să fie discutat. 

Stabilirea criteriilor de pensionare, de asemenea trebuie să aibă un caracter 
obiectiv. Facem un minimum de pensie şi punem, pe Ioc, principiul că titlul acesta 
este revizuibil în raport cu situaţia de familie şi patrimonială a invalidului. Aceasta 
există deja. Prin urmare, pentru orfani şi pentru văduve să se aplice art. 16, cum l-aţi 
făcut. 

Nu mă învoiesc şi, credeţi-mă, nu pot să primesc, oricât optimism aţi avea 
dvs. - fiindcă am şi eu o experienţă de 15 ani de Drept, de profesiune în Drept - nu 
mă învoiesc să primesc acest text în ce priveşte stabilirea gradului de invaliditate şi 
acordarea titlului de invalid. 

G-ral C. Pantazi: Este o comisiune superioară. 
N. Filipescu: Este o comisiune superioară specială, care se ocupă de 

stabilirea gradului de invaliditate. Aici este vorba de altceva: este vorba de 
quantumul de pensie. 

M. Antonescu: Dar quantumul pensiunii nu este în raport tot cu gradul de 
invaliditate? 

N. Filipescu: Numai după ceea ce stabileşte Comisiunea Medicală se 
hotărăşte. În această comisiune intră medici militari şi civili. 
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M. Antonescu: Eu nu spun pe pământul acesta că sunt medic sau teolog. Dar 
jurist sunt! Vă amintiţi, din vremea când îmi eraţi student - ştiţi că un jurist, când 
are un text în faţă, care zice aşa: "Titlurile de pensie pot fi revizuite oricând, atât 
după cererea serviciilor de stabilirea drepturilor, cât şi pentru erori de calcul şi 
orice alte erori materiale, pentru erori rezultate din acte eronate, false sau 
necomplecte, pentru neaplicarea unor dispoziţiuni legale în vigoare", deci este 
vorba de acte necomplecte şi de neaplicarea unor dispoziţiuni legale în vigoare - în 
toate aceste cazuri ştiţi că, după asemenea prescripţii, toţi intră înaintea instantelor 
judecătoreşti. Ce spuneţi, dle Ottulescu? Dvs., care sunteţi de atâţia ani în practica 
juridică, ce spuneţi? 

Al. Ottulescu: Aveţi dreptate. Numai cât v-am auzit citind "Acte eronate, 
false, sau necomplecte" şi am şi fost de aceeaşi părere. 

M. Antonescu: Sigur că da. Atunci, ce am făcut? 
Pe de altă parte, aceastA idee a revizibilităţii, a revizibilităţii bazată numai pe 

eroare de calcul, nu mi se pare suficientă, eroare de calcul sau orice alte erori. Este 
chiar periculos să adoptăm noi formula aceasta. Sunt mult mai rigid, dle Filipescu. 
Este contra Statului, măsura aceasta, atunci când este vorba de stabilirea unui titlu, 
pentru că nici Statul nu poate să supună, în pem1anenţă, pe pensionarii aceştia la 
această revizuire, pe veşnicie. Este anarhie aceasta, nu ordine de drept. Nu poate 
Casa de Pensiuni să-şi păstreze acest drept. Puneţi art. I 08, pe care l-aţi băgat în 
Legea Pensiilor, la teatru. Dar în Legea Pensiilor generale, acesta nu este un 
principiu de drept, pe care un regim sănătos, cum este regimul Mareşalului 

Antonescu, să-l practice şi de acum înainte în raporturile cu pensionaţii. 
Să punem pentru invalizi principiul revizibilităţii de drept din partea Statului, 

în raport cu situaţia patrimonială a familiei, sau cu condiţii altfel determinate, însă 
nu cu erori de calcul şi orice erori materiale, nu cu erori rezultate din acte eronate, 
false sau necomplecte. Fiindcă prin aceasta deschidem o poartă infinită, şi în contra 
pensionarului, şi în contra Statului. Lucru acesta trebuie determinat în condiţiuni 
mult mai precise. Aceasta vă rog s-o faceţi. 

Aici nu este răspunderea dlui ministru g-ral Pantazi, nici a dvs., dar trebuie 
să îngrijim ca acost criteriu legal să fie foarte precis determinat, ca sA nu ajungem 
să multiplicăm toate cazurile acestea. 

Prin urmare, în principiu, faceţi Casa de Ocrotire Generală; absoarbeţi într-însa 
şi 1.0.V.-ul de astăzi, în condiţiunile pe care le veţi crede, şi eventual ca o fază 
tranzitorie, ca să nu luaţi asupra dvs. tot ce este la I.O.V. - şi să supuneţi chiar unei 
revizuiri situaţia de acolo; faceţi o secţie pentru pensie, după cum credeţi dvs., dacă 
proporţia este aşa de mare cum o arătaţi dvs., şi faceţi o reglementare de structură 
pentru această Casă, punând principii la fel cu acelea din Legea generală, pentru 
stabilirea pensiilor invalizilor, orfanilor şi văduvelor, şi, în orişice caz, când este 
vorba de fixarea pensiilor, când est1! vorba de condiţiile tehnice şi juridice pentru 
constatarea drepturilor, puneţi criterii foarte obiective şi foarte precise, pentru ca să 
nu creăm nici situaţii nedrepte faţă de pensionaţi, nici situaţii dezavantajoase pentru 
Stat. 
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C. Buşilă: În legătură cu invalizii, în urma ordinului dlui Mareşal 
Antonescu, s-a dat dispoziţie ca, până la 1 aprilie, să se interzică circulaţia pe Căile 
Ferate a celor cari beneficiază ele reduceri. Or, şi aceştia de la I.O.V. au oarecari 
reduceri pe Căile Ferate. Şi atunci, întreb: Această măsură se aplică şi faţă de ei? 
Direcţia Căilor Ferate ar vrea să ştie. 

M. Antonescu: Măsura dlui Mareşal Antonescu nu vizează în special pe 
invalizi; este o măsură care vrea ,ă descongestioneze circulaţia pe Căile Ferate şi, 
prin urmare, n-are nici o legătură cu condiţiunea de invalid. Or, având facilitate de 
circulaţie, prin aceste reduceri. fireşte că membrii familiei invalidului ar fi poate 
tentaţi s-o folosească. Dacă se pot pune încă unele întârzieri ... 

C. Buşilă: Atunci, le aplicăm şi lor această măsură. Să fie clar. 
G-ral C. Pantazi: Invalizii, pe cari îi avem acum, trebuie să beneficieze de 

înlesnire de transport. Acum îi trimetem acasă şi, după ce vor fi gata protezele, îi 
vom chema înapoi, ca să le facem reeducarea. 

C. Buşilă: Dar cu cei vechi ce facem? Sunt mulţi cari fac comerţ. 
M. Antonescu: Noi trebuie să ţinem seama de realităţi. Vă amintiţi de 

situaţia din perioada de după războiul din 1919. Întotdeauna foştii luptători se 
consideră - şi cu drept cuvânt, cu bună dreptate, psihologiceşte privind lucrurile -
în afară de anumite rigidităţi. 

Al. Ottulescu: Şi aşa trebuie să fie. 
M. Antonescu: Aşa trebuie să fie: noi însă nu trebuie să facem o politică de 

încurajare şi mai mare în această tendinţă. Vi s-a semnalat, şi am discutat odată, dle 
g-ral Pantazi, că, imediat după terminarea operaţiilor de la Odessa, au fost unele 
acte de acestea: foşti combatanţi, chemaţi sau nechemaţi de unităţi, demobilizaţi 
sau nu, circulau cam liber pe Căile Ferate. 

Pentru această perioadă trebuie să fim cu toată veghea. De aceea, păstrând 
principiul că trebuie să dăm condiţiuni de respect special fostului combatant, 
respectându-ne, ca o dogmă, angajamentul pe care l-am luat de a înlesni invalidului 
să vină să-şi ia protezele şi să-şi facă reeducarea, pentru că este o datorie a noastră 
să o facem, cred că trebuie să aducem corectivul ca ei să circule pe baza unor bilete 
speciale de circulaţie şi nu pe baza carnetelor. 

G-ral C. Pantazi: Noi avem cametele gata, dar ele nu devin valabile decât 
după ce va trece legea. 

C. Buşilă: Dar cu invalizii din războiul trecut ce facem? 
G-ral C. Pantazi: Lor li se poate suspenda acest drept. N-am nici o 

pretenţie. 

M. Antonescu: Dar să explicaţi că această suspendare este provocată din 
cauza greutăţilor de transport. M inisternl a fost silit de împrejurări să ia această 
măsură faţă de invalizi, fiindcă acum trebuie să pună toată grija pentru invalizii 
actualului război. Dacă îi lăsăm să circule liberi pe cei cari îşi urmăresc interesele 
personale, nu putem să îngrijim de îndreptarea situaţiei invalizilor din actualul 
război. 

C. Buşilă: Până la I aprilie se suspendă şi reducerile funcţionarilor. Acum 
trenurile sunt foarte aglomerate. din care cauză se întâmplă foarte multe boclucuri. 
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Direcţia Generală a Căilor Ferate mi-a atras atenţia asupra unei serii de reclamaţii. 
S-au întâmplat cazuri când solda~ au dat jos din tren alte persoane, pentru că ele n-au 
fost la Odessa". 

G-ral C. Pantazi: Acestea sunt excepţii. 
C. Buşilă: De acord, însă trebuie ca organele militare din gări să aibe mai 

multă atenţie. 
G-ral C. Pantazi: Organe militare nu prea mai sunt în gări. 
M. Antonescu: Obligaţi şi dvs. organele Căilor Ferate să vă atragă atenţia 

asupra cazurilor concrete. Cum există principiul că dvs. aveţi şi un fel de jurisdicţie 
pentru poliţia circulaţiei, ajutaţi Armata şi faceţi şi dvs. această poliţie a circulaţiei, 
dresând acte, chiar dacă pe urmă le veţi trimite Ministerului Armatei, pentru luarea 
de măsuri. Nu putem cere totul Armatei. Trebuie să fim realişti şi drepţi. Cerem 
Armatei ca, în ceasuri grele, să iasă în stradă şi să ne apere; cerem Armatei să facă 
administraţie, când laşitatea sau slăbiciunea noastră ne scot din circulaţie; cerem 
Armatei să pregătească războiul; cerem Armatei să facă aprovizionarea; cerem 
Armatei să se bată, ca să salveze situaţia politică. 

Armata însă n-are decât efective măsurate, trebuie să înţelegeţi aceasta. Şi 

dacă dl. g-ral Pantazi vă spune că în gări şi în trenuri nu mai are oameni, ca să facă 
această poliţie, atunci trebuie să-l ajutaţi dvs. 

C. Buşilă: Nu m-aţi înţeles, dle prim-ministru. Vă rog să mă iertaţi că insist. 
Militarii circulă pe Căile Ferate - foarte normal. Cerem şi noi organelor militare 
care sunt în gări ca, împreună cu organele Căilor Ferate, să facă în aşa fel ca 
militarii cari se urcă în trenuri să fie mai disciplinaţi. 

G-ral C. Pantazi: Se poate întâmpla ca unii militari să fie nedisciplinaţi sau 
să treacă la ameninţări. Aşa am găsit eu la Odessa un soldat îmbrăcat în uniformă 
de ofiţer. 

M. Antonescu: Ole ministru Buşilă, la aceasta vă răspund: Să ajutaţi 

Armata. 
C. Buşilă: Dar să ne ajute şi Armata pe noi. 
M. Antonescu: Există organe ale Jandarmeriei, care fac paza trenurilor. 

Puneţi şi dvs. Calea Ferată să ia măsuri. 
C. Buşilă: Să mergeţi şi dvs., incognito, într-o gară - nimeni să nu ştie cine 

sunteţi •- şi să vedeţi ce se întâmplă acolo. 
G-ral C. Pantazi: Dar ceea ce se va vedea întâi acolo este că aşa cum 

călătoresc soldaţii noştri, nu călătoresc nici animalele: îngrămădiţi, pe tampoane, 
pe vagoane. 

A. Pană: Şi oamenii cari merg la muncă trebuie să fie exceptaţi de la această 
măsură, pentru că altfel nu se va putea munci. 

M. Antonescu: Domnilor, dl. Pană pune o altă problemă, în afară de Statutul 
invalizilor, dar în legătură cu reducerile pe Căile Ferate. Muncitorii agricoli ar 
urma să intre şi ei în interdicţia de circulaţie până la I aprilie. 

A. Pană: Dar vreau să mai dau o lămurire: cei cari călătoresc cu reducere o 
fac în baza unui act al autorităţilor. 

M. Antonescu: Atunci, chestiunea nu se mai pune. 
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·'Blocările de materiale". 
I. Marinescu: Chestiunea aceasta a fost ridicată de Subsecretariatul de Stat 

al Înzestrării Armatei, care ne-a sesizat, printr-o adresă, că în viitor blocările să se 
facă de Ministerul Economiei Naţionale. Cum chestiunea este importantă şi a mai 
făcut obiectul discuţiei unui Consiliu Economic de Coordonare, am socotit că este 
de datoria mea s-o aduc din nou Î1' discuţie. 

Evident că Ministerul Econ,Jmiei Naţionale este de acord ca aceste blocări să 
se facă de el, pentru că are şi evidenţa materiilor prime şi obligaţiunea 

aprovmonarn. În orişice caz, blocarea cerealelor trebuie să rămână 
Subsecretariatului de Stat al Aprovizionării, aşa cum spune legea. 

M. Antonescu: Pentru cereale, nici o discuţie nu se mai face, pentru că, prin 
decretul de constituire al acestui Subsecretariat, i s-a rezervat şi dreptul de blocare 
a cerealelor. 

În ceea ce priveşte celelalte blocări de materiale, sunt unele discuţii care se 
fac între Subsecretariatul de Stat al Înzestrării Armatei şi Ministerul Economiei 
Naţionale. Ca să le putem tranşa, discutaţi cu dl. g-ral Dobre şi faceţi propuneri 
concrete, pentru că astăzi dl. g-ral Dobre nefiind aici, nu putem cunoaşte punctul 
d-sale de vedere. 

În ceea ce priveşte separarea între cereale şi celelalte mărfuri şi atribuirea 
dreptului de blocare a cerealelor exclusiv pe seama Subsecretariatului de Stat al 
Aprovizionării, acestea sunt deja stabilite prin legea, foarte recentă, de constituire a 
acestui Subsecretariat şi nu este nici 1111 motiv să intervenim cu un alt organ în 
această materie. 

G-ral C. Constantin: Mai sunt şi alte produse alimentare care trebuie să-mi 
revină mie. 

M. Antonescu: În lege se spune: "cereale şi derivatele lor". 
I. Marinescu: Atunci, urmează ca noi să luăm în discuţie această chestiune. 
M. Antonescu: Stabiliţi dvs., pentru că în Legea Subsecretariatului de Stat al 

Aprovizionării este prevăzut că Ministerul Economiei Naţionale poate, pe cale de 
deciziune, să stabilească Subsecretariatului de Stat al Aprovizionării o parte din 
competenţa primită prin legi speciale, privitoare la blocări. 

Vă rog să faceţi deciziunea şi s-o aduceţi în Consiliu ca s-o discutăm. 
C. Buşilă: În ceea ce priveşte blocarea materialelor, vreau să ridic încă o 

chestiune. Am cerut, încă din iulie, ca bitumul, de care avem nevoie pentru 
c0nstrucţia drumurilor, să fie blocat. Noi cerem pentru noi 20-25.000 tone; a rămas 
ca noi să facem magazii şi să ne procurăm butoaie, ca să înmagazinăm această 
cantitate de bitum. Chestiunea a r;imas la Ministerul Economiei Naţionale, care are 
anumite angajamente pentru export. 

Am cerut de la Ministerul Înzestrării să ni se procure materialele necesare 
înmagazinării acestei cantităţi ele bitum. Am atras atenţia însă că, chiar dacă nu 
vJm putea ridica din fabrici această cantitate. totuşi va trebui s-o avem, fiindcă 
altfel nu vom putea construi drumuri. 

Or, astăzi am primit din partea Directiei Petrolului o adresă, în care ni se 
sJune că va fi autorizat exportul de bitum, dacă noi nu-l vom ridica din fabrici. 
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Mai întâi, nu vreau să discut chestiunea exportului de bitum, atâta vreme cât 
eu am atras atenţia, încă din iulie, asupra importanţei acestui material pentru 
construcţia drumurilor noastre. Dat fiindcă suntem singura ţară din lume care mai 
produce bitum, ar fi prezentat mult mai mult interes să contingentăm exportul. 
Organizaţia "Todt" l-a găsit foarte bun şi îl exportă pentru construcţia drumurilor 
din Rusia. 

M. Antonescu: Am discutat această chestiune într-un Consiliu de Miniştri 
de astă-vară. 

C. Buşilă: Chiar dacă n-avem butoaie, să rămână cele 25.000 de tone. 
I. Marinescu: Se vor ţine la limita capacităţii de păstrare la fabrici. Dar 

blocat nu-l putem ţine, pentru că n-avem cum. Ce să fac? Să închid fabricile, 
rafinăriile, pentru ca să le umplu cu bitum? 

M. Antonescu: Daţi soluţia. Dl. Marinescu spune că nu poate obliga 
fabricile să conserve, peste puterile de conservare a fabricei, bitumul. Atunci, cine 
îl va conserva? 

C. Buşilă: Căutăm soluţia. Se găsesc butoaie în care se poate pune. Am cerut 
cisterne. Am să iau tot ceea ce pot. Oar trebuie să mi se dea un răgaz. 

M. Antonescu: Nu este vorba de o zi sau două. 
C. Buşilă: Eu nu pun chestiunea de politică economică, dar cred că s-a făcut 

o greşeală că s-a dat bitumul ca să iasă din ţară. 
M. Antonescu: Ce faceţi cu el? 
C. Buşilă: Este înmagazinat la noi. 
M. Antonescu: Trebuie să luaţi măsuri. 
C. Buşilă: Am cerut bataluri. Facem bataluri în pământ, pentru bitumul mai 

gros. 
I. Marinescu: Astă-vară, s-a cerut pentru şosele strategice. 
M. Antonescu: Am discutat în iulie această problemă. Am luat deciziunea 

ca să ajungem şi la o blocare, ţinând seama de nevoile noastre şi de campania de 
lucrări de şosele. Această dispoziţiune rămâne valabilă. Rămâne ca dl. ministru să 
facă propuneri concrete despre modul cum să se facă conservarea bitumului, în 
afară de capacitatea de conservare a bitumului la fabrici. 

C. Buşilă: fn legătură cu aceasta, rog pe dl. ministru Marinescu, in chestia 
bitumului pentru drumuri, să-i dea preferinţă bitumului care se întrebuinţează la 
cartonul gudronat şi aceluia care intră la fabricaţia cablurilor electrice. Nu vorbesc 
de brichetare. 

Gh. Minescu: Ole preşedinte, vă rog să-mi daţi voie să fac o propunere din 
partea I.N.C.O.O.P.-ului. l.N.C.O.O.P.-ul s-a trezit cu textile în valoare de 
200.000.000 lei blocate. O bună parte din aceste textile erau necesare Armatei. De 
aceea, aş propune un regim special pentru I.N.C.O.O.P., în sensul ca să nu se 
blocheze ceea ce este al I.N.C.O.O.P.-ului, cu toţi ceilalţi negustori. Dacă are 
nevoie Armata de ceva de la I.C.O.O.P., să trateze direct cu noi. 

M. Antonescu: Ole director general al l.N.C.O.O.P.-ului, trebuie să alegeţi 
între a fi serviciu public, sau întreprindere comercială. Fiindcă, dacă sunteţi 

întreprindere comercială, nu vi se poate crea un regim legal de privilegii. În 
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practică, Ministerul Aprovizionării, asupra indicaţiunilor prezentate de dvs., şi 
Ministerul Înzestrării la fel, trebuie să vă creeze facilităţi mai mari în posibilitatea 
de distribuire mai repede a mărfurilor pe care le importaţi. 

Gh. Minescu: Aceasta şi cerem. 
M. Antonescu: Prin urmare: soluţiuni practice, administrative; nu exonerări 

de drepturi, care să răstoarne principiile pe care ne-am aşezat. 
G-ral C. Pantazi: De alti"el, suntem în curs de a ridica, foarte curând, 

blocarea pânzeturilor, pentru că 11e dau 5 milioane de metri de pânză, şi atunci 
ridicăm blocarea. 

I. Marinescu: S-au şi strâns. 
G-ral C. Pantazi: Nu putem, atunci, face blocarea înainte. 
M. Antonescu: Foarte bine. 
Mergem mai departe. Altă chestiune din ordinea de zi: "Dispoziţiile asupra 

personalului evreiesc". 
I. Marinescu: Este chestiunea în legătură cu inginerii, avocaţii, medicii etc. 

evrei, pe care aţi rezolvat-o dvs. 
M. Antonescu: Da. Am şi dat un comunicat în privinţa aceasta, în înţelegere 

şi cu dl. ministru g-ral Pantazi, pentru că n-are nici un sens ca, atunci când Statul 
poate să aibă un venit efectiv din această contribuţie de muncă, tocmai atunci să 
folosească munca fizică, brută, a unor oameni, cari preferă să plătească mai mult şi 
cari nu dau Statului, nici prin munca lor, serviciul pe care l-ar avea Statul angajând 
oameni pentru aceasta. 

I. Marinescu: Unii sunt necesari vieţii economice. 
M. Antonescu: Sigur că da. Dar acest decret, în ce priveşte taxele ... 
G-ral C. Pantazi: L-am făcut cum ne-am priceput şi noi. 
M. Antonescu: ... trebuie ca dl. ministru ele Finanţe şi dl. ministru al Justiţiei 

st facă o lege adequată. Desigur că nu poate să-şi ia dl. ministru al Armatei şi 

sarcina de legiferare în această privinţă. 
G-ral N. Stoenescu: L-am făcut; este la Finanţe. 
M. Antonescu: Foarte bine 
G-ral C. Pantazi: Mai este încă unul la Marele Stat Major. 
M. Antonescu: Dlor miniştri, aş voi să punem un principiu, şi acesta valabil 

pentru Ministerul Finanţelor: v-aş ruga. dle ministru de Finanţe, ca, în principiu, să 
nu mai îmi faceţi ofensa ca să modificaţi decretele semnate de mine, fiindcă, a doua 
oară, mă formalizez. 

G-ral N. Stoenescu: Ce am schimbat? 
M. Antonescu: Aţi modificat Decretul privitor la taxele de cinematograf. 
G-ral N. Stoenescu: Cu autorizaţia Consiliului de Patronaj. 
M. Antonescu: Consiliul de Patronaj nu este suprastat şi nu este 

irdivizibilitate morală între constiinţa şi morala mea personală de ministru şi 

Consiliul de Patronaj. Eu am semnat un decret ca ministru al Propagandei. 
Modificarea acestui decret nu se poate face decât cu consimţământul şi cu 
semnătura mea. Dvs., Ministerul Finanţelor, nu-mi puteţi modifica decretul fără 

autorizaţia mea. 
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G-ral N. Stoenescu: Ole prim-ministru, vă repet: Consiliul de Patronaj, care 
este interesat ... 

M. Antonescu: "Nu există Consiliul de Patronaj ... !" Este vorba de principiu! 
Un decret poartă semnătura mea, ca ministru al Propagandei; acest decret trebuie să 
fie modificat purtând semnătura mea, ca ministru al Propagandei. Mi-aş fi dat 
acordul pentru modificare, dacă îmi arătaţi că soluţia dvs. este mai bună. 

(Şedinţa Consiliului este suspendată pentru câteva minute, dl. prof. Mihai 
Antonescu, vicepreşedintele Consiliului, fiind chemat pentru o convorbire 
telefonică cu dl. Mareşal Ion Antonescu, Conducătorul Statului.) 

La redeschidere: 
M. Antonescu: Dl. ministru al Comunicaţiilor a pus Marina Comercială în 

panică, de când cu faimoasa trecere a S.M.R.-ului şi a N.F.R.-ului la Comunicaţii. 
C. Buşilă: Am pus chestiunea de principiu. 
M. Antonescu: Mergem mai departe. Alt punct din ordinea zilei: "Numirea 

de îndrumători şi administratori în întreprinderi". 
I. Marinescu: Ole prim-ministru, s-a dat un decret prin care îndrumătorii 

sunt numiţi de Subsecretariatul General al Înzestrării, iar administratorii sechestri 
sunt numiţi de Subsecretariatul de Stat al Românizării. Măsura aceasta a fost luată 
pentru o bună administraţie şi în interesul producţiei. Vă rog ca, atunci când se vor 
face numirile, ele să se facă de acord cu toţi factorii economici, ca să nu 
descurajem producţia, numind în aceste posturi oameni cari să nu fie, poate, cei 
mai pregătiţi pentru această misiune. 

M. Antonescu: Sigur. Pe acelaşi principiu de coordonare, de care vorbeam 
în materie legislativă, pe acelaşi principiu de coordonare trebuie să mergem şi în 
materie administrativă. Trebuie să fie un perfect acord în această privinţă. 

Titus Dragoş: Cu dl. ministru Marinescu mă înţeleg foarte bine. Aceste 
persoane nu urmăresc decât mişcarea capitalurilor şi înstrăinările care se fac. 

M. Antonescu: În legătură cu administraţia şi îndrumătorii din întreprinderi, 
aş dori să pun o problemă, pe care am discutat-o înainte de a intra în Consiliu, cu 
dl. ministru Dragoş: faimoasa chestiune a administrării morii "Herdan". Moara 
"Herdan" 11 fost foarte prost administrată în ultima vreme, timp de un an şi 

jumătate. A ajuns la Parchet cu gestiunea; sunt sume colosale. Are o gestiune de un 
miliard opt sute de milioane, în timp de un an. 

Titus Dragoş: Veţi primi o primă fascicolă a raportului contabil. 
M. Antonescu: Sunt sute de milioane, care au trecut pe acolo, care au fost 

contabilizate; deficitele au acoperit unele posturi contabile din creanţe, şi aşa mai 
departe. Este o situaţie foarte confuză şi foarte complicată. 

Problema care se pune este următoarea: ce facem, pentru ca în viitor o 
asemenea administraţiune să nu se mai repete la moara "Herdan" şi proasta 
experienţă care a fost făcută să ne ajungă, pentru ca să nu se mai sufere pagubele 
întâmplate. 

De aceea: rog pe dl. g-ral Constantin - nu-l rog, este o dispoziţie, fiindcă nu 
putem lăsa averea Statului să se risipească, este o dispoziţie cu caracter definitiv -
să propună, în scris, în termenul cel mai scurt, modul cum înţelege d-sa să se facă 
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administrarea acestei mori, într-o vreme când problemele aprovizionării Capitalei 
sunt aşa de însemnate pentru noi. Într-o vreme când trebuie să facem totul ca să 
reducem preţurile şi când Statul arc un fond industrial la dispoziţia lui, atât de 
însemnat, nu este admisibil ca să stăm cu acest fond industrial în bătaia vânturilor 
şi să-l lăsăm să continue să fie distrus. 

De aceea, rog pe dl. ministru Constantin să vadă care este soluţia, fie în 
colaborare cu organele Armatei, fie organizând direct această moară. În orice caz, 
ea trebuie să intre, imediat, într-o administrare serioasă, pentru ca ea să poată, cel 
puţin, să nu constituie o sarcină pentru Stat, sau o pierdere din patrimoniul pe care 
îl are astăzi Statul, chiar dacă nu vom ajunge să avem venituri prin ea. 

O propunere fusese făcută, ca această moară să fie dată administrării 

Consiliului de Patronaj, pentru ca Consiliul de Patronaj să facă acolo paste 
făinoase, pâine şi altele, pentru spitale, căminuri, cantine. Sunt împotriva acestei 
experienţe a Consiliului de Patronaj. Tocmai pentru că preţuiesc Consiliul de 
Patronaj, eu nu vreau să se compromită printr-o administrare care depăşeşte cu 
totul posibilităţile sale. 

Pe de altă parte, găsesc că este aproape o ofensă pentru Statul Român şi 

<pentru> acei cari îi reprezentăm interesele şi ordinea economică, să ne declarăm 
noi incapabili să facem administrarea unei mori noi şi să aşteptăm să ne facă 
administraţie Consiliul de Patronaj, care are misiune de asistenţă socială şi nu 
funcţiuni economice. 

De aceea, vă rog, dle g-ral Constantin, să faceţi propuneri, în scris, şi să-mi 
arătaţi - ţinând seama de toate datele pe care vi le poate da dl. ministru Dragoş; cu 
care să lucraţi, ca să aveţi toate elementele - să faceţi propuneri în scris - văzând 

care este capitalul folosit, care e capitalul de rulment de care aveţi nevoie etc. - să 
faceţi aceste propuneri asupra modului cum vedeţi dvs. administrarea acestei mori. 

În orice caz, dle g-ral Constantin, vă rog să consideraţi aceasta ca o sarcină 
personală a dvs. şi să faceţi prnpuneri, 111 scris, de organizare şi de administrare, 
fiindcă nu este admisibil ca, într-o perioadă de criză a aprovizionărilor, să lăsăm 
acest fond industrial în totală părăsire şi să tolerăm ca un fond al Statului să fie 
prăbuşit în condiţiunile acestea, penibile pentru noi, acei cari purtăm răspunderea. 

Titus Dragoş: Ole prim-ministru, daţi-mi voie să adaug câteva cuvinte într-o 
chestiune care interesează şi pe dl. g-ral Constantin şi pe dl. ministru Pantazi. Este 
vorba de o altă moară, mai mare ~i mai bună decât moara "Herdan". Este vorba de 
moara "Fildermann" de la Bacău, unde am dificultăţi. Fildermann are întreprinderi 
cari lucrează pentru Armată. În legătură cu această întreprindere este această moară 
a lui. Am numit un administrator la moară. Am fost pentru arendare. A intervenit 
Ministerul Armatei să spună: "Nu arendaţi". - ·'De ce?" - "Pentru că, atât moara, 
cât şi întreprinderile care sunt ale Armatei se alimentează din curentul electric de la 
aceeaşi uzină, care aparţine tot lui Fildermann''. 

Se spunea că astfel va fi periclitată întreprinderea, dacă nu se dă curentul 
necesar la moară. Am intervenit la Ministerul Apărării Naţionale să ia şi moara. Mi 
s-a răspuns: nu luăm moara. Public licitaţie ca să fie arendată. Dar primesc din nou 
intervenţie: nu trebuie licitaţie; să nu fit acljudtcată. Dar astfel nu se poate face nici 
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o administraţie, nici un efort. Nu ştiu cum să procedez. Am nevoie să fie o situaţie 
clară cu această moară. În special, Ministerul Apărării Naţionale, Ministerul 
Aprovizionării trebuie să ia măsuri hotărâtoare, ca să scăpăm din această situaţie. 

M. Antonescu: Vă rog, dle g-ral Constantin, şi pentru moara "Fildermann" 
de la Bacău să vă faceţi propunerile, în scris, ca pentru moara "Herdan". Ştiţi care 
este punctul meu de vedere în această privinţă. 

Eu sunt împotriva amestecului Statului în întreprinderile private de ordin 
economic. Cred că un Stat sănătos, care se substituie intereselor private, chiar dacă 
a fost sănătos la început, devine un Stat bolnav. Or, nu poţi ţine o societate 
sănătoasă decât prin solidarizarea intereselor private şi prin organiurea lor pe 
temeiuri cât mai sănătoase. Un Stat nu poate să fie sănătos fără o producţie perfect 
organizată. Sunt anumite funcţiuni în Stat, pe care, f'ară îndoială, Statul trebuie să şi 
le însuşească. Unele din aceste funcţiuni sunt cu caracter permanent. În anumite 
împrejurări, trebuie ca Statul 8ă se substituie unei iniţiative private. Unele din 
acestea sunt: împrejurări excepţionale, care împing Statul la această măsură; starea 
de război; condiţiuni improprii de producţie, când producţia poate să scadă sau să 
înceteze; când interesele private vin în concurenţă cu interesele Statului şi merg 
până la concurenţa dusă împotriva Statului: când interesul privat se transformă în 
instrument de anarhie al intereselor străine şi lucrează împotriva Statului; când 
neglijenţa sau alte cauze opresc un factor de economie naţională să producă. În 
toate asemenea împrejurări este o datorie pentru Stat să intervină. 

În cazul acesta. declar, cu toată onestitatea - şi o spun pentru ca acest lucru 
să rămână înregistrat - că, dacă aş fi ştiut că opera de românizare, în materie 
industrială mai ales, duce la consecinţe atât de grave pentru continuitatea producţiei 
şi funcţiunilor noastre economice, vă asigur că nu m-aş fi jenat de judecata 
subiectivă, superficială şi nedreaptă a cercurilor, sau a lumii de pe stradă şi aş fi 
pus condiţiuni intennediare pentru trecerea acestor fonduri din patrimoniul evreiesc 
în patrimoniul românesc, fiindcă aş fi avut conştiinţa că împlinesc mai mult astfel 
un serviciu economiei naţionale, agricole şi naţionalismului nostru economic, decât 
făcând altfel. 

Astăzi. după ce am luat averile evreieşti, după ce suntem în situaţia aceasta, 
putem să ne arătăm incapabili în faţa noastră înşine şi în faţa străinătăţii? După ce 
am luat aceste fonduri industriale, pentru motive de însănătoşire a vieţii noastre 
economice, putem să ne arătăm incapabili faţă de noi înşine? Putem, după reforma 
pe care am făcut-o ca să întărim societatea şi economia românească, putem s-o 
privim ca o refonnă nepotrivită, fără valoare istorică, fără valoare de eficienţă 

efectivă? Se poate aceasta? 
Şi atunci, câteva cazuri de acestea - cum este moara "Herdan", sau moara 

"Fildermann" - câteva fonduri industriale de comerţ, dacă, luate în administraţia 
Statului, ajung să se prăbuşească, compromit, atunci, întreaga noastră reformă. 

Aici nu este vorba numai de un intervenţionism pentru conservarea 
economiei noastre; este vorba de o intervenţie pentru conservarea prestigiului 
Statului şi a reformelor pe care el le-a îndeplinit. 
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De aceea, vă rog, dle g-ral Constantin, să ţineţi seama că toată opera 
Mareşalului Antonescu în acest domeniu - şi economică, şi naţională - riscă să fie 
conpromisă dacă nu ţinem seama serios de acest lucru. 

Ştiu că nu-i pot cere dlui ministru Dragoş, care a venit după ce au fost 
elenente de naufragiu în românizare, ştiu că nu-i pot cere să facă, astăzi, miracol 
din ceea ce s-a prăbuşit lent, în popasul de un an şi jumătate. Eu aştept ca 
dl. ministru Dragoş, care face toate eforturile, să pună ordine acolo şi aştept şi 

corcluziunile comisiunilor de anchetă în această privinţă. Şi apoi, vă declar fără 
nic o jenă, voi trece la măsuri radicale, pentru că nu vreau să se compromită 
reforma Mareşalului Antonescu şi, după toate celelalte, să ajungă Statul să fie şi 

păfubit, atunci când el şi-a luat sarcina să despăgubească pe aceia pe cari i-a 
exrropriat. 

Atunci, pentru bunurile industriale şi nu numai pentru acelea care interesează 
apovizionarea şi activitatea economică, dar şi pentru celelalte, vom merge imediat 
la m regim sau de lichidare imediată, prin vânzare, prin creare de societăţi 

ancnime şi vânzare de acţiuni, în care să conservăm numai anumite participaţiuni; 
sau la un regim de administrare colectivă, în sarcina unor întreprinderi, a unui 
sindicat de întreprinderi, în care să intre Banca Naţională, Creditul Industrial, 
câteva industrii de specialitate - pentru că numai în modul acesta putem să salvăm 
reforma şi să nu dispreţuim o activitate economică şi să facem o reformă care să fie 
cortra Statului însuşi. 

Acelaşi lucru pentru bunurile imobiliare urbane. Vom examina situaţia 

atu1ci, după ce vom vedea care sunt rezultatele administraţiei. Şi atunci, şi în acest 
doneniu va trebui să venim cu soluţii radicale. Până atunci, rog pe dl. ministru al 
Ag1iculturii ca, împreună cu dl. ministru Dragoş, să studieze problema cât mai 
eficient pentru proprietatea agricolă, fiindcă şi aici trebuiesc soluţii radicale. La fel 
şi i1 ce priveşte proprietăţile din Basarabia, pentru expatriaţi, proprietăţi de o 
înti1dere teritorială mai mare şi care însemnează o administrare comună, şi acolo 
treluie să venim cu soluţii radicale, fiindcă nu putem compromite administraţia 
Staului şi Statul însuşi, aceasta în afară de pagubele pe care le realizează economia 
şi i1dustria noastră. 

Titus Dragoş: Afară de ceea ce s-a petrecut în Bucovina, lucru care este 
foaJte grav. 

M. Antonescu: Foarte grav. Au fost magistraţi care şi-au atribuit case şi 
immile! Odios! 

Titus Dragoş: Deci, în afară de cazurile care sunt ilegale şi unde trebuie să 
se r:stabilească o situaţie onestă. 

G-ral N. Stoenescu: Problema este mult mai simplă. 
G-ral C. Pantazi: Chestiunea morilor trebuie văzută în ansamblu, fiindcă în 

Buc.ireşti, înainte se măcinau 44 vagoane pe zi, iar acum I 9-20. Pe lângă aceasta, 
înai,te era făina albă, la care se lua 20% tărâţe; acum se ia numai I 0%. Aşa încât, 
ved:ţi că toate morile acestea sunt într-o deficienţă anonnală şi, poate, trebuie 
pre'ăzut ceva în chestiunea raţionalizării consumului. 
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M. Antonescu: Ole mm1stru, sunt de acord cu dvs. că trebuie să privim 
problema şi în cadrul general, însă vreau să vă citesc câteva experienţe tăcute, 
personal şi direct, de mine, în momentul când mă ocupam, în primăvară, cu 
aprovizionarea Capitalei şi ţării întregi, în perioada premergătoare războiului. 

Am introdus atunci un preţ la grâu şi am stabilit principiul controlului 
acestui preţ. Dl. ministru Marinescu îşi aminteşte cum controlam, în fiecare zi, cu 
telefonul, la toţi prefecţii circulaţia grâului şi preţul care se plătea. Dl. g-ral Pantazi 
mi-a dat atunci tot sprijinul Armatei pentru aprovizionările acestea regionale. Am 
fixat un preţ şi, după aceea, ce am constatat? Că morarii din Bucureşti plăteau 
grâul mult mai scump, cu 40% mai scump decât preţul fixat. Atunci, din primul 
moment, mi-am spus: chiar noi, Guvernul, organizăm prăbuşirea preţului fixat 
dacă tolerăm ca, chiar aici în Bucureşti, sub ochii noştri, morarii să facă acest 
lucru. În al doilea rând, aceasta îmi dovedeşte mie cât câştigă morarii, dacă îşi 
pot îngădui să plătească un preţ atât de mare, încât, depăşind cu 40% preţul fixat 
de noi, păstrează totuşi preţul pâinei impus de noi. Diferenţa aceasta de 40% 
numai la preţul grâului mi-a arătat, deodată, cât cîştigau morarii. Acest câştig 
este, hotărât, o realitate, pentru că el era dovedit cu o experienţă economică, nu 
cu calcule şi judecăţi abstracte. 

Dacă noi, în această perioadă, în care trebuie să facem o serie de administrări 
în Bucureşti, nu numai pentru întreţinerea aprovizionării, dar pentru ca să şi ajutăm 
anumite categorii ale populaţiei - avem atâtea cantine, avem spitale, în care sunt şi 
încă vor mai fi răniţi, avem Armata, cu nevoile ei - dacă noi, aici în Bucureşti, nu 
folosim o asemenea intreprindere de panificaţiune, cum este moara "Herdan", ca să 
înlesnim aprovizionarea şi să reducem preţul, care îl costă pe Stat, fiindcă noi, 
Statul, facem aprovizionarea - şi noi suportăm, până la urmă, prin bugetele de 
subvenţii ale acestor instituţii, care organizează cantine şi cămine, noi suntem aceia 
care suportăm preţurile - dacă noi nu folosim această ocazie, însemnează că lucrăm 
împotriva intereselor noastre. 

De aceea, pentru moara "Herdan" problema se pune din acest punct de 
vedere. Fireşte că explicaţia acestei căderi este şi în legătură cu organizarea 
întreagă a morăritului şi cu criza morăritului, faţă de criza economică generală, dar 
indiferent de această criză, faptul că noi ne putem înlesni şi ajuta singuri, ca să 
producem în condiţii mai ieftine, agonisind ceea ce câştigă morarii pentru Stat şi 
pentru instituţiunile care organizează alimentarea în Bucureşti, încă va fi un câştig, 
şi aceasta trebuie s-o facem imediat, rămânând ca problema de ansamblu a crizei 
morăritului, pentru ameliorarea regimului, s-o vedem pe urmă. 

M. Vulcănescu: Se poate da acestei mori monopolul făinei albe. 
Titus Dragoş: Trebuie s-o ia cineva. 
M. Antonescu: Dle g-ral Constantin, vă rog să vedeţi cum soluţionaţi 

problema, şi în înţelegere cu Primăria Capitalei, dacă este nevoie; dar dvs. ştiţi s-o 
faceţi şi fără nici o înţelegere. 

G-ral C. Constantin: Am şi trimes la moara "Herdan" pe colonelul 
Cărbunescu, care este un ofiţer eminent şi un om priceput, ca să vadă care este 
soluţia. 
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M. Antonescu: Pentru noi este o umilinţă să vedem că, sub ochii noştri, se 
prăbuşeşte un fond industrial, fără să fim în stare să-l salvăm. 

G-ral I. Sichitiu: Mai este şi colonelul Rădulescu Ion, fost conducător al 
Manutanţei, un om vrednic şi priceput, care are şi el o moară. 

opnm. 
G-ral C. Constantin: Vom vedea, atunci când vom hotărî formula la care ne 

M. Antonescu: Dl. g-ral Constantin va examina toată situaţia. 
"Autorizaţiile de export". 
I. Marinescu: Sunt informat că unii încearcă să obţină autorizaţii de export 

de la alte instituţii decât de la Ministerul Economiei Naţionale, fiindcă vagoanele 
cu marfă s-ar găsi în vămi, sau pentru alte motive. Eu cer ca nimeni să nu dea 
autorizaţii de export, în afară de Ministerul Economiei Naţionale. 

G-ral N. Stoenescu: Dar nimeni n-are calitatea s-o facă. Dacă a făcut 

cineva, vă rog să mă înştiinţaţi, ca să sesizez organele mele vamale. 
M. Antonescu: Se va trece în comunicatul care se va da asupra şedinţei 

Consiliului de Miniştri că dispoziţia Consiliului este că orişice fel de export este 
interzis fără autorizarea Ministerului Economiei Naţionale şi că nici un alt organ de 
Stat nu este învestit cu dreptul de a acorda autorizaţii de export. Cred că este de 
prisos să punem şi sancţiuni. Nu putem să punem, într-un comunicat, sancţiuni 
pentru respectarea unei dispoziţiuni legale. 

"Indemnizaţii pentru munca excepţională a funcţionarilor diurnişti". 
I. Marinescu: Ole prim-ministru, până la I octombrie anul trecut, toţi 

funcţionarii, şi bugetari şi diurnişti, primeau pentru ore suplimentare un supliment 
de salariu. După I octombrie, s-a hotărât să se acorde numai prime de muncă 
excepţională. Or, Comisia de Economie de pe lângă Ministerul Finanţelor nu 
admite să se dea aceste indemnizaţii de muncă excepţională şi funcţionarilor 
diurnişti cari fac o muncă în plus. Or, cum aceştia sunt, de cele mai multe ori, 
funcţionari mici şi săraci, ar trebui să li se acorde şi lor aceste indemnizaţii, atunci 
când sunt aduşi la muncă excepţională. După lege, ei sunt asimilaţi cu ceilalţi 

funcţionari bugetari; deci, din punct de vedere legal şi al situaţiei de fapt, sunt 
aproape egali cu colegii lor hugetc.ri. 

M. Vulcănescu: Este totuşi o deosebire între ei. Diurnistul este un funcţionar 
angajat cu munca cu bucata. Dactt îl asimilezi cu funcţionarul bugetar, însemnează 
că îl tralezi la fel cu acela, care este angajat la munca în acord, cu plata la sfârşit. 

M. Antonescu: Dacă este vorba numai de răsplătirea muncii, nu este o prea 
mare deosebire între funcţionarii bugetari şi funcţionarii diurnişti. 

Titus Dragoş: Acum, când foarte mulţi bugetari sunt mobilizaţi, noi ne 
ajutăm cu diurniştii. 

M. Antonescu: Ceea ce aş ruga pe dnii miniştri - şi este bine să trecem în 
comunicat, ca să facem publicitate - este că existau în ministere vechi tradiţii de 
suplimente de salarii, care se dădeau aproape automat unor echipe de funcţionari 
privilegiaţi, sau care se acordau, în mod general, unor categorii de funcţionari, fără 
nici o consideraţie pentru munca individuală prestată. Cred că trebuie să 

combatem, cu desăvârşire, acest sistem şi să punem principiul că, atât pentru 
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funcţionarii titulari, cât şi pentru diurnişti se vor da suplimente de salarii pentru 
muncă, însă în cadrele şi limitele prevăzute de Decretul în vigoare şi de dispoziţiile 
Ministerului Finanţelor, ţinându-se seama însă de faptul că aceste sporuri pentru 
activitate n-au un caracter general şi nu constituie un drept general şi pennanent. 
Ele sunt recompense pentru o prestaţie de muncă specială şi orişice atribuire de 
asemenea suplimente, fără prestarea unei munci speciale, va duce şi la pedepsirea 
funcţionarului care a beneficiat de ea, şi a şefului care a acordat-o. 

G-ral N. Stoenescu: Aşa se face. 
M. Antonescu: Aşa se face, teoretic. Eu, în practică, am verificat la 

ministerele mele şi am văzut cum se dă: se dă pe şablon; dacă într-un birou sunt 7 
dactilografe, dintre care trei muncesc zi şi noapte, toate şapte iau acelaşi supliment 
de salariu, pentru că toate sunt în acelaşi birou. 

G-ral N. Stoenescu: Şefii n-au curajul să facă aceste discriminări ... 
M. Antonescu: ... şi să rupă cu tradiţia. Noi trebuie să spunem de-a dreptul 

că suntem preocupaţi să rupem cu această tradiţie nefericită şi cu nedreptatea 
aşezată de-a lungul anilor în practica administrativă şi că funcţionarii cari sunt 
nedreptăţiţi, pentru modul cum se dau aceste suplimente, să se adreseze miniştrilor, 
pentru a le atrage atenţia asupra nerespectării dispoziţiei de care am vorbit - ca să 
rupem odată cu tradiţia şi cu încercarea de a ocroti în mod egal munca şi lenevia. 

M. Vulcănescu: Eu am avut reclamaţii în sens invers: unii funcţionari 
reclamă că alţii, egali în grad cu ei, primesc indemnizaţii mai mari. 

G-ral N. Stoenescu: Eu atrag atenţiunea că sunt cu totul diferite criteriile 
după care trebuie să ne conducem în fixarea acestei prime de activitate şi merite 
excepţionale, nu de muncă, fiindcă munca aceasta trebuie să fie obligaţiunea 

noastră a tuturor, atunci când ostaşii noştri mor în Crimeea. Sunt, de exemplu, 
miniştri cari dau această primă ca un supliment de soldă la cei mici, însă, în 
general, nu cei mici aduc un aport excepţional, ci cei mari, de la centru. 

M. Antonescu: Eu v-aş ruga să faceţi o convocare a directorilor de 
contabilitate şi de personal, să verificaţi toate aceste dispoziţiuni şi să faceţi o 
anchetă asupra modului cum s-au dat, în ultimul timp, aceste prime, pentru că şi eu 
împărtăşesc punctul dvs. de vedere şi vreau ca. în interesul răsplătirii muncii. să 
stabilim criterii serioase pentru acordarea acestor prime de muncă. 

Eu sunt un om care lucrez cam 18 ore pe zi. Pentru mine nu revendic aceasta 
ca un titlu special, pentru că este de datoria mea să fac aşa. Am primit, recent, o 
atribuire a indemnizaţiilor de reprezentare de la cele două ministere ale mele, 
indemnizaţie pe care n-am avut-o până acum. Cu ea voi constitui un fond, căruia îi 
voi da o anumită destinaţie, pentru că nu vreau să iau două cheltuieli de 
reprezentare, deşi conduc efectiv două departamente, unde trebuie să fiu şi ministru 
şi secretar general şi director, care conduce efectiv activitatea unei direcţii. 

Dar aceia cari lucrează cu mine duc şi ei acelaşi orar de 20 ore. Pot să-i 
tratez la fel cu cei de la Ministerul de Externe. cari vin pe la I O, beau cafele şi 

fumează ţigări şi apoi pleacă, pe la 12 jumătate sau unu, după ce au revizuit patru 
hârtii? Pot să-i tratez la fel? Şi atunci, ce dreptate aş face eu, prin exemplul pe 
care-l dau, dacă n-aş stabili, de la început, această ierarhie? 
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Când a fost vorba de ajutoare - s-,1 pus problema de sărbători - am 
examinat chestiunea la Ministerul de Externe şi am găsit pe unii funcţionari" cu 
lefuri foarte mici, acolo unde este o activitate de oarecare importanţă, care 
depăşeşte orice administraţie, cu acte secrt:te şi importante, care nu pot să meargă 
în orişice mână. Până la urmă - dl. ministru de Finanţe ştie - a trebuit să dăm 
ajutoare şablon, pentru că nu se mai putea altfel. 

Vă rog foarte mult să examinaţi această situaţie, care nu mai poate continua. 
Eu a trebuit să dau din fondul Intereselor Superioare de Stat, ajutoare de sărbători, 
ca să repar unele nedreptăţi, şi aceasta s-a făcut cu caracter general, fără nici un fel 
de grad de recompensă pentru o activitate specială, ceea ce, în viitor, trebuie evitat. 

G-ral C. Pantazi: Este adevărat principiul acordării de indemnizaţii pentru 
merite excepţionale, pentru o muncă deosebită, cu un folos deosebit, dar aceasta nu 
însemnează că şi munca cantitativă nu trebuie recompensată. Ca să economisesc 
încă două drumuri cu tramvaiul, pentru functionarii mei, am făcut un program de 
lucru de la ora 7 jumătate la 14. Totuşi însă am şi funcţionari cari vin după masă şi 
cari prestează un supliment de muncă, chiar dacă nu fac o muncă de calitate. 
Vasăzică, trebuie răsplătită şi cantitatea de muncă, nu numai calitatea. 

M. Antonescu: Desigur, dle ministru, aceşti funcţionari intră în aceeaşi 

categorie. Tot ce depăşeşte criteriul fixat de dvs. drept plafon al muncii, fie prin 
calitatea muncii, fie ca ore servite. intră în această categorie a serviciilor 
excepţionale făcute Statului. 

Să se menţioneze şi aceasta. 
G-ral N. Stoenescu: Dle prim-ministru, să nu se menţioneze, vă rog. 
M. Antonescu: Da; mai bine să nu se menţioneze. 
G-ral N. Stoenescu: În serviciile exterioare sunt oameni cari muncesc mai 

mult decât se munceşte în minister. Am - în toate percepţiile mele - oameni cari 
încep lucrul lor la ora 8 dimineaţa şi lucrează până la 11 noaptea. Dar nu putem da 
tuturor. 

M. Antonescu: Să nu se mai dea partea aceasta în comunicat. Să se dea o 
circulară interioară, în ce priveşte partea de la urmă, privitoare la munca de calitate 
şi cantitate, fiindcă, realmente, nu avem destule fonduri ca să dăm tuturor acelora 
cari muncesc de dimineaţa până seara. 

G-ral N. Stoenescu: Şi apoi, opera de creatie se face la centru. 
C. Buşilă: Toată chestiunea aceasta este foarte greu de şablonizat. Şeful 

departamentului, care prin faptul că conduce departamentul însemnează că se 
bucură de încredere, trebuie să aibă oarecare latitudine. Să nu-l supuneţi la un 
control jignitor. Eu, ţin să vă declar, la departamentul meu m-am ocupat de fiecare 
funcţionar în parte. În această situaţie, mi se pare jignitor ... 

M. Antonescu: Şi eu mă ocup personal. Eu cercetez toate situaţiile. Dar nu 
aceasta este treaba noastră, ca să ne ocupăm de chestiuni de contabilitate. Şi eu 
mă ocup cu ele la Ministerul de Externe. Vă atrag atenţia că cercetez personal -
duceţi-vă în biroul meu şi veţi vedea bugetele cu situaţia fondurilor fiecărui 
minister, lucrări de buget noi, pe care le întocmesc şi le supraveghez; la Ministerul 
Propagandei, am luat funcţiune cu funcţiune, pe toţi diurniştii, eu personal am 
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cercetat - dar aceasta nu este treaba noastră în mod nonnal. De aceea, Ministerul 
Finanţelor a şi pus principiul că Serviciul de Contabilitate trebuie să fie condus de 
un funcţionar de contabilitate, numit de Ministerul de Finanţe. S-a luat această 
măsură tocmai pentru ca să existe uniformitate şi continuitate. 

În ce priveşte cealaltă parte a obiecţiunii dvs., ca să nu se fixeze şabloane, 
noi fixăm criteriile generale, pe care dvs. le aplicaţi, pe răspunderea dvs., cum 
credeţi mai bine de cuviinţă. Este un lucru care vă aparţine. 

În ce priveşte însă dreptul de coordonare, dvs. nu puteţi împiedica această 
coordonare, pe care toţi colegii dvs. o declară necesară şi utilă, ca ea să se facă şi 
pentru departamentul dvs. 

C. Buşilă: Nu m-aţi înţeles. Eu nu caut să împiedec coordonarea. Dar spun 
lucrul următor: când un ministru conduce un departament, când dă o hotărâre, când 
fixează o mie sau o sută de mii uneori, dacă este nevoie, nu înţeleg ca atunci el să 
fie jignit prin intervenţia unei comisiuni de la Finanţe, care să-i spună: Nu aprob. 

G-ral N. Stoenescu: Dar nu se petrec lucrurile aşa. 
M. Antonescu: Dvs. m-aţi înţeles greşit. Este vorba ca această comisiune să 

se ocupe, de acum înainte, pentru găsirea acestor criterii, pentru adâncirea acestor 
criterii de acordare a acestor sume. 

C. Buşilă: Când iscălesc ceva, când iau o hotărâre şi îmi vine apoi o 
comisiune de la Ministerul de Finanţe şi îmi spune: nu, nu se poate, atunci ce fac? Dar 
să vă dau un caz. Mi-aţi dat ordin, când s-a luat Chişinăul, ca să trimet ingineri, ca 
să pună în starea de funcţionare apa şi lumina electrică. Ei bine, deşi a trecut atâta 
timp, aceştia nici până acum n-au putut să fie plătiţi, pentru că se ocupă de această 
chestiune o comisiune de la Finanţe. 

M. Antonescu: Ole ministru, dacă a\i vrut să profitaţi de această discuţiune, 
ca să plasaţi unele lucruri - foarte juste, recunosc - în raport cu Ministerul de 
Finanţe, să nu spuneţi că nu v-am înţeles eu, fiindcă eu vă înţeleg foarte bine 
această tendinţă a dvs. Dar rugaţi pe dl. ministru de Finanţe să se ocupe de 
chestiunile acestea şi să le rezolve. 

Dlor miniştri, după ordinea de zi sunt încă foarte multe chestiuni care ar 
unna să le mai discutăm. Dar nu mai avem timp. Îmi fac remuşcări că dl. 
guvernator al Băncii Naţionale a venit printre noi şi văd că acum nu putem discuta 
chestiunile care interesează şi pe d-sa, fiindcă au fost puse la unnă. Credeţi dvs. că 
putem, la ora unu şi jumătate, să începem, acum, discuţia punctelor 15, 16 şi 17 din 
ordinea de zi? 

G-ral N. Stoenescu: Ole prim-ministru, v-aş ruga numai să punem la punct 
chestiunea celor două vase de la Istanbul, care interesează şi pe dl. guvernator. 

Contraamiral N. Păiş: A tranşat-o dl. prim-ministru. 
G-ral N. Stoenescu: Mi s-a spus că chestiunea este tratată de dl. subsecretar de 

Stat ... 
M. Antonescu: Iată cum am tranşat chestiunea. Dl. Mareşal Antonescu, în 

faţa situaţiei financiare, care i s-a prezentat, a pus principiul ca să se caute să se 
aducă vasele acestea, motonavele acestea, să fie aduse la Constanţa, pentru că 
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cheltuielile care se făceau cu ele erau prea mari şi S.M.R.-ul nu mai dispune de lire 
turceşti. 

Dl. ministru al Marinei a venit la mine şi mi-a prezentat acest lucru. Şi am 
stabilit, de comun acord cu d-sa, ca să înceapă chiar unele mişcări în Marea Egee, 
pentru ca să se obişnuiască lumea cu ideea plecării. 

Contraamiral N. Păiş: Şi se pun şi maşinile în funcţiune. 
M. Antonescu: Sigur. În felul acesta se face şi controlul tehnic al maşinilor. 

Operaţiunea nu este uşoară şi nu este lipsită de riscuri, pentru că trecerea de la 
Constantinopol la Constanţa, în această perioadă, când Rusia are superioritate în 
Marea Neagră, nu este una din operaţiunile cele mai simple. În afară de aceasta 
însă - şi acesta este sensul pe care îl dau formulei ca să se obişnuiască lumea de la 
Constantinopol cu mişcarea vaselor; trebuie să vă spun că aceste motonave au 
devenit un fel de barometru al situaţiei internationale faţă de Turcia. Aşa am spus 
chiar în telegrama pe care am dat-o azi-noapte, la ora I, am dictat-o cifrului, ca s-o 
trimeată dlui Telemac la Ankara. 

Ce se petrece? Motonavele acestea sunt un fel de instrument de securitate 
turcă în raporturile lor cu Germania. Propaganda anglo-americană a făcut ca 
raporturile Turciei cu Germania, oricât de mult rezemate pe cuvinte şi făgăduieli 
reciproce, să stea totuşi în prezenţa acestor motonave acolo. 

G-ral C. Pantazi: Au şi nume simbolice: "Transilvania" şi "Basarabia". 
M. Antonescu: Da. Dacă retragem aceste motonave de acolo, ei bine, ei se 

sperie şi socotesc că aceasta este un semn prin care România îşi ia măsuri de 
siguranţă, ca să nu-şi piardă motonavele. Dacă le luăm, concluzia pentru ei este: 
Turcia este în primejdie să fie atacată de Germania. 

Trebuie să vă fac mărturisirea că ambasadorul Turciei a venit de 3-4 ori la 
mine să mă întrebe dacă am auzit de trecerea masivă de trupe germane în Bulgaria, 
dacă ştiu că a intervenit g-ralul Speidel şi că pleacă o parte din trupele germane din 
România. Se alarmase ambasadorul Turciei că trec trupe germane în Balcani, ca să 
atace Turcia. Dar aceasta este reclama pe care şi-o fac serviciile de propagandă, 
prin zvonuri reciproce. Totuşi, aceasta a găsit în opinia publică turcă destulă 
sensibilitate, deşi toate aceste lucruri nu trebuie să fie considerate ca simptome. 

Ce s-a petrecut? S-a făcut o greşeală. Dl. ministru a dat ordin S.M.R.-ului, 
după ce a vorbit cu mine, ca să se facă această mişcare ... 

Contraamiral N. Păiş: Sondă. 
M. Antonescu: ... ca să se facă această sondă în raza portului, pe de o parte, 

ca să verifice maşinile, iar, pe de altă pa1te, ca să se obişnuiască lumea de la 
Constantinopol cu ideea că aceste motonave nu sunt simboluri permanente, 
condamnate veşnic să devină mobile ale portului Constantinopol, ci sunt vase care 
trebuie să-şi facă drumurile lor. Ordinul însă a fost transmis de către Direcţia 
S.M.R. la Constantinopol, prin telefon, integral. 

Contraamiral N. Păiş: Dar· nu de plecare. S-a spus: Se face această mişcare 
pentru ca să se vadă în ce stare sunt maşinile. 

M. Antonescu: Tocmai aceasta a fost interpretată ca un ordin de plecare, 
dat în serniclar. Rezultatul a fost că m-am trezit cu o telegramă din partea 
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ministrului, care a spus că s-a luat măsura rară să se comunice Guvernului ceva. 
Cu o zi înainte, fusese ambasadorul Turciei la mine şi-i spusesem: Ole 
ambasador, vreau să iau motonavele de acolo. Le ţin acolo, pentru că sunt un 
termometru de linişte pentru opinia publică turcă, dar nu pot să le ţin la infinit 
acolo. Faţă de relatările ministrului de acolo, am dat o telegramă în care am spus 
că accept ca să fie considerată ca un barometru şi ca un semn al amiciţiei noastre 
şi dispun ca aceste motonave să rămână acolo până când opinia publică se va 
linişti şi dl. Saracioglu să fie convins că suntem gata să facem, din prietenie, din 
motonavele noastre, barometru, numai că îl rog pe dl. Saracioglu să-mi comunice 
forma prin care să mă pun de acord cu dl. ministru de Finanţe al nostru, în 
suportarea cheltuielilor acestor nave. 

Acesta era sensul comunicării pe care trebuia s-o fac dlui Saracioglu. 
Deocamdată, prin urmare, trebuie să le lăsaţi acolo. 

G-ral N. Stoenescu: Şi atunci, faptul că suntem descoperiţi în clearing, cu 
cele 200.000 lire, nu-l mai punem, ... pentru că turcii niciodată n-au reflectat să se 
opună la plecarea vapoarelor. 

M. Antonescu: Ole ministru de Finanţe, dvs., care aţi avut întotdeauna 
abilitatea să folosiţi împrejurările internaţionale, ca să le transformaţi în conturi 
creditoare ale Ministerului de Finanţe, găsiţi şi acum un mijloc ca acest barometru 
să fie plătit. Ole ministru, sunt dornic să păstrăm acest barometru acolo, căci ne 
convine şi nouă să fie în siguranţă acolo. 

Contraamiral N. Păiş: E cazul cu "Turcul plăteşte!" Nouă luni nu fac 
nimic. Se plăteşte echipajul în lire tur~eşti şi stau degeaba. 

M. Antonescu: Faţă cu experienţa făcută cu celelalte vase, puse în circulaţie 
în Marea Neagră, mărturisesc că nu fac uşor şi cu dragă inimă o acceptare la ideea 
de deplasare. Dar, dacă suntem constrânşi de împrejurările financiare, fireşte 

trebuie să ne hotărâm. 
Contra-amiral N. Păiş: Le aducem, sigur. Am mai adus vapoare italiene. 
M. Antonescu: Dacă putem, cu acest mijloc ideal, ca să garantăm şi opinia 

publică turcă şi să nu avem nici sarcini financiare grele, cu atât mai bine pentru noi. 
Contraamiral N. Păiş: Politicul dictează. 
M. Antonescu: Pentru restul chestiunilor din Ordinea de zi, va trebui să 

ţinem un nou Consiliu mâine de dimineaţă, la ora I O. (Aprobări) 
Îmi fac scuze, dle guvernator, că v-am ţinut aici pentru probleme care nu au 

fost ale dvs., iar acelea ale dvs. nu le-am discutat încă, dar au fost trecute la urmă în 
Ordinea de zi şi au fost puse cu titlul: "Lucrări ce se găsesc în mapa cu acte". De 
aceea nu m-am uitat, în primul rând, la ele. 

Şedinţa se ridică la ora 13,30. 
Stenografiat de: D. Fierăscu şi A. Ionescu 

'Y 
D.A.N.I.C..fond P.C.M, Cabinetul Ion Antonescu, ds. 505 fost 478)/1942 (l).f 164-210. 
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4. 1942 februarie 13. Se discută despre: cererea germană de a se 
acorda dreptul de export mai multor societăţi germane; experţii agricoli 
germani trimişi în Basarabia; hârtia tipografică şi situaţia unor tipografii; 
Îndiguirii pentru preîntâmpinarea inundaţiilor; preţuri (la sfeclă, lapte etc.); 
pătrunderea unor elemente străine în întreprinderi româneşti; Convenţia 
Economică româno-germană etc. 

CONSILIUL ECONOMIC DE COORDONARE 

vineri, 13 februarie 1942 

Şedinţa se deschide la ora 10,40, sub preşedinţia dlui prof. Mihai 
Antonescu, vicepreşedintele Consiliului de Miniştri. 

Iau parte dnii: g-ral N. Stoenescu, ministrul Finanţelor; g-ral I. Sichitiu, 
ministrul Agriculturii şi Domeniilor; ing. C. Buşilă, ministrul Lucrărilor Publice şi 
Comunicaţiilor; I. Marinescu, ministrul Economiei Naţionale; A. Pană, 

subsecretar de Stat la Ministerul Agriculturii şi Domeniilor; Mircea Vulcănescu, 
subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; g-ral C. Constantin, subsecretar de 
Stat pentru Aprovizionarea Armatei şi Populaţiei Civile; Titus Dragoş, subsecretar 
de Stat pe lângă Preşedinţia Consiliului de Miniştri, pentru Românizare; 
Al. Ottulescu, guvernatorul Băncii Naţionale; g-ral N. Bădescu, comisarul 
Guvernului pentru Aprovizionarea cu lemne; Gh. Minescu, directorul general al 
I.N.C.0.0.P.-ului. 

M. Antonescu: Dlor, vom lua. mai î11tâi, în discuţiune chestiunea care 
interesează pe dl. guvernator al Băncii Naţionale. Este vorba de: Instituirea 
dreptului de control şi precmţiur,e al Statului asupra unor operaţiuni comerciale 
(proiectul de lege întocmit de Ministerul Economiei Naţionale, observaţiunile şi 
proiectul de Decret-lege al dlui guvernator al Băncii Naţionale şi observaţiunile 

dlui ministru subsecretar de Stat al Românizării). 
Problema pe care vreau s-o pun în discuţie, mai întâi, este aceea a utilităţii, 

oportunităţii şi, mai ales, a eficacităţii acestui proiect. 
Trebuie să vă mărturisesc că, ieri, plecând de la Consiliul de Miniştri, am 

avut, din nou, o discuţiune, şi nu din cele mai uşoare, în care am spus tot ce 
gândeam despre drepturile noastre, cu reprezentaţii Legaţiunii Germane, şi în 
special cu dl. Klugkist, care venise să ceară, după ce s-a acordat dreptul de export 
pentru zece societăţi germane, şi după ce s-a acordat dreptul de cumpărare şi de 
export pentru alte 1 1 societăţi germane, pentru mărfuri de orice fel, afară de 
cereale, dl. Klugkist, apărând interesele germane, ne-a mai făcut o cerere, ba încă 
spunând că mă roagă Berlinul - ca şi cum aceasta ar adăuga ceva la convingerea 
mea, că aceste societăţi să aibă dreptul de a face orice fel de operaţiuni interne, de a 
cumpăra şi de a vinde. 

O asemenea autorizaţie, după mine - şi când zic aceasta înseamnă că şi 

dl. ministru g-ral Constantin, cu care am discutat problema şi căruia i-am împărtăşit 
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punctul meu de vedere, a văzut la fel - acest drept de cumpărare la interior, pe 
lângă că deschide o problemă de concurenţă gravă chiar pentru noi înşine, dar face 
imposibil în practică controlul pe care l-a consimţit dl. Mareşal Antonescu, ca 
unică extricaţie a acordării excepţiunii pentru aceste societăţi. 

Dacă însă aceste societăţi au dreptul să facă orice fel de operaţiuni, îară 
limită, atunci înseamnă că noi trebuie să constituim sute de controlori, cari să 
controleze miile de agenţi ai societăţilor. Şi atunci, vreau să pun aceeaşi problemă 
în discuţia noastră şi stabilirea unui punct de vedere, atunci când este vorba să 
mergem la Decretul-lege pentru dreptul de preemţiune. 

Dacă noi izbutim să facem o lege care să echilibreze interesele şi drepturile 
permanente ale poporului românesc de a-şi organiza viaţa, de a-şi gospodări averea 
şi instituţiile, atunci acest decret are sens să fie întocmit cât mai repede, şi urmează 
să trecem la discuţiile tehnice. 

Mai rămâne să examinăm oportunitatea din punctul de vedere al 
uniformizării prealabile, care trebuie s-o avem, ca legiferarea să aibă un caracter 
realist şi o aplicare efectivă, imediată. 

Ceea ce vreau, de la început, să fixez, este ca să ne dăm seama dacă acest 
proiect, în împrejurările actuale, poate să fie aplicat în mod absolut, pentru că, dacă 
este vorba ca după o săptămână după ce l-am introdus, să-i acordăm excepţii, sau 
să-l suspendăm, în acest caz mai bine nu-l fac. Prin aceasta, ar suferi suveranitatea 
românescă, prestigiul Guvernului, s-ar reduce convingerea românilor în forţa lor şi 

ar coborî însăşi misiunea Mareşalului Antonescu la un rol de executor, pe care eu 
nu-l primesc. 

Al. Ottulescu: Sunt absolut de părerea dvs., că nimic nu discreditează în 
opinia publică mai mult decât aceasta. 

M. Antonescu: De aceea, dlor miniştri, aş vrea ca, mai întâi, să ne fixăm 
asupra acestui punct de vedere. Doresc să se ştie că eu consider că am făcut 

maximum de jertfe pentru economia şi războiul Germaniei. Doresc să se ştie, să se 
înţeleagă voinţa noastră de colaborare economică în Sud-Estul Europei, pentru că 
am convingerea că dacă nu păşim, nu mâine, ci chiar astăzi la organizarea 
producţiei şi la solidarizarea forţelor, Europa se va coborî, se va prăbuşi, oricâte 
succese militare ar aduce armatele. 

Prin urmare, trebuie să păşim, cu orice preţ, la întâmpinarea viitorului, prin 
propria noastră organizare. Am ce11itudinea că o asemenea organizare nu se poate 
face în Europa actuală, fără concursul Germaniei. Prin urmare, nu numai din punct 
de vedere patriotic şi politic, dar practic, realist şi conservator, îmi dau seama că 
trebuie să merg la o colaborare intensă cu Germania, ca să asigur propria noastră 
conservare de mâine. 

Acesta nu înseamnă că atunci când soldatul român moare alături de soldatul 
german, într-o misiune europeană, care nu este a noastră, fiindcă poporul german 
are o misiune mondială şi europeană, ne-ar da dreptul la aceeaşi pretenţiune de 
vastă factură, dar poporul român are o misiune regională, şi numai atât. 

Dacă poporul român trebuie să se organizeze, dacă el luptă astăzi alături de 
poporul german, el o face şi cu convingerea că drepturile sale trebuie să-i fie 
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respectate în cadrul naţional şi regional pe care îl are. De aceea, cu toate că am făcut 
personal experienţa şi mi-am dat seama că la Berlin spiritul este cu totul altul decât 
la Bucureşti, dar am verificat eu însumi cât de sensibil este Mareşalul Goring, 
căruia îi aduc omagiul meu, şi pentru sinceritatea lui în prietenia faţă de România, 
şi pentru lealitatea pe care ne-a arătat-o totdeauna. 

Vreau să ştiţi că Mareşalul Reichului a fost atât de sensibil la o simplă aluzie 
a mea, despre colaborarea industrială cu Germania, încât de trei ori a revenit şi 
mi-a spus: Dacă cea mai vagă atingere a intereselor sau a sensibilităţii româneşti se 
face prin această colaborare, fă-mi serviciul de a mă vesti, căci nu vreau ca numele 
meu să ajungă să fie nesuferit în România, şi ca activitatea economică gennană în 
România să fie compromisă prin lipsa de înţelegere, la vreme, a sensibilităţii 

româneşti." 

Aci se ţine un limbaj, pe care dvs. cei mai mulţi îl cunoaşteţi. De aci au 
plecat informaţii la Berlin, cari au dus, la un moment dat, la nota de protest din 
partea Berlinului împotriva modului în care poporul român înţelege interesele 
germane în România. 

Ca totdeauna, am răspuns şi la acest protest, cu protestul României, spunând 
că nu primesc ca, după jertfele României, să se mai facă încă reproşuri asupra 
modului cum se respectă interesele germanilor în ţară. Dar una este mândria 
naţională, pe care o apărăm din punct de vedere politic, şi alta este soluţiunea 
practică pentru apărarea acestor interese şi a mândriei noastre. 

În ziua când aş avea conştiinţa că vreunul din noi, din nebăgare de seamă, 
coboară destinul românesc, în perioada aceasta când neamul românesc a pornit pe 
un drum istoric, aş considera ca o adevărată trădare pe care am face-o şi nu am mai 
merita să purtăm răspunderea acestui neam. 

Am spus toate aceste lucruri, pentru că doresc ca dl. g-ral Constantin să 
discute cu reprezentanţii germani în limitele trasate de noi, pentru că noi nu trebuie 
să mergem la anarhie, datorită unor domni cari nu înţeleg cari sunt marile probleme 
ale Germaniei şi României. Aceşti domni să-şi facă experienţa pe contul unor 
sectoare limitate, dar nu pe contul unui neam întreg. 

G-ral C. Constantin: Au mers până acolo încât mi-au spus că au primit 
dispoziţiuni de la dvs., într-un anumit sens, de care dvs. eraţi străin. 

M. Antonescu: Dl. Stelzer mi-a spus că roagă să se faciliteze o soluţiune, 
care să dea şi societăţilor germane drepturile de care dispun toate societăţile străine 
din România. Aceasta mi-a spus-o dl. Stelzer ieri, după convorbirea noastră. 

De altfel, o spun deschis, cu toate că aceasta va însemna un nou fel de 
interpretare, şi nu cel din urmă, împotriva mea, m-am învăţat, de câtăva vreme, şi 
am impresia, nu numai că sunt un înotător care numai prin ştiinţă se ţine la 
suprafaţă, dar am, de multe ori, impresia că sunt un scafandru care a învăţat să 
trăiască numai cu valurile deasupra capului. 

Dacă dl. Klugkist va continua pe acest ton, voi pleca din nou la Berlin, ca să 
cer Reichsmareşalului Goring să intervină direct şi să pună capăt acestui sistem 
care ofensează naţiunea noastră. 
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I. Marinescu: Atitudinea pe care aţi avut-o dvs. a fost mai mult decât 
necesară. Dl. Klugkist cere cât mai multe drepturi pentru societăţile germane şi, pe 
de altă parte, respinge orice control. 

În ceea ce priveşte dreptul de a cumpăra din ţară, eu răspund categoric că s-a 
făcut o lege care interzice circulaţia bunurilor. 

M. Antonescu: În ceea ce priveşte Decretul pentru controlul şi preemţiunea 
Statului asupra operaţiunilor comerciale, eu vreau să ştiu dacă dvs. credeţi că, faţă 
de experienţa aceasta şi atâta vreme cât nu am ajuns ca să înlăturăm cu desăvârşire 
acest amestec nepotrivit în viaţa noastră economică, dacă dvs. nu aţi crede că 
Decretul trebuie amânat. 

Al. Ottulescu: Cred că trebuie amânat. L-am discutat cu dl. ministru Dragoş 
şi vă pot spune că sunt foarte puţine lucruri de făcut. 

Titus Dragoş: Numai în materie de executare silită. 
Al. Ottulescu: Dl. Dragoş aşa spune. Eu spun că chestiunea este oarecum 

controversată. Ar fi discuţiune şi în materie de vânzări voluntare. S-ar putea stabili 
pe cale jurisprudenţială, şi pe urmă să extindem Decretul la societăţile care 
interesează mai mult, prin deciziuni administrative. 

Aş fi de părere ca dl. Dragoş şi cu mine să punem chestiunile la punct, ca să 
menajem toate susceptibilităţile, şi aceasta ca să nu dea loc la proteste şi să nu fim 
nevoiţi să revenim, pe urmă. Va fi nevoie să-l vadă şi dl. ministru Marinescu şi să-l 
discutăm între noi. 

Titus Dragoş: Eu am satisfacţia să vă spun, în ceea ce priveşte misiunea 
Subsecretariatului meu, că este pe cale foarte bună. Dificultăţile pe care le-am avut 
până acum au rezultat din faptul că nu am avut o evidenţă complectă a tuturor 
capitalurilor în societăţi. 

În dorinţa mea de a nu incomoda atât de mult pe particulari, am apelat la 
camerile de comerţ. Acestea ne-au spus că societăţile n-au obligaţiunea de a anunţa 
mişcarea capitalurilor. Am dat o deciziune în acest scop. Până acum cred că mi-au 
venit relaţiuni de la 8-9.000 de societăţi. În total sunt 18-19.000. Cele mai multe, 
cele mai importante, sunt supuse Regulamentului românizării. În cele două decrete 
care se aplică actualmente se reglementează toate înstrăinările, care sunt supuse 
unor comisiuni de magistra(i. 

Sunt două lucruri insuficient de clare, asupra cărora m-am înţeles cu 
dl. guvernator şi pe care le vom lămuri. În Decretul nr. 529 se spune că străinii nu 
pot face acte de dispoziţie, fără autorizarea ministerului. Trebuie o interpretare 
dată, dacă prin acte de dispoziţie trebuie să se înţeleagă, nu numai actele de 
înstrăinare, dar şi cele de cumpărare. După mine, ceea ce este periculos este nu ca 
străinul să vândă, ci să cumpere. 

Şi atunci, un simplu text este necesar pentru interpretarea art. 1, că se aplică 
atât la vânzări, cât şi la cumpărări. 

A doua chestiune ar fi ca acest drept de preemţiune, care este reglementat 
pentru vânz.ările silite din Decretul 533, să fie lămurit şi să fie posibil de a se aplica 
şi la vânzările voluntare. 
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Mă gândesc la aceasta, dle preşedinte, pentru că, prin sistemul aplicării 

Decretului de preemţiune, noi putem să intrăm în compunerea întreprinderilor, 
introducând în locul nostru, în locul Statului, anumiţi români capabili. Prin acest 
sistem intrăm uşor şi pe nesimţite în activitatea industrială străină şi în cea 
evreiască. 

Cred că este uşor şi nu atinge, în nici un fel, mersul normal al lucrurilor, 
pe:itru că noi introducem în decret numai un principiu, care va fi aplicat numai în 
sectoarele care interesează şi în societăţile care interesează economia Statului. Cu 
aceste două noţiuni de interpretare, noi ne lămurim asupra acestui drept de 
preemţiune. 

Ceea ce este mai important, este situaţiunea acţiunilor noastre din străinătate, 
asupra cărei situaţiuni trebuie să intervenim. Dl. guvernator al Băncii Naţionale 

este de acord. Acolo nu avem un regim care să poată fi controlat. 
Codul de Comerţ este categoiic că nu sunt opozabile terţilor decât 

îmtrăinările acţiunilor cari sunt inscrise în registre. Astăzi se pot face transferuri de 
ac:iuni în străinătate, fără ca noi să le putem cunoaşte şi să le putem controla. Este 
su:icient să vă spun că în străin1tate avem aproape 13 milioane de acţiuni, din 
totalul de 27 milioane. Iarăşi este suficient de ştiut că foarte mulţi deţinători sunt 
frmcezi, belgieni, danezi, adică state care nu mai au posibilitatea de a dispune 
liter. 

Cred că aci trebuie să intervină o legiferare mai precisă din partea noastră, în 
special asupra dreptului de preemfiune, şi să api icăm dispoziţia Codului de Comerţ, 
adică cererile ele autorizare în materie de transfer de acţiuni să fie adresate 
Guvernului Român, înainte ca aceste transferuri să fie înregistrate în registrele 
so;ietăţilor. Cu sistemul acesta vom putea avea un control al operaţiunilor 

so;ietăţilor şi al capitalului acestor societăţi. 
Eu am trimis pe dl. Ceauşescu ca să-mi adune informaţiuni, ca să ştiu unde 

suit proprietarii acestor acţiuni. După cât am aflat, numai la Londra sunt două lăzi 
cu acţiuni, aşa că vedeţi că chestiunea prezintă mare interes. 

Acestea sunt punctele asupra cărora am vrut să insist. 
Al. Ottulescu: Sunt prevăzute în decretul nostru. 
Titus Dragoş: Decretul se află la dl. vicepreşedinte. 
Al. Ottulescu: V-aş ruga, dle vicepreşedinte, să mi-l daţi ca să-l mai revăd. 
M. Antonescu: Prin urmare, dvs. studiaţi din nou problema, iar în ceea ce ne 

prveşte, atât pe dl. ministru Marinescu, cât şi pe mine, ca ministru al Afacerilor 
Stăine, vom căuta să stabilim, din nou, bazele de principii, pentru că, în nici un 
Cal, nu putem admite ca să ne reîntoarcem la experienţa din anul trecut şi să 

ararhizăm din nou ţara, prin lipsa de măsuri luate la vreme împotriva acelora cari 
prvesc lucrurile prea mămnt. 

Eu sunt pentru o colaborare, oricât de vastă, cu Germania, mai ales pentru 
ccnservarea noastră în această perioadă, dar sunt împotriva oricăror dezordini, a 
oricăror proceduri neregulate în interiorul tării, care duc nu numai la prăbuşirea 
odinei economice, dar chiar pot să se întoarcă împotriva Germaniei, pentru că 
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Germania are interes să aibă o Românie sănătoasă, şi nu o ţară slăbită şi anarhizată, 
incapabilă să se susţină prin propria ei solidaritate în Sud-Estul Europei. 

G-ral N. Stoenescu: Ar fi interesant să se ştie dacă mai sunt societăţi străine 
care se bucură de asemenea privilegii, şi dacă nu este cazul să le interzicem şi lor. 
Eu cunosc străini cari au realizat averi. Am date precise, şi acum sunt pe unnele 
lor. Nu ar fi bine să ni se reproşeze că pe gennani îi tratăm într-un <alt> fel decât 
tratăm pe alţii. 

M. Antonescu: Ceea ce interesează Germania este că acolo s-a ajuns la un 
adevărat monopol al comerţului exterior. Dacă sunt societăţi sau întreprinderi 
străine cari lucrează, şi cari creează o situaţie de superioritate faţă de firmele 
germane, este evident că trebuie să restabilim echilibrul, aceasta cu atât mai mult 
cu cât poporul german ne ajută în marea noastră răscruce, şi nu trebuie să-i facem 
dificultăţi cari sunt datorite numai voinţei noastre de conservare. Deci trebuie să 
oprim orice fel de excese, orice imixtiuni nepotrivite ale unor societăţi străine, sau 
ale unor întreprinderi străine, cari m1 sunt gennane. Însă eu mă îndoiesc de aceasta. 

G-ral N. Stoenescu: Vă spun: cred că este necesar să verificăm lucrul 
acesta. 

Al. Ottulescu: Ole preşedinte, pentru că vreţi să lichidaţi chestiunile cu 
Banca Naţională, aş avea de pus două probleme, care interesează şi Ministerul 
Economiei Naţionale, una din ele interesându-vă, în cel mai înalt grad, pe dvs. şi 

Ministerul de Finanţe, pentru că porneşte de la Preşedinţia Consiliului. 
Mai întâi este vorba de nişte comenzi, pe care subsecretariatele de Stat ale 

Înzestrării Armatei şi Marinei le fac în Portugalia şi pentru care trebuie să 
deschidem acreditive acolo. Valoarea acestor comenzi este de 17 milioane franci 
francezi - o sumă destul de importantă. 

Din experienţa noastră, am constatat că din Portugalia, cu toate acreditivele 
care au fost deschise acolo, n-a venit nimic, sau prea puţin. Dacă însă deschidem 
acreditive acolo, riscăm ca, la un moment dat, din cauza evenimentelor 
internaţionale, sumele să fie blocate, pentru că acum trebuie să şi transferăm banii, 
când deschidem acreditivul. 

M. Antonescu: Cine a cerut, dle guvernator? 
Al. Ottulescu: Subsecretariatul de Stat al înzestrării Armatei şi 

Subsecretariatul de Stat al Marinei. Şi atunci, am propune ca, pentru mai multă 
siguranţă, să dăm un acreditiv domiciliat la Ztirich, şi plata să se facă numai în 
momentul când marfa va trece pe teritoriul francez. 

M. Antonescu: Sunt în totul de acord cu propunerile dvs. 
G-ral N. Stoenescu: Eu am sesizat pe dl. Demetrescu, administrator delegat, 

pentru că n-am găsit pe dl. g-ral Dobre, ca să luăm împreună această hotărâre. 
M. Antonescu: Dacă este reală voinţa de vânzare, deschiderea de credite în 

Elveţia constituie o suficientă garanţie, din punct de vedere portughez, şi operaţia 
se poate executa, iar dacă este mai mult sau mai puţin decât atât, şi sub această 
operaţie se ascund gânduri de sustragere a unor devize româneşti, cu intenţii de 
blocare, cu atât mai bine dacă se refuză propunerea noastră. 
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Al. Ottulescu: Acum se pune chestiunea vaselor noastre de la Istanbul. A 
venit de la Preşedinţie un ordin să plătim o sumă foarte importantă, aproape 
200 milioane lei, pe care n-o datorăm încă, în clearing-ul turcesc şi pe care avem 
dreptul s-o plătim şi mai târziu. 

G-ral N. Stoenescu: Este o diferenţă de clearing, nu este propriu-zis o 
datorie. Banii aceştia sunt vărsaţi în lei la Banca Naţională, mai puţin 40 milioane 
lei. 

I. Marinescu: Suma trebuie plătită, din cauza lipsei de export românesc în 
Turcia. 

Al. Ottulescu: Suma este plătibilă în timp de un an, conform acordului 
încheiat. Nu ştiu cine a informat Preşedinţia că este absolută nevoie să plătim banii 
aceştia, fiindcă dacă nu vărsăm la Banca Naţională Otomană suma aceasta, vasele 
noastre nu sunt lăsate să plece; şi atunci riscăm să pierdem vapoarele. 

Eu am vorbit cu dl. Mareşal Antonescu şi i-am arătat că, dacă depunem banii 
aceştia şi totuşi vapoarele noastre nu sunt lăsate să plece când situaţia se tulbură, 
însemnează atunci că pierdem şi banii şi vapoarele. Aceasta nu se poate. Şi atunci 
am propus: să avem banii la dispoziţie, să deschidem un acreditiv pe seama 
ministrului nostru de la Ankara, care să nu facă nici o plată deocamdată, iar dacă în 
momentul când vapoarele urmează să plece, ele sunt împiedicate tocmai din 
această cauză, pentru că nu s-au vărsat banii, ministrul nostru la Ankara să facă 
această plată cu banii pe care noi i-am pus la dispoziţie. 

Dl. Mareşal a fost de acord, însă ce s-a întâmplat? Banca din Elveţia, la care 
ne-am adresat noi, ne-a răspuns: Acreditivul în franci elveţieni, sau în coroane 
suedeze nu se deschide decât cu condiţia ca să se cumpere, imediat, lire turceşti, 
ceea ce duce pentru noi la o pierdere de 180 mi I ioane Ici. 

G-ral N. Stoenescu: Aceasta o plătim noi. 
Al. Ottulescu: Şi atunci vă întreb: fa\ă cu dispoziţia luată ieri, în ceea ce 

priveşte plecarea vaselor noastre de la Istanbul, nu este cazul să sistăm emiterea 
acestui acreditiv? 

G-ral N. Stoenescu: Altfel înseamnă să plătim 180 milioane lei. 
M. Antonescu: Sunt în totul de acord cu propunerea dvs.: să sistăm. 
Sunt o seamă de ciudă\en ii în Statu I nostru, pe care trebuie să le simplificăm. 

Eu, ministru al Afacerilor Străine, care îmi pierd zi şi noapte ca să primesc rapoarte 
şi să dau instrucţii legaţiilor, ca să cunosc tot ce se petrece, este pentru prima oară 
când aud de această afacere. Mi se pare foarte ciudat că s-a interpretat în felul 
acesta intenţia şi voinţa Turciei, fără ca eu să spun un cuvânt în această privinţă, eu, 
care lupt ca să mă pun în curent şi am o infinitate de mijloace de informaţie şi de 
investigaţie, tocmai ca să dau la timp Guvernului toate relatările în ceea ce priveşte 
raporturile internaţionale. 

De aceea, vă rog, dle guvernator, să sistaţi orice fel de operaţie în această 
privinţă. 

I. Marinescu: A fost un interes la mijloc. 
M. Antonescu: Cine a ridicat această chestiune? 
I. Marinescu: Un serviciu de informaţie. 
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G-ral N. Stoenescu: Dl. subsecretar de Stat al Marinei a ridicat-o. 
M. Antonescu: Eu am să rog, într-o zi, Cabinetul Militar, cu tot respectul pe 

care ii am şi pe care l-am arătat public, în toate ocaziunile, pentru Armată, să vadă 
că nu putem strica ordinea normală a lucrurilor, prin acte de acestea nepotrivite. 
Cabinetul Militar, când are o infom1aţie sau o propunere din partea cuiva, trebuie 
să comunice, întâi, organului corespunzător, ca acesta să ia măsuri. 

Conducătorul Statului îşi închipuie că o astfel de informaţie a trecut deja prin 
celelalte servicii şi hotărăşte direct, preocupat de răspunderile pe care le are. 

În această chestiune găsesc că procedeul întrebuinţat este inadmisibil. Se 
alarmează Guvernul Turc; ajunge dl. Saracioglu să facă vizite ministrului României 
şi să-l întrebe dacă sunt simptome care să denote o schimbare a situaţiei. Se 
alarmează o ţară întreagă şi un întreg guvern din cauza cine ştie cărei informaţii, 
sau pe cine ştie ce amestec insolit într-o afacere, care priveşte, exclusiv, raporturile 
financiare ale Statului Român. 

I. Marinescu: Duminică, ne-am ocupat ziua întreagă de chestiunea aceasta. 
M. Antonescu: Rog ca tot pasajul din dezbaterile acestui Consiliu, privitoare 

la această problemă, ca şi cel din şedinţa de ieri să fie comunicate dlui Mareşal 
Antonescu, pentru ca şi d-sa, în afară de ordinele pe care le voi da eu, să dea ordine 
Cabinetului Militar şi departamentelor militare să nu se mai amestece în probleme 
care pot, într-o zi, să creeze dificultăţi internaţionale Statului Român. 

M-am trezit, alaltăieri noapte, cu o intervenţie diplomatică germană: Ce acte 
a făcut Guvernul Român, care au speriat Guvernul Turc, despre o intervenţie 

militară germană în contra Turciei? Aceasta, pe o informaţie a unui agent oarecare, 
lucrând în nu ştiu ce periferie a unuia din serviciile de informaţii ale Armatei. Nu 
putem să mai mergem aşa. 

Fireşte că dl. Mareşal Antonescu, în faţa unei informaţii pe care o presupune 
serioasă, poate să se alarmeze şi, preocupat totdeauna să apere interesele Statului şi 
să evite orişice fel de pierderi, ia imediat toate măsurile necesare. Dar aceasta nu 
însemnează ca noi să tolerăm ca acest sistem de informaţii greşite să provoace toate 
tulburările acestea, păgubitoare pentru Stat. 

I. Marinescu: Noi am reţinut plata aceasta până la hotărârea dlui Mareşal. 
M. Antonescu: Voi fi silit să dau, din nou, circulară, prin care să anunţ că 

voi fi silit să iau măsuri în contra acestor domni cari transmit asemenea informaţii, 
fără cunoştinţa Ministerului de Externe. 

"Raportul nr. 63.375/1942 al Ministerului Finanţelor, cu privire la cererea 
C.F.R. ca diferenţa de taxe din prelungirea tarifului de sezon pentru transportul 
lemnelor de foc să fie suportată de Ministerul Finanţelor". 

Cunosc problema, o cunoaşteţi şi dvs., fiindcă am discutat într-un Consiliu 
de Miniştri anterior. Dl. ministru al Economiei Naţionale, dl. g-ral Constantin, şi 
dl. g-ral Bădescu au propus ca Guvernul să admită prelungirea tarifului de sezon 
pentru transportul lemnelor de foc, pentru ca să nu se urce prea mult preţul 

lemnelor. În toamnă, noi am admis această cerere, pentru că trebuia să grăbim 
aprovizionarea Capitalei, într-o vreme când transporturile erau acaparate de 
Armată. Ca să înlesnim aprovizionarea cu lemne de foc a Capitalei, am admis 
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prelungirea tarifului de sezon. Acum, Direcţia Generală a Căilor Ferate se întoarce 
cu o cerere şi solicită ca diferenţa, care ar rezulta din tariful de vară ~i cel admis de 
noi în toamnă, să fie suportată de Ministerul de Finanţe. 

C. Buşilă: Ole prim-ministru, Calea Ferată este o administraţie care vrea să-şi 
acopere cheltuielile şi care, la sfârşitul anului, trebuie să încheie un bilanţ. Din 
această cauză, Calea Ferată a suprimat atîtea reduceri şi gratuităti, care de altfel nu 
se pun în aplicare decât cu aprobarea Ministerului de Finanţe. 

M. Antonescu: După această teorie, chestiunea nici nu se mai discută. 
C. Buşilă: Ţiu să spun că nu-mi fac nici o iluzie că Ministerul Finanţelor va 

plăti această diferenţă. Este bine însă să se ştie că chestiunea a fost discutată, dacă, 
cumva, la sfârşitul anului, bilanţul Căilor Ferate va fi deficitar. Să se ştie atunci că 
noi am pus această chestiune din timp. 

M. Antonescu: V-aţi făcut această iluzie, dacă aţi pus această chestiune pe 
ordinea de zi. 

C. Buşilă: N-am pus-o eu. 
M. Antonescu: Vă răspund la obiecţiunea dvs.: dacă dvs. susţineţi că 

Direcţia Generală a Căilor Ferate are un buget de venituri şi cheltuieli, care trebuie 
să se echilibreze, Statul are şi el un buget, cu mult mai grav, de ţinut în echilibru 
decât acela al Direcţiei Generale a Căilor Ferate. În momentul când Direcţiunea 
Generală a Căilor Ferate solicită ca Statul Român să-i suporte diferenţele, eu la 
aceasta îi răspund cu încă o consideraţiune: desigur că sunt împrejurări când tariful 
Căilor Ferate trebuie să fie un tarif economic, dar sunt împrejurări, cum este 
perioada de război, când tariful Căilor Ferate nu trebuie să fie, exclusiv, un tarif 
economic. Aceasta, nu numai pentru raţiuni de ordin financiar, dar pentru că Regia 
Autonomă a Căilor Ferate este instituţiune de Stat, şi ea exercită, în plus, şi un 
drept de monopol: monopolul transporturilor. 

Acest monopol de Stat învesteşte Regia Autonomă a Căilor Ferate, nu numai 
cu drepturi, dar şi cu anumite servituţi. Dacă la toate acestea aş adăuga că Regia 
Autonomă a Căilor Ferate a primit un inventar şi că starea de război, care a 
schimbat valoarea bunurilor, i-a modificat şi condiţiunile inventarului, atunci se va 
vedea câtă dreptate are această instituţie. 

Vă rog să atrageţi atenţiunea Regiei Autonome a Căilor Ferate că Statul 
poate să-i ceară, de acum înainte, încă alte sacrificii, şi cu atât mai puţin să-i 

compenseze diferenţele de tarife cari pot să rezulte, în care diferenţe Calea Ferată 
nu aduce decât o preocupare mercantilă economică împotriva Statului, care a 
creat-o. Ca dvs. să incurajaţi Calea Ferată, să găsiti că este gravă acuzarea mea şi să 
cereţi Statului, în această perioadă în care el cheltuieşte miliarde, ca să compenseze 
pierderile financiare ale Căilor Ferate, rezultate din aceste tarife, eu pot să vă spun 
numai atât: că nu sunt societate de asigurări. 

C. Buşilă: Vă rog să credeţi că eu nu am nici un interes. Calea Ferată este 
una din regiile care nu trage beneficii. 

M. Antonescu: Chiar dvs. m-aţi sesizat, cu o notă, în legătură cu preţul 

cărbunelui. 

C. Buşilă: Da. 
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M. Antonescu: Chiar dvs. mi-aţi semnalat că preţul cărbunelui trebuie să fie 
revizuit. 

C. Buşilă: Aşa este condiţiunea. 
M. Antonescu: Dvs. vă amintiţi că chiar în materie de fixarea preţului la 

cărbuni, Direcţiunea Căilor Ferate a venit la Ministerul Finanţelor şi a cerut ca 
ministerul să plătească diferenţa. Adică, pentru mărfurile cumpărate de Calea 
Ferată, Statul să plătească diferenţa. Nu este aceasta un element şi o consideraţiune 
mercantilă şi nu este legitim din partea mea ca să vorbesc de unele preocupări 
mercantile ale Căilor Ferate, atunci când această instituţie are pretenţiuni împotriva 
Statului? 

Prin urmare, fie că aş considera că este un lucru nelegitimat, ca Direcţiunea 
Generală a Căilor Ferate să-şi acopere operaţiunile de bilanţ, dovedind că a făcut 
totul ca să-şi echilibreze conturile, şi în acest sens sunt de acord cu dvs., că Regia 
Autonomă a Căilor Ferate bine a procedat făcând încercarea de a dovedi tuturor că 
a făcut orice sforţări ca să-şi mărească veniturile, totuşi cred că este bine să atrageţi 
atenţiunea Regiei Autonome a Căilor Ferate că nu poate să considere Statul ca pe o 
societate de asigurări, care trebuie să-i garanteze echilibrarea bilanţului, într-o 
perioadă de război atât de grea, impunând Guvernului sarcini în favoarea Căilor 
Ferate. 

G-ral N. Stoenescu: Tin să stabilesc anumite lucruri foarte interesante în 
raporturile dintre Ministerul Finanţelor şi Calea Ferată. Eu sunt de acord cu 
dl. ministru Buşilă, că Regia Autonomă a Căilor Ferate are dreptul să-şi reclame 
ceea ce i se datorează. 

Pe de altă parte, aceeaşi Regie Autonomă a Căilor Ferate are obligaţiunea să 
plătească toate taxele vamale pentru materialele pe care le importă. Regia 
Autonomă a Căilor Ferate are două feţe: o faţă, când priveşte interesele ei, şi altă 
faţă, când priveşte interesele Ministerului Finanţelor. 

Ideile eu nu mi le schimb după interesele mele sau după interesele altuia. 
Dacă Calea Ferată îşi cere drepturile, să-mi dea voie să-i cer şi eu drepturile mele. 
De ce cere scutire de taxe? 

Al doilea, dl. ministru Buşilă ştie că eu sunt ministrul Finanţelor care am 
lichidat toate datoriile Statului faţă de Calea Ferată. Erau datorii cari datau de zeci 
de ani, şi toate acestea eu le-am stins. 

C. Buşilă: Eu trebuie să declar că Ministerul de Finanţe s-a angajat, dar n-a 
plătit. 

G-ral N. Stoenescu: Nu sunteţi la curent. A treia chestiune, mult mai 
importantă, este că eu am sentimentul că domnii de la Calea Ferată consideră 
această instituţiune ca pe o proprietate a lor, pe care o exploatează cum vor, îi trag 
beneficiile şi le aranjează cum vor. 

M. Antonescu: Trebuie ca Regia Autonomă a Căilor Ferate să aibă un spirit 
mai puţin comercial împotriva Statului. Fiindcă Banca Naţională este aci prezentă, 
prin guvernatorul ei, trebuie ca, în această privinţă, să-i aduc omagiile mele fiindcă, 
în aceste împrejurări, a înţeles greutăţile Statului şi 1-a ajutat. Şi nu este o instituţie 
care să aibă un inventar primit de la Stat. Are, desigur, aurul Statului şi are un drept 
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de monopol, pe care nu i-1 amintesc cu nici o tendinţă, dar Banca Naţională ne-a 
ajutat, şi în trecut şi, mai ales, recent. 

Folosesc acest prilej ca să--i arăt recunoştinţa noastră pentru tot ceea ce a 
făcut, dar şi pentru sprijinul pe care l-a dat românilor din Transilvania. 

De aceea, ar face bine Calea Ferată ca să ia puţin din acest spirit, mai ales în 
împrejurările de faţă, când toate: puterile de viaţă, toate puterile producătoare 
româneşti trebuie să facă jertfe, ca să rezistăm împrejurărilor grele ale războiului. 

C. Buşilă: Calea Ferată este tot a Statului şi, prin urmare, poate să ceară. Ea 
trebuie să aibă un cont de ordine. 

M. Antonescu: Diferenţa de la cărbuni o suportă Ministerul Finanţelor? 
C. Buşilă: Este o cerere. ca să fie un _jalon pus pentru justificările de la 

sfârşit de an. Tariful redus pentru transporturile de lemne a fost introdus pentru ca 
să se poată acoperi nevoile, şi pentru ca să se facă aprovizionarea cu lemne în 
cursul verii, când lemnele sunt uscate. 

În fiecare an însă s-a prelungit acest tarif redus şi a venit peste transporturile 
de cereale şi sfeclă. Nu se făceau transporturile în timpul verii, pentru că nu 
convenea depozitarilor de lemne. Vara, lemnul este uscat şi chiar dacă nu este prea 
uscat, depozitarului nu-i dă mâna să ţină acest lemn în depozit şi să scadă la 
greutate. 

M. Antonescu: În această privinţă aveţi dreptate, şi de aceea vă rog ca anul 
acesta să faceţi un program de transporturi de lemn, şi acest program să-l mărginiţi 
la o anumită perioadă. 

C. Buşilă: Şi să nu se mai prelungească tarifele de transport. 
M. Antonescu: Dacă organizăm din vreme posibilităţile de transport pentru 

particulari, desigur că va trebui să facem publicitate asupra limitării acestui tarif 
redus. 

M. Vulcănescu: Cred că din punct de vedere tehnic, problema este pusă 
greşit, căci bugetul Căilor Ferate nu este independent de al Statului. Dacă de pe 
urma acestor operaţiuni, Regia Autonomă a Căilor Ferate va avea un deficit, acesta 
nu va putea fi suportat de Calea Ferată. Bugetul Căilor Ferate nu este, după cum 
am spus, un buget independent. De pe urma acestor operaţiuni vor rezulta unele 
deficite, dar noi nu vrem ca acum chiar să se pună un cont de ordine în 
contabilitatea Căilor Ferate, referitor la aceste diferenţe. 

C. Buşilă: Calea Ferată va fi, din nou, acuzată că face o exploatare proastă. 
Noi dorim să spunem că, la data cutare, am arătat diferenţele. 

M. Antonescu: Trecem la Creditul Comunal şi Judeţean. 
Al. Ottulescu: Aceasta este o chestiune veche. Ne-aţi dat-o dvs., odată, la 

Predeal. Asupra ei am făcut observaţiile necesare. 
M. Antonescu: Vreau să folosesc acest prilej pentru a arăta că trebuie precis 

determinată funcţiunea acestui Credit Judeţean şi Comunal. 
Creditul Judeţean şi Comunal trebuie să fie şi să rămână un organ pus la 

dispoziţia serviciilor publice, un instrument de credit al unor operaţiuni cari 
interesează, în primul rând, funcţionarea serviciilor publice. În proiectul pe care 
l-aţi făcut dvs., aţi pus Direcţia Creditului Judeţean şi Comunal, şi Creditul Viticol 
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pe lângă cele două dintâi. Dintr-o dată, s-a schimbat, fundamental, sensul pe care 
trebuia să-l aibă acest organ de credit. 

Nu cred că este interesul Statului, mai ales într-o perioadă de mari 
investiţiuni de interes general şi pentru apărarea naţională, ca Statul să-şi ia sarcini 
noi. În nici un caz, nu este interesul Statului ca să intre în operaţiuni de credit, de 
credit privat, atunci când el are încă atâtea lucruri de îndeplinit, pentru ca să ajute 
operaţiunile de credit necesare propriei lui activităţi. 

M. Vulcănescu: Nu este decât o moştenire din trecut, dar nu mai face 
operaţiuni. 

M. Antonescu: Folosesc această discuţiune ca să pun şi problema Creditului 
Viticol. În ceea ce priveşte Creditul Judeţean şi Comunal, el trebuie să rămână, cu 
desăvârşire, consacrat activităţii de credit necesar serviciilor publice şi 

administraţiei locale. Atât şi nimic mai mult. În ceea ce priveşte Creditul Viticol, 
toate funcţiunile de Credit Viti'-01, cari aparţineau, printr-o inadvertenţă şi printr-o 
periculoasă şi hibridă amestecare a unor rosturi particulare, cu cele de Stat, trebuie 
ca acestea să înceteze de a aparţine creditelor judeţene şi comunale. 

În schimb, folosesc acest prilej, dle ministru al Finanţelor şi dle guvernator 
al Băncii Naţionale, ca să vă rog foarte stăruitor să vă ocupaţi de organizarea unui 
Credit Viticol. 

G-ral N. Stoenescu: În cadrul Creditului Agricol. 
M. Antonescu: Spre deosebire de acest punct de vedere, eu cer un Credit 

Viticol separat. Creditul Viticol nu înseamnă un Credit Agricol, după cum 
unificarea creditelor agricole nu înseamnă lipsa de specializare. Într-o ţară de 
viticultori, cum este toată regiunea noastră de sub munte, într-o ţară în care venitul 
naţional trebuie să sporească prin viticultură, este esenţial ca să facem un Credit 
Viticol şi să dăm mijloace noi de producţie viticultorilor noştri. 

Folosesc acest prilej ca să fac un indemn, şi mă adresez şi dlui ministru al 
Agriculturii. Am avut, zilele trecute, o lungă convorbire cu dl. consul general 
Roede, de la Braşov. O-sa este unul dintre cunoscătorii problemelor viticole şi 

vinicole, pentru că, înainte de a aparţine organizării diplomatice, şi în vremea când 
organizarea Ribbentrop era o org:mi:,are intemntional4 do comerţ, desigur 1.:a ea 
avea şi o vastă reţea de informaţii şi de acţiuni politice, pe care pe urmă a aşezat-o 
la baza misiunii dlui von Ribbentrop. 

Dl. Roede, care cunoaşte aceste lucruri, ne-a spus că nu există în Europa alt 
vin care să poată face concurenţă vinurilor franceze vechi, cum este vinul 
românesc. Dl. Roede vă oferă şi vă pune la dispoziţie zece specialişti în vinificaţie, 
pentru ca să creaţi aci şcoala de vinificaţie, sau o secţie de vinificaţie în şcolile 
existente. De asemenea, socoteşte că este bine să trimiteţi în Germania, la şcoli le 
germane de vinificaţie câţi viticultori români vreţi dvs., ca să se specializeze în 
prepararea vinurilor, afirmându-mi că România, mâine, dacă ajunge la această 
specializare a vinului, va fi una din cele mai însemnate ţări exportatoare de vinuri. 

O-sa este unul dintre cei mai perfecţi cunoscători ai vinului, după parfumul 
lui putând arăta precis atât regiunea geografică de unde este el rezultat, cât şi 
vechimea. Este un adevărat atlas geografic, după parfumul vinurilor. O-sa mi-a 
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afirmat că vinurile noastre trebuiesc lucrate şi m-a asigurat că preparând aceste 
vinuri după o anumită tehnică, vom izbuti să facem un comerţ însemnat. 

Prin urmare, vă rog să luaţi legătura cu dl. consilier general Roede de la 
Braşov, care să vă dea toate lămuririle necesare, să vă spună unde se pot trimite 
viticultori în Germania şi unde trebuie să vă adresaţi ca să puteţi aduce în România 
specialişti pentru lucrări de vini1icaţie. 

Creditul Viticol este legat de aceasta, fie prin transformarea unora din 
instituţiile agricole existente, fie prin orice alt mod. Trebuie însă să dăm Creditului 
Viticol un rost de specializare. 

În rapoartele pe care le-au făcut Sindicatele Viticole se arată cifre cari mi 
s-au părut serios studiate, pentru ca să-mi atragă atenţia asupra venitului pe care îl 
aduce viticultura. În Ţara Românească, viticultura constituie nu numai o mare 
regiune economică asupra căreia trebuie să punem accentul, nu numai un sector de 
producţie naţională pe care avem datoria s-o ajutăm, dar constituie o ocupaţiune a 
populaţiei româneşti din regiunile de deal şi, cum aceste regiuni sunt numeroase, 
noi trebuie să ne angajăm să îngriJ im această populaţie, sprijinind-o prin operaţiuni 
de credit şi prin satisfacerea intereselor lor. 

Al. Ottulcscu: Se vede că este un destin al meu să mă ocup de Creditul 
Viticol, căci eu m-am mai ocupat odată de aceasta, în anul I 902. 

M. Antonescu: Prin urmare, astăzi luăm această hotărâre, ca dnii miniştri ai 
Finanţelor, Agriculturii, Economiei Naţionale, în înţelegere cu dl. guvernator al 
Băncii Naţionale, să facă propuneri. 

G-ral I. Sichitiu: Problema a fost deja rezolvată. Anul trecut, a fost 
prezentat dlui Mareşal un proiect de Credit Viticol, care, fie că a fost respins, fie că 
a trebuit să-l reţinem din cauza dlui Garoflid. S-a cerut şi părerea d-sale, şi d-sa a 
spus că trebuie să despărţim Creditul Viticol de asigurările viticole. 

M. Antonescu: Să-l puneţi la dispoziţia dlor miniştri cari se vor ocupa de 
acest credit. 

De asemenea, folosesc prilejul ca să amintesc dlui ministru al Finanţelor şi 
dlui guvernator al Băncii Naţionale că noi avem, în comun, un angajament faţă de 
dl. Mareşal Antonescu de a rezolva şi problema creditelor agricole într-un termen 
foarte scurt. 

G-ral N. Stoenescu: Vă voi informa care este stadiul chestiunii. 
Al. Ottulcscu: Casele Ţărăneşti de Credit şi Economie pot să funcţioneze. 
G-ral N. Stoenescu: S-a făcut totul împreună cu băncile populare. Totul se 

tennină imediat. Proiectul de decret este gata. Chestiunea garanţiei am aranjat-o cu 
dl. guvernator al Băncii Naţionale. Vom da drumul decretului în maximum o lună. 
A,em 1300 de unităţi sănătoase. capabile să acţioneze într-un spaţiu economic 
corespunzător. 

M. Antonescu: Câte Bănci Ţărăneşti contaţi să introduceţi? 
G-ral N. Stoenescu: Completăm spaţiul Băncilor Populare, şi în regiunile cu 

populaţie străină am pus mai multe, în special în regiunile săseşti şi şvăbeşti. 
M. Antonescu: Foarte bine. 
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La art. 8, aci şi eu împărtăşesc punctul de vedere al dlui guvernator al Băncii 
Naţionale. La art. 8 s-a prevăzut că, prin<tre> operaţiunile pe care le poate face 
instituţia este şi primirea depunerilor particulare. 

Dlor, noi trebuie să ajungem să ne fixăm un principiu precis al scopurilor şi 
mijloacelor noastre în organizarea acestor instituţii. Dacă creăm posibilitatea ca 
aceste credite să absoarbă depunerile particulare, dacă aceeaşi posibilitate o au şi 
băncile populare, dacă, în acelaşi timp, se organizează şi băncile ţărăneşti, în loc să 
atragem atenţiunea lumei ţărăneşti că este o organizare nouă a Creditului, că 
trebuie să aibă o încredere nouă în această instituţie, izbutim ca prin propria noastră 
acţiune să micşorăm acest efect psihologic în materie de depuneri şi de credit, 
creând unele confuziuni şi unele concurenţe, cari ni se par nepotrivite. 

În art. 8 din decretul dvs. aţi pus acest principiu: Pentru a-şi îndeplini 
atribuţiunile, Creditul Judeţean şi Comunal va dispune de unnătoarele fonduri: 
fonduri particulare, fondurile unit~_ţilor, fonduri în legătură cu împrumuturi, cu 
fondul de comerţ, subvenţii acordate de Stat, depuneri benevole ale unităţilor 
administrative, depuneri benevole particulare ... 

M. Vulcinescu: Aci intră depunerile particularilor cari lucrează cu 
comunele. 

M. Antonescu: Dvs. le creaţi atâtea avantagii şi trebuie să lăsaţi şi celorlalte 
instituţii unele posibilităţi ... 

M. Vulcinescu: Dar nu are să depună nimeni în afară de aceştia. 
M. Antonescu: Atunci, vă rog să precizaţi în textul de lege. 
G-ral N. Stoenescu: Observaţiile Băncii Naţionale au venit după publicarea 

legii. 
M. Antonescu: Dl. Mareşal Antonescu mi l-a trimis mic. 
Vă rog să nu mai publicaţi decrete fără ca eu să le văd. Treceţi pe la 

dl. Mareşal, fiindcă domnia-sa este Conducător al Statului, dar să nu mă consideraţi 
inexistent în Stat. Dl. Mareşal mi-a trimes decretul dvs., iar dvs. n-aţi aşteptat să-mi 
dau părerea şi l-aţi publicat. Dl. Mareşal însă are convingerea că eu l-am văzut. 
lată, dl. Mareşal a pus pe acest decret al dvs. rezoluţia: "Dlui Mihai Antonescu, 
care se ocupă de organizarea Creditului, pentru a-şi da avizul", iar dvs., fără ca eu 
sa-mi fi dat avizul, ati trecut decretul. 

G-ral N. Stoenescu: Nu trebuie să vă formalizaţi. Eu n-am văzut această 
rezoluţie. 

M. Antonescu: Eu înţeleg că rolul meu trebuie respectat. Când mi se dau 
anumite însărcinări, înţeleg să mi le îndeplinesc. 

G-ral N. Stoenescu: Mi se aduce o imputaţie şi trebuie să mă apăr. N-am 
văzut această rezoluţie, iar Decretul-lege s-a făcut la Preşedinţie, fără ştirea mea. 

M. Antonescu: Mi se pare curios. Cum s-a făcut de Preşedinţie, când eu am 
originalul semnat de dvs. şi cu viza dlui Mareşal? 

M. Vulcănescu: S-au pierdut primele originale şi s-au făcut altele. 
M. Antonescu: Originalele mi s-au trimes pentru aviz şi dvs. le-aţi 

considerat pierdute. Nu sunt pierdute, o dată ce ele au rezoluţia dlui Mareşal şi 

observaţiunile dlui guvernator. 
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G-ral N. Stoenescu: În momentul când dl. guvernator mi-a dat aceste 
observaţiuni, decretul era publicat în "Monitornl Oficial". Cum vă închipuiţi că eu 
aş fi putut comite o asemenea indelicateţă? 

M. Antonescu: Ştiţi de ce vă spun aceasta? Pentru că dvs. aţi modificat un 
decret al Ministerului Propagandei ... 

G-ral N. Stoenescu: Şi pentru acela vă voi răspunde. 
M. Antonescu: ... şi dacă se produc deficienţe, dl. mareşal Antonescu se 

întoarce la mine, fiindcă nu păstrez unitate de legislaţie. De aceea, vă rog să faceţi în 
aşa fel ca eu să-mi păstrez rostul pe care îl am. 

Atunci, la art.8, vă rog să prevedeţi că, prin instrucţiunile care se vor da, 
aceste depuneri se referă la acelea ale pa11icularilor, care lucrează cu comunele. Pe 
mine mă preocupă să stabilim principii unitare şi precise. 

În ceea ce priveşte dobânda de 5%, aici este o observaţie cu caracter 
economic a Ministerului de Finanţe, care zice: Cu această dobândă, nu credem că 
obligaţiunile vor putea fi plasate pe piaţă, când dobânda legală a pieţii este de 7%. 

M. Vulcănescu: A fost o cerere a Ministerului Afacerilor Interne. Dar 
instituţia aceasta lucrează şi cu subvenţii. 

M. Antonescu: Cum ca va face operaţiuni de credit funciar, nu ştiu dacă prin 
această măsură nu se va reduce valoarea titlurilor. Este bine ca noi să emitem titluri 
de acestea, cu o dobândă atât de redusă? 

G-ral N. Stoenescu: Şi împrumuturile de Stat se lansează cu 4 jumătate la 
sută. 

M. Vulcănescu: Eu, personal, m-am opus, dar clauza aceasta a fost 
introdusă din cauza insistenţei Ministerului de Interne. 

M. Antonescu: Domnilor, înainte de a discuta alte chestiuni de pe ordinea 
de zi, fiindcă este dl. guvernator aici, aş vrea să-i semnalez unele observaţiuni 
fă.;ute de dl. Cristu, în legătură cu acordul cu Germania. Dl. Cristu, cercetând 
aranjamentul economic de la Berlin, crede că vom avea un deficit şi, deci, un sold 
creditor al balanţei comerciale cu Germania, care se va ridica, la sfărşitul anului, la 
o cifră de 700 milioane Reichsrnark. Raţionamentul său este acesta: domnia-sa a 
sccotit că vom exporta în Germania mărfuri în valoare de 500 milioane Rm. 

I. Marinescu: Cifra este greşită şi pentru import şi pentru export. 
M. Antonescu: Petrolul reprezintă cel puţin 60% din totalul exportului; 

cerealele şi leguminoasele reprezintă 25%. iar importul din Germania este apreciat 
de dl. Cristu ca fiind de circa 200 milioane Rm. 

I. Marinescu: Cifra este greşită şi pentru import, pentru că dl. Cristu nu ţine 
cent de lista C, a materialelor care urmează să fie importate de autorităţi. 

M. Vulcănescu: Nici de armament. 
M. Antonescu: Pe de altă parte, dl. Cristu consideră ca simple promisiuni 

ccntingentele de fier, semifabricate, tablă, oţel şi altele, prevăzute totuşi în 
ccntingentele acordate. Dl. Cristu afirmă că acest deficit german şi sold creditor 
românesc s-ar compensa cu livrări de aur şi devize şi, oarecum, prin creditul de 
îmrmare. 

Consecinţa inevitabilă: un spor considerabil de emisiune al Băncii Naţionale. 
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Prin unnare, asupra acestei prime părţi a raportului, mi se pare că aceste 
afirmaţii sunt cam superficiale şi, în orişice caz, dl. Cristu avea datoria ca, o dată cu 
observaţiunile d-sale, să prezinte şi cifre. 

G-ral N. Stoenescu: Este organul dvs. de execuţie. 
M. Antonescu: Îi voi face dlui Cristu observaţiunile care i se cuvin. 
Al. Ottulescu: Dl. Mareşal ne-a cerut să-i dăm, foarte repede, rapoarte 

asupra acestei note. Putem să vă dăm şi dvs. raportul pe care l-am înaintat dlui 
Mareşal. 

I. Marinescu: Şi noi am dat dlui Mareşal un raport. 
M. Antonescu: Eu vreau acum să pun o problemă practică. Dl. Marinescu 

ştie că eu am stăruit la Berlin pentru alcătuirea unei comisii care să controleze, 
lunar, schimburile comerciale între noi şi Gennania, dar dl. Răsmeriţă n-a făcut ca 
această obligaţiune să fie introdusă in acord. 

M. Vulcănescu: Este: şi lwiar şi trimestrial. 
M. Antonescu: E vorba numai de o comisiune care cercetează, dar eu 

prevăzusem înfiinţarea unei comisii pentru sincronizarea schimburilor. 
M. Vulcănescu: Este prevăzută. 
M. Antonescu: Este prevăzută o comisie, care examinează cum s-a lucrat, 

dar fără nici o corespondenţă de echilibrare între cele două elemente ale balanţei. 
Această obligaţiune nu este prevăzută expres, deşi mie mi-a fost consimţită ca 
atare. 

De aceea, am ţinut ca această primă parte a raportului, cu orişicâtă 

superficialitate ar prezenta ea problemele, să fie ţinută în seamă ca un element, 
pentru ca să rog pe dl. ministru al Economiei Naţionale, pe dl. ministru al 
Finanţelor şi pe dl. guvernator al Băncii Naţionale să dea dispoziţii să se constituie 
această comisie lunară, care să înceapă să lucreze exact la o lună de la încheierea 
acordului, aşa cum s-a stabilit în acord. Această comisie să facă rapoarte scrise, 
pentru ca Guvernul să poată interveni la timp şi să arate situaţia; să se întocmească 
procese verbale, scrise, asupra modu lui cum funqionează şi se execută convenţia şi 
asupra felului cum se fac schimburile. 

M. Vulcănescu: Pe deasupra, se face un calcul trimestrial. 
NI. Antonescu: Rapoarte trimestriale se fac, pentru ca să se facă eventuale 

revizuiri, prin măsurile care urmează să se ia. Comisiunea să înainteze Guvernului 
rapoarte, cu propuneri asupra intervenţiilor pe care, eventual, trebuie să le facă 
Guvernul pentru executarea Convenţiei. 

Aceasta, pentru că şi anul trecut am fi putut să facem acest lucru şi să 

urmărim concomitenţa între schimburi, dar, datorită unui organ, care să 

supravegheze pe teren, cu toată consecvenţa, executarea Convenţiei, n-am putut 
cere la vreme echilibrarea. 

G-ral N. Stoenescu: Comisia aceasta ar trebui să lucreze la dvs., la 
Ministerul Afacerilor Străine. 

M. Antonescu: Voi da dispoziţiuni dlui Cristu, însă doresc ca şi dvs. să daţi 
instrucţiuni tuturor celor cari vor participa în această comisie, pentru executare. 
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M. Vulcănescu: În cc spune dl. Cric.;tu, următorul lucru este exact, în raport 
cu poziţia Băncii Naţionale:dl. Cristu se interesează de mărfurile de piaţă. În ceea 
ce priveşte mărfurile de piaţă, noi vom avea deficit. Lucrul acesta are consecinţa că 
Banca Naţională nu poate retrage, cu Ici, mărci de pe piaţă, decât pentru aceste 
mărfuri care se importă. Dar lucru acesta este cunoscut. 

G-ral N. Stoenescu: Totdeauna balanţa noastră comercială a fost creditoare 
faţă de Germania. 

M. Antonescu: Pe de altă parte, Germania are faţă de noi obligaţiunea 
livrării unei cantităţi de aur, în cazul când ea va continua să aibă faţă de noi o 
balanţă comercială deficitară, adică creditoare pentru România. De îndată ce se 
stabileşte un sold în favoarea noastră, avem dreptul să cerem Germaniei executarea 
clauzei privitoare la aur. 

Al. Ottulescu: A sosit şi al doilea vagon. 
M. Antonescu: Sunt foarte fericit. Aş fi foarte recunoscător dacă 

dl. guvernator ar face să se ştie, la o adunare generală, sau cu vreo ocazie, de 
sporirea aurului de la Banca Naţională, fiindcă sunt foarte mulţi dintre acţionarii 
Băncii Naţionale, ca şi mulţi din ţară - pentru că n-am obiceiul să-mi măsor 

strădania aceasta zilnică - care îşi închipuie că tot ce se face rău în guvernare este 
opera mea, aş fi fericit dacă s-ar spune că 111-am ocupat şi de o operaţiune care se 
poate măsura cu greutatea aurului intrat la Banca Naţională, nu pentru ca să-mi 
aştept din aceasta vreo mulţumire, dar să fie şi alţii informaţi că, odată, prin 
inadvertenţă, am făcut şi eu un lucru folositor României. 

Al. Ottulescu: Da, dle prim-ministru. Nu spunem nimic de Germania, 
spunem numai că a sporit cantitatea de aur de la Banca Naţională. Nu trebuie să 
spunem nimic despre Germania. 

M. Antonescu: Da, fiindcă este vorba de un protocol secret. 
Al. Ottulescu: Tocmai de aceea. Mai ales că am auzit că dl. Clodius a fost 

viu interpelat de unguri şi a trebuit să se apere. Pentru că lucrul nu era încă făcut, a 
spus că nu s-a dat României aur. 

M. Antonescu: Dl. Clodius a fost interpelat şi de bulgari şi de alţii. 
M. Vulcănescu: Mai bine să avem aurul aici şi să nu vorbim de el. 
M. Antonescu: De asemenea, aş dori ca la unul din consiliile noastre 

economice, o <lată pe lună, să se discute aplicarea clauzelor comerciale şi 
economice din convenţiile României cu celelalte ţări, modul cum funcţionează şi 
consecinţele care trebuiesc luate în considerare din constatările acestui examen. 
Aceasta este o necesitate, fiindcă, din nefericire, cele mai multe din convenţiile 
noastre nu sunt puse în valoare de noi; le executăm şi nu coordonăm activitatea 
Guvernului în aşa fel ca să scoatem din convenţiile noastre toate avantajele pentru 
Stat. .. 

Cu aceasta mă refer şi la interesele de ordin financiar, de schimburi şi de 
plăţi, şi la interesele de ordin tehnic, sau la cele de ordin agricol. Dvs. urmăriţi 
toate convenţiile noastre, toate drepturile pe care le are Statul Român din 
convenţiile cu caracter economic şi comercial şi atrageţi atenţia, în Consiliul de 
Miniştri, asupra măsurilor care trebuiesc luate, ca să punem în valoare toate 
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drepturile noastre şi să obţinem cât mai multe ameliorări, în vederea negocierilor 
viitoare. 

M. Vulcănescu: Mai ales că unele convenţii prevăd, pentru fiecare parte, 
chestiuni care urmează să se rezolve în cursul anului. 

M. Antonescu: Desigur. 
Raportul nr. 20.046/942, al Cabinetului Civil Militar, pentru administrarea 

B.B.T.-ului, în legătură cu trimiterea unor specialişti agricoli în Basarabia şi 
Bucovina. S-a acut ceva, dle Pană? 

A. Pană: Nu cunosc raportul. 
M. Antonescu: Este o corespondenţă intervenită între guvernator şi 

Preşedinţie, în legătură cu experţii germani. 
Când dl. Clodius a venit în România, după ce trupele noastre trecuseră 

Nistru! şi după ce s-a semnat primul Protocol în legătură cu Basarabia şi Bucovina, 
atunci dl. ministru Clodius m-a rugat ca, o dată cu clauzele de export al produselor 
noastre agricole din Basarabia, să primesc şi clauze prin care se introduceau experţi 
agricoli germani la noi. 

Am refuzat dlui Clodius această propunere, spunându-i că nu priveşte 
punctul de vedere politic, pentru că acesta este primul Protocol după încorpo
rarea Basarabiei şi Bucovinei şi că el are o valoare istorică. Eu nu primesc 
introducerea acestei servituţi în Protocol, aşa cum s-a acut cu Tratatul de la Berlin, 
în art. 43-45. 

Am arătat că nu pot primi o asemenea servitute într-un Protocol care are 
pentru România o valoare istorică. Dl. ministru Clodius m-a înţeles şi mi-a spus să 
o punem într-o corespondenţă separată. Mi-a spus că urmăreşte să ne pună la 
dispoziţie experţi agricoli, întrucât va mai trece timp până când instituţiile agricole 
în Basarabia vor lua fiinţă. Mi-a mai adăugat că urmează să ni se dea maşini; 
pentru aceasta vom avea nevoie de experţi. 

Eu i-am răspuns dlui Clodius că nici de această dată nu primesc, nici chiar 
sub formă de corespondenţă, să fac angajamente, întâi, pentru că noi vom avea 
propriile noastre servicii publice, cari se vor ocupa de aceste chestiuni, şi eu nu pot 
stabili o concurentă între aceşti factori. În al doilea rând, pentru că nu concep ca 
experţii, <pe> cari i-ar avea, să funcţioneze în România în altă parte decât pe lângă 
Legaţiunea Germană. Dacă voi voii să-i folosesc, îi voi folosi în condiţiunile în 
care le voi stabili cu şeful Misiunii Germane. 

Dl. ministru Clodius a renunţat. Experţii au venit însă în Basarabia şi s-a 
spus, la un moment dat, că experţii trebuie să lucreze conform unui Protocol care ar 
fi fost încheiat cu Guvernul Român. Dl. Mareşal Antonescu mi-a confirmat că d-sa 
n-a încheiat un asemenea Protocol şi m-a întrebat dacă nu cumva l-am încheiat eu. 
I-am răspuns că nu şi, din contra, am refuzat să închei. 

M-am adresat dlui ministru al Agriculturii, şi d-sa mi-a spus că n-a încheiat 
nimic. 

G-ral I. Sichitiu: Mi s-a cerut, şi am dat acelaşi răspuns. 
M. Antonescu: Ne-am pus de acord ca să nu admitem decât experţi pe lângă 

Legaţia Germană. Experţii totuşi au venit şi le-am cerut să-mi indice care este 
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Protocolul pe baza căruia s-au prezentat în Basarabia. Nu mi-au trimis nici un 
Protocol şi, până la urmă, în fapt, unii din aceşti experţi au lucrat pe lângă 

dl. guvernator, g-ral Calotescu. Acei de pe lângă dl. g-ral Voiculescu n-au lucrat. 
A. Pană: Este unul care lucrează. 
M. Antonescu: În cele din urmă, a primit unul. Eu însă am fost sesizat de 

Cabinetul Civil Militar, care a spus că dl. Wachmann a adresat, la 18 octombrie 
1941, o scrisoare în legătură cu trimiterea unor specialişti. Iată rezoluţia 
dlui Mareşal: "Doresc să rămână definitiv stabilit că experţii agricoli nu s-au admis 
de către Guvernul Român, nici printr-o convenţie specială, nici prin vreun acord, 
de orice natură, între Guvernul Român şi Guvernul German". 

Aceşti experţi agricoli nu pot avea decât condiţiunile pe care le-au avut toţi 
experţii cari au fost primiţi de noi în cadrul unor colaborări consimţite de dl. 
Mareşal Antonescu, în principiu, în negocierile sale cu Filhrer-ul, şi aceşti experţi 
nu pot să aibă alte condiţiuni decât acelea de a funcţiona pe lângă Legaţiunea 
Germană şi de a conlucra cu departamentele, sau pe teren, conform instrucţiunilor 
date de dnii miniştri. Acesta este un principiu stabilit o dată pentru totdeauna. Dacă 
aceşti experţi pot fi altfel folositori, ca să pună în valoare obligaţiunile germane de 
a ne furniza maşini, în acest caz vă rog să daţi dlor guvernatori din Basarabia şi 
Bucovina lista tractoarelor şi a maşinilor necesare, ca să le ceară dlor experţi să 
trimită informaţiunile necesare Guvernului German. Aceasta, în conformitate cu 
cele spuse de dl. Clodius. 

A. Pană: Nu va fi nevoie. 
M. Antonescu: Nevoie va fi, dar nu va fi eficace. În ceea ce priveşte 

tractoarele, vă rog ca distribuţia lor să o admiteţi, în principiu. 
Ole Minescu, dvs. aţi făcut o indiscreţie de neiertat asupra unor lucruri 

discutate în Consiliu. Mi-aţi trimis pe toţi cei <pe> care îi interesează tractoarele, 
înainte de a se lua o hotărâre definitivă. M-am trezit cu peste 30 de cereri de 
tractoare, în care se precizează că, după informaţiile primite de la I.N.C.0.0.P., eu 
aş fi blocat toate tractoarele. 

Nu se poate lucra într-un serviciu public şi în raporturile cu Statul, cu această 
procedură de informare a particularilor, pentru că eu nu am blocat tractoarele ca să 
zădărnicesc o acţiune, ci să organizez mai bine o măsură în interesul Statului. Când 
am luat această măsură, trebuia ca dvs. să daţi explicaţiuni celor interesaţi, că este 
vorba de o dispoziţie luată în interesul agriculturii şi nu este vorba de o măsură 
personală, sau cu caracter administrativ, luată de Guvern în contra intereselor 
agricultorilor. 

Gh. Minescu: Aşa au fost informaţi. Noi a trebuit să dăm explicaţii, că 
Guvernul studiază problema. 

M. Antonescu: Vă atrag atenţiunea că păstrăm totuşi dispoziţiile de blocare, 
dar în alt sens. Chiar astăzi să mi se depună tablourile cu persoanele cari au angajat 
tractoare, data când le-a angajat şi sumele avansate. De asemenea, distribuţia 

tractoarelor vă rog să o faceţi numai după ce veţi fi primit de aci indicaţii asupra 
modului cum să se facă distribuţia. 
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Dvs. ştiţi că vin acum o serie de tractoare mari, şi pe urmă vor veni 1000 de 
tractoare mici, şi eu nu doresc ca, atunci când Statul va lua asupra lui sarcina 
lucrării pământului foştilor proprietari din Basarabia, să nu aibă la dispoziţie decât 
tractoare mici, iar pe cele mari să le distribuiţi dvs. 

Sunt tractoare, şi tractoare! Dvs. aţi contractat obligaţia de a fumiza 
tractoare. Respectaţi-o, dar nu veţi distribui nici un tractor mare, decât cu aprobare 
specială, în cadrul planului pe care îl vom întocmi pentru distribuţia, de acum 
înainte, a acestor tractoare. 

De asemenea, rog, în special, pe dl. ministru al Agriculturii, şi vă rog şi pe 
dvs., toţi, să luaţi act că vom avea o discuţie specială, în care vom stabili în ce mod 
putem să creăm o societate. Trebuie de văzut în ce mod putem să punem în valoare 
aceste experienţe, chiar în Basarabia, unde sunt teritorii, sunt suprafeţe de 500.000 
ha, ale expatriaţilor, care trebuiesc puse în valoare, şi unde, până astăzi, nu s-au 
luat măsuri concrete. Altfel, riscăm ca sute de mi·i de hectare, care s-au şi plătit, să 
rămână neproductive. 

Dvs. ştiţi că dl. guvernator al Basarabiei s-a adresat Uniunii Sindicatelor 
Agricole, ca să-i dea arendaşi. 

A. Pană: Este greu să găsiţi arendaşi numai pe un an de zile. 
M. Antonescu: Este greu să găsiţi arendaşi în februarie. Arendaşii se găsesc 

toamna, pentru că ei consideră anul agricol din toamnă până în toamnă. 
Trebuie un plan agricol pentru punerea în valoare a acestor terenuri, şi cred 

că trebuie să folosim această idee a creării unei societăţi de exploatare, dând acestei 
societăţi dreptul să facă o experienţă utilă şi să pună în valoare aceste terenuri. Vă 
rog să studiaţi problema şi să-mi faceţi propuneri concrete pe această bază. 

Faţă de faptul că este târziu, că nu vreau să creez nemulţumiri în rândurile 
proprietarilor, vă rog să luaţi act că rămâne pe deplin stabilit că se vor distribui 
numai tractoare mici, şi nu mari, după cum în tabloul pe care mi-l veţi trimite, 
dle Minescu, să se menţioneze dacă cei cari s-au înscris mai dispun sau nu încă de 
alte tractoare. 

Gh. Minescu: Aceasta n-ar putea-o spune decât Ministerul Agriculturii. 
M. Antonescu: Au fost la mine trei mari proprietari, cari, cu foarte multă 

sinceritate, mi-au spus: "Mai avem câte două tractoare, dar să fie şi al treilea!" Şi 
atunci, faţă de această psihologie, ~u nu spun să nu fie şi al treilea tractor, dar să fie 
într-un moment când se poate îndestula agricultura şi când pot da, realmente, 
tractoare tuturor, ţinând seama de caracterul producţiei, în primul rând, şi apoi de 
acela al unei organizări patriarhale. 

Pe dl. ministru al Economiei Naţionale îl rog să-mi facă o notă asupra 
modului în care funcţionează convenţia acordului cu Italia. Vă atrag atenţiunea că, 
din nefericire, ca şi în raporturile cu Germania, dacă avem un serviciu politic de 
cea mai reală colaborare - dnii Killinger şi Bova-Scoppa - în raporturile cu Italia, 
serviciul italian este la înălţimea cdui german, în schimb, serviciul economic în 
legătură cu Italia nu ţine niciodată seama de ceea ce face România pentru Italia. Nu 
se fac niciodată comunicări, cu concluziuni politice, despre jertfele şi contribuţia 

112 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



<României>, dar, în schimb, se dau informaţii cu concluziuni politice în legătură 
cu măsurile luate de Guvernul Român împotriva intereselor Italiei în România. 

Trebuie să vă menţionez că am fost în posesia unei note informative recente, 
prin Serviciul Secret, în legătură cu condamnările pentru neregularităţile 

transporturilor italiene din regiunea Sibiului, condamnări pe care le-au avut de 
suferit unii supuşi români şi străini. Aceasta a fost dată cu concluziuni politice la 
Roma, ceea ce m-a determinat sfi iau anumite măsuri în legătură cu acei cari, nu 
pentru prima dată, încearcă să denigreze jertfele noastre în folosul Italiei. 

De aceea, ca să evit în viitor aceste metode şi pentru că doresc să informez, 
oficial, Guvernul Italian despre contribuţia românească în legătură cu Italia, cum s-a 
făcut şi cu Germania, vă rog să pregătiţi, dlor miniştri, şi pentru Italia, tablouri 
grafice şi informaţiuni asupra contribuţiei noastre şi serviciilor făcute Italiei. 
Aceasta, pentru că doresc să pregătesc un memorandum, pe care îl voi trimite 
Ducelui şi contelui Ciano, ca să arăt care este contribuţia românească faţă de Italia. 

Rog pe dl. ministru de Finanţe să-mi trimită o notă în legătură cu finanţarea 
operaţiunilor cu Italia. Rog pe dl. guvernator al Băncii Naţionale, pe care nu o dată 
l-am deranjat solicitând sprijin pentru Banca Italiană, să aibă gentileţea să-mi dea o 
notă privitoare la aceste operaliuni, de la septembrie 1940 până astăzi. De 
asemenea, dnii miniştri ai Economiei Naţionale, Agriculturii, Comunicaţiilor şi al 
Aprovizionării, să-mi trimită note în legătură cu activitatea dumnealor în această 
materie, în legătură cu transporturile militare italiene şi transporturile de petrol. De 
asemenea, participarea capitalului italian în întreprinderi, până la septembrie 1940 
şi de la această dată încoace. 

De asemenea, I.N.C.0.0.P.-ul, dacă a avut raporturi directe. 
Ministerele să fie obligate să înainteze Preşedinţiei - se va face o circulară, 

scrisă, în numele meu - în termen de zece zile de la primirea circulării, rapoarte 
rezumative, cu grafice şi tablouri numerice asupra contribuţiei României, 
economică sau de război, în folosul Italiei, urmând ca să să întocmească un 
memorandum asemănător aceluia care a fost făcut, recent, pentru Germania. 

Urmează raportul nr. 41.; 7 l /941, al Marelui Stat Major, cu privire la 
fondurile necesare Direcţiunii Generale a Drumurilor, pentru executarea lucrărilor 
de interes militar. 

C. Buşilă: Noi avem nevoie de aceşti bani pentru executarea contractelor în 
legătură cu programul de lucru. Mai avem nevoie de 280 milioane lei. Am ruga pe 
dl. ministru al Finanţelor să ne spună ce ne poate da. 

M. Antonescu: Statul Major înaintează corespondenţa privitoare la fonduri, 
la Direcţiunea Generală a Drumurilor. Această chestiune a drumurilor de interes 
militar a fost pusă în conferinţa de la 12 decembrie, de la Marele Stat Major, de sub 
preşedinţia dlui Mareşal Antonescu. Cu acel prilej, dl. Mareşal a dispus ca 
ministrul Lucrărilor Publice să supună această chestiune în primul Consiliu 
Economic. Armata s-a ocupat, anul trecut, şi de unele contracte, cum a fost 
contractul Todt, care a fost încheiat de Marele Stat Major. 

Fiind vorba, anul trecut, de o perioadă de război, fiind nevoie de drumuri 
strategice, de drumuri militare. de c1lte lucrări care trebuiau făcute cu toată 

113 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



discreţia, era nonnal ca şi Armata să se ocupe de aceste lucrări, şi s-a lucrat în 
acord cu Direcţiunea Drumurilor. Tablourile, pe care le prezintă şi Direcţiunea 

Drumurilor şi Marele Stat Major, prevăd construcţii de şosele în Basarabia şi 
Bucovina, poduri peste Prut şi Nistru, continuarea lucrărilor în Vechiul Regat, 
lucrări diferite, 2 miliarde lei. 

Pentru că această problemă este în legătură cu examinarea lucrărilor, a 
întâietăţii lucrărilor, a termenului şi a mijloacelor de transport, vă rog să examinaţi, 
din nou, dle ministru al Lucrărilor Publice, toate aceste capitole privind executarea, 
şi pe urmă să le discutaţi cu dl. ministru al Finanţelor. 

După aceea, să veniţi într-un Consiliu, ca să luăm o hotărâre, fiindcă, 

deocamdată, cu un simplu tablou este foarte greu să ajungem la o hotărâre. 
C. Buşilă: Nu am pus eu această chestiune în discuţie. 
M. Antonescu: În noua organizare administrativă vor fi câţiva consilieri 

ministeriali. Vă rog să ţineţi seama de acest lucru, pentru că în consiliile tehnice, pe 
care le alegeţi, se rezolvă lucrările consilierilor ministeriali. Noi mergem la 
organizarea administrativă şi la instituţia consilierilor ministeriali. 

Încadrarea acestor consilieri ministeriali o vom face de acord cu dvs. Vom 
stabili însă să nu creăm o nouă instituţie a consilierilor tehnici, separată de ideea 
consilierilor cu caracter administrativ de până acum, pentru că, în foarte scurtă 
vreme, vom introduce această instituţie a consilierilor ministeriali, cari vor fi 
tocmai aceşti consilieri tehnici, prevăzuţi de dvs. 

C. Buşilă: Aceştia sunt cei de la Economia Naţională? 
M. Antonescu: Da. 
"Preţul ovăzului". 

G-ral I. Sichitiu: Am pus această chestiune în discuţia Consiliului, pentru 
că, de câtva timp, însămânţările cu ovăz scad treptat. Din cauza aceasta am avut şi 
mari dificultăţi în aprovizionarea Armatei. Pentru ca cultivatorii să fie tentaţi să 
cultive ovăz, faţă de disponibilităţile de sămânţă pe care le avem, am propus ca 
preţul ovăzului să fie revizuit. Acum este 72.000 lei vagonul, şi ar trebui urcat 
puţin, ca să fie apropiat de preţul orzului. Aceasta, ca să tentăm pe producători să 
insământeze din nou ovăz. 

A. Pană: Poate că ar fi nimerit să trimetem această chestiune la Comisia 
preţurilor şi apoi s-o aducem la dvs. 

M. Antonescu: De acord, dacă mai ales constataţi că au scăzut suprafeţele 
de ovăz şi credeţi că singura explicaţie este aceasta, trebuie să ne gândim şi la pret, 
însă, pentru stimularea producţiei, preţul nu este singurul mijloc. Şi atunci, vă rog 
să faceţi propuneri şi în ceea ce priveşte preţul, dar şi în ce priveşte organizarea, în 
genere, a producţiei de ovăz; ce unneză să mai facem, prin Camerele Agricole şi 
prin Cooperative, ca să putem ajuta această producţie. 

G-ral N. Stoenescu: Şi ar fi interesant de ştiut în ce măsură s-a realizat 
planul de cultură de anul trecut; dacă acest plan de cultură n-a fost numai un 
document de birou. 

G-ral I. Sichitiu: S-a realizat pentru 95%. 
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M. Antonescu: Este interesant să vedem, la un Consiliu viitor, cum s-a 
realizat planul de cultură de anul trecut; să vedem cât este de susceptibilă ţara 
noastră să meargă la o economie dirijată pe liniile mari ale producţiei. 

"Preţul lemnului pentru hârtie". 
Dlor, doresc să vă informez asupra unei discuţii pe care am avut-o cu 

directorii de ziare, care au cerut sporirea pretului ziarului. Faţă de sporirea generală 
a preţurilor, când salariile s-au ridicat, când hârtia s-a scumpit, când cheltuielile de 
întreţinere şi amortizare sunt proporţionale cu preţurile maşinilor şi cu investiţiile, 
este foarte greu să se menţină preţul actual al ziarului. Toate aceste elemente 
legitimează o sporire a acestui preţ. 

Cu foarte multă obiectivitate, directorii de ziare au recunoscut că trebuie să 
legăm această sporire de o serie de condiţiuni noi, care să evite, pe viitor, o nouă 
sporire a acestui preţ, ca să nu mergem şi aici la o ridicare progresivă a lui, după 
cum au consimţit să legăm sporirea preţului de anumite contribuţii pe care trebuie 
să le facă pentru fondul profesional, pe care sunt preocupat să-l organizez, în 
folosul ziariştilor pensionari sau a asistenţei ziariştilor. 

Pentru partea care vă interesează pe dvs., directorii de ziare au convenit să 
nu introducem sporirea preţului decât în momentul când vom fi stabilit un acord 
complect între furnizorii de lemne, fabricanţii de hârtie, Direcţia Căilor Ferate şi 

societăţile petroliere furnizoare de păcură, care să garanteze reciproc, printr-un 
acord comun, fixarea preţului pentru lemnul necesar fabricaţiei de hârtie, fixarea 
preţului hârtiei şi cantităţile minimale de hârtie care vor fi fumizate, furnizarea de 
către "Distribuţia" şi celelalte societăţi petroliere a cantităţilor de păcură necesare 
producţiei de hârtie şi fixarea preţului ziarelor, în raport cu preţul hârtiei, astfel 
garantat. 

C. Buşilă: Oficiul de vânzare a hârtiei este cheia. 
M. Antonescu: Am vorbit şi de el, atunci când am spus că el garantează 

preţul hârtiei. Pentru ca Oficiul de vânzare a hârtiei să producă, trebuie să aibă 
toate materiile prime necesare, lemn şi păcură. Directorii de ziare m-au informat că 
ultimele reduceri în fabricaţia hâ1tiei nu rezultă numai din micşorarea cantităţilor 
de combustibil, sau de pe urma întârzierilor inerente greutăţilor de transport, ci şi 

faptului că pretul de producţie este prea mic şi, mai ales, că preţul de producţie 
pentru hârtia rotativă este mult disproporţionat faţă de acela al hârtiei plane, în 
afară de faptul că preţul hârtiei nu este remunerator, întrucât preţul lemnului este 
foarte redus. 

Cum Statul este furnizor de lemn ... 
G-ral I. Sichitiu: Şi cel mai mare proprietar de păduri. 
M. Antonescu: ... este în interesul nostru să facem o revizuire a preţului 

lemnului, şi pentru majorarea veniturilor C.A.P.S.-ului. Noi însă trebuie să 

urmărim o politică de preţuri care să nu găsească Statul ca pe un Ianus, jumătate cu 
o atitudine, când este vorba de impuneri de preţuri pentru particulari, şi jumătate cu 
o altă atitudine, când îşi fixează el singur anumite preţuri. Prin urmare, sporul de 
preţuri pe care îl va impune C.A.P.S.-ul trebuie să ţină seama de necesitatea ca 
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atitudinea Statului să fie unitară şi el să dea, primul, exemplu al stabilităţii şi 

mărginirii rentabilităţii, prin sporurile pe care le propune. 
Am avut, în ultima vreme, propunerile pe care le-au făcut dl. Stelian Popescu 

şi Societatea "Drajna". Dl. Stelian Popescu a cerut, întâi, să aibă dreptul de a 
importa hârtie şi, pe unnA, a pretins dreptul de a-şi crea condiţiuni de producţie 
proprie. 

Domnilor, în principiu, doresc să ştiţi că eu am făcut pentru ziarul 
Universul" tot ce am putut: i-am acordat şi menţinut condiţiuni de producţie cu totul 
favorabile, ca şi când n-ar fi fost stare de război; în orişice caz, i-am creat condiţiuni 
şi împrejurări în raport invers proporţional şi cu sentimentele dlui Stelian Popescu, 
şi cu atitudinea ziarului Universul" faţă de regim şi, mai ales, faţă de mine, 
personal, şi chiar faţă de dl. Mareşal Antonescu. Aceasta, pentru că ziarul 
Universul" este un ziar românesc şi pentru că, în sentimentele trecătoare ale 
dlui Stelian Popescu n-am găsit nici un element de reazem, dar nici element de 
descurajare. 

De aceea, acum când se pune problema unor privilegii speciale pentru ziarul 
"Universul", eu doresc să ştiţi că, în principiu, păstrez aceeaşi dorinţă ca ziarul 
"Universul" să nu creadă că, de la raporturile foarte amicale, pe care le-a avut, 
altădată, cu dl. Mareşal Antonescu şi chiar cu mine, şi până la raporturile politice 
de astăzi, sau de interese profesionale de astăzi, noi parcurgem cu vehiculul 
sentimentelor sau resentimentelor distanţe şi nu ne conducem de criterii obiective. 
Însă eu am datoria să vă atrag atenţia că, într-o perioadă de război, trebuie să 
supreveghem regimul de distribuire a hârtiei şi că celelalte ziare sunt profund 
nemulţumite de condiţiile avantajoase pe care le-am creat ziarului "Universul". 

Pe de altă parte, îmi fac datoria să vă informez că ziarul "Universul" a 
transformat des hârtia rotativă în hârtie plană şi a vândut-o ca atare. Acest ziar are 
un tiraj imens şi datorită faptului că, apărând la un moment dat într-un număr de 
pagini mult mai mare decât celelalte ziare, care se vând la acelaşi preţ, constituie 
nu numai un element mortal de concurenţă faţă de celelalte ziare, dar şi un element 
foarte atrăgător pentru cei cari cumpărau ziare şi ca hârtie de maculatură, pentru că, 
în modul acesta, hârtia de împachetat, care se găseşte foarte greu, se ofe:ea în 
greutate şi in volum foarte spatioase, pe un preţ destul de redus. 

Prin urmare, eu doresc să creez condiţiuni de producţie speciale ziarului 
"Universul"; eu vreau să sprijin toate iniţiativele private, cu atât mai mult ale 
acelora cari îşi închipuie că noi ne conducem după resentimente, judecând după 
propriul lor cuget. Dar trebuie să nu creăm condiţiuni de inferioritate pentru 
celelalte ziare, pentru că, în ministru al Propagandei, am această răspundere, după 
cum, în orişice caz, trebuie să supraveghem regimul de producţie şi de circulaţie al 
hârtiei, ca să nu ajungem să avem o criză a hârtiei, datorită acestei libertăţi 

absolute, care s-ar da unora din ziare în dauna altora. 
Şi atunci, vă rog să stabilim acest principiu. Distribuirea hârtiei nu se face 

decât în cadrul unui plan organizat de Ministerul Propagandei, în colaborare cu 
Ministerul Agriculturii, pentru chestiunile în legătură cu aprovizionarea cu 
materiile prime necesare fabricaţiei, cu Ministerul Economiei Naţionale şi 
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Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării, pentru producţia şi circulaţia hârtiei, şi 
cu Ministerul Finanţelor pentru hârtia importată, în perfect acord cu patronii de 
întreprinderi de publicitate, directorii de ziare şi reprezentanţii caselor de editură, 
direct interesaţi în rezolvarea acest•:!i probleme. 

Fireşte că în această rezolvare vom ţine seama şi de vadul comercial, şi de 
interesele patronale, şi de conservarea cât mai sprijinită a actualului tiraj al fiecărui 
ziar, adică să nu creăm condiţiuni dezavantajante, faţă de situaţia de astăzi. 

Acum, pentru preţul hârtiei, ce propuneri faceţi dvs.? 
G-ral C. Constantin: Chestiunea preţului hârtiei este la mine. Discuţia 

asupra preţului lemnului ar trebui s-o facem după ce vom fi examinat chestiunea 
hârtiei, în întregime. 

G-ral I. Sichitiu: Eu am în studiu problema. 
M. Antonescu: Vă rog s-o discutaţi cu dl. g-ral Constantin, care se ocupă de 

producţie. Problema hârtiei este o problemă generală, nu numai pentru ziare. 
G-ral C. Constantin: A rămas să fie convocat şi reprezentantul Ministerului 

Culturii Naţionale, pentru chestiunile în legătură cu tipărirea cărţilor de şcoală. 
M. Vulcănescu: Şi noi avem interese. ca consumatori de hârtie pentru 

tipărirea de titluri de împrumut. 
G-ral N. Stoenescu: Şi Banca Naţională este consumatoare de hârtie! 
M. Antonescu: Ole ministru de Finanţe, vă rog să nu-mi prezentaţi Banca 

Naţională ca o întreprindere inflaţionistă. 
Folosesc această ocazie ca să vă întreb, dle Vulcănescu, dacă s-a stabilit, în 

înţelegerea definitivă cu Banca Naţională, un statut complect pentru fosta 
tipografie a "Cuvântului", pentru care dvs. aţi tăcut, la început, o propunere, s-o 
trecem în "Monitorul Oficial". 

M. Vulcănescu: Eu n-arn propus s-o trecem la "Monitorul Oficial". Am 
cerut să se constituie o societate anonimă. 

M. Antonescu: Statul cheltuieşte, astăzi, foarte mult cu publicaţiile sale. 
Ministerul Propagandei are o infinitate de publicaţii. 

Titus Dragoş: Eu sunt încărcat cu fostul patrimoniu legionar. Tipografia 
"Cuvântului" este trecută Subsecretariatului de Stat al Românăzării, ca toată fosta 
avere legionară, şi n-are nici un fel de destinaţie şi de regim stabilit. 

M. Antonescu: Trebuie să stabilim şi regimul acesta. Pentru această 

tipografie trebuie să luăm o hotiirâre. 
Titus Dragoş: Sunt şi o serie de creditori cari trebuiesc plătiţi. Sunt o serie 

de creditori cari aşteaptă să Jie plătiţi. Pe urmă, se dezorganizează complect 
tipografia şi riscăm să se piardă valoarea materialului. 

Titus Dragoş: Vă rog să ne convocaţi, şi pe dl. Vulcănescu şi pe mine. 
M. Vulcănescu: Eu am propus o societate anonimă. 
M. Antonescu: Înainte mi-aţi propus o regie de Stat şi să treacă tipografia la 

"Monitorul Oficial". Dacă o trec la "Monitorul Oficial", lipsesc Ministerul 
Propagandei de anumite beneficii ji îngreunez condiţiile de buget, pentru că Statul 
va plăti cheltuielile de editură ale Ministerului Propagandei. 
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M. Vulcănescu: Eu am propus o societate anonimă, cu posibilitatea 
creditorilor, după ce îşi verifică creanţele, de a deveni acţionari, afară de Banca 
Naţională, iar conducerea să fie desemnată de Stat. 

M. Antonescu: Vă rog să transfonnaţi propunerea în decret. 
M. Vulcănescu: Decretul este făcut de 2 luni, şi îl are dl. ministru Marcu. 
M. Antonescu: Dvs. spuneţi că decretul cu regia a fost făcut de acum două 

luni. Eu lucrez cu dl. ministru Marcu, de două ori pe săptămână, şi n-am văzut aşa 
ceva. 

M. Vulcănescu: Este făcut în 4 sau 5 ianuarie. 
Al. Ottulescu: Eu constat că dvs. aţi dispus de creanţele noastre, fără să ne 

întrebaţi, dle Vulcănescu. 
M. Vulcăoescu: Am spus:"Cu facultatea de a se înţelege". 
M. Antonescu: Cred că ar fi bine ca Banca Naţională să devină acţionară. 
M. Vulcinescu: Formula era ca societatea să poată începe să funcţioneze 

independent de orice înţelegere. 
M. Antonescu: Cu privire la preţul lemnului, Consiliul hotărăşte ca 

Ministerul Aprovizionării să fixeze preţul hârtiei luând în consideraţie toate 
condiţiunile de producţie şi preţul materiilor prime. 

Urmează Legea pentru reglementarea circulaţiei mărfurilor şi a produselor. 
A. Pană: Astăzi, dacă un agricultor vrea să cumpere mai multe perechi de 

opinci pentru lucrători, nu poate s-o facă. Eu propun o modificare a legii. 
M. Antonescu: Modificarea duce la prăbuşirea legii. 
A. Pană: Eu cer numai pentru exploatările agricole, aşa cum s-a făcut şi 

pentru industrie. 
M. Antonescu: În ceea ce priveşte aplicarea legii, fără îndoială, se poate 

atinge principiul ca marile întreprinderi agricole, cari sunt şi ele la fel ca cele 
industriale, să poată, pe cale administrativă, să capete autorizaţia specială de la 
Ministerul Aprovizionării. Nu este nevoie să se meargă la abaterea de la lege, ci 
tocmai la aplicarea ei. 

A. Pană: Această autorizaţie trebuie dată şi pentru alte articole de care ar 
avea nevoie cineva. 

M. Antonescu: Dle Pană, dvs. ştiţi cum procedează întreprinderile 
industriale: cer autorizaţie pentru mai multe categorii de articole, fixând cantităţile 
şi termenul pentru care le cer. Acelaşi lucru trebuie să-l faceţi şi pentru agricultură. 

A. Pană: Astăzi, industria nu are nevoie să meargă pentru orice articol la 
Subsecretariatul Aprovizionării. Are dreptul de la lege. 

O exploatare agricolă, care este situată le distanţe mari şi cu o administraţie 
greoaie, este obligată, pentru o serie întreagă de articole, să vină la Bucureşti, la 
Subsecretariatul Aprovizionării, să ceară autorizaţie. Aceasta este extrem de greu. 
Trebuie găsită o soluţiune. 

M. Antonescu: Dacă o faceţi fără autorizaţie, desfiinţaţi legea, şi nu se 
poate, pentru că atunci ridicăm preţul şi lovim în agricultori. 

A. Pană: Cer ca exploatările agricole care au muncitori să poată obţine, în 
baza unui certificat de la Camera de Agricultură, aceleaşi autorizaţii ca şi fabricile. 
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M. Antonescu: Dvs. vedeţi camerile de agricultură ca pe nişte organe de 
legătură. În acest caz, să vă adresaţi Camerii de Agricultură, care transmite 
Subsecretariatului Aprovizionării aceste cereri. 

A. Pană: Va fi o mare întârziere. De exemplu, dacă cer o autorizaţie de 
transport a unui vagon de sămânţă de la o gară la alta, îmi trebuie zece zile ca s-o 
obţin. 

M. Antonescu: Nu este mult. 
A. Pană: Notaţi că eu am fost aci, în Bucureşti, şi am avut mijlocul să 

stăruiesc. 

M. Antonescu: Au vrut să vă arate că vă tratează la fel ca pe toată lumea! 
Ameliorarea condiţiilor aprobărilor este o altă problemă, dar desfiinţarea 

regimului de control este periculoasă. 
A. Pană: Eu nu sunt contra controlului, dar orice întreprindere industrială, 

mare sau mică, poate să cumpere. Tot aşa să aibă dreptul şi întreprinderile agricole. 
M. Antonescu: Ce să cumpere? 
A. Pană: Ce-i trebuie, opinci, pânză ca să facă cămăşi pentru muncitorii 

agricoli etc. 
M. Antonescu: lată ce propun: să daţi camerelor agricole dreptul de a 

dispune, în interiorul unui plafon, de opinci, de pânză, sau de alte lucruri necesare. 
Aceasta pentru autorizaţie dată pe un anumit termen. Deci, să acordaţi fiecărei 

Camere Agricole dreptul de a da autorizare în limita unei cantităţi globale, 
aplicabilă pentru tot teritoriul Camerei Agricole, pe termenul pe care îl fixaţi dvs., 
dle ministru al Aprovizionării. 

În modul acesta, vă descurcaţi, pe de o parte, de aceste sarcini, nu daţi mai 
mult decât aţi putea da dvs. înşivă, pentru că puneţi un plafon Camerei Agricole, şi 
daţi acestei Camere delegaţia funcţiunii dvs. de aprobare, punând Camera Agricolă 
în situaţia de a satisface imediat, iar dvs. nu veţi fi decât organul de control, ca să 
vedeţi cum se lucrează. 

A. Pană: Ceea ce trebuia să facă dl. subsecretar de Stat la Bucureşti, să facă 
Camera Agricolă. 

G-ral C. Constantin: Cred că mai bine ar face-o prefectul, decât Camera 
Agricolă. 

M. Antonescu: Sau, mai bine, prefectul. Deci, aceasta este hotărârea 

Consiliului de Miniştri de astăzi. Să daţi lămuririle tehnice chiar acum, pentru ca 
decizia Consiliului de Miniştri să fie, apoi, comunicată Ministerului Afacerilor 
Interne, care, la rândul său, o va transmite tuturor prefecţilor. 

Ministerul Aprovizionării va dispune, printr-o circulară, de modul cum se 
aplică această dispoziţie şi va indica, cantităţile şi plafonul. 

Urmează chestiunea indiguirei de la Făurei. 
A. Pană: La Făurei, de ani de zile, se îneacă o suprafaţă de zeci de mii de 

hectare. 
M. Antonescu: Cunosc situaţia. Sunt în curent cu toate. Problema este să 

rezolvăm mijloacele financiare şi măsurile tehnice. Cine îşi ia răspunderea şi 

sarcina lor, dacă facem din aceasta o acţiune de Stat? Dacă găsim particulari cari 
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să-şi ia răspunderea şi dacă Banca -~aţională ne finanţează această intreprindere, şi 
în ce condiţiuni, iată problema de rezolvat. 

C. Buşilă: S-a făcut, odată, un proiect de 60 milioane. 
Al. Ottulescu: A mai crescut acum. 
M. Antonescu: Trei sute de milioane, am văzut. 
C. Buşilă: Important este că, în această parte, Calea Ferată este inundată 

foarte des. S-a creat un sindicat, care nu are bani şi nici nu poate să împrumute. 
M. Antonescu: Dl. Mareşal Antonescu spunea să a vrut să ceară dlui 

Greceanu, care a făcut nişte lucrări de îndiguire în regiunea Giurgiu, ca să facă 
unele propuneri practice în legătură cu constituirea acestui sindicat. 

Eu ştiu cum s-a lucrat la Giurgiu, pentru că am avut chiar şi un proces în 
legătură cu această îndiguire. Şi dl. guvernator al Băncii Naţionale cunoaşte 

raporturile cari au existat între dl. Greceanu şi proprietari. Atunci s-a procedat 
astfel: proprietarii au convenit să dea anumite sume dlui Greceanu. D-sa era garant 
faţă de cei cari au pus la dispoziţie banii şi, în schimb, primea garanţia 
proprietarilor, prin producţia care i-o gajau pe termen de 7 ani, ca efect al lucrărilor 
efectuate. 

Prin urmare, din punct de vedere practic, noi trebuie să vedem dacă acest 
sindicat, de care vorbea dl. ministru Buşilă, primeşte să fie, nu numai un sindicat 
care execută lucrările, dar şi un sindicat care să ia profitul. 

A. Pană: Toate garanţiile, prin lege. Sindicatul acesta funcţionează în baza 
unei legi. Toţi sunt solidari la plată. 

M. Antonescu: Credeţi că consimte fiecare? Eu, dacă aş fi proprietar, vă 
declar formal că mi-aş limita garanţiile faţă de avantagiile primite şi că n-aş putea 
să subscriu nelimitat. 

C. Buşilă: Toţi proprietarii participă la plată şi la beneficii. Pe baza acestei 
contribuţii, Sindicatul poate să facă imprumuturi. 

Al. Ottulescu: Eu cunosc această chestiune. Eu am moşia părintească în 
comuna Surdila. Declar, de la început, că mă recuz, ca să nu se nască bănuiala că 
am interes ca moşia mea să scape de inundaţie. Deşi mă recuz, trebuie să spun care 
este adevărul. 

Aci, de când sunt copil, aud povestea inundaţiei de la moşia Surdila, şi în 
fiecare an se inundau I 00-120 pogoane. Câteodată veneau apele mai mari, altă 
dată, mai mici. Ce s-a întâmplat? Toată lumea a căutat să ştie de unde vin apele 
mari, şi, în urmă, am descoperit că totul vine de la un pod al Căii Ferate, fiindcă 
acolo Calea Ferată are un pod prea îngust şi când vin apele mari, în loc să se 
scurgă, o iau pe alături şi inundă moşia. 

Şi atunci, dl. Goga mi-a spus ... 
A. Pană: Este arendaşul dvs. 
Al. Ottulescu: ... : "Să facem un proces Căilor Ferate", ca să lărgească podul 

şi astfel se va isprăvi totul. Am făcut proces, şi cum omul este neglijent cu 
chestiunile lui personale, procesul nu s-a terminat. 

Niciodată, de când sunt copil. n-am auzit spunându-se de sute de milioane şi 
n-am auzit să se spună că se poate pierde războiul pentru că nu se îndiguieşte 
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această regiune. Eu nu înţeleg ca oameni interesaţi şi destul de bogaţi să profite de 
această împrejurare, pentru a face mai multi bani, stăruind ca tocmai acum să se 
cheltuiască asemenea sume. Am putea aştepta până la sfârşitul războiului, şi atunci 
se va vedea. 

Eu am scris o scrisoare dlui Mareşal Antonescu, în care am arătat care este 
situaţia. Eu ştiu ce a făcut dl. Greceanu. Dacă sunt silit, voi vorbi. 

A. Pană: Ce are a face dl. Greceanu cu chestia aceasta? 
C. Buşilă: Dacă lucrarea aceasta se va executa acum sau mai târziu, aceasta 

este o altă chestiune, însă trebuie să se execute refacerea unui pod. Calea Ferată a 
insistat ca să i se dea voie să salveze linia, căci în acest mod se vor salva şi celelalte 
terenuri. Lucrarea nu se va putea face parţial. Dacă o amânaţi, este altceva. 

Eu mi-am dat seama de toate aceste lucruri şi am spus că chestia trebuie 
studiată pe toate planurile. Goga a spus că a găsit 60 milioane. 

Al. Ottulescu: Este un om pe al cărui cuvânt nu se poate pune nici o bază. 
Eu pe dl. Goga îl cunosc de 20 de ani şi ştiu cine este. 

C. Buşilă: Am găsit că proiectul făcut are greşeli. Acest proiect costa 250 
milioane. Sindicatul există, dar el nu are mijloace, iar dl. Goga nu poate să facă 
nume. 

M. Antonescu: Ole ministru, ce suprafaţă este inundabilă? 
C. Buşilă: Sunt JO.OOO ha. 
A. Pană: Sunt, pe cât ştiu, dle guvernator, suprafeţe inundabile 

extraordinare. Eu vă pot spune că apa Buzăului şi-a schimbat cursul şi astăzi este 
un adevărat fluviu. Sunt sate cari nu erau niciodată inundate, şi astăzi au trebuit să 
fie evacuate. Satul Ioneşti n-a fost niciodată inundat, şi astăzi este evacuat. 

Pe mine nu mă preocupă nici chestia dlui Goga, nici chestia dlui Greceanu, 
dar vreau să fie cineva care să facă treabă. Trebuie să găsim, neapărat, o sumă de 
200 şi ceva de milioane de lei, pe care să le cheltuim ca să salvăm o suprafaţă 
foarte productivă, de JO.OOO ha. Cred că nu ar fi bine să se amâne această 

chestiune. 
M. Antonescu: Rog pe dl. ministru Buşilă să numească o expertiză. 
C. Buşilă: V-o prezint săptămâna viitoare. 
M. Antonescu: Dvs., dle ministru, ştiţi cum se făceau expertizele sub alte 

guverne. Când venea un protejat politic şi voia să facă o afacere, se numeau 
experţi, şi experţii depuneau raportul după volumul afacerii. 

C. Buşilă: Există această expertiză, făcută chiar săptămâna trecută. 
M. Antonescu: Atunci, nu mai este nevoie să numiţi expertiza şi nu rămâne 

decât să mi-o prezentaţi. 
C. Buşilă: Greutăţile sunt foarte mari. Eu am o comisiune care lucrează 

pentru Sindicat. Astăzi, aceste sindicate, realmente, nu pot lucra. 
M. Antonescu: Pregătiţi-vă reforma, pentru că o veţi face, după răspunderea 

dvs., cu regulamente, întrucât în noua organizare a Statului, legile vor fi numai 
nonne de structură generală şi uniformă; toate celelalte organizări cu caracter 
special vor face obiectul regulamentelor. 
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Reforma aceasta este necesară. Trebuie să unificăm, pentru că contează 
foarte mult şi instrumentul prin care se poate organiza această colaborare de 
interese. Sindicatele acestea trebuie să aibă o bază sănătoasă şi atrăgătoare, în 
acelaşi timp, să fie constituite nu pe principiul răspunderii absolute şi generale, sau 
al constrângerii obligatorii, fără nici un raport cu avantajul pe care îl primeşte acela 
care intră în Sindicat, ci pe baza unor principii noi şi realiste pentru cei cari vor 
intra în ele. 

C. Buşilă: Şi cu aceasta va începe o reglementare a regimului apelor, în care 
nu s-a făcut nimic până acum. 

M. Antonescu: În ce priveşte chestiunea aceasta din Valea Buzăului, pe care 
dvs. aţi studiat-o deja, vă rog să-mi trimiteţi şi mie rapoartele acestea, ca să cunosc 
întinderea acestei probleme. În al doilea rând, chestiunea tehnică trebuie legată de 
chestiunea asociaţiilor de îndiguiri. 

C. Buşilă: Trebuie să ne gândim la bani. 
M. Antonescu: "Preţul sfeclei". 
G-ral C. Constantin: Este necesar să se stabilească, de urgenţă, preţul 

sfeclei, pentru că altfel nu se pot face contracte pentru însămânţări. 
M. Antonescu: Este inutil s-o mai spuneţi. Am discutat această chestiune de 

mai multe ori şi urmează să fixăm preţul sfeclei ţinând seama şi de condiţiile de 
producţie ale anului acestuia şi ale anului viitor, fiindcă preţul fixat acum va fi o 
indicaţie şi pentru anii viitori. 

G-ral C. Constantin: S-au întrunit în comisiune reprezentanţii autorităţilor 
de Stat, reprezentanţii cultivatorilor de sfeclă şi ai fabricanţilor de zahăr. Ca o 
orientare pentru Consiliu, pot să citez preţurile de până acum ale sfeclei. În anul 
1934, preţul sfeclei a fost de 4100 lei vagonul. În anii 1935-1938, preţul a fost de 
5700 lei vagonul; în 1938-1940, a fost 7600 lei; în 1940 a fost 10.460 lei; în 1941 a 
fost 13.000 lei şi în decembrie 1941 a fost de 18.000 lei, la care s-a adăugat o primă 
de transport de 2000 lei la fiecare vagon de sfeclă. 

M. Antonescu: Ce propuneţi dvs.? 
G-ral C. Constantin: Să-mi daţi voie să expun chestiunea în două, trei 

cuvinte. Consumul nostru de zahăr este de 12.000-13.000 vagoane, anual, ceea ce 
echivalează cu 75.000-80.000 hectare de sfeclă, socotind 1.300 kilograme de zahăr 
la un vagon de sfeclă. 

A. Pană: Se socoteşte o producţie medie de 2000 kilograme de zahăr la 
hectar; 13% din sfeclă este zahăr. 

G-ral C. Constantin: Ministerul Agriculturii a propus un preţ de 35.000 lei 
pentru vagonul de sfeclă. 

M. Antonescu: Cât a fost producţia anul acesta? 
A. Pană: Foarte slabă: circa 700 kg la hectar. 
M. Antonescu: Nici măcar un vagon la hectar. 
G-ral C. Constantin: Nu s-a putut prăşi. 
A.Pană: Mai mult decât atât: sfecla n-a putut fi rărită - cea mai grea 

operaţie. Este acum tendinţa să se părăsească culturile mai grele şi să se treacă la 
cele mai simple, date fiind împrejurările de astăzi. 
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M. Antonescu: E omenesc şi normal. 
G-ral C. Constantin: Cultivatorii cer tot 35.000 lei pe vagonul de sfeclă, ca 

şi Ministerul Agriculturii. Faţă de acest preţ, zahărul va reveni la 75-78 lei/kg. 
M. Antonescu: Adică să dublăm preţul de anul acesta, după ce acest preţ al 

sfeclei este de două ori mai mare decât acum doi ani şi de patru ori mai mare decât 
acum patru ani. 

G-ral C. Constantin: Am să vă arăt argumentele, ca să vă daţi seama de 
realitate. 

M. Antonescu: Dar vă daţi seama la ce preţ ajungeţi pentru zahăr? Atunci 
prefer să ajung la un import de zahăr. 

G-ral C. Constantin: Ne-ar costa mai ieftin. Dl. Manolescu-Strunga mi-a 
spus că poate aduce 4000 vagoane de zahăr din Italia şi din Boemia, care ar ajunge· 
să coste la Bucureşti 34 lei kg. 

M. Antonescu: lată ce vă rog eu: cu tot interesul şi graba pe care o reclamă 
fixarea preţului sfeclei şi asupra cărora v-am spus că nu este nevoie să mai adăugaţi 
nimic, eu amân stabilirea acestui preţ şi vă rog să cereţi Oficiului Zahărului ca să-şi 
ia angajamente formale de cantităţi. Dl. ministru Marinescu să trateze. Noi avem 
deja cantităţi fixate pentru import de zahăr, dar n-avem fixat nici un termen, aşa că 
pentru Germania nu trebuie să ne facem prea mari iluzii. Din Boemia e cam greu să 
aducem zahăr. 

I. Marinescu: Este o simplă scrisoare. 
G-ral C. Constantin: Dar importul de zahăr pe care vrea să-l facă 

dl. Manolescu-Strunga nu intră în cadrul angajamentelor de la guvern la guvern, ci 
este o afacere care poate fi făcută de la o casă comercială la alta. 

M. Antonescu: Să se angajeze Oficiul cu cantităţi şi preţuri, în ceea ce 
priveşte acest import. 

G-ral N. Stoenescu: Îmi permit să iau apărarea, în oarecare măsură, a 
agriculturii şi a industriei de zahăr. Cred că soluţia va fi mixtă. 

M. Antonescu: La aceasta vreau să merg şi eu, dar ca să pot să fixez limitele 
jertfei pentru Statul nostru, trebuie să ştiu câtă nevoie am din industria de zahăr 
românească şi deci reproducătorii români de sfeclă. Jertfa pe care o voi face va fi 
proporţionată, cu certitudine, de importul de zahăr pe care îl voi face şi de preţul cu 
care îl voi cumpăra. 

Se poate ajunge să se stabilească cu Oficiul Zahărului un acord, ca să văd în 
ce mod voi compensa avantagiile, pe care le voi da agricultorilor, şi cu preţul 

zahărului, pe care îl voi fixa, pentru ca nu Oficiul Zahărului să profite de urcarea 
preţului, ci Statul. Pentru aceasta trebuie să ştiu cantitatea şi preţul zahărului de 
import şi după aceea voi fixa cotele, în raport cu nevoile de consum. 

G-ral C. Constantin: Vom merge la o soluţie compensatoare. 
M. Antonescu: Oficiul Zahărului va fi acela care va vărsa diferenţa de preţ. 
G-ral N. Stoenescu: Aceasta nu ne apără de datoria de a studia preţul 

vagonului de sfeclă, pentru că fixând un pr·eţ de 35.000 lei. acesta va avea 
repercusiuni asupra cultivării celorlalte produse agricole. 
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M. Antonescu: Evident. Poate găsim alte mijloace, în afară de preţ, ca să 
ajutăm pe producătorii de sfeclă; poate le vom da o primă de producţie; poate vom 
încuraja Sindicatele să le dea maşini agricole, sau poate chiar le vom da prime în 
bani, sub altă formă decât preţul însuşi, pentru că altfel, preţul se repercutează 
asupra întregului nostru sistem de preţuri. Nu trebuie să mergem la sprijinirea 
producătorilor de sfeclă şi a fabricanţilor de zahăr numai pe calea sporirei preţului. 

Al. Ottulescu: Fiindcă, pentru protejarea intereselor unora, se loveşte în tot 
sistemul de preţuri. 

M. Antonescu: Prin urmare, rămâne stabilit că Guvernul studiază avantajele 
şi condiţiile în care pot fi ajutaţi producătorii de sfeclă, ţinând seama însă de 
politica generală a preţurilor. 

"Acordarea, în mod excepţional, a unui spor de cost pentru transportul 
lemnelor de foc din pădure în gări, pentru cazuri speciale (transbordări sau distanţe 
mari de la locul de tăiere)". 

G-ral N. Bădescu: Ole prim-ministru, situaţia actuală a aprovizionărilor cu 
lemne de foc este următoarea: întreaga ţară s-a putut aproviziona cu 360.000 
vagoane şi ar mai avea de adus încă 76.000 vagoane, adică 15%. Faţă de anul 
trecut, acum suntem mai înaintaţi cu aprovizionarea, cu excepţia câtorva oraşe, care 
fiind depărtate de centrele de producţie, mai duc oarecare lipsă. 

În ceea ce priveşte aprovizionarea Capitalei, până acum s-au adus 74.000 
vagoane. 

M. Antonescu: În legătură cu această problemă, v-am trimis, dle ministru 
Buşilă, o reclamaţie a dnei Maican, exploatatoare de păduri din judeţul Buzău. 
Acolo se arată că Societatea de Cale Ferată Buzău-Nehoiaş, după ce şi-a epuizat 
rezervele sale de exploatare, pune astfel de condiţii proprietarilor exploatatori, cari 
ar urma să-şi continue exploatarea, încât, pe de o parte, ridică preţul lemnului în 
mod considerabil, iar pe de altă parte, datorită măsurilor luate, pune pe aceşti 

exploatatori în situaţia să nu-şi poatâ continua exploatarea pădurilor. 
De aceea, vă rog să examinaţi situaţia, ca să vedem în ce mod ridicăm 

privilegiul, rechiziţionăm, sau dăm, în anumite condiţii avantajoase pentru Stat, 
exploatarea acestei linii ferate pe seama proprietarilor acestora, care ar garanta 
redevenţe pentru Stat, dar cari, în acelaşi timp, ar putea folosi această linie pentru 
exploatarea masivelor lor păduroase, fără ridicarea preţului lemnului. 

C. Buşilă: Situaţia este următoarea: Societatea Buzău-Nehoiaş este fosta 
societate "Goetz", care acum este societate italiană. Am căutat să văd dacă 

concesiunea este dată numai pentru exploatare proprie şi am constatat că este dată 
şi pentru cărăuşie; deci societatea are dreptul ca, în afară de exploatările proprii de 
păduri, să transporte şi produsele celorlalte. 

Acum vreau să văd care este posibilitatea să presăm asupra tarifelor, sau ce 
urmează să facem ca să anulăm acest drept de concesiune. 

M. Antonescu: De acord. 
C. Buşilă: Trebuie să facem altceva. Acum, când este un minister care 

fixează preţurile, putem să stabilim noi preţuri la această societate. Şi eu cred că 
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Societatea "Goetz" speculează, şi de aceea studiez comprimarea tarifelor 
referitoare la transportul lemnelor. 

M. Antonescu: Este foarte importantă această măsură, fiindcă din acest 
masiv păduros noi putem scoate 50% din lemnele necesare pentru aprovizionarea 
Capitalei. 

G-ral N. Bădescu: Preţurile şi tarifele de transport le poate fixa chiar 
prefectul, pe baza unui Jurnal al Consiliului de Miniştri dat de noi. Dacă prefectul 
poate să fixeze preţurile la toate celelalte produse, poate să stabilească şi tarifele de 
transport pentru lemne. 

C. Buşilă: Este prevăzut prin lege că tarifele Căilor Ferate particulare nu pot 
fi stabilite decât de Ministerul Lucrărilor Publice. 

M. Antonescu: Acum eu încerc să apăr Calea Ferată. Noi impunem jertfe 
Căilor noastre ferate şi hotărâm să primească să reducă, pe timp de iarnă, tarifele de 
transport, păstrându-le pe cele din timpul verii. Prin această măsură, reducem 
veniturile Statului şi îi mărim sarcinile, prin suportarea deficitelor Căilor Ferate. Şi 
pe aceşti particulari să-i lăsăm să speculeze? Este cu neputinţă. 

Când prezentaţi dvs. lucrarea, dle ministru Buşilă? 
C. Buşilă: În două-trei zile. Procedura noastră este foarte simplă. Tarifele 

sunt fixate de Ministerul Lucrări lor Publice. Potrivit Legii controlului preţurilor, 
atunci când este vorba de o urcare a tarifelor, eu cer asentimentul 
Subsecretariatului de Stat al Aprovizionării; când este vorba însă de o scădere a 
tarifelor, n-am nevoie de acest aviz. 

M. Antonescu: Aceasta mă face să vă cer să revizuiţi toate tarifele. 
C. Buşilă: Vă previn însă că vom avea oarecari proteste din partea Legaţiei 

Italiene. 
M. Antonescu: Vreau să profit de momentul când se spune că România nu 

face nimic pentru Italia, ca cel puţin să scad ceva din contul de pierderi al lipsei 
noastre de profit. 

G-ral N. Bădescu: Eu am fost la Nchoiaş, la preşedintele acestei societăţi şi 
ştiu că cu ocazia inundaţiei s-au prăpădit o pa1te din liniile ferate şi podurile. Ei 
lucrează acum la restabilirea liniei şi, dacă au făcut unele majorări, aceasta este 
bazată pe faptul că nu pot să mai meargă în situaţia de astăzi. Aceştia au cheltuit 
sume mari de bani. Este un ansamblu al tuturor acestor chestiuni ... 

M. Antonescu: Nu înseamnă că trebuie să-şi amortizeze cheltuielile într-un 
an. 

G-ral N. Bădescu: Situaţia este următoarea: pentru Capitală s-au depus 
fracte pentru 278 vagoane. 

M. Antonescu: Ce disponibilităţi de lemne aveţi? 
G-ral N. Bădescu: Ne vin, în fiecare zi, 260 vagoane. 
M. Antonescu: La ce dată prezentaţi dvs. programul de aprovizionare pentru 

anul viitor? 
G-ral N. Bădescu: Lucrez la eL însă toate chestiunile trebuiesc atacate în 

mod deosebit. 
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M. Antonescu: V-aş ruga să ţineţi seama ca în planul acesta să se aibă în 
vedere şi mijloacele de comunica{ie, iar organizarea să fie făcută în funcţie de 
diferitele epoci ale anului. 

C. Buşilă: În chestia lemnelor de foc, cred că este bine ca dl. ministru al 
Agriculturii să aibă o comisiune care s-o examineze. 

M. Antonescu: Eu am făcut comisiunea. Ea se compunea din dl. ing. 
Grozescu, de la Ministerul Agriculturii, care a făcut, acum doi ani, planul, 
împreună cu defunctul Andrei lone5,cu. 

Chemaţi, vă rog, pe ing. Grozescu ca să vă facă planul, din punctul de vedere 
al disponibilităţilor C.A.P.S.-ului. Să chemaţi şi pe delegatul dlui ing. Buşilă, 
pentru transporturi, ţinându-se seama şi luându-se în consideraţie perioada de timp 
în care comunicaţiile sunt, în general, destinate Armatei, aprovizionărilor, sau 
altele. 

Să se aibă iarăşi în vedere perioada de timp când unele căi de comunicaţii 
sunt oprite prin simpla desfăşurare naturală a vremii. Perioada de iarnă şi 
primăvara opresc libera circulaţie pe unele căi ferate. Prin urmare, pentru acele căi 
de comunicaţii să se concentreze efortul când nu sunt asemenea împiedecări. Să fie 
un plan tehnic bine stabilit, ţinând seama de toate aceste posibilităţi. 

G-ral C. Constantin: Trebuie să vă comunic că, după o socoteală 

aproximativă, Capitala are nevoie de 400.000 vagoane. 
G-ral N. Bădescu: Trebuie să facem o organizare tehnică, în sensul ca să 

transportăm lemnele numai cu trenuri navete. 
M. Antonescu: Faceţi propuneri tehnice, stabiliţi un program, faceţi un plan 

concret şi daţi-l dlui ing. Buşilă, să-l vadă din punctul de vedere al transporturilor, 
şi pe unnă vom lua o hotărâre. 

Prin urmare, să stabiliţi cine întocmeşte acest plan. 
G-ral I. Sichitiu: Planul de aprovizionare de anul viitor va fi în strânsă 

legătură cu exploatarea. 
M. Antonescu: Vă rog să ţineţi seama şi de alte fapte, după cum trebuie să 

avem în vedere satisfacerea anumitor nevoi imperioase, determinate şi de factorii 
exteriori. pentru export; de asemenea, trehuie să tinem seama de condiţiile tehnice 
de transport şi aprovizionare. 

Prin urmare, este vorba de LIII plan comun. Nu trebuie să mergem cu ideea 
fixă că nu se poate, de exemplu, exploata decât în masivul cutare, pentru că 
regimul silvic impune ca anul acesta să se exploateze cutare regiune. În această 
perioadă de război, trebuie să facem unele excepţiuni. 

G-ral N. Bădescu: După o serie întreagă de experienţe, pentru că în multe 
locuri lemnele sunt la distanţe foarte mari, ca de exemplu: Buzău, Constanţa, 
Ialomiţa, Tulcea, fiecare cere o sporire de cel puţin 3000 lei la fiecare vagon. Sunt 
unele regiuni, cum este Valea Buzăului, unde trebuie să se facă şi transbordări, cari 
necesită cheltuieli extraordinare. 

M. Antonescu: Pâinea, lemnul, cartofii sunt elemente de viaţă, pe care dacă 
le scumpesc, toată viaţa economică şi tot echilibrul preţurilor este răsturnat. Prin 
urmare, nu putem să mergem cu sporul la fiecare două săptămâni şi să facem 
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ex..cepţiuni cu anumite regiuni. Aceasta nu se poate. Mai avem două luni de iarnă. 
Aveţi rezerve de aprovizionări? Cum staţi cu Capitala? 

G-ral N. Bădescu: Galaţii spun că nu mai au lemne pentru şcoli şi spitale. 
M. Antonescu: Pentru sprijinirea autorităţilor, prefer să se dea un ajutor ca 

să-şi procure aceste lemne, dar aceasta să fie o operaţie cu caracter privat. 
Urcarea oficială a preţului lemnului ar însemna dezechilibrarea tuturor 

preţurilor. Nu admit nici o recunoaştere formală a sporirii preţurilor în această 
perioadă. 

G-ral N. Bădescu: Unii spun că, pentru ca să scoată lemnele de la o distanţă 
aşa de mare, trebuie să plătească mai mult. Pentru aceasta cer scumpirea cu 3000 
lei de vagon. 

M. Antonescu: Nu mai scumpim nimic. 
G-ral C. Constantin: Mai bine subvenţionăm autorităţile. 
M. Antonescu: În nici un caz nu admit scumpirea preţului lemnului, pentru 

că aceasta creează, anul viitor, o indicaţie asupra viitoarelor preţuri. Prin urmare, 
nu se dă nici un fel de autorizare pentru această ridicare de preţuri. 

"Firmele germane autorizate a face export să execute şi operaţiuni de 
produse monopolizate sau nu, în interiorul ţării?" 

Rămânem pe principiile de ieri. Prin urmare, nu se dau nici un fel de 
autorizaţii pentru operaţiunile interne, pentru că aceste operaţiuni interne vă vor 
pune în imposibilitate să controlaţi aceste societăţi. Eu nu cunosc situaţiunea, dacă 
sunt societăţi străine cari beneficiază, pe teritoriul nostru, de unele drepturi pe care 
le refuzăm societăţilor germane. Aceasta este o situaţie care trebuie văzută. 

G-ral C. Constantin: Sunt firme individuale. 
M. Antonescu: Să se cercetez, imediat, firmele individuale, ca să vedeţi ce 

plafon de afaceri au ele. 
Titus Dragoş: Sunt şi români. 
M. Antonescu: Dar sunt unii cu paşapoarte Nansen. Aci au dreptate 

germanii. Aceasta înseamnă că, alături de problema prezenţei româneşti în anumite 
întreprinderi, mai este şi problema pătrunderii în aceste întreprinderi a unor 
elemente străine, în afară de evrei şi germani. Avem o problemă mai vastă, pe care 
trebuie s-o studiem. 

G-ral C. Constantin: Această chestiune a firmelor ţine de Ministerul 
Economiei Naţionale. 

M. Antonescu: Rog pe dnii miniştri al Economiei Naţionale şi al 
Românizării să studieze problema. 

Titus Dragoş: Eu am făcut o propunere dlui Mareşal în legătură cu posesorii 
de paşapoarte Nansen, şi d-sa a dat dispoziţiuni ca aceştia să fie daţi afară. Pentru 
Stat, este una din operaţiunile cele mai principale, care trebuie să intre imediat în 
practică, pentru că sunt singurii profitori ai vieţii noastre. 

M. Antonescu: Vă rog să vorbiţi cu dl. ministru Iuraşcu, pe care l-am 
însărcinat să studieze chestiunea tuturor purtătorilor de paşapoarte Nansen. Eu am 
fost împotriva înfiinţării în România a unui comisariat al paşapoartelor. Acest 
comisariat nu trebuie înfiinţat, însă Ministerul Afacerilor Străine, Direcţia Politică, 
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trebuie să aibă un birou, care, în colaborare cu Serviciul de Control al Străinilor, de 
la Siguranţa Generală, să ne prezinte tabloul tuturor purtătorilor de paşapoarte 
Nansen din ţara noastră. 

Ministerul Economiei Naţionale şi dvs., dle Dragoş, sunteţi rugaţi ca, asupra 
acestui tablou şi în dreptul fiecărei persoane, să faceţi menţiune în legătură cu 
activitatea acestor purtători de paşapoarte Nansen. 

G-ral C. Constantin: În "Monitorul Oficial" s-a publicat o listă, dar această 
listă nu spune că se dă dreptul de a face export. 

M. Antonescu: Vă rog să cercetaţi. Dvs. aveţi la Institutul Statistic toate 
cifrele exportului. Vă rog să stabiliţi, într-un tablou precis, cari sunt societăţile cari 
au importat sau au exportat în Germania, cum şi natura acestor societăţi, sau finne 
individuale, gennane, române sau străine de altă natură. Prin urmare, o precizare a 
elementelor cari fac exportul, pentru ca să pot răspunde. 

Mi se spune că sunt 2000 firme româneşti cari fac comerţ de cereale. 
Acestea nu pot fi comparate cu societăţile germane. Şi acest lucru vreau să-l spun 
precis, pentru că mi s-a arătat că este vorba de dorinţa Berlinului ca să satisfac 
aceste firme. Eu vreau să-i satisfac, dar în cadrul suveranităţii româneşti. 

Prin urmare, eu nu-mi schimb principiile de la Bucureşti. Vreau să respect 
dorinţa Berlinului, dacă această dorinţă este totdeauna foarte serioasă şi onestă. 

Dacă este vorba ca Berlinul să-mi ceară lucruri cari depăşesc punctul nostru de 
vedere, eu îi răspund arătându-i realitatea. 

Prin urmare, vă rog să cereţi datele de la Institutul Statistic, şi pe dvs., 
dle Dragoş, pentru ca să pot răspunde cererilor germane până la 3 martie. 

Trecem la punctul I 5: "Preţul laptelui". 
G-ral C. Constantin: Aprovizionarea Capitalei cu lapte este foarte 

defectuoasă şi are aspecte tragice. Laptele se falsifică, iar vitele sunt vândute, pe 
capete, la Abator. Toate acestea, din cauză că producătorul nu are un preţ 

remuneratoriu la lapte. 
M. Antonescu: În schimb, are un preţ foarte bun la carne - acesta este 

adevărul - dat de noi sau de alţii. Eu, unde mă duc, în provincie sau chiar în 
Bucureşti, mănânc, totdeauna, carne de viţel. 

G-ral C. Constantin: Va fi necesar să se impună tăierea unor viţei, fiindcă 
viţeii consumă foarte mult lapte. 

M. Antonescu: Aşadar, dvs. vreţi să sporiţi preţul laptelui. Eu recunosc 
<faptul> că aci trebuie să sprijinim pe producătorii de lapte, cu toate că şi aceasta 
este o problemă de alimentare a întregei populaţii, şi în special a copiilor. Ce 
propuneţi? 

G-ral C. Constantin: Nu este posibil ca pe un producător, care dovedeşte 
că-l costă litrul de lapte 24 lei, să-l sileşti să vândă laptele cu I 6 lei kg. 

M. Antonescu: Ole Pană, <cu> cât credeţi dvs. că ar trebui să se vândă? 
A. Pană: 39 lei kg. 
M. Antonescu: Amortizează vaca şi trei generaţii de viţei, din producţia pe 

un an. 
A. Pană: Laptele bun se vinde cu 60 lei. 
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M. Antonescu: Vă anunţ că, săptămâna viitoare, voi convoca pe toţi şefii 

parchetelor din ţară şi vom începe o campanie pentru represiunea delictelor şi 

contravenţiilor. În această campanie a parchetelor vor intra, cu siguranţă şi 
contravenţiile privind apa din lapte, care este o veche tradiţie a lăptarilor, nu din 
timpurile acestea, când preţul este atât de mare. Aceasta este o infirmitate morală a 
lăptarilor, mai ales în Bucureşti. Ce propuneţi dvs.? 

G-ral C. Constantin: Laptele este de mai multe feluri: laptele ţărănesc ... 
M. Antonescu: Mi se pare :1omenclatura cam curioasă: "lapte ţărănesc". 
G-ral C. Constantin: Pentru laptele ţărănesc se cere un spor de 16 lei la 

litru. Pentru laptele de fermă, care se vinde cu 22 lei, se cere 37 lei la consumator. 
M. Antonescu: Noi trebuie să fixăm preţurile <în> aşa fel, încât să nu 

încurajăm specula. Cât propuneţi dvs.? 
G-ral C. Constantin: Eu am obţinut de la ei 26 lei pe laptele ţărănesc, 33 lei 

pe laptele ţărănesc colectat. 36 lei laptele de fermă, iar cel pasteurizat şi cel pentru 
sugaci, preţul liber. Dacă se dă un preţ remuneratoriu la lapte, atunci îl vom putea 
avea pe piaţă. Altfel, acest lapte intră în fel de fel de brânzeturi, care de care mai 
falsă, iar smântâna se transformă în unt. 

G-ral I. Sichitiu: Un kg de unt se fabrică din 30 kg de lapte. 
M. Antonescu: În afară ele :>mântână, ce mai rămâne? 
G-ral C. Constantin: Răm:ine un zer, care nu serveşte la nimic. 
M. Antonescu: Pentru unt, ce preţ propuneţi? 
G-ral C. Constantin: 550 <lei> la engrosişti şi 580 la detailişti. 
I. Marinescu: Am avut o propunere din partea dlui Vlad, ca să-i dăm dreptul 

să colecteze laptele din anumite regiuni, cu condiţiunea de a da şi Consiliului de 
Patronaj. 

G-ral C. Constantin: Este vorba să se aducă la Bucureşti cantităţi enorme 
de unt. 

M. Antonescu: Eu am primit nişte date informative de la col. Slăniceanu. 
Mi-a spus că vinde în pierdere, pentru că vrea să respecte preţurile, dar diferenţele 
nu sunt chiar atât de mari. 

G-ral C. Constantin: Am fost cu dl. Slăniceanu în Comisie. Dacă m-aş fi 
luat după dânsul, ar fi trebuit să fi:<ez 50 lei pentru litrul de lapte. 

M. Antonescu: Dar dacă noi stabilim preţul de 550 lei pentru kilogramul de 
unt, raritatea acestui articol îi va da, în orişice caz, o plusvalută. Dacă untul se va 
vinde cu preţul oficial de 550 lei kg, atunci, în fapt, el va ajunge să se vândă cu 800 
lei kg. 

G-ral C. Constantin: Remediul radical este organizarea producţiei de lapte. 
M. Antonescu: Aţi organizat-o? 
G-ral C. Constantin: Aceasta este partea a doua. 
M. Antonescu: Atunci, eu prefer să leg partea întâia de partea a doua. Cu 

preţurile fixate astăzi, se va ajunge la o sporire a producţiei. 
G-ral C. Constantin: Dacă nu dăm preţurile acestea, nu vrea nimeni să 

aducă lapte în Capitală. 
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M. Antonescu: Dar ce faceţi dvs. dacă untul, de la 550 lei, ajunge la 800 lei 
kg? 

G-ral C. Constantin: Să lăsăm untul la preţul maximal, sau să fixăm un preţ 
de 330 lei kg problema principală este aceea a laptelui, în Bucureşti, în special. 

M. Antonescu: Pe dvs. vă preocupă ca producătorii să aibă rentabilitate şi 
Bucureştiul să fie aprovizionat cu lapte. Să fixaţi preţul laptelui pentru Bucureşti, 
pentru a încuraja producţia şi a asigura aprovizionarea. Pentru restul derivatelor 
laptelui, chestiunea va fi examinată şi preţurile vor fi fixate pe regiuni. 

G-ral C. Constantin: Sunt cooperative, cu 30-40 ani vechime, care astăzi 
sunt doborâte de fel de fel de indivizi, cari vin şi se instalează cu diferite aparate, 
oferă pentru lapte preţuri mai mari decât cele maximale, fabrică unt, total lipsit de 
condiţiuni higienice, şi-l aduc ca să„l vândă în Bucureşti. În felul acesta, ei omoară 
toată această clientelă ţărănească, care, înainte, ducea laptele la cooperative, pentru 
că îl adună ei, scumpind, În acelaşi timp, şi celălalt lapte. Ar trebui ca să dăm 
posibilitatea marilor fabrici să ofere ţăranului preţuri mai mari pentru lapte. 

La Bucureşti, preţul laptelui ţărănesc ar ajunge 25 lei litrul. 
M. Antonescu: Să se treacă această chestiune în comunicat, menţionându-se 

şi preţurile diferitelor feluri de lapte. 
În legătură cu acordul cu Germania, am de adăugat că trebuie să luăm măsuri 

pentru comenzile noastre, atât pentru contingente, cât şi pentru instalaţiile şi 

maşinile prescrise în acest acord pentru autorităţile româneşti. 
Prin unnare, Ministerul Economiei Naţionale şi I.N.C.O.O.P.-ul să facă, 

imediat, un program de executare, pe care să-l supună Ministerului Finanţelor, iar 
pe ordinea de zi a Consiliului de săptămâna viitoare să se înscrie, de dl. secretar 
general, raportul Ministerului Economiei Naţionale asupra măsurilor luate şi 

propunerile Ministerului Finanţelor pentru executarea comenzilor făcute în 
Gennania pentru autorităţile româneşti - acelea care nu intră în acordul de credit, 
pentru că Ministerul Finanţelor nu îngrijeşte decât pentru comunicarea materialelor 
care se introduc în acest acord. 

Pe unnă, trebuie să câştigăm, în executarea acestor comenzi, timpul pe care 
l-am pierdut, pentru că aveam drepturi la executarea lor încă din septembrie. Or. de 
atunci şi până acum, comenzile noa~;tre au stat pe loc. Deci, o dată cu transmiterea 
comenzilor, să se menţioneze că din septembrie şi până acum a fost o stagnare. 

De asemenea, în ceea ce priveşte sumele care unneaz.ă să fie plătite Armatei 
Gennane de România, fosta Convenţie Windecker-Mazarini n-a fost refăcută. Deci, 
dl. Sterian să lucreze de acord cu dl. Cristu, atrăgându-se atenţia dlui Răsmeriţă că 
executarea se va face de serviciul de la Ministerul de Externe. Dvs., dle ministru 
Marinescu, să puneţi pe dl. Sterian să lucreze cu dl. Cristu pentru executarea 
acestei comenzi. 

I. Marinescu: Răspunsul pe care ni l-a dat dl. Klugkist este cu totul 
nesatisfăcător. Nu putem lăsa Armata Gennană să facă ce vrea. 

M. Antonescu: O dată pe lună, la Consiliul Economic, se va înscrie pe 
ordinea de zi şi raportul asupra executării Convenţiei economice cu Germania. 
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G-ral N. Stoenescu: Dacz, n-am această Convenţie, eu tot trebuie să dau 
bani Armatei Germane, fără însă o cercetare a justificării plăţilor pe care le fac. Mă 
descopăr, zilnic. 

I. Marinescu: Nu putem lă.5a lucrurile aşa. 
M. Antonescu: Propuneţi dvs. textul pe care îl credeţi, şi dumnealor să 

accepte. În ceea ce priveşte controlul, mi-a semnalat şi mie dl. von Killinger ceva şi 
trebuie să ţin seama şi de sensibilităţile de ordin militar ale gennanilor. În ce 
priveşte controlul, vă rog să propi.;neţi un control mixt. 

I. Marinescu: Noi am cerut să fie numit câte un ofiţer gennan permanent, 
care să facă controlul împreună cu un ofiţer român, la fiecare punct de frontieră. 
Germanii însă nu vor să numească ofiţeri permanenţi, fiindcă, atunci, ştiind cine 
este, controlul implică o răspundere, pe când altfel, cel care controlează pleacă şi el 
cu trenul. 

M. Antonescu: Nu se poate. Vă rog să atrageţi atenţia dlui Klugkist că în 
toate staţiile din Ungaria, ungurii, cari ne-au luat pământul Transilvaniei, cu 
concurs german, fără să se bată cu noi, nu se jenează să pună afişe pe care stă scris: 
Nici un soldat german n-are voie să treacă peste această linie. 

Dacă, prin urmare, controlul şi ofensa sunt împinse până la această 

publicitate, nu văd de ce poporul român n-are dreptul să controleze ceea ce dă, 
pentru că ceea ce dă se ştie bine şi de Statul Român şi de Statul German. 

Din acest lucru nu se iese. Scurt şi lămurit. 
A. Pană: Ole prim-ministru, am văzut, de dimineaţă, în ziare o publicaţie a 

unei licitaţii din partea Guvernământului Transnistriei, la Ministerul Economiei 
Naţionale, pentru anumite cantităţi de seminţe, între care şi 20 de vagoane arpagic. 
Această cantitate echivalează cu cultivarea a 1 OOO hectare de arpagic, o suprafaţă 
foarte mare. Această măsură a Guvernământului Transnistriei ne va jena în toată 
aprovizionarea noastră cu semin1e. Nu ştiu dacă este bine să rămânem noi fără 

arpagic, ca să-l dăm Transnistriei-::' 
M. Antonescu: Chemaţi-l pe dl. Alexianu la telefon şi spuneţi-i: Am pus 

chestiunea în Consiliul de Miniştri, fiindcă am găsit că această cantitate este prea 
mare. Cineva din partea dlui Alexianu, care se ocupă de această chestiune, să vină 
la dvs. ca să reduceţi cantitatea. iar mâine, în publicaţia care se va da, să se 
menţioneze cantitatea redusă, pentru că, altfel, zvârlim şi banii pe publicaţii, pe 
care nu le facem cum trebuie. 

G-ral N. Stoenescu: Transnistria trebuie să se încadreze în planul de cultură 
al ţării. 

M. Antonescu: Ole ministru, pentru că Ministerul Agriculturii s-a angajat 
ca, în zece zile, să-mi prezinte un plan agricol. iar eu m-am angajat ca, timp de zece 
zile, să alcătuim un plan comun, vă rog să nu învinovăţiţi pe guvernatori că nu 
şi-au făcut singuri planurile, dacă nu l-am făcut şi noi pe al nostru. 

A. Pană: În ceea ce priveste Transnistria, noi n-avem nici un amestec. Noi 
lucrăm numai pentru Basarabia şi Bucovina. 

M. Antonescu: Ole ministru, dl. Alexianu a fost prezent aici, la Consiliu, şi 
eu niciodată n-am făcut o deosebire între planul agricol pentru Basarabia şi 
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Bucovina şi cel pentru Transnistria. Ca dovadă, în dosarul meu, în care pregătesc 
lucrările pentru această mobilizare agricolă., veţi găsi şi memoriul dlui Alexianu 
pentru Transnistria. 

A. Pană: Cunosc. Dar vedeţi cum stă chestiunea: Noi am crezut că 
Transnistria are 4 milioane de hectare arabile, şi acum, după plan, vedem că are 
numai 2.660.000 hectare. 

M. Antonescu: Fiindcă n-are mijloace să cultive toată suprafaţa cultivabilă. 
A. Pană: Noi am făcut un plan pentru 4.000.000 ha, şi acum trebuie să 

refacem totul. 
M. Antonescu: Daţi-i dvs. mijloacele şi are să cultive 4.000.000 ha. 
A. Pană: Dar Transnistria n-are suprafaţa aceasta arabilă. 
M. Antonescu: Atunci este vina dlui Alexianu şi a dvs., că v-aţi făcut 

calcule greşite. 
A. Pană: Nici dl. Alexianu nu este vinovat, pentru că n-a putut să aibă, la 

timp, toate datele necesare. 
M. Antonescu: Este o discuţie inutilă. Ceea ce doresc eu este să vedem când 

convocăm Consiliul cu guvernatorii, pentru întocmirea planului agricol. Îl vom 
convoca pentru joia viitoare, după ce, mai întâi, va fi întrebat dl. g-ral Mazarini 
dacă este gata cu lucrările. Numai după aceea vor fi convocaţi guvernatorii. 

I. Marinescu: În ceea cc priveşte chestiunea "Solagra", rezultatul 
conferinţei, pe care am avut-o cu reprezentanţii acestei societăţi, cu delegaţii 
fabricilor de uleiuri şi cu reprezentanţii Ministerului de Agricultură, a fost fixat 
într-un Jurnal al Consiliului de Miniştri, în baza căruia să autorizăm Ministerul de 
Agricultură să încheie contractul cu "Solagra". 

Dacă îmi permiteţi, am să expun punctele principale. 
În primul rând, se limitează 11Umai la soia şi la floarea-soarelui dreptul de 

contractare şi obligaţia de colectare - nu numai dreptul - rezervat societăţii 

"Solagra". "Solagra" a cerut să-i dăm acelaşi drept şi pentru Transnistria. Am 
refuz.at să i-1 acordăm, deoarece această chestiune ne depăşeşte pe noi, 
reprezentanţii Guvernului, în raport cu această societate. Nu putem noi, aceia cari 
reprezentăm Guvernul, să dăm o autorii.are în ceea ce priveşte Transnistria. 

fn ceea ce priveşte preţul, reprezentanţii Ministerului de Agricultură au cerut 
ca, peste preţul de 160.000 lei vagonul, să se acorde un supliment de preţ de 20.000 
lei de vagon, pentru toţi cei cari ar depăşi o producţie de 700 kg la hectar. Or, este 
nedrept ca cel care produce 70 I kg să încaseze o astfel de primă, pe care noi o 
prevăzusem numai pentru acei cari fac un efort şi ajung la o producţie de circa 
800 kg la hectar. Dar este excesiv ca numai pentru câteva kilograme mai mult decât 
700, să dăm această penalizare consumatorului. 

În afară de aceasta, se mai adaugă încă ceva pentru păstrarea seminţelor. Şi 
aci ar fi bine, dacă s-ar putea, să se pună o taxă de 20-25 bani pe kilo. 

În ceea ce priveşte dreptul societăţii pentru export, s-a fixat la 400.000 ha, în 
care ar trebui socotit şi ceea ce se cultivă de către producători. 

A. Pană: Numai dacă se atinge această suprafaţă. 
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I. Marinescu: Aci, ei ne cer ca, în socoteala acestor 400.000 ha, să nu intre 
numai sămânţa de floarea-soarelui. Noi am fixat cu ei ca procentul de 20% pentru 
export să-l acordăm dacă sunt atinse cele 400.000 ha de floarea-soarelui. Ei cer să 
înglobăm în aceste 400.000 ha orice culturi de plante oleaginoase. Aceasta este o 
cerere formală. 

M. Antonescu: Din moment ce au discutat în principiu, de ce cer altceva? 
Dvs. aţi stabilit acest minim de 400.000 ha însămânţate cu floarea-soarelui, fiindcă 
vreţi să fie sporită producţiunea. 

I. Marinescu: Mai este un corectiv pentru care vă fac reclamaţia. Noi am 
spus că aceşti 20% se dau numai dacă au 700 kile la hectar ... 

M. Antonescu: Nici n-am văzut în viaţa mea o excepţie, în aparenţă mai 
nevinovată, şi care, în realitate, răstoarnă tot sistemul. Cota de 20% joacă în raport 
cu producţia, cu cantitatea, cu volumul şi greutatea de 700 de kile la hectar. Dacă îi 
creăm excepţii la 700 de kile, înseamnă că am răsturnat 20%. Vă rog să-mi faceţi o 
notă, în care să-mi arătaţi punctele asupra cărora au convenit. 

A. Pană: Eu am o scrisoare în care se arată că au convenit şi se menţionează 
punctele asupra cărora au convenit. 

M. Antonescu: Tot ce dep{tşeşte nevoile interne, la I septembrie 1942, dăm 
Germaniei? 

I. Marinescu: Eu înţeleg să expo11, iar nu societatea. 
M. Antonescu: Eu sunt de acord cu principiul ca să dăm tot ceea ce 

depăşeşte consumul intern. Punem şi aci principiul general pe care l-am pus şi în 
materie de petrol. 

I. Marinescu: Dacă pot să strecoare ceva, o fac. 
M. Antonescu: Vă rog să chemaţi pe reprezentantul Societăţii "Solagra", 

chiar astăzi, şi să-i aduceţi la cunoştinţă dezbaterile Consiliului, că găsim ciudat că 
se revine asupra dispoziţiilor luate. 

De asemenea, că în ceea C{: priveşte Transnistria, va trebui să facă obiectul 
unui acord separat, pentru că această provincie nu face parte dintre provinciile 
asupra cărora exercităm suveranitatea obicinuită. 

Deci, această Convenţie trebuie revizuită, după cum trebuie să fie introdus şi 
tot ceea ce cereţi dvs. 

Convocaţi pe reprezentanţii societăţii, spuneţi-le acestea şi, de îndată ce veţi 
avea date, ne vom întruni din nou. 

Şedinţa se ridică la ora 14.40. 
Stenografi: D.Fierăscu şi Simion Mihail 

... 
DAN IC.fond PCM, Cabinetul fon Antonescu, ds 505 (fost 478)/1942, part.I,/ 211-296. 
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5. 1942 februarie 24. Se discută despre: modul cum se execută 
acordul economic cu Italia: discuţiile lui Ion Antonescu la Berlin; 
construirea unui abator în Bucureşti şi a unei centrale electrice la Porţile de 
Fier: aprovizionarea populaţiei cu bunuri de consum (încălţăminte, 

pânzeturi, lemne de foc) etc. 

CONSILIUL DE APROVIZIONARE 

din ziua de 24 februarie 1942 

Şedinţa se deschide la ora 11, 15, sub preşedinţia dlui Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Au participat dnii: g-ral D. Popescu, ministrul Afacerilor Interne; g-ral 
N. Stoenescu, ministrul Finanţelor; g-ral I. Sichitiu, ministrul Agriculturii şi 

Domeniilor; ing. C. Buşilă, ministrul Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; 

I. Marinescu, ministrul Economiei Naţionale; g-ral Gh. Dobre, subsecretar de 
Stat la Ministerul Apărării Naţionale, pentru Înzestrarea şi Administrarea Annatei; 
A. Pană, subsecretar de Stat la Ministerul Agriculturii şi Domeniilor; g-ral 
C. Constantin, subsecretar de Stat pe lângă M.A.N., însărcinat cu Aprovizionarea 
Annatei şi a Populaţiei Civile; g-ral C. Florescu, primarul general al Capitalei; 
g-ral N. Bădescu, comisarul Guvernului pentru Aprovizionarea cu lemne; 
Grigore Popescu, secretar general la Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării 
Annatei şi Populaţiei Civile; Gh. Minescu, director general al I.N.C.O.O.P.-ului; 
colonel C. Sireteanu, directorul Intendenţei; ing. P. Petrică, directorul Vămilor, 
din Ministerul Finanţelor; Gh. Demetrescu, directorul Acordurilor din Ministerul 
Economiei Naţionale, şi Marius Drăgulescu, directorul Exporturilor din 
Ministerul Economiei Naţionale. 

Mareşal I. Antonescu: Ce faci cu federalele d-tale, dle Minescu? Ce se 
petrece? 

Gh. Minescu: Sunt 100.000 ... 
Marc~aJ I. Antonescu: Cari s-au transformat în I 00.000 de tâlhari, la 

federale. Neamul acesta, din cauza acestor tâlhari va avea mult de suferit. Aşa piere 
un neam. 

Gh. Minescu: Unii sunt tineri ... 
Mareşal I. Antonescu: Cei ti 11eri învaţă de la cei bătrâni. Am luptat, luni de 

zile, să introduc pedeapsa cu moartea, sau însemnarea cu fierul roşu pe fruntea 
tâlharilor, dar nu s-a putut, pentru că mi s-a spus că se opun legile de umanitate. 
Din această cauză se fură. Toate ţările, cât de mari au fost, când au început să 
alunece pe panta tâlhăriilor, au dispărut din cauza tâlharilor acestora. Nici o ţară 
care este dominată de tâlhari, care are tâlhari sus şi jos, n-a putut să-şi menţină 
prestigiul şi nici chiar existenţa. De îndată ce Roma, Atena, vechile imperii asiatice 
au început să fie bântuite de aceste tâlhării, făcute de toţi tâlharii, destrămarea a 
unnat şi ele s-au dat peste cap. Şi în Franţa s-a petrecut acelaşi lucru. Franţa, dacă a 

134 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



căzut, s-a datorat şi afacerii Stavisky, care a fost ultima pecete care s-a pus pe 
fruntea Franţei, a gloriei şi a istoriei ei. 

I. Marinescu: Ole Mareşal, prima chestiune din ordinea de zi este nota 
Cabinetului Militar referitoare la modul cum se execută acordul economic cu Italia, 
din noiembrie 1941. 

S-ar părea că aveţi reclamaţii, dle Mareşal, cu privire la modul cum se 
execută acordul acesta cu Italia. 

Mareşal I. Antonescu: Destule 
I. Marinescu: În ce priveşte execuţia propriu-zisa, nu există nici o 

dificultate. De acord, cu autorizarea Ministerului de Finanţe, încă înainte de a se da 
decretul modificator al Decretului care abroga societăţile, ei au căpătat dreptul să 
scoată toate vagoanele încărcate, pentru că ei aveau o singură societate - "Cipa" -
care se ocupa cu aceasta. Singura dificultate însă este în materie de aprovizionare. 

Mareşal I. Antonescu: Am fost în Germania, dle Marinescu, şi pot să vă 
spun că, din cauza dezorganizării, a prostiei şi poate şi a necinstei şi 

incorectitudinei noastre, ne-am transformat acolo din acuzatori în acuzaţi. Aceasta 
s-a petrecut şi la Berlin, şi la Roma la fel. Noi suntem aici şi ştim ceea ce s-a făcut. 
Noi ştim ceea ce am executat. Ni se spune că nu executăm acordurile economice, 
pe când noi am dat mai mult decât trebuia. Nu ni se recunoaşte meritul acesta, din 
cauza dezorganizării de la noi. Am dat şi în cadrul convenţiilor, s-a luat mai mult, 
s-a luat şi pe sub mână, din cauza administraţiei, şi totuşi ni se spune ce ni s-a spus, 
aşa încât suntem astăzi transformaţi din acuzatori în acuzaţi. De aceea a trebuit, 
acum când m-am dus în Germania, să arăt şi FUhrerului şi lui Goring, în cuvinte 
foarte tari, că eu nu admit ca acuzatorul să fie adus pe banca acuzaţilor. Am arătat 
tot ceea ce se petrece în Ţara Românească şi am spus: dacă România nu-şi poate 
executa angajamentele luate, aceasta nu înseamnă că n-a dat. Din contra: a dat mai 
mult decât trebuia. Dar a dat neregulat, cauză din care acum se loveşte de 
neîncrederea dvs., care spuneţi că România nu-şi ţine angajamentele. 

Aceasta este chestiunea, aceasta este realitatea, dle Marinescu. 
Dvs. trebuia să fiţi în măsură să arătaţi acestor domni, pe tabele, care este 

situaţia. Să le spuneţi: iată ce eram obl igati să vă dăm; iată ce ne cereţi; iată care 
este angajamentul luat de noi; iată ce v-am dat din fiecare - şi aranjat lucrul acesta 
pe categorii - din fiecare categorie; iată ce aţi luat pe sub mână, din cauza 
incapacităţii noastre de a ne administra, de sus până jos. Aşa trebuia să faceţi. 

Pentru că, dacă nu punem regulă, pe viitor, la anul, vom fi iar acuzaţi noi că nu ne 
ţinem angajamentele. Va trebui să punem mâna pe topor şi să lovim în toţi tâlharii, 
în dreapta şi în stânga, cari au venit să ne jecmănească aici. Nu ni se poate spune că 
nu ne ţinem de angajament, când am dat mai mult. Dar nu putem face această 
dovadă, din cauza dezorganizării. 

Trebuie să ştim: ceea ce am dat; tot ceea ce n-am dat; de ce n-am dat; ce au 
luat ei pe sub mână; să cunoaştem situaţia în întregime. Şi am reclamaţii, 

dle Marinescu, făcute tocmai de oamenii aceia cari ar trebui daţi afară din ţară, de 
sus şi pânăjos, de la colonelul Delaporta până jos. 

I. Marinescu: Unii au cumpărat pături blocate, de la Cisnădie. 
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Mareşal I. Antonescu: De ce i-aţi lăsat? De ce n-aţi luat măsuri? Cine se 
abate trebuie pedepsit. Trebuie lucrurile puse în ordine. Trebuiau judecaţi şi 

condamnaţi. Nu trebuie să arătaţi că vă temeţi, dacă sunt necorecţi - oricine ar fi -
fie nemţi sau italieni. Nu există nici o excepţiune în această privinţă. Nu trebuie să 
existe. Dacă facem o excepţiune, o facem din prostie, pentru că avem sânge de 
sclavi, sau pentru că suntem de conivenţă cu ei. Pentru mine, nu există o altă 
explicaţie. Ori avem sânge de sclavi în noi - şi atunci ne plecăm în faţa celui dintâi 
străin care vine în ţara noastră - ori suntem de conivenţă cu ei. Fac angajamente cu 
străinii, le respect; fac angajamente cu Gennania şi eu le respect. Dar şi ei trebuie 
să respecte aceste angajamente. Acei cari nu le respectă, trebuie să sufere 
consecinţele, trebuie să le aplicăm sancţiuni. Dar n-am avut cu cine face aceasta. Şi 
aşa am mers, mereu, pe drumul acesta. 

Când mi-a spus Goring: Daţi-mi pe toţi nemţii cari şi-au dat coatele cu 
jidanii la dvs. în ţară, fiindcă eu ştiu să-i pedepsesc - acestea sunt cuvintele lui -, 
eu n-am putut-o face, fiindcă n-am avut datele necesare. N-am putut să dau nimic. 
De aceea, lucrurile se petrec cum se petrec şi cum le ştim un neam întreg că se 
petrec. Din această cauză un neam întreg suferă de urcarea de preţuri în mod 
clandestin, din cauza preţurilor care se plătesc pe sub ascuns pentru lucrurile luate 
pe sub mână; din cauza aceasta suferim de lipsă de materiale, care pleacă din ţara 
noastră. 

Iată deci care este concluzia celor de mai sus: cel puţin să nu fiu eu acuzat -
aşa le-am spus, când eu ar trebui sfi fiu acuzatorul. Cel puţin acest lucru să nu se 
întâmple; măcar această satisfacţie să am. Dar nici această satisfacţie n-am putut-o 
avea, din cauză că aceşti mişei ne acuză pe noi şi ne fac atmosferă defavorabilă la 
Berlin şi la Roma. Ribbentrop, după ce a văzut graficele mele şi tabelele pe care i 
le-am prezentat - care, totuşi, erau foarte prost făcute - cu toate acestea, după ce a 
văzut aceste grafice, a chemat pe dl. Bossie şi i-a spus: Acum văd realitatea: 
România a executat mai mult decât mi s-a spus. 

Aşa suntem noi: nu ştim să ne apărăm cauza noastră, chiar de este dreaptă. A 
trebuit să mă duc eu la Berlin şi să discut acolo patru ceasuri cu Filhrer-ul, patru 
ceasuri cu Goring şi patru ceasuri cu Ribbentrop, ca să le arăt că România nu 
merită să fie acuzată, ci, din contra, ar trebui să i se aducă mulţumiri. 

Le-am mai spus: situaţia mea nu este ca să fiu acuzat că nu dau petrolul 
cerut, ci eu sunt în situaţia să vă prezint poliţele dvs. la protest. Aşa i-am spus 
Fiihrer-ului, şi a priceput. Şi i-am arătat lucrul acesta, cu date, şi i-am spus: Dacă 
aceste date sunt incorecte, trag eu consecinţele. 

Ce măsuri s-au luat pentru cultura plantelor textile? 
A. Pană: Pentru cânepă, dle Mareşal, probabil că vom depăşi chiar suprafaţa 

care este arătată în plan. Ea va fi rndoit decât aceea din anul trecut. Am cumpărat 
aproape toată sămânţa de care avem nevoie. Ne mai trebuie însă câteva vagoane, pe 
care le vom cumpăra. Am găsit aproape întreaga cantitate în ţară la noi, întreaga 
cantitate de care avem nevoie, urmând ca ea să fie trimeasă la faţa locului, unde va 
trebui cultivată. Se găseşte la locul ei. 

Mareşal I. Antonescu: Dar sămânţa cealaltă, de cereale de primăvară? 
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G-ral I. Sichitiu: Cea mai mare pa11e se găseşte ... 
A. Pană: Nu se găseşte toată. A plecat, se va duce la faţa locului, unde este 

nevoie. Suprafeţele care nu vor putea fi cultivate cu porumb, cu orz, le vom cultiva 
cu mei sau cu altceva, după necesităţi. 

Mareşal I. Antonescu: Am avut o propunere a dlui Buşilă, mi se pare, ca să 
se amestece mei în pâine. 

G-ral N. Stoenescu: Chestiunea se va pune pentru anul 1943. 
G-ral I. Sichitiu: Mei cu orz ... 
A. Pană: Nu se poate, pentru că meiul se pune la începutul primăverii, iar 

orzul, la sfârşitul primăverii. 
Mareşal I. Antonescu: N-am înţeles, atunci, eu. 
A. Pană: S-a propus să se amestece în pâine chiar şi mei, pentru 1943. Dar 

vom vedea situaţia de atunci. 
Mareşal I. Antonescu: Ce s-a făcut cu grâul de primăvară? Din 848 

vagoane cereri, nu avem satisfăcute cereri decât pentru 353 de vagoane; cumpărate, 
expediate 94 de vagoane, iar de complectat 239 de vagoane. Se poate complecta 
din Basarabia? 

A. Pană: Am trimis delegaţi. Tot ceea ce se va găsi, vom cumpăra. 
G-ral I. Sichitiu: Ole Ylareşal, am avut o convorbire cu guvernatorul 

Basarabiei, care a spus că ne dă, dar dl. Minescu ne-a afirmat că nu se găseşte. 
Gh. Minescu: Iată care este situaţia, dle Mareşal, mi se trece într-o notă ce 

mi s-a dat, că se poate găsi în Ismail şi Chitila 300 de vagoane de grâu de 
primăvară. Noi am putut scoate din lsmail şi Chitila 1500 vagoane de porumb, dar 
grâu n-am găsit nici 100 de vagoane, grâu de primăvară, împreună cu cel de 
toamnă. Dacă aveau, ne dădeau mai înainte, când am mai ridicat de acolo. De 
aceea, cred că este complect nesatisfăcătoare această informaţie. 

Mareşal I. Antonescu: Iată ce se petrece acolo, dle Minescu. Vin oamenii 
cu căruţele încărcate, pe gerul cel mai mare. Vin ţăranii aceştia la federalele d-tale, 
dle Minescu, şi federala îi spune ţăranului: nu cumpărăm, pentru că porumbul 
d-tale are umiditate. Şi îi mai adaugă: avem magazinele pline. Degeaba se 
lamenteaz.ă ţăranul, ei nu cumpără, ci le spun: am auzit că ar cumpăra cutare şi îl 
trimit pe ţăran la alţii. Ţăranii se duc la acei alţii, şi de acolo li se spune că nu 
cumpără grâul decât dacă ţăranul îl vinde cu doi lei mai puţin la kg. Atunci, ţăranul, 
pentru ca să nu se întoarcă acasă cu căruţa plină, să nu fi făcut drumul degeaba, îl 
dă aşa. Iată afacerile care se fac în Sudul Basarabiei. 

Gh. Minescu: A fost dat în judecată primarul de la Reni. 
Mareşal I. Antonescu: 239 de vagoane este o cantitate mare. 
G-ral I. Sichitiu: Nu ştiu care sunt datele dlui Minescu, dar acestea sunt 

datele dlui guvernator. 
Gh. Minescu: Dl. guvernator a mai promis 14.000 vagoane dlui g-ral 

Constantin, dar eu sunt sceptic. 
G-ral C. Constantin: S-au redus la 7000, dar nici atât n-am primit. Am 

rugat să mi se dea 4000 de vagoane. 
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Gh. Minescu: M-a oprit prefectul de Cahul, Tighina, ca să iau grâu şi 

porumb de acolo, pentru ca să nu înfometez regiunea. 
Mareşal I. Anto~escu: Orz: 12.000 vagoane; cereri de satisflcut din alte 

judeţe, 4000 vagoane; cumpărate şi plecate, 2000; mai avem 1904 ... 
A. Pană: Probabil că nu vom putea achiziţiona 1904 vagoane, dar vom trece 

peste 1755, care sunt deja achiziţionate. 
Mareşal I. Antonescu: Sunt achiziţionate de dvs., sau de Armată? 
A. Pană: Armată, l.N.C.O.O.P., producători prin intermediul Armatei ... 
G-ral C. Constantin: Armata a dat 1454 de vagoane de orz. 
Mareşal I. Antonescu: Dar germinaţia cum este? 
A. Pană: Numai ceea ce a fost bun de sămânţă s-a păstrat. 
Mareşal I. Antonescu: Să nu băgaţi sămânţă proastă în pământ şi să nu 

lăsaţi terenuri nesemănate. 
A. Pană: Sigur că da. Nu lăsăm nimic nesemănat; punem porumb sau mei 

unde se poate. 
G-ral C. Constantin: Pentru Transnistria ar trebui să se dea 200 vagoane, pe 

care le cer ei. 
Mareşal I. Antonescu: Nu dăm pentru Transnistria de la noi din ţară. 

Semănăm în ţară ceea ce avem. Este mai sigur semănatul la noi în ţară decât acolo, 
unde n-au vitele necesare. 

Cu ovăzul cum stăm? 
A.Pană: Este probabil că nu vom putea achiziţiona întreaga cantitate de care 

avem nevoie: 564 vagoane. Cred că peste câteva zile vom şti situaţia exactă. 
Mareşal I. Antonescu: La porumb, n-ar fi o problemă, dar problema este la 

grâu, deşi mai puţin; mai mult însă este la orz. 
A. Pană: Vom complecta cu alte seminţe. 
Mareşal I. Antonescu: Cum stăm cu mazărea? 
A. Pană: Este în curs de cumpărare. Se găseşte. 
Mareşal I. Antonescu: Situaţia cânepei este rezolvată? 
A. Pană: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Bumbacul':> 
A. Pană: Nu vom putea avea sămânţă pentru 40.000 ha; vom avea, probabil, 

pentru 30.000 ha. Ne mai trebuie o cantitate de 20 vagoane, pe care am cumpărat-o 
din Bulgaria şi care, îndată ce Dunărea va fi dezgheţată, va trece la noi. 

G-ral I. Sichitiu: A fost o producţie mai slabă, pentru că doi ani consecutivi 
au fost toamnele foarte reci. 

Mareşal I. Antonescu: În cc priveşte bumbacul, este o reclamaţie. Ce s-a 
întâmplat? Este o reclamaţie făcută de un producător. Sunt unii producători cari fac 
anumite discuţii. Este un armean, care a reclamat o chestiune către mine. Are o 
discuţiune cu un director de minister. Ce este această chestiune? De ce este această 
plângere? El este un om care a cultivat bumbac, are fabrica lui, ţesătoria lui, în care 
vrea să lucreze ceea ce a cultivat. 

Gr. Popescu: Este dl. Hkbnichian, care este în cauză. Legea, care 
reglementează această materie, spune că acei cari au culturi proprii primesc 
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jumătate din cultura lor, iar cealaltă jumătate se împarte tuturor, proporţional cu 
capacitatea lor. Şi aici s-a tăcut la fel. 

Mareşal I. Antonescu: El spune că această jumătate nu i se dă. 
Gr. Popescu: lată care este situaţia, dle Mareşal. El a luat tot ce i se cuvine. 

Pretinde însă mai mult. A însămânţat 3000 ha şi vrea să ia, dintr-o dată, jumătatea 
lui. Eu i-am spus: Îţi dau jumătate din ceea ce îmi aduci gata colectat, nu jumătate 
din ceea ce ai semănat, căci ar însemna să adun eu tot bumbacul celălalt, ceea ce ar 
însemna o pagubă pentru noi. 

Mareşal I. Antonescu: Am înţeles problema. Deci el este stăpân numai pe o 
parte. 

G-ral I. Sichitiu: El a cultivat o suprafaţă de 3000 ha. După ce colectează 
întreaga cantitate, îi dăm jumătate. 

Gr. Popescu: Directorul de minister n-a făcut decât să execute ordinul. 
Mareşal I. Antonescu: Trifoiul? 
A. Pană: Stăm bine. 
Mareşal I. Antonescu: Cu izlazurile cum staţi? Faceţi aplicaţia Legii 

agrare? 
A. Pană: Va fi însămânţat tot ceea ce nu este teren arabil. Tot ceea ce nu 

poate fi folosit pentru agricultură, va fi însămânţat cu plante furajere. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să aplicăm principiile legii. Trebuie să 

dezvoltăm la maximum cultura plantelor furajere, căci altfel nu vom avea vite 
bune, nici nu se vor înmulţi cum trebuie şi nici nu vom putea lucra cu ele pământul 
cum se cuvine. Pe pământul nostru este o lipsă enonnă de inventar. La proprietarul 
de pământ este o enormă lipsă de inventar viu şi mort. Cu 1000 lei, valoarea 
inventarului mort, nu se poate realiza nimic. Nu putem ieşi din acest cerc vicios, în 
care ne zbatem de atâta vreme, decât dacă începem odată să aplicăm energic 
prescripţiunile Legii agrare, prescripţiuni care n-au fost aplicate până acum. Din 
contra, s-a lăsat izlazurile să se împartă, să se fărâmiţeze şi să se sălbăticească, să 
se umple cu scaieţi. 

A. Pană: Da. De aceea am pus trifoi inai mult, pentru că lipseşte lucerna, 
<pc> care trebuie s-o importăm. 

Mareşal I. Antonescu: Ce atitudine au comunele în această privinţă? Merg 
pe linia aceasta? 

A. Pană: Da. Acceptă. Merg pe această linie. 
G-ral I. Sichitiu: În programul nostru este prevăzut să ajungem să 

însămânţăm 60% din aceste izlazuri. 
Mareşal I. Antonescu: Nu numai atât, dar să-i învăţaţi pe ţăranii ca pe 

pământul lor să-şi cultive o parte pentru vitele lor. Ţăranul să-şi cultive ce poate, 
pentru vitele lui, pe pământul lui, pentru ca astfel să-şi hrănească mai bine vita, s-o 
îngraşe, s-o întreţie mai bine cu ceea ce cultivă el pe pământul lui propriu. 

Cum stăm cu lucerna. 
A. Pană: Stăm mai prost, pentru că nu găsim sămânţă în ţară. 
Mareşal I. Antonescu: Arpagicul? 
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A. Pană: Am cumpărat din Bulgaria 80 de vagoane; 40 de vagoane este 
cantitatea minimală pe care s-au angajat să ne-o dea. 

Mareşal I. Antonescu: Bine. 
Ceapă? Ceapă avem destulă in ţară. 
G-ral D. Popescu: S-a vândut cu 14 lei kg Aşa se vinde. 
G-ral C. Constantin: În piaţă preţul variaz.ă de la 24 la 30 lei kg. La 

I.N.C.O.O.P., s-a vândut cu 14 lei. 
G-ral D. Popescu: Este 14 lei kg. Vă dau, dacă vreţi, cazuri în care preţul a 

fost 14 lei kg. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta înseamnă că au fost stocuri ascunse, pe care 

le-au scos. 
Gh. Minescu: I.N.C.O.O.P.-ul, noi am scăzut aceste preţuri. Ceapa nu 

scăzuse; se vindea cu 30 lei kg. Am avut ceapă din Basarabia, pe care am dus-o de 
am descărcat-o în mahalale cu 14 !ei kg. Din nefericire, s-a terminat. Nu mai am 
stoc. Dacă mai are cineva un asemenea stoc, ar trebui acum să-l pună în valoare, ca 
să se menţină preţul scăzut. Eu nu mai am stoc decât pentru un timp mai scurt. 

G-ral C. Constantin: Suntem în criză de ceapă. Anul acesta am suferit de 
ceapă. Arpagic ne trebuie, neapărat; 40 vagoane înseamnă puţin; 80 vagoane ne 
trebuie. 

A. Pană: Avem 40 vagoane, Yn orice caz, în Bulgaria. 
Mareşal I. Antonescu: Vor sosi la timp? 
A. Pană: Sunt achiziţionate. 
Mareşal I. Antonescu: Era vorba să faceţi însămânţări, pentru experienţă, 

de zarzavat. 
A. Pană: Am făcut. Avem seminţe de toate soiurile de zarzavaturi. Am şi 

vândut prin Cooperativa "Romaniţa". Dar nu avem ceapă, pentru că s-a mai stricat 
o parte din sămânţă. De aceea, cumpărăm din Bulgaria şi sămânţă de ceapă, pe 
lângă arpagicul pe care îl cumpărăm. Deci, în afară de arpagic, cumpărăm şi 

sămânţă de ceapă de apă. 
G-ral C. Constantin: Acum, din cauza timpului, ceapa care a fost ascunsă a 

încolţit şi negustorul trebuie s-o scoată, s-o vândă. căci altfel se strică şi o pierde. 
G-ral C. Florescu: Vin şi ţăranii cu ceapă. 
Mareşal I. Antonescu: Am informaţia că ţăranii au ţinut-o pentru preţ, dar o 

scot acum. 
G-ral C. Constantin: N-a fost deloc uşoară aprovizionarea astă-toamnă. 
Mareşal I. Antonescu: Vezi care este situaţia. Aş vrea, dle g-ral Constantin 

să profităm de experienţa făcută. Din experienţa din anul care am guvernat, am 
văzut care sunt epocile când speculanţii vin cu ofensiva lor în contra buzunarelor 
nenorociţilor de consumatori. Sunt două epoci: o primă epocă este toamna, după 
strângerea recoltei, când ţăranul nu şi-a scos încă ceapa şi cartoful din pământ; a 
doua epocă este primăvara, toată luna martie şi jumătate din aprilie, până la 
15 aprilie, adică până când ies zarzavaturile noi. Or, d-ta trebuie să tratezi piaţa 
masiv, s-o aprovizionezi suficient cu zarzavaturi uscate, în aceste două epoci: 
octombrie-noiembrie şi martie-aprilie. 
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Gh. Minescu: Am 100.000 kg de zarzavat dat la uscat. Mai fac cinci 
vagoane, în trei săptămâni. 

Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. De aceea trebuie să tratezi piaţa în mod 
masiv cu zarzavat uscat, în perioada martie-15 aprilie şi octombrie-15 noiembrie. 

Gh. Minescu: Vom face cât mai multe zarzavaturi uscate. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să vă organizaţi cu această aprovizionare pe 

centrele mari, unde este consumul mare, fiindcă în oraşele mici nu se pune această 
problemă. Nu se pune pentru Sibiu, dar se pune pentru Braşov, Făgăraş, Ploieşti, 
Bucureşti, Constanţa, laşi, Cernăuţi; acestea sunt oraşele unde se pune problema 
acestor aprovizionări masive. De aceea, aici trebuie tratată problema în mod masiv, 
făcând aprovizionarea necesară, cu zarzavatul uscat în marile centre de consum. 

G-ral C. Constantin: Am luat toate măsurile. 
Gh. Minescu: Da. Am făcut la fel cu aprovizionarea cu păsări şi cu peşte 

sărat. Este saturată piaţa. Nu mai vrea lumea să mai ia peşte sărat. 
Mareşal I. Antonescu: Nu este nimic. Va lua mai târziu. Când va veni o 

lipsă de peşte, când va fi criză de peşte, atunci va putea fi dat pe piaţă peştele 
acesta. 

Ce s-a făcut cu heringii, dle Marinescu? 
I. Marinescu: N-au sosit, dar au pornit. 
Mareşal I. Antonescu: Pentru anul viitor: chestiunea horticulturii, dle Pană, 

a pomiculturii, a pisciculturii trebuiesc tratate în mod masiv, pentru că atunci va fi 
criză de alte alimente. Astfel, în ce priveşte pâinea: nu se ştie care va fi situaţia, şi 
atunci va trebui să dăm populaţiei altceva. Va trebui să dezvoltăm creşterea 

iepurilor de casă, cu care să înlocuim ceea ce va lipsi. În locul pâinii, pe care nu o 
vom putea da, pentru ceea ce ne va lipsi vom putea să dăm alte alimente. Trebuie 
privită problema cu foarte multă seriozitate. Ţăranul nostru, dacă a abandonat 
munca aceasta, meticuloasă, a cultivării legumelor, a pomiculturii, a horticulturii, 
este pentru că c leneş. În ţările cu ţărani muncitori, s-a dezvoltat foarte mult cultura 
aceasta; acolo ţăranul este harnic ~i trăieşte cu viaţa colectivităţii. La noi, pentru că 
este leneş, el cultivă numai puţin grâu, puţin porumb, abia cât îi trebuie, pentru că 
acestea reclamă muncă putină, 80-90 de zile pe an. Cu această muncă minimă, el 
şi-a asigurat existenţa lui modestă, sălbatecă, de subnutriţie; iar faptul că trăieşte 
numai 40-50 de ani nu-l interesează, după cum nu-l preocupă dacă din 12 copii, pe 
care îi face, îi mor 6! 

Prin urmare, în contra lucrului acestuia trebuie să reacţionăm, printr-o 
acţiune ofensivă dusă de Stat. 

Vă anunţ că criza aceasta merge din ce în ce, accentuându-se. Intrăm în al 
patrulea an de război. Lipsurile vor fi mai mari pe toate planurile. Nu vor rezista 
decât acele societăţi sau state care şi-au luat precauţiuni de raţionalizarea 

consumului în toate domeniile. 
În al doilea rând, nu vor rezista decât statele care s-au îngrijit de 

administrarea corectă a acestor bunuri şi au luat măsuri în ce priveşte şi 

alimentarea. Dar toate aceste măsuri trebuiesc luate din vreme. Să nu aşteptăm 

141 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



criza să apară în mod acut, şi abia atunci să ne gândim la măsurile ce trebuiesc 
luate. 

Avem situaţia cea mai fericită din Europa, pentru că avem cea mai bună 
acoperire de aur. Experţii germani, cari au venit la noi chemaţi de mine, mi-au spus 
că avem situaţia cea mai bună din toată Europa. Aceasta înseamnă că Banca 
Naţională a operat cum trebuia să opereze. 

Dacă totuşi leul n-are puterea de acoperire de altădată, aceasta nu este din 
cauza Băncii Naţionale, sau a unei inflaţii - pentru că noi nu avem inflaţie-, nu, ci 
din cauza unei proaste administrări a Statului Român. 

Dacă Statul s-ar administra bine şi ar domina preţurile, noi n-ar trebui să 
avem criză de nimic în Ţara Românească. Aceasta este constatarea făcută de toţi 
experţii şi tehnicienii pe cari i-am adus. Dar nu putem să facem nimic, pentru că nu 
avem administraţie. Dacă nu vom îndrepta situaţia - chiar astăzi am discutat cu 
dl. g-ral Popescu, dacă nu vom face administraţie cum trebuie, pornind însă de jos 
în sus, fiindcă de sus în jos este imposibil să facem ceva - pentru că se găsesc 
oameni superiori, funcţionari superiori, de ministere, cari fac tot felul de ticăloşii, 
sub fel de fel de mijloace, care de care mai perfecţionate, unele mai ingenioase 
decât altele, ca să nu poată fi prinşi cu ticăloşii şi tâlhării, aşa de abili încât uneori 
ei îţi aruncă în faţă că eşti nepriceput să administrezi ţara; dacă nu vom îmbunătăţi 
administraţia, nu vom putea face nimic, fiindcă toţi urmăresc câştiguri personale, 
folosind fel de fel de mijloace, din care cauză nu putem administra cum se cuvine 
această ţară. 

De aceea, trebuie să plecăm de jos, căci de sus e imposibil. Nu mai pot 
modifica oamenii, care au trăit într-o atmosferă viciată altădată. Trebuie s-o luăm 
de la copilul din şcoală şi de la ţăran, cu măsurile de îndreptare. Merge ţara pe acest 
drum? Bine. Nu? Vom suferi soarta pe care o rezervă istoria tuturor naţiunilor cari 
fac aşa cum facem noi astăzi. 

Naţiunile care n-au ştiut să se administreze, din cauza tâlharilor de la 
conducere, cari au format tâlhari până jos, naţiunile acelea au dispărut, au fost rase 
de vreme. Aşa vom fi şi noi raşi, dacă nu vom pune ordine la timp. Acesta este 
viitorul care ne aşteaptă. 

Suntem fntr-o situaţie foane gravă, care insă nu este catastrofală. Munca 
noastră trebuie organizată. Anul trecut, pe vremea aceasta, tractoarele ieşiseră cu 
plugurile la arat; anul acesta e cum e - vremea rea ne-a redus din săptămânile de 
muncă, de arături şi de însămânţări. Şi atunci, nu vom putea face faţă acestei 
situaţii decât printr-o organizare p•::!rfectă. Din noiembrie, vă vorbesc de ce va 
trebui făcut în campania agricolă de primăvară. Am să văd acum în ce fel veţi trece 
examenul acesta. 

Vom interveni şi cu Armata, clar numai în jurul oraşelor, pentru că şi recruţii 
trebuiesc instruiţi. Soldaţii nu pot fi duşi pe câmpul de luptă, la masacru, fără să fie 
instruiţi. Totuşi, am să mă strecor şi printre aceste necesităţi şi am să dau, la 
maximum posibil, oameni şi cai pentru munca câmpului, mai ales în regiunile din 
jurul oraşelor. 

Acestea sunt instrucţiunile mele în această privinţă. 
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G-ral I. Sichitiu: La aceste greutăţi se mai adaugă şi lipsa, din ce în ce mai 
mare, a furajelor. 

Mareşal I. Antonescu: Este în legătură cu ceea ce am spus mai sus. Noi 
stricăm fânul, din cauză că venim foarte târziu cu oamenii la cosit, în ajutorul celor 
care au fânaţe. În toţi anii se petrece acelaşi lucru: Îanul se coseşte târziu, atunci 
când este uscat şi îmbătrânit, dind vitele nici nu-l mai pot mânca şi-l dau, pe 
jumătate, afară. Pierdem, în fiecare an, jumătate din recolta de fân, bună sau rea, 
cum ne-o dă Dumnezeu, din cauza oamenilor pe cari îi avem. 

G-ral I. Sichitiu: Şi din cauza neştiinţei. 
Mareşal I. Antonescu: Nu este neştiinţă. Noi am dat oameni la cositul 

fânului, în Moldova, dar i-am dat cu două săptămâni de zile mai târziu decât 
trebuia. Din cauza aceasta am pierdut jumătate din valoarea fânului. 

G-ral I. Sichitiu: La toate acestea se adaugă şi stricăciunile cauzate de ploi. 
Mareşal I. Antonescu: Eu am vorbit cu ·proprietari agricoli, cari m-au 

informat şi mi-au arătat că şi noi trebuie să cultivăm fânul la timp, aşa cum se face 
în Ardeal sau în Bavaria, pentru că atunci vitele se hrănesc altfel. Noi nu cultivăm 
fânul cum trebuie şi nici nu-l conservăm în timpul iemei, ca să nu-şi piardă din 
valoarea lui nutritivă. Nimeni nu s-a ocupat la noi în ţară de această problemă, a 
producţiei; toţi au vrut să ia produse agricole de la ţară, dar de problema producţiei 
nu s-a interesat nimeni. 

Accentuez încă o dată asupra încurajeri i horticulturei. Am mers până acolo 
încât am permis, din nou, să se aducă bulgari zarzavagii la noi în ţară. Ne 
reîntoarcem la ruşinea trecutului, pentru că n-avem ce face. Prefer să fac orişice, 
numai să asigur cantităţile de zarzavat necesare pentru hrană. 

G-ral C. Constantin: Nu e nevoie, dle Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă este nevoie, am să recurg şi la măsura aceasta. 
G-ral I. Sichitiu: S-au învăţat şi ţăranii noştri să cultive zarzavaturi. 
Mareşal I. Antonescu: Lucraţi şi dvs., dle ministru de Interne, ca să 

scoatem toată populaţia la munca câmpului. Nu există refuz de serviciu; cine refuză 
serviciul va fi supus la plata unei amenzi. 

G-ral D. Popescu: S-au luat măsuri, dle Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Acum este chestiunea fixării preţurilor muncilor 

agricole. În luna februarie se fac angajamentele 
A. Pană: S-au făcut deja. 
Mareşal I. Antonescu: Dvs. n-aţi fixat preţurile învoielilor agricole. 
A. Pană: Învoielile agricole s-au făcut, dar preţul muncilor nu este fixat. 

Aici, situaţia agriculturii este mai grea decât a industriei, fiindcă s-ar putea 
întâmpla ca, dacă preţurile muncilor agricole nu sunt fixate la vreme, sau sunt 
fixate şi ajung să fie depăşite, grâul să nu poată fi recoltat şi să se scuture pe câmp. 

Mareşal I. Antonescu: Să veniţi, în cursul săptămânii acesteia, împreună cu 
dl. ministru al Armatei, dl. ministru al Justiţiei şi cu dl. subsecretar de Stat al 
Muncii, ca să fixăm preţurile muncilor agricole. Vom fixa preţuri obligatorii, care 
vor trebui respectate, în raport cu preţul pâinei; ne vom reîntoarce la situaţia din 
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1938 şi 1939, când ex.ista un echilibru între preturile muncilor agricole şi preţul 

pâinei. 
A. Pană: În ceea ce priveşte muncitorii agricoli, preţurile muncilor nu se 

stabilesc în raport cu pâinea, pentru că lor li se dă, totdeauna, pâine. Preţurile 
muncilor agricole ar trebui stabilite în raport cu articolele de îmbrăcăminte şi 

încălţăminte. 
Mareşal I. Antonescu: Să vii şi d-ta, dle ministru Marinescu, cu elementele 

d-tale, ca să discutăm toată această problemă. Muncitorul agricol nu prea îşi 
cumpără îmbrăcăminte de la oraşe. De aceea căutăm noi să dezvoltăm cultura 
plantelor textile şi de aceea am luat şi măsura să lăsăm o anumită cantitate de lână 
de familie crescătorilor de oi. 

Gr. Popescu: S-a hotărât să lăsăm câte 10 kg de lână brută de cap de familie: 
Mareşal I. Antonescu: Toate acestea trebuiesc fixate. Sperăm să rezolvăm 

şi problema încălţămintei, cu ajutorul cauciucului fabricat din petrol. Se pare că 
aici nu este o escrocherie. Am dat un ultimatum pentru ca problema aceasta să fie 
pusă la punct în cursul acestei săptămâni. 

Gh. Minescu: Ole Mareşal, îmi exprim o teamă în ceea ce priveşte 

marmelada. Eu am 90 vagoane de marmeladă, fac destulă reclamă, dar lumea nu 
vrea să cumpere. Din nenorocire, antrepozitul "Frigul" este lamentabil construit ... 

Mareşal I. Antonescu: Am fost şi eu acolo. 
Gh. Minescu: ... şi dacă intru în iulie cu marmelada aceasta, se strică. 
G-ral C. Constantin: Dvs., dle Mareşal, aţi spus s-o păstrăm, ca s-o vindem 

nemţilor. 

Gh. Minescu: Poate o vindem Armatei, ca s-o dea la recruţi. 
Mareşal I. Antonescu: Armata are destulă. 
Gh. Minescu: Eu am 90 vagoane şi nu vând decât un vagon la două 

săptămâni. 

I. Marinescu: Franţa ne dă anvelope de cauciuc, pentru marmeladă. 
Mareşal I. Antonescu: Daţi-le imediat. 
Gh. Minescu: VA rugăm să ne daţi voie să tratăm. 
Mareşal I. Antonescu: V-am spus de atâtea ori să nu lăsaţi nimic să se 

strice, pentru că ar fi o crimă. ~ai bine să daţi gratis spitalelor şi cantinelor, 
alimente, decât să le lăsaţi să se strice. 

După informaţiile mele, s-a început deja, la şcolile primare de la ţară, să se 
dea mâncare; fiecare ţărancă mai bogată din sat vine, în câte o zi, cu oalele cu 
mâncare şi cu mămăligă şi hrăneşte copiii de şcoală. Astăzi vine una, mâine vine 
alta, poimâine alta şi aşa mai departe, se face un fel de pomană, nu aşa cum se 
făcea înainte, pentru toţi beţivii, ci prin hrănirea copiilor de şcoală. 

Deci să nu lăsaţi să se strice nici marmelada aceasta. Căutaţi s-o vindeţi 
treptat, pe preţuri mari, ca să ne acoperim alte nevoi; daţi şi în Germania, şi în 
Franţa, şi în Suedia, daţi şi în Bulgaria, pentru sămânţă de bumbac, dacă 

întâmpinaţi dificultăţi. 

Gh. Minescu: Bulgarii nu cumpără marmeladă, dar putem vinde în Elveţia, 
în Suedia şi în Germania. La noi, lumea nu mai cumpără. 
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Mareşal I. Antonescu: Fiindcă a\i deschis chestiunea marmeladei, să te 
gândeşti, Constantin, la zahăru I care va fi necesar pentru prepararea dulceţurilor şi 
a marmeladei în vara aceasta. De pe acum trebuie rezolvată această problemă. Cota 
actuală de zahăr este suficientă şi nu trebuie mărită, fiindcă a fost foarte bine 
calculată. Cota aceasta însă nu permite gospodinelor să-şi mai facă rezerve, pentru 
dulceţuri sau marmelade. 

Marmelada nu se vinde acum, pentru că toată lumea, şi la ţară şi la oraş, are 
cămările pline cu mannelade şi dulceţuri tăcute în vara trecută, când au fost şi 
zahăr şi fructe din belşug. Propaganda făcută atunci a prins: toată lumea, de frică să 
nu moară de foame, şi-a făcut marmeladă şi dulceţuri, iar acum I.N.C.0.0.P.-ul 
nu-şi mai poate desface marmelada pe care o are în depozite. V-am spus: vindeţi-o 
în afară. 

Iar d-ta, Constantin, să te gândeşti de pe acum să pui la dispoziţie zahărul 
necesar pentru prepararea dulceturilor şi marmeladelor, atunci când vor începe 
fructele. De pe acum trebuie tratată problema. 

Am auzit că se vinde, pe sub mână, zahăr cu 200 lei kg. Mai întâi: de unde 
provine acest zahăr şi, în al doilea rând: cine îl cumpără? Eu cred că îl cumpără tot 
străinii, pentru că ceea ce ai dat d-ta populaţiei este suficient, afară numai dacă şi 
românii noştri nu cumpără zahăr în felul acesta, ca să facă depozite. 

G-ral C. Constantin: De unde vine? Vine de la oamenii săraci, cari renunţă 
la dreptul lor; se duc cu cartelele la magazin şi. în locul zahărului, iau alte articole 
din prăvălie. Zahărul rămâne negustorului, care îl vinde. Este foarte greu de 
constatat cine îşi cumpără zahărul, la care are dreptul, şi cine nu. 

Mareşal I. Antonescu: Credeam că provine de la fabrici. 
A. Pană: Am auzit şi eu că lucrătorii îşi iau zahărul şi îl vând. 
G-ral N. Stoencscu: Aşa fac ţăranii. Dl. subsecretar de Stat, Strihan, a fost 

într-o comună de lângă Bucureşti, unde a văzut că tot zahărul s-a adunat şi cu el s-a 
înfiin~at o fabrică de bomboane. Tăranii cumpără zahărul cu 40 lei ·şi-l vând cu 200 
lei kg. 

G-ral D. Popescu: Şi la Roman se vinde zahăr pe sub mână. 
Mareşal I. Antonescu: Trec la Societatea "Solagra". Am văzut obiecţiunile 

d-tale, dle Marinescu, şi ale dlui Klugkist. 
Mai întâi, eu am pus o chestiune foarte netedă: nu discut probleme 

economice decât cu Legaţia Germană. Deci, nici dl. Neubacher, nici dl. Klugkist n-au 
ce căuta pe la Preşedinţie. Principiile le ai d-ta, dle Marinescu, de la mine. Deci, ei 
nu trebuie să mai umble prin toate ministerele. 

Trebuie să dăm din nou instrucţiuni, prin care să arătăm că totul trebuie tratat 
cu d-ta: orişice discuţie cu caracter economic. pe care o are orişice ministru, nu 
poate să ia un caracter definitiv, nici un aco1·d nu poate să devină complect şi 

definitiv între o ţară străină şi o autoritate de a noastră - deci Statul Român - până 

când nu este aprobat de Ministerul Economiei Naţionale. 
Nu mai poate să trateze orişicine, fiindcă toate încurcăturile de anul trecut au 

provenit din această cauză. Germanii s-au dus şi au obţinut concesiuni şi de la 
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Ministerul Armatei, şi de la Statul Major, şi de la 1.N.C.0.0.P., şi de la toţi ceilalţi 
cu cari au tratat. 

De aici înainte nu se va mai putea trata decât cu d-ta. Germanii n-au voie să 
umble prin toate ministerele. Trebuie să fie cineva care să ţină în mână toate aceste 
probleme. Din cauză că au tratat prea mulţi, au rezultat, anul trecut, toate 
încurcăturile. 

Când eram şef de Stat Major, am spus că ataşaţii militari străini n-au voie să 
umble prin toate birourile, ci trebuie să se adreseze, pentru orişice chestiune, numai 
Biroului II de la Secţia Informaţii. Cât am fost eu acolo, ordinul a fost respectat. Pe 
urmă, ei au început să umble iarăşi forfota, peste tot, şi umblă şi acum. Ei bine, n-au 
dreptul s-o facă; n-au dreptul să trateze cu toată lumea; tot ce au de cerut, de orişice 
natură, trebuie să fie cerut şi discutat de ei numai prin Biroul II de la Statul Major. 

Acelaşi lucru şi cu miniştri plenipotenţiari. Cu ei, o singură autoritate stă de 
vorbă: Ministerul de Externe. Toate discuţiile cu străinătatea trebuie să treacă prin 
canalul dlui Cristu, de la Ministerul de Externe - care trebuie schimbat, pentru că 
nu este bun de nimic - aşa cum este şi la germani, cari au pe dl. Clodius pentru 
aceste probleme, şi aşa cum există la Ministerul de Externe francez, un economist, 
pe la care trec toate aceste probleme, tocmai ca să nu se mai producă, în cadrul 
aceluiaşi Stat, confuziuni de natura aceasta, de pe urma cărora tot Statul care dă 
naştere confuziunii are de pierdut. 

Deci, chestiunea "Solagra" rămâne aşa. 
I. Marinescu: Dl. Klugkist continuă să vină. 
Mareşal I. Antonescu: La d-ta poate să vină când tratează chestiuni 

economice, însă tuturor celorlalţi miniştri străini, cari mai tratează cu alte autorităţi, 
să le arăţi, în scris, că orişice acord încheiat cu orişicine din Ţara Românească n-are 
putere de execuţie dacă nu trece pe la d-ta. Orişice angajament de natură 

economică n-are nici o valoare fermă decât dacă este trecut pe la d-ta. Deci, 
degeaba se mai duc prin alte părţi, aşa cum s-a făcut anul trecut, când s-a produs 
atâta confuziune, pentru că astfel de angajamente nu vor mai fi respectate. Să nu se 
mai spună apoi la Berlin că românii nu-şi respectă angajamentele. Nu şi le respectă 
din cau:;,a confuziunii, creată tot de Hermani. 

Deci, totul trece pe la Ministerul Economiei Naţionale. Tot ce este în 
legătură cu exportul trebuie să treacă pe la dl. Cristu. 

Miniştrii străini - în afară de dl. Neubacher, care este numit pentru chestiuni 
economice şi care va rămâne numai pentru petrol - trebuie să discute cu Ministerul 
de Externe. Dnii Neubacher şi Klugkist pot să discute cu d-ta, dar miniştrii 

plenipotenţiari trebuie să se ducă la dl. Cristu, şi prin canalul dlui Cristu toate 
problemele vin la d-ta. Aşa este logic, aşa trebuie să se petreacă lucrurile, dar 
aplicarea lor a fost alta. Din această cauză au ieşit atâtea nereguli şi atâtea 
confuziuni. 

Mareşal I. Antonescu: Ce ai făcut cu "Solagra", dle Marinescu? 
I. Marinescu: Am făcut cum aţi ordonat dvs.: le-am redus dreptul numai la 

ceea ce cultivă ei. 
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Mareşal I. Antonescu: Angajament numai pentru 1942. Nu tragem poliţă 
eternă asupra Neamului Românesc. Dacă fac nereguli şi în 1942, în 1943 nu mai 
fac acest angajament, dacă trăiesc eu şi domnii aceştia. Le daţi avertisment astfel. 
Dl. Mareşal a spus aşa: vă faceţi datoria în cadrul angajamentului luat, continuaţi în 
1943; altfel, să nu veniţi în 1943 cu o continuare. 

I. Marinescu: Am obligat fabricile ca, în paralel, să se ocupe de această 
chestiune, să creăm organe româneşti, care să ia locul "Solagrei". 

Mareşal I. Antonescu: N-avem interes să dăm afară din ţară pe "Solagra". 
"Solagra" a adus servicii Neamului Românesc.Am tot interesul s-o ţin la mine, dar 
să funcţioneze în cadrul Neamului Românesc, nu numai în cadrul intereselor unor 
capitalişti străini, de pe urma cărora nu profită nici Germania. Eu nu fac şicane 
acestei societăţi Solagra", dar îi atrag atenţia, în mod serios, şi îi spun: terminaţi cu 
sistemul anului trecut, pentru că s-a modificat ceva în Statul Românesc. Nu se 
vede, poate, încă, dar aşa este, este un pas înainte pe un drum pe care eu 
perseverez. Trebuie să fac noul regim în Tara Românească, din toate punctele de 
vedere. Şi îl voi face, dacă trăiesc 

Cei care nu sunt de treabă intră în lagăre şi în puşcărie, unde vor munci şi 

vor produce venituri Statului. Trebuie să modific ţara aceasta, fiindcă altfel nu se 
poate să existăm. Îmi dau toată silinţa. Cu toporul în mână voi face totul, voi lupta 
în dreapta şi în stânga, voi lupta până voi cădea. Cine va veni după mine, va vedea 
ce este de făcut. 

Eu am interes ca această "Solagra'' să lucreze în cadrele intereselor 
româneşti. A adus un capital aici. Acel capital nu poate să fie pierdut, din cauză că 
ei nu se pricep, sau că noi le facem şicane. Ei trebuie să-şi respecte angajamentele 
luate. Dvs. trimiteţi oameni, ca să vedeţi dacă ceea ce fac nu este în detrimentul 
Neamului Românesc, ca să vedeţi dacă execută sau nu angajamentul lor faţă de noi. 

Când se încheie contractul? 
I. Marinescu: Au venit cu două cereri: cer 400.000 ha, şi o altă cerere în 

legătură cu producţia de 700 kg la ha. Dl. ministru Pană ne-a spus că ne dă cât ne 
trebuie ca să ne acopere nevoile noastre şi minimumul de 20%, dat lor la export. 

Mareşal I. Antonescu: Dar trebuie tratată şi chestiunea preselor, a 
teascurilor ţărăneşti. Şi aceasta este o problemă. S-a urmărit să se desfiinţeze 
presele ţărăneşti, dar acestea sunt foarte bune. 

G-ral N. Stoenescu: Chestiunea este studiată, complect, la Ministerul de 
Finanţe şi, în două-trei zile, v-o aduc. Presele ţărăneşti nu trebuie desfiinţate. Ele se 
vor transforma însă, şi în loc de prese ţărăneşti vor fi prese comerciale; li se va 
schimba numai regimul fiscal. 

Mareşal I. Antonescu: Să nu le omori cu noul regim fiscal. 
G-ral N. Stoenescu: Nu, dle Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Câte reclamaţii am pe capul meu! ... Să nu le omori. 
G-ral N. Stoenescu: Românul vrea să trăiască bine şi în timp de război. 
Mareşal I. Antonescu: Arn văzut şi plângerea dlui Garoflid către d-ta; am 

văzut cât este de subiectiv şi d-sa. Spune că moşia pe care o are, de 300 ha, moşie 
model, ii produce numai 200.000 lei pe an. Eu am o bucată de pământ, care nici nu 
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ştiu unde este, în suprafaţă de 50 de pogoane - fiind cavaler al Ordinului "Mihai 
Viteazul", mi s-a dat, fără să-l cer - şi am obţinut 2000 lei la pogon. Şi dumnealui, 
care are o gospodărie model, spune ce spune. 

A. Pană: Dar aceste 300 ha sunt în Putna, într-un teren inundabil, unde se 
cultivă foarte puţin. 

Mareşal I. Antonescu: S-a organizat în consecinţă, dl. Garotlid, acolo. Are 
Ol. 

A. Pană: Nu serveşte decât ca păşune. Gospodăria principală o are în altă 
parte. 

Mareşal I. Antonescu: Este prea subiectiv, totuşi, din cele ce am văzut. Eu 
însă trebuie să fiu obiectiv, şi de aceea vă spun, dle ministru de Finanţe, următorul 
lucru: când se iau 12.000 lei taxe la hectarul de vie, taxe luate de către Stat, se 
omoară via. 

A. Pană: Şi la grădinile de zarzavat se ia ... 
Mareşal I. Antonescu: Sigur. Trebuie să închidem ochii asupra unei 

economii, pe care o dezvoltăm, pentru că, altfel, n-o încurajăm, o distrugem. După 
ce se dezvoltă, Statul va putea să-şi mărească cota lui, va putea să ia în altă 

proporţie. Dar el trebuie să ia o parte din beneficiu, fără să omoare însăşi capitalul 
producător. Şi va lua mai mult atunci când lucrul a început să meargă. Deocamdată, 
dacă vrem să dezvoltăm o ramură a economiei, trebuie să nu abuzăm cu 
fiscalitatea, căci, altfel, nu se mai poate dezvolta. Deci, horticultura şi ramuri de 
acestea pe care vrem să le dezvoltăm nu trebuiesc lovite, pentru că altfel nu le 
putem dezvolta. Eu fac efort să le dezvolt, dar fiscalitatea anulează dorinţa mea. 
Desigur că este o dorinţă de bine şi din partea Fiscului, dar trebuie avut totul în 
vedere. 

Ce este cu contractul "SUdostropa"? 
I. Marinescu: În 1939 s-a semnat un acord intre dl. Bujoiu şi Vohltat, prin 

care se da dreptul nemţilor să se ocupe de plantele textile. Acesta acorda dreptul de 
export de 80% din sămânţă şi fuior ... 

Mareşal I. Antonescu: Pe cât timp? 
I. Marinescu: Nedeterminat ca timp. Etern. 
Mareşal I. Antonescu: Nu mai faceţi nici un angajament în acest fel, pe 

durată nedeterminată. Nu mai încheiaţi convenţii de acestea eterne. Aşa am avut eu 
să mă lovesc mereu de foarte multe chestiuni. La fiecare pas, când fac ceva nou, eu 
spun: eu nu trag poliţe asupra succesorilor mei, ca să le pun ghiulele de picioare. ca 
să nu poată administra, după capul, voinţa şi priceperea lor, Statul acesta. Mi s-a 
lăsat o serie întreagă de ghiulele de către predecesorii mei. Chiar ieri am discutat cu 
dl. Gigârtu şi i-am arătat câte suport eu de pe urma d-sale. Le arunca toate pe 
chestiunile politice. 

I. Marinescu: Am luat în revizuire chestiunea; am discutat cu ei; am ajuns 
ca proporţia de 80% s-o reducă la 60% şi să rămână apoi de 50%. Mi-au arătat 
proiectul lor. Ei urmăresc să facă şase staţiuni de valorificare şi cultură. Au şi făcut 
două. La lţcani şi Brâncoveni sunt gata instalate. Pentru fiecare instalaţie fac o 
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investiţie de 30 milioane - 50 milioane. Ei le numesc "staţiuni pui". Restul 
urmează să fie tăcute. 

Am convenit cu ei în ce -priveşte creditul care se dă pentru aceste staţiuni 
mici, căci sunt şi staţiuni mici care sunt tăcute de germani şi români. "S0dostropa" 
se va ocupa de aceste staţiuni, iar după 5 ani vor putea fi răscumpărate de la 
germani, de Statul Român. Dupii acest termen de 5 ani, ele intră în posesiunea 
asociaţiilor româneşti. 

În ce priveşte exportul de fuior, cota de 80% am redus-o la 50%. În ce 
priveşte exportul de sămânţă ... 

Mareşal I. Antonescu: Vreau numai să stabilesc un principiu în această 

privinţă: ei nu vor avea monopolul? Ne putem dezvolta şi noi? 
I. Marinescu: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Acesta e esenţialul. Nu trebuie să dăm monopoluri, 

cari să ne împiedice pe viitor. În acelaşi timp, din erorile făcute, să căutăm să le 
atenuăm în folosul economiei româneşti. 

I. Marinescu: I-am obligat ca la exportul de sămâniă să asigure un import 
suplimentar de 20% 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie să aducem sămânţă din afară? 
I. Marinescu: Din Letonia aduc sămânţă regenerată. 
Mareşal I. Antonescu: Şi aici trataţi în acelaşi fel ca şi la "Solagra". N-avem 

interes să omorâm societăţile străine, care ne deschid ochii asupra unei producţiuni 
din ţara noastră, care, făcută intensiv, este mai producătoare de venituri decât 
producţia pe care am tras-o noi p,înă acum din solul românesc, societăţi cari, chiar 
cu servituţile puse asupra noastră, vor contribui să dezvolte şi să ridice standardul 
de viaţă românească. Acestor societăţi, lucrând aşa, nu trebuie să le facem şicane. 
Să căutăm să ne ameliorăm numai poziţia noastră, cum v-am arătat. La fel am 
vorbit şi în Germania, unde am spus: admit să lucrez cu dvs., însă să lucrăm într-o 
armonie frăţească, şi ca doi fraţi buni, nu ca do, fraţi care se împuşcă cu pistolul, şi 
unul din ei intră în puşcărie, iar celălalt în mormânt. Nu se poate lucra aşa. Pentru 
aceasta, trebuie baze clare şi să se ţină socoteală de interesele şi ale unuia şi ale 
celuilalt. Aceasta este toată chestiunea. Acestea sunt bazele de conlucrare 
economică cu Germania. 

A. Pană: Ole Mareşal, v-aş ruga ca, în ce priveşte partea agriculturii, să fie 
întrebat şi Ministerul Agriculturii, ori de câte ori este o chestiune care ii 
interesează, pentru ca să ştim şi noi ce măsuri urmează să se ia. De pildă, în ce 
priveşte sămânţa de cânepă, ea trebuie impo11ată dintr-o anumită parte din Europa. 
Sămânţa noastră este puţin productivă şi fuiorul pe care îl produce este de calitate 
inferioară. În Italia, Ungaria, Croaţia, Serbia se găsesc seminţe superioare. 

Mareşal I. Antonescu: De ce nu trataţi chestiunile acestea între dvs.? 
A. Pană: Se tratează pentru cumpărare în Italia. Am aflat însă prea târziu; 

acordul este încheiat. 
G-ral N. Stoenescu: Am putea da marmeladă pentru sămânţă de cânepă. 
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Mareşal I. Antonescu: De aceea am întrebat dacă "Solagra" are monopol. 
Din moment ce n-are monopol, d-ta, ministrul Agriculturii, poţi aduce sămânţă de 
unde vrei. 

A. Pană: Trebuie să ne spunem şi noi punctul de vedere, anumite condiţiuni 
pentru cânepă. 

Mareşal I. Antonescu: De acord. 
I. Marinescu: Au abandonat cânepa, acum. Fac mai mult in. Fac cuptoare 

pentru zarzavat. De cânepă trebuie să ne ocupăm noi. Ei nu se mai ocupă de 
cânepă. 

Mareşal I. Antonescu: Trataţi chestiunea cu Ministerul Agriculturii. 
I. Marinescu: Am vrut numai să ameliorez acest contract. 
Mareşal I. Antonescu: Viu la un alt punct. În ce priveşte problemele 

economice, hotărâm ca dvs., miniştri economici, să vă întruniţi - să hotărâţi între 
dvs. cum să vă întruniţi - şi să discutaţi între dvs. problemele şi apoi să veniţi cu 
ele în Consiliu. Trebuia o dată pe săptămână să vă întruniţi, ca să vă puneţi de 
acord asupra chestiunilor în discuţie între dvs. A fost aşa? (Aprobări) 

G-ral I. Sicbitiu: Ne întrunim foarte des. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci, de ce mai am plângerea dlui Marinescu, că 

nu este întrebat, şi a dlui Pană, la fel? 
A. Pană: Ole Mareşal, trebuie să desemnaţi dvs. pe cineva care să ne 

prezideze această Delegaţie Economică, care să ia iniţiativa convocării ei, căci 
altfel nu se întruneşte niciodată. Trebuie să delegaţi dvs. pe acela care va lua 
această iniţiativă. 

Mareşal I. Antonescu: Voi delega. 
I. Marinescu: Să se întrunească, obligatoriu, o dată pe săptămână, când 

urmează să se prezinte toate chestiunile economice. 
Mareşal I. Antonescu: Voi fixa. Veţi primi, în săptămâna aceasta, o 

înştiinţare, prin care voi numi un şef al Comisiunii acesteia de miniştri. 
Trebuia să fie o delegaţie interministerială între şefii dvs. de servicii, şi să vă 

întruniţi şi dvs. Voi lua minuta şi vă voi arăta că am mai spus lucrurile acestea, că 
aceasta este o dispoziţie luată de mine şi repetată de mai multe ori. 

Cntâi, era hotărârea întrunirii unei delegaţii interministeriale economice şi, în 
al doilea rând, era hotărârea ca să vă întruniţi dvs., miniştri economici, o dată pe 
săptămână, şi să discutaţi toate chestiunile ce vă interesează, pentru ca să vă puteţi 
pune de acord. 

G-ral I. Sicbitiu: Înainte de Consiliu, totdeauna discutăm problemele în 
comun. 

Mareşal I. Antonescu: De ce vin, atunci, aceste reclamaţii la mine. Unul a 
ridicat această chestiune înainte, dl. Pană, acum, de ce? 

I. Marinescu: Pentru că nu ne întrunim decât când ne convocaţi dvs. la 
Consiliile de Miniştri Economice. 

Mareşal I. Antonescu: Dvs. sunteţi înţelegători şi vă puteţi întruni între dvs. 
Ce vă trebuie un şef, care să vă prezideze la aceste întruniri, pentru că sunteţi 
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oameni bătrâni? Fiecare puteţi fi şef. Numai când nu vă puneţi de acord asupra unei 
chestiuni, atunci veniţi la mine, ca arbitru. 

G-ral I. Sichitiu: Ceream oarecare libertate de a dispune. 
Mareşal I. Antonescu: Decretele economice, acordurile economice cu 

străinătatea trebuie să fie trecute, toate, prin acest Consiliu Economic. 
G-ral I. Sichitiu: Referitor la ·'Siidostropa", a intervenit, anul trecut, un 

contract între Ministerul Agriculturii ... 
A. Pană: N-a intervenit, numai s-a discutat. 
G-ral I. Sichitiu: S-au trasat liniliile generale în ce priveşte cultura viermilor 

de mătase. S-a obţinut, ca măsură provizorie, 30 kg de sămânţă, din care I S kg ne-au 
fost date nouă, iar restul, de 15 kg, au fost distribuite în judeţ, cu clauza să luăm 
jumătate noi şi jumătate ei. Nu s-a perfectat contractul acesta. 

Mareşal I. Antonescu: Cu clauza aceasta, ei iau aproape totul şi nu se mai 
găseşte nimic la noi. 

G-ral I. Sichitiu: Au oferit, anul acesta, 30 kg de gogoşi. 
Mareşal I. Antonescu: Faceţi orice pentru dezvoltarea economiei naţionale, 

mai ales îu compartimentele unde nu suntem în stare să ne organizăm singuri, unde 
nu avem priceperea necesară şi unde nu putem lua noi o iniţiativă, faceţi orice în 
această privinfă. Mai bine să profite şi ei, dar să profităm şi noi, decât să continuăm 
să ne menţinem în stare de sălbăticie şi de mizerie generală, lucru care se vede mai 
ales la sate. Statul Român nu este o întreprindere generală de mizerie, nu trebuie să 
lase să mai dureze starea pe care o găsim astăzi la sate, unde tuberculoza face 
ravagii, chiar în judeţele cele mai bogate ale ţării. Dacă nu se ştie totul, toată 
suferinţa, este pentru că nu este scos încă complect la iveală acest flagel, pentru că 
n-avem medicii necesari, cari să arate peste tot întinderea acestei boale. La fel 
pentru sifilis, pentru bolile sociale şi celelalte boli. Nu le cunoaştem, pentru că ne 
lipsesc 6000 de medici din inven1arul pe care ar trebui să-l avem. Aceasta ne face 
să nu putem stabili o realitate. Dacă aceasta este situaţia, ne mai întrebăm atunci de 
ce ţăranul nu munceşte? Dar cum să muncească. dacă are 37 de grade temperatură 
şi dacă "copiii lor au friguri''. cum spun ei, şi suferă cu toţii de tot felul de boli? 
Nehrănit, mâncat de boli, neocup;îndu-se nimeni de el, ce randament mai poate să 
dea acest ţăran? Aceasta este situaţia. 

G-ral N. Stoenescu: A1r propus să se înfiinţeze şcoli superioare de 
medicină. De ce să facem facultăţi mereu, cari necesită cheltuieli mari, instalaţii 

extraordinare ... 
Mareşal I. Antonescu: Lăsaţi-i pe specialişti s-o facă. 
G-ral N. Stoenescu: Au acceptat această idee. Să trecem la fapte. 
Mareşal I. Antonescu: În Ordinea de zi, văd trecut la punctul 3: Noi unităţi 

industriale". Ce este cu aceste noi unităţi industriale? 
I. Marinescu: După chestiunea frigoriferelor, s-a pus chestiunea Abatorului 

din Bucureşti. Am discutat cu Casa "Gutte HoffenshUtte" din Hanovra, care, prin 
intermediul Societăţii "Ferostaal" din Essen, mi-a trimes un proiect, cu această 
machetă, pe care v-am adus-o ca s-o vedeţi şi dvs. 

Pentru Abator am ales locul la Sud-Est de Bucureşti, aproape de Dâmboviţa. 
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Mareşal I. Antonescu: Dl. primar ştie? 
G-ral C. Florescu: Am fost avizat. 
I. Marinescu: ... între Şoseaua Olteniţa şi drumul de fier. După proiectul 

lor, vedeţi cum se prezintă Abatorul, liniile de drum de fier sunt în partea de lângă 
rampa de descărcare, în faţă este un obor descoperit; în partea cealaltă sunt o serie 
de grajduri pentru păstratul şi adăpostitul vitelor; dincoace sunt instalaţiile de 
tăiere; sunt apoi instalaţiile frigorifice, şi în partea cealaltă este drumul pe unde vin 
autocamioanele care iau carnea. Pe dedesubt este un drum care duce la instalaţia 
pentru prelucrarea maselor, în pat1ea unde se recuperează ceea ce se mai poate 
obţine prin transformarea tuturor deşeurilor. 

Capacitatea lui actuală este socotită pentru o populaţie de 1.200.000 de 
locuitori, cu posibilitatea de extensiune, ca să poată face faţă nevoilor unui oraş 
până la 2 milioane jumătate de locuitori. 

Costul, după devizul actual, ar fi de 4 l milioane Reichsmark, deci, la 
valoarea actuală, 2 miliarde şi ceva lei. Un miliard costă maşinile fumizate de 
nemţi. Restul reprezintă cheltuieli ce urmează să fie făcute de noi. 

În contract s-a prevăzut obligaţia predării la cheie a instalaţiilor şi a 
construcţiilor. Am cerut să se facă o reducere, fiindcă mi s-a părut că preţul este 
prea scump. Sper să reuşesc să reduc preţul acesta şi să ajung la cifra de 35-36 
milioane Reichsmark, în loc de 41 Reichsmark, ceea ce ar însemna că am avea un 
rabat de 10% aproximativ, faţă de preţul cerut. 

Lucrările se pot amortiza în timp de zece ani. 
Mareşal I. Antonescu. Cum finanţezi această operaţie? 
I. Marinescu: Pentru ceea ce fumizează nemţii, mergem în credit. În ceea ce 

ne priveşte pe noi, ar fi de plătit 500 milioane lei anual, pe timp de trei ani, sumă 
care se recuperează printr-o taxă de 2 lei şi 50 bani la kilogramul de came. 

Mareşal I. Antonescu: De unde scoatem banii? 
I. Marinescu: Sau facem o 5-ocietate mixtă, în care intră Primăria, care are 

majoritatea şi administraţia; sau facem numai o societate particulară; sau o luăm 
asupra noastră. 

Mareşal I. Antonescu: S-o ia Primăria asupra sa această operaţie. dar să fie 
atentă, să nu mai păţească ca la Societatea de Tramvaie. 

Dar Primăria de unde va finanţa lucrarea? 
I. Marinescu: Printr-un împrumut. 
G-ral C. Florescu: Este mult 500 milioane lei anual, pe trei ani. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să găsiţi împrumutul. Dvs. să trataţi, prin 

urmare, chestiunea sub raportul fianciar, dar să nu recurgeţi numai la banii Statului. 
Dacă se poate, finanţarea aceasta s-o facă Primăria. Dacă nu se poate s-o ia Primăria 
asupra sa, faceţi o societate, în care Primăria intră cu o parte, sau să nu intre deloc, 
dacă n-are. Dar cred că d-ta, dle primar, poţi scoate banii sub formă de împrumut, fie 
de la Banca Naţională, fie din altă parte. Pentru aceasta gajezi cu o parte din bunurile 
d-tale, faci acest angajament prin averea pe care o ai d-ta acolo, imobilele pe care le 
ai. Faci împrumut, plăteşti dobânda până când funcţionează Abatorul. Dacă poţi, 
realizează această afacere, finanţeaz-o, dar fi atent ca să nu mai ai dificultăţi ca acelea 
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pe care le-ai întâmpinat din partea Societăţii de Tramvaie. Faci o societate pe acţiuni, 
în care Primăria intră cu 60-70% din acţiuni ... 

G-ral C. Florescu: Cel puţin. 
I. Marinescu: Încă din primul an, acest Abator va da, la o cheltuială de 180 

milioane, un beneficiu net de 380 milioane lei. Se poate amortiza sarcina Primăriei, 
de 1.200.000.000, în 3-4 ani. 

Mareşal I. Antonescu: Nu se amortizează atât de repede. 
I. Marinescu: Dacă facem Abatorul ... 
Mareşal I. Antonescu: Acestea sunt bazele după care trebuie să se facă 

Abatorul, cu frigoriferele. Târgul de vite la Bucureşti trebuie, neapărat, să se facă. 
Este inadmisibil ca un oraş de un milion de locuitori să nu aibă un târg mic, o zonă 
de aprovizionare a lui; este inadmisibil ca această Capitală să nu aibă un abator 
care să facă faţă nevoilor; este inadmisibil ca să nu avem frigorifere pentru 
necesităţile Capitalei. Din cauza aceasta suntem la discreţia căruţaşilor şi a 
speculanţilor, fiindcă se strică toate; suntem la discreţia căruţaşului, care vine zilnic 
şi aduce marfă în Capitală. Dar. dacă am avea silozuri mari, încăpătoare, Primăria 
ar putea domina piaţa. Ea şi-ar face depozite şi, îndată ce ar constata o lipsă în 
vreun sector, atunci, din rezervele pe care le are ea, poate să arunce imediat pe 
piaţă ceea ce lipseşte, ca să se acopere nevoile. Aşa s-a făcut cu ceapa, cu peştele 
sărat, şi numai aşa am reuşit de am dominat situaţia din acest punct de vedere. Şi cu 
aceasta, am dominat situaţia şi din punct de vedere social. 

Cu cantinele şcolare, în care am hrănit atâtea zeci de mii de copii, de prin 
toate mahalalele, şi atâţia oameni nevoiaşi, cu acestea am reuşit să facem ca lumea 
să ne fie trebuia să treacă în proprietatea Comunei, Societatea de Tramvaie, fiindcă 
aşa era făcut contractul. Când a venit această societate, în 1909, contractul a fost 
făcut pe 40 de ani, când urma ca această societate să treacă în proprietatea 
Comunei. A venit însă, pe timpul dlui Donescu, Societatea şi s-au făcut o serie de 
servituţi, pentru ca să nu poată Primăria, la această scadenţă, să intre în proprietatea 
acestei averi. 

Le fel s-au petrecut lucrurile şi cu averea Eforiei Spitalelor Civile, care a 
trecut în mâinile jidanilor. Din contractele făcute, situaţia era astfel încât nu câştiga 
Eforia, ci câştiga Littman şi cu familia lui. El şi toată familia lui mi-au sărit în cap 
când am venit cu închiderea jocurilor de noroc de la Sinaia. Mi s-a spus că va 
merge rău şi staţiunea, că va da îndărăt. Dar Eforia nu avea, până la urmă, nici 
5 parale venit. Nu avea Eforia venit nici de la hotelurile construite şi nici de la 
banii cari rulau acolo, la joc. Aşa manevraseră Eforia, că ea nu mai câştiga nimic; 
câştigau numai ceilalţi. Acum, tot Eforia este datoare pentru hotel. Până şi sala de 
cinematograf a Eforiei, din Bulevardul Elisabeta, a fost închiriată cu 45.000 lei, pe 
30 ani, şi Eforia este aceea care plăteşte despăgubiri! Aşa a fost manevrată de 
jidani. Aceasta am făcut noi în Ţara Românească. Şi astăzi mai sunt români cari iau 
apărarea jidanilor. 

G-ral C. Constantin: La Abator să se facă şi silozuri. 
Mareşal I. Antonescu: Mi-au sărit în cap când am desfiinţat jocul de noroc 

de la Sinaia; mi s-a spus că se duce Sinaia. Dar nu am ţinut seamă de aceste vorbe, 
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şi am făcut bine, fiindcă nu s-a dus Sinaia. De altfel, Eforia nu lua nimic de la 
aceste jocuri; jocurile de cărţi le produceau celorlalţi zeci de milioane, iar Eforiei 
nimic. 

C. Buşilă: Au protestat acei cari veneau din Bucureşti la Sinaia. 
Mareşal I. Antonescu: Au protestat şi cei din Sinaia, dar n-am dat îndărăt. 

În felul acesta am rezolvat chestium:a şi sub raportul moralităţii. 
G-ral C. Constantin: S-ar putea ca, cu ocazia construirii acestui Abator, să 

se facă şi silozuri pentru păstratul zarzavatului şi legumelor. 
Mareşal I. Antonescu: Sunt frigorifere acolo. 
G-ral C. Constantin: Apoi, în partea liberă, fiindcă terenul este mai mare, s-ar 

putea, foarte uşor, construi unele compartimente pentru negustori, cari ar avea să-şi 
aducă acolo legumele şi zarzavaturile ce urmeză să fie desfăcute. 

Mareşal I. Antonescu:Prin urmare, acesta este punctul meu de vedere 
asupra Abatorului. În campania ac:easta de lucru el trebuie început. Trebuie ca 
Primăria să lucreze mână în mână şi cu Ministerul de Interne şi să găsească 
modalitatea de finanţare a acestei lucrări. Ea nu trebuie să constituie o sarcină 
pentru Stat. Sunt bani destui şi oameni cari abia aşteaptă să-i plaseze în asemenea 
întreprinderi. Dacă Primăria nu găseşte banii, cu care să facă ea această operaţiune, 
atunci să facă, întâi, o societate şi apoi să-şi vândă acţiunile ei, când începe să 
funcţioneze. 

I. Marinescu: Am avansat în ce priveşte proiectul acesta. Am trimes un 
delegat al nostru în Germania. L-am trimes pe dl. Negel, directorul Abatorului, ca 
să trateze ... 

Mareşal I. Antonescu: Să nu ne pierdem timpul cu tot felul de discuţiuni. 
Şi, mai ales, fiţi atenţi ca domnul acela nu cumva să se ducă acolo ca să trateze 
comisionul, cum au făcut alţii. 

I. Marinescu: Nu va putea face aceasta. Misiunea dlui este să se ocupe 
numai pentru chestiunea din punct de vedere tehnic. Chestiunea comercială nu va 
avea s-o trateze d-sa. 

Mareşal I. Antonescu: Am prins o scrisoare, venită prin Serviciul Secret, 
scrisonre de comision, pe c:ue vrnirt să-l ia un ofiter, un ofiter de la Aer Ce este cu 
aceasta? Ce s-a făcut? Nu s-a intor:; chestiunea încă de la Aer? 

G-ral Gh. Dobre: Este de la dl. g-ral Jienescu. 
Mareşal I. Antonescu: Să S.! ia notă. Este vorba de o scrisoare în care se 

tratează comisionul. Uzinele spun: ·'Acordăm comisionul, după cum ne-am înţeles". 
I. Marinescu: În legătură cu noile unităţi de producţie, am abordat cu 

germanii şi chestiunea stufului din Deltă, din care putem face şi celuloză şi fibre 
pentru industria textilă. Un prim pas s-a realizat: se înfiinţează o societate de studii 
mixtă, româno-germană. 

Mareşal I. Antonescu: Ac•!asta este chestiunea dlui Ilgner. Am primit 
memoriul lui, împreună cu o scrisoare a dlui Killinger. I-am făcut răspunsul. Şi 
atunci, şi memoriul şi scrisoarea dlui Killinger şi răspunsul dat de mine să treacă la 
dvs., dle Marinescu, ca să vedeţi punctul meu de vedere. Am spus acolo că idei 
avem şi noi destule, dar ne trebuiesc mijloace. Mi se dau sfaturi de ce trebuie să fac 
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în Deltă. Ştiu ce trebuie să fac acolo, dar am nevoie de mijloace, de maşini şi de 
bani. Propuneri fac toţi, dar, până la sfârşit, acţiunile trec, prin fel de fel de operaţii, 
dintr-o mână în alta şi, până la sfârşit, unul ajunge să fie proprietar şi celălalt pierde 
totul, iar acela care pierde este totdeauna Statul. Aşa a făcut şi Regele Carol: prin 
fel de fel de operaţii, făcute la bănci, s-a ales cu Lujanii, cu Cloşanii şi cu altele. 

I. Marinescu: S-au făcut şi oarecari propuneri de finanţare. 
Mareşal I. Antonescu: A1r. văzut. 
Trebuie să facem ceva şi în ceea ce priveşte Centrala Porţile de Fier. 
C. Buşilă: Trebuie să încep din nou conversaţiile, să iau contact cu cineva, 

fiindcă domnul acela, care era arhitect, a plecat. 
Mareşal I. Antonescu: Dar el are un succesor aici. Chestiunea energiei 

trebuie cercetată din vreme, nu atunci când se va termina petrolul. D-ta, dle Buşilă, 
vei discuta cu succesorul domnului aceluia. Nici eu n-am pretenţia că mă pricep la 
toate problemele, dar trebuie să găsesc oameni pricepuţi în fiecare compartiment. 

Trebuie să rezolvăm din vreme problema energiei, pentru că nu se ştie cât va 
dura războiul. Şi dacă războiul va continua încă mult timp, petrolul nostru se va 
epuiza, pentru că acum îl extragem în mod sălbatic din pământ, ca să câştigăm 
războiul. Şi până când se va lua altul, este nevoie absolută de petrolul nostru, 
pentru câştigarea războiului. 

I. Marinescu: Ole Mareşal, în ceea ce priveşte partea de program, ţiu să vă 
spun că am întocmit harta industrială a ţării. La o producţie de 98 miliarde lei, 
avem o industrie alimentară cu o producţie de 22 miliarde. 

Oltenia n-ar nici un fel de industrie. La Bucureşti este aproape tot atâta 
industrie metalurgică, ca şi la Reşiţa. Industrie textilă este foarte multă la Bucureşti 
şi mai puţină în Moldova. Pentru rest, sunt industrii de mai mică importanţă. 

Va trebui să ne ocupăm de toate ramurile industriale şi să autorizăm 

înfiinţarea de noi unităţi, numai în rapo1t cu repartiţia materiilor prime, a energiei, a 
mâinei de lucru şi a posibilitătilor de consum. Astăzi, Oltenia n-are nimic, Banatul 
are foarte multă industrie, pe linia Bucureşti-Braşov şi apoi până la Sibiu sunt 
foarte multe întreprinderi industriale. 

Mareşal I. Antonescu: Braşovul şi Sibiul au fost dezvoltate de noi. 
I. Marinescu: La Brăila sunt oarecari industrii alimentare şi metalurgice. 
Mareşal I. Antonescu: Industria alimentară trebuie dezvoltată mai ales în 

regiunea de mare producţie agricolă din lungul Dunării şi din Sudul Basarabiei. 
I. Marinescu: După lucrarea aceasta. vom putea să facem un plan de 

repartiţie a noilor unităţi industriale, ţinând seama de distribuţia materiilor prime, a 
energici, a combustibilului şi 2. posibilităţilor de transport către centrele de 
consumaţie. Nu vom mai permite să se înfiinţeze întreprinderile industriale la voia 
întâmplării, ca să se ducă celuloză de la Buşteni la Letea şi apoi materialul 
semifabricat să facă drumul înapoi, de la Letea la Buşteni. 

Mareşal I. Antonescu: Când vei putea prezenta lucrarea? 
I. Marinescu: Odată cu planul economic. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie făcut, ca şi pentru agricultură, un plan pe 

zece ani. Până acum, am mers la derivă. Bucureştiul s-a dezvoltat, nu din cauza 
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necesităţilor de aprovizionare, cât din pricina centralismului nostru administrativ. 
Dacă învingem acest centralism, n-are să mai vină toată lumea la Bucureşti. S-au 
creat Capitalei noastre probleme de aprovizionare şi probleme tehnice, tocmai din 
cauza acestui centralism, care face ca toată lumea să vină la Bucureşti, ca să fie cât 
mai aproape de autorităţile centrale. Cei de la periferie au greutăţi infinite de 
rezolvat, din cauza depărtării. 

I. Marinescu: Am tratat cu nemţii şi, de la 125 vagoane sulfat de cupru, am 
reuşit să obţinem 250 vagoane, micşorând cantitatea de fungicide. Vom trimite în 
Germania un delegat de la Sindicatele Viticole şi unul de la noi, ca să încheie 
contractul. 

Mareşal I. Antonescu: Iată ce am aranjat, acum, în Germania: am văzut 
situaţia de acolo şi am discutat cu Fiihrer-ul, şi cu Goring, şi cu Ribbentrop. Le-am 
întors poliţa şi le-am spus: Dvs. mă acuzaţi că România nu şi-a respectat 
angajamentele; să vă arăt eu care este realitatea. Şi am arătat şi Filhrer-ului, şi lui 
Goring, şi lui Ribbentrop cum stau lucrurile. Atunci, n-au mai fost agresivi, cum 
erau dispuşi să fie la început, ci au văzut larg situaţia. 

După discuţiile pe care le-am avut, am ajuns la concluzia că, aşa cum au 
germanii la Bucureşti pe Neubacher, trebuie să avem şi noi un reprezentant al 
nostru la Berlin, care să se îngrijească de executarea Convenţiei. Pentru aceasta 
trebuie să găsim pe cineva. Am însărcinat pe Bossie şi pe ataşatul militar Gheorghe 
Ioan - am spus să fie rechemat generalul acela, care nu făcea să fie acolo, şi în 
locul lui să rămână Gheorghe Ioan, să se ocupe de această chestiune, însă situaţia 
aceasta nu poate să mai dureze. Noi trebuie să numim o comisiune, formată din 
oameni pricepuţi şi, în special, energici, cari să nu se lase intimidaţi. Mi s-a spus 
chiar de către germani: Trebuie să aveţi aici oameni cari să nu fie timizi şi să bată 
- aşa cum fac dnii Neubacher şi Klugkist -, de dimineaţa şi până seara, drumurile 
pe la toate autorităţile, pentru că atunci se execută Convenţia. Altfel, dacă nu se 
ocupă nimeni, nu se execută. 

Deci, dle Marinescu, trebuie să numeşti această comisiune. Ai primit 
indicaţii. 

I. MArinesC'u: Eu cred că p11te-m numi pe dl Grigore Carp, directorul BAncii 
de Credit, care este respectat de germani. El le-a făcut servicii, dar, totdeauna, le 
spune, hotărât, să nu fure. C'est un rnonsieur. 

Mareşal I. Antonescu: Dar îşi lasă el ocupaţiile lui de aici, ca să se ducă la 
Berlin? 

I. Marinescu: Eu i-am vorbit şi dacă îi veţi vorbi şi dvs .... 
Mareşal I. Antonescu: Ca să mă refuze pe mine, nu pe d-ta. 
I. Marinescu: Nu, dle Mareşal. Eu am să mai vorbesc cu el. 
Mareşal I. Antonescu: Vorbiţi cu el şi alegeţi şi oameni corecţi din 

ministere, cari să-l ajute. Să nu numiţi din aceia cari să se ducă la Berlin, numai ca 
să discute cu nemţii chestiuni de comisioane, pentru că, până la sîarşit, lucrurile 
acestea tot se află. Şi unora din nemţii de aici le-a venit, de altfel, scadenţa 
greşelilor. 
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Trebuie ales şeful. Eu mă gândeam la dl. Dimitriuc, care, anul trecut, a făcut 
Convenţia din decembrie, în două săptămâni. Nu era nimic aranjat; am discutat cu 
FUhrer-ul şi cu Ribbentrop principiile, în faţa dlui Clodius - era şi dl. Cancicov 
acolo - iar dl. Dimitriuc a luat notă. M-am întors la 20 noiembrie de la Berlin şi la 
4 decembrie Convenţia a fost semnată. 

Dacă dăm directive clare, executarea Convenţiei nu poate să sufere. Eu mă 
gândeam să numim pe dl. Dimitriuc, fiindcă dânsul este cunoscut la Berlin. Dacă 
însă se duce dl. Carp, cu atât mai bine. Sau poate să găseşti altul mai bun. 

Comisiunea aceasta ar putea să aibă două secţii: una pentru executarea 
Convenţiei şi alta pentru furniturile de armament, cu Ioan Gheorghe, ca să 

centralizăm acţiunea noastră la Berlin. 
Pentru a centraliza şi acţiunea noastră pe plan economic la Bucureşti, în 

rapo11urile noastre cu străinii, ar trebui utilizat dl. Cristu, dar dânsul nu este la 
înălţime; are idei, dar nu acţionează. 

C. Buşilă: Să trimitem la Berlin şi un delegat pentru furniturile Căilor 

Ferate. 
Mareşal I. Antonescu: Da. 
Să vă întâlniţi şi să hotăd.ţi, iar în cursul săptămânei să-mi prezinţi, dle 

Marinescu, numele tuturor membrilor Comisiunei, cari se vor duce la Berlin să 
execute Convenţia economică. Dacă nu vom trimite oameni pricepuţi şi energici, 
ca dnii Neubacher şi Klugkist, d-ta te vei găsi, la anul, cu executarea acestei 
Convenţii la fel cum ne-am găsit noi faţă de Convenţia din 4 decembrie. 

G-ral I. Sichitiu: Vom triirite şi noi un delegat pentru agricultură. 
Mareşal I. Antonescu: Da, pentru că aveţi o mulţime de probleme. 
Cum stăm cu tractoarele? 
A. Pană: Au sosit 450 şi sunt plecate spre ţară încă 500. Ar fi trebuit să fi 

fost plecate I OOO. 
Mareşal I. Antonescu: Mai de mult, dl. Neubacher mi-a spus, într-o zi, că 

sunt încărcate în trenuri, la Viena, l OOO de tractoare pentru noi şi nu pot pleca, 
fiindcă dl. Minescu nu semnează Convenţia. 

Gh. Minescu: În aceeaşi zi am semnat-o, dle Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Când a fost asta? 
Gh. Mincscu: Acum trei luni. 
Mareşal I. Antonescu: Te rog să-l chemi pe dl. Neubacher şi să-i 

reaminteşti această chestiune, pentru că eu nu admit astfel de afirmaţiuni 
neserioase. Spunea dânsul, atunci., că tractoarele sunt în trenuri, la Viena, şi nu pot 
pleca, pentru că nu se semnează Convenţia. S-a iscălit Convenţia în aceeaşi zi, dar 
tractoarele n-au sosit în Ţara Românească nici până astăzi. 

Gh. Minescu: Eu am obiectat chiar atunci că nu sunt tractoarele în trenuri, la 
Viena. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta să-i spui dlui Neubacher că, dacă nu primim 
tractoarele la vreme, conform Convenţiei, nici noi nu ne putem ţine de 
angajamentele noastre, date fiind condiţiile de însămânţare din toamnă şi din 
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primăvară. Din această cauză, nu vom putea da germanilor tot ce trebuie. Ca să ne 
putem respecta angajamentele, trebuie să ni se trimeată tractoarele la vreme. 

Aşa le-am spus şi la Berlin, în ce priveşte petrolul: Dvs. vă plângeţi că nu vă 
dăm petrol destul? De ce nu trimeteţi la timp cărbuni Căilor Ferate? De ce n-aţi 
făcut conducta pentru gaz de sondă, ca să vă putem da mai multă păcură? 

I. Marinescu: Am redus consumul la rafinării pe 1941 şi mai mult decât pe 
1940. 

Mareşal I. Antonescu: Te-au reclamat pe d-ta. Neubacher a spus că a găsit 
o rezervă ascunsă. 

I. Marinescu: Au fost cotele de la Interne, care n-au putut fi transportate din 
cauza blocării liniilor. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuia să-mi dai o notă ... 
I. Marinescu: Am dat-o dlui Mihai Antonescu. 
Mareşal I. Antonescu: . . . pentru cil eu am spus: Acesta este un lucru 

incorect, care se adaugă la alte multe incorectitudini ale celor cari stau în Ţara 
Românească şi dau astfel de informaţii. Aşa i-am vorbit dlui Ribbentrop. 

Gh. Minescu: Şi cu plugurile pentru tractoare stăm rău: din 9000, abia au 
venit 3000. 

Mareşal I. Antonescu: Să-l chemi pe Neubacher şi să-i arăţi şi această 

situaţie. 

Tot în legătură cu Berlinul, pentru Ministerul de Finanţe: Când eram la 
Ribbentrop, dânsul avea pe masă o notă, pe care Clodius a făcut imprudenţa s-o 
traducă exact. Nota provenea tot de la Neubacher şi se spunea acolo că, potrivit 
Convenţiei, noi vom plăti, eventual, fără să ne luăm nici un angajament ferm, 
restanţe de 7.500.000.000 lei, iar dl. Neubacher insista, în această notă, ca să se 
caute să obţină de la mine un angajament ferm pentru plata acestei sume, cu alte 
cuvinte, să mi se forţeze mâna, pentru că Convenţia nu prevede un astfel de 
angajament. 

Atunci, am spus: Îmi pare bine că dl. Clodius a tradus exact această notă, 
care vine de la aceeaşi persoană. Nu numai că nu-mi iau nici un angajament ferm în 
această privinţă, dar nici Convenţia nu se va mai executa dacă nu se arată pentru ce 
se cer aceste 7 miliarde jumătate. 

Deci, nu vei da această sumă, dle ministru de Finanţe. 
În ce priveşte trupele germane din România, a fost o conferinţă, în care g-ralul 

Speidel a arătat că, cu reducerile care se vor face efectivelor germane, vor mai 
rămâne la noi încă 35.000 oameni. 

Ai fost şi d-ta la conferinţa aceea, dle g-ral Stoenescu? 
G-ral N. Stoenescu: Nu, dle Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Le Berlin, Goring mi-a spus că nu sunt în Ţara 

Românească decât 22.000 soldaţi germani şi că va mai reduce din efective. Deci, 
cineva a minţit în această privinţă. Şi acela nu poate să fie Goring, când a spus 
22.000 de oameni. 

Cu această preciziune deci, d-ta, dle ministru de Finanţe, vei pomi de la 
efectivul de 22.000 oameni şi trebuie să stabileşti care este cuantumul, pentru că eu 
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nu vreau ca, cu bani ceruţi sub pretext de soldă, pentru soldaţi, să se facă un fond 
de rezervă, cu care să se cumpere lucruri din Ţara Românească. 

Iată cum se prind minciunile. Goring mi-a spus 22.000, fără să ştie ceea ce 
mi-a spus mie Speidel. Mi-a adăugat că a dat ordin Fi.ihrer-ul ca să se reducă 
numărul şi că vor fi luaţi şi alţii Când vor pleca şi cei din spitale, va trebui să se 
reducă mai mult numărul. Dar astăzi, după cum mi-a spus Goring, sunt numai 
22.000. N-am spus nimic lui Goring despre afirmaţia lui Speidel. D-ta, dle ministru 
de Finanţe, iei notă. 

De altfel, am dat şi eu mai 11rnlte sonde de verificare a efectivelor. Două le-am 
dat prin Ministerul de Interne, după care rezultă că sunt vreo 15.000; şi una am dat-o 
prin Jandarmi, care a dus la concluzia că sunt 20.000. Aşa că se verifică afirmaţia 
lui Goring. El este acela care a spus adevărul. Verificările noastre se apropie de 
cifra lui Goring, nu de aceea a lui Speidel. 

Ţineţi seama şi de cele 7 miliarde şi jumătate, ca să ştiţi ceea ce este de 
făcut; ţineţi seama şi de faptul că efectivul soldaţilor, arătat, cifra aceasta este şi ea 
susceptibilă să fie redusă. 

La Ordinea de zi urmează expunerea dlui Grigore Popescu, referitoare la 
problema pânzeturilor şi a amnestiei pentru bumbac. 

Gr. Popescu: Ole Mareşal. într-un Consiliu ţinut la Predeal, la I O ianuarie, 
s-au luat hotărâri în legătură cu necesităţile de bumbac pentru consumul militar şi 
civil, în ce priveşte dotarea Armatei şi populaţiei civile cu încălţăminte. · 

Vă voi face trei rapoarte, pentru a vă arăta ce s-a realizat din aceste hotărâri 
şi ce mai rămâne de făcut. 

În ce priveşte repartizarea colectărilor, 85% pentru Armată,. 15% pentru 
populaţia civilă - în legătură cu consumul de fierărie pentru Armată şi pentru 
populaţie - aceasta s-a realizat prin decizia 632, din 28 ianuarie 1942. 

Pentru încălţăminte, am găsit necesar să sporim cu 30% tăierile de vite; s-au 
sporit astfel cu 30% pieile de vite tăiate, ca să îmbunătăţim situaţia. 

În ve priveşte caietele de sarcini ale Armatei, după cum aţi dispus dvs. să se 
modifice, în parte s-a făcut. Am comunicat Ministerului Înzestrării, care a luat 
măsurile cuvenite. 

Mareşal I. Antonescu: De ce numai "în parte"? 
Gr. Popescu: S-a cerut să se facă din pânză, şi cartuşierele. 
Mareşal I. Antonescu: Să se facă din pânză de dimie. 
Col. C. Sireteanu: Avem angajat 2000 de metri. Ţăranii n-au fost pregătiţi 

să facă cum vrem noi. Am mai angajat 8000 metri, la preţul cerut de Ministerul 
Economiei Naţionale, în altă parte. 

Gr. Popescu: O chestiune mai dificilă este aceea privitoare la încălţămintea 
pentru instituţiile de Stat. 

Mareşal I. Antonescu: Am să vă dau instrucţiuni în privinţa aceasta. Noi 
trebuie să luăm asupra noastră, dle g-ral Dobre, încălţămintea şi îmbrăcămintea 

personalului de la Calea Ferată, pentru că nu se poate altfel. În ce priveşte 
personalul din industria petrolieră, la fel. Nu le putem pretinde. pe de o parte, să 
muncească, iar pe de altă parte, să-i lăsăm goi pe oamenii aceştia. La fel se pune 
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problema şi pentru oamenii din industriile din regiunile miniere. Pe toţi aceştia îi 
socotim ca armată şi luăm asupra noastră chestiunea îmbrăcămintei cu postav şi 
încălţămintei, ca pentru soldaţi. N-am altă soluţie. Trebuie să luăm asupra noastră 
această chestiune. Nu-i mai lăsăm pe aceşti oameni la discreţia speculantului când 
vor să-şi procure încălţăminte şi îmbrăcăminte. 

Gr. Popescu: Încălţămintea - pentru societăţile industriale şi miniere - am 
comandat-o în străinătate. Am comandat 80.000 perechi de bocanci, de modelul 
acelora pe care vi i-am adus să-i vedeţi. Am comandat în Cehoslovacia circa 
l 00.000 perechi. Mi s-a răspuns că voi putea obţine această cotă, dar, după ultima 
comunicare făcută de la fabrica de acolo, mi s-a spus că s-ar putea obţine această 
cantitate dacă dăm, în schimb, muncitorilor din uzinele de acolo alimente: brânză, 
porumb ... 

A. Pană: Să le dăm marmeladă. 
Gr. Popescu: Au cerut şi ceva petrol. Costă, toată operaţiunea, 150 milioane 

lei. S-ar putea acoperi. 
Mareşal I. Antonescu: Daţi ce se poate da, însă petrolul e mai greu de dat. 

Daţi-le zarzavaturi uscate şi paste făinoase. 
A. Pană: Peşte sărat. 
Mareşal I. Antonescu: Daţi: peşte sărat, paste făinoase, marmeladă şi 

zarzavaturi uscate. 
Gr. Popescu: Brânză? 
Mareşal I. Antonescu: Brânză, nu! 
Gr. Popescu: Dacă am suprima o săptămână, am putea da 3 vagoane ... 
Mareşal I. Antonescu: Nu. Se dă: peste făinoase, peşte sărat, zarzavaturi 

uscate, marmeladă. Petrol, nu! Petrol nu putem da, fiindcă nu avem nici pentru 
nevoile ţării. 

Gr. Popescu: Ca măsură de preîntâmpinare, pentru ipoteza că n-ar veni în 
timp util ceea ce am comandat, propun soluţia ca din cota de 6 vagoane ce dăm 
populaţiei civile, jumătate să fie afectată confecţionării de încălţăminte pentru 
aceste societăţi. Aceasta ar însemna că am spori cota de încăltăminte pentru 
societăţile miniere şi industriale cu încă 8000 perechi de bocanci, pe lună,ceea ce, 
faţă de cotele necesare, ar acoperi pană la stărşitul anului ceea ce le trebuie. 

Mareşal I. Antonescu: Dar ce face populaţia civilă cealaltă? 
Gr. Popescu: Îi rămâne restul de trei vagoane - 16.000 de perechi de talpă. 
G-ral C. Constantin: Este foarte puţin. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să ne ocupăm şi de studenti şi de copiii din 

şcoli, şi de cei de la Calea Ferată, şi de funcţionari. 
Gr. Popescu: Chestiunea am reglementat-o ... 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să ne ocupăm noi de aceste categorii, să-i 

îmbrace Statul pe aceştia. 
Gr. Popescu: . . . prin bonul de încălţăminte, care functionează de la 

1 martie. Acum se fac lucrările pregătitoare. Am avut în vedere ordinea de urgenţă. 
Am prevăzut o pereche de ghete pentru un an, şi reparaţia la patru luni. Am 
prevăzut şi pentru copii. 
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Mareşal I. Antonescu: Poţi să te ţii de aceasta? 
Gr. Popescu: Da. În circulara dată către prefecţi am indicat - prin instrucţii 

verbale la Bucureşti, prin instrucţii scrise în provincie - ordinea de preferinţă: 
funcţionari de Stat, copii de şcoală şi apoi celorlalţi, în măsura în care se acoperă 
necesarul. 

Mareşal I. Antonescu: Fii atent, fiindcă vezi ce face administraţia. Am 
destituit chiar astăzi un primar, care distribuia zahăr cui voia el. Se fac derogări. 

Gr. Popescu: Fiindcă s-a accentuat criza de talpă şi pentru că sunt tendinţe 
ca războiul să mai dureze, aş propune, dle Mareşal, şi vă rog să binevoiţi să 
aprobaţi aceasta, ca încălţămintea standard, care se făcea din talpă de piele, să nu se 
mai fabrice decât cu talpă de lemn. Să nu mai existe, de acum înainte, încălţăminte 
standard cu talpă de piele, ci numai cu talpă de lemn. Iată această încălţăminte, 

astfel construită. Talpa este o singură bucată. Nu este flexibilă. 
Mareşal I. Antonescu: Nu se rupe talpa dacă nu este flexibilă? Nu le 

stricăm picioarele acelora care le poartă? Talpa trebuie să fie flexibilă. 
Gr. Popescu: Se obţine o flexibilitate prin jocul călcării. Apoi, unele au o 

bucată de piele pe talpă. 
I. Marinescu: Fac zgomot prea mare copiii la şcoală. 
Mareşal I. Antonescu: N-are importanţă. 
Gr. Popescu: Perechea aceasta este adusă din Cehoslovacia; este pentru 

lucrătorii minieri. Talpa are bătute pe ea cuie. 
Mareşal I. Antonescu: Dar sunt foarte grei. 
I. Marinescu: Sunt pentru acei cari stau mai mult pe loc. 
Mareşal I. Antonescu: Dar nu se rup repede? 
Gr. Popescu: Nu. Sunt cuiele turnate pe dinăuntru, ca să nu se rupă. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să facem orice, ca să ieşim la capăt. 
Ce ai făcut, dle g-ral Dobre .. cu chestia lui Dobrescu? 
G-ral Gh. Dobre: Mâine vin cu proiectul definitiv. 
Mareşal I. Antonescu: Dl. Penescu n-a mai făcut obiecţie? 
G-ral Gh. Dobre: A fost foarte înţelegător. 
Mareşal I. Antonescu: Penescu dă planul? 
G-ral Gh. Dobre: Da. 
Mareşal I. Antonescu: S-a pus la punct chestiunea fabricării cauciucului 

sintetic la "Unirea" ... 
G-ral Gh. Dobre: La Creditul Minier. 
Mareşal I. Antonescu: ... la Creditul Minier. Este acum chestiune numai de 

comercializare. Am spus că contribuie şi Statul, însă cu aportul lui Malaxa. Cu 
sistemul acesta, se poate uşura producţia tălpii pentru încălţăminte şi, în 3-4 luni de 
acum înainte, dacă se pune problema la punct, putem să considerăm aproape 
rezolvată chestiunea încălţămintei ţărăneşti. 

G-ral C. Constantin: Pentru toamnă şi iarnă va fi binevenită. 
Gr. Popescu: Ole Mareşal, dacă aprobaţi ca încălţămintea standard să se 

facă cu talpă din lemn, ne rămân libere trei vagoane de încălţăminte, care pot fi 
date populaţiei civile. În felul acesta se îmbunătăţeşte aprovizionarea. 
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Mareşal I. Antonescu: Sigur că aprob. 
Gr. Popescu: V-aş ruga să mai aprobaţi ca toate fabricile mari să fie obligate 

să se utileze şi să se organizeze pentru funcţionarea în vederea fabricării 
încălţămintei cu tălpi de lemn. 

Mareşal I. Antonescu: Desigur. Nu este nevoie de aprobarea mea pentru 
aceasta. 

Gr. Popescu: V-am cerut această aprobare, fiindcă vor veni cu reclamaţiuni 
la dvs. 

Mareşal I. Antonescu: Eu nu iau în consideraţie toate reclamaţiile, dar sunt 
dator să le ascult, fiindcă multe din plângerile care vin la mine nu sunt întemeiate. 
Este adevărat că aproape 70% din plângerile care vin la mine sunt falşe, dar restul 
de 30% sunt adevărate. Şi pentru cele 30% adevărate, eu sunt dator să le cercetez 
pe toate. 

Gr. Popescu: Se fabrici, actualmente, încălţăminte de aceasta de către unele 
fabrici. Se fabrică în ţară acum, actualmente, circa 15.000 perechi pe lună. Fabrica 
"Jean Dumitrescu" din Bucureşti s-a aranjat să facă, lunar, o mie perechi, aşa încât, 
până la I mai, se poate conta pe o producţie de 45.000 perechi lunar. Obligând şi 
celelalte fabrici de încălţăminte să se organizeze în acest sens, vom putea avea 
100.000 perechi pe lună, cantitate care ar rezolva problema. Se mai fabrică apoi şi 
din cealaltă încălţăminte, cu talpă din piele. 

Mareşal I. Antonescu: Atunci ne vom văita că avem prea multe. 
Gr. Popescu: Cu talpă ele lemn, poate fi la un moment dat multă 

încălţăminte. Pentru sezonul de vară, încălţămintea aceasta merge. Pentru copii şi 

femei, pentru acest sezon nu va fi o problemă încălţămintea. 
În ce priveşte opincile: în afară de cotele normale, de 25.000 perechi, ce se 

dau prin micii tăbăcari, s-au mai confecţionat în Bucureşti şi în alte localităţi încă 
27.000 perechi, în decursul lunilor ianuarie şi februarie, care au fost distribuite 
diferitelor judeţe, prin I.N.C.O.O.P. 

G-ral N. Stoenescu: Ole Mareşal, aş dori să fie o ordine de preferinţă în 
această distribuţie, şi anume ea să se facă în avantajul ţăranilor cultivatori de tutun, 
cari 1111 concfition11t contractul lor de bumbac. opinci etc. Aş dori, de aceea, ca în 
primul rând să li se dea lor; să se dea cu preferinţă cultivatorilor de tutun, de la cari 
avem venit important. 

Mareşal I. Antonescu: Venit! ... Dar cu tutunul putem muri de foame! Se 
umple tezaurul d-tale, dar Neamul moare de foame. 

G-ral N. Stoenescu: Dar trebuie să-i preferăm pe acei cari sunt mai necesari. 
A.Pană: Dar acei cari lucrează pământul? 
Mareşal I. Antonescu: Să stabileşti d-ta proporţia, împreună cu Ministerul 

Agriculturii şi cu Ministerul de Finanţe, dle Popescu. 
G-ral N. Stoenescu: Aceştia reprezintă un venit de multe milioane, peste un 

miliard. 
Mareşal I. Antonescu: Dar nu pot să înfometez Naţia. 
Gr. Popescu: Se va da cu preferinţă acelora cari trebuie să iasă la muncile 

agricole, la primăvară. 
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Distribuţia opincilor, făcuU1 prin I.N.C.O.O.P., s-a făcut cu mare întârziere. 
De aceea, v-am ruga să permiteţi să distribuim direct. 

Mareşal I. Antonescu: Desigur. De altfel, se şi scumpeşte preţul lor, când 
sunt distribuite prin I.N.C.O.O.P., cu 4%. 

Foarte bine. Dă-le direct, dacă se poate. Nu vă împiedecă nimeni să lucraţi 
direct. Excludeţi intermediarul. Când se va îmbunătăţi situaţia, când se va ieftini, 
vor veni ei, intermediarii. 

Gr. Popescu: În ce priveşte opincile de cauciuc: s-a aprobat să se cumpere 
un număr de 350.000 perechi. Au şi sosit în Vama Bucureşti 27.000 perechi, şi sunt 
pe drum încă 38.900 perechi. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, se ţin de cuvânt. 
Gr. Popescu: Da. Au depăşit chiar. Sunt expediate de la fabrică încă 34.000 

perechi de opinci. 
Mareşal I. Antonescu: \tli s-a afirmat de la Berlin că soldul nostru este 

creditor la Berlin; că am depăşit ... 
I. Marinescu: Dacă fac socoteala numai pe mărfuri, dacă nu ţin socoteală de 

celelalte comenzi şi armament, atunci poate să meargă. 
Mareşal I. Antonescu: Să-mi arătaţi situatia, dle ministru. 
G-ral N. Stoenescu: Au fost debitori. 
Mareşal I. Antonescu: Ei spun că soldul este creditor în favoarea lor. 
G-ral N. Stoenescu: Totdeauna a fost aşa. 
Mareşal I. Antonescu: Am fost debitori, noi? 
G-ral N. Stoenescu: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Nota aceea, de care v-am vorbit, nu s-a întors la 

mine, ca să se pună într-un cont special. 
G-ral N. Stoenescu: S-a tradus în limba germană. V-a fost predată dvs. 
Mareşal I. Antonescu: N-am primit nimic. 
G-ral N. Stoenescu: A fost dată, probabil, Cabinetului. 
Mareşal I. Antonescu: N-am primii nimic. Nu mi s-a predat. 
G-ral N. Stoenescu: Voi cerceta. 
Mareşal I. Antonescu: Spusesem să se traducă în limba germană. 
G-ral N. Stocnescu: S-a tradus. Am depus-o la Cabinet. 
Gr. Popescu: Ole Mareşal, întrucât până acum nu s-au mai importat la noi 

opinci de cauciuc, articolul acesta n-a avut taxare la Vamă. De aceea, am cerut dlui 
ministru de Finanţe să ne fixeze taxele vamale la acest articol. Ministerul de 
Finanţe mi-a comunicat că le taxează după tariful cel mai ridicat, cu 280 lei kg, 
ceea ce ar veni, la o greutate de 900 grame perechea, cam 250 lei taxă vamală, faţă 
de 350 Ici costul perechei de opinci netaxate. Aşa încât, mi se pare taxa aceasta 
cam mare. 

Dl. ministru Stoenescu mi-a spus că acesta ar fi singurul mijloc ca să mai 
scoată de la ţărani din banii pe cari îi au şi pe cari nu i-au dat la împrumut. 

G-ral N. Stoenescu: Aş dori să pun o întrebare: cât plătesc acum ei perechea 
de opinci? Nu plătesc începând de la 2000? 

Mareşal I. Antonescu: Pun şi eu o întrebare: Vrem să scumpim viaţa? 
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Se înţelege, dle ministru de Finanţe, că, dacă punem asemenea impozite, ;;e 
scumpeşte viaţa. D-ta scumpeşti viaţa. Că a plătit ţăranul până acum cât a plătit, 
este o întrebare dacă lucrul acesta a fost un bine, sau un rău? Dar nu însemnează că, 
dacă a plătit până acum 2000 lei, a fost bine şi nu însemnează că, dacă ţăranul a 
scumpit mâna lui de lucru, să scumpim şi noi acest articol. A făcut-o tocmai pentru 
că a plătit 2000 lei perechea. 

G-ral N. Stoenescu: Dar aşa s-a ieftinit de la 2000 lei perechea, la 500. 
Gr. Popescu: Face aproape 700 lei perechea. De aceea, v-aş ruga să ie 

aplice tariful mediu, ca la şoşoni. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta este măsura. Trebuie să ieftinim ceea ;;e 

cumpără ţăranul, pentru ca, la rândul nostru, să ieftinim şi mâna de lucru. 
Gr. Popescu: Să fie 120 lei taxa vamală la pereche. 
Mareşal I. Antonescu: Da. Să se aplice tariful mediu. 
Gr. Popescu: Aţi ordonat să se facă o lege pentru colectarea de lână. Am dat 

să se facă legea. Proiectul este gata. Prevedem statistica oilor, cu declaraţii 

obligatorii de câte oi posedă proprietarul; are drept consecinţă predarea lânii; 
primarii controlează declaraţiile şi predarea lânei; se ocupă de fixarea unui preţ şi 
de aplicarea de sancţiuni. 

Am rezolvat reclamaţia de la Arad. 
Am hotărât, în urma unei adrese a ministerului de resort, să blocăm cânepa. 

După un studiu mai adânc însă, am ajuns la concluzia că nu se poate proceda astfel, 
fiindcă Annata a găsit cantităţi însemnate la Odessa. 

Mareşal I. Antonescu: N-o bloca. 
Gr. Popescu: Ultima chestiune: în legătură cu necesităţile de bumbac pentru 

consumul militar şi civil. Era vorba să importăm din Turcia. Dar nu s-a putut 
importa. 

Pentru filarea bumbacului, chestiunea s-a rezolvat prin Decizia publicată în 
"Monitorul Oficial" din 29 ianuarie 1942. Din bumbacul brut, indigen, am hotărât 
să se fabrice un singur fel de pânz~1, de americă. S-a rezolvat şi această chestiune 
prin decizia ministerială dată în această privinţă. În acelaşi timp, am stabilit 30 de 
tipuri de pânză, care să se facă din faele importate. 

S-a întocmit şi proiectul de lege 1n legătură cu contnbuţia populaţiei, şi s-a 
dat Ministerului Înzestrării. 

Mareşal I. Antonescu: Îţi atrag atenţia că, în privinţa aceasta, scumpetea nu 
mai cunoaşte nici o limită. Aici este foarte mare speculă, făcută de jidani. În 
domeniul alimentar facem toate eforturile ca să punem frână scumpetei şi putem 
obţine un rezultat, fiindcă este producţie românească. În domeniul celălalt nu se 
face nici un efort ca să punem stavilă scumpetei, şi atunci profită jidanii: şi jidanul 
producător, şi jidanul vânzător; şi cu el profită şi anneanul. Nu s-a făcut nici un 
efort în această privinţă. De aceea a ajuns stamba de cea mai proastă calitate să 
coste 2000 lei metrul. 

I. Marinescu: Nu există decât o singură soluţie, şi anume, de a pune la 
angrosişti şi comercianţi, comisari. 
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Mareşal I. Antonescu: Nu trebuie să lovim în ţăranul care cumpără stambă. 
Aici trebuie să facem primul nostru efort, la materiile .care sunt necesare ţăranului, 
ca să aibă cu ce să se îmbrace el şi copiii lui. În această direcţiune trebuie să faceţi 
efortul dvs., căci aşa vom ieftini viaţa. Noi facem efort numai în direcţia 

alimentară, pentru că acolo putem lovi mai uşor. Dacă urmăriţi şi dvs. pe cei 
condamnaţi pentru sabotaj, veţi vedea că tot românii sunt aceia cari sunt pedepsiţi, 
pentru că ei sunt mai puţin abili şi fiindcă comerţul alimentar este în mâini 
româneşti. Aproape că nu este nki un act de sabotaj ca atare în celelalte domenii 
economice. Jidanii nu intră sub sancţiunea acestei legi decât foarte puţini; un 
procent de 5%. 

Gr. Popescu: Ei ştiu să negustorească. 
Mareşal I. Antonescu: N-am lovit unde trebuie. Aceasta este o pruna 

datorie pentru dvs., pentru că pânft acum am lovit numai în chestie alimentară şi am 
lăsat compartimentul îmbrăcămintei liber, la discreţia evreilor, cari au camuflat 
marfa şi o vând acum la preţuri colosale. 

Ce faceti în contra lor? Cum căutaţi depozitele care sunt la evrei, căci dacă 
vrem să le găsim, le găsim. Este chestiunea numai să avem oamenii cari să execute 
cinstit voinţa noastră. 

Gr. Popescu: Aici este nen:)focirea, dle Mareşal. Am încercat. 
Mareşal I. Antonescu: Aici trebuie să lucraţi, să perseveraţi prin 

propagandă în opinia publică. Dacă cetăţeanul nu ne dă concursul în această 

privinţă, nu putem reuşi nimic. Deci, trebuie ca şi cetăţeanul, care vrea să cumpere 
această marfă, să ne ajute. Cum îşi vinde evreul marfa? El intră din casă în casă şi 
şi-o oferă, oferă atâţia metri de olandă, de postav etc., şi omul cumpără, dând preţul 
care i se cere. Dar dacă aceşti oameni ar fi conştienţi că jidanii sunt acei cari profită 
şi îşi bat joc de ei, dacă i-ar reclama şi ar da pe mâna Poliţiei Statului pe aceste 
elemente, situaţia aceasta ar înceta. 

Deci trebuie să-ţi asociezi la această luptă, în primul rând, personal din 
minister; trebuie să fie, ca şi în domeniul alimentar, preţuri maximale; trebuie să 
cauţi să împiedici frauda; trebuie să-ţi asociezi măsuri de control, cu care să vezi 
dacă se aplică dispoziţiile luate; trebuie, mai ales, să-ţi asociezi masa 
cumpărătorilor, printr-o propagandă susţinută, pentru ca aceşti cumpărători să dea 
la iveală pe acei cari vin cu astfel de lucruri ele vânzare, cerând preţuri exorbitante, 
lucru care duce, în cele din urmă, chiar la ruinarea cumpărătorului. 

Gr. Popescu: În ce priveşte colectarea ele către Armată a bumbacului brut, 
prin decizia ministerială dată am instituit un cumpărător unic, prin Societatea 
"Româno-Coton", care cumpără şi colectează singură bumbacul. Am făcut zone de 
colectare, pentru a evita concurenţa pe teren, şi în felul acesta am căutat să 

împiedecăm urcarea preţurilor. Colectarea în acest sistem nu prea a dat rezultate, 
întâi, din cauza timpului nefavorabil şi, în al doilea rând, din cauza preţurilor. 
Ţăranul a amestecat, apoi, bumbacul, nu l-a sortat pe calităţi. De aceea, pentru că 
nu mi poţi şti de ce calitate este bumbacul, dacă este de calitatea întâia, sau a doua, 
sau a treia - pe cel mai prost l-a vândut deja - am fixat un singur preţ, am socotit o 
singură calitate de bumbac. Am propus ca, în loc să fie preţul de 65,85 şi 95 lei, să 
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fie numai 95 lei, obligând ţăranul să-l vândă unui singur cumpărător. Cumpărătorul 
să aibă oarecare prime pentru bumbac. 

Mareşal I. Antonescu: Iar scumpim viaţa. 
Gr. Popescu: Se vinde, de fapt, cu 160 lei kg. Preţul de care vă vorbesc eu 

este un preţ fixat de minister. 
Mareşal I. Antonescu: Dar dacă spui d-ta fabricii: acesta este preţul 

bumbacului, acesta este preţul lânei, acestea sunt beneficiile ce ţi se cuvin, acesta 
e~te preţul cu care ai să vinzi produsele, îi va mai da mâna fabricantului să dea 160 
lei? De ce nu dominaţi preţurile? 

Gr. Popescu: Iau pe sub mână. 
Mareşal I. Antonescu: Dar dacă stabiliţi preţurile, aşa cum v-am arătat, îi 

mai convine să ia pe sub mână? 
Gr. Popescu: N-ar trebui să mai ia. 
Mareşal I. Antonescu: Nu mai poate lua. Este aceeaşi chestie ca la morari, 

cari acum nu mai pot face jaful de altădată. 
Gr. Popescu: La textile, toate preţurile sunt stabilite. 
Mareşal I. Antonescu: Una este să stabileşti preţurile şi alta este să le 

guvernezi, adică să le ţii acolo unde le-ai fixat. Stabiliţi preţurile şi apoi menţineţi-le. 
Gr. Popescu: AI trebui să numim comisari la întreprinderi, ca să menţină 

preţurile. 
I. Marinescu: Să nu fie control numai la detailist, ci şi la producător, şi la 

engrosist. 
Mareşal I. Antonescu: Am spus de mult aceasta: şi aceştia să fie controlaţi. 
Gr. Popescu: Ar urma să se întocmească o lege sau o decizie pentru 

reglementarea recoltei viitoare a bumbacului. Aş propune să se facă, mai degrabă, 
o decizie, fiindcă legea întâmpină atâtea formalităţi; trebuie să treacă pe la 
Consiliul Legislativ, aşa că durează, se întârzie. 

Mareşal I. Antonescu: Decizie. Nu este nevoie ca pentru toate chestiunile 
să facem legi. 

Gr. Popescu: Dar bumbacul se reglementează printr-o lege. De aceea ar 
trebui ca, printr-o decizie, să schimbăm o lege. Ceea ce e greu. Dar dacă ne apucăm 
să facem o lege, ea nu mai are câad să-şi producă efectul, pentru că sunt foarte 
multe formalităţi de îndeplinit, ceea ce înseamnă întârziere. 

Mareşal I. Antonescu: Putem face o lege prin care să spunem că deciziile în 
această materie au puterea de lege, şi aceasta merge la Consiliul Legislativ imediat. 

Gr. Popescu: O ultimă chestiune: aţi aprobat să inventariem stocurile de 
pânzeturi şi bumbac, ca să asigurăm Armatei strictul necesar. Am propus să luăm şi 
pânzeturile colorate. Operaţia aceasta a dat rezultate foarte bune, chiar peste 
aşteptările noastre. V-am raportat c:1 operaţia aceasta, după datele de până acum, a 
realizat peste jumătate la sută din strictul necesar de acum. 

Iată rezultatul: Până astăzi s-au declarat, de fabricanţi şi comercianţi, 

3.470.561 metri, adică 70% din materialul necesar pentru confecţionarea a 
I .OOO.OOO de cămăşi şi perechi indispensabili, pe care trebuie să le facem. Operaţia 
este în curs. 
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Mareşal I. Antonescu: Aceasta este pentru viitor. 
G-ral Gh. Dobre: Da, dle Mareşal, pentru planul nou. 
Mareşal I. Antonescu: Dar pentru concentrare şi mobilizare, avem asigurate 

stocurile? 
G-ral Gh. Dobre: Da, dle Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Pantazi îmi spunea că nu dă nici o asigurare pentru 

viitor, şi acum văd că dl. secretar general Popescu asigură şi materialele necesare 
pentru viitor. 

Gr. Popescu: Noi ne vom ridica până la 4.000.000 metri, ceea ce acoperă 
80% din materialele necesare confecţionării unui milion rânduri de rufărie. 

La minister am instituit o comisie, care se uită peste tot. Numai noi am 
identificat I .500.000 metri, pe cari i-am trecut Subsecretariatului de Stat al 
Înzestrării. 

Mareşal I. Antonescu: Văd că la Ministerul Economiei Naţionale aveţi 20 
de comisii. Numai să le dirijezi d-ta cum trebuie, dle Marinescu. 

I. Marinescu: La mine sunt mai puţine; la Aprovizionare sunt mai multe 
com1s11. 

Mareşal I. Antonescu: Primul srnp al unei comisii este să difuzeze şi să 
acopere răspunderea. Când s-a făcut o greşeală, se spune că comisia a decis astfel. 

Gr. Popescu: Noi avem numai o comisie de recepţionare a pânzeturilor, care 
lucrează sub preşedinţia mea. Este acolo un ofiţer de la Ministerul Înzestrării 
Armatei şi un secretar. 

Mareşal I. Antonescu: 1\u umblaţi prea mult cu comisiile. Ţarismul a căzut 
din cauza aceasta. În timpul războiului trecut. de câte ori era vorba să se ia vreo 
hotărâre, şeful biroului operativ de la ruşi, cu care lucram noi, ducea chestiunea la 
o comisiune, o înmormânta acolo, iar germanii făceau ce voiau. 

Gr. Popescu: Pânzeturile trebuiesc recepţionate. Din această comisiune fac 
parte un colonel, eu şi un secretar. Noi am identificat 1.500.000 metri pânzeturi, 
care urmează să meargă la depozilele Armatei. 

Cred că operaţia va da rezultate bune. 
Mareşal I. Antonescu: Vezi să nu rămână gol pacientul. 
Gr. Popescu: Noi am luat 4.000.000 de metri de pânzeturi de pe piaţă, de la 

consumatori. Rărindu-se această marfă, în mod fatal ea se va scumpi. 
Mareşal I. Antonescu: De ce? 
Gr. Popescu: O marfă care se împuţinează, care se oferă mai puţin pe piaţă, 

este mai căutată; publicul o cere. Ca să vă răspund la această chestiune, trebuie să 
v2 arăt că sunt, astăzi, vreo 20 vagoane de fire şi vreo I O vagoane de ţesături 
ascunse. Am descoperit oarecari cantităţi, cu controlorii noştri. Şi atunci, aş 

propune ca să dăm o amnesrie pentru toţi cei cari au mărfuri dosite, cu obligaţiunea 
să le declare şi să le pună în vânzare, în 15 zile, şi cu aplicarea celor mai severe 
sancţiuni pentru cei cari vor fi dovediţi că au mărfuri ascunse şi după acest termen. 

Unii fabricanţi m-au rugat să insist pentru această măsură, ceea ce denotă că 
aL şi ei depozite. Cred că cu această măsură am să scot 30 vagoane fire şi ţesături. 
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Mareşal I. Antonescu: Fă-o, şi să aplici, pe unnă, sancţiuni severe celor cari 
vor mai fi găsiţi cu mărfuri ascunse. D-ta ai fost Ia şedinţa aceea, când I-am pus Ia 
locul lui pe dl. Rizescu. El camuflează şi o întreprindere evreiască. Este adevărat, 
sau nu? 

Gr. Popescu: Este cam adevărat. 
Mareşal I. Antonescu: Nu se poate să fie "cam adevărat"; ori e adevărat, ori 

nu. 
Gr. Popescu: Finna este a lui, însă produsele le vinde cu un procurist evreu. 

De aceea am spus: Este cam adevărat. 
Mareşal I. Antonescu: Nu e aşa. 
Gr. Popescu: De data aceasta, dl. Rizescu s-a purtat foarte bine: a dat 

250.000 metri. 
Mareşal I. Antonescu: Eu îi aştept pe domnii aceştia. Când au fost aici, le-am 

vorbit foarte prieteneşte, ca un român îndurerat de catastrofa Neamului Românesc. 
Dacă însă nu mă vor asculta, la nevoie am să-i lovesc foarte rău. Sunt un om cu 
multă răbdare, dar dacă nu sunt înţeles, iau măsuri foarte aspre. Să se termine 
sistemul acesta al îmbogăţirii rapide pe spinarea altora, pentru că, dacă Neamul 
Românesc va cădea, vor cădea şi cei cari s-au îmbogăţit pe spinarea lui. 

Gh. Minescu: În legătură cu chestiunea pânzeturilor, l.N.C.O.O.P.-ul a avut 
şi el pânzeturi în valoare de 250.000.000. Iei; a dat 80.000 metri pentru Armată, iar 
restul va fi vândut pe piaţă. Acum ni se oferă ţesături de bumbac, proaste, cu 
celofibră, din care nu vrem să luăm. Ni s-a făcut însă o ofertă de americă 
confecţionată numai din bumbac, la preţul de 240 lei metrul, la care taxa de vamă 
este 160 lei la metru. 

Mareşal I. Antonescu: Ce tarif propui d-ta? 
Gb. Minescu: Am să vă spun imediat, dle Mareşal. Noi beneficiam, înainte, 

de o reducere la bumbacul importat în fire, pe care nu-l mai aducem acum. Să ni se 
dea şi pentru această americă, pe care unnează s-o importăm, aceeaşi reducere. 

Mareşal I. Antonescu: Da, aceasta este dispoziţia mea. Să faci această 
reducere, dle g-ral Stoenescu, pentn; că dacă dumnealui nu aduce ţesăturile acestea, 
nici d-ta n-ai nici un beneficiu. 

G-ral N. Stoenescu: Dacă aş avea convingerea că materialul acesta nu va 
trece prin mâinile intennediarilor şi se va da direct ţăranilor, aş face cu dragă inimă 
această reducere. 

Gh. Minescu: Pânza aceasta o dăm noi, numai la ţărani. 
Mareşal I. Antonescu: N-ai decât, dle g-ral Stoenescu, să-ţi organizezi 

controlul şi să-l prinzi pe dumnealui că nu se ţine de angajament. 
Să-i reduci taxele vamale la c:it cere dânsul. 
Situaţia actuală a aprovizionlirilor cu lemne de foc a Capitalei şi a restului 

ţării". 

G-ral N. Bădescu: Ole Mareşal, situaţia aprovizionărilor cu lemne de foc, 
pe ziua de 20 februarie, este unnătoarea: 

Necesarul consumului întregii ţări, inclusiv Capitala, până la 31.111.1942: 
Consum programat pe anul 1942 ..................... 428.000 vag. 
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Consum real pe anul 1942 ............................. 408.000 vas. 
Aprovizionat până la 20.Il.1942 ....................... 380.120 vag.- 88% 

Rest de aprovizionat ........................ 27.888vag.-11% 
Din acestea, 12.810 vagoane trebuiesc aduse în Capitală şi 15.070 vagoane 

în restul ţării. 
Calea Ferată a transportat in Capitală, de la 1-20 februarie, 4.810 vagoane, 

deci în medie 240 vagoane zilnic. 
După situaţia C.F.R., se găsesc depuse frahte, la 21 februarie, pentru 321 O 

vagoane, a 15 tone, de transportat în Capitală şi 7277 vagoane, a 15 tone, pentru 
restul ţării. 

Aprovizonarea ţării şi Capitalei pe 1941/1942 este aproape pe terminate şi 
poate fi satisfăcută cu cele 14.000 vagoane aflate în prezent în gări, şi, în plus. cele 
ce se vor transporta din păduri, în cursul I unei martie. 

Aprovizionarea pe 1942/ l 943 poate începe la 1 aprilie 1942, datorită faptului 
că avem în pădure, la data actualii, un stoc de 303.231 vagoane, la care se vor mai 
adăuga tăierile de pe luna februarie şi cele de pe luna martie. În felul acesta, sper că 
vor fi acoperite toate cantităţile necesare. 

Mareşal I. Antonescu: Acoperite teoretic. 
G-ral N. Bădescu: Cantitatea este şi transportată. Calea Ferată a transportat 

în februarie mai mult decât în ianuarie. 
Mareşal I. Antonescu: Au început să apară lemne în staţii. Pe linia 

Bucureşti-Predeal, am văzut depozite mari. şi la Valea Largă şi în alte gări. Aceasta 
înseamnă că au fost scoase multe lemne din păduri. 

G-ral N. Bădcscu: Calea ferată nu mai poate să transporte în mod aşa de 
intens ca înainte. Ne-a interesat mult chestiunea stocurilor existente la 1 februarie, 
în vederea planului de aprovizionare pentru anul viitor. Pentru această chestiune, 
am luat din toate părţile datele necesare. Situaţia este următoarea: 

Programate a se tăia ....................................... 584.262 vag.- 10% 
Tăiate până la I .11.1942 ................................... 115 .5 57 vag.- 20% 
Rest de tăiat până la I 5 sept. 1942 ...................... .468.704 vag. - 80% 
Situaţia este foarte grea. Anul trecut, pe vremea aceasta, tăierile erau foarte 

avansate. Scutirile de mobilizare s-au acordat cam târziu, iar apoi a venit timpul 
greu, ploi multe, zăpadă mare, şi nu s-au mai putut face tăieri în păduri. Sperăm ca 
în luna martie să avem tăieri masive, însă cum scutirile de mobilizare sunt date 
până la 31 martie, sunt de părere să prelungim aceste scutiri de mobilizare cel puţin 
două luni de zile, ca să putem asigura posibilităţile de tăiere. 

Mareşal I. Antonescu: ScL:tiri de mobilizare de la 30 ani în sus. 
G-ral N. Bădescu: S-au dat de la 36 ani în sus, însă mai sunt şi specialişti şi 

mecanici mai tineri. 
Mareşal I. Antonescu: Aceştia fac excepţie. Statul Major are instrucţiuni. 

Tăietorii pot să fie mai mari de 36 ani. 
G-ral N. Bădescu: Pentru consumul pe care trebuie să-l avem asigurat 

pentru anul I 942/1943, situaţia se ameliorează mult cu disponibilul din pădurile de 
unde n-au putut fi scoase lemnele până la această dată. lată situaţia: 
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Necesar pentru consum ................................... 428.000 vag.-100% 
Disponiblile în păduri la 1.11.42, rezultate din cele rămase nescoase din 

păduri şi tăiate până la l.ll.1942 .................................... 303.231 vag.- 70% 
Rest de fasonat pentru satisfacerea consumului ....... 124.769 vag.-30% 
Aceste 303.000 vagoane sunt foarte greu de scos. 
Pădurile programate de Ministerul Agriculturii pentru a fi tăiate sunt foarte 

apropiate de drumuri, aşa că lemnele vor putea fi transportate mai uşor. 
Ca stocuri avem: 
În Bucovina: Programate ................................. 13.904 vag. 

Tăiate .......................................... 4.268 vag. 
Rest de tăiat .................................. 9.636 vag. 

Din Bucovina a venit o adresă prin care se cere ca în nici un caz să nu se mai 
transporte lemne de acolo în Basarabia. Este adevărat că, cu ceea ce are, Bucovina 
de abia îşi poate acoperi nevoile. Totuşi, nici noi nu putem să dăm lemne din 
Moldova pentru Basarabia, mai ales pentru judetele mai depărtate. 

Mareşal I. Antonescu: Nu se poate. Bucovina trebuie să dea lemne şi pentru 
Basarabia. Dacă n-avem decât 80% lemne din necesar, toti trebuie să suferim lipsa, 
în aceeaşi măsură. Deci şi Bucovina trebuie să contribuie, în cadrul necesităţilor 
generale, economice ale ţării, cu disponibilităţile ei. Nu poate Bucovina să-şi 
asigure aprovizionarea cu lemne sută în sută şi să nu mai dea în alte părţi. Există o 
corelatie în toate aprovizionările. Altfel, nici Bucovina n-ar trebui să primească din 
produsele care prisosesc în alte provincii. 

G-ral N. Bădescu: Dvs. aţi aprobat, mai de mult, să se dea lemne din 
Bucovina şi pentru Basarabia. Stocurile din Basarabia sunt următoarele: 

Programate ...................................... 21 .500 vag. 
Tăiate ............................................. 7.950 vag. 
Rest de tăiat .................................... 13.550 vag. 

Această cantitate ar acoperi consumul Basarabiei, mai ales că judeţele de la 
Sud se pot aproviziona mai uşor din Moldova. 

Mareşal I. Antonescu: Aprovizionarea cu lemne nu este o problemă pentru 
Basarabia, mai întâi, pentru că oraşele nu mai reprezintă acum ceea ce au foi.t 
altădată, fiindcă, în mare parte, au fost distruse, iar până când se va relua toată 
activitatea, vor trece ani; în al doilea rând, standardul de viaţă al populaţiei este 
foarte scăzut, iar ţăranul n-are de suferit din această cauză. 

Aprovizionarea cu lemne este însă o problemă pentru Bucovina, dar acolo 
sunt lemne. 

Problema aceasta o putem rezolva pentru Capitală dacă reuşim să aducem 
gazul de sondă. Goring mi-a dat asigurări că va trimite materialul necesar pentru 
construcţia conductei. 

I. Marinescu: Germanii mi-au spus că nu ne vor putea fumiza o conductă de 
20 de toli, decât peste un an şi jumătate. De aceea, ei mi-au spus că e mai bine să 
facem acum o conductă mică, de 15 toli, pe care ne-o pot livra în trei luni şi o 
putem instala până la toamnă, rămânând ca pe urmă să mai facem încă una mare, 
sau alte două mai mici. 
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Mareşal I. Antonescu: Trebuie văzut dacă proiectul este realizabil, ca să nu 
provocăm un dezastru. 

I.Marinescu: Dezastrul nu-l provocăm, dar, în felul acesta, operaţia ne costă 
foarte scump. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie să suporte ei diferenţa, pentru că ei au 
nevoie de păcură. Altfel, noi mergem pe sistemul fixat la început. Dacă vor să-l 
schimbe, îi costă. Să suporte ei această diferenţă, pentru că nu poate economia 
noastră naţională să sufere atâta pagubă. 

Trebuie făcut un cont special al războiului, la care să contribuie toţi 
beneficiarii victoriei noastre, dacă va fi victorie. Toate statele, care stau şi nu se bat 
şi noi ne batem şi avem toate riscurile şi epuizarea întregului nostru potenţial 

<uman> şi militar, toate aceste state vor putea să. suporte. Această conductă n-o iau 
asupra mea. Să se facă angajamente cum s-au luat pentru petrol, pentru că ne vor 
da posibilitatea de exploatare şi în noile regiuni petrolifere care vor fi cucerite. 

G-ral N. Bădescu: Detaşamentele de exploatare din judeţe îşi dau 
randamentele lor. Până la I februarie, mi-au scos 4.200 vagoane. În situaţia actuală, 
numai datorită insistenţei pe care o depun comandanţii de detaşamente, împreună 
cu prefectul, se poate obţine ceea ce trebuie, fiindcă ţăranii sunt foarte pasivi sub 
acest raport şi cer preţuri foarte mari pentru scosul lemnelor. 

Mareşal I. Antonescu: Îi obligăm să lucreze cu anumite preţuri. Cum am 
militarizat soldaţii pe front, tot aşa şi ţăranii. şi oamenii de la oraşe şi de la sate 
trebuie să fie mobilizaţi. 

G-ral N. Bădescu: Ei cer alimente şi încălţăminte: porumb şi opinci. 
Mareşal I. Antonescu: Aici au dreptate. 
G-ral N. Bădescu: Am prevăzut să se va distribui, la cererea exploatatorilor, 

de către Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării, porumb, făină, alimente şi 

încălţăminte pentru tăietori, spre a fi plătiţi în natură. 
Mareşal I. Antonescu: Au dreptate. Trebuie să fie ajutaţi. 
G-ral N. Bădescu: Comandanţii detaşamentelor trebuie să se deplaseze 

pentru ca să facă inspecţii. Dar eu n-am avut un fond, ca să-i ajut. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta trece în socoteala lemnelor. Statul nu poate 

suporta cheltuiala aceasta. Dvs. vă veţi face toate cheltuielile de regie şi veţi trece 
toate acestea în socoteala lemnelor. Nu aşteptaţi de la Stat nimic. 

Gh. Minescu: Ole Mareşal, aş avea o chestiune în legătură cu internarea în 
lagăre a cooperatori lor ... 

Mareşal I. Antonescu: A t{ilhari lor! 
Gh. Minescu: A tâlharilor din cooperaţie. Pentru funcţionarii I.N.C.O.O.P.-ului, 

pe cari i-am destituit, am luat dispoziţia ca să fie internaţi. Or, 11 au o situaţie 
specială. Pentru ceilalţi însă - I 14 - aceştia sunt luaţi de la I septembrie şi sunt 
deferi\i instan\elor penale. V-aş ruga ca, pentru cei deferiţi instanţelor penale, să se 
întârzie cu judecarea lor, fiindcă aş vrea să merg cu cercetarea mai îndărăt, până la 
cei pedepsiţi de la I mai. 

Mareşal I. Antonescu: Am dat dispoziţii dlui g-ral Popescu: fiindcă Justiţia 
merge foarte încet, am spus că pe toţi cei vinovaţi îi băgăm în lagăre şi din lagăre îi 
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judecă Justiţia. Nu aşteptăm cu băgarea lor în lagăr până când le va veni rândul să-i 
judece Justiţia şi sii-i condamne. Când vor fi condamnaţi, li se va socoti pedeapia 
făcutii în lagăr. Dar, de îndată ce l-ai prins pe unul că este vinovat şi ai suficierte 
constatări că l-ai prins cu abatere, trebuie imediat băgat în lagăr şi trebuie să i 5e 
facă imediat formele pentru darea în judecată. Nu aşteptaţi deci ca, întâi, Jusfria 
să-i condamne şi pe urmă să-i băgaţi în lagăr. 

Gh. Minescu: Deci, mă întorc până în luna mai cu ceilalţi. Sunt însă unii 
cari au vinovăţii mai mici şi pe cari i-am sancţionat cu îndepărtarea, dar nu i-am dat 
pe mâna Parchetului. Pe aceştia să-i scoatem de la această măsură. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta este treaba d-tale. O să-mi arăţi, pe urrr.ă, 

toată situaţia. 
Gh. Minescu: Mă întorc cu cercetarea până la 1 mai. Acei cari sunt 

reclamaţi penal îi bag în lagăr. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă nu iei măsurile cele mai drastice sau \ei 

întârzia cu aceste măsuri, toată Cooperaţia d-tale, dle Minescu, se va transforma in 
cea mai vastă bandă de tâlhari care a existat vreodată. Aceasta este realitatea. 
Acesta este primul lucru pe care trebuie să-l faceţi. De aceea, luaţi imediat măsu~i, 
împreună cu Ministerul de Interne, în această privinţă. Am băgat, chiar astăzi, in 
lagăr pe primarul de la Râşnov. Acest domn primar este şeful Cooperaţiei locale şi 
manevra între Cooperaţie şi Primărie şi între populaţie şi Cooperaţie. Nu mai admit 
însă ca primarul să fie şi şef de cooperativă, să fie şef de Cooperaţie. Nu mai admit 
această dualitate. Tot la Râşnov am mai găsit două cooperative, care aparent îşi 
făceau concurenţă, însă şefii lor erau de acord. Şi făceau lucrul acesta pe spinarea 
locuitorilor. 

Gh. Minescu: Da: o cooperativă săsească şi una românească. 
Mareşal I. Antonescu: Era Cooperativa "Unirea", mi se pare. La Râşnov, 

aceste două cooperative se flceau că îşi fac concurenţă, dar profitau de pe spinarea 
nenorociţilor de consumatori. De aceea, nu trebuie să fie primarul şi cooperator. 

Gh. Minescu: Să nu fie în conducere, dar poate să fie membru, pentru 
nevoile lui. 

Mareşal I. Antonescu: Nu ştiu dacă este bine să fie membru. 
Gh. Minescu: Va fi pentru nevoile lui, proprii. 
Mareşal I. Antonescu: Nu ştiu dacă este bine ca cineva, care are o gestiune, 

tot el să fie pus în situaţia de a se controla singur. 
Prin urmare, studiază chestiunea şi rezolv-o pe toată suprafaţa ţării. Dar nu 

mai admit această dualitate - primar şi cooperator - care a creat situaţia de astăzi şi 
i-a făcut pe aceştia să cadă în greşeli cari îi duc în lagăr. Eu n-am nevoie să bag 
toată Ţara Românească în lagăr, ci mie îmi trebuie oameni cinstiţi. Dar pentru 
aceasta, trebuie să nu-i tentăm, să nu-i punem în situaţia de a greşi, şi să-i 

controlăm. 

Acesta a avut un ginere în Braşov, care era morar. El era primar şi 

cooperator. Şi atunci, vă închipuiţi ce legătură s-a făcut între morar, cooperativă şi 
Primărie! Cum au jucat toate tâlhăriile pe spinarea nenorociţilor din Râşnov! 
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Prin urmare, de acum înainte api ici cele mai drastice măsuri, pentru că, dacă 
se continuă cu sistemul de acum. se va merge din ce în ce mai rău. A fost nevoie să 
recurgem la Cooperaţie, pentru că era necesitatea să introducem elementul 
românesc în viaţa economică. pentru că am scos pe evrei. Dar am introdus în 
această viaţă economică pe ei, nepregătiţi. De aceea, trebuie o mână energică. 
Trebuiesc aplicate măsurile celt mai severe. Să faci şi publicitate în această 
privinţă, pentru ca toţi să ştie că acei cari se abat şi fac lucruri necorecte se duc în 
lagăre. 

Gh. Minescu: Am făcL;t înştiinţări prin Radio. Dar mi-am extins 
obligaţiunile aşa de mult, încât a trebuit să luăm oameni neverificaţi. 

Mareşal I. Antonescu: Şi eu mi-am extins operaţiunile mele - de la Bistriţa 
am ajuns în capul Statului! - dar nu mi le-am extins şi pentru buzunarul celorlalţi. 

G-ral C. Constantin: Preotul şi învătătorul de la ţară, sunt informat că iau 
zahărul ţăranului. 

Mareşal I. Antonescu: Vezi, dle Minescu? 
Gr. Popescu: V-am adus mai multe probe de bumbac. Dar bumbacul este 

amestecat. 
G-ral N. Stoenescu: Bumbacul amestecat să aibă un preţ; celălalt, un alt 

preţ. Să nu creăm prejudicii aceluia care are bumbac curat. 
Mareşal I. Antonescu: De aceea s-au dus şi cu cel prost la 95 de lei. 
G-ral N. Stocnescu: Trebuie un preţ mediu pentru cel stricat, amestecat, şi 

un preţ mai marc pentru cel bun. 
Gr. Popescu: Nu se mai găseşte decât bumbac stricat. 
G-ral N. Stoenescu: De unde ştiţi că nu l-au selecţionat marii proprietari? 
Mareşal I. Antonescu: S-a hotărât 95 lei; aşa rămâne. 
Gr. Popescu: V-am adus şi din pânza care s-a dat pentru Patronaj. Dar nu 

s-a dat în condiţiunile în care nu s--a spus. 
Mareşal I. Antonescu: Te-a păcălit? 
Gr. Popescu: Da. 
Mareşal I. Antonescu: D,'i-i la cap! Nevasta mea este o idealistă ş1, din 

dorinţa de a îndrepta, crede totul. 
Şedinţa se ridică la ora l 3 .40. 

Stenografi: D. Fierăscu şi A. Ionescu 

• 
D.A.NI.C.fond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 506 (fost 478)//942,f 297-377. 

173 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



6. 1942 februarie 26. În Consiliul de Miniştri cu guvernatorii 
Basarabiei, Bucovinei şi Transnistriei se discută despre: aprovizionarea cu 
cereale, acordarea de credite industriei şi agriculturii; stabilirea regimului 
juridic al bunurilor expropriate; minorităţi (evrei, polonezi, ucraineni, 
bulgari); acordarea de pensii evreilor botezaţi; dezvoltarea turismului în 
Bucovina; coloniştii din Cadrilater ajunşi la Rădăuţi etc. etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 
CU DOMNII GUVERNATORI 

di11 26/ebruarie 1942 

Şedinţa se deschide la ora l O. I O, sub preşedinţia dlui Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Iau parte dnii: prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului; prof. 
I. Petrovici, ministrul Culturii Naţionale şi al Cultelor; g-ral D. Popescu, ministrul 
Afacerilor Interne; g-ral N. Stoenescu, ministrul Finanţelor; g-ral I. Sichitiu, 
ministrul Agriculturii şi Domeniilor; prof. dr. P. Tomescu, ministrul Sănătăţii; 

I. Marinescu, ministrul Economiei Naţionale; ing. C. Buşili, ministrul Lucrărilor 
Publice; contraamiral N. Păiş, subsecretar de Stat al Marinei; g-ral Victor 
Iliescu, subsecretar de Stat al Educaţiei Extraşcolare; Aurelian Pani, subsecretar 
de Stat la Ministerul Agriculturii; Mircea Vulcinescu, subsecretar de Stat la 
Ministerul Finanţelor; dr. C. Dănulescu, subsecretar de Stat al Muncii; g-ral 
C. Constantin, subsecretar de Stat al Aprovizionării Armatei şi populaţiei civile; 
Titus Dragoş, subsecretar de Stat al Românizării; prof. Al. Marcu, subsecretar de 
Stat al Propagandei Naţionale; g-ral C. Vasiliu, subsecretar de Stat la Ministerul 
Afacerilor Interne; Petre Strihan, subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor 
Interne; g-ral C. Voiculescu, guvernatorul Basarabiei; g-ral C. Calotescu, 
guvernatorul Bucovinei; prof. Gh. Alexianu, guvernatorul Transnistriei; 
Al. Ottulescu, guvernatorul Băncii Naţionale; g-ral I. Arhip, subşeful Marelui 
Stat Major; g-ral Vintilă Davidescu, secretar general la Ministerul Apărării 
Nationale; g-ral T. Orezeanu, director general l'll C'FR,; Gh. Mine~<'U, directm 
general al I.N.C.O.O.P.; prof. I. N. Finţescu, preşedintele Consiliului de 
Administraţie al Creditului Naţional Industrial; Gh. Alexandrescu, director 
general la Creditul Naţional Agricol; M. Romniceanu, preşedintele Consiliului 
de Administraţie al Băncii de Credit a Meseriaşilor; col. C. Sireteanu, 
directorul Intendenţei; Al. Nasta, director general al Creditului Agricol Ipotecar; 
I. Joldea-Rădulescu, director general al Băncii de Credit al Meseriaşilor. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, sunt o serie de chestiuni importante pe 
care am să le iau în discuţie, nu după ordinea de zi, ci după ordinea din dosarul 
meu. 

Prima chestiune este aceea a creditelor pentru sămânţă şi a creditelor, în 
general. Cum s-a rezolvat chestiunea aceasta, g-ral Voiculescu? 
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G-ral C. Voiculescu: Mi s-au dat 120 milioane. A rămas ca dl. ministru 
g-ral Sichitiu să-mi dea diferenţa de 30 milioane. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, chestiunea este rezolvată. Din acest punct 
de vedere nu există o problemă pentru d-ta. În privinţa celorlalte chestiuni de care 
depinde munca câmpului, am văwt situaţia tractoarelor trimise. Mi s-a ridicat o 
obiecţiune, ieri, de dl. Mareş, că s-a hotărât să se trimită tractoare grele în 
Basarabia, tocmai acolo unde este nevoie de tractoare uşoare. Nu ştiu dacă s-a 
hotărât sau nu aşa, fiindcă toate zvonurile şi toate reclamaţiunile din stradă mi se 
aduc aci la Preşedinţie. Câte tractoare ai primit, g-ral Voiculescu? 

G-ral C. Voiculescu: Sunt 1n drum 200 de tractoare. Acum, dl. Minescu mi-a 
spus - şi dl. g-ral Orezeanu este aici - că era vorba să se facă o altă ca_rtare şi 

dirijare a tractoarelor, decât cea aprobată de dvs. 
Mareşal I. Antonescu: Acestea sunt chestiuni de detaliu. Sunteţi 

responsabili de măsurile pe care Ic luaţi. Munca câmpului trebuie făcută. Dvs. aveţi 
toată răspunderea dacă nu se pun la contribuţie în campania agricolă de primăvară 
toate elementele economiei naţionale. Chestiunile acestea, de cartare şi de dirijare, 
nu mă interesează. Dvs. ştiţi punctul meu de vedere. Executaţi-l. Pe mine mă 
interesează ca tot câmpul să fie arat şi semănat la timp, ca să nu provocăm 
probleme insolubile pentru Neamul Românesc. 

G-ral C. Voiculescu: În afară de aceasta, am mai vorbit cu dl. Minescu ca 
să-mi dea 40 tractoare de câte 35 cai putere. 

Mareşal I. Antonescu: Mi s-a spus că în Basarabia nu este nevoie decât de 
tractoare uşoare. Dacă este exact, atunci d-ta trebuie să ţii socoteală de această 
chestiune şi să dirijezi în Sudul Basarabiei numai tractoare uşoare. 

În al doilea rând, peste câteva zile eu voi veni în Basarabia, cu trupe. Am dat 
ordin g-ralului Şteflea ca şi aceste trupe, în măsura în care va fi posibil şi cât timp 
vor sta acolo, să contribuie, cu mijloacele pe care le au, la munca câmpului. De 
altfel, această măsură este dată în :nod general.În toate părţile unde sunt trupe, toate 
serviciile, toţi caii, căruţele, toate mijloacele de care dispun, să iasă la arat. Nu 
trebuie să mai întrebaţi pe nimeni. Toată Armata va contribui la această muncă, 
pentru ca aceste 9 milioane de hei;tare să nu rămână neînsămânţate. 

Deci, această chestiune peni:ru Basarabia este rezolvată. Trebuiesc braţe, care 
se vor da; credite s-au acordat, iar tractoarele sosesc. Nu vreau să mai aud că, într-un 
loc măcar, a rămas ceva nearat şi neînsămânţat. 

G-ral C. Voiculescu: După calculele mele, nu mai rămâne nimic nelucrat. 
Mareşal I. Antonescu: În fiecare an se pune problema creditului pentru 

sămânţă. În fiecare an este aceeaşi discuţie. A început discuţia de prin noiembrie şi 
am constatat că întârzierea s-a datorat tocmai aceluia care a făcut reclamaţia. 

După ce a durat discuţia o lună şi jumătate, Banca Naţională a venit cu noi 
condiţiuni. Aceste condiţiuni trebuiau tranşate cu mult înainte. Dl. Pană a ţinut-o o 
lună la minister. Am controlat în Registrul de intrare şi ieşire toate adresele venite 
de la dl. Pană şi am constatat că Ministerul Finanţelor răspundea în 2-3 zile. 

A. Pană: Eu am făcut şi intervenţii telefonice. 
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Mareşal I. Antonescu: Eu vorbesc după datele din registrele d-tale. Am 
constatat că a trebuit o lună de zile pentru ca o chestiune care privea Ministerul 
Agriculturii, aceea a creditelor, să pornească de la d-ta. Pe urmă, a venit Banca 
Naţională şi a pus condiţiuni noi, ceea ce a făcut ca să dureze discuţia pentru 
creditul agricol un timp de 65 de zile. Cum această problemă a creditelor se pune în 
fiecare an, eu am pus rezoluţia ca, încă din toamnă, să se dea creditele necesare 
pentru sămânţă. 

Cum stai, g-ral Calotescu, în Bucovina? 
G-ral C. Calotescu: Stau bine. Cu tractoarele, cu plugurile şi cu braţele de 

muncă pe care le am, pot să lucrez. 
Mareşal I. Antonescu: În ceea ce priveşte posibilităţile de muncă pe care le 

aveţi dvs., cel mai bine stă Transnistria, care are peste 6000 tractoare. Are însă vite 
şi braţe puţine. Trebuie să trimitem benzină şi motorină la timp. Acelaşi efort şi 
pentru Basarabia şi Bucovina, unde lipsesc animalele de tracţiune. 

Deci, Transnistria, sub raportul tractoarelor stă cea mai bine. Vin apoi 
Basarabia, Banatul şi restul ţării, unde situaţia nu este atât de bună. Pentru toată 
ţara avem 4400 tractoare, în Transnistria avem 3293 tractoare şi 4608 pluguri
tractoare. 

Câte tractoare ai, g-ral Voiculescu? 
G-ral C. Voiculescu: Am peste 700. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta ai în Basarabia un număr de 247.271 pluguri 

ţărăneşti, ai 7773 semănători, ai 719 tractoare, 223.000 cai, 94.000 boi şi 58.000 
vaci, cari trebuiesc puse la munca câmpului. Mai ai 40.000 căruţe şi ai de semănat 
2.000.000 ha. Situaţia d-tale, în raport cu Bucovina, este foarte bună. 

În Bucovina urmează să se are o suprafaţă de 536.000 ha şi 620.000 ha 
pentru însămânţat. Sunt în Bucovina 113.000 pluguri, ceea ce este o proporţie 
colosală. Există în acea provincie un surplus de pluguri şi de grape. Sunt 119.000 
grape, la 620.000 ha, şi 113.000 pluguri pentru 600.000 ha. Sunt în Bucovina 233 
tractoare şi 197 pluguri-tractoare. Prin urmare, este o situaţie admirabilă. Nu se mai 
poate invoca nici o scuză în ceea ce priveşte lipsa mijloacelor de lucru. 

În Transnistria avem 40.000 pluguri ţărăneşti la 1.61 O.OOO ha de însămânţat. 
Avem 746.000 braţe de muncă. 

De ce, dle Alexianu, stai atât de prost din punctul de vedere al plugurilor? 
Gb. Alexianu: Ei nu întrebuinţau pluguri. Aveau numai tractoare. 
Mareşal I. Antonescu: Ai semănători 9000, ceea ce iarăşi înseamnă o 

situaţie foarte bună, şi tractoare 3293, la care, dacă se adaugă plugurile-tractoare, ai 
8000 de bucăţi. Prin urmare, ai suficient. 

Gh. Alexianu: Nu am suficient. 
Mareşal I. Antonescu: 3300 tractoare la 1.610.000 ha, este mai mult decât 

suficient. Ai şi 1 OS.OOO cai, plus 27 .000 boi, cu care poţi face muncile. Îndată ce 
termini lucrarea, treci tractoarele în Basarabia. 

Gh. Alexianu: În ziua în care am terminat, le trec în Basarabia. 
Mareşal I. Antonescu: Problema importantă este că nu avem orz. Dacă 

aveam în ţară un surplus oarecare, era bine. 
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Gh. Alexianu: Astă-iarnă, când mureau caii, am dat din sămânţă. Mi s-a 
promis, de către dl. g-ral Constantin, că-mi trimite orzul care era destinat pentru 
Armată, ca să-l folosesc la însăm?nţări. 

Mareşal I. Antonescu: Nu mi s-a spus nimic de acest angajament. Văd că 
g-ralul Constantin surâde la vorbele d-tale. 

G-ral C. Constantin: Nu-mi aduc aminte să fi luat acest angajament. 
Gh. Alexianu: Nu dvs., personal, ci Armata. 
G-ral C. Constantin: Poate dl. g-ral Pantazi. 
Gh. Alexianu: Poate dl. g-ral Dumitrescu. 
Mareşal I. Antonescu: Cât ai cerut? 
Gh. Alexianu: 200 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Să i se pună la dispoziţia dlui Alexianu acest orz. 
Col. C. Sireteanu: Există la Tighina un depozit de orz, însă nu po;ite fi 

trecut peste Nistru. · 
Mareşal I. Antonescu: Există acest orz în depozitele Armatei a III-a? 

Colonel Sireteanu, să chemi la tekfon Tighina, acum, după Consiliu, şi să vezi care 
este situaţia şi puterea de gem,inaţie a acestui orz. Dacă este bun de sămânţă, să fie 
pus la dispoziţia dlui Alexianu. Nouă ne trebuie pentru Armată, ca să avem 
posibilitatea de a hrăni caii. Dvs. ştiţi că încep transporturi de trupe. 

Ca să conchid, în ceea ce priveşte provinciile, consider că situaţia 

Transnistriei este destul de bună şi poate fi în măsură să facă însămânţările şi 

muncile agricole aşa cum trebuie, cu toate că timpul este foarte scurt pentru munca 
care urmează să fie făcută. 

Anul trecut pe vremea aceasta, tot câmpul era plin de tractoare. Astăzi, avem 
încă o zăpadă de 30-40 cm. Sunt judeţe pline de zăpadă. Şi, atunci, problema se 
agravează şi din acest punct de vedere, pentru că se scurtează primăvara şi, prin 
aceasta, se scurtează şi timpul de muncă, ceea ce ne obligă să avem 1.500.000 ha 
de lucru pe săptămână. 

Toată lumea şi toată ţara trebuie să înceapă lucrul. Nici• o menajare. 
Ministerul de Interne are, în această privinţă, instrucţiuni de la mine, şi dvs. toţi 
trebuie să lucraţi mână în mână ln Basarabia. Bucovina, Transnist~ia, chiar şi cu 
gloanţe, dacă nu se poate altfel, să scoateţi toată lumea la muncă. 

Cea mai grea problemă ele alimentare se pune pentru iarna viitoare. Acum 
am scăpat, căci au trecut 6 luni şi mai avem 4 luni, însă problema de aprovizionare 
a ţării, pentru anul acesta, este foarte grea. Va trebui să facem faţă nevoilor 
oraşelor, satelor şi, în special, Armatei. 

Deci, nu se mai dă nici un bob nimănui. nici trupelor italiene, nici trupelor 
germane din Transnistria. Transnistria serveşte aceste trupe. Nu are nimeni voie să 
mai cumpere nimic. Veţi face adrese scrise, arătând că Armata Română va veni cu 
efective mari şi că nu se mai dă nici un bob de grâu. 

Ole Alexianu, vei da numai trupelor cari sunt în trecere. 
În privinţa aceasta, cred că chestiunea este clarificată. Vei spune că noi, 

începând din luna martie vom trece trupele în acea direcţiune şi că nu mai poţi da 
nimic. 
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Pentru Vechiul Regat nu se mai pune chestiunea. După cât am constatat, 
situaţia este destul de îmbucurătoare. Totul depinde de coordonarea pe care trebuie 
să o faceţi, ca să aduceţi la îndeplinire această operă. 

M. Antonescu: Câte tractoare aţi dat pentru Tulcea, dle Minescu? 
Gh. Minescu: Acolo avem 249.000 ha de însămânţat, şi sunt 26 tractoare. 

Constanţa are 198 tractoare. Acolo merge, dar Tulcea are 26 tractoare pentru 
249.000 ha. 

Mareşal I. Antonescu: Şi nu este nici mână de lucru. 
M. Antonescu: Acolo unde nu este proprietate privată organizată, trebuie să 

o organizăm noi. Rămâne ca, împreună cu dl. ministru al Agriculturii, să stabiliţi 
cui faceţi distribuţia acestor tractoare. 

Gh. Minescu: Nu s-a înscris nimeni. 
Mareşal I. Antonescu: Am văzut situaţia, după graficele prezentate de 

dl. g-ral Sichitiu. Sunt unele judeţe, cum este Ialomiţa, unde s-a însămânţat foarte 
puţin. Regiunea Banatului are o situaţie mai bună. De asemenea, Vlaşca şi 

Teleormanul. În Moldova însă, timpul de lucru este foarte scurt, aşa încât munca 
trebuie accelerată. 

Domnilor, trecem la chestiunea creditelor. 
Banca Naţională a acordat - vorbesc despre provinciile realipite - o sumă de 

551 milioane lei băncilor din Basarabia şi Bucovina. 
Al. Ottulescu: Este exact. 
Mareşal I. Antonescu: S-au dat împrumuturi în valoare de 65 milioane lei, 

deşi primesc, mereu, reclamaţii de la Provincii că nu funcţionează creditele aşa 
cum trebuie. Eu am primit o situaţie exactă, făcută de către organele Preşedinţiei, la 
cererea mea. Se cer scutiri fiscale şi reduceri pe căile de comunicaţie. Statul trebuie 
să se decidă să facă unele sacrificii. Dacă loveşte, de la început, cu o fiscalitate 
criminală, în toţi acei cari n-au experienţă şi iau toate riscurile ca să se ducă în 
Provincii, natural că, în loc să-şi ajungă scopul, ajungem la realizarea unor scopuri 
contrarii, căci vin evreii şi spun: intă, noi am dispărut şi românii nu sunt în stare să 
facă nimic. 

Ole g-ral Stoenescu, te rog să iei notă în această privinţă, şi în ceea ce 
priveşte provinciile, timp de 2-3 ani, să îngăduim acestor negustori, să nu-i lovim 
cu impozite grele, ca să poată să-şi facă fiecare o situaţie. După trecerea acestui 
timp, se va găsi mijlocul ca să-i oblige să despăgubească Statul. Cei cari se vor 
îmbogăţi vor putea fi obligaţi să dea arieratele înapoi. Statul va putea să le spună: 
v-aţi îmbogăţit, aţi beneficiat, să-mi daţi înapoi banii care reprezintă impozitele şi 
taxele care mi se cuvin. 

Prin urmare, ne rezervăm dreptul ca mai târziu, pentru acei cari vor reuşi în 
întreprinderile lor, să le cerem arieratele. Acum însă, te rog să tratezi fiscalitatea, în 
ceea ce priveşte comerţul şi industria în aceste provincii, cu totul altfel decât în 
Vechiul Regat. 

Aceeaşi problemă se pune şi pentru românizare. Ca să putem să facem 
românizare, trebuie să punem aceste principii şi acolo. 
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G-ral N. Stoenescu: Eu vă arăt textul de lege în care se prevede că, în 
Basarabia şi Bucovina, comerţul şi industria se bucură de un regim cu totul 
excepţional, până la I aprilie. Nu pot face altfel, pentru că legile fiscale se fac de la 
an la an. 

Mareşal I. Antonescu: Prin urmare, punem acum principiul. Rămâne să 
vedem care este procentul de reducere. 

G-ral N. Stoenescu: Este enorm. Acolo, nimeni nu plăteşte nimic până la 
I aprilie. I-am exonerat pe toţi. 

G-ral C. Voiculescu: Şi tot reclamă. 
Mareşal I. Antonescu: Să le facem avantagii şi pentru mărfuri, ca să le dăm 

posibilitatea formării unui capital. 
Trebuie să facem şi puţină politică. Oamenii aceştia trebuiesc ajutaţi. Toţi 

aceştia care au plecat acolo, să facă industrie şi comerţ, au făcut sacrificii. Deci, 
trebuie să contribuim cu toţii ca să putem crea în Basarabia şi Bucovina o viaţă 
românească şi o situaţie înfloritoare. 

C. Buşilă: Pentru mărfurile expediate în Basarabia şi Bucovina se acordă 
reduceri. 

Mareşal I. Antonescu: Chestiunile de detaliu le veţi discuta împreună. 
G-ral T. Orezeanu: Numai pentru colonişti? 
Mareşal I. Antonescu. Tot comerţul şi toată industria din Basarabia şi 

Bucovina, şi coloniştii, să beneficieze de avantagii speciale; toţi, nu numai 
coloniştii. 

C. Buşilă: Dar pentru produsele aduse de acolo încoace, nu se acordă 
reduceri. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta vorbeşti de produsele agricole. 
Gh. Minescu: Noi am rugat ca şi pe cooperativele reconstituite din 

Basarabia şi Bucovina să se acorde aceleaşi avantagii fiscale, ca şi pentru 
comercianţi. 

Mareşal I. Antonescu: Şi ele intră în aceeaşi categorie, în acţiunea noastră 
pentru dezvoltarea vieţii economice din Basarabia şi Bucovina. Nu intru în detalii: 
în cadrul acestui principiu intră totul; nu mai discut dacă este cuprins aici şi 

băcanul X, sau cârciumarul Y, fiindcă nu mă interesează. 
O altă problemă care ţine în loc viaţa economică, şi despre care v-am tot 

vorbit mereu, se referă la cererile pe care toată lumea le face, de ani de zile, ·şi pc 
care nici noi nu le-am putut satisface, într-un an şi jumătate, cu privire la 
simplificarea formalităţilor cerute la acordarea creditelor. De asemenea, trebuie 
simplificat şi sistemul fiscal. Acestea sunt probleme acute pentru Neamul 
Românesc, pentru că greutăţile întâmpinate în aceste domenii anihilează toate 
eforturile noastre de îmbunătăţire. De aceea, ele trebuie examinate cu toată 

seriozitatea, fiindcă altfel degeaba facem eforturi. 
Reforma generală o vom face în cadrul reorganizării Statului, de care se 

ocupă dl. Mihai Antonescu. Până la înfăptuirea ei, se pot totuşi lua unele măsuri. 
Eu, în cadrul preocupărilor mele, atâta timp cât am fost la Statul Major, am 
eliminat toate organele intermediare, care ţineau în loc rezolvarea diferitelor 
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probleme militare; şi aceasta, în cadrul unui regim învechit, care stătea împotriva 
măsurilor mele şi care căuta să mă prindă cu orişice neregulă, ca să mă distrugă. Cu 
toate acestea, am simplificat, la maximum, formalităţile birocratice şi nimeni n-a 
putut să mă tragă la răspundere, pentru că unităţile pe care le-am comandat au 
profitat de pe urma măsurilor luate de mine. 

Acesta este şi rolul dvs. în autorităţile pe care le conduceţi: simplificaţi 
formalităţile; treceţi peste mania aceasta birocratică, care frânează totul în Neamul 
Românesc, în special în ceea ce priveşte acordarea creditelor. Într-adevăr, v-am 
arătat că pentru acordarea creditelor necesare agriculturii a fost nevoie de 65 zile. 

Al. Ottulescu: Este vorba de creditul de 800 milioane lei. 
Mareşal I. Antonescu: Da, este vorba de creditul de 800 milioane lei, dar 

pentru 300 milioane lei au fost discuţii. 
Al. Ottulescu: Noi n-am făcut nici o discuţie. 
Mareşal I. Antonescu: Dar la stărşitul lunii ianuarie aţi pus noi condiţii. 
Al. Ottulescu: Atunci a apărut decretul. 
Mareşal I. Antonescu: Eu nu sunt aici ca să spun: D-ta eşti vinovat; eu vă 

arăt realitatea şi vă las să judecaţi ca români, ca oameni de pe stradă. Ca să 
acordăm un credit de 800 milioane, ne-au trebuit 65 de zile. Creditul era destinat 
cumpărării de seminţe. În timpul a.:esta, pentru că nu s-a dat creditul la vreme, 
seminţele s-au mâncat. 

1942. 
Al. Ottulescu: Eu le-aş fi dat şi mai devreme, dar decretul este din 21 ianuarie 

Mareşal I. Antonescu: Dar de când au început discuţiile? 
Al. Ottulescu: Ministerul Agriculturii ştie. 
Mareşal I. Antonescu: Chestiunea s-a pus într-un Consiliu de la începutul 

lui noiembrie. 
Al. Ottulescu: Eu nu zic că nu s-a pus atunci. 
Mareşal I. Antonescu: De atunci am dat instrucţiuni precise: daţi credite, ca 

să cumpărăm seminţe din vreme, pentru că la primăvară, sau nu Ic vom mai găsi, 
sau le vom găsi stricate. 

Al. Ottulescu: Aveti dreptate 
Gh. Alexandrescu: În legătură cu Creditul Agricol, dacă nu se poate aranja 

chestiunea stabilirii proprietăţii, nu se poate merge înainte. 
Mareşal I. Antonescu: Chest: unea este pusă. 
Trec acum la Creditul Naţional Agricol. Cereţi dvs. să se simplifice formele 

de înfiinţare a unui comerţ, sau unei industrii; să se aducă meseriaşi specialişti din 
centrele aglomerate şi să se reînfiinţeze târgurile şi oboarele periodice. 

G-ral C. Voiculescu: S-au înfiinţat. 
Mareşal I. Antonescu: Ţi-am spus eu ce este cu târgurile acestea: ţăranul stă 

toată ziua pe drumuri, sau ca să se ducă la târg, sau ca să meargă la Percepţie 
pentru angaralele lui, sau fiindcă este chemat de jandarmi pentru chestiunile în 
legătură cu administraţia, sau cu premilităria, sau pentru că, în epoca muncilor 
agricole, este chemat de agentul agricol pentru chestiuni de teorie agricolă şi de 
muncă. Din cauza aceasta, în cele 90 de zile pe care ţăranul le are pentru munca 
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pământului lui, el nu face altceva decât să alerge între Primărie, Biserică, Şcoală şi 
Percepţie, în afară de drumurile pe care le face în capitala judeţului, ca să se ducă la 
târg sau la Camera Agricolă. A~tfel ajungem la randamentul pe care îl ştim, al 
muncii ţăranului. 

De aceea am dispoziţiile ca târgurile să sc ţină numai în zilele de sărbători. 
G-ral C. Voiculescu: Am dat o ordonanţă prin care am stabilit că nimeni nu 

pleacă din sat decât cu hârtii, pentru chestiuni bine justificate. 
Mareşal I. Antonescu: Vezi însă ca ţăranii să nu fie şicanaţi. Am hotărât ca 

pentru toate chestiunile administrative, agricole, şcolare sau bisericeşti, ţăranii să 
nu fie chemaţi decât o dată pe săptămână, de toţi reprezentanţii autorităţilor, 

fiindcă, altfel, orişice funcţionar, cât de neînsemnat, dar învestit cu autoritate, se 
simte în drept să cheme la Primărie pe ţărani, sau pe soţiile şi copiii lor. Este o 
acţiune de făcut în această direcţie. 

G-ral D. Popescu: Aşa se face. Ţăranii sunt chemaţi numai dumineca. 
Mareşal I. Antonescu: "Autorităţile locale să stimuleze înfiinţarea băncilor 

locale". 
Cum înţelegeţi aceasta, dle Ottulescu? 
Al. Ottulescu: Băncile care au sucursale să vină să se instaleze acolo; să fie 

bănci în localitate. 
Mareşal I. Antonescu: Nu împiedecă nimic. Nu se face nici o obiecţiune. 
Gh. Alexandrescu: Se înţelege altceva: pentru instalarea sucursalelor, 

băncile au nevoie de imobile. Am avut un caz foarte interesant la Cernăuţi: ne-a dat 
Primăria o casă, de unde, după ce am făcut reparaţii şi ne-am instalat, am fost daţi 
afară. Am plecat în altă parte şi am fost daţi afară şi de acolo. În sfârşit, am plecat 
iar cu boccelele noastre şi ne-am instalat în alt local. 

Mareşal I. Antonescu: Mă mir că nu te-a dat afară şi de acolo. 
Gh. Alexandrescu: Nu era dl. g-ral Calotescu atunci în Bucovina. 
În Basarabia, din 8 sucursale, am instalat numai 3, fiindcă nu găsesc localuri. 

Eu mă duc la dl. g-ral Voiculescu şi-i cer să-mi dea imobile pentru sucursale. 
Mareşal I. Antonescu: Unde sunt instalate sucursalele d-tale? 
Gh. Alexandrescu: La Bălţi, la Cahul şi la Cernăuţi. La Chişinău am un 

local, dar n-am nici un fel de posibilităţi, pentru că n-am personal. La Cetatea Albă 
sunt în căutare de local; la Ismail m-am instalat; la Lipcani m-am instalat; la 
Suceava sunt în căutare de local; la Tighina am luat un local. 

Mareşal I. Antonescu: Co11stat că, după opt luni de zile, d-ta eşti în căutare 
de localuri pentru o treime din sucursalele d-tale. 

Gh. Alexandrescu: Aceasta nu depinde de mine, dle Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Ai vorbit d-ta cu d I. g-ral Voiculescu? 
Gh. Alexandrescu: Nu, dle Mareşal. 
G-ral C. Voiculescu: Dânşii vor case de la evrei, dar eu nu pot să le dau în 

toate oraşele, pentru că nu sunt. 
Mareşal I. Antonescu: Nu mai căutaţi midi a quatorze heures; nu mai 

încercaţi să vă descărcaţi pe alţii. Dl. g-ral Calotescu spune că n-a ştiut de mutările 
d-tale în Cernăuţi. 

181 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Ce constatăm noi în ceea ce priveşte acordarea creditelor? Creditul Naţional 
Agricol a acordat în Basarabia şi in Bucovina <credite> în valoare de 23.600.000 
numai la câţiva mari proprietari. Astfel, în Basarabia s-au dat: dnei Ludmila Budui 
1.000.000 lei; dlui Anton Crihan 200.000 lei; g-ralului Aurel Marinescu - persoană 
foarte dubioasă - 300.000 lei; dlui Victor Cristi şi dlui Vladimir Cristi, din aceeaşi 
familie, câte 500.000 lei; dnei Ecaterina Comarov 400.000 lei. 

În Bucovina s-au dat: dlor Şerban şi Neagoe Flondor 4.000.000 lei; 
dlui Alexandru Flondor 2.000.000 le:i; dlui Nicu Grigorcea 2.500.000 lei; dlui Radu 
Grigorcea 2.200.000 lei; contelui Mastino delia Scala 5.000.000 lei - şi acesta nu 
este nici măcar român. În Bucovina, 3-4 familii au cumpărat toate pământurile. 

G-ral C. Calotescu: Contelui delia Scala i-am dat, fiindcă are un frate care 
luptă pe front, dar i-am mai tăiat din suma aceasta. 

Mareşal I. Antonescu: Cine i-a acordat creditul acesta? 
Al. Nasta: A avut un credit vechi. 
Mareşal I. Antonescu: Nu, suma aceasta este acordată din cele 23 milioane, 

aprobate acum. 
Gh. Alexandrescu: Cererile 5unt în studiu. El a venit la noi pentru arendă, 

întrucât noi n-am avut aranjamente până astăzi, n-am realizat nimic. 
Mareşal I. Antonescu: Găsesc că s-au acordat credite numai marilor 

proprietari, nu şi celor mici. 
Gh. Alexandrescu: Am pus problema aceasta de atâtea ori. La 

16 decembrie, am comunicat Ministerului Justiţiei că, faţă de legile actuale şi faţă 
de situaţia de fapt, noi am putut să dăm credite, deşi operaţiile acestea sunt destul 
de riscante. Şi atunci, am ales soluţia să acordăm credite oamenilor cunoscuţi, cari 
au un cuvânt, cari fac angajamente scrise, pe cari să putem pune o bază, pentru că 
nici până astăzi nu s-a soluţionat situaţia juridică a imobilelor din Basarabia şi 
Bucovina, unde nu există nici arhive la tribunale, nici cărţi funduare. Cum putem să 
acordăm credite unor oameni cari nu pot face dovada că sunt stăpâni ai 
pământurilor lor? 

Mareşal I. Antonescu: În cât timp se rezolvă această chestiune? 
Gh. Alcxandroscu: Nu ştiu, dle Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Noi trebuie să rezolvăm problema aceasta, nu din 

punct de vedere teoretic, ci în mod practic, pentru că poporul nu se interesează de 
discuţiile dintre noi, ci de ceea ce simte pe spinarea lui. 

Cum rezolvăm această problemă în practică? D-ta spui că nu poţi să dai banii 
în vânt. Şi atunci, eu te întreb: Cu1r putem realiza dezideratul d-tale, ca să putem 
asigura o garanţie de 80% pentru creditele acordate? Care este soluţia? Aţi văzut că 
au venit câteva familii şi au luat sute şi mii de hectare în Bucovina. 

Gh. Alexandrescu: Dar contele della Scala n-a luat nici un ban şi nici nu 
capătă. Chestiunea se poate rezolva, dacă dl. Mihai Antonescu dă o dispoziţie 
similară aceleia care a fost dată imediat după cutremur, când s-a spus că tot ce se 
dă pentru repararea stricăciunilor este garantat. Altfel, aşteptăm cu anii, fiindcă nu 
sunt nici tribunale, nici cărţi funduare în Bucovina şi în Basarabia. Ar fi suficient să 
se facă o lege de două rânduri. 
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I.N. Finţescu: Eu cunosc problemele din Basarabia şi Bucovina, pentru că 
am fost la Creditul Industrial şi înainte de război. Nu se pot reface în scurtă vreme. 
Eu aş fi de părere să se facă o lege care să dea dreptul proprietarului aparent de a 
ipoteca bunul. 

M. Antonescu: Pe aceast1 bază, dle Finţescu, atunci când a mai ridicat 
această problemă dl. director general, i-am răspuns că trebuie să se dea 
proprietarului aparent dreptul de a ipoteca. 

I.N. Finţescu: Eu am să propun un text. 
Gh. Alexandrescu: La 16 ianuarie, am înaintat un proiect Ministerului de 

Justiţie, şi în adresa care îl însoţea am spus următoarele: Operaţiunile de credit din 
Basarabia şi Bucovina de Nord întâmpină mari dificultăţi din cauză că ocupaţiunea, 
vremelnic, bolşevică a distrus arhivele unor instanţe, aşa încât situaţiunea reală a 
drepturilor constituite nu mai poate fi exact cunoscută. 

Nesiguranţa drepturilor fiind dăunătoare creditului, ne pennitem a vă ruga să 
binevoiţi a aviza cât mai curând măsurile care să ducă la înlăturarea ei, în care scop 
ne permitem a supune examinării Domniei Voastre binevoitoare alăturatele trei 
puncte ce am redactat şi care ar putea servi drept bază de discuţie pentru elaborarea 
unui proiect de lege care să răspundă acestor nevoi de ordin economic şi naţional". 
Aceasta, la 16 ianuarie. 

Iată cele 3 puncte: "Termenul pentru reînscrierea contractelor de gaj agricol, 
care urma să se facă în cursul I unei ianuarie, pe baza legii din I 6 aprilie 1931, se 
prelungeşte pentru acest an pentru comunele din Basarabia şi Bucovina de Nord, 
până la l iulie 1942". 

Mareşal I. Antonescu: D-ta pledezi o cauză rezolvată. 
Gh. Alexandrescu: Iată textele: ·'Art. I. Toţi cei cari au un drept real asupra 

proprietăţilor situate în regiuni le din Basarabia, unde registrele de proprietate şi 

sarcini au fost distruse, sunt datori ca, până la 28 februarie 1942, să comunice 
instanţelor judecătoreşti respective titlu I în baza căruia au acest drept. 

Comunicarea se va face alăturându-se copie legalizată de pe acel titlu. 
Instituţiunile bancare pot face comunicările lor prin tablouri, în care să se 

cuprindă toate datele necesare, fiind dispensate de a prezenta copii legalizate. 
Art. 2. - Până la refacerea registrelor distruse, înscrierea şi transcrierea 

oricăror drepturi reale, în regiunile sus-arătate, se va face în conformitate cu art. 72, 
Procedură Civilă, în registre provizorii ţinute de Tribunal. 

Transcrierea şi înscrierea oricăror drepturi reale, noi, devine opozabilă 

terţilor numai în urma unei publicaţiuni ce se va face de Tribunal, prin afişare, la 
uşa Tribunalului, într-un ziar local, dacă există, şi prin "Monitorul Oficial". 

Publicaţiunea va cuprinde: 
Debitorul şi creditorul, suma sau drepturile reale ce se constituie, bunul 

grevat, cu specificarea întindere1, felului şi locului situaţiunei sale, precum şi 

numele proprietarului anterior. 
Cei interesaţi sunt datori să-şi arate opunerile lor prin petiţii adresate 

Tribunalului local, în termen de 15 zile de la publicare şi afişare. 
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Despre aceste împrejurări se va încheia, de Tribunal, proces-verbal de 
constatare. 

Art. 3. - În contractele privind regiunile de mai sus, constituentul de drepturi 
reale este dator ca, în actul ce face, să declare, pe răspunderea sa, sarcinile reale ce 
grevează bunul respectiv. 

Arătările inexacte constituiesc delictul de înşelăciune, fiind pasibil de 
pedepsele prevăzute de art. 5 51, din Codul Penal, rămânând răspunzător şi 
civilmente (?) pentru daunele cauzate. 

În regiunile din Bucovina de Nord, unde registrele de carte funduară sunt 
distruse,depunerea actelor (conform art. I) se va face către instanţele de carte 
funduară respective". 

Mareşal I. Antonescu: Cum crezi d-ta, dle Alexandrescu, că această lege, 
propusă la 16 ianuarie, şi-ar fi putut face un efect practic cu toate aceste forme? La 
28 februarie, trebuie ca fiecare să-şi facă declaraţie. Pe urmă vin chestiuni care 
privesc tribunalele. Când crezi d-ta că şi-ar putea produce efectul practic această 
dispoziţie? 

Gh. Alexandrescu: La începutul lui martie. 
Mareşal I. Antonescu: Când îi trebuie tăfanului acest credit agricol? 

Proiectul d-tale nu poate da efectele dorite, în timp util. 
M. Antonescu: Problema a mai fost discutată în Consiliu. 
Mareşal I. Antonescu: Nu s-a făcut până acum din cauză că nu este o 

soluţie practică cea propusă de dvs. 
M. Antonescu: Problema a mai fost pusă în Consiliu. Dl. Alexandrescu a 

mai făcut aceeaşi propunere şi d-sa a pus problema probelor în ceea ce priveşte 
proprietatea solicitatorilor de împrumuturi. Se cerea să luăm asupra Statului unele 
din garanţiile de care avea nevoie societatea pe care o conduce d-sa. 

Şi atunci, am spus: Statul nu poate să ia asupra lui această garanţie. Dacă 
dvs. vreţi să faceţi aceste împrumuturi şi să înlesniţi operaţiile de credit, 
simplificaţi propria dvs. procedură interioară în ceea ce priveşte acordarea de 
credite, care nu are nevoie de nici o lege, şi ţinând seama de situaţia din Basarabia 
şi Bucovina, de care tine s;e:rn1Ă şi ~tatul, creati llstfel de condiţiuni încât să puteţi 
acorda, realmente, proprietarilor sllu posesorilor, împrumuturi. Aţi discutat atunci, 
dacă dovada proprietăţii, a posesiunii, sau a succesiunii acestei proprietăţi trebuie 
să se facă după formula obişnuită sau nu. 

Şi atunci v-am spus: Simplificaţi această procedură, şi dvs. aţi convenit că 
puteţi, pe cale interioară, ţinând seama de conditiile din Basarabia şi Bucovina, să 
creaţi condiţiuni mult mai uşoare solicitatorilor de împrumuturi din aceste provincii 
şi să vă conduceţi de calitatea de posesor, sau de cea de producător, să luaţi gaj 
asupra recoltei, pe care nimeni nu poate să vi-l înlăture. Chiar când este vorba de 
împrumuturi pe investiţiuni, dvs. puteţi să înlesniţi şi să uşuraţi toate formalităţile, 
şi dacă va mai fi nevoie de o lege, atunci vom veni cu una care'să reglementeze 
situaţiunea din Basarabia şi Bucovina în ceea ce priveşte probele proprietăţii şi 
situaţia bunurilor. 

Este aşa, dle Alexandrescu? 
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Gh. Alexandrescu: Da. 
M. Antonescu: Nu vă pL,teţi plânge că Guvernul nu a ţinut seama de 

doleanţele dvs. 
În ceea ce priveşte celelalte puncte, a rămas stabilit ca dvs. să aplicaţi, mai 

întâi, soluţiuni practice, să modificaţi propria dvs. funcţionare, să aduceţi metode 
noi pentru a simplifica această procedură de împrumuturi, şi numai dacă nu va da 
rezultate bune, să veniţi şi să cereţi un text de lege. 

Dl. prof. Finţescu spune că, ţinând seama de situaţia pe care am avut-o în 
faţă şi la 1918, trebuie să venim cu un decret prin care să stabilim situaţia 

proprietăţii din Basarabia şi Bucovina, având în vedere actele de proprietate, dar nu 
după procedura preconizată de dl. Alexandrescu. 

Dl. Mareşal, care nu este _jurist, a spus că această procedură nu poate fi adusă 
la îndeplinire nici în doi ani. 

Mareşal I. Antonescu: Şi peste doi ani, în condiţiile acestea, vom putea 
discuta chestia. Carenţa unei organizaţii de Stat nu stă în faptul că nu are legi. Ea 
trebuie căutată în înşişi conducătorii acestei organizaţii. Legi avem destule, dar 
dacă pentru fiecare problemă căutăm să avem o lege, nu vom face decât să avem 
milioane de legi şi să încurcăm, prin aceasta, Neamul Românesc. 

Deci, nu căutaţi să aveţi numaidecât lege, ci înăuntrul statutelor dvs. veţi găsi 
posibilitatea ca să uşuraţi toate aceste forme. 

M. Antonescu: Nu vreau să pierd vremea, atât de preţioasă pentru dvs., ca să 
discut problema de drept ... 

, M~reşal I. Antonescu: Eu am să fac şi legea, dle Finţescu, însă veţi vedea 
că problema Creditului Agricol, pentru micii proprietari, se va pune întotdeauna. 
Dvs. vreţi garanţii de sută la sut.1. O asemenea garanţie de sută la sută nu vom 
putea avea niciodată. Trebuie să luăm asupra noastră unele riscuri. 

Eu nu am stat inactiv şi duc această luplă în contra evreilor. Niciodată nu a 
existat o circumstanţă mai favorabilă pentru această românizare, decât aceea pe 
care am găsit-o astăzi. Dacă nu profităm de ca, suntem nişte criminali. Nimeni n-a 
avut naivitatea să-şi închipuie, atunci când s-a deschis lupta în contra jidanilor, că 
ea va fi uşoară, cum nimeni n-a avut naivitatea să creadă că, începând contra Rusiei, 
vom trage zece gloanţe la Prut şi vom termina războiul, fără valuri de sânge. Pe 
această luptă se clădeşte un drum nou Neamului Românesc şi o viaţă nouă pentru 
generaţiile viitoare. 

Pe această luptă şi pe sacrificiile pe care le facem astăzi, se va clădi 

societatea românească, care nu va avea decât să profite. Trebuie să ne intre în 
suflete acest lucru. Nu trebuie să ne plângem prin cafenele şi prin baruri că pierdem 
cutare lucru. Putem pierde, dar lupta trebuie dusă. 

Deci, şi în chestiunea creditelor agricole sau industriale nu putem să avem 
garanţii de sută la sută că persoanele care cer credite trebuie să fie solvabile sută la 
sută. De ce dl. Flondor prezintă mai multe garanţii, ca săi se dea milioane din banii 
Statului, decât un muncitor oarecare? Pentru ce, un venetic din lumea întreagă, 
prezintă mai multe garanţii, decât un român care caută un loc de muncă? Căutăm şi 
cântărim cât sânge nobil are în vinele lui orice solicitator de ajutor, şi dlui Flondor 
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nu-i căutăm nimic. O întreagă fami I ie a acaparat toate fondurile şi toate sacrificiile 
făcute de cetăţeanul român, prin creditele care s-au acordat, şi pentru ceilalţi căutăm 
şi punem fel de fel de piedici în căutarea unui drept de credit. 

M. Antonescu: Chiar în afară de lege, jurisprudenţa noastră de până acum 
- şi dl. Alexandrescu o cunoaşte - a stabilit, totdeauna, pentru proprietarul aparent 
dreptul de a se împrumuta. Jurisprudenţa noastră poate sA constituie, prin linia sa 
consecventă în acest domeniu, o garanţie suficientă, mai ales atunci când această 
politică de credite, întemeiată pe acest principiu, pentru B.I.N.A.G., în special, este 
şi politica Guvernului. Deci, Guvernul, care este acţionar în societatea dvs., îşi ia 
asupra sa riscul. 

Prin urmare, nu vă mai opriţi la formule goale şi nu mai discutaţi controverse 
juridice în legătură cu proprietatea, atunci când de atâţia zeci de ani jurisprudenţa a 
stabilit că proprietarul aparent are posibilitatea să se împrumute, cu garanţii asupra 
fondului, şi poate fi urmărit uupra acestui fond. 

Mareşal I. Antonescu: Sunt jidani şi armeni cari au venit în ţară cu 
paşapoarte Nansen, fără nici un ban în buzunare şi astăzi sunt posesori de averi de 
sute de milioane, dacă nu chiar de miliarde. Prin ce mijloace au ajuns aceştia atât 
de bogaţi? Banca Naţională şi celelalte mari bănci le-au deschis credite, oricât de 
mari ar fi fost cerute, pe când un român nu poate găsi credit. Căutăm cu binoclul să 
vedem dacă românul are drept să ia credit. A trebuit să intervin eu, personal, şi în 
Banat, pentru că acolo totul se acapara de străini, şi românii erau înlăturaţi. A 
trebuit să chem C.E.K.-ul, ca să schimbe situaţia, după ce mare parte din bunuri 
fuseseră acaparate de alţii. 

Această lipsă de solidaritate l-a făcut pe român ca să nu poată să facă 

vreodată economie şi să o poată păstra. 
Uitaţi-vă acum ce se petrece cu Legea sabotajului şi urmăriţi numele acelora 

traduşi în faţa instanţelor judecătoreşti. Nu veti găsi nici un jidan, ci numai români. 
Pe aceşti români legea îi loveşte. Să nu mi se spună că jidanul nu face sabotaj. Este 
singurul care îl face, dar nenorocirea e că nu-l poate nimeni descoperi. Urmăriti 
actele de sabotaj şi numele acelora pe care îi condamnăm la moarte pentru că au 
fost găsiţi purtând revolvere. Toţi sunt numai români. Pentru mine este un adevărat 
proces de conştiinţă dacă trebuie, sau nu, să-i trimit la zid. 

Pe această chestiune a creditelor lupt de ani de zile şi spun: daţi credite la 
români; daţi credite în toate părţile, ca să putem ridica viaţa românească în acest 
Stat. Noi nu respirăm viaţă românească. Respirăm, în toate instituţiile economice, 
numai viaţă mozaică-englezească, în realitate viaţăjudaică. 

Se fac toate şicanele românilor şi toate uşurinţele străinilor. Dacă este cineva 
cu nume străin, imediat i se deschid toate uşile româneşti şi toţi aceşti nemernici, 
care stau noaptea în baruri şi cafenele, toţi aceştia capătă tot ceea ce vor. Cum are 
un eseu" în coadă, trebuie să stea la uşe şi să aştepte, fără nici o speranţă că va 
căpăta ceva. 

Trec la Creditul Naţional Industrial. Ce aţi acordat în Bucovina, 
dle Finţescu? 
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I. N. Finţescu: Dle Mareşal, Creditul Industrial nu are o sucursală în 
Bucovina, însă a înfiinţat, forţând statutele, o bancă locală, de acord cu Banca 
Naţională, numită Banca Nordului. Am trimis un tânăr, care a fost director la 
Creditul Industrial, dl. Pascu, un tânăr pe care eu mă pot baza, şi aştept de la 
dl. Pascu o îndreptare în ceea ce priveşte finanţarea industriei în Bucovina. 
Finanţarea în Bucovina a suferit şi din cauza gospodăriei locale. 

Vă este cunoscut dvs. faptul că eu am făcut un raport în legătură cu darea 
fabricilor în posesia arendaşilor. De atunci am avut informaţiuni nu tocmai 
favorabile despre modul în care s-au distribuit acest fabrici. Repartizarea fabricilor 
s-a făcut după criterii nu tocmai obiective. Am informaţii foarte triste în ceea ce 
priveşte unele materii prime cari s-au găsit acolo şi cari au dispărut, în parte. În 
aceste condiţiuni, noi n-am putut lucra şi nici nu am fost solicitaţi. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta este opera dlui Pavlescu. 
G-ral C. Calotescu: Este opera mea. lmi iau răspunderea şi rog pe acei cari 

spun, fără să aducă cazuri concrete, să facă dovada ce materii prime s-au irosit. 
Desigur că au fost multe materii prime cari au dispărut când a intrat armata. 

I. N. Finţescu: Au venit unii de acolo, cari au văzut adevărate depozite de 
bumbac. 

Mareşal I. Antonescu: Ce ai făcut d-ta? Trebuia să avizezi Preşedinţia de 
Consiliu sau Ministerul Afacerilor Interne. 

I. N. Finţescu: Eu am făcut un referat. 
Mareşal I. Antonescu: Când ţi se aduc asemenea lucruri la cunoştinţă, 

trebuie să le comunici imediat. 
I. N. Finţescu: Eu am spus dlui vicepreşedinte. 
Mareşal I. Antonescu: Să-ţi dau un caz concret: a venit cineva şi mi-a spus 

că s-a luat o fabrică de puf, cu o arendă de 600.000 lei, şi că numai puful din 
această fabrică a fost vândut cu 9.000.000 lei. 

Am trimis o anchetă de Ic ?reşedinţie, care a constatat că nu era vorba de o 
arendă de 600.000 lei, că nu era vorba de o fabrică, ci de un atelier, şi, în al treilea 
rând, că n-au fost materii prime care să se fi ,ândut cu 9.000.000 lei. Iată un caz 
concret, anchetat de mine. 

Daţi-mi dvs. cazuri concrete şi \ă promitem că le anchetăm pc toate. Eu 
trimit, de la Preşedinţie, să se cerceteze ori de câte ori se fac anumite reclamaţii, 
pentru că cei pe care îi trimiteam de la Românizare, de la dl. Reus, nu făceau 
lucruri cinstite. Toţi bandiţii au pătruns acolo şi şi-au format organizaţii la periferie, 
pentru ca totul să meargă mână în mână. A fost un caz la Moara "Herdan", unde s-au 
făcut trei anchete, care îl scoteau pe dl. Tega ca pe un om ideal, care a făcut lucruri 
extraordinare pentru Ţara Românească. A trebuit ca a treia anchetă, făcută cum 
trebuie, să facă să iasă la iveală toate tâlhăriile de acolo. 

Aceasta este Ţara Românească! 
Dacă dvs. aveţi cazuri concrete în această privinţă, trebuia să trimiteţi pe 

cineva la g-ralul Calotescu, să-i spună adevărul şi să meargă împreună la faţa 
locului. Dl. g-ral Calotescu a mers şi cu dl. Reus şi a vizitat diferite întreprinderi 
administrate de adevăraţi tâlhari, al căror patron era dl. Reus. 
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I. N. Finţescu: Ne-aţi chemat dvs. aci şi eu v-am prezentat o diagramă de 
felul cum se prezintă viaţa economică. Au venit organele mele şi mi-au spus că nu 
s-au pus în aplicare. 

Mareşal I. Antonescu: De ce n-ai venit d-ta atunci, ca să-mi dai semnalul de 
alarmă? Acum iau act de ceea ce spui d-ta. 

G-ral C. Calotescu: Contractele încheiate de Direcţia Bunurilor pentru 
arendarea anumitor fabrici, am dispus să rămână pentru definitivare la Direcţiunea 
Bunurilor, pentru că unul a încheiat contractul şi altul trebuia să semneze. 

I. N. Finţescu: Nu s-a executat aşa cum a dispus dl. Mareşal. 
G-ral C. Calotescu: Dl. preşedinte cunoaşte chestiunea, căci eu i-am spus-o 

la telefon. Eu răspund de tot ceea ce s-a făcut în Bucovina. Este posibil să se fi 
făcut greşeli, că s-au evaluat materiile prime mai puţin decât trebuia. Aceasta o 
recunosc, şi aceasta s-a făcut de comun acord cu dl. ministru Zwiedeneck, pentru 
că era vorba ca aceste materii prime să se plătească evreilor, şi atunci de ce să nu 
plătim mai puţin? 

Mareşal I. Antonescu: Cine este beneficiarul diferenţei de preţ? Măsura a 
plecat de aci, de la dl. Zwiedeneck, ca Statul să plătească mai puţin, dacă va plăti 
vreodată, dar cine este beneficiarul? 

câştig. 

G-ral C. Calotescu: Materia primă nu se putea vinde decât cu atât la sută 

Mareşal I. Antonescu: Deci, Statul era beneficiar. 
I. N. Finţescu: S-a vândut şi acolo fără factură. 
Mareşal I. Antonescu: Care este soluţiunea? 
I. N. Finţescu: Soluţiunea este ca finanţatorul să fie şi el ascultat. Nu pot să 

finanţez decât pe acela care prezintă garanţii. Organul care dă fabricile cu arendă, 
acel organ trebuie să consulte şi pe Stat, şi pe finanţator. 

Mareşal I. Antonescu: Nu se poate să-i consulte în toate chestiunile. 
I. N. Finţescu: Eu am un om capabil acolo. 
Mareşal I. Antonescu: Dl. g-ral Calotescu cunoaşte pe acel domn? 
G-ral C. Calotescu: Astăzi am aflat de el. 
Mareşal I. Antonescu: De când este acolo omul d-tale, dle Finţescu? 
I. N. Finţescu: De vreo două săptămâni. 
Mareşal I. Antonescu: De ce nu s-a prezentat la dl. g-ral Calotescu? De ce 

nu i-aţi dat instrucţiuni precise, ca să se prezinte la dl. guvernator? 
I. N. Finţescu: Eu i-am dat instrucţiuni să studieze nevoile de finanţare. 
Mareşal I. Antonescu: Dvs. trebuia să fiţi permanent acolo. 
I. N. Finţescu: Am avut doi directori de la început, cari au spus că nu pot să 

facă nimic. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta era pe timpul dlui Pavlescu. 
I. N. Finţescu: Noi am plecat acolo ca să finanţăm şi înţelegem să luăm şi un 

risc asupra noastră. Nu se pot face comerţ şi industrie fără riscuri. Nu vom putea să 
luăm garanţii de sută la sută. Orice nevoie de finanţare suntem gata să o satisfacem. 
Ceea ce am finanţat până acum, a fost numai în materie de industria zahărului, 
datorită cărui ajutor am pus în funcţiune importante centre de fabricaţie. 
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Mareşal I. Antonescu: Chestiunea care se degajează din aceste discuţiuni 
priveşte trecutul. Va veni momentul când îl vom lumina. Nu avem timp 
deocamdată. 

A doua problemă, cea mai principală, este ca, de acum înainte, totul să 

meargă în mod normal, mână în mână cu reprezentanţii institutelor de credit. Daţi 
dispoziţiuni scrise, ca să nu mai fie discuţie. Tot ce spuneţi, transmiteţi în scris. 

Eu, la rândul meu, mă controlez, şi las şi pe alţii să mă controleze, căci toată 
activitatea este înregistrată de dnii stenografi. Vorbă cu vorbă, de la începutul 
guvernării şi până astăzi, se înregistrează întreaga mea activitate. Eu nu mă uit, nu 
controlez ceea ce au înregistrat şi las totul fără retuş, pentru controlul acelora cari 
vor veni după mine. 

Este pentru prima dată în istoria politicii Neamului Românesc când se 
notează toate aceste chestiuni. Înainte, totul se petrecea după cortină. 

I. N. Finţescu: Nu am primit, nici din Bucovina, nici din Basarabia vreo 
cerere pentru finanţare. De asemenea, Creditul Industrial nu a primit, până astăzi, 
vreo solicitare din partea Guvernământului. 

Mareşal I. Antonescu: Guvernatorii ţipă mereu că nu se dau credite pentru 
industrie, comerţ, sau agricultură, iar institutele de credit vin şi spun că nu sunt 
solicitaţi. 

Suntem deci în luna februarie. Sunt şi scuze - este scuza stării de război -
este şi o ţară pe care am luat-o în dezorganizare, şi până ne dezmeticim, mai trebuie 
să treacă timp, şi sunt şi oamenii de care ne folosim aceia cari sunt, şi pe care îi 
cunoaştem. Prin urmare, trebuie să lucraţi coordonat. Pentru viitor, să nu se facă 
nimic decât lucrându-se mână în mână cu reprezentanţii instituţiilor de credit 
respective. 

G-ral C. Calotcscu: Dar şi instituţiile acestea să fie puţin mai îngăduitoare, 
fiindcă dacă ele iau 7%, plus 14%, plus încă nu ştiu cât, dobânzi şi cheltuieli, 
atunci băncile ajung proprietare ale întreprinderilor, în locul patronilor. 

Mareşal I. Antonescu: Chestiunile acestea să le aduceţi în consiliul dvs., 
aşa cum a arătat dl. g-ral Stoenescu, pentru ca să ajutăm la realizarea primilor paşi 
în această privinţă. 

G-ral C. Calotescu: Ole Mareşal, ca să aveti încă o informaţie asupra felului 
cum s-au distribuit bunurile în Bucovina, vă rog să luaţi şi avizul A.G.I.R.-ului. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta ai să semnalezi, dacă crezi că este necesar. 
G-ral C. Calotescu: Asociaţia Generală a Inginerilor este foarte mulţumită 

de felul cum se atribuie aceste întreprinderi inginerilor români, tineri şi pricepuţi. 

Anumite elemente însă, nu ştiu ele unde, sunt foarte nemulţumite că n-au putut să 
intre şi ele acolo. Şi atunci, este natural ca să se nască oarecari fricţiuni. 

Mareşal I. Antonescu: Dar dumnealor, reprezentanţii Creditului, stau 
deasupra acestor discuţii. 

G-ral C. Calotescu: Într-o direcţie nu stau deasupra, pentru că unele din ele 
ar fi fost interesate să ia anumite întreprinderi. 

I. N. Finţescu: Noi nu suntem din aceia. Noi suntem o instituţie creată de 
Banca Naţională. 
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G-ral C. Calotescu: Nu vorbesc de instituţiile de credit, de ele înşile, iar 
totuşi este acolo o luptă de interese. 

Mareşal I. Antonescu: Pe mine nu mă interesează cine ia întreprinderi. Eu 
am rugat pe dl. Ottulescu să cheme pe toţi reprezentanţii finanţei liberale şi si le 
spună că, dacă nu-şi fac datoria, îşi asumă anumite responsabilităţi în cacrul 
Statului. Eu nu mă uit dacă o bancă este liberală sau ţărănistă, ci mă uit numa să 
nu fie ovreiască, pentru ca totul să meargă în mâini româneşti. 

Deci, Creditul Industrial, dacă este românesc, n-are decât să ia întreprinderi, 
n-am nimic de zis. Când se vor forma mari capitalişti români, atunci se va pure o 
altă problemă, şi cine va veni o va rezolva. Deocamdată însă trebuie ca fiii 
neamului acestuia, românii, să acapareze toate mijloacele de producţie ale ţării ş. să 

domine viaţa economică. 
Deci, d-ta, dle g-ral Calotescu, nu te amesteci. Dacă o intreprindere este 

luată de Creditul Industrial, sau de Banca Românească, foarte bine; numai de evrei 
să nu fie luată. Încolo, poate să o ia orişice român. 

G-ral C. Calotescu: Este ex.act, însă se spune că s-au făcut nereguli. 
Mareşal I. Antonescu: Să nu amestecăm politica Statului cu măsurile de 

ordin economic. Sistemul bancar liberal a adus servicii ţării; deci trebuie să intre şi 
el în acţiune aici. Alte instituţiuni şi concerne care s-au dovedit sănătoase pot şi ele 
să vină, să pătrundă în domeniul economic; n-am nimic de zis. Eu cer numai 
corectitudine şi respectul legilor. Nimeni să nu se îmbogăţească pe spinarea 
populaţiei, sărăcind pe cei mulţi. Acestea sunt singurele condiţii pe care le cer. 

Văd că dvs. aţi dat fabricilor "Jucica" şi "Crisciatic" sume foarte mari. 
I.N. Finţescu: Era necesar. 
Mareşal I. Antonescu: Ce capital aveau fabricile acestea? 
I.N. Finţescu: Este capitalul fostului Suveran şi capital de Stat. 
Mareşal I. Antonescu: Societăţii "Vatra Moldoviţei" i-aţi dat 6.000.000 lei. 
I.N. Finţescu: Pentru procurarea de materii prime. 
Mareşal I. Antonescu: O bancă din Cernăuţi cere un scont numai de 

30.000.000 lei. Ce însemnează această sumă, pentru întreaga Bucovină? 
Al. Ottulcscu: Care bancă? 
I.N. Finţescu: Probabil că este vorba de Banca de Nord. 
Al. Ottulescu: Banca Urbană are credite de 15.000.000 lei; Banca 

Românească are 96.000.000 lei; Banca de Scont are 15.000.000 lei - toate acestea 
la Cernăuţi. Banca Basarabiei are credit de 20.000.000 lei. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, pentru Cernăuţi s-au acordat credite de 
130.000.000 lei în total. Eu găsesc că este foarte puţin. 

Al. Ottulescu: Tot ce s-a cerut, s-a dat. În afară de acestea, mai sunt 
50.000.000 lei acordate pentru creditul de românizare. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, în total sunt aproape 200.000.000 lei. Nu 
se poate dezvolta viaţa economică dintr-o provincie numai cu această sumă. Fără 
un miliard de lei nu se poate face mare lucru. Deci şi aceasta este o problemă care 
trebuie analizată. 

Al. Ottulescu: Noi am pus la dispoziţie tot ceea ce ni s-a cerut. 
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Mareşal I. Antonescu: Nu se poate dezvolta, nicăieri pe suprafaţa globului, 
o economie fără bani. Or, dacă băncile n-au posibilitatea să dea banii necesari 
pentru dezvoltarea economică a unei provincii, ce putem face noi acolo, în opt luni 
de zile de la Unire? Vă întreabă un om care nu este economist. 

I. N. Finţescu: Eu cred că pentru Basarabia şi Bucovina ar trebui să facem 
ceea ce s-a făcut pentru creditele de românizare. Banca Naţională să afecteze o 
anumită sumă şi să suporte un risc, prin acordarea de credite în condiţii identice cu 
creditele de românizare, unde nu numai banca particulară suportă riscul, ci şi Banca 
Naţională şi Statul. 

Dacă vom merge cu creditele comerciale obicinuite, îară garanţii, nu facem 
nimic. Trebuie extinsă ideea de credite de românizare, pentru susţinerea 
comerţului. 

Mareşal I. Antonescu: Ce se opune la extinderea acestei idei? Guvernul 
doreşte aceasta. 

I. N. Finţescu: S-a făcut o lege specială, pentru trecerea bunurilor evreieşti 
în mâinile românilor. Creditele acordate pentru aceste operaţii ar putea fi 
generalizate şi la altele, în limitele unei anumite sume. 

Gh. Alexandrescu: Nu cere clientela. 
I. N. Finţescu: Nu e vorba numai de agricultură. 
Gh. Alexandrescu: Şi eu vorbesc în general. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta vorbeşti aici aşa, dar eu pot să scot plângeri de 

la dosar, ale unor oameni cari au cheltuit, au alergat şi n-au căpătat nici un credit. 
M. Antonescu: Pot să vă trimet toate cererile. 
M. Vulcănescu: Poate că aceştia au mai fost deja îndatoraţi. 
Mareşal I. Antonescu: Dar sunt oameni cumsecade în această ţară. Nu 

trageţi concluzii generale din cazuri izolate. Eu vă spun ceea ce constat aici, unde 
sunt ţinta tuturor săgetilor. Sunt oameni cari strigă, disperaţi: "lată ce am cheltuit şi 
cât am alergat ca să obţin un credit. Mi-aţi spus să cer, m-aţi îndemnat să merg în 
Basarabia şi Bucovina, ca să iau o întreprindere şi s-o românizez, ca să viu în 
ajutorul Neamului şi Ţării, mi-aţi dat asigurări şi iată rezultatul. Am ajuns să alerg 
degeaba şi să cheltuiesc pentru un credit pe care nu l-am obţinut". 

lată rezultatul practic. Sunt pus în faţa unor reclamaţii numeroase, de felul 
acesta, care vin la Preşedinţie. 

M. Romniceanu: Am făcui: o experienţă la Banca de Credit a Meseriaşilor, 
unde am posibilitatea să dau credite cu I% pe 20 ani, fără garantii. N-am cerut nici 
un fel de garanţii, pentru cf1 am un fond de rezervă. Cu toate acestea, nerefuzând 
decât cinci cereri, n-am putut să plasez decât 12.550.000 lei, pentru că nu s-au 
prezentat oameni cari să ceară bani. 

Mareşal I. Antonescu: Problema meseriilor este cu totul specială, pentru că 
mare parte din meseriaşi sunt mobilizaţi. În afară de aceasta, meseriaşii n-au nici 
materii prime. Cum să se apuce cineva de cismărie, de tâmplărie sau croitorie dacă 
nu găseşte materii prime? 

M. Romniceanu: Le găsim noi şi le cumpărăm. 
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M. Antonescu: Vă rog să-mi daţi elementele, ca să fac şi eu propagandă şi 
să vedem dacă atunci nu veţi găsi solicitanţi. 

M. Romniceanu: Am făcut şi noi propagandă prin Radio. 
Mareşal I. Antonescu: Din discuţiile care s-au făcut aici reiese că unii se 

plâng că nu sunt credite, iar dvs. arătaţi că sunt credite, dar nu sunt clienţi. 
G-ral N. Stoenescu: Eu cred că şi una şi alta este adevărată: n-avem 

organizată viaţa economică în Basarabia şi Bucovina, şi trebuie organizată după un 
plan stabilit - lipsesc deci clienţii -, iar acolo unde sunt, este probabil ca 
formalismul să împiedece acordarea de credite. 

Mareşal I. Antonescu: Institutul de Credit Românesc a acordat credite de 
41.000.000 lei pentru industriile din Bucovina şi de 1.500.000 lei pentru cele din 
Basarabia. 

Titus Dragoş: Ole Mareşal, Institutul de Credit Românesc, care depinde de 
mine, n-are o organizare solidA; a trăit dintr-o sumă de 125.000.000 lei, acordată de 
Ministerul Economiei Naţionale. şi din 125.000.000 lei acordaţi de Banca 
Naţională. Am făcut acum o lege de organizare a lui, ca să urmez în toată politica 
de finanţare ideea românească, cu clauze precise. 

Mulţumesc dlui Ottulescu, guvernatorul Băncii Naţionale, care mi-a dat tot 
sprijinul. Pentru moment, plasamentele făcute de Institutul de Credit Românesc 
sunt nesatisfăcătoare. Împrumuturile au fost date, înainte să viu eu aici, celor cari 
au cerut. 

Mareşal I. Antonescu: Dificultatea provine tot de acolo că nu prezintă 

documente cei cari cer credite. 
Titus Dragoş: Este o mentalitate justificată de asigurarea banilor plasaţi. 

Până când nu va dispare această mentalitate a cererii de garanţii, nu vom încuraja 
industria şi comerţul românesc. Ca să dispară această mentalitate, trebuie ca 
oamenii din capul acestor instituţii d,! credit să fie degajaţi. 

G. Alexandrescu: Avem şi noi răspunderea noastră. 
Mareşal I. Antonescu: Aşa a făcut şi Zwiedeneck, şi vedeţi unde a ajuns; 

venea şi-mi cerea să-i dau mână liberă şi apoi spunea: Aveţi încredere, dle Mareşal, 
că nu se petrece nimic rău. 

Titus Dragoş: Totuşi, dacă conducătorii cinstiţi ai instituţiilor de credit 
răspunzătoare ar fi degajaţi, într-o anumită parte. ar putea să lărgească acordarea 
creditelor. 

Mareşal I. Antonescu: Eu vreau să pun problema altfel: Noi am făcut 

Institutul de Credit Românesc, cu care Statul cheltuieşte. Care este activitatea lui? 
În Bucovina a votat - n-a acordat - credite de 41.000.000 lei, iar pentru Basarabia a 
votat credite de 1.500.000 lei. Iar pentru comerţul din Bucovina a votat credite de 
8.550.000 lei - ridicol! - şi pentru comerţul din Basarabia, de 3.350.000 lei. 

Am făcut un institut întreg, mai avem şi altul; pentru industrie dai şi d-ta 
credite şi dau şi alţii, pentru comerţ mai dă şi altcineva, iar pentru agricultură d-ta 
nu dai deloc. Vasăzică, iată jocul acesta pe care îl facem cu un institut întreg, care 
reclamă cheltuieli şi organizare. lată activitatea acestui institut. De când a fost 
înfiinţat el? 
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Titus Dragoş: Din mai, dacă nu mă înşel. 
Mareşal I. Antonescu: Din mai. Ce buget are? 
Titus Dragoş: Are 250.000.000. pe care le-a plasat. Bugetul de cheltuieli 

este mic. 
Mareşal I. Antonescu: Tri.!buie să fim oameni practici. Trebuie să vedem 

cât m-a costat aceasta. Statul trebuie să fie şi el un comerciant, trebuie să vadă ce 
compensaţie are pentru o anumită pagubă. Noi am făcut unele institute, care 
funcţionează de 7-8 luni. 

Titus Dragoş: Pentru toată ţara au plasat 250 milioane lei. 
M. Antonescu: Vreau să fac o propunere: desigur că pentru Basarabia şi 

Bucovina, această instituţie n-a făcut prea mare lucru, dar poate că dl. Dragoş ar 
putea să stabilească un echilibru între acest Credit şi celelalte institute de credit. 
Sunt anumite mentalităţi, şi mai este şi un control. Acum, toată lumea se adresează 
la Românizare. Toţi îmi cer să-i recomand la Românizare pentru acordare de 
credite. Desigur că se ţine seama şi de anumite avantagii pe care le dă Creditul de 
Românizare. Trebuie stabilit un sistem de colaborare între acest institut şi celelalte 
instituţiuni de credit, pentru ca toate cererile să poată fi împărţite între ele. 

Mareşal I. Antonescu: Nu putem crea o secţie specială la Creditul Industrial 
şi la Creditul Agricol? Ce am vrut eu ridicând aceste chestiuni, este o colaborare 
între aceste institute şi o înlesnire, o simplificare în operaţiuni. 

Ole Dragoş, eu te rog să stabileşti o conlucrare între aceste institute, ca să nu 
se mai producă confuziuni. 

M. Antonescu: În Legea Centrului de Românizare este prevăzut că acest 
centru, chiar în cadrul lui, poate să facă asemenea operaţii. 

Mareşal I. Antonescu: Un Institut de Credit de Românizare. 
M. Antonescu: Două luni şi jumătate, ca ministru al Justiţiei, m-am opus la 

trecerea decretului, pentru că banii pentru acest Credit erau adunaţi de către 

comercianţi pentru alte scopuri. Cum Guvernul trebuie să sprijine eforturile şi 

economiile oamenilor, într-o \ară ~n care s-a făcut totul ca să se distrugă spiritul de 
economie, la un popor de risipitori, unde trebuie să facem totul ca, atunci când 
avem o economie, să o respectăm, mi se pare că răsturnarea de la destinaţia lui a 
acestui fond adunat de la comen.:ianţi serioşi, nu trebuie să o fac, aceasta cu atât 
mai mult cu cât mi se părea că această sumă de 250 milioane lei era mai mult decât 
insuficientă. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie, irned iat, să luaţi problema în cercetare, 
pentru că dacă am ridicat această problemă a creditelor, a fost şi pentru 
simplificarea lor. Să avem un in:;titut unic, ca să putem controla aceste credite. 

În timpul cel mai scurt să se înfiinţeze un institut de credit românesc, şi te 
rog, dle Dragoş, să studiezi problema. Eu am ridicat toate dificultăţile de care 
ne-am lovit în aplicarea sisternului pc care l-am creat. Avem datoria să 

perfecţionăm acest sistem. Dacă ne lovim de diferite dificultăţi în calea aceasta, noi 
trebuie să căutăm unde sunt dificultăţile şi avem datoria să le înlăturăm la timp, 
înainte ca ele să facă ravagii. Nu există Stat în lume în care toate problemele să fi 
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fost definitiv tratate. Toate dificultăţile de care te loveşti în rezolvarea problemelor 
trebuiesc studiate şi trebuiesc înlăturate de urgenţă. 

Valoarea guvernanţilor stă în faptul că ştiu să păstreze autoritatea, că au 
puterea şi energia să înlăture piedicile care se pun în calea activităţii lor. îndată ce 
noi constatăm greşelile, trebuie să le dăm la o parte. 

De aceea, te-am chemat, dle Dragoş, ca să ajung la chestiuni de principiu. Eu 
nu pot să intru în chestiuni de tehnică, ca să vă dau rezolvarea practică a 
problemelor. Puneţi-vă de acord cu dvs., şi eu sunt gata să vă dau semnătura, de 
care voi răspunde. 

Vă daţi seama că Bucovina era o provincie foarte civilizată, şi când spun 
acest cuvânt, înţeleg prin el că lucrul era organizat pe toate planurile, şi pe cel 
social, şi pe cel economic. O provincie ca Bucovina nu poate progresa dacă nu are 
toate meseriile dictate de nevoia de viaţă actuală, toate meseriile dezvoltate aşa 
cum trebuie. 

Vă închipuiţi că, în 8 luni de zile, într-o provincie atât de înfloritoare 
altădată, după un an de administraţie comunistă, noi nu am acordat decât 12 
milioane credite. Acesta este un factor determinant în stabilirea judecăţii 

elementelor străine care circulă prin ţară şi pot trage concluziuni. Douăsprezece 
milioane nu reprezintă nimic faţă de valoarea leului. 

Că sunt motive care îţi scapă, şi d-tale şi mie, incontestabil că sunt. Eu nu fac 
proces institutului d-tale, ci fac numai o constatare a unei stări de fapt. Provincia 
aceasta, nu numai că nu putem să o menţinem pe panta pe care am găsit-o, dar, 
continuând astfel, ea va merge pe pantă descendentă. 

Eu nu fac procesul nimănui. Eu atrag atenţiunea, pentru că dacă mergem 
astfel, dăm înapoi, şi la masa verde, ungurii vor spune că românii nu sunt un popor 
capabil. Ungurii vor spune că în Transilvania au găsit o situaţiune mizerabilă, pe 
care ei au fost siliţi să o îndrepte. Aceasta este situaţia. 

Suntem într-o carenţă pe care o speculează duşmanii Neamului Românesc, şi 
eu aş vrea să fac dovada că Neamul Românesc este capabil de muncă şi de jertfă, 
vreau să fac dovada că noi suntem preocupaţi de dorinţa de a schimba totul, şi prin 
aceasta de a schimba şi atmosfera care ne înconjoară. 

Nu este aci dl. g-ral Jienescu, căruia i s-au spus de către Mareşalul Goring 
următoarele: "Dvs. sunteţi în situaţia în care vă găsiţi datorită unui singur om, care 
v-a luat de jos şi v-a pus sus. Ce se va întâmpla dacă acest om nu va mai fi mâine, 
pentru că nu sunteţi capabili să vă administraţi?" 

lată ce a spus Mareşalul Goring unui ministru român. Lupta pe care o duc eu 
nu este să-mi creez un piedestal în Germania, ci un piedestal faţă de istoria 
Neamului Românesc. Şi aceasta nu pot s-o fac decât dacă Neamul Românesc se va 
ridica şi el. 

Din acest punct de vedere, vreau să vă atrag atenţiunea asupra reorganizării 
generale a Europei. Mâine se va organiza această Europă şi fiecare Stat va primi 
drepturile lui, în raport cu puterea de creaţie. Şi această putere de creaţie o dovedim 
prin actele fiecăruia dintre dvs., care reprezentaţi Neamul Românesc. Pentru 
aceasta lupt eu. 
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Ca concluzie în ceea ce priveşte Basarabia şi Bucovina, una din dificultăţile 
pe care le prezintă creditul este lipsa de garanţii, întrucât cerealele şi unele mărfuri 
sunt blocate. Ce este cu aceasta? Dacă mărfurile sunt blocate, ele nu există. 

I. N. Finfescu: Nu se pot vinde. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă mărfurile sunt blocate, eu găsesc, în 

mentalitatea mea simplistă, că mărfurile reprezintă o garanţie. 
Gh. Alexandrescu: Noi dtlm pe recoltă. nu pe mărfuri. Aşa că nu ar fi un 

impediment. 
I. N. Finţescu: Dacă marfa este blocată, nu se poate scoate în vânzare. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci, răspunde cel care a blocat-o. Deci, d-ta ai 

această garanţie, că marfa este blocată într-un anumit scop, fie că merge la 
consumul Armatei, fie că merge la consumul intern. Astăzi, eu am plătit bani 
pentru tot ceea ce am luat. Eu n-am luat nimic cu bonuri de rechiziţie. Am plătit 
totul, până la centimă. 

Cât excedent ai d-ta la Calea Ferată, în 9 luni de zile, dle g-ral Orezeanu? 
G-ral T. Orezeanu: Patru miliarde. 
Mareşal I. Antonescu: Dvs. nu vă puteţi plânge că, dacă Statul a blocat o 

marfă, această marfă este pierdută. Răspunde cel care a blocat-o. Deci, daţi credite, 
căci chestiunea, aşa cum o puneţi, nu este serioasă. Şi astăzi se găsesc mari 
proprietari din războiul trecut cari au de primit milioane de lei. Eu am plătit anul 
trecut, numai pentru rechiziţii, suma de patru miliarde şi jumătate, plus că am mai 
plătit şi pentru noile rechiziţii. Când se va vedea tot ce a plătit Guvernul acesta, se 
va putea spune că, într-adevăr, este vorba de cifre astronomice, şi aceasta numai 
datorită unei bune gospodării. 

Ce excedent ai spus că ai? 
G-ral T. Orezeanu: Sunt aproape cinci miliarde. 
Mareşal I. Antonescu: Am să le dau în cap acelora cari m-au criticat. 
Domnilor, să nu mai ţineţi seama de blocarea mărfurilor. 
La punctul b din acest rapo1t găsesc: 
"Lipsa actelor şi certificatelor de origină etnică". 
Ce mai este şi cu aceasta? Vasăzică, unuia i se fac piedici, pentru că este 

proprietarul unei mărfi blocate, iar altuia pentru că n-a făcut dovada că este român. 
Aleargă omul la Primărie, aleargti la jandarmi, la popă, la Prefectură, la Tribunal, 
ca să dovedească că este român. Îi ceri ţăranului să aducă certificate că este 
român.În acest caz, nu mai putem da credit la nimeni şi degeaba facem institute de 
credit. 

Titus Dragoş: Nu se autentifică nici un act dacă nu se prezintă certificatul de 
origină etnică. 

Mareşal I. Antonescu: Arn să vă rog să vă întruniţi intre dvs. şi să lămuriţi 
toate aceste chestiuni, ca să putem spune că am terminat cu ele. 

O altă cauză pentru care nu se dau credite este lipsa de magazii pentru 
depozitarea cerealelor, pentru că acestea sunt ocupate de Armată şi de l.N.C.0.0.P. 

G-ral C. Voiculescu: La Bălţi, de exemplu, magaziile sunt ocupate de 
Armată. Şi aşa trebuie să fie. 
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Mareşal I. Antonescu: Dar aceasta nu înseamnă că nu dau credit unui 
individ, pentru că nu am unde să adăpostesc mărfurile luate. 

Altă piedică este lipsa registrelor de sarcini de la tribunale. Vă întreb: este 
vinovat acel care cere credit de această lipsă a registrelor? Trebuie să ţinem viaţa 
Statului în loc pentru că tribunalele n-au aceste registre? Trebuie găsită şi aici o 
soluţie. 

Altă cauză este lipsa registrelor de conversiune, la primării. S-a făcut 

conversiunea în I 933. Până la 1940, cât a fost dominaţia românească în Basarabia, 
aceste registre nu s-au pus în regulă. A venit furtuna bolşevică în Basarabia, şi 
acum cetăţeanul este întrebat: D-ta n-ai intrat în Conversiune? 

- N-am intrat. 
- Fă-mi dovada! 
Unde să mă duc eu să fac această dovadă. La Primărie? Primăria spune că n-are 

registre, iar ca autoritate nu este competentă. Iată cercul vicios în care ne zbatem. 
Am administrat atâtea instituţii şi, de fiecare dată, după o săptămână sau două, se 
cunoştea schimbarea în administraţie. După un an şi jumătate de muncă, astăzi nu 
văd nimic. 

Gb. Alexandrescu: Conversiunea se stabileşte uşor: este art. 29 din lege. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta eşti avocat şi ai experienţă de avocat, dar cel 

care cere credit, acela trebuie să stea să se judece. De judecată trebuie să stăm noi, 
astăzi, când trebuie să acordăm un credit atât de mic? 

Prin urmare, să luaţi notă şi să tranşaţi această chestiune a creditelor, să-mi 
arătaţi că aţi studiat-o în cele mai mici amănunte, ca să nu ne mai lovim, în fiecare 
zi, de fel de fel de piedici; trebuie să începem o nouă viaţă economică, de care 
depinde liniştea Statului. 

Însărcinez pe dl. Finţescu să găsească soluţiunile pentru toate problemele în 
legătură cu aceste credite. 

I. N. Finţescu: Am găsit solu1ia. 
Mareşal I. Antonescu: Trec la alte chestiuni pe care le am în tablou, privitor 

la Basarabia. Este vorba de cererea făcută de Guvernământul Basarabiei de a i se 
restitui reţelele radiofonice, amplificatoarele, aparatele de recepţie şi difuzoarele, 
pe care le-a ridicat din acea provincie, după retragerea trupelor bolşevice. 

Societatea de Radio-difuziune spune că nu a luat decât 6 difuzoare şi numai o staţie 
de amplificare, iar nu pe toate. 

Ce s-a întâmplat? Noi am instalat o staţie de Radio-difuziune la Chişinău. şi 
am pierdut-o. În loc să se instaleze la Iaşi, unde era normal, am instalat-o la 
Chişinău, după cererea dlui Inculeţ. Am pus, de astă dată, să se remedieze lucrul 
acesta şi am instalat postul de Radio-difuziune la Iaşi. Funcţionează în bune 
condiţii? 

Prof. Al. Marcu: Postul este puţin defectuos, însă am luat măsuri de 
îndreptare. 

Mareşal I. Antonescu: Vas{1zică, toţi cetăţenii din Ţara Românească pot 
asculta bine. Dar în Transnistria? 

Prof. Gh. Alexianu: Se aude bine şi dincolo de Bug. 
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Mareşal I. Antonescu: Ruşii au avut un sistem perfect. Am găsit în multe 
comune, difuzoare. Cum jurnalele nu pătrund peste tot, şi chiar când pătrund, nu 
sunt citite de toată lumea; ţăranul mai repede stă şi lucrează la ceva, ascultând 
comunicările făcute prin Radio. Ruşii fixaseră difuzoare pe străzi. Lucrul acesta 
trebuie să-l facem şi noi, nu numai în Basarabia şi Bucovina, dar chiar şi în Vechiul 
Regat. 

Prof. Al. Marcu: Avem propunerea unui inginer, Simon, care cere să se 
înceapă remontarea acestor instalaţiuni. Materialul există şi el este foarte costisitor. 
Luăm chestiunea asupra noastră. Ea este studiată cu dl. g-ral Voiculescu, şi foarte 
curând vom începe demonstraţii în anumite sate. 

Mareşal I. Antonescu: Începeţi cu periferia, pentru că oamenii de la centru, 
din Capitală, trăiesc viaţa românească, dar cu cât te depărtezi către periferie, ei 
trăiesc în cel mai mare întunerec şi necunoscut. 

M. Antonescu: Acum este şi greu să se transporte jurnalele, pentru că 
lipsesc mijloacele. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie să facem etape succesive de realizare. 
Ce este cu chestiunea avansărilor în Basarabia a unor funcţionari, g-ral 

Voiculescu? S-a făcut o plângere către Ministerul de Agricultură şi Finanţe. 
G-ral C. Voiculescu: După Statut, am dreptul să fac avansări. 
Mareşal I. Antonescu: Aceştia sunt funcţionari, cari se încadrează în legea 

lor. Eu nu ştiu ce conţine Statutul, dar dacă conţine o asemenea dispoziţie, aceasta 
este o greşeală. Eu nu cred să existe. 

Eu te întreb: Dacă trimit un ofiţer acolo, se poate să pună mai multe grade pe 
umeri şi să treacă înaintea camarazilor lui rămaşi aci? 

G-ral C. Voiculescu: Avansările le fac pe baza vacanţelor pe care le am eu 
acolo. 

G-ral C. Calotescu: Aceasta, ca să încurajăm venirea lor acolo şi ca să 
recompensăm elementele bune. Pentru aceasta se poate trece cu un grad. Legea, 
care funcţionează şi la Românizare, face excepţii. 

M. Antonescu: Lege de excepţie pentru Basarabia şi Bucovina nu există. La 
Românizare, da. 

Mareşal I. Antonescu: Să admit că există - şi eu sunt sută la sută sigur că 
nu există - dar, fie că s-a făcut o greşeală, este inadmisibilă, pentru că aci lucrează 
un principiu elementar. Avansezi un funcţionar, dintr-un corp constituit, pentru că 
îl găseşti perfect, şi prin aceasta ai nemulţumit un întreg corp constituit. Nu se 
poate să mergem pe asemenea principii. Sunt nesănătoase, şi deci vă rog să intraţi 
în legalitate. 

M. Antonescu: Nu există. 
G-ral C. Voiculescu: Este trecut în Bugetul până la ianuarie. 
Mareşal I. Antonescu: Să se revină. Supliment de salariu, da, dar nu 

avansări. Ce caută într-o lege bugetară problema aceasta de avansare? Chiar dacă 
era pusă, d-ta nu trebuia să faci aceste avansări, pentru că trebuia să o judeci în 
cadrul ansamblului Neamului Românesc. Nu putem face această autonomie întinsă 
până acolo încât să creăm favoruri pentru unele categorii de funcţionari. 
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Te rog, dle g-ral Voiculescu, să iei notă de această chestiune, să o treci la 
Secretariat şi dacă, într-adevăr, s-a strecurat într-o lege o asemenea dispoziţie, să se 
facă un decret de interpretare, căci nu este permisă o asemenea derogare pentru 
Basarabia şi Bucovina. Acelaşi lucru şi pentru Transnistria, dacă sunt locuri 
speciale pentru Transnistria şi titularii n-au dreptul să vină să se înglobeze în cadrul 
corpurilor constituite în Ţara Românească, n-am nimic de spus. 

Prof. Gh. Alexianu: Funcţionarii din Transnistria sunt consideraţi că nu mai 
fac parte din corpurile de unde au plecat. S-au înaintat funcţionari administrativi în 
ţară, iar funcţionarii din Transnistria n-au fost avansaţi. 

Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. De aceea ne întrunim aici, ca să fie 
semnalate toate aceste anomalii. D-ta spui care este punctul d-tale de vedere şi ceri 
ca funcţionarii d-tale să fie încadraţi şi avansaţi ca şi în restul ţării. 

Prof. Gb. Alexianu: Nici n-am făcut-o. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta eşti om de Drept. Dacă s-au făcut înaintări 

printre funcţionarii cari fac parte din corpuri constituite în ţară şi s-a trecut peste 
drepturile funcţionarilor detaşaţi în noile privincii, aceşti funcţionari trebuiesc 
repuşi în drepturile care le revin. Chestiunea este clară. Aceasta este soluţia. 

"Problema evacuării din Basarabia a polonezilor şi ucrainenilor". 
G-ral C. Voiculescu: S-au dat ordine în acest sens. 
Mareşal I. Antonescu: Nu-i primesc nemţii? 
G-ral C. Voiculescu: Au trecut 1400, iar alţii au rămas la Moghilev, gaj la 

dl. Alexianu. 
Mareşal I. Antonescu: Interesul ţării şi al meu este ca toţi cei care vor să 

plece, să-i las să se ducă, pentru că vreau să reconstitui masa curată a Neamului 
Românesc şi să scot, cu pieptenele des, pe toţi străinii din Ţara Românească. 

Pe cei rămaşi, plasaţi-i la colhozuri. 
Pentru noi este un caz fericit atunci când străinii vor să plece din ţară. Am 

spus să trataţi cu autorităţile germane şi prin Ministerul de Externe. Germanii însă, 
sigur, nu-i vor primi. Când străinii vor să plece de la noi, trebuie să le înlesnim 
drumul până la graniţă. Cei rămaşi în Transnistria să fie cazaţi acolo, pentru că de 
acolo vor fi trecuţi uşor mai departe. 

Prof. Gh. Alexianu: Am încercat să-i trecem. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta să nu te amesteci; să nu facem acte incorecte 

faţă de germani. 
Prof. Gh. Alexianu: Nu facem acte incorecte; am vrut să-i trecem în mod 

normal. 
Mareşal I. Antonescu: Eu mă înţeleg cu ei. Dacă ei spun da, atunci trecem 

la executare; dacă nu, nu mă amestec. Dacă fiecare individ în parte vrea să treacă 
dincolo, fără concursul autorităţilor de Stat româneşti, n-are decât. 

Prof. Gh. Alexianu: Nu poate să treacă. Ei au venit, întâi, la Tiraspol, iar 
dl. g-ral Rotkirche ne-a arătat că nu putem să-i trecem, pe sus, pe la Şmerinka, 
unde este graniţa germană, fără ca dânsul să aibă autorizarea Kievului. Apoi, 
Kievul a întrebat Berlinul şi a cerut aprobare. De aceea, i-am dus pe polonezi şi pe 
ucraineni, de la Tiraspol, la Moghilev, până când vine răspunsul de la Berlin. 
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Mareşal I. Antonescu: Dar oamenii cu ce trăiesc? Să fie grupaţi pe familii, 
să nu fie maltrataţi, ci să fie puşi la muncă, ca să li se asigure existenţa. 

G-ral T. Orezeanu: Avem nevoie de braţe de muncă şi la Căile Ferate. 
Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. Să fie puşi la muncă, la Căile Ferate, 

sau în altă parte. Prin unnare, aceasta este situaţia. Pe cei cari îi primesc germanii, 
îi trecem dincolo; cei cari nu sunt primiţi, sunt îngrămădiţi către Transnistria. Va 
veni momentul când vom lua şi pe evrei şi pe ceilalţi străini, ca să-i trecem şi mai 
departe. 

Prof. Gb. Alexianu: Ei vor să plece. 
G-ral C. Voiculescu: Au lichidat totul şi trăiesc din banii pe care îi au. 
Mareşal I. Antonescu: Problema stabilirii regimului juridic al bunurilor". 
G-ral C. Voiculescu: Am discutat-o cu dl. Dragoş. 
Titus Dragoş: Din punctul de vedere al aplicării regimului de fond, nu există 

nici o dificultate. Centrul Naţional de Românizare, în interesul Statului, este 
proprietar al tuturor bunurilor din Basarabia şi Bucovina care au făcut obiectul 
celor şase legi de expropriere de la evrei. Celelalte bunuri sunt administrate de 
Guvernămintele Basarabiei şi Bucovinei. Regimul este simplu. 

În fapt, modul de administrare este mai complicat, pentru că Centrul 
Naţional de Românizare trebuie să-şi creeze organe de administrare. 

Mareşal I. Antonescu: Nu este numai problema bunurilor expropriate de la 
evrei. Mai sunt şi bunuri rămase ele la românii cari au fost deportaţi de ruşi. Este o 
problemă juridică, care se pune şi pentru proprietăţile lor, mai ales că au fost 
deportaţi tocmai românii înstăriţi. 

Problema bunurilor expropriate de la evrei are mai multe laturi. În timpul 
dominaţiei ruseşti, au dispărut, sau au fost deportaţi şi evreii şi alţi străini, nu 
numai români; au fost deportaţi cl1iar şi ruşi de ai lor. Ruşii n-au urmărit numai o 
politică de lovire a Neamului Românesc, pentru că au deportat şi evrei, şi bulgari, 
şi ucraineni, şi ruşi de ai lor. Prin urmare, avem evrei deportaţi, ca şi români de ai 
noştri; avem evrei morţi, decimaţi de război, sau luaţi de armatele ruseşti în 
retragere şi, în sfârşit, mai sunt şi evrei rămaşi pe loc. Deci, iată patru categorii 
numai în cadrul populaţiei evreieşti, din Basarabia şi Bucovina. 

În ceea ce priveşte <pe> români, au fost români deportaţi, au fost alţii 
executaţi de ruşi şi de noi, au mai fost alţii dispăruţi. 

Pe urmă, sunt ceilalţi minoritari, de care vrem să scăpăm: ucraineni, 
polonezi, bulgari, găgăuţi, toate Ii ftele acestea cari s-au aşezat în Nordul şi în Sudul 
Basarabiei. 

Prin urmare, problema juridică n-are numai un singur aspect, ci are mai 
multe laturi, care trebuiesc tratate şi soluţionate de acord cu Ministerul Justiţiei. 
Noi am pierdut, din acest punct de vedere, zece luni, fără să facem un pas înainte. 

Titus Dragoş: În ceea ce priveşte toate bunurile luate de la evrei, în urma 
exproprierilor, situaţia juridică este fixată. 

Mareşal I. Antonescu: Din cauză că drepturile de proprietate nu sunt 
precizate, nu merge nici industria, nici comerţul. 
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Titus Dragoş: Exact. În ceea ce priveşte bunurile celor cari au părăsit 
teritoriul, există o lege care le dă în adminstraţia Statului. Dreptul de proprietate 
asupra acestor bunuri n-a trecut pe seama Statului, însă bunurile au trecut în 
administrarea Centrului Naţional de Românizare şi a Guvernămintelor. 

În ceea ce priveşte bunurile expropriate de la ruşi, problema este mai grea, 
pentru că ruşii desfiinţaseră proprietatea individuală. Nu ştiu dacă este bine ca noi 
s-o reînfiinţăm tocmai în favoarea acelora cari au pierdut-o în timpul dominaţiei 
ruseşti, şi în ce măsură. 

Mareşal I. Antonescu: De aceea spun eu să analizăm problema pe toate 
feţele ei şi s-o rezolvăm. 

M. Antonescu: În momentu I când am făcut Statutul, am examinat problema, 
dacă trebuie să creăm un statut diferenţial pentru toate proprietăţile, ţinând seama 
de distincţiunile făcute de dvs. Faptul însă că lipseau toate datele infonnative, 
faptul că, pe de altă parte, nu ştiam dacă cei trimişi în Rusia se vor mai întoarce, 
dacă au moştenitori cari să facă acţiuni de revendicări, m-a detenninat să fac, pur şi 
simplu, o recunoaştere a proprietătii, care derivă din însăşi reaplicarea legilor 
noastre pe aceste teritorii, şi să pun principiul proprietăţii Statului pentru toate 
bunurile expropriate, să extind, cu alte cuvinte, toate principiile legilor de 
expropriere de aici, iar în ceea ce priveşte bunurile vacante, fără stăpân, să intre, de 
asemenea, dreptul comun în joc şi în această materie, pentru ca Statul să culeagă 
toate proprietăţile fără stăpân. 

Deocamdată rămâne să vedem - şi vom avea, în curând, datele 
recensământului, în curs de stabilire - care este numărul şi întinderea acestor 
proprietăţi ai căror titulari au dispărut. 

Mareşal I. Antonescu: Care era organul care trebuia să se ocupe, 
permanent, de soluţionarea tuturor aspectelor, variate şi multiple, ale acestei 
probleme, pentru că n-a făcut nici un pas înainte? 

M. Antonescu: Ca discuţie de principii, fără îndoială, Ministerul Justiţiei, 
dar ca studii locale, Ministerul Justiţiei nu poate face nimic, şi trebuie să le facă 
domnii guvernatori. Deocamdată, eu am dispus ca Institutul de Statistică să 
studie7e prohlema. pe ha7a recensământului. şi să ne prezinte toate datele 
informative asupra situaţiei. Trebuie însă ca guvernatorii să ne ajute. 

Mareşal I. Antonescu: Ei au examinat problema? 
M. Antonescu: Ni se vor da, în curând, toate elementele, ca să putem 

legifera şi lua măsuri. 
Mareşal I. Antonescu: Deci, toată această problemă de ordin juridic, care a 

fost abandonată complect, trebuie soluţionată. Chestiunea se pune şi pentru Vechiul 
Regat. Dl. Dragoş, care cunoaşte problema, a luat-o îndeaproape cercetare. 

Nu putem lăsa la infinit să tărăgăneze această situaţie. Trebuie să soluţionăm 
problema, pentru că, dacă vom stabili regimul bunurilor din Basarabia şi Bucovina, 
se vor găsi oameni cari să cumpere sau să arendeze proprietăţile rămase vacante. 
Până atunci însă, dacă nu găsim soluţia, stăm într-o ruină totală cu aceste provincii. 

Titus Dragoş: Ca să înlesnim posibilitatea de administrare a bunurilor, am 
găsit, împreună cu dl. g-ral Voiculescu, care a fost ieri la mine, o formulă, care este 
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cea mai bună şi care aş dori să fie acceptată şi de dvs.: Bunurile care au fost 
administrate de Centrul Naţional de Românizare vor fi trecute, pe cale de 
convenţie, Guvernămintelor Basarabiei şi Bucovinei, ca să le administreze ele, 
plătind ceea ce trebuie Centrului din veniturile lor, asigurând plata cuponului şi 
dividendelor care trebuiesc achitate şi rămânând ca ceea ce prisoseşte să folosească 
administraţiei Basarabiei şi Bucovinei pentru reconstrucţia provinciilor. 

Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. D-ta ştii însă unde vrem să ajungem noi. 
Nu trebuie să rămânem şi să adm;nistrăm, la infinit, aceste bunuri, pentru că dacă 
ele sunt administrate de oameni nepricepuţi, se produc pagube Statului. 

Titus Dragoş: Prin această măsură înlesnim administrarea bunurilor. 
M. Antonescu: În mod deliberat n-am vrut să găsesc o soluţie, tocmai din 

această cauză. O soluţie provizorie, care să ajungă la indisponibilizarea acestor 
bunuri şi să creeze profesionişti ai administraţiei, nu este bună. 

Pe de altă parte, dle Mareşal, dvs. aveţi o seamă de angajamente, faţă de 
invalizi, orfani şi văduve de război, faţă de decoraţi şi faţă de eroii de război, pe 
care trebuie să le ţinem. Prin urmare, dacă nu mergem la o altă formulă socială de 
expropriere în Vechiul Regat - şi nu trebuie, pentru că experienţa ne arată că nu 
este necesară - atunci trebuie să folosim toate vacanţele şi toate disponibilităţile de 
terenuri, pe care le avem şi pe care le vom găsi în curând, ca să rezolvăm şi 

angajamentele dvs., de ordin naţional şi militar, şi problemele sociale care se pun în 
viitor. 

De aceea, chestiunea trebuie rezolvată într-un cadru larg şi cu soluţii de 
fond. Până atunci, sunt de părere ca dnii guvernatori ai Basarabiei şi Bucovinei să 
administreze bunurile prin organizări proprii, nu dând aceste bunuri unor 
beneficiari, care să le deterioreze, ci organizând o administrare prin însăşi serviciile 
locale, mai ales pentru bunurile agricole. Pentru bunurile urbane este altă soluţie. 
Acolo avem funcţionari, cărora li se poate cere chirie, după ce se vor face 
reparaţiile imobilelor ce li se vor închiria. 

G-ral C. Voiculescu: Ei plătesc chirie şi acum. 
M. Antonescu: Prin urmare, pentru ele aveţi soluţia. Pentru bunurile 

agricole însă trebuie, în înţelegere cu Ministerul Agriculturii şi cu Camerele de 
Agricultură locale, să se facă o administraţie de către Guvernăminte, până când 
vom ajunge să dăm soluţia de fond. Până atunci vom avea şi toate datele, pe care ni 
le va pune la dispoziţie Institutul Central de Statistică, şi vom vedea dacă pentru 
proprietăţile vacante va fi nevoie să creăm un regim tranzitoriu pentru cei plecaţi în 
Rusia, sau dacă vom considera. în mod provizoriu, bunurile acestea drept bunuri 
ale Statului, rămânând ca atunci când se vor întoarce foştii proprietari să le dăm 
despăgubiri, sau alte proprietăţi, în schimbul bunurilor care le-au aparţinut. 

Mareşal I. Antonescu: Iată punctul de vedere de care trebuie să vă 

conduceţi: Eu am luat o serie de angajamente faţă de invalizi, orfani, văduve şi 

eroii din război, pe care sunt hotărât să le ţin: ce am spus se va executa. Trebuie 
însă să fim practici. Nu pot să trec: la executarea acestor angajamente şi nici nu pot 
să spun când voi fi în măsură să ie ţiu, pentru că totul este în funcţiune de durata 
războiului. De ce nu pot să trec la această reformă? Pentru că soldaţii şi ofiţerii sunt 
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pe front, în linia întâia, şi alţii sunt înapoia frontului. Cum pot eu să trec la execuţia 
acestui deziderat şi a acestei promisiuni? Dacă plec de acum, chiar, însemnează să 
creez posibilităţi de fraudă, cum s-a creat cu Legea de împroprietărire din războiul 
trecut, de care au profitat, în marea majoritate a cazurilor, tocmai acei cari îşi 
făcuseră mai puţin datoria. S-a întâmplat că tocmai cei cari ş-au făcut datoria n-au 
avut nici o recompensă, iar cei cari au stat înapoia frontului au profitat de legile 
făcute şi au luat, şi din proprietatea urbană, şi din cea rurală, partea leului. 

A vând această experienţă a trecutului şi ţinând seamă de această nevrednicie 
românească, am spus: Trebuie să amâni execuţia aceasta. Însă, ce facem până 
atunci? Bunurile se ruinează. Trebuie o administraţie a lor. Deci aceste bunuri, ori 
le administrezi, ori le scot în vânzare, prin licitaţie publică, pentru că dacă le 
administrezi cu elemente nemernice, ele se pierd. Bunurile administrate până astăzi 
au fost administrate mediocru, iar altele foarte prost. Sper că prin administraţia dlui 
Dragoş se va îndrepta răul. Am a avut o administraţie proastă a lui Corneliu 
Georgescu şi a dlui Zwiedeneck. Dl. Corneliu Georgescu a avut o scuză, pe când 
dl. Zwiedeneck a administrat având de la mine toată încrederea, şi a făcut ceea ce a 
făcut. 

Această problemă a executării angajamentului pe care l-am luat o voi rezolva 
mai târziu, când se vor întoarce toţi. Deci, noi ne rezervăm bunurile rurale, iar din 
cele urbane rezervăm ce se poate administra în bune condiţiuni. Ce nu se poate 
administra şi ce nu este producător de venituri, să se arendeze, sau să se vândă la 
licitaţie. În acelaşi timp, trebuie să asigurăm şi perfecţiunea bunului pe care l-am 
primit. De exemplu, avem o fermă. Veniturile acestei ferme trebuie să crească, sau 
cel puţin să se menţină unde au fost, ca să putem plăti investiţiile şi Statul să poată 
să scoată de acolo sumele care trebuiesc plătite jidanilor, cum şi beneficiul de care 
Statul acesta are nevoie. 

Acesta este principiul. Dacă însă cineva vine să ia în arendă un bun, el nu-l 
poate lua pe un an. Trebuie să aibă asigurată administraţia acelui bun pe un termen 
de minimum 4-5 ani. 

Dar dacă războiul se termină, ce fac eu? Stau sub muzica aceasta a 
invalizilor, văduvelor şi orfanilor de rlizboi, ci\ Mareşalul Antonescu nu-şi execută 

obligaţia? Eu trebuie ca, în măsura în care aceşti soldaţi devin invalizi, sau familiile 
celor căzuţi, eu trebuie să-i plasez, să nu mai aştept să vină ei din stradă, aşa cum s-a 
întâmplat în perioada de după război, şi să facă dificultăţi Guvernului. 

Titus Dragoş: Se pot vinde şi bunurile rurale care sunt izolate. După 
Consiliul restrâns, de acum câteva zile, eu am întocmit un proiect de decret pentru 
administraţia acestor bunuri şi pentru posibilitatea de a face vânzarea lor. 

Mareşal I. Antonescu: Aştept ca să lichidez această chestiune, dar după 
cum sunt hotărât şi am datoria să mă ţin de angajamentele luate, tot aşa sunt dispus 
să rezist contra tendinţelor acelora cari cred că au devenit eroi naţionali, cum, de 
exemplu, s-a întâmplat la Cernăuţi, unde un domn de la Facultatea de Teologie a 
pretins să i se dea nu ştiu ce industrie, pentru că ar fi fost pe front. 

Titus Dragoş: Eu am prevăzut criterii obiective. Dvs. le veţi aprecia. 
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Mareşal I. Antonescu: Nu înseamnă că cine şi-a făcut datoria are şi un 
drept. Este obligat să-şi facă datoria. Dacă şi-a tăcut-o şi îi dau o satisfacţie, o fac 
ca să-i deschid posibilităţi de muncă în cadrul Statului. 

Sunt unii oameni cari au şi început să fie îndrăzneţi. Au fost mobilizaţi la 
partea sedentară şi îţi spun că au fost mobilizaţi pe linia frontului. Acestor oameni 
daţi-le cu pumnul în cap, cu piciorul undeva şi daţi-i afară. 

Trecem la punctul 7: "Avizele Guvernămintelor la darea diferitelor decrete
legi şi decizii cu privire la viaţa economică a provinciilor". Acesta este un lucru 
elementar. 

G-ral C. Voiculescu: Eu am aci un caz: Dl. Popescu, de la Economia 
Naţională, a blocat bumbacul şi ţesăturile de bumbac, rămânând neblocate cele care 
se găsesc în magazine. Or, eu acum fac magazine în Basarabia şi nu pot să cumpăr 

I 

nimic. 
I. Marinescu: S-a deblocat. 
Gh. Minescu: Se revine. 
Mareşal I. Antonescu: Trecem acum la chestiunile privitoare la 

Transnistria. Punctu~ I s-a tranşat. 
G-ral N. Stoenescu: S-a rezolvat şi punctul 2. Am tranşat şi chestiunea 

creditului pentru reconstrucţia industriei. 
Mareşal I. Antonescu: Punctul 3 a fost rezolvat. 
În ceea ce priveşte ţinerea examenului pentru numirea funcţionarilor în 

Transnistria, principiul îl cunoaşteţi: aceşti funcţionari trebuie să îndeplinească 
condiţiunile de admitere cerute tuturor funcţionarilor. 

Prof. Gh. Alexianu: Va fi cam greu. Condiţiunile pentru numirile în 
funcţiuni, conform Statutului, sunt aşa de exigente, încât, astăzi, când trebuie să 
angajăm funcţionari pentru Transnistria, nu putem s-o facem. S-a ţinut un concurs 
unde s-au prezentat 66 de concurenţi. De la data numirii nu s_-au prezentat decât 34, 
iar din cei cari au venit, n-au rămas decât 12. Situaţia este foarte grea. Sunt unele 
raioane unde nu am decât câte un pretor şi nici un funcţionar. Dacă nu am 2-3 
funcţionari, cari să-l ajute pe pretor, acesta nu poate lucra. 

Mareşal I. Antonescu: Toţi funcţionarii din Transnistria trebuie să fie 
consideraţi mobilizaţi şi deci trebuie să stea acolo, cu toate avantagiile pe care le dă 
Legea mobilizaţilor. 

Prin urmare, îi consideri mobilizaţi şi discutaţi problema cu Marele Stat 
Major. D-ta, dle Alexianu, să dai Statului Major lista, ca să ţi-i mobilizeze. Toţi 
aceia cari fiind socotiţi mobilizaţi, sunt trimişi să se prezinte, sau pleacă de la 
posturi, să fie consideraţi dezertori şi să tragă consecinţele. 

M. Antonescu: Unii din ei au fost chiar mobilizaţi, şi de aceea nu s-au 
prezentat. Au primit ordine de mobilizare chiar în timpul concursului. 

Prof. Gh. Alexianu: Vorbesc eu cu dl. colonel Davidescu. 
Mareşal I. Antonescu: Vorbeşte cu Cabinetul Civil-Militar. Aceste 

probleme nu le tratezi cu col. Davidescu, ci cu dl. Vlădesou. El este organul de 
transmisie şi de legătură între provincii şi Guvern. 
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De altfel, tot în cadrul acesta vom rezolva şi problema salariilor, care a 
devenit foarte acută. 

Trecem la punctul întâi, privitor la Guvernământul Bucovinei: "Directoratul 
Românizării din Bucovina semnalează lipsa persoanelor de specialitate: ingineri 
silvici, ingineri agronomi, arhitecţi şi contabili". 

Trebuie să ţinem socoteală şi să stabilim o proporţie. Lipsurile acestor 
specialişti trebuie să se răspândească în mod egal pe toată suprafaţa ţării. Dacă ne 
lipsesc 20% dintre agronomi, această lipsă trebuie s-o împărţim pe toată suprafaţa 
ţării. Dacă nu o facem, atunci avem o proastă administraţie. Trebuie să repartizăm 
totul în mod uniform, pe întreaga suprafaţă a ţării, ţinând seama de condiţiile 
speciale ale fiecărei provincii. De exemplu, Bucovina are mai puţină nevoie de 
agronomi decât de silvicultori. Basarabia are mai multă nevoie de agronomi decât 
de silvicultori. Prin unnare, veţi trata problema ţinând seama de acest principiu. 

Trecem la punctul 2: "Guvernământul Bucovinei solicită repartizarea, în 
acea provincie, a unui număr de agenţi sanitari, dintre absolvenţii recenţi a1 
şcoalelor de oficianţi sanitari din laşi, Bucureşti, Craiova etc." 

Ce este cu aceasta? 
Dr. P. Tomescu: O vom face în iunie. 
Mareşal I. Antonescu: Ai văzut că tifosul exantematic face ravagii. 
Prof. Gh. Alexianu: În Transnistria este în scădere. Aveam 1600 cazuri, şi 

acum avem 363. 
Mareşal I. Antonescu: Cu Armata? 
Prof. Gb. Alexianu: Da. 
Mareşal I. Antonescu: În Basarabia, g-ral Voiculescu, ai I 00 de cazuri. 
G-ral C. Voiculescu: A scăzut numărul. Au fost mai multe la Orhei. 
Mareşal I. Antonescu: Să nu ne mai uităm la cauze. Să vedem efectele. 

Trebuie o luptă de titan, ca să jugulăm boala, ca să nu se întindă şi în Vechiul 
Regat. Trebuie să ne aşteptăm la izbucnirea epidemiei în primăvară, acum, la 
sfărşitul Junei februarie şi în martie. Acum cad to\i. Până acum s-au ţinut bine. Cad 
ca ofticoşii care se însoară. 

Trecem la punctul 3: "Guvernământul Bucovinei informează că în acea 
provincie se resimte lipsa unui material suficient de propagandă naţională şi 

anticomunistă. Casa Şcoalelor şi Ministerul Propagandei nu au trimis încă 
Bucovinei filmele de care are nevoie, deşi s-au făcut dese intervenţii". 

Prof. Al. Marcu: Din bugetul actual s-a putut face ceva. 
Mareşal I. Antonescu: Problc!ma cea mai mare o prezintă Şcoala, şi pentru 

Bucovina, şi pentru Basarabia, şi pentru Transnistria. Nu avem material de 
propagandă şcolară şi didactică, ca să putem pune Şcoala românească pe baze 
sănătoase. 

M. Antonescu: Acum încercăm să facem o licitaţie, ca să sprijinim această 
propagandă. 

Al. Marcu: Am planul de lucru în privinţa înfiinţării a 600 de biblioteci 
săteşti în Basarabia şi Bucovina. Vom înfiinţa 400 în Basarabia şi 200 în Bucovina. 
Deocamdată, înfiinţăm acest biblioteci din bugetul actual. 
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M. Antonescu: Aci nu facem autonomie. Cheltuieşte Ministerul 
Propagandei ca să facă biblioteci. 

G-ral C. Voiculescu: S-au mai înfiinţat căminuri, în fiecare comună. 
Mareşal I. Antonescu: Dvs. faceţi licitaţie, dar eu am văzut că o carte 

didactică, pentru clasa a IV-a primară, făcută de 2-3 profesori, cari nu ştiu ce 
valoare are această carte, costă 290 lei. Ei bine, eu cred că şi un om deştept, Îară 
studii, ar fi putut să ia din diferite lucrări câte ceva şi să le dea la tipografie. Deci ar 
trebui să facem noi treaba aceasta, să nu mai fim la discreţia tuturor speculanţilor. 
Dacă faci licitaţie, te va costa mult. 

M. Antonescu: Şi noi, şi dl. ministru Petrovici, studiem problema aceasta a 
cărţii didactice româneşti, care să meargă la un monopol, sau la un quasi-monopol 
de Stat. Ministerul Propagandei este şi el preocupat de această problemă. 

Deocamdată se pune problema, foarte simplă, de a crea un minimum de biblioteci 
săteşti, acolo unde nu sunt. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie şi Propaganda, şi Şcoala să facă ceva. 
I. Petrovici: Din acest punct de vedere, Şcoala nu a fost utilată pentru 

propagandă. 

Mareşal I. Antonescu: Propaganda în Şcoală. Este vorba de cartea de 
şcoală, care şi ea însăşi este o propagandă, dacă este bine făcută. Prin urmare, acea 
carte lipseşte. Anul viitor trebuie să ne găsească perfect utilaţi şi trebuie să ţinem 
socoteală şi de nevoile <şcolare> 1 ale Transnistriei. Noi ducem acolo, în 
Transnistria, o luptă titanică. Am găsit în Transnistria un bătrân de 80 de ani, care 
fusese şi la Plevna şi vorbea perfect moldoveneşte. Avea cinci fete şi nici una din 
ele nu vorbea moldoveneşte. Toate vorbeau ruseşte. Iată cum, în cadrul unei 
singure generaţii, toţi copiii şi-au pierdut limba. Trebuie dar să ducem acolo o luptă 
coordonată şi încordată, ca să putem câştiga tot timpul pierdut şi să putem readuce 
toate aceste elemente cari, în decursul timpului, au fost rusificate. 

Nu este un secret că eu nu sunt dispus să mai dau din mână ce am luat. 
Transnistria va deveni o provincie românească, o vom face românească şi vom 
scoate de acolo pe toţi străinii. Voi pu11a eu toată greutatea pe umerii mei, ca să 
aduc la îndeplinire acest deziderat. 

Noi trebuie să deschidem spaţiul pentru români, pentru că românii nu se mai 
pot hrăni. De aceea avem tuberculoză la sate, pentru că poporul nu are posibilităţi 
de câştig. Pc acest popor îl voi lua, îl voi duce în Transnistria, unde îi voi da 
pământul de care are nevoie, chiar 100 de pogoane, dacă le poate munci. Voi găsi 
un număr 5uficient de gospodari pentru aceasta. 

I. Petrovici: Dle Mareşal, declaraţii le făcute de dvs. cu privire la 
Transnistria vor umple de bucurie toate inimile româneşti. 

Mareşal I. Antonescu: Acum nu pot să le fac. 
I. Petrovici: Fruntariile noastre au fost fruntariile unui om timid, care 

totdeauna nu a făcut decât să se apere. Poate că este şi momentul să facem o 
politică de expansiune. 

1 În text s-a dactilografiat greşit: şocale. 
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Mareşal I. Antonescu: Nu există nici o frână care să ni se poată pune. 
Al. Marcu: Intenţia Ministerului Propagandei este să facă căminuri unde nu 

există. De aceea, căutăm să recomandăm dlor guvernatori efectuarea lucrărilor 

preliminare, rugându-i să comunice lista comunelor din Basarabia şi Bucovina 
- 400 din Basarabia şi 200 din Bucovina - pentru instalarea acestor căminuri 
culturale. 

Mareşal I. Antonescu:Toate acestea le discutaţi acolo. Ceea ce vrem este ca 
serviciul acesta de propagandă să pătrundă până la sate, cu radio, cu cărţi, cu 
oameni misionari, specialişti, dresaţi la o anumită şcoală, cari să meargă din 
comună în comună. 

Trebuie să facem o propagandă antirusească, prin toate mijloacele pe care le 
avem, arătând ceea ce s-a făcut acolo de stăpânirea comunistă şi cum trăiesc 

oamenii de dincoace. 
M. Antonescu: Dl. g-ral Voiculescu mi-a prezentat, ieri, o serie de fotografii 

cu privire la ororile şi crimele săvârşite de bolşevici. Toate acestea le vom 
răspândi. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie organizată o direcţie a propagandei. 
G-ral C. Calotescu: Este în curs de organizare. 
Mareşal I. Antonescu: În principiu, sunt pentru, dar trebuie să se ţină seama 

că propaganda unnează să fie făcută de aci. 
G-ral C. Calotescu: Se poate să fie făcută de aci, însă să ştiu şi eu ce se 

face. 
Al. Marcu: În legătură cu această propagandă, am de adăugat ceva cu 

privire la materialul tipografic de la Cernăuţi. Am datele necesare. La Sibiu şi în 
alte centre unde sunt minoritari, noi trebuie să susţinem presa; şi la Cernăuţi există 
materialul de tipografie şi nu-l putem întrebuinţa. 

M. Antonescu:Este o cerere de tipografie, tăcută de Ministerul Propagandei. 
La Cernăuţi sunt tipografii, pe când în alte părţi nu avem. V-aş ruga, dle Mareşal, 
să admiteţi luarea acestei tipografii. Eu dau 12 milioane, 800 mii lei pentru cărţi de 
propagandă pentru Bucovina şi Basarabia. Cred că este legitim ca, în acelaşi timp, 
să pot lua ceva din Bucovina şi Basarabia. 

G-ral C. Calotescu: Am o singură rotativă, care stă în lăzi. 
Mareşal I. Antonescu: Eu ştiu cazuri concrete. Noi am ridicat, în războiul 

trecut, o întreagă fabrică de am,ament de la Goerl, cea mai mare fabrică de 
annament din Europa. Am adus-o la Bucureşti, unde a stat I O ani în magaziile de la 
Cotroceni. În aceşti I O ani, jidanii au luat de la fiecare maşină câte o piesă, le-au 
numerotat şi, pe unnă, restul a rămas ca fier vechi. Piesele s-au dus unde voiau 
jidanii, iar fierul vechi a fost scos la licitaţie şi maşinile cele mai perfecţionate au 
trecut în mâna minoritarilor. Cele mai mari fabrici din Bucureşti au fost create din 
maşinile aduse de noi de la Goerl. Le-am vândut la fier vechi şi le-au cumpărat cei 
cari luaseră piesele. 

G-ral C. Calotescu: În octombrie trecut, a venit dl. Mănuilă şi a propus, din 
partea Preşedinţiei Consiliului, să facă o mare tipografie universală la Cernăuţi. 
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S-au strâns toată hârtia din Bucovina şi toate maşinile şi au fost aduse la Cernăuţi. 
A trecut octombrie, a trecut noiembrie, decembrie, ianuarie ... 

Mareşal I. Antonescu: De ce a luat dl. Mănuilă această dispoziţie? 
M. Antonescu: Mai întâi, dle guvernator, eu, când am de dat o dispoziţie, o 

dau personal; de la mine n-aţi primit o asemenea dispoziţie. 
Dl. Mănuilă a constatat - m-a informat după aceea; a fost o iniţiativă a sa, nu 

a mea - că, în timp ce noi cheltuim la Ministerul Propagandei ca să trimitem la 
Cernăuţi o gazetă, pe care o scoatem la Bucureşti, dvs. aţi fi putut să scoateţi acolo 
o gazetă. 

G-ral C. Calotescu: Gazeta apărea atunci. 
M. Antonescu: Până atunci nu exista. Ziarul "Bucovina" se scotea la 

Bucureşti şi au fost momente când noi îl trimiteam cu avionul la Cernăuţi, din 
cauza greutăţilor de transport. Şi atunci, s-a hotărât ca ziarul "Bucovina" să apară 
chiar la Cernăuţi, organizându-se o concentrare de·tipografii, unde să se tipărească 
şi toate imprimatele de orişice natură, toate tipăriturile dvs., ale administraţiei. 
Aceasta a fost propunera dlui Mănuilă, care n-avea nevoie să fie unnată nici de 
trimiterea unor persoane de la Bucureşti. Nici de învestirea cuiva ca s-o realizeze. 

Concentrarea tipografiilor trebuia să fie urmată de învestirea unor persoane, 
care să facă administrarea întreprinderii şi să dirijeze tipărirea tuturor imprimatelor 
în aceste tipografii, punându-vă la dispoziţie şi o tipografie pentru ziare şi orişice 
alte publicaţiuni pe care aţi voi să le scoateţi acolo. 

Aceasta mi-a comunicat dl. Mănuilă. Niciodată nu s-a pus problema pentru 
Ministerul Propagandei. Iar când, la un moment dat, Secţia de Propagandă, 
trimeasă de la Bucureşti, a încercat să-şi ia iniţiative la Cernăuţi, vă reamintesc că 
aţi chemat pe directorul trimis de la Bucureşti şi i-aţi spus: În conformitate cu 
Statutul, directorul Propagandei n-are drept de autonomie şi, prin urmare să nu-şi 
îngăduie să aibă funcţiuni autonome la Cernăuţi. Prin urmare, nu treceţi asupra 
Propagandei, sau asupra directorului Propagandei, funcţiuni pe care nu le are. 

G-ral C. Calotescu: Dle prim-ministru, dacă m-aţi acuzat, vă rog să-mi daţi 
voie să mă apăr. 

M. Antonescu: Nu v-am acuzat. Dvs. aţi trecut asupra mea o răspundere pe 
care n-o am. Aţi spus că dl. Mănuilă a dat această dispoziţiune, după instrucţiunile 
mele. 

G-ral C. Calotescu: Aşa mi s-a comunicat. Ziarul "Bucovina" funcţionează 
la Cernăuţi înainte de venirea dlui Mănuilă, ca să facă tipografia. Ca probă că este 
aşa, este că atunci i-am spus: Te rog să iei infonnaţiuni, şi dacă această chestiune 
este în legătură cu propaganda, atunci rămâne în sarcina Ministerului Propagandei 
de la Bucureşti. 

În luna noiembrie, l-am întâlnit pe dl. Mănuilă aici, la dl. secretar general, şi 
l-am întrebat: "Ce faci cu tipografia?" Mi-a răspuns: "Acum sunt cu lucrările la 
dl. Vlădescu. În scurtă vreme se hotărăşte". Aceasta a fost în noiembrie. 

Mareşal I. Antonescu: Dar de atunci, noi ne-am mai întrunit încă de două 
ori. De ce n-aţi adus problema aceasta într-un consiliu? 

G-ral C. Calotescu: Nu era chestiune de consiliu. 
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M. Antonescu: De ce nu m-aţi întrebat pe mine? 
G-ral C. Calotescu: Discuţia este pentru faptul că eu n-am lăsat să iasă 

maşinile, pe baza principiului pe care l-am pus, că nu iese nimic din Bucovina, în 
detrimentul ei. Tipografia aceasta a cerut-o Casa pentru Cultura Poporului, veche 
de 80 de ani, care a mai avut tipografie; a cerut-o Mitropolia, care n-a mai avut 
tipografie; apoi a fost cerută pentru ziarul "Bucovina"; în sfiirşit, a cerut şi consulul 
gennan anumite tipografii, care ar fi fost ale lui, dar i-am răspuns cerându-i să-mi 
facă dovada. 

Mareşal I. Antonescu: Să nu dai curs la nici o cerere a consulului gennan în 
această privinţă. În discuţiile pe care le-am avut la Berlin, Reichsmareşalul Goring 
mi-a spus: Să-mi dai, nominal, pe toţi nemţii cari s-au făcut coade de topor evreieşti 
în Ţara Românească şi, de conivenţă cu evreii, pun piedici pentru românizarea 
vieţii economice din România. Deci, în cap cu acest consul, am să fac o listă de toţi 
nemţii cari acoperă pe evrei în Ţara Românească. 

Aceasta este o dispoziţie pe care trebuie s-o ştiţi şi dvs., la Românizare. 
Deci, consulul acesta care vine la orişice pas şi spune: Evreul acesta este 

supus gennan, nu trebuie ascultat; să nu se stea de vorbă cu el, pentru că evreul, fie 
că este supus gennan, supus român, sau supus ungur, pentru mine este tot evreu şi 
nu fac nici o excepţie pentru nici unul. 

Trec la chestiunea tipografiei. Procesele nu servesc la nimic. Trebuie să 
soluţionăm problema, pentru că nu se poate ca rotativele să stea în lăzi, 
neîntrebuinţate, aşa cum s-a procedat cu instalaţiile fabricei Goerl, pentru care 
m-am zbătut zadarnic să se iasă din această situaţie şi n-am izbutit. Nu se poate ca 
această tipografie să nu lucreze, când la Sibiu n-avem nici o tipografie în mâini 
româneşti şi când la Timişoara avem nevoie de o tipografie, cu ajutorul căreia să 
înscăunăm acolo acţiunea noastră spirituală, aşa cum nu s-a făcut până acum. Sibiul 
este un centru cultural mai mare decât Cemăuţiul şi n-are nici o tipografie 
românească. Avem datoria să tratăm această problemă cu toată atenţia, pentru ca 
viaţa românească să pulseze aşa curn trebuie în marile oraşe. Este o crimă - nu o 
greşeală - ca să lăsăm tipografia aceasta să stea închisă în lăzi la Cernăuţi. 

Acelnşi lucru îl spun şi pentru Transnistril'!. Oacă sunt la Odessa tipografii 
mai multe decât sunt necesare pentru viaţa spirituală a oraşului, care a fost redus de 
la 700.000 locuitori la 250.000 - deci i-au scăzut şi nevoile - tot acest surplus 
trebuie dat în ajutorul Vechiului Regat. 

Prof. Gh. Alexianu: Am şi dat Basarabiei. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta să dai Basarabiei, iar dl. g-ral Calotescu să dea 

Sibiului şi Timişoarei. 
"Dificultatea aprovizionării cu lemne de foc, din cauza mijloacelor de 

transport reduse", nu se mai pune. Vom discuta această problemă la Consiliul 
viitor, ca să punem bazele aprovizionării pentru anul 1942/43 şi să nu mai avem o 
criză de lemne. Deci, să se pregătească toate elementele şi chestiunea aceasta să fie 
pusă pe ordinea de zi a Consiliului viitor. Toţi să vină cu date exacte asupra 
nevoilor de lemne ale administraţiei şi instituţiilor publice şi, după ce vom avea 
toate datele necesare, pentru toată Ţara Românească, vom alcătui programul de 
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exploatare şi aprovmonare cu l1~mne de foc pentru anul viitor. Aceasta este o 
problemă care priveşte şi Ministerul Agriculturii. Eu am să cer dinainte toate 
informaţiile, ca să fiu documentat 

Prin urmare, guvernatorii Basarabiei, Bucovinei şi Transnistriei vor expune 
la Consiliul viitor necesităţile provinciilor respective în combustibil de toate 
categoriile: lemne de foc, păcură etc. 

Prof. Gh. Alexianu: De lemne, noi n-avem nevoie, dar avem nevoie de 
cărbuni. 

Mareşal I. Antonescu: Când ne vom fixa la regiunea Doneţului, vom avea 
şi cărbuni. Eu cărbune nu mă pot face. 

Prof. Gh. Alexianu: Să ni se dea măcar câteva sute de vagoane. Altfel, 
încetează toate industriile. 

Mareşal I. Antonescu: Dacă se poate, să ţi se dea. 
M. Antonescu: N-avem nici noi. 
Mareşal I. Antonescu: Mai întâi, să mi se ceară ce pot să dau, nu ce nu pot 

da. Şi chiar dacă am avea cărbuni, acum intrăm într-o perioadă intensivă de 
transporturi, în care va trebui să consumăm din rezerve. Singurul lucru care nu 
vreau să mi se spună, Orezeanu, este că: au stat tractoarele, pentru că n-a sosit la 
timp motorina. Să nu mi se aducă argumente, pentru că nu mă interesează cauzele. 

G-ral T. Orezeanu: Numai să încarce, la timp, "Distribuţia". 
Mareşal I. Antonescu: Nu ştiu, domnule. Aceasta te priveşte pe d-ta şi toate 

organele care conlucrează la aprovizionarea cu combustibil, ca să se încarce, să se 
transporte şi să se descarce la timp combustibilul necesar maşinilor agricole. Pe 
mine mă interesează ca tractoarele să nu stea. Atunci când vom ieşi la muncă, din 
prima zi toate tractoarele să lucreze. 

Deci, singura excepţie pe care o admit la programul de transporturi stabilit, 
este aceasta referitoare la aprovizionarea cu combustibil a maşinilor agricole, în 
afară, bineînţeles, de aceea a aprovizionării oraşelor, care trebuie să meargă 

normal. La Bucureşti, se descarcă acum 800 de vagoane pe zi, în loc de 1200. De 
unde rezultă această diferenţă? Din cauză că nu sunt organizate locurile de 
descărcare, iar negustorii nu vin sfi-şi ridice mărfurile, fie din motive politice, fie ca 
să creeze o lipsă de mărfuri şi apoi să ceară preţuri mari pe mărfurile pe care le 
aduc ei acum; dar lipsa de mărfuri nu îndreptăţeşte pe un comerciant să ridice 
preţurile. În al doilea rând, nu s-a ridicat zăpada de pe rampe. Toate aceste lucruri 
trebuia să le văd eu. 

Col. R. Davidescu: Acum s-a ajuns să se descarce câte 800 vagoane pe zi, 
dar a fost un timp când se descărcau numai 600 vagoane zilnic. 

Mareşal I. Antonescu: A trebuit să intervin eu, ca să ridic numărul 
vagoanelor descărcate, la Bucureşti, de la 600 la 800. Toate liniile din jurul 
Bucureştiului sunt pline cu vagoane încărcate, care aşteaptă să fie primite la rampă 
în Bucureşti, ca să descarce. Bucureştiul nu poate primi mai multe vagoane pentru 
cauzele pe care vi le-am arătat şi care ar fi putut să fie înlăturate, dacă ar fi fost 
energie şi coordonare în acţiune. 
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Acum trebuiesc intensificate descărcările în gări. Am chemat pe evrei la 
zăpadă, ca să libereze rampele gărilor. 

Pe lângă aceste dificultăţi, mai este şi aceea a tarifului de transport cu 
căruţele, care a fost greşit stabilit. Într-adevăr, 7000 lei costă transportul unui 
vagon de lână şi tot 7000 lei costă transportul unui vagon de plumb. Ţineţi 
socoteala de lucrurile acestea, pentru că n-au să vină căruţaşii să facă transporturi, 
cu care să-şi omoare caii. Sunt lucruri care n-ar mai provoca atâtea greutăţi, dacă ar 
fi mai bine gândite; sunt dificultăţi pricinuite de împrejurări, dar sunt şi greutăţi 
provocate de noi înşine. 

"Propunerea de a se aproba demobilizarea şi desconcentrarea medicilor 
sanitari de la circumscripţiile sanitare". 

Intrăm acum, şi din acest punct de vedere al întrebuinţării medicilor, într-o 
perioadă de greutăţi. Problema trebuie tratată de acord cu Armata, în modul cel mai 
înţelept posibil, ca să servim Armata, dar să nu deservim restul populaţiei ţării, mai 
ales că vom avea probleme sanitare, care se vor pune la sfărşitul iernei, din cauza 
lipsei de hrană şi din pricina trecerii evreilor, cari au lăsat diferite boale şi au creat 
focare de contagiune pe anumite culoare, pe unde au mers. 

Deci, aceasta este o problemă pe care să vă gândiţi s-o rezolvaţi aşa cum am 
spus. Anul trecut au fost oarecari epidemii, dar au fost înlăturate. 

Dr. P. Tomescu: Am cerut Statului Major să lase 1400 medici de 
circumscripţii. 

Mareşal I. Antonescu: Vă privesc detaliile. 
"Pentru remedierea dificultăţilor întâmpinate cu privire la elementele 

minoritare, Guvernământul Bucovinei propune majorarea numărului funcţionarilor 
poliţieneşti, majorarea fondului de informaţii şi dotarea unităţilor poliţieneşti cu un 
număr suficient de foi de drum şi abonamente pe C.F.R." 

G-ral C. Calotescu: Este vorba de mărirea fondului pentru informaţii, de la 
Poliţie. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta, dle g-ral Popescu, eşti foarte zgârcit. 
G-ral D. Popescu: Le-am dat l milion lei numai în februarie. 
Mareşal I. Antonescu: Trehuie să se dea unitătilor poliţieneşti suficiente foi 

de drum şi abonamente, ca să nu se mai întâmple ca înainte, când, la Bucureşti, 
agenţii de Poliţie urmăreau cu tramvaiul pe răufăcători, cari fugeau cu 
automobilele. Nu era prins nimeni, pentru că Poliţia nu era dotată cu tot ce-i 
trebuie. Aşa este. Aceasta era Poliţia românească. Nu avea nici biciclete. Aştepta să 
ia tramvaiul. 

Deci, în chestiunea permiselor de Cale Ferată, trebuie să fim foarte largi. 
Suntem largi cu cei cari circulă în interesul lor personal. Cunosc familii întregi cari, 
de la cel mai bătrân, până la cel mai tânăr, până şi servitoarea, aveau permis de 
circulaţie gratuită în Ţara Românească. Toţi aveau carnete întregi de permise pe 
Calea Ferată. 

G-ral D. Popescu: Acum nu se dă la nimeni. 
Mareşal I. Antonescu: Eu nu ştiu dacă se dă, sau nu, dar aceasta este 

experienţa mea. Ce faceţi cu foile de drum? 
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G-ral C. Vasiliu: Avem acum I O.OOO foi de drum. 
Mareşal I. Antonescu: Toate aceste chestiuni nu ar trebui să vină la mine. 

V-am rugat, totdeauna, ca să vă înţelegeţi între dvs. Mie mi se spune mereu că nu 
este unitate între diferitele compartimente. Noi nu facem decât eforturi în această 
direcţie, ca să coordonăm acţiunea dvs , şi. cu toate eforturile nu reuşim. Aceasta 
este cea mai mare mâhnire a mea. 

G-ral D. Popescu: Toate acestea mi s-au cerut acum 4 zile. 
Mareşal I. Antonescu: Trecem la punctul 7 din Ordinea de zi: "În legătură 

cu pregătirea premilitară, Guvernământul Bucovinei propune a se interveni la 
Ministerul Apărării Naţionale pentru a aproba ca, corpurile de trupă să dea grade 
inferioare, în termen, pentru instrucţia premilitarilor, pentru a suplini lipsa 
comandanţilor P.P. concentraţi". 

Nu avem instructori, însă putem să ne folosim, foarte bine, de instructorii 
Armatei. Acum avem recruţii în cazărmi. Eu am spus că aceşti premilitari să-şi facă 
instrucţia chiar în cazărmi, acolo unde se află şi trupa. O-ralul Şteflea a primit 
instrucţiunile necesare de la mine în această privinţă. Trebuie să ţinem seama că 
suntem în stare de război şi că nu putem să facem instrucţia premilitarilor separat 
de cea a trupei. 

G-ral C. Calotescu: Eu nu am pus această chestiune în Consiliu. 
Mareşal I. Antonescu: Deci această chestiune este rezolvată conform 

dispoziţiilor mele. 
Urmează punctul 8 din Ordinea de zi: "Pentru remedierea dificultăţilor 

întâmpinate relativ la organizarea drumurilor", Guvernământul Bucovinei propune: 
a). Să se trimită personalul tehnic necesar, 
b). Să nu se mai concentreze personalul tehnic. 
De această chestiune a drumurilor se ocupă dl. ministru Buşilă. 
Ing. C. Buşilă: Drumurile le facem şi le întreţinem cu munca de folos 

obştesc. 

Eu am spus să dezvoltăm turismul în Bucovina, pentru că este o regiune care 
va interesa pe toţi străinii. Până astăzi, noi am pus în valoare aceste bunuri 
româneşti. 

Nu este însă oportun ca premilitarii să care piatră şi să lucreze la drumuri în 
perioada în care sunt muncile agricole. 

G-ral C. Calotescu: Dar acum nu se poate. 
Mareşal I. Antonescu: Eu am spus ca să se caute să se îmbunătăţească 

aceste drumuri, chiar cu ţăranii, pentru că ei vor fi beneficiarii acestora. De 
exemplu, şoseaua Ploieşti-Bucureşti. Toate comunele dintre aceste două contre s-au 
civilizat în 5-6 ani. Acelaşi fenomen s-a putut observa şi la comunele dintre 
Olteniţa- Bucureşti şi Giurgiu-Bucureşti. Toată lumea a pus în valoare terenurile, s-au 
ridicat ferme, fabrici, s-a ridicat, economiceşte, o întreagă regiune. 

Tot aşa se va petrece şi cu Bucovina dacă aceste drumuri vor fi executate. 
Trecem la punctul 1 O: "Directoratul Finanţelor a solicitat Preşedinţiei 

Consiliului de Miniştri săi se comunice dacă dispoziţiunea de a nu se plăti evreilor 
pensii priveşte şi pe evreii botezaţi, de 10-40 ani, deoarece pe aceştia Comunitatea 
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Evreiască nu-i admite ca membri şi nu le plăteşte pensie sau ajutoare. În majoritate 
sunt oameni foarte bătrâni, săraci şi incapabili de orice muncă". 

Este o problemă delicată. Unii au servit şi sub austriaci. Ce facem cu aceştia? 
Sunt muritori de foame? Avem două soluţiuni: sau le dăm pensie, sau le creăm 
posibilităţi de muncă, ceea ce nu se poate, pentru că sunt bătrâni, sau să le facem 
centre de asistenţă. 

G-ral N. Stoenescu: Ne va costa mai mult întreţinerea lor. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci, care este soluţia dvs.? 
G-ral N. Stoenescu: Să le restituim retinerile. Ei nu pot avea nici o 

revendicare faţă de Stat. Vor spune însă că le-am confiscat banii. 
M. Antonescu: Se poate, foarte bine, ca dvs., dle ministru al Finanţelor, să 

daţi fondul care reprezintă reţinerile, pentru ca dl. guvernator să aibă sumele 
necesare pentru întreţinerea lor, sau să facă o Casă de asistenţă pentru ei. 

G-ral C. Calotescu: Este vorba şi de evreii botezaţi cari au fost funcţionari. 
Mareşal I. Antonescu: Să li se dea pensii. 
Trecem la punctul 11: "Chestiunea experţilor agricoli germani şi propunerea 

dlui Wilke cu privire la organizarea unei gospodării model". 
Ce este cu această chestiune, g-ral Calotescu? 
G-ral C. Calotescu: S-a invocat că ar exista un contract între germani şi 

Guvern în legătură cu aceasta, dar nu ştiu de existenţa acestui contract. 
Mareşal I. Antonescu: Nu există acest contract. 
G-ral C. Voiculescu: M-au raportat şi pe mine la dvs. pe această chestiune. 
Mareşal I. Antonescu: Nu te-a raportat nimeni. Ei au o idee foarte bună, dar 

nu se poate. 
G-ral C. Calotescu: Sunt agricultori. Eu am fost mulţumit ·să-i văd că 

lucrează pământul şi pun sămânţă. 
Mareşal I. Antonescu: Nu sunt agricultori. 
G-ral C. Calotescu: Familia Flondor este o familie de agricultori. 

Dl. Flondor a luat cel mai mare hotel din Cernăuţi, sub Rioşanu. Aceste gospodării 
model, cu sute de hectare, putem să le facem şi noi. 

G-ral C. Calotescu: Vin mereu la mine şi mă întreabă. 
Mareşal I. Antonescu: Să le spui că este o chestie de guvern şi urmeaz.ă să 

fie tratată la Bucureşti. Dlui consul de acolo să-i dai acelaşi răspuns. Să nu dai curs 
nici unei cereri. Tot ce este proprietate jidănească, fie jidan cetăţean german, fie 
jidan cetăţean român, aceştia nu pot deveni şi nu pot rămâne proprietari de terenuri 
rurale în Bucovina. 

Trecem la punctul 12: "Situaţia coloniştilor din Rădăuţi, aduşi din Cadrilater'·. 
Macedonenii de acolo, după ce au vândut tot, au plecat. Prin urmare, îi 

readuci. Dacă ei nu-şi văd c!e treabă şi nu se încadrează în lege, şi sunt distrugători, 
îi iei, cu familii cu tot, şi îi duci în Transnistria, şi chiar mai departe. Noi facem 
operă de reconstrucţie, facem un bloc românesc, însă cu elemente sănătoase, nu cu 
pumnul. 

212 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



G-ral C. Calotescu: Ei au fost aduşi aci, astă-toamnă, şi au lăsat în 
Cadrilater anumite proprietăţi. Pentru aceste proprietăţi n-au fost despăgubiţi şi nu 
au posibilităţi de hrană a vitelor. Mi-au cerut 4-500.000 lei. 

Mareşal I. Antonescu: De ce nu muncesc? Ei au venit să facă gospodărie, 
nu negustorie de cafenea. Nouă ne trebuiesc elemente care să lucreze. Dacă nu 
lucrează şi nu fac comerţ sănătos, atunci îi lovesc. Ei au trecut în judeţul Tulcea 
şi de acolo au venit în Bucovina. Nici acolo nu se pun pe treabă. Umblă cu oile 
de pe o proprietate pe alta, aleargă ţăranii să-i scoată de pe proprietăţile lor, şi 

toată ziua nu este decât alergătură şi scandal. 
Titus Dragoş: Li s-a dat, până acum, câte 7000 lei, în contul recoltelor, 

pentru că socotelile nu sunt încă lichidate. Pentru că am un fond de 4 milioane lei, 
am cerut de la Ministerul Finanţelor să-mi îngăduie să dau 700.000 lei pentru jud. 
Suceava şi, ulterior, 300.000 pentru jud. Rădăuţi. Lucrarea este la Ministerul 
Finanţelor şi aştept autorizaţia acestui minister. 

Mareşal I. Antonescu: Nu pot să merg la infinit, să ţin paraziţi pe spinarea 
Neamului Românesc. Eu am deschis un fond pentru ajutorarea refugiaţilor. A fost 
un ajutor, până când ei se cazează. A trecut un an şi jumătate, aproape doi ani, şi se 
mai găsesc şi astăzi refugiaţi cari sunt paraziţi ai Capitalei. Stau într-o mizerie de 
nedescris, nu muncesc şi aşteaptă ajutoare. Oamenii aceştia nu merită atenţie. Dacă 
nu s-au plasat până acum, înseamnă că rămân cerşetori. 

Ole ministru de Interne, toţi refugiaţii aceştia trebuiesc revăzuţi. Toţi cei cari 
îşi câştigă existenţa, n-am nimic de spus la adresa lor. Ceilalţi vizează pământurile 
din Basarabia. Acelea au destinaţia lor, dar cei cari s-au refugiat şi stau cu mâna 
întinsă - unii au luat ajutoare din mai multe locuri - aceştia nu merită nici un 
sprijin din partea Statului. Dacă până acum n-au fost în stare să-şi creeze mijloace 
de muncă, care să le dea posibilitatea unei existenţe pentru ei şi pentru familiile lor, 
nu merită nici un sprijin din partea Statului. 

Nu trebuie uitat că noi suntem acei cari am sacrificat pentru Unirea noastră 
800.000 de morţi. Noi am pus toată avuţia noastră la contribuţie pentru această 
unire, şi bine am făcut. Avem datoria s-o facem, dar odată făcută aceasta, trebuie 
să contribuie fiecare ca să repunem la loc toate aceste bogăţii pe care le-am 
epuizat în lupta pe care am dus-o. 

Ei n-au făcut nimic. Au căutat să tragă totul de la slăbiciunea Vechiului 
Regat, şi a mămăligarilor. Ei bine, aceşti mămăligari au făcut mămăliga aceasta 
românească, care era foarte frumoasă, la un moment dat, şi au ciopârţit-o 

dumnealor în 1940. 
Titus Dragoş: Noi menţinem această sumă ca credit. De altfel, este 

restituibil. 
Mareşal I. Antonescu: Pe cei nemernici nu-i ajut. 
Titus Dragoş: Acestea sunt simple avansuri. Eu vorbesc de cei cari se poartă 

cum trebuie. 
Mareşal I. Antonescu: Eu am vorbit de cei de la Suceava şi Rădăuţi, cari 

fac numai năzbâtii. Aceştia nu merită nici o atenţie. Am dat avertisment 
Comunităţii Macedonene că-i trec peste frontieră. Toţi aceştia cari fac turburări în 
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instituţiile noastre şi în societatea noastră sunt numai macedonenii. Am să le dau 
lecţia pe care o merită. 

Trecem la chestiunea spirituală, cu baptiştii. 
I. Petrovici: Baptismul nu este un cult, ci este o asociaţie religioasă. Printr-o 

decizie ministerială, i s-a acordat totuşi calitatea de cult. Această decizie 
ministerială urmează să fie anulată. 

Mareşal I. Antonescu: Să fie anulată. 
I. Petrovici: Legea face distincţie între culte şi asociaţii. Asociaţia are mult 

mai puţine drepturi. 
Mareşal I. Antonescu: Intrăm în lege. Asociaţiile religioase şi cultele sunt 

ajutate de Stat. Sunt însă unele asociaţii religioase, sau secte, care nu sunt tolerate. 
Pe acestea le lovesc fără nici o rezervă. Dacă faţă de unele din aceste culte am 
oarecare atenţie şi le ajut sau le tolerez, pentru altele, cum sunt inochentiştii, nu 
numai că nu le tolerez, dar le şi desfiinţez. 

M. Antonescu: După informaţiile mele, la Hotin, acţiunea sectanţilor se 
desfăşoară pe o scară atât de întinsă, încât toată lupta noastră este paralizată. 

G-ral C. Calotescu: Acolo sunt lipoveni, cari sunt stilişti, şi au primit de la 
Poliţie o adresă în care se spune că sunt toleraţi. 

Mareşal I. Antonescu: Iată ce spun eu: ca să nu ne slăbim poziţia noastră la 
Vest, să închidem ochii, să fim concilianţi, pentru că dacă vom face astfel, când 
vom veni la Pacea Generală, vor veni ungurii şi vor spune că şi noi am făcut la fel 
altora. Trebuie să fim prudenţi. 

M. Antonescu: Ceea ce vă rog, este să se observe limita acestei acţiuni, 
pentru ca să nu devină un instrument al Ungariei împotriva noastră. Vă rog, dlor 
guvernatori, să aveţi toată atenţiunea despre ceea ce se petrece la Hotin şi în alte 
părţi şi să informaţi pe dl. ministru al Cultelor, care vă va ajuta în acţiunea dvs. 
Poate că ar fi bine ca Ministerul Cultelor să desfăşoare o propagandă religioasă mai 
intensă aci, decât în alte părţi, ca să combată această tendinţă a sectanţilor. 

Mareşal I. Antonescu: În Basarabia, Bucovina şi Transnistria, marii 
vinovaţi în această chestiune sunt preoţii. Dacă populaţia de acolo a părăsit 
Biserico Ortodoxă şi s-o dus la celelalte biserici, aceasta se datoreşte preoţilor. 

Când ţăranul vrea să-şi boteze copilul, vrea să se însoare, sau când vrea să 
facă o sfeştanie, să-şi creştineze casa, preotul îl jecmăneşte. Unii sunt harpagoni, 
alţii nu sunt pregătiţi, alţii sunt dominaţi numai de spiritul de acaparare pentru ei. 
Toţi aceştia trebuie să fie frânaţi cu cea mai mare energie. 

Mi s-a spus că în Basarabia nu funcţionează cultele cum trebuie pentru că nu 
am numit episcop. Am răspuns că şi noi avem colonei şi comandanţi care nu au 
gradele posturilor pe care le ocupă, şi totuşi fac treabă. Dacă nu fac treabă, 

înseamnă că n-au priceperea, şi fiindcă faceţi presiuni să vă numesc episcopi, eu vă 
răspund: nu vă numesc, tocmai pentru că nu vă faceţi datoria. 

G-ral C. Voiculescu: Vreau să-i tarifăm. 
Mareşal I. Antonescu: Eşti liber să o faci. 
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I. Petrovici: Am primit numeroase delegaţii de sectanţi, cari veneau cu 
memorii, şi în special se plângeau de maltratări. Eu am telefonat dlui g-ral Vasiliu, 
rugându-l să tempereze zelul subalternilor. 

Mareşal I. Antonescu: Ce sunt aceşti sectanţi? În afară de cei toleraţi prin 
lege, nu pot exista alţii. 

I. Petrovici: Sunt toleraţi prin lege, însă chiar pe aceştia eu i-am sfătuit - şi 
au avut aerul să înţeleagă - că, cel puţin pe vremea aceasta turbure, să-şi facă cultul 
religios ceva mai discret. 

Mareşal I. Antonescu: To,;mai discreţia o întrebuinţează ei. 
I. Petrovici: Cultul acestor sectanţi dă impresia că persoanele care asistă la 

acest cult se izolează de societate. În vremurile acestea, faptul prezintă o gravitate 
mai mare. Din această cauză, eu i-am p0văţuit să-şi facă îndatoririle ceva mai 
discret. 

Mareşal I. Antonescu: Iată ce se întâmplă: ei au fugit de la Biserica 
Ortodoxă din cauza slăbiciunii acestei biserici şi a multor prostii. Eu, de multe ori, 
nu pot urmări ceea ce spune acolo. Toate prostiile din lume se înşiră fără nici un 
rost. Va trebui o reformă şi în această privinţă, dar n-a venit momentul încă să o 
facem. 

Ce constat eu la baptişti? Oamenii aceştia sunt cei mai serioşi. Dacă iei un 
servitor care este baptist, vei vedea că nu fură, nu înjură şi că este cel mai 
credincios. Vasăzică, această sectă este un folos pentru Neamul Românesc sub 
raportul ţinutei. 

Să facă şi Biserica noastră aceste lucruri. Nu trebuie să lovim în sectanţii cari 
fac o operă moralizatoare în ţară. 

Deci greşeala, care a plecat de la Statul Major, cred că s-a corectat. 
G-ral C. Vasiliu: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă Biserica noastră ar lua multe exemple de la 

aceşti sectanţi, cred că lumea ar vrni din nou la noi. 
I. Petrovici: Preoţii noştri ortodocşi sunt foarte bucuroşi de bătaia care s-a 

dat sectanţilor. 
Mareşal I. Antonescu: Chestiunea cu lâna de la Odessa s-a aranjat. 
Ce este cu circulaţia bunurilor ţărăneşti? 
G-ral C. Voiculescu: Prin Decretul din 21 ianuarie, întreaga chestiune a 

trecut asupra Ministerului Aprovizionării. Eu nu mai am nici o evidenţă. Am să mă 
pomenesc că nu mai am nimic pentru populaţia de acolo. Se va da autorizaţie 
diferitelor întreprinderi să ridice fără să ştiu eu. Eu nu cer să treacă din nou 
chestiunea asupra mea, ci să am informaţii. 

Mareşal I. Antonescu: Câte sute de milioane ai pompat d-ta de la Neamul 
Românesc până acum? 

G-ral C. Voiculescu: Un miliard, opt sute milioane. 
Mareşal I. Antonescu: Cine le-a dat? 
G-ral C. Voiculescu: Statul. Armata a luat fără plată. 
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Mareşal I. Antonescu: Nu poate să ia nimeni fără plată. Când s-a luat ceva 
cu bon de rechiziţie? N-are dreptul nimeni să ridice nimic ftră plată. Ai d-ta ceva 
de încasat de la Armată, dle Minescu? 

Gh. Minescu: Nu, dle Mareşal. Mi se plăteşte tot. 
Mareşal I. Antonescu: Nu s-a luat de nicăieri ceva, ftră să se plătească. 

Dacă cineva a luat ceva şi n-a plătit, este un tâlhar, căruia trebuie să i se pună mâna 
în gât şi să fie dus la Curtea Marţială. 

G-ral C. Voiculescu: Din Sudul Basarabiei ... 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta este pradă de război. 
G-ral C. Voiculescu: Dvs. aţi spus cândva ... 
Mareşal I. Antonescu: Da, dar întâi Armata să fie aprovizionată. Se poate 

ca depozitele din Basarabia să rămână intacte, iar pentru Armată să se trimeată grâu 
din ţară? În afară de aceasta, este vorba aici de depozitele Armatei ruseşti. Noi am 
luat de la colhozuri şi de la sovhozuri. Dar am luat noi ceva de la ţărani, fără plată? 
Vasăzică, am luat depozitele Armatei ruseşti. Aveam dreptul să le iau, după toate 
legile? 

G-ral C. Voiculescu: Desigur. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă ar fi trebuit să le plătesc cuiva, ar fi trebuit să 

le plătesc lui Stalin, nu d-tale, fiindcă ale lui au fost depozitele. Toate aceste 
depozite s-au luat ca să acoperim cheltuielile războiului. Noi vom ridica din 
Transnistria produse de 50-60 miliarde lei, poate chiar de l00 miliarde. 

I. Petrovici: Trebuie să ne despăgubim şi pentru tezaurul de la Moscova. 
Mareşal I. Antonescu: Acela valorează 1000 de miliarde. 
Chestiunea aceasta, Constantin, s-o examinezi cu guvernatorii, ca să vezi 

care este situaţia. Noi am spus că vom păstra acolo alimente, pentru că vom 
trimite armată; şi nu este practic, nici logic, şi ar fi stupid, ca să luăm acum 
alimente din Transnistria şi să aducem încoace, iar când ne vom duce cu Armata 
acolo, să transportăm, din nou, cu noi alimente din Ţara Românească. Deci, 
Basarabia, Bucovina şi Transnistria trebuiesc menajate. Am vorbit cu 
dl. Alexianu şi i-am spus să nu dea nimic, nici germanilor, nici italienilor, nici 
11uua, pentru \;a tutui se: p85ttcnLă ponttu trupele co "·or fi trimiso în nceastă 

provincie. Ar fi o aberaţie să trimitem alimente din ţară pentru trupele care vor 
trece în Transnistria. 

G-ral C. Voiculescu: Eu am hotărât să se facă un nou recensământ, tocmai 
pentru această nevoie. 

Mareşal I. Antonescu: Acea,tă chestiune o soluţionezi cu Aprovizionarea. 
Acum nu mai luăm nimic de acolo. Trebuie să împiedecaţi pe ţărani să facă fel de 
fel de drumuri pe diferite autorităţi. 

G-ral C. Voiculescu: Am dat o ordonanţă. 
Mareşal I. Antonescu: Chestiunea plăţii funcţionarilor s-o discuţi, dle Alexianu, 

cu Armata şi cu Ministerul Apărării Naţionale, pentru că am nemulţumiri mari din 
partea ofiţerilor. Să găsim o soluţie. 

Când am luat dispoziţia să se plătească în Transnistria de patru ori salariul 
funcţionarilor detaşaţi, nu mi-am închipuit că războiul va lua forma de mai târziu, 
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pentru că datele de atunci erau altele. După infonnaţiile venite de la Berlin, se 
credea că Armata rusească a fost învinsă. N-a fost învinsă, a reacţionat, şi 
reacţiunea ei ne-a obligat să fac:em noi sforţări şi să ne ducem cu forţele mai 
departe, nu numai în Transnistria, dar până la Doneţ. De aici au rezultat pierderi, 
cheltuieli şi consum de material. Deci, s-a schimbat situaţia de bază, care m-a 
determinat să iau hotărârea din august. 

Prof. Gh. Alexianu: Noi plătim de trei ori salariul. 
Mareşal I. Antonescu: Pe d-ta te rog să discuţi cu Pantazi şi cu Şteflea şi să 

vezi la ce soluţie ajungeţi, pentru că nu vreau să am nemulţumiri justificate în 
Armată. Să găsim altă soluţie. Să mobilizăm pe funcţionarii din Transnistria şi să le 
dăm toate avantajele celor mobilizaţi. 

M. Antonescu:· Ole Mareşal, vă rog să dispuneţi ca distribuţia tractoarelor să 
se facă în mod serios, pentru că nici de data aceasta nu se face cum trebuie. În 
judeţul Tulcea, unde sunt numai 26 tractoare, se mai dau încă trei, pe când în 
judeţul Timiş-Torontal, care are 776 tractoare, se mai dau, din nou, câteva sute. La 
Ilfov se dau iarăşi I 00 tractoare. 

Mareşal I. Antonescu: Opreşte-o şi dă ordin să se facă altă distribuţie. Ce 
este cu aceasta? 

A. Pană: De aceea am supus dlui prim-ministru acest tabel, ca să-l vadă şi să 
schimbe repartiţia tractoarelor aşa cum crede de cuviinţă. 

Mareşal I. Antonescu: În legătură cu Împrumutul, despre care, orice aţi 
spune, eu îl consider eşuat, este o problemă ridicată de Guvernământul Basarabiei. 
Ţăranii au subscris acolo vreo 32 milioane lei şi mai sunt dispuşi să mai subscrie, 
însă nu s-au primit toate titlurile pentru sumele subscrise. S-au făcut numeroase 
intervenţii scrise, telegrafice şi telefonice, de fiecare administraţie financiară şi de 
Directoratul acelui guvernământ, pentru a li se trimite titlurile necesare, dar totul a 
fost fără rezultat. 

D-ta, dle g-ral Stoenescu, să iei chestiunea în mână, să vezi dacă este 
adevărată şi să destitui pe vinovaţi. Pe de o pa,te, acuzăm pe ţărani că nu subscriu 
la Împrumut, iar pe de altă pa,tc 111J le dăm titluri. 

Am informaţii că nu se dnu titluri nici în Vechiul Regat. Să cercetezi d-ta, să 
vezi care este situaţia. Se spune în acest raport că Armata refuză să plătească taxele 
pentru măciniş în Basarabia. Te rog, dle g-ral Davidescu, să dai instrucţiuni în toată 
ţara. Nimeni nu mai este scutit de taxe, de la ultimul cetăţean până la Rege. Am dat 
dispoziţiuni în acest sens. Şi Armata să plătească totul. Dacă d-ta nu plăteşti, 

dumnealui nu plăteşte, atunci unde ajungem? Avem un buget al Armatei, cu 
încasări şi cheltuieli; între cheltuieli sunt prevăzute şi taxele de morărit. Aşa merge 
o administraţie corectă. Altfel, deschidem poarta abuzurilor. 

Deci, Sireteanu, să vezi unde nu s-a executat ordinul acesta, dat mai de mult. 
Să se termine cu sistemul acelora cari cred că, dacă au un galon sau două pe umeri, 
sunt în drept să nu execute un ordin. Aceia să ştie că dacă nu execută ordinele, le 
cade capul de pe umeri. Numai aşa se poate administra bine un Stat, când însuşi 
Statul dă primul exemplu de ordine. Până acum, Statul a dat primul exemplu de 
tâlhărie şi a furat pe cetăţeni. Trebuie să ieşim din acest cerc vicios. 

217 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Marele Stat Major raportează că în Transnistria, Reichskreditkassenscheine, 
în care sunt plătiţi salariaţii de la Est de Nistru, a suferit o depreciere, care merge 
până la 50% în comparaţie cu leul; din această cauză, salariaţii se plâng că nu le 
ajung banii. Am văzut această chestiune şi în rapoartele Transnistriei. 

Prof. Gh. Alexianu: N-am spus eu. 
M. Antonescu: Este adevărat că este bursă neagră pentru R.K.K.S. între 

Basarabia şi Transnistria? 
G-ral C. Voiculescu: Este la Moghilev. 
Prof. Gh. Alexianu: Există pe Nistru. În Transnistria nu există alcool, şi 

pentru o sticlă de vin sau de bere se plăteşte orişice preţ. 
Mareşal I. Antonescu: De ce nu faci d-ta comerţul acesta? 
Prof. Gb. Alexianu: Am vorbit cu dl. g-ral Stoenescu. 
G-ral N. Stoenescu: Îl fac eu. 
Prof. Gh. Alexianu: Dar până atunci se plăteşte, pentru o sticlă de vin, sau 

de bere, orişicât. Şi, pentru că în Transnistria nu sunt lei, se vând aceste R.K.K.S. la 
40 lei, în loc de 60 lei. 

Mareşal I. Antonescu: Acestea sunt lucruri mărunte. Este această perioadă 
critică, de trecerea trupelor. 

M. Antonescu: A fost şi o bursă neagră de ruble. 
Prof. Gh. Alexianu: Aceea a încetat. Se luau ruble de la noi şi se duceau 

peste Bug, unde au o valoare mai mare. 
Mareşal I. Antonescu: Trupele italiene mai fac nereguli? 
G-ral C. Voiculescu: Sunt pe punct de plecare. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie vorbit cu dl. Bova-Scoppa, pentru că trupele 

italiene fac fel de fel de nereguli. 
Parchetul Militar Cernăuţi informează că cei mai mulţi dintre coloniştii 

macedoneni, plasaţi în judeţul Suceava, nu se poartă cum trebuie. 
Văd că la Odessa, o echipă de funcţionari ai Căilor Ferate, în cap cu un 

inginer, a cântat cântece legionare pe străzi. Toţi domnii aceştia să primească un 
avertisment şi să sufere consecinţele legale. Inginerul acesta, Popovici, să fie 
avcrti~11t şi ci şi sa u11ga conscd11fclc: hi ct: privt:~tt: 1tva.nsare11. 

G-ral T. Orezeanu: Să fie destituit. 
Mareşal I. Antonescu: N-ai să destitui toţi inginerii din Ţara Românească. 
Se spune în acest raport că ghetto-urile sunt de o murdărie groaznică. Au să 

ajungă să moară toţi jidanii. 
M. Antonescu: Le dăm pensie! 
Mareşal I. Antonescu: Estt: aici o informaţie: dl. dr. Cădere informează că 

nişte refugiaţi din Basarabia şi Bucovina, cari au fost scoşi la muncă, la Homorod, 
la liniile ferate, sunt trataţi ca nişte vagabonzi. Vezi, Orezeanu, că lucrul acesta s-a 
petrecut şi cu prizonierii cari ţi-au fost daţi pentru muncă. Ai aruncat vina pe felul 
de a administra al Armatei. Ce este pus la dispoziţia d-tale, trebuie însă să fie 
îngrijit de d-ta. Dacă totuşi Armata administrează prost, trebuie să dai semnalul de 
alarmă. 
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Guvernământul Basarabiei comunică abuzurile comise de organele C.F.R., 
prin ridicarea din gara Donduşani, judeţul Soroca a: un vagon mobilă, 6 vagoane 
geamuri, 3 vagoane paturi de fier, un vagon plite de tuciu, 4 vagoane diferite 
motoare, maşini şi piese dizlocate de la grupurile electrogene, ce erau destinate 
Uzinelor Municipiului Chişinău, cum şi instalaţiunilor pentru uscătorii de cereale. 
Au aplicat şi funcţionarii aceştia principiul că tot ce se găseşte în gări este captura 
Căilor Ferate. 

G-ral T. Orezeaou: Le-au înapoiat. 
Mareşal I. Antonescu: În gara Basarabeaska, am văzut cu ochii mei 

vagoane încărcate cu mobilă. Toată această chestiune să se pună în ordine. Să dai 
pedepse celor cari merită, Orezeanu. Noi avem nevoie de paturi de fier, pentru că 
înfiinţăm la Cernăuţi un spital pentru invalizii de război. Să vezi ce este cu paturile 
acestea din gara Donduşani şi să le trimeţi acolo, dle g-ral Voiculescu. 

G-ral C. Voiculescu: Le-am găsit la Berezina - o gară lângă Arciz - le-am 
identificat, dar Cercul de Recrutare de acolo nu vrea să le dea, pentru că vrea să le 
ţină pentru Annată. 

Mareşal I. Antonescu: Nu le ţineţi degeaba, când noi n-avem paturi pentru 
spitale, din cauza unui capsoman de la un cerc de recrutare. La Chişinău, erau nişte 
paturi ruinate în curtea spitalului german. 

G-ral C. Voiculescu: S-au strâns toate şi s-au dat Armatei. 
Prof. Gh. Alexianu: Din Transnistria, dacă vreţi, pot să vă dau 1 O.OOO paturi 

1101. 

Mareşal I. Antonescu: Ne trebuiesc foarte multe paturi pentru Armată, 
pentru spitale şi pentru şcoli. 

Prof. Gh. Alexianu: Vă putem da 1 O.OOO paturi noi şi am pus în funcţiune 
fabrica de paturi. 

Mareşal I. Antonescu: G--ral Davidescu, schimbi ordinea de urgenţă. În 
primul rând, paturile să se dea la spitale, apoi la recruţi şi apoi la şcoală. 

În Bucovina sunt nişte tractoare care trebuiesc date pentru Artileria Grea. 
G-ral Calotescu, le pui la dispoziţia Armatei. Să vorbeşti chiar astăzi cu 
Nicolaescu. 

Chestia carburanţilor n-o mai discut. O socotesc rezolvată. 
G-ral C. Voiculescu: Este chestiunea celor câteva mii de colonişti cari vor 

să vină în Basarabia. 
Titus Dragoş: Eu am înaintat dlui prof. Mihai Antonescu un plan. 
Mareşal I. Antonescu: Toţi cei decoraţi cu "Mihai Viteazul" vor forma 

colonii, aşa cum se făcea pe timpul romanilor. Vom pune acolo şi ţărani, pe care îi 
vom împroprietări cu 25-50 ha, ca să facem colonii puternice în Sudul Basarabiei. 
Am hotărât ca toţi cei decoraţi să fie puşi în satele abandonate de nemţi. Trebuie să 
punem aci pe cei decoraţi şi cu "Virtutea Militară", ca să facem colonii, stâlpi 
puternici de colonizare şi de românizare. În special, satele bogate să fie rezervate 
pentru aceşti decoraţi. Acum este vorba de nişte colonişti cari mor de foame pe la 
Siret şi cari au cerut de la I.N.C.O.O.P. porumb. 

G-ral C. Calotescu: De aceştia era vorba. 
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Mareşal I. Antonescu: Pune-i la muncă. 
Domnilor, mai sunt şi alte chestiuni de detalii, dar nu mai avem timp să le 

discutăm. Mai este chestiunea celor 7 miliarde lei. 
G-ral N. Stoenescu: S-a rezolvat. Mi-aţi dat indicaţiunile necesare. 
Şedinţa se ridică la ora 14, I O. 

Stenografi: D. Fierăscu şi S. Mihail 

~ 
D.A.N.J.C..fond P.C.M, Cabinetul Ion Antonescu, ds.509(/ost 481)//942.f 88-183. 

7. 1942 martie 3. Se discută despre: disciplina În Şcoală şi apari!ia 
unor manifestări legionare în rândul studenţilor; salarizarea corectă a 
Învăţători/or şi doctorilor; chirii; situaţia invalizilor; situaţia refugiaţilor; 
starea de sănătate a populaţiei etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

,le marţi, 3 martie 1942 

Şedinţa se deschide la ora 11,30, sub preşedinţia dlui Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Iau parte dnii: prof. M. Antonescu, vicepreşedintele Consiliului; prof. 
I. Petrovici, ministrul Culturii Naţionale şi al Cultelor; g-ral D. Popescu, ministrul 
Afacerilor Interne; prof. dr. Petre Tomescu, ministrul Muncii, Sănătăţii şi 
Ocrotirilor Sociale; C. Stoicescu, ministrul Justiţiei; g-ral Victor Iliescu, 
subsecretar de Stat pentru Educaţia Extraşcolară; dr. C. Dănulescu, subsecretar de 
Stat pe lângă Departamentul Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale; I.C. Petrescu, 
subsecretar de Stat pe lângă Departamentul Culturii Naţionale şi al Cultelor; 
Al. Marcu, subsecretar de Stat pe lângă Departamentul Propagandei Naţionale; 
g-ral C. Vasiliu, subsecretar de Stat pe lângă Departamentul Afacerilor Interne; 
Petre Strihan, subsecretar de Stat pe lângă Departamentul Afacerilor Interne; 
g-ral N. Pălăngeanu, prefectul Poliţiei Capitalei; col. N. Diaconescu, directorul 
general al Poliţiei şi Siguranîei; Eugen Cristescu, directorul general al S.S.1.; 
dr. C. Dăniţă, director general al Casei Centrale a Asigurărilor Sociale; Petre 
Alexandrescu-Roman, preşedintele Consiliului de Administraţie al Casei Centrale 
a Asigurărilor Sociale. 

M. Antonescu: Punctul 2 trebuie scos de la ordinea de zi, pentru că am 
dispus să nu se dea nici un fel de paşaport, sau viză, cu atât mai mult cu cât trebuie 
să stăm pe poziţia că actul de la Viena este caduc. Am făcut declaraţie de 
caducitate faţă de guvernele german şi italian, şi a veni să întreprind acum 
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negocieri privitoare la facilitarea eliberării de paşapoarte şi la eliberarea vizelor, 
însemnează să fac o recunoaştere a situaţiei, deoarece, cu siguranţă, ar profita de 
ocazie ca să introducă în convenţie vechile teorii, ceea ce nu doresc deloc. Am dat 
dispoziţii legaţiilor noastre de la Berlin, Roma şi Budapesta ca, atât în actele 
internaţionale, cât şi în toate notele diplomatice, să nu mai facă nici o menţiune 
despre actul de arbitraj de la Viena şi nici o declaraţie sau afirmaţie în legătură cu 
frontierele actuale. 

I. Petrovici: Eu am pus pe ordinea de zi problema Facultăţii de Farmacie la 
Universitatea din Iaşi. Universitatea din Iaşi, pe care am vizitat-o de curând, şi-a 
exprimat dorinţa ca să se reînfiinţeze Facultatea de Farmacie care a existat acolo. 
Eu ştiu din ce motive a fost desfiinţată Facultatea de Farmacie. Se spunea că cei 
mai mulţi sunt studenţi evrei. S-a făcut o singură Facultate de Farmacie la 
Bucureşti. 

Care este motivul pentru care ieşenii, sau Universitatea din Iaşi, insistă ca să 
se reînfiinţeze Facultatea de Farmacie? 

Sunt, mai întâi, motive de ordin sentimental. Universitatea din Iaşi chiar de 
curând a fost despuiată, luându-i-se Facultatea de Teologie pe care o avea, şi apoi 
luându-i-se Şcoala Politehnică, aşa încât este în căutarea sentimentală a unei 
compensaţii. 

M. Antonescu: Trebuie să-i găsim reţeta (Ilaritate). 
I. Petrovici: Şi reţeta merge la Farmacie (Ilaritate). Acesta n-ar fi un 

argument destul de serios, fiind un argument subiectiv. Dar vine şi un argument 
obiectiv, şi anume: există o criză extraordinară, la farmaciile din Moldova, de 
asistenţi, sau, cum se spunea în vremea lui Caragiale, de calfe de spiţerie. Din 
cauza aceasta, s-a făcut, chiar de curând, o intervenţie, să se permită angajări de 
evrei, fiindcă, altfel, nu se poate face faţă necesităţilor. 

Prin reînfiinţarea Facultăţii de Farmacie la laşi, s-ar putea remedia această 
situaţie, studenţii de acolo putând să îndeplinească acest oficiu de asistenţi de 
farmacie. Problema este: cât ar costa acest lucru? N-ar costa prea mult, pentru că în 
planul pe care l-au făcut nu au nevoie decât numai de trei catedre. Celelalte cursuri 
se vor face de profesori de la Medicină şi de profesori de la Facultatea de Ştiinţe. În 
bugetul nou ar fi deci nevoie numai de crearea a trei catedre. 

M. Antonescu: Problema învăţământului farmaceutic constituie una din 
vechile frământări ale organizării învăţământului de la noi. O cunosc şi eu; o 
cunosc şi teoretic, fiindcă m-a preocupat toată problema învăţământului, şi o 
cunosc şi practic, pentru că eram consilier juridic al Universităţii din Bucureşti în 
momentul când s-a pus problema aşa-zisei concentrări a învăţământului 
farmaceutic. 

Este adevărat că una din cauzele desfiinţării Facultăţii de Farmacie din Iaşi a 
fost, mai ales, faptul că la Iaşi proporţia studenţilor evrei ajunsese să fie 
covârşitoare faţă de a studenţilor români. 

Îmi aduc aminte că la un congres internaţional, care a avut loc în străinătate, 
punându-se problema aceasta a măsurilor limitative pe care le-ar fi luat Guvernul 
Român în privinţa studenţilor români şi minoritari - mă găseam în Elveţia - am 
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depus anuarele Universităţii din Bucureşti şi din Iaşi, din care se constata că 76°11 
din studenţii Facultăţii de Farmacie de la Iaşi erau evrei. Când am prezentat această 
cifră Congresului, preşedintele Congresului, un danez, mi-a spus: Şi pe mâinile cui 
lăsaţi dvs. elitele neamului dvs., dacă minoritarii ajung să aibă 76% din 
învăţământ? 

Măsura luată a fost legitimă, pentru că nu se putea ca această situaţie să mai 
dăinuiască, dar azi am putea veni cu o soluţie care să împiedice, pe viitor, un astfel 
de neajuns. 

Mareşal I. Antonescu: Dar aceasta nu este o problemă sentimentală, ci o 
problemă de necesitate. 

M. Antonescu: Problema învăţământului farmaceutic nu este numai o 
problemă de evitarea pătrunderii studenţilor evrei. Când s-a făcut concentrarea 
învăţământului farmaceutic, s-a urmărit să se desfiinţeze facultăţile de farmacie de 
la celelalte universităţi, pentru că numărul studenţilor la facultăţile de farmacie nu 
era atât de mare, în toată ţara, încât Statul să le întreţină personalul necesar şi 
laboratoriile pentru experienţe şi lucrări, urmărindu-se ca prin această concentrare 
la o singură universitate să se meargă la o specializare mai bună a învăţământului 
farmaceutic. 

Dl. prof. Petrovici ridică, azi, o problemă care, fireşte, creează un alt aspect 
pentru fondul soluţionării. D-sa spune că, azi, ar fi nevoie de foarte mulţi farmacişti 
şi că se simte nevoia ca numărul asistenţilor de farmacie să fie sporit. Aceasta este 
o altă problemă, şi dl. ministru al S:inătăţii poate să ne ajute în această privinţă cu 
datele de care dispune, ca să ajungem la o soluţie. 

Mareşal I. Antonescu: Avem lipsă nu numai de farmacişti, ci şi de doctori. 
Ca să facem reţete, ne trebuiesc doctori. Trebuie ca chestiunea să meargă în paralel 
în ce priveşte doctorii, farmaciştii şi veterinarii. Este o problemă care nu depinde 
numai de Şcoală. Şcoala formează farmaciştii - unde îi formează, vom vedea - dar 
pentru aceasta trebuie să stabilim necesităţile. Cum am făcut pentru doctori şi 

veterinari, trebuie un plan de acţiune, pentru ca, într-o perioadă scurtă de timp, să 
putem să ne formăm cadrele care azi ne lipsesc, şi din care cauză suferim cât 
suferim. Trobuio lucrat mâna în mâna cu Serviciul Sanitar. 

M. Antonescu: Dl. prot: Petrovici ridică o problemă care comportă oarecare 
urgenţă. Mai întâi, Facultatea de Medicină există la Iaşi. Este o analogie şi o 
problemă de cadre generale. Dar problema este dacă e necesar să se creeze sau nu 
la Iaşi Facultate de Farmacie, fiindcă vrea să o introducă în noul buget, ceea ce 
înseamnă că mai are numai o lună la dispoziţie. 

Mareşal I. Antonescu: Câţi farmacişti avem şi câţi ne trebuie? 
Dr. P. Tomescu: Avem 191 O farmacişti români. Din ei, 500 sunt farmacişti 

proprietari sau concesionari, aşa încât mai rămân disponibili 141 O. I-am invitat la 
un concurs, care s-a încheiat alaltăieri, şi s-au prezentat 842. Poate este un caz unic, 
că mai mult de jumătate din totalul unei profesiuni vine la un concurs public. Din 
aceştia, au reuşit 535, pentru că unii s-au retras, şi au căzut numai 22, deoarece am 
urmărit să-i clasăm după valoarea profesională şi să-i plasăm într-o proporţie mai 
mare. Aceştia vor dubla numărul farmaciştilor care exercită această profesiune în 
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calitate de concesionari. Vor ridica numărul farmaciilor româneşti de la 500 la 
1000, adică îl vor dubla. Bineînteles, mai sunt şi minoritari, 200-300. Dar avem 
nevoie de mulţi farmacişti. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, acum sunteţi asiguraţi pentru I OOO 
farmacii. De câţi farmacişti aveţi nevoie, în total? 

Dr. P. Tomescu: De un număr cel puţin dublu. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, vă lipsesc încă 1000 farmacişti, plus un 

procent de rezervă. 
M. Antonescu: Credeţi că învăţământul de la Bucureşti poate da, singur, 

acest număr? 
Dr. P. Tomescu: A făcut un efort ca să primească 400 candidaţi. Mai mult 

nu poate. Cred că ar trebui să contăm şi pe concursul Facultăţii de Farmacie de la 
laşi. 

Mareşal I. Antonescu: Câţi farmacişti aveţi şi câţi vă trebuie? În raport cu 
aceasta trebuie să stabilim efectivul anual de studenţi la facultăţile de farmacie. 
După ce stabilim că în fiecare an trebuie să intre atâţia studenţi la fannacie, ca să 
complectez lipsurile şi golurile normale, care se produc în fiecare an, venim şi 

hotărâm unde vor fi: la Iaşi, Bucureşti şi Sibiu, la Sibiu şi la Iaşi, sau la Sibiu şi la 
Bucureşti. 

Aceasta este o chestiune care derivă din prima, după ce ai stabilit că îţi 

trebuie 5 sau 600 studenţi într-un an, pentru ca, într-o perioadă de studii de 5 ani, să 
poţi să-ţi complectezi cadrele, fiindcă până nu ies farmacişti, nu poţi, şi din aceştia 
se pierde un procent de 25%, sau mai mult, în timpul cursurilor. După aceasta vom 
vedea unde pot să înveţe, şi dacă mai formăm Facultate de Farmacie şi la Iaşi, sau 
nu. Acesta este calculul care trebuie făcut. 

Dr. P. Tomescu: Vom prezenta acest calcul. 
Mareşal I. Antonescu: Să nu mergem la derivă, cum s-a mers şi cu studenţii 

veterinari, cu medicii, când un ministru a vrut una, altul alta, dar nimeni nu s-a 
gândit să se ocupe cu formarea lor. Acelaşi lucru cu profesorii, cu militarii, cu toţi. 

Trebuie să plecăm de la baza necesităţii Statului, detenninată şi de viaţa 
actuală şi de aceea de mâine. Dacă nu plecăm de la această bază serioasă, este 
inutil să mai tratăm problema. De aceea am spus - să mă ierte dl. prof. Petrovici -
că chestiuni sentimentale nu au ce căuta. Este chestiunea de necesitate. Dacă este o 
necesitate pentru Stat, avem datoria s-o satisfacem. Acesta este rolul nostru aici, să 
ne gândim la nevoile prezente şi viitoare, şi în raport cu ele să creăm necesarul. 

I. Petrovici: Ole Mareşal, eu am vorbit de motivele sentimentale, numai ca 
să fiu complect, dar nu m-am mărginit la aceasta, ci am pus chestiunea în 
întregimea ei. În momentul de faţă, Facultatea de Ştiinţe din Iaşi, cu laboratoriile ei 
destul de bine înzestrate, este goală, pentru că 11u mai există atracţie pentru studiile 
teoretice pure. Înainte, Facultatea de Ştiinţe din Iaşi era întreţinută de prezenţa 
Politehnicei, care se servea şi de cursurile de la Ştiinţe, şi era şi Institutul Tehnic, 
care acum s-a desfiinţat. 

Această Facultate de Ştiinţe credem că ar putea să utilizeze cadrele pe care le 
are, şi laboratoriile, într-un sens mai practic, şi, în acest caz, Facultatea de Farmacie 
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n-ar reclama decât trei catedre în plus, restul fiind deservite cu cadre de la 
Facultatea de Ştiinţe şi Facultatea de Medicină. 

Mareşal I. Antonescu: Deservirea aceasta reclamă însă o cheltuială. 
I. Petrovici: Nu, pentru că sunt profesorii de la Facultatea de Ştiinţe şi de la 

Facultatea de Medicină. 
Mareşal I. Antonescu: Chestiunea nu se pune din punct de vedere al 

cheltuielii, pentru că eu sunt de părere că atunci când e vorba de o necesitate reală a 
Statului, nu trebuie să ne uităm la cheltuieli. Statul trebuie să găsească bani ca să-şi 
formeze cadre serioase şi complecte, pentru că din cârpeli am trăit până acum, şi 

cârpelile ne-au dus la catastrofe pe toate planurile. 
Trebuie să creăm baze serioase pentru acest Neam, stabilind necesităţile şi 

găsind fondurile necesare pentru realizare. Dacă mergem din cârpeală în cârpeală, 
nu facem nimic; Neamul acesta este condamnat să piară. Astăzi suntem atacaţi nu 
numai de inamici de dinafară, ci şi de microbii aceştia, cari rod Neamul Românesc, 
din cauza noastră, deoarece conducătorii nu s-au ocupat de această problemă. 
Tuberculoza face ravagii şi la oraşe, şi la sate. Sunt regiuni bogate, unde situaţia 
demografică este catastrofală din cauza acestei tuberculoze, cum este în Teleorman, 
judeţul cel mai bogat din Ţara Românească, şi cum este la Romanaţi. 

În astfel de condiţii nu putem merge înainte cu Neamul Românesc. Trebuie 
să-i formăm cadrele, dar pentru aceasta trebuie să pornim de la baze serioase. 

I. Petrovici: Dacă eu m-am grăbit, a fost pentru că trebuie făcut bugetul şi 
vine şi Legea învăţământului superior. 

Mareşal I. Antonescu: Predecesorii dvs. trebuiau să pună problema cu 4-5 
luni înainte de buget. Mai sunt două săptămâni până la apariţia bugetului, şi nu 
putem rezolva această problemă sub presiunea secundelor, pentru că nu o rezolvăm 
serios. Trebuie un studiu serios în ac.eastă privinţă. 

Paralel cu aceasta, trebuie văzut, dacă nu vom înfiinţa această Facultate de 
Farmacie la Iaşi, să mărim cadrele, la maximum, aici. După câte îmi aduc aminte, 
anul trecut s-a pus problema cadrelor necesare, că nu avem cadre suficiente pentru 
medici, ca să ne întindem în toate părţile, nici laboratorii, nici clinici. Atunci am 
spu~: ~ă concentrăm mai bine, c::i pe câmpul de luptă, toate mijloacele într-un loc, 
ca să facem o acţiune bună, decât să ne risipim pe toată suprafaţa şi să facem o 
acţiune mediocră. Mai bine să avem o facultate mai bine dotată, care să facă o 
acţiune bună şi complectă, pentru a scoate elemente serioase de acolo, decât să 
avem 30 de facultăţi, care să scoată elemente slabe, pentru că în felul acesta n-am 
rezolvat problema, ci am complicat-o; am creat o serie de prezumţioşi, cari vin cu 
pretenţii şi cari vor crea şi alte elemente şi mai slabe. Dacă suntem o generaţie care 
a făcut ceva, este pentru că am avut oameni bine pregătiţi cari au stat în faţa noastră 
pe catedră. 

Să pregătim deci elemente serioase; aceasta este toată problema. S-o luăm de 
la bază. 

Ce este cu problema disciplinei în şcoli? Dle Petrovici, de la Ministerul de 
Interne, Poliţie şi Siguranţă primesc rapoarte despre ce se petrece în şcoli, şi, în 
ultimul timp, dnii g-rali Popescu şi Vasiliu şi Siguranţa mi-au spus că a început, din 
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nou, în şcoli acţiunea Frăţiilor de Cruce. Au început să se mişte şi studenţii, ceea ce 
înseamnă că este oarecare delăsar•~-

G-ral C. Vasiliu: În învăţământul secundar şi superior sunt 11 cazuri 
concrete, dovedite şi cercetate, ceea ce face dovada că dnii profesori nu se ocupă 
suficient de disciplină. În învăţământul superior sunt cămine, unde vin în contact 
unii cu alţii, şi ideile legionare sunt contagioase. Din cercetările poliţieneşti făcute, 
s-a dovedit că anumite persoane, cari erau urmărite de Poliţie, au găsit adăpost în 
cămine. Cazul ultim semnalat este al acelora fugiţi de la Spitalul de nebuni şi 

adăpostiţi, timp de aproape o lună, în Căminul Mediciniştilor, ceea ce arată că în 
aceste cămine disciplina lasă mult de dorit, şi probabil şi sub raportul educaţiei. 

Dacă mi-aţi permite, v-aş cita câteva cazuri de la unele licee din ţară, când s-au 
descoperit astfel de lucruri. 

Mareşal I. Antonescu: Le cunosc. Ce făceau ei? 
G-ral C. Vasiliu: Există un important nucleu de legionari, condus de 

Frunzetti. Noi am identificat şi pe profesori, atât în Facultate, cât şi în licee. De 
exemplu, să luăm învăţământul superior: Panaitescu <Petre P.>, Brăileanu 

<Traian>, Demetrescu Gyr şi alţii. 
Mareşal I. Antonescu: Dar Panaitescu nici nu funcţionează. 
I. Petrovici: Brăileanu este scos la pensie şi Demetrescu Gyr este la 

închisoare. 
Mareşal I. Antonescu: Este închis? 
C. Stoicescu: Din ordinul dlui Mareşal, trebuie să fie eliberat. 
E. Cristescu: Urmează s,1 fie trimis acum pe front, deşi este revizuit 

medical. 
G-ral D. Popescu: Rezoluţia nu a venit la noi. 
C. Stoicescu: Eu am dat imediat ordin ca să i se dea drumul. 
M. Antonescu: Alaltăieri am primil o cerere, semnată de soţia lui, în care 

spune că urmează să fie trimis pe front, cu escortă, şi roagă să nu fie trimis cu 
escortă. 

Mareşal I. Antonescu: Acestea sunt exagerări. 
G-ral C. Vasiliu: Chestiunea n-a trecut pe la noi. 
Mareşal I. Antonescu: De ce să-l trimiteţi cu escortă? Cine a dat ordin? 
I. Petrovici: Din ceea ce am auzit eu aici, este vorba numai de foşti 

profesori. 
G-ral C. Vasiliu: Mai sunt: Zamfirescu Grigore şi Creţulescu Niculae, 

profesori la Academia de Arte Frumoase. 
Mareşal I. Antonescu: Ce au făcut? 
G-ral C. Vasiliu: Au fost cercetaţi pentru rebeliune. 
Mareşal I. Antonescu: Aşa am fost cercetat şi eu pentru bigamie. Aceasta 

n-o să meargă mereu. 
G-ral C. Vasiliu: Atunci, cum se poate explica <faptul> că subsistă 

legionarismu I? 
Mareşal I. Antonescu: Nu se poate contesta că mişcarea subsistă, dar ne 

trebuiesc dovezi precise. 
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G-ral D. Popescu: Dovadă precisă şi caz concret este că nu se face destulă 
disciplină în şcoli. 

G-ral C. Vasiliu: N-are nici un profesor curajul să facă o contrapropagandă. 
Mareşal I. Antonescu: Şcoala a fost ca o mare care s-a tulburat şi care nu se 

poate limpezi uşor. Trebuie să lucrăm încet asupra sufletelor. Dar dacă se găsesc la 
o şcoală, la un cămin, sau la o facultate elemente care acţionează şi fac propagandă 
legionară, atunci eu trag concluzia că în instituţia respectivă nu este destulă ordine 
şi că acela care trebuie să se ocupe de disciplina acelui aşezământ de cultură 

- liceu, cămin, sau facultate - este slab şi nu e nici secondat de profesori. 
Eu am luat măsura, prin intermediul Ministerului Şcoalelor, ca să introducă 

responsabilitatea profesorilor pentru ţinuta, disciplina şi acţiunea elevilor şi 
studenţilor în şcoala respectivă. Aceasta este o chestiune care ne interesează. 

Dl. Petrovici a prezentat o serie de probleme, ivite în Şcoală, de cari noi am 
luat act. Dar ce măsuri s-au luat, de exemplu, la liceul din Brăila împotriva elevilor 
cari activează în Frăţiile de Cruce? Acolo trebuiesc luate măsuri disciplinare 
severe. 

I. Petrovici: Întotdeauna am trimis un inspector, dintre cei mai buni pe cari 
îi am la dispoziţie, să meargă la faţa locului, să cercetez şi, mai ales, să stabilească 
această corelaţie între corpul didactic, între unii membri ai corpului didactic şi 

aceste focare, care, aşa cum aţi spus dvs. foarte bine, dle Mareşal, nu se pot potoli 
dintr-odată. Aceasta este exclus. 

G-ral D. Popescu: Dar sunt în creştere. 
Mareşal I. Antonescu: Acolo unde sunt în creştere, însemnează că nu s-au 

luat suficiente măsuri disciplinare, şi trebuiesc luate măsuri foarte severe contra 
directorilor şi contra celor cari dirijează şcoala. Focarele acestea trebuiesc să 

înceteze. Dacă aş fi eu director al unui liceu în care s-ar petrece asemenea lucruri, 
atunci ori elevii mei, ori eu. Cine are conştiinţa răspunderii şi a datoriei sale, şi îşi 
face această datorie cu tot sufletul, aşa cum Statul aşteaptă de la fiecare din 
servitorii lui, nu trebuie să lase să se petreacă asemenea fapte în instituţia pe care o 
conduce. 

Disciplina trebuie să înceapă din şcoală. Spiritele majorităţii elevilor sunt 
turburate din afară de şcoală, în afară de cazurile patologice, ale oamenilor cu 
desăvârşire bolnavi, cari ar vrea ca tocmai în momentele acestea să facă agitaţii în 
şcoli, atunci când ar putea să-şi dea seama unde au dus şi unde ar putea să ducă, şi 
acum, aceste turburări, şi Şcoala şi Statul. Nu este de crezut că tocmai în timpurile 
acestea de război profesorii s-ar mai putea ocupa cu astfel de agitaţii. Deci, 
turburările vin din afară. Dar prin faptul însuşi că ele se produc în şcoli, este un 
indiciu că este slăbiciune la conducerea unora din ele, şi contra acestor domni 
trebuiesc luate măsuri. Deci, sancţiuni împotriva directorilor de şcoli şi a 
diriginţilor cari tolerează asemenea fapte. În şcolile în care se găsesc activând Frăţii 
de Cruce, directorii şi diriginţii respectivi trebuie să tragă consecinţele dacă nu fac 
dovada că au acţior.at serios împotriva Mişcării Legionare. Dacă au stat cu braţele 
încrucişate şi au aşteptat ca Poliţia să le semnaleze agitaţiile de această natură, 
aceasta denotă că ei sunt oameni cari nu merită posturile încredinţate. 
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Acţiunea aceasta nu este legionară, ci comunistă, pentru că ea întrebuinţează 
mijloacele de care s-au folosit comuniştii pentru dărâmarea fostului Stat Rus, cu 
toate efectele care au unnat şi pe care le cunoaştem. 

Deci, continuarea acestui sistem de subminare a tineretului şi de îndreptare a 
lui pe alte căi reprezintă o întreagă acţiune de distrugere a Statului, nu de salvare a 
lui. 

Chiar sub regimul Regelui Carol, n-aş fi tolerat să fie agitat tineretul şcolar. 
Şcoala nu se poate agita; Şcoala trebuie să fie exemplu de disciplină în cadrul unei 
naţii. Disciplina îşi are locul în Şcoală, ca şi în Annată; o disciplină tot aşa de 
severă ca şi în Annată trebuie introdusă şi în Şcoală, de la cel mai înalt profesor, 
până la ultimul elev trebuie s-o pretindem. Dacă nu facem disciplină în Şcoală, în 
locul de unde vin toate elitele Naţiei, atunci Statul este condamnat să intre în 
anarhie şi să dispară. 

De aceea ţin la aceastll disciplină în Şcoală, începând de la şcoala primară şi 
terminând cu Universitatea. Am datoria să intervin în domeniul culturii, cu tot ceea 
ce este necesar, pentru ca Şcoala să-şi poată îndeplini adevărata ei misiune. Pentru 
ca Şcoala să funcţioneze în bune condiţii, are nevoie să fie înzestrată cu tot ce-i 
trebuie; profesorii să fie plătiţi, ca să aibă o viaţă uşor asigurată, iar elevii să fie 
bine îmgrijiţi. De aceea, fac toate eforturile pentru întreţinerea cantinelor şi 

căminelor: ca să pot, încetul cu încetul, crea pentru Şcoală ambianţa de care ea are 
nevoie ca să dea Statului elementele disciplinare necesare. De aceea, vă rog să luaţi 
măsuri foarte drastice, dle Petrovi,;i. 

I. Petrovici: Eu cred că ministerul pe care îl conduc are o datorie dublă. 
Prima datorie, esenţială, este să pornească reeducarea sufletească a tineretului. 
Tineretul a fost bolnav, intoxicat ·- aceasta este realitatea - şi trebuie să se înceapă 
reeducarea lui sufletească, pe baze noi. Am să mă ocup, cu toate mijloacele care 
îmi stau la dispoziţie, dar aceasta este o operă de durată şi nu se pot aştepta 
rezultate instantanee. 

Ce facem până atunci, până când această reeducare a tineretului va reuşi? 
Evident, trebuiesc luate măsuri pentru paza ordinei. Din acest punct de vedere, 
Ministerul de Interne le poate fi de un ajutor foarte serios, pentru că raza de acţiune 
a directorilor de şcoli nu se poate: întinde decât asupra interiorului şcolii, nu şi în 
afară, asupra unei păduri, unde se duc elevii ca să facă comploturi şi tovărăşii de 
acestea. Aşa încât, Ministerul de Interne trebuie să continue a ne da tot concursul 
său pentru a se păstra ordinea şi disciplina până când se va produce acel proces de 
revenire, în privinţa căruia sunt foarte optimist, dar care totuşi este o operă de 
durată. 

Sarcinile pe care le are ministerul meu sunt două. Prima, în ceea ce privţşte 
disciplina, este să cerceteze şi să vadă dacă între aceste focare de indisciplină există 
şi oarecari corelaţii cu unii profe:,ori cari au anumite convingeri - aceasta este o 
problemă care trebuie unnărită - şi care fac ca împotriva unor oameni să pornească 
unele acuzări, să existe oarecari bănuieli, dar nu certitudini. 
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Dar chiar în cazul când nu există o astfel de corelaţie, tot nu poţi să spui că 
toţi profesorii sunt răspunzători. Totuşi, rămân directorii şi diriginţii responsabili, 
dacă nu există disciplină în şcoala respectivă. Cu aceasta sunt de acord. 

În principiu, nu vreau să schimb directori de şcoli în timpul anului - era o 
greşeală pe care o făceau partidele politice, schimbând directori de şcoli în timpul 
anului - însă pentru cazuri flagrante, nu se mai pune discuţie: dacă găseşti pe unul 
incapabil, îl înlocuieşti, pur şi simplu, chiar dacă ulterior directorul înlocuit face 
plângere la dvs., dle Mareşal - pentru că toţi sunt nemulţumiţi de măsurile noastre, 
se plâng la dvs., iar plângerile lor se întorc din nou la minister - chiar dacă va fi 
aşa, înlocuirea trebuie făcută. 

Nu se poate face altfel; din acest punct de vedere nu este nici o îndoială, 
fiindcă sunt absolut încredinţat că Şcoala, fără ordine, nu poate să existe. 

Mareşal I. Antonescu: lată ce vă rog, dle ministru Petrovici: de îndată ce se 
descoperă o astfel de acţiune, IA chemaţi pe dl. g-ral Vasiliu şi să vorbiţi cu dânsul. 

Aţi vorbit de elevi cari merg în păduri, ca să facă fel de fel de comploturi. 
Dacă asemenea elemente există, însemnează că nu se ocupă destul de serios 
directorul liceului şi diriginţii respectivi, pentru că, dacă ei şi-ar fi exercitat cum 
trebuie autoritatea şi ar fi fost exemple pentru elevii lor, asemenea fapte nu s-ar fi 
produs. Într-un liceu bine condus nu se petrec astfel de lucruri. 

Îmi aduc aminte că la liceul "Matei Basarab", unde am învăţat eu, am avut 
director pe Demarat, care nu se ocupa serios de noi. Ne aduna din toate părţile, 
făceam bătăi, intra în clasă după noi, se răţoia la 2-3 inşi şi pe urmă pleca, în timp 
ce noi bufneam în spatele lui. 

La "Sfântul Sava", care era un liceu bine condus, nu se petreceau asemenea 
lucruri. 

Prin urma.re, totul depinde de autoritatea directorilor şi a diriginţilor; ei fac 
ordine în şcoli. Dacă directorul are autoritate, nu mai ajunge nimeni în pădure, ca 
să pună la cale fel de fel de lucruri. 

Deci, dle g-ral Vasiliu, în toate cazurile când într-unele licee se găsesc 
activând Frăţii de Cruce, este evident că este o slăbiciune la conducere. Cazurile 
AcesteA trebuiesc semnalate, c11 s~ fie schimbati directorii şi dirisintii respectivi. Şi, 
dacă se mai întâmplă încă ceva, noul director este, nu numai schimbat, ci şi mutat 
din acel liceu. 

Pentru mine, profesorul este, întâi, educator. Dacă el nu este educator, atunci 
Şcoala nu-şi poate îndeplini adevărata ei misiune şi este inutil să mai facem vreo 
teorie. 

I. Petrovici: Aş putea să invoc circumstanţe atenuante în favoarea unora. A 
fost un moment când nimeni nu ştia ce metodă a fost mai bună: metoda clemenţei, 
sau metoda severităţii. A fost o nedumerire generală. Au fost profesori cari au spus: 
hai să-i luăm cu binele. 

Mareşal I. Antonescu: Şcoala a fost ca o mare, care s-a tulburat adânc şi 
care nu se poate limpezi repede. 

A venit, cu o listă, dl. g-ral Vasiliu. În capul acestei liste trebuie să fiu pus 
eu, pentru că eu am introdus regimul legionar; eu răspund în faţa Istoriei. Eu cre.d 
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că n-am făcut o greşeală, dar alţii au crezut că am greşit. Terţii vor judeca. Şi 
dl. Panaitescu, şi dl. Brăileanu au făcut greşeli mai mari sau mai mici, pe care nu le 
judecăm acum. Nu trebuie să spunem, la fiecare pas: cel care este vinovat de ceea 
ce se petrece la Mediaş este P. P. Panaitescu; cel care e vinovat de ce se întâmplă la 
Cernăuţi este Brăileanu. 

G-ral C. Vasiliu: Acela a venit cu Frăţiile de Cruce. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă a făcut o greşeală, el şi-a primit pedeapsa. 

Astăzi, el nu suferă numai consecinţele pedepsei lui, dar este dispreţuit de toată 
lumea şi nu poate apare decât în mocirla aceea a lui. Societatea 1-a pedepsit, aşa 
cum a pedepsit pe toţi legionarii. Cum s-a manifestat această pedepsire? Prin felul 
cum s-au raliat toţi la acţiunea Mareşalului Antonescu. 

Problema s-a rezolvat de la sine. Nu mai acuzaţi însă mereu pe cine a fost în 
cap. A putut fi un legionar de elită, sau un ticălos. Chiar dacă a fost ticălos, dacă 
acum s-a îndreptat, noi nu-l mai urmărim pe această chestiune. Au fost unii 
profesori legionari, cari au fost oportunişti, cum am fost şi eu, un oportunist politic. 
Nu puteam veni decât aducând regimul legionar. L-am pus să facă treabă. Nu a 
făcut, a fost dat peste cap. 

G-ral N. Pălăngeanu: Ar trebui făcută şi o contrapropagandă; fiecare 
profesor să arate păcatele regimului trecut. 

Mareşal I. Antonescu: Ar trebui să fie convinşi de aceasta şi ei. Dar 
profesorii s-au recrutat aşa cum s-au recrutat, ca şi militarii şi ceilalţi. De aceea 
trebuie să pice de la bază, de la ţă:-an şi de la copilul de şcoală, căci este greu ca un 
om format într-un fel să se schimbe dintr-o dată. Şi iarăşi, să-i dau afară pe toţi 

profesorii, nu pot, fiindcă n-am pe cine să pun în loc. 
M. Antonescu: Cred că dl. g-ral Pălăngeanu are dreptate dintr-un punct de 

vedere. Unde se produc asemenea lucruri, alături de măsurile de represiune, care 
desigur au partea lor educatoare, mai ales pentru profesori, trebuie să se 
desăvârşească şi cu o acţiune de lămurire şi de chemarea tineretului la răspundere, 
arătându-i-se că nimic din ceea ce se împlineşte astăzi nu este incompatibil cu 
idealurile lui. 

Mareşal I. Antonescu: Sunt date deja dispoziţii să se facă educaţia. Este 
rolul dirigintelui să se ocupe de acest lucru, şi când spun aceasta, nu însemnează că 
trebuie să stea cu bagheta în mână şi să-l plesnească atunci când a greşit. 

Au fost date dispoziţii în acest sens, de dl. g-ral Rosetti, şi desigur că dvs. 
le-aţi menţinut, dle ministru Petrovici. 

I. Petrovici: Cred că le-am sporit. 
G-ral N. Pălăngeanu: Trebuie făcută o contrapropagandă, fiindcă elevii 

sunt legaţi de jurământul făcut. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta este o prostie. 
I. Petrovici: Marea greutate este că nu toţi sunt oameni de curaj. Profesorii 

se gândesc că cine ştie ca va fi mâine, şi nu forţează nota. 
Mareşal I. Antonescu: Toti cei cari sunt prinşi că fac lucruri de acestea să 

fie luaţi de guler şi să fie duşi unde trebuie. Pentru copiii mici să se facă centre de 
reeducare - nu-i mai dăm la şcoală - unde vor învăţa o meserie şi vor fi redaţi 
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societăţii ca oameni îndreptaţi, dar cu o disciplină serioasă. Aştept să faceţi aceste 
centre de reeducare, împreună cu Şcoala, ca să scoatem pe aceşti copii, condamnaţi 
la l 0-15 ani, căci nu sunt decât victime. 

G-ral C. Vasiliu: Sunt 137. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să-i aducem la aceste centre de reeducare, să 

le dăm o meserie şi apoi să-i aruncăm în viaţă. Dacă vreunul repetă, în viaţă, aceste 
lucruri, însemnează că este un element rău şi Justiţia va avea să-şi spună cuvântul. 
Dar deocamdată nu putem să-i lăsăm acolo pe aceştia, cari sunt nişte victime ale 
unor greşeli făcute de cei cari ne-au precedat şi chiar de noi. Viaţa trăită în familie 
şi ceea ce au văzut că se petrece în Biserică şi în Şcoală, de dimineaţă până seara, 
i-au făcut ce sunt. Acesta este rezultatul unei acţiuni de lungă durată în Statul 
Românesc, o acţiune de distrugere. Noi nu mai puteam cânta cântece patriotice. 
Cine cânta era socotit ca neromân şi dat afară. Este ceea ce îi spuneam lui Mihai 
Antonescu: Nu se mai cântă "Deşteaptă-te române", "Pe al nostru steag". Lumea 
nu mai merge la biserică. La şcoală începuse să se facă o propagandă în contra 
religiei. Acestea erau acţiuni diabolice, puse la cale pentru destrămarea Neamului 
Românesc, şi în timpul acesta se infiltrau, în conducerea Statului, jidănimea şi 

străinii, şi în toate părţile unde puteau să facă afaceri, până dădeau la o parte pe 
români. 

Această acţiune a fost şi în Armată, unde s-a dat drumul evreilor, dar noi ne-am 
ţinut bine. Vorbea, adineauri, dl. Mihai Antonescu de evreii din Universitate. 
Universitatea este de vină pentru aceasta. Şi noi, Annata, am suferit influenţa 
Congresului de la Berlin, şi noi am trăit sub regimul tratatelor referitoare la 
minorităţi, dar, cu toate acestea, în Annată am ţinut rândurile strânse; cu toate că ar 
fi putut să vină în cadrele Armatei şi jidani, noi îi eliminam, cu mijloace chiar 
brutale. 

Când eram directorul Şcoalei de Război, a pătruns acolo un domn căpitan, pe 
care îl chema Marinescu şi care a reuşit printre cei dintâi la teza scrisă. Am primit o 
scrisoare de la un camarad, care îmi spunea: Ce faci? D-ta, care eşti antisemit, bagi 
jidanii în Şcoală? Iată cine este Marinescu. I-am luat memoriul şi am văzut că 
mama lui era evreicei. Atunci, ,un intrat la examenul oral, la care nu lu11m p;irte de 
obicei, l-am frecat două ceasuri şi apoi l-am întrebat: Ai convingerea că nu eşti 

pregătit să intri în Şcoala de Război? Mi-a răspuns: Da, am această convingere. El 
era bine pregătit, dar când un profesor vrea să te trântească, te trânteşte. Eu te pot 
trânti pe d-ta, dle Petrovici, în specialitatea d-tale, cu condiţia să nu-mi pui nici o 
întrebare, ci numai să răspunzi; fiindcă dacă pui o întrebare d-ta, s-a dus. 

Dar ce aţi făcut la Universitatea din Iaşi? Puteaţi să eliminaţi pe jidani la 
concursuri. Acestea sunt cauzele. 

Prin urmare, dle Vasiliu, tot ce se petrece, în această privinţă, de acum 
înainte, să te duci personal la dl. ministru Petrovici - să nu se mai trimeată anchete, 
pe care să se vadă rezoluţia: S-a luat act - şi, de comun acord, să stabiliţi ce trebuie 
să se facă în această privinţă. 
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Ţin mult, nu pentru că eu am structura aceasta de soldat şi Moş Teacă rigid, 
dar pentru că este o necesitate de Stat să introducem disciplina în Şcoală. Să 
plecăm de la şcoala primară, cu disciplina învătătorilor, profesorilor. 

Aţi făcut o lege în ce priveşte educaţia fizică, pe care eu am refuzat-o. Am 
spus: să începem să formăm pe toţi învăţătorii ca să fie educatori fizici. Este prea 
târziu când, de exemplu, vine cineva în Armată anchilozat să-i fac o şedinţă de 
educaţie fizică pe săptămână şi să cheltuiesc cu profesorii şi cu Academia. Trebuie 
să lucrăm asupra Şcoalei Normale, pentru ca institutorii să fie educatorii naţiunii. 

Ce este cu Universitatea de la Cernăuţi? 
I. Petrovici: Voiam să vă refer ce impresie am cules într-o călătorie făcută la 

Cernăuţi. Acolo s-au exprimat tot felul de doleanţe în ce priveşte învăţământul 
superior din Cernăuţi şi, în special, reînfiinţarea Universităţii. Este o chestiune pe 
care o cunoaşteţi, fiindcă vă vin sute de petiţii în această privinţă. 

Mareşal I. Antonescu: De la cei interesaţi. 
I. Pctrovici: Le-am făcut declaraţia că chestiunea este deschisă. dar 

convingerea mea este că nu ne putem gândi, acum, la aşa ceva. 
Mareşal I. Antonescu: V-am spus care este punctul meu de vedere în 

această privinţă: să ne fixăm graniţele şi, în raport cu opera aceasta pe care o 
urmărim ca să fixăm graniţele definitiv, să stabilim toate elementele de bază, şi pe 
temeiul lor să vedem ce nevoi avem în toate ramurile de activitate publică - de câţi 
ingineri avem nevoie, de câţi electricieni, de câţi profesori etc. - şi plecând de la 
baza aceasta, să spunem: avem nevoie de institutele cutare şi cutare; unde le avem? 
In cutare şi cutare loc. 

Aceasta este în funcţiune de posibilităţi, pentru că, anul trecut, când am adus 
modificarea pe care am făcut-o, în ce priveşte Universitatea din Cernăuţi am plecat 
şi de la nevoia stabilită atunci, şi că nu avem cadrele necesare nici pentru 
Bucureşti. Am diluat cadrele făcând Universitate la Cluj, Cernăuţi şi Chişinău, şi 
de aceea avem elementele slabe cari au ieşit din Universitate, şi de aceea s-a produs 
şi indisciplină în Universitate, pe lângă alte cauze: pentru că numai atunci când 
studenţii consideră pe un profesor nepregătit, se anarhizează, şi cu drept cuvânt. Şi 
eu am avut o ieşire de anarhie când eram în Şcoala de Război şi un profesor venea 
şi ne spunea năzbâtii. Am sărit în sus. Am tras consecinţele, cu clasificaţia, şi am 
fost dat de două ori afară. Dar vreau să arăt starea de spirit, indignarea mea în faţa 
unui profesor care venea nepregătit înaintea unor elemente de elită ale naţiei. 

Aşa s-a petrecut şi cu Universitatea. Dvs. ştiţi mai bine. Să concentrăm 
mijloacele pe care le avem, ca să scoatem o generaţie de elită. Vom face 
Universitatea de la Cernăuţi când se vor fixa graniţele. În paralel, vom stabili care 
sunt nevoile noastre în diferitele ramuri de activitate, şi, în al treilea rând, în 
funcţiune de posibilităţi. 

I. Petrovici: Cred că pentru moment nici nu poate fi vorba de acest lucru. 
Este o chestiune deschisă, în sensul că nimeni nu a spus că este desfiinţată pentru 
totdeauna. Noi avem, în momentul de faţă, 250 catedre vacante. Ar însemna să mai 
adăugăm încă 100 de la Cernăuţi. Este clar deci că nu se poate face nimic. 
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Mareşal I. Antonescu: Dvs. aţi spus că suntem într-o aşa carenţă de cadre, 
încât nu putem înlocui elementele cari pleacă. Aceasta a fost una din consideraţiile 
care m-a făcut, anul trecut, să concentrez la Bucureşti, şi pentru Medicină şi pentru 
alte facultăţi. N-am reuşit decât poate 50%, dar tot a fost o acţiune bună. 

I. Petrovici: În ce priveşte şcolile cari sunt, în momentul de faţă, la Cernăuţi, 
Facultatea de Teologie am găsit-o într-o ceartă destul de acută cu şeful Bisericii de 
la Cernăuţi, cu Mitropolitul. Mitropolitul are o situaţie cam paradoxală: are 
raporturi mai bune cu Şcoala Politehnică din Cernăuţi decât cu Facultatea de 
Teologie. Şi atunci, stând acolo, am făcut şi o operă de arbitraj. De obicei, operele 
de arbitraj sunt cam periculoase: te pui rău şi cu o parte şi cu cealaltă. Dar, de data 
aceasta, am avut impresia că i-am împăcat. Este însă următoarea problemă care se 
pune la Facultatea de Teologie, unde vă adaug că disciplina nu este dintre cele mai 
perfecte. 

Mareşal I. Antonescu: O ştiu. 
I. Petrovici: Mi s-a spus, şi s-a insistat, că una din cauzele pentru care 

Facultatea de Teologie n-are studenţii pe care ar trebui să-i aibă, este că nu e bine 
organizată. Facultatea de Teologie n-ar trebui să aibă studenţi externi. Viitorii 
teologi trebuie să ducă o viaţă de internat, aşa cum este şi în seminare, şi să se facă 
o educaţie religioasă. Or, această educaţie nu se poate face dacă sunt pe la gazde. 

Atunci, problema cea mai importantă este ca la Facultatea de Teologie, în 
special pentru cei care vor să se facă preoţi, fiindcă poate cineva să urmeze teologie 
numai din plăcere, ... 

Mareşal I. Antonescu: Sau ca să distrugă Biserica. 
I. Petrovici: . . . să adoptăm regimul de internat. Mai mult decât atât, şi 

aceasta a fost opera de conciliaţiune pe care am făcut-o, Mitropolitul a insistat ca 
supravegherea internatului s-o aibă Biserica, Mitropolia, cu organele ei. Aşa este, 
de pildă, şi la Sibiu, unde avem Academia Teologică şi unde tutela şi controlul le 
are Mitropolia. 

Mareşal I. Antonescu: De ei depind acum toate şcolile acestea teologice. 
I. Petrovici: Facultăţile fac parte din învăţământ. Eu am căzut de acord ca 

educaţia ~i cultura spirituolli în internat slli aparţinii organelor bisericeşti, iar 
cursurile, acelea fac parte din Universitate; nu putem să le lăsăm pe mâna Bisericii. 
Mitropolitul şi-a luat angajamentul ca să întreţină din fondurile Mitropoliei din 
Bucovina, care sunt destul de mari. I 00 de studenţi şi a pus la dispoziţie un local. 

Mareşal I. Antonescu: De ce nu-i întreţine pe toţi? 
I. Petrovici: Zice că acesta este maximum ce poate să facă. Rămâne ca 

Statul, care a întreţinut 60 anul acesta, să sporească numărul lor la I 00. Cu 200 de 
interni, am satisface nevoile Facultăţii de Teologie din Cernăuţi. 

Aceasta era chestiunea pe care am ţinut să v-o aduc la cunoştinţă. Are o 
latură spirituală, anume ca viitorii teologi să ducă o viaţă de internat, şi are şi o 
latură financiară, referitoare la cheltuielile necesitate de internat. 

Mareşal I. Antonescu: Problema este mai gravă, din cauză că peste tot es.te 
o neînţelegere groaznică între conducătorii Bisericii şi elementele care sunt în 
subordine. Este o operă foarte grea de îndeplinit în această privinţă. Ne trebuie 
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timp şi nu este nici momentul ca să atacăm această problemă. De aceea, 
deocamdată trebuie să ne strecurăm printre celelalte greutăţi ale vieţii şi, prin 
cârpeli, să realizăm, unele stări de fapt. 

Din această cauză am fost nevoit să desfiinţez Seminarul Teologic de la 
Curtea de Argeş şi să fac, în locul lui, un liceu militar, ca să disciplinez regiunea 
aceasta, unde credinţa ar fi trebuit să fie dezvoltată la maximum. Voi ajunge la 
aceeaşi concluzie şi în privinţa Cernăuţi lor, pentru că, din datele de la Ministerul de 
Interne, rezultă că acolo, în loc s,i se facă şcoală şi disciplină spirituală, se produc 
dezordini şi continuă să se facă politică. 

G-ral C. Vasiliu: Chiar este bine să-i ia şi să-i mai învârsteze, pentru că 
80% sunt basarabeni şi nu este nici unul din Vechiul Regat. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta să urmăreşti lucrurile de aproape şi să le trimiţi 
un avertisment scris, din partea mea, că la cel dintâi act de neregulă constatat, 
închidem totul. Nu mă intereseaz,i că sunt basarabeni, bucovineni etc. Pe mine mă 
interesează ca acolo să fie o instituţie de ordine şi de cultură. Dacă nu este, atunci 
dispare; şi dacă Biserica nu este în stare să-şi facă instituţiile necesare şi să le 
conducă cu autoritatea pe care o reclamă aceste instituţii, n-am ce să le fac. 

Prin urmare, le dai acest avertisment şi, la primul pas, închizi şi îi trimiţi pe 
front. Sistemul este acesta: stau acolo, fac politică şi fel de fel de acte neregulate în 
contra ordinei în Stat, şi scapă şi de front, nu-şi fac datoria faţă de neamul lor. Să-şi 
facă întâi datoria faţă de neam şi apoi să vină şi să aibă alte pretenţii. Aşa mi-am 
făcut şi eu datoria timp de 40 de a:1i. 

Ce este cu Legea învăţământului superior? 
I. Petrovici: A fost la Consiliul Legislativ şi mi-au înapoiat-o, cu o serie de 

observaţii, cele mai multe, mărunte; vreo două-trei amestecuri în ce priveşte 

fondul, pe care le-am refuzat. Au ţinut să-mi atragă atenţia că nu se vede bine ce 
însemnează învăţământ superior şi Universitate şi care este menirea Universităţii. 
Mi-au arătat cei de la Consiliul Legislativ care este menirea Universităţii. În sfârşit, 
am spus că fiecare vede menirea după capul lui, şi puterea executivă este 
răspunzătoare. 

Dar, afară de vreo două lucruri fără importanţă, restul sunt observaţii 
judicioase, pe care le-am admis. Legea se găseşte, din nou, la Consiliul Legislativ, 
pentru ca să aibă viza definitivă. 

Am spus lucrurile acestea ca să atrag atenţia că este nevoie foarte urgentă de 
promulgarea acestei legi, pentru că, în momentul de faţă, învăţământul superior nu 
mai are nici o lege; se conduce după circa 12 legi, în parte abrogate şi în parte încă 
în aplicaţie. 

M. Antonescu: Rog pe dr. ministru sii ţină seamă că sunt 5 colegi din 
Universitate în Guvern şi să aibă gentileţea să ne informeze asupra conţinutului 
legii. 

I. Petrovici: În al doilea dnd, este oarecare corelaţie între această lege şi 
bugetul viitor. Acestea sunt motivele pentru care eu, personal, mă grăbesc, şi nu mă 
grăbesc pentru că sunt un om grăbit, dar pentru că aşa este situaţia. Niciodată nu a 
intrat în intenţia nimănui să facă o lege pe ascuns. 
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M. Antonescu: Nu o spun cu nici o sensibilitate specială. Dar, de pildă, dvs. 
spuneţi că Consiliul Legislativ însuşi a ajuns să discute problemele de principiu. 
Fireşte, că sunt atribute care apartin Guvernului. Dar, deocamdată, nici Guvernul 
nu le-a exercitat. Şi atunci, cum tinem şi noi la Universitate, şi cred că sunteţ 
convins de aceasta, poate că este bine ca, cel puţin colegii de minister, să 
cunoaştem cele prevăzute în lege, când o vom discuta. 

Mareşal I. Antonescu: Punctul meu de vedere este următorul: este o 
problemă prea grea şi prea vastă, care antrenează după ea prea mare răspundere 
pentru noi, şi în special pentru regimul pe care îl reprezentăm, ca să nu o examinăm 
cu toată atenţiunea cuvenită, pe toate feţele. 

Recunosc, împreună cu dvs., că este o chestiune şi de timp. Ne presează şi 

bugetul, dar nu e mai puţin adevărat că, cu toată lipsa de timp, trebuie să facem o 
operă pe care să nu fie nevoie să o modificăm mâine, care să fie o operă serioasă. 
Ştiţi ce importanţă dau învAţ!mântului în Stat. Îl pun pe primul plan, chiar înaintea 
Armatei, pentru că de valoarea elementelor date de învăţământ Statului depinde 
valoarea Statului întreg. De aceea, trebuie să avem toată atenţiunea pentru această 
lege, pentru ca nu cumva să facem erori. 

De aceea subscriu la ceea ce spune dl. Mihai Antonescu, că această lege să 
fie văzută de toţi profesorii noştri universitari în Guvern. Şi, poate, şi din afară, 
cum fac eu cu multe chestiuni cari mă privesc pe mine. La Armată, unde am o 
competinţă destul de mare, mă ienaţi că sunt lipsit de modestie, mă adresez şi 
altora, şi totuşi se strecoară foarte multe erori. De aceea, legea aceasta trebuie 
examinată cu toată atenţia cuvenită. 

I. Petrovici: Eu vreau să vă informez că această lege nu este o improvizaţie. 
La această lege s-a lucrat foarte mult. Dl. g-ral Rosetti a numit o comisie de 
elaborare a unei legi, prezidată de academicianul Racovitză. Din această comisie 
am făcut şi eu parte, şi am avut o contribuţie destul de serioasă. Eram S membri în 
Comisie. Când am venit eu la minister, am reluat acel proiect - aveam puţin şi 
sentimentul unei paternităţi parţiale -- şi am făcut şi eu o comisie, care a mai lucrat, 
aşa încât nu este o lege improvizată. Aceasta vreau să spun. Eu nu m-am gândit 
câtuşi de puţin sili o trec ca pe o scrisoare la cutie, însă ros să se sistemati:1-e;,e acest 
control, ca să nu întârziem. Orice întârziere este vătămătoare. De aceea, să ne 
întrunim cu toţii, sau cum vreţi dvs. 

Mareşal I. Antonescu: Luaţi o hotărâre în această privinţă. 
Ce este cu Societatea "Nae Ionescu"? 
I. Petrovici: Iată ce este cu această societate: o serie de tineri adepţi de ai lui 

Nae Ionescu ... 
Mareşal I. Antonescu: Adică foşti adepţi. 
I. Petrovici: ... vor să întemeieze o societate, cu scopul de a-i tipări operele 

şi a-i difuza ideile lui Nae Ionescu. Este o întreagă academie care are această 
misiune. Societatea trebuie să meargă la tribunal, ca să devină persoană juridică, 
dar mai întâi avea nevoie de avizul Ministerului de Interne şi de avizul Ministerului 
Instrucţiunii. 

Mareşal I. Antonescu: Surâde Ministerul de Interne. 
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I. Petrovici: Ministerul de Interne mi se pare că a dat aviz. 
G-ral C. Vasiliu: Nu avem cunoştinţă de aceasta. 
I. Pctrovici: În tot cazul, a venit la mine să dau avizul. Contenciosul a spus 

că este foarte nonnal, şi că să dau autorizarea pentru ca această societate minunată 
să ia fiinţă. Eu, personal, vă mărturisesc că n-am vrut să dau autorizarea, din două 
motive, pentru cele două calităţi ce le am în mine: mai întâi sunt om de cultură, 
cărturar, şi, în al doilea rând, sunt şi om de Stat, în fruntea unui departament. Ca 
om de cultură, găsesc că nu este nevoie de o întreagă academie, ca să se imprime 
operele lui Nae Ionescu. 

G-ral N. Pălăngeanu: Care sunt? 
I. Petrovici: Cursurile. De altminteri, s-a şi tipărit un volum de Nae Ionescu, 

fără să fie nevoie de această academie; se zice că are să mai fie încă unul. Iarăşi, nu 
cred că este nevoie de o întreagă academie ca să se difuzeze în ţară ideile lui 
Nae Ionescu. Ca om de cultură, nu pot s-o fac. 

Ca om de Stat, mă întreb şi eu - este aşa de disproporţionată această 
societate faţă de ţelul ei, încât mă tem că se ascunde aici altceva - este nevoie de a 
menţine aici un nume, care are anumite consonanţe, cu anumite idei şi o anumită 
mentalitate, poate împotriva cărora luptăm? Aceasta este părerea mea. 

Mareşal I. Antonescu: laUi care este răspunsul meu: am să rog pe dl. Eugen 
Cristescu să publice fişa lui Nae Ionescu, ca să se vadă ce rol amoral a jucat acest 
om în Statul Românesc. Nu-i cunosc pe oamenii aceia cari vor să constituie 
Societatea „Nae Ionescu'', dar în felul acesta îi caracterizez şi pe ei, le pun pecetia. 

I. Petrovici: Unul din ei este membru al Guvernului. 
M. Antonescu: Dl. Vulcănescu. 
Mareşal I. Antonescu: Acest Nae Ionescu n-a făcut decât lucruri incorecte. 

Nici nu ştiu care sunt operele lui, pe care vrea să le editeze această societate. Am 
trăit şi eu în acest Stat şi, în afară de activitatea gazetărească de la "Cuvântul", nu 
cunosc alte opere de Nae Ionescu; şi încă, chiar şi activitatea lui gazetărească este 
destul de discutabilă. Nu ştiu care a fost rolul lui în catedră, dar persoane destul de 
serioase au spus că diploma, pe care el a pus-o în faţă, nu era reală. 

În al doilea rând, ştiu Cii pe urma lui Nae Ionescu au rămas numai 
escrocherii, şi faţă de Stat, şi faţă de prieteni, şi faţă de alţii. Pentru un escroc ca 
acesta să dăm autorizarea care ni se cere? 

Legionarii voiau să dea Universităţii din Bucureşti numele de Universitatea 
„Nae Ionescu". A trebuit să lupt foarte mult cu Brăileanu, ca să împiedic această 
faptă. Auziţi, domnilor: Universitatea Mihăileană, Universitatea "Ferdinand I", 
Universitatea "Nae Ionescu". Nici n-am fi putut pune o pecetie, care să 
caracterizeze mai bine putregaiul unui Stat, decât această titulatură pe frontispiciul 
Universităţii din Bucureşti: Universitatea "Nae Ionescu". . 

I. Petrovici: Eu v-am adus la cunoştinţă acest fapt, pentru că iniţiatorii 
Societăţii "Nae Ionescu" se cam enervează. 

Mareşal I. Antonescu: Ole Eugen Cristescu, te rog să stabileşti fişa acestui 
om, care avea talent, putea să fie şi cult, dar care avea un suflet plin de puroi rău 
mirositor şi care nu putea fi decât distrugător pentru Neamul Românesc. 
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M. Antonescu: Să cereţi de la Ministerul Agriculturii şi actele în legătură cu 
terenurile de la Băneasa. În vreme ce organiza această academie morală a 
Neamului Românesc, înainte de a muri, Nae Ionescu constituia, împreună cu evrei, 
anumite societăţi, care construiau case cu bani evreieşti, în timp ce el făcea 
propaganda pe care o cunoaşteţi. 

Mareşal I. Antonescu: Oleg-ral Popescu, dvs. să nu daţi nici o autorizaţie. 
În asemenea cazuri, totdeauna să întrebaţi Guvernul şi mai ales să vă adresaţi dlui 
Eugen Cristescu care are multe dosare. 

E. Cristescu: Cererea pentru autorizare este flcută la tribunal, dar nu cumva 
la Ministerul de Interne autorizarea să fie asigurată la vreun funcţionar mărunt. 

Petre Strihan: Avizele sunt date de Minister, la cererea tribunalului. 
E. Cristescu: Cererea ajunge la un şef de birou, care dă aviz favorabil. Eu 

am fost, 15 ani de zile, director al Siguranţei şi ştiu ci aşa se lucreaz.ă. 
G-ral C. Vasiliu: Eu am luat notă. Îl cunosc pe Nae Ionescu şi toată 

activitatea lui. 

mine. 
G-ral D. Popescu: Eu nu-l cunosc pe Nae, dar ştiu că n-a venit chestiunea la 

E. Cristescu: Să nu fi dat cineva de la Interne aviz favorabil. 
Mareşal I. Antonescu: "Descentralizarea administraţiei şcolare". 
I.C. Petrescu: Ole Mareşal, în audienţa de lucru pe care aţi binevoit a mi-o 

acorda, mi-aţi dat indicaţiuni în privinţa aplicării sistemului descentralizării 

administraţiei şcolare. În rezoluţia pe care aţi pus-o pe raportul meu, aţi fost de 
acord că această descentralizare se impune urgent, fiindcă, cu sistemul centralizat 
de astăzi, nu se mai poate face nimic. 

În perfect acord cu dl. ministru Petrovici, am stabilit un sistem de 
descentralizare la o primă categorie de şcoli, adică la cele primare, normale şi 

seminariale, începând de la 15 ianuarie. De la I februarie, acest sistem a început să 
fie aplicat altei categorii, şi anume şcolilor de învăţământ profesional. 

După expirarea acestei perioade de o lună şi jumătate de administraţie 
descentralizată, pentru direcţia cea mai aglomerată, cu aproape 50.000 învăţători şi 
profesori, pot să fac o apreciere generală şi să înfltişez metodele pe care le-am 
aplicat. Rezultatele pe care le-am obţinut întrec chiar şi aşteptările cele mai 
optimiste. Metoda întrebuinţată a fost, de fapt, foarte simplă. În primul rând, am 
căutat să mă asigur de o alegere serioasă la posturile de comandă, adică la 
conducerea acţiunilor acestor categorii de şcoli, la cele opt regiuni. Au fost aleşi cei 
mai capabili profesori de pedagogie din întreaga ţară. 

Pe urmă, s-a făcut alegerea tuturor inspectorilor de circumscripţii, cu 
două-trei judeţe, asupra cărora ei să-şi exercite administraţia şi controlul, 
separându-se circumscripţiile, ca să nu mai fie confuzie şi ca să se ştie precis 
sectorul delimitat, de acţiunea căruia răspunde fiecare. 

S-a făcut apoi alegerea subinspectorilor de plasă, după o metodă cu totul 
obiectivă. N-a fost numit absolut nici un inspector şcolar în Ţara Românească fără 
să aibă motivarea precisă a unui consiliu de inspectori. Este prima dată în istoria 
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Şcoalei româneşti când se aplică un asemenea sistem, în care consideraţiile de clică 
sau de persoane au fost total înlăturate. 

Ca dovadă că rezultatele sunt bune, este că la vreo 500 de numiri pe care le-am 
făcut, au venit câteva - cu totul m:lalocul lor - protestări. 

Pentru a asigura totuşi, în acest sistem de descentralizare, o •Jnitate de 
concepţie, am adoptat procedeul următor: contact direct cu inspectorii generali la 
regiuni; contact direct cu lumea care cere audienţe, tot la regiuni. La mi.1ister nu se 
mai acordă audienţe; nu se mai primeşte, de două luni, nici o cerere. Dacă s-ar 
aplica la toate direcţiile acest si'.;tem, cred că ministerul nostru ar putea câştiga 
aspectul unui minister apusean, dacă localul i-ar permite. 

În afară de aceste măsuri, am mai făcut unele cursuri de îndrumare, ca să se 
creeze aceeaşi spiritualitate şi aceeaşi concepţie. Cursurile au început deja - eu mă 
duc la toate - şi s-au terminat, până acum, la trei regiuni şcolare. iar programul 
cursurilor a fost înfăptuit pe baza indicaţiilor primite de la dvs. şi după principiile 
pe care dvs. le-aţi fixat la început: satul să fie privit sub toate plan.urile, către el 
trebuie să graviteze continuu atenţia noastră; să începem cu învăţătorul, deci cu 
şcoala primară. 

În planul pe care l-am alcătuit, pc cinci zile - sunt date instrucţimii precise -
este cuprins un program de felul cum se va face o anchetă, studiindu-se, în fiecare 
zi din cele cinci, satul dintr-un anumit punct de vedere: sanitar, economic.,, cultural, 
rămânând ca în ultima zi să se dea îndrumări pedagogice. Astfel, satul va fi privit 
drept o frântură din întreaga realitate a şcoalei, care stă în permanentă legatură cu 
toţi funcţionarii satului. 

Am cerut concurs de la Ministerul de Interne, de la Ministerul AgricoJturii, 
de la Ministerul Sănătăţii şi de la Ministerul Economiei Naţionale. Toţi au privit 
chestiunea aceasta cu o largă înţelegere şi au ţinut conferinţe de specialitate. 

S-au dat circulări cu privire la cultivarea eroismului în şcoli; s-au luat măs.uri 
pentru confecţionarea materialului didactic chiar de către elevi. 

În privinţa desfăşurării învăţământului pe linii unitare, din cercetările pe carr, 
le-am făcut la fiecare regiune în parte, pot să spun că între inspectorii şcolari existţ 
o emulaţie îmbucurătoare. Cu ocazia acestor vizite la faţa locului, mi s-au prezentat 
unele cereri şi deziderate ale corpului didactic, pe care am să vi le supun şi dvs. 

Prima constatare, de ordin general, este că frecvenţa este cu totul deficitară. 
Aceasta, după cele comunicate de inspectorii şcolari şi de învăţători, se datoreşte 
comunicării unei hotărâri a dvs., că se suspendă amenzile şcolare. Or, în 
intenţiunea dvs. a fost ca amenzile să se suspende numai pentru cei lipsiţi. 
Dispoziţia s-a aplicat însă în aşa fel, încât a dus la anularea Legii de obligativitate, 
fiindcă nu numai cei săraci, dar şi cei bogaţi nu-şi mai trimet copiii la şcoală. De 
aceea, inspectorii şcolari au cerut - şi eu am fost de acord - ca să dăm o circulară 
în sensul ei adevărat. 

Mareşal I. Antonescu: Aşa trebuia dată de la început. Eu, dacă am pus 
această rezoluţie, a fost pentru că băieţii de ţărani, fiind desculţi, nu pot veni la 
şcoală cu picioarele goale prin zăpadă. Dacă vin aşa, se îmbolnăvesc şi mor, şi nu 
mai avem motive să amendăm pe părinţii lor. 
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Trăim timpuri anormale, în care ni se pun greutăţi imense, pe care nu le 
putem învinge, cu toate eforturile pe care le facem. S-au făcut oarecari 
îmbunătăţiri, au fost îmbrăcaţi şi încălţaţi mulţi copii, dar ceea ce s-a realizat nu 
este suficient. Puteam noi să aducem, pe o iarnă ca aceasta, copiii desculţi la 
şcoală? 

Explicaţi raţiunea dispoziţiei care s-a dat şi felul cum ea trebuie înţeleasă. De 
altfel, mi s-a cerut lucrul acesta şi eu am aprobat cererea care mi s-a făcut. 

I.C. Petrescu: Alt deziderat: învăţătorii provizorii sunt într-o situaţie destul 
de grea, pentru că nu primesc în mână decât 3.860 lei pe lună. 

Mareşal I. Antonescu: De ce? 
I.C. Petrescu: Când sunt numiţi, învăţătorii sunt provizorii timp de trei ani. 

Acesta este timpul cel mai greu pentru ei, pentru că n-au nici o gospodărie 
întemeiată. 

Mareşal I. Antonescu: Este deficienţa legii dvs. Pot să fie provizorii, însă 
legea trebuia să le asigure existenţa. 

I.C. Petrescu: Aceasta este leafa reală, prin Legea de salarizare. Iată cum se 
explică faptul: În tabelele de salarizare există, într-adevăr, pentru învăţători, salarii 
de 6.000, de 7 .OOO lei, şi chiar mai mari. 

Mareşal I. Antonescu: Şi chiar de 12.000 şi de 14.000 lei. Unii învăţători 
pot să aibă 18.000 lei pe lună. 

I.C. Petrescu: Eu vorbesc numai de categoria învăţătorilor provizorii. Or, tot 
în Legea aceasta de salarizare se spune că la sate se aplică o reducere de 20%. 
Aplicându-se această reducere de 20%, se ajunge, cu celelalte reţineri, la 3.800 lei 
pe lună pentru învăţătorii provizorii. Eu aş fi cerut un singur lucru: pentru că nu 
sunt momente favorabile ca să facem o nouă Lege de salarizare, pentru învăţătorii 
privizorii, cari n-au gospodării în satele respective, să nu se mai aplice această 
dispoziţie de reducere a salariilor lor cu 20%. 

Mareşal I. Antonescu: Foa11c bine. 
I.C. Petrescu: Nu mai este posibil altfel; oamenii nu mai pot să mai trăiască. 

Îmi dau seama că această cerere trebuia făcută mai devreme. Am mai primit 
reclamaţii de felul acesta, dar atunci când vin în scris, vin mai atenuate. Vorbele au 
un ecou mai puternic. 

Mareşal I. Antonescu: Discutaţi cu dl. ministru de Finanţe şi, dacă 

întâmpinaţi rezistenţă, faceţi o cerere pe care eu voi pune o rezoluţie în sensul 
acesta. 

I.C. Petrescu: O altă chestiune: Corpul didactic din oraşele cu viaţa scumpă, 
tot ca la Bucureşti, ca Timişoara, Arad, Braşov, Sibiu şi Iaşi - sunt, în total, 5 -
cere, cu drept cuvânt, să fie trecut în categoria întâi. Cine a trăit la Sibiu, Braşov, 
Timişoara ştie că acolo viaţa este mai scumpă decât la Bucureşti. Este iarăşi o 
anomalie a Legii de salarizare, ca aceste oraşe să fie trecute în altă categorie de 
salarizare. 

Mareşal I. Antonescu: La Timişoara nu e mai scump decât la Bucureşti. 
I. C. Petrescu: Braşovul şi Sibiul. 
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Mareşal I. Antonescu: Braşovul, da. Sibiul, poate de când a venit 
Universitatea acolo. Aceasta este vechea luptă a tuturor ca să ajungă la prima 
categorie de salarizare. 

I.C. Petrescu: Este vorba numai de 5 oraşe în toată ţara. 
Mareşal I. Antonescu: Problema este alta. Nu putem să mărim mereu 

lefurile, căci mergem la inflaţie şi scumpim viaţa. Soluţia este aceea pe care caut să 
o dau cu mijloace indirecte. Faceţi cantine, cum creăm la Bucureşti, cu 20, 30, 40 
lei masa. Creaţi magazine de consum etc., până vom ajunge să stabilizăm, într-un 
fel sau altul, preţurile. Dacă mărim lefurile azi, mărim preţurile mâine, mergem pe 
o scară până la cer. Cu cât dăm mai mulţi bani profesorului, funcţionarului sau 
militarului, cu atât banii aceia au valoare mai puţină. 

Prin urmare, soluţia este să organizăm viaţa în aşa fel, încât fiecare să 

găsească compensaţie în altă direcţie, nu în leafă. Aceasta este în funcţiunea de 
organizare a dvs., după cum ne-am organizat noi, Armata, şi încerc să organizez şi 
Şcoala. Acum încerc cu cantinele. ca să vin în ajutorul săracilor, pentru ca să fac o 
presiune asupra lor, să nu mai ceară sporuri de salarii, fiindcă sporindu-se salariile, 
se sporeşte şi preţul mărfurilor. 

I.C. Petrescu: O altă chestiune, care priveşte şi Ministerul de Interne. În 
Legea şcolară este prevăzut ca 14% din veniturile comunelor să fie trecute la 
comitetele şcolare, care să întreţină şcoala. Legea administrativă însă nu prevede 
acest lucru, ci întreţinerea şcolilor de către comune. 

Aici este un permanent dezacord. Primăriile ţin, totdeauna, să cheltuiască cât 
mai puţin cu şcolile, şi şcolile cer cât mai mult. Ca să se termine odată cu această 
discuţie penibilă, şi pentru noi şi pentru administraţie, este bine să se pună de acord 
Legea şcolară cu Legea administrativă şi socotesc că această prevedere; care există 
încă din 1919, de când s-au înfiinţat comitetele şcolare, şi care s-a dovedit că este 
cea mai bună, să fie introdusă şi în Legea administrativă; cu alte cuvinte, 
comitetele şcolare să fie subvenţionate cu cota de 14% din bugetele comunale, la 
care să se adauge şi veniturile întâmplătoare. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta este o cotă teoretică. 
G-ral D. Popescu: Avem 28 de judeţe, din 44, pe care le întreţine ministerul. 
Mareşal I. Antonescu: Noi am trăit din teoria anteriului lui Arvinte: am 

tăiat dintr„o parte şi am cârpit în alta, până când am făcut tot Statul acesta numai 
zdrenţe. Această cotă nu există, în marea majoritate a cazurilor. 

Problema o soluţionăm altfel. Mai întâi, prin Legea agrară, şcoalele au 
obţinut câte I O pogoane de pământ. 

I.C. Petrescu: Nu peste tot, căci nu a fost teren. 
Mareşal I. Antonescu: Putem spune că 90% legea a fost executată din acest 

punct de vedere. Totuşi nu a fost executată în partea a doua, în partea esenţială. 
Scopul pentru care s-au dat aceste terenuri a fost cu desăvârşire călcat în picioare şi 
aceste terenuri au mers cu totul la altă destinaţie, cum au mers şi terenurile date 
Bisericii, care au fost exploatate în mod barbar de către preoţi, în unele cazuri chiar 
de episcopi, sau, în cazul Şcoalei, de către profesori sau directori. 
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Terenurile au fost date Şcoalei ca să servească la două scopuri bine definite 
şi indispensabile ridicării acestui neam: întâi, ca să învăţăm pe copii o cultură 
intensivă, să se facă o şcoală pe aceste terenuri şi să-i ocupăm în aer liber; şi al 
doilea, ca veniturile acestor terenuri să poată servi la crearea unei stări materiale 
mai bune pentru Şcoală, în ce priveşte nevoile şcolii, reparaţii etc. 

Un alt scop al legii a fost ca să punem la contribuţie pe toţi oamenii înstăriţi, 
şi în special pe proprietari, ca să vină în ajutorul Şcoalei. 

Nici l!nul din aceste trei deziderate nu au fost respectate. Şcoala însăşi nu a 
urmărit executarea acestor prescripţii legale. Prin urmare, în această direcţie te rog 
să lucrezi, şi dl. ministru trebuie să se ocupe de Biserică. Terenurile date de Legea 
agrară Bisericii, în loc să servească Bisericii, servesc respectivului. Să intrăm în 
legalitate în această privinţă. Să terminăm cu abuzurile, pentru că aceasta este o 
şcoală nenorocită; copilul care învaţă la şcoală ştie ce face învăţătorul cu acest loc. 
aude de la părinţi şi vede ci profescrul, în loc să-i facă o educaţie serioasă, face o 
educaţie negativă, şi de aceea toate elementele care vin de la ţară vin cum vin sub 
raportul sufletesc, negativ şi puşi pe jecmăneală, căci aşa au văzut la preot, la 
învăţător şi la jandarm. 

Prin urmare, nu prin cota de 14%, ci prin aceste terenuri să se ajute Şcoala, 
căci dacă Şcoala şi Biserica nu vor intra pe făgaşul legal, eu voi lua aceste terenuri. 
Am avertizat şi Şcoala şi Biserica, şi vă repet acest lucru. Aştept de la dvs. să 
lucraţi foarte mult în această privinţă. 

I.C. Petrescu: O altă chestiune: s-a luat hotărârea, principială, ca, în cazul 
când împrejurările sunt de aşa natură încât să se ajungă la închiderea şcolilor, să 
luăm toate măsurile în acest sens. S-au luat, dar socotesc că, în nici un caz, aceste 
măsuri n-ar trebui aplicate şcolilor primare, care, indiferent de împrejurări, pot 
continua cursurile până la sfârşitul anului. 

Mareşal I. Antonescu: Dar dacă se mobilizează învăţătorii? 
I.C. Petrescu: Chiar în acest caz, pentru că sunt învăţătoare şi învăţători 

pensionari cari îi pot înlocui pe aceştia. 
Mareşal I. Antonescu: Sunt de aceeaşi părere, să nu se reducă durata 

cursurilor. Să fie organizat în m;:~ foi, încât, pe măsură ce pleacă un învătător, să 

vină altul. 
I.C. Petrescu: Vom face apel la Ministerul de Interne, pentru ca în satele 

unde este un singur învăţător, notarul să anunţe imediat, prin telefon, când pleacă 
învăţătorul, pentru ca inspectorii să poată lua imediat măsuri. 

Mareşal I. Antonescu: Cursurile să continue până la sfărşitul anului, şi la 
şcolile primare, şi la licee. 

I.C. Petrescu: Probabil că vor fi dificultăţi cu rechiziţionarea localurilor 
pentru spitale. 

Mareşal I. Antonescu: Nu, pentru că s-au luat alte măsuri în această 

privinţă. 

I.C. Petrescu: Dl. ministru al Sănătăţii mi-a cerut pentru I iunie. 
Dr. P. Tomescu: Numai unele, pentru că noi prevedem unele localuri, care 

trebuie să fie gata de mai înainte şi altele care să fie gata după I iunie. 

240 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Mareşal I. Antonescu: S-a cerut ca şcolile să înceteze la l iunie? 
I.C. Petrescu: Mi s-a cerut un tablou de şcolile care se pot pune la dispoziţie 

de I iunie. 
Mareşal I. Antonescu: Şcoala trebuie să-şi urmeze cursurile şi să se facă cât 

mai puţin apel la localurile de şcoală. Am degajat foarte multe şi din localurile 
ocupate de germani, pentru că ei lichidează serviciile lor de aici, aşa încât vor fi 
multe localuri, cred că nu vom mai avea nevoie de şcoli pentru aceasta. Epuizaţi, în 
special, rezervele evreieşti, ocupaţi şcolile evreieşti întâi, şi pe acestea numai după 
aceea, dar cred că nu vom mai avea nevoie. În cifra de 40.000 de paturi de spitale 
contaţi şi pe şcoli? 

Dr. P. Tomescu: Poate numai unele şcoli, unde s-au făcut şi anul trecut 
anumite amenajări. 

Mareşal I. Antonescu: Dar nu le punem în funcţiune decât pe măsura 
nevoilor. Avem rezerve mari acum. 

Se mai organizează spitale şi în Transnistria? 
Dr. P. Tomescu: 10.000 paturi. 
Mareşal I. Antonescu: Se va reduce deci şi din acest punct de vedere. 
I.C. Petrescu: Să se anunţe, chiar în comunicat, că şcolile vor funcţiona 

până la sfârşitul anului. Se aduce o liniştire a spiritelor. 
Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. 
I.C. Petrescu: O altă chestiune, în privinţa căreia aş ruga pe dl. ministru al 

Justiţiei să ne dea unele lămuriri Este vorba de situaţia legionarilor condamnaţi, 
cărora li s-a suspendat pedeapsa. Între timp, au fost judecaţi însă şi de comisiile 
disciplinare ale ministerului şi au fost excluşi din învăţământ. Ce consecinţă 
decurge din faptul că li s-a suspendat pedeapsa, din punct de vedere penal? 

C. Stoicescu: Nici una. 
I.C. Petrescu: Rămân excluşi, fără salariu? 
C. Stoicescu: Desigur. 
I.C. Petrescu: Problema nu este aşa de simplă. Am stat de vorbă cu mulţi 

legionari. Iată cazul fostului inspector de la Arad, un om bătrân, care a luptat 
frumos în timpul războiului trecut şi care mi-a spus: Ce era să fac? Am trecut cu 
grupa. Aşa mi s-a spus de la Bucureşti. Felul cum se prezintă, numai un pericol nu 
reprezintă. 

Mareşal I. Antonescu: Se prezintă acum aşa. 
I.C. Petrescu: A fost condamnat la 6 luni şi exclus din învăţământ. 

Însemnează să rămână pe drumuri. Este o problemă care trebuie examinată. Justiţia 
militară, în momentul când i-a judecat pe aceştia, de multe ori a trecut peste măsura 
obicinuită, fiindcă aşa era situaţia. Nu ştiu cum s-ar putea rezolva chestiunea, 
pentru ca să nu constituie un mijloc de trezire de nemulţumiri. 

Mareşal I. Antonescu: Câte cazuri aveţi? 
I.C. Petrescu: Mai multe. 
Mareşal I. Antonescu: Să prezentaţi o statistică, să vedem care este situaţia. 
I.C. Petrescu: Eu vroiam o rezolvare din punct de vedere juridic. 
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C. Stoicescu: Din acest punct de vedere, chestiunea este simplă. Ceea ce s-a 
făcut este o lege de suspendare a pedepsei, nu amnistie, aşa încât ei continuă să 
rămână condamnaţi. 

Mareşal I. Antonescu: Dar ce facem cu oamenii aceştia, cari trebuie să 
trăiască? 

C. Stoicescu: Am pus chestiunea şi dvs. mi-aţi spus că rămâne pentru mai 
târziu. 

Mareşal I. Antonescu: Mi-aţi spus aceasta acum câteva luni. Ce facem 
acum? 

I. C. Petrescu: Eu voiam să am dezlegarea aceasta din punct de vedere 
juridic. 

C. Stoicescu: Nu există dezlegare. 
Mareşal I. Antonescu: Sunt şi preoţi şi funcţionari. 
I.C. Petrescu: Dacă 84i sta de vorbă cu unii nenorociţi, dle Mareşal, nu ştiu 

dacă n-aţi vedea că aceştia devin nişte revoltaţi. Chestiunea trebuie judecată de la 
caz la caz. 

Mareşal I. Antonescu: Dar cum se poate face aceasta? Creezi o altă 
nedreptate, fiindcă toţi cei cari rămân pe dinafară vin şi reclamă. Ori pui problema 
deschis, pentru toţi, rămânând ca, da.că devin recidivişti, să le aplici pedepse grave, 
ori n-o rezolvi pentru nimeni. 

Daţi dvs. soluţia, căci am vrut să viu cu o amnistie generală, dar chiar din 
public mi s-a spus să nu dau amnistie, pentru că sunt oameni perverşi, nu pot conta 
pe ei, pun interesele lor mai presus de interesele Statului. Sub Regele Carol, când 
se petreceau acestea, lucrul era explicabil. Dar astăzi, când fac toate eforturile ca să 
salvez Neamul Românesc, când am realizat într-un an ce am realizat, nu se pot 
tolera fapte de acestea. Sunt multe lucruri pe care nici eu nu pot să le duc la o 
soluţionare favorabilă, pentru că nu pot să satisfac pe fiecare în parte. Sunt 
dezannat, şi nu ştiu dacă altul ar putea să le rezolve mai bine. Mă lovesc, la fiecare 
pas, de această necinste care a pătruns peste tot. Toţi au venit şi mi-au spus: Dacă 
faci această amnistie, nu va fi bine. Au fost voci şi din presă şi din opinia publică. 

I. Petrovici: În luna decembrie, aproape aţi anunţat această amnistie. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă nu se petrecea ceea ce s-a petrecut fn 

închisoarea de la Aiud, voiam s-o fac cu prilejul Anului Nou. Am recurs la o altă 
măsură. Am spus să se facă la închisoare un tablou de cei cari vor să se ducă pe 
front, şi acolo să se reabiliteze. 

G-ral C. Vasiliu: Ştiţi câţi s-au înscris? Cinci. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, legionari cari nu vor să se ducă pe front. 
G-ral C. Vasiliu: Cum spunea dl. Constant: Annata la frontiere, şi legiunea 

înăuntru. 

Mareşal I. Antonescu: Când este chestiunea să se ducă să lupte pentru 
Neamul Românesc, nici unul nu se grăbeşte. Înainte, spuneau legionarii că nu-i 
trimet pe front, că-i ţin să se compromită în faţa Naţiunii. Am luat dispoziţia să fie 
trimişi pe front. Acum, toţi sunt agătaţi de toate telefoanele. 
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G-ral C. Vasiliu: Au la telefon convorbiri ca aceasta: Ni se face inima cât 
un purice când ne gândim să mergem pe front. Trec din comisie medicală în 
comisie medicală. 

Mareşal I. Antonescu: Am trimes la închisori, să meargă pe front cine vrea. 
G-ral C. Vasiliu: Mi-a spus dl. Petrescu că s-au înscris numai cinci, din mai 

mult de şapte sute. 
Dr. C. Dănulescu: S-ar putea publica. 
Mareşal I. Antonescu: O să vină şi aceasta. Vreau însă să arăt cine sunt 

domnii cari luptă pentru salvarea. Neamului Românesc. De aceea, spun că este o 
chestiune foarte delicată. Eu sunt foarte frământat, pentru că îmi dau seama că 
mulţi au fost antrenaţi într-o vâltoare, fără să fie elemente rele. Unii au fost 
elemente slabe, alţii au făcut-o din laşitate, alţii din interese egoiste, căci au crezut 
că se pot pune în evidenţă, ca să joace roluri mai mari, cari depăşeau propriile lor 
puteri şi calităţi, şi apoi s-au văzut cu toţii peste cap. Atunci şi-au creat situaţiile în 
care sunt. Dar noi avem o situalie şi mai gravă, pentru că problema ridicată de 
dl. Petrescu aşa se prezintă: Am creat o serie de oameni cari n-au mijloace de 
existenţă, şi ne întrebăm: ce facem cu ei? 

I.C. Petrescu: Chiar prin faptul că s-a creat această categorie: condamnaţi şi 
cu pedepse suspendate, trebuie să se creeze oarecari perspective pentru viitor. 

Mareşal I. Antonescu: Nu-i vom ţine aşa, la infinit. Le vom da posibilitatea 
să trăiască. 

I.C. Petrescu: Voi mai studia chestiunea, împreună cu inspectorii şcolari, la 
faţa locului. 

Mareşal I. Antonescu: Nu trebuie să studiezi chestiunea singur, pentru că 
nu este numai în cadrul Şcoalei. Ar trebui să vedem pe toţi aceştia cari sunt în 
această situaţie, să avem nişte tabele, să avem evidenţa lor. Ceva mai mult, trebuie 
să avem trecutul fiecăruia, căci se poate ca printre ei să fi fost oameni cumsecade, 
dar au căzut în această greşeală şi trag consecinţe grave. Trebuie găsită o soluţie 
pentru aceşti oameni. 

O altă categorie, cea mai gravă, este a acelora care trebuie să continuăm să-i 
ţinem în închisoare, căci sunt elemente periculoase şi nu se pot reface. Dovada o 
face faptul că mulţi, cărora le-am acordat această clemer,ţă, s-au apucat de năzbâtii. 
Eu cred că, în majoritatea lor, sunt cazuri patologice. · 

Să vedeţi dvs. petiţiile legionari lor cari vor să ţacă fericirea ţării; ce lipsă 
totală de cultură, de gândire, de ţinută. Şi aceştia sunt Qamenii cari vor să dirijeze, 
mâine, Statul Românesc şi cari se revoltă în contra noastră, cari facem eforturi, 
spunând că suntem trădători de neam. Să le citiţi petiţiile. Este o lipsă de cultură 
totală. Pare că nici clasele primare nu le-au terminat, deşi au, poate, licenţa. 

Prof. I. Petrovici: Elevii lui Nae Ionescu. 
I. C. Petrescu: O altă chestiune, foarte . .simplă în formă, dar foarte 

importantă în fond. Au existat legiuni şi până -~~um, dar nu au existat fonduri în 
buget, şi este o corespondenţă continuă între noi şi Ministerul de Interne, unde să 
treacă inspectoratele şcolare reiionale. 

Mareşal I. Antonescu: Infiinţate de d-ta? 
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I. C. Petrescu: Nu, printr-o lege veche. Ministerul de Finanţe spunea să 
treacă la Interne. Noi le-am trecut în buget. Trebuie să se hotărască unde trec, şi din 
moment ce se horărăşte aceasta, trebuie să fie puse în funcţiune reală. 

Mareşal I. Antonescu: Să fie trecute în bugetul dvs., şi cu dispoziţia de la 
mine ca să nu fie şterse de Ministerul Finanţelor. 

I. C. Petrescu: Deoarece până acum Comisia de judecată era centrală. 
trebuie făcut un scurt decret în care să se prevadă instituirea acestor comisii 
descentralizate. 

Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. 
I. C. Petrescu: Trebuie anulat decretul de acum un an, prin care se prevede o 

comisie centrală, cu un consilier de la Curtea de Casaţie, şi patru profesori 
universitari titulari. Această comisie nu poate funcţiona în mod obicinuit. Se va 
ajunge la o comisie practică, compusă din inspectorul general, un magistrat local şi 
un inspector care să facă ancheta. 

Mareşal I. Antonescu: De ce vă trebuie magistraţi? 
I. C. Petrescu: Sunt şi aspecte juridice, şi trebuie să fie şi un magistrat sau 

un avocat. 
Mareşal I. Antonescu: Aceste comisii judecă numai partea tehnică, şcolară? 
I. C. Petrescu: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci, ce e nevoie să fie un magistrat? Pentru că nu 

putem să întindem nici pe magistraţi în toate comisiile. 
I. C. Petrescu: Şi eu am fost de acord, însă este nevoie cel puţin de un 

avocat. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă un învăţător sau profesor este imoral sau fură, 

îl judecă comisia aceasta, ori trece la Justiţie? 
C. Stoicescu: Îl judecă din punct de vedere disciplinar. 
Mareşal I. Antonescu: Nu este nevoie să fie un magistrat. Când un om a 

furat, orice cetăţean al ţării poate să stabilească aceasta. 
Petre Strihan: Este adevărat că un magistrat nu vine acolo cu experienţa lui 

penală, deşi este o mare legătură între penal şi disciplinar. Totuşi, fiindcă este o 
chcstiung dg procedură ... 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie să fie o procedură foarte simplă. 
Petre Strihan: În al doilea rând, cred că este bine să fie şi o altă persoană, 

din alt corp, când este vorba să se judece disciplinar, fiindcă acela care vine din 
afară, vine, oarecum, cu spiritul omului fără angajamente colegiale. 

G-ral O. Popescu: Noi. în Armată, când judecăm, nu chemăm un inginer la 
Consiliul de Război. 

Mareşal I. Antonescu: Am impresia că magistraţii sunt traşi în fel de fel de 
comisii, şi nu trebuie să abuzăm de aceasta. Ei nu pot fi în completele de judecată, 
fiindcă au fel de fel de comisii. Sunt şi interesaţi, este drept, pentru că li se 
uşurează viaţa în felul acesta, dar trebuie să acţionăm în contra lucrului acesta, ca 
magistraţii să fie traşi în toate părţile. 
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C. Stoicescu: În regimurile trecute era necesar aceasta, din cauză că 
inspectorul şcolar, de multe ori, din ordinul ministrului, venea şi destituia şi pe cine 
nu trebuia. 

Mareşal I. Antonescu: Nici magistraţii nu se puteau opune. Trebuie să vă 
judecaţi dvs., să aveţi curajul acesrn. La noi, în Armată, ne judecăm singuri. 

I. C. Petrescu: O altă chestiune. În buget sunt trecute posturi de inspectori. 
Din moment ce devin vacant(;: în cursul anului, conform Legii măsurilor 

excepţionale, nu pot fi ocupate. Aceste posturi trebuiesc exceptate, fiindcă nu fac 
parte din posturile administrative, pentru care s-a întocmit acest decret. 

Mareşal I. Antonescu: Este o dispoziţie de la Finanţe, nu un decret. 
I. C. Petrescu: În buget se prevede o sumă pentru acele creaţii post-şcolare. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să ţineţi socoteala în structura bugetului 

viitor că, dacă creaţi ceva, trebuie să ştergeţi ceva, pentru că astăzi toate eforturile, 
de la ultimul cetăţean până la ministru, trebuie să meargă pentru susţinerea 

războiului. Sunt unele departamente care şi-au dublat bugetele. 
I. C. Petrescu: Avem prevăzute numai 12 milioane pentru aceasta. 
O altă chestiune este aceea a cărţilor didactice. 
Mareşal I. Antonescu: Arn văzut ce ai făcut d-ta. Aceasta nu interesează 

însă Consiliul de Miniştri. 
Ce este cu aplicarea Legii de unificare a normelor de recrutare şi numirea 

corpului medical? 
Dr. P. Tomescu: Legea, care s-a promulgat de curând, trebuie să fie aplicată 

cum a fost spiritul ei, în mod integral pentru toate instituţiile şi serviciile sanitare 
ale Statului şi pentru aşezămintele particulare care primesc subvenţii de la Stat, 
judeţe sau comune. Atât numirile definitive, cât şi cele provizorii se vor face de 
Ministerul Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale, după normele Legii sanitare. 

Mareşal I. Antonescu: Se înţelege de la sine. D-ta n-ai decât să faci o 
comunicare şi sunt responsabile direcţiile personalului din ministerele respective. 
Birourile d-tale vor urmări executarea acestei măsuri. De îndată ce a fost numit 
cineva, fără respectul acestei legi, numirea se anulează. 

Dr. P. Tomescu: Ca o consecinţă a acestei legi, promulgate de acord cu 
Ministerul Finanţelor, vrem să aducem o lege pentru concentrarea tuturor 
serviciilor medicale şi sanitare la Ministerul Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale, 
principiu cu care dvs. aţi declarat că sunteţi de acord. 

O ultimă chestiune: "Consolidarea organizaţiei sanitare din mediul rural, 
prin înmulţirea medicilor oficiali, în judeţele unde proporţia lor, faţă de populaţie, 
este prea mică şi prin ameliorarea .,ituaţiei materiale şi morale a medicilor rurali". 

Propunem ca, ţinând seama de repartiţia pe ţară a medicilor în mediul rural 
- într-unele locuri este un medic la 12.000 locuitori, într-alte locuri este un medic 
la 6.000 locuitori - să prevedem în 110ul buget mai mulţi medici acolo unde 
proporţia este prea mică, ca să putem ajunge astfel la o consolidare a situaţiei. 

A doua ameliorare ar fi în ceea ce priveşte situaţia materială şi morală a 
medicilor. Într-adevăr, medicii rurali ocupă, în ierarhia noastră, situaţia cea mai 
inferioară. Atâta vreme cât vom considera astfel, din punct de vedere moral şi 
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material, pe medicii noştri, nu-i vom putea atrage şi nu-i vom putea convinge să se 
ducă la ţară. Şi atunci, eu propun ca medicii rurali să fie ridicaţi mai sus în ierarhia 
administrativă, pentru că de aceasta se leagă şi o salarizare mai bună a lor şi se 
poate consolida şi situaţia lor, care acum este deficientă. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta ştii că eu am fost de acord ca medicii rurali să 
fie foarte bine plătiţi. Am să le asigur şi mijloace de transport, ca să găsească 
interes să rămână acolo şi să-şi facă datoria în conştiinţă. Îmbunătăţirea s-a adus pe 
calea bugetară, prin sporirea salariilor. 

Dr. P. Tomescu: S-a adus o îmbunătăţire situaţiei lor, graţie măsurei luate la 
început, ca să se plătească integral salariul prevăzut în lege, adică 12.000 lei, fără 
să se facă vreo reducere. Ei bine, ulterior, când s-a făcut noua Lege de salarizare, 
medicul rural n-a mai fost prevăzut cu salariul corespunzător. 

Mareşal I. Antonescu: De ce n-ai spus? 
Dr. P. Tomescu: Din punct de vedere financiar, aceasta se părea că este o 

anomalie. Şi atunci, s-a înfiinţat prima de reşedinţă, ca să se corecteze prevederile 
Legii de salarizare. Ceea ce cer eu este ca, prin Legea bugetară, să se creeze o 
situaţie mai bună medicilor rurali. 

Mareşal I. Antonescu: Nu se poate ca situaţia medicilor să fie ameliorată 
prin acea primă de reşedinţă, ci prin Legea de salarizare. Ceea ce am hotărât eu, să 
fie respectat, iar dacă s-au făcut schimbări, trebuia să fiu avertizat. A trecut aproape 
un an de zile şi abia la sfărşitul lui aflu că o dispoziţie a mea n-a fost respectată. 

Dr. P. Tomescu: Legea s-a făcut în octombrie şi a fost corectată, în această 
privinţă, prin prima de reşedinţă. 

Mareşal I. Antonescu: Măsura a fost anunţată, atunci, printr-un comunicat. 
Când eu anunţ ceva, trebuie să respect. Până acum nu m-a prins nimeni cu o 
minciună. Aceasta s-a întâmplat nu din cauza mea, ci din pricină că n-am fost 
avertizat la timp. Dacă aş fi ştiut la vreme, aş fi acţionat asupra Ministerului de 
Finanţe, pentru că eu dacă spun un cuvânt, mă ţin de el. 

Eu vorbesc foarte puţin, fac cele mai puţine promisiuni din câte poate face 
un om care guvernează, tocmai ca să nu anunţ ceva ce nu pot îndeplini. De aceea, 
trebuie sa tac. Dar când anunt un lucru, este o datorie de onoare ~i o milndrie pt:111ru 
mine să-mi ţin cuvântul. 

Deci, aşa cum am hotărât pentru medici, aşa trebuie să se facă. Te rog să 
spui dlui ministru al Finanţelor să revină asupra măsurii luate şi să plătească 

integral pe toţi medicii rurali, pentru ca ei să aibă salariul pe care trebuie să-l aibă, 
rămânând ca să le dăm, atunci când vom putea, şi celelalte avantagii, aşa cum am 
promis. 

Am spus de multe ori, şi repet şi acum: satul este celula de bază a Statului. Şi 
dacă noi nu ne ocupăm de sănătatea locuitorilor satului, Statul nu se poate ridica 
nici pe plan economic, nici pe plan militar, nici pe plan politic. Când am hotărât, 
anul trecut, ca medicul rural să fie plătit aşa cum trebuie, a fost din necesitate 
absolută, pentru sprijinirea acţiunii sanitare la sate. În legătură cu această acţiune 
am hotărât şi înmulţirea numărului studenţilor de la facultăţile de medicină. 
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Dr. P. Tomescu: Atunci, aş propune şi plata unei diurne de 3000 lei lunar, 
care totuşi este insuficientă. 

Mareşal I. Antonescu: Totul trebuie plătit. Nu se pot face jumări fără să 
spargi ouă. Nici o instituţie nu poate avea o acţiune cu efecte satisfăcătoare, dacă 
nu este înzestrată aşa cum trebuie. Mai bine desliinţezi o instituţie, decât s-o laşi să 
funcţioneze în condiţiuni anormale, cu rezultate mediocre, pentru că atunci 
randamentul este inferior; face mai mult rău Statului decât lipsa de elemente, 
pentru că aceşti oameni vin să facă o şcoală vătămătoare asupra generaţiilor ce 
urmează. Mai bine luăm problema de la cap, trasând drumuri noi, ca să putem salva 
neamul acesta, decât să mergem pe vechi drumuri şi metode politicianiste. 

Dacă numim un medic, să-i dăm leafa care trebuie, pentru că, altfel, sau nu 
se duce la post, sau se duce acolo şi face năzbâtii; dacă numim un învăţător, trebuie 
să-i dăm posibilitatea să trăiască, fiindcă, altfel, se ocupă de Cooperaţie, de bănci 
populare şi de alte drăcii, fugind de la şcoală, tocmai pentru că nu găseşte acolo 
posibilitatea să trăiască cu familia lui. 

Deci, nu trebuie să acuzăm pe învăţători şi pe profesori că şi-au abandonat 
catedrele: le-au abandonat din cauza necesităţii lor elementare de viaţă. Este greu 
să schimbăm o mentalitate, dar trebuie să încercăm, să începem·. Sunt obiceiuri 
înrădăcinate care continuă încă; sunt mentalităţi, pentru înlăturarea cărora trebuie 
să procedăm cu tot tactul necesar. Pe lângă toate acestea, m-a surprins şi războiul. 
Trebuie să fac şi să termin războiul; spre el trebuie să meargă toate eforturile 
noastre. Totuşi sunt anumite probleme care trebuiesc tratate şi luate în serios. 

Trebuie să tăiem din cheltuielile care se fac la centru. De aceea v-am adus pe 
dvs., de la Casa Centrală a Asigurărilor Sociale, ca să vă arăt că la un buget de 
2.400.000.000 lei, cheltuielile pentru personal sunt mai mult de 400.000.000 lei. 
Orişice instituţie economică pusă pe astfel de baze merge, în mod fatal, la faliment. 
Dacă aceste cheltuieli de personal ar fi reduse de la 400.000.000 lei la I 00.000.000 
lei, restul ar putea fi folosit pentru investiţii şi nu s-ar mai cere contribuţia Statului. 
Noi contribuim acolo cu 90.000.000 lei anual. 

Dr. C. Dăniţă: Cu 80.000.000 lei, care n-au mai fost daţi pe timp de cinci 
ani în urmă. 

Mareşal I. Antonescu: Bine că nu s-au dat. Să reduceţi cheltuielile de 
personal şi de administraţie. 

P. Alexandrescu-Roman: Ole Mareşal, această sumă de 400.000.000 lei 
merge nu numai la personalul administrativ, ci şi la personalul medical. 
Cheltuielile pentru personalul medical nu sunt cheltuieli de administraţie, ci 
cheltuieli de asigurare, pentru că personalul medical este absolut necesar. 

Mareşal I. Antonescu: Cât merge la administi·aţie? 
P. Alexandrescu-Roman: Merge 16% din totalul cheltuielilor. 
Mareşal I. Antonescu: Este un procent normal? 
P. Alexandrescu-Roman: Aproape normal, pentru o instituţie cu un buget 

de 3.059.000.000 lei. 
Mareşal I. Antonescu: Eu am făcut câteva constatări personale. M-am dus 

prin Sudul Basarabiei şi am vizitat câteva dispensare ale Casei Centrale. Am văzut 
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acolo cât personal era la fiecare şi ce făcea. Era o disproporţie enormă între munca 
personalului şi cheltuielile de salarizare şi întreţinere. La unele instituţii, personalul 
ar fi putut fi redus la o cincime, şi încă ar fi fost prea mult. 

Dr. C. Dănulescu: Dispensariile erau de-abia instalate de Guvernământul 
Basarabiei. 

Mareşal I. Antonescu: Aş putea să vă dau cazuri şi de aici. 
Dr. C. Dănifă: Recunoaştem că avem cheltuieli de administraţie, pe care, pe 

cât va fi cu putinţă, le vom reduce. 
Mareşal I. Antonescu: Dvs. spuneţi că o parte din aceste 400.000.000 lei 

sunt cheltuiţi nu numai pentru administraţie, ci şi pentru plata medicilor. Medicii 
aceştia, pe cari îi plătiţi dvs., câte funcţiuni au ei? 

P. Alexandrescu-Roman: Medicii cu trei funcţiuni au fost invitaţi să 

demisioneze. 
Mareşal I. Antonesca: Există medici de ai dvs. cari îndeplinesc câte trei 

funcţiuni. Aşa cum spune dl. dr. Tomescu, avem o pletură de medici în Capitală şi 
lipsă de medici la sate. N-aţi reuşit să scoateţi medicii supra-numeroşi din Capitală; 
scoateţi-i cu ciomagul. Nu se poate ca într-unele localităţi să fie un medic la 3000 
locuitori şi în alte părţi să fie unul la 12.000 de oameni. 

Aşa cum am spus şi altădată, să se respecte principiul: omul şi funcţiunea. 
Cu cei scoşi din Capitală vă veţi putea umple golurile în alte părţi. 

La Asigurările Sociale sunt mulţi doctori cari nu-şi fac datoria; au câte 
3-4 funcţiuni în acelaşi timp, încasează salarii din 3-4 locuri şi nu-şi fac datoria la 
nici unul din ele; în schimb, profită de pe urma tuturor. Recent mi s-a semnalat 
cazul unui doctor de spital - unde sunt răniţi -, care fiind de conivenţă cu 
infirmiera, scotea medicamente afarf1. Ştiţi la cine fac aluzie, dle dr. Tomescu? 

Dr. P. Tomescu: Da, dle Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Crimă mai mare nu se poate. Este nevoie de control 

la spitale. La spitalul acesta de la Malmaison, de care s-a ocupat dl. Manolescu
Strunga - mulţi spun că alocaţia dată de Stat pentru hrănirea răniţilor nu este 
suficientă - puteţi să vă duceţi şi dvs. orişicând, fără să fiţi anunţaţi, ziua sau seara, 
ş;i aveti să vedeţi ce mănâncă acolo răniţii. Într-o singură lună, de când s-a instituit 
acolo o administraţie a mea, pentru control, în frunte cu căpitanul Stroescu, s-au 
realizat economii de 250.000 lei, la 180 bolnavi. Vedeţi, dar, domnilor, cât se fură 
în celelalte spitale. Se dă şi mâncare proastă şi se strigă, în acelaşi timp, că alocaţia 
de hrană nu este suficientă. 

V-am mai spus şi altădată că am luat şi o moară, şi o fabrică de ciment, 
tocmai ca să controlez preţurile şi activitatea economică. Într-o singură lună de zile, 
s-a făcut o economie de 250.000 lei, la un spital, care şi înainte era dat de model. 

Dr. P. Tomescu: Dar se cheltuia mai mult de 60 lei pe zi pentru hrană, de 
fiecare rănit. 

Mareşal I. Antonescu: Acum se plăteşte absolut totul. l-am spus căpitanului 
Stroescu: Să plăteşti tot, ca să văd cât se cheltuieşte şi să ştiu şi eu ce trebuie să 
cred şi ce nu din ceea ce mi se spune în dreapta şi în stânga. 
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Dr. P. Tomescu: Este adevărat că şi între spitalele noastre sunt unele care 
dau economii la hrană. 

Mareşal I. Antonescu: Dar să se dea şi mâncare bună. Nu vreau să se facă 
economii pe sănătatea soldatului, a copilului etc. dar întrebuinţarea banului să se 
facă cu înţelepciunea necesară şi cu corectitudinea cu care avem datoria s-o facem. 
Aceasta este toată problema. 

Iată spitalul de la Ploeşti, unde răniţii stau într-un hal fără hal. Este o bătaie 
de joc. Şi pe cel de la Buzău ii ştii d-ta. N-am destui medici, că aş fi băgat şi 
medicii în lagăr. Este o ruşine ca un doctor să ia o injecţie de a rănitului şi să o 
treacă la particulari. Crimă mai mare nu se poate. Şi acest om s-a opus toată vara ca 
să vină doamne acolo, să se ocupe de spital. Acum s-a văzut de ce a făcut această 
opoziţie. 

Dr. P. Tomescu: Din fericire, acestea sunt într-o mică majoritate. 
Mareşal I. Antonescu: Sper, pentru salvarea acestui neam. 
Dr. P. Tomescu: Ole Mareşal, daţi-mi voie să vă prezint situaţia 

exantematicului. 
Mareşal I. Antonescu: Văd că s-a oprit. Situaţia este destul de bună. Am 

văzut că în Basarabia sunt, în total, 93 cazuri, adică nu este atins nici coeficientul 
nonnal. În Transnistria, de asemeni, situaţia este destul de bună. În Moldova este 
mai rău. 

Dr. P. Tomescu: În Transnistria au fost 12.000 cazuri. Acum a regresat. 
Mareşal I. Antonescu: Am văzut: 4000 cazuri. Pentru provincia aceasta, 

unde boala este endemică şi moştenită de la ruşi, nu sunt prea multe cazuri. 
Dr. P. Tomescu: Dacă în martie şi în aprilie ne menţinem la 800-900 cazuri, 

situaţia este salvată. 
Mareşal I. Antonescu: Unde ai avut aceste cazuri? 
Dr. P. Tomescu: În toată ţara, afară de Transnistria. 
Mareşal I. Antonescu: 2.400 cazuri în şase luni, şi suntem în război. Câţi 

morţi ai avut? 
Dr. P. Tomescu: Cam 10%. 
Mareşal I. Antonescu: Din tineret? 
Dr. P. Tomescu: Nu am situaţia pe vârste. 
Mareşal I. Antonescu: În tot cazul, acum trebuie să ducem ofensiva mare în 

contra tifosului exantematic, căci la sfârşitul lui februarie şi în martie cad cei mai 
mulţi, când ies la soare. I-am spus şi lui Alexianu să aibă grijă deosebită în 
Transnistria. 

Ce este cu cererea Ministerului Muncii de a i se pune la dispoziţie efecte 
luate de la evrei? 

Dle Dănulescu, chestiunea aceasta a ucenicilor constituie o problemă destul 
de gravă. Are o latură morală, una naţională şi are şi o latură economică şi sanitară. 
Stau cu toţii într-o promiscuitate nemaipomenită. Nimeni n-are răspunderea 
educaţiei, a curăţeniei lor, a modului cum sunt hrăniţi, cum sunt supravegheaţi. 
Toate aceste elemente lăsate la voia întâmplării sunt aruncate, mâine, în viaţă, ca 
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elemente răzvrătite, în afară de faptul că majoritatea devin tuberculoşi, fiindcă sunt 
ţinuţi în condiţii neprielnice, ca hrană, aer, curăţenie. 

Te rog să iei această problemă a ucenicilor în mână, căci, altfel, voi fi nevoit 
să iau toţi ucenicii şi să-i trec la Patronaj, să se ocupe doamnele de ei, ceea ce ar 
constitui o carenţă a dvs. Vă dau încă timp în această privinţă. Am mai dat un 
semnal de alarmă, că toţi ucenicii noştri sunt ţinuţi într-o situaţie deplorabiă, pentru 
că toţi directorii şi intendenţii de acolo, întâi fură, iar în al doilea rând ii 
maltratează, căci, din moment ce furi, trebuie să recurgi la mijloace drastice, ca să 
nu se plângă. Oamenii aceştia sunt lipsiţi şi de conştiinţă şi de pregătire. Ar trebui 
să faceţi un curs de selecţionare a acestor oameni cari dirijează căminele de ucenici 
şi, în al doilea rând, să faceţi un curs, ca să le arătaţi ce au de făcut şi sub raportul 
administrativ şi sub raportul educativ. În al treilea rând, trebuie să faceţi un control 
sever, ca să vă convingeţi că măsurile luate se execută. 

Dr. C. Dănulescu: Am luat măsuri, dar în 3-4 luni nu se poate face ceea ce 
nu s-a făcut în 20 ani. 

Mareşal I. Antonescu: Nu trebuie să aşteptăm 10 ani ca să facem curăţenie. 
Dr. C. Dănulescu: Am aplicat sancţiuni unde am găsit murdărie. 
Mareşal I. Antonescu: Pentru curăţenie trebuie o zi ca să se facă. Insist în 

această privinţă, să se facă curăţenie. 
D-ta ceri paturi de la evrei pentru dotarea a 53 cămine cu copii refugiaţi din 

Ardealul cedat; aceşti refugiaţi de care trebuie să se ocupe Ministerul de Interne, 
pentru că acolo s-au făcut cuiburi de toţi aceştia cari fug din toate părţile. Sunt 
acolo dezertori, oameni fără căpătâi, cari nu muncesc, şi toţi s-au transformat în 
refugiaţi. Avem căminuri şi un comisariat al lor. De cine depinde acest comisariat? 

G-ral D. Popescu: Nu depinde de Interne. 
Mareşal I. Antonescu: Să luaţi dvs. chestiunea aceasta în mână, să vedeţi ce 

se petrece acolo, pentru că au fost localuri luate de la evrei, intr-o perfectă stare de 
civilizaţie, şi le-au adus într-un hal nemaipomenit. Am stabilit ce se petrece acolo, 
ce fel de oameni sunt acolo, pentru că sunt refugiaţi cari au luat din 3-4 locuri. A 
trecut un an şi jumătate de la catastrofa graniţelor şi cine era om, trebuia să ajungă 
să muncească pe propriile lui picioare, nu să se transforme în paraziti. Aceasta nu 
se poate. Îi puneţi în categoria vagabonzilor, şi comisariatul acesta trebuie 
desfiinţat. Toţi refugiaţii trebuiau să fie plasaţi; cine nu s-a plasat, nu se va plasa 
niciodată. 

Şi această situaţie este în toată ţara. Sunt în regiunea Aradului, în regiunea 
Turdei. Sunt şi intelectuali refugiali, cari au luat şi o moşie, şi un consiliu de 
administraţie, şi sunt şi comisari ai Guvernului. S-au instalat, şi pozează mereu în 
victime. Sunt alţii cari s-au reîntors în provinciile recuperate, şi vor să ţină şi 

locurile avute dincoace. Li s-au dat aici situaţii până vor fi repuşi în drepturile lor. 
Au fost repuşi în drepturile lor, ca proprietari de case, de moşii, de afaceri 
industriale, aşa că nu mai au ce căuta aici. 

Să terminăm cu sistemul acesta de mulgere la infinit a avuţiilor Neamului 
Românesc şi a naivităţii noastre. 
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Prin urmare, în chestiunea refugiaţilor şi în chestiunea ucenicilor să lucraţi 
împreună cu Ministerul Muncii, ca să punem regulă în toate acestea. Şi la 
căminurile de ucenici sunt cuibur: de răzvrătire, nu de muncă. 

În ce priveşte Asigurările Sociale, din situaţia prezentată de dl. dr. Dăniţă, 
am constatat că la încasări de 2.400.000.000, cheltuielile de administraţie sunt de 
400.000.000. 

Dr. C. Dăniţă: Am luat măsuri ca, începând de la I aprilie, să nu se mai 
numească nici un medic. Toţi medicii cari au 2-3 funcţiuni vor fi lăsaţi în 
disponibilitate, şi locurile vacante se desfiinţează pentru bugetul viitor. 

Mareşal I. Antonescu: S:1 lucraţi, în această chestiune, mână în mână cu 
dl. dr. Tomescu, pentru că mie îmi trebuie coordonarea eforturilor, nu dispersarea 
lor, şi apoi, dumnealui are nevoie de medici. De altfel, faceţi parte integrantă din 
Ministerul Sănătăţii, şi atunci cu atât mai mult trebuie să strângeţi rândurile. 

Dr. C. Dăniţă: Chiar acum va veni la dvs. un decret-lege prin care se 
desfiinţează toate consiliile de administraţie, la cele 25 case de asigurare, care, nu 
numai că ne împovărează din punct de vedere financiar, dar îngreunează şi bunul 
mers al serviciului nostru. 

Mareşal I. Antonescu: Profit de această ocazie ca să atrag atenţia tuturor în 
privinţa acestei plăgi, a acestor comisii, care pompează şi nu fac nici o treabă. 
Comisiile sunt făcute ca să difuzeze răspunderile. Când cineva nu vrea să-şi ia 
răspunderea, face o comisie. Aceste comisii au dus multe societăţi omeneşti la 
pieire. Sunt la Ministerul Economiei Naţionale peste 20 comisii care funcţionează. 
Nici un om, oricât de energic ar fi, n-are posibilitatea să dirijeze activitatea a 
20 comisii, când are încă atâtea direcţii de supravegheat. La dvs. sunt foarte multe 
comisii, cum erau şi la Ministerul de Interne. unde au mai dispărut. Vă rog ca 
aceste comisii să dispară din toate ministerele. Eu lucrez aici, cu toată răspunderea 
pe care o am în Stat, fără nici o comisie. 

Dr. C. Dănulescu: La Ministerul Muncii era numai o comisie, pe care am 
desfiinţat-o. 

Mareşal I. Antonescu: Cât pompau la Casa Centrală? 
P. Alexandrescu-Roman: 1.080.000. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta, pe hârtie. 
Dr. C. Dănulescu: Aceste consilii mai făceau şi mici afaceri, care le 

aduceau venituri pe căi lăturalnice. 
P. Alexandrescu-Roman: Directorii de Case se puneau la adăpostul acestor 

comisii, pentru a lucra pe contul lor propriu, şi aruncau răspunderea asupra 
comisiilor. 

Dr. C. Dăniţă: Dacă aceste asigurări nu au mers, este pentru că nu a fost un 
comandament unic, nu a fost unitate de vederi şi de lucruri. Prima măsură a fost să 
desfiinţez aceste consilii. Chiar acum câteva săptămâni am desfiinţat 52 locuri 
administrative. Pe măsură ce se vor ivi vacanţe noi, voi desfiinţa aceste posturi, 
până când voi avea echilibru. 

O altă chestiune, pentru că a venit vorba de sănătatea din mediul rural, unde 
cu am activat timp de 12 ani, chiar în judeţul Teleorman, de care aţi vorbit dvs., 

251 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



după mine numărul medicilor va rezolva problema sănătăţii mediului rural. 
Medicul trebuie selecţionat pentru mediul rural, pentru că acolo medicina este mai 
grea ca în oraş, şi de aceea medicul trebuie să aibă nu numai o pregătire 
profesională, ci şi sufletească. Medicul care se ocupă numai de partea sănătăţii nu 
va ajunge la nici un rezultat, dacă nu va colabora cu Şcoala şi cu celelalte ramuri 
culturale şi economice. 

Ar trebui studiate în mediul nostru rural instituţii sanitare, care să fie viabile 
în mediul rural, care să ţină socoteală de toate nevoile şi de toate aceste ramuri de 
activitate, nu numai de latura sanitară. O problemă acută pentru sănătatea satelor 
noastre, şi care se pune cu toată cruziJT1ea, este aceea a tuberculozei. S-a întâmplat 
să vin la Asigurările Sociale, unde să am o contribuţie specială pentru combaterea 
tuberculozei, şi aş vrea să vă împărtăşesc aceste nevoi, pentru ca să facem un front 
unic în faţa tuberculozei. 

Mareşal I. Antonescu: Nu mai pledaţi cauza, pentru că o cunoaştem. 
Dr. C. Dăniţă: Asigurările Sociale, Ministerul Sănătăţii şi Liga contra 

Tuberculozei trebuie să facem un front unic. 
Mareşal I. Antonescu: Sunt date instrucţiuni în această privinţă. Luptăm ca 

să le unificăm şi vom face o direcţiune unită. Întâi, trebuie să ne orientăm perfect 
asupra acţiunii Ligii contra Tuberculozei, a Ministerului Sănătăţii şi a celorlalte 
societăţi, şi după aceea vom ajunge la o concluzie care să fie sănătoasă şi 
definitivă, la a cărei soluţionare vom ajunge în scurt timp, din punct de vedere 
teoretic; din punct de vedere practic depinde de energia fiecăruia. 

Ole dr. Tomescu, vă rog să faceţi tot posibilul ca, în afară de Salvarsam, să 
dăm gratis, la ţară, şi medicamentul acela pentru copii, în contra dezinteriei. 
Trebuie să fie apoi cineva la sate care să fie învăţat cum să-l administreze. 

Dr. P. Tomescu: Prin surorile de ocrotire. 
Mareşal I. Antonescu: Nu intru în detaliu. Trebuie să facem această 

acţiune, pentru că pierdem, în fiecare an, I 00.000 copii, şi nu se plânge nimeni de 
aceasta. Dacă am pierdut pe câmpul de luptă 23.000 oameni morţi, toată lumea s-a 
alannat. Dar pierdem în fiecare an I 00.000 copii şi pentru ei nu facem nimic să-i 
salvăm. 

De aceea, am hotărât să fie date gratis medicamentele şi să fie administrate 
gratis de doctori. Te rog să aplici măsura chiar din anul acesta. 

Cum stăm în această privinţă? 
Dr. P. Tomescu: Avem o comisie plecată, din nou, în Germania. 
Mareşal I. Antonescu: Ce putem să preparăm la noi? 
Dr. P. Tomescu: Avem o fabrică, care acum prepară lapte condensat ş1 

diferite preparate din lapte, pentru tratamentul diariei infantile. 
Mareşal I. Antonescu: Să iei chestiunea aceasta în mână şi s-o tratezi cu 

toată energia. Să distribui medicamente cât mai repede, şi mai ales în regiunil-e 
unde mortalitatea este mai mare. 

Dr. P. Tomescu: Concomitent, trebuie să facem şi broşuri de propagandă, 
lucru care este în curs de executare. 
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Mareşal I. Antonescu: Trebuie făcută educaţia cuiva de la sat. Învăţătorii şi 
învăţătoarele ar fi cei mai indicaţi să se ocupe de aceste lucruri. Am putea să 
salvăm mai mult de jumătate din copiii pe cari îi pierdem în fiecare an. Şi trebuie 
să socotim că printre aceştia cari pier ar putea să fie oameni de valoare, chiar 
geniali, dacă ar fi ajutaţi să trăiască. 

Dr. C. Dăniţă: O altă chestiune. Noi am luat hotărârea să ne aprovizionăm 
cu medicamente direct din Germania şi din celelalte ţări, şi am cere să ni se acorde 
şi nouă, ca şi Ministerului Sănătăţii, scutiri de vamă pentru aceste medicamente. 
Avem şi noi spitale pentru răniţi. 

Mareşal I. Antonescu: Nu este o soluţie acordarea de scutiri de vamă, când 
se deschide o poartă abuzurilor. Mai bine plătiţi, şi vă ajutăm dându-vă 
contravaloarea taxelor sub altă formă. Aşa fac şi cu Ministerul Sănătăţii; nu mai 
acord nici o scutire de vamă. De la Regele ţării şi până la ultimul cetă.ţean, trebuie 
să intrăm pe făgaşul normal. D-ta să-mi spui: Am plătit pentru medicamente atâtea 
taxe la vamă, şi eu dau ordin Ministerului Finanţelor să fie restituite. Altfel, 
deschidem o poartă abuzurilor, pe care nu mai putem să o închidem. 

Ce este cu principiile pentru întocmirea Decretului-lege asupra chiriilor? 
C. Stoicescu: Aş dori ca chestiunea să fie dezbătută şi în faţa dlui ministru 

de Finanţe şi a dlui ministru al Economiei Naţionale, pentru că fiecare are puncte 
de vedere deosebite. 

Mareşal I. Antonescu: Te rog, dacă poţi, să-i întruneşti chiar azi, după-masă, 
la d-ta sau la unul din dânşii, să stabiliţi principiile, pentru că nu mai avem decât o 
săptămână. Eu pot să dau directive în linii generale. În principiu, nu trebuie să 
scumpim viaţa, însă nu-i mai puţin adevărat că, deoarece toate ramurile de 
activitate au beneficiat de sporuri, nu putem merge la infinit, ca să ruinăm o 
categorie de oameni, cari şi-au băgat banii în case. Trebuie să le acordăin un spor, 
însă trebuie să fiţi foarte atenţi, fiindcă nu trebuie să vină toţi proprietarii la acest 
spor. Sunt unii cari au închiriat recent casele şi deci au beneficiat de sporul datorit 
liberei tranzacţii. Acum, aceştia pleacă de la altă bază decât aceia cari au închiriat 
acum 5, 6, 7 ani, când viaţa era normală. Cred că acordând sporurile de chirie, la 
care au dreptul proprietarii, este crept să ţineţi socoteala de data când au încheiat 
contractu I. 

C. Stoicescu: Aş fi dorit de la dvs. o altă preciziune. Ministerul Economiei 
Naţionale cere ca contractele să fie prelungite pe mai mult decât până acum. Ştiţi 
că, de acord cu dvs., am prelungit contractele din 6 în 6 luni. Comercianţii cer o 
prelungire mai lungă. · 

Mareşal I. Antonescu: Cred că au dreptate. Nu se poate ca, din 6 în 6 luni, 
să fie turburaţi prin discuţii. Suntem angajaţi într-o epocă destul de tulbure, care va 
dura. Nu putem spune că războiul acesta, care s-a întins pe toată planeta, se va 
termina într-o zi sau alta. Se poate termina mai curând decât ne aşteptăm, dar, după 
toate aparenţele, date fiind forţele angajate în luptă, el va dura; este un război de 
uzură. 

Atunci, este o problemă nu numai de război, dar şi de după război, pentru că 
chiar după război consecinţele de azi vor lucra, mai grav decât azi, şi trebuie să 
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luăm măsuri pentru liniştirea diferitelor clase sociale. Dacă pui pe negustori să 
schimbe contractul din 6 în 6 luni, trăiesc tot timpul în provizorat. Nici chiar o 
familie nu se poate ca după 6 luni să fie la discreţia proprietarului. Cunoaşteţi bine 
metodele întrebuinţate de proprietari ca să scape de chiriaşi, când le fac fel de fel 
de şicane. Prelungiţi contractele. 

C. Stoicescu: Cât timp? 
Mareşal I. Antonescu: Este o chestiune de judecat cu Ministerul de Finanţe. 

Dar cred că 6 luni nu este suficient. 
C. Stoicescu: Proprietarii sune de acord să se prelungească pe un termen mai 

lung, dar cer un spor mai mare. Dacă am prelungit pe un termen scurt, a fost ca să 
nu acordăm un spor prea mare. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie să ajungem, în Statul acesta - ceea ce am 
cerut şi Economiei Naţionale şi Finanţelor - la un indice de viaţă care să lucreze 
automat în toate ramurile de activitate: s-au scumpit salariile, să se scumpească, cu 
acelaşi coeficient, toate, în mod autc,mat. Trebuie să ajungem la un automatism din 
acest punct de vedere, ca să fie o dreptate socială. 

C. Stoicescu: Voi studia cu dânşii chestiunea şi vom vedea ce este de făcut. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să vedeţi cu cât s-a scumpit viaţa şi 

standardul de viaţă al funcţionarului. Am spus că nu se vor spori chiriile, dar le-am 
făcut alte avantagii. În unele cazuri, le-am dublat salariile. Aceasta nu însemnează 
că pentru ei le-am acordat condiţii fericite de viaţă. Din contra, sunt nişte 

nenorociţi, şi vreau să fac mai mult, dar nu pot. Fac eforturi în această direcţie, ca 
să asigur un standard de viaţă mai ridicat pentru cei cari îl au scăzut în aşa hal, 
încât duc o viaţă de mizerie, care le compromite sănătatea şi posibilitatea de 
muncă. 

C. Stoicescu: În ce priveşte excepţiunile, care se cer din toate părţile, până 
acum principiul era: cât mai puţine excepţiuni; în general, prelungire pentru toată 
lumea. 

Mareşal I. Antonescu: Şi acum tot aşa. Legea pe care am făcut-o noi în 
septembrie a făcut dovada că a fost o lege mai mult sau mai puţin bună, după 
numarul de procese Io coro o dat 11-!lştero. După informaţiile noastre, numărul do 

procese care au fost în toată ţara, pe baza acestei legi, nu este decât de 160. 
C. Stoicescu: Din cauză că nu s-au creat excepţii. 
Mareşal I. Antonescu: Şi această lege a fost făcută în două săptămâni. Am 

dezbătut-o, cu Mihai, zi şi noapte. Am mai întrebat în dreapta şi în stânga, am fixat 
principile generale şi s-a făcut dovada că sunt foarte sănătoase. 

C. Stoicescu: Menţinem principiile. 
Mareşal I. Antonescu: Nu faceţi excepţii, pentru că deschideţi poarta 

certurilor între cele două părţi şi daţi pe seama Justiţiei o serie de procese în plus. 
Să facem dreptate şi pentru proprietari. Trebuie să ţinem seama şi de nevoile 

lor. Scumpiţi chiriile, în sensul ca să contribuie chiriaşul cu jumătate din sporul de 
taxe şi sporul de combustibil. Dar nici aceasta nu este drept, că dacă are cineva un 
singur chiriaş, cota care îi revine este una, şi dacă are zece chiriaşi este altă cotă. 

C. Stoicescu: Nu, căci se împarte între toţi. 
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Mareşal I. Antonescu: Am pus pe rapoartele trimese de d-ta că le vom 
discuta, dle Petrescu. Să treci pe la mine. Dacă vrea, să vină şi dl. Petrovici, dar ştiu 
că le discutaţi în acord. Nu le pun în dezbatere, căci este târziu. Totuşi, sunt unele 
lucruri neapărat necesare să intre în atribuţia dvs. 

Domnilor, mi s-a semnalat un fapt destul de dureros, dacă nu chiar tragic 
pentru noi: doamna Forţu de la Consiliul de Patronaj, o persoană care pune foarte 
mult suflet în îngrijirea săracilor şi răniţilor, s-a dus la Gara de Nord, cu un grup de 
invalizi cari plecau spre casele lor, ca să-i conducă şi să-i ajute să se suie în tren. 
Mergând pe peronul gării, invalizii aceştia s-au întâlnit cu un grup de consăteni de 
ai lor, cari, cum i-au văzut, au început să strige la ei: schilozilor, şchiopilor, nu vă e 
ruşine să vă duceţi acasă aşa? Invalizii au început să plângă şi nu s-a găsit nimeni 
acolo, şi nici d-na Forţu n-a avut destulă prezenţă de spirit, ca să cheme pe cineva 
şi să aresteze pe ţăranii aceia. 

Aceştia sunt sau agenţi comunişti, sau oameni cu o mentalitate nenorocită. 
Ţăranul nostru este sălbatec, n-are sentimentul de milă, dar să mai aprecieze fapta 
omului care s-a sacrificat pentru ţară; îl descurajează, îl jigneşte, îl umileşte în halul 
acesta. 

Eu am dat o dispoziţie pe cale administrativă, ca toţi invalizii, orfanii şi 

văduvele să fie trataţi în mod special şi să li se dea, totdeauna, locul de cinste, la 
care au dreptul din cauza sacrificiilor făcute de ei, de părinţii sau de soţii lor. Am 
făcut un apel călduros la Şcoală şi la Administraţie, ca să fie atente pentru 
executarea acestei dispoziţii, care are un rost educativ, pentru că, cu ajutorul ei, 
vreau să formez generaţiile viitoare de oameni cumsecade şi de patrioţi, ca să-şi 
facă datoria faţă de Neam, aşa cum nu şi-a făcut-o altă generaţie. 

Trebuie să vă ocupaţi foarte serios de această problemă. Invalizii, odată 
reîntorşi la casele lor, să nu ajungă batjocura consătenilor lor, aşa cum s-a 
întâmplat într-unele sate în războiul trecut. Am cunoscut în Moldova cazuri când 
unii invalizi, reîntorşi din spitale, erau daţi afară din casă, de femeile lor. Am 
cunoscut un invalid care era gonit de nevasta lui şi silit să doarmă în claia cu fân, în 
timp ce în casă nevasta dormea cu amantL1I ei. Astfel de lucruri nu trebuie să se mai 
întâmple. Pentru aceasta trebuie să intervină autoritatea jandarmului şi educaţia 
Şcolii. 

Pe de altă parte, vreau să rog pe dl. ministru al Justiţiei să facă o lege, prin 
care să împiedice femeile să divorţeze de bărbaţii lor, cari şi-au lăsat pe câmpul de 
luptă o mână sau un picior, pedepsind, în acelaşi timp, foarte drastic pe cei cari 
maltratează pe invalizi, pe orfani sau pe văduve. Vă rog să vă gândiţi la această 
problemă. Şcoala şi Administraţia să ia toate măsurile pentru ca, în sate, invalizii să 
fie foarte bine primiţi şi trataţi cu toată atenţia la care ei au dreptul. Iar dacă se mai 
întâmplă fapte ca acel semnalat în Gara de Nord, jandarmul să intervină, cu 
autoritatea lui, şi să pună mâna în ceafa celui care face un asemenea act. 

Deci, până când va veni legea, ca să vedem în ce sens urmează să fie 
rezolvată problema, vă rog să luaţi măsuri ca asemenea lucruri tragice să nu se mai 
repete. Ministerul de Interne să ia măsuri în gări, şi mai ales în Gara de Nord, şi, 
dacă se mai produc astfel de fapte, vinovaţii să fie imediat arestaţi. Dacă i-aş fi 
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prins pe aceia, i-aş fi făcut şi pe ei, numaidecât, schilozi, ca să-i învăţ minte şi să-i 
dau exemplu pe ţară. 

Dr. C. Dănulescu: Ole Mareşal, vă rog să-mi permiteţi să fac o rectificare. 
S-a spus aici că cheltuielile făcute pentru Consiliile de Administraţie ale Caselor de 
Asigurare au fost, în total, de un milion lei. Or, realitatea este că această sumă s-a 
cheltuit numai pentru Consiliul de Administraţie al Casei de Asigurare din 
Bucureşti, într-un an de zile. Pentru toate Consiliile de Administraţie s-a cheltuit, 
într-un an, 90.000.000 lei. 

Mareşal I. Antonescu: Vă asigur că s-a cheltuit şi mai mult; s-a ajuns poate 
la 30 sau la 40 milioane lei. 

P. Alexandrescu-Roman: Pe hârtie, numai pentru Consiliul de Administraţie al 
Casei de Asigurare din Bucureşti s-a cheltuit, într-un an, I .OOO.OOO lei. 

Mareşal I. Antonescu: Trec acum la chestiunea refugiaţilor. D-na Veturia 
Manuilă, care pune foarte mult suflet în ajutorarea celor săraci şi care are şi suflet 
de femeie, nu numai de funcţionară, a prezentat soţiei mele o listă de oameni lipsiţi, 
cari au fost ajutaţi cu efecte de îmbrăcăminte şi încălţăminte. Unii dintre ei însă 
le-au vândut. Vă dau lista acestora, ca să-i urmăriţi, să-i prindeţi şi să-i trimiteţi în 
lagăr. Când s-au făcut cercetări, au fost găsiţi la căminele de refugiaţi foarte mulţi 
vagabonzi. N-am ajuns să mă duc şi pe acolo, aşa cum am fost la Azilul de Noapte, 
unde sper că s-a făcut ordine. De acolo, toţi vagabonzii plecau, la miezul nopţii, şi 
făceau fel de fel de tâlhării prin oraş. 

G-ral C. Vasiliu: I-am trimes în lagăr şi pe ceilalţi doi, cari şi-au vândut 
hainele primite de la Consiliul de Patronaj. 

Mareşal I. Antonescu: Dvs., dle doctor Dănulescu, cereţi să vi se pună la 
dispoziţie efecte de caz.armament luate de la evrei, pentru dotarea a 53 cămine cu 
copii refugiaţi din Ardealul cedat. 

Dr. C. Dănulescu: Ne trebuiesc aproape 900 paturi pentru noile servicii 
spitaliceşti, pe care le-am înfiinţat şi pe care le vom mai înfiinţa. 

Mareşal I. Antonescu: lată ce dispoziţie am luat. D-ta n-ai fost de faţă la 
Consiliul cu guvernatorii Basarabiei, Bucovinei şi Transnistriei. În Transnistria se 
găseşte. acum. o fabrică de paturi în funcţiune şi I O.OOO de paturi disp_onibile. Am dat 
ordin ca aceste paturi să fie puse la dispoziţia spitalelor din ţară. În primul rând, 
trebuiesc satisfăcute cererile spitalelor de răniţi şi apoi ale celorlalte spitale - era 
vorba ca din aceste paturi să dăm şi pentru recruţi, dar problema aceasta a fost 
rezolvată - şi numai după acestea vin şi căminele d-tale. 

Chestiunea aceasta trebuie tratată cu dl. Alexianu. Poate că dânsul îţi va da 
din paturile care se fabrică acum în Transnistria. Să nu aştepţi să-ţi dăm din cele 
luate de la evrei, pentru că atunci se ajunge să ai un amestec de paturi, diferite unul 
de altul. 

În ceea ce priveşte concentrarea serviciilor medicale şi sanitare la ministerul 
dvs., suntem de acord, dle dr. Tomescu. 

I. Petrovici: Ole Mareşal, vă rog să-mi îngăduiţi, cinci minute, pentru o 
chestiune care n-a fost pusă la ordinea zilei. Există, de foarte mulţi ani, o Casă de 
Credit şi Ajutor a Corpului Didactic, aşa cum există şi la militari, şi la magistra~. şi care ... 
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Mareşal I. Antonescu: ... a fost prost administrată. 
I. Petrovici: Acum, natural, dacă este vorba să se schimbe conducerea, şi 

administraţia să devină mai bun~L, nimeni nu se poate opune; dar este vorba de 
altceva: la Ministerul de Finanţe se pregăteşte un proiect de lege pentru crearea 
unui Institut Central de Asigurare şi Credit, care face să dispară această Casă de 
Credit a Corpului Didactic, dar nu face acelaşi lucru cu Casa de Credit a Oştirii şi 
nici cu Casa de Credit a Magistraţilor. 

C. Stoicescu: Se desfiinţează şi Casa de Credit a Magistraţilor. 
Mareşal I. Antonescu: Societatea aceasta nu va lua o fonnă definitivă până 

când nu vom pune în discuţie legea, pe care n-o vom iscăli imediat ce ne va fi 
prezentată. 

I. Petrovici: Iată, să vă dau un singur exemplu: în trecut, Casa de Credit a 
Corpului Didactic primea de la profesori depuneri pennanente, la care dădea o 
dobândă de 2%. Capitalul acesta era speculat de Casa de Credit. În al doilea rând, 
Casa împrumuta pe profesori, luând o dobândă de 5%. Acum, Casa_ de Credit a 
Corpului Didactic nu mai are capital propriu; îi pune la dispoziţie acest Institut, 
capital, cu 4%. Şi când împrumută el pe profesori, se mai adaugă anumite interese 
şi câştiguri ale acestui institut, în aşa fel că dobânda pe care o vor plăti profesorii la 
împrumuturi va fi cu mult mai mare decât cea plătită de ei până acum. 

În principiu, cred că nu este bine să se desfiinţeze un institut verificat şi 
vechi, chiar dacă, pe alocurea, n-a fost bine administrat şi să dispară într-un institut 
nou, despre care nu se ştie, în definitiv - viitorul va arăta - ce venituri şi ce 
eficacitate va avea. De aceea, toată dăscălimea de la mine ar cere ca să fie 
exceptată şi Casa Corpului Didactic, aşa cum a fost exceptată şi Casa de Credit a 
Armatei. 

Mareşal I. Antonescu: Nu ştiu dacă va fi exceptată. Noi vrem să facem un 
Institut de Asigurare, pentru ca atunci când un funcţionar iese la pensie, să aibă 
posibilitatea să treacă, în această fază a vieţii, în condiţii mai omeneşti, din punct 
de vedere financiar, decât trece astăzi. Pe această cale, se caută să se asigure 
pensionarilor şi familiilor lor o sumă de bani şi o locuinţă, în momentul pensionării 
- ceea ce n-aveţi posibilitatea să faceţi cu Casa dvs., care, aşa cum am spus, a fost 
prost administrată, un adevărat d-ezastru. Şi noi ne-am administrat rău, în unele 
cazuri, dar nu atât de dezastruos. S-au petrecut la Casa Corpului Didactic lucruri 
ruşinoase, mai ales pentru corpul profesoral. 

I. Petrovici: Cunosc chestiunea. 
Mareşal I. Antonescu: Şi atunci, legea aceasta vine cu această reformă. 

Dacă legea a fost făcută, răsturnând unele lucruri bune, vom vedea· atunci când o 
vom lua în discuţie. Nu mă grăbesc cu legile mari, care creează situaţii definitive 
pentru viitor; nu semnez uşor legile de bază ale acestui regim. 

Şedinţa se ridică la ora 14, 15. 

Stenografi: D. Fierăscu şi D. Dumitrescu ... 
D.A.N.I.C..fond P.C.M. Cabinetul Ion Antonescu, d.1· 496 (fost 472), vo/./11942.f 234- 311. 
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8. 1942 martie 7. Se discută despre stabilirea preţurilor munci Ier 
agricole şi ale produselor agricole. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

de sâmbătă, 7 martie 1942 

Şedinţa se deschide la ora 11, 30, sub preşedinţia dlui Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Au participat d-nii: g-ral I. Sicbitiu, ministrul Agriculturii şi Domeniilo~; 
C. Stoicescu, ministrul Justiţiei; I. Marinescu, ministrul Economiei Naţionale; 
g-ral C. P:mtazi, ministrul Apărării Naţionale; Aurelian Pani, subsecretar de Stat 
la Ministerul Agriculturii şi Domeniilor; g-ral C. Constantin, subsecretar de Stat 
al Aprovizionării Armatei şi Populaţiei Civile; dr. Sergiu Băcescu, secretar 
general la Subsecretariatul de Stat al Muncii; Paul Horia Suciu, secretar general la 
Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării; Gh. Minescu, director general al 
I.N.C.0.0.P.-ului. 

Mareşal I. Antonescu: Ce ai făcut cu sămânţa, dle g-ral Constantin? 
G-ral C. Constantin: Sămânţa nu este la mine; este la Ministerul 

Agriculturii. 
A. Pană: N-a ajuns, din cauza Căii Ferate. S-a întârziat cu transportul. 
Mareşal I. Antonescu: Nu se strică sămânţa? 
A. Pană: Nu. 
Mareşal I. Antonescu: Ce ai făcut cu porumbul din Basarabia, dle Pană? 
Ai vorbit cu dl. g-ral Voiculescu? 
A. Pană: Nu, n-am vorbit. 
Mareşal I. Antonescu: De ce n-ai vorbit aseară? Trebuia aseară să-i 

vorbeşti. Ceea ce s-a pierdut odată, e pierdut definitiv. 
Domnilor, ne-am întrunit asHizi, aici, pentru chestiunea stabilirii preţurilor 

muncilor agricole. Ce aţi făcut? 
G-ral C. Constantin: Ole Mareşal, inainte ca să arate, ln detalii, dl. secretar 

general, Suciu, cum s-a tratat problema preţurilor muncilor agricole, să-mi 

permiteţi să vă expun, în câteva cuvinte, cadrul general în care noi am privit 
problema. 

Mareşal I. Antonescu: Cadrul general l-am fixat. Am spus să se stabilească 
un echilibru, procedându-se treptat, pe etape, fiindcă nu se poate face dintr-o dată 
totul. Este a doua etapă aceea pe care o parcurgem acum. Trebuie să fie un 
echilibru între muncă, între preţul muncii, pretul produselor agricole şi preţul 

produselor industriale de mare consum. Aceasta este toată problema: să-mi găsiţi 
ca curbele, pe care mi le-aţi prezentat, reprezentând munca, produsul agricol şi 

produsul industrial să se suprapună; curbele reprezentând preţurile acestor trei 
elemente să se suprapună. Când am stabilit lucrul acesta, atunci avem linişte în 
Ţara Românescă. 
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De aceea, trebuie să faceţi, întotdeauna, efortul acesta ca să avem un index 
de scumpete al fiecărui articol, ca să le ţinem pe toate suprapuse, ca toate aceste 
trei curbe să se suprapună una peste alta. Şi în cadrul fiecărei curbe, pentru că sunt 
mai multe produse, şi acolo trebuie să menţinem acelaşi principiu. Trebuie, adică, 
să fie o proporţie în cadrul fiecăruia din aceste trei elemente: preţul muncii, al 
produselor agricole şi al celor industriale. Să fie o proporţie normală, ca în 
timpurile normale. Aceasta este toată problema care trebuie să fie tratată de dvs. 
Aceasta este ceea ce trebuie să urmăriţi. Simplu, ca ziua. 

G-ral C. Constantin: Să trecem direct la metoda de lucru pe care am admis-o. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă nu vom ţine în mână materia primă - fiindcă 

de acolo trebuie să începem dacă vrem să dirijăm preţurile - dacă nu vom ţine în 
mână preţul muncii, dacă nu vom ţine în mână preţul produselor agricole şi nu vom 
ţine nici pe acela al produselor industriale, nu vom putea face nimic. Dar trebuie să 
începem de la materia primă. 

Dacă tratăm preţurile la Obor, sau la cutare prăvălie, sau la jidani, n-am făcut 
nimic, nu ne duce la nici un rezultat. Noi trebuie să mergem la origine, la materia 
primă, care este preţul la grâu, la porumb, la produsul solului, la produsele 
industriale de mare consum - produsele de lux nu mă interesează - acolo trebuie să 
mergem, dacă vrem să avem un r1!zultat. Dar noi am mers în prăvălii cu controlul, 
pentru că n-am mers unde trebuie să mergem. 

G-ral C. Constantin: Ajungem să comparăm nişte preţuri, din care unele nu 
se pot şti. Astfel, în ce priveşte materia primă, pentru produsele industriale, aceasta 
este partea cea mai dificilă pentru noi, pentru că n-o avem noi, trebuie s-o 
introducem şi, de multe ori, cu preţuri ceva mai mari, care influenţează, în felul 
acesta, şi preţurile celelalte. 

Mareşal I. Antonescu: Problema este aceea pe care v-am arătat-o: trebuie să 
ajungeţi la suprapunerea celor tn!i curbe. Sigur că sunt dificultăţi. Dacă n-ar fi 
dificultăţi, n-ar trebui să ne ocupăm noi de problemă. O problemă <se> naşte 
tocmai din dificultăţile intervenite, şi rostul nostru este tocmai să rezolvăm aceste 
dificultăţi şi să soluţionăm, astfel, şi problema. 

Să citească raportul, dl. Suciu. 
P. H. Suciu: Problema s-a pus cum aţi dat dvs. instrucţiunile, ca să stabilim 

acea armonie între preţuri, de care aţi vorbit. Vă înfăţişez rezultatele la care s-a 
ajuns. Sunt preţurile produselor agricole în Ţara Românească, acelea care 
determină şi pe cele industriale. Putem ridica puţin preţurile agricole, putem să 
comprimăm preţurile industriale şi, în felul acesta, să se calce acele divergenţe 
existente. Plecând de la materia primă - şi fiindcă suntem într-o ţară agricolă, cu 
80% populaţie agricolă, trebuie să pornim de la produsele agricole, cu tendinţa de a 
putea să adoptăm preţurile industriale acestor preţuri agricQle - plecând de la 
această materie primă, vom putea să stabil im armonia între preţuri. 

Mareşal I. Antonescu: N-a fost chemat şi dl. dr. Dănulescu? 
S. Băcescu: Sunt eu în locul d-sale. 
P. H. Suciu: Pentru ca să putem stabili, nu fragmentar, ci măcar înăuntrul 

sectorului agricol, armonia între preţurile produselor agricole şi industriale, pentru 
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ca să nu mai rezolvăm când una, când alta din aceste probleme, ci problema h 
întregime, am pornit de la acest lucru: preţul grâului şi preţul porumbului pGt 
determina, prin corelaţie faţă de ceea ce a fost în anii precedenţi pentru toate 
celelalte produse agrare, de aici por1ind, plecând de la această bază, aceste preţuri 
pot detennina: preţurile produselor industriale. Dar lucrul acesta se poate face mai 
ales pornind de la o altă problemă - noi ne ocupăm de aspectul economic, pe dvs. 
vă preocupă aspectul politic şi social al problemei - şi anume, pornind de la fixarea 
preţului pâinii, care nu se poate face numai pe considerente pur economice. De 
aceea, preţul grâului, în genere, va fi detenninat de preţul pâinii. 

Am plecat de la nivelul preţului grâului. Preţul grâului este de 11 O.OOO lei 
vagonul; pentru că nu vorbesc de prime, întrucât primele nu reprezintă decât ceea 
ce pierde grâul prin uscare, prin înmagazinare, prin manipulare. Deci 110.000 lei 
vagonul este preţul real, primele servind să compenseze ceea ce se pierde la grâu. 

Mareşal I. Antonescu: Primele compensează mai mult. Nu pot să fie 
pierderi de 20%. 

G-ral C. Constantin: Au fost prime de încurajare. 
Mareşal I. Antonescu: Nu se poate ca un vagon de grâu să sufere o pierdere 

de 20.000-30.000 lei la vagon, de astă-vară, şi ca preţul să fie numai 11 O.OOO lei. 
P. H. Suciu: Aceasta este din punctul de vedere al nivelului preţului grâului. 

Este nivelul preţului grâului, care se poate determina prin corelaţia între ceea ce au 
reprezentat ovăzul şi orzul faţă de preţul grâului în anii normali. Se pot detennina, 
în raport cu acestea, celelalte preţuri, pe baza acestei corelaţii. 

În al doilea rând, fixând nivelul preţului grâului ca etalon pentru măsurarea 
celorlalte produse agricole, înăuntrul preţului grâului se poate detennina preţul 
muncii. Făcând acest studiu pentru trecut.am constatat că preţul muncilor agricole 
reprezintă 10% din preţul grâului. V-am prezentat şi nişte diagrame ... 

Mareşal I. Antonescu: Sunt făcute pe scări diferite şi nu reprezintă 
realitatea. Am primit diagramele, însă sunt făcute la scări diferite, ceea ce nu dă o 
imagine exactă. Ai d-ta aici, în aceste diagrame, o scară până la I 00, alta până la 
I OOO, altă scară de la 1 OOO la 2000, aşa încât proporţiile nu mai sunt egale şi 

comparaţia nu se poate face. Induc în eroare. Când mi le-ai arătat, am văzut că este, 
mai mult sau mai puţin, un echilibru, dar, când m-am uitat la scară, am văzut că 
este o diferenţă între scările diagramelor şi deci induc în eroare. 

D-ta eşti matematician, Constantin. Nu este aşa? 
G-ral C. Constantin: Da, dle Mareşal, dar nu le-am văzut. 
Mareşal I. Antonescu: Serviciul d-tale mi le-a dat. 
G-ral C. Constantin: A fost chemat, separat, dl. Suciu la dvs. 
P. H. Suciu: Faţă de nivelul preţului grâului, determinăm, în raport cu acest 

nivel, care trebuie să fie preţul muncii cu braţele, preţ care serveşte de preţ pilot 
pentru determinarea tuturor preţurilor produselor agricole, preţ reprezentând circa 
I 0%, e media pe ultimii 1 O ani, din preţul grâului. Deci va fi I 0% faţă de preţul de 
I I O.OOO lei vagonul de grâu. S-a luat media, însă între ceea ce a fost preţul 

astă-vară, adică 110.000 lei vagonul de grâu, şi preţul după acordarea de prime de 
încurajare, adică I 30.000 lei vagonul de grâu, ceea ce înseamnă I 20.000 lei 
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vagonul de grâu, sau 1200 lei suta de kg, la care s-a calculat 10%, cifră ce 
reprezintă preţul muncii unui bărbf\t, cu bratele, pe o zi, adică 120 lei. Aceasta este 
norma de calculare; acesta este preţul pilot pentru muncile agricole, preţ stabilit în 
cadrul preţului grâului. De la acest pret pi lot se calculează celelalte preţuri 
succesive. Aceasta este metoda de calcul, care ar fi foarte obiectivă pentru 
determinarea preţurilor. 

Pentru ca să nu se facă vreo obiecţiune, că preţul acesta ar fi departe de 
realitatea de astăzi, am făcut o serie de verificări, trei verificări. Am căutat să 
comparăm acest preţ al muncitorilor cu braţele - din care, foarte simplu, pe baza 
unui procentaj, putem determina preţul muncii cu carul, la arat etc. - şi am făcut 
compararea preţului muncilor agricole cu nivelul costului vieţii şi cu nivelul 
salariilor industriale. V-am înfăţişat, în raport, care este metoda de calcul. V-am 
prezentat, ca să fie mai scurt, rezultatul la care am ajuns, după calculele de 
corelaţie a preţurilor muncilor agricole în cadrul preţului grâului, şi am ajuns, după 
cum vă spuneam adineauri, la preţul de 120 lei pe zi pentru munca cu braţele a unui 
bărbat; iar pentru munca cu un car, la 400 lei pe zi. Ceea ce reprezintă 3,5 - aceasta 
este corelaţia, aceasta este proporţia. De aici se pot detennina toate celelalte. 

Mareşal I. Antonescu: Car cu două animale? 
P. H. Suciu: Da. Dacă calculăm comparativ cu costul vieţii - în costul vieţii 

intrând şi alimentele şi îmbrăcămintea şi toată gama de nevoi din bugetul ţăranului, 
buget pe care vi-l prezentăm după Institutul de Cercetări Agronomice; dl. prof. 
Cornăţeanu a lucrat la 750 de întreprinderi agricole, în diferite regiuni, în 
Transilvania, în Moldova, in Dobrogea, şi a făcut studii asupra acestor 750 de 
întreprinderi, pentru un studiu cerut de Institutul National de Agricultură de la 
Roma, pentru a detennina care sunt cheltuielile pe care le au, care este proporţia în 
care intră fiecare articol, de exemplu, fierul etc., în întreg bugetul respectiv - dacă 

facem această comparaţie - şi aceasta este prima verificare făcută - dacă acest cost 
al vieţii îl comparăm cu nivelul preţurilor muncilor agricole, stabilit după metoda 
de adineauri, revine tot la aceeaşi proporţie: 120 lei costul pe zi pentru munca cu 
braţele, a unui bărbat, şi 400 lei pe zi pentru munca cu carul. Aceasta este o primă 
verificare. 

Am făcut apoi o altă verificare, după calculul cu nivelul salariilor industriale, 
faţă de nivelul preţurilor muncilor industriale. S-a constatat acest lucru: că salariile 
industriale, faţă de preţurile pe care le propunem noi, sunt inferioare preţurilor 
muncilor agricole. După acest nivel al salariilor industriale, ar trebui să fie fixat 
preţul muncilor agricole, nu la 120 lei ziua cu braţele, ci numai la 90 lei. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, este o diferenţă între plata muncii la ţară şi 
preţul muncii la oraş. 

P. H. Suciu: Da. Preţul care s-a propus, în raport cu preţul grâului, când era 
110.000 lei vagonul, preţ care, urcându-se, ne-a dat media de 120.000 la vagon, 
preţ care corespunde cu nivelul ridicării vieţii. preţ care însă este superior nivelului 
salariilor din industrie. 

Mareşal I. Antonescu: Şi ar trebui să fie invers. 
P. H. Suciu: Nu. În felul acesta, mărim puterea de cumpărare a ţăranulu_i. 
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Mareşal I. Antonescu: Dar lucrătorul de la oraş are viaţa mai scumpă, şi 

primeşte mai puţin. 
P. H. Suciu: Nu reprezintă decât a zecea perte ... 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să ţinem socoteală că lucrătorul de la oraş 

trăieşte într-un mediu mai scump pentru el, decât cel de la ţară, care are şi alte 
posibilităţi de trai, precum şi alte nevoi. 
· P. H. Suciu: Problema preţurilor pentru muncitorii de la oraş se rezolvă sub 

alt aspect. Trebuie ca, la fabrici, să se rezolve pa cale de aprovizionare la preţuri 
fixe. In felul acesta, li se vine, indirect, în ajutor. 

Concluzia noastră este: trebuie să se ţină seama de corelaţia dintre preţurile 
produselor agricole şi preţurile muncilor agricole, fixându-se la 120 lei ziua pentru 
muncitorul cu braţele, preţ care este confirmat şi de către nivelul costului vieţii 
ţăranului; şi fixându-se la 400 lei munca pe zi pentru lucrul cu un car. Faţă de 
preţul anului anterior, ca sl vedem şi comparativ cu realitatea care este situaţia 
- aceasta este o altă verificare - rezultă că salariul efectiv, plătit în anul 1941, după 
Ministerul Agriculturii, ar fi ceva mai mic decât acela pe care ii propunem noi: 120 
lei şi 400 lei. 

Mareşal I. Antonescu: Cifra de 120 lei este luată teoretic, ori este o cifră 
reală? Ţăranul, cu preţul acesta a lucrat? 

P. H. Suciu: A lucrat, anu I trecut, cu 100 lei. Concluzia este aceasta: 
Preţurile pe care le propunem noi acum reprezintă, la munca cu braţele a 
muncitorilor, un spor de 20% faţă de preţul mediu de anul trecut şi de 33%, la 
munca cu carul. 

În această situaţie - deşi acesta este un preţ mediu pe toată ţara, fiindcă 
există regiuni în care munca este mai intensivă şi alte regiuni în care este lipsă de 
braţe; în Transilvania este altă situaţie, alt randament în agricultură, iar în 
Dobrogea este lipsă de braţe - în această situaţie, este necesar de a se da un surplus 
de preţ, adică nu propriu-zis un surplus de preţ, ci să se creeze mai multe regiuni în 
ţară - după cum sunt regiuni de şes, din şesul Dunării, regiuni de munte, regiuni de 
coline - unde preţul muncilor să difere faţă de preţul din regiunile unde populaţia 
este mAi rAră . , , 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta înseamnă că d-ta fixezi preţul muncii pe 
regiuni. 

P. H. Suciu: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Dar dai ţăranului, tot pe regiuni, ceea ce îi trebuie ca 

să trăiască? Fiindcă, dacă eu îl plătesc mai puţin într-un loc, pentru că am surplus 
de braţe, dar ii vând materiile de care are nevoie, el şi familia lui, la acelaşi preţ, 
atunci, de unde acoperă diferenţa<> Şi dacă în acel loc este surplus de braţe, 

înseamnă că acolo nu este teren agricol destul, şi atunci el trebuie să cumpere din 
altă parte ceea ce are nevoie. 

P. H. Suciu: Se întâmplă însă altceva: dăm preţ mai mare în regiunea întâi, 
pentru ca, prin diferenţă de preţ, să ducem braţele unde este lipsă. 

Mareşal I. Antonescu: Preţul mai mare îl dai la munte? 
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P. H. Suciu: Invers. În Transilvania şi Dobrogea preţul este mai mare, 
fiindcă acolo este lipsă de braţe. Cei de la munte sunt angajaţi de proprietarii din 
regiunile de la Dunăre sau de Băriigan, unde se duc să lucreze. 

Mareşal I. Antonescu: Iată ce am să-ţi spun în privinţa aceasta. Eu am trăit 
în Anglia în epoca cea mai grea pentru poporul englez, în timpul marei greve din 
1925, grevă care a durat 15 zile, grevă care a surprins Guvernul de atunci, Baldwin, 
grevă care a ţinut două săptămâni. A fost cu atât mai primejdioasă, cu cât Guvernul 
nici nu se aştepta la ea. 

Ei bine, în acel timp, Londra reprezenta o populaţie de 7 milioane locuitori, 
cât întreaga Ţară Românească înainte de 1918, fiindcă Vechiul Regat avea 7 
milioane de locuitori. Pentru aprovizionarea Londrei, trebuiau să intre zilnic în 
Capitală l O.OOO de trenuri, ca să acopere necesităţile zilnice. În timpul grevei, 
15 zile n-a mai intrat nimic: n-a intrat nici un tren, şi n-a intrat nici un vapor pe 
Tamisa, în docuri. Deci, pentru acest oraş, pentru aprovizionarea căruia trebuiau 
10.000 de trenuri să intre zilnic, deşi timp de 15 zile nu a mai intrat nici un tren, cu 
aprovizionări, nu s-a scumpit viaţa nici cu o centimă şi n-a lipsit nimic din ceea ce 
trebuie pentru trai. Au fost unele mici lipsuri, dar n-a fost o criză alimentară, deşi 
timp de 15 zile n-a mai intrat nimic în acest oraş, cu o populaţie de 7 milioane 
locuitori, oraş pentru aprovizionarea căruia era nevoie să intre I O.OOO trenuri în 
fiecare zi. Fiindcă greva izbucnise prin surprindere, nu se putuse lua nici o măsură, 
şi ea pusese Guvernul în faţa unei situaţii foarte grele, cea mai grea care poate să 
fie. 

În al doilea rând, de la Nord, de la Aberdeen, unde am fost eu, şi până la 
Folkestone, până la Sud, la Canalul Mânecii, marfa nu s-a scumpit. Nu puteam zice 
că cumpărăm cu un preţ la Edimburg, cu altul la Glasgow, ci era a·celaşi preţ pe 
întreaga suprafaţă a ţării. Deşi nu erau aceleaşi posibilităţi de cumpărare, deşi nu 
era aceeaşi viaţă la Aberdeen ca la Londra, ca la Folkestone, cu toate acestea, nu 
era nici o diferenţă de preţuri. 

Aceasta înseamnă organizare, aceasta este un ideal de dreptate socială; 

aceasta este în funcţie însă de circulaţie, de admin1straţie. Sistemul nostru organic 
este defectuos şi bolnav; este aşa cum îl cunoaşteţi cu toţii. Este adevărat că 
sistemul nostru de circulaţie s-a îmbunătăţit enorm în unele compartimente, astfel 
<este> în sectorul Căilor Ferate. De unde Căile Ferate, timp de 30 de ani, dădeau 
numai deficite peste deficite, anul trecut, deşi eram în perioadă de război, cu toate 
riscurile zilei şi cu toate greutăţile de înlocuire a materialului rulant, anul trecut, 
Căile Ferate au dat un excedent de 5 miliarde lei, ceea ce însemnează că acesta este 
compartimentul unde am realizat cea mai mare îmbunătăţire. Am făcut eforturi 
multe. Am realizat, în unele direcţii, mult; în altele, mai puţin; în alte sectoare, 
deloc; şi sunt chiar compartimente în care am dat îndărăt de când guvernaz eu, şi 
aceasta nu numai din cauza războiului şi a vieţii, ci fiindcă n-am găsit oamenii cari 
să mă ajute, să mă înţeleagă şi să mă secondeze în lupta de zidire pe care o duc. 

Deci, să nu faceţi dvs. - cred că este o greşeală - pe regiuni, diferite preţuri. 
Cred aceasta şi din experienţa mea, şi din ceea ce am constatat în Anglia, 

unde m-am ocupat nu numai de chestiunile militare sau industriale, ci şi de 
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chestiunile politice, sociale, gazetăreşti; de toate m-am ocupat, fiindcă am vrut să 
mă documentez asupra vieţii, asupra organizării acestui Stat, care atinsese 
perfecţiunea sub raportul dreptăţii sociale. Am pătruns în toate domeniile de 
activitate. Aceasta este experienţa de acolo. De aceea, în Anglia, unde erau greutăţi 
foarte mari - am văzut în Anglia mizerie pe care n-am putut-o constata nicăieri în 
lume, astfel la Edimburg, în mijlocul oraşului, am v!zut copii cu braţele cât 
degetele, cu capetele exagerat de mari, aceasta din lipsă de hrană, vor fi <fost>, 
probabil, copii de evrei, în majoritate - chiar în acele locuri n-am constatat să fi 
fost nici o mişcare socială. De ce? Pentru că dreptatea era împărţită cu egală 
garanţie, de la un capăt la altul al ţării, în lungul şi în latul ţării. 

Greu veţi stăpâni dvs. preţurile, dacă le puneţi, dacă le fixaţi pe regiuni. 
Aceasta este părerea mea. Dar vreau să spun, în legătură tot cu aceasta, şi altceva: 
nu este moral şi este chiar antisocial ca să fie unii, cari nu sunt mobilizaţi, cari 
rămân în ţară şi cari, tocmai din acest fapt, să profite. Pe când unii sunt mobilizaţi, 
stau la cazarmă, pleacă din mijlocul familiei lor, îşi părăsesc căminul, luptă cu toate 
dificultăţile, lasă celor de acasă grija muncii şi a aprovizionării, alţii să rămână 
acasă - şi dacă rămân este pentru că aşa o cere nevoia, rămân din nevoia de a nu se 
dezorganiza ţara - şi să profite? Nu se poate. 

Toţi trebuie să contribuie la sacrificiul Naţiunii, şi aceştia de acasă la fel cu 
cei plecaţi pe front; cei de pe front au alte riscuri şi trăiesc altfel decât cei rămaşi 
acasă. 

Prin urmare, trebuie să venim noi, cu autoritatea Statului şi prestigiul lui, şi 

să impunem o anumită ţinută pentru toţi, pentru că dacă nu impunem această ţinută, 
ne ducem peste ~ap. Şi ca dovadă că ne ducem, dacă nu facem aşa, este faptul că 
noi, deşi suntem ţara cu cea mai bună acoperire a manetei din Europa, totuşi avem 
cea mai slabă monetă de cumpărare, mult mai slabă decât au alte ţări, mai slabă 
chiar decât maneta bulgară. De ce? Fiindcă n-am dominat preţurile. De ce n-am 
dominat preţurile? Fiindcă am recurs la mijloace poliţiste, în loc să atacăm 
problema la rădăcina ei, la originea ei. Aceasta este toată chestiunea. Am asanat, pe 
cât am putut, moneta, i-am mărit acoperirea în timp de război. Este un caz unic 
acesta al nostru, ca, în timp de război, sli se aducă aur şi sa se 11copere moneta, sli se 

mărească acoperirea ei. 
Cu toate acestea, trebuie făcut acum al doilea pas, şi trebuie făcut cu curaj. 

Vor fi şi nemulţumiri. Dar, când vom intra în normal, toată lumea va vedea 
adevărul şi va spune: A fost bine aşa. Altfel, dacă lăsăm să meargă preţurile aşa, 
ne-am dus peste cap. Pot face orice efort, degeaba va fi. Şi nu mă interesează că mă 
duc eu peste cap, dar se duce Neamul Românesc. Şi aceasta nu se poate. Nouă ne 
trebuie ordine, care nu se poate menţine decât cu dreptate socială, nu cu poliţie. 

Ţăranii îşi dau seama de infinitele greutăţi cu care avem de luptat; şi la oraş, 
la fel. Toţi au lipsuri, au suferinţe de îndurat şi, cu toate acestea, nu se mişcă, 
pentru că îşi dau seama că e cineva care face eforturi pentru toţi, că e cineva în 
capul Statului care luptă ca să-l salveze. Faptul că ştiu că este cineva corect în 
capul Statului, care face eforturi anormale ca să salveze acest Stat, îi face şi pe ei să 
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se supună la aceste suferinţe şi chinuri, să le rabde altfel decât s-ar fi supus sub un 
regim Armand Călinescu sau X. 

De ce m-am oprit şi am făcut această lungă digresiune în privinţa diferenţei 
de preţuri pe regiuni? Pentru ca să gândiţi serios asupra acestei probleme, pentru că 
eu cred că nu este bine să facem aşa. 

P. H. Suciu: Ole Mareşal, vă rog să-mi daţi voie să vă expun pe scurt, în 
câteva cuvinte, această problemă. Înainte de a se fixa aceste preţuri, n-am mai vrut 
să se dea deciziuni din Cabinet pe punga oamenilor, cari trăiesc realitatea, fără a şti 
care este această realitate. Şi poate că şi aparatul de Stat nu este întotdeauna la 
înălţime, şi nici nu poate să fie pe toate direcţiile. De aceea, s-a făcut convocarea 
celor interesaţi, celor în cunoştnţă de cauză. S-a convocat, astfel, Ministerul 
Agriculturii, prin dl. secretar general al Uniunii Sindicatelor Agricole. S-a făcut o 
consfătuire, la care au participat: dl. Cipăianu, fost ministru, dl. prof. Comăţeanu, 
fost ministru, şi alţii. l-am chemat pe toţi, pentru ca să-şi spună fiecare cuvântul, 
pentru ca să vedem care este calea cea mai justă, care este drumul cel mai bun, 
auzind şi sfatul celor care trăiesc în această viaţă, în această activitate. 

Mareşal I. Antonescu: Aţi chemat şi pe muncitori? 
P. H. Suciu: Am invitat Institutul Naţional al Cooperaţiei, reprezentat prin 

Obştii. Fiindcă indivizii nu pot să fie convocaţi, am chemat pe reprezentanţii lor. 
Mareşal I. Antonescu: Camerele de Muncă? 
P. H. Suciu: Ne-am adresat Institutului Naţional al Cooperaţiei. Au venit şi 

delegaţii Ministerului Muncii. 
Mareşal I. Antonescu: Din industrie? 
A. Pană: Muncitorii agricoli nu fac parte din Camerele Agricole. Trebuie o 

delegaţie din zonele de muncitori agricoli, din satele cu muncitori agricoli, să fie 
chemaţi şi aceştia aici, ca să-i întrebăm şi pe ei. Să fie chemaţi cei din judeţele 
Muşcel, Prahova etc. 

Mareşal I. Antonescu: Da. Trebuie chemaţi din diferitele regiuni. 
G-ral I. Sichitiu: Din regiunile de unde se dau braţele. 
Mareşal I. Antonescu: Da. Dar ce se întâmplă? Dacă, în regiunea a treia 

faceţi preţurile mai mici - aceea este regiunea de munte - ce fac aceşti oameni? Ei 
aleargă după porumb toată iarna; tot timpul sunt pe drumuri, de îşi strică mai mult 
opinca şi haina pe care o poartă. Aceştia aleargă pentru aceste nevoi mai mult decât 
cei din mijlocul unei regiuni bogate şi, în schimb, câştigă mai puţin, sunt plătiţi cu 
mai puţin, deşi plătesc mai scump lucrurile de care au nevoie şi îşi uzează şi 

efectele lor alergând după ceea ~e le trebuie. Deci, pe când pe de o parte, au 
cheltuieli mai mari, pe de altă parte să-i plătim şi mai puţin? Ceea ce îi doare mai 
mult pe aceştia sunt lucrurile de îmbrăcăminte şi încălţăminte, barchetul şi opinca, 
care s-au scumpit foarte mult. Şi _stamba, la fel. Şi, dacă este aşa, atunci să-i plătim 
mai puţin? Nu. 

P. H. Suciu: Criteriile, care au dus la stabilirea acestor regiuni - şi toată 

comisia a fost de acord pentru aceste regiuni - au fost următoarele. S-au luat, întâi, 
pentru fiecare judeţ, în parte, care a fost nivelul preţurilor în trecut şi s-a determinat 
nivelul preţurilor mai departe. Şi s-a constatat că, în regiunile de munte, nivelul 
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preţurilor era, realmente, mai scăzut decât preţurile din regiunile de câmpie. La 
munte, preţurile erau mai scAzute. 

Mareşal I. Antonescu: Din nefericire! De aceea se prezintă locuitorii de 
acolo în starea în care se prezintă: tuberculoşi, nehrăniţi, neîmbrăcaţi; fiind nevoiţi 
să accepte situaţia în care se găsesc, pentru că nu găsesc de muncă. De aceea, din 
cauza atâtor lipsuri, cad bolnavi şi mor de foame. Dar noi facem aici o operă 
naţională. 

Ce constatăm în regiunile de munte, când ne ducem acolo? Jale! Casa într-un 
hal fără de hal, peste tot mizerie, omul îmbrăcat sărăcăcios, copii nehrăniţi şi în 
starea în care sunt şi pe care o cunoaştem. Aceasta constatăm în regiunea de munte. 
Din ce cauză? Din cauză că ei nu pot să-şi pună în valoare braţele lor, pentru că 
n-au posibilitatea de muncă, pentru că trebuie să alerge, tot timpul, pe drumuri ca 
să-şi procure cele necesare, pentru că sunt speculaţi, pentru că atunci când cad pe 
mâna unui proprietar care îi angajează, acesta caută, numaidecât, să-i speculeze. 
Cunosc cazul când oamenii erau angajaţi foarte convenabil la început şi plecau 
apoi, la sfărşitul lucrului,jecmăniţi de proprietari. 

Am un prieten, pe care nu vreau să-l numesc, şi care, în fiecare toamnă, îşi 
angajează, în condiţiuni foarte bune, un administrator de moşie, îl ţine până în luna 
august a anului unnător şi atunci îi găseşte fel de fel de cusururi şi-l dă afară, fără 
să-l plătească. Acesta este un caz cunoscut de mine, personal, şi petrecut nu o dată, 
de două sau de trei ori, ci în fiecare an, în mod regulat. Şi ceea ce face el cu 
administratorul, face şi cu servitorii din casă: îi angajează, îi ţine câte două, trei 
luni şi apoi îi dă afară sub fel de fel de pretexte. 

P. H. Suciu: Al doilea argument este că în zona de munte este o sărăcie mai 
mare şi un surplus de braţe de muncă. Şi, dacă în regiunile de şes se dau preţuri mai 
mari, ele au să atragă pe cei de la munte şi are să fie această continuă afluenţă 
dinspre munte înspre câmpie. 

A.Pană: Dintre muncitorii d~: la munte, sunt plătiţi prost numai cei, foarte 
puţini, cari rămân pe loc. Cei mai mulţi pleacă în regiunile de şes, unde sunt plătiţi 
mai bine 

Mareşal I. Antonescu: O parte din cei de la munte pleacă să muncească la 
câmp. De ce să nu-i plătim mai bine şi pe cei cari rămân pe loc, la munte? 

P. H. Suciu: Atunci, vor rămâne toţi pe loc. 
Mareşal I. Antonescu: Nu vor rămâne toţi, pentru că nu vor găsi toţi de 

lucru. În afară de aceasta, vom interveni cu forţa, ca să-i trimetem la muncă. 
P. H. Suciu: Dvs. veţi decide; eu am expus argumentele acestei probleme. 

Practic, între regiunile 1,2 şi 3 n-ar fi mare diferenţă. În prima regiune, preţurile 
sunt de 120 lei pe zi, pentru munca. cu braţele, şi 400 lei pe zi, pentru munca cu 
carul; în a doua regiune este o diferenţă de 15% faţă de prima; la regiunea a treia se 
mai adaugă încă I 0% faţă de a doua, sau 25% faţă de prima. 

Mareşal I. Antonescu: Aşa a fost întotdeauna? 
P. H. Suciu: Noi am luat şi am cercetat un singur an. 
Mareşal I. Antonescu: Dar cum era când nu intervenea Statul? 
P. H. Suciu: Era o diferenţă, pe baza cererii şi ofertei. 
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Mareşal I. Antonescu: Bine, însă eu îmi menţin părerea că n-ar trebui loviţi 
cei de Ia munte. Să le fixaţi şi acestora aceleaşi preţuri ca şi celorlalţi. 

P. H. Suciu: Dacă fixaţi preţuri unitare pe întreaga ţară, aveţi dreptate şi din 
alt motiv: pentru că preţul grâului şi al porumbului sunt unitare pe ţară. 

Mareşal I. Antonescu: Fixaţi o singură categorie de preţuri; nu mai 
complicaţi problema. Linia aceasta teoretică este foarte frumoasă, însă sunt foarte 
multe sate, de Ia Dunăre şi până "n Bucovina, unde preţurile muncilor agricole nu 
sunt Ia fel. Dacă nu fixaţi aceleaşi preţuri, daţi naştere la confuzii în administraţie. 
Trebuie să facem un lucru practic. 

A. Pană: Trebuie să aveţi în vedere că în Transilvania nu este lipsă de braţe, 
dar este un alt standard de viaţă. De aceea, preţurile muncilor agricole sunt mai 
ridicate acolo. Dar nici în Transilvania preţurile acestea nu sunt la fel peste tot. 

Mareşal I. Antonescu: Să fixăm peste tot aceleaşi preţuri pentru muncile 
agricole. Curba aceasta a preţurilor muncilor agricole este foarte frumoasă, dar ea 
nu este decât o reprezentare teoretică a realităţilor. Sunt atâtea sate în Ţara 

Românească, pornind de la Dunăre, până în Nordul ţării, în care preţurile muncilor 
agricole nu sunt la fel. Cine ne arată nouă că într-o comună nu este un preţ şi în altă 
comună, altul? 

Nu e practic să existe preţuri diferite. Faceţi aceleaşi preţuri peste tot. Când 
englezii au făcut ceea ce au făcut, au chibzuit mult, după o îndelungată experienţă. 
Să luăm, totdeauna, ceea ce este bun de la alţii. 

P. H. Suciu: După ce se fixează preţurile de 120 lei pe zi, pentru munca cu 
braţele, şi 400 lei pe zi, pentru munca cu carul, se determină proporţia din trecut şi 
se fixează şi celelalte preţuri. 

Mareşal I. Antonescu: Ceea ce trebuie tacut prin administraţie, este să se ia 
măsuri în vederea respectării acestor preţuri. Trebuiesc pedepsiţi cei cari dau mai 
mult. De aceea, am rugat pe dl. ministru al Justiţiei să participe la acest consiliu. 
Nu este just că, dacă un om a fost luat de la casa lui şi dus pe front - lăsându-şi 

acasă nevasta şi copiii, fără posibilităţi de muncă, de câştig şi de întreţinere, el 
având riscul frigului, al suferinţelor şi al glonţului - să fie pus în situaţie inferioară 
faţă de cei rămaşi acasă. Şi atunci, cei rămaşi acasă trebuiesc consideraţi ca 
mobilizaţi. 

S-a întâmplat, anul 'trecut, ;::a mulţi proprietari să aibă de scos din pământ 
sfeclă de pe sute de pogoane de pământ. S-a încercat ca să fie scoşi cu jandarmii 
oamenii la muncă, dar ei n-au vrnt să iasă. Or, aceasta nu este numai o pierdere 
suferită de proprietarii respectivi, ci este o pagubă mare pentru economia naţională. 
Ţăranul nu-şi dă seama că din pricina refuzului lui, ajunge să se scumpească 
zahărul şi se produc pagube enorme, din care va plăti şi el o parte. 

Va trebui să forţăm, cu autoritate, pe ţăran să muncească; va fi nevoie să 
venim cu sancţiuni. Dacă unui om i s-au rechiziţionat animalele şi riscă să le 
piardă, înseamnă că un altul, care a rămas cu ele nerechiziţionate, are dreptul să se 
îmbogăţească - cerând preţuri mari pe munca lui cu carul - pe spinarea celui care a 
plecat la război şi căruia i s-au rechiziţionat şi animalele. 
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De aceea, să introducem obligativitatea muncii; toată lumea să muncească, 
însă toţi trebuie să fie plătiţi cu preţurile pe care le fixăm noi. Preţurile acestea să 
fie unice şi fixe pe toată ţara. 

C. Stoicescu: Acestea sunt preţuri fixe, nu maximale sau minimale. 
Mareşal I. Antonescu: Sunt preţuri unitare. Proprietarul este obligat să 

plătească aceste preţuri. Nici ţăranul n-are drept să ceară mai mult, dar nici 
proprietarul n-are dreptul să dea mai puţin. De ce să ocrotesc pe proprietar, fără să-i 
impun vreo obligaţiune? Acestea sunt preţuri unice pe toată ţara, nu maximale sau 
minimale, ca să nu se dea naştere la atâtea nemultumiri. Cine nu va respecta aceste 
preţuri va fi sancţionat cu asprime, fie că este un proprietar, care dă mai mult, fie că 
este un ţăran, care cere mai mult. 

După ce vom soluţiona această problemă în domeniul agricol, cu sancţiuni 
foarte aspre, vom trece în domeniul industrial. Acolo vom pleca de la preţul 
materiei prime, nu de la preţurile nenorocitului de băcan, care vinde cu litra. 

G-ral C. Constantin: Numai pentru muncile la vie, care sunt mai grele, va 
trebui să dăm un spor. 

Mareşal I. Antonescu: Să cia\i un spor. 
P. H. Suciu: Vom lua un spor de 10%. 
Mareşal I. Antonescu: Nu ştiu. Este o regulă, care s-a respectat din 

antichitate şi până astăzi: bobul de grâu a reprezentat o anumită contravaloare fixă 
şi respectată peste tot. Astăzi se face socoteala câte kilograme de porumb sunt 
necesare pentru ca un porc să câştige un kilogram de osânză, şi în funcţiune de 
aceasta i se fixează şi preţul. 

G-ral I. Sichitiu: Muncile la vii nu sunt mai grele decât cositul şi secerişul. 
P. H. Suciu: Dl. prof. Teodorescu a susţinut necesitatea acordării unui spor 

de preţ pentru muncile la vii. 
Gh. Minescu: Munca în acord mai este permisă? Ţăranii să nu fie păcăliţi la 

munca în acord. 
G-ral C. Constantin: Dar şi preţurile la munca în acord sunt fixate tot pe 

baza preţurilor cu ziua. 
Mareşal I. Antonescu: În principiu. la munca în acord trebuie să se ţină 

seama de preţurile fixate pentru munca cu ziua. 
A.Pană: S-au făcut socotelile acestea. În ceea ce priveşte muncile la vii, 

numai câteva, cum este tăiatul şi stropitul viei, sunt munci mai grele. Altele însă 
sunt mai uşoare. Astfel, culesul viilor este cea mai uşoară muncă agricolă. 

G-ral I. Sichitiu: Şi cea mai grea este cositul. 
Mareşal I. Antonescu: Muncile de specialitate să fie plătite mai mult. Noi 

trebuie să tragem învăţăminte din toată experienţa noastră. Dacă am fi fost liberi, 
am fi putut realiza mai mult decât am făcut. Au fost lăsate unele portiţe deschise, 
odată cu fixarea preţurilor, şi pe portiţele acestea s-a pătruns, ca să fie date peste 
cap unele preţuri. 

Trebuie să tratăm problema în toate amănuntele ei, şi la suprafaţă şi în 
adâncime. Aşa cum ţi-am spus şi d-tale, dle Suciu, n-am pretenţia să găsesc o 
soluţie ideală. Şi în Germania, cu toate măsurile severe aplicate acolo, şi în alte 
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părţi, preţurile au sărit, în ultima vreme. De îndată ce a intrat America în război şi 
lumea şi-a dat seama că războiul se va prelungi mult, această stare de psihoză şi-a 
făcut efectele. 

G-ral C. Constantin: Germanii au studiat această problemă a preţurilor timp 
de patru ani. 

Mareşal I. Antonescu: N-am pretenţia să rezolvăm acum problema în mod 
complect; o vom soluţiona in mod provizoriu, până la toamnă, când urmează a treia 
etapă, cea definitivă. Atunci voi interveni cu glonţul, ca să ţiu preţurile în loc, cu o 
singură condiţie: preţurile fixate să fie juste. Când munca unui om este plătită cu 
120 lei pe zi, el trebuie să-şi aibă pâinea lui asigurată, la un preţ corespunzător, ca 
şi mai înainte, şi trebuie să aibă posibilitatea să-şi procure toate articolele de care 
are nevoie - pânzeturi şi opinci - la preţuri raţionale. 

G-ral C. Constantin: În vederea aprovizionării ţăranilor, trebuie să 
intervenim masiv cu bumbac şi opinci. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie să le dăm direct ţăranului, de aceea este şi 
dl. Minescu aici. Putem să facem această distribuţie şi prin micii negustori de la 
sate, cărora să le dăm un câştig, dar dacă ei nu vor respecta preţurile fixate, nu-i 
vom mai lăsa să distribuie ei, ci vom împărţi noi, direct, bumbacul, opincile, 
sapele, secerele, fiarele de plug şi celelalte articole necesare ţăranului. Opincile vor 
fi aduse din Germania, vor trebui să treacă direct în mâinile ţăranului, care va plăti 
800 lei o pereche de opinci, în loc de 2000 lei. Acelaşi lucru cu america: să treacă 
direct din fabrici, prin I.N.C.0.0.P., la ţărani. 

Am să-ţi spun eu, dle Minescu, ce se petrece la d-ta la Cooperaţie. 
P. H. Suciu: Pentru a termina întreaga chestiune, în legătură cu fixarea 

preţurilor muncilor agricole, trebuie să spun că este vorba aici de două probleme: 
este problema fixării preţurilor, care a fost discutată şi asupra căreia dvs., dle 
Mareşal, vă veţi spune ultimul cuvânt, şi este a doua problemă, tot atât de 
importantă, aceea a menţinerii preţurilor fixate. 

Menţinerea preţurilor muncilor agricole se poate realiza numai pe trei căi. 

Dacă se realizează aceste trei mijloace, vor putea fi menţinute şi preţurile. Mai întâi 
- şi este probabil că dl. ministru al Agriculturii v-a pus în cunoştinţă - trebuie 
făcută întreaga organizare, foarte bună, care se pregăteşte acum, pentru 
coordonarea muncilor agricole, a celor care rămân în sate, cu agenţii agricoli, cu 
cei mobilizaţi şi cu toţi ceilalţi. Toată această organizare trebuie făcută pe sate, 
comune, plăşi şi judeţe, pe baza Legii mobilizării agricole. · 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta s-a făcut. Nu vom realiza o operă ideală, dar 
totuşi va fi un progres. 

P. H. Suciu: A doua problemă este cea expusă de dvs.: problema 
aprovizionării directe a ţăranilor, fără intermediari. Dacă pentru fiecare nu va fi 
decât o cotă de 50% din necesar, această cotă să fie distribuită fiecăruia, în mod 
real, la pre-furi determinate dinainte. 

În sfârşit, a treia problemă: produsele agricole să fie colectate şi cumpărate 
direct de la ţărani, pentru ca producătorii să aibă maximum de preţ pentru 
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produsele lor, adică să li se plătească lor 11 O.OOO lei pentru vagonul de grâu, fără să 
mai intervină intermediarii. 

Realizând aceste trei deziderate, vom putea menţine preţurile muncilor 
agricole. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie să le menţinem. Am dat sonde cu privire la 
rezultatele Legii monopolului cumpărării cerealelor. Chiar alaltăieri am vorbit cu 
cineva, care are două moşii în două judeţe, şi care mi-a spus: legea a avut un efect 
miraculos, nu mai circulă nimeni la sate, nu mai agită nimeni în privinţa preţurilor; 
singura pacoste care a rămas sunt cooperativele, care cumpără din ceea ce se 
rechiziţionează de Subsecretaritul Aprovizionării şi, în loc să trimeată unde trebuie, 
revând cu preţuri mari, tot ţăranilor. 

Ole Minescu, am să-ţi dau numele cooperativelor din judeţele Dolj şi 

Mehedinţi care fac astfel de operaţii. L-am chemat special pe proprietarul acesta, ca 
să-mi dea informaţii. Tot el mi-a spus că în judeţele Dolj şi Mehedinţi sunt cantităţi 
mari de grâu. 

Aţi văzut ce rezultat au dat cercetările făcute într-o comună, după ce trecuse 
pe acolo comisia de colectare: s-au mai găsit încă 400 vagoane de grâu - notaţi, 
într-o singură comună - în afară de ceea ce constatase acolo comisiunea. 

G-ral C. Constantin: Este o totală lipsă de conştiinţă. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, numai într-o singură comună s-au găsit 

400 vagoane în plus, peste ceea ce se declarase. Aceasta este realitatea, prin 
urmare. Trebuiesc luate măsuri drastice la frontieră, ca să nu iasă nimic. Trebuiesc 
măsuri de pază în lungul Dunării şi la frontieră; trebuie întărită paza la frontiere, 
pentru ca să nu se strecoare nimic afară. 

În al doilea rând, dacă nu se mai cumpără produsele de la sate, de societăţile 
de altădată, va fi obligat fiecare producător să vândă aşa cum a hotărât. 

O a treia perioadă: vor fi obligaţi să cultive pământul. Dacă nu cultivă 

pământul, îi iau dreptul de proprietate. 
G-ral C. Constantin: Mulţi s-au îndreptat spre mazăre. 
Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. 
G-r1d C, Con•tAntin: N-AU pus grâu. 
Mareşal I. Antonescu: Grâu n-au putut să pună. Însă ţăranul a mers la 

mazăre, fiindcă a văzut că îi aduce mai mulţi bani. Foarte bine. Şi mazărea este 
avantajoasă. Problema culturii pământului este o operă în care trebuie să evoluăm; 
şi, pe urmă, dacă au mazăre, nu mor de foame, Constantin. 

G-ral I. Sichitiu: Mai este şi o altă consideraţie: ţăranii s-au convins că 
grâul pus după mazăre produce îndoit. 

Mareşal I. Antonescu: Este o evoluţie în cultura pământului. Noi 
interpretăm, de multe ori, greşit inte:1ţia ţăranului. Refuz să cred că ţăranul n-a vrut 
să lucreze. Ţăranul, dacă n-a pus grâu, a fost din alte cauze. Întâi, fiindcă el este 
chemat, câte trei-patru zile, pe drumuri, în fiecare săptămână. Pe el îl cheamă 
jandarmul, îl cheamă primarul, se mai duce la târg şi, în felul ăsta, îşi pierde timpul 
de lucru. 
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În al doilea rând, când trebuie să pună grâul, se mai întâmplă că mai este 
angajat ca să transporte cu căruţa. Şi atunci, ca să câştige mai multe parale, se 
apucă şi transportă lemne, grâu, porumb - şi o face fiindcă acolo câştigă mai mulţi 
bani - şi astfel şi-a lăsat câmpul nelucrat, muncind în altă parte, făcând 
transporturi, ca să câştige bani. A venit apoi frigul şi ne-a surprins aşa. 

Dar lucrul acesta nu s-a petrecut astfel numai pentru noi. Aceeaşi situaţie 
este mai gravă încă în Germania. Dar în toată Europa este exact aceeaşi situaţie ca 
la noi. De ce atunci să aruncăm în spinarea ţăranului nostru român asemenea 
acuzaţii? Trebuie să judecăm în cadrul general al economiei europene. Germania a 
avut cea mai bună recoltă de sfeclă şi de cartofi şi, totuşi, a pierdut aproape 
jumătate din ea, fiindcă 50% din această recoltă era îngheţată. Şi dacă în Germania 
se întâmplă aşa ... 

G-ral I. Sichitiu: Că vor să lucreze, dovada au făcut-o în noiembrie, când 
ieşiseră la lucrul pământului. 

Mareşal I. Antonescu: Sigur. Ceea ce trebuie să facem, este să facem 
dreptate. Trebuie să-i arătăm că ne ocupăm de el şi nu lovim în forţele lui, ci 
punem ordine în toate compartimentele vieţii. Trebuie să-i dăm, deci, stambă, fier, 
opincă- săi le dăm la un preţ convenabil. Este o disproporţie - cum mi s-a arătat
între produsele ţăranului şi intre ceea ce cumpără el: stambă, opincă. Pe când, la 
ceea ce produce el, preţurile au crescut cu de 3 sau 4 ori, la ceea ce cumpără, 
preţurile s-au sporit de 8 şi I O ori. Astfel: opinca a crescut de zece ori, stamba de 
opt ori. Atunci, aici este dreptatea pe care trebuie să o facem ţăranului. 

Altceva: Ce aţi făcut cu compartimentele industriale? 
P. H. Suciu: Pe compartimentele industriale, am pornit cum ne-aţi spus dvs. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, preţul muncilor agricole este fixat? 
A. Pană: Ole Mareşal, vă rog să-111 i daţi şi mie cuvântul. 
P. H. Suciu: Preţul fierului. Vrem să determinăm toate preţurile în sectorul 

metalurgic, pentru armament şi uneltele agricole. Operaţia aceasta în sectorul 
industrial va cere timp, fiindcă acolo nu avem posibilitate de lucru aşa de uşor ca în 
agricultură, domeniu în care există studii mai precise decât sunt studiile în 
domeniul industriei. 

Acolo vom încerca să facem două etape. O etapă în care vom rezolva, sub 
presiunea necesităţii pentru unele lucruri, pentru a câştiga timp, ca apoi, într-o a 
doua etapă, să facem, pe baza aceleiaşi corelaţii, corelaţia între preţurile industriale 
şi agricole, pentru ca să pornim astfel de la un singur criteriu. 

Mareşal I. Antonescu: Aţi plecat de la preţul actual al fierului, când aţi 
stabilit preţul muncii? L-aţi ţinut în socoteală? 

P. H. Suciu: Da, dle Mareşal. Voiam să vă aducem o situaţie, comunicată de 
Ministerul Economiei Naţionale. Din această situaţie, rezultă că, pe când, în 1937, 
grâul era 5,08 lei kg, în 1941 a ajuns lei 11,70 kg. · 

Mareşal I. Antonescu: Am această situa ţie. În 193 7, Za gel-ele erau 7 lei kg. 
Şi în 1941 au ajuns 11 lei. Aceasta constatăm din acest tablou, pentru anul 193 7, 
când era mai mult sau mai puţin un echilibru intre preţuri. 
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A. Pană: Nu era echilibru. Se stricase echilibrul. Epoca normală nu a fost 
nici în anii 1930-1931, când erau perturbări economice încă. Ci, ca ani normali ar 
trebui să socotim 1934, 1935 şi 1936. 

Mareşal I. Antonescu: Datele acestea sunt din 1937. În 1937, preţul grâului 
era 5,08, iar în 1941 a ajuns la 11, 70 lei kg; zagel-ele erau 7 lei în kg, în 1937, şi 
ajunseseră, în 1941, la 11 lei kg; fierul ţărănesc era 7 .00 lei kg în 193 7 şi a ajuns la 
11,00 lei kg în 1941. Vasăzică, fieru I ţărănesc era 7 lei ... 

A. Pană: Zagel-ele nu sunt fier ţărănesc. Din ele se face fiernl ţărănesc. 
Mareşal I. Antonescu: A ajuns numai la 11 lei, fiindcă a trecut asupra 

zagel-elor diferenţa. Era cu două puncte sub zagel-e, în 193 7, şi apoi a trecut cu 
O, 70 deasupra zagel-elor ... 

A. Pană: Agricultorul nu lucrează cu zagel-e, ci cu fier laminat. 
Mareşal I. Antonescu: Deci, faţă de 1937, în 1941 grâul a crescut de 2,4 ori, 

iar zagel-ele de 1,6 ori, şi fierul de 2,4 ori. Vasăzică, fierul laminat a crescut faţă de 
grâu ... 

A. Pană: Preţul fierului a fost, în epoca aceea, relativ normală, 8,65 lei kg, 
iar astăzi fierul laminat a ajuns la 43 lei kg. Atâta este preţul oficial al fierului 
laminat. Nu se găseşte însă la preţJJl oficial, dar să-l socotim chiar la acest preţ 
oficial. Astăzi, dacă vrei să cumperi, trebuie să dai un preţ mai mare. Dar, chiar 
dacă rămânem la preţul oficial, la 40 lei, vedem că aceasta înseamnă o ridicare de 
cinci ori mai mult faţă de preţul dinainte. Şi nici aşa nu se găseşte. 

Mareşal I. Antonescu: Nu se găseşte fier, nu pentru că n-ar fi, pentru că, 
până la urmă, a ieşit. S-a distribuit. Nu-mi aduc aminte cota. Nu ştiu care este 
situaţia. Cât am atins? 

I.Marinescu: Dl. g-ral Dobre ştie. 
Mareşal I. Antonescu: Fierul era ascuns. Când am luat măsuri, în toamnă, 

când m-am întors de pe front, am putut face faţă nevoilor. Am dat unde a trebuit. 
Imediat ce am dat ţăranului opinci, fier, lucrul s-a şi cunoscut: au început să vină 
lemnele la gări. 

A. Pană: Preţul este de 40 lei kg, fiindcă la preţul oficial, de 38 şi ceva lei, 
se adaugă însă taxele, ceea ce face să revină kilogramul la 40 lei. Or, preţul acesta, 
de 40 lei kilogramul, faţă de 8 lei, cât era înainte, înseamnă că astăzi este de cinci 
ori mai mult acest preţ. Or, dacă ar fi să ne raportăm la preţul fierului, ar trebui să 
se plătească proporţional şi celelalte. S-ar ajunge la 200.000 lei vagonul de grâu. Şi 
aceasta se petrece nu numai pentru fier ... 

G-ral C. Constantin: Dar în ce raport intervine fierul, în ce cotă intră în 
această producţie. 

Mareşal I. Antonescu: Dl. g-ral Constantin a ridicat o chestiune foarte justă: 
în ce raport intervine fierul în gospodăria ţărănească? Ne interesează să vedem şi ce 
raport a fost în anii normali. Ne interesează să ştim ce raport există în ţările care 
sunt bine administrate, între fier, între produsele de industrie şi produsele solului. 
Trebuie să ştim care a fost raportul acesta în timpurile normale şi acest raport 
trebuie să-l păstrăm şi mai departe. Dacă a fost un raport de½, tot ½ păstrăm şi noi 
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mai departe; dacă a fost 2/3, tot 2/3 păstrăm şi noi. Aceasta este toată problema. Nu 
iau drept bune toate obiecţiunile dlui Pană. 

A. Pană: N-am expus chestiunea complect. A fost numai o întrerupere. Am 
vrut numai să nu se facă o greşeală. 

Mareşal I. Antonescu: Ţi-am cerut, dle Suciu, să-mi dai un raport asupra 
situaţiei din Germania şi din alte ţări agricole, să-mi arăţi care sunt acolo 
raporturile între produsele industriale şi produsele agricole. La noi trebuie să ţinem 
socoteală şi de următorul lucru: una a fost fierul cumpărat, aşa cum s-a cumpărat, 
din cauza dezorganizării administrative, şi altceva este fierul pe care trebuie să-l 
cumpere ţăranul. De aceea, trebuie să luăm măsuri: fie că intervenim direct şi 

suprimăm intennediarul, fie că luăm alte măsuri. S-au găsit dosite mărfuri de 
100.000.000 lei numai la un singur negustor, la Craiova. Avea ascunsă acolo marfă 
de I 00 milioane, postav dosit etc. Vă spun acestea ca să vedeţi în ce situţie este 
Ţara Românească şi cu cine avem a face. Dacă aşa s-au petrecut lucrurile în 
Craiova, ce trebuie să se găsească la jidanii din Bucureşti, ce marfă trebuie să se 
găsească ascunsă la ei? 

Şi cetăţeanul român îşi merită orice suferinţă, merită să fie chiar distrus, 
pentru că el singur este acela care lucrează la distrugerea lui. Toţi jidanii umblă din 
casă în casă - şi chiar şi românii - şi spun celor cari îi ascultă: Nu cumpăraţi 
postav? Nu cumpăraţi ghete? Le oferă de toate. De unde le scot? Ei bine, nici unul 
din aceştia, cărora li se oferă asemenea lucruri, nu vine să-i denunţe; nici ~nul nu le 
pune mâna în ceafă ca să-i dea pe mâna sergentului. Se fac complici cu hoţii. Deci 
şi ei sunt hoţi. Dar să vă dau un caz. 

Mi s-a întâmplat ca un mare proprietar, ~e pe Bulevardul Lascăr Catargiu, 
să spună unui prieten, acum o săptămână: lată ce se petrece, peste câteva zile 
începe revoluţia în Bucureşti. Ei bine, cu toate că au trecut cete· câteva zile, 
revoluţia aceea n-a început. Când a fost întrebat: Cum să înceapă revoluţia? El a 
răspuns: Sunt foarte bine informat, cei de la U.C.B. au spus că au arme şi veţi 
vedea ceea ce vor face. I-am cerut numele aceluia care a spus aceasta, dar n-a 
vrut să mi-l dea. Şie un mare proprietar care face aceasta. 

Iată de ce hoţii procedează după cum se vede; iată de ce ne găsim în această 
situaţie, fiindcă ne punem de conivenţă cu ei. Ca să avem un costum mai mult, sau 
o pereche de ghete mai mult, sau ca să facem depozite acasă, nu-i denunţăm. Dar, 
dacă aşa se poartă cetăţeanul, noi nu putem face nimic. Autoritatea, din această 
cauză, este pusă în neputinţă să-şi facă datoria. Şi aceasta tocmai din cauza 
cetăţeanului, care, pe de o parte, îţi pretinde să-ţi faci datoria, iar, pe de altă parte, 
tot cetăţeanul acesta contribuie, pe scara cea mai întinsă, la neîndeplinirea 
măsurilor luate de Guvern. În astfel de condiţiuni nu se poate face nimic. 

În Bulgaria, dacă leva este cât este, aceasta se datoreşte faptului că acolo 
fiecare cetăţean dă concurs Guvernului ca să pună mâna pe hoţi. Imediat îi pune 
mâna în ceafă aceluia care vinde marfa pe sub ascuns şi-l pedepseşte. Din această 
cauză se menţine leva cu puterea de cumpărare pe care o are; de aceea la noi leul 
are puterea pe care o are. 
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Prin urmare, dle Suciu, să-mi daţi acel raport, de care v-am vorbit, referitor 
Ia situaţia din alte ţări. Atunci, răspund dlui Pană cu acest raport. Nu-i mai dau nici 
un argument. Îi spun: lată, dle Pană, acesta este raportul în Germania, ţară 
industrială şi bine administrată; aceasta este situaţia în altă ţară. Şi, dacă acolo s-a 
ajuns la acest raport între agricultură şi industrie, aceasta trebuie să fie realitatea. Îi 
spun: Iată care este raportul între agricultură şi industrie în Germania, în Franţa, în 
Elveţia, în Italia. Din moment ce aceste ţări au soluţionat astfel această problemă 
- căci şi ei au industrie acolo, şi ei au agricultură, şi ei şi-au pus această problemă, 
şi ei au urmărit să aibă o anumită proporţie, ca să asigure rentabilitatea solului - nu 
putem să nu ţinem seama de acest raport. Ceea ce s-a petrecut în Italia, nu se poate 
lua drept bază pentru noi, pentru că acolo Mussolini a făcut o politică a grâului şi a 
dat orice preţ la grâu. Neţinând seama de nimic, a ridicat grâul deasupra produselor 
industriale, numai ca să dezvolte cultura grâului. A mers bine doi - trei ani, dar, pe 
urmă, n-a dat rezultate. 

P. H. Suciu: Am cerut dlui Weinemann, expertul german în ţara noastră 
pentru preţurile agricole, ca să ne dea acest raport. Ni-l va da săptămâna viitoare. 

Mareşal I. Antonescu: Bine. Trebuie complectat cu considerente de ordin 
politic, pentru că la noi s-a făcut o politică de încurajare industrială, timp de 20 de 
ani după război, când s-a dat drumul la preţurile industriale, care a produs 
dezechilibrul. Tot astfel s-a produs în Italia, din cauză că acolo s-a dus o politică de 
preţ, la grâu. Dar această politică n-a dat rezultate, căci n-au reuşit să facă faţă 
problemei. 

G-ral I. Sicbitiu: Vroiam să adaug, dle Mareşal, că, la preţul grâului, în 
epoca arătată, nu ştiu dacă dl. Suciu a ţinut seamă de faptul că Statul contribuia cu 
I O.OOO lei la vagonul de grâu. 

Mareşal I. Antonescu: Indiferent. Dar Statul plătea diferenţa. Cine venea să 
vândă la oraş, lua această primă. 

G-ral I. Sichitiu: Era faţă de preţul mondial. 
G-ral C. Constantin: Trebuie să-l adăugăm şi noi. 
G-ral I. Sichitiu: Era preţul nostru. 
Mareşal I. Antonescu: S-a făcut o politică agricolă. Se urmărea ca, după 

razbol, Jmediat - daca nu s-ar f1 distrus tonajt:h:, cum s-au distrus; act:asta era 
politica pe care o făceau americanii, construind milioane de tonaje - se urmărea ca 
după război, imediat, ei să poată veni şi să facă dumping, în lumea întreagă, cu 
cerealele lor de acolo. Nu se ştia cc va fi. De aceea am făcut, anul trecut, Convenţia 
pe zece ani, cu Germania - anul acesta nu şi-ar mai fi avut rostul - ca să cumpere 
produsele noastre agricole de la noi. De aceea, am luat pe credit maşinile acestea. 

A. Pană: Mă raliez la metoda aplicată de dl. Suciu. lnsă am de făcut o 
observaţiune, în legătură cu stabilirea preţurilor muncilor agricole în corelaţie cu 
preţul grâului. 

Mareşal I. Antonescu: Şi al porumbului, căci grâul îl produce marele 
proprietar, iar porumbul îl produce ţf1ranul. 

G-ral C. Constantin: În legătură şi cu preţul porumbului. 
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Mareşal I. Antonescu: În legătură şi cu preţul porumbului, căci dacă pleca 
numai de la grâu, era o greşeală. 

A. Pană: Domnia-sa a făcut media pe zece ani în urmă. Cred că această 
medie nu este aceea de la care trebuie să se pornească, ci de la anii cari au fost 
relativ normali, adică atunci când cererea şi oferta erau echilibrate. Şi, în această 
perioadă de I 0-11 ani, de la 193 1-194 I, în acest interval nu găsim decât 3-4 ani în 
această situaţie. În adevăr, nu putem lua nici epoca de criză, nici epoca aceasta, din 
urmă, care este influenţată de împrejurările războiului. Prin urmare, ar trebui s-o 
restrângem această epocă, aşa cum a fost arătată de dl. Suciu, la perioada la care ne 
referim. Cred că aceasta este o chestiune care se poate uşor accepta şi de dl. Suciu, 
căci este îndreptăţită. Obiecţiunea cea mai importantă însă este că domnia-sa a 
făcut corelaţia numai între preţul cerealelor şi preţul muncii şi a stabilit că ziua de 
muncă reprezintă un anumit coeficient din preţul grâului. După socotelile mele, 
acest coeficient n-ar fi aşa. 

Mareşal I. Antonescu: Să ne fixăm asupra primei idei. Credeţi dvs. că grâul 
a fost plătit cu preţul cu care trebuia să fie plătit, în anii trecuţi? 

A. Pană: Voiam să spun că trebuie să pornim de la o epocă relativ normală. 
Mareşal I. Antonescu: Ar însemna că, dacă n-am pornit de la o atare epocă, 

să facem pe producător să producă în pagubă, în 1940-1941? 
A. Pană: Raporturile între preţurile produselor industriale şi acelea ale 

produselor agricole au fost dezavantajoase pentru agricultură în timpul din urmă. 
Mareşal I.. Antonescu: Care sunt cauzele? Noi mergem la consecinţe ... 
A. Pană: Agricultorii au fost mai puţin plătiţi în anii din urmă, decât erau 

plătiţi în 1934. 
Mareşal I. Antonescu: A produs în pagubă agricultorul, dle Pană? 
A. Pană: A câştigat mai puţin. 
Mareşal I. Antonescu: A produs în pagubă? 
A. Pană: ...... 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, nu poţi răspunde. A câştigat deci mai 

puţin. Cum se explică atunci fenomenul că, dacă au câştigat mai puţin, şi 

proprietarul mare are mai mulţi bani, şi ţăranul are mai mulţi bani decât au avut 
vreodată? Dacă au câştigat mai puţin, trebuiau să fi sărăcit. 

A. Pană: Are bani, dar n-are ce cumpăra; aceasta este nenorocirea. 
Mareşal I. Antonescu: Ţăranul are bani şi se laudă că are bani. Cum se face 

aceasta? Este interesant să vedeţi lucrurile extraordinare care se întâmplă. Sunt 
ţărani cari se duc la sculptori de cruci pe morminte, pentru cimitire, şi cer să le facă 
cruci de marmoră. Sunt ţărani cari comandă, pentru mormintele lor, cruci de 
marmoră! Părinţii mei n-au cruci de marmoră pe mormânt, şi mulţi au făcut ceva 
pentru neamul acesta. Vă spun aceasta ca să vă arăt uşurinţa Neamului Românesc, 
de sus şi până jos, că a ajuns să-şi cumpere cruci de marmoră, când nu mai are 
altceva de cumpărat. Dar acesta nu este un motiv, fiindcă au fost alte vremuri când 
nu avea. 

Deci: ţăranul are bani şi proprietarul are bani. 
A. Pană: Toată lumea are bani. 
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Mareşal I. Antonescu: Da. Ca dovadă că este aşa, ca dovadă că toată lumea 
are bani, este faptul că niciodată n-a fost un desfrâu mai mare de cumpărături, decât 
de Crăciun. Toată lumea cumpăra cadouri de tot felul. Niciodată nu s-au făcut, de 
Crăciun, atât de multe afaceri ca anul acesta. Dar, cu ce s-au făcut aceste 
cumpărături? Desigur că cu bani. A cumpărat şi muncitorul de la oraş, şi 
funcţionarul, şi producătorul. Au cumpărat toţi. Cine cumpăra in prăvălii, de nu 
puteai să intri? A cumpărat funcţionarul, care se vaită că nu-i ajunge leafa; a 
cumpărat muncitorul, care se vaită că duce lipsă; a cumpărat proprietarul agricol, 
care se vaită că este plătit puţin. 

Să fim oameni serioşi! Să vedem problemele deci şi prin prisma intereselor 
generale, nu numai din punct de vedere egoist. 

A. Pană: Necontestat că ţăranii au mai mulţi bani in buzunar, dar reprezintă 
mai puţin ... 

Mareşal I. Antonescu: Dacă ridicăm preţurile, vor reprezenta şi mai puţin. 
A. Pană: Nu cer ridicarea preturilor. 
A doua observaţie, în ce priveşte stabilirea preţurilor muncilor agricole, 

făcută de dl. Suciu, prin raportul între produsele industriale şi cele agricole, pentru 
stabilirea preţului plătit pentru muncă, a doua observaţie este că se face o eroare 
atunci când se consideră lumea rurală că intră absolut toată în aceeaşi categorie. 

Lumea de la ţară se împarte în două mari categorii. O parte din locuitorii de 
la ţară, locuitorii de la deal, sunt acei cari trăiesc din munca braţelor şi au pământ 
foarte puţin. Gospodăria lor nu este o gospodărie agricolă. Gospodăria lor este la 
ţară, ei sunt săteni, dar n-au gospodărie agricolă. Ei trăiesc în sate, în regiunile de 
munte, dar pleacă de acolo şi se duc să lucreze în alte părţi, fiindcă trăiesc din 
munca braţelor. 

O a doua categorie o formează cei din regiunea de şes, în care găsim pe 
adevăraţii agricultori, pe acela care are 7-8 hectare şi care este cu totul în altă 

categorie decât muncitorul agricol. Acesta nu vine la proprietar ca să-i muncească. 
Este în aceeaşi categorie ca şi proprietarul. 

Prin urmare, când vorbim de munca agricolă, trebuie să ne referim la aceştia, 
cari trăiesc din munca braţelor, oameni pe cari nu-i interesează fierul sau alte 
articole industriale, coasa, secera, lucruri care ii interesează însă pe agricultorul 
propriu-zis. Pe aceştia, cari trăiesc din munca braţelor lor, pe acest muncitor îl 
intereseaz.ă ceea ce îl poate alimenta - pe el şi familia lui - îl interesează 
îmbrăcămintea, încăiţămintea. În ce priveşte muncitorii agricoli, pe aceştia nu-i 
interesează nici chiar alimentaţia, pentru că atunci când lucreazA în altă parte, li se 
dă şi mâncare. Mâncarea îl interesează însă pentru timpul când nu lucrează, aceasta 
şi pentru el şi pentru membrii minori ai familiei. În orice caz, îl interesează mai 
puţin chestiunea aceasta pe muncitorul agricol decât pe muncitorul industrial. Pe el 
îl interesează îmbrăcămintea şi încăltămintea. 

Din cifrele pe care le avem la Ministerul Agriculturii, aceste articole de 
încălţăminte şi de îmbrăcăminte - lăsând la o parte bocancii, cari ar fi dezastru 
dacă aş vrea să fac comparaţie şi cu ei - luând numai america şi opincile, vedem 
că s-au scumpit de zece ori. Aici este pericol. Când angajam muncitorul agricol, 
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în anii trecuţi, l-am angajat ieftin faţă de preţurile pe piaţă, pentru că el avea 
rezerve. Dar acum, rezervele lui s-au epuizat. Trebuie să-şi cumpere alte lucruri. 
De unde le cumpără? De pe piaţă. Dar ştiţi care sunt preţurile de pe piaţă? Înainte, 
preţul americii pe piaţă a fost sub 25 lei. Dar să admit că ar fi fost de 25 lei, în 
epoca aceea normală. Astăzi, însf1 aproape că nu se mai găseşte pe piaţă, şi, chiar 
dacă se găseşte, sau dacă ia direct de la l.N.C.O.O.P., i se cere 250 lei pe metru. 
Prin urmare, acesta este preţul pe metru, chiar dacă cumpără direct, fără 
intermediar. Eu, lucrătorului care vine la mine la lucru, îi dau ce-i trebuie. Ei bine, 
cu toate că el nu plăteşte transportul, nu plăteşte lucrul, îi revine cămaşa la 1000 lei. 
Deci îl costă, cel puţin, de zece ori mai mult decât înainte. 

Şi la opinci, la fel. Opincile au fost 70 lei. Astăzi, sunt 700 lei perechea, la 
preţul oficial. 

Mareşal I. Antonescu: Le vom da la preţul acesta. 
A. Pană: Atunci, două sunt soluţiile, ca să nu se obiecteze că cer urcarea 

preţurilor. Eu aş vrea să revenim la 2000 lei vagonul de grâu, cum era în 1913. Şi 
atunci, să dăm muncitorului agricol - cum se dă soldatului pe front, cum se dă 
muncitorului din industrie, de către unele exploatări mai mari - să se dea 
muncitorului agricol încălţăminte şi îmbrăcăminte. Pentru că, dacă îi dăm lui, 
pentru el şi pentru membrii minori ai familiei lui, pot să rămână preţurile care au 
fost. Şi preţul grâului poate să rămână mult mai scăzut chiar decât este astăzi. Dar, 
dacă noi nu suntem în stare să-i dăm acest lucru ... 

Mareşal I. Antonescu: Dar vom face eforturi. 
A. Pană: ... atunci trebuie să-i dăm putinţa ca de pe piaţă să-şi cumpere ceea 

ce îi trebuie, cu preţurile de pe piată. 
Prin urmare, nu s-a făcut, dle Suciu, această corelaţie. 
Aceasta ar fi ceea ce aveam de spus în ceea ce priveşte munca agricolă, nu 

însă în ceea ce priveşte exploatarea agricolă. Exploatarea agr_icolă a cheltuit pentru 
muncă destul, care are încă tendinţa de scumpire. Am trimes să găsesc oameni 
pentru seceră, şi mi se cere preţ Îndoit decât anul trecut. 

Mareşal I. Antonescu: Voi veni cu o lege. 
A. Pană: Se va veni cu legea, sau eu voi intra în lagăr, dacă nu voi respecta 

legea şi nu voi lăsa grâul să se scumre. 
Prin urmare, sau îi dăm aceste articole, de care el are nevoie, la preţurile 

dintr-o anumită epocă - mult mai avantajoase - sau îi sporim salariile în măsura în 
care el să-şi poată cumpăra de pe piaţă tot ceea ce are nevoie. 

Mareşal I. Antonescu: Când îi vom spori salariul, stamba se duce iar în sus. 
Problema este să dominăm preţurile. 

A. Pană: Eu accept orice soluţie. Problema este să-i dăm ceea ce îi trebuie; 
la preţuri scăzute, dacă putem să-i dăm. Din contabilitatea mea, rezultă că 47% din 
cheltuielile pe care le am reprezintă cheltuieli făcute pentru munca propriu-zisă. În 
această contabilitate n-am trecut decât cheltuielile propriu-zise; n-am trecut arenda 
pământului; n-am trecut amortismentul uneltelor. N-am trecut decât impozitele, 
materialele, munca şi oarecari cheltuieli de administraţie, care se ridică la 47% din 
cheltuieli. Însă până la sută la sută din cheltuieli, mai sunt 40% cheltuieli de 
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materiale. Aceste materiale sunt, în special, materialele feroase. Chiar dacă cumpăr 
coasa, sapa, ele sunt provenite tot din fier şi în strânsă legătură cu fierul. Prin 
urmare, baz.a la aceste materiale este tot fierul, care este atât de scump. Dacă m-aş 
referi la alte materiale, de exemplu la curelele de transmisiune, acelea sunt mult 
mai scumpe. Am cumpărat curele cu de zece ori mai mult decât era preţul înainte; 
pe câtă vreme fierul se plăteşte numai de cinci ori mai mult. 

Prin urmare, ar trebui să intre într-o proporţie oarecare - şi destul de 
însemnată - şi aceste materiale, care reprezintă 40% din cheltuieli. 

Mareşal I. Antonescu: Nu le-aţi prezentat la comisie? 
A. Pană: N-am luat parte la comisie. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuia să trimiteţi pe reprezentantul dvs., dle Pană. 
G-ral C. Constantin: Urma să treacă, pe urmă, chestiunea în Comisiunea 

interministerială şi, pe urmă, să ne întrunim, în Consiliu, aici. 
Mareşal I. Antonescu: V-am convocat, azi, ca să nu întârziem cu muncile 

agricole. Preţurile trebuiau fixate din februarie. dle g-ral Constantin, şi astăzi 
suntem în martie. Se fac angajamer:te agricole. Când am văzut că se întârzie, am 
forţat mâna şi am întrunit acest consiliu. Nu se poate, trebuie să ne fixăm asupra 
preţurilor, rămânând ca, pe urmă, să venim cu celelalte soluţii. 

Are dreptate dl. Pană. Îi voi răspunde la toate problemele ridicate. Nu pot 
recunoaşte că n-are dreptate, pentru că, dacă fixăm preţurile numai într-un 
compartiment, este o muncă inutilă, degeaba am făcut tot acest efort. 

A. Pană: Aţi dat ordin ca să se facă o socoteală raportată la Germania, la 
situaţia de acolo. Dar, în materie de cheltuieli pentru exploatările agricole, nu se 
potriveşte cu ţara noastră. 

Mareşal I. Antonescu: Nu este un criteriu în totul. Nu este acelaşi lucru. 
Am spus eu însumi, când am vorbit de Italia. 

A. Pană: Sigur; nu este un criteriu infailibil. La noi s-a făcut o 
industrializare forţată. Mai ales prin contingentare, s-au urcat, în mod forţat, 

preţurile la articolele industriale. S-a creat, în avantajul industriaşilor, un monopol 
pentru piaţa internă. Acest monopol a fost aşa de avantajos, că, de unde în agricultură 
n-am putut să ne utilăm, nu ne-am putut procura utilajul necesar, în industrie au fost 
fabrici care au trebuit să fie închise, pentru că era destul de rentabil să se lucreze 
numai cu unele din aceeaşi categorie. Deci, s-au făcut investiţii industriale inutile, 
care au cauzat pierderi mari economiei noastre naţionale. 

Prin urmare, dacă se aduc preţurile produselor industriale la nivelul lor de 
acum câţiva ani şi se coboară şi preţurile muncilor agricole la acelaşi nivel, se 
poate scoborî, atunci, şi preţul grâului. Dacă nu se va putea, va trebui ca în preţul 
fixat să se ţină socoteala de toate aceste împrejurări. Nu se poate ca să se ia în 
consideraţie numai raportul dintre preţul grâului şi preţul muncilor agricole şi, pe 
baza lui, să se fixeze preţul acestor munci, ci trebuie să ţinem socoteala de toate 
aceste împrejurări pe care vi le-am expus. 

Să se aleagă o soluţie, într-un sens sau altul, dar o soluţie reală, împotriva 
căreia să nu se mai poată obiecta nimic. Odată aleasă soluţia, să vedem ce-i trebuie 
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muncitorului agricol, nu la preţurile la care a avut, altădată, aceste produse, dar, în 
orişice caz, la preţuri mult mai scăzute decât cele de astăzi. 

Dacă noi nu vom merge la o soluţie reală, ci ne vom opri riumai la o soluţie 
pe hârtie, atunci vom avea de suferit cele mai grave consecinţe. Dacă preţurile 
agricole nu sunt remuneratorii, agricultura va scădea. Or, astăzi ar fi o adevărată 
calamitate dacă noi n-am putea măcar să mentinem producţia noastră agricolă, dacă 
n-o vom putea spori, ca să putem satisface nevoile noastre şi ale altora. 

Mareşal I. Antonescu: Eu nu plec de la o situaţie trecută, sau de la o situaţie 
prezentă, ci de la principii mari economice. Am să caut în biblioteca mea şi am să-ţi 
dau, dle Pană, o carte a unui mare economist, în care acesta a calculat, pentru toate 
clasele sociale, raporturile care trebuie să existe între venituri şi cheltuieli, 
ajungând la concluzia că acel care nu păstrează aceste raporturi merge, sigur, la 
faliment, fie că este agricultor, industriaş sau comerciant. Economistul acesta a 
calculat cât trebuie să reprezinte, din venitul cuiva, cheltuielile pentru mâncare, 
îmbrăcăminte, încălţăminte, chirie, educaţie şi distracţie. 

Vom lua şi noi socotelile de la cap şi vom aplica aceste principii, stabilind 
raporturile care trebuie să existe între preţuri le produselor agricole şi preţurile 

articolelor de care are nevoie ţăranul, pentru acoperirea nevoilor lui. Şi, dacă 

căutăm să vedem ceea ce se petrece în Germania şi Italia, unde se pun aceleaşi 
problema ca şi la noi, este ca să avem un criteriu, în plus, de judecată, în afară de 
experienţa noastră. 

În cadrul acestor principii, dacă există un individ, o familie sau un Stat care 
nu respectă aceste proporţii între cheltuielile făcute pentru diferitele nevoi, 
individul, familia sau Statul acela merge peste cap. Deci, să ajungem să stabilim 
aceste proporţii, să le respectăm şi numai atunci vom putea spune că avem o ţară 
bine administrată. 

O familie îşi are existenţa şi liniştea asigurată dacă, din veniturile ei, plăteşte 
pentru fiecare nevoie după propor1:iile stabilite de o experienţă de sute de ani. Dacă 
însă o altă familie, cu acelaşi venit şi trăind în acelaşi mediu, plăteşte, de exemplu, 
în loc de 7% din venit, 30% pentru chirie, fiind deci obligată să ia şi să scadă din 
cheltuielile de hrană, sau de îmbrăcăminte, pentru complectarea chiriei, depăşind 
raporturile fixate de experienţa vremurilor, merge, sigur, la derivă. 

D-ta, dle Pană, ai avut alături de d-ta mulţi oameni cu cari ai pornit deodată 
în viaţă. Fiecare din ei are, astăzi, o anumită situaţie. D-ta ai creat şi ai ajuns unde 
eşti, pentru ce? Pentru că ai respectat, fie din instinct, fie cu voinţă, aceste proporţii 
ale cheltuielilor faţă de venituri. Alţii nu le-au respectat şi au ajuns să se ruineze, 
cheltuindu-şi nu numai veniturile lor, dar şi ce au moştenit de la alţii. Aceasta este 
situaţia. 

Acum, vreau să examinez, de la început, ceea ce ai spus d-ta. 
Ţăranii de la deal - şi eu sunt de acolo - au posibilitatea, dacă sunt 

muncitori, să lucreze şi să-şi dezvolte gospodăriile lor mult mai mult decât 
locuitorii celor mai bogate regiuni agricole de la şes. Dovada o fac multe sate din 
regiunea noastră, de dealuri. Iată: Rucărul, Dragoslavele şi altele, judeţul Muşcel 
întreg, dacă vreţi, până la Goleşti, până în apropiere de Piteşti, ce situaţie 
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înfloritoare are, şi treceţi dincoace, în judeţul Argeş, ca să vedeţi câtă sărăcie este 
acolo. Peste tot este acelaşi ţăran, care n-are pământ, dar într-un judeţ el este 
muncitor şi econom şi îşi creează, mereu, alte posibilităţi de viaţă, pe când în 
celălalt judeţ, nu vrea să lucreze. 

Ţăranul de la munte poate să-şi arendeze pământ la câmp şi să vină acolo să 
lucreze, la epocile potrivite, dar mai are posibilitatea să taie lemne, să care piatră, 
sau să facă altfel de munci favorizate de natură, pe când ţăranul de la câmp n-are 
aceste posibilităţi. În regiunea de deal, ţăranii au livezi de pruni sau fâneţe, ceea ce 
n-au ţăranii de la câmp. De aceea, în judeţul Muşcel sunt mulţi ţărani cari sunt mult 
mai bogaţi decât locuitorii din judeţele Teleorman şi Vlaşca. De ce? Pentru că sunt 
muncitori şi economi şi fiindcă exploatează la maximum munca braţelor, care este 
aurul lor. 

Eu consider regiunea de deal drept cea mai bogată. Acolo sunt şi vii, şi 
fâneţe, iar locuitorii din această regiune au posibilitatea să se ducă şi la păduri, la 
tăiatul lemnelor, şi la şes, pentru munci agricole. Şi atunci, să nu considerăm pe 
ţăranul din regiunea de deal ca şi pe un orăşean. Dacă trăieşte aşa cum trăieşte şi 
nu-şi foloseşte ziua de muncă, este din pricină că e leneş. 

A. Pană: Eu angajez muncitori tocmai din judeţul Muşcel. Ei vor să vină, ca 
şi în alţi ani, dar nu cu acelaşi preţ. 

Mareşal I. Antonescu: Ei trebuie să vină, chiar dacă d-ta nu le vei plăti mai 
mult ca acum un an. Noi însă trebuie să facem dreptate; să le dăm america şi 

opincile, direct, la preţuri cât mai scăzute, aici ai dreptate d-ta, dle Pană. Noi 
trebuie să stabilim în ce condiţii ţăranii vor putea să-şi procure lucrurile de care au 
nevoie. Aceasta este problema. Trebuie să lucraţi în compartimentul acesta. 

A.Pană: Eu v-aş ruga, dle Mareşal, să ne lăsaţi să mai lucrăm o săptămână şi 
pe urmă să vă supunem rezultatul. 

Mareşal I. Antonescu: Să nu intrăm în aprilie. 
A.Pană: Nu va fi din vina noastră. 
Mareşal I. Antonescu: Să n-o ia dl. ministru Marinescu drept reproş, fiindcă 

d-sa munceşte din greu, de dimineaţă şi până seara, ca să facă să se respecte 
preturile fixate, şi toată lume11 tot re dânsul îl critică, dar noi ne găsim. astăzi. în 
această situaţie, pentru că n-am putut întocmi la timp Legea monopolului 
cumpărării cerealelor. Din cauza aceasta, ne izbim astăzi de atâtea greutăţi. Da.r 
nici noi nu putem avea pretentia, cât suntem de dezorganizaţi şi aşa cum este 
secondată acţiunea Guvernului, să realizăm ceea ce n-a putut realiza Germania. 

Trebuie să facem eforturi ca să nu mai dibuim în întunerec şi să terminăm 
odată cu trecutul. Să arătăm că suntem capabili să ne administrăm singuri, ceea ce, 
până acum, n-am putut dovedi, spre ruşinea neamului întreg. În toate 
compartimentele mă lovesc de tâlhari. Dacă în toată Ţara Românească nu există 
decât 30.000 perechi de opinci, acest:a nu este un motiv ca o pereche de opinci să se 
vândă cu 8000 lei. Dacă nu este de5tulă americă în Ţara Românească, aceasta nw 
este un motiv ca un metru de americ:ă să se vândă cu 400 lei. Administraţia este dce 
vină dacă se urcă preţurile. Pânzeturile trebuie să se vândă cu un preţ bine calculat, 
după ce a fost socotit şi costul materiei prime şi cheltuiala pentru energie ş;i 
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combustibilul şi amortizările normale şi cheltuielile de administraţie şi impozitele. 
După ce au fost socotite toate aceste elemente, atunci autoritatea vine şi fixează 
preţul de vânzare en gros şi en detaliu, care nu trebuie să se schimbe de la o zi la 
alta. 

Când vom reuşi să lucrăm aşa - şi nu se poate să nu reuşim - atunci şi 

compartimentul agricol va funcţiona normal. Aceasta este dreptatea dlui Pană, are 
şi o latură subiectivă, dar eu trebuie să cercetez partea ei obiectivă. 

Atunci, concluzia este că noi nu putem fixa, astăzi, preţurile. 
G-ral I. Sichitiu: Vă rugăm să ne mai lăsaţi timp. 
A. Pană: Fixarea preţurilor muncilor agricole depinde şi de Ministerul de 

Finanţe. 

Mareşal I. Antonescu: Vă rog să lucraţi împreună şi cu dl. ministru al 
Justiţiei. 

C. Stoicescu: Eu am sli reflectez. 
Mareşal I. Antonescu: Fixăm aceste preţuri împreună şi trebuie să fim în 

măsură să le şi ţinem; şi nu le putem ţine decât cu sancţiuni foarte drastice. V-am 
dat exemplul celor 400 vagoane de grâu, care au fost găsite într-o comună prin care 
trecuse comisia de curăţare, ca să vedeţi cât de superficial se lucrează. Anul acesta 
am lucrat aşa, dar la anul vom lua grâu la arie. 

Gh. Minescu: Cu tractoarele cum rămâne, dle Mareşal? 
Mareşal I. Antonescu: Să vii, acum, la mine, împreună cu d-nii miniştri ai 

Agriculturii, ca să hotărâm distribuirea lor. 
Şedinţa se ridică la ora 13.15. 

Stenografi: D. Fierăscu şi A. Ionescu 

~ 
D.A.N.l.C..fond P.C.M., Cabine/III Jon Antonescu, ds. 496 (fost 472)/1942, vol.J.f 312-360. 

9. 1942 martie 11. Se discută despre tăbăcirea pieilor, producţia de 
încălţăminte, fabricarea săpunului şi obţinerea unui bumbac superior 
calitativ. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

de miercuri, 11 martie 1942 

Şedinţa se deschide la ora 18, sub preşedinţia dlui Mareşal Ion Antonescu. 
Iau parte dnii: g-ral C. Pantazi, ministrul Apărării Naţionale; I. Marinescu, 

ministrul Economiei Naţionale; g-ral Gh. Dobre, subsecretar de Stat pentru 
Înzestrarea şi Administraţia Armatei; g-ral C. Constantin, subsecretar de Stat al 
Aprovizionării Armatei şi Populaţiei Civile; Gr. Popescu, secretar general la 
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Ministerul Economiei Naţionale; col. C. Sireteanu, directorul Intendenţei; 

dr. Eugen Haţiegan, directorul general al O.R.A.P.-ului. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, v-am convocat pentru astăzi pentru a lua 
şi dvs. cunoştinţă de memoriul pe care mi l-a înaintat dl. dr. Haţiegan şi pentru a 
asculta expunerea d-sale în legătură cu problema pieilor. Dl. dr. Haţiegan mi-a 
trimis acest memoriu şi mi-a arătat toate problemele, toate dificultăţile pe care le 
are de întâmpinat. Şi în această chestiune, ca şi în multe altele de natură 
economică, suferim, în bună parte, din cauză că nu există o coordonare între 
diferitele compartimente şi din cauză că toţi se amestecă în atribuţiunile altora. Ca 
o consecinţă a acestei lipse de coordonare, vedem mai multe ministere căutând să 
rezolve aceleaşi probleme şi amestecându-se unele în atribuţiunile altora. 

O-sa a venit cu o propunere. L-am ascultat. Aveam datoria s-o fac. M-am 
hotărât să fac această convocare pentru a vedea şi dvs. care este situaţiunea, cum şi 
soluţiunile care urmează să fie date acestor probleme. 

Problema încălţămintei este una dintre cele mai acute, care trebuie gândită 
din vreme, trebuie să-i găsim soluţiunea cât mai practică posibilă. pentru că dacă 
ţăranul, lucrătorul, soldatul, orăşeanul rămân desculţi, incontestabil că, în afară de 
aspectul detestabil pe care îl va prezenta, moralul va fi cât se poate de scăzut, iar, 
pe de altă parte, munca lui va fi o muncă de proastă calitate. 

Deci trebuie să lucrăm şi aci ca şi în alimentaţie, să găsim soluţiunea, pentru 
ca să putem să ţinem Naţiunea aceasta în picioare, pentru ca posibilităţile ei de 
rezistenţă să fie sporite. 

Dle Haţiegan, te rog să arăţi cari sunt dificultăţile pe care le-ai întâlnit în 
calea d-tale, cum şi ce soluţiune propui pentru înlăturarea acestor dificultăţi. 

După expunerea pe care o vei face, fiecare reprezentant al instituţiei care se 
ocupă de această materie şi care este interesată direct de această problemă îşi va 
spune punctul de vedere. 

Dr. Eug. Haţiegan: Dle \1areşal, dlor miniştri, în chestiunea pielăriei, 

părerea mea, pe care am expus-o şi în memoriul prezentat, este că trebuie să 
plecăm de la realităţi. 

Din experienţa pe care o am, experienţă de trei ani, de când conduc acest 
compartiment în cadrul Oficiului, am văzut că diferitele departamente n-au ţinut 
seama de aceste realităţi, pentru ca, în cadrul lor, să ne putem mişca. Am făcut un 
plan economic, pe care îl prezint şi dlui Mareşal, în care arăt ce se poate realiza. 

Din cota militară, se poate realiza, lunar: 424.033 kg piei crude, adică peste 
42 vagoane de piei brute, pe care le-am putea utiliza pentru cota militară. Ar mai 
rămâne o cotă de 15% pentru populaţia civilă, care cotă, la rândul ei, are două 
compartimente: încălţăminea şi compartimentul articolelor tehnice, cari sunt de o 
importanţă capitală. 

Dat fiind că această cotă civilă este redusă, din cauză că o mare parte merge 
pentru cota militară, urmează ca în această privinţă să găsim o altă soluţiune, mai 
ales pentru populaţiunea săracă. 
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Pentru Annată avem nevoie de un milion de perechi de bocanci, 1 SO.OOO 
perechi cizme, 8000 atelaje de 3 q~ __ I OOO __ atelaje de un cal, SO.OOO diferite 
harnaşamente şi 60.000 kg blanc, pentru reparaţiunile necesare. 

Dacă acest plan, pe care î! prezint, este aprobat, el va putea să fie pus în 
executare imediată şi integral chiar în cursul acestui an. Dacă vom avea acest plan 
aprobat, vom putea urmări executarea lui la fabrici, cu foarte multă uşurinţă. Astăzi 
scapă de sub controlul nostru, pe motiv că fabricile au comenzi de la diferite 
instituţiuni, de la ateliere, Intendenţă, Aer şi Marină etc. 

În cazul în care se aprobă planul, vom avea controlul, lunar chiar, la fabrici. 
Am făcut calculul lunar şi vă pot asigura că este posibil să se confecţioneze bocanci 
pentru Armată 10-12.000 perechi. 

Mareşal I. Antonescu: Nu se atinge cifra de I .OOO.OOO perechi bocanci, pe 
care o cere Armata. 

Dr. Eug. Haţiegan: Luând cifra de I .OOO.OOO perechi bocanci, cerută de 
Armată, am contat să pot avea la dispoziţie şi materialul pe care îl am în 
Transnistria. După infonnaţiunilc! pe care le-am cules, chiar de pe teren, prin 
informatorii de acolo, am calculat că voi putea ameliora această cotă militară cu 
10-1 S piei, lunar. 

Mareşal I. Antonescu: Ce însemnează această frază din raport: 
"Transformaţi în lucru confeqionat"? 

Dr. Eug. Haţiegan: În kilograme, ne revin 7.400.000 piei brute. Într-un 
vagon intră 2000 perechi bocanci. În Transnistria am avea 12 vagoane, lunar. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta contezi pe 200.000-300.000 perechi pe an. 
Aceasta este concluziunea la care vrei să ajungi. D-ta ai vorbit de chestiunea 
evaziunii. Întâi mi-ai prezentat chestiunea deficitului. Ai spus că înainte de război, 
deficitul nostru intern era acoperit prin importuri, care reprezentau nu ştiu cât la 
sută din necesar. Pe mine mă interesează care este acest deficit, socotit în procent, 
din necesar. 

Dr. Eug. Haţiegan: 40-50% 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, cel puţin 50%. 
G-ral Gh. Dobre: Faţă de consumul de acum, înseamnă 1 OOO de vagoane. 
Dr. Eug. Haţiegan: Totalul consumaţiei anuale este de 3000 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci, este vorba de o treime. D-ta, dle Haţieganu, 

de câte vagoane ai nevoie pentru tot necesarul ţării? 
Dr. Eug. Haţiegan: Ca să alimentez şi populaţia civilă, îmi trebuiesc 2935 

vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta este consumaţia actuală, socotită după 

nevoile impuse de război, când bocancii se uzează mult mai repede. Importai, 
înainte, cantitatea de 1000 vagoane. Are dreptate g-ralul Dobre, că atunci nu 
consumi atât. Atunci importam mai mult. 

G-ral Gh. Dobre: Importam şi piei semifabricate. 
Gr. Popescu: Cifra de 30% import era mărită, din cauza n·evoilor dinaintea 

războiului. Astăzi, când facem calculul, după consumul redus, raţionalizat, cifra 
trebuie să fie alta. 
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Mareşal I. Antonescu: Astăzi, importul ar trebui să fie mai mic. La un 
consum raţionalizat, ar trebui să ai nevoi mai mici. 

Gr. Popescu: A scăzut şi producţia internă, prin reducerea tăierii. 
Mareşal I. Antonescu: Cât ne lipseşte nouă, astăzi, din necesar? Odată ce 

stabilim cât este necesarul şi ce producţie avem, vedem cât ne lipseşte şi cum vom 
putea să umplem acest gol. Prin unnare, vă rog să-mi spuneţi care este necesarul, 
de câte vagoane aveţi nevoie şi câte aveţi. 

Dr. Eug. Haţiegan: Astăzi ne sunt necesare 3000 de vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Această cantitate îţi trebuie deci, şi pentru Armată, şi 

pentru populaţia civilă. Vasăzică, îţi trebuiesc 3000 vagoane. Care este producţia d-tale? 
Dr. Eug. Haţiegan: Producţia este de 850 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, ne lipseşte 60% din necesar. Ce facem cu 

aceşti 60%? 
Dl. Haţieganu spune că acest procent de 60% îl vom putea micşora printr-o 

bună administrare a stocului produs. Această bună administrare nu este realizată. 
Dl. Haţieganu spune că defectul trebuie căutat în două direcţiuni: întâi, este lipsa de 
coordonare şi, al doilea defect, este în mâna acelora cari se servesc de acest 
material, fie ca să-l prelucreze sub diferite forme, fie ca să-l distribuie pe ascuns. în 
acest fel şi prin asemenea mijloace se produc evaziuni. 

Deci, sunt două direcţiuni mari în care trebuie lucrat. Una este în mâna 
noastră, coordonarea în cadrul acţiunii noastre de guvernământ, şi a doua, este să 
vedem ce facem ca să reducem această evaziune la minimum posibil. 

Trebuie să-mi arătaţi de unde provine evaziunea şi care este soluţia ca să 
combatem, total, această evaziune. Al doilea, ce trebuie să facem ca să lichidăm cu 
această evaziune, să nu mai consumăm energie inutilă prin ordine care se bat cap în 
cap şi cari anihileazA toate eforturile dvs. 

Pentru aceasta ne-am întâlnit astăzi. 
Dr. Eug. Haţiegan: Evaziunea propriu-zisă are, astăzi, două izvoare: primul 

este cota militară şi al doilea, cota civilă ... 
Mareşal I. Antonescu: Mi s-a mai spus. Trebuie să reducem sistemul de 

::i,;;tbi şi sA vedem de unde provine evaziunea. Eu am citit raportul d-tale, dar vreau 
să audă şi dlor. 

Dr. Eug. Haţiegan: Dat fiind că, în majoritatea cazurilor, la comenzile 
militare care se dau, controlul se face la termene lungi, fabricile au posibilitatea ca 
materialul intrat în fabricaţie să-l utilizeze cum vor, chiar în faţa controlorilor, 
fiindcă totde.auna au scuza că au comenzi mai multe şi că acest material este al unei 
alte instituţiuni. În felul acesta, controlul de la fabrică nu este eficace. 

Mareşal I. Antonescu: Deci evaziunea începe de la pieile crude şi apoi la 
tăbăcării. În al treilea rând, evaziune la confecţii. Aşadar, evaziune la producător, 
evaziune la tăbăcărie şi, în al treilea rând, la confecţie. 

Dr. Eug. Haţiegan: Prima evaziune, aceea făcută la producător, numai prin 
ajutorul organelor care sunt la sate, jandarmii, primarii şi notarii, să dea mână de 
ajutor colectorului. După măsurile luate, am aranjat ca aceşti controlori să aibă şi o 
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rută de mişcare în interiorul judeţului, adică, la fiecare două-trei săptămâni, ei să fie 
obligaţi să cerceteze centrele unde sunt tăieri şi să recepţioneze materia primă. 

Mareşal I. Antonescu: Nu trebuie neglijat şi faptul că sunt tăieri 

clandestine. 
Dr. Eug. Haţiegan: Dacă vom avea concursul jandarmilor şi al primarilor, 

acestea vor fi evitate. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta este o primă chestiune de notat, ca să 

asigurăm evaziunea la producător. Trebuiesc propuneri concrete, trebuie să vedem 
cine poate să se ocupe de această chestiune; avem nevoie deci de un organ unic. 

Prima chestiune este concursul autorităţii administrative, atât în ceea ce 
priveşte tăierile care se cunosc, tăierile de la Abatorul public, cât şi tăierile 

clandestine, sau acele datorite accidentelor. 
Dr. Eug. Haţiegan: În acelaşi scop, ca să ne asigurăm mărirea stocului de 

piei, am prezentat dlui g-ral Dobre un plan de organizare a colectării, în dosul 
Armatei, pe care s-o fac tot eu, urmând ca Ministerul să-mi dea personal, care să 
poarte uniformă militară, cu încadrare de divizii, personal care să aibă posibilitate 
să controleze unităţile care sunt în interior sau pe front, ca să pot colecta toate 
pieile vitelor tăiate. 

Dl. g-ral Dobre mi-a făgăduit că va aduce la îndeplinire acest deziderat al 
meu. Am credinţa că şi de aci vom putea recupera o importantă cantitate de piei 
care dispar, fie că se preiau de trupele germane, care sunt organizate perfect, lucru 
pe care l-am constatat, personal, şi eu în tot timpul cât am fost pe front şi când am 
văzut această organizare perfectă a trupelor germane, fie ... 

Mareşal I. Antonescu: Luau chiar şi de la trupele româneşti? 
Dr. Eug. Haţiegan: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Totdeauna mi s-au dat relaţiuni că pieile sunt 

colectate de către O.R.A.P. 
Gr. Popescu: Au fost colectori de la O.R.A.P. pe lângă fiecare divizie. 
Dr. Eug. Haţiegan: Numai până la Nistru. 
Mareşal I. Antonescu: De ce numai până la Nistru? 
Dr. Eug. Hafiegan: Dl. guvernator al Transnistriei nu a acceptat să pună în 

executare aprobarea dată de dl. ministru Marinescu şi ne-a cerut o serie întreagă de 
lucruri, pe care noi nu le-am putut satisface. În primul rând, ne-a cerut să-i punem 
la dispoziţie un număr mare de curele de transmisie, pe care noi nu le avem nici în 
interiorul ţării. De aci, urmează o serie întreagă de discuţiuni, cari durează de trei 
luni, fără ca să putem ajunge la vrt:o concluzie cu Guvernământul Transnistriei. 

Mareşal I. Antonescu: Col. Davidescu, ia notă de aceasta. Incontestabil, că 
şi Transnistria are nevoie de încălţăminte şi de curele de transmisiune pentru 
punerea în funcţiune a fabricilor. 

G-ral Gh. Dobre: Este o greşeală a dlui Alexianu, că aceste piei brute nu se 
pot colecta la timp, şi nici d-sa nu va putea să aibă materialul fabricat de care are 
nevoie. 

Mareşal I. Antonescu: Dl. guvernator Alexianu vine la Consiliul de 
Miniştri în fiecare lună. Atunci se ridică toate problemele cari interesează 
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Transnistria, şi noi le soluţionăm. Această problemă nu s-a ridicat niciodată, deşi 
dl. Gr. Popescu a fost de atâtea ori la Consiliu. 

Gr. Popescu: Acum aflu de ea. 
Mareşal I. Antonescu: Iată, cite Haţieganu, d-ta te-ai plâns că alţii nu-ţi dau 

concursul, şi vezi, acum, care este situaţia. 
De Transnistria trebuie să ne ocupăm. Trebuie să trimitem oameni cari să 

colecteze pieile, dar şi acestei provincii trebuie să-i dăm ceva în schimbul muncii şi 
a materialului pe care ni-l furnizează. Nu pot să duc pe toţi la muncă, cu glonţul în 
spate, fără ca să le dau ceva. Indiferent ce s-ar fi cerut, ceea ce mă revoltă este că 
pentru rezolvarea tuturor chestiunilor trebuie să treacă luni de zile. 

Dacă este o chestiune care se ridică, trebuie să se găsească soluţia imediat, 
dar trebuie să fie cineva mai mare care să satisfacă interesele, să le armonizeze şi să 
găsească soluţia rapidă, căci dacă această soluţiune vine peste un an, ea nu mai are 
valoare; timpul trece şi producem pagube în economia naţională. 

Dr. Eug. Haţiegan: Eu am sesizat ministerele interesate în această privinţă. 
Pot să fac proba. 

Mareşal I. Antonescu: Toate s-au oprit în biroul d-tale. Eu ţi-am spus că, 
atunci când ai o nevoie, sau te loveşti de ceva, să vii la mine. 

Dr. Eug. Haţiegan: Am cerut audienţă. 
I.Marinescu: Eu v-am rugat să puneţi mâna pe telefon, fără să vă anunţaţi, 

sau să veniţi direct, ca să putem rezolva, imediat, orice problemă. 
Dr. Eug. Haţiegan: Evaziunea s-ar reduce, pe o scară importantă, dacă s-ar 

face cum am avut onoarea s-o spun. 
Mareşal I. Antonescu: De exemplu, noi nu mai tăiem viţei. De unde vin 

pieile de viţei? 
G-ral C. Constantin: Nu se taie decât viţeii accidentaţi. 
Mareşal I. Antonescu: Din această cauză nu mai avem lapte. 
G-ral C. Constantin: Eu am făcut un raport, în care ceream permisiunea ca 

să tăiem o anumită cotă din viţei, pentru că, altfel, pierdem laptele. 
Mareşal I. Antonescu: Nu l-am văzut. 
G-rAI C. Cnndantin: L-am înaintat. 
Dr. Eug. Haţiegan: Înainte de 15 iunie 1940, în ultima lună când s-a oprit 

tăierea viţeilor, colectam lunar 26 vagoane viţei, o cantitate extrem de importantă. 
Astăzi colectez o cantitate foarte mică. 

Mareşal I. Antonescu: Dvs. ştiţi la cât a scăzut cheptel-ul? Cu 30%. Noi, 
pentru muncile agricole, avem o singură vită pentru un hectar. Ţări mai puţin 

agricole decât noi, şi cari trăiesc mai puţin din agricultură decât noi, au zece vite la 
hectar. Cu zece vite se poate face munca perfect, din toate punctele de vedere. 
Munca agricolă trebuie făcută repede şi, ca s-o faci repede, trebuie să ai mijloace, 
să ai vitele necesare. 

De aceea, munca este aceea pe care o vedem, şi rezultatele sunt din ce în ce 
mai mici, producţia de cinci ori mai mică şi viaţa de cinci ori mai scumpă. Dacă 
n-am avea această situaţie nenorocită, şi Statul ar putea încasa mai mult. S-a făcut o 
politică greşită, agricultorul n-a fost încurajat, n-a fost învăţat cum să lucreze şi n-am 
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putut avea o producţie bună. Suntem acum, în ceasul de faţă, într-un pericol 
extraordinar. Suntem la 15 martie, zăpada este pe câmp şi n-am scos încă un tractor 
la lucru. Anul trecut, toate erau, la această dată, pe câmp. Dacă ne va rămâne numai 
o lună de muncă pentru arat şi semănat. în condiţiunile acestea, nu ştiu cât ne va 
rămâne nearat şi spectrul foamei va începe să crească. 

Când am oprit aceste tăieri, am avut o întreagă politică, nu a fost ceva datorit 
unui capriciu. M-am gândit nu numai la apărarea ţării, dar şi la înmulţirea vitelor, 
în momentul în care aveam nevoie de o agricultură mai intensă. Vom înmulţi 
cheptel-ul, şi atunci nu vom mai ri obligaţi să importăm piei. Atunci, nu numai că 
vei avea piei crude atât cât îţi vor trebuie, dar vei putea să şi exporţi piei. 

Aceasta ar fi fost realitatea. Este o aberaţie ca, într-o ţară agricolă, unde 
trebuie să fie multe animale de muncă, să se importe piei crude; o ţară agricolă 
trebuie să exporte piei, aşa după cum exportă cereale şi alte produse agricole. 

Dar aceasta a fost politica făcută de regimurile trecute şi eu nu pot îndrepta 
totul într-un singur an. Acum trăiesc din cârpeli. Dacă am oprit tăierea viţeilor, a 
fost pentru că am vrut să măresc cheptelul tării, nu numai cu o sută la sută decât era 
în septembrie trecut, ci treptat, treptat să ajungem ca numărul animalelor de la noi 
din ţară să devină de zece ori mai mare decât era atunci, pentru că numai astfel 
vom avea posibilitatea să expo11ărn cantităţi mai mari de produse agricole. Am vrut 
să facem agricultură numai cu braţele ţăranului; nu s-a putut şi nu se va putea, este 
o imposibilitate. De aceea am fost nevoit să import maşini agricole din Germania. 
Dar şi politica aceasta a fost criticată. Dl. Garoflid a sărit în sus, spunând că nouă 
nu ne trebuiesc maşini agricole, ci animale de muncă. Am adus, anul trecut, atâtea 
maşini agricole câte nu s-au importat în timp de 20 de ani şi totuşi n-am putut să 
facem faţă nevoilor. 

Deci, în primul rând trebuie tratată chestiunea evaziunilor, care trebuiesc 
jugulate. După ce va fi soluţionată această problemă, va trebui să ajungeţi la o 
controlare. 

Cum se face evaziunea la tăbăcării? 
Dr. Eug. Haţiegan: Noi avem două cote: cota civilă şi cota militară ... 
Mareşal I. Antonescu: Şi, din cauza acestor cote se fac evaziunile? Eu ştiu 

că, atâta vreme cât suntem într--o economie dirijată, o tăbăcărie nu poate să 

primească, în kilograme, o anumită cantitate de piei crude, decât cu ordinul unui 
Oficiu Central. 

Care este acest oficiu? 
Dr. Eug. Haţiegan: Este O.R.A.P.-ul. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, d-ta repartizezi pieile crude la tăbăcării. 

Există un raport între pieile crude primite şi talpa care urmează să fie livrată; noi 
ştim că din atâtea kilograme piei crude trebuie să iasă atâtea kilograme de talpă, 
sau de piele tăbăcită. 

Tăbăcăriile ce fac cu cantităţile de piei crude primite? 
Dr. Eug. Haţiegan: fn sistemul actual, eu n-am posibilitatea să controlez 

producţia la tăbăcării. 
Mareşal I. Antonescu: Cine o controlează?· 
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Dr. Eug. Haţiegan: Eu controlez numai colectarea şi repartiţia materiilor 
brute. 

Mareşal I. Antonescu: Acum trec la altă chestiune: din ordinul cui faci d-ta 
distribuţia pieilor crude la tăbăcării? 

Dr. Eug. Haţiegan: Din ordinul Ministerului Economiei Naţionale. 
Gr. Popescu: Pieile crude se împart după capacitatea de producţie a fiecărei 

tăbăcării. 
Mareşal I. Antonescu: Dar, la tăbăcării se produc evaziuni. V-am întrebat 

adineauri şi vă întreb şi acum: cum sunt posibile aceste evaziuni? Eu nu-mi explic; 
ştiu că la atâtea kilograme de piei crude primite, o tăbăcărie trebuie să livreze 
atâtea kilograme de piei tăbăcite, pe care apoi le ia şi le distribuie un anumit organ: 
atâta într-un loc, atâta într-altul. După calculele tehnice flcute, din materialul brut 
trebuie să iasă atâtea kilograme de talpA, atâtea kilograme de piele tăbăcită etc. 

Deci, nu trebuie să se producă evaziuni; dacă se face un control serios la 
tăbăcării, pe trei registre, unul pentru materialul brut primit, altul pentru cantităţile 
de piei tăbăcite, ieşite din tăbăcărie, şi altul pentru distribuţia mărfii fabricate, 
atunci evaziunile nu mai sunt posibile. 

Totuşi, evaziuni se fac. Sunt atâtea cantităţi de talpă care se vând cu preţ de 
speculă, nu numai în Bucureşti, dar în toată ţara. De unde provin ele? Ies de 
undeva, pentru că din striiinătate nu vin. Deci talpa aceasta provine numai de la noi, 
de la pieile colectate de d-ta, dle. Haţieganu. ln loc să meargă la populaţie, pe 
preţurile fixate, ajunge să fie speculată pe preţuri mari. 

Dr. Eug. Haţiegan: În toată această organizaţie s-au produs evaziuni. La 
început nu ne-am dat seama nici noi de ceea ce s-ar putea petrece în tot acest 
proces de fabricaţie. 

Există două cote: o cotă civilă, pe care o administrez eu în toată regula, cu 
caiet de sarcini şi cu repartizări exacte pentru fiecare fabrică, cu ce trebuie să-mi 
comunice fabricile ca semifabricate, ca să ştiu ce să distribui la comercianţi, 

confonn decretului în vigoare. Ce se poate întâmpla? Dat fiindcă, după calculele 
mele tehnice, trebuie să am un randament de 52% la talpă, fabricantul poate să-mi 
ingre11ne7e talpa şi. în loc de 520 kg de talpă pentru I OOO de kg de piei crude, poate 
să-mi dea, în realitate, mai puţin, fiindcă talpa pe care mi-o livrează el este 
îngreunată, iar lui îi rămâne surplusul. 

Mareşal I. Antonescu: Această posibilitate de fraudă trebuie să intre în 
preocupările dvs. 

Dr. Eug. Haţiegan: Şi atunci, noi am propus Ministerului Economiei 
Naţionale să întocmească un caiet de sarcini, în care să se precizeze că talpa trebuie 
să aibă atâta flexibilitate, să conţină atâta grăsime, atâtea materii cenuşii etc., după 
toate prevederile internaţionale în vigoare. Acest caiet de sarcini n-a apărut până 
acum - este în lucru - Ministerul Economiei Naţionale fiind aglomerat cu alte 
lucrări. 

Gr. Popescu: S-a terminat. 
Dr. Eug. Haţiegan: Acum, din cauza lipsei acestui caiet de sarcini, există 

această portiţă de evaziune. 
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Mareşal I. Antonescu: Dar când vor fi aplicate prevederile acestui caiet de 
sarcini, va mai exista această posibilitate? 

Dr. Eug. Haţiegan: Nu va mai fi. Acum însă nu pot să lupt singur cu reaua 
credinţă a tăbăcarului şi a fabricantului. Dacă acest caiet de sarcini va fi pus în 
vigoare, vom avea posibilitatea să recuperăm cea mai mare parte din materialele 
corespunzătoare cantităţilor de pie:i brute livrate de noi. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, d-ta nu eşti responsabil decât de 
administrarea cotei civile. 

Dr. Eug. Haţiegan: La cota militară, eu primesc din partea 
Subsecretariatului de Stat al Înzestrării - respectiv de la Ministerul Economiei 
Naţionale, pentru că pe această cale vine comunicarea ... 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, şi Înzestrarea şi Economia Naţională; este 
băgat aici şi Dobre şi Constantin şi dl. Marinescu, toţi suntem. 

I. Marinescu: Eu nu dau nimic. 
Dr. Eug. Haţiegan: Chestiunea aceasta vine la dvs., la Direcţia Materiilor 

Prime. 
Gr. Popescu: Nu este la dvs. 
Mareşal I. Antonescu: Dar d-ta, dle Gr. Popescu, nu eşti la Aprovizionare? 
I. Marinescu: Dânsul este şi la mine şi la dl. g-ral Constantin. 
Gr. Popescu: Acum s-a hotărât: sunt la Aprovizionare. Distribuţia cotei am 

făcut-o noi: 80% pentru Armată şi 15% pentru populaţia civilă. 
Mareşal I. Antonescu: Mai întâi, dvs. aţi făcut o mare greşeală: aţi anunţat 

că veţi raţionaliza consumul la încălţăminte şi apoi aţi lăsat să se vândă. A fost o 
speculă şi o înghesuială nemaipomenită la magazinele de încălţăminte. Ar fi trebuit 
să închizi magazinele până când fixai toate aceste date. 

G-ral C. Constantin: Chestiunea n-a fost la mine. 
Mareşal I. Antonescu: Nu ştiu cine a luat măsura, dar s-a făcut o greşeală. 
Gr. Popescu: Am trimis organe de control. 
Mareşal I. Antonescu: Nu era mai simplu să închizi toate prăvăliile? Acum 

avem destulă experienţă, ştim cum este speculat românul şi care este psihologia 
maselor: toţi se reped să cumpere. Dvs. însă aţi lăsat, din nou, cu voinţă, populaţia 
pe mâna speculanţilor; şi populaţia a fost speculată. 

G-ral C. Constantin: Şi acum trebuie să se facă control, pentru că sunt 
stocuri ascunse. 

Gr. Popescu: Ne-a sesizat şi Siguranţa şi Jandanneria despre cele ce se 
petreceau la magazinele de încălţăminte. De aceea am lăsat să se vândă numai 20% 
din mărfurile din magazine. 

Mareşal I. Antonescu: Acum s-au calmat lucrurile? 
Gr. Popescu: Au intrat în normal. Decizia noastră a apărut pe neaşteptate în 

"Monitorul Oficial"; n-a ştiut nimeni de ea mai înainte. În ziua apariţiei s-au produs 
mari aglomerări la magazinele de încălţăminte. De aceea am permis să se vândă 
20% din mărfuri. Unii comercianţi au profitat de această împrejurare, ca să vândă 
mai mult decât atât, mai ales că a fost atunci şi o sărbătoare la mijloc. 
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Mareşal I. Antonescu: Trebuia ca întâi să fie rechiziţionată toată 
încălţămintea - toată marfa ar fi fost ştampilată şi nu s-ar mai fi vândut nimic - şi 

apoi s-ar fi venit cu cartela. 
Gr. Popescu: Şi eu am vrut să fac tot aşa, dar comercianţii m-au rugat să-i 

las să vândă, pentru că unii din ei sunt oameni săraci. 
Dr. Eug. Haţiegan: în Germania s-au închis toate prăvăliile timp de o 

săptămână. 
Mareşal I. Antonescu: De ce n-aţi făcut şi dvs. la fel? 
Gr. Popescu: Fenomenul acesta s-a produs numai în Bucureşti; în restul ţării 

totul a decurs în perfectă ordine. Am primit de la prefecturi rapoarte în care se 
spune: Se aplică deciziunea Min_isterului Economiei Naţionale. 

Mareşal I. Antonescu: In Bucureşti este mai bine organizată propaganda 
străină, care caută să provoace dezordini printre cei cari sunt aglomeraţi la pâine, la 
petrol, la încălţăminte. 

Gr. Popescu: Impresia mea este că în Bucureşti şi publicul este mult mai 
dezordonat decât în oraşele de provincie, unde oamenii sunt mai liniştiţi. 

În Capitală, s-au spart geamurile la prăvălii, şi când negustorii au închis 
magazinele prin faţă, unii din clienţi s-au dus prin dos. Ca să terminăm acest 
spectacol, am permis să se vândă 20% din mărfuri. 

Mareşal I. Antonescu: Nu mi-ai spus mie la timp, pentru că aş fi adus 
mitralierele şi aş fi tras în cei cari n-ar fi vrut să se retragă. Mie mi se ascund 
anumite lucruri, ca să nu mă supăr, este o greşeală. Eu fac acte de autoritate, atunci 
când este nevoie. 

Gr. Popescu: Dând posibilitatea să se vândă această cotă de 20%, s-a calmat 
piaţa, dar s-a cumpărat prea scump. Dezordinea a încetat imediat ce negustorii au 
putut să vândă oarecari cantităţi de mărfuri. 

Mareşal I. Antonescu: Câte prăvălii de încălţăminte sunt în Bucureşti? Nu 
sunt prea multe. Aproape toate sunt grupate pe cartiere. N-aveai decât să le închizi 
şi să le sigilezi timp de o săptămână, punând la fiecare gardă militară. Nu vine 
nimeni înaintea glonţului; nu dă nimeni santinela la o parte, fiindcă ştie că sub 
regimul meu nu se joacă. În această privintă nu glumesc: trag în orişicine. 

Dr. Eug. Haţiegan: După cum v-am arătat, prima posibilitate de evaziune 
există la tăbăcării; ca să vă convingeţi, am adus aici o bucată de talpă, foarte prost 
lucrată, nu ştiu de cine. Iată în ce condiţii fac unii tăbăcari talpa, atunci când eu le 
dau piele în condiţii foarte bune şi materii tenante aduse din străinătate. Pielea a 
fost tăbăcită într-un timp prea scurt; tăbăcarul s-a grăbit, iar talpa a ieşti arsă. Talpa 
aceasta a fost scoasă în trei săptămâni de la tăbăcit, în loc să fie scoasă după două 
luni. 

Mareşal I. Antonescu: Cine este fabricantul? 
Dr. Eug. Hafiegan: Îl căutăm acum. 
Mareşal I. Antonescu: El a scos o cantitate mare de talpă? 
Dr. Eug. Hafiegan: Nu, o cantitate mică. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta înseamnă că nu există control la 1eş1rea 

mărfii din tăbăcării. 
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Dr. Eug. Haţiegan: Nu există caiet de sarcini. 
Mareşal I. Antonescu: De ce aţi întârziat, până acum, ca să-l faceţi? 
Ce tară dezorganizată! 
Gr. Popescu: Caietul de sarcini s-a făcut. Nu s-a întârziat prea mult, fiindcă 

a fost nevoie să facem anumite calcule de specialitate, cu inginerii noştri. Ne-am 
orientat şi după datele primite de la tăbăcăriile Armatei. Caietul de sarcini este gata 
de ieri. Îl vom publica. Trebuie să se exercite un control intens, pentru că, chiar cu 
caiet de sarcini, lăcomia după câştig a unora este foarte mare. Am auzit că unii 
tăbăcari se laudă că scot talpă în opt zile. Trebuiesc luate măsuri severe. Ne gândim 
să restrângem şi numărul tăbăcăriilor. 

Mareşal I. Antonescu: De ce nu-l restrângeţi? 
Gr. Popescu: Ne gândim la aceasta; s-au făcut anumite propuneri. 
Mareşal I. Antonescu: Acum cunoaşteţi cererile d-lui Hatieganu şi punctul 

meu de vedere. Care sunt propunerile dvs. referitoare la organizarea controlului, 
pentru ca evaziunile să nu mai fie posibile? 

Col. C. Sireteanu: Controlul la fabrici trebuie să fie făcut cel puţin o dată pe 
lună. Şi acum există control, dar nu în fiecare lună. Comisia care a fost până acum 
va fi înlocuită cu alta, de specialitate şi cu atribuţia să se ocupe numai de controlul 
tăbăcitului. Ofiţerii activi nu se pot ocupa prea mult cu acest control, care trebuie 
făcut în fiecare lună, cu caiet de sarcini. Va trebui controlat materialul tăbăcit şi cel 
care se confecţionează. Va fi nevoie să se alcătuiască o comisie care, tot timpul, să 
exercite numai acest control. 

Mareşal I. Antonescu: Acum, când avem o cantitate redusă de materie 
primă, de ce nu restrângeţi numărul tăbăcăriilor? 

Col. C. Sireteanu: Aceasta este a doua parte a problemei. Noi suntem de 
părere să nu se mai dea cotă la toate tăbăcăriile. Să avem numai o serie de tăbăcării, 
care să poată fi controlată. 

Mareşal I. Antonescu: De ce nu punem într-o singură mână toate acestea? 
N-ar fi bine să intre într-o singură mână, şi Armata, şi populaţia civilă? Şi 

controlul, şi distribuirea materialului să fie într-o singură mână, iar Armata să-şi 
primească materialul confecţionat? Sau invers, să ia Armata pentru populaţia civilă, 
dar ca două autorităţi să lucreze, aceasta înseamnă că se face evaziune. 

Col. C. Sireteanu: O.R.A.P.-ul să fie singura autoritate de Stat care să 

primească, din mâna colectorilor, pieile. 
Mareşal I. Antonescu: D-le Haţiegan. poţi să iei asupra d-tale această 

obligaţie? 

Dr. Eug. Haţiegan: Eu pot să controlez. Eu am materia primă şi pentru că 
acest control se face la timp îndelungat, evaziunea este foarte uşoară. Controlul 
trebuie să fie făcut cât mai des. 

Gr. Popescu: Nu trebuie să ne mulţumim numai cu greutatea. Trebuie să 
obligăm pe tăbăcari ca să ne restituie acelaşi număr de piei fabricate, câte piei 
crude au primit. La greutate, tăbăcarii pot adăuga ceva şi atunci, am introdus, în 
una din decizii, dispoziţiunea ca să se restituie şi acelaşi număr de piei. 
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Mareşal I. Antonescu: Da, dar se poate întâmpla să ni se dea piei ca cea 
arătată de dl. Haţiegan. 

Gr. Popescu: Un singur organ trebuie. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, un caiet de sarcini şi un singur organ de 

control. Cine este acest organ de control? 
Col. C. Sireteanu: Este Comisiunea Militară, care, în prezent, depinde de 

noi, şi O.R.A.P.-ul, care depinde de Ministerul Economiei Naţionale. 
Gr. Popescu: O.R.A.P.-ul, prin legea lui de organizare, depinde de 

Ministerul Economiei Naţionale. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci, să nu se mai amestece toţi în această 

chestiune. Ce caută g-ralul Dobre aci? 
G-ral Gh. Dobre: Eu am cota militară. 
Col. C. Sireteanu: Ca să putem urmări tăbăcitul, cota militară şi 

confecţionarea materialului. 
Mareşal I. Antonescu: Nu vii în contradicţie cu O.R.A.P.-ul? 
Dr. Eug. Haţiegan: Eu controlez executarea comenzilor. 
Mareşal I. Antonescu: De ce nu aţi făcut-o şi până acum? 
Gr. Popescu: Întrebarea care se pune este, dacă O.R.A.P.-ul va putea 

controla Tăbăcăria Militară. Dacă îi daţi acest drept şi această putere, atunci 
sistemul este complicat. 

Mareşal I. Antonescu: Nu. Îi dăm tot sistemul, complect. Prin urmare, 
aceasta este soluţia. 

G-ral C. Constantin: Va fi şi un delegat militar. 
Mareşal I. Antonescu: Când îmi veţi putea prezenta propunerile concrete 

asupra acestei chestiuni? 
Col. C. Sireteanu: Chiar acum. 
Mareşal I. Antonescu: Să-mi prezentaţi chestiunea de formă: unitate de 

direcţie, unitate de conducere şi unitate de control. 
G-ral C. Pantazi: Sunt două feluri de tăbăcit pielea: lent şi grăbit. La noi, la 

Annată, întrebuinţăm sistemul tăbăcitului lent. 
Col. C. Sireteanu: Acum am renunţat la aceasta. 
Mareşal I. Antonescu: Am văzut într-un buletin ce s-a întâmplat cu nişte 

bocanci daţi la trupă, cari s-au desfăcut într-o lună. Ce este cu această chestiune. 
g-ral Pantazi? 

G-ral C. Pantazi: Suntem în cercetare. Toti aceşti bocanci la care s-a stricat 
talpa, se cunosc că sunt din cei furnizaţi înainte de venirea dvs., căci n-au decât un 
singur rând de talpă. Aşa încât sunt comandaţi dinainte. Vreau să văd dacă sunt 
recepţionaţi înainte de 6 septembrie, sau după această dată. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuiesc luate măsuri în contra Comisiei de 
Recepţie. 

G-ral C. Pantazi: Avem toate posibilităţile. 
Mareşal I. Antonescu: Să-mi arăţi pe cine ai găsit vinovat, să dispui 

aplicarea art. 58 şi să-i trimiţi în judecată. Aceste comisiuni de recepţie trebuie să 
fie alcătuite din oameni conştiincioşi, serioşi şi cinstiţi. 
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După război, în 1926, s-au furnizat Annatei bocanci pentru trupă, cu talpă de 
lemn şi cu o pojghiţă de piele deasupra. Comisia de recepţie era prozidată de 
g-ralul Ciupercă, care era un naiv, dar un om de bună credinţă. S-a făcut o anchetă 
în această privinţă şi, pentru că eu, în raportul meu, am avut cuvinte tari şi am 
arătat că este o crimă şi că se face o operă de distrugere naţională primindu-se 
asemenea bocanci - vizam pe ministrul Apărării Naţionale de atunci, g-ralul 
Mircescu - a fost însărcinat g-ralul Popovici cu ancheta. Dosarul este la minister. 
Prin raportul meu vizam şi pe g-ralul Mărdărescu, care era inspector de Armată. 

Pe când făcea ancheta, g-ralul Popovici m-a chemat şi m-a întrebat: "Ce 
facem?" 

I-am răspuns: "Mergem înainte". Eu am vizat, prin raportul meu, un 
inspector de Armată şi un ministru de Război. Să vedem dacă este calomnie sau 
realitate. Din nenorocire, era realitate, căci bocancii recepţionaţi aveau tălpi de 
lemn, cari s-au desfăcut, aşa cum s-au desfăcut aceştia de acum. 

Au început din nou aceste operaţii de tâlhărie? 
G-ral C. Pantazi: Sunt bocanci distribuiţi în anul 1941. 
Mareşal I. Antonescu: Cercetarea să se facă cu cea mai mare energie, de un 

om competent şi cu mare conştiinţă. Vinovaţii trebuiesc scoşi la iveală, pentru că 
Statul acesta nu poate să-şi bată joc de cetăţeni. Eu nu pot pune pe soldat să facă 70 
km pe zi, cu picioarele goale. Dacă bocancul se desface din prima zi, înseamnă că 
am scos Armata din luptă chiar pe câmpul de bătaie. 

Vasăzică, iată o operă de distrugere a hotarelor ţării, pe care o face un 
ticălos, care este plătit de Stat, pentru ca să facă această operă de distrugere 
naţională. Ne ducem cu asemenea materiale pe câmpul de luptă, Divizia poate fi 
bătută, şi toată lumea se uită la generalul comandant, şi mai sus, până la mine, 
pentru că se ignorează cauza adevărată a nenorocirii. Una din principalele cauze 
este şi aceasta, pentru că un soldat desculţ este un soldat demoralizat, şi este un 
întreg corp ofiţeresc care ne judecă şi spune: iată condiţiunile în care Mareşalul 
Antonescu ne trimite la luptă. Acestea toate, pentru că un ticălos a luat câteva sute 
de mii de lei. 

Te rog, deci, g-ral Pantazi, să urmăreşti chestiunea şi să-mi raportezi 
rezultatele. 

G-ral C. Pantazi: Se face ancheta. 
Mareşal I. Antonescu: Am ţinut să precizez punctul meu de vedere în 

această privinţă, pentru că această chestiune este o problemă care trebuie tratată cu 
toată atenţia necesară, fiindcă ea are consecinţe grave, şi pentru Armată, şi pentru 
populaţia civilă. În ceea ce priveşte Armata, consecinţa gravă este că ea poate să fie 
dusă la înfrângere. 

Şi armata lui Napoleon a fost învinsă în Rusia. Noi am studiat, la Marele Stat 
Major şi la Şcoala de Război, campania din Rusia, din 1812, unde armata lui 
Napoleon a fost învinsă de iarnă. Cauza a fost că soldaţii n-au putut fi încălţaţi, şi o 
armată care a rămas cu picioarele goale, în timp de iarnă, este imediat distrusă. 

De aceea, vă atrag atenţia, nu numai pentru armată, dar pentru Naţiunea 
întreagă, că aceasta este o problemă de cea mai mare însemnătate. Ea are o 
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importanţă capitală asupra acţiunii şi a puterii de creaţie a unui neam întreg în 
cadrul războiului pentru apărare şi în reuşita luptei noastre, împotriva unui adversar 
care este organizat şi pregătit, cum este Rusia. 

Să luaţi problema serios în studiu şi să nu o consideraţi ca un lucru secundar. 
Avem pe câmpul de luptă, astăzi, soldaţi cari sunt încălţaţi în condiţiuni detestabile, 
din cauza calităţii materialului şi a modului criminal în care s-a confecţionat acest 
material. Avem distanţe mari de parcurs. Cu cât distanţele sunt mai mari - şi ele se 
vor lungi o dată cu ofensiva din primăvara aceasta - cu atât va trebui să dăm 
soldatului încălţăminte mai rezistentă. Altfel, pierdem lupta şi pierdem şi graniţele. 

Să urmăriţi chestiunea în mod serios, ca să nu mai am discuţii de acestea şi 
să nu se mai facă evaziuni. În al doilea rând, ca, tot ce avem, să folosim la 
maximum. 

Am dat indicaţiuni şi în privinţa ci7rnelor. Pielea este ca şi muniţia. Cum 
muniţia nu trebuie să lipsească, nici pielea nu trebuie. Dacă nu avem piele pentru 
curele, pentru hamuri, pentru harnaşament, pierdem războiul, tot aşa cum l-am pierde 
fără muniţie. 

Trebuie să vă ocupaţi de această problemă, cu toată atenţiunea, şi să-mi 

prezentaţi, cât mai curând, soluţia în această privintă, dacă se vor ivi aceleaşi greutăţi 
de astăzi şi, dacă nu va merge, dacă va mai fi evaziune şi speculă, atunci voi şti pe 
cine trebuie să trag la răspundere. Astăzi, toată această chestiune este divizată la 
multe persoane şi nu se poate lucra. Cu aceasta se pierde timpul, se consumă energie, 
şi profită toţi tâlharii. Trebuie să se pună capăt acesLui lucru, şi vă rog s-o faceţi. 

Şedinţaseridicălaora 19, 15. 
Stenografi: D. Fierăscu şi S. Mihail 

NOTĂ 
După ridicarea şedinţei, domnii miniştri prezenţi au făcut cerc în jurul dlui 

Mareşal şi au discutat următoarele probleme: 
1. Fabricarea săpunului. 
Dl seceretar general Grigore Popescu a prezentat dlui Mareşal mai multe 

probe de săpun, fabricat după instrucţiunile date de Subsecretariatul de Stat al 
Aprov iziuuarl i. 

Dl. Mareşal a dat dispoziţii să se reducă cât mai mult numărul calităţilor şi să 
se. imprime pe fiecare calitate preţul de vânzare respectiv, pentru a se putea evita 
specula. Totdeodată, d-sa a arătat că în Franţa s-a descoperit un nou procedeu de 
fabricare a săpunului, care reduce la 8% cantitatea de grăsime necesară la 
saponificare, şi a autorizat pe dl. ministru al Economiei Naţionale să trimeată în 
Franţa un specialist care să obţină informaţii în această privinţă. 

2. Preţul bumbacului. 
Dl. secretar general Grigore Popescu a prezentat dlui Mareşal un album de la 

Societatea "Românocoton", cuprinzând mostre de diferite calităţi de bumbac 
recoltate în ţară. O-sa a scos în evidenţă faptul că, printr-o cultură îngrijită, câţiva 
mici cultivatori de la noi au reuşit să recolteze o calitate de bumbac cu totul 
superioară, asemănătoare bumbacului egiptean "Akala", care astăzi nu mai poate fi 
importat. 
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Dl. g-ral Gh. Dobre a ar,'itat că această calitate de bumbac va putea fi 
întrebuinţată la fabricarea pânzeturilor pentru anvelope. 

Dl. Mareşal a aprobat ca pentru aceşti cultivatori conştiincioşi să se acorde o 
primă de 20% peste preţul fixat la bumbacul egrenat, în afară de alte premii în bani, 
care le vor fi date personal de O-sa. Totdeodată, se va publica în ziare un articol 
asupra acestei chestiuni. 

3. Preţurile. 
Dl. Mareşal Antonescu a dispus ca pe produsele reglementate (sape, coase, 

fier ţărănesc, ghete, opinci, săpun, articole de încălţăminte etc.) să se imprime 
preţul de vânzare. 

Preţul va cuprinde toate taxele, aşa încât nu vor mai putea fi speculaţi, sub 
nici un pretext, decât acei cumpărători care înţeleg să se pună de conivenţă cu 
speculanţii, în contra intereselor lor, decât să secondeze acţiunea Statului pentru 
apărarea intereselor lor. 

~ 
D.A.N.I.C..fond P.C.M., Cabinetul lcn Antonescu, ds. 496 (fost 472)//942.f 361-389. 

10. 1942 martie 13. Se discută despre situaţia refugiaţilor din 
Transilvania şi din Cadrilater. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

din 13 martie 1942 

Şedinţa se deschide la ora 12, sub preşedinţia D-lui Mareşal Ion Antonescu, 
Conducătorul Statului. 

Au participat d-nii: I. Petrovici, ministrul Culturii Naţionale şi al Cultelor; 
g-ral D. Popescu, ministrul Afacerilor Interne; dr. Petre Tomescu, ministrul 
Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale; Titus Dragoş, subsecretar de Stat pentru 
Românizare, Colonizare şi Inventar; dr. Sergiu Băcescu, secretar general la 
Subsecretariatul Muncii; Gh. Munteanu, comisar general al Refugiaţilor; 

Em. Grigorescu, comisar general al Dobrogei; dr. I.C. Costinescu, preşedintele 
Societăţii Naţionale de Cruce Roşie. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, mă iertaţi că v-am făcut să mă aşteptaţi, 
dar am avut un Consiliu, care 111-a lntârziat mai mult. 

Dr. I.C. Costinescu: prezintă d-lui Mareşal Antonescu, Conducătorul 

Statului, nişte săculeţe cu prăjituri făcute de românii din Timoc şi trimise Crucii 
Roşii (pe fiecare săculeţ este trecută câte o urare însoţită de numele şi locul 
trimiţătorului). 

Mareşal I. Antonescu: Bine. Sunt dintre acei pe care i-am ajutat noi. 
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Domnilor, v-am rugat să ne întrunim astăzi, pentru ca să punem ordine şi în 
acest compartiment al refugiaţilor, pentru că am lucrat descusut. Şi în acest 
domeniu, ca şi în orice alt domeniu, unde am lucrat descusut, ajungem la risipă de 
energie, de bani şi de timp. De aceea trebuie să luăm măsuri. 

Rog pe dl. Dragoş să spună care este situaţia acestor refugiaţi, atât sub 
raportul efortului, pe care îl face Statul şi particularii, cât şi cum este dusă această 
acţiune de ajutorare a lor, făcută fie direct cu fonduri, fie indirect, prin faptul că 
i-am plasat în căminuri sau în diferite situaţii şi le-am dat posibilitatea de trai, 
punându-le la dispoziţie pământul sub formă de arendă şi făcându-le alte avantagii. 

Titus Dragoş: Am adus materialul necesar. Dl. Munteanu, comisarul general 
al refugiaţilor, a adus materialul sintetic necesar, pentru a vă face această expunere. 

De la început, ţin să vă spun că noi nu ne mai ocupăm decât de refugiaţii 
ardeleni; nu mai avem refugiaţi decât ardeleni, de cari ne ocupăm, fiindcă problema 
refugiaţilor, care a făcut parte din Comisariatul Dobrogei şi al Bucovinei de Nord, 
este terminată prin alipirea provinciilor Bucovinei şi Basarabiei. 

Mareşal I. Antonescu: Nu este terminată, pentru că sunt mulţi domni din 
aceştia, domni de sus şi până jos, cari încă mai trăiesc din aceste mijloace de trai 
acordate refugiaţilor. 

Titus Dragoş: Aceştia nu mai sunt consideraţi ca refugiaţi şi noi nu ne mai 
ocupăm de ei. Nu ne mai ocupăm decât de acei de care v-am vorbit. 

Mareşal I. Antonescu: Nu vreau să fac din aceşti refugiaţi, paraziţi ai 
poporului român. A trecut un an şi jumătate de la catastrofă. La început, este 
adevărat, trebuia să intervenim grabnic, cu mijloace improvizate, ca să-i ajutăm, 
să-i cazăm, să-i plasăm, să le dăm posibilitatea să mănânce, să trăiască, să-şi ducă 
copiii la şcoală, să aibă unde se adăposti. Şi aşa mai departe. Dar, dacă opera 
aceasta o continuăm la infinit, atunci nu mai este o operă naţională, ci este o operă 
de descurajare pentru cei cari muncesc, fiindcă înseamnă încurajarea trândăv"iei şi 
parazitismului. 

Titus Dragoş: Actualmente nici unul nu mai procedează aşa. 
Mareşal I. Antonescu: Nu ştiu. Eu vreau să văd situaţia exactă şi vreau să 

coordonăm acti\lit5ţile depuse în soluţionarea acestei chestiuni, pentru că altfel 
chestiunea se prelungeşte la nesfârşit şi nu vom mai ajunge ca să facem ca fiecare 
să intre în cadrele de muncă şi de activitate ale Statului Român, ale societăţii 

româneşti. Trebuie ca fiecare să intre la locul lui de muncă iar nu să se situeze într-un 
loc de unde să aştepte cu mâna întinsă pe la toate uşile, ca să poată ciupi cât mai 
mult. 

D-ta, domnule Dragoş, cunoşti situaţia. Ţi-am mai afirmat lucrurile acestea. 
Nu vreau să trec chestiunea aceasta pe planul politic, fiindcă poate tot noi am avea 
mai mult de pierdut. Dar eu ştiu că sunt refugiaţi cari au luat din câte 3-4 locuri 
ajutoare, în acelaşi timp. Şi erau refugiaţi ardeleni. Este o ruşine lucrul acesta. Dacă 
aşi publica lista acestora, aceasta s-ar întoarce împotriva noastră, fiindcă n-aş lovi 
numai împotriva acestor nemernici -- merită expresia! Merită calificativul! - dar aş 
lovi şi în interesele superioare ale Neamului nostru, fiindcă atât ar aştepta ungurii. 
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Vedeţi, sunt multe lucruri de acestea asupra cărora trebuie să închid ochii şi 
să tac. Sunt nevoit să fac lucrurile acestea însă. Domnii aceştia cred că sunt 
acoperiţi prin acest fapt. Dar nu sunt acoperiţi! Poate va veni o zi când toate faptele 
acestea vor fi cunoscute, vor fi d,::zvăluite. Dar, deocamdată, nu pot face lucrurile 
acestea, pentru că lovesc interesele superioare ale Neamului Românesc şi n-o pot 
face. 

Titus Dragoş: Actualmente căutăm să-i ştim pe toţi cei cari au plecat din 
Ardealul de Nord. 

Mareşal I. Antonescu: Bine. 
Titus Dragoş: Vrem să ştim pe toţi aceşti refugiaţi pentru ca după războiul 

de întregire şi a reluării Ardealului de Nord ... 
Mareşal I. Antonescu: Ardealul de Nord s-a pierdut cu greşelile înfăptuite 

timp de 20 de ani de zile de către toţi, de sus şi până jos. Şi nu mi se poate pretinde 
mie, ca să-l aduc într-un an de zile. Ardealul de Nord nu-l putem aduce decât prin 
unirea noastră a tuturor, prin munca noastră a tuturor, muncă ordonată şi creatoare, 
făcând prin aceasta dovada în Europa de astăzi - şi mai ales în Europa de mâine -
că suntem un Stat capabil de a ne administra şi de a ne guverna singuri, confonn 
căilor civilizaţiei şi progresului; şi că nu suntem o ţară de nemernici, cum am făcut 
dovada în timp de 20 de ani de la Unire. De aceea mă lovesc în Gennania de 
obiecţiuni; de aceea mi se spune: nu sunteţi capabili de a vă administra. Lucrul 
acesta nu-l recunosc în faţa lor. În faţa dvs., a conştiinţei mele, îl recunosc. 

În fiecare zi mă lovesc de tot felul de carenţe în această privinţă. Mereu mă 
lovesc de uşurinţă, de nepricepere, de tâlhării. Toate acestea la un loc contribuie ca 
să facă eforturile noastre inutile. Ne sbatem pentru îndreptare şi, din aceste cauze, 
nu vedem rezultatul. 

Titus Dragoş: Principiul care ne călăuzeşte actualmente, în ce priveşte 

aceste persoane refugiate, nu este acela al pomenei - iertaţi-mi expresia - sau al 
încurajării la trândăvie. 

Mareşal I. Antonescu: Domnule Dragoş, ştii ce am constatat în căminul 
refugiaţilor. Nu cred că nici într-o închisoare s-ar putea găsi o asemenea situaţie. Şi 
ei erau cazaţi într-o casă modernă, cu oglinzi, casă mare, din care s-ar fi putut face 
cel mai frumos institut. Şi aţi văzut ce au făcut ei acolo, cum au devastat totul 
numai într-un an de zile. Când m-am dus, i-am găsit donnind - femei, bărbaţi! - la 
ora 12 din zi. I-am găsit stând pe pat şi dormind, murdari, neglijenţi, cu părul 
vâlvoi, casa în plină murdărie, oglinzile sparte, toată casa distrusă. Iată în ce hal au 
adus ei casa aceasta. Ne-au scoborât la mentalitatea lor. 

Titus Dragoş: Situaţia ac,::asta este datorită poate şi marei afluenţe de 
refugiaţi. 

Mareşal I. Antonescu: Nu este un motiv. 
Titus Dragoş: Sigur. Dar a fost şi o lipsă de coordonare şi de posibilitate de 

a se stăpâni lucrurile în acel moment. Actualmente, după dispoziţiunile dvs., am 
trecut acel imobil Societăţii de Patronaj. L-am terminat din punct de vedere al 
utilajului ... 
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Mareşal I. Antonescu: Vă spun aceasta numai ca să vedeţi cum a fost 
posibil, ca, după un an şi jumătate numai, să ajungă căminul acesta într-un astfel de 
hal şi să găsesc într-însul oameni cari parcă erau nihilişti, pleava societăţii 
româneşti. Nu s-au refugiat la noi de frica ungurilor, ci din alte motive. Trebuie 
puşi la muncă. În Statul Român nu se poate ca unii să muncească, iar alţii să 
profite, să nu facă nimic, să-şi bată joc de cei cari muncesc. 

Titus Dragoş: Acesta este tot sensul activităţii delegaţiei· refugiaţilor: 
căutarea de a-i plasa în servicii, de a le da de lucru, să muncească. 

Mareşal I. Antonescu: Până acum s-ar fi plasat, dacă ar fi fost oameni de 
plasat. Cred că ar trebui plasaţi în puşcării! Dacă dorm până la 12, până în miezul 
zilei, însemnează că lucrează noaptea, înseamnă că umblă noaptea după alte 
ticăloşii. 

Domnule Munteanu, spune d-ta care este situaţia. 
Gh. Munteanu: Domnule Mareşal, avem refugiaţi la Comisariatul 195.000, 

din Transilvania. Menţionez că la noi s-au înregistrat numai acei cari au dorit să se 
înregistreze. Aceşti înregistraţi îi am împărţiţi după regiunile de unde provin, după 
judeţele de unde vin, după profesii ... 

Mareşal I. Antonescu: Să ne oprim asupra primei idei: vasăzică sunt 
195.000 refugiaţi. Câţi au fost refugiaţi cu toţii? 

Gh. Munteanu: 195.000 sunt. .. 
Mareşal I. Antonescu: Ce număr am avut de refugiaţi din Ardeal, fiindcă în 

ultimul timp au mai venit şi am avut peste 700-800 din acei cari au venit. 
Titus Dragoş: Nu s-au înscris toţi. 
Mareşal I. Antonescu: Cum ii lăsăm pe cei neînscrişi? De unde ştim de ei? 
Titus Dragoş: S-au răspândit prin ţară. De la prefecturi. 
G-ral D. Popescu: Eu am cifra de 138.800, în total. Am, ceea ce a intrat în 

fiecare lună, de la septembrie 1940. Din 1938 au intrat 135 .000, până în 1940. 
- numai din Ardeal. De atunci, adică în 1941 şi 1942, au mai intrat încă vreo câteva 
mii. Iar, în ultimul timp, au intrat numai câte 50-60. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta insemneazA că nu corespWld cifrele d-lui Munteanu 
rn llle d-lui ministru de Interne. 

Gh. Munteanu: Da. 
Mareşal I. Antonescu: De aceea v-am chemat, ca să vedeţi toată 

dezarmonia care există şi în această problemă şi datorită căreia plutim în haos. 
Trebuie să căutăm să ieşim din haos; să punem ordine. 

Dl. Munteanu spune că sunt 195.000 refugiaţi iar dl. ministru de Interne 
spune că sunt 138.000. Iar, după aceea, dl. Munteanu ne spune că mai sunt alţii 
neînregistraţi cel puţin 30-40, ceea ce face un număr de 45.000 refugiaţi sau în total 
o diferenţă de 100.000 de refugiati netrecuţi în cifra ministrului de Interne. 

Gh. Munteanu: În afară de aceştia, mai sunt în plus şi soldaţii şi acei cari se 
găseau în ţară în momentul cedării provinciilor. 

Mareşal I. Antonescu: Domnule g-ral Popescu, împreună cu dl. Dragoş, 
veţi stabili exact care este cifra totală a refugiaţilor din Ardeal şi din alte părţi. De 
asemenea, veţi stabili: cine sunt aceştia, ce fac aceştia, unde sunt, cu ce se ocupă. 
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De multe ori am fost acuzat că sunt în contra ardelenilor. Ticăloşia aceasta 
nu se poate spune despre mine. Veţi vedea că am luptat cum n-a luptat nici un 
ardelean, ca să aducă acest Ardeal îndărăt. Când veţi vedea toată acţiunea noastră, 
făcută pentru aducerea Ardealului îndărăt - acţiune violentă în această direcţie -
atunci veţi vedea cât de nedreaptă este această acuzaţie. 

Nu sunt în contra ardelenilor. Dar sunt în contra ticăloşilor dintre ardeleni, 
cari au fost trimişi anume de unguri aici şi cari fac la noi acte de spionaj. Sunt, 
domnilor, unii din aceşti ardeleni 1·n serviciul spionajului ungar! 

Gh. Munteanu: Eu însumi am găsit 5. 
Mareşal I. Antonescu: Îi ştim. Îi urmărim. Unii sunt în mâna noastră. Alţii 

sunt afară, dar i-am lăsat anume afară. Au fost unii cari au avut un aparat de 
radio-emisiune şi emiteau ungurilor ştiri de la noi. Unii din aceşti refugiaţi au avut 
această îndrăzneală, încât să emită ungurilor ştiri despre cele ce se petreceau la noi. 

Unii sunt închişi. Îi avem în mână. Alţii sunt afară, cu ştiinţa noastră, pentru 
că vrem să prindem toată organizaţia. Şi sunt alţii, pe cari nu-i cunoaştem încă. 
Vom face toate eforturile, până la maximum, ca să-i prindem. 

Gh. Munteanu: În 300.000 refugiaţi sunt multe elemente ... 
Mareşal I. Antonescu: Sunt în contra acestor domni ardeleni, veniţi aici 

pentru pricopseală, nu pentru muncă ca să redresăm împreună Neamul românesc şi 
pentru ca pe urmă, prin forţele noastre adunate la un loc, să putem readuce 
Ardealul. Unii din aceştia au venit aici crezând că e pe pricopseală. Nu e pe . 
pricopseală! Ci pe muncă! Şi pc muncă de sclavi, ca să putem salva Neamul 
românesc! 

Gh. Munteanu: Sunt puţini, din fericire, aceştia. 
Mareşal I. Antonescu: Iar a treia categorie a acestor refugiaţi o formează 

acei cari, după ce că nu fac nimic, nu stau dedt să şoptească: că guvernul nu face 
nimic pentru Ardeal, că Mareşalul Antonescu a abandonat Ardealul. 

Şi a patra categorie este formată din acei cari au luat din câte trei-patru locuri 
ajutoare: şi de la Stat, şi de la particulari, de unde au putut. 

Gh. Munteanu: Da, s-au întâmplat şi cazuri de acestea, fiindcă chiar noi am 
sezisat organele în drept. 

Avem acum un organ de centru, un organ central. Toţi refugiaţii cari vin se 
înscriu la biroul nostru. Pentru cei din provincie, se trimite fişa de la prefectură. 
Avem toate datele asupra lor. Aşa că acum îi înregistrăm pe toţi trecând fel de fel 
de date împreună cu fotografia lor, pentru cei din Bucureşti. Cei din provincie, au 
fotografia acolo. Cu acest sistem îi avem identificaţi pe toţi. 

Din aprilie, de când s-au luat măsuri împotriva intrării în ţară a refugiaţilor în 
mod clandestin, am înregistrat 22.000 de suflete. De la aprilie, de când s-au luat 
măsurile acestea de restricţie, am 22.000 de înregistrări. Cei clandestini. .. 

Mareşal I. Antonescu: Cari fug de armată? 
Gh. Munteanu: Mare parte sunt tineri. Majoritatea sunt agricultori, 

muncitori, funcţionari; urmează după aceea ceilalţi intelectuali. Majoritatea 
orăşenilor refugiaţi au venit în cursul anului. 
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Mareşal I. Antonescu: Domnule general Popescu şi domnule Munteanu, i:e 
aceşti tineri, cari au intrat în Ţara Românească, îi primim. Însă vă atrag atenţia că ei 
caută să se strecoare printre lipsa noastră de vigilenţă şi greutăţile cu care luptăm în 
toate domeniile, fiindcă nu avem o administraţie pusă la punct. Este administrafa 
pe care am găsit-o şi eu n-o pot îndrepta de pe o zi pe alta. Şi atunci, ei profitând ce 
această lipsă de vigilenţă, se strecoară şi se angajează la fel de fel de lucruri. Însă, 
prin această procedare, ei se aşază în defect faţă de legile româneşti, fiindcă, odată 
veniţi aici, ei nu se fac soldaţi. Fug de acolo ca să nu se bată pentru unguri. Foane 
bine. Îi înţeleg. Îi aprob. L-aş face şi eu acest lucru. Dar eu aş veni aici să mă bat. 
alături de românii de aici, pentru cauza românească, pentru cauza lor! 

Dar ei nu fac lucrul acesta. Ei nu se fac soldaţi. Deci ca să nu ajungă să 
umplu puşcăriile cu ei, trebuie să acţionaţi asupra lor, să le atrageţi atenţia, să-i 
aduceţi pe drumul pe care trebuie să meargă, fiindcă altfel se expun la pedepsele 
cele mai grave. 

Ne-am înţeles! 
Gh. Munteanu: După informaţiile mele, majoritatea covârşitoare a acestor 

tineri se prezintă la cercurile de recrutare. 
Mareşal I. Antonescu: Bine. Vreau însă, ca totalitatea lor să facă lucrul 

acesta. De aceea: să le atrageţi atenţia prin toate mijloacele şi, pentru aceasta, să 
lucraţi mână în mână cu Ministerul de Interne. Se poate întâmpla ca unii să 

greşească, să facă inconştient lucrul acesta; dar alţii o fac conştient. De aceea le 
atrag atenţia de acum, fiindcă eu nu urmăresc să umplu puşcăriile cu aceşti oameni. 
Or, dacă procedează aşa, se expun la o situaţie gravă şi vor fi chemaţi mâini să dea 
socoteală pentru ce nu şi-au făcut datoria pentru Neamul românesc şi pentru istoria 
lui. Şi atunci vor trebui să sufere pedeapsa pe care am aplicat-o pentru dezertori, 
care este pedeapsa capitală. Toti cari vor dezerta sunt condamnaţi la moarte. 

Deci trebuie să fie preveniţi de soarta care îi aşteaptă, dacă nu-şi fac datoria 
faţă de Neamul acesta. 

Gh. Munteanu: Nu stăm de vorbă decât cu acei cari sunt în regulă cu 
situaţia militară. 

MAr""şAI I. Antones"u: Rine Oe aceea vă atrag atenţia în această privintă. 
Să nu se spună mâine că n-am atras atenţia. Eu pot împuşca pe un român, din 
Vechiul Regat, pentru că a dezertat şi nu voi putea împuşca un ardelean, care n-a 
luptat în vremurile acestea, astăzi când românii din Vechiul Regat luptă pentru 
Ardeal? 

Şi în războiul trecut, tot noi, Vechiul Regat, am dat 800.000 de morţi pentru 
Ardeal, tot românii din Vechiul Regat, "Ţiganii" (!) din Vechiul Regat, din 
România Mică au luptat şi atunci şi luptă şi acum ca să readucă Ardealul pierdut, 
aceşti oameni cari au fost atât de rău calificaţi de acei cari au fost dezrobiţi. Dacă 
pe aceştia din Vechiul Regat îi împuşc dacă dezertează, atunci ce trebuie să fac 
acelora cari vin din Ardeal şi cari nu vor să lupte alături de noi pentru desrobirea 
Ardealului? 

Gh. Munteanu: După cum cunosc situaţia, vă aduc asigurare absolut 
deplină că toată lumea este în vederile dvs. 
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Mareşal I. Antonescu: Să vedem! 
Gh. Munteanu: Am o situaţie, din noiembrie, începând de când Carpaţii au 

fost înzăpeziţi, din care rezultă că de la acea dată 6.800 au trecut Carpaţii ca să vină 
aici. Îi am pe aceşti refugiaţi pe regiuni şi judeţe. Din Someş sunt cei mai mulţi 
refugiaţi din ultimul timp. Îi am şi pe categorii sociale. 

Mareşal I. Antonescu: De la graniţa de Vest? 
Gh. Munteanu: Da. Este în judeţul Someş un prefect, care se foloseşte de 

toate manevrele pentru a-i determina pe aceştia să se refugieze la noi. În primul 
rând, le-a luat toate posibilităţile de câştig. Nu pot face nici o lucrare. Li s-au 
ridicat toate brevetele. Li se dă numai câte 250 gr de făină pe săptămână. Sate 
întregi sunt duse la primărie unde li se schimbă numele. Dacă n-au preoţi, li se 
aduc preoţi ungureşti şi îi determină să treacă la religia romano-catolică sau 
reformată, din cauza acestor preoţi. 

Acestea sunt cauzele, acest~a sunt măsurile de restricţie şi de asprime care îi 
determină să se refugieze la noi. Avem 6800 de refugiaţi ... 

Mareşal I. Antonescu: Cunoaşteţi punctul meu de vedere. Dacă facem jocul 
ungurilor şi îi primim pe toţi românii aici, atunci am pierdut procesul. Nu aceasta 
este calea pentru a birui. Trebuie să rezistăm! Trebuie să rezistăm şi mai departe 
aşa cum Neamul nostru a rezistat 2000 de ani până acum. S-au agăţat de toate 
stâncile şi de toate scorburile dt: arbori şi au luptat, şi au rezistat şi astfel au 
asigurat strămoşii noştri perpetuitatea Neamului Românesc. 

Trebuie să facem şi noi tot aşa! Trebuie să stăm, să rezistăm acolo, să ne 
organizăm. Dacă stam aşa şi organizam România Mare şi nu ne lăsam pe urechea 
Genevei, dacă ne-am fi organizat cum trebuie şi lucram într-o armonie frăţească cu 
toţii, dacă nu trăgeam fiecare cum îi convenea mai bine, dacă nu căuta fiecare să 
apuce cât mai mult - şi cu cât fiecare apuca mai mult cu atât era mai bine - dacă nu 
făceam aceste acţiuni dezastruoase şi de distrugere a intereselor noastre româneşti, 
ne-am fi prezentat în faţa furtunii din I 940 cu o altă forţă - nu numai cu altă forţă 
militară, fiindcă forţa militară este: o consecinţă a neputinţei generale în care a fost 
aşezat Statul Românesc - ne-am fi prezentat şi cu altă forţă a Neamului întreg. Dar 
n-am făcut aceasta de la 1918 şi până acum. De aceea, trebuie să suferim 
consecinţele atitudinei noastre; de aceea am plătit scump; de aceea vom plăti 
scump. 

Şi atunci: toti românii trebuie să stea acolo! Să sufere! Să meargă la 
spânzurătoare pentru Neamul lor, căci şi românii noştri de aici merg la altfel de 
spânzurători când se duc şi luptă în Crimeea, la Odessa. Tot o spânzurătoare este 
pentru soldatul nostru şi lupta din Crimeea: suferă de foame, de frig, de boli, de 
răni. Şi totuşi soldatul acesta romiin stă acolo. Şi luptă. Şi moare! Şi moare pentru 
cauza noastră a tuturor, şi a Ardealului. 

Atunci şi ei - şi aceştia cari vor să vină aici - trebuie să stea acolo. Să 
reziste. Sunt 1.400.000 de români în Ardeal. Dacă îi aducem aici, am făcut jocul 
ungurilor. Ungurii însă, de aici, de la noi, nu se disloacă, nu se duc dincolo, la ci. 
Pe când românii de dincolo, de la ei, sunt dislocaţi, trec dincoace. Acestea sunt 
lucruri cunoscute. 
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Că un prefect face ingerinţe, că aceştia au de îndurat suferinţe ... - dii' cu cât 
suferinţele vor fi mai mari, cu atât pretenţiile noastre şi justificările noastre vor fi 
mai mari. Fiindcă voi veni şi cu aceste suferinţe şi le voi alătura drepturilor nQastre 
asupra Ardealului. Voi veni atunci şi cu durerile românilor noştri din Ardeal. 

Dacă ungurii ar fi făcut o politică conciliantă faţă de aceste naţionalităţi, am 
fi luptat mai greu. La viitoarea luptă, pe care o vom duce pe alte căi decât acelea 
ale armelor, ca să ne stabilim drepturile noastre faţă de frontiera de Vest, în felul 
acesta lupta noastră altfel se va prezenta. Dar nu însemnează că, dacă suferă cineva, 
trebuie să fugă. Suferă şi soldatul pe câmpul de luptă şi nu fuge, fiindcă dacă fuge. 
este dezertor de la datorie. Dezertarea de la datorie a fost când preoţii, când 
intelectualitatea, când elita noastră au plecat cu toţii de acolo şi s-au refugiat. 
Trebuia să fi luptat împotriva furtunii. Trebuia să rămână să conducă pe românii de 
acolo. Astăzi românii de acolo au rămas fără conducător. Dacă: preotul fuge. 
învătătorul fuge, directorul de bancă fuge, oamenii cari s-au instalat în Ţara 
Românească de la Unire, dacă toţi fug de acolo, cu cine rămâne ţăranul? 

Gh. Munteanu: Nu mai are deloc conducători. 
Mareşal I. Antonescu: Ce au devenit conducătorii? Cine îi conduce? 
Gh. Munteanu: Greşeala este a centrului, fiindcă sub Guvernul Gigârtu, n-a 

primit nici o indicaţie. 
Mareşal I. Antonescu: A fost o mare greşeală a acestui centru. Dacă era 

însă o conştiinţă românească, trebuiau să rămână acolo; nu ar fi fost ascultată 

această greşeală a centrului. Dar în câte privinţi este aşa de ascultat centrul? Câte 
dispoziţiuni n-au fost ţinute în samă? Chiar astăzi, cu toate greutăţile prin care trece 
Neamul nostru, câte din dispoziţiunile centrului au fost ascultate? 

Când vă convine, ziceţi: centrul a fost ascultat. Dar de ce nu s-a ascultat mai 
degrabă problema cea mai mare şi mai gravă a Neamului Românesc, aceea că 
fiecare trebuia să stea acolo, în mijlocul cetăţenilor pe umerii cărora se ridicase. 
pentru ca astfel să-şi facă acolo datoria. Nu subscriu la acest punct de vedere. 
Condamn şi înfierez şi voi condamna şi înfiera această atitudine a guvernului de 
atunci. Dar nu este momentul acum să cercetăm acel ordin. Dar el s-a executat 
ad-liter11m fiindd\ vă convenea, pe- "iind alte ordin.- care priveau cohe7iunea noa~tră 
şi lupta noastră pentru ridicarea Neamului, acelea nu erau ascultate. E adevărat, 
guvernele trecute au avut păcatele lor, dar au încercat să facă şi lucruri bune, însă 
n-au putut fiindcă au întâmpinat rezistenţa periferiei. 

Gh. Munteanu: Din partea Comisariatului am făcut trei rapoarte pentru a 
stabili bine lucrurile de acolo. Sunt 350.000 de români refugiaţi dincoace iar 
ungurii au adus acolo conaţionali de ai lor, din Pustă, încă 200.000 încât astăzi am 
impresia că poate majorează chiar ungurii acolo. Este un pericol foarte mare. 

Mareşal I. Antonescu: N-am ce să fac. Eu lupt la maximum. Fac ceea ce 
pot. Dacă toţi românii de acolo vor veni aici, n-am unde să-i plasez decât in 
Transilvania. 

Şi atunci: ne slavizăm la Est şi ne maghiarizăm la Vest! 
Vasăzică românii de acolo iau calea cea mai uşoară: a fugi! Dar dacă aceasltă 

cale, a fugi, ar lua-o fiecare soldat din cei cari luptă, dacă ar fugi fiecare soldat din 
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Muntenia şi din Moldova, atunci procesul Neamului Românesc ar fi total pierdut. 
Dar nu vom câştiga cu calea aceasta a fugi, ci cu cealaltă, a rezistenţei. 

Aşa ne-am menţinut; aşa am rezistat noi în Principate: ne luptam şi când nu 
mai puteam ne duceam în munţi şi apoi ne întorceam îndărăt. 

Trebuie să rezistăm. Trebuie să stăm cramponaţi de stânca românească! 
I. Petrovici: Sunt 4000 de învăţători din Ardeal. 
Mareşal I. Antonescu: Este o calamitate. În felul acesta facem tocmai ceea 

ce vor ungurii. 
Suferă de foame? Dar noi n-am suferit de foame în Moldova suferinţelor din 

războiul trecut? Noi n-am îndurat lipsurile? Soldatul nu avea ce mânca altceva 
decât mazăre şi, şi aceea era cu gărgăriţe. Şi cu toate acestea a stat, s-a luptat, a 
rezistat în Moldova anului 1917-1918. Şi suferinţă era şi în spitale. Spitalele 
noastre erau îngheţate! Nu era un lemn de foc! Dar nu se plângea nimeni. Nu 
protesta nimeni. Răbdam! Am stat pe locurile noastre. Ne-am cramponat de Siret şi 
Carpaţi ca să ajungem până la sfârşitul războiului. 

În sfârşit, Goga a fost trimis la Kiew de a adus pe ardeleni. I-am organizat în 
batalioane, i-am echipat şi i-am condus să-şi facă datoria, i-am dus la Mărăşeşti. Au 
mers până acolo, dar acolo au spus: "Dar n-am înţeles să ne batem".(!) 

Sunt lucruri pe care nu le scot, pentru că nu sunt în interesul Neamului 
Românesc. Eu nu sunt în contra Ardealului. Sunt pentru Ardeal. Îl voi aduce, 
domnule Munteanu! Îl voi aduce la Neamul românesc! 

Dar sunt în contra acestora, pe cari îl fixez acum cari n-au ce căuta la noi 
aici, ci să rămână acolo, să lupte acolo, să reziste acolo, cum luptăm şi rezistăm noi 
aici. Să lupte şi să pregătească momentul pentru ca să facem această unire. Dar 
dacă ei abandonează lupta acolo, cu atât mai uşor o abandonez eu aici. 

Cred că este clar, cred că este logic şi cred că este şi româneşte ceea ce spun! 
Să stăm acolo cramponaţi! Să suferim şi să murim chiar pe locurile noastre 
româneşti! Sigur însă că dacă fugim de frică, de lipsă de pâine, de privaţiuni, atunci 
vin ungurii şi ne iau locul. Dacă stăm acolo, n-avem să ne pierdem locul, fiindcă 
sunt şi germanii la mijloc. Germanii nu pot să facă prea mult, totuşi supraveghează 
şi va veni timpul când vor plăti ungurii pentru această chestiune. Dar, dacă atunci 
ne vom găsi cu Ardealul golit ele români, ni se va spune: dar nu mai sunt românii 
dvs. acolo! 

Gh. Munteanu: Politica aceasta o duc cu multă tenacitate ungurii. 
Mareşal I. Antonescu: De ce să nu răspundem şi noi cu aceeaşi tenacitate? 
Dar noi nu facem aşa. Noi ne pretăm la jocul lor, le facem jocul şi interesul. 

Eu nu sunt ascultat. Când dau un ordin, ca să stea acolo, atunci nu este ascultat 
Mareşalul Antonescu. Dar când a venit dl. Gigârtu şi a dat un ordin necugetat, 
numaidecât s-a ascultat acest ordin, fiindcă le-a convenit, deşi prin aceasta se 
slăbea Neamul nostru acolo. Poate la baza acestui ordin a stat gândul de a se salva 
elita Neamului Românesc de acolo. Dar nimeni nu s-a gândit mai departe. 

O greşeală. Dar oricine poate greşi. Dar eu de un an şi jumătate duc politica 
contrară şi mereu le spun să rămână acolo. Au venit la mine vlădici de acolo, 
dl. Haţieganu şi alţii şi am stat cu dumnealor de vorbă. Le-am dat toate lămuririle. Le-
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am dat să vadă toate eforturile pe care le fac. Le-am arătat memorandum-ul; le-am 
arătat totul. Ştiu toată lupta mea pentru Ardeal. Nu există nici un secret pentru 
domniile lor. 

Ştiu că duc o luptă continuă ca să întreţin la aliaţi o situaţie de rezistenţă 
împotriva celor cari luptă în contra drepturilor noastre. Şi am spus chiar atunci 
Fiihrer -ului: Dacă 16 milioane de români nu vor scoate 1.400.000 de fraţi de ai lor 
din cea mai oribilă sclavie din timpurile modeme, ei bine să piară aceşti 16 
milioane de români! Aceasta i-am spus Filhrer-ului, în urma unei lungi discuţii, să 
piară 16 milioane de români dacă nu vor fi în stare să scoată I .400.000 de fraţi de 
ai lor din robie. 

Dar mâine, dacă nu vor mai fi 1.400.000 de români acolo, cum voi mai putea 
susţine eu această cauză? 

Gb. Munteanu: În urma măsurilor luate de dv., domnule Mareşal, numărul 
refugiaţilor a scăzut foarte mult. În 194 I au venit numai 6800. 

Mareşal I. Antonescu: Să faceţi acţiune contrară, domnule Munteanu. Vă 
vorbeşte un român care simte româneşte. Pe dv. vă doare numai Ardealul, pe când 
eu apăr drepturile Ţării Româneşti întregi. Eu nu sunt nici ardelean, nici valah, nici 
moldovean, sunt pur şi simplu român şi lupt pentru cauza tuturor românilor noştri. 
Şi dacă îi fac ticăloşi pe unii români din Ardeal, îi fac ticăloşi şi pe unii români din 
Vechiul Regat, dacă merită. Pentru mine nu există regionalism sau particularism; 
există înţelegere pentru cauza românească. Şi aş vrea să aibă toţi tot atâta înţelegere 
pentru această cauză, cum am eu. 

Deci, ardelenii să nu mai vie aici, ci să stea acolo, să lupte şi să moară pentru 
cauza românească. Ne-a costat acest război I SO.OOO de morţi, răniţi şi dispăruţi. 

N-a avut atâtea pierderi Ardealul în războaie, în tot timpul existenţei lui; şi noi 
le-am avut într-un singur an. 

Să piară până la ultimul român, dacă nu se face Unirea; dar să puneţi şi dv. 
umărul alături de noi, în lupta noastră. Noi am intervenit şi cu sângele şi cu aurul şi 
cu grâul nostru şi cu munca noastră 1Jentru această unire; şi astăzi intervenim la fel 
pentru acelaşi scop. Dar, să intervenim cu toţii. 

Dr. P. Tomescu: Domnule Mareşal, dacă îmi permiteţi să vă dau o 
informaţie. Medicii din două judeţe din Ardeal au luat legătura cu Ministerul 
nostru, - unul din ei a venit la noi, - şi au cerut informaţiuni asupra posibilităţii lor 
de plasare aici, pentru că acolo au fost scoşi cu toţii din serviciile publice. Le-am 
dat indicaţiuni - potrivit punctului dv. de vedere - să rămână cu toţii pe loc. 

Mareşal I. Antonescu: Toţi să rămână pe loc. Dacă sunt solidari, românii au 
să-i cheme când vor avea nevoie de ei. Să se ducă să-i îngrijească numai pentru un 
blid de mălai; să ajungă în zdrenţe, dar să rămână acolo. 

Eu ajut cu bani pe românii rămaşi în Ardealul cedat - chestiunea aceasta să 
rămână numai între noi - şi acum trimet bani acolo. Fac tot ceea ce îmi stă în 
putinţă, ca să-i ajut. Am trimes şi trimet mereu bani acolo. 

Dr. P. Tomescu: Medicii din judeţele Satu-Mare şi Mureş au luat iniţiativa 
aceasta. 
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Mareşal I. Antonescu: Am trimes şi voi trimite mereu bani, ca să ajut toată 
intelectualitatea românească rămasă acolo, - dar aceasta nu însemnează să nu 
lovesc şi să nu iau măsuri împotriva unora din refugiaţi, cari se fac vinovaţi, prin 
anumite greşeli comise împotriva interesului vital al Neamului nostru. 

Eu îmi fac datoria faţă de românii rămaşi acolo, deşi n-am fost ascultat la 
timp. De mult am atras atenţia conducătorilor ardeleni şi basarabeni că se face o 
acţiune centrifugă. Tot timpul s-a făcut o acţiune centrifugă în loc să se facă o 
acţiune de unire. Numai eu ştiu cât am luptat împotriva Consiliului Dirigent. 
Domnul Costinescu făcea parte din guvernul lui Ion Brătianu şi ştie că Ion Brătianu 
m-a adus într-o zi ca să execut Consiliul Dirigent, deşi atunci eram simplu maior. 

S-a dus atunci şi se duce şi astăzi o acţiune centrifugă. Suntem în război şi 
totuşi s-au făcut anumite acţiuni de trădare; s-a comunicat cu Londra în timp de 
război, prin radio, de oameni de ai dv., domnule Munteanu, pentru ca apoi „Times" 
să scrie că frontierile Rusiei se întind până cine ştie unde. Eu totuşi nu deschid 
acest proces, pentru că dacă aşi face-o, aş deservi cauza Neamului Românesc. 

În 1916 Carp a fost împotriva intrării noastre în război în contra Puterilor 
Centrale. Şi totuşi în ziua când România a ridicat cortina şi a arătat direcţia în care 
merge să se bată, Carp s-a retras la el la ţară şi n-a mai făcut nimic; nu s-a mai 
gândit să mai intervină cu ceva. Acum, în timp de război, se comunică cu Londra, 
prin radio. Să fim serioşi şi să nu ne jucăm cu problemele de existenţă ale 
Neamului nostru şi cu viitorul Statului. 

Gb. Munteanu: Domnule Mareşal, eu am, reprezentată în tablouri şi grafice, 
toată activitatea comisariatului, cu toate cheltuielile şi toate ajutoarele care s-au dat, 
fie prin autorităţile publice, fie pe cale de colecte sau subscripţie. 

Mareşal I. Antonescu: A veţi tabloul tuturor ajutoarelor date în bani, în 
efecte şi a celor ajutaţi, prin faptul că au fost plasaţi? Aţi centralizat sumele? La ce 
total aţi ajuns? 

Gh. Munteanu: Ştim tot ce s-a cheltuit până acum în bani. 
G-ral D. Popescu: Aproape 5000 de refugiaţi au fost primiţi în funcţiuni. 
Gb. Munteanu: Totalul sumei cheltuite este de 253.789.000 lei. În plus, s-au 

acordat avansuri de 57.000.000 lei dobrogenilor. Total general: 311.000.000 lei. 
Din aceste 253.000.000 lei, care sunt numai ajutoare, 125.000.000 lei reprezintă 
ajutoarele date prin diferitele ministere şi comisariatul nostru, 26.000.000 lei 
reprezintă ajutoarele date prin prefecturi, adică sunt sume trimese tot de diferitele 
ministere, în mare parte de Subsecretariatul nostru şi de Ministerul de Interne ... 

G-ral D. Popescu: Ministerul de Interne a trimes 60.000.000 lei. 
Gb. Munteanu: Eu am aici toată situaţia . 
. . . plus I 02.000.000 lei, bani strânşi prin subscripţii, colecte publice şi 

donaţii. 

Aici s-ar adăuga şi alte donaţii făcute către cele I I judeţe din Ardeal, dar 
sumele acestea nu le-am putut avea. 

Mareşal I. Antonescu: Situaţia d-tale nu corespunde cu aceea pe care o am 
eu. D-ta te ocupi numai de refugiaţii ardeleni? 

Gb. Munteanu: M-am ocupat şi de refugiaţii basarabeni. 

305 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Mareşal I. Antonescu: Dar mai sunt şi basarabeni, care au rlmas aici. 
Gh. Munteanu: Pentru noi, aceştia nu mai sunt refugiaţi. 
Eu astăzi nu mă ocup decât de două categorii de refugiaţi: de cei cari sosesc 

astăzi, timp de 2-3 zile maximum, până când ei se plasează. Dacă sunt muncitori 
agricoli sau lucrători calificaţi, nu le dau nici un fel de asistenţă, ci fac pentru ei 
numai un singur proces de înregistrare. 

Mareşal I. Antonescu: După ce ai flcut acest proces de înregistrare, ai luat 
legătura cu vreo autoritate? 

Gh. Munteanu: Totul depinde dacă este nevoie de vreo intervenţie. 
Mareşal I. Antonescu: Prima autoritate cu care trebuie să iei legătura, este 

Ministerul de Interne. 
Gh. Munteanu: Noi am avut contact cu Ministerul de Interne prin 

prefecturi, care îmi trimeteau şi mie şi Ministerului de Interne, datele necesare. 
Mareşal I. Antonescu: Cu Ministerul de Interne trebuie să ai contact 

permanent, pentru că acolo se unnăreşte chestiunea aceasta şi din punctul de 
vedere al Poliţiei şi Siguranţei. 

Gh. Munteanu: Cu Siguranţa avem contact în privinţa persoanelor 
suspectate de mine. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta nu poţi să le suspectezi pe toate, este imposibil, 
fiindcă numai după o serie de acţiuni ale cuiva, poţi să ajungi la concluzia că acea 
persoană este suspectă. Dacă vine cineva şi ţi se prezintă, persoana aceea poate să 
fie de bună-credinţă sau de rea-credinţă. Or, dacă este de rea-credinţă poate să ţi se 
prezinte în aşa fel, ca să te inducă în eroare. 

Am întrebuinţat pe unul din aceşti ardeleni la un post de radio clandestin şi 
am descoperit pe urmă că era un spion ungur. Şi acest om era un ardelean, 
întrebuinţat de noi. Ca să vedeţi în cc situaţie am fost puşi. 

Gh. Munteanu: Nici un funcţionar public nu este plasat, înainte să treacă pe 
la Siguranţă. 

Mareşal I. Antonescu: Cum vezi d-ta pentru viitor, misiunea comisariatului 
d-tale, după experienţa pe care ai făcut-o în trecut? Ce ai de spus? 

Gb. l\funtcanu: Noi nu ne ucupilm şi do usistcn'4 bol1111viloi-. 

Mareşal I. Antonescu: A veţi şi cantine. 
Gh. Munteanu: Am avut-o pe cea din Brezoianu. 
Mareşal I. Antonescu: Şi acolo era un cuib de anarhie. 
Gh. Munteanu: Pe vremea legionarilor. 
Mareşal I. Antonescu: Şi mai târziu. 
Gh. Munteanu: Din aprilie, cantina a fost luată de Consiliul de Patronaj. 

Noi nu mai dăm acum decât bonuri de masă. 
Mareşal I. Antonescu: Primeau bonuri de masă şi mulţi oameni cari aveau 

posibilităţi de trai. Or, este nedrept ca la o cantină, făcută pentru oamenii nevoiaşi, 
să vină şi oameni cu posibilităţi de câştig. 

Gh. Munteanu: Am spus: Nimeni să nu dea ajutoare decât prin noi. Acum 
am luat contact şi cu Consiliul de Patronaj. Zilnic trimetem buletine şi avize, pentru 
ca refugiaţii să nu ia ajutoare şi de la noi şi de la ei. 
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Mareşal I. Antonescu: Aţi trimes avize şi pentru studenţii cari au fost 
îmbrăcaţi; şi unii din ei au vândut hainele, cu cari au fost ajutaţi. 

Gh. Munteanu: Cazurile a,;estea au fost semnalate Consiliului de Patronaj şi 
Ministerului de Interne, pentru ca vinovaţii să fie băgaţi în lagăr. În general, s-a 
făcut o operă de ajutorare absolut necesară. Pot să vă spun câţi refugiaţi au trecut 
prin Serviciul de Asistenţă şi ce ajutoare le-am dat. 

Mareşal I. Antonescu: Când vom termina? 
Gb. Munteanu: Dăm asistenţă celor inapţi pentru lucru. 
Mareşal I. Antonescu: Am văzut că şi Ministerul Culturii Naţionale a 

prevăzut pentru ajutorarea refugiaţilor 67.795.000 lei în bugetul viitor. 
I. Petrovici: Ne-a redus Ministerul de Finanţe. 
Mareşal I. Antonescu: Subsecretariatul de Stat al Românizării a prevăzut 

pentru acelaşi scop 500.000.000 lei. Ministerul Sănătăţii are prevăzut în bugetul 
global pentru întreţinerea ocrotiţilor. Vasăzică apare şi acest minister. Mai departe, 
Subsecretariatul de Stat al Muncii, a prevăzut şi el 94.000.000 lei pentru ajutorarea 
refugiaţilor. 

Şi atunci, ce spun eu? În loc să dăm fonduri de ajutorare a refugiaţilor la 
toate ministerele, de ce să nu le prevedem numai la un singur minister, care să se 
ocupe de această problemă? Nu se poate ca să se ocupe de ajutorarea refugiaţilor şi 
Ministerul Culturii Naţionale şi Subsecretariatul de Stat al Românizării şi 

Ministerul Sănătăţii şi Subsecretariatul de Stat al Muncii, fiindcă atunci este 
dezordine şi haos. Din cauza aceasta au venit unii refugiaţi de rea-credinţă şi fără 
conştiinţă românească şi au luat ,uutoare şi de la Ministerul Culturii Naţionale, şi 
de la Ministerul de Interne, şi de la alte autorităţi; au luat de unde li s-au dat, 
strecurându-se prin această slăbiciune şi dezorganizare administrativă, prin această 
uşurinţă românească. Nu putem să. mergem mai departe pe această cale. 

Am acest tablou în care se arată toate sumele cu care au fost ajutaţi refugiaţii 
anul trecut. Ştiu că sunt într-o situaţie grea, că nu sunt şi nici nu pot să fiu înţeles de 
toţi oamenii din Ardeal, deşi am fiicut tot ce am putut ca să-i fac să înţeleagă scopul 
luptei mele. Ei trebuie să stea pe loc acolo, chiar cu riscul morţii. Şi eu am riscuri şi 
eu sunt ameninţat în fiecare zi şi totuşi merg în mijlocul poporului. Voi merge până 
într-o zi, până când va trage vreunul în mine. Atunci, foarte bine, s-a isprăvit, să 
vină altul. În luna mai, FUhrer-ul mi-a spus: Capul d-tale este cel mai scump plătit 
astăzi. De aceea am ajuns să fiu păzit de Serviciul Secret German. Şi totuşi nu 
m-am dat înapoi: Am trecut printre trupe, printre gloanţe, fără teamă. 

Deci, oamenii aceştia, cu riscul foamei, cu riscul morţii, trebuie să rămână 
acolo. Să facem orişice eforturi, ca să-i ţinem acolo. Altfel pierdem Ardealul. 
Într-un an de zile au plecat 400.000 de români din Ardealul cedat. 

Primul lucru pe care trebuie să-l ştim este numărul refugiaţilor şi rostul lor, 
ca să ne găsim în faţa datelor reale: ale problemei, nu numai s-o soluţionăm teoretic. 

Eu mă duc şi spun: lupt pentru cauza acestui neam; am 1.400.000 de români 
dincolo. Şi atunci, nu trebuie să fiu pus în situaţia ca la un moment dat să nu-i mai 
am acolo. Venind aici, ardelenii ne provoacă o stare de nelinişte şi de 
dezorganizare, prin faptul că răspândesc fel de fel de zvonuri; deci, ne slăbesc şi 
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poziţia noastră aici, şi slăbesc şi poziţia Neamului nostru, dincolo de Carpaţi, h 
locurile de unde ei au plecat. 

Aceasta este politica, pe care trebuie s-o facem, domnule Munteanu? 
Gh. Munteanu: Toată lumea este de acord. 
Mareşal I. Antonescu: Ne slăbim şi aici, şi dincolo. Nu se poată să mergen 

aşa mai departe. Trebuie să faceţi orice ca să împiedicaţi acest exod al românilor de 
acolo aici. Tocmai aceasta vor ungurii, ca să plecăm de acolo. Ei împing - şi fa: 
totul ca să obţină aceasta - pe românii de acolo, dincoace. De aceea n-am trecut la 
represalii împotriva ungurilor de aici de la noi, pentru că la noi erau 400.000 de 
unguri, iar la ei noi avem 1.400.000 de români. Şi atunci, noi făceam represalii 
asupra a 400.000, plecau 400.000 de unguri de la noi, dar ei făceau represalii 
asupra a 1.400.000 de români. Eu ar trebui să ţin seamă de lucrul acesta, deşi sunt 
acuzat că nu am luat această măsură. Dacă ar fi fost mai mulţi unguri decât român:, 
nu aveam nici un imbold ca să nu fac represalii asupra lor. 

În al doilea rând, n-am făcut politica aceasta de represalii asupra ungurilor de 
la noi, pentru că am vrut să arătăm Europei că suntem mai civilizaţi decât ungurii. 
de la care Neamul Românesc a avut atâta de pătimit. 

Deci: trebuie oprit acest exod al românilor de acolo aici. Aceasta, în primul 
rând. În al doilea rând, trebuie să vedem, câţi refugiaţi sunt aici în ţară, unde sunt, 
unde îi dirijem, ce fac, cu ce trăiesc, - fiindcă numărul lor poate să constituie o 
problemă ce poate deveni o problemă socială pentru noi. De aceea, trebuie să 

prevenim această problemă. 
Trebuie să ţinem în seamă şi un alt lucru: acei cari au venit aici, nu ştim de 

ei, nu ştim unde sunt şi poate că unii sunt chiar în defect faţă de legile noastre din 
care cauză se vor duce chiar la moarte, după ce va trece războiul. Din nerespectarea 
legilor vor avea să sufere pedeapsa capitală. După ce va trece războiul, vor ieşi cu 
toţii, vor ieşi toţi nemernicii cari nu şi-au făcut datoria către ţară. Ce fac atunci? 
Vor fi poate iertaţi, pe când românii noştri au fost împuşcaţi pe front, luptând şi 

tăcându-şi datoria. Iar acei cari vor fi dezertat fiindcă n-au luptat, aceea au suferit 
pedeapsa capitală. Şi atunci, în ce situaţie vor fi ei faţă de noi? 

Deci, trebuie să prevenim .nceastli situatie, trebuiesc lu11te toate măsurile c11 
ardelenii să-şi facă datoria faţă de legile ţării. Nu se poate aşa. Trebuie să stabilim 
şi să ştim, pentru toţi: unde sunt, ce sunt, ce categorii de oameni sunt, ce vârstă au, 
cari sunt în vârstă de a face annată, sA-i trecem la Cercul de Recrutare, să-i fixăm 
pe teritoriu, să ştim ce profesie au. Să ştim totul despre ei. După cum unul este 
născut într-o comună şi toate actele I ui sunt acolo şi este cunoscut şi de primar şi de 
jandann şi de notar şi i se poate lua oricând urma lui, tot aşa şi noi pentru aceştia 
trebuie să-i fixăm pe teritoriu, ca să avem poziţia lor - politic şi militar - şi să ştim 
de unde le putem lua urma. Ei însă acum circulă cum vor. Basarabeni, bucovineni, 
ardeleni - toţi circulă cum vor şi unde vor. Mai mult încă: au început să circule şi 
transnistrienii! S-au găsit unii cari au trecut la noi cu certificate date de gennani, 
venind tocmai de dincolo de Bug. Şi autorităţile noastre, pentru că un german 
oarecare a iscălit - fie un act fals, fie un act adevărat şi îmi este indiferent dacă este 
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adevărat - le-au dat drumul şi au ajuns până la Bucureşti ucraineni veniţi de 
dincolo de Bug! 

Creăm un vulcan. Trebuie măsuri foarte drastice în această privinţă. De 
aceea: trebuie să se pună ordine asupra acestei probleme din toate punctele de 
vedere, pe care le-am atacat aici. 

Din punct de vedere al finanţelor, trebuie pusă ordine. Trebuie să fie o 
singură autoritate, care să se ocupe de această chestiune. Din toate celelalte bugete, 
trebuie să dispară ajutorul către refugiaţi. 

În al doilea rând, această problemă trebuie privită din punctul de vedere al 
siguranţei Statului. 

În al treilea rând, chestiunea trebuie privită din punct de vedere juridic: 
aceşti oameni să aibă un loc unde să stea, un domiciliu de unde să poată fi găsiţi. 
După cum un om, care stă într-o comună, îl ştie şi primarul şi jandarmul, şi notarul, 
şi face parte dintr-un sat, şi i se poate lua unna oricând, tot aşa şi refugiatul trebuie 
să fie plasat şi fixat într-un loc, unde să poată fi găsit. Nu se poate să umble 
vagabond ici, acolo, şi să nu fie găsit nicăieri. Sub masca de refugiat şi sub fonna 
aceasta, ei circulă peste tot în Statul Românesc, neavând un domiciliu fix. Şi de aici 
decurg toate consecinţele, pe care le ştiţi; consecinţe cari pot decurge şi pentru 
cetăţean dar şi pentru Statul care nu ştie să-şi controleze pe cetăţenii lui. 

Gh. Munteanu: În ce priveşte bugetele: ar fi o chestiune de ridicat. În ce 
priveşte Ministerul Educaţiei Naţionale, acesta se ocupă numai de elevi şi studenţi. 
Ar unna, ca acest minister, care cunoaşte situatia elevilor şi a studenţilor, să dea el 
lămuririle şi să facă cereri pentru ci. .. 

Mareşal I. Antonescu: Este un singur buget şi acesta alimentează Ministerul 
Instructiunii Publice sau al Culturii Naţionale - căci şi aici a fost o inovaţie: 

"Culturii Naţionale", în aceasta a stat reforma şcoalei! 
I. Petrovici: Da, s-a schimbat titlul! 
Mareşal I. Antonescu: Un singur buget, prin urmare, din care se 

alimentează toţi. Şcoala trebuie să spună: am atâţia refugiaţi. Se face controlul 
respectiv şi se dă ceea ce trebuie. Ministerul Culturii va spune: am atâţia refugiaţi 
la şcolile secundare: în cutare loc; am atâţia studenţi în Facultate, refugiaţi, în 
cutare şi cutare loc. În felul acesta se ţine seamă de situaţia refugiaţilor şi se pun la 
dispoziţia ministerului, fondurile necesare din acest buget. În felul acesta putem 
privi toată chestiunea în ansamblul ei. La Ministerul Culturii Naţionale, vă veţi 
ocupa de chestiunea copiilor. Dar trebuie un organ singur, central, care să se ocupe 
de această problemă, domnule Dragoş. Din bugetul afectat pentru această 

chestiune, dai Culturii Naţionale cât îi trebuie, după ce ti-a arătat. Aşa se pune 
problema. Trebuie făcut un control acestor refugiaţi, prin organele care le aveţi şi 
cari au această posibilitate. 

I. Petrovici: Vin unii cu oarecare acte. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să se ţină o evidenţă a lor. Trebuie să se ştie: 

acesta este refugiatul cutare, din cutare loc, din ţinutul cutare, face cutare lucru, 
trăieşte din cutare şi aşa mai departe. În felul acesta avem şi evidenţa şi controlul 
lor. 
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Gh. Munteanu: Este exact. 
Mareşal I. Antonescu: Este posibil să mai mergem tot aşa, ca 15-16 locuri 

deodată să se ocupe de problema refugiaţilor. 
Este apoi şi problema Cadrilaterului, care nu este pusă în ordine. Şi cei de 

acolo, tot aşa: circulă oamenii în toate părţile. 
Titus Dragoş: De această chestiune s-a ocupat dl. Grigorescu, comisarul 

general al Dobrogei. 
Mareşal I. Antonescu: De aceea am adus astăzi aici problema aceasta, care 

s-a pus pentru Basarabia şi Bucovina - pentru Bucovina este în parte rezolvată, dar 
nu în total - şi pentru Ardeal, pentru că am vrut să punem ordine în această 

problemă şi am vrut să vă arăt care sunt punctele mele de vedere în această 

privinţă. 
Am vrut să vă arăt constatările făcute şi ce trebuie să facem ca să punem 

ordine în acest haos. Fiindcă, Într-adevăr suntem în haos cu problema refugiaţilor. 
Vorbesc şi pentru Ministerul de Interne, şi pentru Românizare, şi pentru 
Comisariatele respective. 

Trec la problema celor din Cadrilater. Care este situaţia? Domnule 
Grigorescu, şi la d-ta este aceeaşi încurcătură. Sunt oameni cari i-am dus în 
Basarabia, i-am adus în Vechiul Regat ca să-i plasăm. Trec unii în Basarabia, alţii 
nu şi se face o încurcătură nemaipomenită. Şi elementele turbure - macedonenii -
circulă ici şi acolo, îşi plimbă oile pe unde vor ei şi fac nereguli în Ţara 

Românească şi fac o operă destructivă, şi din punct de vedere social şi din punct de 
vedere moral. 

Emil Grigorescu: Cu privire la asistenţă, pentru evacuaţii din Cadrilater nu 
s-a dat, prin Comisariatul General, decât 903.684 lei. În afară de această sumă, care 
s-a dat prin Comisariatul General, li s-a mai dat şi prin intennediul prefecturilor. În 
total, la Asistenţă li s-a dat numai 8.621.954 lei. 

Mareşal I. Antonescu: Au luat direct de la prefecturi? 
Emil Grigorescu: Da. 
Gh. Munteanu: Da. 
l\farc~al I. Antonescu: Deci, au luat: direct do la ministere, direct de la 

prefecturi şi au mai luat şi personal. 
De aceea îmi trebuie, domnule Dragoş, un organ central, care să aibă un 

buget general pentru toate aceste necesităţi. 
Titus Dragoş: Am să iau contact cu toate Departamentele şi cu Ministerul 

Finanţelor. 

Mareşal I. Antonescu: Bine. 
Astăzi nu există un control pentru ceea ce a dat Statul; nu se ştie ce a dat 

Asistenţa; nu se cunoaşte ce au dat particularii. Şi refugiaţii au luat fiecare şi de la 
ministere şi de la particulari, au luat şi direct. Au luat din câte 3-4 locuri. Dar nu se 
poate să mai mergem tot aşa. Nu se poate să mai dureze această situaţie; este o 
zăpăceală complectă; un haos. 

Titus Dragoş: Au fost necesităţi urgente. 
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Mareşal I. Antonescu: Toţi refugiaţii la un organ; toate sumele la un organ. 
Şi acest organ central împarte unde trebuie, pentru fiecare minister. Nu să dea 
Statul, să dea Asistenţa, să dea particularii, de mai multe ori aceluiaşi om. Cu un 
singur organ central, se va proceda ordonat, se va putea face controlul şi al lor şi al 
sumelor date. Trebuie făcut un fişier pentru fiecare, aşa cum lucrează doamna 
Mănuilă, care a făcut o operă în această privinţă. Vom avea în această privinţă 
fişiere cum nu sunt nici în străinătate. Astfel de fişiere trebuie să faceţi şi în 
chestiunea refugiaţilor. 

Deci, te rog, domnule Dragoş, în această privinţă să pui ordine şi să lucrezi 
cu Statistica, care are experienţă şi poate să-ţi dea indicaţie şi personal care să facă 
fişierele acestea. 

Gh. Munteanu: Avem prin d-na Mănuilă. 
Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. Trebuie făcute aceste fişiere şi ţinute la 

curent, ca să nu se mai facă greşeli, pentru ca ei să nu cadă în defect cu legile 
militare, pentru că, dacă găsesc unul că nu şi-a făcut datoria pe câmpul de luptă. îl 
împuşc. Au fugit de la unguri, ca să nu fie împuşcaţi acolo şi cad aici în situaţia de 
a fi trădători de neam, nefăcându-şi datoria militară. 

Gh. Munteanu: Numai acei cari nu s-au prezentat n-au fişiere. 
Emil Grigorescu: Cifra pe care v-am dat-o, este cifra dată de 

Subsecretariatul de Stat al Colonil.ării şi Românizării. Noi am luat de la prefecturi 
situaţia acelor bani, pe care Subsecretariatul de Stat i-a pus la dispoziţia prefecturii, 
pentru ca să ajute pe bolnavi. 

Mareşal I. Antonescu: Cât s-a dat? 
Emil Grigorescu: 2.621.000 lei. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, s-a dat, împreună cu cele 900.000 lei, 

cca 3-4 milioane lei pentru refugiaţii din Cadrilater. 
Emil Grigorescu: Asistenţa. 
Am să vin la celălalt capitol, care reprezintă avansuri asupra recoltelor, 

avansuri care se însumează la cifre mai mari. Pe noi nu ne interesează decât ceea 
ce a dat ministerul nostru prin prefecturi. De un an de zile am dat minimum 
I O.OOO-I 5.000 în total, asistenţă la cei din Dobrogea. Am considerat că, din 
moment ce au fost aduşi şi li s-a dat pămân şi casă, că n-ar mai fi cazul ca să le 
dăm asistenţă. Din februarie s-a luat măsura aceasta. Dl. g-ral Zwiedeneck a fost de 
acord. De atunci nu s-a mai dat nici un ban asistenţă. 

Am dat însă avans asupra recoltelor, cum s-a prevăzut în tratatul încheiat la 
Craiova, despăgubire pentru recolta lăsată în Cadrilater. Am dat astfel, în numerar 
62.187.111 lei. Aceşti bani le-au folosit pentru a-şi duce existenţa în anii 1940-1941, 
când n-aveau cele necesare. 

Mareşal I. Antonescu: Iar ei continuă să pretindă bani, tot în vederea 
recoltelor acelea. Nu putem însă să dăm la infinit. 

Emil Grigorescu: Aceşti bani li s-au dat într-un mod foarte neregulat şi fără 
nici un criteriu. Astfel, unii au luat maximum, plafonul stabilit, care a fost de 7000 lei. 
Sunt unii cari poate nici s-ar fi avut de luat decât o parte foarte mică din suma 
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aceasta de 7000 ca despăgubire pentru recolta din Cadrilater şi cu toate acestea au 
luat maximum. 

Mareşal I. Antonescu: Alţii au luat mai mult? 
Emil Grigorescu: N-au luat peste 7000 lei. 
Mareşal I. Antonescu: Dar au luat mai mult decât trebuia, decât li se 

cuvenea din 7000. 
Emil Grigorescu: Da. Dar, de la aceşti oameni, noi ne putem despăgubi. 

fiindcă au drepturi de despăgubire şi asupra imobilelor lăsate în Cadrilater. Încât, 
atunci când se va face compensaţia intre drepturi şi datorii, atunci se va vedea dacă 
este unul care a luat mai mult decât i se cuvenea. În orice caz, aceasta nu constituie 
o problemă. De altfel, va fi o sumă foarte mică. 

În afară de banii cari s-au dat avans asupra recoltelor, cari erau un drept al 
lor, li s-a mai dat în natură din porumbul rămas de la bulgarii refugiaţi din 
Dobrogea, li s-a dat pentru 9.751.951 lei, cari se operează la partida evacuatului 
respectiv şi se scade din drepturile lui de despăgubire. 

Mareşal I. Antonescu: Ce valoare a avut porumbul acesta lăsat de bulgarii 
evacuaţi? Ce valoarea au avut recoltele lăsate de bulgari la noi şi ce valoare au avut 
acelea pe cari le-am lăsat noi acolo. 

Emil Grigorescu: Este un dt:zacord, fiindcă bulgarii pretind că au lăsat o 
cantitate mai mare şi noi susţinem că au lăsat o cantitate mai mică. 

Mareşal I. Antonescu: Cât este? 
Emil Grigorescu: După datele delegatului Comisiunii Mixte: 2.400 

vagoane; după datele administrative, pe care le-am cules de un an de zile, sunt 
trecute 1.500 vagoane. Deci este o diferenţă de 900 vagoane între ceea ce pretinde 
delegatul Comisiunii Mixte şi ceea ce pretind primarii noştri că au găsit. 

Mareşal I. Antonescu: Cum poate să fie această diferenţă? Noi ştim câte 
hectare de pământ au lăsat, ştim cu ce erau cultivate, ştim cât porumb s-a produs la 
hectar în trecut. Socoteala este uşor de făcut, cu oarecare aproximaţie. Vom avea o 
cifră, un rezultat nu matematic exact, dar vom fi aproape de realitate. Dar 900 
vagoane înseamnă o diferenţă enormă. 

Emil Grigorescu: Am o delegaţie administrativă, care se ocupă numai ide 
lichidarea acestei chestiuni, face verificare tuturor actelor venite de la primar, 
tablouri cuprinzând ceea ce s-a distribuit la colonişti, se face socoteala pe cât era în 
trecut, se stabileşte deficitul care priveşte primăria respctivă faţă de ceea ce s-a cilat 
mai mult. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie să mergeţi la fiecare comună dvs., să-nni 
faceţi această statistică, ca să ştim pe cei vinovaţi de a se fi folosit de această 
evacuare, de evacuarea populaţiei bulgăreşti din Dobrogea. Admit că bulgarii sumt 
incorecţi; admit chiar că la incorectitudinea bulgărească se răspunde cu 
incorectitudine românească, dar nu este mai puţin adevărat că vreau să ştiu care 
este exact situaţia. Şi nu se poate să nu stabilim exact situaţia. Trebuie să fie un 
criteriu de apreciere justă în tratativele pe care le ducem cu bulgarii pe aceaistă 
chestiune. Dacă s-ar fi văzut în fiecare sat bulgăresc - ei erau grupaţi pe sate în 
Dobrogea - dacă dvs. aţi fi descins în aceste sate şi aţi fi văzut la faţa locu.lui 
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situaţia, dacă organele dvs. ar fi descins la fata locului peste capul administraţiei, 
aţi fi ştiut exact care este situaţia. Nu s-ar fi întâmplat ca după un an şi jumătate să 
nu ştim care este situaţia exactă. Se ştie câte pogoane de porumb, câte hectare au 
fost însămânţate în toamna anului 1940, în Dobrogea, şi atunci, ştiindu-se câte kg 
s-au produs la ha, se înmulţea numărul hectarelor cu numărul kilogramelor şi se 
ştie cantitatea aproximativă. 

Emil Grigorescu: Acestea sunt situaţiile pe care le dau primăriile, ni le dau 
primarii. Este o situaţie generală ... 

Mareşal I. Antonescu: Ti le dau primarii, cari se pare că vor să se 
înfrupteze din acestea. 

Emil Grigorescu: Socotelile mi le dau cu chitanţele evacuaţilor, cu 
socoteala pe tablouri. Am 127 de trimiteri la Parchet, până în momentul de faţă, 
pentru cazurile pe care le-am găsit în Dobrogea, pentru jafurile comise. Aşa au 
procedat în trecut. Am trecut pe la multe primării. Dl. ministru de Interne a fost în 
Dobrogea şi a făcut inspecţii în câteva centre de colonizare. Am fost Ia primării, am 
văzut situaţia, am dresat acte, i-am trimis în cercetarea Parchetului, pentru că nu 
pot justifica toate cantităţile. S-a furat foarte mult. S-a furat. 

Mareşal I. Antonescu: Cred. De aceea trebuie control. 
Emil Grigorescu: În afară de aceasta, sunt o serie de cereale pe care nu le

am mai distribuit. 
Mareşal I. Antonescu: Vreau să ştiu exact care este situaţia. lată de ce 

întreb, pentru că noi am dat nişte sume acestor evacuaţi, le-a avansat Statul în 
contul recoltei lor şi în contul pagubei suferite de pe urma evacuării lor forţate din 
Cadrilater. Vreau să ştiu: ce au lăsat bulgarii, cât face în raport cu ceea ce am lăsat 
noi la ei. Prin urmare, vreau să am un bilanţ exact al profiturilor şi pierderilor pe 
care le-am realizat şi sub raport material, o dată cu pierderea fruntariilor dinspre 
Sud. Dar o situaţie exactă. Ce s-a furat de către ai noştri, trebuie să intre în paguba 
Statului. Vom despăgubi sau nu Statul; dar nu putem socoti că au fost 2.400 de 
vagoane şi că s-au furat 2000. Să spunem care sunt, numai atât trebuie să spunem, 
numai cifra exactă; ceea ce s-a furat este vina noastră. Noi trebuie să dăm cifra 
reală. 

Emil Grigorescu: Delegaţia română a rămas la 2.400 vagoane, cifră pe care 
o acceptă. 

Motivul, pentru care nu vă pot da acum o situaţie definitivă este că am 143 
comune evacuate din Dobrogea, din care 107 comune sunt evacuate de bulgari, iar 
36 sunt evacuate de germanii cari s-au repatriat. Or, 143 de comune, sunt destul de 
multe; înseamnă 23.000 de patrizi pentru locuitorii respectivi, pentru care trebuie 
să se facă această operaţie. 

Mareşal I. Antonescu: Vom ajunge la un moment dat să vedem clar şi 
corect şi în această problemă. 

Emil Grigorescu: Peste o lună şi jumătate veţi avea un răspuns. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie ca în toate aceste probleme să vedem clar. 

Or, noi nu vedem clar nici astăzi. După un an şi atâtea luni, nu putem vedea încă 
clar. 
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Titus Dragoş: Se lucrează foarte intens, domnule Mareşal, dar sunt mari 
dificultăţi; este lipsă de personal. 

Mareşal I. Antonescu: A fost atâta timp în spatele nostru. 
Emil Grigorescu: Au lucrat foarte mult la Direcţia Administrativă. 
Mareşal I. Antonescu: Să nu fie şi birocrafia care să ţină în loc chestiunea. 
Emil Grigorescu: Am obţinut unele rezultate. Rezultatele se văd în cele 127 

de procese trimise la Parchet. Acestea sunt rezultatele muncilor depuse. 
Mareşal I. Antonescu: Să nu ne coste birocratismul mai mult decât însuşi 

procesul. 
Emil Grigorescu: Am lucrat cu funcţionari foarte puţini. N-am avut mai 

mulţi la dispoziţie. De aceea s-a şi întârziat. 
În afară de aceste cereale care s-au dat evacuaţilor din Cadrilater, li s-a mai 

dat de către Comisariatul General inventar agricol viu şi mort. A rămas de pe urma 
germanilor repatriaţi, inventar în valoare de 3.894.946 lei, pe care l-a preluat Statul 
Român. Acest inventar constă în maşini, căruţe, pluguri, grape, semănătoare etc. 
Cea mai mare parte din acest inventar a fost atribuit tot la colonişti, în contul acelor 
despăgubiri asupra reco1telor. S-a dat preţul evaluat de Comisiunea Româno
Germană, la care s-a adăugat 20% pentru lipsurile care au survenit între timp. 

Li s-a dat şi inventar viu, în afară de inventarul mort şi anume, li s-a dat 
inventarul viu rămas de la germanii repatriaţi. Erau: 2.118 cai, 915 boi, 840 porci, 
dintre cari foarte puţini s-au mai găsit, fiindcă au mai tăiat în iarna anului 1940; 
însumând în total 46.042 OOO lei tot acest inventar viu. În cea mai bună parte, unde 
acest inventar a fost atribuit la colonişti în contul aceleiaşi despăgubiri. După o 
dispoziţiune a d-lui g-ral Zwiedeneck, când era subsecretar de Stat la Românizare, 
urma ca acei cari au luat acest inventar să plătească Statului în doi ani de zile. 

Domnului ministru Dragoş, mi-am permis ca să-i supun chestiunea, fiindcă 
am crezut că ar fi mai bine ca să încaseze de la ei, pe de o parte, plătind 3% şi apoi 
despăgubindu-i; de aceea am crezut că e mai bine să facă compensaţia operând la 
partida fiecăruia. 

Mareşal I. Antonescu: Cea mai bună soluţie. 
Emil Grigorescu: Dl. ministru a săsit ac::~:ic;tă solutie. 
Încât, din suma totală, cuvenită pentru despăgubirile asupra recoltei 

abandonate, care se ridică la aproape 525.000.000 lei după socotelile delegaţiei 
române, care nu este conformă cu totalul socotelilor delegaţiei bulgare, care 
pretinde cu totul altă cifră, care s-ar ridica numai la 150.000.000 lei, asupra acestor 
drepturi de despăgubire, am dat sumele pe care vi le-am arătat. 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, recolta, după evaluările dvs. - nu ale 
bulgarilor - lăsată de noi în Cadrilater se duce la 525.000.000 lei şi noi am dat până 
acum bani pentru acoperirea despăgubirilor ... 

Emil Grigorescu: Am dat 62.000.000 lei în numerar avansuri asupra 
recoltei. 

Mareşal I. Antonescu: Le-aţi mai dat şi inventar. 
Emil Grigorescu: Inventar agricol mort, în valoare de 38.000.000 lei. Este o 

cifră aproximativă aceasta. 
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Mareşal I. Antonescu: Şi inventar viu? 
Emil Grigorescu: 46.000.000 lei. 
Mareşal I. Antonescu: Deci 146.000.000 lei. Ei ar trebui să mai primească 

restul? 
Emil Grigorescu: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Restul de 300.000.000 lei? 
Emil Grigorescu: Da: 300.000.000 lei. 
Mareşal I. Antonescu: Cum lichidaţi aceste conturi? Trebuie să ajungem la 

o lichidare a lor. Fiind o chestiune de 300.000.000, trebuie s-o lichidăm, domnule 
Dragoş. 

Titus Dragoş: Este cu privire la recoltă. 
Mareşal I. Antonescu: Da; cu privire la recoltă. Cu restul terenului, se 

lichideai.ă prin faptul că au fost împroprietăriţi. Prin urmare, recolta trebuie s-o 
lichidăm. 

Deci, să-ţi iei această notă, domnule Dragoş, ca să terminăm cu această 
problemă, fiindcă altfel sunt o s(:rie infinită de procese, care nu se mai termină. 
Trebuie să lichidăm această chestiune, fie că vom cădea la un acord cu ei, fie că 
facem o tranzacţie cu ei şi le dăm nu chiar cele 300.000.000, care mai sunt. Dar, în 
orice caz, trebuie să lichidăm cu această problemă; trebuie să terminaţi cu 
chestiunea recoltei. 

Titus Dragoş: Este chestiunea Ministerului de Finanţe. 
Mareşal I. Antonescu: Îţi dau d-tale problema aceasta s-o studiezi ş1 sa 

ajungeţi la un acord - împreună cu comisariatul respectiv, - să vedeţi cât putem să 
le mai dăm prin tranzacţiune cu ei şi pe urmă vine modul de plată, pe care îl găsim 
noi: sau ne împrumutăm, sau găsim o altă soluţie, ca să nu facem inflaţie. Dar 
vreau să lichidez problema, fiindcă mi s-au prezentat şi mie reclamaţii pe această 
chestiune. De aceea, trebuie să terminăm cu această chestiune. Procesul nostru cu 
bulgarii rămâne proces, dar nu continuăm procesul cu aceşti evacuaţi. Nu se poate 
ca lucrurile să mai dureze astfel. Trebuie să lichiăm într-un fel sau altul. Să facem 
tranzacţiune cu ei, să le dăm banii la care au dreptul pe baza acestei tranzacţiuni, le 
dăm sub formă oarecare - recoltă, inventar mort, bani - dar trebuie să lichidăm 
procesul acesta şi să lăsăm ca să discutăm pe urmă procesul celălalt cu bulgarii, 
când va fi timpul. 

Emil Grigorescu: Este un arbitraj la Berlin pe această chestiune. 
Mareşal I. Antonescu: Ştiu. Dar este o chestiune delicată pentru germani. 

Ei nu vor să ne indispună nici pe noi, nici pe bulgari; ca, de altfel, şi pe unguri. 
Deci nu trebuie să ne aşteptăm la o soluţionare a acestui arbitraj. Deşi s-ar putea, 
cred că cel mai bine este să ajungem la o soluţie. Nemţii au interes şi de bulgari, şi 
de noi. Ei nu vor să nemulţumească pe nimeni. Este o problemă uşor de înţeles. 

Emil Grigorescu: În privinţa tranzacţiunei, cred că evacuaţii nu vor 
consimţi la o tranzacţiune după care vor avea să primească mai puţin decât au avut. 
Sunt foarte mulţi cari au contestat tablourile făcute de Comisiunea Mixtă. Am 700 
de contestaţii. 
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Mareşal I. Antonescu: Este o chestiune pe care o veţi trata. Atunci Ie tai şi 
calea oricărei investiţii. Dacă nu vor consimţi, poate nu vor primi nimic. Până la 
urmă, tot Statul Român este acela care va suferi paguba, care va ieşi păcălit, - ca în 
toate acţiunile pe care le duce Statul. Ei vor fi profitorii. Este exact? 

Emil Grigorescu: Este exact, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Când spun lucrul acesta, o fac pentru că vreau 

întotdeauna să ajut pe cel lovit. Dar, când cel lovit cauză să profite de loviturile 
primite de Ia soartă - lovituri care apasă asupra noastră a tuturor - când văd că ei 
caută să profite de pe urma naţiunii, atunci nu mai am nici o milă. Aceşti domni 
refugiaţi vin aici ca în Arcadia ferice şi nu se identifică cu suferinţele şi greutăţile 
noastre. Şi vor să treacă cât mai multi la noi, fără să ia parte la suferinţele celor din 
Vechiul Regat. Aceasta a fost aşa în războiul trecut şi nu vreau să mai fie aşa. 

Deci, trebuie să mergem la o tranzacţie. Nu înţeleg spiritul nostru de 
conciliaţiune, decât ca să se tennine cu această problemă. 

Emil Grigorescu: Da, trebuie să se termine odată cu problema aceasta. 
Mareşal I. Antonescu: Vreau să terminăm odată, fiindcă până la urmă acela 

care va pierde va fi tot Neamul Românesc. Nu este o pierdere a Neamului 
Românesc? Nu este exact? 

Emil Grigorescu: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci, de ce să piardă numai românii din Vechiul 

Regat? Cei din Cadrilater să nu piardă nimic? Acelaşi lucru şi cu ardelenii. Ei să nu 
piardă nimic? Numai noi să pierdem totul? Vă întreb şi pe dvs. Când este o pagubă 
a Neamului Românesc, trebuie să piardă numai românii din Regat? Numai ei să 
plătească toate pagubele? Nu! Pagubele acestea le punem în comun şi le suferim cu 
toţii. De ce numai noi să suportăm aceste pagube, să le suferim tot noi acei cari am 
avut de suferit ceea ce am suferit din cauzele pe care le cunoaşteţi, din cauza 
venirii lor, când am contribuit cu obolul nostru ca să-i ajutăm, ca să-i uşurăm. Să-i 
ajutăm, dar să sufere şi ei; nu să suferim numai noi totul. 

Nu putem da sută la sută celor din Cadrilater. De aceea am vorbit de 
tranzacţiune. Este o acţiune gândită, care îşi are argumentele ei. Unul din 
1ugu1111:1ttc "i l-am spus: trobuie să suferim cu totii. Dacii ei vor sli nu sufere nimic 
şi numai noi să suferim, acei din Vechiul Regat, atunci vor risca să nu mai aibă 
nimic. Deci: tranzacţiune veţi face cu ei. 

Emil Grigorescu: Da, domnule Mareşal. Au venit în total din Cadrilater 
23.175 capi de familie. 

Mareşal I. Antonescu: Câţi au fost cu toţii? 
Emil Grigorescu: Au fost 126.000 suflete. Pe noi, la colonizare, ne 

interesează numai numărul capilor de familie. 
Mareşal I. Antonescu: Câţi macedoneni sunt între ei? 
Emil Grigorescu: Sunt 4.665 macedoneni. Din aceştia am reuşit să duc în 

Dobrogea de Nord şi în Bucovina de Sud, după aprobarea dv., numai 65 capi de 
familie. Restul au rămas acolo. 

Mareşal I. Antonescu: Bine că n-au fost duşi mai mulţi, fiindcă ei au o altă 
mentalitate. 
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Domnule Petrovici, chestiunea care te priveşte şi pe d-ta, am pus-o la punct. 
I. Petrovici: Eu vream să pun o singură problemă: refugiaţii au avut legături 

cu ministerul meu sub două forme: sub forma elevilor şi a studenţilor, cari au 
primit ajutoare de la Stat, şi sub forma profesorilor şi a învăţătorilor. Pentru aceştia, 
nu s-a cerut nimic deosebit, pentru că ei au fost plasaţi în locurile vacante din 
învăţământ; s-au creat mici catedre, din frânturi de ore şi aşa mai departe. Dar, 
chestiunea pe care vreau s-o aduc la cunoştinţa dv. este că marea majoritate din ei 
vor să se definitiveze. Eu personal însă n-aş vrea să-i definitivez, pentru că destul 
şi-au părăsit locurile lor; dacă i-aşi mai şi definitiva, parcă această părăsire ar 
deveni şi mai categorică. De aceea, aş vrea să-i mai ţin pe aceşti profesori şi 
învăţători refugiaţi în situaţia în care se găsesc; pentru acest motiv, am suspendat şi 
transferările. 

Mareşal I. Antonescu: Foarte bună măsură. Nu există nici o diferenţă de 
salarizare între ei şi ceilalţi profesori? 

I. Petrovici: Nu, nu, toţi sunt trataţi la fel. 
Mareşal I. Antonescu: În tot cazul, la ajutoare nu mai merg. Ei nu mai 

primesc nici un ajutor, o dată cc i-am plasat. Măsura pe care aţi luat-o, să nu-i 
definitivaţi a fost foarte înţeleaptă. 

O singură autoritate rămâne să se ocupe şi de studenţii refugiaţi, cari vor 
trebui şi ei fixaţi în anumite locuri. 

I. Petrovici: În fond, de ce era nevoie de fonduri şi pentru ei? Pentru că este 
vorba de studenţi orfani sau săraci, cari se bucură de mari scutiri de taxe. Or, pentru 
aceste scutiri, acordate elevilor refugiaţi, pierd enorm comitetele şcolare. 

Mareşal I. Antonescu: Dv. n-aveţi posibilitatea să ştiţi cari elevi şi studenţi 
sunt orfani şi săraci şi cari nu. Nici nu ştiţi dacă părinţii lor au fost plasaţi sau nu. 
De aceea, toată opera de ajutorare a refugiaţilor trebuie să fie consemnată într-un 
singur loc, unde fiecare refugiat să aibă fişa lui şi unde să se ştie cine trebuie ajutat 
şi cine nu. Altfel, este o harababură întreagă. Cunosc cazuri ale unor copii, cari sunt 
ajutaţi la dv., din fondurile Ministerului Culturii Naţionale, dar în acelaşi timp 
părinţii lor sunt plasaţi în slujbe şi primesc şi ei ajutoare. 

I. Petrovici: Dacă se centralizează toate datele, se pot face verificări. 
Mareşal I. Antonescu: Tocmai aceasta m-a determinat să vă chem pe toţi 

aici astăzi. 
Gh. Munteanu: Eu i-am identificat pe toţi. 
Mareşal I. Antonescu: Nu primeşte ajutor decât cel care are viza unui organ 

central. 
Dr. I. Costinescu: Refugiaţii au carnete. 
Mareşal I. Antonescu: S-au tipărit sute de camete false. 
Titus Dragoş: Cu sistemul acesta se face o centralizare şi se ţine o evidenţă 

a tuturor refugiaţilor. 
G-ral D. Popescu: Aceşti 138.000 refugiaţi au fost înscrişi la noi. Toţi tinerii 

valizi au fost comunicaţi cercurilor de recrutare. 
Mareşal I. Antonescu: Eu am aici trecuţi 138.000 oameni. 
G-ral D. Popescu: Toţi sunt înscrişi la birourile de populaţie. 
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Mareşal I. Antonescu: Au plecat de la noi, dincolo, 52.000 de unguri. 
G-ral D. Popescu: Au plecat şi 2659 români. 
Mareşal I. Antonescu: Da, au trecut 297 în septembrie, 1184 în octombrie, 

1139 în noiembrie şi 39 în decembrie 1940. Domnul Munteanu are mult mai mulţi 
refugiaţi pe lista d-sale. De aceea trebuie să le stabilim situaţia la toţi, ca să 

clarificăm lucrurile. 
Gh. Munteanu: Avem şi mulţi expulzaţi. Eu n-am decât 5800 de expulzaţi 

înregistraţi şi după cât ştiu sunt vreo 12.000. Au fost expulzaţi locuitorii unor sate 
întregi din Ardeal şi n-au fost înregistraţi. 

Mareşal I. Antonescu: De un an jumătate ne găsim în această situaţie. De 
aceea, trebuie să întocmim o evidentă complectă a tuturor refugiaţilor, pe categorii, 
vârste, profesiuni şi modul cum au fost plasaţi, pentru că va veni într-o zi judecată 
supremă, când va trebui să dezbatem acest proces cu ungurii, în faţa altora. Atunci 
va trebui să venim cu date certe şi categorice, ca să ne putem dovedi afirmaţiile. Se 
împlinesc aproape doi ani de zile de la catastrofa prăbuşirii graniţelor şi n-am făcut 
aproape nimic. Pacea poate să vină dintr-o zi în alta, după cum poate să vină şi 
după mulţi ani de acum înainte. Dacă se încheie pace curând, noi suntem surprinşi 
nepregătiţi şi nu vom putea dezbate acest proces cu argumente solide, care să nu 
poată fi răsturnate de unguri. Din ce cauză? Pentru că nu ne organizăm serios. 
Aceasta nu este numai o chestiune de politică internă, ci şi o problemă de politică 
externă. Eu mă voi duce să discut şi să apăr drepturile Neamului Românesc la masa 
verde. Or, dacă mă voi prezenta acolo cu grafice bine făcute şi cu date certe, 
afirmaţiunile mele vor fi luate în considerare. 

Eu am asistat la desbaterile procesului optanţilor de la Geneva şi am văzut 
cum, faţă de afinnaţiunile foarte frumoase, care erau făcute de Titulescu şi 

aplaudate de toată sala, contele Apony venea cu date şi cu cifre precise, spunând: 
Domnul Titulescu afirmă cutare lucru, dar iată realitatea. Şi atunci Titulescu tăcea. 
De aceea, eu nu vreau ca mâine să fiu silit să fac numai afirmaţii nedovedite, mai 
ales că nici nu voi avea puterea să le fac cu vorbe frumoase, ci vreau să mă duc cu 
acte categorice, cu cifre şi situaţii precise. 

Gh. Munteanu: Domnule Mareşal, pot să vă dau o informaţie pentru dv.: în 
foarte scurtă vreme am să vă pot prezenta toate datele care ni s-ar putea cere în 
legătură cu problema refugiaţilor şi cu repartizarea lor pe sate, vârste şi profesiuni. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta ne trebuie. Să puneţi ordine în înregistrarea 
tuturor refugiaţilor cari vin de dincolo. 

Gh. Munteanu: Fişele pe care le am sunt foarte bine lucrate. 
Emil Grigorescu: Domnule Mareşal, din totalul celor 23 .175 evacuaţi din 

Cadrilater, au fost răspândiţi până în momentul de faţă 11.124 în judeţul Constanţa 
şi 7.017 în judeţul Tulcea. Din aceştia, au fost colonizaţi, provizoriu, 9.748 în 
judeţul Constanţa şi 6135 în judeţul Tulcea. În judeţul Constanţa ne-au mai rămas 
neplasaţi 1376 de evacuaţi, iar în judeţul Tulcea 882. 

Mareşal I. Antonescu: De aceea stau suprapuşi. 
Emil Grigorescu: Acesta este motivul pentru care, în unele sate, stau două 

familii în aceeaşi casă. 
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Totalul celor neplasaţi este de 6402, împărţiţi în judeţele Constanţa, Tulcea, 
Rădăuţi, Suceava, Iaşi şi alte 46 judeţe. Pentru aceştia, trebuiesc găsite posibilităţi 
de colonizare în alte părţi, pentru că nu mai au loc în satele din care au plecat 
bulgarii şi gennanii. 

Mareşal I. Antonescu: Avem locuri suficiente în Basarabia de Sud 
- 480.000 hectare - dar nu pot să mă grăbesc cu colonizarea, pentru că acestea sunt 
terenuri rezervate luptătorilor. Nu pot acum să iau nici o decizie definitivă, fiindcă, 
dacă câştigăm războiul, Transnistria n-am s-o mai las din mână. Transnistria va fi 
spaţiu vital românesc de unde am să dau afară pe toţi străinii şi am să aduc în locul 
lor români. Trebuie să mai aşteptăm puţin. Nu pot să încep acum cu colonizarea 
celor din Cadrilater, când cei rămaşi invalizi din actualul război, aleargă peste tot 
ca să ceară pământul promis de Mareşal în Basarabia. Nu pot să fac o operă de 
colonizare, care să aibă aceleaşi rezultate ca şi refonna agrară. Trebuie să studiem 
serios lucrurile; trebuie să grupăm pe colonişti după regiunile de provenienţă, după 
obiceiurile lor, ca să avem ordine şi siguranţă; trebuie apoi să-i dotăm cu inventar 
viu şi mort şi cu institute de credite, ca să poată să treacă în condiţii avantajate la 
noua lor viaţă. 

Dacă mă duc în Basarabia cu colonişti din Cadrilater, atunci se va repeta şi 
acolo ceea ce s-a petrecut în Dobrogea, unde cei mai îndrăzneţi - mai cu seamă 
macedonenii - s-au repezit să pună mâna pe locurile cele mai bune; atunci ar 
rămâne românii noştri cu cele mai proaste pământuri. 

Câţi evacuaţi ai d-ta? Cât plimânt vrei să dai de fiecare cap de familie? 
Emil Grigorescu: Mai am 6400 de evacuaţi neplasaţi, cărora ar trebui să le 

dăm ca câte 15 hectare de fiecare. Ar face în total 90.000 ha. 
Mareşal I. Antonescu: Prin urmare, un sfert din pământul disponibil în 

Basarabia de Sud ar urma să se dea acestor evacuaţi din Cadrilater, din cari foarte 
mulţi sunt macedoneni. Or, pentru macedoneni, nu pot să lovesc la infinit pe 
românii cari luptă pentru cauza românească. Mai întâi trebuie să ne îngrijim de ai 
noştri, cari luptă ca să ţină aprins,i făclia Neamului Românesc. Altfel, ei s-ar duce 
acolo şi ar lua cele mai bune locuri din Basarabia, aşa cum au făcut şi în Dobrogea. 
Trebuie să mai aşteptăm. Cum au stat până acum, să stea şi de aici înainte. O parte 
din ei au trecut în Basarabia. 

Emil Grigorescu: De la I decembrie, comisariatul nu se mai ocupă de 
colonizarea propriu-zisă, fiindcă s-a înfiinţat un Inspectorat special al colonizării. 

Titus Dragoş: După-masă, la ora de lucru, directorul Colonizării va face o 
expunere în această privinţă. Am luat înţelegere cu Ministerul Agriculturii să 

folosească coloniştii aceştia, dacă are nevoie de braţe de lucru. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă îi ducem acolo, ni se va pune mai târziu 

problema: cum îi scoatem? 
Titus Dragoş: Acum sunt duşi acolo numai pentru muncă. 
Mareşal I. Antonescu: Nu vom avea posibilitatea să arăm şi să însămânţăm 

toată suprafaţa disponibilă, din Sudul Basarabiei, deşi vom duce acolo 400 de 
tractoare. N-avem nici braţe de lucru, nici animale, nici pluguri câte ne trebuie ca 
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să cultivăm tot Sudul Basarabiei. Dacă vor rămâne I 00.000 hectare necultivate. 
vom duce acolo oi din Dobrogea şi din Transilvania. 

Să mai aşteptăm. O problemă grea de rezolvat este aceea a coloniştilor ca:i 
stau suprapuşi pe locuitorii unor sate din Dobrogea. Din cauza aceasta: s-au si 
învrăjbit unii cu alţii. Dacă războiul cu Rusia s-ar fi terminat în toamna trecut!, i-am 
fi dus pe aceşti evacuaţi şi i-am fi colonizat în Transnistria. 

Titus Dragoş: Tot în Transnistria. 
Mareşal I. Antonescu: Nu pot să-i pun, până când nu se termină războiul. 
Titus Dragoş: În Nordul Basarabiei? 
Mareşal I. Antonescu: Atunci trebuie să-i scoatem pe cei de acolo? Să-i 

punem în locurile jidoveşti. 
Titus Dragoş: Din Nordul Basarabiei şi al Moldovei. 
Mareşal I. Antonescu: Nu; nu vreau să slăbesc Neamul Românesc la 

graniţe. Vreau, la graniţe, să fac ca pe timpul lui Ştefan cel Mare: să pun colonişti. 
cari să fie o garanţie pentru ţară. Vreau să pun colonişti cavaleri ai Ordinului 
„Mihai Viteazul", acolo. Aceştia să fie adevăraţi colonizatori. Aşa vreau să fac 
toată graniţa de sus şi până jos. 

Titus Dragoş: M-am referit la judeţul Botoşani, nu chiar la graniţe. Numai 
de moşiile jidoveşti din acest judeţ era vorba. 

Mareşal I. Antonescu: Poţi s-o faci. Acolo este o regiune slăbită. 
Noi însă trebuie să ne întărim graniţele. Graniţele noastre trebuiesc întărite 

cu români aduşi de prin Oltenia, din Teleorman, din Gorj, să fie români din acei 
cari sunt dârji şi rezistenţi în lupta cu greutăţile vieţii. 

Titus Dragoş: În judeţele din Nordul Moldovei. Avem interes să mai 
animăm satele. 

Mareşal I. Antonescu: Bine. 
Basarabia s-o lăsaţi, fiindcă vreau - mai ales în Basarabia de Sud - să duc 

elemente sănătoase româneşti. 
Am văzut o statistică pentru Basarabia. Din 440.000 de oameni recrutabili, 

cari trebuie să facă serviciul militar în Basarabia, 120.000 sunt ruşi. Prin urmare, 
un :sfert din toll:tlul '°clor rccrutcbili sunt ruşi, cu toate cil am dat afara alâfi jidani. 
Deci, problema sub raportul etnic în Basarabia se prezintă destul de prost, fiindcă 
un sfert din Basarabia este rusească. Vedeţi ce au tăcut într-un secol şi ceva acolo. 

În Bucovina este mai proastă situaţia. 
Titus Dragoş: Da. 
Emil Grigorescu: Pentru rezolvarea acestei probleme, care priveşte şi 

sănătatea publică, pentru că stau într-o casă câte două-trei familii, ar trebui găsite 
soluţii pentru aproximativ 2000 de familii. 

Mareşal I. Antonescu: Pentru toată această chestiune vom mai vorbi şi după 
masă. Dar trebuie studiată problema şi de văzut prin proprietăţile jidoveşti, 

proprietăţile mici rurale, ca să-i punem pe acolo. Basarabia însă trebuie s-o 
păstrăm, ca să tratăm altfel problema, cu mase mari. Anume: vreau să fac acolo 
sistemul obştiilor. Dau 15-20 ha. De veci, dar nu mai au dreptul să împartă 
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pământul, ci trebuie să lucreze numai în obşte. Dotez apoi obştiile cu ceea ce au 
nevoie: tractoare, semănătoare etc., dar n-au dreptul să facă diviziunea pământului. 

Emil Grigorescu: Restul d,;: 4000 sunt răspândiţi prin judeţe. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta este soluţia problemei: să-i puneţi în locurile 

de prin Moldova - Botoşani şi regiunile acestea - dar în tot cazul trebuie scoşi, de 
acolo pentru ca să nu mai stea suprapuse câte două-trei familii. 

Acesta este efortul, pe care trebuie să-l faceţi, domnule Dragoş. 
Titus Dragoş: Da, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Şi c!u am fost în satele din Dobrogea şi am constatat 

vrajba de acolo. Macedonenii stau cu cuţitul la brâu şi îi terorizează pe acei cari 
sunt vechi proprietari. 

Emil Grigorescu: Aici este situaţia Comisariatului General, de când s-a 
înfiinţat şi până astăzi; v-am făcut o serie de grafice şi câteva tablouri. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta este numai o latură a Comisariatului. Dar 
latura cealaltă, cu bulgarii, cu comisiunile care tratează cu bulgarii, cum stăm? De 
aceasta nu te ocupi d-ta? 

· Titus Dragoş: Se ocupă d I. Horia Grigorescu. 
Mareşal I. Antonescu: Când vom considera problema terminată? 
Emil Grigorescu: Ar putea să vă răspundă numai dl. Horia Grigorescu şi 

dl. g-ral Grigorescu. Dumnealor c•Jnosc şi au studiat problema. 
Titus Dragoş: N-au fost invitaţi astăzi aici. 
Din ceea ce spune dl. Horia Grigorescu, se pare că bulgarii nu sunt dispuşi să 

termine problema. D-sa mai are credinţa că, chiar dacă câştigăm procesul, ei nu vor 
respecta hotărârea. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie să avem răbdare; să avem mare răbdare. 
Eu tratez problemele Statului Românesc, succesiv. 
Am tratat Estul. Va veni problema Vestului. Şi a Sudului. 
Titus Dragoş: Procesul estt: în faza de formalităţi. 
Mareşal I. Antonescu: Bulgaria şi-a slăbit, ca şi Ungaria, poziţia internă. Şi 

şi-a slăbit-o cum ne-am slăbit noi după războiul cel mare. Dar ei s-au slăbit mai 
mult decât noi. Vor fi însă prinşi şi ei la strâmtoare, cum ne-au prins ei pe noi. 
Trebuie să ne întărim şi să aşteptăm. 

Bine, domnule Grigorescu. 
La Muncă, cum se prezintă chestiunea refugiaţilor? 
Sergiu Băcescu: La Muncă avem următoarea situaţie. Vorbesc de trecut. 

Am internat 1200 de ucenici gratuit complect, în diferite căminuri. 
Mareşal I. Antonescu: Cine v-a dat aceşti ucenici? 
Sergiu Băcescu: I-am cerut prin Comisariat şi îi primim cu formele venite în 

regulă. 

Mareşal I. Antonescu: Toţi? 
Sergiu Băcescu: Vin din diferite părţi ... 
Mareşal I. Antonescu: Am întrebat, fiindcă iată ce se întâmplă în Bucureşti. 

Se petrece aici următorul fenomen: se găsesc pe stradă copii, cari circulă liberi pe 
străzile Bucureştilor fără să se ocupe nimeni de ei. S-au găsit unii oameni miloşi 
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cari au luat pe unii din ei şi se ocupă de creşterea lor. Dar nu vine nici un painte 
să-i reclame. N-am mai pomenit aceasta. Aşa se petrece în Bucureşti, lucrul acesta. 
Cunosc câteva cazuri. Eu însumi cunosc patru cazuri de copii găsiţi pe stradă şi cari 
au fost luaţi de unele persoane miloase, care i-au îmbrăcat şi se ocupă de ei. Unii 
din aceşti copii sunt elemente foarte bune. Am constatat că pe copiii aceştia nimeni 
nu i-a reclamat. Aceştia trebuie să fie desigur copii de ai refugiaţilor. De aceea v-am 
spus că suntem în haos. 

Apoi, sunt peste 100.000 oameni veniţi în Bucureşti, în Capitală, tocrr.ai în 
momentul acesta când trebuie să descongestionăm Capitala. Or, tocmai acum 
lumea vine în Capitală şi rămâne aici. 

G-ral D. Popescu: A scăzut mult procentul acestora. 
Sergiu Bicescu: Domnule Mareşal, în privinţa altor chestiuni, ţin să vă mai 

aduc la cunoştinţă că am mai creat încă 150 locuri, care sunt libere; n-au fost 
ocupate. Le-am creat prin Comisariat. Sunt 50 de locuri la „Principesa Maria" ... 

Mareşal I. Antonescu: Ati primit ajutoare speciale de la Stat pentru 
ucenici? 

Sergiu Băcescu: Nu, domnule Mareşal. Au fost fonduri luate direct din 
fondurile Ministerului. 

Mareşal I. Antonescu: Dar văd că Ministerul Muncii este prevăzut cu I 00 
milioane lei. 

Sergiu Băcescu: Aceea este altă chestie. 
Situaţia este aşa: pentru amenajarea de căminuri noi cu o capacitate de 2.600 

ucenici, pentru refugiaţi, am prevăzut 94 milioane pentru viitor. S-a întocmit un 
Decret pentru 100 milioane, pe care 1-a luat dl. Ministru Dănulescu, când a avut 
întrevedere cu dvs. A luat hotărârea ca să facă un decret, prin care să ajungă la 
înzestrarea repede a lor, pentru că, pe cale de licitaţie, nu se poate face. 

Mareşal I. Antonescu: De unde se ia fondul? 
Sergiu Băcescu: De la fondul Muncii. 
Mareşal I. Antonescu: De unde este acest fond? 
Sergiu Băcescu: Nu este de la Stat. Este alimentat fondul Muncii prin taxele 

plătite de străinii cari lucrează în ţară. Sunt taxe de la lucrători. Nu-l obţinem prin 
Ministerul de Finanţe. 

Dr. P. Tomescu: Este un impozit direct, pe care l-au Bcut legiuitorii mai de 
mult, l-au pus pe diverse industrii. Este un fond special. 

Sergiu Băcescu: Este un fond special al nostru. 
Mareşal I. Antonescu: Din ce aţi cerut aceşti 94 milioane lei? 
Sergiu Băcescu: Tot din fondul acesta. Nu este un fond de la Stat. Aceşti 94 

milioane lei nu reprezintă propriu-zis un fond pe care l-am putea pune la dispoziţie 
pentru refugiaţi. Este prevăzut acest fond pentru amenajarea de căminuri şi de tot 
ceea ce trebuie ca ele să aibă o capacitate de primire până la cca 2600 ucenici. Nu 
pot disloca aceşti bani, pentru că ne gândim nu numai la refugiaţi, ci şi la ucenici. 

Mareşal I. Antonescu: În tot cazul, şi refugiaţii şi copiii cari merg la şcoală, 
toţi trebuie să treacă printr-o organizaţie centrală, printr-un organ central, care le 
face fişiere, ii fixează pe un teritoriu, ca să ştim unde sunt, unde îi putem găsi, de 

322 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



cine depind. Sunt cetăţeni cari umblă peste tot dar nu lasă nici o urmă nicăieri. 
Trebuie să facem o lege de obligativitate pentru aceştia, ca să se fixeze într-un loc. 
N-au dreptul să circule de colo până colo, fără să aibă un domiciliu. Şi noi 
circulăm, dar avem şi un domiciliu fix. Sunt mulţi refugiaţi cari n-au un domiciliu, 
şi neavând un domiciliu, - un domiciliu fix - nu le putem şti urma. De aceea trebuie 
făcută o lege - să lucraţi împreună în privinţa aceasta - şi să căutaţi să vedem cum 
îi putem obliga să aibă un domiciliu fix, ca să le ştim urma. Le facem aceste fişiere, 
îi urmărim, ştim de ei în felul acesta. 

Datorită acestor nereguli, au căzut mulţi în păcatul că fac chiar şi spionaj la 
noi. Au fost trimişi de unguri ca să facă spionaj în contra Neamului Românesc. 

Sergiu Băcescu: Au mai fost plasaţi prin Oficiul Central de Românizare, 
vreo 800. 

Mareşal I. Antonescu: Văd că şi Societatea Crucea Roşie s-a ocupat de 
această chestiune. 

Dr. I. Costinescu: Da, domnule Mareşal. Noi am înţeles, în ajutorul pe care 
îl dăm, să procedăm la fel cum am ajutat Armata, adică atunci când se întâmplă o 
calamitate undeva, să intervenim. Aşa s-a întâmplat cu sosirea acestor refugiaţi, 
expulzaţi de acolo, mai cu seamă cu cei trimişi din Ardeal. A trebuit să intervenim. 

Asupra celor din Basarabia şi din Bucovina, chestiunea însă este închisă. 
Ajutorul dat acestora s-a terminat. Chestiunea lor este închisă. Am cheltuit 50 de 
milioane cu ei. Mai mult cu alimentele. Acum nu mai cheltuim nimic cu ei. Nu le 
mai dăm nimic. 

Mareşal I. Antonescu: Bine. 
Dr. I. Costinescu: Haosul a fost mai mare. Cei ce veneau din Basarabia şi 

din Bucovina, veneau în număr imens. Era turburător modul cum veneau ei fără 
nici o regulă. Acum chestiunea lor s-a terminat; s-a închis. Chestiunea ajutorării 
basarabenilor şi bucovinenilor refugiaţi este complect închisă. Nu ne mai ocupăm 
de ei. 

Au rămas acuma numai cei din Ardeal. Am lucrat şi acolo, am lucrat mult cu 
filialele din Ardeal, din apropiere. Chestiunea lor era foarte gravă, fiindcă veneau 
în ţară goi, nemâncaţi, bolnavi. Atunci am făcut cantine, infirmerii şi am încercat 
să-i plasăm. Am făcut totul în legătură cu autorităţile. 

Mareşal I. Antonescu: Cu autorităţile locale? 
Dr. I. Costinescu: Da. Am mers chiar până la fruntarii, până la graniţe. Cei 

din Turda şi de la Arad, aceea au lucrat mai mult, pentru că acolo veneau mai 
mulţi, cu trenurile, când erau expulzaţi. Soseau la noi şi atunci imediat erau triaţi, 
spălaţi, hrăniţi, îmbrăcaţi; erau unii complect goi, nu aveau decât doar cămaşa pe 
ei. Acolo au lucrat 15 filiale de ale noastre: Alba-Iulia, Turda, Arad, Timiş, Beiuş, 
Cluj, Deva, ... 

Mareşal I. Antonescu: Luau deci, din mai multe părţi. Aici e toată 

chestiunea. Au fost refugiaţi cari au luat şi de la filiala de la Arad şi de la Turda ... 
Dr. I. Costinescu: Nu le dădeam bani. Îi îmbrăcam, le dădeam rufărie şi 

înainte le făceam deparazitarea. Am avut întotdeauna un stoc mare de cămăşi şi 
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ismene, din care le dădeam câte un rând, ca să aibă o rufă de schimb. Şi, pe cât am 
putut, le-am dat paltoane, îmbrăcăminte, lucruri cari s-au împărţit de către filiale. 

De la centru am trimis o sumă numai, cu care să poată pleca ei - între 20.000 
şi 50.000 lei - la fiecare filială, iar restul le-au adunat ele de acolo. 

La cei din Bucovina, s-au adunat cele 51 de milioane prin donaţie. Noi n-am 
cerut nimic de la nimeni. Statul n-a dat nimic. 

O a doua chestiune: banii au fost împărţiţi în cea mai mare parte ca alimente. 
Titus Dragoş: Până la 3 I decembrie 1941, Crucea Roşie a dat exact 

48.892.431 lei, din care 48.463.000 lei pentru Bucovina şi Basarabia, iar pentru 
Ardeal 369.000 lei. 

Dr. I. Costinescu: Sume mari s-au cheltuit acolo. 
Mareşal I. Antonescu: Acestea sunt date în natură? 
Titus Dragoş: Sunt bani. 
Mareşal I. Antonescu: A ţi dat refugiaţilor bani? 
Dr. I. Costinescu: Sunt sume date în natură; nu s-au dat în bani. 
Titus Dragoş: În bani. 
Gh. Munteanu: Înainte de a lua fiinţă Comisariatul, s-au dat bani. S-a dat 

câtva timp, până la 20 septembrie 1940, înainte de a lua fiinţă Comisariatul. 
Mareşal I. Antonescu: Dl. dr. Costinescu spune că n-a dat bani, iar dvs. 

spuneţi că s-a dat. 
Dr. I. Costinescu: S-au dat foarte puţini. La Arad s-au dat 7000 de lei. În 

Bucureşti n-am dat nimic. Noi, principial, nu dăm bani. 
Mareşal I. Antonescu: Dumnealui spune că s-au dat bani. 
Gh. Munteanu: În primele trei-patru săptămâni, la început, s-au dat. În 

septembrie 1940. 
Dr. I. Costinescu: La Ciuvica am dat; anul trecut. În 1940 am fost solicitaţi 

să dăm acest ajutor. S-a distribuit o sumă, dar nu o sumă mare. N-aveam de unde să 
dăm cele 40 de milioane. S-a dat puţin. 

Gh. Munteanu: Pentru Ardeal s-a dat; s-a dat pentru Basarabia şi Bucovina 
prin prefecturile de judeţ şi prin organizaţiile dvs. din ţară. 

Mareşal I. Antonescu: N-are importantă. Fapt este că s-a dat. 
Dr. I. Costinescu: S-au dat puţini bani: ca să se suie în tren. Dar nu li s-au 

dat bani; li s-a luat bilet de tren. Au fost trecuţi ca bani daţi în mână, dar n-a fost 
aşa. În genere s-au dat foarte puţini. V-am dat exemplul de adineauri, când la Arad 
s-au dat 7000 lei, iar restul s-au dat sub altă formă. Sumele date în bani sunt foarte 
mici. Sunt extrem de mici sumele care s-au dat ca bani în mână. 

Mareşal I. Antonescu: Ceea ce urmăresc este ca să închid asemenea porrţi 
pentru viitor. Aceasta urmăresc. 

Dvs. aţi spus că nu vă mai ocupaţi de această chestiune? 
Dr. I. Costinescu: Ne mai ocupăm numai de chestiunea ardelenilor aproalPe 

de graniţă; cum este cazul cu cei de la Turda. Trebuie să continuăm cu cantinele şi 

cu măsurile de ajutorare pentru cei de acolo. La Arad, acelaşi lucru. Sunt doUJă 
puncte în care se lucrează. În celelalte, nu se mai lucrează. 

Mareşal I. Antonescu: Sub formă de cantină, trebuiesc ajutaţi. 
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Ca o concluzie a celor discutate astăzi: întâi, trebuie să stabiliţi o evidentă 
complectă, totală şi sinceră a trecutului; să cuprindeţi toate furturile făcute de 
administraţia centrală şi toate eforturile făcute la periferie de către prefecţi, fie prin 
buget, autonom, prin subscripţie publică, prin bugetele judeţelor, comunelor şi 
municipiilor, fie prin întrebuinţarea de fonduri date de la centru. Vasăzică, în 
primul rând, trebuie să stabiliţi toate aceste date. 

Gb. Munteanu: Le avem pe toate. 
Mareşal I. Antonescu: Să faceţi lucrul acesta împreună cu Crucea Roşie, 

împreună cu toţi acei cari au sărit în ajutorul refugiaţilor în epoca de cataclism. 
Gh. Munteanu: Avem date asupra a ceea ce s-a dat. 
Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. 
Ce faceţi pentru viitor? 
Ceea ce a rezultat din discuţia de astăzi! 
Vasăzică, lucraţi mână în mână cu Ministerul de Interne, pentru că dvs. aveţi 

evidenţa tuturor refugiaţilor. Trebuie ca fiecare refugiat, care a venit până acum, 
să-şi aibă fişierul lui, după care să ştim: cine este, de unde a venit, când a venit, 
unde se găseşte, ce face, ce domiciliu are, ce ajutor primeşte, de la cine îl primeşte, 
ce ajutoare a primit, ce ajutoare U':'lllează să mai primească, ce situaţie militară are, 
şi aşa mai departe. Nu poate nimeni să mai primească ajutor, nu trebuie nimănui să 
i se mai dea ajutor fără copia acestui fişier, care este un fel de carnet al refugiatului, 
în care sunt cuprinse toate aceste date. 

Trebuie să faceţi, în privinţa aceasta, o dispoziţie generală, cuprinzând datele 
arătate, care vor fi trecute pe răspunderea acelora cari dau din fondurile Statului sau 
particulare. Trebuie să se facă o verificare, ce se dă, cui se dă. În ceea ce îi priveşte 
pe particulari, fiecare face ce vrea. Nimeni însă nu poate da ceva, când i se prezintă 
cineva ca refugiat, fără să vadă acest fişier, unde trebuie să se arate exact întreaga 
situaţie pe care o are refugiatul. De acolo se va vedea ce ajutor a primit, ce drept 
are să mai primească ajutor. Acesta este principiul. 

Ceea ce urmăresc este ca să nu fac din aceşti refugiaţi nişte cerşetori şi 

vagabonzi ai Neamului, ci nişte oameni muncitori alături de noi, luptători alături de 
noi, pentru ca să fim pregătiti cu toţii pentru lupta de reconstituire a Statului 
Românesc. Nu vrem aici nici paraziţi pe planul social, nici pe planul naţional, ci 
vrem oameni cari să muncească alături de noi pentru redresarea Neamului 
Românesc. Nu mă mai uit îndărăt. Nu mai deschid nici un proces asupra trecutului, 
ca să nu turbur ţara. Merg înainte. 

De aceea trebuie ca toată lumea să contribue cu munca, cu priceperea, cu 
sacrificiul de care fiecare este capabil, la această străduintă comună de ridicare a 
Neamului. Acesta este principiul. Acum suntem într-o zăpăceală. Trebuie să ieşim 
din această zăpăceală. Ea a fost scuzabilă la un moment dat, fiindcă s-au abătut 
prea multe catastrofe peste Neamul nostru. Ne-au zăpăcit - şi au făcut-o mai ales 
pentru că eram o ţară dezorganizată. Chiar dacă am fi fost o ţară organizată şi încă 
toate câte au venit pe capul nostru ne-ar fi dezorganizat. Orice ţară, oricât ar fi fost 
de organizată, s-ar fi dezorganizat, dacă ar fi primit atâtea lovituri câte am primit 
noi în anii 1940 şi I 941. 

325 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Deci: ca să pui ordine, aştept de la d-ta, domnule Dragoş. Deci, vei proceca 
aşa cum ţi-am arătat. Vei stabili evidenţa de care am vorbit, după ce stai de vorbă ;i 
cu Societatea de Cruce Roşie, care se va ocupa de problema ajutorării refugiaţil~r 
sub aspectul cantinelor. Vei vedea tot ceea ce s-a făcut de autoritatea periferică sai 
centrală. 

Pentru viitor, aplicând indicaţiile pe care vi le-am dat, veţi şti după ce nome 
veţi lucra în această privinţă. 

Şedinţa se ridică la ora 13,50. 

Stenografi: D. Fierăscu şi A. Ionescu 

T 
D.A.N.I.C..fond P.C.M, Cabinetul Ion Antonescu, ds. 496 (fost 472) /1942,f 390-451. 

11. 1942 martie 17. Se discută de!,pre preţul muncilor agricole )"i 

despre inundaţiile din Giurgiu şi din localităţile Învecinate. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 
PENTRU FIXAREA PREŢURILOR AGRICOLE 

de marţi, 17 martie 1942 

Şedinţa se deschide la ora I I, sub preşedinţia d-lui Mareşal Ion Antonescu. 
Iau parte d-nii: g-ral C. Pantazi, ministrul Apărării Naţionale; C. Stoicescu, 

ministrul Justiţiei; I. Marinescu, ministrul Economiei Naţionale; A. Pană, 

subsecretar de Stat la Ministerul Agriculturii; g-ral C. Constantin, subsecretar de 
Stat al Aprovizionării; Sergiu Băcescu, secretar general la Subsecretariatul de Stat 
al Muncii; Paul Horia Suciu, secretar general la Subsecretariatul de Stat al 
Aprovizionării. 

Mareşal I. Antonescu: La ce hotărâre s-a ajuns, general Constantin, în 
chestiunea fixărei preţurilor muncilor agricole? 

G-ral C. Constantin: În Consiliul de la 7 martie am arătat metoda 
întrebuinţată de noi pentru calcularea preţurilor muncilor agricole. Am expus 
punctul nostru de vedere în privinţa acestei stabiliri de preţuri şi am atins atunci şi 
chestiunea menţinerii acestor preţuri pe un timp mai îndelungat. 

Dl. ministru Pană a avut de făcut rezerve în privinţa metodei folosite de noi, 
şi atunci chestiunea a fost trecută delegaţiei economice a guvernului, unde d-sa a 
expus punctul d-sale de vedere, adică cum înţelege să se stabilească preţurile, şi a 
arătat, pe lângă metoda corelaţiei, cum şi alte metode ale d-sale. 

Rămâne ca astăzi, în Delegatia Economică a guvernului care urmează să aibă 
loc după-masă la ora 5, să ajungem la un punct de vedere care să ne ducă la 
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stabilirea acestor preţuri. Dacă îmi îngăduiţi, să vă rezum punctul de vedere al 
nostru, pot să vă spun că noi plecam de la preţul grâului şi al celorlalte cereale, şi în 
interiorul acestui preţ, pe cale de corelaţie, ţinând seama de un termen de 6-7 ani ... 

Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, rămânea să vă întruniţi, să trataţi şi să 

rezolvaţi problema în ansamblul ei. 
G-ral C. Constantin: Trebuie să ne întrunim astăzi după-masă, în Delegaţia 

Economică. Eu am rugat pe dl. general Stoenescu să vă raporteze acest lucru şi să 
nu vă mai deranjeze astăzi, din moment ce mâine putem să vă prezentăm problema 
rezolvată. 

Mareşal I. Antonescu: 1':u are, deci, nici un rost Consiliul de acum. 
Am primit o notă de la ministrul Finaţelor. Generalul Stoenescu m-a rugat 

s-o ţin pentru ca s-o punem în acord cu preţurile. 
V-aş ruga, ca după-masă să discutăm şi această notă în Consiliul Economic, 

care va avea loc la Preşedinţie. 
Ce măsuri aţi luat în legătură cu catastrofa de la Giurgiu? 
G-ral C. Constantin: S-au luat măsuri urgente, şi de către Ministerul 

Apărării Naţionale, şi de către mine. 
Mareşal I. Antonescu: Populaţia aceasta trebuia să fie evacuată din timp. 

Este atâta lume prinsă acolo de această catastrofă. 
G-ral C. Constantin: Marea majoritate a populaţiei a fost evacuată ... 
Mareşal I. Antonescu: Nu! Comuna Costinul este complet inundată, afară 

de vreo 60 de case. Evacuarea nu se poate face din cauza blocurilor de gheaţă care 
nu se pot sparge decât prin bombardamente. 

V-am spus acest lucru încă de acum o lună, că trebuiesc luate măsuri de 
evitarea inundaţiilor şi de evacuarea populaţiei, şi văd că acum încă sunt locuitori 
cari stau în comunele inundate. Mai sunt mulţi şi în Giurgiu neevacuaţi încă. Pe 
aceştia cine îi hrăneşte?Sunt depozitele Armatei de acolo. S-au evacuat?De atâta 
vreme vorbesc mereu de chestia inundaţiilor. Au rămas depozite întregi acolo, se 
prăpădeşte averea Statului. şi nimeni nu ia o măsură de îndreptarea acestei 
nenorociri. Toate acestea le plăteşte nenorocitul acesta de popor. Nu se îndreaptă 
nimic. 

Dacă v-aţi duce să vizitaţi periferia oraşului v-aţi îngrozi de ceea ce aţi vedea 
acolo. Am văzut în cartierele din jurul Gării de Nord, oameni maturi şi copii cari 
trăiesc într-o promiscuitate îngrozitoare şi într-o murdărie teribilă. 

Duceti-vă şi dvs. la Odessa şi veţi avea ocazia să vedeţi acolo, că oraşul se 
termină acolo unde începe imediat câmpul. Până la ultima casă de la marginea 
oraşului puteţi vedea curătenie desăvârşită, case mari, iar nu mizeria pe care am 
constatat-o eu. 

La noi nimeni nu se ocupă de nimic; totul a mers în derivă, toate autorităţile 
s-au contracarat una pe alta, şi situaţia nenorocită continuă şi astăzi. 

În chestia inundaţiilor v-am vorbit încă de acum o lună şi v-am atras 
atentiunea că vor veni inundaţii catastrofale. Nu dau nici o despăgubire, dacă nu se 
evacuează populaţia. V-am prevenit şi v-am rugat, să evacuaţi sate întregi, cu 
avutul lor, cu furajele necesare, cu vite, cu lucrurile din casă, ca să nu mai vină 
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oamenii în fiecare an şi să ceară despăgubiri de la mine. Statul acesta nu poate să 
fie muls mereu. 

La ce oră este consiliul după-masă? 
G-ral C. Constantin: La ora 5. 
Mareşal I. Antonescu: Mai este o chestiune serioasă, aceia a aprovizionării 

populaţiei care se evacuează. Trebuiesc brutării, trebuie pâine şi de abia acum am 
început să trimitem acolo bărcile din Cişmigiu. 

Am fost ieri în cartierul Chykn-Tei. Am văzut 20 de cârciumi; o cârciumă la 
I O case şi o singură brutărie la tot cartierul. Toţi muncitorii vin la cârciumă, beau 
toată noaptea, se îmbată, şi nu se duc să vadă dacă familia are ce mânca. Am 
numărat 20 de cârciumi şi o singură brutărie. Lumea de acolo merge kilometri 
întregi ca să ia o pâine, însă cârciuma o are la I O case. Aceasta este administraţia 
făcută, aceasta este gospodăria Statului, care a vrut să ia prin alcool totul de la 
muncitor, să-i strice şi sănAtatea şi să-i ruineze şi familia. Aceasta este politica 
Statului românesc făcută până astăzi. 

A. Pană: În chestiunea inundaţiilor cari vin primăvara ... 
Mareşal I. Antonescu: Anul acesta este un an excepţional. 
Colonel Davidescu, comunică să vină automobilul ca să merg împreună cu 

general Pantazi, la Giurgiu. 
A. Pană: ... Trebuie de văzut dacă cu spărgătoarele de gheaţă, nu s-ar putea 

lucra din timp, ca să liberăm Dunărea, începând de jos în sus. 
Nenorocirea acum este mare, căci s-a început să se spargă de sus în jos. 
Mareşal I. Antonescu: Am văzut la cinematograf, nişte spărgătoare de 

gheaţă, cari lucrează pe Elba. Ar trebui să avem şi noi asemenea spărgătoare pentru 
Dunăre. 

Domnule Marinescu, te rog să vezi aceste spărgătoare, cerând să ţi se facă o 
demonstraţie. Să te pui de acord cu ministrul lucrărilor publice şi cu amiralul Păiş, 
să studiaţi problema aceasta şi dacă aceste spărgătoare au dat rezultate bune, să le 
comandaţi, pentru că altfel în fiecare an pierdem miliarde din cauza inundaţiilor. 

A. Pană: Dunărea s-a dezgheţat spre izvoare şi este îngheţată în jos. Din 
această cauză se fac inundatiile. 

Şedinţa se ridică la ora I I, 15. 

Stenografi: D. Fierăscu, S. Mihail 

~ 
D.A.N.I.C..fond P.C.M, Cabinetul Ion Antonescu, ds. 496 (fost 472)//942, f 453-458. 
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12. 1942 martie 20. Se discută despre: noul proiect de Lege a 
minelor; contractul cu germanii în privinţa pescuitului în bălţile româneşti; 
executarea noilor acorduri comerciale şi de plăţi cu Germania; 
valorificarea fructelor (fabrici de marmeladă) etc. 

ORDINEA DE ZI 
a 

CONSILIULUI ECONOMIC DE COORDONARE ŞI DE 
APROVIZIONARE 

vineri, 20 martie 1942 

I. Memoriul dlui Mircea Cancicov / lucrarea se găseşte în mapa cu 
acte. 

2. Noul proiect de Lege al minelor / lucrarea se găseşte în mapa cu 
acte. 

3. Proiectul de încheiere a unui contract între Ministerul Agriculturii 
şi Domeniilor şi Societatea româno-germană de pescuit. 

4. Executarea acordurilor comerciale şi de plăţi cu Germania. 
5. Ofil, ofir. 
6.- Valorificarea fructelor/ lucrarea se găseşte în mapa cu acte. 
7. Nota Cabinetului Militar din 9 martie crt., referitoare la întocmirea 

situaţiei exportului efectuat în Germania / lucrarea se găseşte în mapa cu 
acte. Pentru această chestiune a fost invitat domnul inspector Ţuţuianu de 
la Ministerul Economiei Naţionale. 

8. Proiectul de decret-lege pentru centralizarea problemelor de 
energie. 

9. Rezultatul anchetei referitoare la stabilirea răspunderilor în 
chestiunea încheierii unui contract pentru cumpărarea a l. 150 tractoare din 
Germania. 

I O. Dosar cuprinzând tabloul cu societăţile care au făcut importul şi 

exportul cu Germania, cum şi natura acestor societăţi (firme individuale, 
societăţi) şi naţionalitatea capitalului. 

11. Memoriu dlui general Năsturaş, referitor la Şantierele navale 
Galaţi. 

12. Nota Direcţiei Generale C.F.R. relativă la hotărârea domnilor 
miniştri al Lucrărilor Publice şi al Economiei Naţionale asupra cauzei de 
revizuire a preţului din contractele pentru furnitura de cărbuni C.F.R. pe 
exerciţiul financiar 194 1-1942. 

13.Raportul nr. 3571 A./1942 al Subsecretariatului de Stat al Marinei, 
referitor la problema fiinţării imediate a Direcţiunii Dunării Maritime. 

14. Nota dlui subsecretar de Stat al Înzestrării Armatei cu privire la 
situaţiunea capitalului societăţii Concordia, pentru a se aprecia dacă nu este 
cazul să se asigure primatul românesc în această întreprindere / în mapă. 
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15. Referatul dlui subsecretar de Stat al Înzestrării Armatei cu privire 
la cererea Regiei Autonome C.F.R. de a răscumpăra obligaţiunile 4,50% 
C.F.R. emisiunea 1935 (circa 90 milioane) la cursul de 92 suta din valoarea 
lor, adică la acelaşi curs la care fuseseră primite. (Lucrarea se găseşte în 
mapa cu acte.) 

16. Referatul dlui subsecretar de Stat al Înzestrării Armatei, referitor la 
greutăţile ce se întâmplă cu achiziţionările soldurilor vechilor comenzi din 
Franţa şi trecerea de noi comenzi. (Lucrarea se găseşte în mapa cu acte.) 

17. Referatul Subsecretariatului de Stat al Înzestrării Armatei cu 
privire la stabilirea unor norme speciale pentru contractele de furnituri şi 
lucrări militare care se plăteşte din fondul Apărării Naţionale. (Lucrarea se 
găseşte în mapa cu acte.) 

18. Proiect de decret-lege prin care se asigură primatul românesc în 
întreprinderile industriale, propus de Subsecretariatul de Stat al Înzestrării 
Armatei. (Lucrarea se găseşte în mapa cu acte.) 

19. Referatul Subsecretariatului de Stat al Înzestrării Armatei, privitor 
la măsurile ce urmează a fi luate pentru asigurarea cotei de 26% acţiuni 
U.D.R. cuvenite concernului H.G.W. (Lucrarea se găseşte în mapa cu 
acte.) 

20. Sporirea tarifelor C.F.R. în legătură cu situaţia bugetului pe 1942-
1943 a acelei administraţii. 

21. Politica frigului. 
22. Politica energiei. 
23. Lucrările tehnice ale administraţiilor locale. 
24. Casa de Pensii C.F.R. 
25. Plata taxelor forfetare de către C.F.R. 
26. Propunerea pentru legiferarea înlăturării evaziunii rezultată prin 

tăierea animalelor în abatoru I comunal. 
27. Expunerea principiilor pentru raţionalizarea consumului de lemne 

de foc şi petrol pe anul 1942/1943. 

CONSILIUL ECONOMIC 
DE COORDONARE ŞI DE APROVIZIONARE 

vineri, 20 martie 1942 

Şedinţa se deschide la ora 11,00 sub preşedinţia dlui Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Iau parte domnii: g-ral D. Popescu, ministrul Afacerilor Interne; g-ral 
N. Stoenescu, ministrul Finanţelor; I. Marinescu, ministrul Economiei Naţionale; 
ing. C. Buşilă, ministrul Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; Al. Ottulescu, 
guvernatorul Băncii Naţionale; g-ral Gb. Dobre, subsecretar de Stat la Ministerul 
Apărării Naţionale, pentru Înzestrarea şi Administraţia Armatei; contraamiral 
N. Păiş, subsecretar de Stat la Ministerul Apărării Naţionale, pentru Marină; 
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Aurelian Pană, subsecretar de Stat la Ministerul Agriculturii şi Domeniilor; 
Mircea Vulcănescu, subsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; g-ral 
C. Constantin, subsecretar de Stat pentru Aprovizionarea Armatei şi Populaţiei 

Civile; Titus Dragoş, subsecretar de Stat pentru Românizare, Colonizare şi 

Inventar; g-ral C. Florescu, primarul general al Capitalei; g-ral N. Bădescu, 
comisarul general pentru Aprovizionarea cu lemne; N. Rismeriţă, secretar general 
la Ministerul Finanţelor; Gh. Minescu, directorul general al I.N.C.O.O.P.-ului; col. 
C. Sireteanu, directorul Intendenţei; Şt. Lascilr, directorul P.A.R.I.D.-ului; 
I.N. Finţescu, preşendintele Consiliului Creditului Industrial Naţional. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, o primă chestiune, pe care vreau s-o 
. deschidem provizoriu astăzi, este aceea a memoriului dlui Cancicov. Dv. ştiţi că 
dl Cancicov a fost rugat de mine ca să se informeze asupra situaţiei noastre 
economice, pentru că eu am în1eles în tot timpul guvernării mele să folosesc 
sfaturile şi experienţele tuturor acelora cari au militat în această problemă 
economică, în genere, problemă atât de gravă nu numai la noi, dar peste tot. Şi 
deci, este o datorie, şi din partea mea, ca Conducător (sic!) al Statului, şi a dv., ca 
să ascultăm pe orice om care este competent în această materie. 

Natural, acestea nu ne angajează la nimic. Le luăm sau nu în consideraţie. Se 
poate ca informaţiile să fie superficiale şi concluziile la care a ajuns să nu fie cele 
mai bune în ce priveşte datele unei probleme oarecare. M-am adresat dlui Cancicov 
şi d-sa mi-a răspuns prin memoriul acesta, - abstracţie făcând de unele lucruri, care 
nu sunt conforme cu seriozitatea, pentru că ajungem la concluziuni fără să le 
documenteze într-o măsură care să le facă demne de luat în consideraţie -
memoriul pe care vi-l pun la dispoziţie. După ce-l veţi citi - şi să nu vă supăraţi de 
ceea ce vă vizează după ce veţi lua cunoştintă de acest memoriu, îl vom discuta în 
amănunt. 

Eu i-am cerut, în baza acestui memoriu, dlui Cancicov să-mi arate care sunt 
documentările care i-au servit ca să ajungă la concluziunile la care ajuns. Însă 
domnul Cancicov s-a derogat de la aceasta, ceea ce mi-a făcut impresia - dacă nu a 
unei lipse totale - a unei oarecare lipse de seriozitate. Am văzut, în acelaşi timp, şi 
influenţa unor anumite cercuri în ce priveşte redactarea şi concluziunile acestui 
memoriu. 

Trecem la punctul 2 din ordinea de zi: "Noul proiect de Lege a Minelor". Ce 
este cu acest proiect? 

I. Marinescu: Suntem gata. Aţi hotărât dvs. să facem o comisiune, care să-l 
cerceteze. Dar trebuie mai întâi o comisiune mai restrânsă, care să-l examineze, 
pentru că trebuiesc avute în vedere, în primul rând, păstrarea fondului şi în al doilea 
rând incurajarea societăţii româneşti, îngrijirea de această producţie. Ca să putem 
discuta aceste chestiuni, cum trebuie, cred că este mai bine să le punem într-un cerc 
mai restrâns. 

Mareşal I. Antonescu: Da. 
I. Marinescu: Propun pe dl. profesor Mrazec, fost ministru, pe ... 
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Mareşal I. Antonescu: Nu mă interesează detaliile. Chestiunea trebuie să fie 
terminată odată. Nu putem duce la infinit discuţii, care şi aşa au alunecat pe o pantă 
unde nu se mai termină. Am trasat principiile. Nu alterez fondul, în special mă 
refer la chestiunile cari privesc economia noastră generală. Printre aceste probleme, 
în primul rând intră problema subsolului nostru, a petrolului. Acesta trebuie să fie 
respectat. Acesta este primul principiu. 

Al doilea principiu, care trebuie să fie respectat, este acela ca să se asigure 
Statului rezerve suficiente. Mergem la a doua structură, dar trebuie să asigurăm 
rezervele Statului. Rezervele acestea le asigurăm prin faptul că rezervăm regiuni 
întregi pentru Stat. Aceasta este însă o chestiune de ordin tehnic, pe care trebuie ca 
dvs. să o puneţi la punct. Principiul este ca să se asigure rezervele viitoare pentru 
Statul nostru, bine înţeles mergându-se pe liniile trasate la timp: adică trebuie să 
contribuim la câştigarea războiului cu toate mijloacele noastre, pentru că degeaba 
ne rezervăm petrol, dacă pierdem războiul din cauza unei lipse de petrol, în 
consumaţia necesară războiului. Am asigurat - poate platonic - puncte în viitoarele 
posesiuni petrolifere, care şi le va asigura Axa pe planul mondial, în cazul când va 
câştiga victoria. Totuşi, indiferent de această asigurare, pe care am luat-o, suntem 
datori să contribuim şi dacă putem să facem să coincidă cele două lucruri: pe de o 
parte, să contribuim la maximum, prin economii, ca să nu se mai consume inutil 
gazul, pentrolul şi, pe de altă parte, să facem o exploatare raţională la maximum, 
dar în acelaşi timp să rezervăm şi regiuni, şi posibilităţi de viitor pentru Stat. 

Aceasta este ceea ce mă interesează. Problema trebuie soluţionată. 
Ce aţi făcut cu memoriul dlui Eftimie Antonescu? 
I. Marinescu: L-am văzut. Sunt gata. 
Mareşal I. Antonescu: Acest memoriu a fost prezentat de dl. Stoicescu care 

spune că e făcut realmente pe baze lipsite de seriozitate, pentru că se spune că 
majoritatea micilor producători rafinori erau reprezentaţi, când în realitate nu era 
reprezentată decât "Mica", prin două societăţi interesate, şi un domn Stoenescu, 
fără calitate. 

I. Marinescu: Era inginerul Rusu-Abrudeanu, secretar general. 
MArOJAI I. AntoneMcu: Vasăzică, din O reprezentanţi, se prezintă numai J, 

din care doi reprezintă una şi aceeaşi persoană, iar al treilea este dezavuat. Este o 
acţiune neserioasă. Regret pentru dl. Eftimie Antonescu, dacă lucrurile stau aşa 
cum le-a arătat dl. Stoicescu de la Banca Naţională. 

I. Marinescu: Nu stau aşa. Este o colaborare cu societăţile româneşti. E o 
condiţie de drept elementară. În ce priveşte structura mai mare de 1 OOO de hectare, 
toţi geologii recunosc, chiar şi geologii nemţi, că Moldova este aproape inexistentă 
în ce priveşte câmpul nostru de activitate. Pentru a se şti posibilitatea de producţie, 
trebuie să se stabilească anticipativ pe fiecare sondă, producţia pe 5 ani de zile. 
Vedeţi imposibilitatea. 

Din acest punct de vedere soluţia dată este mai rea. Am să vă arăt soluţia la 
care am ajuns eu. Sunt gata cu lucrările. Când veţi hotărî dvs., eu vi le pot prezenta: 
luni, marţi ... Este o conferinţă pe care o vom ţine şi la care veţi veni şi dvs. poate. 
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Mareşal I. Antonescu: De ce să viu în această conferinţă? Principiile mari 
le-am pus. 

I. Marinescu: Vreau să vă arăt care sunt soluţiile. 
Mareşal I. Antonescu: Mi le arătaţi când sunt gata. Dacă n-aţi ajuns la 

înţelegere între dvs., viu eu în sânul conferintei. Dar altfel, nu viu; nu viu decât 
dacă nu vă înţelegeţi. Aşa, conferinţă peste conferinţă şi comisiune peste comisiune 
n-au altă soartă decât să amâne şi să înmormânteze problemele grele. Or, datoria 
conducătorului de Stat este nu să se pună la adăpostul comisiunilor, ci să-şi ia 
răspunderea. Dar, ca să-mi iau această răspundere, trebuie să am un proiect de lege 
care să respecte principiile puse de mine. 

I. Marinescu: Domnule Mareşal, pentru aceasta, vă rog să-mi fixaţi o 
audienţă de lucru. 

Mareşal I. Antonescu: Sunt la dispoziţia permanentă a dvs. 
I. Marinescu: Vă mulţumesc, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Deci, am terminat cu chestiunea aceasta. 
În legătură cu proiectul de Lege a minelor: am primit o telegramă de la 

dl. Neubacher, care îmi solicită o audienţă, ca să prezinte un document de la 
Mareşalul Goring. Dar, am spus că nu mai lucrez cu dl. Neubacher şi sunt 
consecvent. Dl. Neubacher a patronat anumite lucruri în Ţara Românească, pe care 
le-am dezavuat public şi oficial aşa încât nu pot reveni. 

I. Marinescu: Nu este scrisoare în legătură cu Legea minelor, ci în legătură 
cu comanda de conducte pentru aducerea gazului la Bucureşti. 

Mareşal I. Antonescu: Vei discuta d-ta. 
Am cerut plecarea d-lui Klugkist din ţară. I-am spus generalului Reinicke: 

nu mai discut probleme economice decât cu una şi aceeaşi persoană, cu 
dl. Killinger, care trebuie să-şi ia răspunderea raporturilor şi economice şi politice. 
Nu vreau să mă trimeată de la unul la altul. Experienţa acasta a fost destul de 
proastă pentru noi. 

Tot în legătură cu această problemă: continuă încă camioanele germane să 
facă contrabandă la Feleac şi la Timişoara. De aceea, am închis frontierele. Am dat 
ordin să se închidă frontierele şi de acum înainte nu mai are voie nici un camion de 
acesta să treacă frontierele. Autorităţile germane n-au putere să împiedece pe 
subalternii lor să facă lucrul acesta. De aceea am dat dispoziţia că nu mai are 
dreptul să mai treacă nici un camion izolat sau în grupe de 2-3, ci numai trupele 
constituite şi acelea ştiute de noi. Numai trupele constituite pot să treacă, cu ştirea 
noastră pentru ca să nu se mai întâmple nici o neregulă pe teritoriul românesc. 

Eu cunosc chestiunea. Am pus problema în întregul ei. Am clarificat-o. Nu 
mai admit echivocuri. Problema am clarificat-o de la Berlin, aşa că dvs. trebuie să 
executaţi aceste dispoziţii. Mi s-a şi spus chiar să şi trag. N-am să ajung acolo. Însă 
dau acest semnal. N-am să fac aceasta, n-am să dau acest spectacol, ca să râdă 
Londra, să râdă jidanii din Ţara Românească. Nu voi trage. Dar iau măsuri de 
oprire a lor. Se va comunica generalului Speidel. Să se facă o notă pe această 
chestiune. 
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"Proiectul de încheiere a unui contract între Ministerul Agriculturii şi 
Domeniilor şi Societatea româno-germană de pescuit." 

I. Marinescu: Am discutat în delegaţiunea interministerială o serie ie 
articole din proiect. A rămas să cerceteze dl. ministru Pană şi restul articolelor, 
urmând ca să se prezinte luni cu un proiect definitiv pe această chestiune. 

A. Pană: S-a discutat în Delegaţia Economică; s-au cercetat articolele; s-rn 
făcut o serie de observaţiuni aproape toate foarte îndreptăţite. Au rămas 8 articoe, 
pe care să le facem în sensul în care le-a stabilit Delegaţia Economică şi urmează 
ca apoi să le discutăm tot în Delegaţia Economică. 

I. Marinescu: Nu. Atunci nu mai terminăm niciodată. 
G-ral N. Stoenescu: Am cerut o situaţie de valoarea investiţiilor, pe care 

societatea ţinteşte să le facă pe baze contractuale; am vrut să ştim care este sfera 1e 
producţie probabilă. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta nu poate s-o spună. 
G-ral N. Stoenescu: Dl. Buşniţă, de la P.A.R.I.D ... 
Mareşal I. Antonescu: Nu stau de vorbă cu acest domn, care a încurcat 

P.A.R.I.D.-ul ani de zile. Ca să închirieze limanul Nistrului anul trecut, pe 6 ani, 
dlui Griviţa, s-a grăbit s-o facă. A trebuit să vin eu de pe front ca să rup acest 
contract. 

A. Pană: Lascăr este acesta; nu este Buşniţă. 
Mareşal I. Antonescu: Nu ştiu. P.A.R.I.D.-ul merge la Parchet; ca şi 

C.E.C.O.P.A.V.A.; ca şi toate celelalte. A fost administraţie dezastruoasă. Ordinele 
nu le-au executat. Dau ordin să meargă dosarele la Parchet şi nu le duc la Parchet. 
Îşi permite un funcţionar din Ministerul Agriculturii ca să nu ţină seamă de 
rezoluţia mea de anul trecut şi succesiv de rezoluţiile pe care le-am pus ca să se 
trimită chestiunea la Parchet. Şi, în loc să ajungă acolo, sunt reţinute dosarele. 

Când revin asupra acestei chestiuni - şi aceasta este a doua serie de bătăi de 
joc - atunci se trimit la Parchet acte fără importanţă, acte care nu sunt în legătură 
cu problema. De aceea suntem în situaţia de astăzi a ţării. Este un angrenaj 
dezastruos, în care sunteţi prinşi, fiecare în departamentele unde acţionaţi şi cădeţi 
victimă în acest fel ca şi toţi predecesorii dvs. 

Chestiunea stă aşa: producţiunea noastră de peşte a fost dezastruoasă, de 
când s-a constituit acest P.A.R.I.D. Este un lucru, pe care nu poate să nu-l cunoască 
dl. Pană. De când funcţionează această societate, Statul suferă de lipsă de peşte. 
Este exact, domnule Pană? 

A. Pană: Este exact, domnu le Mareşal, sistemul a fost defectuos. 
Mareşal I. Antonescu: Cine este vinovat? 
A. Pană: Toată conducerea politică a ţării. 
Mareşal I. Antonescu: Şi la P.A.R.l.D. în special? Dar au fost atâtea alte 

instituţii la care, cu toată conducerea politică a ţării, aşa cum a fost ea, dacă au fost 
români adevăraţi şi oameni corecţi acei cari le conduceau, ei au ştiut să facă faţă 
situaţiei. Nenorocirea Statului a fost această conducere politică, dar ea a fost dată 
peste cap tocmai ea care căuta să lovească şi să dea ea peste cap. S-a lovit această 
conducere de mine şi la Statul Major, şi la Minister şi a căutat să mă dea peste cap. 
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Dar cine s-a dat peste cap? Tot aşa mi-a făcut şi la Ministerul Apărării Naţionale, 
dar eu am rămas în picioare, fiindcă mi-am făcut datoria. Aşa trebuiau să facă şi 
P.A.R.I.D.-ul şi C.E.C.O.P.A.Y.A., dacă la conducerea lor se găseau oameni cum 
trebuie, cari să ştie să opună rezistenţă şi să stea în picioare. De aceea ei s-au dat 
toţi peste cap, eu nu. Eu numai în aparenţă am fost dat peste cap: şi de la Marele 
Stat Major, şi de la Ministerul ele Război. Dar, în realitate, eu am rămas tot în 
picioare. Şi dovada o face faptul c:ă sunt unde sunt astăzi. A fost o întreagă coaliţie, 
ca să fiu distrus, pentru că eram jenant pentru toată lumea. Dacă rezistau la 
C.A.P.S., la P.A.R.I.D., la C.E.C.O.P.A.V.A., în toate părţile, nu se petreceau cele 
ce s-au petrecut. Desfid să se găsească că am executat vreodată un ordin în contra 
legii. Din contra: n-am executat şi n-a putut nimeni să mă facă să execut un astfel 
de ordin. N-au putut decât să spună că sunt anticarlist şi mai ştiu ce alte fleacuri. 
Dar toate au trecut peste mine, cum trec lucrurile uşoare. 

Prin urmare, aceasta este chestiunea: producţia noastră de peşte a fost 
deficitară. La mare, suntem într-o stare de dezorganizare ruşinoasă. Ne-au luat 
înainte bulgarii. Este adevărat şi lucrul acesta, domnule Pană? 

A. Pană: Da, este adevărat. 
Mareşal I. Antonescu: Noi pescari români n-avem. 
De când funcţionează P.A.R.I.D.-ul? 
A. Pană: Din 1895. 
Mareşal I. Antonescu: Din 1895, se putea ca până astăzi să avem ce ne 

trebuie. Dar noi nu avem pescari români: nici la Dunăre, nici la Deltă, nici la mare. 
Este exact? Cine trebuia să facă această operă? 

A. Pană: Statul trebuia să o facă. 
Mareşal I. Antonescu: P.A.R.I.D.-ul. 
Vasăzică, la mare, suntem într-o stare dezastruoasă. Pescari români nu avem. 

Şcoli de pescari români nu avem, instrumente de pescuit ne lipsesc. Dijma a fost în 
condiţiuni nenorocite şi hoţiile au fost acelea cunoscute, pe care le cunosc şi eu 
perfect de bine. Când eram ofiţer la Regimentul l Roşiori Galaţi, acum 40 de ani, 
mă duceam Ia pescării şi licitam pentru regiment. Dacă scoteam icrele şi le 
vindeam, carnea era gratis. S-au făcut tâlhării enorme. Am o îndelungată experienţă 
şi cunosc de aproape jaful la care a fost supus neamul acesta românesc. Cunosc tot 
ceea ce a avut de suportat neamul nostru din partea regimurilor politicianiste. Dar 
nu vreau să fie supus şi sub guvernul actual la fel. 

Vasăzică: peşte nu avem, pescari nu avem, instalaţii de pescuit nu avem. Nu 
avem nimic. Ce a făcut P.A.R.l.D.-ul cu toate beneficiile pe care le-a luat? Fiindcă 
oricât ar fi fost împiedecat de guvernanţii din regimurile trecute, ar fi putut să 
realizeze ceva. Dar ce a făcut? Frigorifere nu avem; şalupe de transportat peştele nu 
avem. Am fost în Deltă şi am văzut oamenii ducându-şi cu lotca peştele tocmai la 
Brăila şi la Galaţi şi până acolo se strica peştele de pe Canalul Filipoi. 

A. Pană: Nu avem să luăm apărarea P.A.R.I.D.-ului. 
Mareşal I. Antonescu: Am găsit o evreică care a fost dată la o parte prin 

justiţie, i s-a rupt contractul şi cu toate acestea ea a mai funcţionat 7 ani tolerată de 
domnii de acolo şi se căuta ca ministrul să treacă peste hotărârea justiţiei. Dar nu se 
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poate aşa. Acum tocmai aceşti domni se opun să facem un contract cu societăţile 
germane, cu o societate căreia i-am pus condiţiuni lămurite. Am spus: media 
producţiei pe ultimii 5 ani- de la aceasta am plecat. .. 

I. Marinescu: ... acesta trebuie să fie punctul nostru de plecare. Vorbesc de 
producţia din Dunăre, nu de la mare; pentru că acolo suntem inexistenţi. Prin 
urmare, media pe ultimii 5 ani, de acolo plecăm, aceasta este a neamului românesc. 
Ceea ce se va scoate mai mult, din acest surplus, jumătate revine neamului 
românesc şi jumătate o ia partea cealaltă. Dar chiar şi asupra acestei jumătăţi din 
producţie, după ce am scăzut partea care ni se cuvine nouă, eu, Statul Român, pot 
decide dacă această jumătate îţi revine d-tale, dacă o exportăm sau dacă rămâne 
economiei noastre naţionale. Acestea sunt principiile, care, dacă apar în convenţie. 
restul îmi este indiferent. 

A. Pană: Nici nu mai discutăm chestiunea aceasta. 
Mareşal I. Antonescu: Se poate mai clar decât aşa? 
În al doilea rând, sunt pescari români cari vor să se înfigă ei şi cer să fie 

încurajaţi. Foarte bine. Nu dăm toate bălţile societăţii germane, ci numai câteva 
bălţi din Sudul Basarabiei şi la Marea Neagră, unde suntem flră nimic. Le vom da 
numai anumite bălţi. Vom vedea dacă vin cu frigorifere, cu instalaţiile necesare şi 
dacă vor strânge producţia în conditiunile fixate. 

Ce vedeţi defectuos în acest sistem? 
A. Pană: Nu vreau să apăr P.A.R.I.D.-ul. Recunosc toate greşelile pe care 

le-a făcut. Dar nu este mai puţin adevărat ... 
Mareşal I. Antonescu: Cum se explică faptul că, după un an de zile, după ce 

am luat P.A.R.I.D.-ul în mână, se găseşte peşte pe piaţă? A trebuit să intervin eu, 
care nu sunt specialist, să văd problema, să caut soluţia. Am văzut că n-aveau 
gheaţă, n-aveau instrumente de pescuit, n-aveau unde să depoziteze peştele. Am 
văzut că sistemul licitaţiei era nenorocit, am studiat, când m-am dus în Deltă, şi pe 
Canale, am examinat toată problema. Am venit la Bucureşti, l-am chemat pe 
dl. Marinescu şi i-am spus ceea ce trebuie să-mi facă. Rezultatul a fost că s-a găsit 
peşte toată iama - şi într-o iarnă ca aceasta - atât la Bucureşti, cât şi în toată ţara. 
Şi poştele s 0 a monfinut la acelaşi proţ. 

I. Marinescu: A fostjumătate preţul. 
A. Pană: Este altă conducere a Statului şi lucrurile merg mai bine. 
Mareşal I. Antonescu: Dar Mareşalul Antonescu poate să dispară. Nu pot 

eu să fiu peste tot. Tot aşa a mers treaba la brigăzi, când le-am comandat. Mergea 
perfect treaba cât am fost acolo. Când am plecat, nu mai mergea. Trebuie să 

organizez Statul, pentru ca să nu încapă pe mâini de şnapani. 
A. Pană: Noi nu discutăm decât clauzele contractului şi ne referim la 

P.A.R.l.D. pentru informaţii tehnice. Dar ei nu decid nimic. Decide Delegaţia 
Economică. 

Mareşal I. Antonescu: Dar ce au făcut specialiştii până astăzi? 
A. Pană: Aţi spus-o dvs. singur. Nu-i vom lăsa pe ei să decidă. Însă trebuie 

să-i întrebăm pentru unele lucruri de specialitate; trebuie să ne dea unele date, ca să 
asigurăm mai bine producţia. 
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Mareşal I. Antonescu: Pe mine nu mă interesează specialitatea, ci 
producţia. Şi toată lupta pe care o duc, este ca să dezvolt producţia. Am găsit o 
situaţie în ce priveşte această problemă, foarte rea: nu există un frigorifer, nu există 
instalaţii, nu există nimic. Nu există nici o posibilitate de păstrare a peştelui, când 
producţia este maximă şi atunci surplusul de peşte trebuie sau să se piardă, sau să 
se vândă cu un preţ de nimic şi pc unnă să fie speculat de către alţii. Statul trebuie 
să-şi facă silozuri, frigorifere, instalaţii pentru organizarea producţiei etc. Statul, 
dacă nu poate să-şi facă singur acestea, ce să facă? Să rămână fără ele? Dacă dv. 
credeţi că puteţi să realizaţi acest,~a, ceea ce se face prin acest angajament, eu dau 
peste cap angajamentul acesta; dar dacă dv. nu vă luaţi această obligaţie, să am 
ce-mi trebuie şi la Mare şi la Dunăre, dacă nu puteţi face ceea ce aş obţine eu prin 
acest angajament atunci vă dau peste cap pe dv. Fiindcă nu se poate să stăm cu ţara 
în loc pentru chestiuni de formă. 

Aceasta este situaţia. 
Care sunt principiile care le pun ei? 
G-ral N. Stoenescu: Prin contract, societatea nu şi-a luat angajament ferm în 

ce priveşte aducerea vaselor; iar vasele pe care le aduce sunt de un tonaj 
necorespunzător pentru Marea Neagră. 

Mareşal I. Antonescu: Am spus societăţii: Dacă nu vă ţineţi de angajament, 
acordul se rupe. 

G-ral N. Stoenescu: Nu este prevăzut precis ... 
Mareşal I. Antonescu: Voi rupe contractul, cum l-am rupt şi pe acela cu 

Guido Schmidt. Acordul eu l-am rupt, deşi acesta reprezintă o forţă în industria 
germană. Au venit miniştri străini şi le-am spus: Iau această măsură, pentru că nu 
se ţin de angajament. De aceea, contractul pentru mine nu mai există. Am spus-o şi 
fratelui lui Goring. Am dat dispoziţii dlui Mihai Antonescu ca să rupă. 

Acelaşi lucru îl fac şi cu societatea aceasta. Pun clauze categorice. Dacă nu 
se ţin de ele complet şi din toate punctele de vedere, se rupe şi acest contract. 

A. Pană: Este ceea ce facem noi. 
G-ral N. Stoenescu: Este ceea ce am dorit şi noi. 
I. Marinescu: Să fixeze domnul Pană ziua când ne va prezenta observaţiunile 

d-sale. 
Mareşal I. Antonescu: Acestea nu sunt chestiuni care să se poată amâna 

mereu, fiindcă intrăm în sezonul de pescuit. În felul acesta ei să ne demonstreze că 
nu mai pot face nimic din cauza întârzierii. 

A. Pană: Chestiunea este în Delegaţia Economică. Domnii de la P.A.R.l.D. 
sunt întrebaţi numai asupra unor chestiuni tehnice. 

I. Marinescu: Să fixăm un termen. 
G-ral N. Stoenescu: În cursul săptămânii viitoare. 
Mareşal I. Antonescu: Nu mai admit amânarea pentru cursul săptămânii 

viitoare. 
G-ral N. Stoenescu: Aseară am primit proiectul. 
I. Marinescu: L-am mai discutat şi altădată. 
A. Pană: S-a schimbat. 
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I. Marinescu: Chestiunea aceasta se poate discuta într-o zi şi merită această 
chestiune să ne oprim o zi asupra ei şi pe urmă să o prezentăm dlui Mareşal. S-o 
prezentăm luni. 

Mareşal I. Antonescu: Nu se poate amâna la infinit toată chestiunea. Se 
dezgheaţă bălţile, sezonul de pescuit trece. Ei mi-au spus: dacă ne daţi posibilitatea 
de lucru mai repede, ne luăm răspunderea că producţia va creşte chiar în primăvara 
aceasta. Dacă întârziem, nu vor mai putea face aceasta. Ori noi amânăm săptămână 
cu săptămână, lună cu lună şi pierdem timpul. 

În discuţia cu mine, ei au admis principiile puse de mine. Se punea problema 
dijmei de 20%. Ce este cu aceasta? 

I. Marinescu: Au admis cum aţi spus dv. 
A. Pană: Mi s-a spus că înainte era 40% ... 
Mareşal I. Antonescu: Înainte dijma Statului era 40%? 
A. Pană: Aşa era: 40%. Dacă o dăm cu 20%, însemnează că Statul 

păgubeşte diferenţa. 

Mareşal I. Antonescu: Din ce păgubeşte? 
A. Pană: Din producţie, din ceea ce se recoltează. 
Mareşal I. Antonescu: Din surplusul de producţie? 
A. Pană: Din tot ceea ce se va pescui, vor da 20%. Până acum se dădea 

40%. 
I. Marinescu: Nu este aşa. Îmi pare foarte rău că trebuie să spun astfel. Am 

vorbit la P.A.R.I.D. A fost vorba ca să se dea dijmă media ultimilor cinci ani de 
zile, pe care urmează s-o ia Statul. Domnii de la P.A.R.1.O. au fixat totul la cifra de 
15%. Eu am ridicat-o la 20%. Dacă media ultimilor cinci ani a fost 40%, 40% 
trebuie să fie şi în cotract. Ce poate să fie mai clar şi mai simplu decât atât? 

G-ral N. Stoenescu: Eu controlez datele. Mie mi-a venit aseară chestiunea. 
Mareşal I. Antonescu: Care este media, domnule Marinescu? 
A. Pană: Să vă citesc art. 139 din contractul propus. 
I. Marinescu: Postelnic să vă. dau o cifră. Media, pentru Sudul Basarabiei, 

pe ultimul an, era de 33%. 
Mareşal I. Antonescu: Am spus să mi se dea media pe ultimii cinci ani. În 

m1tutl1. Nu vn:;11u b1111i, pentru 1.:11 a~tad banul 11n:; u v11low,:;, 111âi11c alta ,·alo11n::. Şi la 

fel să se facă cu toate contractele din producţie. Nu mă interesează banul. 
Prin urmare, acesta este principiul pe care l-am pus. Îmi este indiferent ce 

spun oamenii de la P.A.R.I.D. Media ultimilor cinci ani, ca dijmă Statului, este un 
principiu rău, domnule Pană? 

A. Pană: Nu, domnule Mareşal. 
Daţi-mi voie să vă citesc art 39: "Drept plată pentru folosirea apelor 

menţionate în art. 3, se stabileşte o arendă anuală egală cu media produsului pescuit 
de Direcţia Comercială a Pescăriilor Statului din ultimii cinci ani". Vasăzică, se 
socoteşte fără pescuitul la mare. ·'Si: stabileşte această arendă anuală de 20% din 
valoarea peştelui pescuit prin plata arendei se consideră achitate toate dările către 
Direcţiunea Comercială a Pescăriilor Statului". 

Prin urmare, din ceea ce pescuiesc, fără nici o legătură cu trecutul, dau 20%. 
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Deci, nu putem da noi dlui ministru Marinescu, cu uşurătate care ar fi fost 
condamnabilă, aprobarea. Înţeleg că acest contract, care este foarte important, 
pentru că el ar putea să compromită interesul nostru, să-l cercetăm în amănunţime. 
Inteleg, de asemenea, ca să descărcăm Statul de anumite întreprinderi, pe care le 
pot face bine şi particularii şi să le dăm pe seama particularilor. Să le dăm o parte. 

Mareşal I. Antonescu: Cât reprezintă acea parte? 
A. Pană: O parte importantă a bălţilor. 
Mareşal I. Antonescu: Cât este în sută? 
A. Pană: Cred că este ... 
Mareşal I. Antonescu: Nu este pe "cred". 
A. Pană: Vă voi da datele exacte. Nu le am în memorie toate datele. 
Aceasta reprezintă cam I I O.OOO hectare, ceea ce reprezintă cam un sfert din 

suprafaţa bălţilor noastre, care este cam de 400.000 hectare. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică suprafaţa totală a bălţilor, care ar urma să 

fie arendate, reprezintă cam un sfert din ceea ce avem noi; deci ne-ar mai rămâne 
nouă trei sferturi din această suprafaţă. Şi atât nu este suficient, ca să dăm în arendă 
la pescarii români? Ce au făcut ei până acum? 

A. Pană: Ba da, domnule Mareşal. Eu nu mai discut chestiunea aceasta, 
odată ce dv. aţi stabilit principiile. 

Mareşal I. Antonescu: Dar principiile stabilite de mine sunt bune? 
A. Pană: Da, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta mi-ai spus, într-o conversaţie particulară, că 

găseşti convenţia foarte bună. 
A. Pană: Aşa cum o ştiam, domnule Mareşal. Or, eu nu admit ca în loc de 

40% dijmă, Statul să se mulţumească numai cu 20%. 
Gh. Minescu: La un singur lac mare, Ialpugul, dijma a fost de 33%. 
Mareşal I. Antonescu: Cât a fost media dijmei pe ultimii cinci ani? 

P.A.R.I.D.-ul a fixat-o întâi la 15%. 
I. Marinescu: Şi a mai cerut apoi încă 15% pentru investiţii. 
Mareşal I. Antonescu: Să mergem până la fund în examinarea acestei 

chestiuni. Eu am pus principiul mediei pe ultimii cinci ani, iar P.A.R.I.D.-ul, pe 
baza acestui principiu, a fixat dijma la 15%. Cifra aceasta urmează să fie 
controlată, deşi domnul Marinescu n-a putut s-o inventeze de la dânsul. 

Vasăzică, media dijmei în ultimii cinci ani a fost de 15%. După o săptămână 
de zile sau două, după ce a spus aşa, P.A.R.l.D.-ul s-a răzgândit şi a cerut altă 
dijmă. Aşa, ar fi putut să se răzgândească luni întregi şi ani de zile; sunt mulţi cari 
se răzgândesc timp de mulţi ani, dar activitatea Statului nu poate rămâne în loc 
pentru un "rond de cuir" care ţine lucrările în sertar. Deci P.A.R.l.D.-ul s-a 
răzgândit şi a mai cerut încă 15% dijmă, pentru investiţii. Să vedem dacă este drept. 

Când societatea aceasta vine şi arendeaz.ă un sfert din suprafaţa totală a 
bălţilor noastre, se poate întâmpla să fie mai mult sau mai puţin, eu n-am nici o 
cifră, deci datele trebuiesc verificate, şi când face investiţii pentru această 
suprafaţă, i se pot impune obligaţiunile, pe care le pretinde P.A.R.l.D.-ul şi care 
este evident că sunt ridicate cu scopul de a împiedica încheierea contractului. 
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P.A.R.I.D.-ul mai cere încă 15% dijmă pentru investiţii, când până acum n-a 
avut nimic. Dar, care investiţii, pentru că investiţiile le face societatea? Vasăzică. 
se cere ceva pentru investiţiile celelalte, din restul ţării. 

Şi atunci, te întreb pe d-ta, domnule Pană, care te-ai ridicat prin muncă: ai 
accepta această clauză? 

A. Pană: Aceasta a fost o convorbire particulară, pe care eu n-am cunoscut-o. 
Dacă însă această afacere aş face-o în folosul meu personal, n-aş aproba ca, dacă 
Statul a luat 40% dijmă până acum, de aici înainte să ia 20%. Rămâne să controlăm 
dacă într-adevăr până acum Statul a luat o dijmă de 40%. Vom face cum aţi spus 
dv., domnule Mareşal, vom calcula dijma plătită în anii anteriori şi o vom impune 
tot pe aceasta de aici înainte, dar în întregime. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta este soluţia. Ce am spus eu, domnule 
Marinescu, atunci când P.A.R.I.D.-ul a cerut întâi 15% şi apoi încă 15%? Şi vă 
întreb eu acum: este normal s3 se lucreze aşa? 

A. Pană: Nu este normal şi n-ar fi trebuit cerut. 
Mareşal I. Antonescu: Am răspuns atunci: spuneţi germanilor să nu dea 

mei 15%, nici 30%, ci 20%, plecând de la ideea că 15% a fost media dijmei în 
ultimii cinci ani. 

Vă întreb eu şi vă rog să--mi răspundeţi nu ca miniştri, ci ca oameni de pe 
stradă: Este un principiu sănătos în această chestiune? 

A. Pană: Domnule Mareşal, să vedeţi câte aspecte are această problemă. 
Aproape toate lacurile din Sudul Basarabiei au fost ale Liceului Bulgăresc din 
Bolgrad. Noi am venit, imediat după dezrobirea Basarabiei, cu un decret arătând că 
respectăm proprietatea celor cari au avut-o. Aşadar, mai mult sau mai puţin, trebuie 
să respectăm acest principiu. 

Mareşal I. Antonescu: Nu "mai mult sau mai puţin"; îl respectăm. 
A. Pană: De ce spun aşa? Pentru că s-a emis în Delegaţia Economică ideea 

că Liceul Bulgăresc din Bolgrad ar fi avut numai o folosinţă asupra lacurilor, nu şi 
o proprietate. 

Mareşal I. Antonescu: Şi atunci, pe această controversă juridică, stăm cu 
bratele încrucişato şi pierdem producţia? 

A. Pană: Nu stăm; cercetăm situaţia. 
Mareşal I. Antonescu: De ce Ministerul Agriculturii n-a clarificat până 

acum această poziţie juridică? 
A. Pană: Lacurile au fost stăpânite de Liceul din Bolgrad. 
Mareşal I. Antonescu: Cu ce drept sau fără drept? 
A. Pană: La un moment dat liceului acestuia i s-au luat lacurile, dar din 

cauz.a unei intervenţii externe, i s-au dat înapoi. 
G-ral N. Stoenescu: Dat fiind că această chestiune a stat luni de zile în 

studiu, vă rog să îngăduiţi şi Delegaţiei Economice s-o mai cerceteze câteva zile. 
Mareşal I. Antonescu: Acum câteva luni a fost un Consiliu de Miniştri la 

Tighina în tren. Am spus atunci că trebuie să activăm pentru intensificarea 
producţiei peştelui, pentru că este vorba de un aliment necesar populaţiei sărace, 
care trebuie să-i fie asigurat, mai ales acum în timp de război, când este lipsă de 
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came. Am arătat atunci că armata consumând foarte multă came, n-avem 
posibilitatea să dăm populaţiei nici măcar cantitatea strict necesară pentru hrană. În 
afară de aceasta, noi consumăm un kilogram şi jumătate de peşte pe an de cap de 
locuitor, pe când în alte ţări din lume se consumă minimum 4,800 - 5 kg pe cap de 
locuitor. lată deci un aliment indispensabil, pe care nu-l putem da ţăranului, din 
cauza lipsei. Şi dacă, pe lângă subnutriţia, la care este expus ţăranul, din cauza 
lipsei peştelui, mai adăugăm şi subnutriţia cauzată de lipsa cărnii şi a altor 
alimente, atunci constatăm că o catastrofă stă deschisă în faţa acestui neam. 
Neamul piere. De aceea, în regiunile cele mai bogate ale ţării bântuie tuberculoza, 
tocmai din cauza crimelor făcute de regimurile care au condus ţara. N-am cuvinte 
să le înfierez în public, pentru că nu este acum momentul să agităm opinia publică, 
din cauza greşelilor trecutului; ar fi o lipsă de înţelepciune dacă aş face-o. 

Duceţi-vă prin cartierele din jurul Gării de Nord, pe unde intră în Bucureşti 
atâţia străini; intraţi prin acele case dărăpânate şi aveţi să vedeţi acolo mizeria cea 
mai oribilă de pe suprafaţa pământului: trăiesc în cea mai cumplită sărăcie oameni, 
copii şi femei veniţi de la ţară. Toţi cei cari vor să se înstărească şi să lucreze se 
revarsă în această Capitală, care a ajuns un fel de turn al lui Babei; toţi intră în 
acest mediu de depravare generală, în care se roade şi se distruge vlaga Neamului 
Românesc. 

Duceţi-vă în cartierul Ghica-Tei şi ceea ce veţi vedea acolo să spuneţi acelora 
cari n-au niciodată nici un ban pentru ajutorarea săracilor. Ce stare de mizerie este 
şi acolo! O cârciumă la zece case şi o singură brutărie pentru un cartier întreg. Toţi 
muncitorii aceea, cari cer la Ministerul Muncii să li se sporească salariile, pentru că 
nu le ajung banii, în fiecare sâmbătă seara, în loc să se ducă cu leafa acasă, se duc 
să bea prin cârciumi, rămân acolo şi a doua zi, duminică, şi nu sunt în stare să se 
ducă luni la serviciu. 

Nu s-a interesat nimeni niciodată de oamenii aceştia. 
Şi cu pâinea, şi cu carnea, şi cu peştele s-a petrecut acelaşi lucru totdeauna. 

Noi trebuie să dezvoltăm producţia şi dezvoltarea aceasta o facem cu ajutorul celor 
cari pot s-o facă. Dacă dv. sunteţi în stare să dezvoltaţi producţia de peşte, pe 
bazele pe care s-au angajat germanii, vii dau dv. imediat această concesiune. Dar 
mai târziu, să nu veniţi cu vorbe, ci cu realităţi, pentru că cei cari nu-şi vor ţine 
cuvântul vor fi puşi la zid şi împuşcaţi. 

A. Pană: Pe baza acestui contract poate să se angajeze orişicine, pentru că 
nu există o obligaţiune fermă. 

I. Marinescu: Un contract poate fi obiect de discuţii mii de ani. Să vorbim 
serios, domnule Pană. Noi nici asupra titlului contractului nu ne-am înţeles. De 
abia l-am citit şi mi s-a spus: Ce titlu este acesta? Şi a trebuit să discutăm o 
jumătate de oră dacă trebuie să punem arendare sau concesiune, pentru ca la urmă 
să amânăm această chestiune pentru mai târziu. 

G-ral N. Stoenescu: Da, pentru că titlul are consecinţe asupra executării 
contractului. 

Al. Ottulescu: Da, domnule Marinescu, dacă este contract de concesiune, 
trebuie să cuprindă o clauză de răscumpărare. 
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I. Marinescu: Pe baza legii din 1929, nu s-a făcut nimic până astăzi. V-am 
rugat să-mi spuneţi care este contractul, în care s-a prevăzut o clauză de 
răscumpărare, care a fost respectat. 

Al. Ottulescu: Toate concesiunile au clauze de răscumpărare. 
I. Marinescu: Dacă ne luăm după legile care împiedică orişice acţiune, 

atunci nu mai facem nimic. Dar domnul Mareşal a spus, citând cuvintele lui Tache 
Ionescu: Mai bine un lucru ceva mai prost, decât nimic. 

Mareşal I. Antonescu: Hotărârea mea este ca cel mai târziu miercuri să-mi 
prezentaţi lucrarea terminată. Eu îmi voi lua personal răspunderea în fata naţiei, sau 
şi-o vor lua aceea cărora li se vor arenda aceste bălţi, în cazul când contractul cu 
germanii nu se va încheia. Şi răspunderea este următoarea: să văd că a crescut 
producţia de peşte în cursul anului în care intrăm acum. Să se arendeze la români, 
în cazul când nu vom încheia contractul cu nemţii, însă cei cari nu vor realint o 
sporire a producţiei vor fi puşi la zid şi împuşcaţi. 

Nu se poate să piară un neam pentru câţiva cari vor să se îmbogăţească; eu 
vreau şi trebuie să dau populaţiei peşte mult şi ieftin. Pe urmă, Statul va lua taxe 
mici asupra unui volum mare de afaceri şi va avea mai multe beneficii decât 
încasând taxe mari asupra unui volum mic de producţie. 

Aceasta este nenorocirea în care ne zbatem acum: volum mic de afaceri 
impus de taxe mari; mergem încet, încet la asfixierea neamului românesc. 

G-ral N. Stoenescu: Numai faptul că, în loc de 40% s-a pus 20%, cum a 
spus domnul Pană ... 

A. Pană: Trebuie să mai controlez. 
Mareşal I. Antonescu: la notă despre această chestiune, Davidescu. Să 

trimeţi chiar astăzi pe cineva de la Preşedinţie Ia P.A.R.l.D. ca să vadă care a fost 
media dijmei în ultimii cinci ani. 

A. Pană: Aşa mi s-a afirmat. 
Mareşal I. Antonescu: Să destitui pe acela care ţi-a făcut afirmaţiunea 

aceasta, dacă se va dovedi că ea este inexactă. 
Lucrările acestea trebuie să fie permanent gata înfăţişate pe grafice. 
Ciind eram la Statul Major. ;:iveam totul gata pentru orişice problemă care ar 

fi putut să fie ridicată. A venit generalul Petain în 1933 când era şef la Statul Major 
şi am discutat cu el toate problemele militare. Când discutam o problemă de Stat 
Major, s-a întors către Delmas şi i-a spus: Noi n-avem la Statul Major la noi 
problema aceasta. Să faci un rapo11, şi să arăţi cum se lucrează aici, ca să facem şi 
noi la fel. Şi o instituţie de Stat Major este cea mai vastă instituţie într-un Stat. 

Aşa am făcut cât am fost eu acolo, dar după ce am plecat, iarăşi hârtiile au 
început să fie prezentate prost, varză, în dosare. 

Deci, domnule Pană, domnii de la P.A.R.I.D. trebuie să-ţi dea d-tale datele 
necesare. 

A. Pană: Ieri am primit contractul şi n-a fost timp să se facă toate lucrările. 
Mareşal I. Antonescu: Dar de când se tot discută această problemă? 
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I. Marinescu: Problema aceasta s-a mai discutat şi anul trecut, - am să aduc 
stenogramele, - când am spus că. trebuie să ajungem la o sporire a producţiei de 
peşte. 

După ce m-am întors din Deltă, am pus din nou această chestiune într-un 
Consiliu. 

În sfârşit, în toamnă v-am prevenit să-mi prezentaţi toată chestiunea studiată 
pe toate feţele ei, pentru ca în anul viitor să putem ajunge la o producţie sporită de 
peşte. Am spus că eu personal mă ocup ca tot materialul pescăresc capturat în 
împrejurimile Odessei să fie adus în ajutorul producţiei noastre naţionale. 

Iată câtă importanţă am dat eu acestei chestiuni. Dar, ceea ce am spus eu, a 
fost pus la dosare în ministere. Au trecut 6 luni şi suntem încă în discuţia 

elementelor generale şi superficiale ale acestei probleme. 
A. Pană: Toată eroarea este că în loc să se discute la Ministrul Agriculturii, 

contractul acesta a fost discutat la două ministere. Trebuie să fim puşi în curent cu 
tratativele care au urmat. Eu am ştiut de o anumită arendă, care a fost prevăzută în 
prima redacţie a acestui contract. dar toate celelalte chestiuni s-au discutat ulterior. 

Mareşal I. Antonescu: Dar toate celelalte lucruri, care s-au petrecut la 
P.A.R.I.D., dv. le-ati ştiut şi n-aţi luat măsuri ca să le împiedecaţi. De exemplu, 
contractul acela cu evreica din Sudul Basarabiei, contract desfiintat de justitie, 
continuă să fie aplicat de domnul Lascăr şi de ceilalţi domni de la P.A.R.I.D. 

A. Pană: Este chestiune de expropriere. 
Mareşal I. Antonescu: Este indiferent aceasta. Era un act de justitie, care 

trebuia să fie executat. Nu s-a executat. 
Dar închirierea bălţilor Limanurilor Nistrului? Admiteţi contractul făcut? 

Imediat s-au şi prezentat ciocanii, profitorii şi au închiriat de la P.A.R.I.D. cu 6 
milioane lei. Cum îl găsiţi acest contract? 

A. Pană: N-a venit la mine contractul. 
Mareşal I. Antonescu: Închiriază Ministerul Domeniilor. De ce Ministerul 

Domeniilor n-a făcut nici o reacţiune? Din contra. A trebuit să vin eu şi să-l rup. 
lată, acum este de vină domnul Marinescu; sunt de vină toţi miniştri! 

A. Pană: Nu apăr pur şi simplu P.A.R.l.D.-ul, ci apăr pur şi simplu 
interesele Statului. 

Mareşal I. Antonescu: Aveaţi datoria d-voastră - dumneata, domnule 
general Sichitiu, domnul Mareş - să intrati acolo ca Hristos în Biserică şi cu bice 
cu plumb în vârf să-i plesniţi pe toţi. 

A. Pană: Admiteţi articolul care se referă la pescuitul pe care îl va face 
societatea? Societatea va pescui în mod intens. Se spune că societatea va face 
investiţii, dar nu se arată ce investiţii. Admiteţi aceasta? 

Mareşal I. Antonescu: Sigur că nu se poate admite. 
A. Pană: De aceea noi trebuie să discutăm acest contract. Noi trebuie să 

apărăm interesele Statului. 
Mareşal I. Antonescu: De ce nu le apăraţi şi la celelalte instituţii, care 

depind de dv.? 
A. Pană: Eu, personal, le apăr pe toate. 
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I. Marinescu: Mi se face o învinuire, că am executat un ordin al dv. Dv. ne-aţi 
chemat, cu domnii Pană, Buşniţă, Lascăr. Am discutat toată problema peştelui. 
Unna ca Ministerul Agriculturii să vă prezinte un plan. 

Mareşal I. Antonescu: N-a venit nimic. 
I. Marinescu: Eu am executat ordinul dv. 
Mareşal I. Antonescu: Este ordinul dat din octombrie. 
Ce a venit până acum la mine în ce priveşte studiul dezvoltării producţiei de 

peşte? 

A. Pană: Pe baza ordinului dv. s-a întocmit un plan, care trebuie executat. 
Imediat ce s-a aprobat acest plan, am trimis în Germania, ca să iau contact cu 
fabricile care lucrează vasele şi frigoriferele de care avem nevoie. Nici astăzi nu s-a 
tenninat chestiunea, când a trecut la domnul ministru Marinescu. 

I. Marinescu: La mine a trecut numai ordinul precis al dlui Mareşal, ca să 
mă ocup de crearea unei societăţi care să mărească producţia. 

A. Pană: Frigoriferele le-ati luat dv. Aţi propus ca să fie tăcute de o anumită 
societate. Dar n-am înţeles de ce să fie tăcute de o singură societate. Ar dura prea 
mult, fiindcă nici germanii nu ne pot livra materialul de care avem nevoie. Chiar şi 
în contractul acesta, alcătuit de d-l Marinescu, este o clauză care anulează orice 
obligaţiune de termen, întrucât se spune că ei, atât timp cât va dura războiul, nu se 
obligă să aibă vasele prevăzute în contract, ci numai dacă vor găsi vase disponibile. 
Dar nu vor găsi. 

I. Marinescu: Au societăţi în Grecia, unde nu se lucrează. Dacă războiul 
durează, ei vor aduce de acolo. Noi ne mulţumim să se poată lucra. 

A. Pană: Dacă germanii nu vor să-şi ia obligaţia, cum putem impune noi 
germanilor ca neapărat să aplice programul nostru de lucru? 

Mareşal I. Antonescu: Care este soluţia? Stăm de productia veche cât va 
dura războiul? Ori avem datoria să încercăm orice efort ca să sporim această 
producţie? 

A. Pană: Sunt de părere ca să încercăm orice, chiar dacă vor aduce vasele 
acestea, dar să aducă un număr suficient şi din acelea care se pot întrebuinţa ... 

G-ral N. Stoenescu: Să spunem că, pe durata războiului, să aducă vasele pe 
care le pot găsi. fnsă, să se prevadă în contract: imediat ce războiul va înceta vasele 
pe care le vor aduce să corespundă necesităţilor noastre pentru Marea Neagră şi 
pentru Dunăre. Să le precizăm. 

Mareşal I. Antonescu: Mie, speculaţiile - de orice natură - nu-mi plac. Sunt 
adversarul lor. Am pus principiul clar, simplu, lămurit? Acesta trebuie să fie 
respectat! Am spus: să se calculeze producţia medie pe cinci ani? Principiul acesta 
să se aplice. La fel: surplusul de producţie să se împartă între mine şi gennani; 50% 
pentru mine, 50% pentru ei. Toate clauzele trebuie să fie puse categoric şi toate 
trebuie să fie respectate în întregime. Din ceea ce rămâne, din 50% din surplus, eu 
decid dacă se exportează sau nu. Aceasta este o primă clauză categorică. 

A doua clauză: dijma este aceea care s-a luat pe ultimii cinci ani. 

344 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Dacă din aceste clauze nu se respectă prima clauză, dacă adică nu sporesc 
producţia şi dacă n-aduc tot ceea ce le trebuie ca să sporească producţia, nici ei 
n-au nimic. Nu iau nimic. Ce este mai simplu decât aceasta? 

A. Pană: Dar ei, dând dijmă de 20%, vor fi foarte mulţumiţi cu producţia 
actuală, pe care nu vor căuta s-o sporească şi societatea totuşi va merge admirabil 
de bine. 

Mareşal I. Antonescu: Vor trebui să sporească producţia. 
A. Pană: Dacă nu sporesc producţia şi nu-şi iau obligaţia să facă 

îmbunătăţiri, atunci este foarte uşor să găsim în Ţara Românească persoane cu bani 
de la Banca Naţională, cari să ia această concesiune, mai ales că s-ar putea să dea 
pentru această concesiune 20% în loc de 40%. Bălţile altădată, anul trecut, dădeau 
40% dijmă. 

Mareşal I. Antonescu: Îti iei d-ta angajamentul, pentru toată suprafaţa ţării, 
să dai acest 40%? 

A. Pană: 20%. 
Mareşal I. Antonescu: 40%. 
A. Pană: Nu pentru toate bălţile; dar pentru anumite bălţi bune. Anul trecut 

pentru Greaca a fost 40%. 
Mareşal I. Antonescu: Nu se pune problema aşa. 40% pentru toată ţara, 

aceasta este dijma care s-a luat de Statul Român. Aşa se afirma adineauri. Când se 
spune că s-au luat 40% dijmă, nu mă interesează de unde s-a luat. Este o cifră 
repartizată pe toată Ţara Românească. De la o baltă s-a luat - poate 10%, dar de la 
alta s-a luat 60 sau 70% şi atunci a ieşit media de 40%. 

Şi atunci şi d-ta: îţi iei angajamentul că Statul va avea o dijmă de 40% la o 
cantitate X din producţia necesară? Căci aşa se pune problema, nu micşorând 
producţia, fiindcă eu urmăresc sporirea producţiei. 

A. Pană: De aceea trebuie examinat cu atenţie contractul, pentru ca 
obligaţiile să fie ferme, să nu fie numai pe hârtie. 

I.N. Finţescu: Domnule Mareşal, dacă îmi permiteţi: Dv. aţi pus un 
principiu, care este sănătos, anume acela că aparţine populaţiei româneşti cantitatea 
de peşte pescuit în ultimii cinci ani. Acesta este principiul de bază. Mi-e teamă că 
se va constata o cantitate, după documente care nu corespund realităţii; - se va 
constata o altă cantitate decât cea reală. Dar mi s-a spus că se pescuieşte peşte şi că 
se face contrabandă. Populatia mănâncă mai mult peşte decât se arată că ar ieşi din 
apele P.A.R.I.D.-ului. 

Mareşal I. Antonescu: Uncie se duce peştele? 
I.N. Finţescu: La populaţie, care mănâncă peşte din contrabandă. Mănâncă 

peşte din contrabandă: aşa mi s-a spus. 
De aceea, luându-se datele oficiale, îmi e teamă ca nu cumva societatea să 

dea drept peşte pescuit cantitatea după acele date oficiale şi populaţia să aibă mai 
puţin peşte decât înainte. De aceea vă rog să dispuneţi să se examineze această 
problemă. Dv. sunteţi preocupaţi ca populaţia să aibă cât mai mult peşte. Dar, vă 
rog să examinaţi dacă nu cumva, potrivit acestui contract, populaţia va avea mai 
puţin peşte din cauza contractului acestuia. 
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Mareşal I. Antonescu: Ce va face societatea cu acest peşte? 
I.N. Finţescu: Trebuie o soluţie. 
Mareşal I. Antonescu: Să admitem că este aşa. Aceasta e situaţia. 

Nenorocită ţară de tâlhari de sus până jos. 
I.N. Finţescu: Societatea va spune: atât este constatat că s-a pescuit în 

ultimii cinci ani, atât dăm. 
Mareşal I. Antonescu: Nu se poate. 
I.N. Finţescu: Contractul trebuie astfel redactat, principiile dv. trebuiesc 

înfăţişate şi prezentate într-o formă tehnică adecuată, pentru ca nu cumva să se 
trădeze intenţiile dv. 

I. Marinescu: Domnul Finţescu vrea să spună că media din cifre nu este 
media reală; că pescarii ar face contrabandă; că pescarii ar pescui ceva peşte ceea 
ce ştim noi, că a pescuit ceva pe care nu-l putem pune în contract, pentru că acest 
ceva nu este cunoscut de P.A.R.I.D.; că, deci, cifra pe care o punem noi ca medie 
în contract este mai mică decât situatia reală. 

I.N. Finţescu: Aşa sunt informat şi pentru că doresc să ne întemeiem pe o 
cifră reală, de aceea am ridicat chestiunea. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta spui că ştii acestea după infonnaţii. Dar multe 
se spun în Ţara Românească. După aceste informaţii ale d-tale, ar rezulta că peştele 
pe care îl mâncăm este din contrabandă. Dar este posibil ca tot peştele mâncat în 
Ţara Românească iama aceasta, care a fost mult mai mare decât iama trecută, care 
a fost o iarnă foarte grea. este posibil ca tot acest peşte mâncat în iarna aceasta să 
fie de contrabandă? 

Gh. Minescu: Nu este de contrabandă nici un kilogram din ceea ce am 
desfăcut noi. 

Mareşal I. Antonescu: Cât ai desfăcut? 
Gh. Minescu: Faţă de o valoare de 60 milioane lei, anul trecut, anul acesta 

am desfăcut pentru 270 milioane lei. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă eu sunt greşit ... 
Gh. Minescu: I.N.C.O.O.P.-ul n-a putut lua din contrabandă. 
I.N. Finţescu: Nu de la I.N.C.O.O.P. 
Mie mi s-a spus de către domnul Portocală, de la Brăila: Eu cunosc situaţia 

de la Brăila; eu cunosc cum se face pescuitul; ştiu cum fac contrabandă ... 
Mareşal I. Antonescu: Domnule Finţescu, d-ta crezi că tot ceea ce îţi spune 

domnul Portocală este o realitate? Realitatea este a cifrelor. 
Vă rog nu daţi din cap, când eu vă pun în faţa cifrelor şi nu luaţi drept bune 

numai afirmaţiile unui domn care n-are nici o răspundere în Stat. Domnul Minescu 
are răspundere şi spune că faţă de 60 milioane lei, cât s-a vândut în 1940, s-a 
vândut apoi de 280 milioane lei. 

Este posibil, într-un an de război, într-un an de iarnă ca acesta, e posibil să 
vină domnul Portocală să spună că peştele pe care îl mănâncă populaţia 
românească este peşte de contrabandă? 

Domnule Minescu, te rog să comunici oficial această cifră. 
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Este posibil să mai stăm la îndoială între ceea ce afirmă domnul Portocală şi 
ceea ce spune domnul Minescu de la I.N.C.O.O.P.? 

I.N. Finţescu: Am atras atenţia să se verifice. 
Mareşal I. Antonescu: Multe lucruri primesc şi eu aici din informaţii. Multe 

mi se aduc de toţi domnii parapohisiţi. Acum vine şi domnul Dimitriuc, care îmi 
spune că chestiunea petrolului este dezorganizată. Când era dumnealui ministru, 
primeam tot felul de informaţii împotriva dumnealui, spunându-se că ce face e 
contra Statului, contra intereselor lui. Acum, dumnealui a întors pagina şi spune că 
alţii nu se pricep. 

Domnul Portocală spune că se face contrabandă. 
A. Pană: Se face în mică măsură. 
Contraamiral N. Păiş: Se face în mică măsură. Se dă la anumiţi potentaţi. 
Gh. Minescu: Şi eu afirm: se face contrabandă, însă nu într-o proporţie aşa 

de îngrijorătoare, ca să ne împiedece să facem un contract. 
G-ral N. Stoenescu: Care este procentajul? 
Mareşal I. Antonescu: Este o întrebare lipsită de ... 
G-ral N. Stoenescu: Cer numai o indicaţie. 
Gh. Minescu: Văd în contractul pus de d-1 Marinescu o clauză. 
Mareşal I. Antonescu: Procentaj de câtă contrabandă se face, - aceasta 

depăşeşte orice măsură, orice limită a inteligentei mele. 
G-ral N. Stoenescu: Când domnul Minescu face afirmaţia că se face 

contrabandă, dar nu într-o proporţie aşa de mare, nu atât de mult, însemnează că 
are anumite indicaţii. 

Gh. Minescu: Domnul Marinescu a pus o clauză care ne apără de scoaterea 
din ţară a peştelui, prea mult. O-sa a spus: excedentul, peste această cantitate, se 
împarte în două părţi, din care una va putea fi exportată, pe baza autorizaţiei 
speciale a Ministerului Economiei Naţionale. Prin urmare, poate ministerul să nu 
dea autorizaţie şi rămâne peştele în ţară. Domnul Finţescu a pus problema ca să nu 
rămână în ţară prea puţin peşte. 

Mareşal I. Antonescu: Era pusă în principiile pe care le-am dat la alcătuirea 
angajamentului. Nu aveam nevoie s-o spună d-sa. 

I.N. Finţescu: M-am referit la art. 17 din contract: "Societatea semnatară 
este obligată să desfacă cel puţin 50%, pe piaţa internă, din produsul anual pescuit 
în apă dulce; să desfacă o cantitate egală cu media pescuitului din ultimii cinci ani. 
Această cantitate se va stabili prin proces-verbal, pe bază de documente". 

Din cauza aceasta am ridicat chestiunea. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta nu se poate ... 
I. Marinescu: Aceasta este o garanţie că, ceea ce am avut în ultimii cinci 

ani, va trebui să ni se dea şi de acum înainte. 
Mareşal I. Antonescu: Am spus aşa: Media ultimilor cinci ani, aceea 

trebuie s-o aibă în consumaţie Neamul Românesc. Ceea ce se produce mai mult, se 
împarte. Deci, viu şi corectez chestiunea aceasta. Dacă d-l Pană spune că dijma a 
fost 40% în ultimii cinci ani, să se ia 40% la cantitatea de peşte pe care am 
produs-o noi în ultimii cinci ani. 
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G-ral N. Stoenescu: Din lacurile acelea. 
I. Marinescu: Oa. 
G-ral N. Stoenescu: Din lacurile - pe ţară - care sunt exploatate; ca să aV!m 

acolo o situaţie mult mai bună. 
Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. Să mergem şi pentru lacurile aceste, la 

40%. Nu admit ca să dăm dijma mare la alţii, pe urmă. 
Însă teamă îmi este că avtm să pierdem, pentru că dijma, care a fost luat! de 

P.A.R.1.0., a distrus producţia. Şi ca probă că a distrus producţia, este faptul că 
n-am avut producţie de peşte. A trebuit să vin eu şi să iau măsurile pe care le-im 
luat - şi de care nu sunt mulţumit, pentru că n-au dat încă toate rezulta'ele 
aşteptate. Aştept rezultatul şcoalelor de pescari şi ceea ce avem comandat în 
Germania. Ceea ce ne vine, de vine de la Odessa şi de la Bugaz, ca material de 
pescuit. 

Contraamiral N. Pllş: Pe Dunăre nu există nici un vas de transpo1at 
peştele. Peştele se duce cu şalupa, unde se amestecă cu păcură şi se murdăreşt: şi 
apoi este aruncat în apă. 

Mareşal I. Antonescu: Numai politicienii sunt de vină că nu există, jin 
1895 şi până astăzi, un vas de transportat peştele pe Dunăre? Ştiţi câte milioane de 
kilograme de peşte stricat se aruncă în Dunăre? Cine a suportat paguba aceitor 
milioane? 

A. Pană: Eu nu apăr deloc pe P.A.R.1.0. 
Mareşal I. Antonescu: Cine se mai menţine la Direcţia P.A.R.1.0.-ţlui 

continuă sistemul. Nu se poate aceasta. 
A. Pană: Între clauze se prevede şi înfiinţarea unei instalaţii de pescuit pe 

Insula Şerpilor. Nu trebuie să întrebăm şi Marele Stat Major, când se fac aceste 
instalaţii? 

Mareşal I. Antonescu: Eu sunt Statul Major: se pot face pe Insula Şerpilor, 
care nu reprezintă nici o valoare tactică, nici strategică. O poţi pune în buzumrul 
d-tale. 

A. Pană: Şi-au luat angajamentul de a face două şcoli de pescari. Dar acum 
în contract nu mai este vorba de şcoli. ci de două centre. 

I. Marinescu: Este tradus rău. 
Mareşal I. Antonescu: Ce importanţă are dacă le numim centre sau şc,)li? 

Centrul de pescari, sau şcoală de pescari, - ce diferenţă este? 
Vedeţi cum căutaţi midia quatorze heures! 
Altă obiecţiune. 

A. Pană: Caietul de sarcini. 
Mareşal I. Antonescu: Puneţi ce vreţi. 
I. Marinescu: Daţi-mi voie să vă citesc articolul 18: "Societatea semna:ară 

se obligă a înfiinţa, în primul an de exploatare, cel puţin un centru pentru formtrea 
practică a tinerilor pescari români pentru pescuitul marin şi cel puţin un centru 
pentru formarea practică a tinerilor pescari români, pentru pescuitul de apă dulce. 

În aceste centre, se va da preferinţă copiilor de români etnici. 

348 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Societatea se obligă a înzestra elementele formate în aceste şcoli cu unelte şi 
sculele necesare exercitării meseriei lor." 

Mareşal I. Antonescu: Ce este de spus? 
A. Pană: Nu este bine redac:tat. Trebuie altă redacţiune. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă îl redactezi dumneata, nu va zice domnul 

Marinescu că este bun. 
I. Marinescu: Primesc orice redactare. 
A. Pană: Este apoi chestiunea caietului de sarcini şi a dijmei care trebuie să 

fie dată. 
M. Vulcăoescu: Era o chestiune în legătură cu finanţarea, care nu este bine 

precizată. Societatea cu ce bani •;a veni? Banca Naţională ... 
Al. Ottulescu: N-am discutat această chestiune. 
I. Marinescu: Am o scrisoare, în care se obligă să aducă vapoare, unelte, 

maşini, plăşi, atâtea cât vrem noi. Urmează să punem capital şi atât cât vrem să-l 
mărim. Capitalul lor este de 20 milioane. S-ar merge la 30 milioane. Ei acceptă să 
vină cu 45% în materiale şi instrumente şi noi cu 55% în bani. 

M. Vulclnescu: Capitalul lor astăzi este de 20 milioane. Aceasta înseamnă 
că vor cere credite la Banca Naţională de 200 milioane lei. 

I.N. Finţescu: Capitalul întreg este de 20 milioane. Este capitalul simbolic. 
Şi cer finanţare de 200 milioane lei, adică de la emisiunea Băncii Naţionale ... 

I. Marinescu: Ca să poată porni, fac o societate de 20 milioane. Ca să strâng 
11 milioane, îmi este uşor, îi strâng în două zile. Dar ca să strâng 200 milioane, va 
trebui multă vreme. Va trebui să suportăm tratative, tocmeli şi nu facem nimic şi 
pierdem şi vremea lucrului. Pornind cu 20 milioane, putem începe şi punem în 
statut că societatea îşi va mări capitalul. Noi vom da 55%. În scrisoarea pe care 
mi-a făcut-o, ei declară că acceptă acest lucru. Dar dacă plecăm de la început, cu 
preocuparea ca să avem 200 milioane, se pierde prea multă vreme. 

Mareşal I. Antonescu: Ce aveţi de spus, domnule Ottulescu? 
Al. Ottulescu: Societatea vine cu mijloace proprii de 20 milioane lei şi îi 

mai trebuie credite, adică mijloace străine, în valoare de 200 milioane lei. I 00 
milioane lei, îi trebuie fond de rulment şi 100 milioane împrumut pe termen, pe 
trei-patru ani. 

Or, mie mi se pare că o societate, care are 20 milioane capital şi care nu are 
alte garanţii, nu poate să pretindă să aibă credite de 200 milioane, fiindcă de unde 
are să ia creditele acestea? Are să le ia de la Banca Naţională, adică cu emisiunea 
Băncii Naţionale. 

Noi n-am discutat chestiunea aceasta ieri, fiindcă eram asupra contractului, 
dar chestiunea a rămas s-o discutăm, să vedem în ce formă de finanţare vom 
proceda, fiindcă dumnealor zic că aduc credite în maşini. 

Dar eu cunosc sistemul de a aduce credite în maşini. Germanii au sistemul 
ca, de câte ori aduc credite în maşini, să îşi rezerve proprietatea maşinilor, printr-o 
clauză expresă, spunând că se rezervă dacă nu li se vor plăti la termen. Aşa că 
maşinile acestea în realitate nu sunt o garanţie, pe care să se poată conta. Toată 
chestiunea este de a se şti dacă ei înseamnă o societate care nu oferă altă garanţie 
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decât cu 20 milioane capital şi de a şti apoi dacă i se poate face credit de 200 
milioane. În al doilea rând, trebuie să ştim dacă acest credit trebuie Bcut prn 
emisiunea Băncii Naţionale. 

I. Marinescu: Este o scrisoare, prin care grupul german îşi precizea2ă 

atitudinea, din acest punct de vedere. Daţi-mi voie să v-o citesc: 
"Grupa germană se obligă să execute toate investiţiunile prevăzute i1 

contract în modul cel mai minuţios şi cel mai exact, şi anume: în raport w 
participaţiunea sa în capital şi credit. Scopul reglementării de faţă este exclusiv dea 
fi dispensaţi de nevoia de a face transferul de capital şi a da posibilitatea de a face, 
cu toate dificultăţile stării de război, investiţii în adevăr în stil mare. În cazul când 
s-ar dori ca participaţiunea germană să fie Bcută sub forma de numerar, gruţa 
germană este de acord şi cu această propunere. În acest caz, vasele, maşinele, 
plasele etc., urmează a fi cumpărate în Germania, procedeu care, indiscutabil, este 
mai complicat decât cel prevăzut. Grupa germană se angajează în mod ferm să 

investească în plenitudinea proporţiei prevăzute. Ea se declară de acord de pe acum 
cu orice majorare de capital, menţionându-se în mod explicit că se păstrează şi mai 
departe raportul de participaţiune de 55% pentru partea românească şi 45% pentru 
cea germană." 

Grupa germană este complet clarificată că are de adus şi suportat în 
întregime toate creditele corespunzând participaţiunii sale. Din motive de 
oportunitate, grupa germană aduce partea ei de credite sub formă de unelte, 
vapoare, materiale şi aşa mai depa11e. Grupa germană n-a fost niciodată în îndoială 
privitor la aceste obligaţiuni ale sale. Dacă o majorare a cuantumului creditului va 
apărea necesară grupa germană are de suportat cota ei de credit. Dacă ar mai exista 
contrar tuturor aşteptărilor, îndoieli, se poate preciza, - pe calc de protocol special, 
- participaţiunea germană sub fom1ă de credit, care de altfel se înţelege de la sine." 

Deci ei ştiu despre ce este vorba atât în ce priveşte creditul, investiţiile cât şi 
capitalul; ştiu şi despre modul cum se împarte această contribuţiune. Ei vin însă cu 
mărci şi trebuie să le dăm lei. Nu vor să ceară bani la Banca Naţională. În loc de 
credit în bani, ei aduc credit în vase, în maşini, plase. 

Al. Ottulescu: Dar domnul Melinte şi ceilalţi, de unde vor avea credite? Dv. 
ştiţi că partea noastră de 55% o vor aduce ai noştri; această proporţie de credit o 
vor aduce ai noştri. De unde? 

I. Marinescu: Băgăm P.A.R.I.D.-ul şi I.N.C.O.O.P.-ul, cari sunt acţionari. 
I.N. Finţescu: Soluţia ar fi ca acest capital să nu fie numai de 20 milioane: 

I O milioane lei capital românesc, I O milioane capital german. Să fie 100 milioane, 
adică o cifră care să acopere investiţiunile; şi credit numai de 100 milioane lei de 
rulment, se poate da de Banca Naţională. S-ar putea da 100 milioane lei pentru 
rulment de Banca Naţională. N-ar fi pe termen lung. Nu s-ar da pentru investiţii. 
Nu se contrazice cu nimic principiile de bancă. 

Al. Ottulescu: Ca principiu: eu nu pot să mă pronunţ asupra unei chestiuni 
de felul acesteia, pe care am auzit-o abia ieri, la ora 11, şi am auzit-o tocmai în 
momentele acelea când se transmitea prin radio discursul dlui Mihai Antonescu, şi 
când toată lumea s-a strâns să-l asculte. Nici n-am putut citi atunci această 
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chestiune. Abia după prânz am luat cunoştinţă de ea, şi la ora 7 am şi fost convocat 
la domnul general Stoenescu, ca să discut chestiunea aceasta din punctul de vedere 
al finanţării. 

Dar, în conditiunile acestea, este greu de lucrat. 
I. Marinescu: Până miercuri avem timp. 
Al. Ottulescu: Da, până miercuri; dar domnul Mareşal îmi pune chestiunea 

acum. 
De aceea spun: întotdeauna, când se studiază o chestiune, trebuie ca de la 

început toată lumea interesată să participe în această discuţiune, şi să se facă o 
lucrare care să contină, să fie produsul unei colaborări comune. Nu trebuie ca 
cineva, în mod izolat, să lucreze fără ceilalţi şi pe urmă să-i consulte şi pe ceilalţi, -
adică să se reia de la capăt toată chestiunea. În felul acesta, se pierde multă vreme. 
Dacă într-o chestiune sunt mai multe instituţiuni, sunt mai multe autorităţi 
interesate, trebuie să examineze împreună de la început această lucrare. Apoi toată 
lumea ştie despre ce este vorba şi treaba merge mai repede. 

I. Marinescu: Am examinat-o cu P.A.R.I.D.-ul, cu Ministerul Agriculturii, 
care era poate interesat. .. 

Al. Ottulescu: Şi eu, care trebuie să dau 200 milioane, sunt interesat; fiindcă 
eu nu mă pot juca cu emisiunea băncii Naţionale. 

I. Marinescu: Este mai interesant să stabilim de la nceput conditiunile ... 
Al. Ottulescu: Nu poţi face nimic fără finanţare. 
I. Marinescu: O putem discuta într-o singură şedinţă. 
Al. Ottulescu: Ieri am primit hârtia aceasta. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci, v-am arătat care sunt principiile puse la baza 

contractului şi amendarea care am adus-o pe această chestiune. Dar nu trebuie să 
meargă discuţiunea luni de zile. 

I. Marinescu: Miercuri hotărâm într-un fel sau altul. 
Mareşal I. Antonescu: Deci: se va socoti media ultimilor cinci ani de 

producţie. 

I. Marinescu: Minus anii 1940 şi 1941, cari n-au fost ani buni. 
Mareşal I. Antonescu: Da. 
La bălţile, care se dau în exploatare, trebuie să se tăstreze dijma aceasta. 

Sunt obligaţi să plătească această dijmă. 
Dacă această dijmă putem s-o aplicăm şi la surplusul de producţie din acele 

bălţi, cu atât mai bine. Dacă fac rezistenţă pe această chestiune, mă mulţumesc la 
surplus cu o dijmă mai mică, nerăsturnând însă principiul ca surplusul să se împartă 
între noi şi ei, jumătate luând noi şi jumătate rămânând pentru export, care se va 
face cu autorizaţia noastră. Deci jumătate din surplusul de producţie merge pentru 
consumul intern şi Statul face ceea ce vrea el cu cealaltă jumătate a surplusului: îl 
dăm în consumaţie sau îl exportează. Acestea sunt principiile pe care le-am pus. 

I. Marinescu: La mare? 
Mareşal I. Antonescu: Vorbesc pentru bălţi. La mare venim la urmă. 
Trec la chestiunea cealaltă, a şcolilor şi a angajamentelor pe care le iau: în 

această privinţă rămân intacte principiile fixate. Noi trebuie să ne formăm în timp 
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pescarii de care avem nevoie. Ceea ce n-am făcut 46 ani, trebuie s-o facem în 
doi-trei ani de zile: să ne formăm pescari români la Dunăre şi Mare. 

Fără această operă, noi nu vom putea să ne asigurăm o producţie românească 
bună, pentru că suntem la discreţia inimicilor noştri, în special a inimicilor slavi, a 
bulgarilor şi lipovenilor de la Marea Neagră. Eu am fost şi la Constanţa şi am mers 
până la Balcic şi la Vama. Şi acolo au venit tot bulgarii, cu organizaţii de ale lor ca 
să organizeze pescuitul. N-am fost în stare, timp de 30 ani, cât am avut 
Cadrilaterul, ca să ne facem o organizaţie românească de pescuit. Am fost la 
Cavama, la Balcic şi m-am interesat de toată chestiunea. Ştiu ce reprezentau ei. 
Nimic românesc. Absolut nimic românesc. 

Din această cauză trebuie să păşim cât se poate de repede la realizări şi la 
formarea de pescari români. Ei au o vastă experienţă, câştigă în Marea Nordului, în 
această privinţă. Cunosc mai bine pescuitul, dar trebuie să ne formăm pescari 
români. 

Mai întâi trebuie să realizăm, cel puţin în ceea ce priveşte pescuitul, o dotare 
maximă cu toată aparatura necesară, ca să putem asigura conservarea şi sărarea 
peştelui în cele mai bune condiţiuni· deci frigorifere, vagoane frigorifere, vapoare 
pentru transport şi tot ce este necesar din aceste investiţii, care ne-au lipsit total, din 
care cauză economia noastră naţională a pierdut sute de milioane lei anul, dacă nu 
miliarde, fără să se aplice vreo sancţiune criminalilor, ori şi-au bătut joc de 
sănătatea poporului nostru. Nu ies din acest principiu. 

Până acolo am mers cu indignarea, încât îmi venea să pun mâna pe revolver 
şi să trag, atunci când vedeam cum se aruncă în Dunăre la Galaţi mii de kilograme 
de peşte stricat. Nimeni n-a plătit aceste pagube; le-a plătit neamul nostru, masa 
aceasta anonimă, pe spinarea căreia s-au făcut toate crimele. 

Pe urmă, chestiunea finanţării o voi discuta special cu domnul ministru al 
finanţelor, domnul guvernator al Băncii Naţionale şi domnul Finţescu. 

Dacă va cădea acest contract, îmi rezerv dreptul să aleg între a merge pe linia 
acestei inacţiuni totale sau a arenda aceste bălţi unor pescari români, cu 
angajamentele care se vor lua din partea celor cari au sabotat producţia. 

Anul trecut am dat P.A.R I D.-ului 11 R OOO.OOO lei, Anul acesta cât este 
prevăzut? 

Şt. Lascar: Noi rulăm aceeaşi sumă. 
Mareşal I. Antonescu: Şi mai aveţi încă o sumă. 
Şt. Lascar: Mai avem 40.000.000; avem fonduri constituite din beneficiile 

din trecut. 
Mareşal I. Antonescu: Cât primeaţi înainte? 
Şt. Lascar: Nici o sumă. 
Mareşal I. Antonescu: Vedeţi, domnilor! Şi cei cari sunt vinovaţi de 

greşelile trecutului mai îndrăznesc sfi critice. Eu în timp de război am făcut un pas 
mare înainte în producţie, distribuţie şi românizare. Suntem departe de ideal, dar 
totuşi, în aceste vremuri grele, am deschis drumuri noi pentru economia 
românească. Şi totuşi sunt nemernici cari sau îşi bat joc de aceste eforturi, sau ne 
critică. 
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lei. 

La Agricultură, cât aţi primit dv. acum şi cât primeaţi înainte? 
G-ral N. Stoenescu: Vă spun eu, domnule Mareşal: Am dat 560.000.000 lei. 
A. Pană: S-a angajat aproape întreaga sumă; au mai rămas vreo 120.000.000 

Mareşal I. Antonescu: Cât primea înainte Agricultura, în afară de buget? 
G-ral N. Stoenescu: Nimic. 
Mareşal I. Antonescu: Acesta este un efort făcut dintr-un buget de război, şi 

pentru Agricultură, şi pentru Comunicaţii, şi pentru Economia Naţională. Înainte 
nu se dădea nimic, nici măcar Armatei; nici răniţii nu erau îngrijiţi. 

Am să vă dau un caz: în războiul trecut un soldat a fost rănit şi a fost nevoie 
să i se amputeze ambele picioare; băiatul lui, în războiul acesta - vedeţi ce 
coincidenţă nenorocită - a fost şi el rănit şi i s-au amputat şi lui picioarele. Astăzi, 
băiatul are proteze şi poate să umble aproape ca orişicare altul, iar tatăl lui n-are 
nici astăzi protezele şi este purtat pe braţe ca un manechin, de 25 ani de zile. Aşa 
s-au îngrijit regimurile trecute de invalizii neamului. Am să public acest caz şi am 
să arăt: iată ce administraţie au făcut altădată cei cari critică astăzi. 

Eu, în timp de război, în condiţiile mult mai grele în care se duce războiul 
acesta, faţă de războiul trecut, realizez lucruri, pe care n-au fost capabili să le 
înfpptuiască cei cari critică. După o lună de război, în 1916, în Capitală totul era 
dezorganizat; nu mai funcţiona nici lumina electrică, nici apa. Comparaţi cu 
situaţia de astăzi, cu vremurile de criză prin care trecem şi cu prăpădurile naturale, 
prin care am trecut. 

Prin urmare, trebuie să cercetaţi dispoziţiunile referitoare la finanţare. Dacă 
acest contract nu ajunge să se încheie, domnul Pană trebuie să-şi ia răspunderea că, 
cu pescari români, va spori producţia de peşte. 

Vasăzică, miercuri să am soluţia definitivă scrisă şi iscălită de toţi. Cei cari 
nu sunt de acord să arate aceasta şi să iscălească şi ei. 

Să plecaţi totdeauna de la această iee: producţia trebuie sporită, iar nu să se 
copleşească lumea cu taxe şi impozite aşa cum facem acum. Trăim de pe unna 
sufocării naţiei cu impozite şi taxe puse asupra producţiei. Nu putem să ieşim din 
această situaţie şi să respirăm o altă atmosferă decât sporind producţia, făcând 
orişice sacrificii şi înlăturând resturile naţionaliste, pentru că mai naţionalist, mai 
român şi mai dezinteresat decât mine, desfid să se mai găsească cineva în Ţara 
Românească. 

I. Marinescu: Domnule Mareşal, în ceea ce priveşte executarea noilor 
acorduri comerciale şi de plăţi cu Germania, am făcut situaţia primului trimestru. 
Acordul n-are fixată o sumă globală; se prevăd numai 300.000.000 Reichsmark 
pentru petrol. Exportul nostru în acest trimestru a fost de 108.000.000 Reichsmark, 
din care numai petrolul reprezintă 76.000.000 Reichsmark. Trebuie să menţionez 
că, la export petrolul intră acum cu o valoare dublă faţă de anul trecut. 

Mareşal I. Antonescu: Noi am făcut convenţia trecută la preţuri speciale, 
pentru petrol şi păcură. Ei s-au angajat în schimb să ne dea armament tot la preţuri 
speciale. S-a urmărit compensarea? 
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I. Marinescu: Se pare că noi am fi primit mai mult annament decât petrolul 
fumizat. Am discutat şi am stabilit că compensarea să se facă în tot cursul 
contractului. S-a constatat apoi că este vorba aici numai de o chestiune de 
contabilizare, dar că în realitate conturile aproape s-au balansat. A fost o cantitate 
de armament care a fost contabilizată mai târziu. 

G-ral Gb. Dobre: Eu am dat toate datele. 
Mareşal I. Antonescu: Este un folos pentru ţara noastră să mergem înainte? 
G-ral Gh. Dobre: Acum s-a terminat. 
I. Marinescu: Nu, nu, continuăm. 
Mareşal I. Antonescu: Avem interes să continuăm? 
I. Marinescu: Aceasta depinde de planul de aprovizionare cu armament. 
Mareşal I. Antonescu: lată ce instrucţiuni vă dau: am discutat şi cu 

Reichsmareşalul Goring şi cu generalul Reinecke asupra unei idei, care mi-a venit 
de la Ministerul de Finanţe: să facem un cont special pentru armament; nu putem să 
dăm grâul, porumbul şi petrolul românesc, în schimbul armamentului. care se 
consumă pe câmpul de război, şi în interesul Germaniei şi al altor ţări, şi care nu 
constituie marfă de schimb pentru ţăranii noştri cari dau cereale. Ei dau o marfă, 
noi trebuie să le dăm altă marfă. 

Şi atunci, chestiunea aceasta trebuie discutată. Când s-a tăcut primul 
angajament în această direcţie, acela a fost mai mult un angajament politic decât 
economic. Noi nu eram angajaţi atunci în război alături de Germania, pentru o 
victorie comună. Astăzi, Ţara Românească nu mai poate fi sărăcită. Când facem 
atâtea jertfe, când ne vărsăm sângele pentru o cauză comună, trebuie să tratăm 
problema altfel şi s-o discutăm cu toţii şi pe toate feţele. 

Contractul care s-a încheiat atunci a fost antieconomic. Trebuia găsită o altă 
soluţie pentru plata armamentului. 

N. Răsmeriţă: Acordul este încheiat de domnul Slăvescu în martie 1940. 
Mareşal I. Antonescu: Nu mă mai preocup de cine l-a încheiat. Noi 

mergem înainte. Va veni o epocă, când vom discuta toate aceste lucruri; poate că 
va veni foarte târziu, ar fi chiar mai bine şi mai întelept să nu mai vie niciodată. 

Noi vom merge înainte pe această chestiune. Am spus şi Mareşalului Goring 
şi lui Ribbentrop şi lui Reinecke: Până unde merg eu să tot dau grâul, porumbul şi 
petrolul românesc, în schimbul armamentului care se consumă? 

Am dat grâu, petrol şi aur în schimbul muniţiilor. Aceasta puteam s-o facem 
atunci când ne înarmam împotriva intereselor germane. Atunci când domnul 
Slăvescu a încheiat acel contract, Germania avea impresia netă, - şi realitatea de 
atunci corespundea acestei impresii, - că ne înarmăm împotriva ei. Atunci, a luat 
produsele noastre, care valorau aur, ca să ne dea în schimb armament. Putem să 
mergem înainte pe această cale? 

Al. Ottulescu: Nu e bună. 
Mareşal I. Antonescu: Este în dezavantajul nostru şi pentru faptul că, la 

contul de armament, noi vom apare cu o cotă de armament mai scăzută, plătită cu 
petrol. 
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Deci, pentru această problemă, sunteţi avertizaţi toţi: şi Economia Naţională, 
şi Finanţele, şi Banca Naţională. 

M. Vulcănescu: Problema are şi un aspect monetar, care trebuie examinat cu 
toată atenţia. 

I. Marinescu: Exportul nostru de petrol pe primul trimestru a fost de 
76.000.000 Reichsmark, în timp ce importul de armament singur a fost de 
126.000.000 Reichsmark. 

Mareşal I. Antonescu: Nu mă interesează armamentul; mă intereseaz.ă că 
dau grâu şi petrol pentru el. Şi cu atât devine mai oneros acest contract, cu cât 
creşte volumul exportului de petrol, dictat de necesităţile războiului. Numai 
Neamul Românesc să suporte acest sacrificiu? Germania, care nu poate câştiga 
războiul fără petrolul nostru, nu trebuie să ne ajute? Deci, problema trebuie tratată 
deschis şi trebuiesc flcute studii şi la Economia Naţională şi la Finanţe şi la Banca 
Naţională. 

Nu mă interesează cât armament importăm. Dacă Germania are nevoie de 
armata şi de petrolul românesc, noi trebuie să suportăm numai cota-parte de 
armament, care ne priveşte. 

Dar, eu am dus chestiunea şi mai departe: sunt şi state care profită de pe 
urma acestui război, fără să facă sacrificii. Dacă bolşevismul se prăbuşeşte, toate 
Statele din Europa, chiar şi acc!lea care nu luptă, cum sunt Elveţia, Spania, 
Portugalia, Suedia, Bulgaria, chiar şi Italia, care nu contribuie pe câmpul de luptă 
cu o proporţie corespunzătoare de forţe, scapă de anarhie. Bulgaria s-a mărit şi, la 
adăpostul luptei pe care o ducem, se umflă, fără să vie cu vreo contribuţie. AI 
trebui deci ca toate ţările din Europa să fie obligate să contribuie la sacrificiile 
războiului. Dacă Germania nu poate impune acest punct de vedere ţărilor care nu 
iau parte la luptă, totuşi noi trebuie să arătăm că ea nu poate duce războiul fără 
petrolul nostru. Noi nu putem să luptăm fără armamentul pe care ni-l dă Germania, 
dar nici Germania nu poate să lupte, fără petrolul nostru. Atunci, cine suportă 
pagubele. 

Domnul Slăvescu când a încheiat acest contract, se găsea în alte condiţii 
politice decât astăzi. Eu am aruncat acum primele sugestii în această direcţie; 
trebuie să luptăm şi să perseverăm. Va veni domnul Clodius la Bucureşti. Până 
atunci chestiunea aceasta să fie foarte neted înfăţişată în scris. Neamul Românesc 
merge la ruină din această cauză şi eu nu pot să patronez această ruină. 

Trebuie să găsim şi aici o formulă ca şi pentru petrol. Poate că angajamentul 
pe care şi l-au luat Germanii referitor la petrol va avea rezultate reale. Va trebui 
deci, ca printr-o formulă oarecare să ni se dea posibilitatea să fim despăgubiţi 
pentru grâul şi petrolul date în schimbul armamentului. Cine despăgubeşte? 

lnvinsul, cu bani, sau în teritorii: iau un teritoriu şi-l administrez un număr de ani, 
până când mă despăgubesc; produc 3 kile la hectar, iau două kile şi le aduc în ţară 
şi una o las acolo. 

Cred că este destul de clar şi de complet ceea ce am spus eu. 
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Acum, ce am spus eu lui Reinecke, până când vom ajunge la un acorc în 
această privinţă. Dacă pentru un fleac ca acesta, pierdem luni de zile cu discuţiile, 
dar pentru o problemă mai importantă, cât vor dura tratativele? 

Atunci, i-am spus d-lui Reinecke să se gândească foarte serios, pentru că 
ţăranul şi muncitorul din regiunea petroliferă şi din regiunile noastre industriale 
sunt în lipsă. Vă spuneam la un moment dat că n-avem destulă încălţămite şi 
îmbrăcăminte pentru aceşti muncitori. Eu mâncare pot să le dau - aşa i-am spus 
dlui Reinecke, dar îmbrăcăminte şi încălţăminte, nu. Şi f3ră aceasta nu pot să 
lucreze. Te rog să pui problema Mareşalului Goring, fiindcă problema aceasta se 
pune şi în materie de petrol şi în industria noastră şi pentru ţăranul care va produce. 
Acestora, noi trebuie să le dăm ceea ce au nevoie. 

Deci, să nu schimbăm cu ei aur cu annament. Ei trebuie să ne dea cota-parte, 
necesară ca să intervenim în ajutorul regiunilor petrolifere şi industriale; să putem 
da oamenilor: bocanci, postav, pânzeturi. Aceeaşi problemă se pune în toate 
regiunile. 

Deci, este o chestiune, pe care am tratat-o cu Reinecke. Reinecke şi-a luat 
notă şi o va discuta cu Filhrer-ul. l-am mai spus: veţi produce criză de muncă în 
Ţara Românească, pentru că producătorul n-are contravaloarea muncii lui. Şi 

aceasta este o chestiune esenţială în eforturile pe care Gennania le face. 
I. Marinescu: Dacă ţinem socoteală de schimbul de mărfuri, între noi şi 

Gennania, soldul este în favoarea noastră. Am exportat cu 32 milioane Reichsmark 
mai mult, decât am primit. 

Mareşal I. Antonescu: Dacă v-aţi pus în acord cu Neubacher? D-sa spune 
că noi suntem debitori. 

I. Marinescu: Dacă ţinem socoteală şi de annament. 
Mareşal I. Antonescu: Am exportat mai mult? 
I. Marinescu: Dacă adăugăm annamentul situaţia se ranversează. Am 

importat de 76 milioane Reichsmark plus annament de 130 milioane. Dar, în 
realitate, nu tot acest armament s-a importat. Dar s-a contabilizat. Eu vă spun 
situaţia la 31 decembrie. 

Mareşal I. Antonescu: În privinţa aceasta, am spus g-ralului Dobre: nu 
consider oa anmum.mt tn;iciiud î11 lkl>itul nostru dt:finitiv, decâl armamentul intrat in 
ţară. Pe acesta îl contabilizăm, pentru că noi am mai avut armament comandat în 
Germania şi a fost luat pentru nevoile armatei germane. Şi atunci, se poate 
întâmpla iarăşi ca şi acest armament, contabilizat ca annament românesc după 
comenzile făcute în Germania, să fie în realitate un armament care să treacă apoi în 
serviciul armatei germane. 

Într-o situaţie, dată de generalul Dobre, am văzut că una din comenzile 
noastre a trecut la germani şi atunci a fost totuşi trecută de Neubacher în contrul 
nostru. 

G-ral N. Stoenescu: Dacă sunt plătite, nu le pot lua germanii. 
Mareşal I. Antonescu: Le-au luat. 
G-ral N. Stoenescu: Plătite? 
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Mareşal I. Antonescu: Ce înţelegeţi prin plătite? Sunt prin clearing. Noi am 
avut comenzi în fabrici, lucrările au fost supravegheate de comisiunea noastră; se 
lucra pentru noi; unele au fost rec,~pţionate. lnsă apoi, au fost luate ... 

G-ral Gh. Dobre: Şi încărcate în vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Şi sunt trecute apoi în contul debitor al nostru, şi 

contul este în defavoarea noastră după teoria d-lui Neubacher. Dar noi nu suntem 
senegalezi. 

Trebuie să lucraţi strâns pe această chestie, împreună cu dl. general Dobre. 
I. Marinescu: Da, domnule Mareşal. În principiu, importul gennan în acest 

trimestru s-a executat într-o cantitate acceptabilă, - pentru particulari. Două 

categorii sunt care au fost sub media cerută: 25% coeficientul. În acestea sunt 
colofoniul, oţeluri nobile, oxid de mangan şi de mercur. 

Cartofi şi sămânţă trebuia I OOO de tone. Sunt 420 comandate; au intrat 258 
de tone în ţară din întreg contingentul. Suntem în deficit în ce priveşte untura de 
peşte, sămânţa de in. Am făcut comenzi pentru minereu de fier. În ce priveşte 
cauciucul: din 60.000, au intrat I O.OOO efectiv. 50.000 sunt pe drum. Restul este în 
curs de executare. 

În ce priveşte execuţia importului pentru autorităţi, ea este mai ridicată, în 
afară de unele produse pentru care contractele trebuiau să treacă înainte prin 
licitaţie publică şi să se supună unei serii întregi de formalităţi. Am rugat pe 
dl. ministru Stoenescu ca să facă un proiect de lege, prin care să simplifice situaţia. 

G-ral N. Stoenescu: S-a făcut pentru toată lumea. 
I. Marinescu: Atunci vom putea trece la comenzile de Stat. 
Deci, ca şi la particulari, pentru primul trimestru execuţia aceasta este 

normală, cu excepţia a 2-3 articole, care nu sunt însă de prea mare necesitate. 
Mareşal I. Antonescu: Intră aici şi Guido Schmidt? 
G-ral Gh. Dobre: Nu. 
I. Marinescu: Numai în cadrul ministerelor economice ... 
G-ral Gh. Dobre: Şi din minereurile de fier n-a venit. 
I. Marinescu: Da. 
Mareşal I. Antonescu; Cocsul? 
I. Marinescu: O parte este pe drum; o parte, oprită prin diferite porturi. 
Mareşal I. Antonescu: Zagel-ele? 
I. Marinescu: O parte au venit. Numai minereul de fier şi oţelurile nobile 

n-au venit. 
G-ral Gh. Dobre: Ei aşteaptă crom şi molibden. 
I. Marinescu: Am dat ordin. Dar şi acolo m-am lovit de Legea licitaţiei 

publice: nu pot da fără licitaţie. Dar este numai un singur cumpărător. Cum pot să 
fac licitaţie? Comisiunea a spus că nu este valabilă licitaţia şi că trebuie făcută o a 
doua licitaţie. 

De aceea, am hotărât să dau cromul, rămânând ca formalităţile de preţ să se 
facă în urmă. Şi l-am dat. aşa că este rezolvată şi chestia cromului. 

Mareşal I. Antonescu: Să nu cazi şi d-ta în vinele pentru care am trimis la 
Justiţie pe alţii: au ordonanţat sumele, după ce s-au făcut cheltuielile, după ce au 
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făcut cheltuielile neaprobat. Nu suntem într-un regim normal, dar trebuie să ieşim 
din această situaţie. Ce este cu Legea contabilităţii? 

G-ral N. Stoenescu: Vorbiţi de legea cea mare? 
Mareşal I. Antonescu: Aceea este modificată acum. Dacă se cere ca 

operaţiunea să se facă prin licitaţie publică şi nu este decât un singur vânzător sau 
nu este decât un singur cumpărător, c:e facem? 

M. Vulcănescu: După legea actualmente în vigoare, au voit să lucreze dacă 
motivează. 

Mareşal I. Antonescu: "Ofil, Ofir." Ce este cu aceasta? 
I. Marinescu: Este vorba de colectarea lânei. Dvs. aţi hotărât ca colectarea 

lânei să se facă de sindicatele agricole. Dar v-am rugat, la 11 martie să încuviinţaţi 
să fac un Oficiu, aşa cum s-a făcut O.R.A.P.-ul, O.D.E.S.F.E.R.-ul. 

Mareşal I. Antonescu: Ei spun că se va scumpi produsul. 
I. Marinescu: Nu. 
Am vorbit cu dl. general Dobre, care este de acord, ca să încredinţăm 

fabricanţilor ... 
Mareşal I. Antonescu: De ce să scoateţi sindicatele agricole, dacă au lucrat 

în trecut? 
I. Marinescu: N-au organizaţie. N-au făcut ei. 
Mareşal I. Antonescu: Totuşi, când au fost lăsaţi să facă, au făcut. Anul 

trecut au fost împiedecaţi şi n-au făcut. 
I. Marinescu: N-au fost împiedecaţi. 
Mareşal I. Antonescu: Sindicatele agricole se plâng că nu sunt lăsate să 

colecteze lâna. 
Le-am arătat obiecţiunile care mi s-au adus: că lâna colectată prin sindicatele 

agricole este proastă, este udată, este cu urină, arc nisip, e murdară, pentru că n-au 
sindicatele agricole organizaţia necesară. 

A. Pană: Lâna este recepţionată de organele fabricelor, care refuză lâna 
proastă. 

Mareşal I. Antonescu: N-avem voie să refuzăm lâna, căci avem lipsă de 
lână. 

A. Pană: Lâna a fost recepţionată de fabrici. Nu este exactă această 

afirmaţie. 

Mareşal I. Antonescu: Mi-a spus mie dl. Mareş. 
Dar s-a refuzat să se recepţioneze lâna? Suntem noi într-o situaţie de a putea 

refuza lâna? 
A. Pană: Nu. Dar trebuie făcut un scăzământ. 
Mareşal I. Antonescu: Nu se poate aşa. Trebuie să luaţi măsuri ca să nu se 

strice lâna, căci atunci se distruge avuţia naţională şi veţi face şi dvs. din lână 
proastă, stofă de calitate proastă. Şi tot noi păgubim, pentru că dacă facem ştofe de 
calitate proastă, soldatul rupe haina mult mai repede. Câştigă unul, dar plăteşte 
masa întreagă. 

Deci, avem tot interesul ca lâna să nu fie lăsată să fie stricată: că aceşti 
oameni cari aduc lâna, să nu o aducă plină de urină şi de nisip. Să nu se mai facă 
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aceasta. Acei cari vor să facă oficiul, spun că se organizeazA cu organe de colectare 
la teren şi nu vine lâna până la fabrică. De ce să vină lâna până la fabrică, - pentru 
ca pe unnă s-o refuze? 

A. Pană: Nici lâna nu vine până la fabrică, fără ca să fie recepţionată la 
origine de organele fabricei. Numai excepţional se primeşte direct la fabrică şi 
numai de la elementele în care fabrica are încredere. De exemplu, noi trimitem lâna 
direct la fabrică şi totdeauna ne-a fost primită. Vorbesc de trecut. Pe câtă vreme, nu 
tot aşa se poate întâmpla cu micul producător, care nu recoltează lâna în condiţiuni 
bune, încât ea vine cu corpuri străine mai multe. 

Mareşal I. Antonescu: Nu mai facem procesul acestei chestiuni. Dar este 
cât mai bine şi cât mai în interesul economiei naţionale, ca să avem toată lâna, toată 
producţia de lână şi să nu mai pierdem timpul şi să obţinem lâna în condiţiunile 
cele mai bune. Deci, trebuie să găsim această soluţie. 

Ţin să vă pun la curent cu o altă chestiune, în legătură tot cu această 
problemă. A venit la mine dl. Manolescu-Strunga, care s-a oferit să organizeze un 
mijloc pentru colectarea lânei. Cu această ocazie, mi-a spus d-sa, trebuie să sporim 
producţia lânei, prin obţinerea unei oi de calitate superioară. 

I-am răspuns: dar de ce n-o face Ministerul Agriculturii? Mi-a spus: da, însă 
este divergenţă de păreri. Institutul Zootehnic, prin dl. Radulovici, este pentru 
selecţionare, ceea ce face ca problema să meargă foarte încet. Ei vor să aplice însă 
sistemul prin încrucişare, care dă rezultate mult mai mari. 

Eu ascult toate problemele, domnule Pană, şi stau deasupra tuturor, pentru că 
n-am nici un interes: n-am nici oi, n-am nici moşie, n-am nici fabrică, n-am nici 
acţiuni, n-am nimic. Deci, sunt pe deasupra tuturor şi pot să le ascult pe toate. 

Mi-a spus deci, că sunt două sisteme de îmbunătăţire a rasei: prin 
selecţionare - cum vrea Institutul Zootehnic - şi prin încrucişare, cum vor 
dumnealor. Mi-a adus statistici gennane, în care mi-a arătat cum germanii au 
îmbunătăţit rasa oilor prin acest sistem şi cât a câştigat economia naţională, sub 
raportul cărnii, al laptelui, al lânei. 

N-am dat nici un răspuns dlui acestuia, decât i-am spus: nu văd de ce, dacă 
sunt două sisteme, să nu le aplicăm pe amândouă: lăsăm Ministerul Agriculturii să 
lucreze prin selecţionare, va da un rezultat - şi facem alături şi o societate care să 
lucreze prin încrucişare - şi vom avea un alt rezultat. Lucrăm în ambele feluri, ca 
să vedem realitatea. Suntem datori să facem această experienţă. 

Vă dau în discuţia dvs. această problemă. De aceea am şi pus-o acum. Eu nu 
am de protejat pe nimeni: nici pe dl. Manolescu-Strunga, nici pe fratele meu, nici 
pe tatăl meu, pe nimeni. Însă, este o idee care mi se prezintă şi care trebuie să fie 
aplicată, în materie de colectare a lânei. Chestiile mărunte, discuţiile pe detalii, 
doar suntem de rasă latină, discuţii infinite, nu mă interesează. Ci mă preocupă ce 
facem pentru că să soluţionăm această problemă. Nu este de ajuns numai să 
discutăm, ci trebuie să găsim o soluţie imediată. 

Anul acesta, se va merge pe chestiunea colectării cu sindicatele agricole şi 
vom vedea ceea ce va da. 
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În ce priveşte organizarea colectării lânei pentru viitor şi îmbunătăţirea raS!i 
oilor, chestiunea aceasta trebuie discutată şi trebuie realizată pe regiuni, ,u 
începere din anul viitor, asigurând producţia cea mai bună. 

A. Pană: Domnule Mareşal, ... 
Mareşal I. Antonescu: Ascultă, domnule Pană, până când termin. 
A. Pană: Mă iertaţi că vă întrerup, dar vi s-a prezentat chestiunea comple;t 

falsă. 
Mareşal I. Antonescu: Îmi spui după ce termin eu. D-ta eşti nerăbdător. Se 

poate să mi se fi prezentat complet fals, dar am şi eu capul meu, am şi eu 
experienţa mea, nu sunt un om care să nu pot pricepe şi să nu pot judeca. 

A. Pană: Noi suntem de acord cu dl. Manolescu-Strunga, însă ... 
Mareşal I. Antonescu: Vă supun dvs. chestiunea aceasta, pentru ca s-o luzţi 

în discuţie. După ce îmi veţi prezenta argumentul dvs., voi decide. 
Deci, chestiunea are două laturi: o chestiune de principiu, care trebue 

discutată şi o veţi face într-o lună două, este chestiunea îmbunătăţirii lânei şi ras!i 
oilor şi este o a doua chestiune, de execuţie imediată, colectarea lânei însă, nu mii 
avem timp. În curând începe tunsul oilor şi nu mai putem până atunci să ne 
organizăm pe alte baze. Trebuie să mergem cu organizaţiile existente şi acestea 
sunt sindicatele agricole. 

Deci: Armata să se foloseascft de mijloacele pe care le are şi, împreună cu 
sindicatele agricole, să ia toate măsurile, pentru ca lâna să fie tunsă fără a se da 
vreo posibilitate de a se strecura lână udată, murdară, plină de nisip. Acestea sunt 
procedeele care se întrebuinţează ca să vândă Statului, armatei, nisip şi nu lână! În 
felul acesta îşi îmbracă aceşti ticăloşi copiii lor, cari merg la război dezbrăcaţi sau 
îmbrăcaţi cu ştofe proaste. 

Prin urmare, aşa se va lucra pentru anul acesta. 
Pentru anul viitor: avem 14 luni înainte, aveţi deci, timp destul să-mi 

propuneţi soluţii definitive dvs. împreună cu Ministerul Agriculturii, cu Ministerul 
de Finanţe, cu Banca Naţională, cu toţi cei interesaţi. Cu toţii băteţi-vă şi cu 
ciomegile - dar pentru anul viitor, pentru organizarea de viitor. Pentru anul acesta 
însă, trehuie lucrat cu 11rgentit N11 putem să mai sUim cie acum înainte două-trei 
luni, ca să ne organizăm. 

Vă rog să luaţi notă, ca să nu rămână lucrurile moarte, cum au rămas cu 
această chestiune până acum. 

A. Pană: Vreau să vă complectez o informaţie. Am întrebat pe dl. Mareş, 
care este organizarea Uniunii Sindicatelor Agricole? 

Mareşal I. Antonescu: Nu ma.i intrăm în aceste detalii. 
A. Pană: N-au decât două sindicate agricole pe ţară. Există Uniunea, dar nu 

există sindicatele. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta eşti în luptă cu ele. Dar să plecăm de la stările 

de fapt de astăzi. Poate dl. Garoflid să fie aşa cum este. Dar pe mine nu mă 
interesează din câte elemente este compusă Uniunea. Ştiu că anul trecut, fiindcă a 
fost exclusă Uniunea, nu s-a putut face colectarea. 

A. Pană: Ea a făcut-o. 
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Mareşal I. Antonescu: De ce lipseşte atunci lâna? 
A. Pană: Lipseşte ca şi grâul acum. Dl. ministru Constantin n-a putut 

constata decât o anumită cantitate de grâu, care este sub realitate. Anul trecut, când 
era Uniunea Sindicatelor, n-a putut face colectarea, pentru că nu a existat 
constrângerea care trebuie să existe pentru orice colectare. Pentru o buni colectare 
trebuie să intervină şi autoritatea, şi Armata. Altfel, nu se poate face. Or, nici 
Oficiul, nici sindicatele agricole n-au jandarmi, ca să colecteze lâna fol$lt. Lucrul 
acesta trebuie să se facă în anu I acesta. 

Mareşal I. Antonescu: Colectarea trebuie să se facă la tunsul oilor. Atunci 
să se urmărească câte oi sunt şi să se oprească mişcarea oilor dintr-un judeţ În altul. 

A. Pană: La tunsul oilor trebuie să fie şi un reprezentant al autorităţii. 
Mareşal I. Antonescu: Sigur. 
A. Pană: Oile însă trebuie lăsate să se deplaseze, ca să poată fi hrănite. 
Mareşal I. Antonescu: Da; însă trebuie urmărită deplasarea lor. 
Trecem mai departe: ·'Valorificarea fructelor." 
N-am văzut lucrările, dar chestiunea nu este aşa urgentă. 
I. Marinescu: S-a hotărât. Aţi aprobat. Am dat autorizaţiile cuvenite. A 

comandat l.N.C.O.O.P.-ul două unităţi. 
A. Pană: Chestiunea este în lucru. 
Mareşal I. Antonescu: Chestiunea este numai îndrumată; trebuie însl 

perfecţionată şi dezvoltată. 

A. Pană: La anul vor putea fabrica, numai fabricile Statului, 400 vagoane de 
marmeladă. 

Mareşal I. Antonescu: Adică anul acesta. 
A. Pană: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă nu aveţi altceva, faceţi marmeladă din 

morcovi, din dovleac, din orice. Marmelada din dovleac este foarte bună. De aceea 
cultura dovleacului trebuie dezvoltată. Această mannelată este foarte hrănitoare şi 
foarte bună. Dacă nu aveţi fructe, faceţi marmeladă din orice se poate. 

Trebuie rezolvată problema zahărului. Lucrul care ne-a ajutat foarte mult a 
fost zahărul. 

Cum mai merge cu desfacerea marmeladei, domnule Minescu? 
Gh. Minescu: Potrivit. 
Mareşal I. Antonescu: I.N.C.O.O.P.-ul nu-şi poate desface acum cantitatea 

de marmeladă pe care o are, fiindcă, prin propaganda făcută de noi şi prin ajutorul 
dat populaţiei, toată lumea s-a aprovizionat, toţi şi-au făcut sau şi-au cumpărat 
marmeladă. Aşa că nu mai cumpără deocamdată. Mi-e frică să nu se piardă 

calitatea. 
Gh. Minescu: Tratez În Elveţia. 
G-ral C. Constantin: Vom reduce cantitatea de zahăr şi atunci se va căuta 

mai mult marmelada. 
Mareşal I. Antonescu: Nu se poate. Marmelada serveşte pentru un scop şi 

zahărul pentru altul. 
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G-ral C. Constantin: Dacă vindem marmeladă, însemnează că vindem 
zahăr, fiindcă 50-60% din ea este zahăr. 

Mareşal I. Antonescu: Nu mă interesează acest calcul. Ceea ce urmărim noi 
este ca să hrănim populaţia. Vânzarea zahărului, aceasta nu mă interesează. Eu 
urmăresc să hrănesc populaţia. 

G-ral C. Constantin: N-avem zahăr. Până la noua recoltă, sunt redus la 500 
vagoane. 

Mareşal I. Antonescu: Problema marmeladei se pune primăvara şi toamna. 
Deci trebuie să producem şi pentru la anul maximum de fabricaţie de 

marmeladă. Dv. trebuie să interveniţi pe piaţa cu zahărul, pentru ca la anul viitor 
populaţia să aibă ceea ce îi trebuie în această privinţă. 

Eu nu fac calculul cât zahăr intră la marmeladă. Eu vreau să hrănesc 

populaţia. Eu vă dau principiul, pe care dv. trebuie să-l executaţi. Anul trecut, 
pentru că am fost ascultat în această privinţă, la compartimentul acesta, din acest 
punct de vedere, avem acum o situaţie destul de bună. Mult mai bună decât a fost 
în timpurile normale; infinit mai bună decât a fost în timpurile normale. Atunci nu 
exista un vagon de marmeladă făcut de Stat. 

Gh. Minescu: Astăzi avem 160 vagoane, făcute numai de noi. 
Mareşal I. Antonescu: Şi anul acesta trebuie să avem marmeladă. 
G-ral C. Constantin: Eu am 30 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Vedeţi, deci care este situaţia: de unde înainte nu 

exista nimic, astăzi, vasăzică în timp de război, avem 190 vagoane făcute numai de 
Stat. 

A. Pană: Deosebit de ceea ce mai are Ministerul Agriculturii, care însă nu 
poate face faţă, nu poate satisface cererile de manneladă, care îi sunt adresate. 

Mareşal I. Antonescu: Dar I.N.C.O.O.P.-ul cum de n-o poate desface? 
A. Pană: A noastră e mai bună decât a I.N.C.O.O.P.-ului. Aceasta este 

explicaţia. (Râsete). 
I. Marinescu: Să facem expertiza. (Ilaritate). 
Mareşal I. Antonescu: Bine că mai şi râdem, domnilor. 
În orice caz, trebuie să mergeţi pe linia aceasta, pentru că a dat rezultate 

bune. Cu zarzavaturi uscate, cu marmelada suficientă, reuşim să facem faţă 

nevoilor. De aceea, mergeţi pe linia aceasta, continuaţi, pentru că în felul acesta 
putem veni în ajutorul populaţiei în momentele grele ale pieţii, adică în lunile 
aprilie-mai şi octombrie-noiembrie. În aceste luni trebuie să intervenim masiv pe 
piaţă cu zarzavaturi uscate, cu paste făinoase, cu marmeladă, pentru că atunci este 
criză de producţie; este trecerea de la un sfăr~it de producţie la un început de 
producţie şi în această perioadă se produce o criză şi criza aceasta trebuie s-o 
dominăm la anul, nu vreau să mn i am în octombrie şi noiembrie situaţia de anul 
acesta, pe care am avut-o din cauză că n-am fost prevăzători din acest punct de 
vedere. Eu am fost - personal - dar n-am fost ascultat. 

Gh. Minescu: Domnule Mareşal, pentru înlesnirea introducerii consumului 
de marmeladă: n-ar fi cazul ca domnul ministru de Finanţe să accepte ca taxa de 
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4% să se plătească o singură dată, pentru ca să mă pot duce cu marmelada la 
mahala? 

Mareşal I. Antonescu: Mi s-a spus că dacă trece pe la două-trei cooperative, 
se pune de trei-patru ori taxa de 4% pe aceeaşi cantitate vândută. Dar aceasta este o 
operaţie absurdă. Şi la fel se petrec lucrurile şi cu felul ţăranului, şi cu alimentele 
stricte necesare! Dar, în felul acesta, se scumpesc lucrurile de strictă necesitate la 
infinit. 

G-ral N. Stoenescu: În ace:.t mod, se elimină intermediarul. 
Mareşal I. Antonescu: Am eliminat intermediarul şi a apărut taxa de 4%. 
G-ral D. Popescu: Şi la cereale, tot aşa. 
Mareşal I. Antonescu: Acesta este intermediarul cel mai groaznic, care a 

apărut: 4%! 
G-ral N. Stoenescu: Din cauza acestei taxe, se suprimă intermediarul. 

Astfel, I.N.C.O.O.P.-ul nu mai lucrează prin intermediari, ci lucrează singur. 
Mareşal I. Antonescu: Dar veţi vedea că se plăteşte de mai multe ori taxa 

de4%. 
Gh. Minescu: Sigur că da. O cooperativă, care este o unitate aparte, este 

separată, trebuie să plătească şi ea 4%; cooperativa aceasta nu este ca o sucursală a 
mea, ci este o instituţie inde pendentă. 

Mareşal I. Antonescu: Şi atunci plăteşte şi ea încă o dată 4%, pe acelaşi 
articol. 

Eu spun: un articol, pentru care s-a plătit odată această taxă - un articol de 
consumaţie, de mare consumaţie, alimente, îmbrăcăminte - să nu plătească decât o 
singură dată 4%. Acesta este principiul. 

G-ral N. Stoenescu: Dar tot acest 4% merge pentru necesităţile războiului. 
Gh. Minescu: Trebuie luată această măsură, ca să se poată introduce acest 

articol. 
G-ral C. Constantin: La grâu ... 
G-ral N. Stoenescu: La grâu, este aplicată această măsură: se plăteşte o 

singură dată. 

Mareşal I. Antonescu: Am aici o notă, în contra I.N.C.O.O.P.-ului. N-am 
timp acum, o s-o discutăm altădată. 

Se cumpără vagonul de porumb cu 90.000 şi ajunge la 140.000 la 
cumpărător. 

Gh. Minescu: A fost porumb uscat artificial. Mi-a spus domnul Şeicaru. 
Mareşal I. Antonescu: Pe tema aceasta - porumb uscat artificial - putem 

ajunge atunci la orice preţ. 
Gh. Minescu: Nemţii plătesc 140.000 lei, dacă este uscat artificial. Or, 

diferenţa dacă realizăm această operaţie, intră direct în casa Statului. Aşa că n-am 
interes să intervin. 

Mareşal I. Antonescu: Sunt unii oameni, cari se tot plâng ... 
G-ral C. Constantin: Diferenţa intră în casa Statului, dar nu se poate 

impune atât, nu se poate ridica atât, încât să se scumpească pâinea. 
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Gb. Minescu: Nu câştigăm noi, I.N.C.O.O.P.-ul, absolut nimic; dar să nu 
mai piardă Statul mereu. 

Mareşal I. Antonescu: Am constatat că oficiile conduse de Stat, scumpesc 
viaţa. Şi în exemplul acesta, la fel. Mi se arată cum s-a urcat preţul: porumbul de la 
90.000, prin intermediul I.N.C.O.O.P.-ului, a ajuns 140.000 lei vagonul de 
consumator. Aşa mi s-a arătat într-un memoriu. 

Gh. Minescu: Vă rog să-mi daţi să examinez memoriul acela. Se găseşte cu 
12,50 lei porumb, adus în Bucureşti, la preţul maximal. Nu s-a scumpit cu nimic. 
Trebuie văzută toată chestiunea. 

Mareşal I. Antonescu: Vei lua atunci d-ta nota aceasta. 
Mai este şi chestiunea lânei aici, pe care mi-o semnalează şi domnul care 

mi-a dat această notă. 
Ce este cu asigurările agricole? Domnul Dănulescu vrea să facă asigurările 

agricole. Domnul Mareş îmi spune că chestiunea nu trebuie acum. 
Chestiunea trebuie făcută de Ministerul Agriculturii. 
A. Pană: Muncitorii agricoli ... 
Mareşal I. Antonescu: Pentru muncitorii agricoli, sunt de acord că trebuie 

să facem ceva ca să-i asigurăm. 
Din ce cauză? Din cauză că aceşti muncitori agricoli nu sunt ajutaţi de 

nimeni; sunt lăsaţi la discreţia soa11ei. Dacă muncitorul agricol se îmbolnăveşte, el 
nu-şi mai poate face munca lui. De aceea, trebuie şi el să fie ajutat la asistenţa 
socială, pentru că el nu este asigurat la Asigurările Sociale. 

Trebuie găsit mijlocul prin care să ieşim din această situaţie. Îmi este 
indiferent cine va face lucrul acesta: Asigurările Sociale, Ministerul Muncii, 
Ministerul de Domenii. Dar trebuie să se facă ceva. Trebuie să ne gândim serios la 
această problemă, la problema muncitorului agricol în Ţara Românească. Avem o 
minoritate de 160.000 muncitori industriali şi avem apoi o majoritate de muncitori 
agricoli, aceea pe cari îi formează ţăranii noştri, cari sunt la discreţia tuturor bolilor 
care distrug. Mai cu seamă a tuberculozei. Avem tuberculoză în Făgăraş, Braşov, 
Teleorman, Mehedinţi, Câmpulung, Dâmboviţa, Prahova. Nu putem să lăsăm să 
mai dureze această situaţie. Ei se îmbolnăvesc şi mor, pentru că Statul nu poate 
fact: totul. De acct:a ne trebuit: uu regim 1.k usigur111't:, cure sa 11c usigutt şi 

posibilitatea însănătoşirii naţionale. 
A. Pană: Avem la Ministerul Agriculturii un proiect gata. Am să vi-l prezint 

săptămâna viitoare. 
Mareşal I. Antonescu: Eu încă o dată spun: Mi-e indiferent cine îl face, dar 

trebuie să se facă. Vreţi să-l faceţi dv., la Ministerul Agriculturii, foarte bine; să 
rămână atunci domnul doctor Dănulescu numai cu asigurările lucrătorilor de la 
oraşe. 

Domnul Mareş spunea că nu este acum momentul să facem această reformă. 
A. Pană: Eu nu sunt de părerea domnilor Mareş şi Garoflid în această 

privinţă. 

Mareşal I. Antonescu: Domnul Garoflid susţine şi interesul general, dar de 
multe ori apără şi interesele personale. Domnia-sa are meritul realizărilor pe care 
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le-a făcut în agricultură, dar eu vreau ca oamenii să stea deasupra intereselor lor 
personale şi să susţină numai ceea ce este în interesul colectivităţii. Marile mase 
populare, care au fost exploatate de la fanarioţi şi până astăzi - şi fanariotismul 
continuă - trebuiesc scoase de sub teasc, ca să aibă posibilitatea să trăiască şi să 
respire. Spun aceste lucruri fără să fiu un demagog, pentru că eu ştiu să plesnesc pe 
ţăran dacă este obraznic, dar ii re«;unosc drepturile. Aşa am procedat şi cu soldaţii. 
Eu sunt cel mai bun părinte al celui care îşi face datoria, dar sunt duşmanul cel mai 
aspru al aceluia care nu şi-o face. 

Ce este cu presele pentru ulei? 
G-ral N. Stoenescu: S-a te1minat ancheta. 
Mareşal I. Antonescu: Se spune aici că a intervenit domnul Iordan, care 

este interesat. 
G-ral N. Stoenescu: Domnul Iordan este directorul Oficiului Uleiurilor. 
Mareşal I. Antonescu: Eu am pus o rezoluţie: În politica economică, un Stat 

trebuie să ştie să piardă, ca să-şi dezvolte producţia. Ştiu că s-au făcut erori în ceea 
ce priveşte presele acestea. 

G-ral N. Stoenescu: Noi nu ne atingem de teascuri. Presele ţărăneşti nu sunt 
ale ţăranilor. 

Mareşal I. Antonescu: Să-mi arătaţi câte prese ţărăneşti sunt în Ţara 

Românească. 

G-ral N. Stoenescu: Am aici rezultatele unei anchete făcute la 313 prese 
ţărăneşti. 

Mareşal I. Antonescu: Numai atâtea sunt toate? 
A. Pană: Sunt peste I OOO de teascuri şi 500 prese ţărăneşti. 
Mareşal I. Antonescu: Ţăranii câte au din acestea? 
A. Pană: Propriu-zis, ţăranii n-au nici teascuri nici prese. Aşa cum se 

întâmplă cu morile şi presele de uleiuri apar\in unor surtucari. Ţăranul merge la 
presă să-şi facă ulei, aşa cum merge la moară să-şi facă mălai. 

Pe noi ne interesează ca ţăranii să aibă ulei. 
Mareşal I. Antonescu: Şi pe noi ne interesează să-i antrenăm pe ţărani în 

viata economică. 
A. Pană: Tocmai că această burghezie este ieşită tot dintre ţărani. 
Mareşal I. Antonescu: Ce am spus eu anul trecut, domnule Pană? Am arătat 

că trebuie să ajungem la industrializarea produselor agricole; să formăm această 
burghezie ţărănească, de oameni înstăriţi, cari să întemeieze ateliere sau mici 
fabrici pentru pălării, ghete sau opinci. Aceasta este burghezia pe care vrem s-o 
formăm şi s-o înstărim acolo la ţară. Dacă ei încep cu prese sau cu mori, eu închid 
ochii asupra unor oarecari nereguli care se fac, tocmai ca să dezvolt aceste 
activităţi. Ţăranii să intre în viaţa economică, cu posibilităţile lor, industrializându-şi 
produsele. 

Deci, în soluţia pe care o daţi, să ţineţi socoteala totdeauna de rezoluţia pe 
care am dat-o. 
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G-ral N. Stoenescu: Îmi permit să vă prezint situaţia actuală, pentru că este 
necesar să aveţi unele elemente. Repet: presele ţărăneşti nu sunt în proprietatea 
ţăranilor. 

Mareşal I. Antonescu: Dar cine le are? 
G-ral N. Stoenescu: Sunt orăşeni, comercianţi, avocaţi dacă vreţi. 
I. Marinescu: Domnul Rizescu-Brăneşti are două. 
G-ral N. Stoenescu: Nu-i acuză nimeni dacă nu sunt ţărani. 
În al doilea rând, din ancheta făcută la 3 I 3 prese rezultă că preţul mediu al 

actualelor instalaţii - cumpărate mai de mult - este de 800.000 lei fiecare, iar 
beneficiul net realizat este de 500.000 lei pe an. În această materie, n-are nimeni 
nici o documentare statistică, în afară de Ministerul Finanţelor. 

Care este consecinţa? Proprietarii de prese ţărăneşti câştigând aşa de mult, 
cumpără pe sub mână sămânţă de floarea-soarelui şi o plăteşte cu 160.000 lei 
vagonul, în loc de 124.000 lei şi fabrică ulei, care tot pe sub mână ajunge fie în 
oraşe fie la fabricile de săpun. Uleiul fabricat de ele nu este din cel mai bun; este un 
ulei nerafinat, brut. 

Mareşal I. Antonescu: Dacă afacerile acestor proprietari de prese sunt aşa 
de înfloritoare, de ce nu organizăm noi prin I.N.C.O.O.P. astfel de întreprinderi; 
dăm 800.000 lei pe presă şi câştigăm 500.000 lei într-un an. 

G-ral N. Stoenescu: Acum costă 2.000.000 lei o presă, cu instalaţii cu tot. 
dar chiar la preţul actual, tot este o afacere. 

Mareşal I. Antonescu: Atunci, să faci d-ta, Constantin, prese de ulei. 
I. Marinescu: Câştigul cel mare al preselor ţărăneşti se explică şi prin faptul 

că ele beneficiază de un regim fiscal, special; nu plătesc impozite decât 20.000. -
SO.OOO lei pe an. 

Şi atunci, iată soluţia pe care am dat-o eu: teascurile şi presele ţărăneşti, cu o 
capacitate sub 200 litri pe zi rămân libere; toate celelalte trec la fabrici. 

Mareşal I. Antonescu: Cum le calculaţi capacitatea? 
I. Marinescu: O socotim după posibilităţi. L-am rugat pe domnul ministru 

de Finanţe să facă o anchetă ca să vedem dacă ne limităm la această capacitate de 
200 litri. 

Mareşal I. Antonescu: Acum, incontestabil că trebuie să ţineţi seama şi de 
principiul pe care l-am pus. Dat fiindcă ţăranii luptă acum şi sângerează într-o 
proporţie cu mult mai mare decât orăşenii, duceţi-vă în spitale şi întrebaţi pe răniţi 
ce sunt şi au să vă răspundă ca şi mie, aproape toţi, că sunt plugari, ... 

I. Marinescu: De aceea nici nu ne atingem de teascurile şi de presele mici. 
Mareşal I. Antonescu: ... dat fiindcă ei sunt cei mai numeroşi din cei cari se 

sacrifică, ei bine, închid şi eu ochii asupra unor lucruri, care îi privesc. De aceea 
i-am lăsat şi anul trecut şi îi las şi acum, cu voinţă, să se îmbogăţească. Cine 
cumpără ouă şi găini la oraşe? O mică burghezie românească şi o foarte mare 
burghezie evreiască. Ori ţăranul era speculat înainte de toatl această burghezie 
evreiască, care ii vindea cu preţuri mari şi fierul de plug şi cămaşa şi cojocul, 
luându-i, în schimb, aproape pe nimic produsele lui. Negustorii jidani se duceau 
prin sate şi adunau ouă. La Bistriţa. pe când eram în închisoare, se vindea un ou cu 
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90 bani, iar în Bucureşti era 5 lei. Îmi venea să sparg închisoarea, când vedeam 
cum un jidan perciunat venea până în poarta mănăstirei şi aduna ouă. Acum las şi 
eu pe ţărani să vândă găinile, gâştele şi ouăle aşa cum vor, fără să lovesc în această 
masă impozabilă. 

I. Marinescu: Nu se atinge nimeni nici de teascuri, nici de presele cu 
capacitate mică. 

A. Pană: Proprietarii de presă de ulei să plătească impozite, dacă câştigă. Eu 
ţin numai ca această industrie făcută de ţăranii chiaburi să nu fie desfiinţată. 

Mareşal I. Antonescu: Absolut de acord. Să aveţi în vedere rezoluţia pusă 
de mine în această privinţă. 

„Nota Cabinetului Militar din 9 martie c., referitoare la întocmirea situaţiei 
exportului efectuat în Germania". 

I. Marinescu: Am cercetat eu personal. Ţuţuianu nu este în stare să 
răspundă de situaţie. Am dat ordin să fie înlocuit. Toată dificultatea vine de acolo 
că germanii lucrau cu cinci departamente deodată. Şi atunci, este foarte greu să 
strângi date şi să întocmeşti situaţii. 

Mareşal I. Antonescu: Sistemul continuă şi astăzi: germanii deschid uşile 
peste tot şi obţin de la fiecare câte ceva; ce n-au obţinut de la d-ta, obţin de la 
dumnealui, şi aşa mai departe. Ştiu să stăruie cu o perseverenţă diabolică, care le 
face cinste. Eu regret din tot sufletul că noi n-avem români cari să facă la fel. Ei 
merg cu toată perseverenţa şi obţin tot ce vor, din cauză că nu suntem organizaţi. · 

Aşa se întâmpla înainte şi cu ataşaţii militari: se duceau şi obţineau ce voiau, 
până când eu am pus pricipiul că nici un ataşat militar nu se duce la Statul Major 
decât pe o singură uşă, la un singur birou şi vorbeşte acolo cu un singur ofiţer. 
Imediat a pus ordine, iar ataşaţii militari n-au zis nici pîs. 

Ceea ce s-a făcut atunci cu ataşaţii militari, am cerut să se facă acum cu 
germanii: cu o singură autoritate să vorbească şi să trateze şi acel organ să ţină 
evidenţa tuturor relaţiilor economice cu Germania, pentru ca să se împiedice orişice 
abuz. 

Nu sunt ascultat. Domnu I Ţ'uţuianu s-a ocupat de această chestiune şi când a 
fost vorba să fie chemat şi întrebat, atunci, d-ta, domnule Marinescu, l-ai înlocuit, 
pentru că nu este în măsură să corespundă însărcinărilor care i s-au dat. Vedeţi pe 
ce mâini sunt date interesele Statului. 

Acesta este principiul, pe care vă rog să-l respectaţi şi să-l executaţi cu toţii. 
Dacă se mai produc abuzuri, este din cauză că nu executaţi această dispoziţie. Eu 
când iau o hotărâre, cuget asupra ei şi-mi iau răspunderea. N-are nimeni voie din 
comisia dlui Neubacher să intre prin toate ministerele. Tot ce au de spus, să spună 
numai la un biurou de la Ministerul Economiei Naţionale, destinat special pentru 
aceasta. Nu se poate ca ei să te sâcâie toată ziua, aşa cum veneau ş1 aici, până când 
i-am spus dlui Mihai Antonescu să nu mai primească pe nimeni. Au încercat să 
vină şi la mine dar le-am închis uşa. Eu nu sunt în capul Statului şi nici dv. Nu 
sunteţi acolo unde sunteţi, ca să fiţi totdeauna la dispoziţia lor. 

Prin urmare, aceasta este hotărârea mea. Să-mi prezinţi, domnule Marinescu, 
o notă scrisă că s-a realizat această idee. 
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Şedinţa se suspendă. 

La redeschidere. 
Mareşal I. Antonescu: Domnilor, am fost nevoit să suspend şedinţa, pentrJ 

că am dat oră de audienţă dlui senator Puricelii. 
Ora fiind înaintată, v-aş ruga ... 
log. C. Buşilă: Domnule Mareşal, am două chestiuni urgente: chestiunt2 

bugetului Căilor Ferate şi chestiunea tarifelor. 
Mareşal I. Antonescu: Am spus principiul meu: dacă ridicăm tarifele. 

scumpim viaţa. 
log. C. Buşilă: De aceea am venit cu această chestiune. 
Mareşal I. Antonescu: Nu sunt de părere să ridicăm tarifele. 
I. Marinescu: Mai ales când este excedent. 
Mareşal I. Antonescu: Chestiunea tarifelor poate veni mai târziu. Nu este in 

funcţiune de buget. 
Cum mergeţi cu celelalte probleme? 
Când lupt să stabilizez preţurile şi viaţa, cum voi putea să reuşesc, dacă vin 

în fiecare zi cu câte o sporire nouă. Nu se poate aşa. Nu este logic ceea ce facem. 
log. C. Buşilă: Alaltăieri, când am fost la dv., v-am prezentat nişte cifre. S-a 

studiat din nou chestiunea şi s-a obţinut de la 27 miliarde, la 25 miliarde 900 
milioane. 

lei. .. 
Ţin să vă atrag atenţia că întreţinerea căilor ferate se ridică cu 204.000.000 

G-ral N. Stoenescu: Din totalul de 2.000.000.000 reprezintă 10%. 
log. C. Buşilă: S-au redus de la reparaţiile de locomotive, de la investiţii ... 
Mareşal I. Antonescu: Acesta este principiul pe care l-am pus. Nu mai 

intrăm în detalii, fiindcă sunt inutile. 
Nu putem, când facem o politică de stabilizare a preţurilor, să mărim tarifele. 
V-am ajutat din buget în raport cu măsura încasărilor şi cheltuielilor. 
log. C. Buşilă: Bugetul se va 1ncheia deficitar. 
Mareşal I. Antonescu: Deficitar. 
Toate eforturile pe care le fac, le fac ca să stabilizez viaţa. Urmăresc să 

normalizez viaţa din punct de vedere economic. Punem ordine şi pe urmă vedem 
ceea ce mai trebuie reparat. Reparăm unde s-au produs lacune. Dar nu se poate să 
facem o operă aşa de mare, fără să nu creăm unele dezavantaj ii. 

log. C. Buşilă: Daţi-mi voie atunci să fac propunerea următoare: ca să 
putem vedea, dacă este nevoie de urcare de tarife, să se examineze aceste tarife, 
care trebuiesc echilibrate şi aplicate de Calea Ferată în raport cu condiţiunile 
mărfurilor, în raport cu valoare mărfurilor. 

Mareşal I. Antonescu: Sigur. 
log. C. Buşilă: Propuneţi pe cineva de la Aprovizionare ca, împreună cu 

Calea Ferată, să studieze această chestiune: ... 
Mareşal I. Antonescu: De acord. 
log. C. Buşilă: ... ajustarea tarifelor la valoarea mărfurilor. 
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Mareşal I. Antonescu: Puteţi taxa cu orice tarif mărfurile care nu sunt de 
mare consum şi de interes general. Însă, tot ceea ce intră ca marfli de mare consum, 
aceasta trebuie să fie favorizată la tarif, pentru că lupta noastră este să oprim aici 
preţurile. Nu mai putem reveni; nu ne mai putem întoarce; trebuie să ne oprim aici. 
De aceea am şi spus: nu mai sporesc lefurile la funcţionari, dar îi ajut pe 
funcţionari: cu magazine de consum, unde le dau marfa direct, fără intermediari; 
prin cantinele pe care le fac pentru funcţionari; prin cantinele pentru familiile 
funcţionarilor. Este o operă vastă, care se face acum, care se ţese pe toată suprafaţa 
Ţării Româneşti. 

În al treilea rând, vin iarăşi în ajutorul funcţionarilor prin instrucţiunile date 
Armatei şi I.N.C.O.O.P.-ului, ca să mărim suprafeţele cultivate cu legume, pentru 
ca să le putem da zarzavaturi uscate. 

În al patrulea rând, am spus ca să facem la Armată şi să venim pentru ei cu 
bocanci, cu haine; să le standardizăm acestea pentru necesităţile personalului 
Căilor Ferate şi al celor din regiunile industriale. Numai aşa putem domina piaţa. 

G-ral Gh. Dobre: Sunt 600.000 de persoane. 
Mareşal I. Antonescu: Nu-i putem ajuta pe toţi. Ajutăm pe cei cari au leafă 

sub I O.OOO, nu pe funcţionarii mari. Când am spus că ajutăm pe funcţionari, 
aceasta am înţeles. Trebuie să faceţi lucrul acesta. Să standardizăm totul. Cât vom 
fi siliţi să aplicăm acest regim şi cât vom duce Ţara Românească ca pe o cazarmă? 
Cât va dura războiul. Eu trebuie să iau măsurile necesare, pentru ca să asigur viaţa 
normală a acestei ţări. 

Adineauri senatorul Puricelii mi-a spus că este o operă grandioasă ceea ce 
s-a realizat de noi. O-sa mi-a spus: când vin din altă ţară, văd abundenţa de aici. 

Şi atunci, vă spun: când este abundenţă pe piaţă, oricare ar fi greşelile 

celelalte, se face dovada că aici este o ţară care este administrată cum nu se 
întâmplă în alte ţări. Prin urmare, sunt lucruri cari s-au realizat. 

Trebuie să continuăm cu sistemul acesta. Şi ca să putem face efortul de 
război, ne trebuie linişte în Ţara Românească. Dar, ca să am linişte în Ţara 
Românească, eu trebuie să dau funcţionarului, muncitorului ceea ce îi trebuie lui ca 
să poată trăi, el şi cu familia lui. Dar, cu mijloacele care i le punem la dispoziţie, 
sporind mereu lefurile nu facem nimic, fiindcă se vor spori şi preţurile. 

De aceea, şi sporirea tarifelor va aduce scumpirea vieţii, fiindcă ea va cere o 
sporire a lefurilor, care va duce la o ridicare a preţurilor; şi aşa mai departe. 

Ing. C. Buşilă: Trebuie să căutăm să le examinăm în raport cu viaţa. 
Mareşal I. Antonescu: De acord. 
Ing. C. Buşilă: Altfel bugetul va fi deficitar. 
Mareşal I. Antonescu: Bugetul nu mă ... 
G-ral N. Stoenescu: Domnule Mareşal, am studiat chestiunea. Au o rezervă 

latentă, care le va permite să se echilibreze. 
Ing. C. Buşilă: 1.700.000.000 lei.. 
G-ral N. Stoenescu: L-am studiat cu d-l Orezeanu, în detaliu. 
Ing: C. Buşilă: Mi-a spus d-l Marinescu: vă aduc reproşuri pe chestiunea 

Frigului. ln această chestiune am chemat un domn de la firma "Linde", care s-a 
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angajat şi i-am spus să ne facă proiectul. Am fixat până acum 300 de frigorifere. 
Aceste frigorifere, după un proces-verbal, care este la Ministerul de Industrie, sunt 
arătate acolo. Chestiunea interesează şi pe d-l Marinescu pentru păstrarea 
alimentelor conservate. 

Mareşal I. Antonescu: Ce diferenţă este între dv. şi d-l Marinescu? 
I. Marinescu: Diferenţa este că nu s-au ales locurile. 
Am trimes la 12 februarie o adresă dar nu s-au ales locurile. Ce fel de 

proiecte pot să facă, dacă nu ştiu locurile în care vor fi plasate. 
Ing. C. Buşilă: Proiectele sunt proiecte tip. Adresa n-a venit la 12 februarie 

la mine; n-a ajuns la 12 februarie, ci în martie. Imediat ce a ajuns i-am dat curs. 
I. Marinescu: La 12 februarie v-am trimis o adresă. V-am mai trimis alta 

mai târziu şi v-am mai trimis una cu privire la credite. Trei adrese v-am trimis. 
Ing. C. Buşilă: Eu nu voi face discuţiuni inutile cu d-l Marinescu. Eu vreau 

să fixez rolul ministerului. S-a executat foarte puţin, pe baza procesului-verbal care 
s-a făcut între ... 

Mareşal I. Antonescu: Între cine? 
Ing. C. Buşilă: Între domnul Marinescu şi „Linde". ,,Linde" este o finnă 

foarte importantă. Dar ca ea, mai sunt altele. Prin protocolul încheiat, noi plătim 
7% pentru aceste proiecte, pentru aceste lucrări. După aceea trebuie să-i dăm toate 
lucrările ei şi toate furniturile, ca să facă toate acestea. 

Prin urmare, este un fel de monopol de construcţie, care se dă acestei firme. 
Mai mult încă, dacă noi nu vom lucra cu dânsa şi vom vrea, după ce ne-a prezentat 
proiectul, să efectuăm lucrările acestea cu altcineva, atunci „Linde" reduce 2% din 
această cotă, rezervându-şi numai 5% pentru facerea proiectelor. În afară de aceste 
lucrări, mai sunt unele furnituri din Germania şi maşini izolate, care se pot face 
unele în ţară. 

De aceea, eu am spus: să căutăm să modificăm aceste clauze. Înţeleg să vină 
să ne facă proiectul - deşi nici aceasta n-ar fi trebuit numaidecât - dar pentru 
celelalte lucrări ... este apoi chestiunea caetului de sarcini. Avem unul făcut. Noi 
cerem proiectul pe baza caietului nostru de sarcini. Dar s-a venit cu acest proces
verbal, pentru ca „Linde" să facă aşa cum se prevede acolo. Ei să facă proiectele 
dar să-mi lase mie libertatea ca după aceea să mă pot adresa oricui să facă lucrarea 
aceasta. Aceasta este şi în interesul Statului, mai ales pentru lucrările făcute pentru 
ţară. Pentru acestea, de ce să angajez pe „Linde" să-mi facă zidăria şi nu pe un 
antreprenor român. 

Ministerul Lucrărilor Publice trebuia să fie întrebat pe această chestiune, 
odată cu Ministerul Economiei Naţionale. De aceea, vă atrag atenţiunea asupra 
acestui lucru, ca să studiem lucrarea, ca să modificăm condiţiunile procesului
verbal încheiat. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuia să vă puneţi de acord mai dinainte, nu să 
rupă unul ceea ce a făcut celălalt. Aşa facem noi. 

Ing. C. Buşilă: N-am cunoscut acele chestiuni. 
Mareşal I. Antonescu: Ţara Românească are lipsă de frigorifere, de silozuri 

etc. Această situaţie nu mai poate să dureze. D-ta cunoşti. Nu mai putem pierde 
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nici un moment pe această chestiune, pentru că toată economia naţională se învârteşte 
în jurul ei. Fiindcă n-avem abatoare, frigorifere mobile, frigorifere fixe, silozuri, din 
această cauză avem starea de astăzi. De aici pleacă toată criza de aprovizionare a 
neamului românesc. Capitala aceasta n-are posibilitatea să-şi facă un depozit, o 
rezervă, din care să se alimenteze la vreme de nevoi. Dacă aduce primăria cartofi, 
se strică, fiindcă n-are unde-i depozita; dacă aduce Ministerul Aprovizionării 
cartofi, la fel; dacă a adus Patronajul cartofi, ca să hrănească populaţia, s-au stricat 
şi aceştia pentru acelaşi motiv. Şi aşa se întâmplă în toate părţile. Se strică mari 
cantităţi de mărfuri şi populaţia n-are ce mânca. Un oraş cu un milion de locuitri, să 
n-aibă silozuri, să n-aibă frigorifere, să n-aibă unde depozita zece vagoane de 
marfă? - aceasta este gospodăria flcută de către guvernanţii noştri. Dar noi trebuie 
să ieşim din această situaţie. Şi cât mai repede. Aceasta scumpeşte şi viaţa, fiindcă 
neavând unde să depozităm suntem la discreţia căruţelor care intră zilnic în 
Bucureşti şi cer ce preţuri vor. Sf' poate ca un milion de oameni să fie la discreţia 
lor? Este admisibil să mai mergem înainte pe această cale? 

Dar ce a făcut până acum Ministerul Lucrărilor Publice? Acesta nu este un 
proces al d-tale personal, domnule Buşilă; dar acum, când facem un lucru, vin 
inginerii şi spun: de ce să faceţi aşa? 

Ing. C. Buşilă: Eu n-am spus aşa. Dar am găsit că nu este în interesul 
Statului ca să dăm monopol de construcţie unei singure firme. 

I. Marinescu: Dv. mi-aţi ordonat să mă ocup de această problemă, care este 
o problemă vitală pentru viaţa românească. Am cercetat-o ... 

Mareşal I. Antonescu: Pe dumnealui îl interesează numai clădirea ... 
I. Marinescu: Am făcut o conferinţă, la care am chemat: Ministerul 

Agriculturii, Pescăriile Statului, Administraţia Porturilor, Ministerul Lucrărilor 
Publice, Institutul Cooperativ, Regia C.F.R., Academia de Înalte Studii 
Comerciale, Uniunea Sindicatelor etc.; am chemat specialişti din toate ramurile, 
fiindcă am vrut să fiu informat, fiindcă n-am pretenţia să ştiu toate. După ce am 
făcut studii, după ce am discutat, s-a întocmit un proces-verbal iscălit de toţi aceşti 
reprezentanţi - chiar şi de reprezentantul dumnealor. După ce am fixat toate 
lucrările, care trebuiau făcute, v--am raportat şi dv. Am cerut germanilor să ne 
recomande o casă şi am intervenit ca să ne punem de acord cu germanii în ce 
priveşte importul acestor instalaţii. Am dat comanda; s-a pus importul instalaţiilor 
în acordul cu Germania; s-a pus şi importul a 50 de autocamioane frigorifere. 

Mareşal I. Anton~scu: În convenţia economici? 
I. Marinescu: Da, domnule Mareşal. 
Şi atunci, am cerut Legaţiei Germane să-mi recomande Casa cea mai bună. 

Am recomandaţia Legaţiei, deci este cu garanţia Statului German, că firma cea mai 
bună este „Linde". Am chemat şi pe reprezentantul firmei. 

Mareşal I. Antonescu: Pe baza principiului pe care l-am pus: că se tratează 
de la Stat la Stat. 

I. Marinescu: De aceea, am chemat pe reprezentantul firmei ca să facem un 
contract - ca să zic aşa - la cheie. Am făcut un anteproiect. L-am trimis 
Ministerului de Lucrări Publice pentru execuţie, cu ordinul dv. Ministerului 
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Lucrărilor Publice la 14 martie i-am trimis proiectul de lucrări, prin care se studază 
problema Frigului. O studiem şi noi la Ministerul Economiei. Le-am spus: tc,ate 
chestiunile pentru lucrările interesând reţelele frigorifice vor fi rezolvate de 
Ministerul Lucrărilor Publice, care este organul de îndrumare, coordonart şi 
control al tuturor instalaţiilor frigorifice. Dumnealor vorbeau şi de un orgar, -
cereau să facem un consiliu frigotehnic. Or, dv. aţi ordonat să trecem la executue. 
De la 12 februarie. Ministerul Lucrărilor Publice ştia de lucrare. Casa din Germmia 
urma să-şi trimeată reprezentanţii, căci dv. aţi ordonat să se execute lucrarea. Au 
venit reprezentanţii. 

Mareşal I. Antonescu: Şedinţa a avut loc la 12 august. În capul listei este 
Ministerul Lucrărilor Publice. 

Ing. C. Buşilă: Dar când s-a luat hotărârea? La 2 martie am pr mit 
înştiinţarea. Dar eu n-am stat degeaba. De altminteri, chestiunea Frigului am 
prezentat-o eu într-un Consiliu de Miniştri de astă-vară, înainte de a merge în 
comisiune. 

I. Marinescu: Dv. spuneţi că s-a primit în martie ... 
Ing. C. Buşilă: Ştiu că se tratează de la Stat la Stat, dar eu mi-am făcut 

datoria să vă aduc această chestiune. fiindcă mi se pare că în acest mod s-a aco,dat 
monopol unei singure finne. Dacă firma este garantată de Statul German n-am 
nimic de zis. 

Mareşal I. Antonescu: Ce garanţie pot lua mai mult, decât să cer StatJlui 
Gennan să-mi recomande el firma, pentru că aşa am pus principiul: se trateaz.i de 
la Stat la Stat. 

Dar ce s-a tăcut până acum în atâţia zeci de ani pe chestia frigoriferelor? 
Când vrem să facem ceva, intervin obiecţiuni de ordin administrativ. 

Ing. C. Buşilă: Noi nu suntem în întârziere. Avem caietul de sarcini, avem 
proiectul. 

Mareşal I. Antonescu: Atunci, eu? 
lng. C. Buşilă: Dar ce pot face eu cu fixarea locurilor pe teren? Au fost puse 

pe hârtie, în procesul-verbal. Părerea mea este ca I.N.C.0.0.P.-ul şi Ministerul 
Agriculturii să examineze lucrul acesta şi să spună dacă sunt sau nu bine plasate. 

Mareşal I. Antonescu: S-a examinat. 
Ing. C. Buşilă: Să nu se repete greşeala tăcută cu abatorul de la Constanţa. 
Mareşal I. Antonescu: Văd că este trecut în procesul-verbal specificarea 

locului: la Galaţi, se arată ce capacitate trebuie să fie, pentru cât peşte, pentru câte 
vagoane, pentru câtă brânză; la Constanţa, la fel. Prin unnare, opera pe care o ceri 
d-ta este tăcută. Şi-au spus părerea toţi delegaţii. La Tulcea, la fel: se spune câte 
vagoane trebuie să fie magaziile. pentru brânză, pentru peşte. La Jurilovca, la 
Sfântu-Gheorghe, la fel. Tot aşa, pentru Ploeşti-Braşov, locurile au fost fixate de 
comisiunea aceasta. 

I. Marinescu: Cu acordul unanim al tuturor. 
Ing. C. Buşilă: Prin urmare, nimeni nu va protesta pe unnă. 
Mareşal I. Antonescu: Este semnat de toti delegaţii acest proces-verbal. De 

ce faceţi atunci obiecţiuni de acest fel? 
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lng. C. Buşilă: Nu fac obiecţiuni, am vrut numai să arăt care este situaţia. 
Mareşal I. Antonescu: Aceste chestiuni au fost puse în actul încheiat de la 

20 August şi astăzi suntem la 20 martie ... 
lng. C. Buşilă: Poate să fie şi mai mult. N-avem nici bani. 
Mareşal I. Antonescu: Est•:! altceva. 
I. Marinescu: Creditul inrră în acord. 
Ing. C. Buşilă: Terenurile c:ine le dă? 
I. Marinescu: D-voastră. 
Ing. C. Buşilă: De unde să le luăm? 
I. Marinescu: V-am comunicat. 
Mareşal I. Antonescu: Terenurile am să le dau eu. 
log. C. Buşilă: Trebuie să ştim cine se ocupă de terenuri. 
Mareşal I. Antonescu: Ministerul Agriculturii va vedea. Trebuie să se 

aleagă locul cel mai bun de plasat. Sunt comisiuni care se ocupă. Avem o lege care 
ne dă dreptul să expropriem. 

Ing. C. Buşilă: Domnul Marinescu se supără. 
I. Marinescu: Nu mă supăr. Nu fac decât să raportez executarea ordinelor pe 

care mi le-a dat domnul Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: N-are nevoie să se supere domnul Marinescu, pentru 

că eu am dat ordin. Şi am dat oridin, pentru că noi n-avem ce face dacă nu luăm 
măsurile care trebuie. Noi nu putem dezvolta producţia, dacă nu soluţionăm 
chestiunea aceasta. 

log. C. Buşilă: Întreagă ac:eastă chestiune se face de Ministerul Lucrărilor 
Publice prin Direcţia Porturilor. care a studiat această chestiune de la început. 
Domnul Marinescu o studiază numai din punct de vedere economic, dar Ministerul 
Lucrărilor Publice trebuie s-o rezolve. 

Mareşal I. Antonescu: A fost delegatul dv. 
log. C. Buşilă: Tot noi trebuie s-o rezolvăm. Vorbesc numai de construcţii. 

Exploatarea nu mă interesează. 
Mareşal I. Antonescu: Se va face această chestiune. 
I. Marinescu: Domnule Mareşal, vă rog să-mi daţi voie să vă citesc 

copia adresei pe care am trimis-o dlui ministru al Lucrărilor Publice la 
2 martie: ,,În complectarea adresei noastre nr. 5444, Cab., din 12 februarie 
1942, am onoare a vă face cunoscut că plata instalaţiunilor necesare pentru 
realizarea reţelei de frigorifere urmează a se face în cadrul Acordului de 
credit româno-german din 4 decembrie 1940, complectat prin art. 83 al 
protocolului confidenţial din I 7 ianuarie 1942, care la punctul h, al articolului 
sus-citat, prevede: ,,Livrările pentru instalarea abatorului din Bucureşti şi 
reţeaua instalaţiunilor frigorifere". 

Mareşal I. Antonescu: Credit pe termen lung, cu dobândă de 3 jumătate la 
sută. Şi dv. sunteţi nemulţumiţi?! Suntem în cadrul Acordului de credit româno-german 
din 4 decembrie 1940. 

log. C. Buşilă: N-am ajuns acolo. N-am preţurile. Acum studiez chestiunea. 
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Mareşal I. Antonescu: Dar ca să studiezi chestiunea, trebuia să fie o bază de 
plecare. 

log. C. Buşilă: Am flcut un program. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuia să fie un program. 
lng. C. Buşilă: Îl respect. Am dat caetul de sarcini. 
Mareşal I. Antonescu: Foa1te bine ai făcut. 
Ing. C. Buşilă: Nu se poate să mi se reproşeze că n-am făcut. 
Terenuri, n-am dat; am să cer Ministerului de Agricultură să fixeze 

terenurile. 
Mareşal I. Antonescu: La faţa locului. 
lng. C. Buşilă: Am să iau pe „Linde". 
Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. 
Vedeţi dacă în acele locuri are şi Statul proprietăţi. Dacă nu, expropriaţi, căci 

avem o lege în această privinţă şi putem face aceasta. Numai să nu expropriaţi 
pentru un lucru de nimic câte I 00 hectare, cum s-a petrecut cu Radiodifuziunea, 
care îmi cerea la Giurgiu 180 hectare. Nu dau: le-am spus. 

Ing. C. Buşill: Domnule Mareşal, fiindcă deschideţi chestiunea aceasta: 
mi-a cerut Ministerul Propagandei. Staţia de telegrafie fără fir de la Zeessen este o 
staţie care ocupă 300-400 hectare. Trebuie atâta teren, fiindcă este nevoie de antene 
foarte mari. Vor să facă aici o staţiune care să comunice cu toată lumea. 

Mareşal I. Antonescu: Foarte bine. Am răspuns: acest teren de 300 hectare, 
ori îl găsiţi în locuri neproductive, ori luaţi unul mai mic. Cereau la Giurgiu. Îl pot 
pune în locuri neproductive, în pădurea de la Mihai Bravul. Îl duc într-o regiune 
unde pot continua exploatarea lemnului şi nu scad din venitul Economiei 
Naţionale. Sau, dacă ii duc la Giurgiu, ii punem în regiunile expuse inundaţilor şi 
cultivăm restul terenului. 

Ing. C. Buşilă: Este pericol. Pot fi ucise vitele. 
Mareşal I. Antonescu: Dar nu pot scoate 200 hectare din economia 

naţională. 
Ing. C. Buşilă: Asupra suprafeţei au dreptate. Să nu se ducă în Bulgaria. 
Mareşal I. Antonescu: Nu se duc în Bulgaria, fiindcă societatea este deja 

făcută. Nu vreau să fac Stat în Stat, căci nu suntem majoritari, avem foarte puţine 
nume acolo. De aceea, nu vreau să fac Stat în Stat cu această societate. Aceasta este 
chestiunea. Sunt chestiuni de ordin politic acestea. 

Ing. C. Buşilă: Numai asupra terenului mă pronunţ. 
Mareşal I. Antonescu: Nu scot din producţia naţională o suprafaţă atât de 

mare în teren, mai ales în Vlaşca, unde terenul este scump şi este folosit. Să caute 
în altă parte terenul. Se poate pe lângă Giurgiu, într-o regiune cu mai mică valoare 
a terenului sub raport agricol, teren de care mă pot despărţi mai uşor. 

Prin urmare, - revenind - chestiunea aceasta din punct de vedere tehnic se 
execută. Treceţi la execuţie fiindcă se leagă cu chestiunea peştelui: nu putem spori 
producţia până când nu avem posibilitatea să şi păstrăm această producţie. 

Restul chestiunilor când le facem? 
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Ce facem cu chestia preţurilor? A trecut o săptămână. Ce aţi făcut în această 
privinţă? 

G-ral N. Stoenescu: Vă referiţi la chestiunea generală? 
Mareşal I. Antonescu: Da: preţul muncilor agricole. 
G-ral N. Stoenescu: V-am raportat. V-am dat notă. 
Mareşal I. Antonescu: N-am văzut-o. 
G-ral N. Stoenescu: Este la dv.; de alaltăieri, dată de domnul Vlădescu, în 

mapă. 

Mareşal I. Antonescu: Ai tranşat chestia? Eşti de acord cu d-l Pană? Poate 
aici este şi d-l Pană de acord odată. 

G-ral N. Stoenescu: Domnul Pană a făcut oarecari rezerve. Am să vă 
raportez. Aşa cum le-am fixat noi, ele încă sunt mai mari faţă de preţurile care se 
plătesc actualmente. V-am rugat să le consideraţi ca preţuri maximale, pentru ca să 
nu ridicăm noi preţul muncilor agricole. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta, domnule Pană, ce ai spus în această privinţă? 
Până acum ai fost mereu în dezacord. 

A. Pană: Am cerut să se amâne chestiunea, pentru că acum preţul muncilor 
este sub ceea ce trebuie să fie. Trebuie să fie 250 lei pe zi pentru munca cu braţele, 
sumă care este absolut indispensabilă pentru ca să-şi poată întreţine muncitorul 
viaţa, el şi familia lui. Dar astăzi acest preţ este sub 250 lei. 

G-ral N. Stoenescu: L-am pus 135-145 plus hrana şi îmi permit să vă 
raportez că am ţinut seama de aceste nevoi. În afară de documentarea noastră 
ştiinţifică, am luat nevoile unui muncitor agricol şi am stabilit, împreună cu domnii 
din Delegaţia Economică ... 

Mareşal I. Antonescu: Stabiliţi şi preţurile celelalte. 
G-ral N. Stoenescu: Am hotărât şi organizarea aprovizionărilor. Domnul 

Minescu a primit de la mine indicaţii. Îmi aduce planul de aprovizionare. 
Gh. Minescu: Pentru pălmaşi. Sunt în funcţiune de unealta lor. Unii vin cu 

coasa, cu secera lor. 
G-ral N. Stoenescu: Nu este o statistică a pălmaşilor din ţara noastră? 
A. Pană: Nu este posibilă, pentru că pălmaşul lucrează când în agricultură, 

când la pădure. 
Mareşal I. Antonescu: Bine; vom vedea chestiunea. 

Şedinţa se ridică la ora 14.25. 

Stenografi: D. Fierăscu şi Alfred Ionescu 

'f 
D.A.N.l.C..fond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 506 (fost 478)//942,f 378-469. 
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13. 1942 martie 27. În Consiliul de Miniştri cu guvernato·ii 
provinciilor dezrobite se discută despre: acordarea de credite provincii/a-; 
regimul juridic al Transnistriei; revizuirea impozitelor agricole stabiliie; 
regulamentul legii din 4 septembrie 1941. pentru reglementarea cetăţenei 
locuitorilor din Basarabia şi Bucovina de Nord; situaţia Odessei etc. 

ORDINEA DE ZI 
A 

CONSILIULUI DE MINIŞTRI CU DOMNII GUVERNATORI 

de vineri, 27 martie 1942, ora 10 

I. Chestiuni referitoare la Guvernământul Basarabiei: 
l. Situaţia creditelor. 
2. Situaţia proprietarilor agricoli refugiaţi, ce nu au revenit definitiv 

în Basarabia. 
3. Situaţia transporturilor efectuate în cursul lunii martie 1942. 
4. Situaţia muncitorilor ce trec la lucru în Regat şi care ameninţă :;ă 

ia proporţii; 
5. Situaţia evreilor din Basarabia; 
6. Majorarea la 50% a indemnizaţiei de reşedinţă pentru funcţionarii 

din Basarabia. 
II. Chestiuni referitoare la Guvernământul Bucovinei: 

l. Tractoriştii şi mecanicii agricoli, indiferent de vârstă, să fie 
mobilizaţi pentru lucru, sau cel puţin în timpul sezonului să fie repartizaţi pe judeţe 
pentru a se putea pune în funcţiune toate tractoarele, motoarele şi maşinile agricole. 

2. Majorarea numărului funcţionarilor poliţieneşti, în special agenţi 
şi personal de birou. 

Majorarea fondului de infonnaţie şi dotarea unităţilor poliţieneşti cu 
foi de drum pentru transportarea arestaţilor. 

3. Să se trimită personalul tehnic necesar pentru supravegherea şi 
conducerea lucrărilor de dn1muri. 

4. Să se fixeze, cât mai neîntârziat preţul muncilor agricole. Asupra 
acestei probleme s-a intervenit la Ministerul Agriculturii şi Domeniilor, cerând să 
se dispună asupra revizuirii preţurilor maxime de arendă, a preţurilor minimale ale 
muncilor agricole şi a condiţiunilor maxime pe dijmă. 

5. Să se evite, atât cât împrejurările vor îngădui rechiziţionarea 

vitelor în timpul campaniei de însămânţări de primăvară, 15 martie - 31 mai. 
6. Să se revadă impozitele agricole stabilite, deoarece aceste 

impozite au ajuns să fie într-unele locuri mai mari decât arenzile. 
7. Sume necesare pentru paznicii de păduri şi C.F.R. 
8. Să se stabilească cotele de bumbac necesare pentru fabricile de 

textile, deoarece materiile prime de care mai dispun se vor termina în mai puţin de 
4 luni. 
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9. Până în prezent nu s-a precizat rolul experţilor agricoli germani, 
veniţi în fiecare judeţ câte unul şi unul la sediul guvernământului. 

I O. Să se avizeze asupra propunerii domnului expert agricol Wilke, cu 
privire la organizarea de gospodării model mari, după modelul german. 

11. Până în prezent n-a apărut regulamentul la Decretul-lege nr. 2509 
din 4 septembrie 1941 pentru regulamentarea cetăţeniei locuitorilor din Basarabia 
şi Bucovina de Nord. 

12. Chestiunea cenzurei la Cernăuţi. 
13. Se resimte o mare lipsă de seminţe, în special cele de legume. 
14. Repararea maşinelor agricole se face în condiţiuni 

nesatisfăcătoare, din cauza lipsei de mecanici nepregătiţi. 
15. Lipsă de personal în serviciile centrale şi exterioare. 
16. Să se ocupe, cu precădere, toate farmaciile vacante din cuprinsul 

provinciei. 
17. Să se definitivez<! medicii a căror prezenţă în organizarea sanitară 

a Bucovinei este necesară şi să se detaşeze surori de ocrotire, ţinând seama de 
faptul că elevele din prima promoţie a Institutului din Cernăuţi vor absolvi şcoala 
peste câţiva ani. 

III. Problema aprovizionării cu lemne de foc şi combustibil lichid a 
provinciilor. 

IV. Chestiuni propuse de Ministerul Agriculturii: 
a. Problema muncitorilor agricoli din Basarabia; 
b. Porumbul de sămânţă din Basarabia. 

V. Raportul nr. 1500, din 19 februarie c., al subsecretarului 
Românizării, cu privire la problema cultivării În primăvară a suprafeţelor de 
terenuri agricole disponibile în Basarabia. (Lucrarea se găseşte în mapa cu acte.) 

VI. Tabel cuprinzând diferite chestiuni. {A se vedea Anexa nr. I, 
întocmită de Cabinetul B.B.T.). 

VII. Tabel cu chestiuni ntrase din Rapoartele săptămânale nr. 27, 28 şi 
29. (A se vedea Anexa nr. 2.) 

VIII. Nota cabinetului militar din 24 martie c., referitoare la darea de 
seamă asupra activităţii Serviciului de capturi şi recuperări Odessa, În 
perioada 15 februarie - 15 martei crt. Distribuirea capturilor. {Lucrarea se 
găseşte în mapa cu acte.) 

IX. Nota Cabinetului Militar din 24 martie 1942, referitoare la textul 
unei scrisori adresate de o germană repatriată din Bucovina În Reich către o 
prietenă a sa din judeţul Storojineţ. (Lucrarea se găseşte în mapa cu acte.) 

X. Raport despre activitatea Serviciului petiţiilor şi reclamaţiunilor 
de la Preşedinţia Consiliului de Miniştri. (Lucrarea se găseşte în mapa cu acte.) 

XI. Guvernământul Transnistriei nu a prezentat nici o chestiune. 
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CONSILIUL DE MINIŞTRI 
CU DOMNII GUVERNATORI Al PROVINCIILOR DEZROBITE 

vineri, 27 martie 1942 

Şedinţa se deschide la ora I 0.15, sub preşedinţia domnului Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Iau parte domnii: prof. I. Petrovici, ministrul Culturii Naţionale şi al 
Cultelor; g-ral N. Stoenescu, ministrul Finanţelor; dr. Petre Tomescu, ministrul 
Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale; C. Stoicescu, ministrul Justiţiei; 
I.Marinescu, ministrul Economiei Naţionale; ing. C. Buşilă, ministrul Lucrărilor 
Publice şi al Comunicaţilor: g-ral C. Pantazi, ministrul Apărării Naţionale: 
,-ral Gh. Dobre, subsecretar de Stat la Ministerul Apărării Naţionale, pentru 
Inzestrarea şi Administrarea Armatei; g-ral Gb. Jienescu, subsecretar de Stat la 
Ministerul Apărării Naţionale, pentru Aer; contraamiral N. Păiş, subsecretar de 
Stat la Ministerul Apărării Naţionale, pentru Marină; Aurelian Pană, subsecretar 
de Stat la Ministerul Agriculturii şi Domeniilor; Mircea Vulcăoescu, subsecretar 
de Stat la Ministerul Finanţelor; dr. C. Dănulescu, subsecretar de Stat la 
Ministerul Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale, pentru Muncă; g-ral 
C. Constantin, subsecretar de Stat pentru Aprovizionarea Armatei şi Populaţiei 

Civile; prof. I. C. Petrescu, subsecretar de Stat la Ministerul Culturii Naţionale şi 
al Cultelor, pentru Şcoale; Titus Dragoş, subsecretar de Stat pentru Românizare, 
Colonizare şi Inventar; prof. Al. Marcu, subsecretar de Stat la Ministerul 
Propagandei Naţionale; g-ral C. Vasiliu, subsecretar de Stat la Ministerul 
Afacerilor Interne; Petre Strihan, subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor 
Interne; g-ral C. Voiculescu, guvernatorul Basarabiei; g-ral C. Calotescu, 
guvernatorul Bucovinei; prof. Gh. Alexianu, guvernatorul Transnistriei; 
Gh. Minescu, director general al I.N.C.O.O.P-ului; prof. I. N. Fintescu, 
preşedintele Consiliului Creditului Naţional Industrial; GH. Alexandrescu, 
director general al Creditului Naţional Agricol. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, aveam înainte obiceiul ca o dată Ia două 
săptămâni, să facem un Consiliu al Afacerilor Interne, unde luau parte miniştrii 
Justiţiei, Muncii, Şcoalei, în fine, toate Departamentele, cari trebuie să-şi 

coordoneze activităţile în cadrul intern al ţării, după cum Departamentele 
economice se întrunesc şi îşi coordonează activităţile lor. 

Din cauza războiului, şi a altor cauze, s-a cam pierdut acest obicei. Ne-am 
resimţit de aceasta lipsă într-un Consiliu de Miniştri care privea şi celelalte 
Departamente. 

Colonel Davidescu, să iei notă de această chestiune. 
Trec acum la problemele pentru care ne-am întrunit astăzi, adică privind 

Consiliul de colaborare între Ţinuturi şi Vechiul Regat. 
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Domnilor, în primul rând vă rog să luaţi act de memoriul pe care 1-a făcut 
dl. Vlădescu, care este însărcinat de Preşedinţie să coordoneze activitatea şi să facă 
legătura între Ţinuturi şi ţară. 

L-am trimis în Transnistria, Basarabia şi Bucovina, pentru a constata unele 
stări de fapt la faţa locului şi pentru a semnala lucrurile cari trebuiesc îndreptate. 

Memoriul a fost întocmit, l-am citit, este destul de voluminos, are 70 de 
pagini. Vă rog, şi pe dumneavoastră, domnilor guvernatori, să luaţi act de el, în 
părţile în care vă privesc, şi în părţile care privesc legătura cu ţara. 

Am dat dispoziţiuni, ca până la mai, când dl. Vlădescu va merge din nou in 
provincii, să se remedieze aceste stări de fapt. În special vă atrag atenţia asupra 
neregulelor sub raportul financiar, controlul şi mânuirea fondurilor, cum şi 

încheierile gestiunilor să se facă în conformitate cu legile ţării. Să nu se mai spună, 
că greşelile sunt datorate lipsei de timp. Să nu se mai spună, că greşelile sunt 
datorate lipsei de timp, sau faptului că nu sunteţi secondaţi cum trebuie în această 
privinţă. 

Nouă ne trebuie o gestiune foarte ordonată, fiindcă numai printr-o asemenea 
gestiune putem pune regulă în ţară şi vom putea pune capăt tuturor neregulelor de 
care au profitat oamenii incorecţi, cari s-au putut strecura, fie prin dispoziţiile legii, 
fie lipsei de control. 

Trec la ordinea de zi. 
Aţi discutat, domnilor guvernatori, unele probleme între dumneavoastră. 
G-ral C. Voiculescu: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Basarabia se plânge iarăşi de o situaţiune care nu s-a 

ameliorat încă sub raportul creditelor. În Consiliul trecut am hotărât, şi aţi căzut de 
acord, că trebuie să ~ctivaţi. Noi trebuie să punem pe picioare această provincie, 
prin acordarea de credite. Din luna trecută până acum nu s-a făcut absolut nici un 
progres în această direcţiune. 

În special, în materie de credit agricol primesc plângeri de la marii 
proprietari, că nu sunt ajutaţi. 

Dl. general Voiculescu mi-a spus în această privinţă, că şi marii proprietari, 
şi cei mijlocii, sunt în parte vinovaţi. Mai întâi, că preferă să stea la Bucureşti sau 
în anumite centre şi nu se ocupă de proprietăţile lor, iar alţii din cauza grevării care 
apasă asupra lor de către administraţie. 

Unii sunt datori în toate părţile, şi astăzi mai vin şi cer credite. 
Oricare ar fi cauza, pe mine mă interesează un singur lucru: am spus şi repet, 

mă interesează să ameliorez producţia acestei ţări, făcând o politică de sporirea 
producţiei. Atâta vreme cât nu punem în valoare aceste pământuri, suntem o ţară 
dintre cele mai sărace din Europa. Suntem nişte oameni săraci într-o ţară bogată, 
pentru că nu ştim să ne punem în valoare bogăţiile şi nu suntem în stare să ne 
coordonăm munca. Din cauza dezorganizării, din cauza lenei, am pierdut locul pe 
care îl avem de una din cele mai principale ţări din Europa. 

Pentru aceasta trebuie să asigurăm, în domeniul agricol, sporirea producţiei, 
care mai ales astăzi, în timp de război, prezintă o necesitate capitală. Nu putem să 
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lăsăm pe marele proprietar de pă1minturi din Basarabia, şi nu putem să lăsăm pe 
ţăran, lipsiţi de sprijinul necesar, pentru ca munca lor să fie rodnică. 

Gh. Alexandrescu: În urma ordinului dvs., am trimis în Basarabia, un 
director ... 

Mareşal I. Antonescu: Care înainte de orice, şi-a început activitatea prin a 
cere un automobil, pentru ca să se plimbe prin toată Basarabia. 

Aceasta nu înseamnă a lucra în materie de credite. 
Gh. Alexandrescu: De la 26 octombrie până acum, am dat credite în valoare 

de 30 I milioane pentru Basarabia şi 15 milioane pentru Bucovina. 
Mareşal I. Antonescu: Dl. general Voiculescu spune că s-au dat numai 5 

milioane. 
G-ral C. Voiculescu: Până la 20 martie s-au dat 5 milioane. 
Gh. Alexandrescu: Dl. guvernator al Basarabiei probabil că are situaţiunea 

creditelor acordate de sucursalele noastre. 
Vă rog să luaţi act, că eu sunt Centrala. Eu dau aci credite independent de 

sucursale, şi le dau încă dinainte ele a avea aceste sucursale. Deci, în afară de 
sucursale, am dat direct de aci credite pentru proprietarii din Basarabia. 

Mareşal I. Antonescu: Adică, proprietarii, mari sau mici, iau credite şi prin 
sucursală, şi prin Centrală? Este bun sistemul acesta? Le dăm posibilitatea 
oamenilor incorecţi ca să se plângă la guvernatori că n-au credite, fiincă nu 
figurează în registrele sucursalelor, şi, pe altă parte, d-ta le dai de aci. 

Nu este aceasta o procedură bună. 
Gh. Alexandrescu:Am dat credite de aci, pentru ca să nu se întârzie cu 

poşta. 

De altă parte, am trimis de la Centrală un subdirector, cu drepturi de director 
general, care să poată da direct împrumuturi până la 2 milioane lei. La un moment 
dat am obţinut de la Creditul Agricol Ipotecar o desistare generală pentru toate 
creditele din Basarabia. 

Pentru că nu am avut posibilitatea să fiu pus în posesia tuturor dovezilor de 
proprietate pentru asigurarea creditu:ui, m-am limitat să cer orice fel de dovadă, din 
care să se vadă. că aceşti oameni au avut vreodată un drept de proprietate asupra 
pământului respectiv. 

Mareşal I. Antonescu: Mie nu-mi trebuie o pledoarie întreagă, pentru ca să 
mi se explice cum se dovedeşte proprietatea asupra unui teren, sau condiţiile cerute 
pentru un industriaş sau un comerciant. Detaliile tehnice, nu mă interesează. Mă 
interesează efectele. Cauzele nu mă interesează, pentru că nu am timp să intru în 
detalii. 

Dacă pentru toate treburile Statului voi asculta pledoarii, atunci m-am înecat. 
Eu primesc regulat de la provincii situaţiunea lunară. 
D-ta spui că ai dat 361 milioane pentru Basarabia. 
De ce sucursalele nu ţi-au comunicat d-tale, general Voiculescu, creditele 

acordate şi quantumul lor? 
Pe de altă parte, ce înseamnă această sumă acordată pentru toată întinderea 

provinciei? 
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Printre provinciile cari au trecut prin catastrofă, Basarabia este cea care a 
suferit mai mult. Vreau să ştiu care este raportul între creditele acordate, şi 

suprafaţa provinciei? 
Gh. Alexandrescu: Eu, pentru ca să pot da credite, trebuie să am suprafaţa 

de pământ a aceluia care solicită creditul. 
Mareşal I. Antonescu: Încă o dată, trebuie să ştiţi că economia unei ţări nu 

se duce de câţiva indivizi după concepţia lor personală. 
De asemenea, trebuie să ştim care este inventarul viu sau mort al 

producătorilor de pământ, pentru că în funcţie de acest inventar va fi şi producţia. 
Când ţăranul nostru, pe toată suprafaţa ţării, are un inventar mort de 1500 lei 

de ha, când în Elveţia acest inventar reprezintă 45.000, în Bulgaria 10.000 şi în 
Germania 20.000, atunci putem vedea uşor de ce nu avem o producţie bună. 

Trebuie să facem toate eforturile ca Statul să dea posibilitatea ţăranului, să 
aibă un inventar, şi numai în urmă să-l pot trage la răspundere de ce producţia lui 
nu este suficientă. El are o vită la hectar, un inventar mort de 1500 lei, pe când în 
alte ţări raportul între inventare este enonn. 

În astfel de condiţiuni, desigur că ţăranul străin produce mai mult decât cel 
român. Noi facem o cultură şi o producţie de 4 ha egală cu cultura ungară pe un ha. 

Vedeţi dar, de unde vine sărăcia. 
Pentru 2.700.000 ha arabile, nu înseamnă nimic ceea ce aţi dat dvs., mai ales 

într-o regiune care era total secătuită, care nu a fost tratată cum trebuie de regimul 
precedat de mine, care n-a fost ajutată ca să-şi facă un inventar, şi care n-a obţinut 
niciodată credite. 

Cât am dat eu? 
A. Pană: 900 milioane. 
Mareşal I. Antonescu: Niciodată nu s-a dat în trecut asemenea sprijin. 
Dacă aţi vedea dvs. câte miliarde am dat eu acum pentru ca să dezvolt 

economia naţională. Eu nu vreau să secătuesc această economie naţională acum în 
epoca de război. Vreau să dezvolt această economie naţională, pentru că numai 
astfel voi putea face faţă situaţiei. Desigur că roadele vor ieşi la iveală mai târziu. 
Trebuie însă ca toţi, toate instituţiile care acordă credite, să mă ajute. De aceea fac 
astăzi o politică a creditelor de investiţii. 

Am spus şi o repet şi astăzi, că dau credite nelimitate pentru producţie. 
Ce discut acum, domnule Alexandrescu, este pentru întreaga ţară. Profit de 

această problemă pentru o provincie, pentru a discuta serios chestiunea în legătură 
cu toată ţara, ca să nu ne apuce anul viitor să discutăm din nou creditele pentru 
agricultură. Aceste credite pentru anul 1943 trebuie să fie în mâna ţăranului, cel 
mai târziu la februarie 1943. 

Astăzi suntem în aprilie 1942, şi mai discutăm încă problema creditelor 
ţărăneşti. 

Am dat credite pentru viticultură de 300 milioane lei şi nu s-a putut uza de 
aceste credite. Viticultorii aveau nevoie imperioasă de aceste credite. După ce am 
acordat această sumă, fiecare a început să pună tot felul de piedici. Aceste piedici 
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au făcut ca să nu se poată da creditele acordate, căci din cifra de 300 milioane ei. 
nu s-a dat decât suma de 38 milioane lei. 

lată, domnilor, cum cea mai bună intenţie pe care am avut-o ca să ~ut 
viticultura a rămas literă moartă. 

Prof. Gh. Alexianu: Anul ace:sta s-a mărit. 
Mareşal I. Antonescu: Am dat credite la ţărani fw-ă dobândă, şi cu dobârdă 

de 1%. 
Cât a fost creditul ţărănesc? Am deschis acest credit şi nu s-a ~cut uz de el 

din cauza Legii conversiunii. Eu nu vreau să se spună că dau credite pe hârtie, şi în 
realitate agricultorul nu le vede, căci dacă ar fi aşa, aş fi un demagog. 

Deci problema aceasta a creditului agricol o rezolvăm astăzi cum putem, dar 
trebuie să fie rezolvată acum, şi pentru anul viitor. Trebuie să mergem pe acea;tă 
bază: avem nevoie de credit foarte mare pe care să-l dăm ţăranului şi în gene-al 
producătorului, pentru ca să-şi refacf1 inventarul viu şi mort. 

Anul trecut se spunea că nu avem cheptel. Cheptelul pe care l-am avut în 
trecut nu reprezintă nici a zecea parte din cheptelul Neamului Românesc. Refacerea 
lui nu se poate face fw-ă credite. 

Gh. Alexandrescu: Am dat 8000 lei la ha pentru inventar. 
Mareşal I. Antonescu: Eu vă rog să nu mai trimiteţi în provincie inspectori 

cari, primul lucru pe care îl fac este că se uită să vadă ce ar putea lua mai bun de 
acolo, ce afaceri ar putea face, pentru ca în unnă să-şi dea demisia. Lucrul acesta 
nu este cinstit. Sunt o serie de funcţionari cari au procedat în acest fel, mai ales în 
Bucovina. 

Nu este vinovat dl. general Calotescu în această privinţă, dar prin faptul 
acestor funcţionari se prejudiciază neamul românesc. 

Situaţia proprietarilor agricoli refugiaţi aţi discutat-o. Situaţia transporturilor 
efectuate în cursul lunii martie, de asemenea. 

Eu aş dori, ca cifrele pe care la aduceţi aci să corespundă unele cu altele, să 
nu se mai întâmple ca acum, când dl. general Voiculescu îmi dă o cifră, şi 

dl. Alexandrescu altă cifră. Trebuie ca aceste cifre să corespundă în mod 
matematic. Când sucursala a spus d-lui general Voiculescu, că atâta este suma, atât 
trebuie s.ii fie, şi aceasta trebuie si'i fo• o realitate şi trebuie să fie egală cu cea de la 

centru. 
Dacă există coordonare în administraţia Statului, atunci mergem la derivă şi 

se petrece la fel ca şi atunci când pe un vapor ar conduce 30 de piloţi în loc de unul. 
Gh. Alexandrescu: Mai este o problemă în Basarabia, aceea a proprietarilor 

dispăruţi sau deportaţi. În locul lor,. adeseori se prezintă soţia sau o rudă, ca să 
ceară credite. Am făcut toate sacrificiile, dar aci nu am nici o putere. Ar trebui să se 
dea o dispoziţie, ca pe baza unui certificat oarecare, să se dea dreptul să ceară 
aceste credite. 

Mareşal I. Antonescu: Câţi sunt, şi ce suprafeţe reprezintă? 
Gh. Alexandrescu: Nu am situaţia. 
Mareşal I. Antonescu: Una este soluţia pentru câteva cazuri, şi alta este 

soluţia pentru mii de hectare. 
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I.N. Finţescu: Eu am făcut un proiect în legătură cu rezolvarea acestei 
chestiuni, care l-a trimis la Consiliul Legislativ la începutul lunii martie. Nici până 
acum n-a venit de acolo. 

Mareşal I. Antonescu: La Consiliul Legislativ se împotmolesc multe. Sunt 
însă o mulţime de decrete care vin pentru toate fleacurile, cari trebuiesc trimise la 
Consiliul Legislativ. Pentru fiecare lucru trebuie un decret. 

Am vorbit cu dl. Mihai Antonescu în această privinţă, însă trebuie să lăsăm 
să vină lucrările de la Consiliul Legislativ. Trebuie să facem un lucru serios. 
Desigur, că dacă stă de la începutul lui martie, faptul este justificat, căci este o lege 
importantă. 

l.N. Finţescu: Consiliul Legislativ şi-a dat avizul şi l-a trimis la Ministerul 
Finanţelor. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuia să se procedeze invers, adică înainte de a fi 
trimis la Consiliul Legislativ, să fie trimis la Departamentele economice. 

Să nu mai trimiteţi nimic la Consiliul Legislativ, înainte ca Departamentele 
să se pună de acord. 

Aceasta este partea cea mai slabă a guvernării mele, dezannonia între 
autorităţi. N-am reuşit încă în această direcţiune, deşi mă zbat cum nu s-a zbătut 
nici unul din şefii din trecut. 

Ţin aceste Consilii de Miniştri, nu pentru că îmi place. Mă doare capul de 
atâta vorbă. Eu am fost omul care am trăit numai în tăcere. De când sunt aci, m-am 
transfonnat într-un avocat care vorbeşte continuu. 

Eu am mai participat la Consiliile de Miniştri din trecut, - dl. Petrovici le 
ştie - când se vorbeau fel de fel de lucruri, se făcea haz, dar afaceri de Stat sau 
coordonări în toată administraţia Statului, foarte rar se făceau. 

Trecem acum la punctul 4 din Ordinea de zi: ,,Situaţia muncitorilor ce trec la 
lucru în Regat şi care ameninţă să ia proporţii". 

Sunt 460.000 oameni cari ar trebui să fie mobilizaţi. Dacă se iau câteva zeci 
de mii pentru drumuri, mai rămân 400.000. Din această sumă, marii proprietari nu 
vor lua decât 30.000- 40.000. Aceasta este problema. 

Deci nu trebuie să ne speriem. Totdeauna s-a întâmplat aşa. Dacă un ţăran 
dintr-o comună oarecare nu avea de mâncare, şi spunea că nu are de mâncare 
întreaga comună, că este o lipsă groaznică, prefectul comunica că situaţia este 
alannantă. 

Noi totdeauna facem din chestiuni fără importanţă, chestiuni universale. 
G-ral C. Voiculescu: Am stabilit cu dl. ministru Pană să se ia din Bucovina 

de Nord. 
Mareşal I. Antonescu: Să se ia de la Nord, pentru că regiunile din Sud au 

fost golite. Se pot lua 40.000 - SO.OOO de oameni din Basarabia. 
Am întrebat pe generalul Voiculescu dacă a primit instrucţiile pentru cartofi. 

Am întrebat şi celelalte procincii şi mi-au comunicat că n-au primit nimic. 
V-am spus şi vă repet, că trebuie să cultivăm cartofii pe o scară foarte 

întinsă. 
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A. Pană: Orice a fost sămânţă bună de cartofi, a fost dată pentru 
însămânţare. 

Mareşal I. Antonescu: Meiul, cartofii şi legumele pot să ne scape de lipsa 
de hrană. 

Pentru Bucovina, ce ai făcut d-ta, domnule general Calotescu? Aţi discutat 
cu Statul Major problema tractoriştilor şi a mecanicilor agricoli? Problema este 
rezolvată. 

Mereu sunt alarmat în chestiunea personalului tehnic. Noi nu putem face faţă 
nevoilor Neamului Românesc în nici un sector economic sută la sută. Este adevărat 
că am ajuns, la unele ministere, să depăşim necesarul, la centru, dar la periferie tot 
mai este nevoie de personal de specialitate. Mereu găsesc funcţionari în birouri, în 
loc să-l găsesc pe teren. 

Nu e mai puţin adevărat însă că sunt şi goluri mari în personalul de direcţie. 
S-a întâmplat că în Bucovina am trimes pe un singur om, pe Pavelescu şi i-am 
spus: Fă românizarea. L-au asaltat toţi tâlharii, cari stau la răscruci, l-au compromi5 
şi ne-au compromis şi pe noi. 

log. C. Buşilă: Eu am dispus ca tot personalul nostru detaşat acolo să 

rămână în locurile unde a fost detaşat. Dacă vom mai avea personal în plus, vom 
mai trimite. Domnul general Calotescu însă s-a alarmat crezând că eu am să chem 
înapoi la centru funcţionarii pe cari i-am detaşat în Bucovina. 

D-voastră, domnule Mareşal, spuneţi că este şi criză de personal de direcţie 
la periferia ţării. Incontestabil că avem prea mult personal în centrală. Noi însă am 
trimes cât am putut mai mulţi funcţionari pe teren. Avem dificultăţi însă în 
privinţa plăţii lor. Indemnizaţiile acelea de 10% şi diurnele sunt ridicole, pentru că 
cu 300 - 400 lei pe zi, un om nu-şi poate plăti cheltuielile de întreţinere. 

Mareşal I. Antonescu: Dar câţi au stat înainte în inactivitate, luând 
indemnizaţii, fără să iasă pe teren? În trecut, luând indemnizaţii, fără să iasă pe 
teren? În trecut, luau indemnizaţii şi nu ieşeau pe teren. 

lng. C. Buşilă: Cred că sunt în acord cu dv. ca să remediem ce a fost înainte. 
Cu personalul tehnic pe care îl avem căutăm să facem cât mai mult faţă nevoilor. 
Domnul Alexianu s-a supărat. .. 

Mareşal I. Antonescu: Cunosc chestiunea. Eu v-am spus dv., domnule 
Buşilă, să trimeteţi tehnici în regiunea Hagi-Bei, unde sunt inundaţii. 

log. C. Buşilă: S-a dus acolo un inspector general şi i s-a interzis să 

comunice direct cu ministerul. Domnul Mladenovici i-a spus că guvernământul îi 
interzice funcţionarului nostru să comunice direct cu ministerul. 

Prof. Gh. Alexianu: Să nu ştiu şi eu ce se petrece acolo? 
log. C. Buşilă: Tot personalul trimes a avut ordin să nu facă nimic peste 

capul dv. Dar când a fost vorba de chestiuni de ordin tehnic, a fost nevoie să se 
ceară relaţii la Bucureşti. 

Prof. Gh. Alexianu: Domnul Mladenovici este omul meu şi n-are nici o 
legătură cu digul de la Hagi-Bei. 

lng. C. Buşilă: Dar din cauza digului de la Hagi-Bei, se inundă şoseaua. 
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Prof. Gh. Alexianu: Nu este exact: n-are nici o legătură digul cu şoseaua. 
Şoseaua de la Nicolaiev este acum deschisă. Am dărâmat o fabrică şi am tăcut şi 
alte lucrări cu inginerii primăriei. Aceasta este realitatea. 

Mareşal I. Antonescu: Dar şoseaua aceasta este într-o stare foarte proastă. 
Cum ai găsit-o, Davidescu? 

Prof. Gh. Alexianu: Acum situaţia este mult schimbată în bine. 
Ing. C. Buşilă: Şoseaua a fost inundată din cauza digului. Iată planul, 

domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Cunosc chestiunea. Am văzut schiţa aceasta de zece 

ori până acum. 
Ing. C. Buşilă: Domnul Mladenovici, care este inginer inspector general, 

poate să aibă un rol şi pentru digul acesta. 
Noi ne luptăm cu gemrnnii ca să avem singuri stăpânire asupra portului 

Odessa. Ni s-a spus însă că este al guvernământului, care, dacă vrea, îl 
concesionează. Or, eu nu ştiu dacă guvernământul poate să concesioneze un port. 

Mareşal I. Antonescu: Să mă asculţi şi pe mine: Transnistria este o 
provincie care se administrează singură; n-are ce căuta acolo Ministerul 
Comunicaţiilor; nu putem face acte de imixtiune în administraţia acestei provincii, 
pentru că s-ar putea pune anumite chestiuni de drept internaţional, care ar putea 
avea consecinţe pentru neamul românesc. N-a venit momentul pentru germani, cu 
atât mai puţin pentru noi, ca să facem acte care s-ar putea întoarce împotriva 
Neamului Românesc, la masa verde. 

Transnistria se administrează ca o provincie aparte, ca o ţară ocupată, nu ca o 
ţară anexată. Este o diferenţă enormă în dreptul internaţional între o situaţie şi alta. 

Să nu luaţi lucrurile aşa, pentru că s-ar putea întâmpla să decurgă din ele 
consecinţe importante pentru neamul românesc. Anumite lucruri pe care noi le-am 
făcut în trecut au fost plătite foa11e scump la congresele de pace. 

Să-ţi dau un exemplu: Galiţia şi Protectoratul sunt administrate ca ţări aparte 
de Germania. Când trenurile germane trec în aceste două guvernăminte, la frontieră 
sunt considerate ca şi cum ar trece în altă ţară, în Franţa sau în Belgia, iar 
cheltuielile făcute cu aceste transporturi sunt trecute la contul Germaniei, deşi ţările 
acestea sunt cucerite şi administrate de germani. Şi dv. vreţi ca eu să fac altfel? 

Deci domnul Alexianu administrează Transnistria ca pe o ţară ocupată, unde 
Bucureştiul nu se amestecă. Eu ţi-am spus d-tale, domnule ministru Buşilă, să 
trimiteţi ingineri să vadă care este situaţia la Hagi-Bei, pentru că mă interesează în 
cadrul Transnistriei şi din punct de vedere economic şi din punct de vedere politic, 
ca să facem dovada că suntem în stare să administrăm bine o provincie, şi germanii 
de aceea sunt acolo: ca să vadă şi să compare administraţia dintr-o privincie 
ocupată de ei, - şi în acelaşi timp, pentru că am nevoie de aceste lucrări, din motive 
militare. De aceea, te-am rugat să ne ajutaţi. 

Am trimes acolo două controluri, care să cerceteze starea de fapt. O cunosc 
acum, pentru că am văzut-o şi cu ochii domnului Alexianu şi cu ochii domnului 
Buşilă şi cu ochii controlorilor mei. 
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Nu trebuie să facem în Transnistria acte de imixtiune, care să ne compromită 
poziţiile viitoare. Nu trebuie să facem din această Rusie un duşman de moarte 
pentru noi. De aceea, noi facem o administraţie mult mai omenoasă, pentru că ne 
purtăm cu populaţia altfel decât gennanii; nu omorâm decât pe cei cari fac acte 
contrare ordinei şi siguranţei noastre; nu maltratăm această populaţie, ci 
dimpotrivă, îi tratăm pe toţi cât se poate mai bine. Populaţia din Odessa mănâncă 
pâine şi carne ca şi noi, iar prizonierii ruşi mănâncă la fel ca soldaţii noştri. De ce 
să facem acte neomenoase, pentru ca apoi să ni se spună: iată cum se poartă 
administraţia românească? Şi aceasta o fac în interesul Neamului Românesc, nu 
pentru mine, Mareşalul Antonescu. 

În 1919 eram gata să pierdem Basarabia, din cauza generalului Davidoglu. 
care comandă o divizie de cavalerie la Bălţi şi care, pentru că i s-au împuşcat trei 
soldaţi, cari se întorceau din permisie la Crăciun, a distrus vreo 7 sate şi a omorât o 
mulţime de oameni. Ei bine, din cauza aceasta, Conferinţa de Pace de la Paris 
revenise asupra hotărârii de a ni se da Basarabia, pentru că: suntem o ţară de 
sălbateci. A trebuit să mă duc eu la Paris şi să vorbesc cu oamenii politici şi 

conducătorii militari ai Franţei şi Angliei, pentru ca Basarabia să rămână a noastră. 
Sunt lucruri mici, care pot fi plătite scump. 

Ing. C. Buşilă: La Odessa noi n-am făcut acte de imixtiune. Portul este sub 
conducerea comandantului militar de marină. 

Mareşal I. Antonescu: Realitatea nu este aceasta. 
lng. C. Buşilă: Dv. m-aţi trimes să vorbesc cu nemţii. 
Mareşal I. Antonescu: la şi d-ta convenţia care este între mine şi e1 m 

această privinţă. Gennanii n-au rămas în port decât pentru un singur motiv: ei au 
experienţă şi pot să pună în valoare portul acesta, de unde noi alimentăm tot 
frontul; trebuiau să ne ajute, până când marinarii şi tehnicienii noştri ar fi putut 
singuri să ia în primire şi să administreze portul în bune condiţii. 

Pentru că n-am putut să ne formăm personalul tehnic necesar, - s-a întâmplat 
accidentul de la Odessa şi s-au mai petrecut şi alte lucruri, - s-a cerut o prelungire 
de termen chiar din partea românilor noştri. Am vorbit cu domnul amiral Păiş şi am 
constatat că ei nu ne jenează cu nirn 1c la Odessa. 

Odessa este însă luată în stăpânire definitivă de noi, pentru că este cucerire 
românească. N-are nimeni dreptul să stăpânească acolo, în afară de noi. 

Ing. C. Buşilă: Nemţii au acolo portul militar. Toate celelalte se fac de 
români. 

Mareşal I. Antonescu: Comandamentul e român. 
Ing. C. Buşilă: Noi am trimes acolo funcţionari fiindcă ni s-a cerut de 

guvernământ. Nu se pune însă chestiunea concesiunii, pentru că aceasta ar fi un act 
care nu s-ar putea face decât în caz de anexiune. 

Mareşal I. Antonescu: Iată cum este mai bine: personalul tehnic, pe care îl 
trimeţi acolo, îl pui la dispoziţia domnului Alexianu. 

Toată ziua trebuie să stau să rezolv probleme de susceptibilităţi între dv. 
Transnistria este casa domnului Alexianu, unde dânsul trebuie să fie singur stăpân. 
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lng. C. Buşilă: Înţeleg autoritate administrativă, dar din punct de vedere 
tehnic să nu se amestece. Funcţionarii trimişi acolo să aibă dreptul să se adreseze 
ministerului pentru lămuriri de ordin tehnic. 

Mareşal I. Antonescu: Acestea sunt principiile, pe care le-am pus şi pe care 
vă rog să le respectaţi. Cred că este elementar într-o casă, unul singur trebuie să fie 
stăpân. Aşa este şi la ministerele dv., unde fiecare dintre dv. este stăpân. Altfel, este 
cacofonie şi dezordine, iar cel care stă în cap nu este în stare să conducă, pentru că 
toţi îi pun piedici şi îi stau în cale. De aceea sunt familii, societăţi, oraşe şi State rău 
administrate, pentru că toată lumea se amestecă; fiecare face ce vrea: aşa vreau, aşa 
fac, restul nu mă interesează. 

Am dat ordin ca produsele să circule liber prin ţară, după sistemul vaselor 
comunicante, ca să nu mai existe autarhiile judeţene ale prefecţilor şi fiecare să 
facă ce vrea; am ridicat barierile dintre prefecturi, întărind barierile la frontiere. Şi 
totuşi, şi astăzi mai sunt încă prefecţi, cari îşi permit să blocheze mărfuri. Se 
colectează ouă, păsări sau alte produse şi nu le lasă prefectul să iasă din judeţul lui. 
Aceasta nu se poate. De aceea, am dat dispoziţii să fie destituiţi prefecţii cari iau 
asemenea măsuri. Se colectează grâu de sămânţă într-un judeţ, iar prefectul se 
opune. Nu se poate. Trebuie să ne învăţăm să executăm un ordin. Să fie cineva care 
să dirijeze, iar ceilalţi să meargă după el. 

Prin urmare, chestiunea personalului tehnic s-o discuţi d-ta, domnule 
Alexianu, şi să vezi ce este de făcut. Am spus aseară domnului general Voiculescu 
- ai asistat şi d-ta - că eu nu văd criza de personal numai în numărul insuficient al 
oamenilor. Fiecare funcţionar să muncească ca şi mine: unul să lucreze cât trei şi 
când va ajunge să muncească atât, va primi leafa a trei oameni. Cât timp însă zece 
funcţionari nu fac nici atât cât ar trebui să facă unul singur, nu sporesc salariile. 
Numai când fiecare funcţionar va ajunge să muncească cât trei sau patru, va avea 
dreptul să primească o leafă mai mare. Acum însă suntem în situaţia inversă: zece 
funcţionari lucrează cât unul singur. 

De aceea se şi explică de ce la noi Calea Victoriei este plină la orişice oră 
din zi cu lume care se plimbă. Sunt oameni cari circulă: copii, temei, militari cari 
îşi târăsc săbiile, toţi trăncănesc fel de fel de lucruri. Nu ştiu dacă eu am mers până 
acum în total 24 ore pe Calea Victoriei, şi sunt bucureştean, am învăţat în 
Bucureşti. 

Spectacolul acesta este numai în oraşele mari dinspre Orient. Am fost la 
Berlin de trei ori: o dată înainte de război şi de două ori după război. Acolo, oraşul 
este gol; fiecare munceşte la birou, la fabrică, sau în cazarmă. Duceţi-vă şi dv. şi 

aveţi să constataţi acelaşi lucru. Ţările unde lumea se plimbă, ţările care erau 
înainte vizitate de foarte mulţi turişti, au ajuns acum la dezastru. 

Să se fixeze cât mai neîntârziat preţul muncilor agricole. Trebuie să se ştie 
însă că pentru consideraţiunile arătate de domnul Pană nu voi trece, pentru 
produsele agricole, pentru preţurile de anul trecut. Nu sunt dispus să ridic preţul 
vagonului de grâu. Dv. proprietarii reprezentaţi I 1% din agricultura noastră şi eu 
nu pot să scumpesc viaţa la 90% de locuitori, pentru zecimea de populaţie pe care o 
reprezintă proprietarii. 
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Am dispus să vi se facă toate înlesnirile în ce priveşte personalul şi mâna de 
lucru. Am dat ordin să vi se dea şi prizonieri, argaţi mobilizaţi pentru lucru; 
muncitorii agricoli vor obţine mobilizări pentru lucru, dar vor scumpi produsele. 
Nu mai tolerez să se ridice nici tariful la Calea Ferată, nici impozitele. Din contră, 
domnul ministru de Finanţe mi-a prezentat o serie de degrevări de impozite, pe care 
le-am primit. Dacă nu ne oprim cu scumpetea atunci ne angajăm într-o catastrofa 
aşa cum s-a angajat Gennania după războiul trecut. 

Văd că este trecută în ordinea de zi chestiunea rechiziţionărilor. Nu se va 
mai rechiziţiona decât în cazuri cu totul excepţionale. 

Anul trecut au fost ridicaţi I 00.000 cai, faţă de 1.200.000 cai, deci mai puţin 
de I 0%. Aceasta nu reprezintă un mare neajuns, o catastrofă pentru agricultură. 
Anul acesta, de asemenea, s-au făcut rechiziţii tot în mică măsură; am adus o parte din 
cai înapoi, apoi s-au mai adăugat şi caii cari au fost împărţiţi agricultorilor, au mai 
venit şi tractoarele, în aşa fel încât putem spune că din punct de vedere al tracţiunii. 
fie mecanice, fie animale, situaţia nu este mai grea decât cea de anul trecut. 

Am dat dispoziţii să se lucreze intens, din zori şi până în noapte, iar acolo 
unde se poate, să se lucreze ziua şi noaptea fără întrerupere. Proprietarii de 
tractoare, oricine ar fi ei, să fie obligaţi să lucreze şi noaptea cu tractoarele însă 
arătura să fie bună. Vă anunţ că voi controla chiar eu să văd tractoarele lucrând 
noaptea. 

De asemeni, în regiunile în care lucrul se tennină mai repede, să luaţi 

tractoarele să le treceţi imediat în judeţele limitrofe. Şi când spun aceasta, mă 
gândesc la d-ta, domnule general Calotescu. Judeţele Botoşani şi Iaşi trebuiesc 
ajutate. D-ta să ai grijă de aceasta. De aceea, tractoarele d-tale să lucreze intensiv zi 
şi noapte. Nu ne uităm al cui este pământul; nu tratăm cât se va plăti. La toamnă. 
din producţiune se va face calculul pentru plata arăturii, dar deocamdată 

preocuparea noastră esenţială este arătura, şi semănatul. Nu trataţi cu nimeni asupra 
preţului. Trece tractorul şi ară şi pe urmă venim şi facem socoteala sub formă de 
recoltă. 

Trecem la punctul 6: revizuirea impozitelor agricole stabilite, deoare,ce 
aceste impozite au ajuns să fie în unele locuri mai mari decât arenzile. 

G-ral C. Calotescu: La 2000 lei arendă la hectar a ajuns să se plăteasică 
2500 lei taxe şi impozit. 

Mareşal I. Antonescu: Am vorbit cu d-l ministru al Finanţelor chiar dimineaifă 
şi i-am spus că nu admit acest lucru, căci aceasta ar însemna să distruge:m 
producţiunea. În loc să încurajăm producţiunea prin taxe mici, noi o distrugem prin 
taxe exorbitante. Statul să-şi scoată banii de care are nevoie de la volumul mare al 
afacerilor, iar nu de la taxele mari. 

Domnule Marinescu, s-a născut problema alimentării fabricilor textile cu 
materii prime. Se pare că organele Ministerului Economiei Naţionale sabotea.ză 
aprovizionarea acestor fabrici cu materii prime. Materiile prime de care dispun 
fabricile textile se vor termina în câteva luni. Ce ne facem? De atâta timp eu mă 
străduiesc să armonizez munca între provincii şi Regat. A fost o idee a mea ca $ă 
fac aceste provincii, autonome la început, ca să le pot da viaţa lor proprie. N-a1m 
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reuşit - o recunosc. Sunt un învins în această chestiune şi aceasta se datoreşte 
faptului că cei de acolo sunt sabotaţi de organele dv. de aici, domnule Marinescu. 
Orice chestiune se tărăgăneşte în timp şi în spaţiu. Este şi aceasta o sabotare 
deghizată, pe care nu poţi s-o vezi, nu şti de unde vine, doar o simţi. Se fac referate, 
hârtii peste hârtii şi se tărăgăneşte totul. Mai bine este să dai o soluţiune proastă, 
dar imediată şi la timp aplicată decât o soluţiune genială venită după ce a trecut 
inamicul peste d-ta. Soluţiunea care a dus la câştigarea războiului a fost 
soluţionarea cea simplă şi clară şi a aplicat-o rapid, acela a învins. Noi căutăm 
într-una soluţiuni savante, dar ţinem în loc lucrurile şi în felul acesta se produc 
pagube mult mai mari decât dacă am aplica imediat o soluţionare proastă. 

I. Marinescu: Am dat pentru provincii pe cei mai buni oameni şi dumnealor 
mi-au confinnat acest lucru. 

Hârtiile n-au întârziat la mine la minister. În Basarabia l-am trimes pe 
inginerul Nicolaescu, un tehnician desăvârşit; în Bucovina am trimes un alt inginer, 
la fel de capabil. 

Mareşal I. Antonescu: Mi se semnalează că sunt fabrici textile acolo care 
nu mai au materie primă decât pentru patru luni. Trebuie de pe acum să le 
procurăm altă materie primă, să le reînnoim stocul. Fabrica nu trebuie să primească 
materia primă chiar în clipa când are nevoie de ea, ci cu mult mai înainte. Trenurile 
circulă aşa cum circulă acum; fabrica trebuie să ia măsurile de depozitare şi sunt fel 
de fel de formalităţi şi de aceea noi trebuie să rezolvăm din timp această problemă 
şi să nu aşteptăm ziua în care fabricile nu mai au ce pune în lucru. 

I. Marinescu: Până acum mie nu mi s-a comunicat nimic. Astăzi mi se 
aduce la cunoştinţă; iau notă de acest lucru şi mâine chestiunea va fi rezolvată. 

Mareşal I. Antonescu: Sunt probleme care trebuie să meargă de la sine, fără 
alte intervenţii. Asemenea lucruri nu trebuie să ajungă la d-ta sau la mine. 

În ce priveşte experţii agricoli germani cari au venit la noi să ştiţi că aceştia 
sunt neoficiali; n-avem nici un angajament cu ei. Nu-i putem da afară. Este o 
chestiune delicată. Ei au venit nechemaţi de nimeni. Poate că ei au intrat în cadrul 
principiului pe care l-am stabilit cu Ftihrer-ul ca să mă ajute. Fiihrer-ul mi-a spus: 
Am făcut experienţe tragice în unele împrejurări şi aş vrea ca d-ta să fi cruţat de 
asemenea experienţe. Foloseşte-te de experienţa mea. Eu am avut timp şi am putut 
face şi experienţe triste, dar d-ta n--ai timp pentru aşa ceva. 

Probabil, în cadrul acestei discuţii, ar intra şi venirea acestor experţi. 

Bineînţeles că aceşti experţi trebuiesc folosiţi. Să stea autorităţile locale de vorbă 
cu ei, căci sunt sigur că au de învăţat multe de la aceşti oameni şi sub raportul 
ştiinţei, şi sub raportul energiei şi al patriotismului. Într-un cuvânt trebuiesc trataţi 
amical, nu ignoraţi, şi consultaţi, însă trebuie să se ştie că n-avem nici o obligatie 
faţă de ei. Dacă vă recomandă lucruri adaptabile la noi, le puteţi accepta, dacă nu, 
le arătaţi că nu se pot aplica la noi procedeele recomandate, dar trebuie să procedaţi 
cu delicateţă. Tot aşa eu, când am stat de vorbă cu Ribbentrop, când am vorbit cu 
Goring ori cu Clodius, le-am spus: Aceasta se poate, cealaltă nu se poate la noi. 
Chiar când este vorba de nemulţumiri, trebuie să vorbim deschis, nu cu ascunzişuri. 
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În ce priveşte organizarea de gospodării mari model după modelul german. 
noi trebuie să începem să mergem de la simplu la compus şi pentru aceasta 
trebuiesc bani. D-ta, domnule general Calotescu, mi-ai spus că ai un fond. La cât se 
ridică acest fond? 

G-ral C. Calotescu: Ministerul Finaţelor nu mi-a admis ca bugetul meu să 
intre în bugetul Statului şi am în buget un fond de românizare de 140 milioane şi un 
fond de rulment de 100 milioane, rămânând ca aceşti bani să-i vărs tezaurului. 

Eu am cerut ca acest buget care rămâne afară de bugetul Statului să 
deconteze ceea ce nu se cheltuieşte, la fiecare buget anual şi în legătură cu el să pot 
face diferite cheltuieli: de pildă 25 milioane pentru experţii agricoli; I O milioane 
pentru căminuri ce urmează să fie înfiinţate de diferite instituţiuni. 

Mareşal I. Antonescu: Pentru tot ce este în legătură cu dezvoltarea 
producţiunii, trebuie să facem sacrificii. 

Efortul nostru principal trebuie să fie spre câştigarea războiului dacă nu 
dezvoltăm economia naţională. Cum am reuşit să dăm peste 30 miliarde într-un an 
pentru economia naţională, tot aşa trebuie să facem şi acest efort. Voi da 
publicităţii zilele acestea cifrele şi voi arăta ce efort am făcut noii într-un an de 
război pe plan economic, în comparaţie cu ceea ce s-a făcut înainte. Domnii cari 
critică ar putea să fie întrebaţi: ce au făcut cu banii? Eu cum am putut face atâtea 
eforturi într-un an de rasboi, cu atâtea cataclisme şi am ajutat producţiunea într-o 
măsură nemaiîntâlnită până acum: am plătit datoriile vechi ale Căilor Ferate de 3 
miliarde; am dat un credit de 3 miliarde pe deasupra; am asanat datoriile ofiţerilor 
care reprezentau un miliard; am dat agriculturii un miliard pentru investiţiuni noi; 
pentru şcoli am dat 400 milioane. Cum am putut noi da toate acestea într-un an de 
război şi înainte nu s-a putut da? Aceasta este marea întrebare la care domnii cari 
critică nu pot răspunde. 

Sunt însă lucruri mici, de care ne împiedicăm şi noi şi aceasta eu nu pot s-o 
admit. Domnul ministru de Finanre îmi pune piedici. Noi am hotărât într-un 
Consiliu de Miniştri să li se dea agenţilor noştri de informaţii încă 1600 lei. Un 
agent care are 3000 lei lunar trebuie să se ducă la cafenea, la cinematograf, chiar la 
teatru, pentru că acolo poate să capete el informaţii şi pentru aceasta se cere 
cheltuială şi de aceea noi am hotărât să-i dăm încă 1600 lei. 

G-ral C. Vasiliu: S-a hotărât printr-un Jurnal al Consiliului de Miniştri, 
jurnal care a fost semnat şi de d-l ministru de Finanţe. Nici până azi jurnalul n-a 
fost executat. 

Mareşal I. Antonescu: Toţi miniştri în cap cu mine au rămas nişte 

caraghioşi, deşi domnul ministru de Finanţe a semnat chiar el acest jurnal. 
Domnule general Stoenescu, asemenea lucruri eu nu pot admite şi dacă mă 

pui în asemenea situaţiuni, pe chestiuni atât de mărunte, să ştiţi că ne separăm. 
Oamenii aceştia nu-şi pot îndeplini misiunea lor şi noi, deşi am hotărât să Ie 

dăm cei 1600 lei, nu ne ţinem de cuvânt. Eu cunosc generali de corp de armată care 
au luat misii pentru inspecţii, pe care nu le-au făcut. Nu este însă mai puţin 
adevărat că dacă trimet pe cineva să facă o inspecţie, trebuie să-i dau posibilitatea 
să o facă. Nici d-ta în locul lui n-ai putea s-o faci cu 3000 lei. 
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Am hotărât în Consiliul de Miniştri, ai semnat şi d-ta, domnule ministru de 
Finanţe, şi nici după cinci luni Ministerul de Finanţe nu a onorat semnătura mea şi 
a dv. 

A doua chestiune: am hotărât anul trecut cajandannii pedeştri, cari şedeau în 
cea mai neagră mizerie, să aibă un adăpost omenos. Am dat ordin să se termine 
clădirea în care şedeau ei şi s-au cheltuit 1 O milioane şi am hotărât să se plătească 
bani. Nici până azi nu s-a plătit, deşi noi le datorăm mult acestor oameni, cari au 
reprimat în mare măsură mişcarea din ianuarie trecut. 

G-ral C. Vasiliu: Eu am prezentat decretul domnului ministru de Finanţe, 
dar d-sa mi-a spus că este contra Legii contabilităţii publice şi că trebuie să facem 
această procurare de fonduri pe altă cale. 

G-ral N. Stoenescu: V-am spus, domnule Mareşal, că nu veţi reuşi niciodată 
să găsiţi Ministerul de Finanţe în defect. Daţi-mi timp, foarte scurt, ca să rezolv 
această problemă. în ce priveşte cei I O milioane pentru jandarmii pedeştri, i-am 
spus domnului general Vasiliu c:i nu semnez acest decret, pentru că eu îl apăr pe 
Mareşalul Antonescu şi i-am dat soluţiunea acestei probleme, spunându-i să se 
mărească fondul de la „interese superioare de Stat". De ce nu mi-aţi cerut 
suplimentarea acestui fond, căci vă dădeam imediat. 

G-ral C. Vasiliu: Domnul general Popescu nu a acceptat această soluţiune. 
D-sa a spus că nu vrea să-şi majoreze acest fond. 

Mareşal I. Antonescu: Vedeţi şi dv.: suntem sau nu într-o casă de nebuni? 
Se hotărăşte un lucru şi după ce trec luni de zile, aruncă vina unul pe altul şi acum 
eu am ieşit marele vinovat. 

G-ral N. Stoenescu: Să-mi fi făcut comunicarea că dv. aţi aprobat acest 
credit. 

Mareşal I. Antonescu: Păcat că nu s-a inventat maşina care să înregistreze 
câtă cheltuială de energie inutilă s-a făcut pentru rezolvarea unui lucru şi atâţia 

oameni aşteaptă ca să se rezolve o problemă simplă! 
Vodă zice da! Hâncu zice ba! 
Jandarmii aceştia ne-au apărat viaţa noastră şi a familiilor noastre şi a 

societăţii româneşti. Capitala dacă intra pe mâna rebelilor, ţara întreagă era pe 
mâna lor şi praful se alegea de noi toţi. Eu nu am aşteptat nici un fel de formalităţi 
de contabilitate şi am spus: să se dea zece milioane pentru tenninarea clădirii. Dacă 
nu o făceam, astăzi trebuia să plătim mai bine de 30 milioane. 

La fel se petrec lucrurile şi la Armată. Şeful Domeniilor Militare, care este 
un om perfect cinstit, este cel mai încuiat om pe care l-am întâlnit în viaţa mea şi 
din cauza lui Statul a pierdut multe miliarde. Eu desfid să se găsească în toată 
administraţia mea, în 40 ani, un singur lucru în care Statul să fi pierdut o centimă; 
dimpotrivă, Statul a câştigat. 

Trecem la punctul 11 din ordinea de zi. Nici până în prezent nu a apărut 
regulamentul cetăţeniei locuitori lor din Basarabia şi Bucovina de Nord. 

C. Stoicescu: A fost făcut regulamentul, apoi a fost trimis domnilor 
guvernatori ca să-şi dea avizul asupra lui, şi sper că zilele acestea îl voi avea cu 
observaţiunile dumnealor. 
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Mareşal I. Antonescu: Trebuie să punem la punct această problemă. 
Să nu mai apară pe viitor nici o lege care să nu aibă regulamentul ei. Avem 

legi de 40-50 ani, al căror regulament nu a apărut nici până astăzi. 
La sfărşitul legii se spune: Un regulament va face aplicarea acestei legi, 11 

regulamentul nu apare. 
Titus Dragoş: Aceasta este o clauză de stil. Regulamentele sunt inutile m 

majoritatea cazului. 
Contraamiral N. Păiş: Pentru marină, de 64 ani, de când a apărut legea. 

regulamentul tot nu a luat fiinţă. 
Mareşal I. Antonescu: Vedeti că aici nu mai este vorba de o clauză de stil. 

Noi nu aveam nevoie de asemenea clauze şi dacă un regulament nu este necesar, să 
nu se mai pună această lege. Legea pentru organizarea marinei are nevoie de un 
regulament, căci această lege este o sintetică aşa cum vrem noi să facem viitoarele 
legi ale Statului, şi dispoziţiunile de amănunt să fie dezvoltate prin regulament, şi 
prin actele ministrului ca să trecem răspunderea asupra ministrului. Azi avem legi 
care ne trimit la regulamente, care regulament nu există. 

C. Stoicescu: Legea pentru organizarea Basarabiei şi Bucovinei are nevoie 
de un regulament, căci trebuie să se ştie exact cum se reglementează cetăţenia 
acestor locuitori. 

Mareşal I. Antonescu: Este o problemă capitală, căci este vorba de 
cetăţenia locuitorilor din aceste provincii. 

C. Stoiccscu: În lege sunt fixate principiile de norme generale, însă trebuiesc 
prevăzute formalităţile pentru dovedirea şi constatarea naţionalităţii. 

Mareşal I. Antonescu: Domnul Cancicov mi-a semnalat printr-un memoriu, 
că, intre altele, cauza dezastrului care ameninţă ţara stă în faptul că nu toate legile 
sunt semnate de ministrul Justiţiei şi că pentru a remedia această situaţie trebuie 
neapărat ca nici o lege să nu mai apară fără semnătura ministrului Justiţiei. 

C. Stoicescu: Este o practică ce exista în timpul Parlamentului; dar din 
moment ce Parlamentul a dispărut nu văd necesitatea ca ministrul Justiţiei să 

semneze toate decretele. 
Mareşal I. Antonescu: lată, catastrofa Neamului Românesc sub regimul 

nostru, - căci aşa are aerul domnul Cancicov să spună, - se datoreşte faptului că 
domnul ministru al Justiţiei nu semnează el toate legile. Dar eu nu văd cum d-ta ai 
putea să controlezi toată activitatea Statului. Ar fi o fericire pentru mine să poţi 
face d-ta acest lucru. 

Prof. Gh. Alexianu: Pe vremuri ministrul Justiţiei era păzitorul sigiliului 
Statului, garde de sceaux, aşa era în Franţa şi probabil d-sa de acolo se inspiră. 

I. Petrovici: Niciodată nu citea ministrul Justiţiei legea. 
I. N. Finţescu: Erau şi miniştri cari citeau legea, de pildă un Toma Stelian. 
C. Stoicescu: Pe timpul lui Toma Stelian era un Parlament. 
Mareşal I. Antonescu: Nu discutăm dacă este mai bine sau mai rău fără 

Parlament. Aceasta este o problemă pe care omenirea o discută de veacuri, şi trece 
de la o extremă la alta: trece de la tiranie la demagogie şi de la demagogie şi 
anarhie la tiranie. Fiecare sistem are inconvenientele şi avantajele lui. 
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Domnul Şeicaru scrie un 1rticol foarte frumos în „Curentul" şi spune că 
dictatura este bună cu condiţia să găseşti oameni. 

I. Petrovici: Orice lege trecea prin Parlament, până la urmă ieşea mai 
stricată decât era înainte. 

Mareşal I. Antonescu: În preajma închiderii Parlamentului, Parlamentul se 
transforma într-o adevărată fabrică pentru votarea legilor. 

M. Vulcănescu: Unitatea legislativă este dată în sarcina Comisiunii 
Legislative. 

Mareşal I. Antonescu: Este mai corectă procedura pe care am vrut s-o 
institui eu: întâi legea să o facă departamentul respectiv, cu toate organele lui; apoi 
să se întrunească ministrul cu conducătorii celorlalte departamente interesate şi să 
pună legea şi după aceea să meargă la Consiliul Legislativ, care deşi uneori spune 
lucruri care nu sunt în căderea lui să le spună, dar totuşi face observaţiuni 
interesante şi în urmă să vină decretul să-l semnez. Se întâmplă însă că, întrucât 
suntem într-un regim revoluţionar, suntem în căutarea unui sistem pe care din ce în 
ce îl concretizăm mai bine, dar până atunci Statul trebuie să meargă şi să dregem 
ceea ce am găsit stricat şi ceea ce strică sub noi. Deci, să se facă imediat acel 
regulament. 

C. Stoicescu: Imediat ce am avizul domnilor guvernatori, voi face 
regulamentul. 

Mareşal I. Antonescu: Acest lucru are o importanţă politică foarte mare, 
întrucât cetăţenii de acolo ajung să nu mai creadă în definitiva noastră stabilire în 
Basarabia şi Bucovina. 

Dacă regimurile trecute n-au făcut progresul pe care trebuiau să-l facă, apoi 
aceasta a fost şi din cauză că periferia a sabotat fie din frică, din laşitate, fie din 
rea-voinţă toate măsurile luate la centru. 

Basarabenii, bucovinenii şi chiar mulţi ardeleni, oameni de seamă, i-am auzit 
eu, - nu erau siguri de unire, n-o vedeau eternă. Şi atunci, ardelenii continuau să 
aibă raporturi cu ungurii, vorbeau ungureşte, ca să nu se dezobişnuiască, citeau 
ziare ungureşti, mergeau la Budapesta de Paşte şi de Crăciun, în loc să meargă la 
Bucureşti, pentru că noi eram ţigani, buni numai să ne vărsăm sângele şi să dăm 
aurul nostru. 

Lipsă de seminţe cred că nu mai e; cred că chestiunea s-a pus la punct. Ar fi 
catastrofal ca acum să mai fie lipsă şi de seminţe. Nici în Vechiul Regat cred că nu 
lipsesc seminţele. 

A. Pană: Ultimele transporturi pentru prima parte a campaniei sunt 
terminate. Profit că este aici domnul general Voiculescu ca să-l rog să dea ordine 
organelor agricole din Basarabia să înlesnească colectarea porumbului. 

Mareşal I. Antonescu: Domnul general Voiculescu mi-a spus că la Chitila 
sunt 100 de vagoane de orz foarte bun de sămânţă. Un cerc de recrutare a pus mâna 
pe el şi spune: Plăteşte-l, - parcă l-ar fi cumpărat el. Poate că aceasta o face din 
ordinul unui capsoman mai mare decât el. Soluţia este: orzul să se dea imediat fără 
bani, pentru că domnul general Voiculescu n-are fabrică de bani, iar domnul 
ministru de Finanţe nu-i dă. 
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G-ral N. Stoenescu: l-am dat, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Dar nu i-a ajuns. Nu ţiu eu câmpurile necultivate 

pentru că un comandant de cerc de recrutare nu vrea să libereze, fără plată, un 07 

bun de sămânţă. Tot ce este bun de sămânţă va fi însămânţat. 
Acum ieşiţi din încurcături şi în ce priveşte hrana cailor, pentru că au să 

înceapă să înverzească câmpiile. 
Deci, orzul să fie liberat fără plată şi la recolta viitoare, se va rambursa 

Armatei sau acelui cerc de recrutare orzul pe care 1-a dat acum. Nu mai scoate:n 
din casa Statului zeci de milioane de lei, ca să dăm pe seminţe, ca şi cum domml 
general Voiculescu ar avea o fabrică de bani. 

Problema se rezolvă în sensul acesta: nu se dau bani pentru bani. Orice se dă 
din depozitele Armatei sau din acelea ale d-tale, domnule general Constantin, 
pentru sămânţă, se va înapoia, în aceeaşi cantitate, după recoltă. 

G-ral C. Constantin: Am dat şi eu 2500 vagoane. 
Mareşal I. Antonescu: Le vei primi înapoi după recoltă. Nu dăm bani 

pentru seminţe, ca să nu tipărim mereu hârtie monedă la Banca Naţională. 
Problema surorilor de ocrotire este secundară. 
Dr. P. Tomescu: S-a rezolvat. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să se rezolve. 
„Problema aprovizionării cu lemne de foc şi combustibil lichid a 

provinciilor". 
A. Pană: Mi s-au semnalat unele cazuri, unde nu sunt suficiente depozite 

pentru cantităţile necesare. Am luat măsuri şi am cerut să mi se semnaleze toate 
cazurile de felul acesta. Societatea „Distribuţia" are depozite peste tot. 

Mareşal I. Antonescu: Mie nu-mi trebuiesc tabele cu cifre verzi şi albastre, 
de ce cantităţi există în fiecare depozit. Pe mine mă interesează cât satisfac aceste 
cantităţi existente la sută din nevoile regiunilor respective şi care sunt aceste nevoi 
pe timpul campaniei agricole. Dacă cunosc aceste proporţii, pot să te chem pe d-ta, 
domnule Pană, pe domnul Marinescu şi pe cineva de la „Distribuţia", ca să 

organizăm imediat împreună aprovizionarea regiunilor lipsite. Trebuie să intervin 
eu, pentru că mulţi nu fac decât de frică; când aud de numele meu se pun pe treabă. 
Altfel, stau degeaba şi fumează ţigăn. 

Mie îmi trebuie să ştiu cât reprezintă cantităţile existente faţă de necesităţile 
de aprovizionare ale fiecărei regiuni. Aşa trebuiesc făcute graficele. 

I. Marinescu: Am făcut socoteala. În total este nevoie de 120 trenuri. Le-am 
programat pe epoci: acum trebuiau trimese 34 trenuri; am trimes 33 din ele. În 
Transnistria trebuiau trimese 9 trenuri şi le-am trimes pe toate 9. 

Sunt dificultăţi la descărcări. 
Mareşal I. Antonescu: Aceasta este chestiunea: nu se descarcă la timp 

cisternele, de care avem nevoie, mai ales acum când, pentru un tren care pleacă în 
Germania, 9 trenuri goale sunt pe drum; aceasta este proporţia. 

La încărcare merge perfect, pentru că am luat măsuri din vreme. Ar trebui c.a 
şi pentru descărcări să se formeze echipele necesare, fiindcă acum cisternele stau în 
staţii şi aşteaptă ca ţăranii să vină să-şi ridice combustibilul. 
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A. Pani: Se mai pune şi chestiunea lipsei de butoaie. 
Mareşal I. Antonescu: Problema descărcării se poate rezolva şi altfel. Dacă 

aş fi eu acolo guvernator, aş avea pe masa mea zilnic programul trenurilor cu datele 
sosirilor tuturor cisternelor la statiile de destinaţie. Şi atunci, cu trei zile înainte, aş 
da ordine prefecţilor respectivi ca în ziua cutare toţi ţăranii cari se aprovizioneaz.ă 
de la gara cutare să fie prezenţi acolo să descarce cisternele care sosesc cu trenurile 
de aprovizionare. 

A. Pană: În Vechiul Regat, noi, Ministerul Agriculturii, am cumpărat vase şi 
le-am distribuit în toate părţile. 

Mareşal I. Antonescu: Să fiţi în pennanentă legătură cu Calea Ferată; şi să 
ştiţi din vreme data sosirii cisternelor în fiecare comună, pentru ca să chemaţi la 
timp în fiecare gară, prin prefecti, pe ţăranii cari unnează să se aprovizioneze de 
acolo. Aceasta, până când vom avea posibilitatea să înfiinţăm depozite fixe. 

A. Pană: Numai dintr-un singur loc am avut o reclamaţie. 
Mareşal I. Antonescu: Am chemat aici pe Penescu şi pe Greceanu, în 

chestiunea cauciucului sintetic şi le-am dat sarcina ca din acest cauciuc să fabrice şi 
benzi pentru roate, ca să înlocuiască fierul. Am mers şi mai departe şi le-am spus să 
facă şi potcoave pentru boi şi cai. Ei mi-au răspuns că au problema în studiu şi vor 
putea să fabrice ebonit pentru potcoave. 

Le-am spus să vină la d-ta, domnule general Dobre, pentru ca împreună să 
întocmiţi un plan de lucru, pe aceste chestiuni, pentru ca, începând din toamnă, să 
putem introduce, pentru ţărani, benzi de cauciuc sintetice pentru roţi. Până atunci 
vom putea rezolva definitiv problema fabricării cauciucului sintetic. Mi s-a spus că 
acest cauciuc n-are suficientă flexibilitate. Tot e mai bine însă să dai ceva, decât 
nimic. 

Domnule general Dobre, te rog să dai toate înlesnirile pentru soluţionarea 
acestei probleme, fiindcă sunt fel de fel de oameni interesaţi, cari o ţin în loc. 

Despre problema muncitorilor agricoli din Basarabia s-a vorbit. 
,,Porumbul de sămânţă din Basarabia". 
Nu se găseşte porumb de sămânţă? 
A. Pană: Sperăm totuşi că se mai găseşte. 
G-ral C. Voiculescu: Mai puţin decât cantităţile care s-au cerut. 
A. Pană: Rugăm să se dea ordine pentru înlesnirea colectărilor în judeţele 

Bălţi şi Orhei. 
G-ral C. Voiculescu: Acolo a fost o producţie foarte slabă, din pricină că nu 

s-a făcut a doua praşilă la porumb. Ce se va găsi se va da. 
Mareşal I. Antonescu: Sunt informat că în unele părţi, ţăranii au vândut 

seminţele care le-au fost date. Toate arieratele pentru sămânţă să fie achitate 
Statului, pentru că cine nu va plăti va trage consecinţele. Anul viitor nu voi mai 
deschide un credit special pentru procurarea de seminţe. Din creditul deschis anul 
acesta, să vă formaţi fonduri necesare şi pentru anul viitor. Trebuie să se întoarcă 
înapoi şi de la marii proprietari şi de la ţărani - la aceştia şi sub fonnă de muncă -
costul seminţelor date pe credit. 
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Am dat în studiu chestiunea inundaţiilor. În Ţara Românească se produc 
multe inundaţii din cauza unor proprietari agricoli cari s-au sustras de la 
obligaţiunile impuse de Legea de expropriere şi n-au făcut îndiguirile, pe care erau 
datori să le facă. Am constatat că domnul Alimăneştianu şi alţi mari proprietari 
n-au făcut îndiguirile la care erau obligaţi. Acestora, dacă nu vor face îndiguirile 
imediat, am să le aplic sancţiunile prevăzute de Legea agrară. 

A. Pană: Este vorba de o chestiune mai vastă pe care am să v-o supun. 
Mareşal I. Antonescu: În orişice caz, proprietării cari nu şi-au îndeplinit 

obligaţiile vor trage consecinţele. 
A. Pană: Vă voi supune întreaga chestiune. 
Mareşal I. Antonescu: În ceea ce priveşte Transnistria, domnul Stuckhardt 

a fost entuziasmat de ceea ce s-a făcut acolo. Cu un personal administrativ şi tehnic 
redus s-au făcut lucruri foarte mari. De aceea, domnule Alexianu, eu ţiu să-ţi aduc 
mulţumiri, pentru ceea ce ai făcut acolo, în numele guvernului. 

În această privinţă, ai fost ajutat şi de generalul Vasiliu, care a pus în 
funcţiune o mulţime de fabrici. Am să-i aduc mulţumiri şi lui. Meritul lui este că a 
lucrat cu d-ta în mod armonios, fără să vă contracaraţi unul pe altul. 

Cu un personal redus aţi făcui lucruri bune, iar administraţia d-tale este luată 
de model. 

În ceea ce priveşte chestiunea lefurilor funcţionarilor din Basarabia şi 
Bucovina, în raport cu salariile plătite în Transnistria, răspunsul meu a fost: 
personalul din Transnistria lucrează izolat, într-un mediu duşmănos, fiind 
ameninţat în fiecare clipă, ceea ce nu este cazul în Basarabia şi Bucovina. În astfel 
de condiţiuni, personalul din Transnistria trebuie plătit altfel decât cel din celelalte 
provincii. 

S-a născut un incident în ceea ce priveşte înaintarea acestor funcţionari, iar 
acum se spune că aceste înaintări ar fi legale, chiar corespunzătoare statutul1Ui 
funcţionarilor. 

Eu însă îmi menţin principiul pe care l-am pus, ca şi în Armată: nu se poate 
ca funcţionarii detaşaţi la periferie să ia înaintea camarazilor lor rămaşi în rest1UI 
tării şi dintr-o cauză sau alta să înainteze. pentru ca dacă cei detaşaţi iau două-trei 
grade înaintea celorlalţi, însemnează că rămân nedreptăţiţi ceilalţi colegi ai lo,r. 
Dacă funcţionarii detaşaţi ar rămâne perpetuu în Basarabia, Bucovina sau un 
Transnistria, atunci chestiunea nici nu s-ar mai pune. Dar nu acesta este cazul aici; 
unii din ei se vor întoarce şi vor trece înaintea foştilor lor colegi rămaşi la centru. 

Am dat însă funcţionarilor detaşaţi alte avantagii: locuinţe mult mai ieftine :şi 
mai bune decât aveau aici, posibilităţi de viaţă mult mai ieftină decât în Vechiwl 
Regat. 

Într-adevăr, şi la Cernăuţi şi la Chişinău şi în special la periferia acestor 
provincii, viaţa este mult mai ieftină decât în Capitală. 

Totuşi eu reflectez asupra acestei probleme pentru că sunt un om care sufău-, 
atunci când nu-mi pot ţine cuvântul dat. Am să văd ce este de făcut. 

Trebuie să restabilim sistemul vaselor comunicante în Ţara Românească iîn 
toate domeniile. Am luat această măsură în privinţa preţurilor, în privintţa 
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funcţionarilor şi o vom lua şi sub fonna Legii administrative, ca să ajungem la un 
sistem unic de administrare a ţarii: aşa cum este guvernată acum Basarabia şi 
Bucovina, vor fi guvernate şi toate celelalte provincii ale ţării. 

C. Stoicescu: Producerea d-lui guvernator cu privire la înaintări şi încadrări 
am constatat că este perfect legală. 

Mareşal I. Antonescu: A fost acuzat că a făcut ilegalităţi, deşi d-sa s-a 
menţinut în cadrul statutului funcţionarilor publici şi statului Basarabiei şi 

Bucovinei. 
Noi, aici la Preşedinţie suntem în căutarea unui sistem similar cu cel din 

Annată: un organ central care judecă toate propunerile la avansare pentru aceeaşi 
categorie de funcţionari, pentru ca să fie aceeaşi categorie de funcţionari, pentru ca 
să fie aceeaşi măsură şi aceleaşi drepturi pentru aceeaşi categorie de funcţionari. 

Domnule Alexianu, ce chestiuni speciale ai d-ta? 
Gh. Alexianu: N-am nimic special. 
Mareşal I. Antonescu: Cum stăm cu lucrările agricole? 
G-ral C. Voiculescu: în Sudul Basarabiei au început. 
A. Pană: De asemenea au început în Banat şi în partea de Apus a 

Transilvaniei. În Vechiul Regat încă n-au început. Cred că într-o săptămână vor 
începe şi aici. Grâul de toamnă se prezintă destul de bine. Chiar şi cel semănat 
târziu a răsărit sub zăpadă. 

Mareşal I. Antonescu: În privinţa d-lui Clodius, care tratează cu dvs., 
rămâne bine stabilit ceea ce am discutat la conferinţa împrejurul mesei rotunde de 
la mine. Eu i-am spus d-lui Clodius că nu ne putem angaja într-o cursă a preţurilor 
cu Germania. l-am spus să reflecteze asupra acestei chestiuni. 

A doua chestiune este că nu trebuie să mai balansăm aurul nostru, petrolul şi 
grâul cu producţiunea de război. Trebuie să ni se dea aur pentru aur. Să mi se dea 
ceea ce îmi trebuie pentru ţăranul şi muncitorul român. 

Altminteri, ducem Ţara Românească la ruină economică. Astăzi Bulgaria stă 
deoparte; Elveţia stă deoparte şi la sfărşitul războiului pe care noi îl ducem cu 
atâtea sacrificii, toţi vor profita şi în acest timp noi consumăm aurul nostru şi luăm 
în schimb ghiulele. Trebuie să găsim o soluţie. 

l-am spus d-lui Clodius: pâinea pe care nu v-o dau trebuie s-o dau s-o 
consume cei 5-6 sute mii soldaţi pe care îi am în cazărmi, pentru că mi s-a cerut 
armată. Altminteri n-aş avea nevoie să hrănesc atâţia soldaţi. Alegeţi între grâu şi 
soldaţii cari luptă. În mâna dvs. stli alegerea, nu în mâna mea. 

l-am amânat în această privinţă până la noua recoltă. Noi nu putem să vă 
dăm dvs. grâul şi porumbul nostru ca să-l duceţi în Belgia, în Elveţia, şi în alte părţi 
şi noi să fim ameninţaţi de spectrul foametei aici. Dacă va fi nevoie noi vom 
micşora raţia fără ezitare. Însă până acum nu este nevoie de aşa ceva. Va fi mai 
greu cu îmbrăcămintea. Chestiunea încălţămintei sper s-o rezolvăm. Trebuie să 
facem toate eforturile ca să transformăm industria noastră textilă pe alte baze de 
materie primă şi anume pe materia primă care există la noi în ţară. Trebuie 
încurajată producţia de cânepă. 

A. Pană: Anul acesta producţiunea de cânepă va fi cel puţin îndoită. 
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Mareşal I. Antonescu: Pentru aceasta trebuie să ne pregătim din timp. Sa 
cereţi d-lui Clodius să ne ajute cu maşini pentru fabricaţiune. 

Ce s-a făcut cu capturile de la Odessa? Văd că se împart la diferite ministen, 
şi constat aici o mulţime de lucruri alandala. De pildă s-au distribuit unelte dr 
atelier mecanic la Şcoala de Ofiţeri de Infanterie şi sunt o mulţime de acestea. Dacă 
veţi examina tabloul, veţi găsi o mulţime de anomalii. Vreau să se organizeze un 
control al distribuirii acestor materiale. Noi am luat din Ungaria materiale de 30 de 
miliarde şi ne-am bătut joc de ele. 

Prof. Gh. Alexianu: Îmi permit să vă semnalez în această privinţă o anumită 
situaţie: vin la Odessa diferiţi directori de întreprinderi, de fabrici din ţară, care. 
găsind acolo diferite maşini, instrumente, aparate, vin apoi şi îmi cer să le dau acele 
maşini. 

Mareşal I. Antonescu: Acest lucru s-a întâmplat în toate domeniile. Domni 
de aceştia ne-au provocat perturbări pretutindeni. 

Incontestabil că unele din fabricile din Odessa trebuiesc evacuate. Trebuie să 
ţinem seama de faptul că Odessa a fost un oraş cu 700.000 locuitori iar astăzi a 
ajuns la mai puţin de 300.000. În al doilea rând Odessa era destinată să deservească 
nu numai Transnistria ci şi mare parte din Ucraina şi Caucaz, iar pe viitor Odessa 
nu va mai servi acestor ţinuturi. Deci sunt multe instalaţii care nu mai sunt 
corespunzătoare situaţiei actuale. De aceea avem interesul să scoatem din Odessa 
tot surplusul, dar fără ca prin aceasta să provocăm o criză socială sau industrială în 
acest oraş. Dacă le lăsăm pe loc nu ştim ce va fi la încheierea păcii. Rămânem sau 
nu rămânem cu Transnistria? Nu putem face acte de anexiune, dar ca ocupan1 
militar, după dreptul ginţilor pot să iau de acolo ce vreau. Deci d-ta, domnule 
guvernator, vei hotărî ce este indispensabil să rămână acolo şi ce nu, să fie adus 
aici. Dar să nu se ia maşini izolate, ci intreprinderi întregi. În acest fel să se 
procedeze nu numai pentru Odessa, ci pentru întreaga Transnistrie. De acord cu 
dl. general Vasiliu să aducem toate fabricile pe care nu le socotim necesare acolo. 

Atâta vreme cât nu suntem stăpâni pe Crimeea şi pe Sevastopol şi chiar dacă 
vom fi stăpâni pe Crimeea, dar nu vom ocupa porturile de la Marea Neagră din 
regiunea Caucazului, riscăm ca la Odessa să avem noi distrugeri. Flota sovietică 
poate veni să bombardeze portul. Poate să încerce şi o debarcare şi atunci nu este 
mai bine să aducem aceste fabrici în ţară, ca să le punem la adăpost? 

Până acum văd că evacuarea merge în ritm accelerat. S-au adus peste 1 OOO 
de vagoane. 

În chestiunea portului Odessa, dualitatea să înceteze. Acordul făcut de mine 
cu gennanii în august era pe timp limitat. Poate să rămână comandantul militar al 
portului, însă n-au dreptul să ridice nimic de acolo. Odessa este cucerire 
românească şi cel care cucereşte este şi stăpânul obiectului cucerit. 

Prof. Gh. Alexianu: Nu ridică nimeni nimic. Dl. Neubacher mi-a spus că ne 
cedează imediat portul în administraţia noastră şi ne cere, dacă n-am fi de acord ca 
Portul de petrol, care este distrus, să. li-I dăm lor sub fonnă de concesiune de port 
liber, de porto-franc, ca atunci când se cuceresc şi celelalte porturi, să-l poată pune 
în funcţiune. 
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Mareşal I. Antonescu: Nu fac nici o convenţie de porto-franc. D-ta poţi să 
le pui portul la dispoziţia lor, însă cu un act scris numai pe timpul cât va dura 
rasboiul şi în raport şi paralel cu interesele noastre. 

Prof. Gh. Alexianu: Acest port prezintă importanţă chiar şi pentru viitoarea 
Ucraină. Petrolul venea pe mare de aici iar de aici se transporta prin Transnistria cu 
trenurile. Acum situaţia la Kiew, la Charcow şi la Nicolaev este dezastroasă şi nu 
se poate compara cu cea de la noi. Germanii ne-au mărturisit ei singuri: dvs. în 
Transnistria trăiţi în altă lume. Noi n-avem lumină, n-avem cărbni, n-avem 
alimente. Totul este epuizat. 

Mareşal I. Antonescu: Germanii au făcut greşeala că au ridicat totul de la 
locuitori. Noi n-am Bcut această brreşeală. 

Trebuie însă să încetăm cu dualitatea care există la sate: Germanii sunt trataţi 
altfel decât celelalte naţiuni. Nu trebuie să se facă nici o excepţie. Populaţia 

germană să fie tratată la fel cu celelalte naţiuni. Nu există naţiune privilegiată. Din 
moment ce nu este privilegiată naţiunea noastră moldovenească, nu poate fi 
privilegiată naţiunea germană. În cadrul naţiunii româneşti nu există naţiune 
privilegiată. Ungurii fac o greşeală în această privinţă şi o vor plăti foarte scump. 
Foarte deseori mi se cere să le aplic represalii ungurilor şi de multe ori sunt tentat 
s-o fac, dar socotesc că nu este bine. Mai bine este să merg pe linia cea dreaptă, pe 
linia civilizată şi umană, decât să mă las târât de patimă. 

Prof. Gh. Alexianu: Germanii se poartă mult mai severi dincolo de Bug cu 
populaţia. Sunt mai brutali. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta să mergi pe această linie şi dacă mai sunt 
încă privilegii prin satele germane din Transnistria, acestea să dispară complet. 
Anul acesta am dat şi românilor şî germanilor jumătate din recolta găsită acolo; 
anul viitor vom face la fel. Dacă se clarifică situaţia militară în Rusia, atunci le dăm 
şi pământuri, rezervând pământuri pentru coloniştii romani. Voi face 
împroprietăriri pentru ţărani până la 100 pogoane de individ. Vrem să facem o 
proprietate românească aici ca pe timpul lui Ştefan cel Mare, o proprietate de 
graniţă. 

Prof. Gh. Alexianu: Odessa poate avea şi în viitor relaţiuni cu Rusia, până 
la Moscova, pentru că tot grânarul Ucrainei se va scurge pe calea apei. Odessa va 
avea un foarte mare viitor. 

Mareşal I. Antonescu: Eu am tratat cu Filhrer-ul şi această problemă. Toate 
produsele petroliere din caucaz spre Europa se vor scurge prin portul Odessa. Deci 
Odessa se va dezvolta din acest punct de vedere. Nu vreau însă să mă angajez 
asupra formei pe care o va avea portul Odessa. Indiferent însă de formă, fondul va 
fi acelaşi: germanii vor beneficia la maximum de acest port, însă cu acte în regulă, 
ca să nu vină cu o servitute pe spinarea Neamului Românesc. Eu pot dispare de pe 
o zi pe alta. Dar trebuie să se găsească după mine urme scrise. Chestiunea portului 
franc nici nu o punem în discuţie. 

Ing. C. Buşilă: Germanii vor utiliza portul Odessa dar ne rămâne nouă să-l 
administrăm şi pentru aceasta n-avem nevoie de nici un act. 
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Mareşal I. Antonescu: Am discutat chestiunea cu FUhrer-ul şi cu Mareşaul 
Goring şi Fiihrer-ul mi-a spus: te rog să ne dai şi nouă posibilitatea să facem ce,a. 
Nici o discuţiune asupra formei juridice. Deci, aceasta este formula între mine şi 
Germania: te rog să ne dai voie şi nouă, germanilor, să utilizăm acest port. Ac~st 
port a fost cucerit de noi şi dăm numai ce vrem, bineînţeles că noi nu facem acte de 
egoism. 

Consiliul se ridică la orele 12, 15. 

Stenografiat de: I.C. Vasilescu, D. Fierăscu 

~ 
D.A.N.I.C..fond P.C.M, Cabine/ul Jon Anlonescu, ds. 509 (fos/ 48/)//942.f 184-230. 

14. 1942 martie 31. Se discută despre bugetul pe exerciţiul financiar 
1942/1943 şi despre conducta pentru aducerea gazului de sondă la 
Bucureşti. 

ORDINEA DE ZI 
A CONSILJULUI DE MINIŞTRI 

de marţi, 31 martie 1942, ora 11 

Bugetul general al Statului pe anul financiar 1942/1943 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

de marţi, 31 martie 1942 

Şedinţa se deschide la ora I 1.20, sub preşedinţia domnului Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Iau parte domnii: prof. I. Petrovici, ministrul Culturii Naţionale şi al 
Cultelor; g-ral D. Popescu, ministrul Afacerilor Interne; g-ral N. Stoenescu, 
ministrul Finanţelor; dr. Petre Tomescu, ministrul Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor 
Sociale; C. Stoicescu, ministrul Justiţiei; I. Marinescu, ministrul Economiei 
Naţionale; ing. C. Buşilă, ministrul Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; g-ral 
C. Pantazi, ministrul Apărării Nationale; g-ral Gh. Dobre, subsecretar de Stat la 
Ministerul Apărării Naţionale, pentru Înzestrarea şi Administrarea Armatei; 
g-ral Gh. Jienescu, subsecretar de Stat la Ministerul Apărării Naţionale, pentru 
Aer; contraamiral N. Păiş, subsecretar de Stat la Ministerul Apărării Naţionale, 
pentru Marină; Aurelian Pană, subsecretar de Stat la Ministerul Agriculturii şi 

Domeniilor; Mircea Vulcănescu, !,ubsecretar de Stat la Ministerul Finanţelor; 

dr. C. Dănulescu, subsecretar de Stat la Ministerul Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor 
Sociale, pentru Muncă; g-ral C. Constantin, subsecretar de Stat pentru 
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Aprovizionarea Armatei şi Populaţiei Civile; prof. I. C. Petrescu, subsecretar de 
Stat la Ministerul Culturii Naţionale şi al Cultelor, pentru Şcoale; Titus Dragoş, 
subsecretar de Stat al Româniz~trii, Colonizării şi Inventarului; Petre Striban, 
subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne. 

G-ral N. Stoeoescu: Domnule Mareşal, domnilor Miniştri, anul 1941 a fost 
anul reîntregirii de la Răsărit. Depăşind o răscruce a soartei sale, unit în jurul 
Regelui şi a Conducătorului său, poporul românesc s-a legat - prin interesele sale 
permanente şi prin conştiinţa solidarităţii europene - de Gennania şi Italia, în 
misiunea înfrângerii definitive a bolşevismului. 

Primăvara anului a fost un timp de aşteptare. O vreme de tămăduire tăcută, 
prin muncă şi disciplină, a rănilor îndurate prin sfâşierea trupului ţării săvârşită cu 
un an mai înainte. 

Pe măsură ce vâltoarea războiului se apropia de marginile pământului 

românesc, creştea în suflete nădejdea ceasului dezrobitor şi datoria pregătirii. 
Când armatele româneşti au păşit peste hotarul vremelnic, Neamul 

Românesc şi-a regăsit, o dată cu lupta pentru strămutarea acestuia la marginile 
adevărate ale românismului, şi misiunea lui istorică de poartă a creştinităţii şi de 
strajă a civilizaţiei europene la gurile Dunării. 

Sarcini noi şi de tot felul, din care unele nemaiîntâlnite, s-au pus neamului 
românesc din clipa dezrobirii. 

Nu numai reclădirea din temelii a aşezărilor româneşti pustiite de urgie, nu 
numai adunarea iarăşi laolaltă a fiilor neamului risipiţi pe tărâmurile celelalte, nu 
numai reaşezarea rânduielilor româneşti, a datinilor şi credinţei moldovene, la 
locurile de cinste, ci mai ales regăsirea unor suflete clătinate din temelii de 
contactul vremelnic cu o lume de neoameni. 

Vindecarea rănilor iscate de război, în ţară, şi anume: ajutorarea familiilor 
celor duşi să lupte, asigurarea unui trai omenesc celor schilodiţi, văduviţi sau 
rămaşi fără de sprijin, precum şi asigurarea necesarului acelora ce trebuie să alunge 
rămăşiţele duşmane dincolo de apele Niprului şi de Crâm, au reprezentat 
obligaţiuni noi şi grele din punct de vedere financiar. 

Astfel, finanţele Român iei, aflate la începutul anului trecut sub semnul 
pregătirii şi al aşteptării, s-au aşezat la urmă, hotărât, sub acela al războiului. 

Orânduirea economiei româneşti fusese adânc tulburată în echilibrul 
diferitelor ei sectoare, prin dezmembrările teritoriale din 1940, care au pus hotare 
între numeroase centre româneşti de prelucrare şi de producţie a materiilor prime. 

Ea s-a văzut stabilită în acelaşi timp în aprovizionările sale din afară, prin 
tăierea celor din urmă legături cu piaţa internaţională a materiilor prime şi prin 
neputinţa de a găsi o compensare a acesteia în legăturile ei comerciale cu 
continentul european, aflat el însuşi în tensiunea unui efort maxim de pregătire 
militară. 

Ea s-a văzut şi mai slăbită de succesiunea cu totul neobişnuită a doi ani 
agricoli submediocri datoriţi condiţiilor climei anormale, urmaţi de ameninţarea 
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unui al treilea an, a cărei iarnă timpurie a întrecut în asprime toate iernile ultimului 
veac. 

Economia românească s-a văzut, de asemeni, redusă în puterile ei lucrătoare 
destinate producţiei celor necesare pentru acoperirea nevoilor obişnuite ale vieţii 
prin concentrarea masivă a puterilor sale de lucru şi a mijloacelor sale financiare. în 
vederea efortului militar şi a celui dt: înzestrare a Armatei. 

În această situaţie a productiei, economia românească a trebuit să facă faţă, 
în cursul anului 1941, unei cereri sporite de mărfuri. La cererea obişnuită dt, 
mărfuri pentru aprovizionarea populaţiei civile şi pentru exportul normal, s-a 
adăugat o cerere suplimentară permanentă, atât pentru constituirea stocurilor 
necesare luptei şi întreţinerii armatei ţării şi pentru hrănirea trupelor aliate cu care a 
luptat înfrăţită pe teritoriul naţional, cât şi pentru aprovizionarea cu combustibil 
mineral a întregului efort al coaliţiei căreia ne-am alăturat politiceşte. 

Nu a lipsit nici efortul de intensificare şi mecanizare a muncilor agricole, 
care a căutat să compenseze deficitul materiilor prin sporirea suprafeţelor cultivate 
şi prin deplasarea culturilor de la producţiile elementare de cereale, spre culturile 
de plante speciale de folos producţiei industriale. 

Nu a lipsit nici efortul de organizare a mâinii de lucru, a transporturilor, a 
aprovizionării şi a aparatului de credit, circulaţie şi distribuţie, atât în domeniul 
agricol cât şi în cel industrial, în vederea acoperirii lipsurilor iscate de îndrumarea 
principală a producţiei spre nevoile războiului din afară şi de eliminare simultană a 
ovreilor din rosturile precumpănitoare ale vieţii noastre economice, eliminare care 
a constituit aspectul intern al războiului românesc. 

Totuşi, sub efectul împutinării mărfurilor de consum în faţa cererii 
stăruitoare, echilibrul vieţii economice a suferit prin aceea că preţurile nu au putut 
fi stăvilite în anumite sectoare. 

Statul a trebuit să intervie tot mai mult, în viaţa economică a ţării, mai întâi 
spre a fixa preţurile, apoi spre a remedia lipsurile economiei libere, acolo unde s-au 
ivit şi la sfârşit, spre a prelua asupra lui sarcina organizării producţiei, circulaţiei, 
distribuţiei şi consumaţiei mărfurilor din sectoarele deficitare. 

Strânsă între exigenţele aspre ale războiului şi deprinderile individualiste 
inrădăcinate ale românului, economia românească a reuşit totuşi să treacă acest 
examen, răspunzând cu succes misiunilor ce îi fuseseră desemnate în ordinea 
importanţei lor. Ea a izbutit astfel să asigure în condiţii satisfăcătoare 

aprovizionarea armatelor române şi aliate care se băteau pe teritoriul ţării şi să 
fumizeze coaliţiei combustibil în cantităţi cu mult superioare acelora din anul 
precedent. Nu însă fliră sacrificii din partea populaţiei civile, nu fără o tot mai 
accentuată intervenţie a Statului în toate sectoarele producţiei, circulaţie'.i, 
distribuţiei şi consumului de mărfuri. 

Înţelegător al jertfelor româneşti şi al cauzelor cu totul speciale şi trecătoare 
ale acestui dezechilibru, Imperiul German, cu care România poartă astăzi pest1e 
80% din comerţul ei exterior, nu s-a sfiit să contribuie, către sfârşitul anului, l:a 
îmbunătăţirea stării noastre economice, consimtind la o îndreptare parţială a 
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balanţei sale comerciale cu România, prin sporirea exportului şi către noi şi prin 
asigurarea mijloacelor necesare întăririi poziţiei noastre monetare. 

Prinse în angrenajul arătat mai sus, finanţele ţării Româneşti au avut de făcut 
faţă, cum am văzut, în exerciţiu I 1941 /42, unei multiplicităţi de sarcini. 

Ele au trebuit să asigure, în primul rând, satisfacerea nerulburată a nevoilor 
de întreţinere a aparatului de Stat. Sarcină singură copleşitoare, dacă ne gândim la 
extensiunea spre care tindea acest aparat, prin dezvoltarea necontenită şi, în genere, 
de nedorit, a funcţiilor sale economice, într-o vreme de lipsă de braţe, şi dacă ne 
gândim la nevoia de a asigura satisfacerea punctuală a nevoilor de personal şi 

material ale Starului, fără a cobori sub un anumit nivel de viaţă şi sub un anumit 
cuantum detem1inat de materiale, într-o perioadă de nestabilitate a valorilor. 
Misiunea finanţelor publice a fost, în acest sector, o misiune de adaptare atentă la 
urmările pe care le putea avea variaţia valorilor atât asupra puterii reale de 
cumpărare a creditelor de personal şi material, cât şi asupra volumului materiei 
impozabile. 

Rezultatele acestei politici se vădesc în faprul că - cu toate vicisitudinile 
vieţii economice - aparatul de Stat a funcţionat nonnal, ajutând cu succes efortul 
militar prin felul în care şi-a îndeplinit funcţiunea. Cei care-şi aduc aminte de 
perioadele de pace, în care salariile nu se plăteau la vreme şi furnizorii îşi aşteptau 
rândul cu lunile. şi cu anii şi compară această situaţie cu felul în care Starul şi-a 
plătit, în plin război, salariaţii şi furnizorii, nu pot să nu-şi dea seama de 
însemnătatea progresului înfăptuit sub acest raport. 

În locul îngrijorării şi nesiguranţei zilei de mâine, aceştia au găsit nu numai 
un debitor punctual, dar şi un contractant înţelegător, care nu s-a sfiit să le 
revizuiască prin legi speciale, condiţiile şi angajamentele sau salariile, trecând 
peste cele existente, atunci când - în lumina schimbării de împrejurări - aceste 
condiţiuni, angajamente ori salarii nu i s-au mai părut echitabile. Şi dacă, cu tot 
dezechilibrul câtorva sectoare ale ei, viaţa economică a putut să-şi unneze cursul 
neîntrerupt, lucrul se datoreşte desigur, în mare măsură, şi exactităţii cu care Statul 
şi-a îndeplinit angajamentele şi a purtat de grijă, omeneşte, celor cu care a fost adus 
a lucra. E aci un progres netăgăduit în relaţiile dintre Stat şi public, realizat de 
regimul instaurat de Mareşalul Antonescu. 

Finanţele au trebuit să asigure, în al doilea rând, pregătirea şi purtarea 
efortului militar, asigurându-i. în ţară şi peste graniţi, mijloacele potrivite. 
Rezultatele acestui efort sunt cunoscute şi nu cer nici un comentar. Misiunea 
Finanţelor a fost, în acest sector, o misiune de prevedere, de concepţie şi înfăptuire 
a mijloacelor celor mai potrivite finanţării acestui efort, precum şi de chibzuire a 
măsurii în care sforţarea financiară cerută de efortul militar putea şi trebuia să fie 
aşezată asupra generaţiei actuale sau a celor viitoare, precum şi a măsurii în care 
jertfa generaţiei actuale trebuia împărţită asupra diferitelor resurse de care dispune 
această generaţie. 

Rezultatele obţinute în acest sector, cercetate cu amănunţime mai departe, 
dovedesc că România a isbutit să facă faţă nevoilor primului an de război, 

acoperind aproape 3/5 din cheltuielile totale ale Statului cu resurse definitive 

403 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



provenite din veniturile exerciţiului curent, aşa că numai 2/5 din sarcina financian 
totală a primului an de război se va răsfrânge asupra generaţiilor viitoare. Acest: 
cifre constituiesc, fără îndoială, pentru finanţele Statelor aflate în război, u~ 
adevărat record. 

Alături de efortul necesar asigurării funcţionării nonnale a aparan1lui de Sta 
şi de cheltuielile războiului, finanţele ţării au mai trebuit să facă faţă unor sarci[I 
multiple, menite pe de o parte să asigure celor încercaţi pe câmpurile de bătălie ~i 
familiilor lor p existenţă vrednică - în cu totul alte condiţii decât cea care le-a fmt 
hărăzită în unna războiului trecut - şi să asigure o bază financiară administraţiei şi 
refacerii provinciilor desrobite, bază pe care - în starea în care au fost lăsate d:
duşman - aceasta nu şi-o puteau afla în resursele lor proprii. 

Finanţele publice au trebuit să asigure, de asemeni, finanţarea unui progres 
de înfăptuiri economice legate de extinderea activităţii Statului în sectorul 
producţiei, circulaţiei şi controlului consumaţiei şi finanţarea unui plan de investiţii 
destinat nu numai să umple golurile producţiei din perioada de război, dar şi să 
asigure acestei producţii putinţa de a se înfăţişa, la pace, în condiţii care să aducA 
ţării maximum de foloase în viitoarea competiţie mondială pentru atragerea 
clienţilor ei fireşti de pe piaţa europeană. 

Valoarea acestui ultim efo1t nu apare decât în parte în situaţia anuală a 
finanţelor Statului, deoarece, conştient de caracterul productiv al acestor cheltuieli, 
Ministerul Finanţelor s-a trudit şi a reuşit să asigure, pentru cea mai mare parte a 
acestora, mijloace de finanţare, prin recursul direct la credit şi la disponibilităţile 
private, mijloace a căror rambursari! s-a asigurat pe seama rezultatelor financiare 
ale fiecărei investiţiuni în parte, ţinându-se seamă de planul lor de rentabilitate. În 
această categorie intră aproape toate investiţiile făcute pe credit de C.F.R., Uzinele 
de fier Hunedoara, sau alte întreprinderi ale Statului. 

În sîarşit, finanţele publice au avut de făcut faţă unor operaţiuni financiare de 
o amploare necunoscută până acum, cărora Ministerul Finanţelor le-a asigurat 
numai prin Tezaur, rambursarea punctuală a angajamentelor. S-au realizat astfel 
operaţiuni masive de epurare şi conversiune a Datoriei Publice în ţară şi în 
străinătate. în vederea înlesnirii de noi operaţiuni financiare. 

Domnule Mareşal, vreau să fac o paranteză: în această privinţă, sunt în 
măsură să vă dau informaţii pe care, fatal, nu le putem trece în textul expunerii de 
motive, care însoţeşte bugetul, fiindcă toată operaţiunea de răscumpărare a rentelor 
este în curs şi are un caracter absolut confidenţial. Până acum am reuşit să 

acumulăm pieţele germană şi italiană şi, în mare parte piaţa suedeză, iar în parte 
pieţele Elveţiei, Franţei şi Angliei, - într-o valoare totală de aproape 
17.000.000.000 lei, valoarea nominală, răscumpărată cu 2.488.000.000 lei, sau, 
altfel zis, cu: 

14,68%, - considerând că parte din aceste rente n-aveau cupoanele plătite de 
multă vreme. Încât, în modul acesta, a fost răscumpărată şi valoarea titlurilor şi 
valoarea cupoanelor în restanţă. 

Mareşalul I. Antonescu: Dintr-o datorie totală de ..... ? 
G-ral N. Stoenescu: De 93.000.000.000 lei. 
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Mareşalul I. Antonescu: Avem 112.000.000.000 lei. 
M. Vuldnescu: Cu prime. Aici este iară prime. 
G-ral N. Stoenescu: Cu prime, aici s-ar ridica la 26.000.000.000 lei. 
Mareşalul I. Antonescu: Vasăzică, suntem la a cincea parte. 
G-ral N. Stoenescu: Da. Operaţia este în curs. 
Mareşalul I. Antonescu: Ce se speră să mai obţinem? 
G-ral N. Stoenescu: Sperăm să obţinem ceea ce avem în Elveţia. 
Mareşalul I. Antonescu: Domnilor miniştri, aceasta este politica pe care am 

vrut s-o fac: de la început, o repet şi astăzi, - între alte probleme mari naţionale - o 
dată cu războiul acesta am vrut să lichidez şi problema datoriilor ex.teme. În 
privinţa aceasta, vom continua să facem eforturile necesare, pentru ca să strângem 
de pe piaţă tot ceea ce este rentă românească, la preţuri cât mai avantajoase pentru 
noi. Însă, îndată ce s-a simţit această intenţie a noastră, imediat a început să 
crească. La început: putem cumpăra în condiţiuni mult mai avantajoase rentele; 
însă, cum au simţit corbii şi oame:nii de afaceri acest lucru, au încercat să le adune 
şi să le treacă Statului Român cu preţ mai urcat, realizând ei câştiguri enorme. 

G-ral N. Stoenescu: Că am putut face aceasta, e un proces natural, datorită 
numai prosperităţii finanţelor Statului. Astfel, renta de consolidare a atins cursul 
cel mai mare,pe care l-a avut vreodată, 45%; în interior renta de consolidare e de 
3%, adică sub 7%, care era prevăzută ca dobândă legală. Faptul acesta este datorit 
încrederii în rentele Statului Român şi aceasta este ca o consecinţă a felului cum 
finanţele Statului sunt gospodărite, - fiindcă fatal străinii se interesează de aceasta. 

Revin la textul expunerii de motive. 
Conceput ca un buget de aşteptare, înzestrat cu însemnate rezerve latente 

menite să nu lase Statul nepregătit oricare ar fi fost să fie evenimentele, bugetul 
general al Statului pe 1941/42 era destinat să se dezvolte alternativ, după cursul pe 
care l-ar fi luat aceste evenimente, într-un buget de război, sau într-un buget masiv 
de investiţii. 

Bugetul ordinar de cheltuieli nu a mai înfăţişat acest angrenaj, cum am 
văzut, decât bugetul cheltuielilor normale de întreţinere a aparatului de Stat, 
totalizând, până la 20 martie 1942, o sumă de 33,6 miliarde lei, adică circa 23% din 
totalul cheltuielilor efective ale Statului Român din aceeaşi perioadă. În aceste cifre 
nu sunt cuprinse cheltuielile Armatei, începând din momentul declarării stării de 
război. 

Acestui buget i s-a adăugat bugetul special al apărării naţionale, cuprinzând 
cheltuielile de investiţii ale armatei de uscat, ale aerului şi marinei şi un minimum 
de investiţii şi concentrări, acoperite cu resurse repetabile. 

S-a mai adăugat, de asemeni, un plan financiar, cuprinzând, în primul rând, 
un credit special al cheltuielilor de întreţinere a armatei pe picior de război, apoi 
cheltuielile corespunzătoare planului de investiţii productive şi, la sîarşit, 
cheltuielile corespunzătoare operaţiunilor financiare speciale ale Statului Român. 

La acestea ar trebui adăugate - pentru bună rânduială - garanţiile date de 
Statul Român la împrumuturile de investiţii şi producţie făcute cu sprijinul său, dar 
rambursabile din venitul întreprinderilor investitoare, garanţii care deşi nu 

405 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



const1tu1esc cheltuieli, necesită totuşi din partea Ministerului Finanţelor o 
supraveghere atentă a debitorilor. 

Cheltuielile totale ale exerciţiului 1941/42 se ridicau, la 20 martie 1942, la 
149.728 milioane, din care 33.568 milioane lei, adică 23% reprezintă cheltuielile 
bugetului ordinar, 91.095 milioane lei, adică 60,5% reprezintă cheltuielile pentru 
înzestrarea şi întreţinerea armatei, 2.564 milioane lei adică 1,5% reprezintă 
investiţii tăcute din plan şi 22.499 milioane lei, adică 15% reprezintă operaţii 
financiare. 

Sarcinile acestea, care ar putea părea exorbitante, au putut fi totuşi suportate 
şi aduse la îndeplinire, datorită unui efort continuu de prevedere, de chibzuinţă, de 
cumpătare, de inventivitate creatoare şi de ordine, a căror preocupare constantă nu 
a fost numai grija de procurare a resurselor, ci şi grija de ordine constantă, nu a fost 
numai grija de menajarea facultăţilor contributive şi de bună gospodărie a 
cheltuielilor. Mai presus de toate a stat însă, preocuparea dacă efortul cerut de 
aceste prevederi va putea fi efectiv suportat de activitatea noastră economică. 

Căci orişice economie are o capacitate maximă de lucru şi o limită interioară 
de elasticitate, a cărei depăşire nu poate fi realizată, oricare ar fi mijloacele 
financiare puse la contribuţie. 

Prin grija constantă de a nu depăşi aceste limite, Ministerul Finanţelor s-a 
găsit, mai mult ca oricând, în acord cu factorii interesaţi ai producţiei, pe a căror 
consultare şi pe a căror cooperare şi-a întemeiat activitatea şi şi-a rectificat 
necontenit poziţiile. 

Veniturile bugetare ale Statului în exerciţiul 1941/42, adică resursele lui cu 
caracter repetabil, însumau, la data de 20 martie 1942, 80.102 milioane lei, adică 
53% din totalul resurselor folosite în acel interval. 

La aceasta ţin să adaug, în afară de text, că Ministerul de Finanţe germane 
felicita că a reuşit să acopere nevoile Statului cu 50% din veniturile repetabile şi 

tăcea afirmatia că este singura ţară din Europa care a realizat acest lucru. În 
realitate, noi am realizat mai mult decât germanii în acest domeniu, fiindcă noi ,am 
reuşit să acoperim 53% din totalul resurselor, cu aceste resurse repetabile. 

Continui textul: 

„Resursele extrabugetare definitive ale Tezaurului reprezentau, la acee:aşi 

dată, 9.136 milioane lei adică 6% din acelaşi total. Aşa că resursele definitive ale 
tezaurului provenite din veniturile ordinare şi extraordinare ale exerciţiu1lui 
însumau, la un loc, 89.238 milioane lei, adică 59%". 

Prin urmare, mai mult chiar, decât spuneam adineauri, mai mult cu 6%, dacă 
contăm şi pe veniturile extraordinare; ceea ce face un total de 9%, reprezentâind 
ceea ce am realizat noi mai mult decât germanii. 

Restul mijloacelor utilizate totalizau 61.827 milioane lei, adică 41 %. 
Din acestea, împrumuturile rambursabile la termen, contractate în ţară şi în 

străinătate, utilizate până la aceeaşi dată, reprezentau, laolaltă, 56.197 milioane llei, 
adică 37%, din care numai 12.000 milioane lei - Reichsmark, franci elveţieni etc. -
adică 8%, constituesc apelul făcut de Tezaur direct în lei la Banca Naţionall'ă a 
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României. Dacă însă ţinem seamă şi de sprijinul Băncii Naţionale în alte monede, 
procentul atinge 15%. 

Mijloacele de trezorerie folosite prezentau 5.630 milioane lei, adică mai 
puţin de 4%. 

Dacă ţinem seamă că din aceste resurse de trezorerie, 4.810 milioane lei, 
adică 3,3%, reprezintă preluări de mijloace în marea lor majoritate din conturile 
Datoriei Publice externe neîntrebuinţate în anii precedenţi, care au servit în acei ani 
la acoperirea provizorie a cheltuielilor extraordinare ale exerciţiilor trecute, 
regularizate în cursul exerciţiului actual prin acoperirea cu resurse definitive ale 
acestuia, se vede că descoperirea reală a Tezaurului din exerciţiul în curs este de 
numai 820 milioane lei." 

Ţin să pun accentul pe faptul că eu am utilizat din veniturile asigurate ale 
tezaurului meu 4.81 O.OOO.OOO lei ca să regularizez gestiunile trecute ale foştilor 
miniştri de Finanţe, ce sunt moştenitori, pe care noi am vrut să Ie asanăm, ca să nu 
rămână să greveze şi mai departe asupra bunei gospodării a finanţelor Statului, 
aceste resturi destul de importante. Aşa că eu am rămas, de pe urma acestui act de 
altruism, am rămas descoperit cu 820.000.000 lei, pe care deci n-am reuşit să-i 
regularizez în cursul anului acestuia bugetar, dar care vor fi regularizaţi în cursul 
anului viitor, imediat ce vom avea posibilitatea unui excedent. 

„Dacă însă ţinem seama şi de resursele Tezaurului, de care acesta va putea 
dispune în chip cert, cum sunt subscrierile încă nefolosite ale Imperiului 
Reîntregirii, care depăşesc 13.000.000.000 Iei", - vă informez că acum au depăşit 
15 .OOO.OOO.OOO lei, pe ziua de ieri - dar din care numai circa 8 jumătate Ia sută au 
fost folosite de Tezaur, se vede că acesta posedă, încă de pe acum, mijloacele 
definitive de acoperire a celei mai mari părţi a avansurilor împrumutate de 
trezorerie în cursul anilor trecuţi din conturile speciale nefolosite ale Datoriei 
Publice. 

„Acest fapt confirmă afirmaţia că descoperirea reală a Tezaurului nu 
depăşeşte 820.000.000 Iei, adică 0,5% din totalul cheltuielilor, sau produsul 
încasărilor repetabile ale bugetului, pe timp de cel mult trei zile". 

„Finanţele publice s-au aflat în această situaţie relativ favorabilă, datorită 
existenţei unui puternic excedent al bugetului ordinar, care a putut fi utilizat 
imediat la acoperirea cheltuielilor războiului, precum şi datorită contractării unei 
serii de împrumuturi şi resurse speciale, pe care Tezaurul şi le-a putut procura pe 
piaţă şi în străinătate, direct sau cu ajutorul Băncii Naţionale a României". 

În ce priveşte excedentul, care este dezvoltat mai departe, doresc să vă 
informez, că acest excedent atinge actualmente, dacă nu ţinem seama de 
cheltuielile războiului - deci de toate cheltuielile războiului - deci de toate 
cheltuielile făcute de Armată, cu începere de la 22 iunie 1941, cheltuieli care au 
fost plătite din credite extraordinare speciale de război şi care deci au fost scoase 
din bugetul general al Statului - atunci acest excedent se ridică la 30.584.000.000 
lei. 
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Dacă menţionăm în bugetul ordinar al Statului armata, în forma în care e1 a 
fost pusă în acel buget, adică numai cheltuielile efectivelor ei de pace, atu1ci 
bugetul general al Statului se ridică la un excedent de 19.872.000.000 lei. 

Excedentul bugetului ordinar s-a realizat atât prin faptul că încasările au 
depăşit prevederile, cât şi prin anularea unor credite din bugetul ordinar şi prin 
trecerea unora din cheltuielile armatei în creditul de război. 

Sporirea încasărilor s-a datorit efortului fiscal făcut îndeosebi în sectorul 
contribuţiilor directe şi exploatărilor economice ale Statului, precum şi conjuncttrii 
ascendente a vieţii economice, care a înlesnit lichidarea impozitelor directe şi a 
sporit randamentul impozitelor indirecte. 

Celelalte resurse ale tezaurului, rambursabile în exerciţiile viitoare, au fost 
realizate, cum s-au arătat, prin lansarea împrumutului Reîntregirii prin utilizarea pe 
o largă scară a bonurilor de Tezaur, combinată cu mobilizarea lor parţială de către 
Banca Naţională a României şi prin contractarea unor împrumuturi în RM. şi lei în 
Gennania şi la Banca Naţională a României. 

Iar mijloacele de trezorerie au fost realizate, în primul rând, prin utilizarea 
fondurilor depuse în conturile de aşteptare ale Datoriei Publice şi, în al doilea rând, 
prin concentrarea disponibilităţilor Statului şi mobilizarea lor. 

Pentru aceasta au fost necesare: punerea Băncii Naţionale în stare de a aduce 
Statului ajutorul său, pe care Statul a realizat-o prin diferitele acorduri cu Germania 
şi prin convenţii încheiate cu acea~tă Bancă şi acordarea de înlesniri fiscale în 
vederea destezaurizării şi atragerii depozitelor în bănci, precum şi în vederea 
încurajării plasamantelor în valorilor mobiliare. 

Am văzut că paralel a fost necesar un efort intens de dirijare a v1eţ11 
economice în mai toate sectoarele ei, efort menit să supleze deficienţele naturale 
ale producţiei faţă de un consum mărit, într-o perioadă de dezorganizare provocată 
de război şi de împrejurările speciale ale acestuia. De asemeni a fost necesar un 
efort de raţionare a consumului şi un efort pentru asigurarea colectivă a 
aprovizionărilor. 

Aceste eforturi, necunoscute în timp de pace, nu s-au făcut, repetăm, fără 
dificultăţi, într•o economie doprinsă cu obiooiuri do înradacinat int.livit.luttlistt: ca 
acele ale românului. Pentru realizarea lor, Statul Român a avut concursul Statului 
German. 

Privind în lumina împrejur~ri lor întâmpinate şi a efortului făcut, rezultatele 
obţinute de politica financiară a Statului, a căror expunere amănunţită se face în 
paginile următoare, cu rezerva impusă de caracterul special al unora din cheltuieli, 
- este vorba de cheltuielile care privesc apărarea naţională, - se poate dobândi 
încrederea că finanţele publice, cumpănite cu chibzuială, sunt încă de pe acum 
pregătite să facă faţă - peste toate greutăţile învinse până acum - efortului cerut de 
exerciţiul viitor, în condiţii mai lesnicioase decât acelea ale exerciţiului ce expiră, 
chiar dacă viaţa economică nu ar izbuti să iasă, nici prin efortul de planificare, din 
dificultăţile ei actuale. 

Faptul acesta îngăduie Ministerului Finanţelor să ia iniţiativa ruperii cercului 
viţios în care s-a angajat economia românească începând din anul 1934 şi să 
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prezinte ţării - deşi în război - cel dintâi buget fără spor de fiscalitate, asigurând, 
prin aceasta, producătorilor, o bază stabilă pe care să se poată întemeia organizarea 
activităţii lor economice. 

Bugetul general al Statului pe 1942/1943 se prezintă în linii mari cu aceeaşi 
structură ca şi acela al anului trecut. 

Şi el se compune din: 
a) Un buget ordinar al cheltuieli lor Statului cuprinzând totalitatea 

cheltuielilor necesare asigurării funcţionării nonnale a aparatului de Stat. Acest 
buget cuprinde şi cheltuielile normale ale apărării naţionale. Şi tot lui i se adaugă 
subvenţiile acordate bugetelor Basarabiei şi Bucovinei, pentru întregirea resurselor 
ce Ie sunt necesare peste resursele lor proprii ce nu figurează în bugetul general: 

b) Un buget special al apărării naţionale care cuprinde cheltuielile de 
înzestrare ale annatei de uscat, aerului şi marinei; 

c) Un buget al întreprinderilor economice ale Statului; 
Alături, Ministerul Finanţelor a întocmit un plan financiar care cuprinde: 

Cheltuielile suplimentare de înzestrare a annatei; 
Cheltuielile de întreţinere a annatei de operaţiuni; 
Investiţiunile civile; 
Operaţiunile financiare speciale ale Statului. 

La acest plan unnează a fi virate, în contul creditului de război, şi cheltuielile 
efectuate apărării naţionale prin bugetul ordinar, - bineînţeles atâta timp cât ne vom 
găsi în stare de război. 

În ceea ce priveşte planul financiar, faptul că ţara se găseşte deja în război a 
permis întocmirea lui pe aceleaşi principii ca şi ale unui adevărat buget. Se înţeleg 
însă motivele pentru care acest plan nu poate dobândi publicitatea pe care o are 
bugetul general al Statului. 

Ceea ce trebuie reţinut este faptul că toate cheltuielile din plan sunt 
prevăzute ca şi acelea din bugetul general al Statului şi că pentru acoperierea lor 
sunt prevăzute încă de pe acuma resursele necesare, al căror caracter esenţial stă în 
aceea că ele vor permite acoperirea cheltuielilor fără ca Ministerul Finanţelor să 
recurgă la împrumuturi noi de la Banca Naţională a României. 

Ţin să pun accentul pe faptul că, în războiul trecut, creditul de război era 
delimitat, iar Ministerul de Război de atunci cheltuia, fără ca aceste cheltuieli să fie 
în nici un fel disciplinate de acela care avea răspunderea administrării finanţelor 
Statului. 

Astăzi, în deplin acord cu Ministerul Apărării Naţionale şi Marele Stat 
Major, am elaborat bugetul de război, pe ipoteza de război, pe care o vom realiza, 
aşa că creditul de război nu este nelimitat, ci este mărginit şi încadrat în articole 
bugetare, binenţeles mai elastice. pentru că aceasta depinde de starea de război, dar 
totuşi limitate, aşa că, din acest punct de vedere Ministerul Finanţelor a luat în 
mână supravegherea acestui sector, care în războiul trecut i-a scăpat complect. 

Inutil să vă spun că în rasboiul trecut, acest credit special era acoperit de 
Banca Naţională prin emisiuni. 
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Cifra bugetului ordinar pe 1942/43 s-a fixat la 72.530 milioane lei, adică cu 
un spor de 27.660 milioane lei faţă ele aceea a bugetului anului precedent. 

Acest spor, ca şi structura cheltuielilor noului buget, reprezintă o adaptare la 
sporul de preţuri realizat în ultimul an, precum şi la noile funcţiuni ce cad în 
sarcina Statului Român prin dezrobirea Basarabiei şi Bucovinei de Nord. 

Departamentele au dobândit, în general, credite cu o putere de cumpărare 
echivalentă aceleia pe care au avut-o în cursul anului trecut. 

Pentru cheltuielile de personal s-au prevăzut sporuri de 13 .619, 7 milioane 
lei, afectate sporului pensiilor de pace şi de război şi 8.995,9 milioane lei pentru 
acoperirea sporului de salarii acordat în octombrie trecut şi menit să asigure 
funcţionarilor Statului un nivel de viaţă asemănător aceluia din perioada întocmirii 
bugetului precedent. S-a prevăzut, de asemeni, un spor de cheltuieli de material 
însumând, fără pensiuni, 5.560,5 milioane lei, menit să asigure departamentelor 
posibilitatea desfăşurării unei activităţi cel puţin la nivelul aceluia din exerciţiul 
precedent, ajustându-se chel tu ie lile nivelului preţurilor din sectoarele 
corespunzătoare. 

Ţinând seama de raportul sporului cheltuielilor de personal faţă de sporul 
costului vieţii, se constată că bugetu! ordinar actual a deplasat asupra funcţionarilor 
o parte a sarcinei care ar fi apăsat numai asupra păturilor producătoare, în caz că 
s-ar fi sporit iar impozitele, pentru a ajusta nivelul salariilor la nivelul exact al 
preţurilor. Făcând aceasta, Ministerul Finanţelor a fost conştient că menirea sa este 
să asigure o egală repartizare a sarcinilor războiului asupra tuturor păturilor sociale. 

Pentru înlesnirea funcţionarilor, Ministerul Finanţelor va îngriji însă ca - de 
acord cu Banca Naţională - să ia fiinţă şi să se finanţeze un vast aparat de 
aprovizionare, care să compenseze, prin ieftinătatea produselor, comprimarea 
salariilor reale ale funcţionarilor rezultată din această comprimare relativă a 
salariilor reale. 

Este însă necesar ca păturile producătoare să înţeleagă că sacrificiul cerut în 
acest an salariaţilor publici, care au beneficiat de sporuri de ajustare în cursul 
anului trecut, a fost impus numai în vederea sporului producţiei în toate sectoarele 
activităţii economice şi cu convingerea că numai prin dezvoltarea acestei productii. 
aceste pături vor putea menţine avantajele ce li s-au creat astfel. 

Este o a doua contribuţie a finanţelor la politica generală de stabilitate a 
preţurilor reclamată imperios de nevoile ceasului de faţă, care nu se poate asigura 
decât prin acoperirea - prin muncă fără preget şi prin iniţiativa categoriilor 
producătoare - a golurilor ivite în anumite sectoare ale producţiei, care au 
determinat dezechilibrul preţurilor în anul trecut. 

La aceste sporuri, se adaugă sporul automat de 2.572,9 milioane lei, al 
Datoriei Publice interne, în sarcina căreia cade, în acest an, reluarea serviciul'ui 
integral al rentelor interne unificate în anul trecut, consolidarea unor datorii către 
Banca Naţională a României şi serviciului noului împrumut al Reîntregirii. 

Privite în altă desfăşurare, sporurile necesare pentru asigurarea dezvoltăirii 
anumitor activităţi socotite insuficiente ale aparatului de Stat, sau pentru iniţierea 
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unor activităţi noi ale acestuia, reclamate imperios de nevoile ceasului de faţă, se 
cifrează la 12.268, I milioane lei. 

În această categorie intră sporurile prevăzute pentru asigurarea administraţiei 
româneşti în provinciile dezrobite din răsărit şi miaz.ănoapte cu 5.235 milioane lei, 
sporurile pentru întărirea ordinei de Stat, a acţiunii de propagandă indispensabile în 
vreme de război şi a asigurării bunei funcţionări a Ministerului Apărării Naţionale 
în îndeplinirea misiunii lor actuale, cu 4.450,2 milioane lei, precum şi sporurile 
necesare organizării statisticii. aprovizionării, românizării vieţii economice etc., cu 
2.582,9 milioane lei. 

Extinderea acestor activităţi în plină perioadă de război, s-a făcut din 
convingerea că ţara noastră are nu numai de câştigat războiul, dar şi de creat, în 
vederea păcii, o organizaţie şi un număr de investiţiuni, care să-i pennită să se 
prezinte cu maximum de eficacitate în viitoarea competiţie europeană. 

Cu toată această dezvoltare, cifra globală a bugetului în curs, al cărei spor 
atinge + 57,3% faţă de aceea a cifrei bugetului precedent, comparată cu sporul 
nivelului preţurilor, judecat prin costul vieţii care reprezintă + 41 %, se înfăţişează 
cu o cifră adaptată noii întinderi a ţării şi echilibrului de război. Ea reprezintă un 
efort de comprimare a puterii reale de cumpărare a creditelor afectate cheltuielilor 
de personal existente, în favoarea creaţiilor noi, precum şi a creditelor afectate 
anasamblului cheltuielilor ordinare, în favoarea celor de război. 

Am spus că principala caracteristică a noului buget este că, deşi întocmit în 
plină perioadă de război, el reprezintă primul buget Bră spor de fiscalitate. El 
reprezintă, repetăm, un efort de a rupe cercul viţios şi cursa urcării alternative a 
impozitelor, preţurilor şi emisiunii, care caracterizează finanţele publice ale 
României începând din anul 1934. 

Scopul acestui buget este să nu aducă o nouă grevare a vieţii economice atât 
de încercată în resorturile ei proprii, ci să contribuie, pe cât posibil, la stabilizarea 
condiţiunilor activităţii productive. 

Pentru aceasta, evaluările s-au făcut cu prudenţă în toate compartimentele, 
ţinând seama de riscul inerent al unei comprimări a conjuncturii în unele 
compartimente. 

Efortul fiscal s-a limitat astfel la o mai bună administrare a impozitelor 
existente, concentrându-se în special asupra impozitelor directe, unde bugetul 
urmează să beneficieze de rezultatele recensământului fiscal efectuat la sfârşitul 
exerciţiului şi în vederea cărei împrejurări, evaluările, faţă de încasările probabile 
ale exerciţiului I 941/942, au sporit cu 2. 121 mi I ioane lei, sau 20, I%. Acest efort s-a 
mai accentuat în direcţia unei mai bune gospodării şi dezvoltări a activităţii 

întreprinderilor productive ale Statului, ale căror excedente, adaptate noii 
conjuncturi, au fost sporite cu 8.252,8 milioane lei, sau 61,2%. 

În acest fel, s-a evitat sporul impozitelor indirecte, care afectează direct 
preţurile pe existenţa cărora s-au bizuit finanţele publice în cursul ultimilor ani. 
Evaluările acestor venituri s-au redus cu 6,8%. 

Bugetul va putea astfel foce faţă, ca şi cel de anul trecut, oricărei situaţiuni 
conjuncturale. 
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Cât priveşte planul financiar, el va beneficia în acest an, pe lângă resursele 
pe care le va obţine de pe piaţa internă, de credite însemnate de RM. dobândite atât 
în urma balanţei active a României cu Germania, cât şi în urma creditului nou de 
600 milioane RM. (36 milioane lei) obţinut în Germania, peste vechiul credit 
acordat anul precedent, în cadrul planului decenal de investiţii româno-german, şi 
care nu este încă nici el folosit în întregime. 

Faptul că, după un an de grele sforţări, Statul înţelege să menajeze facultăţile 
contributive, nemaipunându-le nici o sarcină nouă, e menit să asigure vieţii 
economice baza de stabilitate indispensabilă normalizării preţurilor şi dezvoltării 
iniţiativelor de producţie. 

Mai mult decât atât, noul buget aduce, în vederea atingerii aceluiaşi scop al 
nivelării preţurilor şi dezvoltării producţiei, un număr de degrevări pentru anumite 
situaţii speciale, în privinţa cărora experienţa a arătat necesitatea unei uşurări a 
contribuabililor. 

,,Astfel, pentru exerciţiul 1941 /42, s-au făcut următoarele degrevări: 
În materie de contribuţiuni directe. La impozitul agricol: 
Inaugurându-se o politică fiscală de apărare biologică a rasei, s-au prevăzut 

scăderi de impozit între l 0% şi 25% pentru sătenii cu copii mulţi, în raport cu 
numărul lor; 

- S-a redus impozitul agricol cu 10% pentru exploatările de păduri de câmp 
şi cu 25% pentru exploatările de păduri. 

La impozitul pe clădiri: 
- S-a extins regimul de scutire pentru clădirile rurale şi asupra sătenilor 

proprietari cari nu au ca ocupaţie principală agricultura; 
- S-a redus cota de impozit de la 32% la 25% pentru micii proprietari urbani. 
- S-a redus de la 5% la 1,5% rentabilitatea pe baza căreia se calculează 

venitul impozabil al terenurilor virane, în raport cu valoarea lor venală; 
- S-au prevăzut înlesniri pentru sinistraţii de cutremure şi bombardamente, 

acordându-se scăzăminte de sarcini ipotecare contractate pe termene scurte de la 
orice instituţie de credit. 

- S-au prevăzut că. pentru imobilele din statiunile balneoclimaterice, nu se 
vor stabili impuneri pe exerciţiul 1942/43, decât dacă aceste imobile vor fi 
întrebuinţate. 

La impozitul mobiliar: 
- S-a redus de la 25% şi 22% la 20% cota de impozit mobiliar pentrn 

veniturile de înscrisuri funciare; 
- S-a redus de la 33% la 20% cota de impozit mobiliar pentru dividende. S--a 

soluţionat astfel un important deziderat al lumii noastre comerciale şi industriale; 
- S-au comprimat în aşa fel cotele progresive pentru veniturile din redeventie, 

care la veniturile mai mari (împreună cu impozite indirecte) ajungeau să absoarbă 
aproape întregul venit, încât toate impozitele cumulate nu vor putea depăşi în 
niciun caz cota de 80%. 

La impozitul pe salarii: 
- S-au amenajat şi degrevat simţitor cotele progresive la impozitul pe salariii; 
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- S-a majorat planul de neimpozabilitate la salariile agricole de la 2000 la 
4000 lei lunar, prin modificarea legii pentru încurajarea agriculturii. 

În sfârşit, la impozitul supracotă s-au adus degrevări la supracota aferentă 
impozitului agricol pentru agricultorii mici şi mijlocii. 

- În materie de impozite indirecte, s-a prevăzut scutirea de impozitul pe cifra 
de afaceri pentru bumbacul brut indigen şi orezul indigen. 

- S-au acordat următoarele degrevări la taxele de timbru şi la impozitul pe 
acte şi fapte juridice: 

- Impozitul de 1 %o, prevăzut de lege fondului Naţional al Aviaţiei, la care 
erau supuse aproape toate actele juridice, a fost desfiinţat, nemaifiind integrat în 
cotele de impozit ale Legii timbrului, aducându-se astfel o importantă degrevare şi 
simplificare taxării actelor juridice, care, prin structura lor, sunt strâns legate de 
întreaga desfăşurare a vieţii economice şi juridice. 

- O altă importantă degrevare constă în faptul că nu s-a integrat în Legea 
timbrului nici taxa fixă de aviaţie, - de 2 lei - asupra acţiunilor societăţilor pe 
acţiuni, care rămâne desfiinţată. 

- S-au scutit de plata taxelor de timbru fix, de 20 lei şi respectiv de 40 lei, 
scrisorile şi notele de comandă de orice fel pentru mărfuri, la comercianţi şi 

industriaşi. 
- S-a extins scutirea de ţinerea şi timbrarea registrelor la micii meseriaşi, 

comercianţi şi industriaşi, de la 60.000 lei venit până la l 00.000 lei venit. 
- S-au exonerat notele de consum până la valoare de 50 lei de orice taxe de 

timbru, note care până în prezent erau supuse timbrului de aviaţie. 
- Plafonul de lei 300, fixat pentru neobligativitatea timbrării facturilor între 

comercianţi şi industriaşi, a fost majorat la 500 lei; 
- S-au scutit de impozitul de echivalent bunurile mobiliare de orice fel. 
De asemeni, s-au scutit de plata aceluiaşi impozit imobilele aparţinând 

instituţiilor şi aşezămintelor de binefaceri, cum şi imobilele persoanelor juridice 
impuse de lege, dar servind ca localuri de şcoală, cu excepţia celor evreieşti. 

În fine, valoarea scutită a imobilelor parohiale supuse impozitului de 
echivalent a fost ridicată de la I la 2 milioane pentru imobilele parohiilor rurale şi 
de la 3 la 5 milioane pentru imobilele parohiilor urbane, iar cota impozabilă a fost 
totodată redusă lajumătate. 

- S-au scutit de orice taxă de timbru şi impozit proporţional biletele şi 
câştigurile Loteriei de Stat. 

- S-au redus impozitul proporţional pentru vânzările efectuate de agricultori 
de la 2% la I%, păstrându-se bin,~înţeles scutirea de acest impozit la vânzările de 
cereale. 

La taxele de consumaţie s-au acordat următoarele degrevări: 
- S-au scutit de orice taxe culturile de bumbac şi orez indigen, scutiri care 

împreună cu scutirile de impozitul pe cifra de afaceri, - menţionate mai sus - sunt 
menite să încurajeze şi să sprijine dezvoltarea acestor culturi, introduse de curând 
în ţara noastră. 
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- Morile ţărăneşti cu valţuri şi morile ţărăneşti cu pietre, care macină grâu 
numai pentru nevoile consumului casnic al sătenilor, au fost scutite de taxe de 
consumaţie pe kg de făină produsă, plătindu-se în schimb o taxă forfetară anuală de 
pe metrul linear de valţ sau pereche de pietre. 

Taxele forfetare anuale, fixate în locul taxei de consumaţie, fiind aici în 
raport cu activitatea întreprinderilor, acestea vor fi uşor suportate. 

Prin modificarea adusă Legii impozitului pe spectacole s-au acordat scutiri 
pentru: 

- Manifestările organizate de echipele Fundaţiei Culturale Regale ,,Mihai I'' 
pentru muncitorii agricoli săteni. 

- Reprezentaţiile date de Caravana Cinematografică a Ministerului 
Propagandei Naţionale cu filmele prevăzute de art. 56 din lege, cum şi cu alte filme 
culturale şi de propagandă. 

- Manifestările artistice şi sportive organizate de Oficiul „Muncă şi Lumină", 
precum şi reprezentaţiile date de cinematografele muncitoreşti şi de Caravana 
Cinematografică a Organizaţiei „Muncă şi Lumină". 

- Reprezentaţiile Teatrului Religios, când preţurile de intrare sunt de 80 lei, 
inclusiv, de persoană. 

- S-a redus de la 14% la 7% impozitul pentru reprezentaţiile festive date de 
marile talente, protagonişti ai scenelor româneşti şi pentru turneele cu piese 
dramatice sau lirice româneşti de mare valoare artistică, în scop de propagandă 
naţională. 

Prin modificarea adusă Legii impozitului pe automobile: 
- S-au scutit de acest impozit autovehiculele şcoalelor de şoferi folosite ca 

material didactic. 
- De asemenea, s-au scutit şi automobilele invalizilor de război, ce le servesc 

la deplasări, indiferent de numărul locurilor autovehiculului. 
În sfârşit, prin modificarea Legii impozitului excepţional 4%: 
- S-au scutit vânzările făcute de Stat direct sau prin Camerele şi Sindicatele 

Agricole, ţăranilor agricultori proprietari a maximum l O ha. 
În cadrul acestor scutiri. intră toate cumpărările de maşini agricole, i.eminfe, 

cereale sau orice alte bunuri distribuite de Stat pentru aprovizionarea regiunilor 
lipsite. 

Altă caracteristică a acestui buget stă în faptul că el duce mai departe 
măsurile de unificare şi simplificare a impozitelor, iniţiate în anul precedent. 

În acest sens: 
- S-au unificat prin noul cod de procedură fiscală, grupându-se şi 

sistematizându-se într-un tot organic, toate normele de stabilire, percepere şi 
urmărire a drepturilor fiscale, care figurau disparat în diversele legi de impozite sau 
în legi speciale. 

Pe viitor, contribuabilul se va adresa în materie de procedură fiscală unei 
singure legi, în care va găsi o procedură mai simplă şi unitară. 

- S-a modificat sistemul de impunere a impozitului pe venitul comercial şi 
industrial, revenindu-se la principiul general al impunerii după bilanţ ca o limită 
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inferioară minimală de impun,~re, rezultată din aplicarea coeficienţilor de 
rentabilitate din sistemul precedent, la o cifră de afaceri definită de Comisia 
Centrală Fiscală ţinând seama de~ cheltuielile ce trebuiesc defalcate din încasări 
pentru fiecare categorie de intreprinderi. 

- S-au unificat taxele şi impozitele prevăzute de Legea Fondului Naţional al 
Aviaţiei cu Legea timbrului, abrogându-se o suprapunere de aşezări fiscale asupra 
aceleiaşi materii impozabile. 

Această reformă are în condiţiile economice actuale avantajul atât de mult 
apreciat, de a aduce pe piaţa comercială o pronunţată destindere, prin înlăturarea 
unor cauze de nemulţumiri în raporturile dintre fisc şi contribuabili. Este o 
simplificare de importanţă foarte mare pentru lumea noastră economică. 

- O altă modificare a legislaţiei fiscale prevede reorganizarea controlului 
departamentelor în vederea simplificării şi unificării operaţiunilor de control, care 
împovărează întreprinderile particulare. 

Modificările şi complectările aduse celorlalte articole din legile de impozit 
nu reprezintă în realitate decât o serie de precizări şi armonizări de taxe izvorâte 
din necesitatea de a veni în sprijinul contribuabilului. 

În acest domeniu, sunt de menţionat următoarele principale ameliorări ale 
textelor fiscale. 

- S-a determinat, în funcţie de valoare, scutirea averilor succesorale ţărăneşti, 
deferite descendenţilor şi soţului supravieţuitor, înlăturându-se astfel inechitarea 
care izvora din achitarea vechiului text al art. 17 din Legea timbrului, deoarece 
lotul de împroprietărire nu este de aceeaşi suprafaţă cu valoarea pe întreg teritoriul 
ţării. 

- S-au modificat condiţiunile ce trebuiesc îndeplinite pentru ca o persoană să 
fie considerată săracă în sensul Legii timbrului, majorându-se venitul minimal şi 

dându-se astfel posibilitatea celor săraci să-şi poată revendica drepturile pe cale 
judecătorească. 

- Sancţiunii severe aplicate de art. 75 din Legea timbrului comercianţilor şi 
industriaşilor care efectuează viînzări de mărfuri fără eliberarea şi timbrarea 
facturilor, i s-a adus un corectiv de natură a înlătura pe viitor nemulţumirile celor 
de bună-credinţă pentru care rigorile textului de lege menţionat erau prea 
apăsătoare. 

- Printre condiţiunile de scutire prevăzute de art. 9 din legea impozitului pe 
cifra de afaceri şi care trebuiesc îndeplinite de atelierele de meserii, este şi aceea ca 
numărul lucrătorilor să nu fie mai mare de 7. 

Prin modificarea adusă acestui articol, s-a introdus menţiunea ca în numărul 
lucrătorilor să nu se socotească practicanţii cu contract în regulă la camerele de 
muncă. 

- Prin legea din I aprilie 1935, taxa de consumaţie asupra lămpilor electrice 
(becuri) a fost aşezată pe kg, indiferent de puterea de luminare a becurilor. 

În ultimul timp, mărindu-se numărul tipurilor de lămpi electrice şi 
perfecţionându-se fabricaţia, s-a constatat că greutatea lămpilor electrice nu creşte 
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proporţional cu puterea lor de luminare, astfel încât lămpile electrice, diferite ca 
mărime, deci şi ca efect luminos, suportau aproape aceleaşi taxe. 

Prin noua aşezare a taxelor de consumaţie asupra lămpilor electrice, în raport 
cu puterea lor de luminare în waţi, iar nu după greutate, taxele sunt mai echitabile 
şi mai uşor de perceput. 

În ce priveşte ţesăturile de lână, deşi preţul lor de vânzare s-a urcat foarte 
mult, vechile taxe de consumaţie au fost menţinute. 

O altă caracteristică a acestui buget stă în faptul că finanţele locale au fost 
aşezate pe baze noi, afectându-li-se cote însemnate din diferitele contribuţiuni 
directe, menite să le asigure nu numai acoperirea funcţiilor ce revin comunelor, în 
conformitate cu noua organizaţie a Statului şi reforma administrativă, dar şi 
constituirea unui fond comun destinat să servească drept fond permanent reînnoibil 
care să îngăduie, pe lângă echiHbrarea bugetelor judeţelor şi comunelor, şi 
mobilizarea acestor resurse cu ajutorul creditului, în vederea dezvoltării unui plan 
de investiţii care să asigure progresul administraţiilor locale. 

Bugetul actual modifică, în sfârşit, raporturile financiare cu guvernămintele 
Basarabiei şi Bucovinei, a căror autonomie fiscală s-a limitat la administrarea 
cheltuielilor şi veniturilor proprii, trecându-se asupra Statului perceperea resurselor 
cu aşezare comună celor din restul Regatului şi acordându-se provinciilor, în loc, o 
subvenţie globală. 

Creat pe aceste baze şi evaluat cu prudenţă, bugetul exerciţiului viitor este 
destinat să constituie o coloană de sprijin pentru politica revendicărilor naţionale şi 
pentru ducerea mai departe a războiului nostru srant, iar din punct de vedere 
economic reprezintă o confirmare a politicii de stabilitate a preţurilor pe care o 
urmăreşte guvernul ţării înlăturându-se înrâurirea pe care sporirea fiscalităţii o 
reprezintă ca factor de creştere a preţurilor, fără a se atinge totuşi prin aceasta 
sistemul de finanţare a războiului. 

Domnule Mareşal, decretul-lege pentru evaluarea şi perceperea veniturilor şi 
fixarea cheltuielilor Statului pe exerciţiul 1942/43 a fost adus la cunoştinţa 

domnilor miniştri şi, printr-o încheiere a domniilor lor, am fost autorizat ca să-l 
supun spre semnare Domniei Vcia5-tre, - lucm pe care 1-ati flicut chiar ieri. 

Cu aceasta, domnule Mareşal, ţin să exprim mulţumirile Ministerului de 
Finanţe pentru veghea permanentă pe care aţi avut-o asupra noastră, pentru 
îndreptările, pe care întotdeauna aţi ştiut să ni le daţi, pentru ca conducerea acestei 
nave - pe care o prezintă finanţele Statului în vremurile acestea excepţional de 
grele - să poată să ducă carul Statului spre ţelul pe care dv. i l-aţi impus în anul 
financiar care expiră astăzi - şi deci să dea tuturor colaboratorilor domniei voastre 
satisfacţiunea de a fi putut împlini din planul de realizări pe care şi l-au propus 
totalitatea acestor idei, - transpuse în cifre. 

Mulţumindu-vă cu recunoştinţă, domnule Mareşal, pentru contribuţia 

dumneavoastră în activitatea pe care Ministerul de Finanţe a desfăşurat-o în acest 
an, vă asigurăm şi vă rugăm să priviţi cu încredere deplină că noul an, care se 
deschide, vă va aduce aceeaşi garanţie şi aceeaşi siguranţă de desfăşurare a 
planului, care este conţinut în bugetul general al Statului şi, mai ales, al planului 
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financiar, astfel încât politica, pe care dv. înţelegeţi s-o desfăşuraţi în anul viitor 
financiar, să găsească în finanţele Statului sprijinul necesar pentru realizarea ei 
integrală. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor miniştri, la venirea regimului, pe care am 
greaua sarcină să-l conduc, - regim din care şi dv. faceţi, voit sau nevoit, parte -
ştiţi cu toţii că ţara noastră a fost angajată într-un vârtej ameţitor de criză: 
economică, politică şi socială. 

Criza economică a culminat în anul trecut, exact în perioada în care ne găsim 
astăzi, cu spectrul foamei, care ne ameninţa. Eram chemaţi, mai bine zis eram puşi 
să facem faţă la dificultăţi imense de aprovizionare, atât în ce priveşte Capitala cât 
şi ţara întreagă. 

Criza politică a culminat cu catastrofa graniţelor. 
Iar criza socială a culminat cu rebeliunea, care era adusă de soartă şi care, în 

concepţia acelora cari urmăreau prăbuşirea neamului român, trebuia să 

complecteze opera de prăbuşire a graniţelor, prin opera de prăbuşire totală a 
existenţei noastre. 

Cu ajutorul dv. - şi în spt!cial cu ajutorul ţării întregi - noi am reuşit să 
trecem destul de bine criza, am reuşit să ieşim din acest vârtej, care ameninţa să 
zdruncine total creditul politic al Statului şi al nostru personal şi ne-am regăsit 
acest echilibru în condiţiuni superioare, cu atât mai superioare cu cât, ieşind din 
acest vârtej, ne-am angajat în lupta care este chemată să asigure, poate pentru 
îndelungată vreme, şi liniştea, şi prosperitatea, şi graniţele neamului românesc. 

Dar nu este suficient ca să constatăm că ne găseam într-o criză; ci trebuia să 
găsim şi soluţiile acestei crize. Şi nu este uşor ca să găseşti soluţiile unei atari crize. 
Pentru ca să le găsim, trebuia să mergem adânc - să nu constatăm numai la 
suprafaţă - ci trebuia să vedem care au fost cauzele care au provocat această 
întreită criză: economică, socială şi politică. Şi de aceea a trebuit să mergem în 
profunzime. 

Este, cred uşuratec să acuzăm anumiţi oameni, cari ne-au precedat la 
conducerea Statului, şi să spunem că numai lor le revine vina situaţiei disperate în 
care ne-am găsit şi din care, cu ajutorul lui Dumnezeu şi al înţelepciunii neamului, 
am ieşit. 

Criza aceasta este mai întâi o criză de natură mondială, care ne-a lovit şi pe 
noi. Prin urmare, trebuia să ne oprim din acel vârtej, care ne angrenase şi pe noi, 
care s-a născut de pe urma războiului mondial şi care era ca o consecinţă a 
greşalelor făcute în cadrul războiului mondial, din cauza modului cum acest război 
a fost lichidat pe plan politic, economic şi social. 

Dar, la această cauză de ordin general, la aceste cauze de ordin general, care 
ne depăşeau, trebuie adăugată şi o cauză de ordin specific românesc, trebuiesc 
adăugate cauze care sunt datorate nu numai greşelilor oamenilor, cât şi 
circumstanţelor în care s-a dus războiul trecut şi pierderilor pe care ni le-a provocat 
acest război, atât în ce priveşte fo11ele noastre, energia noastră, cât şi în ce priveşte 
economia neamului nostru. 
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Războiul trecut aş putea să spun că a fost - şi insist şi subliniez acest lucru, 
pentru că domnul general Stoenescu, în expunerea pe care a făcut-o, alături de ceea 
ce a scris în acest text, a făcut o comparaţie între ceea ce se petrece azi, cu ceea ce 
s-a petrecut în acel război - dus în condiţiuni mult mai grele. 

În războiul trecut, România a avut să facă faţă unor greutăţi pe care eu le 
socotesc mult mai mari decât cele de astăzi. Când ne-am retras la Iaşi, tot 
organismul economic al Statului a fost total prăbuşit. Şi atunci au trebuit să ducă 
acest război în condiţiuni poate unice în istoria răsboaielor lumii. Din această 
cauză, producţia Statului a fost dezorganizată, şi la Iaşi, în Moldova, în colţul acela 
retras din ţară, unde ne grămădisem cu toţii, cu armata, cu refugiaţii şi apăsând 

asupra noastră, a tuturor, armata rusească, care însuma la un moment dat peste 
1.300.000 de oameni, - toate acestea au pus guvernul de atunci în imposibilitatea de 
a face faţă nevoilor, pe care le reclama războiul. 

Din această cauză, s-a trăit numai din emisiunea Băncii Naţionale. Războiul 
s-a ţinut cu această emisiune, care a ruinat total Statul şi ale cărei consecinţe 
economice, financiare le-am resimţit până astăzi. Şi, dacă nu venea războiul, în 
care ne găsim astăzi, desigur că criza şi consecinţele ei mai durau. 

Trăind şi făcând şcoală în acel război, pentru că împrejurările mi-au dat 
putinţa ca să trăiesc viaţa şi calvarul oamenilor, care conduceau Statul în acele 
clipe groaznice de furtună pentru neamul nostru, am luptat şi lupt, după cum v-aţi 
dat seama, la fiecare pas, ca, în paralel cu acţiunea de redresare a Neamului 
Românesc şi de salvare de păcatele trecutului şi de reîntregire a neamului să fac şi 
o operă de creaţie ca să sporim producţia şi să realizăm de aici acoperirea în mare 
parte a eforturilor pe care le reclamă războiul pe care îl ducem. 

Prin urmare, aceasta este lupta pe care am dus-o şi lupta pe care o voi duce şi 
de acum înainte. 

Aceasta este sarcina Ministerului Economiei Naţionale ca: sporind producţiia 
şi făcând eforturi în această direcţie să ajungem să creăm venituri pentru Stat, niu 
din impunerea cetăţenilor în pa1t~:, a activitălii fiecăruia, ci din volumul dle 
producţie pe care îl vom realiza, din eforturile pe care le vom face ca să sporim 
productia în plină dezvoltare a războiului. 

Domnilor miniştri, ln expunerea pe care v-a făcut-o dl. ministru de l·inant(e 
regret că a omis să vă arate, să menţioneze toate enormele eforturi, pe care le-ali 
făcut dv., împreună cu mine, în timpul acesta scurt de guvernare şi în plirnă 

perioadă de război şi că n-a arătat cum maşina aceasta a Statului, angajată în vrie, 
situatie în care ne găseam împreună cu Statul şi cu întreaga lui organizare 
economică, cum am făcut tot ce este posibil ca să redresăm Statul, să-l împiedicărm 
să se prăbuşească definitiv şi, în acelaşi timp, am căutat să-i dăm balonul de oxige:n 
de care avea nevoie, care să-i înlesnească posibilitatea lui de trai, de elan - Stat c:u 
care luasem hotărârea pe urmă să ducă războiul acesta. 

Vă reamintesc, în treacăt, din memorie şi domnul ministru de Finanţe să m1ă 
corijeze dacă memoria m-a înşelat, asupra cifrelor, - vă reamintesc că, în afară dle 
efortul de război, am dat prin bugetul ordinar al Statului, în timp de un an şi câtev!a 
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luni, am acordat 1.000.000.000 lei din bugetul ordinar, bani cu care am plătit 

datoriile ofiţerilor. 
500.000.000 lei s-au acordat acum pentru Institutul de Asigurare al tuturor 

funcţionarilor, institut nou creat. 
500.000.000 lei s-au acordat? 
G-ral N. Stoenescu: Da: 500.000.000 lei. 
Mareşal I. Antonescu: Cu 3.000.000.000 lei am plătit datoriile Statului 

către Calea Ferată şi, datorită acestui fapt, am putut să dau Căii Ferate baza 
necesară, ca ele să îşi poată face ceea ce au făcut în plină perioadă de război, 
reuşind ca, în loc să dea îndărăt, ele să meargă înainte. Pentru că, cu această 
achitare de datorii ale Statului, Căile Ferate au putut să-şi sporească în plin război 
capacitatea lor, care astăzi este aproape - pe toate liniile principale - îndoită faţă de 
trecut. 

Am plătit 4 miliarde şi jumătate lei restanţe de rechiziţii vechi, făcute de 
către acei cari ne-au precedat la conducerea Statului. Rechiziţionările de la 
proprietari făcute în anii 1938, 1938, 1940, erau în restanţă. Acele restanţe le-am 
luat asupra mea şi le-am plătit din bugetul ordinar. 

S-a dat I.N.C.O.O.P.-ului 3.000.000.000 lei, şi datorită acestui credit deschis 
I.N.C.O.O.P.-ului, am putut să dăm viaţă acestei instituţii. S-a lucrat în condiţiuni 
foarte grele - în unele locuri am avut şi decepţii - dar am dus lupta ca să distrug 
cangrena. Datorită acestui fapt, I.N.C.O.O.P.-ul a reuşit să realizeze ceea ce a 
realizat - şi care nu este ceea ce aţi văzut dv. la expoziţie, ci mai mult- în opera de 
românizare, pentru că prin ajutorul acesta s-a susţinut principiul - şi a fost înlesnit 
I.N.C.O.O.P.-ului să ducă lupta aceasta - s-a susţinut principiul românizării şi am 
putut noi, cu coatele, să dăm la o parte pe evrei aproape din toată viaţa economică a 
neamului românesc. Această viaţ[1 economică era absolut acaparată de evrei şi de 
străini. Şi, tot ceea ce îi trebuia ţăranului, totul era vândut, tot prin evrei şi la preţ 
scump, pe când românul producea ieftin şi vindea acelora de la oraş, de la care pe 
urmă cumpăra scump. 

Plătim 5.000.000.000 anual ajutor mobilizaţilor. Dv. ştiţi că în războiul 
trecut nu s-a plătit nici bonurile de rechiziţie, pentru rechiziţiile care s-au luat şi nu 
s-a dat nici un ajutor mobilizaţilor. Noi onorăm această datorie a Statului român, 
conştiincios şi la timp. Sânt oar•!cari nereguli, dar sunt infinit de mici faţă de 
neregulele dinainte. S-au dat sporuri de lefuri funcţionarilor, care se cifrează la 7 
miliarde lei. Mi se pare că aceasta este cifra: 6-7 miliarde lei. 

G-ral N. Stoenescu: 8 miliarde lei. 
Mareşal I. Antonescu: 8 miliarde lei. Pensionarilor li s-au dat sporuri de 

pensie în valoare de aproximativ 2 miliarde lei. 
G-ral N. Stoenescu: Mai mult. 
M. Vulcănescu: 4 miliarde lei. 
Mareşal I. Antonescu: Deci 4 miliarde lei spor de pensie. 
Ne costă războiul aproximativ 200 miliarde lei. 
G-ral Gh. Dobre: Peste. 
Mareşal I. Antonescu: Peste 200 miliarde lei. 
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Vă trec prin înaintea ochilor acest tablou ca să vedeţi şi să simţiţi mai bine 
realităţile şi greutăţile cu care am avut de luptat. 

Cu toate aceste greutăţi am reuşit să menţin pe plan social, economi;, 
financiar viaţa Statului acolo unde o ştiţi că este astăzi. Şi, pentru ca să simţiţi mai 
bine acest lucru, trebuie să-l comparaţi cu ceea ce este în jurul nostru şi cu ceea ce 
se petrece pe toată suprafaţa globu I u i. 

Avem 800.000 oameni mobilizaţi. Aceşti oameni consumă pâine, su:it 
îmbrăcaţi aşa cum îi vedeţi că sunt îmbrăcaţi şi în special consumă şi rod din buget 
şi din posibilităţile de redresare ale Statului. 

Toate acestea sunt sume care mi-au fost luate mie din planul de investiţie pe 
care eram hotărât să-l execut ca să pot spori producţia ţării. 

În cadrul planului de canal - pe care l-am respectat integral anul trecut - am 
dat sume importante şi pentru agricultură şi pentru zootehnie şi pentru P.A.R.I.D. 
Am luat faţă de ţară anumite angajamente, pe care cred că le-am onorat până la 
ultima centimă. Cât am dat pentru agricultură, domnule Pană? 

A. Pană: 9.000.000.000 lei, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Am întocmit un plan decenal, care unnăreşte - şi 

cred că va realiza - scopul să sporească producţia în Ţara Românească, printr-o 
cultură intensivă a pământului. Rezultatul acestui plan va fi că se vor îmbunătăţi 
mijloacele de trai ale ţăranului, i se va ridica standardul de viaţă şi vor fi sporite şi 
veniturile Statului în epoca de după război, când se vor crea şi posibilităţi 

economice noi şi pentru ţara noastră 
Deci, orişicare ar fi dificultăţile războiului, trebuie să mergem înainte pe 

acest drum, pentru că numai sporind producţia vom putea obţine veniturile 
necesare pentru întreţinerea războiului, aşa cum le-am obţinut în primul an. 

Aceleaşi investiţii le-am făcut şi pentru unele compartimente industriale. La 
Hunedoara am dat 647.000.000 lei; la Astra am dat 400.000.000 lei; la şantierele 
navale am dat 150.000.000 lei. Dv. ştiţi că Hunedoara era o instituţie industrială 
care aparţinea Statului, dar care era închisă complect, aproape moartă, din cauza 
acelora cari aveau tot interesul s-o distrugă. Or, noi avem în planul nostru 
dezvoltarea tuturor acestor întrcprindori, tot pentru a spori producţia. 

G-ral N. Stoenescu: Majorările de capital au fost de 955.000.000 lei, iar 
creditele de producţie au fost de 223.000.000 lei. 

Mareşal I. Antonescu: Pentru prima oară de când există Eforia Spitalelor 
Civile şi Spiridonia, au primit de la mine anul trecut fonduri ca să poată trăi, 
fiindcă altfel mureau, nu din lipsă de venituri, ci din cauza proastei administraţii. 
Din pricina aceasta am fost silit să trimit la Parchet toată administraţia Eforiei. Ce 
va ieşi, vom vedea. Este un lucru destul de dureros, dar a trebuit să-l fac, pentru că 
administraţia acestor aşezăminte a fost ruinată, din cauza condiţiilor în care a fost 
făcută. 

Am dat Eforiei Spitalelor Civile 112.000.000 lei şi Spiridoniei 30.000.000 
lei. Nu ştiu cât s-a dat pentru clinici. 

G-ral N. Stoenescu: Pentru clinici şi laboratoare s-au dat 251.000.000 lei. 
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Mareşal I. Antonescu: Am dat pentru cantine şi căminuri sute de milioane 
de lei. 

G-ral N. Stoenescu: S-au dat 219.000.000 lei pentru Asistenţa Socială; 
269.000.000 lei asistenţă pentru scopuri culturale şi 320.000.000 lei pentru 
refugiaţi. 

Mareşal I. Antonescu: Am deschis credite pentru drumuri şi căi ferate. 
G-ral N. Stoenescu: S-au dat: 3.836.000.000 lei. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, în plin război am făcut construcţii de căi 

ferate şi de drumuri. Am construit linia Bucureşti-Craiova dintr-un credit de 
8.000.000.000 lei, din care mare parte a fost angajată în Germania. 

lată o foarte sumară expunere şi o exactă probă a situaţiei eforturilor noastre 
financiare făcute în cadrul bugetului ordinar. 

Ei bine, domnilor, cu un astfel de tablou ne putem prezenta cu fruntea sus în 
faţa celor cari ne judecă aspru pentru felul cum administrăm finanţele ţării şi cum 
ducem barca Statului, în momentele de furtună groaznică, care ameninţă nu numai 
Statul nostru, ci toate statele şi caută să ne dea de toate stâncele ca să ne distrugă. 

Domnilor, noi vom continua această acţiune, pentru că orişicâte greutăţi 
întâmpinăm în calea noastră, datoria noastră este ca, cu cât dificultăţile sunt mai 
mari, cu atât eforturile şi dârzenia noastră să sporească, pentru că numai acei oameni 
cari, în toate timpurile, nu s-au dat bătuţi de greutăţile ce le-au ieşit în cale, au putut 
să ducă popoarele pe care le-au condus la limanuri sănătoase şi le-au scos din 
impasul în care s-au găsit. 

Eu am credinţa fermă că, cu toate greutăţile pe care le-am întâlnit şi pe care 
le-am învins şi cu toate dificultăţile pe care le mai avem înaintea noastră, eu voi 
ajunge la sfărşitul guvernării pe care o conduc, cu convingerea fermă că, ajutat de 
alţi buni români, cari sunteţi dv., am făcut maximum de eforturi ca să pot realiza 
toate dezideratele şi toate postulatele neamului românesc. 

Ţin în special să mulţumesc domnului ministru al Finanţelor şi domnului 
Vulcănescu pentru munca titanică, pe care au trebuit s-o depună ca să poată ţine şi 
duce finanţele ţării în condiţiile pe care le-aţi ascultat de la domnul general 
Stonescu şi din scurtul rezumat, pe care am avut cinstea să vi-l fac. 

Ţiu să mulţumesc şi personalului Ministerului Finanţelor pentru efortul pe 
care l-au depus în această direcţie, fiindcă, într-adevăr aceste mulţumiri sunt foarte 
bine meritate. 

Este incontestabil că Ministerul Finanţelor, împreună cu Ministerul 
Economiei Naţionale sunt cele mai mult atacate de toată opinia publică, pentru că 
sunt ministerele care se lovesc şi trebuie să învingă cele mai mari dificultăţi. Am 
speranţa că, aşa după cum am învins aceste greutăţi în anul financiar care se 
tennină astăzi, vom reuşi să le învingem şi în anul viitor. 

De altfel, aspectul sub care ne prezentăm astăzi este foarte îmbucurător în 
raport cu cel sub care ne-am prezentat în toamna trecută. Am fi putut să ducem 
acest război, fără nici o inflaţie. A trebuit totuşi ca această inflaţie să se facă, pentru 
că a trebuit să venim în ajutorul principalului nostru aliat, Germania. Dacă n-am fi 
avut această destul de mare servitute, situaţia noastră ar fi fost alta. Dar nici nu 
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puteam să iau asupra mea singur această acţiune militară, pentru că numai :u 
ajutorul gennanilor pot să aduc Basarabia şi Bucovina în hotarele fireşti ale 
neamului nostru, consolidând o situaţie mai bună pentru viitor şi câştigând pozi~i. 
pe care nu le vom mai pierde de data aceasta, poziţii care ne pot duce la întregirea 
- vă pot asigura; să aveţi această certitudine - totală a neamului românesc. 

A trebuit să plătim într-o anumită direcţie această contribuţie şi de sânge. 
pentru că datorită prezenţei germanilor s-a ridicat moralul neamului românesc. 
Altfel s-a simţit poporul nostru atunci când a văzut baioneta şi tancul german 
îndreptate împotriva baionetelor pe care ruşii le ţineau înfipte aproape în inima 
neamului românesc, în Bucovina, pe linia Prutului şi la Dunărea maritimă. Deci. 
noi trebuia să facem oarecari concesii; le-am făcut. O parte din aceste concesii le-am 
şi acoperit, dar ele ne-au dus la o situaţie foarte gravă a finanţelor noastre, sub 
raportul monetar. 

De aceea, a trebuit să iau la întoarcerea de pe câmpul de luptă măsuri foarte 
serioase, care şi-au făcut foarte curând efectul şi continuă să şi-l facă şi astăzi. 
Deci, măsurile acestea s-au dovedit foarte sănătoase, având în vedere rezultatele 
obţinute. Datorită lor s-a oprit şi inflaţia Băncii Naţionale, ba chiar volumul 
emisiunii a dat înapoi, şi s-a împiedecat şi cursa vertiginoasă a preţurilor, din cauza 
cumpărăturilor făcute în mod neregulat de trupele gennane în România. Toate 
acestea sunt oprite pentru totdeauna, iar situaţia se ameliorează din ce în ce mai 
mult. Depinde deci de noi şi numai de noi, pentru ca în viitor să putem menţine 
această situaţie. 

Deci, sub raportul inflaţiei şi al dezechilibrului preţurilor, eu consider că 
momentul cel mai acut al crizei este trecut şi că trebuie să căutăm să ne menţine în 
situaţia în care ne găsim. 

Pentru viitor situaţia trebuie examinată cu toate seriozitatea pe plan 
economic general. l-am vorbit şi aseară domnului general Stoenescu în această 
privinţă. Dacă noi am putut să trăim din bugetul ordinar şi să facem faţă nu numai 
nevoilor de viaţă ale neamului românesc, ci şi la trei cincimi din cheltuielile 
războiului şi să mai facem şi investiţii, să plătim şi arierate, să adunăm şi rente 
străine şi să răscumpărăm, aceasta s-a datorat faptului că producţia a fost împinsă la 
maximum. Din această producţie, au rezultat încasări destul de bune pentru Stat. 

Noi însă nu trebuie să scăpăm din vedere că avem în faţa noastră spectrul 
foamei, datorit condiţiunilor cu totul nefavorabile în care intrăm în noul an de 
munci agricole; în al doilea rând, avem perspectiva foarte gravă a lipsei de materii 
prime, care se accentuează din ce în ce mai mult. Şi atunci, trebuie să căutăm surse 
noi de venituri pentru Stat. Aceste surse noi de venituri nu pot fi găsite decât în 
orientarea muncii noastre; nu în impozite, pentru că acestea nu pot pune capăt 
crizei economice şi nu în legi restrictive, pentru că acestea nu pot împiedica crizele 
sociale. Trebuie să creăm venituri pentru Stat dintr-un spor de muncă şi din ordine 
fiindcă numai cu acestea vom putea pune capăt şi crizei economice şi crizei sociale. 
Asupra acestui lucru vream să vă atrag atenţia, pentru perioada de muncă ce începe 
de astăzi, pentru activitatea noastră economică din 1942/43. 
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Ştiu, domnilor, că aţi avut mari dificultăţi, că fiecare din dv. - cum era 
normal şi cum era natural - aţi dorit să realizaţi cât mai mult pentru departamentul 
dv. Nu putem să facem un efort mai mare decât acela care s-a făcut. Oricare dintre 
dv. ar fi stat în locul domnului general Stoenescu ar fi primit din partea celorlalţi 
ceea ce domnul general Stoenescu a primit de la fiecare din dv. 

Deci, să fiţi foarte înţelegători din acest punct de vedere şi să vă gândiţi că în 
timp de război toate eforturile trebuie să meargă spre câştigarea lui, iar finanţele 
Statului trebuie să fie aşa de bine administrate încât noi să nu creăm pentru 
generaţiile care vor veni în urma noastră dificultăţile pe care le-au creat cei cari au 
condus războiul trecut şi cari au pentru ei circumstanţele atenuante, pe care am 
ţinut să le subliniez la începutul expunerii mele de astăzi. 

Prin urmare, trebuie să ne gândim cu foarte mare grijă să nu lăsăm 
generaţiilor viitoare servituţi economice, care să împiedece dezvoltarea neamului 
nostru în noile lui graniţe, pe care noi, cu munca şi sacrificiile noastre le vom crea 
şi le vom lăsa moştenire. Să compensăm toate lipsurile şi toate dificultăţile 
financiare de astăzi prin munca noastră, prin conştiinţa pe care o depunem, prin 
ordinea în care facem această muncă şi prin coordonarea mijloacelor noastre de 
lucru. 

În cursul anului trecut 1941, am suferit de lipsa de coordonare pe o scară mai 
puţin întinsă decât în 1940, în acţiunea întreprinsă de dvs., lipsă de coordonare, 
care a anihilat foarte multe din eforturile, pe care dv. le-aţi făcut cu atât de mare 
conştiinţă şi inimă românească, ca să puteţi duce departamentele dv. pe căile 
superioare reclamate de interesele neamului. 

De aceea vă rog şi insist să căutaţi să lucraţi armonios, să gândiţi în 
profunzime, nu numai la suprafaţă la toate problemele, asupra cărora sunteţi 

chemaţi să vă spuneţi cuvântul. 
Toate problemele cu caracter de durată, pe care sunteţi chemaţi să le 

soluţionaţi în cadrul departamentelor respective, dacă sunt considerate în mod 
izolat, creează dificultăţi celorlalte departamente cu care faceţi sistem. Statul este 
un organism viu, a cărei celulă nu poate trăi inde pendent. Dacă Ministerul de 
Finanţe ar lucra numai pentru el, dacă economia naţională ar avea în vedere numai 
interesele ei proprii, dacă şcoala n-ar ţine seama de nevoile altor autorităţi, atunci 
totul nu este decât un ansamblu dezorganizat, care duce Statul în mod fatal la 
dezechilibru şi la prăbuşire. 

Deci, principala dv. linie directoare trebuie să fie ca să vă organizaţi în 
cadrul departamentelor fiecăruia în sistemul pe care îl propuneţi dv., şi care la 
rândul lui trebuie să se încadreze în sistemul general al Statului. 

Fără această armonie, cele mai bune intenţii, cele mai bune idei directoare, 
care emană de la dv. nu servesc la nimic. 

Deci, aceasta este principala grijă a mea: să stabilesc o armonie completă în 
acţiunea dv. pentru că, dacă nu mergem pe drumul reclamat de principiul acesta, 
atunci degeaba ne zbatem noi, fiindcă nu vom culege roadele care se cuvin muncii 
dv. 
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Acestea sunt cele ce aveam să vă spun ca încheiere la expunerea făcută de 
dl. ministru al Finanţelor. 

I. Petrovici: Domnule Mareşal, vă rog să-mi daţi cuvântul. 
Mareşal I. Antonescu: Poftim. 
I. Petrovici: Domnule Mareşal, domnilor colegi, ca cel mai vechi dintre 

miniştri - şi sunt convins că pot vorbi în numele tuturor pe baza unei armonii, care 
poate în alte împrejurări n-a existat perfectă, dar în chestiunea aceasta sunt convins 
că există - să-mi permiteţi să aduc mulţumirile noastre domnului ministru de 
Finanţe, generalul Stoenescu, care în ciuda tuturor dificultăţilor, pe care le 
străbatem şi a tuturor greutăţilor. cu care a avut de luptat, s-a dovedit - aceasta am 
constatat-o în repeţite rânduri - în spirit culant şi comprehensibil. O spun aceasta, 
tocmai fiindcă am lucrat cu alţi miniştri de Finanţe şi deci o pot spune în 
comparaţie. Am lucrat cu miniştri de Finanţe civili şi profesionişti, dar, de multe 
ori, rezistenţa pe care o întâmpinam, în condiţiuni relativ mai uşoare pentru viaţa 
Statului, era neasemănat mai mare decât aceea pe care am întâmpinat-o în mod 
natural la domnul ministru de Finanţe. 

Întotdeauna cererile individuale ale departamentelor sunt mai mari decât 
ceea ce se poate acorda. Cu toate acestea d-sa a dat dovada în toate împrejurările de 
un spirit larg de înţelegere şi foarte multe din pretenţiile, care la un moment dat i 
s-au părut poate mai puţin legitime, analizându-le mai de aproape, le-a satisfăcut. 

D-sa a înţeles un lucru: că este o chestiune de orgoliu pentru un Stat ca, chiar 
atunci când este în stare de război să nu prejudicieze complect viaţa sa, chiar în 
acele domenii cari par mai îndepărtate de scopul războiului, cum este viaţa 

culturală a unei ţări, viaţa artistică a unei ţări. De obicei, acest lucru nu s-a 
întâmplat niciodată în statele mari, dar, se cam întâmplă în ţările mici, care au 
resurse limitate. Totuşi, d-sa a combinat aşa lucrurile, cu multă chibzuială şi 

înţelegere încât a putut să satisfacă toate interesele momentului, care sunt 
covârşitoare în ce priveşte lupta noastră naţională fără ca să sacrifice prea mult şi 
interesele celorlalte ramuri de activitate, - chiar cum spuneam adineauri, a acelor 
ramuri cari par a avea o mai puţină legătură cu eforturile războiului. 

Pentru aceste consideratiun i am ţinut ca - sunt convins că sunt în 
asentimentul perfect al dv. al tuturor - să aduc mulţumirile noastre domnului 
ministru de Finanţe şi totodată să asigur pe dl. Mareşal Antonescu că în toată 

munca aceasta, pe care o depunem fiecare la departamentele respective, suntem 
preocupaţi, în modul cel mai statornic, ca să nu vătămăm cu absolut nimic, printr-o 
greşeală, printr-o inadvertenţă, prestigiul de care d-sa trebuie să se bucure în ţara 
aceasta, prestigiu care evident este opera sa personală, dar care totuşi poate să fie 
micşorat şi prin greşelile colaboratorilor. 

Ca şeful unui departament, care nu poate să aducă contribuţii economice, 
pentru că este un departament cu altă misiune, tin totuşi, cu sprijinul acesta, să 
asigur pe dl. Mareşal, că, în ciuda unor aparenţe, starea de spirit şi ordinea în 
tineretul nostru fac progrese simţitoare. Aceasta este o problemă care mă preocupă 
în mod conştient, inde pendent de celelalte griji şi preocupări pe care trebuie să le 
am la ministerul meu. 
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Ei bine. ţin încă o dată ca să-i spun - şi ştiu foarte bine ceea ce îi spun şi sunt 
foarte bine informat -: starea de spirit se îmbunătăţeşte. Nu există nicăieri în tineret 
un curent ostil muncii noastre. Pot să existe cazuri izolate, însă. în realitate, munca 
pe care o depunem în mod neadormit pentru lecuirea sufletească a tineretului 
nostru începe să îşi dea roade vizibile. 

Domnule Mareşal, vă mulţumesc pentru că mi-aţi acordat cuvântul pentru ca 
să spun cele ce am spus, şi vă rog să credeţi că, în împrejurările cele noi care încep 
acum şi care nu sunt deloc mai uşoare decât acelea care au fost, veţi găsi în 
colaboratorii dv. voinţa de a domina orice oboseală pentru ca fiecare să facă un 
maximum de efort. Eu, în domeniul pedagogic împărtăşesc această maximă pe care 
n-o împărtăşesc alţi pedagogi, că, pentru ca un om să dea tot ceea ce poate da, 
trebuie să îi ceri mai mult decât poate şi, cel puţin în ce priveşte pe colaboratorii 
dv. imediaţi, fiecare dintre noi aplică faţă de sine însuşi această maximă: Fiecare ne 
cerem mai mult decât putem tocmai pentru ca să vă dăm dv. şi ţării tot ceea ce 
putem. 

Mareşal I. Antonescu: Domnule ministru, vă mulţumesc foarte mult pentru 
cuvintele exprimate în faţa Consiliului. 

Sunt sigur de cele afirmate de dv. 
Văd situaţia Statului cum trebuie să vadă orice conducător, adică cu foarte 

mare optimism. 
Nu mă opresc înaintea dificultăţilor care stau în cale, dificultăţi care, cum am 

spus în cuvântarea cealaltă, trebuie să le căutăm în adâncime şi deci, ca să putem 
soluţiona problemele, trebuie să ne ducem la găsirea cauzelor adevărate şi apoi 
aceasta ne va duce la găsirea remediilor potrivite pentru a înlătura aceste cauze. Şi 
de aceea, în problema aceasta mare a şcolii, a tineretului, sentimentul acesta îmi dă 
răbdarea necesară, pentru că nu se poate rezolva problema aceasta cu bagheta 
magică şi nu se pot rezolvi dintr-o dată tulburările acestea care provin dintr-o serie 
infinită de greşeli, - voite sau pricinuite de incompetenţă - şi ca rezultat a unui 
mediu în care ne-am zbătut atârn vreme, mediu destul de nenorocit pentru neamul 
nostru românesc. 

Pe planul acesta. deci, sunt liniştit. Şi, aceasta cu atât mai mult cu cât eu sunt 
un om care nu m-am speriat în viaţa mea de alte greutăţi mult mai mari decât 
capriciile unor tineri iresponsabili cari sunt antrenaţi de cele mai mici adieri de 
vânt. 

Vom persevera să lucrăm în folosul şcolii, pentru ca, prin îmbunătăţirile pe 
care le aducem în acest domeniu, să putem realiza ceea ce reclamă interesele 
noastre - nu interesele fiecărui copil sau interesele fiecărui grupuleţ care nu 
contează în raport cu interesele superioare ale ţării noastre. 

Pentru că aţi sfârşit cu acea maximă. pe care aţi subliniat-o: eu pot să vă 
asigur că n-am ajuns la momentul de a vă cere tot ceea ce puteţi şi sunt departe de a 
vă cere mai mult decât puteţi. Însă dacă interesele superioare ale neamului mă vor 
forţa să vă cer acest lucru, să fiţi sigur că nu voi sta la îndoială. 

Înainte de a ridica şedinţa, am să vă spun două chestiune urgente, care 
privesc: una Ministerul Economiei Naţionale şi cealaltă Ministerul Comunicaţiilor. 
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Am primit o comunicare de la domnul Neubacher, în ce priveşte conduaa 
pentru gazul de sondă, la Bucureşti. N-am citit toată scrisoarea. Am numai 1m 

rezumat, pe care mi l'a făcut Secretariatul. Este o scrisoare a Mareşalului Goring 
privitoare la instalaţia conductei Ploieşti-Bucureşti. Mareşalul arată, prin scrisoarea 
sa, că fierul pentru executarea comenzilor de ţevi a fost pus la dispoziţie, du
românii n-au făcut comanda. Probabil că în România nu există claritate cu privi•e 
la persoana antreprenorului care să execute comanda. 

log. C. Buşilă: Astăzi a venit. 
Mareşal I. Antonescu: Daţi--mi voie să termin. În continuare, se arată că 

este dispus să ne pună la dispoziţiune un antreprenor german care să preia 
construirea şi punerea în funcţiune a conductei. Orice pierdere de timp face ca iă 
nu se poată termina conducta şi duce la situaţia ca în războiul comun să lipsească 
carburanţii necesari. Acestea, le spune Mareşalul Goring. 

Ca să pun capăt situaţiei şi competiţiei care există între diferitele 
departamente - cine face aceasta, cine face cealaltă, se certau departamentele înt"e 
ele - am spus: să ia Calea Ferată gestiunea, să construiască ea, dat fiindcă avea 
experienţa din trecut. De aceea am dat chestiunea în sarcina Căii Ferate, de când 
m-am întors din Germania, de la începutul lunii ianuarie. Şi astăzi, după ce au 
trecut două luni, mă găsesc cu această chestiune. Dar acestea sunt lucruri cari pe 
mine mă irită, ca să văd că mi se trimite din partea germanilor o astfel de scrisoare, 
în care mi se atrage atenţia asupra acestei chestiuni. De ce aţi întârziat? 

I. Marinescu: Domnule Mareşal, atunci când aţi dat dv. ordin eu am trimis 
chestiunea. Întârzierea a provenit din cauza germanilor exclusiv, pentru că, după ce 
am făcut calculele cu ei, pe diametrul de 20 ţoli, ei mi-au declarat că nu pot lucra 
aşa. 

Mareşal I. Antonescu: Este o lună de atunci. 
I. Marinescu: Am discutat o lună cu ei ca să văd dacă sunt în stare să ne 

livreze la diametru de 12 ţoli sau la altă dimensiune. 
Mareşal I. Antonescu: Ei ne-au răspuns de o lună de zile că nu pot da la 

diametru de 20 ţoli, ci numai de 12 ţoli. Şi am spus: contractaţi pe 12 ţoli, însă cu 
garantiile cerute, 

I. Marinescu: Am urmărit chestiunea. Calea Ferată a cerut oferta, pe care n-a 
primit-o decât acum două zile. Nu este vina Căii Ferate. 

Ing. C. Buşilă: Ordinul s-a dat la 12 martie. 
Mareşal I. Antonescu: Cel scris; dar cel verbal s-a dat demult. 
Ing. C. Buşilă: Oferta s-a cerut şi a sosit azi. V-am adus proiectul de lege, ca 

să vedeţi dv. această chestiune. Va lucra probabil „Vifo", care a făcut conducta de 
la Giurgiu şi care face conducta de la Constanţa. 

Mareşal I. Antonescu: Ce faceţi acum? 
log. C. Buşilă: Facem comenzile. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie să dăm răspuns lui Neubacher. Să-mi daţi 

dv. datele exacte. Să vă întruniţi dv., domnule Buşilă şi domnule Marinescu, 
amândoi, ca să dăm un răspuns. Chestiunea acum nu este cine e vinovat - noi sau 
ei - ci faptul că s-a pierdut două luni de la ziua de când am stabilit definitiv să ne 
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dea conducta. Am pierdut două luni în tratative. Este adevărat că nu s-ar fi putut 
începe lucrul, pentru că a fost vremea defavorabilă. Dar lucrările trebuiau să fie 
flcute. 

lng. C. Buşilă: Se lucrează la traseu. 
Mareşal I. Antonescu: Nu puteţi face şanţul? 
log. C. Buşilă: Cu vremea aceasta, nu. 
Mareşal I. Antonescu: Dar dacă vine vreme bună? 
log. C. Buşilă: Atunci, da. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuiesc începute lucrările înainte de a veni 

conducta. 
log. C. Buşilă: Mai este o chestiune. 
În primul rând, este chestiunea de principiu a exploatării conductei. Este 

trecută aici: exploatarea conductei va fi flcută de Calea Ferată, adică va fi adoptat 
acelaşi sistem de la conducta de petrol: Calea Ferată a construit-o şi tot Calea 
Ferată o exploatează. 

Mareşal I. Antonescu: Ceea ce mă interesează este să se construiască întâi 
conductă; deocamdată exploatarea nu mă priveşte; avem timp de discuţie până la 
toamnă. 

lng. C. Buşilă: Calea Ferată a tratat cu Societatea de Gaz şi Electricitate, 
pentru încheierea unei convenţii de distribuire a gazului metan la Bucureşti. 

Mareşal I. Antonescu: Deocamdată nu se pune nici chestiunea tratativelor 
cu Societatea de Gaz şi Electricitate, pentru că mai întâi vom aduce gaz de sondă 
numai pentru atelierele Căilor Ferate şi pentru industrii. Deci, domnul Caramfil 
rămâne deoparte. Eu văd, în primul rând, interesele Statului, iar domnul Caramfil le 
vede pe ale Societăţii. Şi eu trec cu un tanc de 90 de tone, dacă rezistă la unul de 
5 tone, peste cel care, pentru anumite interese de grup, se opune intereselor 
permanente ale Statului. Eu nu mă opresc la pretenţiile domnului Caramfil. 

log. C. Buşilă: Este vorba numai de distribuţia gazului metan. 
Mareşal I. Antonescu: Ceea ce trebuie să facem este să construim conducta. 

În prima etapă vom deservi cu gaz de sondă atelierele căilor ferate şi industriilor, 
iar în a doua etapă vom fumiza gaz de sondă şi particularilor. Până atunci avem tot 
timpul să discutăm cu dl. Cararnfil sau cu altul, dacă dânsul va continua să aibă o 
anumită atitudine. 

log. C. Buşilă: Noi facem o lege pentru construirea conductei, împreună cu 
,,Vifo". 

Mareşal I. Antonescu: D-ta să studiezi chestiunea şi să prezinţi răspunsul 
cu date precise. Dacă din înşirarea datelor, va rezulta o vină pentru germani, bine; 
dacă, dimpotrivă, va reieşi că noi suntem vinovaţi de întârziere, vina o iau asupra 
mea. 

lng. C. Buşilă: Tratativele referitoare la diamentrul conductei au fost duse 
de Ministerul Economiei Naţionale. 

Mareşal I. Antonescu: Domnule Stoicescu, vom discuta împreună după 
Consiliu în privinţa acelui tablou al condamnaţilor. 
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Am aici o scrisoare a doamnei Irina Sturdza, o doamnă foarte cumsăcade 
care pune foarte mult suflet în operele de asistenţă. Acum lucrează la Crucea Roşie, 
este în Transnistria şi conduce în condiţiuni foarte bune o cantină la Golta, pentru 
răniţii şi soldaţii noştri. 

Doamna Sturdza spune că acolo este prefect colonelul lsopescu care are o 
situaţie perfectă. L-am întrebat pe Alexianu care mi-a confirmat că prefectul acesta 
este foarte bun, vorbeşte şi nemţeşte. Golta este un oraş chiar pe Bug, trei sferturi 
în Ucraina şi un sfert dincoace. Deci, acolo trebuia trimes un om cu foarte mult tact 
pentru că este în permanent contact cu administratia germană. Ei bine, pe acest om, 
care a reuşit în condiţiuni perfecte, vrea să-l ia generalul Vasiliu de acolo. 

G-ral D. Popescu: Este prefect, domnule Mareşal? 
Mareşal I. Antonescu: Este delegat cu conducerea prefecturei. A fost 

comandantul legiunii de jandanni şi în această calitate ţine locul prefectului, care a 
fost mutat în altă parte. De când este el acolo, judeţul merge foarte bine. 

Aceasta este boala Neamului Românesc: punem un om într-un loc şi tocmai 
când administraţia lui merge mai bine şi dă roade, îl luăm de acolo şi îl ducem în 
altă parte. Aşa s-a făcut şi la Marină: a fost schimbat tot personalul de pe 
distrugătoarele noastre. Dacă un 0111 a reuşit, să fie lăsat pe loc; să fie schimbat 
numai dacă n-a reuşit. Fiţi siguri, că dacă aş trăi o mie de ani, v-aş lăsa să rămâneţi 
pe locurile dv. pe cei cari reuşiţi să faceţi o bună administraţie fără să mă uit că mai 
sunt o mie de competitori pentrn fiecare loc. N-am simpatii pentru nimeni. Am 
numai dorinţa ca fiecare să serveasdt ţara, aşa cum o servesc eu. 

Deci, chestiunea aceasta a lui Isopescu o pun principal, pentru că pe acest 
domn nu-l cunosc nici la faţă. Am profitat cât a fost domnul Alexianu aici şi i-am 
cerut relaţii despre acest prefect. Mi s-a răspuns că el a reuşit foarte bine acolo. 

Te rog însă, domnule general Popescu, să nu aibe vreo consecinţă pentru 
cariera lui faptul că s-a făcut această intervenţie pentru el. 

G-ral D. Popescu: Nu, domnule Mareşal. 

Şedinţa se ridică la ora 13,20. 

Stc11ug1 ,d1; D. f'icra.s1.:u ~i A. Iu11cs1.:u 

~ 

D.A.N.!.C.fond P.CM, Cabinetul Ion Antonescu, ds. -197 (fost 472) I /942.f 459-519. 
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15. 1942 aprilie 17. Mareşalul Ion Antonescu informează Consiliul de 
Miniştri despre constatările făcute în timpul inspecţiei efectuate în 
Basarabia, Bucovina şi Transnistria (se referă la situaţia din agricultură, 
industrie, lucrări publice, ş.:::oli, spitale, administraţie etc.). 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

de vineri, 17 aprilie 1942, ora 11 

Şedinţa se deschide la orele 11, sub preşedinţia dlui Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Iau parte dnii: prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului; 
g-ral D. Popescu, ministrul Afacerilor Interne; prof. dr. Petre Tomescu, ministrul 
Muncii, Sănătăţii şi Ocrotiri lor Sociale; C. Stoicescu, ministrul Justiţiei; 
I. Marinescu, ministrul Economiei Naţionale; ing. C. Buşilă, ministrul Lucrărilor 
Publice şi Comunicaţiilor; g-ral C. Pantazi, ministrul Apărării Naţionale; g-ral 
GH. Dobre, subsecretar de Stat pentru Înzestrarea şi Administraţia Armatei; 
g-ral Gh. Jienescu, subsecretar de Stat pentru Aer; contraamiral N. Păiş, 

subsecretar de Stat pentru Marină; g-ral Victor Iliescu, subsecretar de Stat pentru 
Educaţia Extraşcolară; Aurelian Pană, subsecretar de Stat la Ministerul 
Agriculturii şi Domeniilor; Mircea Vulcănescu, subsecretar de Stat la Ministerul 
Finanţelor; dr. C. Dănulescu, subsecretar de Stat la Ministerul Sănătăţii şi 

Ocrotirilor Sociale; g-ral C. Constantin, subsecretar de Stat al Aprovizionării; 

prof. I.C. Petres~u, subsecretar de Stat la Ministerul Culturii Naţionale; Titus 
Dragoş, subsecretar de Stat al Românizării, Colonizării şi Inventarului; g-ral 
C. Vasiliu, subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; Petre Strihan, 
subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, am ţinut să vă întrunesc ca să vă fac o 
foarte rapidă expunere asupra lucrurilor constatate de mine în această destul de 
îndelungată inspecţie şi vizită pc care am făcut-o pe front şi în regiunile alipite, 
pentru ca să servească de orientare pentru dvs. şi, în al doilea rând, pe baza 
documentelor pe care le veţi primi, să treceţi imediat la realizările şi îndreptările 

necesare. 
Plecând, prima mea grijă a fost să ajung pe front de sărbători, ca să fiu în 

mijlocul soldaţilor, ca o îmbărbătare pentru ei şi să le aduc şi salutul şi dragostea 
frăţească a ţării noastre care, datorită sacrificiilor şi luptelor lor, precum şi 
greutăţilor pe care le îndură, trăieşte azi în această complectă linişte pe care o 
simţiţi dvs. cu toţii, o simte ţara întreagă, care vă dă posibilitatea să lucraţi în 
ordine şi să contribuiţi la munca aceasta constructivă pe care o depunem cu toţii ca 
să salvăm şi să reclădim Statul Românesc. 

Am vizitat Crimeea. N-am putut să mă duc şi în Doneţ şi la Marea de Azov, 
deoarece terenurile erau aşa de desfundate încât cu automobilul nu se putea circula, 
iar terenurile de aterizaj nu îngăduiau avioanelor de mare tonaj să aterizeze. Din 
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această cauză am renunţat să mă duc şi în Donet şi la Marea de Azov, deşi aceasta 
era intenţia mea. 

Am văzut acolo toate marile noastre unităţi: am văzut Divizia X-a, Divizia 
XIX-a, Divizia I-a şi Divizia IV-a Vânători de Munte. Vă pot asigura, cu 
îndelungata mea experienţă militară, că am găsit acolo o stare mai mult decât 
îmbucurătoare, o stare de spirit, de disciplină şi de ordine la soldaţii şi la ofiţerii 
noştri care provoacă nu numai admiraţia străinilor şi a şefilor lor direcţi, dar care 
trebuie şi are dreptul total la recunoştinţa noastră şi a Patriei. 

Disciplina Annatei noastre şi instrucţia Armatei noastre, contrar de ce se 
petrece în războaiele îndelungate şi în războaiele duse în afara graniţelor şi la 
distanţe îndepărtate, disciplina acestor soldaţi şi spiritul lor de sacrificiu şi de luptă 
este într-un ascendent vizibil, şi vă pot spune că annata noastră din Crimeea, cu 
toate pierderile enonne pe care le-a avut, cu toate suferinţele pe care le-a avut de 
îndurat, şi din cauza timpului şi din cauza atacurilor continui la care a fost supusă 
în timpul acesta îndelungat de iarnă riguroasă, în orice caz a progresat şi ca 
disciplină, şi ca ţinută, şi ca încredere în victoria finală. 

Este un răspuns categoric, drastic şi demn de ostaş dat tuturor celor din spate 
care sunt animaţi de alte sentimente şi cari au avur îndrăzneala nenorocită să afinne 
că soldatul român şi ţăranul român nu se luptă şi nu se bate în afara graniţelor. 

Soldatul român a tăcut dovada şi în această privinţă - în acest război - că 
poate fi pus pe picior de egalitate cu cei mai buni soldaţi din lume, pentru că el şi în 
interiorul graniţelor, şi la graniţe, şi la depărtări imense de aceste graniţe, se bate, 
pentru că are conştiinţa şi bunul simţ că oriunde se bate el se bate pentru apărarea 
graniţelor şi pentru prosperitatea neamului lui. Pe când aici, cei cari stau pe la 
Melody Bar sau mai ştiu pe unde. vorbesc în numele lui fără să aibă această 

calitate, soldatul român a dat răspunsul şi îl dă zilnic. 
În ce priveşte modul de întreţinere a soldatului, am constatat o situaţie foarte 

îmbucurătoare. Soldatul este foarte bine îmbrăcat şi îşi primeşte toate drepturile lui. 
Au încetat stările de neglijenţă pe care le cunoaşteţi şi care constituiau durerea 
noastră a tuturor. Soldatul trăieşte într-o înfrăţire absolută cu şefii lui. Este o unire 
sufleteasca şi omeneasca cum rar ~e poate vedea. 

Am văzut unităţi în Munţii Crimeii, la înălţimile cele mai mari de traversare 
a acestor munţi peste Marea Neagră (sic), care s-au prezentat cum rar mi-a fost dat, 
în îndelunga mea viaţă militară, să văd că s-au prezentat, sub raportul disciplinei, 
ţinutei şi atitudinei lor marţiale. 

Să credeţi că şi în ce priveşte Annata, ca şi în toată această îndelungată vizită 
pe care am făcut-o, nu a fost o trecere superficială. Am intrat în cele mai mici 
amănunte. A fost mai mult decât o inspecţie; a fost un control pe care l-am făcut şi 
Annatei, şi administraţiei civile, şi şcoalelor, şi justiţiei, şi tuturor organelor noastre 
care la periferie ne ajută, pe baza instrucţiunilor date de aici de la centru, ca să 
facem din această ţară ce visăm cu toţii şi ceea ce ne reclamă şi istoria şi 

concetăţenii noştri, cari ne-au dat încrederea să-i guvernăm. Şi când vorbesc de ce 
am constatat la soldatul nostru, să ştiţi că am aprofundat problemele din linia întâia; 
am fost până la cele mai apropiate linii de duşman, până în spate. 
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Am găsit Divizia X-a, Divizia 1-a şi Divizia IV-a absolut în condiţii 
desăvârşite. Le-am cercetat la posturile lor de comandă, în felul lor de viaţă. l-am 
întrebat pe soldaţi şi pe ofiţeri asupra greutăţilor pe cari le-au avut, asupra ştirilor 
pe care le au de la familiile lor, dacă primesc sau nu ajutoarele ce se dau. Afară de 
unul sau două cazuri, n-am găsit absolut nici o plângere în această privinţă. Toţi se 
declară foarte mulţumiţi. Este încă o dificultate sub raportul corespondenţei, al 
poştei, însă sper că prin măsuri le care s-au luat acum două săptămâni şi prin 
îmbunătăţirea timpului, şi soldaţii noştri, deşi luptă atât de departe de ţară, vor 
putea să simtă că sunt chiar în mijlocul ţării lor. 

Raporturile acestor soldaţi cu germanii sunt excelente. Soldatul şi ofiţerul 
german sunt în admiraţia soldatului şi ofiţerului român. Şi, în adevăr, acest soldat 
merită această admiraţie. 

El a fost criticat, a fost ofensat, în primul rând, de propria lui ţară, care 
pierduse încrederea în el. Dar el a făcut dovada - şi este o răzbunare a lui astăzi - şi 
face această dovadă zilnic, că este altul atunci când i se dă ce-i trebuie şi când 
conducătorii cari îl duc la luptă şi izbândă dau cei dintâi exemplul. 

Aşa de ridicat este spiritul de luptă al acestor ostaşi cari se bat acolo, încât 
am găsit ofiţeri cari refuză să primească concedii pe care să vină să le petreacă în 
ţară. Au fost şi sunt ofiţeri cari au primit concedii, dar au renunţat la restul 
concediilor când au găsit atmosfera pe care au găsit-o aici, şi pleacă înapoi pe front, 
pentru că acolo socotesc că este o atmosferă mult mai sănătoasă, mai românească, 
decât în Capitală şi în restul ţării. 

Au fost unităţi cari au refuzat să primească pe cei pe cari i-am trimis ca să se 
reabiliteze pe front. Sunt simptomele unei stări cu desăvârşire sănătoasă, a unui 
organism care asigură în condiţii optime viitorul şi speranţele noastre. 

De aceea, eu n-am puterea şi talentul ca să slăvesc, să mulţumesc acestor 
oameni, cari pentru noi toţi luptă cum luptă şi fac ceea ce fac. 

Am văzut trupele care sunt în interior, cum şi trupele de la Odessa. Şi acolo 
situaţia este foarte bună. 

Am întâlnit trupe care mergeau către front. Situaţia lor era mai puţin bună. 
dar nu din cau7.a soldatului, ci a greşelilor pe care le face conducerea, Statele 
Majore. 

V-am spus eu dvs. de nenumărate ori că Statele Majore sunt acelea care au 
înfrânt şi înfrâng trupele prin lucruri neaprofundate, necugetate, prin măsuri 
superficiale, nestudiate. 

Am găsit batalioane care aveau trenarzi şi camioane care şedeau, când 
puteau să le ducă raniţele. Erau soldaţi care se deplasau către Odessa şi Nicolaev, 
pe o vreme detestabilă, şi Statele Majore îi îngrămădise în nişte sate existente pe 
hârtie, sate Potemkin. Hrana lor era detestabilă. Din cercetările pe care le-am făcut, 
am constatat că vina nu o putem arunca pe lipsuri, ci că organizarea aprovizionării, 
a marşurilor şi a cantonamentelor s-a făcut în condiţii detestabile. 

Statul Major a dat această însărcinare Armatei a III-a, la Tiraspol. Armata 
III-a a trecut-o Corpului li; Corpul li a trecut-o Diviziei de Fortificaţii; Divizia, 
unui birou de acestea şi soldaţii au suferit. 
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În ce priveşte încadrarea, am găsit batalioane de marş care mergeau pe front 
cu comandanţi de batalion ofiţeri de rezervă de 47-48 ani, iar comandantul activ 
fusese mutat şi pus să păzească un lagăr de prizonieri. 

Am găsit iarăşi pe front comandanţi cari au fost schimbaţi după ce au dus la 
victorie trupele lor, dar s-au cramponat şi nu au vrut să cedeze locul celor cari au 
venit să le ia comanda. Vedeţi, încă un simptom al disciplinei şi spiritului înalt de 
care sunt animate aceste trupe şi aceşti ofiţeri. S-au făcut greşeli cu astfel de mutări 
de birocraţie, pentru că erau ofiţeri cari voiau să-şi facă stagiul şi erau trimişi acolo. 
Au fost locotenenţi-colonei cari au comandat regimente. Nu aveau calitatea, dar au 
rămas. Au fost lăsaţi luni de zile şi acum s-au trimis ofiţeri mai vechi şi aceştia au 
fost lăsaţi ca ajutori, ceea ce este o greşeală capitală. Un ofiţer care a rămas la 
comanda unei unităţi şi a făcut o unitate model, trebuia să fie lăsat la comandă când 
a făcut dovada că este un om de mâna întâi şi, în nici un caz, nu putea fi lăsat 
ajutorul unităţii pe care a dus-o la victorie. Şi sunt lucruri care fac dovada unor 
situaţii neaprofundate îndeajuns de birourile care se ocupă cu această problemă. 

Am trecut în interior, în Basarabia, şi am găsit la unele unităţi o situaţie 
excelentă, iar la altele o situaţie dezastruoasă. 

Dezastruoasă la Tulcea, la Cetatea Albă; destul de slabă la un regiment din 
Chişinău; foarte bună şi chiar excelentă la celelalte unităţi. 

Dezastruoasă la Marină. Marina nu este condusă, n-are amiral. În aşa hal este 
de necondusă, încât chiar amiralul, care nu făcuse nici o inspecţie la Sulina în tot 
timpul iernii - am găsit trupele de Marină de la Sulina şi Comandamentul în 
complectă necunoştinţă de misiunea şi de îndatoririle lor - amiralul, în fata căruia 
constatam lucrul acesta, mi-a spus: Domnule Mareşal, am spus de mult că trebuie 
să ni se aducă cineva din afară. Amiralul acesta a recunoscut situa~a, crezând că-mi 
face plăcere. De altfel, mi-a mai repetat aceasta, că a spus şi astă vară să aduc pe 
cineva din afară din Marină. El este amiral şi nu a putut să-şi pună ordine. 

Ori Marina se îndreaptă, ori păţeşte acest lucru, aduc pe cineva din afară. 
Pun în capul Marinei un călăreţ sau un infanterist sau un artilerist, sau pun un 
magistrat, sau un avocat; în sfârşit, voi găsi pe cineva. 

Am găsit o unitate de Geniu de Marină mobilizată, trimeasă de la Galaţi la 
Cetatea Albă, la Port, ca să facă lucrări de şosele. Aceasta este iarăşi opera Statului 
Major. Dar la Cetatea Albă aveam elemente de muncă de folos obştesc, care să facă 
această şosea de 3 km. Au fost mobilizaţi oamenii la Galaţi, au fost îmbrăcaţi ca 
ţiganii, şi fără nici un control asupra încadrării, mijloacelor şi posibilităţilor de 
muncă, fără instrumente au fost trimişi, şi i-am găsit în Port la Cetatea Albă cu un 
aspect detestabil. Veneam de pe front şi a fost primul meu contact cu spatele 
frontului. Şi dvs. ştiţi că dezorg,111izarea armatelor şi înfrângerea lor nu a venit 
niciodată din linia întâi. Soldatul care luptă în linia întâi este mai conştient decât 
acela din spate. Dar cel din spate dacă ajunge într-o astfel de situaţie scapă din 
mâna şefilor. Şi însemnează că nu aveţi şefi când unităţile se prezintă astfel. 

Am găsit în interior unităţi admirabile, din toate punctele de vedere: şi al 
instrucţiei, şi al cazării, şi al alimentării, şi al spiritului; ceea ce însemnează că nu 
este o stare generală, şi această stare este datorită unor cauze care depăşesc puterea 
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de creaţie a comandanţilor locali, fiind datorită oamenilor cari sunt puşi acolo. 
Regimentul de la Cetatea Albă merge cum merge pentru că i s-au numit 5 
comandanţi de regiment în două luni şi niciunul nu s-a prezentat; s-au învârtit să nu 
se ducă. 

Când stăm la discuţie cu comandanţii de regimente, atunci începe să stea şi 
soldatul la discuţie cu comandantul de regiment. Pe astfel de baze nu putem merge 
înainte. Trebuie să întronăm în această annată disciplina, ceea ce înseamnă că de la 
general şi până la soldat trebuie să ne supunem cu toţii la aceleaşi reguli. Cum 
n-are voie soldatul să discute, nu poate să aibă voie nici căpitanul, nici colonelul, 
nici generalul. Cum soldatul trebuie să stea drepţi în faţa superiorului, tot aşa 
trebuie să stea şi generalul în faţa superiorului. Nu se poate o disciplină pentru 
ofiţeri, alta pentru generali şi alta pentru soldaţi; şi din acest punct de vedere vă rog 
să luaţi măsurile care trebuiesc luate pentru ca să ieşim din această situaţie. 

Este o imposibilitate ca un regiment să meargă bine dacă n-are comandant, şi 
este inadmisibil să stăm la discuţie şi să ne tocmim cu comandanţii dacă vor sau nu 
să se ducă. Ai văzut d-ta ce era în spatele acestui regiment. Ne văetăm că nu avem 
paturi, şi toată iarna au stat strânse unul peste altul 40-50 de paturi în zăpadă şi în 
ploaie, când puteau fi luate de acolo. 

Aţi văzut automobile bi indate cucerite, pe care trebuia să le punem în 
funcţiune, şi care din iunie, de când le-am cucerit, stau la Orhei. Sunt la depozitul 
de la Noua Suliţă peste 200 vagoane. Sunt maşini, lucruri care sunt utile şi 
economiei naţionale şi Armatei, care stau acolo. Avem pe toată suprafaţa 
Basarabiei comisii care au strâns, au acaparat aceste materiale şi le ţin. Am văzut 
elice de avioane etc. 

V-aş ruga, cu insistenţă, ca să vă reuniţi câte 3-4 miniştri, să cereţi câte un 
vagon de la Comunicaţii şi să faceţi ceea ce fac eu: să mergeţi din comună în 
comună, din oraş în oraş, din judeţ în judeţ, să staţi de vorbă cu toţi oamenii, cum 
am stat eu, cu lucrătorii, cu meseriaşii, cu judecătorii, cu toată lumea, ca să vedeţi 
care sunt doleanţele lor, cum merg lucrurile, pentru că eu numai aşa am putut să mă 
informez şi am aflat multe lucruri, din care unele sunt îmbucurătoare şi altele rele. 
Dar nimeni n-are pretenţia că toate pot merge în condiţii perfecte, căci nicăieri 
perfecţiunea nu a putut fi realizată; şi mai puţin puteam s-o realizăm noi într-un 
timp aşa de scurt şi trecând prin furtuna prin care am trecut şi trecem. 

Dacă scoborâm în mijlocul acestor oameni, pe care îi conducem şi de soarta 
cărora ne ocupăm, şi dacă punem dragoste şi voinţă de a-i îndrepta, atunci trebuie 
să strângem contactul cu ei, şi în primul rând trebuie să faceţi pe subalternii dvs. să 
aibă şi ei acest contact. Sunt lucruri care se petrec şi toate acestea pleacă din 
mentalitatea birocratică, care este încă detestabilă, pentru că nu cunoaştem starea 
reală. Ordinele care se duc de la centru la periferie sunt neexecutabile, fiindcă nu 
ţin seamă de realitatea locală, aşa încât provoacă perturbaţii şi nemulţumiri. 

În ce priveşte Armata, arn fost însoţit de dl. ministru al Apărării Naţionale, 
care a luat notă de tot ceea ce am văzut, aşa încât nu mai intru în detalii în această 
privinţă. Pot să vă spun numai că sunt greutăţi foarte mari, însă aceste greutăţi sunt 
învinse şi că Armata noastră - am vizitat şi magazii şi gospodării - este foarte bine 
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hrănită şi înapoia frontului, astăzi, este foarte bine îngrijită şi lucrează intens ca 
instrucţie. Echipamentul acestei armate este mai bun şi mai complet decât era când 
am intrat în război. 

Datorită strădaniei d-lui general Pantazi şi a colaboratorilor săi si a d-lui g-ral 
Dobre, noi am reuşit să facem contrariul de ce s-a petrecut în campania trecută. Pe 
măsură ce trece timpul, în loc să se înrăutăţească situaţia echipării şi armamentului. 
se îmbunătăţeşte. Sacrificiile făcute şi metoda şi energia depusă şi-au dat roadele. 
Am constatat, şi la Bălţi, şi la Cetatea Albă, şi în alte părţi, magaziile Corpurilor 
pline cu lucruri noi, şi am dat chiar ordin ca în cazul unei eventuale mobilizări a 
acestor unităţi să nu fie întrebuinţate aceste lucruri noi, pentru că au al doilea şi al 
treilea rând de efecte. Prin urmare, situaţia noastră este asigurată şi în ce priveşte 
echipamentul şi în ce priveşte armamentul. 

Din punct de vedere al hranei, situaţia este iarăşi perfectă, hrana fiind 
asigurată. Sunt unii soldaţi cari s-au plâns, la Cernăuţi, că nu li se ajunge mâncarea. 
Plângerea este justificată, însă ea nu depăşeşte cadrul normal al celor constatate de 
toţi comandanţii mai în vârstă din oştire, pentru că întotdeauna recrutul, când vine, 
este pus la o muncă încordată, la o muncă neobişnuită, o muncă ce diferă total, ca 
şi hrana, de munca si hrana pe care o avea înainte de a fi încorporat. Din această 
cauză se produce o reacţiune, în care organismul reclamă să fie hrănit mult mai 
mult. 

Facem eforturi în această privinţă. Am dat indicaţii generalului Pantazi ca să 
sporim la maximum. Aici s-a făcut o greşeală: generalul Constantin a tratat pe 
soldaţi ca şi pe evrei. 

Timp de 30 de ani am luptat şi n-am reuşit în această privinţă. Alocaţia care 
se dedea de bugetele Armatei nu îngăduia, înainte de război, să dăm raţia necesară 
hranei soldatului şi calului. Astăzi alocaţia ne îngăduie să depăşim această raţie, 
adică să dăm soldatului calorii mai multe decât cele prevăzute în regulament, 
calculate de intendanţi. Şi d-ta, d-le Constantin, ai spus să nu se depăşească 
alocaţia. Dar trupele pot fi hrănite mai mult, afară de pâine, bine înţeles. D-ta ai 
spus să nu se pună cartofi şi zarzavat de cât este prevăzut în regulament, şi unităţile 
au zarzavat care se strică. 

Mi-au spus comandanţii de unităţi: avem zarzavat şi putem să punem mai 
mult în mâncarea soldaţilor. Au făcut rău că n-au pus; au făcut greşeală unele din 
ele că au executat ordinul dv.; nu trebuiau să-l execute. Unele corpuri au cantităţi 
imense de zarzavaturi, care au să fie aruncate sau au să se strice, din cauza căldurii. 

Intendenţa a dat ordinul şi d-ta, d-le general Constantin, te-ai pretat la acest 
lucru şi ai hotărât să nu se depăşească alocaţia. Dar dacă, cu foarte puţină cheltuială 
în plus, pot să dau o hrană mult mai bună soldatului, de ce să nu-i dau. 

Eu am hotărât că tot ce trece peste nevoile de hrană ale soldaţilor şi nu poate 
fi consumat, să fie dat mai bine la săraci, decât să fie aruncat, pentru că nu este 
acum momentul să se strice al irnentele soldaţi lor, din cauza acestei chinezerii 
burocratice. 

Dacă corpurile au posibilitatea să dea o raţie de trei ori mai mare, decât scrie 
la regulament, s-o facă. De altfel am şi dat ordine în acest sens. 
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O altă slăbiciune a Amrntei am găsit-o în încadrarea destul de slabă a 
unităţilor. Majoritatea ofiţerilor era de rezervă. La Cetatea Albă, comandant de 
regiment nici nu exista, ajutorul comandantului de abia venise de scurtă vreme, 
ofiţeri activi era câte unul de fiecare companie, iar ofiţerii instructori de la plutoane 
erau toţi de rezervă. 

În astfel de condiţiuni, risipim banii Statului. În timpul acesta, sunt foarte 
mulţi subofiţeri activi înapoi. La un cerc de recrutare, la Orhei, am găsit 42 de 
subofiţeri şi 20 de ofiţeri - într-un ţinut unde nu se fac lucrări de mobilizare, ci se 
pun la punct numai situaţiile din trecut; şi într-o vreme când noi n-avem subofiţeri 
activi la front. În felul acesta oamenii noştri sunt răspândiţi; nu ne folosim 
mijloacele aşa cum trebuie, pentru că nu le coordonăm în mod înţelept. Din această 
cauză noi n-avem posibilitatea să ne încadrăm cum trebuie unităţile, nu din pricina 
lipsei de cadre, ci din felul cum sunt repartizate ele. Această greşeală provoacă o 
rea încadrare a unităţilor noastre. 

La comandamentul Diviziei a X-a, de pe front, am găsit un pluton întreg de 
ofiţeri. Să-mi iertaţi lipsa de modestie, dar pot să vă spun că eu am o vastă 

experienţă în ceea ce priveşte statele majore ale unităţilor. În războiul trecut am dus 
operaţiile întregii Armate româneşti, având la comandamentele marilor unităţi 

numai jumătate din numărul ofiţerilor câţi erau înainte. La aceste comandamente, 
adică la creierii gânditori ai oştirii, eu aveam numai câte trei-patru ofiţeri de Stat 
Major, iar restul erau ofiţeri de rezervă; unii erau avocaţi, alţii erau ingineri, iar unii 
dintre ei erau chiar şi agronomi. Într-adevăr, nu este nevoie de ofiţeri de Stat 
Major, ca să facă buletine şi să încheie situaţii, după un anumit calapod. 

Deci, o altă slăbiciune a Armatei noastre este această încadrare, care nu 
provine atât din lipsa cadrelor, cât din proasta lor repartiţie. 

O altă cauză care face ca încadrarea să fie slabă, este că mulţi ofiţeri răniţi 
- şi am avut mai mult de 4000 - nu se mai întorc la unităţile la care au luptat. Este 
o greşeală enormă. Un ofiţer, care a fost rănit şi s-a vindecat, trebuie să se întoarcă 
la corpul la care a luptat, ca să întreţină spiritul de luptă şi credinţa în victorie a 
soldaţilor lui. Aceasta face şi superioritatea trupelor noastre care luptă în Rusia: 
ofiţerii de acolo nu vor să plece de, pe front. De îndată ce un ofiţer este rănit, trimes 
la spital şi e pus în contact cu această lume din spatele frontului, începe să-şi 

schimbe mentalitatea pe care şi-a format-o pe câmpul de luptă. 
Deci, să revizuiţi această situaţie, pentru ca toţi ofiţerii, cari au fost răniţi şi 

s-au vindecat, să se întoarcă la unităţile în cadrul cărora au luptat. Sunt şi cazuri 
care ne impun să facem altfel, dar aproape întotdeauna ofiţerul care a luptat şi a 
fost rănit, trebuie să se întoarcă la unitatea lui după ce se vindecă, pentru că numai 
aşa se formează şi se întreţine spiritul de luptă, de care avem nevoie. 

O altă mare slăbiciune este această risipă care se face cu miliţienii şi 
împotriva căreia am luptat de atâtea ori. Am găsit miliţieni, stând la câte o uşă de 
santinelă, fără să ştie să mânuiască arma. Nici nu sunt hrăniţi cum trebuie; au câte 
30 lei pe zi alocaţie de hrană, care nici nu li se plăteşte la timp; la toate oficiile de 
telefoane de prin sate, la toate primăriile, la toate tribunalele sunt miliţieni, deşi au 
fost puşi la locurile lor sergenţii de stradă. Prin urmare, se face un abuz 
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nemaipomenit în această privinţă. Au fost luaţi miliţieni, li s-a dat o annă pe unăr 
şi au fost puşi de santinelă, când s-a auzit că trec eu în inspecţie. Restul ziei, 
probabil că ei sunt servitori sau fac alte lucruri. Pe toată Valea Prahovei avem 
miliţieni cari fac de gardă, deşi în regiunea aceasta avem trupe. 

Am dat instrucţiuni ca să se revină la măsura pe care o luasem anul treCJt, 
înainte să înceapă războiul, când am arestat pe toţi comuniştii, i-am internat în 
lagăr şi apoi am dat un comunicat în care am arătat că pentru orişice act de sabctaj 
am să împuşc atâţia comunişti. Am să fac şi acum la fel, considerând comunişti şi 
pe legionari şi pe toţi cei cari se agită, acum când ţara este în stare de război. 

Aceasta este măsura care trebuie luată. Pentru 2 OOO de zănateci, câţi sunt în 
Ţara Românească, n-o să ţinem noi 10 OOO de oameni bătrâni cu arma pe umir, 
tocmai acum când sunt necesari să fie la casele lor, ca să-şi muncească pământurile 
şi să se ocupe de familiile şi de copiii lor. Nu putem să ţinem pe oamenii aceştia, 
numai ca să ne păzim ca nu cumva un comunist, un legionar sau un jidan să nu facă 
vreo năzbâtie. Nu pot să ţiu toată ţara cu baioneta la armă, numai pentru câţiva 
zănateci. Pe aceştia am să-i distrug cu alte mijloace. 

În ceea ce priveşte spitalele Armatei, pe care le-am vizitat, le pot împărţi în 
două categorii. Ce am găsit pe front în Crimeea? Totul în stare foarte bună, la 
superlativ. Dintre spitalele dinapoia frontului, unele erau foarte bune, iar acela pe 
care l-am inspectat la Bălţi era foarte rău întreţinut. De altfel, era acolo un medic 
maior, care avea toată lista de bucate pe haina lui; burta îi era într-o parte, chipiul 
în altă parte; se cunoştea că era un om care se gândea numai la stomac, care mânca 
de dimineaţa până seara. În curtea spitalului era o murdărie înspăimântătoare; ca să 
prezinte un oarecare aspect de curăţenie, el pusese ca în magaziile lui să se aşeze 
hârtia albă prin rafturi - acoperise toată murdăria cu hârtie albă. În privinţa 
Spitalului Militar de la Cernăuţi, p•! care cerusem de două ori să-l văd, am fost 
manevrat de dumnealor în aşa fel că n-am mai putut să-l inspectez. Până la sfârşit, 
domnul general Pantazi mi-a spus. la miezul nop\ii, că nu merită să vizitez spitalul 
acesta. 

Spitalele trebuiesc puse în condiţiuni bune. Am dat sarcina aceasta domnului 
seneral Pantazi. N°am precupeţit nici un sacrificiu pentru îmbunlltAţirea starii 

sanitare a Neamului nostru, pentru că mi-am dat seama că dacă un popor nu este 
sănătos, nu poate muncii, nu poate lupta şi nu poate avea un moral ridicat. De 
aceea, trebuie să ne ocupăm, în primul rând, de hrana şi sănătatea neamului acesta. 
Mă preocupă totdeauna să dau hrana şi îngrijirea sanitară necesară poporului 
nostru, pentru ca, în paralel cu acestea, să am dreptul să-i cer să muncească, să 
producă, să creeze şi să lupte. Aceasta este o acţiune pe care n-o fac din metode 
demagogice. 

De aceea, soldatul trebuie să fie bine hrănit, bine îmbrăcat şi bine îngrijit 
sufleteşte şi trupeşte atunci când este rănit sau se îmbolnăveşte. Acestea sunt 
lucruri care trebuie neapărat să intre în preocupările dv. într-un grad foarte înalt, ca 
să putem pune armata noastră la nivelul la care trebuie. 

Trec la celelalte probleme care vă interesează pe dv. În ceea ce priveşte 
problema agricolă, am avut satisfacţia deosebită să constat că toţi prefecţii mi-au 
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afirmat că programul agricol va fi realizat sută la sută, cu toate greutăţile ce le au 
de întâmpinat şi cu toată vremea aceasta, care se pune în calea noastră şi nu ne dă 
posibilitatea să valorificăm ceea ce am pregătit sub raportul muncilor agricole. 
Totuşi, cu toată această situaţie, toţi prefecţii m-au asigurat că în Basarabia şi 

Bucovina planul agricol se va realiza sută la sută. 
De altfel, am trecut prin atâtea comune şi, cum am spus adineauri, n-am 

trecut ca turist, ci am aprofundat toate problemele în legătură cu agricultura. M-am 
convins că toată lumea, de la ţăran, agent agricol, jandarm agricol şi până la primar, 
notar şi pretor îşi dă seama de importanţa acestei probleme. Toată lumea lucrează 
într-o armonie desăvârşită şi cu mare pasiune, ca să realizeze dezideratele şi să 

satisfacă eforturile pe care noi le facem aici ca să asigurăm existenţa acestui Neam. 
Totul este pus la punct din acest punct de vedere. 

Am găsit jandarmi agricoli, cari, într-un timp record, s-au pus la curent cu 
îndatoririle lor şi cari pun foarte mult suflet în activitatea pe care o desfăşoară. Nu 
s-a fixat însă nimic până acum în privinţa plăţii lor. Aceasta este o problemă care 
trebuie soluţionată, pentru că ei nu ştiu cu cât vor fi plătiţi. Leafa lor este 600 lei pe 
lună, ca şi a soldaţilor. 

A. Pană: Am dat ordin să li se dea un supliment de leafă. 
Mareşalul Antonescu: Ce supliment? Trebuie să-i plătim bine, pentru că 

aceşti oameni au făcut dovada că sunt mult superiori agenţilor agricoli. Între 
jandarmul agricol şi agentul agricol m-am edificat cine este mai bun. Aş merge 
până acolo încât să renunţ la agentul agricol, în schimbul jandarmului agricol, care 
a dat atât de bune rezultate. Am găsit agenţi agricoli cari nu ştiu nimic şi am găsit 
jandarmi agricoli cari îşi fac datoria cu prisosinţă: au mers din casă în casă şi ştiu 
acum pentru fiecare ţăran în parte, în ce stare îi este plugul, câte vite are, câtă 
sămânţă are şi câtă îi lipseşte, cu cine se asociază ca să muncească şi aşa mai 
departe. Am controlat datele acestea la ţăranii din comuna respectivă şi am 
constatat că erau exacte. 

Deci, iată o problemă pe care o putem socoti rezolvată, dacă nu-i lăsăm pe 
aceşti oameni din mână. 

Acum, fiecare ţăran ştie ce are de semănat şi ce ajutor are să primească de la 
consătenii lui. Unii din ei, întrebaţi de mine dacă le convine să le dirijăm noi 
munca, mi-au răspuns că le convine şi că vor face ceea ce le ceream, pentru că îşi 
dau seama că muncesc tot pentru ei. 

Prin urmare, din acest punct de vedere, constatăm că s-a creat o stare foarte 
îmbucurătoare, pe care trebuie s-o menţinem, şi chiar s-o îmbunătăţim, fără însă să 
descurajăm pe aceşti jandarmi agricoli, pe cari trebuie să şi-i echipăm, fiindcă de 
îmbrăcămintea şi de drepturile lor nu s-a ocupat nimeni până acum. Este o 
chestiune pe care te rog s-o aprofundezi şi să mi-o prezinţi cât se poate de repede, 
domnule Pană. 

Celelalte elemente ale Statului ne arată că acolo unde pretorul şi notarul sunt 
oameni de mâna întâi, sunt puse la punct în condiţii perfecte şi ideale. 

Mijloacele sunt suficiente în Basarabia, şi ca braţe de muncă, şi ca animale, 
şi ca tractoare, ca mijloace mecaniz.ate. 
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În Transnistria situaţia este mai grea în Sud. În Nord, prefectul de la 
Moghilev, cu care am vorbit, m-a asigurat că realizează muncile agricole sută la 
sută. Pe măsură ce venim către mare şi ne ducem către Est, situaţia devine mai 
grea. Totuşi, tot ce trebuie pentru munca cu mijloace mecanizate este aproape 
asigurat. M-am interesat: uleiurile, motorina, tractoriştii şi tot ce trebuie ca să 
înceapă să funcţioneze sunt la locul lor. Deci, din acest punct de vedere, pot să 
spun că situaţia muncii agricole este foarte îmbucurătoare. Trebuie să mergem în 
direcţia aceasta. 

Ca arătură, în afară de Nordul Basarabiei, judeţul Hotin, situaţia din 
Basarabia este excelentă. Ţăranii noştri sunt extrem de mulţumiţi. Au tot ce le 
trebuie; au rezerve de bucate, care ne vor folosi în cazul unui an deficitar. În orice 
caz, n-am, din acest punct de vedere, nici o nelinişte. 

În ce priveşte starea vitelor, mai în toată Basarabia nu este destul de 
îmbucurătoare. S-au făcut şi greşeli, dar a fost şi lipsă de furaje. Mai ales din vitele 
pe care le-am adus din Transnistria şi din oile aduse s-au pierdut multe, cu toate 
eforturile făcute de mine şi cu toate că am atras atenţia în această privinţă tuturor, 
începând cu d-nii Alexianu şi Voiculescu. Pentru că au fost aduse în condiţii grele, 
aceste vite au avut de suferit şi multe au pierit. Am găsit în judeţul Hotin 30% 
pagubă la oi. 

Pe măsură ce ne scoborâm, aceste pagube au scăzut. Bineînţeles, justificare 
putem găsi pentru orice, şi justificări am găsit şi acolo, la oamenii cari trebuiau să 
răspundă de această chestiune. Nu e mai puţin adevărat însă că dacă s-ar fi făcut 
eforturi şi s-ar fi pus mai mult suflet şi mai multă atenţie în această privinţă, 
pagubele ar fi fost mult mai mici. Eu mă consider principalul vinovat, pentru că am 
dispus să se evacueze din Transnistria toate oile şi toate vitele. Am făcut-o însă 
pentru că atunci nu era ordine în administrarea Transnistriei, şi germanii, italienii, 
şi toată lumea, începuseră să facă jafuri acolo. De aceea am vrut să le aduc, şi le-am 
adus în condiţiile în care le-am adus. Dar acum nu mai este jaf, pentru că nici 
germanii nu mai fac nimic fără administraţia românească, aşa încât afară de cazuri 
izolate, lăsăm aceste vite pe loc. 

Am dus luptă ca aceste vite să fie bine îngrijite. Nu au fost, şi a venit şi febra 
aftoasa şi altele. Dar, din ceea ce am avut, avem un fond destul de mare. Sunt încă 
vite în Transnistria şi i-am dat instrucţiuni, chiar zilele trecute, d-lui Alexianu ca să 
pregătească această problemă, pentru ca în august să putem scoate vite de acolo; şi 
vom scoate şi tractoare, căci sunt peste 4 OOO, şi mai sunt I OOO de reparat, adică 
5 OOO. Sunt şi vite, porci în special. Am dat ordin să se crească porci pe o scară 
foarte întinsă, aşa încât, cu începere din luna august, vom putea să pompăm din 
Transnistria şi să aducem în Vechiul Regat cantităţile de care avem nevoie. 

Luaţi notă ca să fie pregătită de acum în condiţii bune această operaţie şi să 
nu se mai execute în modul destrăbălat în care s-a executat. 

Trec la chestiunea administrativă. 
Sub raportul administraţiei, în Transnistria situaţia este destul de bună. N-aş 

putea să mă pronunţ însă definitiv, pentru că în Transnistria nu m-am oprit decât 
numai la Odessa şi la Tiraspol. De aceea n-aş putea să trag o concluzie în această 
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privinţă. Am vorbit cu prefectul de la Moghilev, şi îmi rezerv dreptul să fac aceasta 
mai târziu, când voi avea putinţa să intru mai aprofundat în problemele 
administrative ale acestei provincii. 

Am constatat însă că acolo e o perfectă ordine. Noi nu avem nemulţumirile 
pe care le au germanii în teritoriile ocupate. Chiar când au lansat paraşutişti şi 
terorişti, aceştia au fost prinşi, aşa încât, deşi administraţia este redusă la extrem, 
deşi mijloacele de siguranţă pe care le avem sunt, pot să spun, destul de slabe, 
pentru că avem un punct foarte vulnerabil, care este Odessa, unde am concentrat 
majoritatea acestor mijloace, însă dat fiind ce s-a petrecut în Transnistria, mai ales 
în epoca aceasta grea de iarnă, pot trage concluzia - şi cred că nu greşesc - că 
administraţia este şi în Transnistria pe un tărâm foarte bun. Probabil că sunt şi 
acolo multe dificultăţi, erori, dar nu poate să aibă nimeni pretenţia să realizeze 
perfecţiunea într-un timp aşa de scurt şi într-o astfel de regiune. 

Această stare se datoreşte şi administraţiei, dar se datoreşte mai mult 
spiritului populaţiei, care a căpătat convingerea că administraţia românească este o 
administraţie foarte binevoitoare lor, este o administraţie mult superioară 

administraţiei ruseşti, şi - vă rog să rămână între noi - chiar în comparaţie cu 
administraţia care este la germani, dincolo. Germanii le-au luat mai mult decât le-am 
luat noi şi se poartă mai brutal cu ei, din cauză că au mijloace de siguranţă şi de 
supraveghere mai restrânse. De aceea trebuie să procedeze la acte de teroare ca să 
poată să-i ţină în înspăimântare. 

În stărşit, suntem şi noi în parte slavi, aşa încât afinitatea este mai mare şi 
deci raporturile acestea sunt explicabile. Românii sunt foarte blânzi; îşi împart 
pâinea şi tutunul cu ei, ceea ce a creat o stare de spirit foarte favorabilă. 

Aceasta nu trebuie să facă să ne culcăm pe o ureche, pentru că în momente 
grele care, desigur, vor mai veni, vor căuta să scoată mulţi şerpi capul la drum şi 
atunci se va vedea adevărata situaţie. 

Prin urmare, sub raportul administraţiei în Transnistria nu pot să vă dau 
indicaţii mai largi, căci nu am. Dar după aparenţe putem fi mulţumiţi. 

Trec la ceea ce se petrece în Basarabia, în Bucovina şi la Tulcea. 
Am profitat de faptul că am fost pe Dunăre, până la Sulina şi Vâlcov, şi chiar 

la Jibrieni, unde nu a călcat niciodată prefectul, ca să constat stările de lucruri de 
acolo. 

Am căzut prin surprindere. Când am descins la Vâlcov, am spus că vreau să 
mă duc acolo. 

Pot spune că în Basarabia administraţia este îndrumată pe căi aproape ideale. 
Am găsit peste tot primării model, posturi de jandanni model, şcoli model, preturi 
model. Probabil că sunt şi altele, care încă nu sunt model. Dar acolo unde este 
prefectul o mână de fier, situaţia a ajuns aproape ideală. 

Citez judeţul Bălţi în această privinţă, judeţul Chilia Nouă, judeţul Lăpuşna, 
care se prezintă foarte bine. N-am putut să mă duc la Soroca, dar prefectul mi-a 
făcut o impresie admirabilă. 

Vă rog şi pe dvs. să vă duceţi să vedeţi ce se petrece şi ce s-a realizat în 
această privinţă. Am găsit în judeţul Făleşti o şcoală model. A fost o luptă mare să 
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fie desfiinţată, pentru că dl. Oteteleşanu a dat ordin din birou ca să fie desfiinţată; jÎ 
eu n-am găsit în viaţa mea o instituţie mai exemplară ca aceasta. Au luptat oamerii 
aceştia să nu fie desfiinţată. 

De aceea, vă rog să vă duceţi la faţa locului, pentru că nimeni nu şte 

adevărata situaţie - chiar Davidescu mi-a dat Decretul în timpul drumului - nime1i 
nu cunoaşte stările de spirit. Este ceva de revoluţie pentru cine se duce şi vede ce ;e 
petrece la faţa locului: spitale model, primării model, şcoli model, posturi de 
jandarmi model. Sigur că mai sunt lucruri rele de stârpit, dar le vom învinge şi 1e 
vom stârpi. 

Vă rog ca atunci când vă duceţi în inspecţie să nu vă mulţumiţi să vă 

primească primarul la gară, să luaţi parte la banchete cu cuvântări; să descindeţi ·n 
noroi şi pe ploaie şi să vedeţi realitatea. Şi această realitate este extrem de 
îmbucurătoare. 

Am găsit Ia Vâlcov o primărie model, un post de jandarmi la fel. La Jibrieri 
unde nimeni nu se aştepta să mă du,;, am găsit şcoală model, primărie model, p<:st 
de jandarmi model; trupele care erau pentru paza malului, în condiţii excelente; 
unitatea de artilerie cu caii, cu oamenii, cu hrana şi cu echipamentul excelente; 
jandarmii într-o ţinută foarte bună. Învăţătorii se prezentau în condiţii superioare, 
dornici de a avea realizări. 

Acelaşi lucru l-am constatat la Chişinău, l-am constatat în judeţul Orhei. Am 
avut o decepţie cu mânăstirea Curchi. Am găsit o murdărie nemaipomenită şi m-a 
dus acolo episcopul, cu sila, căci nu era în program, să-mi arate ca ceva 
extraordinar această mânăstire. Îmi pregătise, bineînţeles, acolo o masă cu peşte din 
eleşteu, cu fel de fel de lucruri. l-am spus: eu nu sunt omul mesei. 

Am găsit mânăstirea, chiliile, curtea, călugării, într-o stare de murdărie, de 
nepieptănare şi de aspect dezastruos din toate punctele de vedere. În schimb însă, 
prin toate sertarele pe care puneam să le tragă - şi ezitau să le deschidă, ţinându-le 
încuiate - numai mâncăruri înfundate, slănină, ouă roşii, cozonaci, sticle de vin. 
Pentru burta lor era tot; pentru restul nimic. Ceea ce m-a făcut să spun şi stareţului, 
şi episcopului şi mitropolitului: dacă mânăstirile nu-şi înţeleg rostul lor în viaţa 
actuală a Neamului Românesc şi în viaţa viitoare, sunt menite să dispară. Facem 
din ele altceva: şcoli, sanatorii, c3se de corecţiune, orice, nu cuiburi de paraziţi şi 
de murdărie. 

Prin urmare, domnule Petrovic:i, vă rog să luaţi chestiunea aceasta în mână şi 
să facem ceea ce fac eu acum pentru închisori, unde facem ateliere. Închisorile vor 
trăi prin ele, şi vom putea construi chiar alte închisori, prin munca acestor închisori. 

Tot aşa mânăstirile să servească, cum au servit şi în epoca voievodală, de 
instituţii de înălţare a Neamului Românesc pe toate planurile. Nu sunt în stare să 
facă lucrul acesta, atunci nu avem nevoie de călugări, nu avem nevoie de paraziţi. 

Este o mânăstire foarte bogată: are 50 fălci de pământ, 20 de vie, 20 f'aneaţă, 
eleştee, surse pe care ei le speculează. Acestea toate le-am aflat trase de mine cu 
forcepsul, căci, bineînţeles, nu mi-ar fi spus; şi desigur că nu mi-au spus tot, căci 
întâi îmi spuneau că au numai 50 ha. Am întrebat: Dar aia nu ai? Şi atunci mi-a 
spus. 
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În tot cazul, situaţia este aceasta. În schimb însă, toate bisericile din 
Basarabia se prezintă foarte bine, sunt foarte bogate, foarte îngrijite şi este o stare 
de spirit foarte îmbucurătoare. Şi preoţii, şi toţi ceilalţi cu cari am vorbit, mi-au 
afirmat că în toată lumea este o redresare spirituală; bisericile sunt pline, şi la oraşe, 
de intelectuali, şi la sate, de ţărani, ceea ce înainte nu era; erau abandonate din 
cauza greşelilor preoţilor, care şi acum fac greşeli, în Basarabia mai puţin ca în 
trecut. Trebuie să eliminăm pe toţi cei cari greşesc, prin măsuri foarte drastice. Nici 
o ezitare în aplicarea măsurilor administrative. 

Vorbesc cu d-ta, domnule general Popescu, pentru Vechiul Regat: contra 
celor cari se abat de la regulele care interesează progresul şi ordinea în Stat, cele 
mai drastice sancţiuni. Preotul care nu este ceea ce trebuie să fie la amvon şi în 
satul, în parohia lui, nu mai are ce căuta acolo. Poate să-l susţină toate Sinodurile 
din lume, nu mă interesează. Mie îmi trebuie preot care să îndeplinească şi o 
funcţiune socială, nu numai spirituală. Dacă, paralel cu funcţiunea spirituală, nu 
îndeplineşte şi o funcţiune socialii, n-are ce căuta, se exclude din mijlocul acestei 
comunităţi româneşti. 

Acestea sunt cadrele Neamului Românesc: preoţii, învăţătorii, profesorii, 
medicii, militarii, funcţionarii. Aceştia trebuie să îndeplinească nu numai 
funcţiunea lor, ci şi o funcţiune socială. Dacă învăţătorul nu face la sat şi educaţia 
satului, şi nu face la catedră educaţia copiilor şi nu-i îndrumează, cum a început să 
se facă în unele sate din Basarabia, nu are ce căuta acolo. Aşa este şi cu directorul 
de liceu şi cu preotul şi cu celelalte organe administrative ale Statului. 

Cred că în această privinţă suntem absolut înţeleşi, şi dacă nu acţionăm în 
această direcţie, nu redresăm Neamul Românesc. Cu cât vom şti să acţionăm mai 
înţelept, mai energic şi cu metode mai superioare, cu atât vom reuşi să redresăm 
Neamul Românesc mai repede. Degeaba ne zbatem la Bucureşti şi dăm cele mai 
bune soluţii pentru probleme, dacă aceste antene, aceşti ochi, aceste părţi din 
sufletul, din simţirea şi din fiinţa noastră, care sunt la periferie şi risipite pe întreaga 
ţară, nu acţionează la unison; nu facem nimic. Şi pentru ca ei să acţioneze la unison 
cu noi, trebuie să-i formăm pe toţi. 

Este, din acest punct de vedere - cum am spus - o stare foarte 
îmbucurătoare. Am găsit şcoli pri mare model la sate, în judeţul Bălţi. În alte judeţe 
n-am avut timp să mă duc. M-am dus acolo, pentru că nu mai fusesem de când s-a 
eliberat provincia şi am văzut sate, cu şcoli primare pe care le puteţi aduce în 
Vechiul Regat şi le puteţi duce în mijlocul Europei ca să servească de model 
tuturor, şi nimeni nu va îndrăzni să facă cea mai mică critică, pentru că din punct 
de vedere al aspectului, al muncii care se depune şi al metodei, este aproape 
perfecţiunea. 

Am găsit la şcoala primară de la Făleşti mormane de cânepă aduse de ţărani 
gratuit. Şi nu le aduceau, dacă nu simţeau că este lucru corect şi că este o necesitate 
pentru copiii lor să înveţe ceea ce trebuie. Am văzut lucruri realizate acolo: 
căpestre, funii, şleauri şi lucruri de pescărie, pe care le importam din Germania, şi 
care sunt făcute şi prezentate în condiţii perfecte. Puteţi să le duceţi la cele mai 
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pretenţioase magazine din Capitală, să spuneţi că vin din Londra, pentru că !e 

prezintă ca şi cum ar fi confecţionate acolo, nu în satul Făleşti. 
Am văzut fire de cânepă la fel cu firele de mătase. Putem trece deci a 

dezvoltarea industriei textile şi să umplem golurile pe care ni le lasă bumbacul, ;i 
să revenim pe căile normale de alimentare şi îmbrăcăminte ale Neamului 
Românesc, pe care am stat 2 OOO de ani, dar pe care le-am abandonat pentru ca ~ 
importăm stambă din străinătate. 

Prin urmare, din punctul de vedere al şcoalei primare, eu sunt foane 
mulţumit şi ceea ce vă rog este să trimiteţi acolo să vă formaţi cadrele. 

Gospodării comunale au început să se facă peste tot în Basarabia. Sunt unee 
judeţe - eu nu am aici datele, dar le-am văzut atunci în treacăt - care au gospodării 
comunale model, unde se găsesc reproducători şi toată instrumentaţia necesară 
pentru agricultură şi celelalte munci. Sunt multe în judeţul Lăpuşna. Se creează 
acum în jud. Bălţi, în Orhei şi În celelalte. Deci şi din acest punct de vedere situata 
este îmbucurătoare şi te rog, dle Pană, să o urmăreşti de aproape. 

Să credeţi că nu este uşor să fiu păcălit. Am o experienţă atât de vastă, încât 
cunosc imediat ce este superficial. ce este rouge pe buze, pe obraz, şi ce es:e 
murdăria. În toate părţile nu erau pregătiţi pentru vizita Mareşalului Antonescu. 
Unii nici nu aflase; alţii, cu câteva ore mai înainte, cel mult cu 24 ore mai înainte, 
aşa încât nu s-ar fi putut da cu ulei, nu s-ar fi putut vopsi băncile şi paturile, nu s-ar 
fi putut face saltele şi pături, şi ceea ce am constatat eu. 

Este lucru sănătos, nu este numai varul care a jucat, pentru că nu era spoit 
nicăieri. Aceasta a fost teoria noastră până acum: când venea o inspecţie, varul 
acoperea murdăria. Vedeai alb peste tot: vedeai toate zidurile albe, toate lucrurile 
erau albe; varul salva totul în Ţara Românească. Nu aceasta era situaţia acum. 

Trec la chestiunea liceelor. 
Am vizitat foarte multe şcoli. Afară de foarte rare excepţii, este acolo o 

muncă foarte metodică şi foarte intensivă şi se pune atâta pasiune că este mişcător, 
pentru această redresare. 

Am văzut şcoli care nu au fost niciodată aşa de curate şi aşa de bine 
prezentate. Şi mai ales sunt în m?is11ră să apreciez această muncă şi d aduc toate 
elogiile şi omagiile mele, şi ale tării, pentru că ştiu în ce haos am luat noi Basarabia 
când am cucerit-o vara trecută, şi ştiu cât erau de distruse aceste lucruri. 

A fost un liceu la Chişinău. unde se găsea Comandamentul nostru imediat 
după cucerirea Chişinăului şi unde am intrat de două-trei ori. Acum nu l-am mai 
recunoscut. Am întrebat: acesta e liceul unde era Comandamentul Român? Nu-mi 
venea să cred. 

Am văzut, din acest punct de vedere, şi la Chişinău şi la Bălţi şi la Cernăuţi, 
lucruri extraordinar de interesante: toate chestiunile puse la punct, muncă pricepută 
şi făcută cu suflet şi patriotism; elevele şi elevii în foarte bune condiţii, hrana foarte 
bună; baia, internatele, toate acestea în condiţii perfecte. 

Trebuie să mergem pe acest drum şi să-i încurajaţi, pentru că începuturile 
sunt foarte îmbucurătoare. Material didactic există mai peste tot, afară de Cernăuţi, 
unde la Politehnică am constatat că sunt extrem de scumpe cărţile: 300 lei o carte 
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de 20-30 pagini. Nu este un volum care interesează pe toată lumea, dar nu este mai 
puţin adevărat că o carte de chimie are formule clasice care nu sunt proprietatea 
exclusivă a celui care a făcut cartea, şi 300 lei este un preţ exagerat. Trebuie să 
ieşim din situaţia aceasta. 

lată, un caiet de 6 lei, care are numai 9 foi, şi pe care numai figura Regelui 
are valoare. Vedeţi ce speculă. Câte caiete de acestea trebuie să cumpere un copil 
de clasele primare? Pentru că aşa am început toţi şi aşa va fi întotdeauna: copilul 
face litere pe pagina întreagă; cu c:ât eşti mai mic, imaginea trebuie să fie mai mare, 
ca să te impresioneze. Aşa face copilul cu toate lucrurile. Şi un caiet de acesta îl 
umple într-o săptămână. Vasăzică, este un tribut care se plăteşte acestor jidani 
- trebuie văzut cine face specula aceasta - tribut care se ridică la sume mari. Sunt 
lucruri mici, care trec neobservate, dar care au consecinţe foarte mari, şi trebuie să 
le examinăm cu toată atenţiunea, fiindcă ele stau la baza unor organizări serioase. 

I.C. Petrescu: Se pot monopoliza. 
M. Antonescu: Am discutat cu dl subsecretar de Stat, Petrescu, chestiunea şi 

săptămâna viitoare vom lua o măsură. 
Mareşal I Antonescu: La toate şcolile am găsit o dotare cu instrumente cum 

n-am mai văzut. Şcoala Politehnică de la Cernăuţi va deveni centrul principal de 
formarea tehnicienilor noştri, pentru că are o posibilitate enormă în această direcţie. 
Am găsit studenţi veniţi din Oltenia, plecaţi de la alte şcoli, pentru că au aflat că 
acolo au mai multe posibilităţi de a se instrui. Căminul este în condiţii perfecte; 
sălile de laborator şi tot materialul pentru lucrările de laborator, la punct; toate, 
afară de scumpetea cărţii. Fiecare profesor avea laboratorul lui, şi deci avea 
posibilitatea să-şi facă singur lucrările de laborator şi cercetările, ceea ce noi n-am 
avut până acum; nu a stat în gândul nostru să dăm posibilitate profesorilor să 
lucreze şi, de aceea, n-am făcut acest lucru. 

Acum acest lucru s-a creat la Cernăuţi, şi mă felicit că am avut această tărie 
de a rezista furtunii care se dezlănţuise: toţi voiau desfiinţarea. Am avut, în special, 
intuiţia şi am creat la Cernăuţi un centru politehnic care poate servi de model. 

Am văzut în viaţa mea două politehnici care aveau tot ce le trebuie: una la 
Varşovia, creată de polonezi, şi una în Anglia. Pot să spun că acest institut pe care 
l-am găsit la Cernăuţi este azi în imaginea mea exact la fel cu acelea pe care le-am 
viz.itat la Londra şi la Varşovia. 

Prof. I. Petrovici: Am dat şi acum fonduri, fiindcă are nevoie să se dezvolte. 
Mareşal I. Antonescu: Are condiţii perfecte de dezvoltare şi cred că acum 

profesorii de la Politehnică nu vor mai avea de ce să se plângă. Cu timpul, poate 
vom face o centralizare, pentru că nu trebuie să risipim mijloacele noastre. Ca şi pe 
câmpul de luptă: acela care îşi risipeşte forţele, este învins; acela care strânge 
forţele într-un singur punct, reuşeşte. 

În ce priveşte însă profesorii de la aceste şcoli superioare, este o mare bubă 
care trebuie vindecată. Majoritatea profesorilor sunt legaţi şi de Iaşi. Unul este 
director la Uzina Electrică, altul subdirector; altul este la tramvaie. Trebuie să 
încetăm cu acest sistem; le-am spus tuturor în faţă: să încetăm cu profesorii 
ambulanţi, cu sezoniştii, la şcolile superioare şi la facultăţi. 
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Profesorul trebuie să fie ataşat de şcoală. Eu, adică Statul, trebuie să-i dtu 
toate posibilităţile ca să poată trăi, să nu mai aibă nevoie de aceste lucruri. TJţi 
aveau câte două lefuri. N-am nimic de zis; să le aibă, dar la Cernăuţi, nu să :ie 
călare pe calea ferată tot timpul. 

Prof. I. Petrovici: Aceasta a fost o situaţie tranzitorie, fiindcă Politehnica a 
stat la laşi până în toamna aceasta şi oamenii nu s-au putut desface uşor. 

Mareşal I. Antonescu: Tocmai de aceea vă rog ca, începând de anul viibr, 
să ieşim din anormal şi să intrăm în normal şi din acest punct de vedere. 

Trec acum la chestiunea spitalelor. Am găsit toate spitalele în stare bună, în 
afară de unul singur, şi anume spitalul de boli mintale de la Cernăuţi, condus de 
doctorul Constantinescu. Aceasta este o instituţie vastă, cu posibilităţi imense, dar 
care lasă foarte mult de dorit sub raportul gospodăresc. Am auzit că docto:-ul 
Constantinescu este un medic foarte bun. El are nevoie acolo însă şi de doamne de 
la Crucea Roşie şi de la Consiliul de Patronaj, care să-i pună ordine în gospodă"ia 
spitalului. 

Într-adevăr, de la intrare am văzut toată situaţia. Cearceafurile erau murdare 
şi rupte; saltelele proaste, paturile nevopsite, totul în dezordine, bucătăria, deşi era 
foarte modernă, totuşi intendentul de acolo nu era în stare să dea nici un fel de 
detalii în ceea ce priveşte hrana bolnavilor. Spălătoria şi călcătoria, de asemenea, 
erau într-o stare detestabilă. Se vedea acolo lipsa unui om care să conducă cum 
trebuie o instituţie. 

Dacă n-aş fi văzut şi n-aş fi constatat altă situaţie la toate celelalte spitale - şi 

am vizitat destul de multe; sunt trecute aici pe hartă - atunci aş crede că nu s-a 
putut altfel. Însă când toate celelalte spitale sunt într-o stare de progres netăgăduit, 
iar cel din Cernăuţi este într-o stare detestabilă, am dreptul să condamn pe cei cari 
îl conduc şi-l administreaz.ă. 

Am găsit la unele spitale o situaţie atât de înfloritoare, încât pot să spun 
despre ele ceea ce am spus pentru unele preturi, primării şi şcoli: că putem să le 
ducem în mijlocul Europei şi să spunem: Poftiţi, îndrăzniţi şi comparaţi aceste 
instituţii cu ale dv. Şi nici una din ele nu va putea fi criticată. 

Am vizitai. acum. la Chisinău câteva spitale pentru a treia oară şi am 
constatat că se găsesc pe o linie ascendentă. Ori, atunci când găsesc spitalul din 
Cernăuţi şi cel militar de la Bălţi într-o stare deplorabilă, am dreptul să înfierez pe 
aceşti domni, cari n-au pus instituţiile lor pe acelaşi picior cu celelalte. 

Am găsit la Hotin un spital splendid; la Chişinău am găsit trei spitale foarte 
bune, iar al patrulea ceva mai slab; am găsit un spital bun la Făleşti şi unul la Noua 
Suliţă. Acolo era un doctor foarte bun, spitalul era în bună ordine, dar localul era 
detestabil. La Făleşti, tot aşa, localul era detestabil însă spitalul era condus în 
condiţiuni superioare de medicul şef; se cunoştea că acolo este un om care ştie cum 
să-şi conducă instituţia. 

În ceea ce priveşte hrana şi condiţiile în care erau întreţinuţi bolnavii la 
aceste spitale, nu s-ar fi putut pretinde ceva mai bun. Bolnavii erau bine hrăniţi, nu 
mai erau speculaţi, ca înainte, de medici - am dat sonde prin toate părţile - iar 
tratamentul sifilisului se face din plin pentru toţi, în mod gratuit. 
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Toate spitalele aveau o înzestrare mai bogată ca înainte şi un surplus de 
medicamente. Doctorii au afirmat că niciodată n-au cunoscut această bogăţie şi 

abundenţă de instrumentaţie. 
La Bălţi am găsit un spital civil admirabil, condus de doctorul Stoian, alături 

de un spital militar detestabil. Şi nu-mi închipui că n-am avut şi noi, Armata, 
aceleaşi mijloace ca şi Ministerul Sănătăţii. D-ta, d-le doctor Tomescu, ţi-ai adunat 
o mare parte din mijloacele necesare pentru dotarea spitalelor din Basarabia şi din 
capturi. În această privinţă, te rog să fi mai puţin egoist şi să lucrezi cu dl general 
Pantazi în aşa fel ca, din capturi, să facem şi noi dotarea spitalelor militare la fel ca 
a celor civile. 

În ceea ce priveşte lengeria de pat şi de corp, s-a atins aproape perfecţiunea. 
Mai sunt mici lucruri care trebuiesc complectate, dar nu putem avea prea multe 
pretenţii. 

O dificultate mare şi o greşeală care se face, sau dacă nu o greşeală, în 
orişice caz un lucru care nu este destul de bine examinat, este problema 
încadrărilor. Toţi s-au plâns în această privinţă. Erau medici cari au fost trimişi să 
înfiinţeze un spital special pentru tratarea orbilor şi după ce au ajuns acolo, când au 
fost să-şi primească bolnavii, au fost mobilizaţi. La alte spitale unde erau foarte 
mulţi bolnavi, medicii primiseră ordine de mobilizare. La Făleşti, spitalul era gata 
să rămână fără medici. Am dat ordin să rămână tot pe loc. La alte spitale, la fel. 
Apoi, dacă pleacă azi unul, mâine altul, ce facem? Sunt anumiţi medici, cari stau la 
Bucureşti şi pe cari d-ta, dle doctor Tomescu, nu poţi să-i scoţi din Capitală ca să-i 
trimeţi în spitalele din linia întâi. Dacă nu-i poţi scoate d-ta, am să-i scot eu, fiindcă 
cei mai buni chirurgi trebuiesc trimişi în spitalele din prima linie. Dacă tratăm bine 
pe răniţii cari vin în spitalele din linia întâi, uşurăm mult situaţia spitalelor din zona 
inferioară. Deci, cei mai buni chirurgi ai noştri trebuiesc trimişi acolo. 

Cu d-rul Constantinescu s-a întâmplat acelaşi lucru ca şi cu ceilalţi: a primit 
ordin ca să organizeze un spital pentru 500 răniţi şi, în acelaşi timp, a primit alt 
ordin ca să plece la mobilizare. Cu alte cuvinte, omul pe care îl trimit să organizeze 
ceva, îl iau de acolo şi-l duc înaltă parte. Acestea sunt lucruri care produc 
dezannonie şi au, de multe ori, rezultate catastrofale. Dacă noi am salvat mare 
parte din răniţii noştri, aceasta se datoreşte faptului că am repartizat medici buni la 
spitale. Greşelile de anul trecut au fost reparate; experienţa de acum un an trebuie 
folosită. 

Am vizitat spitalele din Tiraspol: unul al Crucii Roşii, mai bun, şi altul de 
zonă interioară, mai puţin bun, care însă face totuşi eforturi ca să se perfecţioneze. 

Sunt spitale pe care le-am vizitat astă toamnă de două ori şi la care am 
constatat un real progres. Un progres remarcabil am constatat la Chişinău, la Bălti, 
la Cernăuţi şi la Hotin. Deci, în această privinţă, te-aş ruga, dle doctor Tomescu, să 
te ocupi de aproape, împreună cu Armata. De altfel, am să vă convoc într-o şedinţă 
specială, ca să vă arăt adevărata situaţie. Atât am avut de spus în privinţa spitalelor. 

Trec acum la chestiunea lucrărilor publice. Am constatat şi în această 

privinţă - datorită în mare parte Armatei, Marelui Stat Major şi unui colonel 
Dumitrescu, care se ocupă acolo - lucruri foarte îmbucurătoare. Pentru ştiinţa 
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Consiliului, am să vă arăt ce s-a realizat sub raportul Căilor Ferate, datcrită 
Ministerului Lucrărilor Publice şi Direcţiei Generale a Căilor Ferate. După actea, 
am să vă înfăţişez ce s-a lucrat în materie de şosele, datorită Statului ME1or, 
Ministerului Lucrărilor Publice şi colaborării organelor administraţiei locale. 

În privinţa Cailor Ferate, cu munca titanică, pe care o cunoaşteţi, s-a ajum să 
se normalizeze aproape I 500 km de cale ferată, din care 1 200 km de linie feraA şi 
300 km de linie de garaj; s-au construit şi s-au reparat 200 poduri; s-au constuit 
staţii şi halte din nou; sunt în construcţie 15 staţii şi cantoane; s-au reparat 15( de 
staţii, cantoane, pavilioane şi remize şi sunt în reparaţii peste 60 de cantoane. 

În toate călătoriile pe care le-am făcut cu trenul acolo - şi am parcurs 
aproape întreaga reţea a Basarabiei - ochii mei au fost tot timpul pe fereastră . .\m 
constatat o perfectă ordine în gări. Am văzut că există curăţenie şi ordine, că s-a 
creat acolo o altă atmosferă şi că toată lumea şi-a dat seama că aspectul provin:iei 
trebuie să se schimbe şi din acest punct de vedere. 

N-am constatat încă acelaşi lucru şi în Vechiul Regat. Staţiile sunt murdue, 
localurile ruinate, personalul neîngrijit. Veţi primi, d-le ministru Buşilă o 
comunicare cu toate detaliile celor constatate de mine. Dincolo, în Basarabia, mde 
tot calea ferată conduce, fiindcă se lucrează într-o altă ambianţă şi cu alt sufle: de 
toată lumea, este o altă situaţie. 

Acestea sunt constatările mele. Eu spun şi lucruri bune şi rele, aşa cum le-am 
cunoscut. Pentru aceasta nu trebuie să ne supărăm, ci trebuie să îndrep:ăm 
neajunsurile, fiindcă de aceea suntem în capul conducerii ţării: nu ca să ne lăudăm 
cu ceea ce facem bine sau să ne doară ceea ce facem rău, ci să depunem toate 
sforţările noastre pentru îndreptarea relelor. Deci, să nu faceţi chestiuni de 
susceptibilităţi. 

Cu un cuvânt, în Vechiul Regat am constatat o situaţie deplorabilă, pe când 
dincolo de Prut rezultatele sunt îmbucurătoare. 

Calea Ferată face eforturi ca să pună în bună stare şi drumurile de fier din 
Transnistria. Se sporeşte capacitatea liniei ferate de la Odessa. Eu doresc ca ace1stă 
linie să fie chiar dublată, pentru că avem nevoie nu numai de transporturi militare, 
ci fiindcă această linie ne va servi la alimentarea frontului, odată cu şoselele 
Odcss:t-Tiraspol şi Od0s:,4-0vidiopol-Durg11s, caro vor înlesni oircul4ţia din spatele 

Armatei combatante, pentru că de această circulaţie pe calea ferată şi pe şmele 
depinde buna întreţinere a frontului şi victoria noastră. Toate lucrurile acestea se 
înlănţuesc. 

Căile Ferate din Transnistria au fost trecute în administraţia românea,că. 

Până acum au fost ameninţate de germani. Aceasta a fost una din greşelile noastre, 
când am încheiat convenţia cu germanii în privinţa Transnistriei. Căile Ferate din 
Transnistria au fost mai rău administrate sub germani, decât le-am fi administrat 
noi. Aceasta nu este o critică pe care o fac germanilor, care operează pe tot 
continentul, din care cauză şi-au diluat mijloacele şi posibilităţile. Noi nu le-am 
diluat pe ale noastre, deşi suntem o ţară mică şi trebuie să facem sforţări mari pe 
suprafeţele întinse cucerite. Totuşi, din cauza muncii continue care se depune, 
facem faţă într-un grad superior cerinţelor războiului, şi pe front şi în spitale. 
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Calea Ferată până la Varvarovca şi Nicolaiev va fi gata până la 15 aprilie. În 
felul acesta, noi vom reuşi să legăm Ţara Românească cu ţinuturile din regiunea 
Niprului. Vom putea duce trupele noastre până acolo şi vom putea face totdeodată 
evacuări din această regiune. 

În privinţa Căilor Ferate, tot ca un efort foarte îmbucurător şi ca un merit 
important al realizărilor acestei instituţii şi ale organelor tehnice a Ministerului 
Lucrărilor Publice, trebuie să arăt că, în paralel cu normalizările liniilor, s-au făcut 
şi importante lucrări de reparaţii şi de punere în ordine a întregii reţele de cale 
ferată, într-o regiune care a fost total devastată sub acest raport. Nu trebuie să uitaţi 
că toate liniile care leagă Prutul de Nistru au fost strâmbate de o organiz.aţie 
specială rusească, care, pe măsura retragerii trupelor, venea cu pluguri speciale care 
smulgeau şi strâmbau liniile, făcându-le complect neîntrebuinţabile. Am putea 
spune deci că lucrările au trebuit să fie total refăcute. Şi vă rog să ţineţi seama că 
această acţiune a fost desflşurată pe I 200 km de linie. 

De asemenea, gările au fost devastate de armata rusească şi lăsate fără 
instrumentaţia necesară asigurării circulaţiei. N-au mai rămas nici ace, nici aparate 
de semnalizare în gări. Toate au trebuit să fie refăcute din nou. Şi în tot timpul 
lucrărilor de refacere şi reparare nu s-a întâmplat nici un accident în această 

provincie. Deci. totul face dovada unei administraţii superioare, care depăşeşte 
orice pretenţie şi admiraţie din partea ţării. 

În raport cu aceste lucrări, s-a sporit şi capacitatea trenurilor, de la 20 la 25 
trenuri pe zi. Oricât ar fi cineva de puţin tehnician, totuşi îşi dă seama că un spor de 
cinci trenuri pe zi, însemnează un aport foarte important sub raportul militar şi 
economic. 

Pentru cele înfăptuite, din punctul meu de vedere, aduc mulţumirile mele 
Ministerului Lucrărilor Publice şi Direcţiei Generale a Căilor Ferate. Sub raportul 
căilor ferate, mai este foarte puţin de făcut în Basarabia. Mai avem de realizat 
legătura de la Soroca, - vă rog să vă notaţi, d-le ministru Buşilă. S-a stabilit traseul, 
lucrările au să înceapă prin Instituţia muncii de folos obştesc, rămânând ca, după ce 
vom avea terasamentele gata şi când ne vor veni liniile, să începem lucrările de 
montare, ca să legăm Hotinul cu Mămăliga şi cu Noua Sulită. Sunt singurele lucrări 
pe care trebuie să le mai facem, în afară, poate, de legătura Chişinăului cu Crasna, 
ca să legăm direct Ţara Românească cu provincia de peste Prut. 

Încolo, reţeaua de căi ferate din Basarabia putem să spunem că, după ce se 
vor realiza aceste trei linii, va fi complectă. Mai mult nu se poate cere. 

Linia Bălţi-Chişinău, prin Orhei, este uşor de făcut, căci nu reclamă lucrări 
de artă. Sunt chestiuni care trebuiesc studiate ca traseu, căci avem catarpilarele 
necesare după ce vom termina şoselele, aşa încât atunci când se va termina războiul 
şi vom avea posibilitatea să avem material de şine şi gări, să putem să le punem în 
funcţiune. 

Trec la chestiunea drumurilor. 
În privinţa drumurilor pot să vă anunţ că s-a făcut în Basarabia o operă care 

depăşeşte toată activitatea de 170 ani, rusească şi românească. 
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Am găsit, la intrarea în Basarabia, 1100 km de şosea care era în foare 
proastă stare. Mare parte din aceşti I 100 km este opera administraţiei româneşi, 
în acest răstimp de 23 - 24 ani de dominaţie românească acolo, aşa încât eu spui, 
şi cu acest prilej, ceea ce am afirmat şi altădată, că cu toate păcaturile regimurilir 
trecute, totuşi, într-o perioadă scurtă, de 25 ani, şi dat fiind că nu aveau putina 
să facă ceea ce fac eu, căci erau legaţi toţi de mâini şi de picioare, din cau;,a 
politicii demagogice şi a conducerii, totuşi au realizat foarte mult din acest punct ce 
vedere în Basarabia. Când administraţia trecută a reuşit, înainte de catastrofa di, 
1940, să realizeze I OOO km de şosea, faţă de nimic realizat în 150 ani de dominate 
rusească, nu putem spune că noi am avut o administraţie mai păcătoasă decât cta 
rusească, ceea ce n-am ezitat să afinnăm tot timpul, ca să ne jurăm unii pe alţi, 
partid politic pe alt partid politic, în faţa Europei întregi, care lua notă de acese 
lucruri. Nu este adevărat; administraţia a fost mult superioară celei ruseşti. Tot ce 
s-a creat, şi care ne serveşte nouă de bază acum ca să realizăm şi să complectăn, 
s-a creat de administraţia românească în 25 ani de dominaţie românească n 
Basarabia. Acum, bineînţeles, complectăm, perfecţionăm şi remediem toae 
greşelile făcute. 

Am găsit deci în Basarabia 1100 km de şosea, pe care am sporit-o. 
Am construit în campania de lucru d,: anul trecut, Armata împreună cu antreprizele, 
aproape 500 km de şosea. Am făcut - şi aceasta este opera îmbucurătoare pe ca,e 
trebuie s-o anunţ - în cursul acestei ierni, peste 380 OOO metri cubi de piatră n 
Basarabia şi I 00 OOO şi ceva metri cubi de nisip. Socotind 800 - I OOO metri cubi 
de kilometri lungime - dv. puneaţi 300 - 400 metri cubi - pentru ca să asigurăm 
şoselele, şi având lucrările deja trasate în cursul anului, vom putea face în curstl 
acestei veri încă 400 km de şosea în Basarabia. În paralel cu aceasta se lucrea2ă 
la încă 300 km de traseu de şosele. Avem grupuri de oameni cari lucrează la şosele, 
la punerea pietrei pe traseurile făcute anul trecut, şi acum avem o altă organizaţe 
care lucrează Ia deschiderea de noi traseuri de şosele strategice şi economice 
în Basarabia, care trebuie să fie terminate până la sfărşitul anului 1943, şi vor :i 
terminate. 

Am văzut coca co n-am \'ă2:ut în viaţo moa pc şo5cJ0lc din D11s11r11bil:: 
piramide de piatră înalte cât omul, una lângă alta, făcute în cursul acestei ierni. 

Până la 15 iulie - mi s-a făcut afirmaţia - vom avea şosea Reni-Bolgrac, 
prin Ismail-Chilia Nouă-Cetatea Albă, carosabilă în condiţii perfecte pentn 
automobile; până la I 5 iulie va fi gata şoseaua Sculeni-Făleşti-Bălţi şi Făleşti -
Soroca; deci două mari transversale de la Prut la Nistru. 

Avem a treia transversală, făcută în toamna trecută, Ungheni-laşi - căci şi 

aceasta s-a făcut acum carosabilă - spre Chişinău şi Tighina. 
Avem, legat în condiţii perfecte, Chişinăul, prin Orhei, cu Bălţi. 
O altă şosea transversală, care leagă Prutul cu Nistru! este 

Hotin-Noua Suliţă, o şosea foarte bună. Are însă unele lucruri pe care le voi spune 
la sfârşit, ca să luaţi notă să fie complectată şoseaua de rocada care există acum de 
la Nord la Sud şi şoseaua Cetatea Albă-Chişinău. Va fi gata la 15 august. 
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Şoseaua Chişinău-Bălţi este gata. Şoseaua Bălţi-Edineţi-Noua Suliţă va fi 
gata şi ea până la toamnă. Vom avea deci în Basarabia un sistem de şosele care 
leagă Prutul cu Nistru!, şi acelea care merg de la Nord la Sud, necesare ca să ne 
putem mişca din punct de vedere strategic. 

Urmează să mai complectăm această reţea cu unele drumuri care sunt de 
importanţă economică, şi le vom face. Anume, vom lega Bolgradul direct cu 
Tighina şi Chişinăul, şi vom face şoseaua de la Comrat la Chişinău, care este pe 
valea râului Ialpuc, care merge spre Nord. 

Iată sistemul de şosele care avem garanţia, sută la sută, că le vom realiza 
până la sfârşitul anului 1943, tenninând cu opera aceasta de reconstrucţie de care 
Basarabia avea nevoie - toată lumea striga că nu s-a făcut nimic - şi din care cauză 
nu se putea pune în valoare bogăţia acestei provincii. Insist asupra acestui lucru, 
pentru că trebuie să lucrim intensiv, ca să putem realiza aceasta până la sfârşitul 
anului 1943. După aceea trec în Vechiul Regat, ca să realizez şi aici reţeaua de 
şosele. Bineînţeles, lucrez şi aici ce avem nevoie, dar ca să putem lega această reţea 
care se face acum cu reţeaua din Vechiul Regat, cu Bucureştiul, şi cu reţeaua 
frontului, trebuie să se facă lucrări foarte mari în Transnistria. 

Trebuie terminată, neapărat, şoseaua Odessa-Tiraspol, ca să nu ne apuce 
ploaia, ca anul trecut. Şoseaua Odessa-Nicolaiev este foarte bună. Trebuia ridicată 
cu un metru, şi am pus să se facă aceasta. Dacă facem aceasta, facem şoseaua 
Tiraspol-Catargi, direct Nicolaiev, care trebuie să ne asigure legătura spatelui cu 
frontul. Este o lucrare pe care trebuie s-o urmăriţi împreună cu Armata, fiindcă 
trebuie o colaborare strânsă în această privinţă. Dacă în Basarabia s-a lucrat ce s-a 
lucrat, a fost datorită acestei strânse colaborări, care trebuie să fie şi în Transnistria. 

La Odessa trebuie pusă problema celor două lacuri, Hagi-Bey şi celălalt, 

unde digul trebuie neapărat făcut, deoarece constituie un pericol permanent pentru 
circulaţie şi din punct de vedere sanitar. Vagonetele se împingeau cu braţele, când 
avem maşinile care pot face într-o zi ceea ce se face în 30 zile cu braţele. 

O altă operă, care priveşte Lucrările Publice şi Marina. Avem la Odessa 
depozite enorme de capturi, cu care cred că ne putem acoperi o mare parte din 
lipsurile pe care le avem în ţară. În special ne asigurăm fierul vechi şi deci 
funcţionarea industriei noastre metalurgice şi siderurgice, cel puţin pe un an. 

Mi se pare că vă trebuie cam 12 OOO vagoane fier vechi pe an pentru Reşita, 
Titan şi Hunedoara. La Odessa sunt l O OOO vagoane fier vechi, calculat până acum. 
Cred că vom scoate 15 OOO vagoane. În ţară avem 1-2 OOO vagoane anual. Vom 
putea realiza deci 17-18000 vagoane, ceea ce înseamnă că un an şi jumătate, 

aproape doi ani, suntem asiguraţi şi putem dormi liniştit în ce priveşte funcţionarea 
industriei noastre metalurgice. Ei.te deci o situaţie îmbucurătoare faţă de situaţia 
moştenită. 

Problema este să cărăm cât mai repede acest fier vechi, căci mi-e frică că vor 
veni ruşii cu bombardamente şi poate vor şi debarca la Odessa, şi tot ce am strâns 
se pierde. 

Pentru aceasta am activat evacuarea de la Odessa. Generalul Vasiliu, de care 
nu aveam o opinie prea bună, dar pe care mi-am schimbat-o acum - eu sunt corect 
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- a activat în această direcţie. A făcut greşeli mari, care, la un moment dat, făcuse 
să-l apreciez rău. Statul a pierdut mi I iarde în fortificaţiile făcute, şi care nu au servi 
la nimic, nu pentru că nu ne-au atacat ruşii, dar chiar dacă ne atacau nu serveau h 
nimic. Dovada au făcut-o ruşii cu Linia Stalin, pe care am trecut-o fără să am o suti 
de morţi. Aici a fost lupta mea, şi m-a învins Vasiliu, pe spinarea Neamulu 
Românesc. 

Dar recunosc că la Odessa a făcut o operă extraordinară. Nu pot să stau de 
vorbă cu dânsul, căci este o bibliotecă deranjată, dar acolo a făcut o operă mare 
Strânge fiecare lucru şi îl plasează. 

Am spus să fie aduse cum sunt şi să le clasăm aici. Faptul că se claseazi 
acolo ia timp enorm, şi imobilizăm şi atâţia soldaţi, cari ar trebui să fie în altă parte, 
numai pentru că vrea să facă aceastii clasare. Vrea să facă un magazin „Lafayette' 
la Odessa şi va veni într-o zi flota rusească cu debarcarea şi se alege praful de aces 
magazin ,,Lafayette". 

Am spus: Nu-mi trebuie magazin „Lafayette" la Odessa, ci la Bucureşti. 
Să vorbiţi deci cu Finanţele şi cu Antrepozitele. Domnii generali Pantazi ~ 

Dobre, şi Statul Major, au instrucţiuni de la mine în această privinţă. Se vor trimet! 
toate lucrurile aici, şi se vor clasa pe categorii, cu inventar trimes de acolo. Dupi 
aceea le punem într-un mare antrepozit şi le distribuim, cu control, ca să nu n! 
găsim ca în războiul trecut. 

Deocamdată d-l general Vasiliu procedează acolo în Ţar; el hotărăşte c1..i 
trimete cutare şi cutare lucru. Aşa s-a făcut că a trimes alandala. Am văzut că a 
trimes unele lucruri la instituţii care nu au ce să facă cu ele. De aceea mai bine le 
aducem într-un antrepozit, le clasăm şi apoi le împărţim. 

Sunt lucruri de fier vechi care trebuie să meargă direct la Reşiţa etc., dar 
trebuie adus tot, inclusiv armamentul. Acum iau un vagon de aici, îl încarc pe sfert 
la un depozit, îl mut cu braţele la alt depozit, unde îl mai încarc un sfert, şi aşa mai 
departe. Vedeţi ce timp se pierde. 

Prin urmare, trebuie să facem eforturi coordonate din acest punct de vedere, 
ca să ridicăm tot ce este la Odessa. 

Şi mai avem şi alte lucruri de ridicat. Avem de adus multe tractoare. Eu, cu 
ce produce Transnistria - şi a produs destul până acum - cumpăr. Cumpăr cu mei 
100 tractoare. Alexianu vrea să le ia acolo, dar are destule şi le-am oprit. Vom face 
societatea de care i-am vorbit d-lui Mihai Antonescu, de comasarea muncii. I-am 
spus: dau din tractoarele din Transnistria la reparat, şi altele le aducem în Vechiul 
Regat, facem un stoc de tractoare din acestea şi din cele cumpărate din Elveţia şi 
din altă parte, pe care le constituim aportul Statului în această societate de 
comasare a muncii. 

M. Antonescu: Eu am discutat cu domnul ministru Pană problema aceasta 
tehnică a tractoarelor. 

Mareşal I. Antonescu: Tot în legătură cu aceasta- am uitat să vă vorbesc la 
capitolul agriculturii - am găsit la Hotin peste 25 garnituri mari, care nu folosesc la 
nimic. Am găsit caterpilare, care stau pe câmp. Am găsit autoblindate, care pot fi 
puse în funcţiune, şi noi comandăm la Bucureşti. Fiecare, cum a strâns într-un 
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depozit ceva, îl ţine şi se făleşte că are depozit. Dar sunt lucruri care trebuiesc date 
în economia naţională. Aceste 25 garnituri am dat ordin să fie trimese în judeţele 
cu culturi intense, ca Ialomita, Teleormanul şi Vlaşca. 

Vor fi şi în altă parte; nu le-am văzut. 
Domnilor, v-am adus la cunoştinţă, deci şi din acest punct de vedere, ce am 

văzut şi ceea ce am hotărât să se facă. Trebuie lucrat încontinuu cu domnul 
Alexianu, pentru 1000 de tractoare, pe care vreau să le aduc înainte de arăturile din 
toamnă, căci am rugat pe domnul Mihai Antonescu, care a luat iniţiativa acestei 
societăţi de comasare a muncii, sii lucreze pentru ca să o punem în funcţiune de la 
desmiriştirea care va urma după recoltă. 

Trec la chestiunea industrială, pentru ca apoi să vorbesc de Justiţie. 
Chestiunea industrială am găsit-o în Basarabia îndrumată în condiţii foarte 

bune. S-a lucrat cu mai multă libertate. Domnul general Stoenescu mi-a smuls un 
decret lege, pe care cred că voi fi nevoit să-l urc, căci am văzut cum stau lucrurile. 

Fabrica de uleiuri de la Bălţi, care mergea în condiţii perfecte, a trebuit să se 
oprească, căci îi trebuia autorizare de la Bucureşti - până atunci îi trebuia de la 
Guvernământ - şi această autorizare nu a venit. Centralismul acesta şi 
biurocratismul din Bucureşti, gelos pe ce se petrece la periferie, a vrut să acapareze 
şi această provincie. Dacă va fi nevoie să rup acest decret, îl voi rupe. Nu ezit să 
desfac un lucru tăcut, dacă văd că am greşit, căci eu sunt un om care dacă bag 
piciorul într-o groapă, îl trag, nu mă duc până la fund. Aşa am făcut toată viaţa. 

Industria este pusă pe cale foarte bună, şi în ce priveşte producţia propriu 
zisă, şi în ce priveşte încasările fiscului. De exemplu, la două fabrici de uleiuri 
vizitate la Bălţi, care au fost ridicate din cenuşă şi sunt puse în funcţiune, lucrând 
din plin, şi rezultatele practice pentru fisc sunt importante. Jidanul care le avea, 
înainte plătea 180 OOO lei pe an fiscului, şi acum, în câteva luni, Administraţia 
Basarabiei a plătit 170 milioane. Şi fabrica era înainte imensă; acum nu lucrează 
nici a zecea parte, căci este o ruină. 

Acelaşi lucru şi la Cernăuţi, şi în toate părţile. De aceea Ţara Românească 
era cum era; şi aceasta este explicaţia că în timp de război, fără să facem 
împrumuturi, ducem şi războiul. facem şi investiţii mari de a spori producţia, şi am 
realizat şi un excedent, datorit Ministerului de Finanţe - căci are şi merite 
Ministerul de Finanţe, nu face numai de acestea de care v-am spus - care se ridică 
la 25 miliarde. În direcţia aceasta este o operă foarte bună. 

O.F.A.U.L.-ul şi-a întins ghiara de caracatiţă să pună mâna şi aici, dar chiar 
azi dimineaţă am pus o rezoluţie în această privinţă, în care i-am tăiat şi această 
ghiară, căci prin taxele puse scumpeşte lucrurile şi n-am nevoie de aceasta. Acum 
mi-am deschis ochii şi examinez şi situaţia O.F.A.U.L.-ului. Noi n-am creat 
lucrurile acestea în beneficiul câtorva oameni, ci în beneficiul tuturor. Dacă este 
vorba să scumpim viaţa cu o astfel de organizaţie, mai bine le desfiinţăm. De altfel 
O.F.A.U.L.-ul nu este făcut de mine; l-am găsit. 

Prin urmare, în Basarabia am găsit o situaţie - comparată cu aceea găsită în 
Basarabia în octombrie trecut - admirabilă. 
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Am trecut Ia Cernăuţi. Am vizitat acolo o fabrică mare, care lucrează pentru 
Annată lucruri din metal. Am mai vizitat o altă fabrică de pânzeturi, care de la 
distanţă mi-a atras atenţia, şi mi-a mirosit că acolo este o coadă de topor, un ticălos 
de român dat afară, şi care voia să deschidă la Bucureşti o filatură mai mare decât a 
lui Rizescu. Cercetând, am aflat că în spatele lui este un jidan. Fabrica însă 
funcţionează. 

Am vizitat o altă fabrică, a unui legionar, Noveanu, admirabilă din toate 
punctele de vedere. 

Generalul Calotescu a fost un biurocrat, a stat în Cernăuţi, dar acolo a 
realizat lucruri mari sub raportul punerii pe picioare a acestor întreprinderi. 
Magazinele sunt toate deschise, cu vitrine mai bogate ca în Bucureşti, aranjate cu 
mult gust. Nu ştiu dacă domnul Petrovici a avut aceeaşi impresie când a fost acolo. 

Oraşul este refăcut din toate punctele de vedere şi, ca aspect, nici nu se poate 
compara cu ce am văzut la gennani. Este o stare normală. Mitropolitul şi toţi mi-au 
spus: Nici nu simţim că suntem în război. Este o situaţie mai bună decât am avut 
anul trecut. 

Am găsit la Cernăuţi un depozit complect aprovizionat, un fel de magazin 
general, pentru alimentarea tuturor funcţionarilor din Bucovina. O bogăţie în acest 
magazin cum n-aţi putut vedea, nici la Paris: stive întregi de cutii de conserve, de 
zacuscă, de săpun etc., şi toate - cercetate de mine - la preţuri care, în comparaţie 
cu cele de pe piaţă, ajungeau la jumătate, şi la săpun chiar la o treime. 

Am trecut vis-a-vis, la magazinul I.N.C.0.0.P.-ului, care iarăşi poate să 
servească de model al abundenţei care există în Ţara Românească. Plin cu tot ce-i 
trebuie ţăranului: lucruri de mare consum, fier ţărănesc, sape, grape, târnăcoape, 
lanţuri, etc. şi aceasta după ce s-au săturat toţi, căci mi s-a spus că acum federalele 
nu mai cer. Şi totuşi magazinul este plin şi acum; ca să vedeţi situaţia pe care o 
avem în această ţară, de care se plâng domnii de la Bucureşti, cari stau prin 
cafenele şi teatre, cari trec dintr-un cinematograf în altul şi apoi vin şi critică. 

Duceţi-vă să vedeţi care este realitatea la periferii. 
În ce priveşte alimentarea. ,·n general am constatat că se face în bune 

condi(ii. Am curnmwu 111 Hotin oarcc11ri dificultii(i. Probabil di ţăranii au, dar mai 
cer, ca să aibe şi rezerve, şi probabil că şi din cauză că este o regiune de munte. 
Acolo trebuie să facem puţine eforturi, domnule Constantin, ca să facem faţă. 

Încolo, totul este în bune condiţii şi din acest punct de vedere. 
În general deci, în ce priveşte impresia pe care am avut-o asupra modului 

cum este organizată viaţa industrială şi economică din Cernăuţi şi Bucovina, pot să 
vă spun că aceste impresii sunt excelente. Este acolo o luptă teribilă dusă în contra 
necinstei şi în contra organizării de către nemernici cari vor să pună mâna pe 
lucruri şi să se îmbogăţească, şi de aci toate anchetele şi toată nemulţumirea pe care 
am avut-o. 

Fapt este că industria funcţionează normal. Capacitatea ei de lucru este ca şi 
mai înainte, şi randamentul ei este foarte mare. O problemă importantă este aceea a 
materiilor prime. Până acum industria a funcţionat cu materiile prime găsite pe loc. 
Se ceartă cui aparţin, şi mulţi vor să pună mâna pe ele. Chiar consulul gennan are 
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pretenţii asupra unor fabrici, care ar fi fost ale unor jidani supuşi germani. Acum 
însă nu se dă nimic. Este o presiune clasică, cunoscută, care se face. La Bucureşti 
cineva închide canaua şi sub raportul creditelor, şi sub raportul materiilor prime. 
Mi s-a afinnat acolo că dacă creditele continuă ca până acum şi dacă nu se va da 
materie primă de aici, cota parte care trebuie să se dea, după şase luni toate 
fabricile din Cernăuţi vor fi închise. Este cineva la d-ta, domnule Marinescu, care 
ţine în loc, căci aşa s-au dus funcţionarii acolo să pună ordine, şi în loc de aceasta 
au luat pentru ei tot. 

Trebuie pusă ordine şi în această privinţă. Sunt încă la Bucureşti, la d-ta în 
minister, oameni cari strâng canaua, ca să-i forţeze pe aceştia să cedeze, să-i treacă 
ca copărtaşi la asociaţie, sau să le dea bani. Şi mi s-a afinnat, cum v-am spus, că 
dacă 6 luni mai durează această situaţie, care acum este foarte înfloritoare, toate 
fabricile din Cernăuţi vor fi închise. 

În ce priveşte creditele în Basarabia, am cerut din octombrie să facem o lege 
în această privinţă, domnule Stoicescu, şi nici până acum nu a ieşit, ca să putem da 
mai uşor credite. 

M. Antonescu: Este vorba de Legea pentru regimul proprietăţii? 
Mircea Vulcănescu: Nu, pentru posibilitatea de a acorda împrumut pe gaj şi 

ipotecă proprietarului aparent. 
M. Antonescu: Aceea nu este încă promulgată? 
Mareşal I. Antonescu: Nu. Din octombrie se plimbă din loc în loc, şi 

fiecare face câte o observaţie. 
M. Antonescu: Eu i-am dat forma definitivă. 
Mircea Vulcănescu: S-a trimes departamentelor, în forma definitivă, de 

către d-l Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Vasăzică, domnule Marinescu, iată cum facem 

dovada că nu putem merge înainte, deşi începuturile sunt ideale. Este un lucru bine 
pus la punct, funcţionează şi produce. Dar aceasta s-a făcut de către organele locale 
şi pentru că s-a găsit materia primă. În ziua când această materie primă s-a dus 
peste cap, s-au dus şi aceste industrii, care funcţionează cu credite luate cu picătura. 

Am ajuns la soluţia că dacă legea aceasta nu iese ... 
M. Antonescu: Chiar după amiază. 
Mareşal I. Antonescu: ... dau 800 milioane credit Guvernământului, pentru 

ca acesta să acorde credite direct, şi este pe responsabilitatea mea. 
Îmi iau eu răspunderea pentru banii pe care îi va pierde Statul în aceste 

împrumuturi. S-au pierdut atâtea miliarde până acum, ne-am bătut joc şi de graniţe 
şi acum să stăm pe loc? Să zicem că din aceste 800 OOO OOO lei se vor pierde 
100 OOO 000. Dar cât va realiza Statul ca spor de producţie de pe urma creditelor pe 
care le va acorda din această sumă? 

Trebuie să ne luăm riscul să pierdem ceva, fiindcă nu este posibil să nu avem 
nici o pagubă. Nici Statele, nici indivizii singuri nu pot să facă nimic, dacă nu-şi 
iau riscul asupra lor. Nu putem realiza nimic în domeniul economic, dacă nu 
riscăm. Statul trebuie să ştie să piardă, ca să poată crea, pentru că acelaşi lucru îl 
face şi individul. Nu ştiu dacă dv. aţi citit cartea - şi eraţi mai indicaţi s-o faceţi 
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decât mine - în care un membru al familiei Rotschild explică cum a ajuns acea!tă 
familie să aibe o avere imensă, cu principiul acesta: am ştiut să pierdem la tirrp. 
Aceasta este toată chestiunea. 

Prin urmare, subliniez că astăzi avem o situaţie foarte bună, însă riscăm s-o 
pierdem, dacă continuăm să punem piedici la centru. Datele acestea nu smt 
adunate la Guvernământ, ci la mine, care mă lovesc zilnic de greutăţi. Am umbat 
din fabrică în fabrică, am stat de vorbă cu conducătorii, cu tehnicienii, cu lucrăto·ii 
şi mi s-au spus lucrurile în faţă: dacă vreţi să aflaţi adevărul, acesta este. 

Peste tot este acelaşi lucru. Am intrat în catedrala de la Hotin, unde m-a 
primit un preot bătrân îmbrăcat în odăjdii şi cu crucea în mână. După ce mi-a cht 
crucea s-o sărut, l-am întrebat ce se petrece acolo. A tăcut şi când am insistat, a 
izbucnit în plâns şi mi-a mărturisit că nu poate să-mi spună. L-am dus atunci :n 
altar şi acolo .am insistat din nou: aici ai să-mi spui tot ce ai pe suflet. Şi atunci, 
preotul mi-a spus: Domnule Mareşal, vreţi să îndreptaţi ţara, dar nu sunteţi ascultit. 
urmat şi înţeles. Apoi mi-a dat pe fafă o mulţime de ticăloşii petrecute la Hotin - Ln 
judeţ de periferie care n-are cale ferată şi unde nimeni nu s-a dus să facă un contrei. 
Din cauza aceasta s-au făcut acolo o mulţime de tâlhării. 

Mai am o chestiune: Justiţia. Am vizitat tribunalul de la Tulcea şi voi spur.e 
ce am găsit acolo. Tulcea este într-o situaţie dezastruoasă. Prefectul mi-a făcut o 
impresie deplorabilă, era şi bolnav de sciatică de multă vreme; când îmi făcea 
expunerea, din când în când tresărea. Dar oricât de bolnav ar fi fost, nu se văd 
deloc rezultatele activităţii sale. Nimic, n-a cărat un metru cub de piatră toată iarna. 
L-am întrebat: de ce n-a cărat? Mi-a răspuns: Am cărat lemne. 

Lemne am găsit în toată Basarabia. Provincia aceasta, care striga că n-are 
lemne nici pentru şcoli, nici pentru spitale, nici pentru localurile publice, acum are 
destule. M-am interesat în toată Basarabia şi am găsit, şi din acest punct de vedere, 
o situaţie admirabilă. Toate şcolile şi toate spitalele au avut lemne toată iama, şi s-a 
putut face focul ca să nu sufere de frig nimeni. Acum au rezerve mari de lemne 
pentru iama viitoare. Şi în Basarabia şi în Bucovina am văzut depozite mari de 
lemne de rezerve. 

Ori, curu u putut sa-ml spu11a mic prefectul de Tulcea ca a carat lemne toată 
iama, când judeţul Tulcea este un judeţ plin de păduri şi transportul lemnelor se 
poate face foarte uşor. Auziţi răspuns: Prefectul n-a cărat piatră, pentru că a trebuit 
să care lemne toată iarna. 

Oraşul Tulcea este într-o stare înspăimântătoare. La prefecturile din 
Basarabia s-au realizat foarte multe îmbunătăţiri cu câte cinci oameni, pe când la 
Tulcea nu s-a făcut nimic, cu 30 funcţionari. Şi mi s-a spus că acum, după noua 
repartizare, această prefectură trebuie să aibe I 00 funcţionari! Iar situaţia este 
dezastruoasă! 

Acum, în ceea ce priveşte instanţele judecătoreşti, am găsit pe toţi judecătorii 
la locurile lor. Am vizitat Tribunalul şi Curtea de Apel de la Chişinău. Tribunalul 
de la Orhei s-a prezentat în conditiuni foarte bune. Tot aşa am găsit şi Curtea de 
Apel de la Cernăuţi, însă localul era murdar. Tribunalele noastre sunt murdare, 
domnule Stoicescu. Înainte se spunea că spitalele şi şcolile noastre nu pot fi ţinute 
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curate şi totuşi s-au ţinut. Aşa se pot ţine şi tribunalele. Cred că putem înfiinţa un 
anumit sistem după care justiţiabilii să nu fie lăsaţi să intre murdari în localurile 
instanţelor judecătoreşti. 

M. Antonescu: Cei de la penitenciare pot fi aduşi să facă curăţenie. 
Mareşal I. Antonescu: Am vizitat Tribunalul de la Orhei care are un local 

admirabil. Am admis că poate să fie puţină murdărie acolo unde stau oamenii, 
aşteptând să le vină rândul să se judece, dar n-am înţeles de ce dincoace de 
balustradă, pe locul unde stau membrii Tribunalului, să fie tot atâta praf ca şi 

dincolo. Nu trebuie însă, domnule Stoicescu, să faceţi observaţii acestui tribunal 
pentru chestiunea aceasta, fiindcă este o întreagă mentalitate de refăcut, mai ales că 
n-am găsit toate localurile instanţelor judecătoreşti în aceeaşi situaţie. 

Justiţia trebuie să servească de exemplu şi de aceea trebuie prezentată aşa 
cum trebuie. Am găsit magistraţi îmbrăcaţi prost. Mi-a ieşit, odată, înainte un 
general, cu toate butonierele de la haină destrămate şi cu hainele murdare de fel de 
fel de pete. I-am atras atenţia. Magistraţii sunt în aceeaşi situaţie. Trebuie să-i 

învăţăm să se prezinte aşa cum trebuie. Nu vreau să fac o cazarmă din această ţară, 
dar vreau să fac o ţară disciplinată, o ţară de muncă şi de ordine, despre care să nu 
se mai spună că nu este capabilă să se administreze singură, că este o Abisinie în 
mijlocul Europei. Pentru aceasta, toată lumea trebuie să se schimbe. Am văzut 

magistraţi nebărbieriţi, atunci când m-am dus în inspecţie. Ce trebuie să fi fost în 
alte zile? 

În Basarabia am văzut cum foarte mulţi funcţionari de diferite categorii, 
chiar doctori şi profesori, cari fuseseră pe front, se prezentau ca la Armată. Acelaşi 
lucru l-am constatat la personalul primăriilor de la sate. Vă rog să puneţi ordine la 
toate instituţiile, pentru că felul acesta de a se prezenta al cuiva nu poate să ne facă 
rău, ci dimpotrivă ne face bine. Aşa cum un ofiţer pretinde unui soldat să i se 
prezinte într-o ţinută ostăşească şi să-i vorbească tare, tot aşa şi dv. când vorbiţi cu 
generali mai vechi decât dv., să nu vă prezentaţi într-o ţinută nedemnă de un ostaş, 
fiindcă exemplul trebuie dat de sus. 

Încă o dată accentuez.: nu vreau să fac din această ţară o ţară de Moş Teacă, 
ci o ţară de muncă şi de ordine. Când d-ta, domnule Ministru al Justiţiei, te vei 
duce să inspectezi un tribunal, toţi magistraţii şi funcţionarii să te aştepte la linie, 
nu cu mâinile la spate, neîngrijiţi şi cu un aspect detestabil, pentru că omul de pe 
stradă şi străinul vede, observă, ia exemplu şi exagerează această pildă de ţinută 
destrăbălată. 

Toţi să fie disciplinaţi şi ascultători faţă de şefi. Cred că sunt înţeles. În 
Şcoală trebuie să se facă la foi. Când eram copil, aveam doi unchi inspectori la 
Căile Ferate: Grigore şi Petre Antonescu; unul era la Craiova şi altul la Piteşti. 

Când eram în Şcoala Militară şi mă duceam la ei, vedeam că există mai multă 
disciplină la inginerii şi funcţionarii din biurourile lor, decât la noi la Şcoala 
Militară. Este adevărat, domnule Buşilă? 

log. C. Buşilă: Da, domnule Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Era disciplina introdusă de Miclescu şi de Duca la 

Căile Ferate. Acum a fost părăsită,. dar trebuie să revenim la ea. 
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În Şcoală şi în Justiţie, trebui,~ să facem Ia fel ca şi în Annată, fără însă Cl să 
facem din ţară o cazannă. Vă cer lucrurile acestea, pentru că ştiti în ce situaţie re-a 
dus destrăbălarea. 

Am tenninat cu Justiţia. Pot să vă spun că şi aici impresiile mele au :ost 
foarte bune. Te-am rugat, d-le Stoicescu, să iei în cercetare tribunalele de la Hotin 
şi Cernăuţi. 

Crimele au diminuat. Se provoacă însă foarte multe avorturi. Am vzzut 
multe femei infectate din această cauză. Doctorul Stoian de la Bălţi mi-a srus: 
Domnule Mareşal, într-un caz de avort provocat, constatat de mine şi dat pe mina 
tribunalului la Chişinău, vinovatul a fost achitat. Am atras atenţia preşedintehi şi 
procurorului asupra acestui caz. Procurorul a scăldat-o; mi-a spus că de abea aOJm 
a fost mutat în postul acela. Ori nu este posibil, domnilor, ca atunci când un d°'tor 
afirmă, pe conştiinţa lui, că a fost provocat un avort, fără să mai existe v-eo 
îndoială, vinovatul să fie făcut scăpat. 

Am trecut la tribunal şi acolo am ţinut o conferinţă administrativă, aşa cJm 
am făcut în toate părţile, şi le-am atras atenţia asupra acestui caz. 

Dv. ştiţi care este mortalitatea infantilă la noi. Acum au început şi avortu·ile 
să ia proporţie foarte mare la sate, nu numai la oraşe. Nu putem remedia acecStă 
situaţie nenorocită, decât dacă dăm două-trei exemple. Dacă împuşcaţi o mmşe, 
sau pe altcineva care s-a făcut vinovat de provocare de avort, nu mai încea-că 
nimeni să mai facă astfel de fapte. Vă rog să luaţi act de această chestillle, 
d-le Stoenescu. 

În privinţa judecării proceselor, am văzut că nu se produc prea rrari 
întârzieri, afară de Curtea de Apel din Cernăuţi, unde este nevoie să se creeze încă 
o secţie. 

În ce priveşte munca, n-am inspectat decât un cămin de ucenici, unde 11n 

găsit o curăţenie făcută de circumstanţă. Era acolo un preot care come1ta 
Evanghelia, în loc să facă predici de morală. De altfel şi în şcolile primare 1m 

constatat acest lucru. La Cernăuţi, un preot comenta Evanghelia la ora de reli~ie 
- făcea teorie - în loc să dea lecţii de morală. 

În toate şcolile am constatM el\ directorul. profesorii şi preotii nu se duc în 
casă, să se ocupe de copii, să dea sfaturi părinţilor. Trebuie activat în acea,tă 
direcţie. 

Domnilor, ca să tennin, am să vă spun că în această inspecţie am stat de 
vorbă şi în privinţa traiului funcţionarilor şi greutăţilor pe care le au. Am între,at 
de la cel mai mic, de la servitor, de la sora de caritate, până la medic şi până la 
magistratură, pe toţi; la sate, pe primari, pe notari etc. Toţi au fost cercetaţi demne 
asupra mijloacelor date de Stat şi dacă au posibilităţi de trai. 

În unanimitate aproape, pot să spun că au declarat că le ajunge. Basarabia şi 
Bucovina au de altfel un regim special, cu 30% mai mult. Ceva mai mult, la Orhei, 
directoarea de şcoală mi-a spus, în faţa tuturor: Domnule Mareşal, nu ezit să vă 
spun că îmi e chiar prea mult, avea 17 OOO lei pe lună. 

Deci, din acest punct de vedere situaţia este foarte bună. Vom veni în 
ajutorul funcţionarilor şi cu magazinele acestea de consum, şi cu cantine, cu tot. 

456 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Celelalte chestiuni sunt de minimă importanţă. Vă voi da amănunte, pe 
departamente, căci sunt lucruri ,;are ne privesc pe toţi şi pe care trebuie să le 
îndreptăm. Sunt şi lucruri foarte rele şi nu vreau să treacă de la dv., ca multe ordine 
date, în timpul campaniei din vara trecută, pe front, când, la un moment dat, se 
întâmplase că trupele se cam paralizase la Odessa, şi aceasta a ajuns la Moscova, 
care, prin radio şi prin publicitate, a făcut ceea ce ştiţi. 

Eu de abea am plecat în Crimeea şi Radio-Londra a şi anunţat că sunt în 
Crimeea. Vedeţi ce bine este organizat serviciul acesta de informaţii al inamicului 
la noi în ţară. Cine sunt ticăloşii care servesc pe inamic, nu este greu de ştiut; sunt 
în mare parte evrei, şi am prins din nenorocire şi români, dar nu pot să-i judec, 
pentru că nu vreau să fac greşeala de la Riom. Ei vor fi însă judecaţi într-o zi. 

V-am adus şi aceste dosare, ca să vedeţi biurocraţia, care este încă în plină 
floare la noi. Vedeţi, telegrame care costă milioane şi care nu şi-au făcut nici un 
efect. Bineînţeles, în dezesperare de cauză, când un om a luat situaţia pe care ai 
luat-o d-ta, d-le general Constantin, dă strigăte de alarmă, S.O.S., în toate părţile. Şi 
acesta este S.O.S.-ul d-lui general Constantin, în toate aceste direcţii. 

Noi am făcut organizarea pe care o avem acum căci ne-a surprins 
dezorganizarea de anul trecut, în.să până la toamnă putem să ne organizăm şi să 
schimbăm sistemul acesta de colectare. Nu ezit totuşi să vă spun că biurocraţia încă 
face ravagii foarte mari, chiar şi în aceste provincii, şi cu atât mai mult trebuie să 
facă în Vechiul Regat. 

Am găsit la un post de jandarmi şase registre, în care trebuia să opereze în 
fiecare zi. Am găsit la prefectura de Tulcea 400 dosare, în care trebuiau să opereze 
cei de acolo. Am găsit hârtii la unele primării, care se înregistrau în două-trei 
registre. 

Să vă dau cazuri ca să vă cruciţi şi dv.: unui ţăran i se îmbolnăveşte o vacă, 
şi n-are voie să o taie. Atunci face o cerere scrisă la Primărie - are, n-are cine să i-o 
scrie - pe care Primăria o înregistrează. După aceasta, cererea e trimeasă, cu adresa 
scrisă - în timpul acesta vaca moare - la veterinarul comunei, ca el să se ducă şi să 
constate. Acesta o înregistrează şi, întrebat de mine, mi-a spus că nu este veterinar, 
ci este numai un agent veterinar. care nu ştie nimic. Acest agent veterinar trebuia să 
se ducă să vadă vaca. Trimete iar Primăriei hârtie, şi Primăria hotăreşte dacă are 
dreptul sau nu să taie vaca. 

La postul de jandarmi de care v-am vorbit am găsit un registru. Avea încă 
unul, spunea el, de procese-verbale, când şi de cine a fost inspectat. Dar avea un 
registru în care nota: Am intrat la 7, l O în birou; la 7,20 am fost chemat la 
garnizoană; la 8 m-am întors; la 8,30 am ieşit să fac cutare lucru. Râdeţi, domnilor, 
dar să ştiţi că aceasta este o tragedie. 

Mai avea un registru de inspecţie, de ce făcea zilnic. Îi ceruse aceasta 
comandantul de garnizoană, ca să-l ţină de scurt. Ca să vedeţi dv. - iertaţi-mi expresia 
- până unde merge imbecilitatea omului. Cum putea să-l controleze că a venit la biurou 
la 7, l O şi nu la 7,30? Şi omul trebuia să stea toată ziua cu creionul în mână. 

Aşa aveam programele în Armată: de la 7 la 7, 15, cutare lucru; de la 7, 15 la 
7,25, cutare lucru. Acesta era programul pe care îl avea fiecare, de la caporal până 
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la comandantul de companie, şi când venea cineva în inspecţie, dacă nu aveai acest 
program, erai instructor prost; nu mai interesa că mergea foarte bine compania. 

Am găsit pe unul M.O.N.T. - M.O.N.T.-ul acesta căruia o să-i dau foc - la 
Apărarea Pasivă, la Orhei, făcând nişte situaţii foarte mari cu mobilizările pe loc, şi 
ce trebuiau să facă, cum trebuiau să pună tulumba în funcţiune etc. Şi nu aveau nimic 
din toate acestea. Dar situaţia aceasta mai fusese cerută în ianuarie. 

Am întrebat atunci: Ai mai înaintat-o? - Da. Şi era un funcţionar care avea şi o 
dactilografă. Avea vreo 6 tabele, pe care le înainta din nou, căci i le ceruse tot un 
M.O.N.T. de la Chişinău, şi aceluia i le ceruse un M.O.N.T. mai mare, de Ia Statul 
Major. 

Dar ce conţinea această situaţie ? Nimic practic, pentru că acela nu avea nici 
o putinţă să facă ceva. Apărare pasivă la Orhei! Era să vină aviaţia rusească de la 
1500 km. să bombardeze oraşul Orhei, care n-are nimic de stricat. 

Aceasta este birocraţia româ1rnască. 
Domnilor, cu aceasta am terminat. Cred că memoria nu m-a înşelat şi n-am 

scăpat prea multe lucruri din ce am văzut. Restul îl veţi vedea într-o lucrare scrisă, 
care se întocmeşte; însă ca o concluzie generală, vă spun ceea ce v-am spus când 
am început această lungă expunere: rezultatele sunt mai mult decât îmbucurătoare 
în toate domeniile. Bineînţeles, perfecţiunea nu a realizat-o nimeni şi n-o va putea 
realiza nimeni niciodată, însă am această ambiţie şi dorinţă pentru Neamul 
Românesc, să arăt şi ţării, şi străinătăţii, că acest Neam este capabil de o altă 

administraţie, de o altă moralitate. şi de un alt spirit de jertfă. Şi dovada este în 
parte făcută, pentru că şi în Transnistria, şi peste tot, noi am reuşit să punem mai 
curând decât credeau ei - şi poate speram noi - ordine, şi ordine exemplară. Şi ei 
nu vor întârzia să compare cu ceea ce au făcut în teritoriile dezrobite de ei sau pe 
care le-au cucerit, şi să constate că noi le-am luat înainte în această privinţă. 

Dovada este făcută că românul nu poate fi mai prejos, că nu poate să fie 
numai abisinianul Europei, ci şi germanul şi francezul Europei, dacă are exemplul. 

Domnilor, vă mulţumesc. 
Şedinţa se ridică la ora 13.30. 

Stenografiat de: D. Fierăscu şi N. Dumitrescu 

T 
D.A.N.I.C..fond P.C.M, Cabinetul Ion Antonescu, ds. 497 (fost 472 //)/1942.f 520-584. 
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<Anexă:> 

Constatările domnului Mareşal Ion Antonescu din inspecţia În Basarabia, 
Bucovina şi Transnistria 

MINISTERUL AFACERILOR INTERNE 

1. Primăriile: 

Primăria Vâlcov~ 
- Localul Primăriei foarte bine întreţinut. 
- Se face multă birocraţie: 
- Secretarul Primăriei, deşi absolvent al Institutului de Ştiinţe de Stat, nu se 

putea descurca în registrele ţinute de un funcţionar, plecat în concediu; 
- Se continuă înregistrarea hârtiilor în 2-3 locuri; exemplu: cererea pentru 

eliberarea unui bilet de vită s-a înregistrat şi în registrul de intrare şi ieşire, deşi era 
înregistrată în registrul cu recipise. 

Domnul Mareşal doreşte să se simplifice înregistrările şi să se reducă la 
minimum lucrările de biurou, pentru ca oricare din funcţionarii primăriilor, 
preturilor, prefecturilor să se poată uşor descurca. Hârtiile să nu se eternizeze în 
birouri şi solicitanţii să fie cât mai simplu şi repede satisfăcuţi. 

Primăria din Dinăuţi (Hotin) 
- Comuna n-are primar. 
- Notarul slab. 
- Birourile Primăriei sunt instalate într-o casă, în care locuieşte ş1 

proprietarul casei. 
Trebuie să se găsească o soluţie pentru instalarea Primăriei în bune 

condiţiuni, fie în casele rămase de la evrei, fie construindu-se, prin munca de folos 
obştesc, un local propriu pentru primării. 

Primarul oraşului Hotin - inginerul Marcu - se pare a fi un om foarte 
întreprinzător; poartă însă povara unei acuzaţiuni de când era în serviciu la 
Arsenalul din Târgovişte. 

Acest primar a cerut Guvernământului să se concesioneze Primăriei Hotin 
linia de autobuze Hotin - Cernăuţi; cererea este îndreptăţită. 

Domnul Mareşal a aprobat, principial, să se dea în arendă, pe timp limitat, 
moşia luată în mod abuziv pentru t!xploatare de fostul prefect de Hotin, Gherman. 

Cât priveşte propunerea inginerului Marcu, de a se instala o centrală 

electrică pe Prut, la Lipcani, se va cere avizul Ministerului Lucrărilor Publice, şi 

dacă lucrarea este realizabilă fără cheltuieli din partea Statului, poate fi aprobată. 
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Primăria din Orbei: 
- Prea mulţi funcţionari. 
- Un funcţionar se ocupa numai de problemele M.O.N.T., lucrând la 

reproducerea unei situaţii - în şase exemplare - care, în realitate, mai fusese 
înaintată încă o dată, în luna ianuarie 1942. 

Pentru reducerea lucrărilor în legătură cu M.O.N.T.-ul, Cabinetul Militar a 
primit însărcinarea să facă un studiu împreună cu organele competente din Marele 
Stat Major. 

- Lucrări prea numeroase, încâlcite şi nelogice, pentru eliberarea unui pemis 
de tăierea unei vite bolnave. 

Primăria comunei Sângerei Vechi este foarte bine condusă şi b:ne 
organizată de notarul comunei. 

Jandarmul agricol foarte bine instruit, cunoscând perfect îndatoririle. 
Domnul Mareşal a găsit că administrarea acestei comune se face în foarte 

bune condiţiuni. 
Să se verifice dacă în adevăr comuna a cumpărat 42 tauri, la ce valoare se 

ridică costul acestora şi care este explicaţia acestei stări de prosperitate, pentru a o 
putea extinde şi la alte comune. 

Primăria comunei Răuţel: 
- Are un notar foarte destoinic; fiind întrebuinţat la două comune, primeşte 

leafă dublă. 
- Prin activarea acestui notar, s-a adus Statului un venit de 10 OOO milioane 

lei. 

Primăria Municipiului Chişinău: 
- Ospătăriile comunale şi cantinele sunt bine organizate şi conduse. 
- Azilul de orfane, foarte bine organizat şi gospodărit. 
Primăriile de la sate cer stăruitor înfiinţarea unui post de agent statistic, 

pentru ca notarul comund sa 11u 11,ni fie 11bsorbi1 tot timpul do numoro11sele lucrari 
statistice, ce i se cer de către diferite autorităţi. 

2. - Preturi 

Pretura din Noua Suliţă: 
- Personal foarte numeros: un prim pretor şi doi pretori. 
- Prezenţa celor doi pretori a fost slab argumentată de prim-pretorul, care a 

afirmat că se deplasează continuu, însoţit de unul din pretori, fără ca totuşi în plasa 
sa să se vadă efectele acestor deplasări. 

3. - Prefecturi. 

Vizita la Prefectura din Tulcea: 
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- Prefectul bolnav şi necorespunzător funcţiunii. 
- În prezent, la Prefectură sunt 26 funcţionari şi unnează a mai fi angajaţi 

încă 7 funcţionari; iar după indicaţiunile Ministerului Afacerilor Interne, ar trebui 
să ajungă la l 00 funcţionari. 

În comparaţie cu organizarea din Basarabia, unde prefecturile au numai 
5-7 funcţionari - inclusiv dactilografii - numărul de funcţionari ai prefecturii 
Tulcea, s-a părut domnului Mareşal cu desăvârşire exagerat. Opera acestor 
numeroşi funcţionari rezultă din declaraţia subprefectului, care arată că Prefectura 
ţine circa 450 dosare. 

- Pe teritoriul acestui judeţ, nu s-a cărat deloc piatră. 

4. - Jandarmii. 

Postul de jandarmi din comuna Sângerei Vechi este construit din munca 
de folos obştesc. 

Clădirea este relativ mare, având 5 camere spaţioase. 
S-au cheltuit numai 4500 lei pentru o parte din tabla acoperişului acestei 

clădiri. 

Postul de jandarmi din comuna Jibrieni este foarte bine instalat şi într-o 
stare de curăţenie perfectă. 

Se face însă prea multă birocraţie. 
Sunt 6 registre, dintre care două tratează despre activitatea postului de 

jandanni. Cercul de Recrutare Constanţa a cerut acestui post o copie după un livret 
militar. 

S-a constatat o abundenţă suspectă de cozonaci (9 cozonaci). 
- În clădirea postului se găsesc depozitate câteva vagoane de porumb şi 

fasole, date în seama Primăriei şi blocate de Subsecretariatul de Stat al 
Aprovizionării. Felul cum sunt păstrate aceste cereale lasă de dorit. 

- Şcoala primară este neîncăpătoare pentru numărul de elevi ai comunei. 

5. - Guvernămintele Basarabiei şi Bucovinei 

- Comunele urbane şi rurale din aceste Guvernăminte să primească bunuri 
(imobile sau terenuri agricole) din cele intrate în patrimoniul Statului, pentru ca, 
din venitul lor comunele să se poată reface şi să-şi dezvolte aşezările locale. 

Domnul Mareşal dispune ca din bunurile rămase de la evrei să satisfacă 
nevoile de cazare ale funcţionarilor, dându-li-se dreptul să locuiască şi cerându-li-se 
în schimb să întreţină localurile şi să plătească impozitele către Stat şi comună ce 
revin fiecărui bun în parte. 
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MINISTERUL ECONOMIEI NAŢIONALE 

BĂLŢI 

- Fabricele de ulei bine îndrumate; în curs de reparare. Foarte corectă 
administraţie: pe când înainte <de> a fi românizată plăteau Statului numai 180 OOO lei 
impozite anuale; în prezent au plătit impozite de I 7 milioane lei. 

Fabrica de zahăr Zarojeni 
A calculat socotelile ţăranilor pentru aconturile primite de la ruşi, socotind 

rubla la 40 lei. 
Domnul Mareşal dispune să se controleze dacă socotelile făcute de fabrică, 

cu aconturile primite de ţărani în ruble de la vechea Administraţie rusească, sunt 
îndreptăţite, deoarece numeroşi ţărani s-au plâns că, în loc să primească beneficiu, 
au avut ei de plătit resturi fabricii. 

Controlul va fi foarte serios şi va începe cu anul 1940, înainte de evacuarea 
Basarabiei de Administraţia românească. 

Cernăuţi 
- Fabrica „Moravia"(textile) se plânge că O.D.S.F.E.R. nu a pennis importul 

a patru vagoane de fier laminat pentru caele. 
- Fabrica de textile „Trinaco" are ca supraveghetor pe generalul de rezervă 

Grigorovoci, care primeşte, pe lângă pensie, lunar 16 OOO lei ( spor şi deplasare). 
Domnul Mareşal doreşte să i se aducă la cunoştinţă care este utilitatea 

acestor supraveghetori, care sunt întreprinderile la care funcţioneaz.ă, care sunt 
cheltuielile pe care le face Statul cu ei şi care sunt beneficiile Statului de pe unna 
activităţii lor. 

Hotinul, datorită lipsei de legături uşoare cu Cemăuţii, nu intră în 
compunerea Camerii de Comerţ din Cernăuţi. Dacă situaţia durează, Ministerul să 
ia măsuri de dezvoltarea Camerii rle C'nmert din 1-lotin. 

Faţă de constatarea preşedintelui Camerii de Comerţ, că în judeţele Dorohoi 
şi Rădăuţi numărul de evrei şi români comercianţi este egal, şi că în părţile 

ucrainiene din judeţele Cernăuţi şi Storojineţ nu sunt români pentru a deschide 
întreprinderi comerciale, domnul Mareşal cere să se facă propagandă în regiunile 
reputate ca având oameni întreprinzători - olteni, de exemplu - şi admite ca pe 
lângă români şi gennani să fie primiţi şi huţanii la deschiderea de întreprinderi 
comerciale. 
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MINISTERUL DE FINANŢE 

BASARABIA 

- Legea Financiară nr. 231, din 25. III. 1942, producând imixtiuni contrare 
Legii de organizare a Guvernământului Basarabiei, şi-a produs efectele. (Fabricile 
de ulei aşteptau de două săptămâni răspunsul Ministerului de Finanţe la probleme, 
care înainte erau imediat rezolvate de Guvernământ). 

Domnul Mareşal doreşte să se respecte Legea de organizare a 
Guvernământului Basarabiei, deoarece efectele ei salutare s-au văzut. Legea va fi 
din nou prezentată domnului Mareşal, pentru a fi retrasă sau modificată. 

- Deşi a fost ordin ca românilor să li se schimbe rubla cu 6 lei, nu cu un leu 
cum s-a făcut pentru celelalte naţionalităţi, nu s-a dat nici până astăzi diferenţa de 
5 lei, şi populaţia continuă să aştepte. 

Domnul Mareşal întreabă pentru ce nu s-a rezolvat problema schimbului 
rublelor, aşa cum a ordonat încă de astă toamnă, şi cere să i se propună imediat 
măsuri de realizare. 

- Depozitul C.A.M. din Noua Suliţă are trei funcţionari şi locuinţă pentru 
director, ceea ce reprezintă cheltuieli ce par a nu fi în raport cu veniturile. 

BUCOVINA 

- Se pune problema creditului pentru întreprinderile intrate în patrimoniul 
Statului. 

Arendaşii fabricilor, neavând cu ce gaja împrumuturile, nu pot să-şi procure 
credite. 

Se impune să se acorde un credit de 800 milioane lei Guvernământului 
Bucovinei. 

- Domnul Mareşal socoteşte că s-a întârziat cu crearea băncilor ţărăneşti în 
Nordul Bucovinei. Cele 255 milioane lei credite plasate până acum în comerţul şi 
industria din Bucovina reprezintă prea puţin faţă de nevoile mereu crescânde. 

Ucrainenilor nu li se vor face aceleaşi avantaj ii de credit ca românilor. 
Problema creditului agricol să fie pusă în ordinea de zi a Consiliului de 

colaborare cu ţinuturile. 
- Creditul Industrial nu lucrează în condiţiile dorite. Directorul din Cernăuţi 

afirmă că a primit numai trei cereri. Reprezentanţii industriaşilor şi comercianţilor 
răspund că aceasta este datorită condiţiilor grele în care se acordă creditele. 
Răspunsurile la cererile de credit vin foarte greu, cu mari întârzieri. Domnul 
Gheorghe Filipescu arată domnului Mareşal că o cerere făcută la 4 noiembrie 1941 
la Institutul de Credit Românesc a primit răspuns abea la 31 ianuarie 1942. O altă 
cerere, tot de la 4 noiembrie 1941, a lui Ranca Pamfil, a primit răspuns negativ 
abea la 6 martie 1942. 
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- Prefectul de Câmpulung arată că scutirea de impozite a Fondului Bisericesc 
din Bucovina, considerat ca proprietate de Stat, a dus la ruina unora din comune, 
lipsite azi de acele impozite, care constituiau singurele lor resurse. 

Domnul Mareşal ordonă să se studieze această situaţie, împreună cu 
Ministerul Justiţiei. Până atunci, Guvernământul să dea fondurile strict necesare 
comunelor. 

- Organele fiscale din judeţul Rădăuţi au fixat chirii foarte mari la casele 
intrate în patrimoniul Statului. Cererea fiind mică şi salariile funcţionarilor reduse, 
casele au rămas goale. 

Domnul Mareşal dispune să se egalizeze condiţiile de utilizarea bunurilor 
din partea de Nord şi de Sud a Bucovinei, să se stabilească un drept la locuinţă 
după salarii şi greutăţile familiare şi să se satisfacă nevoile funcţionarilor, fiind date 
în folosinţa lor. 

MINISTERUL AGRICULTURII ŞI DOMENJJLOR 

- Asociaţia pescarilor „Nisetrul" din Vâlcov nu şi-a primit uneltele de pescuit 
în valoare de 3 jumătate milioane lei, cerute prin l.N.C.O.O.P. 

Uneltele de pescuit ar fi luat altă destinaţie. 

Să se facă o inventariere a preselor de fân şi paie şi să se întocmească un 
plan pentru utilizarea lor la balotarea furajelor ce se transportă. 

Pe viitor, nu se va mai permite decât transport de furaje balotate, care asigură 
economia şi în transport şi în conservare. 

- Există în judeţul Hotin 25 secerători-treierători, care trebuiesc să fie duse în 
Vechiul Regat, convenind pentru exploatările mari agricole. Sunt rămase de la ruşi. 

- Mortalitatea la oi este foarte ridicată în acest an. 
În judeţul Iaşi ajunge până la 20%. 
În comuna Dinăuti, judeţul Hotin, la unii locuitori le-au murit to:ite oile 

- Numeroşi locuitori din Basarabia se plâng că li s-au luat vitele de către 
trupele germane în trecere. 

Vor fi despăgubiţi din vitele ci! se aduc din Transnistria. 
Se vor întocmi tabele de ceea ce au ridicat Germanii, la care se vor alătura 

dovezile necesare, pentru a li se cere contravaloarea. 
- La Prefectura judeţului Hotin şi la Camera Agricolă nu au sosit instrucţiuni 

pentru colectarea lânei şi nici instrucţiuni pentru valorificarea pielicelelor de miel 
karakul. 

- În judeţul Hotin s-au găsit prospecte pentru cultura plantei kok-Sagâz(?) 
dătătoare de cauciuc. 

În judeţ s-au cultivat, de ruşi, circa 45 ha. 
Trebuiesc continuate experienţele şi procurate maşinile necesare. 
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Date amănunţite se găsesc la Camera Agricolă din Hotin şi au fost expuse 
domnului Mareşal, arătându-i-se nişte instrucţiuni ruseşti. 

- Codrul Orheiului este neîngrijit. Nu s-a rărit tulpinele tinere şi nu s-au 
curăţit arborii de omizi. 

Pomii de pe şosele vor fi, în viitor, plantaţi şi îngrijiţi prin serviciile horticule 
ale Ministerului Agriculturii. 

- Iazurile comunale să fie toate semănate cu nutreţ, dând un randament mai 
mare decât iarba care creşte pe ele. 

Islazurile comunale să fie îngrijite şi amenajate pentru pescuit. 
- Toate comunele să aibe grădini de zarzavat pentru îndestularea populaţiei, 

îmbunătăţirea hranei ţăranului şi pentru promovarea grădinăritului la ţară. 
- La moara satului Slobozia (Orhei), locuitorii declară că preferă să plătească 

măcinişul în bani, nu în uium. 
OBSERVAŢIUNIGENER~LE 
Jandarmii agricoli îşi cunosc şi îşi îndeplinesc bine îndatoririle. 
Până în prezent, activitatea lor, privitor la selecţionarea seminţelor şi planul 

însămânţărilor, a dat rezultatele aşteptate. 

- Să se studieze dacă agentul agricol nu ar putea fi înlocuit prin jandarmul 
agricol. 

MINISTERUL LUCRĂRILOR PUBLICE ŞI AL COMUNICAŢIILOR 

1. - Căile Ferate 
- Gările sunt, în general, murdare. 
- Personalul lasă de dorit, ca ţinută şi atitudine. 
Se menţionează cazul şefului gării laşi, care s-a prezentat în ţinută 

neregulamentai:ă în faţa Domnului Mareşal. 
- Lipsă de ordine, în general (Buzău, Periş, Iaşi). 
- Căminul de ucenici C.F.R. de la Chişinău este nefolosit. 
- Dacă nu este necesar Căilor Ferate Române, va fi dat Ministerului Muncii, 

pentru ucenicii din Chişinău, cari duc mare lipsă de clădiri. 
- Să se studieze o legătură de cale ferată cu oraşul Hotin şi Soroca. 
- Se va face planul astfel ca Guvernământul Bucovinei şi Prefectura Hotin să 

lucreze terasamentul, iar lucrările de artă şi aşezarea liniei să se execute atunci când 
împrejurările vor permite. 

2. - Porturi. 
- Portul lsmail are nevoie de o gară de ;:,asageri. 
- În acest port, germanii construiesc o mare magazie de cereale. 
- Clădirea Serviciului Hidraulic din Ismail este în reparaţie. Când va fi gata? 

465 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



3. - Uzine. 
- Să se examineze proiectu I de construirea unei uzine electrice la Lipcani, 

întocmit de primarul oraşului Hotin - inginer Marcu - care nu ar cere o contribuţie 
din partea Statului. 

Capitalul necesar construirei acestei uzine ar putea fi acoperit de localităţile 
din regiune şi prin participarea la exploatare a fabricii gennane furnizoare a 
maşinilor. 

4. - Alunecări de terenuri. 
- La Vărzăreşti şi Şipoteni s-au produs alunecări de teren. 
- Să se trimită o comisiune tehnică, care să studieze la faţa locului 

remedierea acestui fenomen. 

MINISTERUL JUSTIŢIEI 

I. Palatul de Justiţie din Chişinău: 
Bine instalat, dar curăţenie insuficientă. 

2. Tribunalul din Hotin: 
- Se cere înfiinţarea unei a doua secţii (înainte de ocuparea Basarabiei de ruşi 

existau trei secţii). 
- Curăţenie insuficientă. 

3. Tribunalul Cernăuţi: 
- Curtea de Apel din Cernăuţi arată că îi este imposibil să rezolve procesele 

în curs. Deşi zilnic se judecă 35-40 procese, abea în octombrie viitor se va putea 
ajunge cu lucrările la zi. Cere înfiinţarea încă a unei secţiuni. 

- Se va înfiinţa încă o a doua secţie la Curtea de Apel şi Tribunal. 

4. Observaţiuni generale: 
Se relevă pretutindeni o scădere a numărului de crime şi delicte, în general. 
- Pentru descongestionarea .Justiţiei de numeroasele procese de sabotaj, 

domnul Mareşal doreşte să i se prezinte o altă soluţie, şi anume să se ia de la 
Justiţie procesele de sabotaj şi să se treacă unei alte instanţe, care să dea numai 
pedeapsa de internare în lagăr. 

- În ce priveşte ancheta pe care o întreprinde procurorul din Cernăuţi privitor 
la felul cum s-a făcut românizarea, domnul Mareşal cere Justiţiei să arate pe 
vinovaţi, fără nici un menajament. 

- Domnul Mareşal atrage în mod deosebit atenţiunea organelor locale 
privitor la românizarea numelor. Să nu facem din ucraineni români. 

- Preşedintele Camerei de Comerţ din Cernăuţi cere să se admită numai 
pentru Bucovina constituirea de societăţi cu răspundere nelimitată. 
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- Domnul Mareşal este împotriva particularismelor şi cere ca Ministerul 
Justiţiei, împreună cu Economia Naţională, să studieze problema şi să facă 
propuneri domnului Mareşal. 

- Tot Primăria Cernăuţi a cerut urcarea taxei veterinare la cota actuală a 
preţurilor. 

Operaţia nu s-ar putea face decât prin lege. 
Domnul Mareşal a ordonat ca stabilirea cotelor variabile, cum sunt aceste 

taxe, să nu mai fie pusă în legi, ci în regulamente, care se pot adapta la situaţii prin 
modificări ale departamentelor de resort. 

MINISTERUL SĂNĂTĂŢII ŞI MUNCII 

1. Spitalele din Chişinău: 
Spitalul de contagioşi, spitalul Central şi spitalul „Regina Maria": curăţenie 

exemplară, o bună îngrijire a răniţilor şi bolnavilor. Hrană excelentă (60-80 lei). 

2. Spitalul mixt din Făleşti: 
Nu întrebuinţează alocaţia în întregime, deoarece raţiile sunt limitate. 

3. Spitalul Central Mixt Nr. 1- Băieţi: 

- Foarte curat şi bine organizat. 
- Conducere: Dr. Stoian. 

4. Spitalul Civil Mixt din Noua Suliţă: 
- Are un local mizerabil, însă singurul medic (un chirurg cu reputaţie) 

depune o activitate remarcabilă. 
- Trebuie să se construiască un local nou şi spitalul să fie încadrat şi dotat aşa 

cum cere rostul său în această regiune. 

5. Spitalul din Hotio: 
- Foarte curat, foarte bine organizat şi cu o foarte bună îngrijire a bolnavilor. 
- Personalul spitalului pare însă prea numeros în raport cu numărul paturilor. 

6. Dispensarul din Boian: 
- Baia dispensarului, insuficientă pentru populaţia numeroasă şi întinderea de 

14 km a comunei. 
- O coloană sanitară mobilă desfiinţată (prin concentrarea medicilor) şi-a 

depozitat lăzile (cantinele) la acest dispensar. 
- Se impune ca numele bolnavilor de sifilis, plecaţi la Armată, să se 

comunice de dispensare unităţilor respective. 
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7. Spitalele din Cernăuţi: 
a) Spitalul de copii: 
- Foarte bine din toate punctele de vedere; 
- Copiii (în special convalescenţii) trebuie să fie ocupaţi, să înveţe ceva. 

b) Spitalul de boli mintale: 
- Nu are frigider; 
- Gospodăria spitalului lasă de dorit. 
Administratoarea nu cunoaşte exact situaţia, şi masa ce se dă bolnavilor nu 

este destul de abundentă, deşi spitalul dispune de o grădină de zarzavat proprie şi o 
bucătărie modernă, bine înzestrată. 

8. Avem trei centre pentru tratarea turbării şi 38 subcentre. 
S-ar putea reduce la un centru pe provincie dacă s-ar combate câinii 

vagabonzi. (Ţinem recordul în Europa cu numărul cazurilor de turbare). 

9. Căminul de ucenici din Cernăuţi: 
- Curat, bine condus. 
- De revăzut aşezarea dulapurilor şi programul prea teoretic al 

învaţământului de seară. 

MINISTERUL EDUCAŢIEI NAŢIONALE 

ŞCOLI PRIMARE: 

Comuna Jibrieni (Chilia): 
Localul şcoalei, foarte curat; materialul didactic insuficient; loca lui 

neîncăpător; institutori activi şi cu tragere de inimă. 

Comuna Copăceni (Bălţi): 
Buna gospodărie şi buna îndrumare a învăţământului practic: copii sunt 

învăţaţi să facă împletituri de cânepă, pe care comuna voieşte a le dona Armatei. 
Pentru încurajarea acestei activităţi, s-a hotărât să se înapoieze ţăranihor 

cânepa lucrată. 

Făleşti (Bălţi): 

Săli de cursuri insuficiente, deoarece o parte din clădirea şcoalei primare este 
ocupată de profesoare. 

Domnul Mareşal dispune ca profesoarelor să li se dea locuinţă în casele 
rămase de la evrei, pentru a libera clădirea şcoalei şi a-i pennite funcţionarea în 
condiţii nonnale. 
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Comuna Dinăuţi (Hotin): 
Localul şcoalei şi cantina la.să de dorit. 

Hotin: 
Şcoala primară în general foarte bine. 

ŞCOLI SECUNDARE: 

Chişinău: 
- Liceul Comercial de Fete: curăţenia lasă de dorit. 
- Liceul teoretic de fete „Regina Maria": curăţenia şi ordinea foarte bine. 
- Liceul eparhial şi Şcoala Normală de Fete, deşi de curând instalate: 

curăţenia şi ordinea sunt mai presus de orice laudă. 
- Şcoala Nonnală „Mihai Viteazul", deşi instalată într-un local vechi, totuşi 

lipsa de curăţenie contribuie la aspectul neplăcut, care se datoreşte nepriceperei sau 
inactivităţii directorului. 

Orbei: 
- Gimnaziul Industrial foarte bine îndrumat; ateliere numeroase şi foarte bine 

dotate cu scule şi instrumente; localul lasă de dorit - să i se caute un altul. 

Bălţi: 

- Liceul de Băieţi „Ion Creangă": foarte bine; internat improvizat în curtea 
şcolii; elevii disciplinaţi, curaţi şi bine îmbrăcaţi. 

- Liceul Comercial are un profesor de matematică rus. Trebuie să se caute o 
soluţie pentru a separa Liceul Comercial de Liceul „Ion Creangă", amândouă 
ocupând în prezent acelaşi local. 

Hotin: 
Gimnaziul Industrial, Gimnaziul Teoretic de Fete şi Gimnaziul de Băieţi: în 

general foarte bine. 

Cernăuţi: 

- Liceul de Fete „Oltea Doamna", prea puţine ore de Educaţie Fizică: clasele 
I-a şi II-a câte două ore; clasa VUI-a nimic; restul claselor câte o oră pe săptămână. 

Localul foarte curat şi bine întreţinut; directoarea conduce şcoala cu multă 
pricepere; învăţământul pare a fi bine îndrumat. În general, liceul s-a prezentat 
foarte bine. 

Şcoala de Gospodărie: foarte bine organizată şi bine condusă. 
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ŞCOLI DE AGRICULTURĂ: 

Făleşti: 
- Şcoala Agricolă Supraprimară: clădirea foarte frumoasă şi încăpătoare; a 

fost construită cu banii comunei şi locuitorilor. Ministerul Educaţiei Naţionale a 
voit să schimbe destinaţia acestei şcoli practice şi de deosebită valoare. 

În prezent, şcoala desfăşoară o activitate din cele mai frumoase: împletituri 
de cânepă şi de rafie, grădinărie, creşterea vitelor, pomicultură formează activitatea 
acestei şcoli exemplare. 

Materialul prim este dat de săteni; materialul prelucrat va fi dat tot lor. 
Acest fel de şcoli, care să funcţioneze în special iama, să fie organizate în 

toate satele, să aibă caracter regional, să aibă de scop dezvoltarea industriei casnice 
şi formarea meşteşugurilor în pătura ţărănească. 

ŞCOLI SUPERIOARE: 

Politehnica din Cernăuţi: 
- Directorul Uzinei Electrice din laşi este şi conferenţiar la Politehnică. 
- Cursurile, foarte scumpe: 300 lei cursuri de chimie analitică. 
Studenţii duc lipsă de încălţăminte şi îmbrăcăminte. Să se caute o soluţie 

satisfăcătoare. 

BISERICA: 

Chişinău: 

- Catedrala în reparaţie. 
- Bisericile din oraş: bogate şi în foarte bună stare. 
- Biserica „Ciuflea" întreţine o cantină şi desfăşoară o activitate de asiste111ţă 

socială lăudabilă. 

Mănăstirea Curchi: curăţenia lasă de dorit, atât a călugărilor, cât şii a 
localului. 

Mănăstirea este foarte bogată, dispune de 50 ha teren şi de două eleştee, însă 
nu desfăşoară nici o activitate demnă de trecutul istoric al mănăstirilor noastre. 

Mănăstirea mai posedă şi 20 h1!ctare de vie. 20 hectare păşune şi o moară. 
Are nevoie de reparaţiuni, în valoare de două milioane, spre a repmra 

stricăciunile produse de bombardamentul rusesc. 
Domnul Mareşal a acordat 500 OOO lei pentru reparaţii. 

Comuna Slobozia (Orbei): 
Biserica bine întreţinută; preot foarte inimos; domnul Mareşal a domat 

20 OOO lei pentru săraci (s-au predat preotului). 
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Observaţiuni generale: 
- Toate profesoarele să urmeze cursul de menaj, pentru a putea fi şi 

educatoare ale viitoarelor gospodine. 
- Şcolile de la sate să aibe ateliere de lucru. 
- Să se generalizeze „colţul pios" în şcoli, pe cât posibil la fiecare clasă, nu 

numai într-o cameră a şcolii. 
- Toate şcolile să-şi facă cantine pentru copiii săraci, unde aceştia să 

primească la prânz o hrană caldă şi abundentă. Întreţinerea cantinelor să se facă cu 
ajutorul fondurilor Consiliului de Patronaj, prin donaţiuni benevole din partea 
populaţiei, sau - după cum s-a experimentat în anumite regiuni - gospodinele din 
localitate să pregătească, pe rând, hrana copiilor. 

La unele şcoli această idee a cantinelor a fost greşit înţeleasă, dându-se 
copiilor numai pâine şi ceai sau puţin lapte. 

Cantinele să aibă de scop nu numai o bună hrănire a copiilor, dar şi evitarea 
drumului acasă la amiază şi scutirea părinţilor de a le da masa de prânz, precum şi 
educarea copiilor. Profesorii să asiste, pe rând, la aceste mese şi să folosească 

timpul spre a da sfaturi şi îndrumări. 
- Instrumentele de fizică de la toate liceele din ţară să fie reparate prin grija 

Ministerului. 
- Căminele Culturale să fie trecute de la Fundaţiile Regale, la Ministerul 

Educaţiei Naţionale. 

- Învăţătorii şi preoţii să viziteze casele credincioşilor şi elevilor, ca să vadă 
cum trăiesc, ce mănâncă, care le sunt nevoile etc. 

- La Cernăuţi, caietele de şcoală foarte scumpe: 6 lei un caieţel de câteva 
pagini. 

- Să se examineze problema liceelor ce aparţin Mitropoliei Bucovinei. 
- Domnul Mareşal nu admite ingerinţele pe care le fac preoţii uniţi, veniţi în 

Bucovina. A dat dispoziţii Guvernământului să interzică această propagandă. 
- Domnul Mareşal a aprobat plata a 9 milioane lei către Creditul Urban, 

pentru ca clădirea în care se găseşte căminul Politehnicei să devină total 
proprietatea Statului. 

- Domnul Mareşal a răspuns, privitor la situaţia nelegalizată a unora din 
profesorii Politehnicei, că noua lege este în curs de elaborare şi va aduce o 
clarificare a situaţiei. 

MINISTER UL APĂRĂRII NAŢIONALE 

SUB SECRET ARIA TUL DE ST AT AL APROVIZIONĂRII 

1. -Orbei: 

a) Centrul de strângere Orhei are l O ofiţeri şi 180 trupă. A strâns, de la 
înfiinţare până acum, 300 vagoane cereale. 
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Efectivele şi cheltuielile acestor centre sunt exagerate faţă de rezultitele 
obţinute. 

Se va renunţa la proiectu I de transformare a acestor centre de strânge·e în 
centre de exploatare. Rolul acestora trebuie să fie luat de cooperative. 

b) Cantitatea de piele şi talpă. cu totul insuficientă faţă de nevoile popubţiei. 
c) Federala Orhei: bine organizată. 
Numărul membrilor şi capitalul dovedesc o activitate crescândă şi rodnică. 

2. - La depozitul „I.N.C.O.O.P." din Tighina: 

S-a sustras un vagon de zahăr, care a fost transportat la Odessa (cu camilane 
militare) şi vândut cu 1200 lei kg. 

Să se cerceteze cazul, să se stabilească vinovaţii şi să se urmărmscă 
aplicarea sancţiunilor. 

3. - În regiunea Noua Suliţă şi Dinăuţi (Hotin): 

Lipsă accentuată de porumb. 
Domnul Mareşal ordonă să se cerceteze dacă s-au satisfăcut cererile şi :Iacă 

porumbul soseşte la vreme pentru a putea fi întrebuinţat la semănat. 

4. - Fabrica din Zarojeni: 

- Dispune de 40 vagoane de borhot uscat şi un grajd pentru 150 vite, totuşi 
nu se întrebuinţează pentru îngrăşatul vitelor. 

Să se ia măsuri neîntârziate. 
- Ministerul Apărării Naţionale să instaleze imediat în grajdul fabricii Llnul 

din parcurile de vite din regiune, sau să se caute o altă soluţiune pentru folmirea 
borhotului depozitat. 

5. - Ce-rnĂufi: 

a) Ţesătoria „Româno-Negro": 
- Pânzeturile colorate au fost blocate de Armată, de multă vreme (C1 ce 

scop?). 
- Ţesătoria cere o cotă de imitase artificială de la societatea „Vâscoza" şi 

,,Apretura". 
b) Cooperativa funcţionarilor şi l.N.C.0.0.P.: foarte bine aprovizionate. 

6. - Pentru colectarea cerealelor şi pentru diferite probleme de aprovizionare 
s-a purtat o corespondenţă extraordinar de voluminoasă, dovadă dosarele. 
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SUBSECRETARlA TUL DE STAT AL ROMÂNIZĂRII, 
COLONlZARII ŞI INVENTARULUI 

Fabrica de zahăr de la Zarojeni are un personal de circa 30 persoane, 
dintre care 8 evrei; la această întreprindere nu sunt întrebuinţaţi decât doi 
funcţionari români. 

Domnul Mareşal dispune să se treacă, treptat şi cât de curând, la românizarea 
fabricii. 

Numeroşi români din Nordul Basarabiei şi Bucovinei poartă nume de 
ucrainieni şi polonezi. 

Domnul Mareşal nu a aprobat' pentru a se evita introducerea în sânul 
comunităţii etnice româneşti a străinilor oportunişti. Se menţine deci obligaţia de a 
prezenta documente (Mitropolia Bucovinei declară că bisericile posedă documente 
care datează de la începutul secolului trecut) sau susţinerea cererii prin jurământul 
a doi martori. 

La Hotin: 
- Preotul şi judecătorul din Hotin afirmă că se procedează în mod necinstit 

cu administrarea bunurilor, intrate în patrimoniul Statului. 
Se citează cazul fostului prefect Gherman, care şi-a arendat sieşi o moşie de 

200 pogoane. 
Între cei denunţaţi pentru acapararea de bunuri evreieşti este şi secretarul 

Florescu, al Guvernământului Bucovinei. 
Se vorbeşte şi de oameni de paie, cari ar acoperi pe evrei, încă conducători ai 

unora din bunurile intrate în patrimoniul Statului. 
- Este necesar să se dea În folosinţă circa 1500 ha. oraşului Hotin, pentru 

a-şi crea veniturile necesare refacerii oraşului. 
Domnul Mareşal socoteşte că astfel de măsuri pot fi aplicate şi la alte oraşe, 

spre a le mări posibilităţile de refacere. 

- La Bric,eni, moara este· exploatată de un pretor şi de fostul prefect 
Gherman. 

- Casele rămase de la evrei să fie date ca locuinţe funcţionarilor de Stat, 
cari vor fi obligaţi să le întreţină şi să plătească Statului impozitele respective, la 
care sunt impuse aceste case. 

Ce rămâne în plus, constituie venit pentru Stat, venit care poate fi cedat - pe 
timp limitat - comunei, pentru refacere. 

- Să se studieze înlocuirea „oamenilor de paie" (cozi de topor), cari 
camuflează pe evrei. 

1 Omisiune în text, pentru: ,,schimbarea numelui". 
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Să li se dea termen fix, apoi să fie trimişi în lagăr. 
- Domnul Mareşal interzice ca funcţionarii să ia din bunurile intrat în 

patrimoniul Statului, în scopuri comerciale. Funcţionarii sunt trimeşi ptntru 
administraţie, nu pentru afaceri. 

Situaţia celor veniţi ca funcţionari, cari apoi au demisionat pentru a acipara 
bunuri, va fi examinată, şi acolo unde s-au produs abuzuri funcţionarii v,r fi 
deferiţi Justiţiei şi li se vor retrage concesiunile acaparate prin abuzul situaţei în 
care se găseau. 

- Prefectul de Câmpulung se plânge că nu poate lucra cele 600 he:tare 
rămase de la ungurii şi germanii plecaţi, deoarece Centrul Naţional de Românzare 
nu a ajuns încă la o hotărâre privitoare la situaţia acestor proprietăţi. 

Domnul Mareşal a recomandat să fie date în dijmă, dacă nu se gisesc 
arendaşi. Dacă nu le pot da nici în dijmă, să fie lucrate prin munca de folos obş:esc. 

GUVERNAAfÂNTUL BUCOVINEI 

- Primăria Cernăuţi a cerut să i se dea în proprietate materialul rezulta din 
dărâmături, pentru ca din vânzarea lui să poată plăti mâna de lucru nec~sară 
înlăturării tuturor urmelor războiului. 

Domnul Mareşal a aprobat. 

~ 
D.A.N.I.C..fond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 509 (fost 481)/ /942,f 231-26;_ 

16. 1942 aprilie 24. Se discută despre: situaţia deosebit de gravă a 
producţiei industriale (de energie, criza materiilor prime, de pielărie ~te.); 
situaţia din agricultură (unde sunt necesare măsuri de sprym,re a 
pr=l11c/il'i): cnlnhnrnrea Pconomică c11 Germania (care este f?arte 
defectuoasă); asigurarea cu alimente a populaţiei etc .. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

de vineri, 24 aprilie 1942 

Şedinţa se deschide la ora 11, 15, sub preşedinţia domnului Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Iau parte d-nii: prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului: 
prof. Ion Petrovici, ministrul Cul1urii Naţionale şi al Cultelor; prof. dr. Petn 
Tomescu, ministrul Muncii, Si'tnătăţii şi Ocrotirilor Sociale; C. Stoicescu, 
ministrul Justiţiei; Ion Marinescu. ministrul Economiei Naţionale; ing. C. Buşilă, 
ministrul Lucrărilor Publice şi al Comunicaţiilor; g-ral C. Pantazi, ministrul 
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Apărării Naţionale; Aurelian Pană, subsecretar de Stat la Ministerul Agriculturii şi 
Domeniilor; g-ral Gb. Dobre, subsecretar de Stat pentru Înzestrarea şi 
Administraţia Armatei; g-ral Gh. Jienescu, subsecretar de Stat pe lângă 

Departamentul Apărării Naţionale, pentru Aer; contraamiral N. Păiş, subsecretar 
de Stat al Marinei; Mircea Vulcănescu, subsecretar de Stat la Ministerul 
Finanţelor; dr. C. Dănulescu, subsecretar de Stat la Ministerul Muncii; g-ral 
C. Constantin, subsecretar d{: Stat pentru Aprovizionare; Titus Dragoş, 
subsecretar de Stat pentru Românizare, Colonizare şi Inventar; g-ral C. Vasiliu, 
subsecretar de Stat la Ministerul Afacerilor Interne; Petre Strihan, subsecretar de 
Stat la Ministerul Afacerilor Interne; Al. Ottulescu, guvernatorul Băncii Naţionale; 
g-ral T. Orezeanu, directorul general al C.F.R.; g-ral C. Florescu, 
primarul general al Capitalei; Gh. Minescu, directorul general al I.N.C.O.O.P.-ului; 
g-ral N. Bădescu, comisar general pentru Aprovizionarea cu Lemne; 
Col. C. Sireteanu, directorul lnt,endenţei; I.N. Finţescu, preşedintele Consiliului 
de Administraţie al Creditului Naţional Industrial. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor miniştri, ţin, de la început, înainte de a 
intra în ordinea de zi, să vă atrag atenţiunea, ca, pe viitor, să nu-mi mai trimiteţi 
note anonime, atunci când este vorba de interese superioare de Stat. 

Când aveţi de comunicat ceva, vă rog să semnaţi nota pe care mi-o trimiteţi. 
Ai luat notă, d-le g-ral Orezeanu! 

M. Antonescu: Domnilor miniştri, dl. Mareşal Antonescu a anunţat că va 
înscrie printre preocupările Guvernului, de cea mai mare însemnătate, 

reorganizarea producţiei noastre şi adaptarea producţiei agricole şi industriale, atât 
la starea de război, cât şi la împrejurările economice cari trebuiesc pregătite în 
vederea momentului când se va trece de la starea de război, la starea de pace. 

Sunt o serie întreagă de ccnsideraţiuni, cari pot fi flcute asupra problemei 
reorganizării producţiei noastre. 

Din nefericire, situaţia producţiei, şi în special a producţiei industriale, este 
atât de gravă, încât trebuie să renunţăm chiar la consideraţiunile de planificare, la 
perspectivele prea mari pentru organizarea producţiei noastre şi adaptarea ei, 
pentru a înfrunta împrejurările războiului şi criza economică care va unna, şi să ne 
gândim, pur şi simplu, la soluţiuni imediate pentru a salva producţiunea noastră 
industrială. 

Fără îndoială însă, va trebui să înjghebăm un minimum de metode, de 
mijloace noi şi de căi de refacere a producţiei industriale, pentru că împrejurările 
economice vor merge agravându-se de acum înainte în întregul continent. 

Când am pornit la această ideie a cercetării problemei producţiei în genere, 
era în urma unei discuţiuni pe care am avut-o cu dl. Mareşal Antonescu, care îmi 
mărturisea grija de a adapta economia noastră la criza europeană. 

Criză europeană nu a existat până astăzi. Criza economică europeană va 
începe abia în noiembrie anul acesta. Tot ce a fost până astăzi în Europa şi ceea ce 
am numit criză europeană, n-au fost decât simptomele foarte uşoare ale adaptării 
economiei de pace la economia de război, pe care psihologia şi nevoile mulţimei 
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le-au primit uşor. Aceste adaptări au fost ca o stare de psihologie discipinată, 
pentru că războiul a impus naţiunilor o serie de restrângeri. 

Din toamna acestui an, criza economică va fi mult mai gravă. Vom irtra în 
primul ciclu al crizei economice de producţie în Europa. 

Nu este vorba de nici un pesimism şi nici de alannare, dar sunt unele 
eventualităţi, pe care trebuie să le prevedem, fără a exagera nimic din contnutul 
lor. Trebuie să avem şi puterea de a le preîntâmpina. 

Ţara noastră, cu o majoritate a populaţiei ţărănească, cu un ţăran ca·e are 
nevoi puţine şi care este un producător care îşi organizează într-un adevărat :istem 
autarhic viaţa lui economică, noi suntem cei mai puţin primejduiţi de criza 
economică europeană. 

O ţară agricolă, cu o populatic ţărănească cu un sistem autarhic de prolucţie 
şi consumaţie al cetăţeanului, este cel mai sigur mijloc care supravieţuieşte într-o 
criză continentală de producţie industrială şi agricolă şi poate preîntânpina 
probleme sociale cu mai mare uşurinţă. 

De altă parte, datorită simţului moral, datorită conştiinţei naţionale p( care, 
hotărât, a creat-o regimul Mareşalului Antonescu în ţară, datorită spirituui de 
încredere pe care 1-a adus Mareşalul în rândurile mulţimei şi a simţului de dr,ptate 
pe care, cu instinctul lor, masele noastre îl simt mai mult ca altă dată, :u tot 
elementul de încredere pe care l-a adus Armata noastră prin vitejia ei, elenentul 
psihologic de rezistenţă în faţa crizei economice este şi mai întărit. 

De aceea, constatările pe care le vom face, constatări care reprezintă < serie 
de lucruri grave, datorită celor expuse, nu ne pot duce la un sentime,t de 
descurajare. Trebuie însă să luăm măsuri, pentru că producţia noastră indwtrială 
este într-o gravă descreştere, pentru că nu avem o politică economică unitari, care 
să creeze organe de informaţie continuă, pentru a putea remedia imediat <rizele 
locale acolo unde se ivesc, pentru că, în sfiirşit, trebuie să legăm politica ecommică 
a producţiei, de politica intematională a schimburilor şi în această perioaiă de 
război, să facem, cu orice preţ, ca, aducând toate jertfele noastre pe planul mţional 
şi dând pe piaţa internaţională o serie de mărfuri, să ne asigurăm totuşi în schmbul 
lor, şi un minimum tlt: ma1c1·ii pc1111 u pruducti11 uuaslril induslrialil. 

În sfârşit, trebuie să ajungem la o amelioraţie a preţurilor printr-un acord 
între preţurile industriale şi agricole, şi pe piaţa noastră, şi pe piaţa intemaţiJnală, 
după cum trebuie să revizuim, cu sinceritate, cu un curaj plin de riscuri, p>litica 
noastră de credite şi politica noastră financiară şi de fiscalitate, pentru cc, prin 
aceste mijloace, să sprijinim producţia, să înlesnim consumaţia, să nu împiedecăm 
importul, prin taxe excesive, şi să ne epuizăm masele de impunere, dărtmând 
elementele economice pe care se reazămă productia. 

lată în consideraţiuni generale - voi reveni mai târziu - iată ce treb1ie de 
făcut: pentru că nu avem vreme de discuţii de principii, pentru că vrau să 
înţelegeţi că avem datoria să sprijinim pe Mareşalul Antonescu, care nu p01te să 
poarte şi răspunderea conducerii Armatei, şi a războiului, şi a tuturor sectcarelor 
vieţii economice, voi sfiirşi prin a vă cere fiecăruia dintre dvs., domnilor mniştri, 
indiferent de pregătirea dvs. şi de departamentu I pe care îl deţineţi, să ne asJCiem 
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strădania, pentru a împărţi în sectoare întreaga ţară, să cercetăm situaţia economică 
a fiecărui judeţ, cu ochii noştri, pentru ca în consiliile economice viitoare, pe care 
va trebui să le ţinem în fiecare săptămână, să veniţi aci cu datele pe care le veţi 
căpăta în urma anchetelor pe care le veţi stabili, spre a putea avea oglinda situaţiei 
reale, să putem veni cu soluţiuni imediate pentru organizarea industriei mari, 
mijlocii şi mici, pentru înlesnirea administraţiei acestor industrii prin credite, 
printr-o politică nouă pe care trebuie s-o facem în materie de producţie industrială 
şi agricolă. 

Trec la înfăţişarea concretă a acestei situaţii. Ştiu că acest lucru va mâhni pe 
dl. Mareşal, care cunoaşte bine situaţia, dar care avea încă iluzia că nu este atât de 
gravă, pentru că în raport internaţional noi ne asigurăm unele importuri de materii 
prime, neobţinute însă în realitate. 

Iată situaţiunea producţiei industriale: aci este criza cea mai serioasă şi mai 
ameninţătoare. Iau întâi industria siderurgică. La Reşiţa, având o capacitate de 
20 OOO tone lunar, avem această situaţiune, că de la 18 656 tone producţie în 
octombrie 1941, am ajuns la I O 334 tone în ianuarie 1942. 

La Hunedoara, cu o capacitate de I O OOO tone medie lunară, cu patru 
cuptoare, s-a lucrat numai cu două cuptoare, şi am plecat de la 1826 tone în 
octombrie 1941, la 823 tone în februarie 1942. 

La Titan - Nadrag - Calan, cu o capacitate de 6 OOO tone medie lunară, în 
noiembrie 1941 producţia a fost de 4917 tone, în decembrie 2861, şi în februarie, 
3219 tone. 

Prin urmare, situaţia producţiei este foarte gravă. 
Cauzele acestei coborâri aşa de grave a producţiei noastre siderurgice sunt 

desigur de cercetat. Nu pot să fac acum o analiză prea amănunţită. Vă semnalez că, 
în principal, lipsa fierului, lipsă pe care dl. Mareşal vă roagă să o remediaţi cel 
puţin de acum înainte, ca să nu se mai repete întârziere în colectarea lui din 
Basarabia şi Bucovina, această lipsă s-a datorat şi prea multor discuţiuni din punct 
de vedere administrativ, din care cauză nu s-a mai putut face nimic. 

Mareşal I. Antonescu: Situaţia s-a ameliorat datorită fierului adus de la 
Odessa. 

M. Antonescu: La Reşiţa :,-a ajuns să nu aibă fier decât numai pentru trei 
zile. La Titan - Nadrag- Calan s-a ajuns la epuizarea completă. 

Mareşal I. Antonescu: La ce dată? 
M. Antonescu: În februarie. 
Mareşal I. Antonescu: Situaţia s-a ameliorat. 
M. Antonescu: Veţi vedea rezultatele. La oţelării, timp de 8 săptămâni, 

Titan - Nadrag - Calan nu a lucrat nimic, pentru că n-a avut materia primă. La 
Hunedoara s-a început lucrul de abia la noiembrie 1941. O situaţie grea, datorită 
lipsei de materii prime, dar nu numai aceasta a fost cauza, ci a contribuit şi lipsa 
combustibilului, lipsa cărbunelui, căci la Hunedoara s-au oprit oţelăriile din cauza 
lipsei cărbunelui. 

Mareşal I. Antonescu: Şi a păcurii. 
M. Antonescu: Şi a cărbunelui, şi a păcurii. 

477 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



În ceea ce priveşte furniturile de cărbuni, aci este o problemă. Vom veni şi la 
soluţii. Este o problemă care va trebui s-o rezolvăm cu tot curajul şi să înlăturăm 
discuţiile inutile care se poartă astăzi între Ministerul Economiei Naţionale, 
Ministerul Lucrărilor Publice, Calea Ferată şi industriile de cărbuni. 

Evident că instituţia Căilor Ferate, care are răspundere gravă şi care trebuie 
să satisfacă atâtea nevoi, nu poate să fie lăsată la discreţia industriei producătoare 
de cărbuni, obligată fiind să plătească orice preţ, numai din cauză că nu are la 
dispoziţie nici un stocaj. La un moment dat, Calea Ferată nu avea decât o rezervă 
pentru 18 zile. Ea nu poate să ajungă la discreţia societăţilor producătoare şi nu 
poate fi lăsată la liberul joc de preţuri pe care l-ar fixa societăţile producătoare. 

Cred însă că totuşi trebuie să facem o distincţie între Calea Ferată şi Stat, ca 
instrumente de conservare ale ordinei publice, ale ordinei de război, şi între 
industriile care produc pentru câştiguri, întemeiate deci pe principiile comerciale, şi 
să admitem printr-o fonnulă pe care va trebui s-o găsim, unele preţuri pentru Calea 
Ferată, care are această răspundere mare, şi alte preţuri pentru industriile 
remuneratorii. 

Lipsa minereului de fier este cea mai gravă ameninţare pentru producţia 
noastră siderurgică. Hunedoara, de exemplu, a tenninat laminatul la Ghelar. În 
Acordul din 17 Ianuarie, Guvernul Reichului se obligase să ne dea 300 OOO de tone 
minereu. 

Din aceste 300 OOO tone. Domnule Mareşal, nu se poate conta, din 
nenorocire, decât pe 7 OOO tone, pentru că 130 OOO tone minereu au fost introduse 
în Acord, ca unnând să fie date din regiunea de la Prijedor, şi aceasta este o regiune 
în frământare şi nimeni nu poate sa conteze pe producţia şi extracţia din această 
regiune. 

De asemenea, în acordurile cu Guvernul Reichului şi cu H.G.W. s-a stabilit 
un principiu de colaborare prin substituirea materialelor de fier pe care le-au luat 
trupele germane anul trecut. Acordul prevedea un angajament ca să ni se dea 
20 OOO tone de brane, şi din acestea n-au venit decât 4125. H.G.W., de asemenea, 
în urma acordurilor încheiate anul trecut, ţinând seama că vom ajunge la o criză a 
ma teri ilar prime într-o perioadi'i ,·ând materii Ic> prime !.llllt !.tăpânite pe piata 
europeană, ne făgăduise o cantitate de 64 OOO tone, la care se şi obligase. Din 
această cantitate de 64 OOO tone, nu am primit decât I OOO. 

Este adevărat că această cantitate ni se făgăduise tot din regiunea Prijedor. 
Eu trag o concluzie, că este necesar, atunci când facem angajamente 

internaţionale, în care este vorba de condiţiuni de extracţie şi lucrări de extracţie a 
materiilor pe care unnează să le primim, să avem întâi infonnaţiuni serioase asup,ra 
posibilităţilor reale de livrare, iar nu să facem sisteme de compensaţie pe hârtie şi 

importuri imposibile, pentru ca să ajungem, într-o bună zi, contând pe un asemen,ea 
import, să nu avem nimic. 

În ceea ce priveşte colaborarea cu H.G.W., colaborare pe care dl. Mareşal 
Antonescu o cunoaşte în amănunt, vă rog să vedeţi că eu mi-am făcut datoria, şi 

faţă de dl. general Dobre care a asistat la discuţiile din anul trecut şi la convorbirrea 
mea cu dl. Goring, fratele Reichsmareschalului l-am rugat pe acesta din unnă să 
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atragă atenţiunea Reichsmareşalului asupra situaţiei grele create de această 
colaborare. I-am spus, deschis, că nu este vorba aci numai de compromiterea 
colaborărei germano-române, că aci nu este vorba numai de compromiterea 
primului pas pe care îl face industria germană prin această activitate industrială, ci 
că aci este vorba de un lucru mult mai grav: Guvernul Român, când a făcut acest 
acord privitor la H.G.W., 1-a făcui: ca să asigure industriei noastre producţia, pentru 
ca industria germană să poată da industriei noastre speranţe şi pentru perioada 
următoare războiului, când se va trece, cu siguranţă, la o revizuire a sistemului de 
producţie a industriei europene, şi când noi, românii, avem interesul ca să ne 
vedem salvată industria noastră. 

I-am arătat că este foarte grav dacă acest acord nu duce la rezultat. 
S-a făcut exproprierea proprietăţii Malaxa, pentru că anul trecut dl. Malaxa 

nu înţelegea să-şi dea aportul său şi aceasta ne-a obligat să trecem la soluţia 
exproprierii, ca să putem avea libertate de acţiune. Această măsură am luat-o în 
interesul industriei, în interesul Statului şi în interesul evoluţiei şi organizării 

acestui Stat. 
Dacă astăzi, acest rezultat al activităţii industriale în întreprinderea Malaxa 

nu ar fi satisfăcător, s-ar compromite însăşi ideia morală pe care stă Guvernul, mai 
ales în exproprierea Malaxa, şi acest lucru, care ar produce prejudiciul Guvernului, 
nu putem să-l compromitem atât de uşor. 

Desigur, cu aceeaşi obiectivitate cu care am prezentat punctul nostru de 
vedere, trebuie să recunosc şi dificultăţile pe care le are şi industria germană în 
acest moment, când are răspunderea distribuirii materiilor pe întregul continent, în 
susţinerea unui front care apără Europa de comunism, dificultăţi în legătură cu 
distribuirea acestor materii la fabricile de armament, că nu este uşor să privim 
problema colaborării industriale gennano-române şi să venim cu soluţiuni grave, ci 
trebuie să venim cu soluţiuni practice. 

Întreprinderile H.G.W. trebuie să mai înţeleagă că noi urmează să vedem 
care este minimum de producţie pe care îl poate asigura - eventual să limiteze 
această activitate industrială, ca să nu ajungem, sau să o compromitem, sau să ne 
luăm libertatea pentru o parte din această activitate industrială, rămânând să o 
împlinim prin propriile noastre mijloace, prin folosirea fierului vechi - sau dacă 
grupul H.G.W. înţelege să ne dea tot sprijinul excepţional de bun, respectând toate 
angajamentele, fără îndoială că este şi în interesul nostru ca să asigurăm aceasta cât 
mai bine. 

O serie de experienţe, făcute până astăzi, ne obligă, şi pe dl. ministru Dobre 
şi pe mine, ca în privinţa tennenului şi a executării obligaţiilor, să fixăm, de data 
aceasta, şi pactul comisoriu pentru cazul în care obligaţiunile nu s-ar executa la 
termen. 

Trebuie să vă arăt că deşi în lista B. se prevăzuse 5 OOO tone cabluri 
electrice, în practică nu vom avea nimic, pentru că se cere la Berlin înglobarea 
contingentului de cupru şi plumb la cablurile electrice. Cum contingentele de cupru 
şi plumb nu sunt prea mari, se înţelege că niciodată nu vom avea cabluri electrice. 
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Pe de altă parte, preţurile s-au ridicat cu 60% pentru unele articole, cum ar fi. 
de pildă, sulfatul de cupru. 

Va trebui, dar, să punem şi problema preţurilor în raport cu aceste 
împrejurări, şi când voi veni la chestiunea schimburilor, voi da soluţiunile pe care 
va trebui să le adoptăm. 

În ceea ce priveşte sulfatul de cupru, am obţinut 2500 de tone din contingent. 
La condiţiile acestea grave, datorite lipsei materiilor prime şi neexecutărei 

unor obligaţiuni internaţionale, sau îngreunarea condiţiei de import în România, 
prin ridicarea preţurilor, sau din cauza dificultăţilor de transport, se mai adaugă la 
criza industriei şi lipsa de condiţii avantajoase pentru producţia noastră, în special 
condiţiile de aprovizionare în anumite regiuni, cari au fost foarte grele. Din această 
cauză, în unele regiuni din ţară a trebuit să se întrerupă lucrul în anumite epoci. 

În special, în regiunea Petroşanilor, din cauza dificultăţilor de aprovizionare, 
şi mai ales din cauza lipsei de încălţăminte, s-a ajuns la situaţiuni grave. 

Domnule ministru Constantin, tot ceea ce spun eu nu constituie un reproş la 
adresa dv. Cunosc toată strădania făcută de dvs. şi vă sunt recunoscător pentru 
activitatea pe care aţi depus-o. Este însă o constatare care trebuie înlăturată. În 
Bucovina, Ia un moment dat, sistemul de distribuire în judeţe a aprovizionărilor a 
făcut ca lucrătorii să părăsească fabricile. 

Este un lucru semnalat de dl. general Dobre. Lucrătorii au plecat ca să se 
aprovizioneze de la sate şi din această cauză s-a oprit lucrul în câteva industrii. 

Mi se mai semnalează din diferite părţi anumite neajunsuri şi am chiar o 
serie de reclamaţiuni. Mi s-a semnalat că preţurile n-au fost fixate pentru toate 
industriile şi nici preţurile lucrătorilor n-au fost fixate, din care cauză există o stare 
de nemulţumire şi o scădere a producţiei. 

Se mai adaugă la acestea o lipsă de coordonare în ceea ce priveşte politica 
financiară de comenzi şi de producţie. Deci o politică economică a producţiei, nu 
numai politica de preţuri sau de aprovizionare. Aşa de pildă: situaţia Rogifer-ului, 
care este proprietatea noastră, a Statului, pentru că, deşi nu am plătit pe dl. Malaxa 
pentru partea care i s-ar cuveni, suntem totuşi proprietarii acestor întreprinderi, 
acestor fabrici, şi avem răspunderi grave, nu numai o răspundere de Stat care 
organizează producţia, dar o răspundere de proprietari cari îşi administrează 

bunurile, mai ales în împrejurările pe care le cunoaştem, a condiţiilor în care se 
administrează aceste bunuri. 

La Rogifer mi s-a semnalat o lipsă de comenzi. În trei luni de zile s-a aju.ns 
la o desfiinţare bruscă a capacităţii de reparare a motoarelor la această 

întreprindere. 
N-au oţeluri, nici în ţagle, nici trase; n-au ferro-aliaje; stocurile de oţeluri ,de 

calitate sunt aproape epuizate. 
Aici situaţia este mai gravă. De aceea am lăsat-o la o parte, ca să arăt că este 

legată şi de politica noastră militară. Stocurile de oţeluri lipsesc aşa de mult, înc,ât, 
în termen de 6 luni, fabricaţia de muniţii va scădea cu 80%. 

Mareşal I. Antonescu: Fabricaţia generală a muniţiilor, sau numai fabricaţţia 
locală, la această industrie? 
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M. Antonescu: Situaţia este următoarea: Pentru reparaţii şi alte activităţi 

industriale obicinuite, scăderea este foarte mare. Tuburile nu funcţioneaz.ă; pentru 
muniţii, producţia a scăzut în martie la focoase, 15% din maşini au fost oprite, iar 
la obuze 60% din maşini au fost oprite. Dacă la acestea se adaugă şi lipsa de 
oţeluri, ale cărei stocuri vor scădea, în 6 luni producţia aceasta de muniţii se va 
reduce cu 80%, la întreaga fabricaţie de muniţii. Aceasta este situaţia relatată de 
Rogifer. 

De asemenea, pentru ferro-wolfram, nu s-a putut aduce din Suedia, din cauza 
unor dificultăţi de aprovizionare, deşi se pare că s-au dat comenzi. 

Această situaţie a Rogifer-ului, care este datorată nu numai lipsei materiilor 
prime, ci şi unor condiţiuni de fabricaţie, din punctul de vedere al fabricaţiei în 
sine, duce la constatarea că trebuie imediat să se organizeze un grup de conducere 
industrial pentru dirijarea şi distribuirea materiilor prime şi supravegherea 
condiţiilor de producţie. 

Lipsa de coheziune între organele noastre de Stat, lipsa unei politici de Stat 
în ceea ce priveşte comenzile, finanţarea şi toate înlesnirile pe care trebuie să le 
dăm producţiei, mai ales în această perioadă, în care întâmpinăm atâtea dificultăţi 
naturale, fac imediat necesară o organizare unitară a întregii industrii siderurgice, 
ca să se poată supraveghea şi importul materiilor prime şi distribuirea lor şi 

organizarea condiţiilor de producţie şi facilitarea lor prin toate mijloacele a acestor 
condiţiuni. 

Pentru a înlesni producţia, trebuie, de asemenea, ca Ministerul Economiei 
Naţionale, împreună cu Ministerul Armatei - ţinând seama de nevoile Armatei în 
primul rând - împreună cu Ministerul Agriculturii şi asociind, pentru înlesnirea 
finanţării, pe domnul Guvernator al Băncii Naţionale şi pe domnul Preşedinte al 
Consiliului de administraţie al Creditului Industrial, să stabilească imediat 
principiile unei politici de finanţare şi a unei politici de comenzi, pentru că nu este 
posibil, chiar dacă sunt diferenţe de preţuri industriale între preţurile internaţionale 
şi preţurile româneşti, în această perioadă în care trebuie să facem toate eforturile 
pentru a sprijini activitatea industriei noastre, să facem economii pentru preţuri, 
indiferent de alte conjuncturi, pentru simpla consideraţie că nu putem asemăna 
preţurile producţiei din Germania - o ţară saturată industrial şi cu un trecut 
industrial de un veac de autarhie economică, o ţară, care stabileşte distribuţia 

materiilor prime în Europa şi care, din punct de vedere economic intern, a ajuns la 
o disciplină absolută a preţurilor - nu putem asemăna, din toate punctele de vedere, 
condiţiunile de producţie ale acestei ţări cu acelea ale ţării noastre, unde nici una 
din aceste condiţiuni nu poate fi considerată că există. 

De aceea, politica preţurilor, fără să ducă la o excesivă ridicare a acestor 
preţuri şi deci la o răsturnare a politicii preţurilor urmărită de Guvern, trebuie, mai 
ales, pentru articolele necesare apărării naţionale şi pentru produsele esenţiale 
producţiei noastre agricole, să-şi revizuiască complect acţiunea ei. 

Dacă nu vreţi să acordaţi suplimente de preţuri şi să lăsaţi la o parte 
comparaţia cu preţurile de pe piaţa internaţională, va trebui să dăm alte avantagii, 
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fie prin credite, fie prin reduceri de impozite, fie prin alte mijloace, pentru ca tot:işi 
să stimulăm producţia noastră, prin politica de finanţare, pe care o unnărim. 

De altfel, fără ca eu să păstrez un regim rigid, conservator, pentru politica 
financiară şi care mi-am făcut datoria să îndeplinesc însărcinarea, pe care mi-o 
dăduse domnul Mareşal Antonescu, de a găsi soluţii la Berlin pentru echilibrul 
nostru de emisiune, eu care :im luptat să aduc trei vagoane de aur în România, în 
această perioadă grea, când aurul este atât de rar în Europa şi când nu era uşor să 
cer Germaniei aur, în acest timp dnd are atâtea greutăţi ea însăşi, nu eu am să 
merg şi să recomand o politică de inflaţie, cu atât mai mult cu cât, datorită acestei 
epuizări economice, datorită reducerii producţiei, vom trece la un fenomen de 
deflaţie foarte grav, care, din punct de vedere economic, va fi fenomen de deflaţie, 
iar din punct de vedere financiar va fi fenomen de inflaţie, fiindcă incapacitatea de 
producţie, de punere la dispoziţie de mărfuri pe piaţă, va face ca producătorul să-şi 
ţină banii - producătorul agricol nu va avea ce să-şi cumpere - iar Banca Naţională 
va trebui totuşi să practice o politică de inflaţie, pentru că nevoi de circulaţie vor 
continua să existe şi, pe măsura absorbirii monedei de către producătorii, cari nu 
vor avea ce să cumpere cu ea, va trebui, pentru nevoile circulaţiei, să se emită altă 
monedă, în aşa fel că vom ajunge la o situaţie cu totul paradoxală: fenomen de 
deflaţie economică şi fenomen de inflaţie în emisiune. 

De aceea cred că putem evita această situaţie printr-o nouă politică de credit. 
Aceasta nu însemnează inflaţie, dacă sporeşti producţia, nu însemnează riscuri 
pentru Stat, pentru că mărind producţia, măreşti masa impozabilă şi sporeşti 
veniturile Statului. Nu fac domnului guvernator al Băncii Naţionale, care sunt sigur 
că este de acord cu mine, nici un fel de teorie financiară. Domnia-sa ştie, tot aşa de 
bine ca şi mine, că dacă mergem cu sistemul fiscal de atacare a maselor de 
impuneri, pe care le avem viabile, fără să le substituim, în acelaşi timp, alte 
mijloace pentru organizarea fenomenului de producţie şi întreţinerea activităţii 

economice, vom ajunge într-o bună zi să epuizăm toate resursele de impuneri, vom 
ajunge, pentru nevoile Statului, ca Ministerul Finanţelor să atace ce mai rămâne din 
producţia noastră, ca să întreţină Statul, adică, prin politica noastră de impuneri, 
vom ajunge să parali7ăm activitatea economică a Statului. prin urmare însăşi viata 
şi însăşi existenţa lui. 

De aceea, cred că o politică de revizuirea totală a sistemului de credite şi o 
incurajare, chiar cu riscuri mari, a producţiei, în această perioadă, se impune ca o 
necesitate absolută, dacă vrem într--adevăr să întreţinem producţia industrială în 
ţara noastră. 

Am luat exemplul industriei mari. Pentru industria mijlocie, mică şi pentru 
industria de alte categorii, vă voi a1·ăta îndată o situaţie tot atât de gravă. 

Pentru industria siderurgică tr,!buie ca colectarea fierului vechi, în special în 
Basarabia şi Bucovina să fie utilizată cât mai intens. Cred că I.N.C.O.O.P.-ul poate, 
în această privinţă, să dea un ajutor prin or~anele sale, pentru ca, împreună cu 
organele de care dispun Armata şi Ministerul Inzestrării, să poată totuşi să încerce 
să scoată tot ce este fier vechi în Basarabia şi Bucovina. 
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Domnul Mareşal Antonescu a dat dispoziţiuni; rămâne să se execute 
transporturile de fier vechi de la Odessa, stabilindu-se primatul lor asupra tuturor 
celorlalte transporturi. Mai ales ".ransporturile militare la întoarcere pot fi foarte 
bine folosite pentru aducerea fiemlui vechi. Altfel riscăm ca, într-o zi, să ajungem 
la paralizarea industriei noastre siderurgice. 

Apoi, trebuie să organizăm transporturile în interior. Mi s-a semnalat că la 
Reşiţa şi chiar între Laromet şi Rogifer, în circulaţia industrială interioară, 
transporturile se fac cu atâtea întârzieri încât, datorită felului cum ele sunt 
organizate, sunt şi aici unele dificultăţi de producţie. 

Prin urmare, trebuie ca organul care se va înfiinţa pentru dirijarea tuturor 
industriilor, format din conducătorii tuturor întreprinderilor de specialitate, să ţină o 
şedinţă pe săptămână, în prezenţa ministrului de resort, a ministrului 
Comunicaţiilor şi a directorului general al Căilor Ferate, ca să stabilească un 
program de transporturi şi de aprovizionare cu materie primă şi un program de 
transporturi în circulaţia interioară dintre industrii. 

De asemenea, pentru cărbuni, trebuie să găsim o soluţie mai rapidă. Domnul 
Marinescu trebuie să ţină scama, în politica de distribuire a cărbunilor, de 
necesităţile apărării naţionale şi de primatul pe care trebuie să-l aibă transporturile 
destinate industriei siderurgice, agriculturii şi nevoilor noastre imediate. De aceea, 
să se dea preeminenţa acestor transporturi. 

O spun şi ca ministru al Propagandei: Într-o perioadă de război, când 
consumul de hârtie s-a redus cu 50%, se cere anul acesta ca producţia de hârtie să 
fie cu 15 OOO de tone mai mare decât anul trecut. A sporit într-o perioadă de război 
consumaţia de hârtie? Nu este admisibil să lăsăm acest joc liber, ci trebuie să 
stabilim o preeminenţă în producţie. 

Industria de hârtie, fără îndoială că este foarte importantă; producţia de 
hârtie este necesară pentru presă, pentru activitatea de realizări practice ale Şcoalei 
şi de luminarea satelor, urmărite de domnul Mareşal Antonescu şi pe care 
Ministerul Educaţiei trebuie să le înfăptuiască. Dar aceasta nu însemnează să 
mărim consumaţia de păcură pen1ru o industrie care alege o perioadă de război ca 
să prospere, atunci când cu totul alte industrii trebuie să aibe preeminenţa, ca să 
putem exista. 

Pentru pielărie, situaţia este foarte proastă. Nevoile Armatei sunt de 1500 
vagoane, iar ale populaţiei civile sunt de 3 216. În total, necesităţile noastre anuale 
sunt de 4 722 vagoane, pe când producţia indigenă este numai de 760 vagoane. 
Deci, avem un deficit de 4000 vagoane. 

Tanantele, de asemenea: la un consum de 2 365 vagoane, avem 151 vagoane 
astăzi, sau în drum. Prin unnare, problema tanantelor este una din gravele 
probleme, fără de care nu putem soluţiona problema industriei pielăriei. 
Chiar înainte să venim la Consiliu, domnul Mareşal Antonescu a avut la d-sa pe 
dl col. Sireteanu, care i-a prezentat unele soluţii luate deja la Subsecretariatul de 
Stat al Înzestrării. Domnul g-ral Dobre şi dl col. Sireteanu lucrează pentru 
ameliorarea condiţiilor de aprovizionare a Armatei cu produse de pielărie. 
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Tanantele sunt esenţiale. Prin urmare, trebuie să căutăm să le introducem în 
orişice acord economic, ca să ni le putem procura de unde le găsim. Trebuie să 
facem imposibilul pentru aceasta. 

Pentru lână. Faţă de 3 500 vagoane lână nespălată şi I 400 vagoane lină 
spălată, cât reprezintă necesităţi le noastre, avem un stoc de 131 vagoane. fote 
adevărat că trebuie să contăm pe o producţie de 900 vagoane şi pe un import de 
250 vagoane lână, in aşa fel că se va putea ajunge la o soluţie. 

Din toate aceste situaţii, rezultă o lipsă de coordonare şi de dirijare a 
producţiei şi a legăturii care trebuie să existe între producţie, activitate 
administrativă şi de încheiere de acorduri internaţionale, pe care o practicăm. De 
aceea, în viitor va trebui să facem o şedinţă săptămânală, în care să discutăm 
această problemă. Am organizat la Ministerul de Externe o comisie pentru 
executarea tuturor acordurilor economice, care ţine şedinţe în fiecare săptămâ,ă. 
Până acum, rezultatele sunt foarte bune. Am să vă spun îndată ce cred că mai 
trebuie făcut. 

Va trebui ca şi pe plan intern să ajungem să fixăm un organ pennanent, nu 
numai cu atribuţii administrative, ca un Consiliu Economic, dar şi pentru corelaţia 
permanentă care trebuie să existe între nevoile industriei şi condiţiile de producţie 
zilnică, ca să nu mai ajungem în situaţiile acestea: să avem numai 151 vagoane 
tanante, faţă de 2361 vagoane, câte ne sunt necesare, sau, ca anul trecut, când am 
fost nevoit să telegrafiez domnu lui Ribbentrop. ca să-l rog să ne trimeată 60 
vagoane de sfoară de hârtie, pentru că începuse secerişul şi noi n-aveam sfoară 

pentru legat snopurile. 
Prin urmare, totul trebuie tăcut din vreme, totul trebuie coordonat şi 

prevăzut, ca să ieşim din situaţia de astăzi. 
A venit dl col. Sireteanu şi a prezentat d-lui Mareşal Antonescu o serie de 

soluţii. În legătură cu industria de pielărie şi cu organizarea producţiei de 
încălţăminte, pentru ca aceste soluţii să poată fi puse în practică, tanantele vor fi 
esenţiale. Deci, trebuiesc luate măsuri, ca să le scoatem de unde putem. 

În ceea ce priveşte producţia de petrol, acolo situaţia din punctul de vedere al 
productici osto oxcclontă: producţia de petrol a sporit - vi voi ArlUa cifrele - În mod 

considerabil. Dar şi aici, vă daţi bine seama că avem numai avantajul moral şi 

politic al sporului de producţie, şi nu pe cel economic; avem avantajul moral şi 

politic, pentru că sprijinim cu petrol românesc războiul de care depind graniţele 
noastre şi, în orişice caz, prin care ne-am câştigat pământurile de la Răsărit şi prin 
care trebuie să ne recâştigăm toate drepturile, dar din punct de vedere economic, 
deşi am ajuns să sporim în această perioadă, exportul nostru în mod considerabil 
- în ultimele patru luni, faţă de epoca corespunzătoare a anului trecut, aproape l-am 
dublat - avantagii nu există, fiindcă preţul petrolului este foarte scăzut, pentru că 
noi ajungem să întreţinem cu petrolul nostru războiul, aşa că nu mai avem cantităţi 
disponibile pentru schimburi inlerna~ionale remuneratorii. 

Fireşte că trebuie să mergem mai departe aşa. Domnul Mareşal Antonescu 
este angajat în această luptă, într-o luptă leală şi nu poate face altfel decât aşa. Dar 
trebuie să tragem toate avantagiile. 
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Aşa, de pildă, prin scrisoarea d-lui Clodius din 17 ianuarie s-au făgăduit o 
serie de instalaţii în mod gratuit, pentru intensificarea producţiei de petrol, şi până 
acum nu ni s-au dat. Se aşteaptă Legea Minelor. Legea Minelor· va veni şi va 
înlesni producţia. 

În producţia de petrol, noi n-avem toate avantajele situaţiei noastre. Când 
producţia noastră de petrol este numai spre folosul Germaniei şi Italiei şi când, din 
punct de vedere economic, n-avem absolut nici un folos, nu este posibil să se 
amâne fumizarea acestor materiale până la introducerea noii legi a minelor. 

Mareşal I. Antonescu: Răspunsul meu este că nu iscălesc Legea Minelor 
până ce nu se execută aceste comenzi. Această Lege a Minelor am să o revăd, dar 
în orice caz, chiar dacă voi ajunge la un perfect acord, eu tot nu o iscălesc. 

M. Antonescu: Această Lege a Minelor, pentru că eu fac aci constatări de 
ordin general... 

Mareşal I. Antonestu: Asemenea pre'siuni eu nu le înghit. 
M. Antonescu: Au fost multe discuţiuni şi mare dezacord între societăţi ... 
Mareşal I. Antonescu: Producţia nu este influenţată de Legea Minelor, şi 

nici nu va creşte a doua zi în mod automat, de la semnarea legii. Chestiunea are un 
caracter pur tehnic şi administrativ şi din această cauză a dat rezultatele pe care Ic-a 
dat. 

Legea Minelor este în legătură cu viitorul. Ei vor să facă o presiune asupra 
mea. Nu iscălesc Legea Minelor, chiar dacă am ajuns la un perfect acord cu dvs. 
Aceasta s-o ştie clar dl. Neubacher. În această chestiune, noi nu avem decât 
avantagii politice şi diplomatice, iar nu materiale. 

Eu văd, dle Marinescu, că d-ta tratezi cu dl. Klugkist. Vă rog să nu-l mai 
primiţi în minister. Eu nu stau de vorbă cu acest domn. Am citit într-o notă că veţi 
discuta din nou o problemă cu dl. Klugkist. 

I. Marinescu: Mi-a spus dl. general Reinecke că îl recheamă. Atunci era 
absent dl. Neubacher. 

Mareşal I. Antonescu: Pentru mine nu există dl. Klugkist. 
M. Antonescu: Alături de soluţiunile de ordin general, de coordonarea 

marilor probleme, coordonarea activităţii administrative şi a politicii noastre de 
schimburi, politica creditelor şi celelalte, trebuie să luăm o serie de măsuri 

imediate, ca să nu ajungem să agravăm această criză. 
De pildă, trebuie să luăm lmele soluţiuni în legătură cu transporturile şi cu 

aprovizionarea. În ceea ce priveşte transporturile, trebuie să stabilim, prin aceleaşi 
organe, care este întâietatea transporturilor necesare, în afară de industria 
metalurgică, şi pentru celelalte industrii sau mijloace de aprovizionare. Trebuie să 
se stabilească o politică de transporturi şi un program de transporturi. De asemenea, 
şi pentru aprovizionarea cu lemne, fiindcă, dle g-ral Bădescu, nu vreau să se mai 
întâmple ca anul trecut, când am pierdut complect din mână această chestiune, şi 
nici să aşteptăm ultimul moment, ca lumea să ajungă să folosească petrolul în locul 
lemnelor. 

Mareşal l. Antonescu: Deocamdată nu se transportă lemne. 
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G-ral N. Bădescu: Lemnele nu sunt epuizate în gări. Marele Stat Major a 
dispus ca nici un vehicul să nu fie rechiziţionat pentru lemne. 

M. Antonescu: Aceste soluţiuni administrative le vom controla, le vom 
cerceta, ca să evităm neajunsurile acestea. 

Pe de altă parte, dvs. trebuie să luaţi contact şi să vă înţelegeţi cu Casa 
Pădurilor, ca să se facă şi acolo tot un program serios pentru aprovizionarea ;;u 
lemne, iar nu să se ceară, de pildă, Căilor Ferate, într-o perioadă când sunt 
transporturi militare de efectuat, ca să se aducă lemne pentru Bucureşti, de la o 
distanţă de 1800 km, în loc să se aducă df. la staţii mult mai apropiate, sau să se 
aştepte să vină iama. 

Astăzi, dacă C.F.R. nu dă vagoane, să nu se mai facă colectări de lemne în 
staţiunile de pe liniile principale, în aşteptarea momentului în care Căile Ferate să 
poată efectua transporturile. 

Vă rog, dle g-ral Bădescu, să luaţi contact cu dl. ing. Grozescu, de la 
C.A.P.S., să faceţi un program în legătură cu transporturile. Trebuie organizat 
transportul şi în legătură cu liniile internaţionale. 

De asemenea, vă rog să trimiteţi la Ministerul Afacerilor Externe, la 
Comisiunea care lucrează în materie de acorduri, pe un reprezentant, pentru a se 
stabili un program de transporturi internaţionale. 

De pildă, noi am obţinut din Turcia o serie întreagă de mărfuri. Trebuie să 
organizăm Ferryboat-ul de la Giurgiu, pentru ca aceste transporturi din Turcia să se 
poată efectua pe traseul bulgar. De asemenea, sunt de efectuat transporturi din 
Spania şi Portugalia. Trebuie să stabilim un program şi în legătură cu aceste 
transporturi pentru a le putea asigura .. 

În sfârşit, soluţiuni de ordin de aprovizionare trebuiesc luate imediat, căci 
urmează, fără îndoială, să mergem la restriqia consumului pentru petrol şi 
încălţăminte, şi s-o spunem pe faţă, dacă nu vrem să riscăm să ajungem să nu mai 
avem nimic. 

De asemenea, dvs., care av{:ţi şi aprovizionarea Armatei, şi a populaţiei 
civile, trebuie să obligaţi O.R.A.P.-ul să facă un program în legătură cu consumul 
excesiv la unele articole, cum sunt carâmbii de cizme. de pildă. cari se fac prea 
înalţi, şi acest program să intre în practică imediat, ca să economisim toate 
cantităţile de piele. După cum, O.R.A.P.-ul trebuie să aibă, în raport cu dvs., 
anumite centre de aprovizionare a micilor meseriaşi, pentru ca şi aceştia să aibă ce 
lucra. 

Aceasta întrucât mi se semnalează că sunt anumite judeţe unde aceşti 

meseriaşi nu sunt deloc aprovizionaţi. 
În ceea ce priveşte lâna, dl. decan Finţescu a propus, în legătură cu 

colectarea lânei, să se instituie un Oficiu de colectare. Să stabiliţi un sistem de 
colectare, care sistem trebuie urmărit şi executat. 

Mareşal I. Antonescu: Acum s-a făcut o lege prin care s-a dat Sindicatelor 
Agricole dreptul de a colecta lâna. 

M. Antonescu: Ministerul Economiei Naţionale trebuie să urmărească 
executarea. 
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Mareşal I. Antonescu: Trebuie ca Administraţia, împreună cu Agricultura, 
prin Sindicatele Agricole şi Economia Naţională, să urmărească executarea acestei 
dispoziţii. 

Aţi prevăzut în lege mijloacele şi tot controlul. Să vedem ce rezultate vom 
avea. În tot cazul, lâna trebuie colectată chiar la tuns, unde nu mai poate exista 
evaziune. Ştim câte oi are un ţăran, câte kg de lână scoate de pe o oaie, câte kg 
trebuie să•i rămână şi cât trebuie să predea. 

M. Antonescu: O soluţiune care trebuie imediat aplicată este aceea a 
corectării politicii noastre a schimburilor în legătură cu producţia noastră. Este 
paradoxal ca într•o vreme când a sporit exportul, să avem o criză financiară atât de 
mare. 

Exportul a crescut cu 250 în tonaj şi cu 95% în valoare, într-o vreme în care 
trebuia să se producă tocmai fenomenul invers. 

În octombrie 1940 am avut 830 OOO tone şi în februarie 1941, un milion, 
treizeci mii tone, iar în valoare am ajuns la 11 miliarde, 434 mii, faţă de 6 miliarde 
din anul trecut. Faţă de import, este un raport de o valoare considerabilă. 

Mareşal I. Antonescu: Şi nu corespunde nici realităţii. Este dezavantajos, 
din cauza preţurilor pe care le-am consimţit. 

M. Antonescu: Trebuie să ţinem seamă că sunt unele operaţiuni neregulate, 
cari nici nu intră în acest calcul. Dintre articolele de import, în schimb, foarte multe 
din aceste articole, cari ar putea să explice sporul la acest import, foarte multe din 
articole n-au venit. În afară de cocsul, care în ultimele două luni a crescut, 
celofibra, colofoniul, sfoara, încolo nimic, deşi contam pe ele. 

Mai grav decât atât, chiar din cele 100 OOO opinci pe care le•am obţinut la 
Berlin, n-au sosit decât 60 OOO până astăzi. 

I. Marinescu: Sunt expediate şi celelalte. 
M. Antonescu: Nu mai semnalez faptul că preţurile la produsele industriale 

sporesc în mod considerabil, în timp ce preţurile agricole sunt în staţionare. 
Întrucât dl. Clodius va sosi la 5 mai, rog pe toţi d-nii miniştri, cari sunt 

interesaţi în executarea Convenţiei Economice cu Germania, să depună, de îndată, 
la Ministerul Afacerilor Străine, la Direcţia Economică, toate datele privitoare la 
livrări şi la executarea convenţiilor cu Germania. 

Mareşal I. Antonescu: Şi în legătură cu preţurile. 
M. Antonescu: De asemenea, să prezinte şi propunerile pe care le au de 

făcut în legătură cu executarea convenţiilor cu Germania. 
În ceea ce priveşte chestia I ivrărilor, trebuie să vă semnalez că s-a întârziat. 
Privitor la livrările din lista C, s-a stabilit acolo anumite cantităţi, în kintale, 

de fier şi oţel şi s-a fixat instituţia O.D.E.S.F.E.R.-ului pentru desfacerea acestor 
produse importate şi repartizate lor. De asemenea, s-a stabilit repartizarea acestor 
materii industriei de armament şi siderurgice, a articolelor şi a licenţelor. Trebuie 
ca aceste lucrări să fie întocmite chiar săptămâna aceasta de către Ministerul 
Economiei Naţionale, pentru ca Comisiunea să aibă toate datele şi ca toţi miniştrii 
să le poată avea la îndemână şi să se poată face comparaţia acestor date. 
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Aceasta spre a putea ca, împreună cu dl. Clodius, să se stabilească 

executarea convenţiunilor cu Germania. Dl. Clodius a înţeles nevoile noastre şi 
dl. Mareşal s-a obligat să execute obligaţiunile noastre, iar dacă se întârzie, aceasta 
este şi din vina noastră, căci nu vom putea să folosim această procedură. 

Comenzile de colofoniu şi celofibră, de asemenea nu sunt până astăzi făcute. 
Mareşal I. Antonescu: Cine trebuia să le facă? 
I. Marinescu: Trebuia să le facă importatorii. Nu sunt încă obţinute licenţele 

în Germania, dar comenzile sunt date. 
În ceea ce priveşte sfoara pentru legatul snopilor, avem destulă în ţară. 
A. Pană: S-a făcut comanda pentru sfoară, dar avem destulă şi în ţară. 
Mareşal I. Antonescu: Anul trecut am dat dispoziţii, ca să se cumpere şi din 

Germania, însă să fabricăm şi noi din cânepă. S-a început fabricarea şi acum mi s-a 
spus că vom avea asigurată cantitatea necesară. 

A. Pană: Sfoara din ţar! nu e5.te bună. Această comandă s-a făcut de organul 
însărcinat, adică de Uniunea Sindicatelor Agricole. 

Mareşal I. Antonescu: Dle Pană, în Ţara Românească nu există sfoară de 
Manila decât de 20 de ani. Te-aş întreba: cu ce legau ţăranii snopii în trecut? Nu se 
poate face sfoară din cânepă? 

A. Pană: Este costisitoare. Avem stocuri suficiente de sfoară din anul trecut. 
Am rugat din timp pe agricultori, ca să-şi procure cantitatea de sfoară necesară din 
stocurile de anul trecut. Chestiunea nu este prea gravă pentru anul acesta. 

Mareşal I. Antonescu: Nu este prea gravă, pentru că nici nu avem mari 
cantităţi de grâu. 

A. Pană: Nu se ştie. Eu vă pot spune că întregul câmp se prezintă foarte 
bine. 

Mareşal I. Antonescu: Am avut ocazia să vizitez regiunile agricole ale ţării, 
cu avioneta, şi am rămas decepţionat de ceea ce am văzut. Avioneta merge mai 
încet şi îmi dă posibilitatea să văd. 

A. Pană: Vă rog să faceţi o călătorie şi în direcţia Craiovei şi veţi vedea ce 
bine se prezintă câmpul. 

MAr"fAI I. Antonescu: Pn:ile chiar astlizi voi căuta sii foc un tur spre 
Ialomiţa. 

A. Pană: Vă rog să vă duceţi înspre Craiova şi să vedeţi. 
M. Antonescu: În legătură cu politica schimburilor, aş vrea să semnalez 

două constatări. Se organizează, totdeauna, la Bucureşti echipe de beneficiari ai 
acestor schimburi. Vă voi da cazuri concrete, mai ales în ultima vreme, în care se 
transformă adevăraţi intermediari, luând caracterul de monopol, intermediari foarte 
abil organizaţi şi în legătură cu importatorii din diferite ţări. Aduc mărfuri in 
România, speculează aceste mărfuri şi fac ca Statul Român, prin politica lui proprie 
şi prin această toleranţă faţă de importatori, să organizeze el singur ridicarea 
preţurilor şi să menţină aceste dificultăţi de aprovizionare, printr-o politică de prea 
mare toleranţă faţă de aceşti intermediari, cărora le dă toate posibilităţile. 

I. Marinescu: Tot ce este import se va distribui sub,controlul nostru. 
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Mareşal I. Antonescu: Te rog să unnăreşti această chestiune, pentru ca să 
putem reuşi să punem mâna în ceafa tâlharilor. 

M. Antonescu: Trebuie, de asemenea, să cercetăm şi să vedem sistemul, ca 
printr-o revizuire a taxelor de import şi a impozitelor directe şi indirecte în legătură 
cu distribuirea mărfurilor la interior, noi să stimulăm acest import. Dacă venim cu 
prohibiţiuni indirecte, prin taxe excesive impuse de Ministerul Finanţelor, noi 
lucrăm împotriva interesului nostru şi împotriva stimulării activităţii economice 
interne. Chiar dacă asigurăm repede un venit Statului, secăm, pe de altă parte, masa 
impozabilă şi mâine, acelaşi Minister de Finanţe o va găsi mult mai slăbită. 

Mareşal I. Antonescu: O va găsi omorâtă. 
M. Antonescu: De aceea sistemul de contribuţii, de taxe de import, şi pentru 

oraşe şi pentru sate, este necesar să fie revizuit, pentru ca politica schimburilor să 
fie pusă în strânsă legătură cu întreaga politică a regimului fiscal din ţară. 

De asemenea, trebuie ca Ministerul Economiei Naţionale - şi de data aceasta 
este foarte uşor - să stabilească, pentru anumiţi consumatori întâietatea pentru 
unele industrii, dar şi pentru schimburile internaţionale, întâietatea importatorilor în 
raport cu exporturile pe care le facem. 

De pildă, am obţinut un schimb cu Turcia, care ne dă 90% în cupru şi I 0% în 
bumbacuri, în schimbul uleiului pe care urmează să-l dăm. 

Mareşal I. Antonescu: Acest schimb trebuie să-l punem în valoare imediat. 
Trebuie să facem ca să ajungem să exportăm în Turcia ceea ce am hotărât, pentrn a 
primi de îndată de acolo ceea ce este necesar. 

I. Marinescu: Astăzi s-a semnat contractul. 
M. Antonescu: De pildă, vreau să vă propun astăzi, domnule Mareşal, o 

soluţiune radicală. 
Eu cred că sunt anumite situaţii, când în politica schimburilor trebuie să ne 

inspirăm şi noi din politica altor State, care au ajuns la o politică dirijată. 
Dacă Statul Român, care este finanţatorul întregci activităţi economice, 

trebuie să aştepte găsirea a 300 de importatori, cari să-şi adune capitalurile, să ia 
fiinţă, şi aşa mai departe, şi numai după aceea să se execute Convenţia, în fapt, prin 
aceasta ajungem, dle Marinescu, ca acest Stat să lucreze împotriva intereselor lui. 
Economie dirijată pe plan internaţional înseamnă, nu substituirea Statului în 
interesul privat, dar substituirea Statului în interes internaţional şi suprimarea 
intennediarului, care poate să întârzie folosirea unui acord economic. Acolo unde 
Statul poate să cumpere direct sau prin organele sale şi să vândă în ţară, acolo 
trebuie s-o facă. Nu vreau să facem socialism de Stat, care să suprime iniţiativele şi 
interesele private, dar când noi avem de satisfăcut, în primul rând, pe consumatori, 
când avem de susţinut ordinea publică, trebuie să renunţăm la aceşti intennediari şi 
trebuie să-i excludem de la operaţiunile acestea. 

De aceea rog pe dl. Marine:scu să hotărască, chiar astăzi, organul învestit şi 
răspunzător de aceste operaţiuni şi să nu mai aştepte comerţul liber, sistemul 
economic al iniţiativei private, de depuneri de capitaluri, de licenţe etc. 

Statul să-şi creeze, aşa cum au făcut-o toate statele, centre de aprovizionare 
din străinătate şi de desfacerea acestor produse. Aceste lucruri trebuie să le facem 
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şi noi. Ataşaţii economici şi legaţiilt! noastre trebuie să devină organe de absorlţie 
a mărfurilor şi de punerea lor la dispoziţia Statului, urmând ca aci în ţară, d,s., 
Ministerul Economiei Naţionale, să le distribuiţi pe urmă între consumatori şi înre 
comercianţi, fără ca să mai profite atâţia intermediari, dar mai ales, fără să pierdtm 
atâta vreme, în care timp, de multe ori, dispar şi mărfurile. 

De aceea vă rog să faceţi, d le Mareşal, propuneri concrete asupra organuui 
care să fie investit cu acest drept de cumpărare şi, împreună cu Ministe1.1l 
Finanţelor, să se stabilească fondurile necesare pentru aceste achiziţii din schimbul 
internaţional. 

În ceea ce priveşte producţia agricolă - şi cu aceasta sfărşesc - există un pan 
întocmit de dl. ministru al Agriculturii, există planul de mobilizare agricolă şi de 
colaborare administrativă între administraţia locală şi Ministerul Agriculturii. 

Dl. ministru Pană are un întreg plan agricol, nu numai pentru mobilizarea din 
acest an, ci şi pentru adaptarea prog,esivă a sistemului nostru de producţie la ncile 
nevoi. 

Dl. ministru Pană, chiar în cursul acestui an va trece la un program de 
informare rurală a celor 5000 de învăţători, cari vor fi trecuţi la şcolile specia.le 
pentru stimularea producţiei. În afară de aceşti învăţători, va mai fi şi jandannul 
agricol, care a dat atât de strălucite rezultate în anumite cazuri. 

Sunt o serie întreagă de elemente şi probleme în legătură cu sporirea 
producţiei agricole şi cu mijloacele tehnice administrative, în legătură cu 
îngrăşămintele chimice, întreţinerea vitelor, un întreg program pentru stimularea 
culturii zarzavaturilor, a pescăriei, şi pentru toate aceste activităţi agricole va trebui 
să avem o şedinţă a Consiliului Economic în care se vor dezbate chestiunile cari 
interesează. 

Ceea ce însă vreau să fac astăzi, este ca să rog pe toţi d-nii miniştri şi 

subsecretari de Stat să-şi ia răspunderea controlului activităţii agricole şi a 
producţiei agricole în general, acum, imediat, luând fiecare judeţele în care să 
meargă şi să cerceteze la faţa locului executarea activităţii agricole, pe care 
dl. ministru al Agriculturii a impus-o, dar pe care d-sa singur nu o poate controla. 

În ceea ce mă priveşte, îmi iau răspunderea judeţelor Argeş. Prahova şi 
Braşov, judeţe de care mă voi ocupa personal. 

La începutul săptămânii viitoare plec în aceste judeţe, şi la sfârşitul 
săptămânii, sau la data la care se vor întoarce toţi d-nii colegi, ne vom întruni ca să 
facem observaţiunile şi constatările noastre în legătură cu planul agricol fixat de dl. 
ministru al Agriculturii. 

Nu este suficient, domnilor miniştri, ca dl. Mareşal să facă aceste inspecţii în 
unele judeţe, pentru ca întreaga activitate să se execute potrivit planului. Trebuie ca 
şi prin controlul nostru, să ajutăm pe dl. Mareşal în activitatea d-sale de stimulare a 
activităţii agricole şi, mai ales, să ajutăm administraţia locală să-şi îndeplinească 
datoria, fiindcă sunt situaţii - şi eu le-am constatat personal la Argeş - sunt situaţii 
cari nu depind de situaţia actuală, sau unde conferinţele prefectului nu sunt 
suficiente pentru executarea întocmai a planului agricol. 
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De aceea, chiar astăzi, la sfârşitul şedinţei, să aveţi bunăvoinţa să veniţi la 
mine, şi să-mi arătaţi judeţele pe ,;are le luaţi în sarcina dvs., cum şi ziua când veţi 
merge în acele judeţe, unnând ca să fixăm şi Consiliul viitor pentru a vedea 
rezultatele cercetărilor dvs. 

Cu aceeaşi ocazie, a prez1;:nţei dvs. acolo, veţi putea cerceta şi activitatea 
industrială locală. 

Vă rog să vă ocupaţi şi de producţia industrială, chiar şi de mica industrie şi 
să aduceţi constatările dvs. la Consiliul ce-l vom ţine. 

Pentru acei dintre dvs. cari nu sunteţi în curent cu planul şi cu toată 
mobilizarea agricolă, dl. ministru Pană vă va pune la dispoziţie şi în curent printr-o 
notă asupra principiilor planului agricol şi asupra suprafeţelor fiecărui judeţ în 
parte, tot ceea ce trebuie să se facă, care sunt organele care trebuiesc să le 
inspectaţi, cum şi îndrumările ce trebuiesc date sau informaţiunile cari trebuiesc 
obţinute de acolo. · 

Ceea ce ne preocupă în principal este să asigurăm mijloacele tehnice. De 
aceea, folosesc acest prilej ca să rog pe dl Petrovici - am vorbit şi cu dl Petrescu, 
într-o zi, când dl ministru al Culturii Naţionale era într-un alt Consiliu - ca să 
stabilim această colaborare pentru învăţătorii agricoli şi organizarea ei. L-am rugat 
şi pe dl Petrescu şi vă rog şi pe dv., dle ministru Petrovici, să stabiliţi că învăţătorii 
şi preoţii sunt răspunzători, împreună cu organele locale, pentru colaborarea lor la 
executarea planului agricol. De aceea, vă rog să stabiliţi principiile acestei 
colaborări, iar Ministerul de Interne să repete, în perioada aceasta a muncilor 
agricole, instrucţiunile lui potrivit cărora sfaturile administrative din fiecare 
comună să funcţioneze săptămânal şi, tot săptămânal, să se comunice prefecturilor 
rezultatul constatărilor făcute. La aceste sfaturi administrative sunt obligaţi să 

participe - ei sunt deja în Consilii - şi preoţii şi învăţătorii, ca să se poată asigura o 
mai bună informare a prefecturilor asupra situaţiei producţiei agricole. 

Iată cum probleme care sunt atât de apăsătoare mă împiedică, din spirit 
realist, să mai pun problema unei adaptări a structurii noastre la politica pe care va 
trebui s-o ducem, pentru evitarea crizei, care va veni, cu siguranţă, în noiembrie. 

Până atunci însă sunt o serie de măsuri care trebuiesc luate imediat. Aceste 
măsuri sunt pentru asigurarea mijloacelor noastre de producţie şi pentru asigurarea 
unui minim de import din străinătate, în vederea producţiei din această iarnă şi a 
unui minim de transporturi, care trebuie făcut în vederea aprovizionărilor din 
toamnă. Toate experienţele pe care le-am făcut în acest an în ceea ce priveşte 
aprovizionarea, transporturile, circulaţia bunurilor sau a schimburilor, trebuie să le 
avem ca bază pentru mijloacele noi, pe care le vom întrebuinţa. 

Aşa, de pildă, dle g-ral Constantin, vă rog să pregătiţi de pe acum lucrările, 
pentru că atunci când domnii miniştri vor merge în inspecţie, să atragă atenţia 

autorităţilor în subordine asupra operei de colectare a cerealelor, ca să nu mai 
aşteptăm cu decretul respectiv până când cerealele vor fi fost trecute în hambare şi 
nu va mai fi posibil nici un control; să nu mai aşteptăm, ca anul trecut, să facem o 
lege formală, ale cărei rezultate le-am prevăzut- vă amintiţi, dle Marinescu - şi le-am 
spus dlui Negel, fiindcă trebuie aplicat un control efectiv. Acest control trebuie să-l 
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intensificăm de pe acum, pentru ca îndată ce recolta va fi fost obţinută, să putem şti 
care este situaţia ei. 

Este acest lucru necesar, dle Marinescu şi dle g-ral Constantin, fiindcă şi dl 
Mareşal şi eu - dar mai ales este vorba de dl Mareşal Antonescu - am fost puşi 
adesea în situaţii foarte grele: nu numai că în negocierile internaţionale nu ştim pe 
ce se poate conta şi riscăm să încheiem unele angajamente, pe care să nu le ţinem şi 
prin aceasta să riscăm ca şi alţii să nu şi le respecte, pe baz.a unei reciprocităţi 
justificate .... 

Mareşal I. Antonescu: Subliniez că anul trecut în august, dl g-ral Sichitiu, 
în calitate de ministru al Agriculturii, a declarat public, într-un interview pe care l-a 
dat, că recolta noastră de grâu va fi de 245 OOO vagoane. Această cifră, care emana 
de la un organ oficial de Stat, cu mare răspundere, a fost luată drept bună de aliaţii 
noştri şi pe baza ei au ridicat o serie de pretenţii, de pe urma cărora avem şi astăzi 
nemulţumiri, pentru că ei au credinţa că noi avem această cantitate de grâu, din 
moment ce un ministru a declarat-o, şi o ţinem, nu vrem s-o dăm. 

Prin unnare, măsuraţi-vă aceste declaraţii. În orişice caz, nu faceţi nici o 
declaraţie dacă nu se reazemă pe date certe. lată unde ne duce uşurinţa cu care 
procedăm aproape în toate domeniile; iată unde ajungem cu superficialitatea 
noastră. Cineva a venit cu o impresie şi a făcut o anumită declaraţie. Această 
declaraţie a servit drept bază pretenţiilor altora faţă de noi şi servesc şi astăzi ca 
temei de discuţii în încheierea acordurilor. 

În realitate, noi nu putem face faţă situaţiei sub raportul aprovizionărilor cu 
grâu şi mălai; stăm de la o zi la alta cu aceste aprovizionări. 

Iar dl g-ral Sichitiu a venit şi a aruncat această afirmaţie pe piaţă! 
M. Antonescu: Pe de altă parte, este nevoie ca, în legătură cu acest control 

al disponibilităţilor, să se cunoască exact situaţia de astăzi, ca să se poată remeodia 
această stare neregulată. Dacă nu stim situaţia exact, n-avem nici o informaţie 
asupra operaţiilor, regulate sau neregulate, care se efectuează în comerţul de 
cereale. 

În afară de aceasta, deşi dorinţa noastră este să sprijinim pe aliaţii noştri„ în 
actualele împrejurări economice. este potrivit ca. atunci când dăm un aport seria~ şi 
pe planul acesta agricol al exportului de cereale, să-l putem face să fie valorifiicat 
pe planul acţiunii diplomatice şi politice. 

Dacă aceste operaţii fac să iasă din ţară cantităţi despre care nici n-av•em 
cunoştinţă, eu nu pot decât aluzii să fac, pentru a cere în schimb recunoaşterea umor 
drepturi ale României, dacă n-am elemente de certitudine, pentru că la jertfe atât de 
mari corespunde un drept pe care ,,rem să-l vedem recunoscut. 

Prin urmare, şi pentru acţiunea noastră diplomatică şi politică este necesar ca 
şi această acţiune să fie cât mai serios organizată. 

În vederea planului general - pentru că va trebui să ne întâlnim la un alt 
Consiliu, după ce vom rezolva problemele de producţie industrială şi agricolăi -
pentru evitarea crizei care va începe în noiembrie, trebuie de pe acum să se 
stabilească bazele. 
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În vederea acestui lucru, cred că este potrivit ca dl guvernator al Băncii 
Naţionale, împreună cu dl decan Finţescu, împreună cu dl g-ral Dobre, care 
cunoaşte foarte bine situaţia aceasta a industriei, în special a industriei siderurgice 
şi împreună cu dl ministru Marinescu, care are toate problemele economiei 
naţionale, trebuie să se stabilească imediat un plan de finanţare şi de sprijinire a 
creditelor acordate ... 

Mareşal I. Antonescu: Pentru că sunt multe chestiuni care stau de 6 şi 8 luni 
de zile nerezolvate. 

M. Antonescu: Voi veni imediat la cauzele acestor întârzieri .... iar împreună 
cu dl Pană şi cu dl g-ral Constantin, ţinând seama de experienţa făcută, să se 
stabilească de pe acum o politică de credit pentru producători şi o politică de 
aprovizionare, ca să nu mai ajungem să întârziem din nou cu aprovizionarea din 
cauza lipsei de fonduri şi să aşteptăm să vină intennediarii, cari, cu capitaluri luate 
tot prin toleranţa Statului, să speculeze asupra nevoilor populaţiei, iar noi să avem 
pagube de pe urma acestei lipse d,;: activitate a noastră. 

Iată, dl Mareşal a primit o notă, în care se arată că o delegaţie de proprietari 
din judeţele Ilfov şi Dâmboviţa şi-au exprimat mulţumirea la vestea că se va pune 
la dispoziţia agricultorilor credite agricole plătibile la toamnă, după vânzarea 
recoltei. Aceasta este esenţial, atunci când noi unnărim absorbţia emisiunii actuale 
printr-un surplus de producţie. Deci trebuie să favorizăm acordarea de credite în cât 
mai largă măsură. 

Acelaşi lucru pentru viticultori. Chiar pentru anul acesta, dacă preţul 
sulfatului de cupru este aşa de urcat, încât va naşte nevoia ca Statul să dea prime, 
ca să ajute distribuirea acestui produs, va trebui să luăm şi această măsură, fiindcă 
altfel vom ajunge să creăm pentru producătorii de vinuri o cauză de sporuri foarte 
importantă la preţuri, încât va fi nedrept să interzicem în toamnă aceste sporuri, în 
raport cu greutăţile şi sarcinele producţiei viticole. 

Prin urmare, pentru agricultură şi pentru viticultură trebuie să facem toate 
sforţările în ce priveşte operaţii le de credit, chiar acum, din timpul verii, cu gajeri, 
cu orice sistem veţi crede dv., chiar cu o lege specială, fiindcă noi trebuie să 

stimulăm producţia agricolă cât mai intens şi să ajungem la investiţii cât mai mari 
în toamna anului viitor. 

Acestea sunt măsuri esenţiale, dacă vrem să organizăm de pe acum 
preîntâmpinarea crizei agricole viitoare. 

În legătură cu aceasta, vă semnalez, dle Pană, o notă din luna martie a 
Ministerului de Finanţe, care, în ceea ce priveşte investiţiile agricole şi programul 
stabilit de acest Minister pentru 1941/1942, spune că planul acesta de investiţii 
agricole nu s-a executat la timp, în forma propusă şi cu luarea măsurilor necesare, 
şi vă cere dv. să sancţionaţi pe cei vinovaţi. 

A. Pană: Ni s-au dat sumele prea târziu. 
M. Antonescu: Tocmai de aceea vă pun această problemă mai de vreme: 

pentru că acest plan de investiţii, atunci când Statul vine şi dă sprijin, să fie tradus 
în realitate, în mijloace de finanţare practice şi nu numai în bunăvoinţe. 
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De asemenea, pentru producţia forestieră, pentru că n-avem un credit 
forestier, rog pe dl Finţescu ca, împreună cu dl Guvernator al Băncii Naţionale 
- dacă mai are nevoie pentru aceasta şi de sprijinul Institutului nostru de Emisiu:ie, 
deşi Creditul Industrial are politica !.ui proprie şi acesta a fost scopul pentru care i 
s-a specializat activitatea în ultima lege - să sprijine activitatea forestieră de pe 
acum, ca să nu ajungem cu tăierile în întârziere şi să avem, din nou, în iama 
viitoare o criză a lemnului şi o nevoie de a substitui lemnul prin combustibil lichid, 
pentru că n-am fost prevăzători şi n-am sprijinit la vreme exploatările de lemne. 

În această privinţ.ă. ffiră să mă conduc de nici un criteriu subiectiv - dl prof Finţescu 
ştie că n-am vorbit niciodată în mod subiectiv - pot să spun că am făcut o 
experienţă cu Cloşanii unde, ocupându-mă personal, şi dl Mareşal şi eu, dând o 
serie întreagă de dispoziţii, făcând o serie întreagă de intervenţii, n-am ajuns nici 
până astăzi să am problema rezolvată. La fiecare trei săptămâni este o criză 
endemică a Cloşanilor, care face ca producţia să stea pe loc, într-o vreme când noi 
facem imputări dlui g-ral Bădescu că nu merge aprovizionarea cu lemne, şi când 
dnii Buşilă şi Orezeanu ne răspund că n-au lemne în gări. 

Trebuie să coordonăm toată această acţiune. Rog pe dl ministru Marinescu 
să aibă în vedere un minimum de măsuri care trebuiesc luate şi pentru acordurile 
internaţionale şi pentru măsurile financiare şi economice, în vederea activării 

producţiei. 

Pe dnii gral Stoenescu şi Yulcănescu îi rog să studieze revizuirea 
contribuţiilor actuale în vederea stimulării importurilor şi sprijinirii producţiei, 

printr-o politică de oarecare libe1tate, chiar dacă vom avea într-un an oarecare 
riscuri la încasări. Vom avea în schimb compensarea unei producţii, de pe urma 
căreia Statul va ajunge să aibe foloase mai mari. 

Iată problemele pe care m-am simţit dator să vi le expun. Repet: nici 
pesimism, nici critică. Cunosc toate sforţările pe care le-aţi făcut cu toţii. Ceea ce 
cred însă că a lipsit şi ceea ce nu vreau să mai lipsească de aci înainte este 
coordonarea sforţărilor dv., a mij Joacelor de soluţionare şi aplicarea practică şi 

imediată a soluţiilor, care trebuie să rezolve problemele nu numai teoretic ci şi 

practic prin măsuri de control imediat. 
fn ceea ce priveşte întâietatea acestor probleme, pe dl g-ral Dobre îl rog să 

facă propuneri concrete pentru industria metalurgică, arătând soluţiile care 
trebuiesc date imediat, iar în ceea ce priveşte problema agricolă, rog pe domnii 
miniştri ca, pe urmă, să se înscrie cu judeţele pe care vor să le cerceteze şi în 
săptămâna viitoare ne vom întruni, pentru a înfăţişa constatările noastre şi măsurile 
imediate care trebuiesc luate, pentru sprijinirea producţiei agricole. 

Mareşal I. Antonescu: Domnilor, în afară de expunerea d-lui Mihai 
Antonescu, avem un program foarte bogat pentru acest Consiliu Economic. 

Cred că multe din chestiuni au fost atinse, însă sunt şi unele din ele cari n-au 
intrat în cadrul expunerii d-sale. 

Dat fiindcă timpul este avansat, trebuie să rămânem în continuare, fie pentru 
după masă, fie pentru mâine, rămânând ca, până atunci, dvs. să reflectaţi asupra 
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celor spuse de dl. Mihai Antonesc:u, să veniţi cu ceea ce aveţi de spus, ca să trecem 
Ia concretizări, la lucruri concrete, cari să ne ducă la realizări. 

Am de subliniat unele din punctele ridicate de dl. Mihai Antonescu şi am să 
vă dau în această privinţă elementele necesare cari trebuiesc fixate definitiv. 

Greutăţile pe care le are Calea Ferată în ceea ce priveşte aprovizionările sunt, 
în primul rând, în legătură cu combustibilul. Chestia cărbunilor nu priveşte numai 
Calea Ferată, ci priveşte şi industria, şi economia naţională, şi viaţa Statului. Toate 
acestea sunt legate de producţia cărbunelui, şi această dificultate o avem datorită 
unei societăţi asupra căreia Statul nu poate avea influenţă. 

Am dat în studiu problema aceasta a naţionalizării acestei industrii. 
M. Antonescu: Vă informez că poate să mai fie încă o soluţie. Voi discuta şi 

cu dl. ll'linistru Marinescu această problemă. Petroşanii pot să intre în prima soluţie 
de nationalizare. Statul Ungar, continuând politica sa de violaţiune de drepturi, 
face, aproape în fiecare zi, noi acte de confiscare de drepturi, sau de naţionalizare 
de proprietăţi, sau bunuri industriale în Transilvania de Nord. 

Ceea ce pot să vă asigur este că la fiecare act al Guvernului Ungar, răspund 
imediat cu un act asemănător. A fost într-o zi arestat un funcţionar de la Consulatul 
de Cluj. În 8 ore şi 20 minute am arestat o funcţionară de la Legaţia Ungară din 
Bucureşti. 

Deci la fiecare act de violaţiune, răspund la fel şi imediat. Aceasta a făcut ca, 
în ultima vreme, să se facă o propunere şi o promisiune de renunţare Ia aceste 
sisteme. 

Între asemenea acte făcute de Guvernul Ungar a fost şi una de confiscare a 
acţiunilor unor societăţi. 

Îmi era foarte simplu ca, pe cale de represalii, să trec la naţionalizarea 
Petroşanilor, folosind această împrejurare internaţională. Chiar la începutul 
săptămânii viitoare intenţionez s.ă convoc pe domnii conducători ai diferitelor 
departamente interesate, ca să studiem problema şi să ajungem la o soluţionare a ci. 

Mareşal I. Antonescu: Indiferent de acţiunea ungurilor, România trebuia să 
ajungă Ia această naţionalizare a minelor. Nu mai este nici un moment de pierdut. 
Neamul Românesc nu mai poate să fie speculat şi lăsat la discreţia capitalului 
evreiesc de la Budapesta. Trebuie să tenninăm cu această ruşine internaţională. Am 
făcut o crimă faţă de interesele nationale şi eu nu mai pot tolera. 

Dvs., Externele, Economia Naţională şi Lucrările Publice, trebuie să 

rezolvaţi această problemă şi să nu mai treacă luni şi ani până la rezolvarea ei. Am 
făcut tot ceea ce se poate face cu Societatea Lonea şi aş fi un criminal dacă aş mai 
tolera ca Societatea Petroşani să dicteze singură pe piaţa românească. 

Prin unnare, trebuie să ieşim din această chestiune trecând peste toţi Bujoii 
din Neamul Românesc. 

Titus Dragoş: Noi avem posibilitatea să le numim administratori până la 
soluţionarea definitivă a situaţiei. 

Mareşal I. Antonescu: Există o criză în ceea ce priveşte trimiterea de 
cărbuni. Calea Ferată, din cauza războiului şi a transporturilor masive cu caracter 
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militar, nu poate să-şi mai facă depozite de cărbuni. Îşi consumă depozitele pe ca-e 
le are şi atunci Petroşanii vin cu presiuni. 

Statul a trebuit să cedeze. Acesta este un joc care se aplică de douăzeci te 
ani în ţară. 

Când eram şef de Stat Major al Armatei, am constatat că Petroşanii făcea1.1 o 
politică de comprimare a extracţiei de cărbuni, şi pe baza acestei imposibili~. 
obliga Calea Ferată să-şi facă depozite şi îi impunea o anumită politică. 

Această politică a fost înfierată de mine şi eu nu o pot tolera. 
Vă dau tennen până la I iunie ca să rezolvaţi această problemă, i11difl:rmt 

care va fi atitudinea ungurilor faţă de proprietatea românească. Este o che~1.111e je 
interes românesc, care trebuie rezolvată imediat, căci chestiunea cu comisarii nu jă 
rezultate bune. 

În cadrul industrial pe care 1-a expus, atât de larg, dl. Mihai Antonescu. a 
venit şi chestiunea fierului vechi. Fierul vechi ain Basarabia, după cât s-a văzut, ,u 
prezintă sursa care ne dădea atâtea iluzii, la ocuparea Basarabiei. Deci nu trebuie să 
contăm pe prea mult fier din Basarabia. Fier mult nu se găseşte decât la Chişinlu, 
Bălţi şi Tighina. Întreaga această cantitate nu reprezintă decât câteva mii de 
vagoane. Pe cel din Bucovina nu se poate conta. Singura sursă rămâne Transnistria. 
Acolo trebuie exploatată sursa la maximum, în special la Odessa. Deci Odessa 
trebuie exploatată din acest punct de vedere şi fierul acesta va trebui să fie încărcat 
în vagoanele care se întorc goale de la Odessa. 

În acest mod va spori capacitatea de lucru a fabricelor. 
G-ral T. Orezeanu: Sunt 24 de trenuri pe zi. 
Mareşal I. Antonescu: Acestea corespund cu cele 25 trenuri din Basarabia. 

Vasăzică, ai toate posibilităţile de transport. Este numai o chestiune de organizare 
la Odessa. Era un defect de organizare, căci dl. Vasiliu întârzia aceste transporturi 
făcând trierea materialului pe loc, când putea să-l încarce în vagoane, să-l 

expedieze aci şi operaţiunea trierii şi a repartizării să o lase în sarcina Ministerului 
Economiei Naţionale. 

Aţi văzut ce am constat şi cu ocazia controlului de la Banloc, cu cauciucul de 
la Oi:k::.s11. Am gasit acolo o foarte man, neregulă. Acesta este un control fiicut de 
mine personal. 

Deci, şi în privinţa fierului vechi din regiunile ocupate chestiunea stă astfel: 
fierul vechi de la Odessa este strâns în port, unde se află o enormă cantitate, şi în 
curţile fabricelor. Cu alte cuvinte, nu este o criză, ci un defect de organizare, care 
este în curs de nonnalizare. Deci se pot începe transporturi masive. În ceea ce 
priveşte colectarea în ţară, aceasta este o chestiune care trebuie, de asemenea, să o 
organizăm. Dacă reuşim să adunăm tot fierul de la Odessa, ceea ce reprezintă 
aproximativ 12 OOO vagoane - să zicem că sunt 8000 - cum ne trebuiesc 12 OOO 
vagoane anual, am rezolvat problema fierului. 

Chestiunea cărbunilor a fost rezolvată şi trebuie să faci toate eforturile, dle 
Marinescu, să înnobilezi celălalt cărbune, lignitul, ca să putem trece în economia 
naţională cu acest combustibil. Altfel suntem nevoiţi să facem importuri masive, 
sau să ne asigurăm o altă sursă de energie, pe care o avem, dar nu am organizat-o 
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din cauza Petroşanilor, care nu a lăsat să dezvoltăm industria extracţiei cărbunelui 
pe toată banda aceasta carboniferii care se găseşte la sud de Carpaţi. Dacă se făcea 
o politică sănătoasă în această privinţă, noi nu aveam astăzi o criză în ţară. Trebuie 
să facem orice sacrificiu, ca să asigurăm înnobilarea lignitului, să-l trecem în 
economia naţională, şi la uzine, şi la încălzit. Nu mai putem merge înainte cu 
politica aceasta, ca să folosim petrolul, şi pentru încălzit, şi pentru preparatul 
bucatelor. Trebuie să oprim aceasta, dar înainte de a o face, trebuie să asigurăm 
omului combustibilul necesar. 

Nu pot să-i spun omului: nu-ţi dau gaz, decât în momentul în care sunt în 
măsură să-i pun la dispoziţie lemne sau cărbuni. Avem cărbuni în Muscel, la 
Moineşti în jud. Bacău, avem în toate părţile. Este o chestiune care trebuie numai 
organizată. 

M. Antonescu: Nu aşi vrea ca d-nii ·colegi să considere drept o critică pe 
care am adus-o dlui g-ral Dobre. D-sa a făcut tot ce i-a stat în putinţă ... 

Mareşal I. Antonescu: Nu stăm toată ziua cu chestiuni de scuze. 
În chestiunea acordului H.G.W., eu v-am spus punctul meu de vedere. Am 

trecut peste unele circumstanţe internaţionale, care erau cu totul altele decât cele de 
astăzi. Astăzi stăm pe puterea soldatului român şi pe obligaţiunile luate. Dacă nu se 
ţin de aceste obligaţiuni, eu rup acordul. 

Făcând acest acord, nimeni nu poate spune că am înstrăinat ceva din 
drepturile Neamului Românesc. Am făcut-o pentru consideraţiuni de ordin superior 
politic şi economic. Ei ne-au dat numai speranţe din punct de vedere economic, iar 
din punct de vedere politic, am pus sânge, şi am pus destul sânge; deci astăzi stăm 
pe alte baze mai sănătoase şi mai creatoare de istorie, decât cărbunii şi fierul 
d-lui Goring. 

Se continuă şi astăzi cu acapararea de bunuri în ţară. Este chestiunea 
Zarojenilor, unde am fost şi eu şi unde se află un evreu botezat, Esmansky, care a 
trecut acţiunile în mâinile altor persoane. Dacă nu revin la situaţia dinainte, adică 
dacă d-nii care au pus mâna pe acţiuni nu le restituie, atunci trec cu toţii în lagăr. 

Aceasta este o fabrică, care a rămas intactă. Grajdurile acesteia stau goale. 
D-nii g-rali Pantazi şi Constantin le-au văzut. Fabrica stA, personalul, de asemenea, 
stă pe plată, şi, ceea ce este mai grav, este că majoritatea personalului e formată din 
străini. Acţiunile acestei fabrici au trecut în mâna dlui Crisoveloni şi a altei 
persoane, pe care o ştiu, dar nu o numesc. 

I.N. Finţescu: Mai este unul la parte. 
Mareşal I. Antonescu: Este o fabrică perfectă şi, în plus de aceasta, face şi 

acte de natură să provoace o criză socială în această regiune, pentru că 

administraţia acestei fabrici a luat sfecla de la ţărani, socotind-o ţăranilor la 40 lei 
rubla, când noi am schimbat rublele la un leu. 

Chestiunea aceasta trebuie lichidată. Nu ştiu de care parte este dreptatea, 
pentru că se poate întâmpla ca µtranii să fi luat, în 1939, aconturi de la fabrica 
Zarojeni, ca să cultive sfecla. 

Această fabrică, nu numai că este străină, evreiască, dar mai are îndrăzneala 
să vină astăzi să-mi creeze şi probleme sociale. 
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Titus Dragoş: Fabrica este luată de Guvernământul Bucovinei. Acest 
Guvernământ o conduce. 

Mareşal I. Antonescu: Chestiunea proprietăţii acestei fabrici nu este încă 
lichidată, pentru că Esmansky vine şi spune că el nu este jidan. 

Eu am dat ordin ca, în Bucovina, să nu existe nici un jidan. Acum vine şi 
spune că el nu este jidan. 

I.N. Finţescu: Esmansky s-a judecat cu Statul Român la Cernăuti şi, 
contradictor cu Statul, i s-a recunoscut proprietatea. 

Mareşal I. Antonescu: Acum? 
I.N. Finţescu: Nu acum, ci înainte. Pe baza acestei hotărâri, el a vândut 

acţiunile. 
Mareşal I. Antonescu: Eu am făcut o lege şi pot, în baza ei, să fac presiuni 

asupra acestui domn Esmansky, să-l iau de ceafă şi să-l trimit în Transnistria, unde 
ştie el cum trăiesc ceilalti evrei. 

I.N. Finţescu: El a venit în anul 1925 la Creditul Naţional Industrial, cerând 
credit. Atunci am văzut că nu are acte. 

Mareşal I. Antonescu: În tot cazul, această chestiune a dlui Esmansky să o 
lichidati cu dnii Marinescu şi Dragoş. Eu n-am obiceiul să las chestiunile 
nerezolvate, dar sunt unele chestiuni în Statul acesta, care mă împiedecă şi nu pot 
să le rezolv, deşi dau ordine ca să fie soluţionate cât mai repede. Am datoria să 
soluţionez problema în mod definitiv, pentru ca să nu-mi mai revie altă dată. 

Ole Marinescu, am văzut preturile; le ştiam de mult şi cunoşteam aceste 
preţuri în legătură cu schimbul nostru. Trebuie să ajustăm preturile. I-am vorbit 
chiar dlui Clodius că, dacă se angajează în această cursă a preţurilor, atunci ne 
ducem de râpă. Noi în această cursă am avut dezavantagii. Aci încep să-i dau 
dreptate dlui Pană, dar nu înseamnă că trebuie să scumpim viata în Ţara 

Românească pentm că germanii îmi ridică preturile. Problema trebuie bine studiată, 
şi nu numai atât, dar, dle Marinescu, te rog să-mi stabileşti toate pagubele pe care 
le-a suferit Statul Român cu germanii. Eu mă duc la Filhrer şi-i spun: te rog să vezi 
dacă în raporturile dintre oameni se poate permite aceasta, şi cu atât mai mult cu 
cât este vorba de douli state care fac •,acrificii comune. După cum suntem corecti pe 
câmpul de luptă, tot astfel trebuie să fim corecţi şi în lupta din spatele frontului, 
adică în relaţiunile noastre economice. 

Această chestiune trebuie tratată deschis. Eu toată viaţa mea am lucrat şi am 
vorbit deschis, cu cărţile pe faţă. 

Voi cere FUhrer-ului să lichideze chestiunea şi, în ceea ce priveşte aceste 
raporturi cu Germania, ele vor trebui să fie lichidate, şi pentru trecut, şi pentru 
prezent, şi pentru viitor. 

I-am vorbit şi dlui Clodius în această privinţă. Când s-a încheiat 
Convenţiunea Economică, şi chiar mai înainte, v-am spus să puneţi o clauză în care 
să se precizeze că executarea obligai:iunilor se face paralel, ,,donnant-donnant", iar 
socotelile să se facă la fiecare trimestru. 

Dacă nu se poate păstra acest echilibru, atunci sunt nevoit să reduc şi eu 
exportul, căci nu este posibil ca eu s,i dau mereu şi să nu primesc nimic în schimb, 
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după cum nu pot să dau la infinit aurul meu, care este grâul şi petrolul, şi să iau 
numai annament, fiindcă eu nu pot să dau ţăranului tunuri şi materiale de război 
pentru ca să acopăr necesităţile lui. 

În ceea ce priveşte criza, despre care v-a vorbit dl. Mihai Antonescu, şi care 
mă preocupă de multă vreme, trebuie să vă gândiţi la ea din timp. 

Domnule dr. Dănulescu, este aci şi o chestiune socială, căci trebuie să ne 
punem întrebarea, ce vom face cu personalul de conducere, personalul tehnic şi cu 
muncitorii din aceste industrii, pe care vom fi obligaţi, la un moment dat, să le 
închidem, parţial sau total. Trebuie să vedeţi că, pe măsură ce se închide o 
industrie, trebuie să plasăm pe toţi aceşti muncitori. Dacă, de exemplu, am lipsă 
într-un loc de ingineri, îi iau de acolo unde stau fără să lucreze şi unde primesc un 
salariu, şi le dau alte însărcinări. Ei vor continua să fie plătiţi, sau de industria unde 
au figurat, sau de instituţiunea la care au trecut ulterior. Aceştia nu trebuie să stea 
degeaba şi să primească salariu. ' 

Deci problema aceasta să o rezolvaţi în comun şi în mod automat, 
ministerele Economiei Naţionale, Lucrări Publice şi Muncă. Imediat ce se închide 
o fabrică, personalul să treacă în mod automat la alte industrii, pentru ca acest 
personal să nu constituie, la un moment dat, focare de turburări sociale. 

Iată ceea ce trebuie să organizaţi într-un timp scurt, cu toţii la un loc. 
Eu nu mai am nevoie să intervin, să nu mi se mai spună că avem şomeri. 

Avem atâtea nevoi de împlinit. Ne văităm că nu avem braţe de muncă şi, pe de altă 
parte, avem locuri unde aceste braţe stau neutilizate şi plătite. 

Cred că am fost destul de clar şi că veţi lua măsurile necesare. 
Ce rezultate a dat Legea pentru descoperirea bunurilor evreieşti camuflate? 
Titus Dragoş: Am mai dat un termen pentru depunerea declaraţiilor. 
Mareşal I. Antonescu: De când sunt la cârma Statului nu fac decât să 

prelungesc asemenea termene. Trebuie să învăţăm o dată această naţiune, ca să 
execute dispoziţiile legale in timpul hotărât, însă acest timp să fie just calculat 
dinainte. Să se dea posibilitatea cetăţeanului şi să i se dea timpul necesar ca să-şi 
adune toate elementele pentru executarea obligaţiunii în termenul prescris de lege. 

Dacă problema a fost bine studiată pe toate feţele şi termenul a fost bine 
calculat, nu mai este nevoie de prelungire. 

Dacă sunt oameni cari nu şi-au executat obligaţia la timp, îi priveşte. Eu nu 
mai iscălesc amânări de tem1enc, pentru că ne facem caraghioşi. 

M. Antonescu: Tot în legătură cu camuflările de bunuri evreieşti, am cerut 
să mi se dea date privitoare la capitalurile întrebuinţate în industrie şi comerţ, 

pentru că acesta este un alt aspect al problemei, dacă nu luăm măsuri pentru a 
obţine situaţia capitalurilor. 

Mircea Vulcănescu: Termenele ar trebui să fie mai lungi, căci românul 
totdeauna execută obligaţiunea în ultima zi. 

Mareşal I. Antonescu: În loc să veniţi să întrerupeţi activitatea conducerii 
Statului, cerând la fiecare Decret-lege noi prelungiri de termene, cred că este mai 
bine să rezolvaţi problema chiar prin lege, adăugând că prelungirea se va putea 
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acorda pe baza unei deciziuni ministeriale. Când este o chestiune ca aceasta atât de 
simplă, trebuie să vin eu, să vă dau soluţiuni în această privinţă. 

Ole Dragoş, când scoţi în vânzare aceste bunuri? 
Titus Dragoş: Cum apare legea, încep să Ie scot în vânzare. 
Mareşal I. Antonescu: În chestiunea lemnelor, de care ne ocupăm acum, ca 

să nu se mai întâmple ceea ce s-a întâmplat anul trecut, trebuie să dăm din mâini de 
pe acum, nu să strigăm după ajutor, după ce vom cădea în baltă. D-ta, dle g-ral 
Bădescu, să lucrezi şi cu Căile Ferate, însă să utilizezi la maximum transporturile 
pe apă, întrebuinţând pe plutaşii de pe Bistriţa, cari acum nu sunt ocupaţi. Aceştia 
pot fi duşi pe Nistru, pe Prut, pe Siret şi pe Olt şi folosiţi acolo la transporturile de 
lemne. Tot astfel vor fi întrebuinţate şi şlepurile pe Dunăre, ca sll nu mai aşteptam 
tutui numai de la Căile Ferate. 

Deci toate oraşele care sunt în lungul acestor ape să fie aprovizionate, pe cât 
se poate, numai în felul acesta. 

Avem lemne în Transnistria de Nord şi nu putem să le transportăm. Acum se 
construieşte calea ferată de la Moghilev la Smerinka, care străbate o regiune 
păduroasă. După ce se vor termina lucrările, vom putea să dirijăm aceste lemne la 
Moghilev şi de acolo, pe plute, putem să le aducem până la Tighina în jos, de unde 
pot fi duse pentru aprovizionarea regiunilor învecinate. Deci, în loc să aducem 
lemne din Moldova pentru Basarabia, aducem, cu sistemul acesta lemne din 
Transnistria. 

Mai toate oraşele de pe Nistru pot fi aprovizionate în felul acesta, ca şi 

oraşele de pe Prut şi cele de pe Siret. Aşa pot fi aprovizionate şi laşul, Dorohoiul şi 
Vasluiul, cu ajutorul transporturilor de lemne pe plute, rămânând ca drumul de fier 
să fie utili7at numai pentru localităţile din interior. 

Deci, pentru aprovizionarea cu lemne a localităţilor de pe marginile râurilor 
mai importante să fie folosiţi plutaşii de pe Bistriţa cari acum sunt şomeri. 

Va trebui, întâi, organizată adJcerea lemnelor, adică exploatarea pădurilor şi 
punerea lor în economia românească. 

În ceea ce priveşte Legea Minelor, v-am mai vorbit. Nu admit presiuni 
asupra mea. Sa se execute ceea cc s-a trecut în connmţic, undo nu este proviizula 

eventualitatea aducerii acestei legi. Deci nu admit nici presiunea aceasta, nici pe 
acelea pe care le face Mannesmann, ca să distrngă fabrica de ţevi a lui Malaxa -
fiindcă toată chestiunea este aici. Eu nu-l omor pe Malaxa, dar atunci când găsesc o 
întreprindere bună de a lui, trebuie s-o laud şi, din toate punctele de vedere, să-i 

asigur existenţa şi continuitatea funqionării. 
În ceea ce priveşte chestiunea pielăriei, pe care a ridicat-o dl Mihai 

Antonescu, situaţia se va uşura, pentru că la 15 mai vom începe să distribuim cele 
I 00 OOO perechi opinci de cauciuc, regenerat, vechi. 

Se face foarte multă contrabandă de cauciuc în Bucur~şti. Mai există şi alt 
cauciuc, în afară de cel adus de la Odessa. Neregulele descoperite la Banloc n-au 
avut alt scop decât să încurce iţele şi să favorizeze contrabanda. 

Mi s-a prezentat încălţăminte cu talpă de cauciuc. Vom trece la studii şi vom 
încerca să facem opinci din piele de câine. Vom confecţiona opinci de diferite 
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dimensiuni pentru copiii de şcoală, şi chiar pentru doamnele de la oraşe. Unele din 
ele pot să umble foarte bine cu opinci vara, aşa cum umblă cu picioarele goale. 
Vom face opinci pentru copii, ca să nu se mai spună că ei nu vin la şcoală din 
cauza lipsei de încălţăminte. Am să vin cu pedepse foarte drastice pentru cei cari 
nu-şi trimet copiii la şcoală. 

Trebuie să vă spun, domnilor, că ruşii reuşiseră să impună tuturor 
învăţământul; toţi prizonierii ruşi ştiu să scrie, pe când invalizii noştri nu ştiu să-şi 
iscălească actele. Invalizii români sunt analfabeţi, pe când toţi prizonierii ruşi sunt 
ştiutori de carte. Trebuie să ieşim din această situaţie, care ne clasează în Europa 
aşa cum ştiţi şi dv. 

Ce s-a făcut cu producţia cauciucului, cu domnii Stoicescu şi Dobrescu? 
I. Marinescu: L-am chemat pe dl Dobrescu ca să hotărască dacă merge la 

producţia de opt tone pe zi. 
Mareşal I. Antonescu: Au trecut trei Mptămâni de când mi-ai spus aceasta. 
I. Marinescu: Trei zile, dle Mareşal, nu trei săptămâni. 
M. Antonescu: Sunt dificultăţi la finanţare. 
I. Marinescu: Mi s-a dat raportul, l-am studiat şi am chemat pe dl Dobrescu, 

ca să înlăturăm o parte din obiecţiunile raportului. Aş vrea însă să găsesc o 
formulă, pentru ca investiţiile la Creditul Minier să nu se facă fără controlul nostru. 

G-ral Gh. Dobre: Se fac investiţii pentru materia primă. 
I. Marinescu: Dar nu se fac la societate. 
Mareşal I. Antonescu: Ce ţine chestiunea în loc? 
G-ral Gh. Dobre: Problema finanţării. 
I. Marinescu: O rezolv eu până luni, în două zile. 
Mareşal I. Antonescu: Dacă nu se rezolvă această problemă, atunci eu 

renunţ la cauciucul sintetic şi rămân la celălalt. 
I.N. Finţescu: Societatea Creditul Minier vrea să ia toţi banii şi nu 

garantează cu nimic. 
Mareşal I. Antonescu: De la mine a pornit această idee; eu am dat ordin. 

Chestiunea a trecut la Creditul Minier, care nu trebuie să încerce să profite de 
această situaţie. Dacă societatea n-are înţelegere, interzil.: f11bric11re11 cauciucului 
sintetic. Dacă dnii Stoicescu şi Dobrescu vor să facă afaceri mari şi să câştige mai 
mult decât este nonnal, atunci eu am să-l iau pe acel Călinescu şi să-l duc în altă 
parte. 

Domnilor, dl Mihai Antonescu v-a vorbit de inspecţiile pc care trebuie să le 
faceii. Eu insist asupra lor, pentru că trebuie să cunoaştem realităţile la faţa locului. 
Tot ce mi se prezintă prin referate şi rapoarte sunt sau lucruri care nu corespund 
realităţii vieţii Statului, sau chestiuni prezentate în mod interesat. Mă iertaţi că vă 
spun aceste lucruri, dar în fiecare minister sunt anumiţi domni cari caută să vă 
inducă în eroare şi să obiină aprobări, cari nu corespund intereselor şi necesităţilor 
locale. 

De ceea, vă rog să căutaţi să vedeţi realităţile la faţa locului. Nu trebuie însă 
să vă duceţi şi să faceţi numai inspecţii agricole, ci trebuie să cercetaţi situaţia 
generală dintr-un judeţ. Pentru aceasta, vom face aici la Preşedinţie o broşură, la 
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care fiecare trebuie să contribuiţi cu specialitatea dv., pentru ca odată un ministn 
plecat în inspecţie, să ştie ce să cearli şi să controleze la orişice autoritate. 

Fiecare dintre dv., miniştri şi subsecretari de Stat, intraţi în această acţiure 
de cercetare pe teren. Să profitaţi de prezenţa dv. acolo şi să cercetaţi toat! 
problemele agricole, industriale, comerciale, şcolare, sanitare, sociale şi re 
aprovizionare. Odată ajuns într-o localitate, un ministru nu trebuie să creadă orice i 
se prezintă, ci trebuie - cu broşura aceasta în buzunar - să ştie ce să ceară, chia
într-o problemă care nu este de specialitatea lui. 

Bineînţeles că acest lucru nu se poată face la maximum. Trebuie însă să dăn 
un fel de îndreptar, pentru ca un membru al Guvernului să ştie ce trebuie să 
constate, de exemplu, în materia agricolă, industrială sau şcolară, iar în cazul cânj 
întâmpină dificultăţi, ce anume măsuri trebuie să ia. Şi dacă facem aceste Consili 
de Miniştri, la care luaţi parte cu toţii, este tocmai pentru ca să ştiţi cum să 
soluţionaţi greutăţile atunci când le întâmpinaţi. Aceasta aveam să vă spun în ceea 
ce priveşte inspecţiile ministeriale. 

Domnilor, a venit dl g-ral Constantin la mine şi mi-a prezentat situaţia 
depozitelor pentru Armată şi pentru aprovizionarea populaţiei civile. Situaţia este, 
şi din acest punct de vedere, destul de îngrijorătoare. Este adevărat că e mai puţin 
grea decât anul trecut, când am avut zile foarte grele. N-am să mă plâng, ci, 
dimpotrivă, am să mulţumesc pentru liniştea pe care am putut-o asigura, cu 
concursul dv., în cursul acestui an şi pe care n-am avut-o anul trecut, din cauza 
rebeliunii, provocate din cauzele pe care le ştiţi, şi din pricina haosului rezultat 
după rebeliune, pe care nu l-am putut domina decât atunci când ne-am putut 
organiza ca să folosim noua recoltă. Deci, şi din acest punct de vedere stăm cu mult 
mai bine decât anul trecut. 

S-a pus şi mai multă ordine decât acum un an, s-a muncit şi mai metodic şi a 
fost şi o situaţie mai bună din punct de vedere social şi politic. Acum trebuie să 
perfecţionăm sistemele noastre de muncă, pentru ca la anul să nu mai avem deloc 
îngrijorări. 

Totuşi, din situaţia pe care am văzut-o la domnul general Constantin şi la 
care am refleclal asta 11oapte, 1t111 i.:u11sUtu1t \;a în a11u111ite regiuni 11pl'uviLiu1111rc:11 cu 
carne şi porumb trăieşte de pe o zi pe alta. Din această cauză avem o continuă 
nelinişte şi se poate întâmpla ca, la primul şurup care ar sări, să se producă 
catastrofa. Orice om cu minte are un depozit pentru zile grele, de unde scoate la 
nevoie. Deci, şi d-ta, dle g-ral Constantin, trebuie să-ţi faci depozite de 
aprovizionare. 

G-ral C. Constantin: Am 1n Bucureşti un depozit de 50 vagoane de 
porumb, care nu este trecut pe tablou. 

Mareşal I. Antonescu: Mie mi-a spus nevasta ministrului Italiei că vrea să 
mănânce mămăligă şi nu găseşte m,ilai. Ori eu i-am răspuns că mălai se găseşte, 
pentru că ştiam ce constatări fac controlorii cari merg zilnic în piaţă. Eu i-am spus 
doamnei Bova Scoppa ce ştiu de la ei, cari nu fac controlul din birouri, ci la piaţă. 
Să-i trimeţi doamnei Bova Scoppa un sac de mălai. 
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I. Marinescu: Lumea se duce să ceară mălai la magazinele de lux. Ori, 
mălaiul nu se vinde acolo, ci la magazinele mai mici. 

Mareşal I. Antonescu: Dl g-ral Constantin a început să facă acum aşa cum 
făcea acum un an col. Dragomir: vrea să treacă acum la o nouă raţionalizare a 
consumului de pâine şi de mălai. Col. Dragomir spunea, în toamna anului 1940, că 
poate să dea de fiecare persoană câte 1 OOO grame de pâine până la recolta 
următoare, deşi Mareş îi atrăgea atenţia că n-are grâu suficient. Pe urmă, col. 
Dragomir a început să fie mai puţin optimist. Acum, şi d-ta, dle g-ral Constatin, 
treci prin fazele prin care a trecut col. Dragomir acum un an. 

G-ral C. Constantin: Este chestiune de impresie, dle Mareşal. Eu cred că 
n-avem destul grâu, ca să putem menţine actualele raţii. O reducere de 50 grame de 
persoană pe zi nu este mare lucru. 

Mareşal I. Antonescu: Din inspecţiile pe care le-am făcut la Batalionul de 
Gardă, am constatat că recruţii sunt slabi, deşi mâncarea este excelentă acolo. 
Totuşi, fiindcă soldaţii depun o muncă intensă, au nevoie să fie cât mai bine hrăniţi. 
Ar trebui ca cel puţin raţia de mămăligă să o sporim. 

G-ral C. Constantin: Am luat chestiunea în studiu. 
Mareşal I. Antonescu: Problema nu se pune numai pentru soldaţi, ci şi 

pentru muncitori, şi pentru elevii de şcoală. 
G-ral C. Constantin: Muncitorul are 1100 grame pe zi, dacă vrea să 

mănânce pâine cu mălai, care este excelentă. 
Mareşal I. Antonescu: Atunci să-i sporeşti şi soldatului cantitatea de mălai. 

Să scazi la ovrei din cantitatea de pâine, afară de ovreiul pe care îl avem 
concentrat, sau care este la muncă. Acolo trebuie să fie tratat ca orice muncitor. 
Dacă crezi că trebuie să reduci cantitatea de pâine zilnică la 250 grame, reduce-o. 
Dar nu pentru muncitor, soldat, sau şcolarul din internat. 

Nu trebuie să ne îngrijim ele cei de la oraşe, cari beau şpriţuri şi mănâncă 

trufandale. Pentru aceştia, 6 chifle pe zi sunt prea multe. Poţi să le reduci raţia, dar 
cel care nu mănâncă decât un fel de mâncare, aceluia trebuie să-i dai pâine 
suficientă. 

Prin urmare, în această privinţă, să studiezi problema din vreme, dle g-ral 
Constantin. 

Rămâne Consiliul, în continuare, pentru mâine dimineaţă la ora 11, însă să se 
suprime din ordinea de zi tot ceea ce s-a discutat şi rezolvat astăzi sau se poate 
soluţiona de fiecare Departament în parte. 

M. Antonescu: Eu aş vrea, ca în afară de chestiunile care vor fi discutate 
mâine, mai ales dnii miniştri ai Economiei Naţionale, Lucrări Publice, Agricultură, 
Guvernatorul Băncii Naţionale şi Preşedintele Consiliului Creditului Industrial 
- fiindcă dl. g-ral Dobre are pregătite lucrările pentru concentrarea industrială - să 

ne spună termenul în care ne vor putea prezenta propunerile concret în legătură cu 
planul de finanţare şi cu planul general de coordonare a schimburilor. Aceasta. ca 
să mergem la lucruri precise şi să ştim care sunt persoanele care se ocupă. 

Mareşal I. Antonescu: Mâine nu vor veni la Consiliu decât numai 
persoanele care sunt interesate în economia naţională. 
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Şedinţa se ridică la ora 13, 35. 

Stenografi: D. Fierăscu şi S. Mihail 

.. 
D.A.N.1.C..fond P.C.M., Cabinetul Jon Antonescu, ds. 497 (fost 472 111/942.f 585-651. 

17. 1942 aprilie 25. După ce se prezintă o notă privind controlul 
aprovizionării Capitalei cu alimente, g-ralul N Stoenescu, ministrul 
Finanţelor, relatează despre constatările ce le-a făcut cu ocazia vizitei la 
expoziţiile internaţionale de la Milano (unde România a avut un pavilion) şi 
de la Bâle, în Elveţia; apoi se discută despre: lipsa alimentelor (grâul, în 
special) în Italia; obţinerea „ energiei hidraulice" (Centrala Hidraulică de 
la Dunăre) etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 

de sâmbătă, 25 aprilie 1942, ora 11, 45 

Şedinţa se deschide la ora 11,45, sub preşedinţia dlui Mareşal Ion 
Antonescu, Conducătorul Statului. 

Participă domnii: prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului; 
g-ral N. Stoenescu, ministrul Finanţelor; I. Marinescu, ministrul Economiei 
Naţionale; ing. C. Buşilă, ministrul Lucrărilor Publice şi Comunicaţiilor; 
,-ral Gh. Dobre, subsecretar de Stat la Ministerul Apărării Naţionale, pentru 
Inzestrarea şi Administrarea Armatei; Aurelian Pană, subsecretar de Stat la 
Ministerul Agriculturii şi Domeniilor; Mircea Vulcănescu, subsecretar de Stat la 
Ministerul Finanţelor; dr. C. Dănulescu, subsecretar de Stat la Ministerul Muncii, 
Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale, pentru Muncă; g-ral C. Constantin, subsecretar de 
Stat pentru Aprovizionarea Armatei şi a Populaţiei Civile; Titus Dragoş, 

subsecretar de Stat al Românizării, Colonizării şi Inventarului; Al. Ottulescu, 
guvernatorul Băncii Naţionale: g-ral N. Bădescu, comisarul general pentru 
Aprovizionarea cu Lemne; I.N. Finţescu, preşedintele Consiliului Creditului 
Naţional Industrial; Gh. Minescu, directorul g-ral al I.N.C.0.0.P.-ului. 

Dl col. Radu Davidescu, şeful Cabinetului Militar, prezintă dlui Mareşal 
Antonescu o notă asupra controlului făcut în pieţe. 

Mareşal I. Antonescu: Din această notă rezultă că, după controlul făcut, s-a 
constatat că pieţele Obor şi Ghica sunt foarte bine aprovizionate, pe când restul 
pieţelor sunt slab aprovizionate. 
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Dar trebuie să fie toate aprovizionate, pentru că nu poate toată lumea să 
meargă în piaţa din Obor ca să se aprovizioneze numai de acolo. 

Mai departe: anumite alimente lipsesc; cartoful lipseşte aproape total, cu 
excepţia a două, trei pieţe, unde se găseşte în cantităţi mici. Alimentele, în unele 
pieţe, sunt în cantităţi insuficiente. 

Am dat dispoziţie, în ceea ce priveşte cartofii, ca să se economisească, 
fiindcă ne trebuie pentru sămânţă. 

De asemenea, văd că lipseşte ceapa, brânza, untul, păsările. Mai văd în 
această notă că, în unele părţi, pn!ţurile sunt afişate şi corespund tarifelor oficiale. 
În genere, se spune, preţurile oficiale la majoritatea acestor articole, a unora din 
ele, sunt prea ridicate faţă de posibilităţile materiale ale consumatorului. Astfel: 
kilogramul de unt se vinde cu 450 lei - la aceasta răspund: dar nu oricine mănâncă 
unt-; brânza de oi, 320 lei kg; briinza de vacă, 150 lei kg; carnea de miel, 180-260 
lei kg - dar nici miel nu mănâncă orişicine -; 60 lei kg de spanac - este trufanda. 
Pe mine mă interesează să se găsească esenţialul: fasole, ulei, arpacaş, mălai, pâine, 
paste făinoase. De acestea trebuie să ne îngrijim să le avem. Dacă îi dai omului 
mălai, ulei, fasole, omul poate trăi. Când eram copil, am mâncat şi eu destulă 
fasole. 

Gh. Mioescu: Avem multă. 
Mareşal I. Antonescu: Nu trebuie s-o consumăm toată. Foarte domol 

trebuie să mergem în toate. 
Economie! Economie! Economie! 
Faceţi economie peste tot. Faceţi să apară prin jurnale un apel necontenit: 

munciţi, faceţi economie! Aceasta este lozinca timpului şi a regimului nostru. 
Muncă, economie, prudenţă în toate! Vin timpuri din ce în ce mai grele. Nici 

o risipă, din nici un punct de vedt::re, să nu se facă. Cine face risipă, îl priveşte. Eu 
sunt dator să atrag atenţia necontenit, să repet mereu - ca picătura chinezească - să 

fac să apară în fiecare zi, luaţi această măsură ca zilnic să apară pe pagina întâi a 
jurnalelor îndemnul acesta: muncă, economie, prudenţă în toate. Repetaţi mereu 
aceasta, ca să intre în capul tuturor, pentru că nu mă pot face eu nici mălai, nici 
pâine, nici grâu, după ce le-am risipit. Ceea ce am datoria să fac este să chibzuiesc 
foarte bine şi să păstrez, ca un avar, tot ceea ce este al Neamului Românesc. Dar 
mai mult decât atât nu pot face. 

Văd că nu este aici ministrul de Interne. Dar să dai ordin dle Pană, să se pună 
plugurile, să se lucreze tot pământul. 

Economie, muncă, ordine şi prudenţă în toate! 
Aşa trebuie să lucrăm cu toţii, dacă vrem să ne salvăm. Aşa trebuie să 

procedaţi fiecare, dacă vreţi să vă salvaţi pe dv. şi să salvaţi şi colectivitatea 
românească. 

Să apară îndemnul acesta pc pagina întâi a ziarelor, dle g-ral Constantin. Aşa 
să se procedeze dacă vreţi să vă salvaţi fiecare şi să salvaţi şi colectivitatea 
românească. Nu se poate fără măsurile acestea. Să apară zilnic în ziare lucrul 
acesta. 

G-ral C. Constantin: Apare pentru pâine acest îndemn în ziare. 
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Mareşal I. Antonescu: Nu este destul numai pentru pâine. Trebuie 
economie la toate; absolut la toate! 

Am văzut, când am zburat în inspecţia pe care am făcut-o, cum în foarte 
multe locuri, în unele sate, locuitorii sunt înghesuiţi, pe câtă vreme în altele, fiecare 
locuitor are câte un pogon sau o jumătate de pogon. Este acolo o amestecătură de 
coceni, de paie, de căruţe, de vite, o dezordine nemaipomenită. Aşa se prezintă 
curţile oamenilor. Voi pune să se treacă într-un comunicat, după ce voi mai face şi 
alte inspecţii - astăzi mă duc în Ialomiţa - ceea ce am găsit. Voi spune toate 
lucrurile acestea. Trebuie pus plugul în curţi. Cum s-a tenninat munca la câmp, 
trebuie pus plugul în curţile oamenilor de către primar. Cine are murdărie în curte, 
acela aduce boala şi murdăria de acolo în casă; şi cine are murdărie ir. casă, 
însemnează că are murdărie şi în suflet. Se leagă toate lucrurile acestea între ele. 
N-aveţi să vedeţi niciodată un om curat în pers~ana lui care să fie şi hoţ. Nu există, 
pentru că acela este curat şi la suflet. 

Văd, mai departe, în această notă: ,,Din această cauză cumpărătorii sunt 
extrem de reduşi ca număr". Nu este aşa. Cauza este alta: sunt mulţi cari şi-au făcut 
astă toamnă aprovizionarea, căci. dacă nu ar avea ce mânca, ar ieşi lumea în stradă, 
cum s-au petrecut lucrurile în alte epoci. Astfel, a plecat în Evul Mediu; şi înaintea 
Evului Mediu au plecat invaziile asiatice, de foame, şi au venit asupra Europei. Aşa 
vor pleca şi popoarele Europei, dacă vor fi în aceeaşi situaţie. Aşa vor pleca grecii. 
De foame au plecat popoarele în hoarde. Aşa că nu este aceasta explicaţia. Sunt 
concluziunile superficial trase. 

„Sunt negustori cari iau preţuri mai mari decât cele afişate şi clienţi cari 
oferă aceste preţuri mai mari, voind a li se servi marfa pe alese". 

Asta e boala românului. Să se dea în comunicat lucrul acesta. Dar prindeţi-i 
întâi pe aceştia. Prindeţi imediat pe negustorii cari fac aşa şi imediat să fie băgaţi în 
lagăr. Trebuie organizat acest lucru. Trebuiesc trimişi oameni cari să nu fie 
cunoscuţi, pentru ca să-i poată prinde. Dar negustorii acum s-au învăţat. Ei vând 
numai la anumite persoane, pe care le cunosc, pe care le ştiu că sunt din mahalaua 
lor. Dacă se duce un străin şi cere, acestuia nu i se dă. Am încercat sistemul acesta. 
Sunt prudenţi. Totuşi, s4 se mai încerce. 

Trebuie o supraveghere continuă şi atentă. Să vă dau, în această privinţă, 
exemplul celor petrecute la Spitalul Militar. Vă spun aceasta, ca să vedeţi cât este 
de greu ca să prindem pe pungaşi. Am fost informat, din iulie anul trecut. că la 
Spitalul Militar se petrec hoţii. Am i:rimis o anchetă. Dar această anchetă a dat un 
rezultat negativ. Şi deoarece tot ei au ieşit deasupra, au început să persecute pe 
persoana care dăduse semnalul de alannă. Fiindcă mi-a dat acest avertisment, 
persoana care mi-a semnalat situaţia este persecutată. L-am chemat şi pe ministnu de 
Război şi pe şeful Serviciului Sanitar şi am spus că la Spitalul Militar se petrec 
neregularităţi şi trebuie să se facă un control. Şi am trimes pe dl col. Davidescu să 
facă controlul la Spitalul Militar. S-a constat că mâncarea este proastă. Ori, nu se 
poate să fie proastă mâncarea, pentru că este suficient plătită şi pentru că la alte 
spitale, care sunt organizate, unde nu se vine cu nici un ajutor în afară de alocaţia 
de 60 lei pe zi, se poate mânca în condiţiuni perfecte. Aşa este cazul cu Prede;alul, 
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spitalul unde sunt răniţi mai puţini decât la Spitalul Militar, unde aprovizionarea se 
face mai greu şi cu toate acestea mâncarea este perfectă acolo, pentru că sunt acolo 
două bune gospodine, două femei care pun munca, cinstea şi priceperea lor acolo. 
S-a dus la Spitalul Militar dl col. Davidescu şi a găsit lucruri proaste, deşi, cum îmi 
spunea, acesta se aprovizionează de la I.N.C.O.O.P. I-am spus: dar d-ta eşti un naiv. 
Nu este totul ca să iei de la I.N.C.0.O.P. sau din altă parte, ci să pui în cazan. Ce 
folos dacă ai de toate şi nu le pui în cazan. I-am spus: mâine să te duci să se pună în 
gamelă mâncarea aşa cum este preparată, să fie pecetluită, şi să vedem cum iese 
mâncarea. S-a dus şi iată ce rezultat s-a obţinut: o cifră era trecută în livrat şi alta se 
constata că s-a întrebuinţat; şi aceasta şi la carne, şi la cartofi etc. Aşa: 250 kg de 
cartofi erau trecuţi la livrare şi numai 150 erau băgaţi la cazan. Tot aşa şi cu 
celelalte alimente. Imediat a ieşit realitatea la iveală. Aveam rapoarte a doi 
intendanţi, cari se duseseră acolo şi ale căror rapoarte spuneau că totul este în 
regulă. Iată de ce nu poţi prinde pungaşii. Dar acum i-am prins. Am să-l împuşc pe 
acest ticălos. V-am spus acestea ca să vă arăt cu câtă greutate putem pune mâna pe 
cei vinovaţi, pe ticăloşi; şi dacă nu reuşesc, pe urmă tot ei îţi aruncă toate ticăloşiile 
în faţă. 

La fel s-a întâmplat şi cu chestiunea de la Belgrad, cu Radu Polizu
Micşuneşti şi cu Făltoianu: ei au ieşit deasupra şi noi am ieşit ticăloşi. Aşa ar fi 
ieşit şi intendantul de acolo, dacă nu făceam ceea ce am făcut. Cu toate rapoartele 
de la Ministerul de Război a doi intendanţi, că situaţia este bună la spital, că este 
corectitudine şi bună conducere, aţi văzut ce am găsit acolo. 

Să intrăm acum în ordinea de zi. 
Înainte însă de a începe să examinăm chestiunile din ordinea de zi, aş vrea ca 

să ne facă dl ministru de Finanţe o expunere asupra a celor ce a tăcut d-sa în 
străinătate până acum, căci ieri eram să te dau dezertor, dle ministru Stoenescu, 
fiindcă, de când ai plecat din ţară, n-am mai ştiut nimic de d-ta. 

G-ral N. Stoenescu: Am dat telegrame dlui Mihai Antonescu. 
Mareşal I. Antonescu: Le-a ţinut pentru d-sa. 
G-ral N. Stoenescu: Ole Mareşal, d-lor miniştri, printr-un jurnal al 

Consiliului de Miniştri am fost însărcinat să merg la expoziţia de la Milano, din 
Italia, şi la expoziţia de la Bâle, din Elveţia. 

Am dat călătoriei mele un sens mult mai larg, pentru a avea o orientare ln 
momentele actuale, pentru a mă informa asupra posibilităţilor de colaborare şi a 
informa asupra stărilor de lucruri de la noi şi a informa asupra situaţiei economice 
şi financiare. 

În afară de aceasta, din contactul cu reprezentanţii noştri în străinătate, am 
căutat să mă pun în legătură cu activitatea aceasta. 

În modul acesta am înţeles să dau călătoriei mele un conţinut mult mai mare 
decât acela care îmi revenea prin însărcinarea cu care fusesem încredinţat de 
Consiliul de Miniştri. 

În atingerea acestui scop, poziţiunea mea a fost diferită faţă de cele două ţări. 
Astfel, în Italia, eu n-am mers decât numai la Milano, fiindcă n-am înţeles să 
provoc nici un contact cu Guvemul de la Roma, care este foarte rezervat în ce 
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priveşte raporturile oficiale. În Elvetia însă, la Bâle, dat fiind faptul că deplasarea 
mea spre Bâle trecea prin Berna şi pentru că drumul de întoarcere spre tară trecea 
pe la Ziirich, am avut întrevederi cu membrii Consiliului Federal şi cu 
reprezentanţii Mişcării Economice şi Financiare din Elveţia. În felul acesta, 
accentul l-am pus în special ast1pra Elveţiei, care este actualmente punctul de 
reunire al tuturor intereselor celor doi beligeranţi. Toate legaţiile şi-au păstrat fiinţa 
lor în Elveţia; nu este nimic deplasat. De aceea aceasta este o ţară în care o acţiune 
informativă este foarte interesantă şi cu roade extrem de utile. 

În ce priveşte expoziţiunile-târg de la Milano, ţin să vă spun că acolo este un 
târg cu caracter internaţional. Naţionalii, cari vor să participe la expoziţie, îşi 
solicită aceasta şi îşi construiesc un pavilion. Efortul, fără îndoială, la această 
expoziţie a fost flcut de economia italiană. De~lii asupra expoziţiei de la Milano şi 
la fel şi pentru expoziţia de la Bâle le voi da ministerelor de resort, care să le poată 
valorifica. Am dat indicaţiuni consilierului economic al nostru de la Milano să ne 
dea toată expoziţia în toate detaliile Am definit care sectoare ne-ar putea interesa 
deosebit, şi, strângând toate datele tehnice, am dispus să se trimeată un raport 
informativ, care să trebuiască să fie examinat şi luat în considerare de ministerul de 
resort. 

În târgul de la Milano am avut un pavilion al nostru. Pavilionul României 
este foarte frumos ca aspect. El a tratat anul acesta ideea contribuţiei economice a 
României la războiul mondial. Felul, dle Mareşal, cum această idee a fost 
concretizată, poate să dea oarecare satisfacţii. Fără îndoială că organizarea unei 
expoziţii este o concepţiune de ordin personal. Eu, dacă aş fi fost pus să organizez 
o astfel de expoziţie, un astfel de pavilion, eu, fără îndoială, aşi fi făcut oarecari 
complectări, pe care le găseam necesare. Nu intru în detalii, pentru că aceste detalii 
le voi expune d-lor miniştri de resort. Însă o idee se degajează din această 
constatare, anume aceea de a se institui o comisiune care să stabilească criteriile 
care trebuiesc avute în vedere la organizarea unei expoziţii. Mai mult decât atât: ar 
trebui să arate specialiştii respectivi cum trebuie organizate standurile pentru 
diferite ramuri de producţie; în trei ordine de mărime, pentru ca astfel ele să 
răspundA sarcinei pe care o au. rentru ca în modul acesta să putem alege din 
standuri ceea ce ne trebuie. Deci trebuie o organizare a ordinei de mărime pe care 
trebuie s-o ia, ca să compună o bună expoziţie românească. În felul acesta, am avea 
un punct de vedere formal şi am fi apăraţi de un punct de vedere care să ne prezinte 
într-o lumină mai puţin substanţială in ce priveşte aceste activităţi, decât am face-o 
dacă chestiunea aceasta ar fi tratată de membri Guvernului - fiindcă expoziţia în 
sine este un fel de respiraţie, de expunerea activităţii româneşti - dacă ar fi tratată 
chestiunea aceasta de membrii Guvernului, cari au răspunderea acestei activităţi în 
străinătate şi care înregistrează şi deficienţele în această privinţă. 

Pavilionul României a fost onorat de vizita M.S. Regelui Împărat. În felul 
cum dl Puricelii a lucrat, în planul pe care d-sa l-a tăcut, Regele Impărat a fost 
condus, în primul rând, la pavilionul României. Lucrul acesta - fatal - nouă ne-a 
dat o satisfacţie de ordin moral, mai ales că, după cum se spune, germanii au depus 
o stăruinţă deosebită ca la pavilionul german să vină, în primul rând, Regele 
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Împărat. N-au reuşit să facă aceasta şi meritul revine în întregime dlui Puricelii, 
care este un sincer şi devotat prieten al României. Şi, ca să ilustrez aceste 
sentimente ale dlui Puricelli, car,! însemnează ceva în lumea politică italiană, vă 
menţionez că, la un dineu, care a fost dat în onoarea Misiunii Ungare, ungurii, 
vorbind despre contribuţiunea lor la război, au spus că ei au dat peste 100 OOO 
oameni, cari luptă la Est, şi fără îndoială că au prezentat aceasta ca un aport extrem 
de interesant. Atunci, dl Puricelii a replicat: Ei bine, dar aceasta nu reprezintă nici 
măcar pierderile pe care Annata Română le-a încercat în războiul de_ la Est. 

ln după amiaza zilei în care a avut loc vizita M.S. Regelui Impărat, a avut 
loc o manifestare românească în pavilionul României, la care au participat 
personalităţi milaneze, italiene şi colonia română. Cu acest prilej, am rostit un 
cuvânt în limba italiană, în care am dezvoltat care a fost participarea noastră la 
război, care este sensul ei din punct de vedere militar şi care a fost participarea 
noastră pe plan economic, prezentând - fatal - şi pavilionul nostru. 

În seara aceleiaşi zile, dl Marcu a ţinut o conferintă la Institutul Federaţiei 
Fasciste, în care a avut un succes deosebit. Aici erau reprezentanţii autorităţilor, ai 
conducerii fasciste, cari au înţeles - în fine - să exteriorizeze, în mod mai călduros, 
sentimentele lor faţă de România. Şi aceasta se datorează, în foarte bună parte, 
faptului că dl prof. Marcu şi-a făcut studiile în Italia şi, deci, din punct de vedere 
spiritual, d-sa este de formaţie italiană. 

Expoziţia de mostre din Bâle are un caracter pur elveţian. La această 

expoziţie nu este admisă nici o naţiune străină. În Elveţia erau, înainte, numai două 
expoziţii: una, la Lausanne şi alta la Bâte. La Lausanne era, în special, expoziţia 
industriei, pe când la Bâte era, mai ales, expoziţia agriculturii şi a întreprinderilor 
cu caracter casnic. Italienii din Elveţia italiană au stăruit şi au obţinut să se facă un 
târg special şi pentru ei. Prin urmare, cele trei sectoare naţionale au vrut să-şi aibă 
prilejul lor, fiecare, de a fi manifestate în această expoziţie. 

Nu intru în detaliile expoziţiei din punct de vedere tehnic, fiindcă şi aici am 
procedat ca şi la Milano: am însărcinat pe ataşatul nostru comercial şi pe maiorul 
Saita, care este preşedintele Comisiunii de recepţie a materialului nostru în Elveţia, 
să studieze în detalii anumite sectoare - şi mă refer în special la sectorul maşinelor 
agricole. În această privinţă, elveţienii au realizat un tractor cu roţi fără cauciuc. 
Deci urmează să ne trimeată detalii, în special, pentru agricultură, industrie etc. 

În afară de această expunere foarte sumară a trecerii mele pe la aceste 
expoziţii, aş avea, dle Mareşal, dacă credeţi că este potrivit ca lucrul acesta să fie 
expus în Consiliul de Miniştri, aş avea să vă arăt unele vederi generale asupra 
stărilor de lucruri din Italia şi din Elveţia. 

Ţin să vă spun, dle Mareşal, că poporul italian şi Familia Domnitoare sunt 
aliaţii noştri fireşti. Toate jertfele noastre - şi în special cele făcute de Armata 
Română - au avut un răsunet deosebit în acest mediu. 

Acţiunea noastră de propagandă poate face ca să putem pătrunde tot mai 
mult şi să punem în valoare această predispoziţie bună pentru noi a poporului 
italian, printr-o acţiune bine dirijată, având în vedere însă şi alte mijloace asupra 
cărora unnează să se avizeze. 
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Faptul că poporul italian este acela care este permanent în Italia, ne faci să 
vedem, fără îndoială, că efectele unei asemenea propagande pot avea ecou, şi un 
ecou nu numai imediat, dar şi un ecou îndepărtat. Starea de spirit este susţinută. 

În ce priveşte economia agricolă: pâinea este marea problemă a Itaiei. 
Marea ei problemă este asigurarea pâinei celei de toate zilele. Ea consttue 
preocuparea zilnică a Ducelui, care examinează toate intrările de grâu şi de ponmb 
în Italia. În ultimul timp, situaţia s-a agravat. S-a avizat la reducerea raţiei de piine 
la 125 grame zilnic, de persoană. Suntem făcuţi responsabili de acest lucru, pe1tru 
că n-am respectat acordul economic româno-italian. Am dat dlui minstru 
Grigorcea argumentele, pe care d-sa să le pună în evidenţă în contactul pe caie îl 
are cu conducătorii italieni, arătând motivele pentru care noi am fost puşi în sitwţia 
de a nu executa în timp util prevederile acordului economic. 

Mareşal I. Antonescu: Şi dacă îl executam, avea vreun rezultat? 
G-ral N. Stoenescu: N-aveau această reducere de raţie. 
Mareşal I. Antonescu: Ce trebuia să le dăm? 
G-ral N. Stoenescu: Cele 5000 vagoane de grâu au impus reducere, de 

raţie. 

Mareşal I. Antonescu: Să facem o socoteală şi să vedem ce însemnează 
5000 vagoane de grâu la întreaga populaţie. 

G-ral N. Stoenescu: Şi I O OOO vagoane de porumb. 
Mareşal I. Antonescu: Cât reprezintă pentru o populaţie de 47 milic,ane 

locuitori, 5000 vagoane de grâu? 
G-ral Gh. Dobre: Un kilogram de locuitor. 
Mareşal I. Antonescu: Prin urmare, d-lor, vedeţi cât de neserioasă este 

această chestiune, cu câtă uşurinţă se trec pe planul politic problemele economice, 
care nu se analizează. 

G-ral N. Stoenescu: Ei aveau dreptul la I O OOO vagoane de porumb şi ~OOO 
vagoane de grâu, deci 15 OOO vagoane. 

Mareşal I. Antonescu: Dacă socotim această cantitate la 50 OOO OOO 
locuitori, însemnează că ea reprezintă 3 kilograme de om, adică 15 zile de hrană, 
calculând o raţie de 200 grame zilnic. 

G-ral N. Stoenescu: Ei contează această reducere de 25 grame de pâine pe 
zi de persoană. Dacă italienii ar fi primit jumătate din cantitatea angajată, aceasta ar 
fi reprezentat un kilogram jumătate de pâine de persoană, ceea ce ar fi făcut posibil 
ca, încă 60 zile de aici înainte, să nu fie scăzută raţia zilnică cu 25 grame de 
persoană. 

Mareşal I. Antonescu: D-ta ai spus că în masa poporului italian, poporul 
român are cea mai sănătoasă priză şi că numai conducerea nu apreciază eforturile 
noastre şi nu vede clar în problemele politice. 

Ori, tocmai masa este aceea care suferă de lipsă de pâine. Şi atunci ar trebui 
ca poporul italian să fie împotriva noastră, sau cel puţin cu mai puţine simpatii 
pentru noi. 

G-ral N. Stoenescu: Masele nu cunosc această chestiune. 
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Mareşal I. Antonescu: Dar conducătorii n-au decât să le arate. Masa are 
bun simţ. Dar cc obligaţiune are România, care are şi ea problemele ei, să ţină cu 
pâine Italia? N-avem această obligaţiune nici pentru petrol. Prin unnare, nu de aici 
provin toate dificultăţile, ci din lipsa unei bune administraţii, sau din cauza 
împrejurărilor g-rale în care s-a găsit producţia anul trecut. 

Gh. Minescu: Nu s-au administrat bine, dle Mareşal. Ne-am rugat de ei, 
acum doi ani, cu căciula în mână, să cumpere grâu - zilnic telefonam la Roma - şi 
ne-au refuzat atunci aceeaşi oameni cari ne cer astăzi. 

Mareşal I. Antonescu: Se poate. Când ai 47 OOO OOO locuitori şi când eşti în 
stare de război de la 1922, de când a început fascismul - vasăzică ai creat o stare de 
spirit în Europa, care a dus la un război general - tragi consecinţele. Deci, trebuia 
să faci toate aceste calcule înainte şi să te întrebi ce consecinţe va avea această 
acţiune de spargere în toate părţile, în Mediterana, în Africa şi în alte părţi, care au 
dus la un război de lungi durată, pentru o ţară cu o populaţie de 47 OOO OOO 
locuitori şi cu posibilităţi limitate de producţie. Era fatal să se ajungă aici, odată ce 
Mediterana a fost închisă. 

Dar, aceasta este o problemă care trebuie aprofundată mai mult, pentru că 
aparenţele sunt de suprafaţă. România n-avea nici o obligaţie să dea grâu Italiei. 
România n-a fost niciodată grânarul Italiei, care se aproviziona totdeauna prin 
Mediterană, din ţările latine sud-americane, în afară de rare excepţii. 

A. Pană: De la noi, Italia lua puţin porumb pentru industrie. 
Mareşal I. Antonescu: Eu vorbesc de aceste lucruri, pentru că am văzut 

cum se face comerţul de cereale la bursele din Occident. Acolo, pe pereţi întregi 
era calificată producţia agricolă a tuturor ţărilor din lume. Noi eram socotiţi drept 
ţigani; porumbul nostru se numea, nu porumb românesc, ci porumb danubian, după 
ce era amestecat şi cu cel sârbesc. Porumbul ţărilor din Sud-Estul Europei, în 
special al României şi al Serbiei, era cotat la preţurile cele mai depreciate şi era 
cumpărat numai pentru hrana păsărilor şi pentru fabricarea alcoolului. Deci şi 

Italia, dacă lua porumb de la noi, nu-l utiliza pentru hrană, pentru că porumbul din 
ţările latine, care era adus prin Mediterană era bun, standardizat, cu bobul sănătos 
şi cu certificat de origină, care-i arătau calităţile nutritive. 

În Occident, bursa de cereale nu se face ca la noi. Acolo, într-o sală mare, 
apar pe un ecran luminat, ca la un cinematograf, ofertele celor cari vor să vândă 
cereale. De exemplu, cineva spune că are de vânzare o anumită cantitate de cereale, 
care se află pe un vapor, care a ajuns la Ecuator - deci riscul transportului s-a redus 
la jumătate - şi arată şi calitatea produselor şi preţul de vânzare. După aceasta, 
cumpărătorii încep să ofere preţurile pentru această marfă. 

La noi, cumpărăturile de cereale se fac cu ochii închişi, iar vânzătorul umblă 
cu punga plină de probă din marfă, în buzunar. 

În sălile burselor occidentale erau aşezate fel de fel de borcane, în care se 
arătau probe din recoltele ultimilor 30 de ani, ca să se vadă mersul evoluţiei în 
producţia fiecărei ţări. Acolo se vedea cum producţia australiană de cereale era in 
progres, pe când a noastră era în scădere. 
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Deci, eu văd această problemă pe o suprafaţă mai largă. Să nu ne luăm cupă 
capriciile unor oameni. Politică se face şi pentru istorie. Acum este justifoată 
atitudinea guvernului italian, din cauza greşelilor pe care le-a făcut Titulescu cu 
care am dus o luptă foarte dârză. Titulescu a făcut nişte greşeli, de pe urma că·ora 
Neamul Românesc pătimeşte şi astăzi. Nu sunt destule ocazii ca să spun că mul 
dintre cei mai vinovaţi oameni politici ai noştri a fost el. Doar că nu m-am bătu cu 
el pe chestiunea de la Geneva. 

G-ral N. Stoenescu: În legătură cu această chestiune, dacă am putea face un 
record, ca să dăm în mai şi iulie ceva cât mai substanţial italienilor, cu atât mai 
bine, pentru că acestea sunt lunile cele mai grele. 

Mareşal I. Antonescu: Cu această măsură nu vom schimba atitudnea 
guvernanţilor. Neamul Românesc a dat mai m.ult decât câteva vagoane de grâ.J: a 
dat câteva zeci de mii de morţi în lupta contra bolşevismului, care contează nult 
mai mult decât câteva vagoane de cereale, şi cu toate acestea, n-a schimbat actastă 
mentalitate. 

Dacă d-ta crezi că se poate schimba mentalitatea conducerii poporului iulian 
cu câteva mii de vagoane de cereale, să facem sacrificiul acesta, dar eu nu cre:f în 
utilitatea lui. 

G-ral N. Stoenescu: Cel puţin să nu ne îndepărtăm simpatiile poporului 
italian. 

Mareşal I. Antonescu: Nu le îndepărtăm. Mai întâi, trebuie să facem faţă 
nevoilor noastre. Trebuie să mă gândesc la viitorul, care se prezintă în culori fcarte 
negre. Suntem astăzi aproape de începutul lunii mai şi ne găsim cu culturie în 
situaţia pe care o cunoaşteţi şi asupra căreia nu mai am nevoie să mai insist. Deci, 
nu ştiu care este viitorul. 

Mi-e milă de poporul italian: n-aş vrea să-l las să sufere, dar mai târziL îmi 
va fi şi mai mult milă de poporul meu, dacă la toamnă sau la iarnă va fi foame:e în 
Ţara Românească. Atunci poate cii voi fi socotit şi mai vinovat, dacă în morrente 
ca acestea, cu perspectiva lipsei, am :::onsimţit să dau din rezervele ţării noastre 

Trebuie să ţiu cu dinţii cereale pentru săm~înţă. Nu ştiu dacă anul viito• voi 
aven grâu de si'imRnti'i şi am început de pe acum să fac o politică de depozitare a 
seminţelor pentru anul viitor. Aşa impun şi nevoile Neamului şi imperativele unei 
politici sănătoase, care să fie spre folosul ţării noastre. 

Aş fi foarte fericit dacă aşi putea să dau italienilor ceva, cât de puţin, c2 să-i 
pot ajuta, fiindcă merită să fie ajutaţi. De ce să nu dau italienilor, când trebue să 
contribui şi eu la menţinerea unei situaţii sociale sănătoase într-o ţară aliată, ca să 
câştigăm războiul. Nu este însă acum momentul oportun să dăm ceva. 

Eu nu sunt un avar ca să ţiu grâul şi să mă uit la el. De altfel nici n-am prea 
mult grâu şi porumb în ţară. Trebuie să mai aşteptăm încă două luni, până ;ând 
situaţia se va clarifica. Deci, să mai rabde italienii încă două luni. 

Chiar ieri s-a făcut, în Consiliu, propunerea să se reducă raţia de pâine 12 noi. 
Ori, într-un moment când reduc raţia de pâine, pot să iau eu grâu din ţară şi să-l 
trimet peste graniţă? Credeţi dv. că a,;easta este o politică justă? 
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G-ral N. Stoenescu: Le-am arătat şi eu că noi nu consumăm în realitate 
decât 200 grame de grâu pe zi de persoană. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta o ştiu ci perfect, pentru că i-am arătat-o şi 
ministrului Italiei, când i-am spus: Crezi d-ta că eu am redus raţia de pâine numai 
pentru plăcerea să văd suferind de foame populaţia noastră? Am redus-o pentru că 
n-am grâu. De aceea nu pot să-ţi dau nici d-tale, până ce nu voi vedea care vor fi 
rezultatele recoltei. 

Ţăranul este producător de grâu şi nu pot să trimet să-l împuşte, ca să iau 
grâul. Ţăranul a făcut războiul, el este om de ordine, cu el am restabilit liniştea în 
ţară, el este element de muncă şi de aceea nu pot să-i iau grâul, ca să-l trimet în 
Italia. Acestea sunt chestiuni foarte delicate, care trebuiesc tratate cu toată atenţia. 

Dacă conducerea italiană nu înţelege, mi-e egal. Propaganda pe care o face 
Neamul Românesc este scrisă cu sânge. Şi atunci când va veni ziua dreptă\ii, 
această dreptate o va face tot soldatul român. Dacă am luptat, este pentru că am 
vrut să-mi fac dreptate singur; şi-mi voi face dreptate singur. 

Cu grâu şi cu porumb, nu se poate face decât o propagandă efemeră. 
Dreptatea nu se câştigă decât prin sacrificii de sânge. Orişicât a putut să câştige 
Ungaria de pe urma unei falşe propagande, totuşi ea nu va putea răsturna niciodată 
drepturile Neamului nostru, pentru că până la sfârşit lumea va trebui să vină la 
realitate. 

Paralel cu aceste falşificări ale datelor reale, pe care le-a comis Ungaria - şi 

trebuie să recunoaştem că i-a reuşit - noi va trebui să facem o altă propagandă: 
aceea a punerii în valoare a posibilităţilor Neamului Românesc pe plan de muncă, 
luptă, ordine, organizare şi conducere şi atunci când vom reuşi să schimbăm 

mentalitatea lumii întregi şi vom izbuti să arătăm că suntem un popor care ne 
putem conduce singur şi care ne putem pune în valoare munca şi inteligenţa 

noastră, atunci nu va mai avea nici o valoare propaganda ungurească. 
Propaganda ungară a reuşit, pentru că noi înşine am contribuit prin ticăloşiile 

noastre, din ultimii 20 ani, ca ea să izbutească. Atunci Ungaria ne-a prezentat: 
Aceasta este conducerea românească; aceasta este valoarea Neamului Românesc. 
Şi atunci, desigur că a trebuit să fie crezută şi propaganda ei să reuşească. 

Dacă noi ne-am fi prezentat ca un popor capabil să ne administrăm şi să ne 
guvernăm ca orişice ţară civilizată, atunci n-ar fi reuşit politica ungurească. Cred că 
trebuie să fiţi de acord cu mine. 

G-ral N. Stoenescu: În c•!ea ce priveşte economia industrială, cercurile 
milaneze - şi mă refer la cei mai autorizaţi exponenţi ai lor - sunt dispuse să vină 
în Ţara Românească, într-o acţiune de cooperare industrială, cu intreprinderi 
industriale, ca să contribuie la opera de redresare a ţării noastre. Vă dau un singur 
exemplu: ansamblul industriei textile. 

În textile, italienii sunt mai înaintaţi decât germanii. Ei au reuşit în această 
materie să se situeze primii. Un ansamblu textil, venind la noi în ţară, ce contribuţie 
serioasă ar putea să aibă. 

Mareşal I. Antonescu: Nici problema aceasta nu este aşa. Noi, sub raportul 
tehnic, putem să facem faţă nevoilor, cu industria noastră textilă, dacă îi dăm 
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materia primă necesară. Industria noastră textilă nu numai că satisface nevoile 
populaţiei noastre, dar le şi depăşeşte, cu un coeficient foarte mare. Va fi pentru noi 
o problemă ce facem cu surplusul de producţie al fabricilor noastre de textile. Deci 
dacă mai înfiinţăm şi alte fabrici de felul acesta, ne îngreunăm situaţia. 

I.N. Finţescu: Acum avem mai multe fabrici decât ne trebuie. 
Mareşal I. Antonescu: Deci, când facem o politică, trebuie să ţinem seama 

de realităţi. 
G-ral N. Stoenescu: Eu nu mă refer la ţesăturile de în, cânepă sau bumbac; 

mă refer la celofibră, unde italienii au realizat un maxim de progres. În această 
materie, contribuţia italienilor este foarte interesantă. Eu am dat numai un exemplu 
în ceea ce priveşte posibilităţile de intervenţie în economia noastră. 

Mareşal I. Antonescu: Eu cred că acest surogat, celofibra, nu se va menţine, 
după ce vom intra în economia normală. 

G-ral N. Stoenescu: În Italia, ţesăturile de celofibră au ajuns la un progres 
atât de mare, încât mi-e teamă că ele vor răsturna pe cele de bumbac. Într-adevăr, 
firul de celofibră este mult mai bun decât cel de bumbac, cu o singură condiţie ... 

Mareşal I. Antonescu: Ploaia. 
G-ral N. Stoenescu: ... ploaia, în privinţa căreia mi s-a spus că italienii sunt 

pe cale să descopere şi antidotul. Atunci vă închipuiţi ce ieftine vor fi aceste 
ţesături. 

Mareşal I. Antonescu: Italienii văd că ţesăturile lor ţin până atunci când 
plouă şi de aceea le trimet la noi, ca să le plouă în Ţara Românească. 

G-ral N. Stoenescu: Italienii au unifonne confecţionate din celofibră. Au 
cantităţi foarte mari de ţesături. 

Trec acum asupra economiei şi finanţelor. 
Mareşal I. Antonescu: Cunosc o doamnă care şi-a cumpărat pantofi italieni 

şi era foarte entuziasmată. Dar a apucat-o ploaia pe drum, de a venit acasă cu 
piciorul gol. Era foarte entuziasmară de ceea ce au realizat italienii. 

G-ral N. Stocncscu: Italia are un buget în permanenţă deficitar. Din ianuarie 
anul acesta îşi acoperă nevoile recurgând în special la inflaţie. 

Mareşal I. Antonescu: Să lăsăm Italia. Ne interesează România. Să trecem 
la prima chestiune din ordinea de zi: ,,Probleme industriale". 

„I. - Adresa Băncii Naţionale referitoare la înfiinţarea soc. Rogi fer şi plata 
acţiunilor Reşiţa, preluate de J;-1.G.W." 

Ce este cu aceasta? De cine depinde? Cine a pus-o la ordinea de zi? 
Titus Dragoş: Banca Naţională şi noi, dle Mareşal. 
Al. Ottulescu: Noi am făcut o adresă. 
Titus Dragoş: Este o adresă din partea Băncii Naţionale, care spune că dacă 

n-ar fi locul să se anuleze autorizaţia dată lui H.G.W. de a cumpăra un pachet de 
acţiuni ale Soc. Reşiţa, pentru că 1111 şi-a îndeplinit obligaţiunile de a ne da cocs, 
cum se convenise prin contract. 

G-ral Gh. Dobre: Am oprit-o. 
Mareşal I. Antonescu: Tratarea n-a luat formă definitivă. 
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Titus Dragoş: Am expus chestiunea dlui Mihai Antonescu şi d-sa a dispus 
ca să fie discutată în Consiliul de Miniştri. 

Mareşal I. Antonescu: Am dat, în această privinţă, o dispoziţie. Am spus: 
se rupe asociaţia pe care am făcut-o cu H.G.W .... 

G-ral Gb. Dobre: Este altă chestiune; este participarea la acţiunile Reşiţa, 
care este în legătură cu procesul Auschnitt. Chestiunea trebuie încă ţinută pe loc. 

Al. Ottulescu: Trebuie ţinută pe loc. 
Mareşal I. Antonescu: Ce este cu procesul Auschnitt? 
Să nu faceţi nimic definitiv în această privinţă: în nici o înstrăinare de 

pachete de acţiuni, care aparţin oricui, evreilor, străinilor etc. să nu se aprobe nimic 
până când nu se ia şi cuvântul meu asupra acestei chestiuni. Să nu se facă absolut 
nimic până atunci. 

Titus Dragoş: Da. 
Mareşal I. Antonescu: Cum este şi chestiunea cu Zarojeni. Nimic nu se face 

pana nu trece la mine. Centralizez în mâna mea această problemă, această 

chestiune. Eu nu fac nici o concesiune în această privinţă. Totul trebuie să treacă în 
mâna românilor, în mâna instituţiilor româneşti de credit, însă ele să fie serioase, să 
nu fie vorba numai de camuflaj, sau de societăţi neserioase. 

În ce priveşte pe străini, cu limitez care este plafonul pătrunderii lor în 
fiecare ramură de activitate românească. Eu limitez plafonul pătrunderii străinilor 
la noi. eu nu fac graniţele României cu concesiuni de acestea, ci le fac prin acte 
care trebuie să înscrie pe vecie drepturile Neamului Românesc în istorie, le fac prin 
luptă. S-au făcut concesiuni de către domnii Gigârtu şi ceilalţi, până când ne ieşeau 
ochii din cap. Dar n-a dus la nimic aceasta, la nici un avantaj pentru noi; au dus la 
arbitrajul de la Viena, la conferinţa de la Craiova şi la ultimatumul dlui Molotov. 
De aceea: nu cu concesiuni se ţine un neam. Aceasta a fost greşala care s-a făcut 
după război. România nu trebuia să facă concesiuni nici în ce priveşte tratatul 
minorităţilor. Am tăcut şi am avut de suferit. Acestea ne-au slăbit intern, tot timpul, 
pe o durată de 25 ani, până la marele război. Aceasta a fost cauza tuturor 
slăbiciunilor interne. A trebuit, de aceea, să facem tot felul de tranzacţiuni cu 
minorităţile, ca să putem face faţă angajamentului iscălit de dl Vaida odinioară. 
Apoi, toate tranzacţiunile făcute pe chestiuni jidoveşti, au fost a doua cauză care 
ne-a dus la prăbuşire. De aceea, nu admit nici o tranz.acţie, pentru că tranzacţiile 
n-au folosit Neamului Românesc decât trecător. Ceea ce foloseşte Neamului nostru 
sunt acţiunile sănătoase, acţiunile făcute de însuşi acest neam. Prin luptă, nu prin 
tranzacţiuni asigurăm viitorul Neamului. Jongleriile politice să rămână pe alt plan, 
mai mic. 

Titus Dragoş: Banca Naţională propunea chiar, dacă n-ar fi locul să revină 
asupra autorizaţiilor date, pentru c.ă ei nu şi-au respectat cuvântul. 

Mareşal I. Antonescu: Trebuie studiată chestiunea cu Ministerul Justiţiei. 
Dacă nu şi-au respectat angajamentele luate, avem motiv ca să ieşim din convenţia 
tăcută. În principiu deci spun: să nu comande nimeni în economia românească, 
fiindcă pe urmă comandă şi în politică, mai bine să fim tari economiceşte noi şi 
atunci toată lumea va avea nevoie de noi. Dacă suntem slabi economiceşte, nu 
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putem discuta nici politiceşte. Trebuie să fim o naţiune tare, şi naţiune tare nu poate 
să fie decât acea naţiune care este bine organizată economiceşte, este producătoare. 
Dacă vom fi aşa, atunci toată lumea va avea nevoie de noi. Acesta este principiul. 

Desigur, sunt dificultăţi, sunt nemulţumiri; se supără şi d-l Goring, şi 
dl cutare - dar le trece. Le trece, pe măsură ce soldatul român face dovada că este 
santinelă la Dunăre. Pe măsură ce soldatul român face această dovadă, atunci 
trebuie să le treacă. S-au calmat multe lucruri din anul trecut până acum, din 
această cauză. 

Al. Ottulescu: Foarte multe. 
Mareşal I. Antonescu: Pe măsură ce soldatul român face dovada că este 

ceea ce este, toată lumea intră unde trebuie să stea. Dacă însă soldatul român se 
poartă ca atunci când a abandonat Basarabia şi Transilvania, atunci toată lumea îi ia 
şi pălăria din cap. 

Acesta este principiul. 
Prin urmare, îl ştiţi, dle Dragoş; îl ştiţi şi dv. toţi. N-am nevoie să vi-l mai 

repet. 
Nu este nici un resentiment, ci este o datorie de a apăra interesele Neamului 

Românesc. Şi atunci eu spun: Neamul Românesc trebuie să fie, în primul rând, 
neam tare prin el însuşi; şi nu poate să fie tare prin el însuşi dacă economiceşte nu 
este tare. Încetul cu încetul trebuie să fie liberat de ceea ce s-a făcut în trecut - fie 
din greşală, fie din uşurinţă, fie din interes sau din rea credinţă, aceasta nu mă mai 
interesează. Dar eu am datoria ca, încetul cu încetul, să repar ceea ce s-a făcut. 
Această reparaţie este foarte grea. Mă costă foarte multă luptă, foarte mulţi nervi, 
mă costă foarte multă răbdare, foa1te mult tact. Dar trebuie s-o fac. Şi astfel, încetul 
cu încetul, vreau să repun Neamul Românesc în drepturile lui. când s-a tratat la 
Reşiţa, era o situaţie; anul acesta este altă situaţie şi această situaţie a creat-o 
Neamul Românesc. Mergem cu germanii, facem politică alături cu germanii - nu 
numai pentru astăzi şi pentru oportunitate, ci pentru totdeauna, pentru că avem 
interese care se complecteaz.ă şi avem şi interese politice, pentru că avem aceleaşi 
pericole care ne ameninţă - dar, cum este camaraderia pe câmpul de luptă, aşa 
trebuie sa fie camaraderia şi pc pionul econom ic: tot atât de onesta, tot atât de 

loială, tot atât de complectă trebuie să fie şi în acest domeniu această camaraderie. 
În afară de aceasta, ştiţi ce au făcut englezii şi francezii, unde au ajuns cu 

toţii, fiindcă au început să-i sacrifice pe italieni. Faptul acesta i-a dus la catastrofa 
unde se găsesc englezii astăzi. Trebuie şi aceasta să servească tuturor. Şi această 
lecţie o pun în toate ocaziuni le înaintea acelora cu care tratez problema 
românească; o pun tuturor acelora ;;u cari tratez asemenea probleme şi le spun: 
Luaţi lecţie de la cele ce s-au întâmplat cu victoria franco-engleză după războiul 
trecut, fiindcă s-au purtat cum s-au purtat. Le dau cazul concret al României, cele 
ce s-au petrecut cu ea după război. 

Mergem mai departe: punctul doi din Ordinea de zi. 
„Nota Direcţiei Românizării şi adresa Băncii Naţionale cu privire la anularea 

autorizaţiei pentru cumpărarea unui pachet de 78 403 acţiuni ale Soc. Reşiţa". 
Titus Dragoş: Este aceeaşi ch,estiune. 
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Mareşal I. Antonescu: Punctul 3: ,,Notă în legătură cu proiectul de lege 
pentru centraliz.area problemelor de energie". 

Este o chestiune care provine de la dl. Buşilă. 
Ing. C. Buşilă: În această privinţă, la începutul lui ianuarie v-am prezentat 

dv. un proiect de lege. Ministerul de Interne a stabilit că chestiunea de 
administraţie o are autonomia locală, că rămâne să fie examinată de el; numai 
partea tehnică trece asupra noastră .. 

Ministerul Economiei Naţionale n-a spus nimic. În legătură cu dl Marinescu ... 
Mareşal I. Antonescu: Sunteţi de acord, dle Marinescu? 
I. Marinescu: Nu. 
Ing. C. Buşilă: Politica energiei nu este o problemă de producţie, ci este o 

chestiune cu totul separată. Problema energiei este utilizarea celorlalte produse; nu 
este problemă de combustibil - problema combustibilului este din ce în ce mai 
interesantă - este chestiune hidraulică. Aici este o altă chestiune ... 

Mareşal I. Antonescu: Sunt mai multe ministere care se ocupă de această 
chestiune? 

Ing. C. Buşilă: Chestiunea energiei, actualmente, este o problemă de ape. 
Problema combustibilului nu mai este o problemă de combustibil propriu zis, 
fiindcă combustibilul, materia care se întrebuinţa altă dată ca combustibil, trebuie 
să servească acum drept materie primă. El trebuie să fie transformat în materie 
industrială, rămânând să se ardă numai ceea ce nu se poate transforma în materie 
industrială. Astfel, din petrol, din cărbune, trebuiesc scoase toate produsele 
scumpe. Aceasta este o problemă a industriei. Prin urmare, la problema energiei 
vom utiliz.a numai ceea ce rămâne după ce se utilizează ca materie primă. Dacă 
materiile acestea le utilizăm drept combustibil, nu le vom mai avea pentru celelalte 
produse mai scumpe, industriale. Combustibilul este o problemă foarte grea. 
Lemne de foc nu vom avea. Se şi impune un anumit sistem de transport din cauza 
volumului lor. Trebuie o cantitate foarte mare de lemne pentru a obţine în schimb 
un număr redus de calorii. Prin urmare, utilizate în acest fel, lemnele dau un 
rezultat foarte redus. Ar trebui un sistem prin care să se concentreze caloriile, să fie 
cât mai multe la un volum cât mai mic. Aceasta se poate obţine de la cărbuni. 
Cărbunele ar fi mai util - ligniţii - să-i aducem. În ce priveşte lemnele de foc şi 
întrebuinţarea lemnelor pentru foc, cred că trebuie ca exploatarea să ia seama la 
ele, pentru ca să se reducă cât mai mult întrebuinţarea lemnelor pentru foc, fiindcă 
din lemne se pot face produse de mare valoare industrială. 

În ce priveşte încălzitul locuinţelor, nu se pune o chestiune a cărbunelui de 
bună calitate, ci a cărbunilor de proastă calitate. Vorbim mereu de lignit. Dar 
lignitul trebuie să fie preparat. Sunt noi procedee în această privintă. Toate 
gismentele noastre trebuie să le folosim ca combustibil pentru încălzit. lncălzitul 
trebuie să fie privit din punctul de vedere al utilizării ligniţilor pe cari îi avem în 
apropiere. 

Este o chestiune cu totul industrială chestiunea gazelor. Problema gazelor 
este considerată extrem de valoroasă. Se pune aceeaşi problemă şi pentru petrol. 
Petrolul l-am ars, dar petrolul avea o valoare enorm de mare, fiindcă toate 
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hidrocarburele din petrol sunt deosebit de valoroase. De altfel, germanii şi-au dat 
seama de acest lucru, astfel încât în Germania se tinde să nu se mai utilizeze 
materiile prime la ars, când ele pot fi folosite altfel. Astfel, acolo tinde să nu se mai 
utilizeze cărbunele ca combustibi I, ci îl întrebuinţează pentru benzina de avioane şi 
tractoare. Şi noi trebuie să utilizăm numai deşeurile de la cărbuni. 

Problema energiei este deci cu totul deosebită de problema industrială. Noi 
începem utilizarea energiei de unde industriile nu mai pot întrebuinţa 
combustibilul, ca materie primă. Problema energiei va fi problema apelor. Aceasta 
este o problemă atât de importantă, încât în alte părţi, ca de exemplu în Germania, 
s-au creat organe speciale care se ocupă de problema energiei - Energie Wirtschaft 
- şi organe speciale pentru ape Wasser Wirtschaft. Este în legătură cu industria, 
problema energiei, aşa cum este în lt:gătură cu orice activitate. 

În chestiunea energiei, de 20 ani ne-am spus punctul nostru de vedere. Sunt 
poate primul care, la 1922, am atras atenţia asupra problemei energiei. 

Mareşal I. Antonescu: De atunci şi până acum ce s-a făcut? 
Ing. C. Buşilă: S-a încurcat numai chestiunea, aşa încât astăzi suntem într-o 

dezordine complectă în această privinţă. S-a creat o serie de uzine mici, economice, 
gândindu-ne la o centralizare a lor, care urma să se facă pe regiuni. În Franţa se 
făcuse aşa. În Sudul Franţei sunt sindicate de producţie, în care intră consumatorul 
şi producătorul. În felul acesta se ajunge la o situaţie mai avantajoasă. 

În ce priveşte problema utilizării apelor la noi, ea a fost neglijată complect. 
Vorbim numai de râurile cele mari. La fel s-au petrecut lucrurile însă şi cu râurile 
mici. Regularea râurilor ne va da toată posibilitatea să avem energia hidraulică 
necesară. Când am fost pe Valea Buzăului, mi-am dat seama ce se poate face acolo, 
cu apa de acolo. Ne ocupăm să regulăm complect acest râu şi aceasta ne va da o 
energie foarte mare. Noi ne-am gândit numai la Porţile de Fier şi la Bistriţa. Dar 
mai sunt râuri care nu trebuiesc neglijate. Desigur că construcţiile necesare nu se 
pot face acum. Consider însă că problema energiei trebuie să fie unificată. Am 
propus trecerea acestei chestiuni la Ministerul Lucrărilor Publice. 

De altfel - după cum se petrec lucrurile şi în alte părţi în această privinţă -
găsim acelaşi sistem şi în Franta. înainte de război - şi este tot aşa în Germania. 
unde întreaga politică economică a energiei şi a apelor este trecută la un minister 
aparte, minister pe care în Germania îl avea Todt. 

Mareşal I. Antonescu: De ce se opune Economia Naţională ? 
I. Marinescu: Energia face parte din ansamblul producţiei. Însăşi 

producerea energiei este o industrializare, pentru că noi tragem energia din 
cărbune, din petrol, din gaz. Producerea acestor energii se face cu mijloace 
industriale, constituie o producţie industrială şi însăşi valorificarea acestor surse de 
energie reprezintă, în ea însăşi, o industrializare. 

Observaţiunea dlui Buşilă, că n-am avut o politică de industrializare, era 
bună. Noi, de multe ori, am ars păcura în loc s-o cracăm, să scoatem benzina. Nu 
s-a făcut industrializarea şi din punctul de vedere al produselor superioare. 
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În ce priveşte chestiunea de surse noi, bazată pe întrebuinţarea apelor ca 
surse de energie, cred că nu pot avea o valoare covârşitoare acestea în industria 
românească, pentru că noi avem ape torenţiale. Nu ne putem baza pe Dunăre ... 

Mareşal I. Antonescu: Ai intrat acum în domeniul tehnic în care d-sa se 
pricepe mai bine decât d-ta. 

I. Marinescu: Am lucrat în acest domeniu. Am făcut şi uzina de la Dobreşti. 
Este vorba de lacuri. Dar aceste lacuri nu pot să rămână, dată fiind situaţia rocilor 
noastre. Din cauză că rocile noastre au fisuri, lacul fuge. 

Dv. puteţi însă angaja problema Centralei Hidroelectrice la Dunăre, unde 
este rezervă pentru toată Ţara Românească. Vom rămâne la sursa de energie care 
este cărbunele, gazul, petrolul, pentru industriile locale. Acestea sunt elemente 
produse prin industrie. Ne rămân nouă. 

Ce reprezintă Ministerul Lucrărilor Publice? Reprezintă un consumator. Dar 
atunci n-are nici un rost ca la comumator să fie producţia. Consumatorul comandă 
producătorului, industriaşului. Aş propune, din punctul de vedere al producţiei, 
dacă vreti, ca sursa de energie hidroelectrică să rămână o problemă a Ministerului 
Lucrărilor Publice, care are şi problema apelor, de care nu se ocupă Ministerul 
Economiei Naţionale. Deci, din acest punct de vedere, s-ar putea da o satisfacţie. 

Însă, în afară de aceasta, trebuie să facem o deosebire. 
Mareşal I. Antonescu: D-ta eşti avocat. Ce aţi făcut până astăzi în această 

direcţie? 
M. Antonescu: Am să vă rog să-mi daţi cuvântul. 
I. Marinescu: Aşa este ma.i raţional. Ca să se ocupe Ministerul Lucrărilor 

Publice cu problema cărbunilor, a gazului, n-are nici un sens. 
log. C. Buşilă: Cine se ocupă de aceasta, ajunge să se ocupe de toată 

chestiunea. Ca combustibil, gazul, petrolul să nu mai fie întrebuinţate decât după ce 
s-au scos toate produsele industriale din ele. Tot aşa şi în ce priveşte cărbunele. 
Numai după ce d-ta vii şi scoţi din cărbune totul şi rămâne din el numai o piatră, 
din care nu se mai poate alege nimic pentru industrie, numai aceea se 
întrebuinţează pentru energie. Energia este utilizarea produselor care nu mai pot fi 
întrebuinţate. 

M. Antonescu: Dle Mareşal, pentru că dv. mi-aţi făcut mândria ca să mă 
însărcinaţi să fac reorganizarea administrativă a Statului şi pentru că aceasta este 
una din problemele pe care le-am studiat cu foarte multă grijă, vă rog să-mi daţi 
voie să spun câteva cuvinte. 

Mareşal I. Antonescu: Este o problemă capitală energia şi trebuie s-o 
examinăm cu foarte multă atenţie, indiferent de ceea ce s-a făcut în trecut, pentru 
că trebuie să ne gândim la viitor şi trebuie să punem bazele viitorului. Desigur că 
aceasta nu putem s-o facem în timp de război. Nu putem s-o facem acum. Am fi 
nebuni. Trebuie însă să studiem problema, ca să putem începe. Trebuie să ştiţi care 
este organul competent, pe care să-l fac responsabil. Trebuie să organizăm 

chestiunea. Şi pentru aceasta trebuie să avem o lege care să se ocupe de această 
vastă problemă în Statul românesc. Dar mai înainte de toate trebuie să avem 
această energie. 
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M. Antonescu: Ole Mareşal, voind să mă informez, am cerut lucrările în 
această materie, am cercetat organizarea de astăzi şi activitatea de astăzi a acestor 
servicii. Când m-am preocupat de rezolvarea problemei, mi-am pus exact aceeaşi 
întrebare pe care aţi pus-o şi dv. mal înainte Ministerului Economiei Naţionale: Ce 
s-a făcut până astăzi în această direcţiune? Aceste izvoare de energie au existat şi 
mai înainte. Ei bine, m-am întrebat ce s-a făcut până astăzi în această direcţiune? A 
doua chestiune pe care mi-am pus-o a fost aceasta: Problema energiei este, desigur, 
un factor esenţial, în economia naţională, în organiz.area producţiei, dar numai după 
ce această energie este captată şi organizată din punct de vedere tehnic. Prin 
urmare, după cum noi n-am putea face în România corporativism economic, înainte 
de a organiza profesiunile - fiindcă am fi neserioşi şi nu putem face corporativism 
pur şi simplu - tot aşa nu putem interveni într-o ordine economică, pe care am 
avut-o până astăzi, în genere, până ce nu examinăm pe ce bază trebuie să 
organizăm, până ce nu punem bazele tehnice şi bazele funcţionale ale vieţii 
economice româneşti, dându-le în mâini româneşti. 

Pe aceeaşi logică întemeiaţi, ~-prijinindu-ne pe acelaşi principiu, rezolvăm şi 
problema energiei, dle Marinescu. Dar întâi s-o organiz.ăm; cum spunea şi 
dl Mareşal: întâi s-o avem, întâi s-o rezolvăm din punct de vedere tehnic; să creăm 
o concepţie de folosire tehnică a acestei energii şi pe urmă vom vedea ce facem cu 
ea. De aceea: s-o trecem, până în faza de organizare tehnică, la Ministerul 
Lucrărilor Publice, care trebuie să aibă competenţa g-rală pentru toate lucrările 

publice. Şi după aceea, dacă din evoluţia şi reorganizarea producţiei - fiindcă va 
trebui să ajungem la o concepţie de organizare a producţiei în cadrele economiei 
naţionale - dacă vrem realmente să dăm o concepţiune funcţională în organizarea 
Ministerului Economiei Naţionale - nu să luăm de la Agricultură, de la Finanţe, de 
la Industrie şi să creăm un minister, şi să-l numim al Economiei Naţionale - atunci 
vom vedea dacă această sursă de energie, dacă acest factor de producţie trebuie să 
treacă sau nu la Economia Naţională. 

Mareşal I. Antonescu: O producem această sursă de energie mai întâi, prin 
mijloacele tehnice pe care le avem, şi pe urmă o trecem în folosinţa d-tale şi d-ta o 
repartizezi atunci şi o sporeşti cum crezi. pentru ca ea să fie folosită pentru 
dezvoltarea economică a Neamului Românesc. Dar această energie, întâi trebuie 
s-o creăm, pentru că nu o avem. 

Am avut patru forme; am avut-o sub forma de cărbune, sub forma de petrol, 
sub formă de lemne şi de apă; şi am utilizat petrolul aşa cum ştiţi; lemnul la fel; am 
utilizat cărbunele după cum ştiţi; şi n-am utilizat apa, cum ştiţi iarăşi. Ei bine, ce s-a 
ales din aceste materii prime, care ne dădeau nouă sursele de energie? Nu s-a ales 
nimic, pentru că n-am făcut o politică de energie în Ţara Românească. Este o 
problemă capitală, de care trebuie să ne ocupăm cu atât mai serios, cu atât mai 
multă seriozitate, cu cât aceste materii prime, pe care le-am consumat, le-am 
întrebuinţat în mod sălbatec, se vor sfârşi. Ce face atunci Neamul Românesc f"'ară 

lemne, fără petrol, fără cărbuni? Ce face Ţara Românească atunci? Moare? 
Prin urmare, noi am avut materii prime cu care să ne creăm energia necesară, 

să ne transformăm într-o ţară înfloritoare. Însă n-am ştiut să le întrebuinţăm. Nu 
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Ing. C. Buşilă: Eu nu cred că preţurile le-a şi fixat dl Marinescu pe anul 
acesta. 

Mareşal I. Antonescu: Ridicaţi preţurile cât poftiţi, însă să nu urcaţi tarifele, 
mai ales pe cele economice. Scumpiţi cât vreţi tarifele de călători, ca să mai 
împiedecaţi pe oamenii aceştia cari se plimbă să se ducă dintr-un loc în altul, dar 
tarifele de transporturi economice nu numai că nu vreau să le văd ridicate, dar cer 
chiar să fie ieftenite. 

M. Antonescu: Chiar aş vrea să se facă o discriminare între preţurile 
cărbunilor furnizaţi Căilor Ferate şi preţurile cărbunilor livraţi pentru celelalte 
industrii. 

Mareşal I. Antonescu: Dar atunci industriile vor veni şi vor protesta. 
În ceea ce priveşte salariile, nu admit decât să se facă retuşuri pentru cei cari 

n-au primit sporuri. 
În afară de această măsură, trebuie să procedăm la îmbunătăţirea stării 

materiale a lucrătorilor şi funcţionarilor pe alt plan: să-i scoatem din mâna 
speculanţilor şi în ceea ce priveşte aprovizionarea cu alimente şi articole de 
îmbrăcăminte şi încălţăminte, şi în ce priveşte asistenţa medicală şi procurarea de 
medicamente. Trebuie să asigurăm funcţionarilor hrana prin magazine de consum, 
unde să găsească şi alimente şi materiale pentru îmbrăcăminte, şi încălţăminte la 
preţul de cost, îngrijindu-ne în timp şi de sănătatea lor, cu doctori şi medicamente. 

„Referatul Subsecretariatului de Stat al Înzestrării Annatei cu privire la 
stabilirea unor nonne speciale pentru contractele de furnituri şi lucrări militare, 
care se plătesc din fondul Apărării Naţionale". 

G-ral Gh. Dobre: Este vorba de proiectul de lege pe care l-a făcut 
dl ministru Buşilă şi care nu se aplică fondurilor Apărării Naţionale. S-a făcut un 
proiect de lege care nu mai apare. 

Mareşal I. Antonescu: Unde este proiectul? 
Ing. C. Buşilă: La Finanţe. Şi Armata şi Calea Ferată au obiecţiuni de făcut. 
Mareşal I. Antonescu: De când a fost dat acest proiect ? 
G-ral Gh. Dobre: De vreo lună de zile. 
Mareşal I. Antonescu: Conform sistemului, la Consiliul Economic din 

săptămâna viitoare, dl ~-ral Stoencscu va veni cu date şi va dovedi că tot dv. sunteţi 
vinovaţi de întârziere. In orişice caz, dle g-ral Dobre, săptămâna viitoare te rog să 
vii să-mi spui că chestiunea este rezolvată. 

G-ral Gh. Dobre: Eu am mers înainte cu comenzile. 
Mareşal I. Antonescu: Foarte bine, dar o să te bage alţii în puşcărie. 
M. Antonescu: Intrăm împreună, pentru că eu i-am spus. 
Mareşal I. Antonescu: ,,Proiectul de lege prin care se asigură primatul 

românesc în întreprinderile industriale, propus de Subsecretariatul de Stat al 
Înzestrării Annatei". 

G-ral Gh. Dobre: Am făcut un proiect, ca să limităm participarea străinilor 
la întreprinderile industriale. 

Mareşal I. Antonescu: Unde este proiectul? 
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G-ral Gh. Dobre: N-a fost dt! acord nici Justiţia, nici Finanţele, nici Ba1ca 
Naţională. 

M. Antonescu: Este acela cu acţiunile? 
G-ral Gh. Dobre: Da, dle prim-ministru. 
M. Antonescu: Să găsim o soluţie. Dl g-ral Dobre, constatând că acţiurile 

unor societăţi industriale, în special ale unora care interesează apărarea naţiomlă, 
sunt deţinute de străini şi că unii din ei nu participă la adunările generale, a făcut un 
proiect de lege prin care a declarat un fel de expropriere sui generis a aces:or 
acţiuni, fără indemnitate. 

G-ral Gh. Dobre: Cu plată, dle prim-ministru. 
M. Antonescu: Cu plată, dar în condiţiuni cari sunt greu de stabilit. 
Mareşal I. Antonescu: Să nu fie răsturnată activitatea acestor societăţi. 
M. Antonescu: I-am atras atenţia dlui Finţescu că nu putem merge, pe 

principii de drept, la confiscarea acţiunilor. 
Mareşal I. Antonescu: Nu uitaţi că eu am garantat proprietatea şi trebJie 

să-mi ţiu cuvântul. 
M. Antonescu: Statul nu se poate substitui acţionarilor în adunările 

generale, iar reprezentanţii lui nu pot să declare: Noi votăm în numele Statului. În 
împrejurări de război, însă - şi în felul acesta trebuie motivat decretul - penn 
perioada de război, pentru perioada când economia naţională este un factor de 
apărare naţională - pe această bază trebuie pus decretul - se poate lua măsura să ne 
substituim voinţei titularilor acţiunilor. 

Mareşal I. Antonescu: Să prezentaţi problema rezolvată marţea viitoare. 
I.N. Finţescu: Am făcut un proiect pe care l-am trimes dlui g-ral Dobre. 

Acolo nu este vorba de expropriere. În cazul când unii acţionari absentează, cei 
absenţi se înţeleg că dau un mandat Statului să voteze. Soluţia am dat-o de acord cu 
dl ministru al Justiţiei. 

Mircea Vulcănescu: Se presupune că cei absenţi dau un mandat Statului. 
Titus Dragoş: Eu lucrez acum la românizarea industriilor. De aceea trebuie 

ca măsura care se ia acum să aibe numai un caracter trecător, accidental. 
M. Antonescu: Pe timpul economiei de război. 
Mareşal I. Antonescu: Proectul să-l arătaţi şi dlui ministru Dragoş, pentru 

ca să fie şi dânsul de acord. 
„Referatul Subsecretariatului de Stat al Înzestrării Armatei privitor la 

măsurile ce urmează a fi luate pentru asigurarea cotei de 26% acţiuni U.D.R, 
cuvenite concernului H.G.W." 

G-ral Gh. Dobre: Este aceeaşi chestiune. 
Mareşal I. Antonescu: ,,Adresa Uzinelor Reşiţa privitoare la funcţionarii 

acestor întreprinderi, născuţi pe teritoriul fostei Cehoslovacii". 
Aceasta este chestiune de Consiliu de Miniştri ? 
M. Antonescu: Era în legătură cu aplicarea Convenţiei. 
Mareşal I. Antonescu: În această privinţă respectăm regulele internaţionale. 

Aceasta este o chestiune directă de servicii, în care Ministerul de Externe vă va da 
soluţia. 
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„Adresa Societăţii Rogifer privitoare la dificultăţile întâmpinate de această 
întreprindere". 

log. C. Buşilă: Este în legătură cu comenzile de la Căile Ferate. Am discutat 
această chestiune şi cu dl Guido Schmidt. 

Situaţia este unnătoarea: Căile Ferate au nevoie de locomotive. Noi ar trebui 
să luăm locomotive de tipul E 45, pe care germanii nu le pot fabrica în timp de 
război, şi care nu pot fi fabricate nici la noi. 

Atunci, am vorbit cu Orezeanu, că noi, cari avem nevoie de locomotive, 
chiar dacă nu vom avea tipul cel mai perfect, trebuie să luăm locomotivele pe care 
ni le poate face Reşiţa. De aceea, Căile Ferate au comandat locomotive la Reşiţa. 

Mareşal I. Antonescu: Acesta este principiul: Să comandăm şi în ţară. 
Ing. C. Buşilă: Am atras însă atenţia dlui Guido Schmidt că Reşiţa este în 

foarte mare întârziere cu executarea comenzilor, şi la şine, şi la ramificaţii, şi la 
locomotive, unde întârzierile au ajuns până la 48%. 

Mareşal I. Antonescu: Atunci de ce mai cer să le facem comenzi? 
G-ral Gh. Dobre: A fost o situaţie neclară: Reşiţa a cerut un preţ, asupra 

căruia tratativele au durat 6 luni. 
M. Antonescu: La Reşiţa şi la Rogifer au fost discuţii pentru stabilirea 

noului tip de locomotive, care urmează să fie construit; 6 luni au durat discuţiile. 
Pentru reparaţii, discuţiile au mai durat încă 6 luni. 

Ing. C. Buşilă: La reparaţii, Rogifer-ul lucrează după sistemul Malaxa, foarte 
scump. Este destul să vă spun că. reparaţia unei locomotive costă un milion - un 
milion jumătate lei la Atelierele Griviţa, trei milioane la Societatea Franco-Română 
şi şase milioane la Reşiţa. 

Mareşal I. Antonescu: Am înţeles toată chestiunea. Nu plătim mai mult 
decât trebuie. Dacă în Ţara Românească plătesc preţuri mai mari industriilor, o fac 
ca să dezvolt viaţa noastră economică. Dacă însă se face dovada că în străinătate 
aceleaşi reparaţii se fac la preţuri mai reduse, atunci şi la noi în ţară să se plătească 
aceleaşi preţuri, bineînţeles ţinându-se seamă şi calculându-se just cheltuielile de 
regie de la noi. 

Să nu se treacă însă personalul de la Atelierele Griviţa în bugetul Statului şi 
apoi să se spună: acolo reparaţia unei locomotive costă numai un milion lei. 

lng. C. Buşilă: Nu, nu, dle \1areşal. Calea Ferată are anumite avantagii. 
Mareşal I. Antonescu: Acesta este principiul: să facem comenzi şi în ţară, 

însă preţurile acestor comenzi să nu depăşească limita corectitudinei. 
Ing. C. Buşilă: Desigur. Nu mai procedăm ca anul trecut. 
Mareşal I. Antonescu: ,,Propunerile Subsecretariatului de Stat al Înzestrării 

Armatei în privinţa posibilităţilor de procurare a postavului dimie". 
G-ral Gb. Dobre: V-am raportat, dle Mareşal. 
Mareşal I. Antonescu: Nu putem să-l facem. 
G-ral Gh. Dobre: Foarte puţin. 
Mareşal I. Antonescu: ,,Notă în legătură cu statizarea industriei <le 

armament". 
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G-ral Gh. Dobre: Aceasta este o chestiune despre care am raportat dui 
prim-ministru. 

Mareşal I. Antonescu: ,,Dosarul societăţilor care au făcut schimbui 
comerciale cu Germania". 

M. Antonescu: Dv., dle ministru Marinescu, aţi trimes dosarul aces:or 
societăţi, pentru că mai era o chestiune pe care trebuie s-o rezolvăm - în afară de 
cazul dacă n-aţi rezolvat-o dv. şi nu mi-aţi adus la cunoştinţă - referitoare Ia 
cererea unora din societăţile germane. Era fixat termenul de 3 aprilie, după care dv. 
urmaţi să luaţi o hotărâre. Vă aduceţi aminte de discuţia cu Legaţia Germană în 
legătură cu dreptul acestor societăţi. 

G-ral C. Constantin: S-au cerut autorizaţii numai pentru mazăre. 
M. Antonescu: Alte cereri nu s-au mai făcut? 
G-ral C. Constantin: Acum s-au mai liniştit. 
Mareşal I. Antonescu: Trec la chestiunile în rezolvarea cărora aveţi nevl)ie 

de hotărârea mea: ,,Notă asupra firmelor româno-germane care au făcut cereri 
pentru a li se aproba încheierea de contracte de cultură pentru leguminoase". 

I. Marinescu: S-a hotărât. în Delegaţia Economică, să se dea autorizaţii, firă 
drept de export. 

Mareşal I. Antonescu: Aceasta este soluţia. Trebuie să se ştie ce se petrece 
cu aceste culturi, iar nevoile economiei noastre naţionale trebuie să fie respecte.te. 
Să se facă export, dar numai cu autorizaţie şi numai în cadrul contingentelor. Să nu 
se profite de această ocazie ca să se mai strecoare peste graniţă şi alte produse. 

Este nevoie de foarte multă atenţie. În principiu, dăm autorizaţii. Dacă i::ot, 
să cultive cât mai mult. 

G-ral C. Constantin: Ei cultivă tot prin agricultorii noştri. 
M. Antonescu: În această privinţă, oridecâteori se fac cereri din partea 

străinilor, vă rog să-mi comunicaţi fie mie, fie Direcţiei Economice din Ministerul 
Afacerilor Străine. Pot să vă spun că. am fost în Germania şi am adus aur de acolo, 
fără să fi văzut pe ministrul Economiei Naţionale germane, fiindcă n-am tratat 
decât cu Mareşalul Goring şi dl von Ribbentrop. 

Sunt l11cniri care privesc relatiile intemationale. de care eu nu ştiu. Nu ec;te 
vorba de sensibilităţi, fiindcă am destule lucruri de făcut, ca să-mi mai complic 
existenţa şi cu această chestiune, dar în raporturile diplomatice şi politice folosesc 
toate aceste lucruri pe care mi le daţi dv., după cum, tot aşa, pot să răspund imediat, 
fără nici un fel de complicaţii, la orişice plângere pe care o primesc. 

Şi atunci, oridecâteori primiţi astfel de cereri, vă rog să trimeteţi câte o notă 
la Ministerul de Externe sau la Cabinetul meu. 

Mareşal I. Antonescu: La toate tratativele acestea vă rog să chemaţi şi pe 
dl Cristu de la Externe. Iată, a venit la mine dl g-ral Reinecke, într-o chestiune pe 
care am mai tratat-o şi mai înainte. Atunci i-am convocat şi pe domnii miniştri ai 
Finanţelor şi Economiei Naţionale, c:are erau interesaţi. Aşa să faceţi şi dv.: îndată 
ce trataţi o chestiune de aceasta, care are consecinţe pe plan internaţional, vă rog să 
chemaţi şi pe dl Cristu, şi Ministerul Economiei Naţionale, şi Ministerul Finanţelor, 
şi pe toţi cei cari sunt interesaţi. 
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Nu trataţi nimic pe plan internaţional fără ca Ministerul de Externe să ştie. 
Aşa cum facem o politică agricolă şi o politică industrială proprie, facem şi o 
politică a relaţiilor noastre cu străinătatea. 

De aceea, la toate discuţiile de această natură trebuie să participe şi delegatul 
Ministerului de ExtemAe, care are cunoştinţa dosarelor în ceea ce priveşte aceste 
probleme economice. ln această privinţă am dat şi instrucţiuni scrise. ln acelaşi 
scop, am centralizat în mâna şefilor de misiune din străinătate toată activitatea, de 
orice natură, în legătură cu apărarea intereselor româneşti în ţările respective. 
Înainte, consulul tăcea ce vrea, ataşatul militar făcea ce vrea, ataşatul de presă 
tăcea ce vrea; în loc să fie un singur conducător într-o legaţie, exista principiul 
contrar: fiecare reprezentant al ţării, într-o ţară străină, făcea ce vrea el. 

Această acţiune trebuie centralizată. Acum trebuie să lucrăm în felul acesta. 
A trebuit să facem sforţări foarte mari ca să îndreptăm lucrurile, pentru că, cu 
practica de până acum, a· fost foarte greu• ca să centralizăm activitatea tuturor 
reprezentanţilor noştri diplomatici dintr-o anumită ţară în mâna şefului de misiune 
de acolo. 

Aveam această luptă cu Titulescu. Şi când am tratat probleme diplomatice, 
cu toată lumea, am spus: lucrăm fiecare de capul nostru. Nu ştim unul de altul ce 
facem. Din cauza aceasta, sunt fisuri, prin care inamicul pătrunde, profitând de 
prostia, de dezorganizarea şi de lipsa noastră de coordonare. 

De aceia, dau astăzi nu numai o directivă, ci un ordin: nu mai tratează 
nimeni nici o chestiune pe plan internaţional, de orice ordin ar fi ea, fără să fie 
alături cu delegatul Ministerului de Externe, care este împuternicit, care ţine în 
mână toate chestiunile, pentru că este aici o politică a relaţiunilor noastre, politică 
ce se duce pe toate planurile. 

Mergem mai departe: .,5. - adresa Ministerului Economiei Naţionale 

referitoare la măsurile excepţionale aplicabile în timp de război". 
Dar numai măsuri excepţionale sunt în timp de război. Le aplicăm cum sunt. 
,,6. - Observaţiunile d-lui I. Marinescu, ministrul Economiei Naţionale, 

referitoare la proiectul de organizare a dreptului de preemţiune al Statului la 
înstrăinările de fonduri". 

Vă conformaţi principiului pus. Dreptul de preemţiune să-l exercitaţi eficace, 
nu ca în materie agricolă. 

Titus Dragoş: Legea este la dl. Mihai Antonescu. Observaţiunile dlui 
Marinescu se referă la un vechi proiect de lege, pe care după aceia l-am refăcut. 

Mareşal I. Antonescu: Prin urmare, sunteţi de acord. 
Titus Dragoş: Da. S-au făcut cele necesare. 
Mareşal I. Antonescu: Trebuie iscălit. 
M. Antonescu: Îl iscăleşte şi dl. Marinescu. 
I. Marinescu: Iată ce am propus eu: pentru ca să nu se mai piardă vremea, 

când se exercită dreptul de preemţiune, am spus ca Statul să ia asupra lui obiectul şi 
pe urmă să-l repartizeze. 

Mareşal I. Antonescu: Foarte logic. 
I. Marinescu: În felul acesta se scurtează toată procedura. 
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Mareşal I. Antonescu: Foarte logic. 
Titus Dragoş: Dreptul de preemţiune nu-l mai exercită Statul direct, ci rrin 

diverse instituţii: Banca Naţională, Creditul Industrial. El se exercită în momertul 
chiar când se cere autorizaţia. În felul acesta nu se mai tărăgăneşte chestiunea. 

Mareşal I. Antonescu: ,,2. - Rezultatul anchetei privitoare la comanda de 
tractoare". 

S-a soluţionat ? 
A. Pană: Da. 
Mareşal I. Antonescu: ,,Tabloul de comenzile de tractoare şi treierăt01re 

date şi executate în cadrul acordului de credit româno-german". 
Câte au venit? 
Gh. Minescu: Au venit 2000 de tractoare. 
M. Antonescu: În legătură cu aceasta: Ministerul Agriculturii, al Lucrăr:lor 

Publice, împreună cu dl. g-ra1 Dobre să facă propuneri în ce priveşte organizarea 
tehnică - indiferent de formula juridică: Societate sau Stat - a unor centre pentru 
conservarea instrumentelor agricole ji îngrijirea tractoarelor ... 

Mareşal I. Antonescu: Şi folosirea lor. 
M. Antonescu: ... pentru că vă voi arăta, cu statistici, să vedeţi ce imponuri 

am făcut în ultimii zece ani şi cât ne-a mai rămas din aceste tractoare. La doi-trei 
ani se deteriorează toate tractoarele pe care le aducem în ţară; ceea ce înseamnă că 
un întreg capital îl aruncăm în vânt din pricina lipsei de organizare în conservarea 
maşinilor. 

Mareşal I. Antonescu: lată. dle Pană, ce-mi spunea dl. Stroescu, care are 
30 de pogoane. A vorbit cu cineva, ;:are a luat un tractor şi într-un timp extrem de 
redus i-a arat cele 30 de pogoane. Dar din primul moment a pus 3 pluguri. 

A. Pană: Din cele mici ? 
Mareşal I. Antonescu: A pus 3 pluguri, însă după două ore de funcţionare 

tractorul s-a oprit. Şi atunci au trebuit să piardă 3 ceasuri până să-l repare. 
De aceea trebuie să se dea instrucţiuni asupra felului cum trebuie utilizat 

tractorul în perioada de rodaj, fiindcă dacă pui zece brazde în loc de trei, tractorul 
este scos din scn•iciu. So întâmpli'i t-Jt aşa cum am p4ţit W1ul trecut cu maşinile pe 

care le-am dus pe câmpul de luptă nerodate. Nu mi s-a spus chestiunea la timp. căci 
le rodam înainte de a se strica. De abia acum s-au repus în stare de funcţionare 
maşinile stricate, din cauză că au fost întrebuinţate nerodate pe câmpul de luptă. 
Dacă ştiam că nu erau rodate, le rodam înainte şi pe urmă le aduceam pe câmpul de 
luptă. Puteam aranja lucrurile; aduc1:am alte divizii, fiindcă războiul nu se rezolvă 
în 24 de ore. Puteam să conduc operaţiunile în aşa fel, încât să n-am nevoie de ele 
înainte de a fi rodate. 

Mai văd în ordinea de zi o serie întreagă de chestiuni propuse de Cabinetul 
Militar, cu privire la aspectele economice. Sunt însă nevoit să părăsesc şedinţa, 
fiindcă mai am de prezidat un alt consiliu. 

Ole ministru Buşilă, vă atrag atenţia asupra proastei funcţionări a sistemului 
de folosire a aerului condiţionat din Palatul Preşedinţiei, ceea ce face ca să vină 
până în sala Consiliului de Miniştri aer confinat. 
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Dl. Mareşal Ion Antonescu, Conducătorul Statului, părăseşte sala de 
Consiliu. 

Dl. prof. Mihai Antonescu, vicepreşedintele Consiliului, prezidează în 
continuare şedinţa Consiliului de Miniştri. 

M. Antonescu: Ole ministru, v-aş ruga foarte serios să examinaţi problema, 
pentru că aerul condiţionat de aici costă foarte scump. Dar nu numai atât. A trebuit 
să stăm cu faţada palatului acestuia - în care palat vin atâţi demnitari străini - a 
trebuit să stăm luni de zile cu tot felul de panouri cari stricau aspectul clădirii. Când 
s-a cerut să se pună geamuri şi să se facă un minimum de faţadă, ca să avem o 
prezentare decentă, mi s-a spus că trebuie 128 milioane lei; că iară această sumă nu 
se poate face! Când am spus: dar cum este posibi] să se ceară atât pentru un 
minimum de lucrări, - atunci imediat s-a scăzut cifra ]a 28 milioane lei, de la 
128 milioane! 

log. C. Buşilă: Geamurile au fost comandate în Belgia. Se mai lucrează 
încă. Dar dacă se sparg, nu vom mai putea aduce altele. 

M. Antonescu: Vă rog să vizitaţi întreg palatul şi veţi vedea cât spaţiu este 
pierdut numai cu coridoarele acestui local. Desigur că nu se mai poate pune 
problema acum. Însă trebuie să isprăvim, să constatăm şi să îndreptăm cel puţin 
defectele de funcţionare. Un an şi jumătate în întregime am locuit, zi şi noapte, în 
acest local, donnind pe o canapea. Ei bine, am fost bolnav un an întreg, numai 
datorită aerului condiţionat. Dl. Mareşal, în camera în care lucra, se trezea la un 
moment dat cu aer cu benzină. În alte camere se spăla cu benzină şi ajungea 
mirosul de benzină până în biroul dlui Mareşal. 

log. C. Buşilă: Aerul condiţionat, dacă nu este bine făcut, este o nenorocire. 
M. Antonescu: Trebuie schimbat sistemul, fiindcă este inadmisibil să se dea 

sute de milioane şi noi să avem „parfum" de benzină şi de varză. Nu se poate 
aceasta. 

lng. C. Buşilă: Deocamdată, dacă nu-l vom putea repara, îl vom opri. Este 
mai bine aşa. 

M. Antonescu: Da, desigur. 
lng. C. Buşilă: La mine la minister n-am aer condiţionat. Un predecesor al 

meu a adus o singură maşină. Am oprit-o, pentru că răceam. 
M. Antonescu: Pentru că problema tractoarelor este un lucru care m-a 

chinuit de foarte multă vreme - fiindcă inventarul agricol român este o problemă 
esenţială în ţara noastră şi dacă nu ne ocupăm de rezolvarea problemei inventarului 
agricol, nu rezolvăm producţia agricolă - de aceea vă rog ca, astăzi chiar, să 

hotărâţi care este tennenul în interiorul căruia să studiaţi - dl. ministru al 
Economiei Naţionale, împreună cu dl. ministru Buşilă, împreună cu dl. ministru 
Pană şi, pentru că este o problemă de finanţe şi de organizare industrială, am să-l 
rog şi pe dl. Finţescu ca să facă parte din această comisiune - care este tennenul ce 
vă trebuie pentru ca să studiaţi, ţinând seama de experienţa făcută până astăzi, să 
vedeţi care sunt mijloacele - dl. g-ral Dobre, de asemenea, îl rog să trimeată, dacă 
vrea, pe cineva care a lucrat în industrie şi, ţinând seama de organele dvs. militare, 
dle Dobre, pe care le aveţi şi de centrele militare de reparaţiuni, cineva care a lucrat 
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în industria automobilistică şi mecanică militară - să vă fixaţi un tennen înăurtrul 
căruia dvs. să cercetaţi modul cum au fost conservate până astăzi maşinile agricole 
importate din străinătate - dl. Minescu, de asemenea trebuie să facă parte, fiirdcă 
cele mai multe maşini, în ultimii ani, au fost importate prin I.N.C.0.0.P. - temen 
înăuntrul căruia să vedeţi modul cum au fost conservate aceste maşini şi si-mi 
faceţi propuneri pentru organizarea unor centre de supraveghere imediată - Jrin 
Ministerul de Agricultură sau prin organele Ministerului de Economie, sau Jrin 
organele Armatei - termen înăuntrul căruia veţi examina şi care sunt mijloa;ele 
cele mai simple şi cele mai potrivite pentru crearea unor centre tehnice peitru 
păstrarea şi repararea tractoarelor. 

Ing. C. Buşill: Îi convoc pentru săptămâna viitoare. 
M. Antonescu: Vă rog ca, până la şedinţa consiliului viitor, să-i convocaţi. 

Să cereţi informaţii şi de la documentare. Pe dl. Marinescu îl rog să ceară aceste 
informaţii; le are dl. Paul Sterian, secretar g-ral. O-sa mi le-a dat şi mie. Veţi vedea 
că, în ultimii zece ani, s-au făcut colosale importuri de maşini agricole, faţă de ceea 
ce credem noi că sunt în ţara noastră. Dar din toate acestea nu mai sunt decât foarte 
puţine; nu mai este nimic. Luaţi tabloul dlui ministru Pană şi veţi vedea că, numai 
în doi-trei ani, noi distrugem inventarul mecanic agricol, prin lipsa noastră de grije. 
Dar este inadmisibilă această risipii a capitalului românesc. Acesta este un act 
împotriva producţiei româneşti agricole. 

Chestiunea referitoare la punctul 5 din Ordinea de zi: ,,Adresa Ministerului 
Economiei Naţionale privitor la măsurile excepţionale aplicabile în timp de 
război", iată la ce se raportă. Am discutat-o şi cu dl. ministru Dragoş şi i-am pus 
termen până la consiliul viitor. Sunt o serie de bunuri care pot să fie afectate de 
starea de război prin calitatea titularilor lor. Dacă noi nu facem o procedură de 
înregistrare imediată şi dacă rămânem cu situaţia acestor bunuri în starea actuală, 
ne vom găsi mâine cu aceste bunuri trecute în alte mâini, pe pieţele neutre, fără 
vreo posibilitate pentru noi de a ne opune unui asemenea transfer, căruia nu i-am 
creat nici un fel de prohibiţiune sau de formalitate. 

De aceea - departe de a cere o soluţie de provocaţie pe plan internaţional, şi 
mai 11'cs într-un moment când până astăzi nu s-au luat măsuri împotriva bunurilor 
şi intereselor noastre şi când chiar Guvernul Reichului ne-a comunicat că n-a luat 
nici o altă măsură decât de constatare - de aceia cred că ceea ce avem de făcut şi 
noi în această privinţă este să stabilim principiul înregistrării obligatorii a tuturor 
bunurilor, drepturilor şi intereselor care intră în această categorie; să stabilim fie un 
regim de administraţie cu caracter conservator pentru veniturile pe care le produc 
aceste bunuri, fie consemnându-le la Banca Naţională, fără nici o altă dispoziţiune 
legală, - şi nouă ni s-au făcut blocări în străinătate de foarte multe sume - fie 
depunând aceste sume, fie, atunci ~ând este vorba de o întreprindere solvabilă, 
consemnându-le într-un cont special şi comunicând acest cont la Banca Naţională, 
la Românizare, sau la organul pe care îl credeţi dvs., având să facă această operă de 
centralizare. 

Însă o măsură trebuie să fie luată, pentru ca să nu ajungem să organizăm noi 
înşine, prin lipsa noastră de prevedere, o circulaţie nepotrivită a acestor bunuri. 
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Nu mă intereseaz.ă să împiedec transferul bunurilor în alte mâini; mă 
interesează însă ca Statul Român să-şi conserve elementele de compensaţie. Noi 
avem în Anglia, în Statele Unite, o serie întreagă de depozite, care au fost blocate; 
avem o serie întreagă de drepturi şi de interese, care, de asemenea, au fost atinse 
prin împrejurările de război. Aşa cum se petrece întotdeauna la Conferinţa de Pace, 
acolo se stabileşte un sistem de tabula rasa, un principiu de compensaţie reciprocă. 
Aceasta este regula. Aşa s-a făcut şi la Conferinţa trecută de Pace şi în tratatele din 
ultimii 50 de ani. Acest lucru se va face - probabil - şi la Conferinţa de Pace viitoare. 
Aceasta trebuie s-o pregătim. Noi nu putem li\sa ca un element de compensaţie 
românească să poată fi pierdut din mâinile noastre. Aceasta este singura mea 
preocupare: să avem elementul de compensaţie şi, în acelaşi timp, să putem 
supraveghia toate aceste transferuri de capital, pentru ca să putem exercita şi noi 
interesele noastre aşa cum le vom exercita în momentul când se va pune problema. 

Titus Dragoş: Lucrul este rezolvat sau se rezolvă în ce priveşte industria şi 
comerţul, unde înregistrarea se face în mod automat, din cauza declaraţiunilor pe 
care le depun toate societăţile, indicând capitalul, conducerea, bilanţul, toată 
situaţia lor. În ce priveşte industria şi comerţul, situaţia acestora, din acest punct de 
vedere, este reglementată prin decretele nr. 529 şi 533, care interzic orice transfer 
fără asentimentul Guvernului. 

M. Antonescu: Pentru toate categoriile de bunuri? 
Titus Dragoş: Pentru toate. Mai este o lege, pe care am căzut de acord cu 

colegii, este legea care interzice orice fel de comerţ cu cetăţenii supuşi ai statelor 
inamice, lege care este de natură, câte o dată însă, să strice Statului Român, în ce 
priveşte pe străinii cari au de plătit Statului Român. Este o lege din mai 1941, din 
cauza căreia Statul nu se poate despăgubi. Am propus să fie modificată în sensul ca 
străinii să poată face atari operaţiuni, cu autorizaţia Guvernului, adică atunci când 
Guvernul găseşte că este necesar şi în interesul Statului Român, el poate autoriza 
anumite operaţiuni care să fie făcute de aceştia în interesul Statului Român. 

I. Marinescu: Aşa este cazul Societăţii Harvester, societate de origine 
americană, care aduce din Germania- cu toată originea ei americană, ea este localizată 
în Germania - care aduce de acolo maşini agricole, tractoare şi piese de schimb, şi i-am 
dat autorizaţie. După lege, ar fi însemnat să opresc aducerea de tractoare. 

Titus Dragoş: Se găseşte la Consiliul Legislativ. 
Mircea Vulcănescu: Societăţile americane sunt lăsate în Germania să-şi 

continue activitatea, însă sub administraţie germană. 
Titus Dragoş: Proectul de lege este la Consiliul Legislativ. Va veni la dvs. 

săptămâna viitoare. 
M. Antonescu: Desigur, mai ales că ei au şi răspunderea. La Ministerul de 

Externe nu vreau să-mi creez clemente de complicaţie internaţională. Aş propune chiar să 
ţinem un consiliu de miniştri în care să vă fac o expunere mai largă asupra întregii acţiuni 
diplomatice şi asupra situaţiei în care ne găsim astăzi în această privinţă. Vă daţi seama şi 
dvs. că aceasta mă preocupă întotdeauna Dar, atunci când noi avem bunuri, drepturi şi 
interese în aceste ţări; când aceste bunuri, drepturi şi interese au fost supuse unui regim de 
indisponibilitate, care crează grave prejudicii pentru Statul nostru; când rentabilitatea 
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capitalurilor consemnate în Anglia şi în America nu mai există pentru noi; când Ban:a 
Naţională a pierdut o mare parte din devizele pe care ea îşi rezima însăşi emisiunea; când 
aceasta este situaţia, pot eu să mă îngrijesc, să mă preocup de aceste bunl.l'i, 
drepturi şi interese fără ca să ţin seama de ceea ce au constituit ele până astăzi, de 
ceea ce reprezintă ele pentru Statul Român şi să le las să rlmână în regimul g-nl, 
să nu le creez o situaţiune specială? 

Dl. Vulcănescu spunea adineauri: în Germania le lasă să lucreze, dar sub 
administraţie germană, ceea ce înseamnă un control german, ceea ce înseamnă o 
consemnare, sau, în orice caz, un control asupra veniturilor lor, de natură, în orice 
moment, să intre în calcul pentru compensaţie. 

Dar, la noi, care sunt mijloacele pe care le avem ca să cunoaştem care sunt 
veniturile, care sunt efectele acestei administraţii străine, care continuă să fie 
răspunzătoare pentru ele, într-un moment când.Statul Român pierde toate veniturile 
şi îşi are indisponibilizate fondurile sale? 

Titus Dragoş: Le avem, dle preşedinte. Nici americanii, nici englezii nu 
le-au confiscat. 

M. Antonescu: Nici genna11i1 n-au făcut-o. Nici eu nu reflectez asupra unei 
astfel de soluţii. 

Titus Dragoş: Toate societăţile străine sunt puse sub controlul şi sub 
imobilizarea legilor noastre. 

M. Antonescu: Aceasta este altceva: este o acţiune negativă, de siguranţă, 
foarte bună, dar nu suficientă. 

Titus Dragoş: Avem dreptul prin lege ca, la cele imobilizate, să le numim 
administratori şi conservatori. Este o chestiune de politică generală a Guvernului, 
dacă vrea să dea asemenea delegări. să facă numiri de felul acesta sau nu. 

M. Antonescu: De aceea spuneam că ar fi bine să facem un regim special, 
pentru că dacă legăm obligaţia declaraţiilor şi a înregistrării cu obligaţia de a 
comunica veniturile lor, administrarea lor, nu le-am pus regim de administraţie 
propriu-zisă. Dar avem o situaţie clară şi putem examina în felul acesta, în viitor, 
care sunt soluţiile pe care trebuie să le luăm, ca să ne apărăm. 

Eu vorbesc deschis. Am fih.:ut politicii de nepro\-'OCAţÎuno la adresa Statelor 

Unite, pentru că România n-a avut niciodată un conflict cu Statele Unite. Tot aşa i-am 
supus deschis problema, într-o zi, unui mare demnitar german, căruia i-am spus: pe 
pământul acesta nu există decât o pace unilaterală, este pacea perpetuă, când ai închis 
ochii şi ai trecut în lumea drepţilor. În afară de aceasta, toate păcile pe plmânt au fost 
bilaterale. O pace bilaterală însemnează că stai la masa verde, în faţa unor adversari cu 
care trebuie să găseşti unele puncte de contact, unele puncte comune. 

Dacă nu-mi fac nici un fel de iluzii în ce priveşte poziţiunile României faţă 
de unii din aceşti adversari, nu este i"nsă nici un motiv ca noi, românii, să ne creăm 
ostilităţi inutile faţă de unele mari state, care vor rămâne întotdeauna mari state 
- nu le vom putea schimba această situaţie - şi cărora, dacă le facem acte de 
ofensă, nepotrivită faţă de puterile noastre, cari nu suntem un stat cu răspunderi 
mondiale, nu avem decât regretul situaţiei. Aceasta a fost linia pe care m-am aşezat 
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şi pe care am spus-o deschis, şi în raporturile cu Gennania şi în orice raporturi 
internaţionale. 

Dar, nu este mai puţin adevărat că, atunci când este vorba de interese 
patrimoniale de apărat, pe mine nu mă intereseazA - ca şi interesele de ordin moral 
de altfel - dacă le apăr faţă de o mare putere sau faţă de o mică putere. Nouă, 
Anglia şi Statele Unite ne-au blocat o serie întreagă de fonduri, care se găseau pe 
teritoriile acestor state, fw-ă nici un act de provocaţiune, fiindcă la acea dată nu 
făcusem nici un act de provocaţiune, fără nici un act care să legitimeze o măsură de 
retorsiune sau de represalii faţă de noi. 

La măsura aceasta, noi - şi ne găsim astăzi în stare de război cu Anglia, în 
unna declaraţiei de război a Angliei; şi ne găsim în stare de război cu Statele Unite, 
pentru că noi, unnând legile de onoare ale războiului, am constatat încetarea 
relaţiilor şi starea de război, respectându-ne obligaţiile din Pactul Tripartit - în 
această situaţie, astăzi, când Statul Român a pierdut fondul Băncii Naţionale, a 
pierdut o serie întreagă de fonduri care sunt blocate şi pe care riscă să le piardă, 
pentru că ne găsim în stare de război, la măsura aceasta noi n-am luat încă nici o 
măsură, nici măcar cu caracter conservator faţă de aceste bunuri, pe care mâine să 
le punem în balanţă, în compensaţie şi în constrângere pentru soluţionarea unor 
drepturi patrimoniale româneşti în raport cu Statele Unite şi cu Anglia. 

De aceea - din acest punct de vedere, eu consider indispensabil ca să facem o 
procedură de înregistrare, o procedură de constatare a situaţiei acestor bunuri, drepturi şi 
interese şi o constatare a veniturilor lor, fără să ajungem, deocamdată, la 
indisponibilizarea acestor bunuri, adică aplicând fonnula pe care au aplicat-o şi gennanii 
până astăzi în privinţa acestor bunuri, unnărind prin unnare o simplă situaţie de garanţie. 

De aceea, acest lucru vă rog să-l examinaţi. 
Titus Dragoş: Dar dacă pentru aceasta am numi un administrator şi 

controlori, cari să înregistreze lucrurile acestea şi să ţină la curent Guvernul; dacă 
le-am numi controlori cu aceste atribuţiuni, cred că măsura aceasta ar fi suficientă. 

M. Antonescu: Legile dau dreptul de a numi controlori ? 
Titus Dragoş: Da. 
M. Antonescu: De orice categorie ar fi societăţile străine, intră toate în 

acestea? 
Titus Dragoş: Da. 
M. Antonescu: De orice categorie ? 
Titus Dragoş: Toate. 
M. Antonescu: Şi finnele individuale? S-a făcut o situaţie, o examinare. ca 

să ştim câţi sunt aceştia? 
Titus Dragoş: Nu. 
I. Marinescu: Nici nu se poate face la cele particulare, fiindcă nu se pot afla. 
Mircea Vulcănescu: S-a pus şi problema datoriilor la un moment dat, a 

recenzării lor. 
Titus Dragoş: Şi acestea trebuie să facă parte din această chestiune. 
M. Antonescu: Rog pe dl. ministru de Finanţe ca, în viitoarea şedinţă a 

Delegaţiei Economice, să cerceteze chestiunea aceasta, pe haz.a tuturor datelor. Rog pe 
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dl. Dragoş să aducă statistica tuturor societăţilor din această categorie. Dl. minisru 
Vulcănescu o să aibă până atunci toate datele în legătură cu serviciul datoriei publice 

Mircea Vulcănescu: La datoria publică am replicat prin suspendarea 
cuponului extern. 

M. Antonescu: Trebuie să e>:aminăm care este volumul. Dar aceasta este o 
măsură negativă, cum a fost blocarea. Trebuie să vedem consecinţele. 

Mircea Vulcănescu: Măsura aceasta ne dispensează de obligaţia de a-1 
depune în contul lor. 

M. Antonescu: Este foarte bine din punct de vedere practic, dar trebuie să 
vedem care este serviciul datoriei publice, care este volumul lui în raport cu 
volumul sumelor cari au fost blocate în America, pentru ca să ne dăm seama., ca 
element de compensaţie, la ce rezultate ajungem; de asemenea, trebuie să vedem 
chestiunea aceasta în raport cu capitalurile investite în industrie şi comerţ 
- capitalurile engleze şi americane - pentru ca să ne putem da seama la ce raport de 
compensaţie se poate ajunge cu aceste ţări. 

Mircea Vulcănescu: S-a pus problema dacă nonna privitoare la blocarea 
fondurilor se extinde şi la titluri, la acţionarii de titluri româneşti. 

M. Antonescu: O-lor, sunt la ordinea zilei o serie de chestiuni semnalate de 
Cabinetul Militar. 

G-ral N. Stoenescu: Ar fi bine să fie trimise la Delegaţia Economică. 
M. Antonescu: Vor fi trimise la Delegaţia Economică următoarele note: 

„Nota Cabinetului Militar privitoare la diferite aspecte cu caracter economic din 
viaţa oraşelor. 

Nota Cabinetului Militar referitoare la comerţul clandestin de piei. 
Situaţia livrărilor de produse petrolifere pentru consumul intern pe luna 

Martie 1942. 
Notă referitoare la repartizarea tărâţelor şi turtelor oleaginoase. 
Rezoluţiile dlui Mareşal în legătură cu dificultăţile întâmpinate de 

departamente şi problemele care se cer soluţionate prin coordonare. 
Nota Cabinetului Militar, Biroul I, privitoare la situatia transporturilor de 

aprovizionare şi lemne." 
Planul de aprovizionare cu lemne pe I 942/1943 va fi discutat în Consiliul 

Economic, după ce va fi alcătuit complect de dl g-ral Bădescu. 
Constatările dlui Subsecretar de Stat, g-ral Iliescu, în ceea ce priveşte aprovizionarea 

cu came a populaţiei în Germania vor fi comunicate direct dlui g-ral Constantin. 
O-lor, după masă voi pleca în inspecţie în judeţul Prahova şi la Braşov, 

conform angajamentului luat. 

Şedinţa se ridică la ora I 3,45. 

Stenografi:D. Fierăscu şi Alfred Ionescu 

~ 
D.A.N.J.C..fond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 497 (fost 4721/)//942.f 652-720. 
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18. 1942 aprilie JO. in Consiliul de Ministri cu guvernatorii 
provinciilor dezrobite se discută despre: statutul juridic - administrativ al 
provincii/or; situaţia juridică a bunurilor industriale şi comerciale din 
Basarabia şi Bucovina; fabricile de ulei din Basarabia; probleme de 
propagandă etc. 

CONSILIUL DE MINIŞTRI 
CU DOMNII GUVERNATORI AI PROVINCIILOR DEZROBITE 

de joi, JO aprilie 1942 

Şedinţa se deschide la ora l 0.30, sub preşedinţia d-lui prof. Mihai 
Antonescu, vicepreşedintele Consiliului. 

Participă domnii: prof. I. Petrovici, ministrul Culturii Naţionale; g-ral 
D. Popescu, ministrul Afacerilor Interne; g-ral N. Stoenescu, ministrul Finanţelor; 
prof. dr. Petre Tomescu, ministrul Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale; 
I. Marinescu, ministrul Economi,ei Naţionale; ing. C. Buşilă, ministrul Lucrărilor 
Publice şi Comunicaţiilor; g-ml C. Pantazi, ministrul Apărării Naţionale; 
~-ral Gh. Dobre, subsecretar d,! Stat la Ministerul Apărării Naţionale, pentru 
Inzestrarea şi Administrarea Armatei; g-ral Gh. Jienescu, subsecretar de Stat la 
Ministerul Apărării Naţionale, pentru Aer; g-ral Victor Iliescu, subsecretar de Stat 
la Ministerul Culturii Naţionale, pentru Educaţia Extraşcolară; A. Pană, 

subsecretar de Stat la Ministerul Agriculturii şi Domeniilor; dr. C. Dănulescu, 
subsecretar de Stat la Ministerul Muncii, Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale; prof. 
I.C. Petrescu, subsecretar de Stat la Ministerul Culturii Naţionale; dl. Titus 
Dragoş, subsecretar de Stat la Preşedinţia Consiliului de Miniştri, pentru 
Românizare, Colonizare şi Inventar; prof. Al. Marcu, subsecretar de Stat la 
Ministerul Propagandei Naţionale; Petre Strihan, subsecretar de Stat la Ministerul 
Afacerilor Interne; g-ral C. Voiculescu, guvernatorul Basarabiei; g-ral 
C. Calotescu, guvernatorul Bucovinei; prof. prof. Gh. Alexianu, guvernatorul 
Transnistriei; Gh. Minescu, directorul general al I.N.C.O.O.P.-ului; Dorin 
Nicolaescu, directorul Economiei Naţionale din Basarabia; D. Giurgiuveanu, 
directorul Românizării din Basarabia; T. Ardeleanu, primarul oraşului Bălţi. 

ORDINEA DE ZI 
a 

CONSILIULUI DE MINIŞTRI CU GUVERNATORII PROVINCIILOR 

joi, 30 aprilie 1942 

I. Raportul şi propunerile procurorului g-ral de pe lângă Curtea de Apel 
Chişinău referitoare la: 

I. foştii agenţi ai bolşevismului; 
2. problema legionară, şi 
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3. problema tolerantei religioase. 
2. Statutul juridic administrativ al provinciilor recucerite. 
3. Rezultatul controlului executat de şeful Serviciului Veterinar şi un 

delegat al Guvernământui Basarabiei asupra situaţiei animalelor din Transnistric1. 
4. Situaţia fabricilor de ulei din Basarabia. 
5. Situaţia juridică a bunurilor industriale şi comerciale din Basarabi1 şi 

Bucovina. 
6. Lipsa de personal tehnic resimţită în Bucovina. 
7. Notă asupra situaţiei agricole din Basarabia. 
8. Notă informativă asupra atitudinei populaţiei germane din Transnistria. 
9. Propunerile d-lui Dimitriuc referitoare la refacerea economică a 

Bucovinei. 
- Lucrările se află în mapă -

CHESTIUNI PROPUSE DE MINISTERE 

1. Ministerul Apărării Naţionale: 
- Chestiunea hergheliilor ce trebuiesc să se formeze în Basarabia. 
2. Ministerul Agriculturii: 
- Chestiunea maşnilor agricole aflate în Basarabia şi Bucovina, care nu pot 

fi întrebuinţate acolo. 
3. Ministerul Propagandei: 
- Probleme tehnice de propagandă. 
4. Subsecretariatul de Stat al Înzestrării Armatei: 
a) pentru Guvernământ Basarabiei: 

1. Chestiunea sprijinului de dat pentru o bună funcţionare a 
atelierului de reparat sănii ce urmează a se înfiinţa la Chişinău. 

b) pentru Guvernământ Bucovinei: 
I. A se cerceta existenţa firelor de bumbac necesare fabricilor din 

Cernăuţi, care au primit comenzi de pânzeturi, pentru executarea cărora nu au 
primit cota suficientă. 

2. Chestiunea avansurilor necesare Guvernământului pentru plata 
la fabricile ce au primit comenzi de pânzeturi şi cămăşi-bluze, precum şi stabilirea 
valorii totale a furniturilor. 

3. Să se blocheze sau să se rechiziţioneze produsele diferitelor 
fabrici arendate în condiţiuni avantajoase particularilor, cu scopul de a împiedica 
specula. 

c) pentru Guvernământ Transnistriei: 
I. Pieile brute să fie predate la O.R.A.P. pentru a fi repartizate 

imediat fabricilor din ţară, în scopul de a se evita alterarea lor prin depozitare şi 

conservare la prefecturile de judeţ. 
2. A se stabili modalitatea precum şi organele ce se vor ocupa cu 

colectarea lânei - din recolta 1942 - în Transnistria. 
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Din informaţiile pe care le am, desigur că starea de spirit din Basarabia şi 
activitatea agenţilor bolşevici este aproape nulă, aşa încât nu constituie o 
preocupare pentru noi. 

Fireşte, trebuie să supraveghem, fiindcă dvs. ştiţi cu câtă perfidie se lucrează 
în această coloană ocultă, şi nu trebuie să privim numai cu optimism situaţia, 

fiindcă sunt o serie de netrebnici cari vor să profite de buna noastră credinţă. 
G-ral C. Voiculescu: În ce priveşte problema legionară, au fost câteva 

cazuri sporadice la unele şcoli, în special la Liceul Teologic; câţiva elevi cari au 
activat în Frăţiile Legionare, dar au fost sancţionaţi. 

Caracteristic este faptul că aceştia erau dintre foştii elevi de aici, refugiaţi, 
sau pe cari i-am trimis la diferite şcoli acolo. Elementul basarabean - vorbesc de 
cei tineri - nu s-a putut dovedi cu preciziune că ar simpatiza această activitate 
legionară. 

În ce priveşte toleranţa religioasă dl. Dardan propune interzicerea completă a 
oricărei secte religioase în Basarabia şi Bucovina. Aceasta ar fi o măsură drastică. 
Am discutat cu dl. ministru al Cultelor, şi d-sa este de acord că prin persuasiune se 
pot evita aceste măsuri. 

M. Antonescu: Dacă problema se pune numai în ce priveşte o sancţiune atât 
de neiertătoare ca desfiinţarea sectelor, fără îndoială că ceea ce trebuie să hotărâm 
este să avem înţelegere, nu numai pentru că nu este potrivit ca într-un pământ pe 
care l-am reluat şi într-o vreme când criza religioasă este destul de gravă, să venim 
şi să lovim în diferiţi sectanţi; dar ar fi şi o situaţie nepotrivită ca în momentul când 
ducem un război pe care-l numim Războiul Crucii şi Sfănt, să începem un război 
religios în interior. 

Afară de aceasta, eu îmi fac datoria, fără să ating cu ceva prestigiul Bisericii, 
pe care sunt cel dintâi gata să-l slujesc, chiar şi atunci când el se umbreşte singur, 
îmi fac totuşi datoria ca să mărturisesc convingerea mea că aceste secte religioase 
nu sunt numai o expresie de dezordine spirituală, de rezerve de natură patologică în 
misticismul românesc, ci ele îşi găsesc cu siguranţă explicaţia şi în lipsa de 
misionarism, de prestigiu şi de acţiune morală a Bisericii noastre în unele părţi. 

Prof. I. Petrovici: Din nefericire ! 
M. Antonescu: De aceea, departe de a veni cu soluţii de suprafaţă, de 

constrângere exterioară, cred că ceea ce trebuie să facem este să lucrăm în 
adâncuri, şi să chemăm Biserica să-şi refacă toată atmosfera de încredere unanimă, 
toată adeziunea morală a cugetului mistic românesc, prin propria ei faptă. 

Aceasta este o mare problemă. Dl. ministru Petrovici ştie că de mai multe ori 
am discutat această problemă, care preocupă şi pe dl. Mareşal Antonescu, că pentru 
aceleaş consideraţii de logică, de geografie morală a politicii noastre nu este 
admisibil ca într-o perioadă de război, când noi trebuie să unim, să împăcăm, să 
legăm tot Neamul de strădania noastră de război, când zicem un război pentru 
apărarea bisericii, să atacăm această problemă, oricât de necesar ar fi, ca să 
îndreptăm, fie şi prin influenţa noastră, a Guvernului, dar să îndreptăm, în orice 
caz, toate aceste deficienţe pe care unii dintre slujitorii Bisericii le-au adus în 
atmosfera de credinţă a Neamului nostru. 
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De aceea, problema toleranţei religioase o soluţionaţi aşa cum spuneţi că 
v-aţi înţeles şi cu dl. ministru Petrovici, prin persuasiune. Faceţi ca preoii să 
răspundă singuri la această nevoie lăuntrică a românului de a se închina, şi d1 a se 
închina în culturi cât mai rigide. Soluţionaţi problema prin înţelegerea dvs. ş prin 
tactul pe care trebuie să-l avem, ca să nu ofensăm o credinţă. 

Punctul al doilea de la ordinea de zi: Statutul juridic administratv al 
provinciilor recucerite. 

Reapare la ordinea de zi, pentru a nu ştiu câta oară. 
Ole guvernator, dvs. ştiţi că am avut o infinitate de discuţiuni în a<.eastă 

privinţă. A fost un moment când unele informaţii, în perioada de introducere l noii 
administraţii în Basarabia şi Bucovina, îmi creau multe răspunderi, mai ales f~ de 
domnii colegi ai mei, cari având răspunderea unei activităţi în departamenteled-lor 
şi primind unele informaţii care, fireşte, în perioada de introducere nu erau 
întotdeauna prea încurajatoare, îmi atrăgeau atenţia asupra unei prea mari 
autonomii administrative, care ar paraliza funcţiunile de autoritate şi contrei ale 
guvernului. 

Cum am făcut eu statutul juridic al Basarabiei şi Bucovinei, pot să vă anunţ 
că acest Statut va constitui baza organizării administrative în întreaga ţară, findcă 
nu vom putea combate centralismul administrativ, şi să fac pe d-nii miniştri si aibă 
o operă de reconstrucţie naţională şi în administraţie, decât în ceasul când 
amortizăm această presiune continuă a cererilor de interes local şi când cprim 
aluviunea lor spre Capitală prin barajul unor mijloace de rezolvare kcală, 

provincială. 
Desigur, trebuie să avem mijloace de coordonare a activităţii provinciibr cu 

Guvernul în ce priveşte executarea marilor programe, şi coordonarea unor se-vicii 
de care depinde unitatea Statului. Aceasta trebuie s-o organizăm în statutul a::tual 
al Basarabiei şi Bucovinei. Colaborarea aceasta dintre Guvern şi provincii estt mai 
puţin dezvoltată din punct de vedere legislativ, însă o voi organiza în egea 
administrativă viitoare, tocmai ca să dea rezultate şi ca să nu surpăm untatea 
Statului, mai ales atunci când Statul este rezemat pe un principiu totalitar; şi nci să 
paraliznm dreptul şi rlispunderen generalii pe care o are ministrul în nctivitaha pc 
teritoriul naţional, în domeniul răspunderii sale. 

Cum însă sunt o serie de probleme care practic, ajung în experienţa nrastră 
să aibă nevoie de unele precizări, sunt gata, ori de câte ori aveţi unele obstacoe, să 
le înlătur, stabilind tocmai bazele pe date programatice, nu pe teorii absmcte, 
bazele pe care să rezemăm mâine toată organizarea noastră administrativă. 

De aceea, spuneţi-mi ce alte dificultăţi s-au mai ivit. 
G-ral C. Voiculescu: Dl. rvtareşal mi-a dat ordin să fac asupra Sta:ului 

observaţii din 8 luni de guvernare, pe care le-am depus la Cabinet. 
M. Antonescu: Dl. Mareşal Antonescu, care în ce priveşte organi:area 

Guvernământului la dvs., a vizitat mai multe prefecturi şi a avut mai mult timp 
să-şi dea seama de administraţia pe teren, în timp ce în Bucovina nu a vizitat ,ecât 
centrul, îmi spunea că a constatat că acolo unde dreptul de deciziune vă apaţine 
dvs. în propriu, activitatea administraţiei este mai rapidă, şi mi-a semnalat că în 
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materie financiară, pentru că s--a stabilit o dependenţă directă de Ministerul 
Finanţelor, s-ar pune unele întârzieri în rezolvarea problemelor. 

Fireşte, în ce priveşte constatările experienţei dvs. şi modul cum aplicarea 
Statutului, în linii generale, va conduce la soluţii practice pentru refonna 
administrativă, vom ţine seamă de toate aceste lucruri, mai ales pentru 
regulamentele de funcţionare a administraţiei. Fiindcă eu doresc ca legile noastre să 
se libereze de neantul unor dispoziţii de amănunt, să se dea în adevăr legii 
prestigiul care i se cuvine, prin regulile normative de ordin general. 

De aceea, legile vor fi scurte, de principii generale. Regulamentele însăşi nu 
vor fi prea dezvoltate, lăsând iniţiativei şi răspunderii agentului administrativ mai 
multă libertate. 

Pentru partea aceasta de coordonare între funcţiunile dvs. şi ale Ministerului 
de Finanţe, vă rog să discutaţi cu dl. ministru al Finanţelor, să-i semnalaţi care sunt 
neajunsurile pe care le-aţi constatat în procedura unor aprobări care trebuie să fie 
date numai de centru; şi dl. ministru al Finanţelor, cu înţelegerea pe care a avut-o 
întotdeauna şi cu dorinţa care, fireşte, este şi în interesul activităţii sale, de a înlesni 
rapiditatea administraţiei, va găsi soluţii practice ca să vă dea această posibilitate 
de a grăbi activitatea administrativă. 

Al treilea punct de la ordin.ea de zi: rezultatul controlului executat de şeful 
Serviciului Veterinar şi un delegat al Guvernământului în Basarabia asupra situaţiei 
animalelor din Transnistria. 

G-ral C. Voiculescu: Dl. Mareşal a ordonat ca şeful serviciului veterinar al 
Corpului lll Am1ată şi directorul Serviciului Zootehnic al Guvernământului să vadă 
la faţa locului ce au devenit şi care este starea în care se găsesc aceste animale 
aduse din Transnistria. 

Constatările sunt la dl. Mareşal. Eu am găsit că sunt bune; dl. Mareşal a găsit 
că nu sunt bune. 

M. Antonescu: Ştiu că s-a constatat că foarte multe dintre animalele venite 
din Transnistria au ajuns, în câteva săptămâni, într-o situaţie destul de 
descurajatoare. 

Vă rog să ţineţi seama că chiar în momentul când aceste animale au fost 
trecute din Transnistria, au fost unele proteste locale, susţinându-se că noi 
pauperizăm şi lipsim de venituri viaţa unei provincii, care este totuşi o provincie de 
producţie, în folosul unor teritorii ale Vechiului Regat. 

Prin urmare, sunt două consideraţii care impun o veghe specială pentru 
aceste animale: întâi, pentru că în Basarabia dvs. aţi pierdut foarte multe prin 
ocupaţia de un an. Foarte multe au fost ridicate şi transportate, foarte multe au fost 
desigur distruse; una din raţiunile pentru care şi eu am stăruit să se aducă din 
Transnistria. Şi una din explicaţiile pe care le-am dat a fost că multe din animalele 
acestea ale Basarabiei au fost trecute dincolo de Nistru şi deci nu aparţineau 
Transnistriei, ci tot nouă, şi că prin urmare, nu este vorba de pauperizarea 
Transnistriei, ci de refacerea unui inventar viu pe care 1-a avut Basarabia. 

Vă rog să luaţi măsuri şi să ţineţi seamă de aceasta. 

541 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



În al doilea rând, pentru un ::apt care este ciudat şi probabil că aceast2 se 
explică şi prin contingente care nu aparţin numai disciplinei administrative :;au 
educaţiei, ci înclinaţiilor congenitale, transcendente aproape ale poporului 
românesc din diferite regiuni. 

Este paradoxal că, în vreme ce se susţine şi de istorici români, şi de isterici 
străini, că o mare parte din populaţia Munteniei este formată în urma aluviunilor 
din Balcani şi, în orice caz, a marilor migraţiuni organizate după reforma lui 
Mavrocordat, că toată această populaţie este de ciobani, de păstori, iubitori de 
animale fiindcă îşi reazimă viaţa pe această ocupaţie, în Vechiul Regat am 
constatat o lipsă totală, nefericită, de grije şi de noţiuni simpliste de îngrijirea 
animalelor. 

Am fost săptămâna trecută în inspecţie în jud. Prahova şi m-am oprit pe 
câmp, în toate comunele, până la Braşov, ca să văd cum se lucrează. 

Vă mărturisesc că am fost înmărmurit; şi rog chiar pe dl. ministru al 
Agriculturii să atragă atenţia serviciilor zootehnice în această privinţă. Este foarte 
înţelept să avem o zootehnie care îşi construieşte palate de cercetări ştiinţifice, care 
face laboratoare de morfologie sau mai ştiu eu ce analize microbiologice sau alte 
cercetări savante, dar ce ne interesează pe noi este ca zootehnia aceasta să fie un 
instrument de viaţă pentru economia naţională, nu numai o ştiinţă abstractă. După 
cum medicul nu îngrijeşte un bolnav numai ca să-l salveze, ci pentru că are şi un 
rol naţional, o misiune biologică de conservare naţională, tot astfel şi medicul 
veterinar este un agent al economiei şi producţiei naţionale, nu un simplu terapeut 
care se ocupă să conserve viaţa unor animale. 

Şi m-am îngrozit de ce am constatat pe toată linia aceasta: sunt umbre, nu 
animale. 

Prin urmare, rog pe dl. guvernator să ia măsuri în această privinţă. Cu 
dl. ministru Petrescu şi cu dl. ministru Pană am discutat problema şi desigur că 
vom lua măsuri în cursul verii ca Şcoala de cadre pentru învăţători să dea şi 

instrucţii practice în această privinţă, pentru ca aceştia să poată învăţa pe săteni ce 
însemnează creşterea animalelor şi întreţinerea lor. 

Trehuie să începem însă o actiune mare. De aceea, rog pe d-nii guvernatori, 
pe dl. ministru Petrovici şi pe dl. ministru Petrescu să dea dispoziţii ca în şcoli să se 
facă o adevărată campanie pentru lămurirea sătenilor asupra câştigului pe care îl 
pot avea prin creşterea şi îngrijirea animalelor. 

Să se explice cu exemple. Sunt ţări ca Danemarca şi Olanda, ţări agricole, 
care au un comerţ exterior - proporţional, bine înţeles - de trei ori mai mare ca al 
nostru, dar nu de cereale. Ei şi-au rezemat economia lor agrară pe creşterea vitelor; 
şi noi, într-o ţară în care avem atfatea păşuni, în care avem atâtea mijloace de 
îngrijire a animalelor, avem nişte umbre. 

Pe de altă parte, vă rog să luat. măsuri ca izlazurile să fie toate însămânţate şi 
folosite. Principiul acesta de regenerare naturală: iarba pe care o dă Dumnezeu - ~i 
nu poate să o dea de multe ori pi: an, mai ales când iama ţine mult şi vara vine 
greu, principiul acesta al islazului pe care îl dă Dumnezeu trebuie să dispară. 
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Izlazul îl dau oamenii. Trebuie să punem lucernă, păioase, pentru că chiar 
dacă facem tarlale, care se reconstituie succesiv, trebuie să nu avem numai 
mij Joacele acestea de îngră~are şi de întreţinere pe care ni le dă bunul Dumnezeu; 
trebuie să ne ajutăm noi. In această privinţă vă rog să daţi dispoziţii medicilor 
veterinari să înceapă o adevărată campanie, dacă se poate chiar înainte de a face 
noi acest cadru, să strângeţi la prefecturi, odată pe lună sau pe săptămână, 
învăţătorii, într-o după amiază, pentru ca medicul veterinar să-i instruiască asupra 
posibilităţilor de întreţinere şi de ameliorare a condiţiei animalelor. Agenţii 
veterinari să-i ajute la îngrijirea animalelor pe săteni, iar învăţătorii să facă lecţii 
practice, intrând în case şi învăţând pe copii cum să îngrijească animalele, ca să 
formăm această psihologie nouă. Şi dvs. ştiţi că şi din punct de vedere al efectului 
de propagandă, când învăţătorul va face educaţia în curţi, va educa nu numai pe 
copii, ci satul întreg. 

Până când nu înlăturăm această psihologie a ţăranului nostru, că Dumnezeu 
ne creşte vitele şi nu noi, şi până când nu trezim în conştiinţa ţăranului şi grija 
pentru animale şi interesul pentru câştigul, pe care i-l poate aduce un animal bine 
întreţinut, vom lăsa încă într-o sta.re de pauperizare ţărănimea noastră şi vom lipsi 
economia noastră naţională de foarte multe posibilităţi. 

De aceea, rog pe dl ministrn al Agriculturii să ia măsurile necesare, în toată 
ţara, pentru că nu este vorba numai de aceste provincii. Trebuie ca zootehnia să 
înţeleagă că nu este o fiinţă abstractă, cu mijloace de terapeutică şi tratamente 
curative pentru boalele animalelor; zootehnia este un instrument al economiei 
naţionale, care trebuie conceput ca atare, aşa că toate organele Statului trebuie s-o 
ajute la îndeplinirea acestor rosturi. 

,.Situaţia fabrici lor de ulei din Basarabia". 
G-ral C. Voiculescu: Dl Mareşal, când a fost în inspecţie, a vizitat şi 

fabricile de la Bălţi şi a luat hotărârea ca aceste fabrici să intre în O.F.A.U.L. Or, 
atât primarul din Bălţi, cât şi directorul Economiei Naţionale de la Chişinău sunt de 
părere că această intrare este inoportună. Dacă dv. le daţi dezlegarea, vă vor spune 
şi motivele pentru care ei sunt de această părere. 

M. Antonescu: Am să le dau imediat dezlegarea. Mai înainte vreau să spun 
că chiar astă-noapte am studiat memoriul fabricilor de uleiuri, care se plâng nu 
numai de preţuri, care critică şi organizarea producţiei, dar şi o serie de măsuri 
administrative care fac aceste fabrici să nu poată conta pe ceva real. Am trimes 
memoriul la dl ministru Marinescu şi la dl g-ral Constatin, ca să-l cerceteze nu 
numai în ceea ce priveşte preţurile, dar şi organizarea întreagă a activităţii 
industriale. 

De aceea, vă rog să vă expuneţi şi dv. punctul de vedere, pentru că vom da o 
soluţie generală, având în vedere că problema producţiei uleiurilor nu este locală. 

Dorin Nicolaescu: Între dispoziţiunile luate, am primit şi dispoziţia ca 
fabricile să livreze uleiul la 51 lei litru. Făcând socoteala, am constatat că fabricilor 
din Basarabia li s-a creat o situaţie mult inferioară celor de aici, pentru că fabricile 
din Regat vindeau uleiul cu 55,97 lei litrul - restul până la 67 lei, cât este fixat în 
decizia Ministerului Economiei Naţionale, fiind taxe de consumaţie de cifră de 
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afaceri. Fabricile din Basarabia însă erau obligate să vândă la 51 lei litrul de tlei, 
ceea ce însemna propriu zis 46 lei loco fabrica, pentru că aceste fabrici trebuia, să 
transporte uleiul până la Turnu-Severin, Craiova sau Bucureşti, ceea ce reprezenta 
5 lei de litru drept cheltuieli de transport. 

Aceasta a făcut ca noi să pierdem la fabricarea uleiului. Într-ade1ăr, 
cheltuielile la un litru de ulei sunt de 51, 52 lei. Deci, la o comandă de 52 vagcane 
ulei, pe care ne-a cerut-o O.F .A. U. L.-ul, noi am pierdut 1 104 OOO lei. 

Aceasta a tăcut ca Guvernământ să studieze şi mai mult problema fabricării 
uleiului. Făcând revizuirea condiţiunilor financiare ale fabricaţiei, Guvemămâ1t a 
constatat următorul lucru: pentru patru fabrici, la care impozitul industrial fusese de 
23 7 OOO lei, Guvernământ a plătit I 488 OOO lei, - adică de şase ori şi jumătate nai 
mult ca înainte. În timp de şase luni de zile, Guvernământ a câştigat la ac~ste 
fabrici, lucrând cu preturile oficiale!, 38 862 OOO lei şi a plătit ca diferite taxe 
Statului 18 852 OOO lei, ceea ce înseamnă că Statul a câştigat de pe urma aceitor 
întreprinderi. 

M. Antonescu: Eu cunosc problema şi o cunoaşte şi dl Marinescu; suntem 
lămuriţi în ceea ce priveşte chestiunea preturilor. V-aş ruga să spuneţi care sunt 
propunerile dv. 

Dorin Nicolaescu: Propunerile noastre au fost următoarele: Noi să lucrăm cu 
O.F.A.U.L.-ul într-un sistem de colaborare, nu de subordonare, care să fie co11dus 
după următoarele norme: Provincia Basarabia să dea ulei pentru Armată, pentru 
Căile Ferate şi să acopere şi nevoile populaţiei proprii. Restul de ulei, ce ar rămâne 
disponibil la fabricile din Basarabia, să fie pus la dispoziţia O.F.A.U.L.-ului la preţul 
oficial, cu respectarea tuturor cotelor, pentru ca să fie repartizat, la preţul oficial, în 
restul ţării. 

D. Giurgiuveanu: Eu aş avea o părere mai radicală în ceea ce priveşte acest 
cartel al uleiurilor. Cartelul acesta pentru uleiuri a fost înfiinţat în 1933, când a avut 
o raţiune de existenţă, pentru că tindea să înlăture concurenţa dintre fabricanţi, 

cererea pe piaţă fiind mult mai mică decât oferta. În această situaţie, fabricile erau 
obligate să concureze. În afară de aceasta, preţul uleiului varia de la o localitate la 
alta. 

Basarabia era cea mai mare producătoare de sămânţă de floarea-soarelui şi 

de ulei. Numai oraşul Bălţi participa cu 42% la producţia totală a ţării. În ceea ce 
priveşte sămânţa de floarea-soarelui, din 22 OOO vagoane, 15 OOO vagoane erau 
produse de Basarabia, iar 11 OOO vagoane erau prelucrate acolo. 

Prin urmare, exista această necesitate a cartelului, ca să se favorizeze însăşi 
producţia de floarea soarelui. Atunci nu era fixat nici un preţ pentru sămânţa de 
floarea-soarelui la producător şi nu exista pentru el nici un interes ca să facă 
această cultură. Pe de altă parte exista necesitatea ca fabricile să nu se concureze şi 
nevoia să se creeze un organ de colectare a seminţei de floarea soarelui din toată 
ţara. 

Acum, în regimul economiei dirijate, problema s-a schimbat cu totul: astăzi 
nu mai există o necesitate de existenţă pentru O.F.A.U.L., ci, dimpotrivă, pentru că 
acest Oficiu măreşte preţul uleiului, iar această sporire de preţ cade tot asupra 
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consumatorului. Astăzi, de exemplu, preţurile la producător sun maximalizate. 
Orişicare producător ştie că i se plăteşte astăzi 140 OOO lei pentru vagonul de 
sămânţă de floarea-soarelui. 

M. Antonescu: Ce soluţie propuneţi dv. în locul 0.F.A.U.L.-ului? 
D. Giurgiuveanu: În locul O.F.A.U.L.-ului ar rămâne un organ deja 

constituit, un organ de Stat, care este Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării, 
care are grija aprovizionării populaţiei cu ulei. De ce să ia 0.F.A.U.L.-ul câte un 
leu de fiecare litru de ulei, ceea ce face în total 32 OOO OOO lei pe an, făcând în 
realitate numai oficiul unui birou de înregistrare ? 

Cred că Subsecretariatul de Stat al Aprovizionării, cu un funcţionar sau doi 
în plus, ar putea face această aprovizionare. 

M. Antonescu: Cunosc problema aceasta, care nu este numai problema 
uleiurilor. Problema oficiilor, a acestor organe intennediare, este o mare problemă, 
pe care va trebui s-o luăm în cercetare. De altfel, chiar săptămâna viitoare voi 
convoca un Consiliu, în care ne vom ocupa de problema preţurilor şi cu acea 
ocaziune vom stabili şi rolul pe care îl au în economia noastră aceste organe 
intennediare şi mijlocul de control, pentru ca aceşti intennediari să nu se 
transforme în instrumente parazitare de privilegii şi beneficii în dauna altora. 

Cred însă că, într-o vreme când noi trebuie să stimulăm producţia, solutia 
statizării nu poate fi o soluţie ideală. Dacă Statul nostru ar fi un Stat cu o 
administraţie perfectă, cu oameni pregătiţi, cu o concepţie de administraţie 

economică, vă mărturisesc că, faţă de dificultăţile economiei de război, n-aş ezita 
să introduc Statul, nu într-un sistem de socialism de Stat, ca instrument de 
organizare a producţiei, dar să introduc Statul ca organ trecător de veghe pentru 
disciplina şi organizarea intereselor private. 

Noi trebuie însă să ştim la ce mergem. Ceea ce a dus Statul Român la 
prăbuşirea graniţelor, în afară de primejdiile şi ameninţările internaţionale, a fost şi 
lipsa de coherenţă şi de concepţie în administraţia noastră de Stat şi în rezemarea 
realităţilor lui fundamentale. 

Producţia este un factor de viaţă naţională. Ea are legile ei proprii. Dacă 
substitui voinţa, interesul şi capacitatea de acţiune în producţie, nu poţi s-o faci 
decât pe baza unui întreg sistem. A veni să turburi factorii naturali ai producţiei şi 
să-i substitui prin alţii artificiali, însemnează să paralizezi Statul, nu să-I ajuţi. 

De aceea, eu nu sunt pentru o economie liberală absolută. Sunt însă 

împotriva unei producţii neorganizate. Sunt pentru organe de disciplinare naţională 
a producţiei, şi în această privinlă sunt de acord cu dvs., că este bine să existe şi un 
oficiu de Stat, care să disciplineze producţia. 

Dar una este disciplinarea producţiei din punct de vedere exterior şi în 
raporturile cu consumatorii şi altceva este organizarea producţiei în ea însăşi. 

Noi rezolvăm problema cu un oficiu de Stat al Ministerului Aprovizionării, 
care disciplinează exterior preţurile şi raporturile cu consumatorii. Ceea ce trebuie 
să facem este ca, în acelaşi timp, să organizăm interesele producătorilor, sub 
auspiciile acestea ale organului de Stat, şi producătorii însăşi să aibe posibilităţi de 
apărarea intereselor lor şi de excluderea oricăror intermediari costisitori. 
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Prin unnare, vă vom da soluţia. Ea va veni însă în cadrul g-ral de organizare. 
Ca să vedeţi dvs. la ce se merge în această direcţie, dacă stăm să aplicăm 

cugetul şi hotărârile la toate propunerile, oricât de bine intenţionate şi de sănătoase 
ar fi, iată ce propune Oficiul fabricilor de uleiuri vegetale: să se fixeze, imediat, 
preţul seminţelor de floarea - soarelui la 16 lei per kg franco gara de încărcare 

Sunt sigur că la aceasta subscrieţi şi dvs., căci este şi interesul dvs. 
D. Giurgiuveanu: Da. 
M. Antonescu: Vedeţi: interesul producţiei. 
Mai departe: să se acorde, concomitent, o majorare corespunzătoare la ?reţul 

de vânzare al uleiurilor, rezultând atât din diferenta de preţ a materiei prime, cât şi 
din mărirea celorlalte elemente ale preţului de cost. Să se introducă sistemul 
exclusiv al colectării seminţelor în mâinile unui singur colector, de preferinţă 
Societatea Solagra sau Institutul Naţional al Cooperaţiei. 

D. Giurgiuveanu: I.N.C.0.0.P.-ul, nu Solagra. 
M. Antonescu: ... să se reglementeze activitatea aşa ziselor prese ţărăneşti, 

edictând de urgenţă măsurile necesare, concretizând într-un proiect de Decret-lege. 
Dorin Nicolaescu: Dumnealor vor desfiinţarea preselor ţărăneşti. 
M. Antonescu: În orice caz, este sigur că presele ţărăneşti nu pot fi 

considerate ca instrumente tehnice serioase pentru producţia de uleiuri, într-o 
perioadă când de aceasta depinde o mare parte din activitatea noastră econcmică. 
De aceea, chestiunea acestor prese ţărăneşti şi controlul acestei producţii trebuie 
revizuit. 

Ceea ce trebuie însă ţinut în seamă este că nu se pot da soluţii particulariste; 
problema trebuie văzută în ansamblul ei. 

Se propune, de pildă: în măsura în care, în unna majorării preţurilor, 

necesităţile de materii prime nu vor putea fi acoperite din stocurile existente, să se 
rezolve din seminţele aflătoare în Transnistria o cantitate de cel puţin 20 OOO tone 
şi, în lipsă de posibilitate de transport, să se importe elementele acestea brute din 
provincie, în vederea rafinării în tară. 

Prin unnare, soluţia producţiei uleiurilor, mai ales în această perioadă de 
război, nu poate să capete o formă 111 Transnistria, alta în Basarabia şi alta în restul 
Regatului. Trebuie să aplicăm o soluţie cu caracter g-ral, fireşte ţinând seama de 
interesele locale, pentru că unul va fi sistemul în regiunea care nu este producitoare 
de seminţe, şi cu totul altul va fi într-o provincie în care este o mare rezervă de 
asemenea elemente. 

Prin unnare, în principiu sunt de acord cu dvs., că tot ceea ce consti:uie o 
povară pentru producţie, o spcculii prin intermediari, trebuie să fie desfiinţat, 

transformat, disciplinat. 
Sunt de acord cu dvs. că I.N .C.0.0.P.-ul trebuie să aibă un rol în colectări, şi 

trebuie să ajute, împreună cu organele Ministerului Aprovizionăr:i, la 
supravegherea acestui regim, pentru ca Statul însuşi, care n-are un interes material 
direct, să poată, în modul acesta, sii înlesnească producţiunea şi foloasele pe111tru 
fabricaţia de la dvs. 
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Cred însă că nu putem desfiinţa Oficiul, pentru că are şi datoria de a colecta, 
de a organiza producţiunea. Dacă am în Stat I OOO producători, cari produc într-un 
regim liberal, ffiră un control altul decât al Statului care fixează preţurile, eu sunt în 
mâna acestor producători, iar consumatorul n-are nici un mijloc prin care Statul 
să-l poată servi. 

Acestui oficiu nu-i luaţi deci numai partea remuneratorie. El este şi un Oficiu 
de disciplinare, având controlul producţiei. 

Problema însă a limitelor acestei activităţi trebuie s-o examinăm, şi vă anunţ 
că voi examina limitele acestei activităţi nu numai pentru aceste oficii de interes 
privat şi de scopuri exclusiv materiale, dar voi revizui problema aceasta a activităţii 
intermediarilor şi a rentabilităţii, incepând cu I.N.C.O.O.P.-ul, pe care vi-l denunţ 
dvs. Că, prin foarte multe din federalele sale, face speculă. 

I-am arătat d-lui Marinescu o chitanţă: ovăz vândut de Federală în Prahova, 
chiar primăriei, cu 16,50 lei kg. 

Gh. Minescu: S-a cercetat. Era un preţ provizoriu, de acord cu Camera 
Agricolă. 

M. Antonescu: Te asigur că dacă nu-l cercetam eu, rămânea definitiv. 
Acest lucru nu se poate. Statul nu-şi poate crea singur oficii, sprijinite cu 

banii Statului, pentru speculare, mai ales într-o perioadă de război, şi a 
producătorului, şi a consumatorului. Aceasta nu este admisibil, dle Marinescu. Nu 
este posibil ca dv. să mergeţi la rezerve de capitaluri şi să faceţi o politică de 
acumulare plutocratică de capitaluri, într-o vreme când noi trebuie să stimulăm 
producţia, să ajutăm pe producător şi, în acelaşi timp, să dăm consumatorului 
maximum de avantaje. 

Politica aceasta de creare de capitaluri este şi paradoxală într-o vreme de 
război, când regimul financiar creează în circulaţia financiară atâtea surprize, şi 
nici măcar nu puteţi conta pe acesta. 

De aceea, sistemul acestor acumulări de rezerve de capitaluri vă rog să nu-l 
practicaţi de acum înainte la I.N.C.O.O.P. 

Gh. Minescu: Nu sub forma aceasta. 
M. Antonescu: Cu acelaşi prilej, voi discuta şi problema monopolurilor şi a 

exemplului pe care-l dăm noi, Statul, în politica preţurilor. Pentru că dacă Statul 
însuşi măreşte preţul alcoolului cu 600%, în aceiaşi vreme în care-i cere 
producătorului să primească un preţ impus, care nu este remuneratoriu decât cu 
I 0%, eu nu pot să dau exemplu în Stat de moralitate în disciplinarea preţurilor. 

Prin urmare, ce rog pe domnii producători de la Bălţi şi din Guvernământ 
Basarabiei, pentru uleiuri, este să ştie că ne vom ocupa de această chestiune. Eu am 
suspendat pentru câtăva vreme o serie de lucrări de ordin administrativ şi de 
reforma Statului, pentru aceasta. Şi prin departamentele economice şi în cadrul 
relaţiilor internaţionale se fac toate sforţările ca să ajute producţia noastră, pentru a 
ajunge împreună la disciplinarea şi la securitatea efectivă a producţiei noastre pe 
toate sectoarele. Fiindcă pot să construiesc formulele cele mai ideale de Stat şi să 
dau coeziunei morale a Neamului instrumentele cele mai sigure, dacă în acelaşi 
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timp terenul pe care ne aşezăm este frământat de nesiguranţa producţiei şi de criza 
economică, totul se răstoarnă de la o zi la alta, şi este inutil să mai construiesc. 

Prin urn1are, vă rog să aveţi încredere în această soluţie pe care o gânieşte 
guvernul şi în mijloacele pe care le va adopta, pentru ca respectând interesele 
producătorilor şi în ce priveşte preţurile, şi în ce priveşte desfiinţarea unor 
intermediari speculatori, să păstreze acei intermediari cari sunt garanţii pentru Stat, 
şi pentru producţiune, şi pentru preţuri, şi pentru distribuţie şi că prin aceste mlsuri 
noi pe care le vom lua, în special, în regimul producţiei şi circulaţiei uleiurilor 
vegetale, veţi primi şi dvs. satisfacţie. 

Prin urmare, în momentul când vă vom comunica aceste rezultate, d\-5. ne 
veţi face observaţiile dvs. asupra doleanţelor pe care le mai aveţi. Problema îmă nu 
o studiaţi pe texte de lege, fiindcă şi eu sunt profesor de Drept şi ştiu ce însemr.ează 
valoarea unui text de lege într-o perioadă în care noi trebuie să fim realişti şi să 
privim factorii de producţie în sine şi nu în regulile formale ale Statului. 

De aceea, faceţi-mi propuneri concrete despre modul cum vedeţi protlema 
preţuri lor. 

D. Giurgiuveanu: Avem o rugăminte: dacă se face o conferinţă, să 

participăm şi noi. 
M. Antonescu: Să vină un delegat al dvs. care să aducă toate date e, şi 

anume, ţinând seamă de condiţiile de producţie din acest an, care sunt preţurile pe 
care le propuneţi; ţinând seama de condiţiile de producţie, în ce mod vedeţi dvs. 
reglementarea şi disciplinarea producătorului; dacă colectarea trebuie să se facă cu 
un regim rigid, adică printr-unul sau mai multe organe; dacă acest organ trebtie să 
fie I.N.C.0.0.P.-ul sau altele; crt!ditarea operaţiilor, şi cine să facă această 

creditare; dacă sistemul de creditare poate să fie legat de sistemul de colectare, 
întrucât creditarea se face pe bază de garanţii, pe gajuri sau pe alte mijloace, şi. prin 
urmare, cel care colectează este potrivit să fie şi cel care împrumută, ca să aibă 
garanţia acoperirii; dacă prin urmare, printr-un asemenea sistem, noi puten să 

organizăm colectarea în aşa fel încât să putem asigura un minimum de prodJcţie 
fabricilor, şi care sunt măsurile pe care trebuie să le luăm ca să combatem sau să 
reducem aceste prese ţărăneşti. pentru că aceste prese ţărăneşti risipesc proructia 
noastră de uleiuri vegetale şi uzează materia primă, îară ca economia naţională să 
aibă un folos din aceasta, chiar d<1că aparent ţăranul ar folosi prin păstrarea unei 
părţi din uleiul fabricat. 

În sfârşit, dacă în raport cu pn!ţul care se va fixa, acest preţ trebuie să f e un 
preţ rigid pur şi simplu, care în schimbul materiei prime dă uleiuri pe un alt preţ, 
sau trebuie să restituim producătorului o parte din elemente, turte sau altele, şi in ce 
condiţii, pentru ca în modul acesta să ajutăm şi pe producătorul de seminţe ii pe 
fabricantul de ulei. 

Propuneri scrise şi concrete. Eu cunosc această problemă în :oate 
amănuntele. Ceea ce vreau însă este să-i dăm nu numai soluţii teoretice, căci până 
acum s-au dat soluţii teoretice, s-au fixat principii. 

Sforţările d-lui ministru Marinescu pentru organizarea producţiei de uleiuri 
au dat rezultat, cu toate că într-o astfel de perioadă este greu să ţii în nână 
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producţia de uleiuri vegetale. Trebuie să organizăm însă toate condiţiile, căci sunt 
nemulţumiţi şi producătorii de seminţe, şi fabricanţii de ulei, şi consumatorii. 

Prin urmare, să faceţi aceste propuneri înscris şi concret imediat, dacă vreţi, 
chiar azi, şi să le lăsaţi d-lor stenografi ca să mi le dea, pentru ca să le avem în 
vedere înainte de a stabili punctul de vedere al Guvernului, şi la conferinţa în care 
vom lua o hotărâre definitivă, veţi veni şi dvs. ca să vă apăraţi interesele. 

De asemeni, rog I.N.C.O.O.P.-ul să facă propuneri scrise în privinţa rolului 
său în colectare şi producţie. 

Punctul 5 de la ordinea de zi: ,,Situaţia juridică a bunurilor industriale şi 
comerciale din Basarabia şi Bucovina". 

„Nici până în prezent Subsecretariatul de Stat al Românizării nu a definitivat 
situaţia juridică a bunurilor industriale şi comerciale din Basarabia şi Bucovina". 

„La ordinea zilei figurează fabrica de zahăr Zarojeni, care, dacă va acţiona 
Statul în judecată, faţă de situaţia de astăzi şi faţă de avizul Consiliului Superior al 
Avocaţilor Publici, va câştiga procesul, deschizând astfel drumul pentru toate 
industriile şi fondurile comerciale din Basarabia şi Bucovina, al căror regim juridic 
nu este încă definitivat. În aceeaşi situaţie se află 4 fabrici reclamate de consulul 
german din Cernăuţi, care aparţineau unor evrei foşti supuşi polonezi." Aşa se 
spune în tabelul întocmit de Cabinetul pentru Administrarea şi Organizarea 
Basarabiei, Bucovinei şi Transnistriei. 

Titus Dragoş: În ce privt:şte chestiunea Zarojeni, dl. Mareşal a spus să 
procedăm la etatizare. Rămâne să vedem fonnele de drept. Dar se punea chestiunea 
pentru celelalte fonduri industriale şi comerciale de acolo, evreieşti. 

Se fficuse un proiect de expropriere, la care şi dl. ministru al Finanţelor şi 
dl. ministru al Justiţiei au făcut o serie de obiecţiuni. Se preconizase ideea trecerii 
automate în patrimoniul Statu lui a tuturor fondurilor şi se punea chestiunea 
diverşilor creditori. Mi se pare că dl. guvernator Calotescu a vorbit cu dl. secretar 
g-ral Rizescu, care şi-a luat însărcinarea să facă un proiect de lege, rămânându-se la 
ideea de a se da posibilitate dt: expropriere numai pentru acele fonduri care 
interesează viaţa economică a Guvemământui. 

Mi s-a spus, azi dimineaţă, că proiectul de Decret-lege a fost redactat şi 
dl. Rizescu mi-a spus că a vorbit cu dl. guvernator. 

G-ral C. Calotescu: Eu am spus: dacă din 6000 fonduri de comerţ şi 300 
fonduri industriale eu constat că numai 50 fonduri de comerţ şi 7 fonduri 
industriale sunt necesare Statului, atunci însemnează că toţi evreii din Bucovina şi 
cei transferaţi vin înapoi şi iau proprietatea bunurilor. 

Titus Dragoş: Acesta este alt aspect. 
În orice caz, Statul nu se poate împovăra cu expropnen cari constttu1e 

sarcini pentru el, când ar însemna să plătească creditorilor mai mult decât valorează 
fondul lor. 

G-ral C. Calotescu: Dar cine ia atunci aceste fonduri ? 
Titus Dragoş: Deocamdată sunt administrate. 
G-ral C. Calotescu: Să se dea un comunicat, în care să se spună că cine are 

pretenţii asupra acestor bunuri ale evreilor, să vină să le arate. 
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Dl. Mareşal a soluţionat un caz la Cernăuţi. Creditul Urban din la:i a 
împrumutat hotelul Bristol din Cernăuţi cu 9 milioane lei, pe care-l avea un ev-eu. 
Acum Creditul are pretenţia să-i dăm hotelul să-l stăpânească până când se plăcşte 
datoria. Dl. Mareşal a spus: plăteşte 9 milioane şi treceţi localul Şccalei 

Politehnice. 
În afară de această instituţie de credit care şi-a valorificat drepturile, ru a 

mai venit decât una singură din Bucureşti. De aceea, cred că ar trebui să se de1 un 
comunicat, sau să se facă un Jurnal al Consiliului de Miniştri, în care să se spuni că 
cine a împrumutat pe evreii din Basarabia şi Bucovina să se prezinte pe1tru 
încasarea sau arătarea drepturilor ce are. 

M. Antonescu: Ca să dau o soluţie asupra acestei propuneri, v-aş rugi să 
spuneţi: aveţi dvs. o situaţie a acestor bunuri industriale şi comerciale ? Ştiţi :âte 
din aceste bunuri comerciale şi industriale nu mai au astăzi un titular care si se 
ocupe de activitatea lor ... 

G-ral C. Voiculescu: Eu n-am nici unul. 
M. Antonescu: ... din cauza arătată de dl. general adineauri, fiindd au 

schimbat de orizont? 
Fiindcă aceasta este problema. Noi nu putem veni cu soluţii legale, daci nu 

cunoaştem situaţia. 
G-ral C. Calotescu: Am inventariată fiecare fabrică, cu ce este în ea. 
M. Antonescu: Şi foştii proprietari unde sunt? 
G-ral C. Calotescu: Unii sunt deportaţi de ruşi, alţii sunt evacuaţ. în 

Transnistria şi alţii sunt pe loc. 
M. Antonescu: Ole Dragoş, la aceasta putem veni cu o soluţie fără nic un 

text de lege. 
Codul Civil dă dreptul Statului să ia în stăpânire bunurile fără stăpân. Nu 

avem nevoie pentru aceasta nici de o Lege nouă, nici de un Decret, nici de un 
Jurnal al Consiliului de Miniştri. Aplicăm principiile Codului nostru C:vil: 

• constatăm prin forme judecătoreşti că acestea sunt bunuri fără stăpân şi apoi 
dispunem de trecerea lor în proprietatea Statului. 

Titus DrAgoş: Trebuie făcută deschidere:i succesiunii; altfel înseamn~ că 
sunt vacante. 

M. Antonescu: Dar nu sunt succesori. Bunul fără stăpân este un bun care 
n-are succesiune. Tocmai aceasta este deosebirea între bunul fără stăpân şi bunul 
succesoral, că n-are moştenitori. Fac numai constatarea că bunul este fără stăpân, şi 
Codul Civil şi jurisprudenţa noa~tr:i nu au impus fonne speciale, sacramentale, 
pentru constatarea lipsei de stăpân a unui bun. 

Titus Dragoş: Am însă impresia că dl. g-ral Calotescu vrea să se confirme 
dreptul de proprietate asupra bunurilor acestora în favoarea Guvemământui. 

G-ral C. Calotescu: În favoarea Statului. 
M. Antonescu: Voi însărcina Consiliul Juridic al Ministerului de Justiţie - şi 

pe dvs. vă rog să prezentaţi situaţia acestor bunuri, cu toate datele - să ne dea un 
aviz asupra formelor pe care trebuie să le îndepliniţi dvs. pentru ca aceste bunuri să 
intre în patrimoniul Statului, conform prevederilor că bunurile f'ară stăpân le culege 
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Statul, şi dacă în raporturile cu terţii şi cu creditorii, dvs. trebuie să faceti 
publicaţiuni speciale; sau simpla constatare pe care am face-o în virtutea legii, că 
bunurile sunt fără stăpân, obligă pe creditori, conform dreptului comun, să-şi 
valorifice toate pretenţiile în termenele prevăzute de lege, aşa încât nici o altă 

formalitate nu mai este necesară. 
De ce să creăm noi contra :Statului formalităţi noi, când creditorul este dator 

faţă de un simplu particular, şi cu atât mai mult faţă de Stat să-şi facă el diligenţele 
pentru apărarea drepturilor şi valorificarea lor ? Şi de ce Statul să facă un Decret 
special pentru exerciţiul unui drept care-i vine prin dreptul comun? 

De aceea, Consiliul Juridic de pe lângă Ministerul Justiţiei va da un aviz. 
Pentru mine soluţia este simplă: toate bunurile fără stăpân devin proprietatea 
Statului, în conformitate cu Codul Civil. Constatarea lipsei unui stăpân implică 
libertatea pentru Stat de a culege imediat această proprietate. 

Dacă bunurile sunt deja în posesiunea dvs., a guvernămintelor şi a 
reprezentanţilor dvs., nu rămâne decât să faceţi două formalităţi: procesul-verbal de 
constatare că nu există stăpâni şi procesul verbal de intrare în proprietatea şi 

posesiunea Statului, şi prin aceasta creditorii sunt în situaţia de a-şi valorifica 
drepturile faţă de Stat, în conformitate cu dreptul comun. 

Aceasta este soluţia, după mine. Vom vedea dacă Consiliul Juridic are un alt 
punct de vedere, ţinând seama de situaţia pe care i-o prezentaţi dvs. Dar nu văd, 
juridiceşte cum ar putea să dea o altă soluţie şi să ceară decrete şi legi noi. 

G-ral C. Calotescu: Când au intrat trupele române în Bucovina, de 
exemplu, au găsit magazinele deschise; fiecare lua ce vrea. Evreii şedeau închişi în 
case. Atunci a venit Armata, cu comisiile respective, a tras obloanele, a pus 
sentinele şi a pus stăpânire pe aceste magazine. 

M. Antonescu: S-a cerut apoi de proprietarii lor ceva? 
G-ral C. Calotescu: Nimic. Au fost abandonate. 
M. Antonescu: În orice caz, stăpâni nu există azt acolo ca să ceară 

posesiunea. 
G-ral C. Voiculescu: La mine sunt plecati toţi. 
G-ral N. Stoenescu: Sunt absenţi prin dispariţie? 
M. Antonescu: Suntem jurişti, ca să ştim ce însemnează un bun părăsit, un 

bun rară stăpân, şi să nu avem nevoie de verificarea măsurilor elementare. 
Titus Dragoş: Cel mai important este ca Guvernământ să prezinte datele. 
M. Antonescu: Fireşte, aceasta depinde de constatarea pe care o faceţi dvs., 

Guvernământ. Dacă dvs. constataţi că proprietatea cutare n-are stăpân şi îmi 
trimiteţi această constatare, fără îndoială că acela este un bun fără stăpân, care, în 
conformitate cu Codul Civil, este cules de Stat. 

G-ral C. Calotescu: Însă acel stăpân a fost luat de mine, suit în tren şi 
evacuat în Transnistria; şi atunci el îşi valorifică drepturile de acolo. 

M. Antonescu: Dvs. mă puneţi în faţa unei noi situaţii. Aceasta este o altă 
categorie. 
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Dvs. mi-aţi spus că a intrat Annata, că a găsit magazinele fără stăpân~ că 
nimeni nu a venit - chiar dacă erau unii din populaţia care fugise - să valorifice 
proprietatea, că Annata a tras obloanele şi a considerat bunurile ca părăsite. 

G-ral C. Calotescu: Ca luate de la ruşi. 
M. Antonescu: Nu vreau să vă dau o sugestie, dar în Statutul Basarabiei şi 

Bucovinei există un text pe care eu i-am pus acolo, cu care am vrut să feresc Statul 
de orice daune, nu numai în cazurile acestea, dar în orice caz creat de starea de 
război, şi am spus că toate faptele şi actele săvârşite pe teritoriu până la data intrării 
în vigoare a Statutului, sunt considerate acte de guvernământ şi nu sunt generatoare 
de daune. 

G-ral C. Calotescu: Nu-l recunoaşte Justiţia. 
M. Antonescu: Prin unnare, dacă dvs. constataţi că Annata a săvârşi: luări 

în posesie la data aceea şi că astăzi nimeni nu se găseşte, pentru a valorifica aceste 
drepturi, puteţi foarte bine să arătaţi şi Justiţiei, în cazul când s-ar pune problema, 
că totuşi condiţiunea de bunuri fără stăpân există şi că, în nici un caz, chiar o 
acţiune de daune, nu o acţiune de revendicare, nu poate să fie admisă, întrucât 
Statutul Basarabiei opreşte exerciţiul unui asemenea drept. 

Vă rog să daţi toate datele. Le vom examina, vom vedea care sunt categoriile 
de bunuri f'ară stăpân şi care sunt celelalte categorii de bunuri, primite în condiţiuni 
intempestive, ca să vedem în ce condiţii unnează să se aplice această soluţ;e. Vă 
rog să faceţi şi propuneri concrete. faţă de situaţia specială a fiecăruia. Consiliul 
Avocaţilor Statului ne va da un aviz. 

După mine însă, soluţia trebuie să fie dată pe aceste baze. 
,,Lipsa de personal tehnic resimţită în Bucovina". 
G-ral C. Calotescu: Este vorba de personalul tehnic necesar la căile de 

comunicaţie. Mi s-a spus că mi se vor da elevi de la Şcoala Politehnică. 
Ing. C. Buşilă: Inginerii cari unnează să iasă anul acesta urmează ;;ă fie 

mobilizaţi şi să fie trimeşi la lucrări acolo. Alt personal n-avem. 
M. Antonescu: ,,Notă asupra situaţiei agricole din Basarabia". 
Noi facem toate sforţările pentru ca producţia agricolă din primăvară să 

poată comploctn gravul deficit din toamni. De la 9 500 OOO hectare, cât era sccotiti 

suprafaţa rămasă neînsămânţată în toamnă, se pare că s-a ajuns, după alte calcule, 
la o întindere de 11 OOO OOO hectare, rămase nearate şi neînsămânţate. 

În orişice caz, situaţia nu este din cele mai bune. Am avut prilejul 
- săptămâna trecută am fost în judeţele Prahova şi Braşov - şi am examinat 
realitatea la faţa locului: tot ce s-a făcut până acum şi tot ce a rămas necuitivat; 
datorită vremii grele, datorită iernii prea lungi şi ploilor din ultimul timp, s-a mers 
încet. 

Problema este ca să facem absolut toate sforţările pentru îndreptarea 
situaţiei. Dl Mareşal Antonescu, mergând în Basarabia, a constatat tot ce aţi făcut 
dv. în această privinţă. Dânsul este foarte optimist şi crede că dv. veţi putea ara 
totul. 

G-ral C. Voiculescu: Până la 24 Aprilie am avut 25% din însămânţările de 
primăvară făcute. Am depăşit suprafaţa care trebuia însămânţată cu grâu cu 40 00) ha. 
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A. Pană: În toată ţara, socotind şi însămânţările din toamnă, s-a lucrat până 
acum o treime din suprafaţa arabilă. Numai în Transnistria s-a însămânţat mai 
puţin. 

M. Antonescu: Pentru Basarabia, v-aş ruga, în special, să-mi spuneţi care 
este situaţia din Sud şi care este starea bunurilor expatriaţilor gennani. Acolo, prin 
măsuri sigure şi printr-o cultură intensivă, am fi putut salva o mare parte din 
deficitul producţiei. 

G-ral C. Voiculescu: Sudul Basarabiei a constituit preocuparea de căpetenie 
a Guvernământui, mult mai mult decât Nordul, unde, din cauza secetei, s-ar fi putut 
întâmpla ca însămânţările să nu dea roade. Cu judeţele din Sud, mă găsesc în 
condiţii optime. Ismailul are mai mult decât jumătate din însămânţări făcute. În ce 
priveşte bunuri:e expatriaţilor, am lucrat în _regie 30.000 hectare, din 60.000, câte 
sunt hotărâte pentru acest sistem - fiindcă aceste bunuri le-am împărţit în două 
categorii: din cele 100.000 hectare, am stabilit ca 60.000 hectare să le cultiv cu 
tractoarele mele. 

M. Antonescu: Bunurile arendate trebuiesc supravegheate, pentru ca nu 
cumva arendaşi să meargă la un anumit sistem de dijmă, dăunător producţiei. 

G-ral C. Voiculescu: Sunt controlaţi de mine. 
M. Antonescu: Vă rog să controlaţi ca nu cumva aceşti arendaş să lase 

pământurile nelucrate, sub cuvânt că n-au mână de lucru suficientă. 
G-ral C. Voiculescu: Sunt supravegheaţi. Să n-aveţi nici o grijă, dle prim-ministru. 
M. Antonescu: Cum merg lucrările agricole în Transnistria ? 
Prof. Gh. Alexianu: Noi am lucrat în trei zile 150.000 hectare, dar de la 

23 aprilie, de când au început ploile, a fost imposibil să se mai lucreze cu 
tractoarele. Din toamnă avem 650.000 hectare semănate cu grâu şi secară, iar restul 
în ogoare care se lucrează acum. Dacă ne lasă vremea, în 15 zile tenninăm. 

M. Antonescu: Şi dacă ne lasă şi Dumnezeu; dacă nu vin călduri prea mari 
după încetarea ploilor. 

Prof. Gb. Alexianu: Pot să vă asigur că am grâu foarte frumos. 
M. Antonescu: Frumos şi puţin. Fireşte, aceasta nu este o imputare, dle 

Alexianu. M-am ocupat chiar eu de starea câmpului în judeţul Prahova. Iată 

graficul, în care se vede suprafaţa colosală, care mai rămâne încă de arat şi de 
însămânţat în fiecare plasă. Este o situaţie detestabilă. Şi dacă aceasta este situaţia 
în toată Europa, este cu adevărat catastrofală. 

Prof. Gh. Alexianu: A fost cineva la Pultava cu avionul, de unde s-a întors 
acum două zile şi ne-a spus că în Ucraina situaţia este cu mult mai proastă decât la 
noi. 

G-ral N. Stoenescu: În Italia şi în Elveţia este o mare secetă. 
M. Antonescu: Peste tot în Europa este o grozavă criză, deşi condiţiile de 

climă sunt deosebite. 
Vom face toate sforţările. La acest lucru trebuie să puneţi şi pe prefecţi şi pe 

primari, pe toată lumea. 
G-ral C. Voiculescu: Toţi sunt pe teren. 
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M. Antonescu: Dl ministru de Interne a fost şi dânsul în inspecţie; am !ăsit 
peste tot ordinele date de dânsul. Dl ministru al Agriculturii face de asemenea. prin 
Camerile Agricole, toate sforţările. Vă rog să le faceţi şi dv., ca să putem salvi cât 
mai mult din producţia noastră de anul acesta. 

Iată, în legătură cu situaţia agricolă din Basarabia, dl Mareşal Antone:cu a 
ordonat să se pună la ordinea zilei următoarea informaţie, pe care o primise Je la 
dl Riebling: În Buceag a rămas pe câmp grâu în clăi, evaluat de germani la I f OOO 
vagoane, din recolta anului I 941, deşi erau alături 4 garnituri de treierat, sosit! din 
Germania, nedesplumbuite. Vinovat este, în primul rând, directorul agriculturii de 
anul trecut şi apoi Guvernământ. 

G-ral C. Voiculescu: Dl Riebling nu mai contează la mine; a venit lCum 
dlWilke. 

În legătură cu această chestiune, trebuie să vă spun că un domn ins~tor 
agricol a bătut pe un notar pânl 1-a scos din serviciu. 

M. Antonescu: Se pare că la dv. lipsesc foarte mult uneltele agricole mai 
ales plugurile. 

Gh. Minescu: Nemţii sunt în urmă cu trimeterile. 
M. Antonescu: S-au dus acolo pluguri, care nu sunt bune pentru regime şi 

ruginesc. 
Gb. Minescu: Noi le-am trimes după indicaţiile Ministerului Agriculturi. 
A. Pană: În toată ţara este lipsă de pluguri. 
M. Antonescu: Din cele 30.000 pluguri, pe care le-am obţinut la Berlin. câte 

au venit? 
Gh. Minescu: Numai 8000. 
M. Antonescu: Am primit acum o informa\ie referitoare la o nouă coma1dă. 
Gb. Minescu: A fost semnat contractul. 
M. Antonescu: De când încep termenele de livrare ? 
Gh. Minescu: Din toamnă. Germanii sunt în restanţă cu 12 OOO pluguri,care 

ar fi trebuit să ne fie livrate până acum. 
M. Antonescu: De ce nu mi-aţi dat o notă. Am intervenit pentru colofmiu, 

pentru hârtie, pcufl•u industria 1110t11lurgica şi am primit şi ra:ipunsuri. .. 
I. Marinescu: Am intervenit eu la dl Neubacher, care mi-a făgăduit că va 

face intervenţii directe. 
M. Antonescu: ... de la dl Clodius, care mi-a spus că a dat dispoziţii. 
Gb. Minescu: Germanii sunt în restanţă cu 12.000 de pluguri. 
M. Antonescu: Să se trimeată legaţiei noastre din Berlin următcarea 

telegramă, prin Direcţia Cifrului de la Externe: 

„Berlin, Legaţia Română. Rog interveniţi pe lângă dl Clodius să dea im!diat 
dispoziţii ca plugurile şi prăşitoarele, în mare întârziere, faţă de livrările 

contractate, să poată să ne fie trimese imediat, pentru că altfel criza noastră agrcolă 
va fi foarte gravă. Rog pe dl Clodius să dea imediat dispoziţie şi răspuns. 

Mihai Antonescu" 

554 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



cherestea, care ar fi ameninţată; şi afirmă că situaţia de acum duce şi la fraudarea 
fiscului şi la paralizarea vieţii economice. 

Vă rog să examinaţi dv. şi să vedeţi care este raportul preţurilor din 
Bucovina fată de preţurile fixate, şi dacă aveţi vreo propunere în această privinţă, 
s-o faceţi. 

G-ral C. Calotescu: Era chestiunea numai a materialului brut din păduri. 
M. Antonescu: Urmează la ordinea de zi diverse chestiuni propuse de 

ministere. 
Ministerul Apărării Naţionale: Chestiunea hergheliilor ce trebuiesc să se 

formeze în Basarabia. 
G-ral C. Pantazi: Dl Mareşal Antonescu voieşte ca în Basarabia de Sud să 

se menţină caii care erau odată proprietatea acestei provincii. A avea un cal bun 
însemnează că trebuie să fie crescut bine până la o anumită vârstă. Am vorbit şi cu 
d-l g-ral Voiculescu că ceea ce tr~:buie să găsim este mijlocul de a realiza creşterea 
calului. 

În consecinţă, organizăm lucrul următor: Întâi, etaloni pentru reproducţie, 
care trebuie să rămână, apoi baterea iepelor şi cumpărarea mânjilor la o vârstă 
determinată, pentru a-i creşte Statul. 

M. Antonescu: Aceasta vreţi s-o faceţi numai dv. Ministerul Apărării 
Naţionale, prin organele dv.? 

G-ral C. Pantazi: De acord cu Ministerul Domeniilor. 
M. Antonescu: Aţi făcut dv. un program în această privinţă? 
G-ral C. Pantazi: Am vorbit şi cu d-l g-ral Voiculescu în această privinţă, 

pentru că: întâi, nu mai putem face de aici înainte grajduri. S-ar putea întrebuinţa 
cele care există în satele nemţeşti părăsite. 

În al doilea rând, ne-ar trebui terenuri pentru creşterea cailor, cum şi pentru 
producerea nutreţului de care avem nevoie, deoarece altfel ne-ar costa prea mult. 

M. Antonescu: În principiu, suntem de acord cu propunerile dv. şi vă rugăm 
ca, împreună cu dl ministru al Agriculturii şi cu d-l Guvernator, să stabiliţi care 
sunt mijloacele tehnice şi practice pentru realizarea lor. 

Dacă sunt chestiuni de proprietate în legătură cu bunurile expatriaţilor, 

atunci veţi supune problema, ca să decidem definitiv, în caz când mergem la un 
program de durată. Ministerul Apărării Naţionale sau Ministerul Domeniilor ar 
avea nevoie să le fie trecute în propriu, cu afectaţiune specială, unele din aceste 
bunuri, pentru scopul formării acestor herghelii. 

Fireşte, acolo veţi ţine seama şi de autonomia unor asemenea construcţii, sau 
de dependenţa lor de fermă, sau altele, ca să nu stricăm din punct de vedere agricol 
rostul şi aşezarea inventarului. 

Ministerul Agriculturii pune chestiunea maşinilor agricole aflate în 
Basarabia şi Bucovina, care nu pot fi întrebuinţate acolo. 

A. Pană: Dl Mareşal, în inspecţia făcută, a găsit că sunt multe maşini 
agricole care nu pot fi întrebuinţate în Bucovina şi Basarabia, în special maşini de 
semănat mari şi maşini de secerat şi treierat în acelaşi timp. 
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Am cerut Directoratului Bucovinei să arate unde sunt. N-am primit răspuns. 
S-a spus că s-a trimes la Preşedinţie. 

Trebuie să trimetem un specialist ca să vadă în ce stare sunt şi care este 
întrebuinţarea cea mai bună pe care le-o putem da. Trebuie să stabiliţi însă în mod 
principial cum le vom desface: în baza unei estimaţiuni a agricultorilor, sau la 
licitaţie. 

M. Antonescu: Care este numărul acestor maşini ? 
G-ral C. Calotescu: L-am comunicat prin Cabinetul Civilo-Militar. 
A. Pană: Nu l-am primit la Ministerul Agriculturii. 
M. Antonescu: Atunci să lăsăm chestiunea pentru la sfârşit. 
Dl ministru Pană ştie că este o veche preocupare pe care o am, şi pe care am 

ajuns să o consider ca necesar să fie imediat transformată într-o hotărâre de 
principiu şi organizată, aceea privitoare la regimul tractoarelor şi maşinilor 
agricole, pe care le distribuim de acum înainte. 

Am constat cu tristeţă că inventarul nostru agricol se distruge într-un circuit 
de trei ani. Maşinile şi tractoarele importate din ţări străine în ultimii zece ani nu 
mai există. Uzăm şi desfiinţăm maşinile şi uneltele agricole în acest circuit de trei 
ani. 

G-ral C. Pantazi: La Stat, nu la particulari. 
M. Antonescu: Şi la particulari. 
I-am spus d-lui ministru Pană, fiindcă nici nu a vrut să creadă, un moment, 

deoarece având, ca şi dv., psihologia proprietarului care ştie să-şi conserve uneltele 
şi nu poate admite că se poate distruge un instrument în trei ani, că am statistica 
tuturor importurilor de maşini agricole de la 1930 până astăzi şi a tractoarelor şi 
maşinilor agricole existente azi, pe care se poate conta pentru producţia noastră 
agricolă. 

Când veţi compara cifrele, veţi ajunge la această constatare penibilă, că în 
trei ani noi desfiinţăm acest invemar agricol, ceea ce mă obligă să iau măsuri 
imediat pentru ca să schimbăm şi sistemul de importuri, şi sistemul de distribuţie, 
şi sistemul de conservare, şi mai aks, să organizăm practic, simplu, dar efectiv şi 

organe şi instrumente tehnice pentru conservarea maşinilor agricole. 
Altfel, nu putem să merger1 înainte; distrugem inventarul agricol prin 

propria noastră organizare. Ne plângem că ţara n-are inventar agricol. Am acuzat 
oamenii politici cari au guvernat - eu însumi am făcut-o - că nu s-au îngrijit de 
inventarul agricol, şi am cădea în acelaşi păcat, dacă am duce aceeaşi politică de 
neglijarea condiţiilor de conservare. 

Cu prilejul propunerii făcute în primăvară în această privinţă, am simţit 

imediat o mică rezistenţă a marii proprietăţi, şi a proprietarului agricol de mare 
clasă, care este d-l ministru Pană; fiindcă d-sa, închipuindu-şi că eu vreau să fac din 
Statul Român un Stat după manualele lui Filipovici, într-o economie agrară, şi fac 
kolhozuri în proprietatea individuală şi, mai ales, în marea proprietate, a crezut că 
este o primejdie să trecem la această măsură de conservare în comun a maşinilor 
agricole sau la crearea unor societăţi de exploatare agricolă, cărora să le dăm, cu 
oarecare exclusivitate, maşinile agricole. 
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Şi eu a trebuit să cedez, la un moment dat, ca să înlesnim campania agricolă 
din acest an, căci dacă aş fi ştiut dl primăvara pune atâta vreme ca să vină, n-aş fi 
cedat şi am fi organizat acele soci1!tăţi. 

Nu vreau să organizez socic!tăiile pe principiul comunist sau de socialism de 
Stat, regii publice în care Statul aduce bani, aduce maşini, şi apoi ia terenurile 
producătorilor, ale marilor proprietari sau ale celorlalţi proprietari, le impune la 
anumite taxe, pe care le execută prin mijloacele pe care numai d-l ministru al 
Finanţelor le are - Legea de urmărire a veniturilor publice, de pildă - şi în modul 
acesta creăm un fel de monopol de socializare a maşinilor agricole. 

Nu mi-a trecut prin minte să fac un asemenea sistem. Ceea ce am urmărit a 
fost să creăm societăţi de exploatare organizate chiar cu capitalurile proprietarilor. 

Dl Mareşal Antonescu, după ce a ezitat câtăva vreme asupra problemei, a 
admis acest principiu; şi, mai mult chiar, rp-a rugat să mă ocup de organizarea 
acestor societăţi. 

Şi ce am constatat, mergând săptămâna trecută în judeţul Braşov? Că ceea ce 
pentru mine era o reformă şi un lucru necesar să fie făcut de acum înainte, există 
făcut prin înţelepciunea simplă a ţăranilor, dar mai ales a ţăranilor saşi din judeţul 
Braşov, cari şi-au creat singuri societăţi, pe care le numesc societăţi agricole sau 
societăţi de treierătoare, în care 4, I O, 20, 30 de proprietari pun în comun un fond 
cu care cumpără maşini, angajează totul în comun, mecanici cari să-l întreţină. 
Organizează în comun şi exploatarea pe terenurile lor, şi fac din maşinile agricole 
şi un instrument de venituri, cu care întreţin chiar conservarea maşinilor, deoarece, 
după ce şi-au făcut între ei toate muncile şi şi-au organizat producţia lor agricolă, 
trec la vecini şi fac acelaşi lucru, în schimbul unei sume de bani; fiindcă sunt unii 
cari nu au contribuit cu bani de la început, dar cari sunt un fel de abonaţi obicinuiţi 
ai acestui grup organizat, aşa încât societatea conteazA pe clienţii săi pentru 
întreţinerea maşinilor, pentru plata salariilor personalului şi pentru celelalte 
cheltuie Ii. 

Acest lucru trebuie să-l facem, dle Pană. 
Văd pe dl ministru că este neliniştit că îi iau acest monopol de importuri de 

până azi. Dar chiar dacă d-l Minescu rămâne cu monopolul de importuri, fiind 
vorba de grupuri constituite, acestea primesc din partea Statului avantajii de credit, 
cu care noi achităm faţă de d-l Minescu preţul, şi în schimb proprietarii îşi 

constituie, tot cu avantajele de credit pe care trebuie să le facem un<ui> asemenea 
grup, care are obligaţia să-şi conserve inventarul, care răspunde de conservarea 
inventarului, pentru că Statul îi dă acest sprijin ca să primească în schimb obligaţia 
de conservare. 

Vă rog să mergem împreună o dată în judeţul Braşov, ca să vedeţi cât sunt de 
bine organizate aceste lucruri, pe care trebuie neapărat să le generalizăm. 

Maşinile agricole vor fi distribuite de acum înainte pe baza acestui principiu, 
unnărind conservarea inventarului agricol. 

A. Pană: Sunt cu toată inima pentru această formulă, dar vă aduceţi aminte 
că astă primăvară a fost vorba să dăm Camerelor Agricole şi unor organizaţii de 
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Stat. Or, din ce am constatat eu, toate aceste tractoare au fost destul de prost 
întreţinute. 

M. Antonescu: Vă aduceţi aminte, dle ministru de Finanţe, cât am luptat şi 

am susţinut că prin Camerile Agricole nu vor putea fi bine conservate şi că ar 
trebui să creăm centre mecanice pentru îngrijirea acestor maşini. 

G-ral N. Stoeoescu: Şi dl Pană a susţinut să le dăm Camerilor Agricole. 
A. Pană: Din contră: anul trecut le-am luat de la Camerile Agricole şi le-am 

dat la particulari. 
M. Antonescu: Prin urmare, luăm această hotărâre. În ce priveşte maşinile 

agricole care nu pot fi întrebuinţate imediat, din Bucovina şi Basarabia, vă rog pe 
dv., d-lor guvernatori, pentru că dv. sunteţi într-o economie statizată, să creaţi prin 
mijloacele pe care le aveţi un centru tehnic, mecanic, pentru conservarea lor. 

Deocamdată aceasta este măsura pe care o luăm, ca să nu ajungem să le 
pierdem, ruginindu-se, stricându-se sau furându-li-se piese. 

Acest lucru vă rog să-l faceţi imediat, iar dl ministru Pană să-mi facă 
propuneri în ce priveşte destinaţia acestora după datele care au fost comunicate la 
Preşedinţie de către d-nii guvernatori. 

Avem acum chestiunea propusă de Ministerul Propagandei: probleme 
tehnice de propagandă. 

Monolog sau dialog ? Ce fac acum ? (Ilaritate) Dar să las pe d-l ministru 
Marcu să vorbească. 

Prof. Al. Marcu: Este vorba întâi de atelierul tipografic de la Cernăuţi. Ştiti 
că a fost iniţiativa Institutului de Statistică ... 

M. Antonescu: Am semnat chiar azi-noapte adresa prin care Institutul de 
Statistică este rugat să-şi restrângă această activitate. Institutul de Statistică intrase 
acolo într-un fel de coproprietate pe care nu i-a acordat-o nimeni. Am comunicat 
hotărârea mea, să dăm Institutului de Statistică un fel de preferinţă; toate lucrările 
pe care le are de făcut se vor face în preţ de cost, dar n-are nici un sens să devină 
proprietate de tipografie. 

Praf. Al. Mar('u· Rotiitiv,i de Iii Cemăuti va merge la Timişoara, unde 
trebuie să creăm un centru de presă românească. 

M. Antonescu: În legătură cu aceasta pun o altă problemă, care interesează 
şi pe dl g-ral Voiculescu şi, cred, şi pe dl g-ral Calotescu. 

Mi s-a semnalat că cel mai răspândit ziar în Basarabia este „Moldova". 
G-ral C. Voiculescu: Vă dau explicaţia imediat. 
M. Antonescu: Cunosc: fiindcă este la laşi şi este cel dintâi care aduce veşti. 
G-ral C. Voiculescu: Aceasta este singura explicaţie. 
M. Antonescu: Aceasta însemnează că cel dintâi lucru pe care trebuie să-l 

facem este să organizăm la Chişinău o tipografie. 
Dl g-ral Voiculescu ştie că înainte de începerea războiului, când eram 

bolnav, printre primele lucruri pe care le-am spus, a fost: Cum intraţi acolo faceţi 
tipografie, răspândiţi ziare, manifeste, broşuri, ca să creaţi o stare de spirit nouă. 

Prin urmare, nu este vorba de principii generale. Este vorba ca în înţelegere cu 
d-l g-ral Voiculescu şi folosind şi populaţia locală, şi elementele elitei locale, ca să 
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nu ofensăm elementele locale trimeţând mereu din afară, trebuie să organizăm, de 
pe acum, redacţia şi organul administrativ al tipografiei, care să ajute imediat în 
această privinţă Guvernământul, să ia imediat iniţiativa editării unui ziar popular 
local, în legătură şi cu Bucureştii, pentru că chiar dacă iese, de pildă, ,,Cuvântul 
Mareşalului către săteni", care se răspândeşte şi în Basarabia, să se poată face o 
ediţie a „Cuvântului Mareşalului către săteni" pentru Basarabia, ţinând seamă de 
specificul basarabean, de nevoile basarabene, în sfărşit, de tot ceea ce trebuie 
răspândit acolo în interesul acţiunii guvernatorului. 

Acelaşi lucru trebuie făcut pentru Bucovina în ce priveşte „Cuvântul 
Mareşalului către săteni". 

Până atunci, rog pe domnii guvernatori - există un serviciu pe lângă 
Guvernământ, pentru propagandă şi presă, dar trebuie amplificat - să ne trimeată la 
redacţia din Bucureşti, pentru ziarul pe care îl scoatem noi o serie întreagă de 
propuneri pentru problema Basarabiei şi Bucovinei, care doriţi să fie prezentate în 
,,Cuvântul Mareşalului către săteni". 

Pe de altă parte, vreau să verific prin dv. o informaţie şi o constatare pe care 
am făcut-o aici. 

Mi se spune că părţi din „Cuvântul Mareşalului către săteni" nu sunt citite, 
pentru că sistemul acesta al afişajului face ca, mai ales în perioada de iarnă şi pe 
ploaie, să se adune foarte puţini oameni la tabelele acelea ca să citească ziarul şi, 
prin urmare, se pierd unele din ziarele primite. 

Vreau să ştiu dacă aveţi aceeaşi impresie şi dv. 
G-ral C. Voiculescu: Exact. 
M. Antonescu: Atunci voi face două ediţii: ,,Cuvântul Mareşalului pentru 

săteni" afiş va fi un ziar de propagandă prin imagini, de prezentare de manifeste şi 
de linii g-rale; şi ediţia cealaltă, pe patru pagini, va cuprinde o serie întreagă de 
articole, la fel ca ziarele propriu zise. 

Dorin Nicolaescu: Sau broşuri. 
M. Antonescu: Putem face şi broşuri în ce priveşte anumite probleme. 
Eu am făcut acelaşi lucru pentru Guvern, şi veţi primi broşuri cu toate 

problemele care trebuiesc cercetate în inspecţiile d-lor miniştri, când mergeţi în 
judeţ. Am întocmit o broşură, cu un minimum de probleme, pe care vă rog să le 
cercetaţi când mergeţi în provincie. 

Acelaşi lucru trebuie făcut pentru organele administrative şi organele de 
propagandă. 

Vom face broşuri anexate la „Cuvântul Mareşalului", în care vom arăta 

anumite probleme care interesează administraţia: de pildă, campania agricolă, 
măsuri pentru administraţie, măsuri pentru învăţământ, măsuri pentru preoţi, 

măsuri pentru organele administrative propriu zise. 
G-ral C. Voiculescu: În buletinul pe care ii scot există ceea ce spuneţi dv. 
M. Antonescu: Dar acest lucru trebuie să-l generalizăm. 
Prof. Al. Marcu: Prin înfiinţarea Societăţii „Dacia-Traiană" pentru 

intreprinderi tipografice, toate tipografiile ar unna să intre sub controlul 
Ministerului Propagandei. 
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Această tipografie care se înfiinţea7.ă la Chişinău, conform dispoziţiunilor 
d-lui Mareşal, se pare că va fi o tipografie autonomă, la dispoziţia şi sub 
administrarea Guvernământului. 

G-ral C. Voiculescu: Aşa a hotărât dl Mareşal. 
Eu vreau să scot acolo tot ce am nevoie pentru provincie, începând de la 

abecedar, bineînţeles cu aprobarea d--lui ministru Petrovici. 
M. Antonescu: Dacă aş avea foarte multe tipografii la Chişinău, v-aş da-o 

cu plăcere. Însă într-o ţară în care propaganda a fost făcută în mod foarte sumar 
până azi şi este necesar ca propaganda să fie concepută şi la noi într-un mod practic 
sănătos, vă rog să înţelegeţi că şi eu am nevoie de tipografii, şi oricât mă costă, vă 
spun că după ce o voi aduce acolo nu vreau să vă refuz o tipografie, însă trebuie să 
găsim un mijloc, pentru că sistemul acesta de exclusivism, care a caracterizat 
totdeauna aşe7.ările noastre trebuie să-l amorţim puţin în toate sensurile. 

Nu văd pentru ce m-aţi lipsi pe mine, care aduc tipografia acolo, când eu am 
răspunderea propagandei naţionale pe întreg teritoriul, nu pentru o provincie. 

Până când împrejurările vor permite for.narea unor organizaţii de 
propagandă şi activitate regională, care vor lucra cu dv., sub directivele mele, dar 
care vor avea nevoie de o tipografie ca să-şi dezvolte activitatea, trebuie să găsim 
un mijloc comun, şi anume: Această tipografie sau va fi administrată de 
dl guvernator, pe răspunderea sa, şi noi, Ministerul Propagandei, avem un drept de 
preferinţă pentru toate lucrările noastre - şi dacă acest lucru îi convine d-lui g-ral 
eu îl primesc; sau avem noi administraţia tipografiei, şi pentru lucrările pe care Ic 
face Guvernământul îi dăm un drept de preferinţă şi condiţii de publicare în preţ de 
cost, numai cu un plus pentru cheltuielile de amortizarea materialului care se 
înlocuieşte. 

Discutaţi, stabiliţi dv. cu d-l ministru Marcu. Dl g-ral Calotescu are mai 
multe tipografii la Cernăuţi, aşa că problema nu se pune. Dar la acest lucru trebuie 
să tindem, să aveţi mai multe tipografii. Deocamdată însă când eu am adus-o, v-aş 
ruga să nu-mi daţi un exemplu în aşa fel încât a doua oară să nu mai aduc pentru 
dv., ci pentru mine exclusiv, şi să înţelegeţi că dacă am adus-o acolo este ca s-o 
folositi şi dv., nu după ce s-a adus să spuneţi: Este a mea, şi să-mi puneţi mie 
problema să aduc altă tipografie ca să dezvolt o activitate de propagandă naţională, 
care intră într-un cadru mai larg. 

Prin urmare, deocamdată tipografia nu este incă la Chişinău, dle Marcu. 
Prof. Al. Marcu: Este în curs de instalare. 
M. Antonescu: Când va fi adusă, inventarierea ei se va face în comun de 

organele noastre şi ale Guvernământului. Luarea în primire a ei se va face tot în 
comun. Administrarea la început se va face în comun: adică Ministerul 
Propagandei va face administrarea, însă, pentru că n-avem un organ prea dezvoltat 
acolo, dl guvernator va supraveghea administrarea făcută de organele noastre. 

Acest lucru îl decid astăzi, rămânând să vedem mai târziu, care vor fi nevoile 
noastre şi ale Guvernământului. 

Prof. Al. Marcu: Deci, tipografia va fi administrată de noi, în colaborare cu 
Guvernământul. 

562 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



M. Antonescu: Da. 
Prof. Al. Marcu: Ni se semnalează de la Direcţia Cinematografică că nu 

întotdeauna autorizările de deschideri de săli de cinematograf trec pe la Ministerul 
Propagandei. Se pare că şi autorităţile administrative în subordine, adică 

prefecturile şi primăriile, acordă. asemenea autorizaţii, ceea ce este periculos, 
pentru că la cinematografe există un întreg sistem de supraveghere. 

De aceea, rog pe dl guvernator să intervină pentru ca aceste autorizaţii să fie 
date confonn legii. 

G-ral C. Voiculescu: N-am fost sesizat. Am luat notă. 
M. Antonescu: Rog pe dl Alexianu să ţină seama de materialele care sunt 

destinate Ministerului Propagandei şi Direcţiei Cinematografice şi să ia măsuri să 
ne fie trimise cât mai repede. Mi s-a spus că Armata ar fi decis să-şi facă nu ştiu ce 
serviciu de cinematograf. 

G-ral C. Pantazi: Cu autor:izarea d-lui Mareşal Antonescu. 
M. Antonescu: Iată ce vă rog: să nu creăm organe noi în Stat. Armata este 

Annată, iar cinematograful este cinematograf. Nici în Gennania, care are o Armată 
aşa de mare, nu există o organizare de cinematograf a Armatei. Am discutat cu 
dl Gobbels, care mi-a arătat un lucru paradox.al: Statul Major tehnic de propagandă 
este sub direcţia lui, fără nici un amestec al Annatei; toate serviciile tehnice de 
propagandă sunt conduse de dl Gcibbels; chiar ofiţerii afectaţi acestui serviciu sunt 
conduşi de el. Şi vă închipuiţi ce organizaţie poate să aibe acest Stat Major tehnic 
de propagandă al Annatei gennanc. 

Ştiţi câte aparate mai avem noi ? Nu mai avem nici unul, pentru că le-am dat 
pe toate. Am dat aparatele de cinematograf ale ministerului, ca să organizăm acest 
serviciu de propagandă; am dat fonduri, am creat o serie întreagă de posibilităţi şi 
acum, în loc să primesc în schimb o compensaţie pentru acest lucru, mi se spune: 
ce s-a găsit aici, luăm noi, ca să facem un serviciu al nostru. 

G-ral C. Pantazi: Ole prim-ministru, nu este aşa, vă rog să mă iertaţi. Noi 
am dat tot ce interesează propaganda la Ministerul Propagandei. 

M. Antonescu: Ştiţi că !a un moment dat, noi nu mai aveam în Bucureşti 
nici un aparat cinematografic de înregistrat, ci numai aparate de fotografiat, pentru 
că pe toate le dădusem pe front. 

Ştiţi cât m-au costat jurnalele de război? Au fost jurnale de război care m-au 
costat câte I O.OOO.OOO lei unul singur, pentru Annată. Şi acum când pot să am o 
compensare, ca să-mi continui activitatea, mi se răspunde: acum ne facem noi 
organizarea noastră. 

G-ral C. Pantazi: Nu este aşa, dle prim-ministru. Noi am luat numai aparate 
mici de proiecţie, pentru instrucţia trupelor, un fel de lanterne magice, pe care le 
întrebuinţăm şi pentru instrucţie şi pentru educaţia în Şcoală - în legătură cu 
Ministerul Culturii Naţionale - în liceele din provincie. 

În afară de acestea, au mai fost nişte aparate mici, cu care se fac caravane 
cinematografice în cadrul diviziilor, pentru regiunile respective. 
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M. Antonescu: Tot ce a trebuit să fac pentru Annată şi pentru instrucţia ei, 
am făcut totdeauna, recunoscându-i drepturile şi ajutând-o când a depins de mine. 
Vă semnalez însă această chestiune, pentru că am cerut rezolvarea ei şi în scris. 

Eu sunt ministru al Propagandei. Ei bine, ştiţi dv. că eu n-am văzut, de 
5-6 luni de zile, pe conducătorul Serviciului de Propagandă al Annatei, de pe lângă 
Statul Major? De 5-6 luni de zile n-a venit pe la mine. 

Prof. Al. Marcu: Acum este colonelul Poiană. 
M. Antonescu: Ştiţi că activitatea acestui serviciu se desffişoară complect în 

afară de orişice plan ? Sunt o serie de fonduri, pe care eu le dau de la Ministerul 
Propagandei, din fondul intereselor superioare de Stat; este o activitate acolo, care 
trebuie coordonată. Eu n-am nici o posibilitate s-o controlez. Pe deasupra, este şi 
nepotrivit, când am această răspundere şi când am făcut ceea ce am făcut până 
acum, să nu ştiu cum se lucrează acolo. Eu nu pot să solicit acest lucru, dar v-aş 
ruga pe dv., dle g-ral Pantazi, să daţi dispoziţii, pentru că o asemenea atitudine nu 
este admisibilă. 

Jurnalele de război pentru Armată le-am scos eu, cheltuind de la Ministerul 
Propagandei. Tot ce am putut, am făcut pentru propagandă. La unna unnei, nu aste 
nici politicos ca Ministerului Propagandei să i se răspundă în condiţiile acestea. Şi 
nu este vorba numai de mine; este vorba de conexitatea serviciilor între Ministerul 
Propagandei şi Marele Stat Major. 

Să nu credeţi că este vorba de sensibilităţi personale. Am discutat cu 
dl ministru Petrovici problema teatrelor. Într-o zi mi s-a semnalat, într-o notă 
infonnativă, provenită de la Cabinetul d-lui ministru de Interne, că a doua zi 
trebuia să se reprezinte pe Sărindari o revistă, care făcea propagandă englezească şi 
ironiza Axa în tennenii cei mai ofensatori - aceasta cu trei săptămâni înainte de 
război. Atunci mi-am dat seama că trebuie să existe o corelaţie absolută şi 

Propaganda să aibe controlul asupra tuturor activităţilor de acest fel. Atunci am 
discutat cu dl Petrovici problema teatrelor, în genere, mai ales că teatrele sunt 
acum, în toate părţile, instrumente de propagandă şi educaţie naţională. Fireşte, 

fiind în serviciul educaţiei, trebuie să ţineţi seama de programe. Ajunsesem astfel 
să avem, cu dl ministru Petrovici, un tel de condominium - cum spunea domnia sa 
- pentru ca această activitate să se de·sfăşoare în comun. 

Este posibil ca atunci când eu am creat echipele de propagandă ale Annatei, 
care să lucreze după un tip făcut de mine - am lucrat zile şi nopţi întregi la 
alcătuirea şi la programul lor, atunci când au trebuit să plece pe front; tractele, care 
au fost răspândite, au fost prinse cu mâna mea: le-am lucrat noaptea, cele mai 
multe au fost tipărite la tipografia Marelui Stat Major, pentru că erau secrete; deci 
eu am iniţiat această acţiune de propagandă a Armatei - este posibil atunci ca de 
atâtea luni de zile şeful Serviciului de Propagandă al Armatei de pe lângă Statul 
Major să nu vie să ia contact cu mine. 

Prof. Al. Marcu: Vine la conferinţele noastre, pe care le ţinem vinerea. 
M. Antonescu: După ce l-am solicitat eu. 
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G-ral C. Pantazi: În ceea <;e priveşte cinematograful, nu suntem cu nimic în 
contrazicere cu principiile expuse de dv. şi cu ceea ce vreţi să faceţi. N-aveţi nevoie 
de nimic din materialele luate de noi. 

M. Antonescu: Am să rog pe dl Marcu să trimeată d-lui g-ral Pantazi o notă 
asupra tuturor capturilor repartizate de Armată Ministerului Propagandei. 

G-ral C. Pantazi: O am la mine. Sunt trecute aici toate aparatele - unele de 
mare valoare - care s-au dat la Propagandă. 

Prof. Al. Marcu: În chestiunea cabanelor din Bucovina ale O.N.T.-ului, 
pentru fixarea lor pe teren ... 

M. Antonescu: O lăsăm, ptmtru că nu este actuală. 
Prof. Al. Marcu: Chestiunea tipografiei de la Odessa. Acolo se instaleaz.ă 

acum o tipografie, iar dl Alexianu este de părere să fie autonomă, întrucât tot 
regimul de acolo este autonom. 

Prof. Gh. Alexianu: N-am spus să fie autonomă. Vreau să instalez două 
tipografii. Dv. nici n-are să vă folosească tipografia de la Odessa. 

M. Antonescu: Acolo este altceva; alt regim. 
"Pentru Guvernământul Hucovinei: 
A se cerceta existenţa firelor de bumbac necesare fabricilor din Cernăuţi, 

care au primit comenzi de pânzeturi, pentru executarea cărora nu au primit cota 
suficientă". 

G-ral Gh. Dobre: Armata a dat comenzi, chiar prin Guvernământ, pe baza 
unui existent, care era mai mare decât ceea ce ne trebuia nouă. Acum suntem 
sesizaţi că n-ar fi suficiente fire. Trebuie să luăm măsuri din vreme, pentru că altfel 
dăm peste cap tot programul. 

Am trimis 60.000.000 lei avansuri, ieri am mai dat încă 30.000.000 lei şi la 
10 mai voi mai da încă IO.OOO.OOO lei în Bucovina. 

M. Antonescu: Care este explicaţia ? 
G-ral C. Calotescu: Nu toate firele sunt proprii pentru ţesăturile care îi 

trebuiesc Armatei. 
G-ral Gh. Dobre: Probabil că firele dispar din fabrici. 
G-ral C. Calotescu: Firele existau în fabrici la data contractărilor. Probabil 

că din ele se fabrică pânzeturi, care se vând la particulari. 
M. Antonescu: Ole guvernator, vă rog să ţineţi seama că unul din cei mai 

chinuiţi oameni din Guvern este dl g-ral Dobre, căruia noi toţi îi cerem. Or, trebuie 
să-i şi dăm. 

G-ral C. Calotescu: Da, dii! prim-ministru, dar nu se potriveşte o fabrică de 
textile din Bucureşti, care are capital la bănci, imobile de sute de milioane de lei şi 

personalul tehnic complect, cu o fabrică de textile din Cernăuţi, fără capitaluri, 
condusă numai de trei ingineri, pricepuţi sau nepricepuţi. 

M. Antonescu: În ce sens nu se potriveşte? 
G-ral C. Calotescu: Din punctul de vedere al capitalului. 
M. Antonescu: Dar văd că dl g-ral Dobre pune la dispoziţie capital. 
G-ral C. Calotescu: Dânsul plăteşte numai ceea ce i se lucrează. 
G-ral Gh. Dobre: Am dat avansuri. 
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G-ral C. Calotescu: Dar dacă această materie primă se tennină? 
M. Antonescu: Soluţia este simplă: vă rog să transmiteţi dv., dle g-ral 

Calotescu, o notă d-lui g-ral Dobre, referitoare la creditele necesare, pentru ca, în 
cadrul acestor credite, să se execute şi planul întocmit de dl g-ral Dobre, păstrându-se 
pentru Annată disponibilităţile de fire stabilite de domnia-sa. 

G-ral Gh. Dobre: Am dat o cotă şi pentru populaţia civilă. 
G-ral C. Calotescu: Firele nu sunt potrivite pentru ţesăturile de care are 

nevoie Annata. 
M. Antonescu: ,,Chestiunea avansurilor necesare Guvernământului pentru 

plata la fabricile ce au primit comenzi de pânzeturi şi cămăşi-bluze, precum şi 
stabilirea valorii totale a furniturilor". 

Acelaşi lucru. 
„Să se blocheze sau să se rechiziţioneze produsele diferitelor fabrici arendate 

în condiţiuni avantajoase particularilor, cu scopul de a împiedeca specula". 
G-ral Gh. Dobre: Eu am infonnaţii di sunt în Bucovina fabrici arendate în 

condiţiuni avantajoase, la care totuşi produsele se desfac pe preţuri de speculă, deşi 
ele produc în condiţii foarte ieftine. Am să vorbesc eu cu dl g-ral Calotescu. 

M. Antonescu: Vă rog să rezolvaţi dv. această chestiune. 
,.Pentru Guvernământul Transnistriei: 
Pieile brute să fie predate la O.R.A.P. pentru a fi repartizate imediat 

fabricilor din ţară, în scopul de a se evita alterarea lor prin depozitare şi conservare 
la prefecturile de judeţ". 

Prof. Gh. Alexianu: Am vrut să dau O.R.A.P.-ului aceste piei brute şi am 
dus tratative timp de trei luni de zi le. O.R.A.P.-u I înţelege însă ca noi să-i ducem 
pieile acestea, iar el să le ia aproape pe nimic. 

M. Antonescu: Este o plângere generală în privinţa preţurilor pe care le dă 
O.R.A.P.-ul. În acelaşi timp să-mi daţi voie să spun că este un lucru pe care nu 
izbutesc să-l înţeleg. Mi s-a semnalat, şi am verificat singur, că o pereche de 
pantofi a ajuns să se vândă cu 6.000- 7.000 lei. 

G-ral C. Voiculescu: Mai scump: se vinde cu l 0.000-12.000 lei perechea. 
(Ol prof. Al. Marcu, subs~1.:n:tar dt: SUll ul Propagandei, roagă pc dl vice

preşedinte al Consiliului de Miniştri să-i pennită să părăsească Consiliul, înainte de 
ridicarea şedinţei). 

M. Antonescu: O-lor miniştri, v-aş ruga de aici înainte ca, atunci când voiţi 
să plecaţi din Consiliu, să vă fixaţi chestiunile care vă interesează, în ordinea în 
care vreţi. Nu vreau să vă ţiu aici, dar nu putem să facem dintr-o şedinţă a 
Consiliului de Miniştri o circulaţie pennanentă, iar ceilalţi cari rămân să pară un fel 
de condamnaţi. 

Aceasta nu este pentru dl ministru Marcu. O-sa a lipsit atâta vreme şi are 
atâtea treburi la minister. Vă rog însă, ca metodă, sau să punem la început 
chestiunile acelor domni miniştri, c:ari n-au preocupări constante în legătură cu 
activitatea provinciilor, sau să nu mai vină domnii miniştri pe cari nu-i interesează 
Consiliul cu domnii guvernatori, pentru că nu se poate lucra în Consiliul de 
Miniştri, cu sistemul acesta de venire şi de plecare, mai ales că sunt aici domnii 
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guvernatori, cari vin odată pe lună şi este puţin vexatoriu pentru dânşii ca, atunci 
când au de rezolvat atâtea probleme, noi să Ie oferim această ocazie. 

Ştiu că nu este comod pentru unii domni miniştri, cari nu au afaceri directe 
cu Consiliul. Cred însă că e foarte necesar să avem un Consiliu de Miniştri - măcar 
acesta odată pe lună - în care să ne verificăm punctele de vedere şi să stabilim o 
unitate de conducere, căci altfel, c:hiar din punct de vedere al unităţii de conducere, 
se pot ivi unele inadvertenţe, datorită lipsei de coeziune, pe cari unii domni miniştri 
mi-au semnalat-o ca un fenomen de carenţă a funcţiunilor noastre. 

Rog ca ceea ce am spus acum să se trimită tuturor d-lor miniştri. 
Prof. I. Petrovici: Dar celor cari nu s-au mişcat de pe scaun? 
M. Antonescu: Recunoştinţa mea. Se poate comunica şi lucrul acesta. 

(Ilaritate). 
Eu nu mă mişc de la Preşedinţie. Am plecat aseară la ora I O, şi am lucrat 

până la 3 noaptea. Azi de dimineaţă am discutat cu dl Mareşal o serie de probleme. 
Plec de aici şi mă duc la dl Mare:şal să discut alte probleme. Nu am nici un ceas 
pentru mine. 

G-ral N. Stoenescu: Protestăm. Vă rugăm să vă menajaţi. 
M. Antonescu: Mulţumesc foarte mult. 
Prin unnare, nu vă cer un lucru cu aer de sacrificiu, dar un lucru care este 

potrivit să-l facem în interesul acţiunii Guvernului. 
Prof. I. Petrovici: Ba găsesc chiar că este bine ca cine n-are chestiuni 

directe, să se iniţieze, să vină să se infonneze. 
M. Antonescu: Pe de altă parte, domnii guvernatori vin numai o dată pe 

lună, la acest Consiliu de Coordonare. Şi coordonare cu scaunele nu se poate face. 
G-ral Gh. Dobre: O.R.A.P.-ul este organul care strânge toate cheile, 

inclusiv de la Annată, ca să nu se facă invaziune (sic!). S-a dat dispoziţie de către 
dl Mareşal ca la unităţile care taie vite, pieile să fie colectate pentru oraş. 

Am rugat ca şi Transnistria să dea aceste piei O.R.A.P.-ului, pentru ca 
distribuţia să se facă după programul d-lui MMeşal. 

Prof. Gb. Alexianu: Vă voi arăta situaţia ... 
G-ral Gh. Dobre: Cunoaştem situaţia, dar trebuie să executăm. 
M. Antonescu: Ştiţi că nici 15% din consum nu este asigurat. 
G-ral Gh. Dobre: Ne trebuie un milion perechi bocanci. Populaţiei civile 

trebuie să-i dăm surogate. 
M. Antonescu: Dv., dle Alexianu, ce obiecţiuni faceţi la executarea 

imediată? 

Prof. Gh. Alexianu: Interesul lor este să întârzie punerea în funcţiune a 
fabricii de la Odessa şi de la Balta, ca să ia pieile cu un preţ derizoriu. Dl Mareşal a 
spus să se dea O.R.A.P-ului cu 20% sub preţul fixat în ţară. Dar nu să profite 
O.R.A.P.-ul, ci Statul. 

O.R.A.P.-ul nu doreşte să ia aceste piei decât cu 20% sub preţul de cost fixat 
de Stat. Lasă că şi aşa preţul de cost este prea mic, şi noi, care suntem o regiune 
agricolă şi trăim din aceasta, trebuie să dăm cu 20% mai ieftin. 

M. Antonescu: Dar de ce ce:re O.R.A.P.-ul să i se dea cu 20% mai ieftin ? 
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Ole g-ral Dobre, te rog să dai d-ta imediat O.R.A.P.-ului dispoziţia să 
plătească şi acei 20%, şi să spună pentru ce cere această reducere de 20% faţă de 
un preţ care a fost fixat cu caracter de monopol. Este un abuz şi descurajează pe 
producători, cum spune dl Alexianu. 

G-ral Gb. Dobre: Dacă ştiam, în prima zi dădeam ordin. 
Prof. Gb. Alexianu: Noi dorim ca prelucrarea acestor piei să se facă şi în 

Transnistria, fiindcă avem fabrici foarte mari. 
G-ral Gb. Dobre: Aveţi tanante? 
Prof. Gh. Alexianu: Aducem, ca şi dv. 
M. Antonescu: În privinţa tanantelor este o situaţie disperată. 
Prof. Gh. Alexianu: Dacă se găsesc tanante pentru prelucrarea pieilor aici, 

pot să fie lucrate şi acolo, căci sunt mii de lucrători fără lucru, şi aceştia vor fi duşi 
în Germania. 

G-ral Gb. Dobre: Nu putem face nici aici aceste lucruri. 
M. Antonescu: Situaţia tanantelor este foarte proastă. Nu vă recomand să 

aşteptaţi găsirea tanantelor, contând că faceţi Ministerului Înzestrării un serviciu 
mai mare prin propria dv. producţie, fiindcă tanante nu sunt şi nu veţi putea avea 
uşor. 

De aceea, deocamdată vă rog, indiferent de ce vom face mai târziu, daţi 
dispoziţii ca O.R.A.P.-ul să cumpere fără această reducere de 20%, dle g-ral Dobre, 
iar dv., dle Alexianu, daţi dispoziţii să se vândă imediat din provincia dv. 

Prof. Gh. Alexianu: De altminteri, toate pieile de până acum au fost ridicate 
de Armată. Rămânând numai ce se va strânge de acum înainte. 

M. Antonescu: Urmează la ordinea de zi: A se stabili modalitatea, precum şi 
organele ce se vor ocupa cu colectarea lânei din recolta 1942 în Transnistria. 

G-ral Gh. Dobre: Decretul-lege dat se referă la Basarabia, Bucovina şi 

Vechiul Regat. A rămas să se facă numai pentru Transnistria. 
Prof. Gh. Alexianu: Toată lâna este a kolhozurilor, şi acolo se strânge. 
G-ral Gh. Dobre: Trebuie însă organizat şi controlat, ca să ştim câte oi sunt 

acolo. Ne trebuie câteva mii vagoane lână, şi avem câteva sute. 
Prof. Gh. Alexianu: Voi lua lâna de la toate oile, mai ales că nu s-a tăiat nici 

un miel. 
M. Antonescu: Dv. aţi făcut un export de asemenea articol ? 
Prof. Gh. Alexianu: Am exportat în toată ţara. 
M. Antonescu: În afară de cantitatea stabilită în Consiliu, n-aţi dat nimic ? 

Fiindcă ni s-a comunicat că disponibilul acela, contravaloarea a 50 milioane 
mărci ... 

Prof. Gh. Alexianu: S-a mărit. Atunci când s-a comunicat, nu era întreaga 
cantitate expediată. 

M. Antonescu: Atunci, întâi, în principiu, v-aş ruga să trimeteţi un delegat al 
dv., şi nici un export să nu fie făcut fără aprobarea guvernului. 

Prof. Gh. Alexianu: Este dată de Ministerul Economiei Naţionale. 
M. Antonescu: Ministerul Economiei Naţionale dă aprobări din punct de 

vedere tehnic. Aprobările de principiu le dă Ministerul de Externe. Există la 
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Ministerul de Externe o comisiune specială şi vă rog să trimeteţi un delegat al dv., 
fie din Bucureşti - chiar din Preşedinţie puteţi însărcina - care să participe Ia 
lucrările comisiei, să vă informeze şi, în acelaşi timp, să ştie care sunt principiile şi 
ale Ministerului de Externe. şi ale Economiei Naţionale, în ce priveşte exportul. 

Cu aceasta cred că am urmărit să servesc pe dl g-ral Dobre, fiindcă nu vreau 
să ajungem ca prin exporturi directe să ne lipsim de anumite materii prime şi 
articole care sunt esenţiale, mai ales pentru opera de înzestrare a Armatei, fiindcă 
dv .. în interesul Statului, puteţi să credeţi, într-o zi, că e avantajos să faceţi un 
schimb direct cu germanii şi să daţi lână în schimbul tractoarelor. 

Acest lucru trebuie să fie stabilit, pentru că în comisia de la Externe se ţine 
seama tocmai de necesitatea comunicată de dl g-ral Dobre, de politica de importuri 
pe care o face Ministerul Economiei Naţionale şi se stabileşte un sistem. 

În ce priveşte, prin urmare. lâna, măsurile pe care le luaţi dv .... 
G-ral Gb. Dobre: Să fie identice cu lfcelea pe care le-am luat noi aici, ca să 

fie un control sigur. 
M. Antonescu: Cunoaşteţi, dle Alexianu, măsurile luate aici? 
I. Marinescu: Este vorba, întâi, de un recensământ al oilor. 
Prof. Gh. Alexianu: Este inutil, căci acolo este o contabilitate în partidă 

dublă în această privinţă. 
M. Antonescu: Atunci daţi ordin organelor dv. în subordine să vă comunice 

aceste tabele statistice, pe baza cărora dl g-ral Dobre îşi va face calculele, ca să ştie 
care va fi producţia de la dv.; şi luaţi măsuri, prin care aceleaşi organe, ca, în 
vederea operaţiilor de colectare, să pregătească tot controlul care este necesar şi 
centrale, în conformitate cu legea, făcând ca Sindicatele Agricole, care şi-au luat 
această sarcină pentru teritoriul de aci, să fie acolo substituite prin organele 
administraţiei dv. 

Prof. Gh. Alexianu: Nu ştim cui să trimetem lâna. 
M. Antonescu: Va da dispoziţii dl g-ral Dobre. 
G-ral C. Voiculescu: În legătură cu colectarea lânei şi recensământul. se 

spune în decizie că 5 kg lână rămân pentru producător. Să nu mai facem atunci 
recensământul la cei cari au trei oi. 

M. Antonescu: Cred că rec:ensământul este necesar pentru toţi. Noi trebuie 
să avem un inventar, să ştim care este situaţia reală. 

G-ral C. Voiculescu: Eu am recensământul. 
M. Antonescu: Dl g-ral Dobre, ţinând seama de nevoi, va aplica soluţia cea 

mai potrivită. 
Urmează, la ordinea de zi: A se rezolva chestiunea evacuării fabricii de 

filatură a cânepei de la Odessa, cerută de Preşedinţia Consiliului de Miniştri. 
Prof. Gh. Alexianu: Situaţia este următoarea: sunt o serie de fabrici care se 

pot evacua şi altele care nu se pot evacua. 
Am cerut Comisiei care a venit de aici să examineze fiecare fabrică, să arate 

care sunt necesare, care se pot evacua fără a constitui fier vechi, ca să facem o 
evacuare sistematică. 
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Astăzi, fiecare, care a găsit o maşină într-o fabrică, vine şi cere să i-o dăm, şi 
opreşte funcţionarea complectă a fabricii. 

M. Antonescu: Fabrica de filatură funcţionează azi? 
Prof. Gb. Alexianu: Da. 
M. Antonescu: Atunci de ce s.e cere ? 
G-ral Gh. Dobre: Utilajul pe care îl avem aici nu se pretează la filatura de 

cânepă, şi acolo sunt două fabrici. 
Prof. Gh. Alexianu: Dacă sunt două, şi una nu poate fi pusă în funcţiune, 

atunci o dau. 
M. Antonescu: Să o puneţi dv. în funcţiune, aceasta da. Dar dacă fabrica nu 

lucrează, atât mai lipseşte, să cereţi s.ă o pună în funcţiune dumnealor. Dacă fabrica 
lucrează şi este necesară pentm activitatea dv., n-are nici un interes Ministerul 
Înzestrării să vă împiedece să lucraţi, mai ales dacă există altă fabrică, care poate fi 
pusă în funcţiune. 

Prof. Gb. Alexianu: Acelaş lucru cu fabrica de sticlă. Funcţionează, eu fac 
borcane şi sticle ca să pun siropuri de fructe, şi mi se cere să dau maşni. 

M. Antonescu: Cine a cerut ? 
Prof. Gh. Alexianu: S-a intervenit, prin Preşedinţie, de la Scăeni şi din altă 

parte. 
M. Antonescu: Acestea sunt propuneri. Tocmai de aceea sunt Consiliile 

noastre de coordonare, să vedem ce măsuri luăm. Dacă se cer lucruri de acestea, 
care sunt necesare activităţii dv., desigur că aceasta nu poate să intre în concepţia 
Guvernului. 

G-ral Gh. Dobre: A fost dat ordin precis de d-l Mareşal că se evacuează 
numai ce nu este necesar acolo. 

M. Antonescu: În principiu însă, dle Alexianu, ţinând seamă de împrejurări 
şi de structura noastră naţională - şi de înţelepciunea de totdeauna a poporului 
român, dacă nu chiar de instinctul lui - cred că dacă sunt unele industrii care pot să 
fie reorganizate aici, este înţelept să nu vă opuneţi la această transmitere de fonduri 
industriale de la Odessa pe teritoriul nostru, fiindcă nu suntem saturaţi industrial 
aici, ca să nu avem nevoie cJe a primi fonduri industriale. 

Prof. Gh. Alexianu: Eu sunt în fiecare zi asaltat de la Nicolaev să dau 
diferite piese. Ni se cere acum de la Nicolaev să dăm fabrici de ulei. 

M. Antonescu: Aceasta în nici un caz. 
Înţeleg să îndestulez aici teritoriul, dar nu să pierd, prin teritoriul de 

ocupaţie, ceea ce dau. 
Prof. Gh. Alexianu: Ar fi suficient să vadă că iau lucrurile importante, şi ar 

cere şi ei. 
M. Antonescu: Nu pot să spună acest lucru. Acest teritoriu este supus 

ocupaţiei româneşti. Ocupaţia român,ească este o stare de drept, văd cu foarte multă 
satisfacţie, că recent, chiar într-un comunicat german, s-a invocat dreptul 
internaţional ca temei al regulelor războiului. 

Ca dascăl de Drept Internaţional - fără nici un fel de pedantism - vă atrag 
atenţia că până acolo merge dreptul ocupatorului, încât poate să ridice materialul 
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rulant al căilor ferate, şi s-a pus chiar problema pentru şinele de cale ferată, dacă nu 
le poţi ridica. Şi convenţiile privitoare la ocuparea de teritorii, şi practicile 
internaţionale, au spus, totdeauna, că ocupatorul are acest drept, deoarece, dacă el 
trebuie să suporte sarcinile ocupaţiei, trebuie să le şi acopere prin mijloacele care le 
dă teritoriul ocupat. 

Nicolaevul este supus tot unui regim de ocupaţie, dar este în afară de 
suveranitatea românească ocupatoare. Nu este nici un principiu de vase 
comunicante intre Nicolaev şi Odessa. Între Odessa şi Bucureşti, unde este aceeaşi 
suveranitate, desigur. 

Prin unnare, nu vă temeţi că se poate invoca faptul de a lua unele fonduri 
industriale aici, ca titlu pentru Nicolaev, de a cere aceleaşi lucruri, pentru că, în 
drept, problema este complect deosebită, iar noi exercităm pe acest teritoriu un 
drept de ocupaţie, în numele suveranităţii româneşti, consimţită fonnal şi pe plan 
diplomatic, printr-un acord dintre Guvernul Reich-ului şi România, şi chiar pe 
temeiul unei scrisori a Filhrer-ului, care a dat în exclusiv o ocupaţie militară, acest 
teritoriu României. 

Pentru noi este bine să facem acest lucru, pentru că niciodată, chiar dacă 
vrem să facem din Odessa un mare centru industrial de viitor, dacă împrejurările 
internaţionale ne vor da această posibilitate, ~ră alte riscuri la Răsărit - vă amintiţi 
ce v-am spus: problema Apusului este legată de aceea a Răsăritului; cel puţin atâta 
vreme cât sunt la Ministerul de Interne (sic!), eu nu pot să separ Răsăritul de Apus, 
chiar dacă nu într-un înţeles absolut, în orice caz într-un înţeles de conexitate 
organică, de unirea Neamului Românesc - dar Odessa, chiar intr-oaltă ipoteză, nu 
poate fi un centru industrial atât de mare încât să depăşească alte centre industriale 
ale României. 

Prin unnare, şi din acest punct de vedere tot transferul de fonduri industriale 
intră într-o politică g-rală de geografie industrială, necesară pentru rosturile noastre 
de mâine. De aceea, tot ceea ce puteţi, în interesul producţiei, aci, sub 
supravegherea noastră, să aprobaţi când vă cere dl g-ral Dobre, mai ales pentru 
nevoile Armatei, şi vă rog să nu-i faceţi obstacole, chiar când este vorba de 
transferuri de fonduri industriale, cu atât mai puţin de administrarea lor, fiindcă 
aceasta trebuie să aparţină unui plan g-ral al regimului nostru industrial din toată 
ţara. 

Prof. Gh. Alexianu: Nici o dificultate. Dar dacă eu semăn I.OOO hectare 
cânepă, trebuie să am o fabrică unde să filez, căci i:tltfel ce fac ? 

M. Antonescu: Prin evacuarea fabricii de filatură aţi înţeles transferarea 
fabricii? 

Prof. Gh. Alexianu: Da. 
M. Antonescu: Şi mai este încă o fabrică, spuneţi dv .. care nu funcţionează? 
Prof. Gh. Alexianu: Aşa spune dl g-ral Dobre. 
M. Antonescu: Dacă acea fabrică există, începeţi cu aceea, şi vom vedea noi 

cu ce sfârşim. Dacă fabrica lucrează, n-are nici un sens să fie evacuată. 
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G-ral C. Pantazi: Dl Mareşal a pus totdeauna chestiunea aceasta, asupra 
căreia noi trebuie să insistăm: avem absolută nevoie aici în ţară de această fabrică 
de filatură de cânepă. 

I. Marinescu: Suntem subechipaţi în materie de filaturi de cânepă. 
M. Antonescu: Am întrebuinţat şi eu formule mai generale, făceam un 

filozof lângă mine, şi-l ofensez dacă întrebuinţez formule prea simple. Dar trebuie, 
cu orice preţ, să ţinem seama de acest plan politic. 

G.-ral. Gh. Jienescu: Unde se montează această fabrică, dacă soseşte 

în ţară? 
M. Antonescu: La aceasta vă răspund: eu nu spun că trebuie să paralizăm 

producţia la Odessa şi în Transnistria, după cum nu spun că trebuie să ne apucăm 
să transportăm fierul vechi aici. Dacă putem face lucruri mai bune decât starea de 
azi, desigur că o facem. 

Dar eu nu pot discuta problema în abstract. Îmi închipui că atunci când d-l 
g-ral Dobre sus~ne un lucru, cu experienţa şi cu cunoaşterea lucrurilor pe care d-sa 
le are, a examinat deja posibilitatea de transferare practică şi a stabilit locul unde să 
fie transferată şi mijloacele tehnice pentru aceasta, pentru că o fabrică este o mare 
realitate, nu este o idee pe care o iei de la Odessa şi o aduci la Bucureşti. 

Prof. Gh. Alexianu: Mă voi înţelege cu d-l g-ral Dobre. 
Prof. I. Petrovici: O chestiune analoagă, în altă ordine de idei. 
Mi s-a spus şi mie de nişte picturi de la Muzeul din Odessa, dacă să fie aduse 

aici sau să fie lăsate pe loc. Vă mărturisesc că sfatul meu a fost să fie aduse aici. 
M. Antonescu: Vă rog şi eu să fie aduse aici. Chiar numai pentru amintirea 

tezaurului de la Moscova, şi încă trebuie să restabilim un echilibru. 
Prof. I. Petrovici: În plus, faptul că Odessa este probabil mai expusă la un 

bombardament, decât alte centre din ţară. 
Prof. Gb. Alexianu: Am tratat cu profesorii dv., fiindcă am şi eu o colecţie 

de vase greceşti, dar mi s-a spus că nu le putem aduce, fiindcă nu avem loc la 
Muzeul de Antichităţi. 

M. Antonescu: Pentru locul tf1blourilor şi al vaselor răspund eu. De industrie 
nu răspund deşi, la unna urmclol'. v-aş garanto că riispund şi de locul pentru 

filatură. 

Titus Dragoş: Eu le ofer casă pentru muzeu. 
Prof. I. Petrovici: Tot aşa cum le-aţi oferit până acum şi pentru ministerul 

meu ? (Ilaritate) 
M. Antonescu: Punctul 4: ,,Chestiunea convocării Uzinelor Reşiţa". 
G-ral Gh. Dobre: În această privinţă mă voi înţelege cu dl Alexianu. 
M. Antonescu: Urmeaz.ă „Chestiuni pentru Bucovina şi Basarabia: I. - Să 

se dea dispoziţii organelor administratoare de la judeţe şi municipii pentru a da tot 
concursul spitalelor de zonă inferioară, în scopul de a-şi procura, prin rechiziţii 
locale, materiale de cazarmament, efecte spitaliceşti, mobilier etc." 

G-ral C. Calotescu: S-a spus să se dea acest concurs de guvernatori. 
G-ral C. Voiculescu: De unde să dăm? 
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M. Antonescu: Cred că ci-I g-ral Calotescu are mai multe posibilităţi în 
Bucovina. 

G-ral C. Calotescu: Am luat, până acum, de la evrei trei rânduri şi cred că 
voi mai lua trei. 

M. Antonescu: Atunci, vă rog să vedeti şi dv., dle guvernator, ce se poate 
face, fiindcă situaţia pe care am constatat-o chiar zilele trecute, când am mers cu 
dl Mareşal şi cu d-l ministru Tomcscu la unele spitale, este întristătoare. 

Ceea ce s-a făcut cu inventarul spitalelor noastre este un lucru odios. O lipsă 
totală de grije. Şi atunci trebuie să ţinem seamă de primejdie, mai ales că spitalele 
de zonă interioară vor trebui să fie adaptate, şi cu atât mai mult vom avea nevoie de 
aceste lucruri. 

Urmează „Chestiuni pentru toate guvernămintele: 1. - Să se facă 

inventarierea resurselor de fier vechi, precum şi a metalelor neferoase". 
G-ral Gh. Dobre: Dl Mareşal a dat ordin să facem o inventariere a ceea ce 

există pe loc, ca disponibil, pentru ca, în momentul când vom avea nevoie, să luăm 
de peste tot, din cimitire şi din toate locurile. 

M. Antonescu: Dv., ca tehnician şi lucrând cu acestea, vă este uşor să 
spuneţi: din cimitire şi din celelalte locuri. În practică însă, trebuie să întocmiţi un 
îndreptar în această privinţă. 

G-ral Gh. Dobre: L-am dat tuturor organelor administrative. Dl ministru de 
Interne a dat dispoziţii prefecţilor. 

M. Antonescu: Atunci, dl secretar general Vlădescu, să îngrijească ca şi 

domnii guvernatori din Basarabia, Bucovina şi Transnistria să aibă imediat 
chestionarul trimes de dl ministru g-ral Dobre pentru inventarierea, recensământul 
fierului vechi şi disponibilul de fier vechi şi material neferos, conform 
specificărilor acestui îndreptar. 

Punctul 2: ,,Să se facă distincţie intre fierul vechi provenit din capturi de 
război, proprietatea Armatei, şi fierul provenit din exploatarea resurselor locale, 
proprietatea guvernămintelor". 

G-ral Gh. Dobre: Aceasta este foarte important. D-1 Mareşal vrea să 
folosească fierul provenit din capturi pentru menţinerea unor preţuri joase la 
instrumentele agricole. Cu celălalt fier, provenit din resursele locale, este altceva. 

G-ral C. Voiculescu: Toată Basarabia este plină de vehicule stricate, rămase 
pe câmp, peste tot locul. 

M. Antonescu: Atunci, rog pe dl g-ral Pantazi ca, în afară de dispoziţiile pe 
care le-au dat Ministerul de Interne şi guvernatorii, prin organele militare să se facă 
inspecţii, pentru ca, în fiecare _judeţ să se strângă, pe cercuri de recrutare, fierul 
vechi şi vehiculele stricate, care nu sunt concentrat în pachet. 

Pentru distincţiunea aceasta a capturilor, mai ales pentru Odessa, trebuie 
făcut un recensământ. Se va face separaţiunea aceasta a fierului vechi, după 
provenienţă. Deci pentru celălalt fier, pentru care există deja puncte unde sunt 
concentrate aceste materiale, fireşte că trebuie să se facă distincţia aceasta între 
depozitele Armatei sau rezervele particulare. 
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Prof. Gh. Alexianu: Aici mai trebuie făcută o distincţie: ce însemnează 
capturi de război ? Fierul care provine din dărâmarea unei fabrici este captură de 
război ? Dar fierul care provine din dărâmarea unei magazii sau a unei gări ? 

M. Antonescu: Aici vă răspunde internaţionalistul. În Transnistria, totul este 
captură de război, din moment ce acolo este ocupaţie militară. 

Prof. Gb. Alexianu: Nu întreb din punctul acesta de vedere, ci din punctul 
de vedere al regimului. 

M. Antonescu: Din punct de vedere economic, vom vedea, în cadrul 
planului Ministerului Înzestrării şi al Ministerului Economiei Naţionale, care sunt 
distincţiunile de făcut. Deocamdată, pentru inventarieri, cel mult acolo să se facă 
diferenţe între capturile făcute de Armată şi administrate direct de Armată şi 
capturile administrate de organele civile de pe lângă comandamente. 

Prof. Gh. Alexianu: O altă problemă vreau să pun eu: de exemplu, în unele 
gări, au fost dărâmate şi distruse magaziile Căilor Ferate. Pentru a -face 
administraţia Căilor Ferate din Transnistria este nevoie ca multe clădiri să fie 
refăcute. 

M. Antonescu: Suntem în ocupaţie bellica. În cadrul planului de ridicare a 
acestor rezerve şi, odată cu înaintarea recensământului, dv. veţi trimite şi o listă a 
nevoilor locale, pentru ca în momentul când se va pune problema dispoziţiei 
acestor rezerve, necesităţile locale ale Transnistriei să fie cunoscute de dl g-ral 
Dobre. Deci dv. să arătaţi: iată, aceste cantităţi de fier vechi sunt necesare pentru 
activitatea locală sau pentru refacerile unor clădiri indispensabile administraţiei 
locale. 

Deocamdată însă, dl g-ral Dobre vrea să facă numai un recensământ, ca să 
ştie care sunt rezervele. 

Prof. Gh. Alexianu: Eu pot să fac magazii noi, din scânduri, dar dacă fierul 
provenit din aceste magazii distruse acum este socotit captură şi trebuie să-l dau 
gratuit, nu voi mai avea de la Reşiţa contravaloarea lui, ca să pot construi magazii 
001. 

M. Antonescu: Aceasta este o altă problemă. Pentru echilibrul dv. bugetar, 
de.sigur c4 vom exumina problema ntunci oând veţi da acest fier, pentru că captura 

de război este captură de război, din punctul de vedere al proprietăţii locale, faţă de 
terţi, dar între noi, dv., rezemându-vă administraţia pe un sistem autonom şi pe 
venituri, nu numai pe cheltuieli, trebuie, fireşte, să se stabilească, neapărat, un 
sistem de compensaţie între dv. şi între Ministerul Înzestrării, fiindcă este legitim 
ca dv. să aveţi acolo resurse pentru activitatea dv. Aceasta e sigur. 

,,Să se uşureze şi accelereze colectarea, ridicarea şi expedierea fierului vechi, 
prin simplificarea numeroaselor formalităţi, şi anume: prea multe comisii de 
verificare şi control, chestiunea i :1terzicerii ieşirii vagoanelor fără aprobarea 
Guvernământului şi chestiunea alegerii pentru întrebuinţarea şi comercializarea 
fierului - deşi nu mai are o valoare reală, el fiind trecut prin incendii şi distrugeri". 

În ceea ce priveşte formalităţile de control, eu cred că este necesar să se facă 
formalităţi de control, fiindcă, dacă desfiinţăm formalităţile de control pentru 
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organele Statului, le desfiinţăm pentru toată lumea - şi nu cred că este bine să 
trecem la acest regim. 

G-ral C. Voiculescu: S-au luat radiatoare şi valţuri de la fabrici, fără nici un 
control. 

G-ral C. Calotescu: Colectorii au şi ei avantajii!e lor - şi sunt cam mulţi. 
G-ral Gh. Dobre: Controlul trebuie făcut. 
M. Antonescu: Este necesar să controlaţi şi dv. pe aceşti controlori. Dl g-ral 

Dobre spune însă să nu faceţi prea multe formalităţi, ca să ţineţi lucrurile pe loc. 
Faceţi control, adică vă duceţi şi constataţi situaţia. 

G-ral C. Voiculescu: Eu am prins pe unul care încărcase trei vagoane de 
material. 

M. Antonescu: Controlul trebuie făcut repede, ca să nu se pună piedici 
transportului, fiindcă avem mari nevoi de fier vechi. Am avut un Consiliu de 
Miniştri săptămâna trecutl, în care am expus situaţia din metalurgie, pe baza 
datelor foarte chinuite pe care ni le-a prezentat dl g-ral Dobre, cel mai chinuit din 
acest punct de vedere, fiindcă are răspunderea înzestrării Armatei, într-o perioadă 
de epuizare a materiilor prime. 

Prin urmare, trebuie să-i dăm toate mijloacele. 
G-ral N. Stoenescu: Incontestabil. 
M. Antonescu: Dl ministru al finanţelor spune „incontestabil", ca şi cum ar 

trebui să facem o taxare şi pe chinul oamenilor, nu numai pe alte lucruri. 
Situaţia metalurgică este aşa de grea, că trebuie, cu orişice pret, să-l ajutăm pe 

dl g-ral Dobre. 
G-ral C. Voiculescu: Am scos din Basarabia 267 vagoane de fier vechi. 
M. Antonescu: ,,Să se dea concursul pentru accelerarea transporturilor de 

fier şi materiale neferoase". 
Să luaţi dv., d-lor guvernatori, legătură cu organele Căilor Ferate locale şi să 

utilizaţi la maximum capacitatea de transporturi. Mai ales pentru Transnistria, sunt 
o serie de trenuri care transportă trupe şi care la întoarcere trebuie să fie 
supraîncărcate cu aceste materiale. 

Prof. Gh. Alexianu: Tot ce se poate încărca, se încarcă. Ne trebuiesc 
vagoane deschise. 

M. Antonescu: Încărcaţi cum puteţi. 
„Autorităţile comunale să organizeze strângerea tuburilor de muniţiuni de pe 

câmpurile unde au fost lupte". 
Pentru aceasta, Ministerul de Interne şi domnii guvernatori sunt rugaţi să dea 

dispoziţii. 

G-ral C. Voiculescu: Arn dat o ordonanţă. 
M. Antonescu: Cred că şi dl g-ral Pantazi poate da dispoziţiuni prin 

organele militare şi de jandannerie, să se strângă de pe câmpul de unde au fost 
lupte tuburile de muniţii. 

G-ral C. Pantazi: Sunt dispoziţii date. 
M. Antonescu: În această privinţă aş ruga pe dl ministru Petrovici să dea 

dispoziţii şi organelor şcolare. 
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G-ral C. Voiculescu: Adunarea tuburilor de muniţii rămase pe câmp s-a 
făcut în Basarabia cu ajutorul şcolilor şi prin premilitari. 

M. Antonescu: Ei bine, acest lucru să se află şi în Bucovina. Dacă credeţi că 
sunt practicabile, să se facă şi în Transnistria, deşi este greu ca, prin cercurile de 
recrutare, prin Jandarmerie şi cu concursul şcolilor, să se facă acolo colectarea de 
pe câmp a tuturor muniţiilor. 

„Evaluarea materialelor feroase şi neferoase să se facă după preţul oficial al 
Ministerului Economiei Naţionale, pentru ceea ce este nou şi utilizabil şi 
comparativ cu preţul fierului vechi, pentru tot ceea ce este neutilizabil". 

Eu cred că nu trebuie să vă complicaţi această colectare a fierului vechi cu 
problema preţului, fiindcă atunci vă organizaţi singuri întârzierea. 

G-ral Gh. Dobre: Preţul este fixat. . 
M. Antonescu: Lăsaţi să se transporte fierul şi pe urmă vom stabili preţul. 

Vom vedea mai târziu. 
„Să se facă o evaluare a cantităţilor de materiale şi uneltelor necesare în 

scopul de a se prevedea acestea în planul siderurgic (fier pentru căruţe, pluguri, 
unelte agricole, caiele, potcoave, cuie etc.)". 

G-ral C. Voiculescu: Noi am trimis deja datele acestea. 
M. Antonescu: Ole g-ral Dobre, v-aş ruga să precizaţi ce însemnează „o 

evaluare a cantităţilor de materiale ?i unelte necesare, în scopul de a se prevedea 
acestea în planul siderurgic"? 

G-ral Gh. Dobre: Să se arate nevoile fiecărei regiuni, în unelte, vehicule, 
cuie etc. 

M. Antonescu: Nu în fier. Prin urmare, să se facă un plan ideal în ceea ce 
priveşte necesităţile. Sunt sigur că inventarul acesta va fi de trei ori mai mare decât 
necesităţile, fiindcă fiecare îşi va dilata nevoile. 

G-ral C. Voiculescu: Eu am trimes aproape 300 vagoane de fier. 
M. Antonescu: O-lor, urmează la ordinea zilei: ,,Chestiunile extrase din 

rapoartele săptămânale Nr. 30-31-32 şi 33 ale Cabinetului Civilo-Militar pentru 
administrarea Basarabiei, Bucovinei şi Transnistriei". 

„1. - Marele Stat Major comunică situaţia materialelor de la Odessa propuse 
a fi aduse în ţară şi propuse a rămâne în Transnistria. Situaţia este întocmită în 
acord cu domnii subsecretar de Stat al Înzestrării, guvernator al Transnistriei, 
director g-ral al C.F.R., stabilindu-se şi ordinea de urgenţă a evacuărilor". 

Rog pe dl Alexianu să ia legătura cu dl g-ral Dobre şi să ia cunoştinţă de 
planul întocmit de Ministerul Înzestrării, în vederea intensificării transporturilor şi 
evacuării acestor materiale. 

„2. - Pentru complectarea lipsurilor de personal tehnic, Ministerul 
Agriculturii şi Domeniilor propune să se demobilizeze ingineri agronomi, ingineri 
silvici şi medici veterinari, pentru a fi folosiţi pe teren, în posturile libere de 
specialitate, unde se simte nevoia. Ministerul Agriculturii şi Domeniilor 
menţionează că aportul acestor specialişti pe teren, în vederea asigurării şi sporirii 
producţiei agricole, va fi tot atât de însemnat ca şi aportul adus de ei sub arme, mai 
ales dacă SP- ţine seama că din cauza timpului neprielnic, lucrările agricole din 
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primăvară sunt întârziate mult, iar executarea lor va trebui intensificată la 
maximum". 

G-ral C. Voiculescu: Avem mare nevoie de personal tehnic, agricol. 
A. Pană: N-avem disponibil - numai dacă s-ar demobiliza din cei cari sunt 

acum sub anne. 
M. Antonescu: Rog pe dl g-ral Pantazi să examineze chestiunile din acest 

punct de vedere, ca să vadă ce este posibil să se facă. Eu am constatat foarte mari 
lipsuri de agronomi, silvicultori şi medici veterinari. 

G-ral D. Popescu: Acum, recent, Marele Stat Major a răspuns că nu aprobă 
demobilizarea lor. 

M. Antonescu: Este adevărat că de medici veterinari are nevoie chiar 
cavaleria noastră. Dar pentru agronomi şi ingineri silvici ! 

G-ral C. Voiculescu: Sunt mulţi din categoriile acestea, cari sunt grade 
inferioare. · 

G-ral C. Pantazi: Depinde şi de vârstă. 
M. Antonescu: Ole g-ral Pantazi, vă rog să puneţi dv. să se examineze 

această chestiune, fiindcă cred, totuşi, că inginerii silvici, şi agronomii. şi 
silvicultorii pot să fie mai utili lucrând pe teren, în serviciul economiei naţionale, 
decât pe front, mai ales dacă sunt şi grade inferioare. Stabiliţi pentru anumite 
contingente o rigiditate absolută, dar altora puteţi să le daţi oarecare libertate, sau 
să faceţi un sistem circulatoriu, în cadrul căruia fiecare din aceşti specialişti să aibă 
un concediu de o lună sau două, în care să activeze acolo unde este nevoie şi apoi 
să se poată întoarce. 

„3. - Ministerul Sănătăţii şi Ocrotirilor Sociale a fost însărcinat să se 
îngrijească de 40 OOO de paturi pentru îngrijirea răniţilor de război. Aceste paturi 
vor fi amenajate în spitale improvizate prin şcoli, cămine de ucenici etc. Pentru 
înzestrarea acestor spitale cu tot materialul sanitar necesar, se pune acelui 
departament o problemă foarte grea, deoarece atât materialul sanitar cât şi 

instrumentele necesare se găsesc cu mari dificultăţi pe piaţa internă şi externă. 
În consecinţă, dl ministru dr. Tomescu, solicită d-lui g-ral inginer Vasiliu, 

comandantul Serviciului de Capturi Odessa, a aproba şi a da ordin Depozitului 
Central Sanitar al Armatei, să elibereze următorul material: 

- 60 bucăţi mese de pansamente (autopsie) din cele 157 bucăţi primite de la 
Serviciul de Capturi Odessa. 

• 30 de cărucioare port.targă, pentru transportat răniţii - cu suporte de tărgi 
respective - din cele 50 primite de la Odessa. 

- I 00 de mese de instrumente din cele 673 venite de la Odessa. 
De asemenea dl ministru dr. Tomescu, solicită şi roagă a se aproba ca, din 

cele 350 centrifuge-butirometre primite, să fie repartizate pentru dispensarele de 
puericultură un număr de 150 bucăţi necesare pentru combaterea mortalităţii 

infantile, care, în actualele împrejurări, poate să ia proporţii ingrijorătoare". 
Aceste materiale este nevoie să le dea dl g-ral Vasiliu? 
Dr. P. Tomescu: Aceasta este o problemă pe care o vom discuta cu Statul 

Major. 
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M. Antonescu: Şi cu dl g-ral Dobre, fiindcă dânsul supraveghează capturile. 
G-ral Gh. Dobre: Acum au venit amestecate, fiindcă aşa a ordonat dl 

Mareşal. 
M. Antonescu: Aşa amestecate cum au venit, totuşi s-au putut identifica 157 

de mese de pansamente, aduse de Serviciul de Capturi. 
G-ral C. Pantazi: Am dat din capturi toate materialele care mi s-au cerut. 
M. Antonescu: Luaţi dv. măsuri. Să se dea tot ce este necesar pentru 

organizarea spitalelor. Pentru materialele sosite aici, nu este nevoie de aprobarea 
d-lui g-ral Vasiliu. 

G-ral C. Pantazi: Vom da tot ce trebuie, în legătură cu ceea ce lipseşte de la 
noi. 

M. Antonescu: Încă o informaţie: ,,4. - Delegatul coloniştilor din comuna 
Schitu, judeţul Constanţa, ne face cunoscut, printr-un raport telefonic, că oamenii şi 
plugurile repartizate pentru colonizare în Basarabia stau de zile întregi pe străzi, 
neocupându-se nimenea de soarta lor. 

S-a intervenit la Subsecretariatul de Stat al Românizării, Colonizării şi 
Inventarului Public, care ne-a comunicat că va lua toate măsurile necesare pentru 
remedierea acestui lucru". 

G-ral C. Voiculescu: Guvernământ n-are nici un amestec în aceste probleme 
de colonizare, care se rezolvă de Subsecretariatul de Stat al Colonizării. 

M. Antonescu: Ole guvernator, să nu soluţionăm problemele pe 
compartimente. 

G-ral C. Voiculescu: Coloniştii aceştia nu sunt la mine. 
M. Antonescu: Dar ei vin în Basarabia. 
G-ral C. Voiculescu: Ei nu sunt la mine; sunt în nu ştiu ce comune din 

judeţul Tulcea sau Constanţa, dar nu sunt în Basarabia. 
M. Antonescu: ,,Au trecut 60 familii din Basarabia în Constanţa, unnând ca 

în ziua de 30 aprilie să mai plece încă 80 familii îndreptăţite la colonizare". 
G-ral C. Voiculescu: Operaţia o face dl Dragoş. 
M. Antonescu: Dar zice că în acelaşi timp sunt pe străzi lucrurile. 
Titus Drago.p: Este o inform11ţie mai de mult. 

M. Antonescu: Este recentă: 27 şi 30 aprilie. 
Titus Dragoş: Sunt unii oameni cari vor să plece singuri. 
M. Antonescu: Dacă oamenii au acest automatism ambulatoriu sau un 

instinct migrator, este una; dar dacă sunt pluguri pe străzi, în neactivitate, este alta. 
Să se telefoneze prefectului de Constanţa să-mi dea imediat relaţii în această 

privinţă. 

Punctul 5: ,,Serviciul de Capturi Odessa cere avizul Marelui Stat Major 
asupra cantităţii de 80 OOO kg hârtie rnpete către Primăria Municipiului Odessa, din 
cantitatea totală de circa 198 OOO kg ee se află blocată la Odessa". 

Dar este nevoie să ne ocupăm noi, în Consiliul de Coordonare, de acest 
lucru, dle g-ral Dobre? 

G-ral Gh. Dobre: Nu este de la mine. 
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M. Antonescu: Dl Mareşal a dat dispoziţia să fie adusă în interior toată 
hârtia. Să se comunice Serviciului de Capturi de la Odessa dispoziţia d-lui Mareşal 
şi să fie adusă. 

Prof. Gh. Alexianu: Să fie lăsat acolo 20%, fiindcă sunt nevoi de satisfăcut. 
M. Antonescu: Să vă lăsăm 15%. 
Punctul 6: ,,Intervenindu-se pentru a cere relaţii asupra întrebuinţării celor 47 

jumătate vagoane hârtie capturată de la Odessa, Ministerul Apărării Naţionale 

răspunde următoarele: 
- S-a repartizat S.C.O.D.-ului 6 vagoane necesare pentru împachetatul 

diferitelor capturi; 
- Pentru Guvernământ Transnistriei, 4 vagoane; 
- Pentru Marele Stat Major, 5 jumătate vagoane, transportate în ţară; 
- În curs de repartiţie, 31 ¾ vagoane". 
Prof. Gb. Alexianu: Se <ia> toată hârtia, şi pentru propaganda din 

Transnistria nu mai avem cu ce să scoatem ziare. 

ceva. 

G-ral C. Pantazi: Este hârtie de împachetat. 
Prof. Gh. Alexianu: Este şi de scris şi de împachetat. 
M. Antonescu: Sunt 47 vagoane. S-au dat Guvernământului 4 vagoane. 
Dacă facem o repartiţie, trebuie să repartizăm în cantităţi care să reprezinte 

Prof. Gh. Alexianu: Înţeleg să plătesc această hârtie, decât să o iau de aici. 
M. Antonescu: Desigur. Dacă aveţi ceva hârtie rotativă şi n-o întrebuinţaţi, 

vă rog să o daţi pentru Ministerul Propagandei, fiindcă dl ministru al Finanţelor mă 
speculează destul la „Monitorul Oficial", ca să mai fiu obligat să-i dau şi hârtie. 

G-ral N. Stoenescu: "Monitorul Oficial" trece printr-o criză de hârtie 
extraordinară, aşa încât aş ruga ca această hârtie să meargă la "Monitorul Oficial'". 

M. Antonescu: Întâi, nu ştim de ce este vorba. În al doilea rând, să 
transportăm hârtie tocmai din Transnistria aici, când are şi ea nevoie ? 

Ce reprezintă 30 vagoane ? Dacă din ele Statul Major a luat cinci jumătate şi 
patru vagoane sunt necesare Guvernământului din Transnistria, ce reprezintă 20 
vagoane faţă de nevoile „Monitorului Oficial", mai ales când este şi hârtie de 
împachetat? 

Ole Alexianu, vă rog să-mi faceţi o comunicare de cantitatea pe care o 
reprezintă această hârtie de scris. 

Prof. Gh. Alexianu: Ca să împachetez lucrurile pe care le-am trimes, am 
fost nevoit să aduc hârtie din ţară. 

M. Antonescu: Eu, dacă aş lua-o, aş cumpăra-o. 
G-ral N. Stoenescu: Aceasta este o captură de război, şi nu trebuie plătit. 
G-ral C. Pantazi: Toate capturile trebuiesc valorificate în favoarea Armatei. 
M. Antonescu: Punctul 7: ,,Armata III-a raportează subzistentele repartizate 

în cote lunare, de la noiembrie-februarie inclusiv, de către Guvernământul 
Transnistriei". 

Aţi luat cunoştinţă de aceasta ? 
Prof. Gh. Alexianu: Le-su şi luat. 
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M. Antonescu: Dar iată ce se spune: ,,Cantităţile de porumb şi paie, 
neridicate, nu s-au putut primi, din cauză că s-au repartizat din regiuni prea 
îndepărtate de trupe, şi nu s-au putut transporta, din lipsă de mijloace de transport". 

Ţineţi seamă că armatele operative nu pot aştepta. 
Prof. Gb. Alexianu: Nu mai există alt porumb. Tot porumbul s-a consumat. 
M. Antonescu: Atunci, explicaţi Comandamentului Armatei III-a. Aceste 

note sunt făcute de Cabinetul Militar, şi vă rog să luaţi dv. cunoştinţă de ele, ca s! 
nu mai pierdem vremea în Consiliu cu trecerea în revistă a acestor tabele. 

Punctul 8: ,,Guvernământ provinciei Bucovinei raportează că în ziua de 
J 2 Martie au fost coborâţi din trenul accelerat Bucureşti-Berlin, de către 
Comandamentul Militar al gării, orăşeni, numiţi: August Johannes şi Thomas 
Schen, originari din comuna Slimnic, judeţul Sibiu. Ca act de călătorie, posedau 
,, Wermachtschein", cu destinaţia Kiev, prin punctul Tighina. La ora 13, 
comandantul militar german al gării a eliberat un alt „ Wermachtschein" 
susnumiţilor şi cu toată împotrivirea organelor noastre, i-a suit în trenul Cemăuţi
Sniatin, spunând că fac parte din Armata Germană. 

Adresa unităţii <numiţilor>2 este „Luftgau Postamt Wien 13.376". 
Aceasta este o chestiune de Stat Major. 
G-ral Gh. Dobre: Dl Mareşal a dat ordin să piardă calitatea de cetăţean 

român. 
M. Antonescu: Care este mijlocul practic să cunoaşteţi pe cei cari sunt în 

această categorie? Organele dv. de control pot să-i cerceteze pe toţi ? 
Prof. Gb. Alexianu: Numai în localitate se ştie. 
M. Antonescu: Atunci, trebuie să stabilim principiul că toţi cei cari părăsesc 

teritoriul românesc fără îndeplinirea formelor legale şi fără autorizarea cerută de 
lege, pierd cetăţenia română. 

G-ral C. Calotescu: Pe cei expulzaţi de Curţile Marţiale nu-i primesc 
nemţii. Ucrainenii cari sunt luaţi de ruşi şi îi aduc nemţii aici, nu-i primim noi şi îi 
trecem înapoi, :ar aceştia pe cari îi aduc ei, fără acte în regulă, să treacă pe la 
Tighina ca să meargă la Kiev, când noi ne opunem, ei îi trec prin altă parte. 

M. Antonl'Sl'll'. Văd că dl g-rnl Calatescu a semnalat, în lesătură cu aceste 
nereguli, şi două autorizaţii eliberate de către unităţile germane din Suceava la 
diferiţi locuitori, pentru a colecta alimente din comune. 

G-ral C. Calotescu: Era ordinul Ministerului de Interne să-i semnalez pe 
toţi cei cari colectează alimente. S-a trimes la Marele Stat Major. 

M. Antonescu: Să se ceară la Marele Stat Major răspunsul la intervenţia 
făcută în urma sesizării de către dl guvernator al Bucovinei asupra neregulelor 
făcute cu aceste cumpărări. 

Punctul 12: ,,Direcţiunea generală a bugetului şi a contabilităţii generale a . 
Statului ne comunică următoarele: 

Ministerul Afacerilor Interne a comunicat că Guvernământul Transnistriei 
i-a înaintat un tablou cuprinzând numele a 7 pretori cari funcţionează în 

2 În text este: .,muni\ilor". 
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Transnistria, solicitând, totodată ca salariile acestor pretori să fie ordonanţate de 
Ministerul Afacerilor Interne în contul Guvernământului respectiv, care le-a achitat 
aceste drepturi". 

În legătură cu aceasta, dle Alexianu, sunt sesizat şi de o altă situaţie, în ce 
priveşte plata funcţionarilor şi circulaţia leilor în Transnistria. 

Funcţionarii nou numiţi primesc chiar de la Casieria Guvernământului, la 
Tiraspol, salariile în lei, cu dreptul de a-i schimba, şi jumătate din indemnizaţie, 
care este egală cu salariul. 

Acest lucru este împotriva hotărârilor noastre. 
Prof. Gh. Alexianu: Sunt funcţionari nou numiţi, cărora n-are cine să le 

plătească salariile în ţară, şi atunci ar fi trebuit ca Serviciul Contabilităţii să facă 
mandate poştale pentru fiecare şi să le trimeată bani acasă. Or, acest lucru este cu 
neputinţă pentru 400 funcţionari nou numiţi. 

M. Antonescu: Atunci introduceţi leii în Transnistria. 
Prof. Gh. Alexianu: Nu. 
M. Antonescu: Ce mijloc de control aveţi? 
Prof. Gh. Alexianu: Prezintă recipisele mandatelor. 
M. Antonescu: Stabiliţi la frontieră, la Tighina, la Cetatea-Albă, sau unde 

credeţi că este mai uşor, un Oficiu de schimb şi comunicaţi telegrafic disponibilul 
care poate fi dat fiecărui funcţionar în momentul când vine, şi acesta, ca să-şi 

încaseze banii, poate să facă un efort şi să se oprească şi să ridice contravaloarea în 
lei. Însă găsesc că este cu totul periculos să introducem pc teritoriul Transnistriei 
circulaţia leilor, chiar şi sub forma aceasta. 

Prof. Gh. Alexianu: Nu circulă nici un leu de la funcţionari. Sunt însă 
persoane interesate, care vin cu lei la Odessa şi cumpără diferite lucruri de acolo. 

M. Antonescu: De ce n-ati da câteva exemple ? 
Prof. Gh. Alexianu: Sunt arestaţi. 
M. Antonescu: Comunicaţi-ne şi nouă şi să se aducă la cunoştinţă că 

Consiliul de Miniştri a hotărât că toţi cei cari vor fi găsiţi pe teritoriul aflat dincolo 
de Nistru, sub ocupaţia românească, cu lei, vor fi arestaţi imediat şi pedepsiţi 
pentru încălcarea dispoziţiilor Guvernului în ce priveşte circulaţia fiduciară pe 
teritoriul Transnistriei. 

Prof. Gh. Alexianu: Leul nostru face primă. 
M. Antonescu: În ce priveşte situaţia acestor funcţionari, ,,Ministerul 

Afacerilor Interne întreabă dacă acestor funcţionari, numiţi direct de Guvernământ 
Transnistriei, urmează să li se plătească salariile de minister, şi din care fond, 
avându-se în vedere că posturile respective nu sunt înscrise în bugetul Ministerului 
Afacerilor Interne"? 

Prof. Gh. Alexianu: Măsura este luată: cei numiţi direct de Guvernământ, 
sunt plătiţi de Guvernământ. Cei cari sunt funcţionarii Statului, sau au fost numai 
detaşaţi în Transnistria, sunt plătiţi de ministerul de care au fost detaşaţi. 

M. Antonescu: Toate acest•: note ar trebui să fie aduse la cunoştinţă înainte 
de ţinerea Consiliului de Miniştri, nu cum s-a făcut la ultimul Consiliu Economic, 
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când aveam în discuţie problema producţiei şi când mi s-a adus, la 11 fără un sfert. 
noaptea, dosarul cu chestiunile asupra cărora trebuia să vorbesc a doua zi. 

Mai ales când este vorba de Consiliul de Coordonare, de acum înainte să se 
stabilească ordinea de zi şi să se facă aceste tabele şi chestiunile care trebuiesc 
supuse Consiliului, cu cel puţin ... 3 înainte, şi să fie comunicate d-lor miniştri; iar 
domnii guvernatori să poată lua cunoştinţă dimineaţa, înainte de ţinerea 
Consiliului, ca să nu pierdem vremea cu toate aceste amănunte administrative, care 
se pot soluţiona direct. 

Avem problema aprovizionării cu cărbune a industriei din Transnistria. 
Prof. Gh. Alexianu: Este o problemă mare. Toată industria din Transnistria 

era organizată pe bază de cărbune, fiindcă aveau cărbune adus ieftin, pe mare, de la 
Stalino. 

Noi nu putem aduce din bazinul Doneţului şi nici nu putem transfonna 
aparatele pentru combustibil lichid, şi atunci, din cota care se defalcă să se dea o 
parte şi pentru industria din Transnistria. 

M. Antonescu: Ministerul Economiei Naţionale cere chiar la Bucureşti 
tuturor particularilor cari au sisteme de combustibil lichid, fie şi pentru încălzirea 
centrală, să le transfonne pentru cărbuni, pentru ca să se facă economie la păcură şi 
la celelalte. 

Trebuie să ţinem seamă de producţia de cărbune şi de faptul că această 
producţie ne pune într-o asemenea situaţie că rezervele noastre pentru Calea Ferată, 
adică pentru circulaţia vitală a Statului, variază între 12-18 zile. Nu avem mai mult, 
deoarece toate sforţările făcute ca să aducem din Germania cărbune cu care să 
substituim combustibilul lichid, nu au adus rezultate prea mari. 

Fireşte, este un moment greu chiar pentru noi de aici. Ce vă recomand dv. 
este să încercaţi un contact direct cu industria de cărbuni de la noi şi să vedeţi, 
ţinând seama de preţurile pe care poate le-aţi putea oferi dv., printr-un sistem de 
compensaţie oarecare, dacă nu i-am determina la o mărire a producţiei - aceasta 
fără să ajungeţi la o hotărâre - şi apoi să o prezentaţi d-lui ministru Marinescu. care 
va stabili fie o majorare de preţ pentru cărbunele trimes acolo, sub forma unei 
prime pentru Transnistria, fie stabilirea unor rezen•e po caro Io-ar mai putea avoa dl 
ministru Marinescu, dar de care mă îndoiesc, ca să vi Ie dea. 

Evident, industria trebuie să lucreze şi în Transnistria. Dacă industria de 
cărbune poate să sporească producţia de azi, însă crede că preţurile ce dăm nu sunt 
remuneratorii, aceasta ar putea fi o soluţie practică, să daţi o primă, nu un spor de 
preţ, pentru cărbunele trimes în Transnistria. Discutaţi pe această bază direct şi cu 
industria de cărbune. 

În Consiliul de Miniştri am hotărât deja să reexaminăm problema producţiei 
de cărbune, ţinând seama de nevoia de stimulare şi să dăm un preţ deosebit pentru 
Calea Ferată şi unul pentru industrie. 

3 Omisiune. 
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I. Marinescu: Mai importantă este chestiunea lucrătorilor. Avem nevoie de 
încă 4-5.000 lucrători. Dacă pot să ne dea lucrători, garantez că dau în schimb 
cărbune. 

Prof. Gh. Alexianu: N-am lucrători minieri, căci în Transnistria nu erau 
mine. 

M. Antonescu: Domnii guvernatori vor fi primiţi, la ora 5 jumătate, 
după-amiază, de dl Mareşal, la d-sa acasă, la Băneasa, aşa încât îi rog să fie acolo 
la această oră. 

Dacă mai aveţi chestiuni administrative, vă rog să le rezolvaţi direct cu 
domnii miniştri. 

Şedinţa se ridică la ora 14.30. 

Pentru conformitate 
Stenografiat de: D. Fierăscu şi N. Dumitrescu 

T 
D.A.N.I.C..fond P.C.M., Cabinetul Ion Antonescu, ds. 509(/ost 48/)//942.f 263-364. 
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f 

MAREŞAL ION ANTONESCU: 

"[ ... ] În tot cazul, în această privintă ducem o nouă 
luptă. În viitoarea întrevedere pe care' o voi avea cu 
Ftihrerul, trebuie să stabilesc alcătuirea unui cont separat 
pentru armament, fiindcă nu voj da aur ca să iau armament, 
care nu este productiv. Nu ştiu cât durează războiul. Dacă 
continuăm aşa, ţara ajunge la pământ. Am dat toată 
producţia ţăranului pe armamentul care s-a consumat pe 
câmpul de luptă. Ţăranul s-a ruinat; am scos din pământ 
totul. Deci trebuie să facem un cont aparte pentru 
aimament, fiindcă războiul nostru îl facem şi în interesul 
nostru şi al Gennaniei, dar îl facem şi în interesul Europei. 
De victoria noastră vor profita toate Statele europene. Deci, 
toate trebuie să contribuie la acest efort, şi acelea care stau, 
fie că sunt învinse, fie că nu sunt în război, şi se bucură dacă 
noi dăm la pământ bolşevismul prin această luptă, în care 
cheltuim toată bogăţia noastră naţională. Statele acestea 
stau acum şi se bucură. Ele vor intra, după război, în lupta 
economică cu un potenţial mai mare decât al nostru; ele vor 
câştiga de pe urma sacrificiilor noastre [ ... ]" (p. 44) 

.. 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro


	!00000001
	!00000002
	!00000002_i0000
	0000
	0001
	0002
	0003
	0004
	0005
	0006
	0007
	0008
	0009
	0010
	0011
	0012
	0013
	0014
	0015
	0016
	0017
	0018
	0019
	0020
	0021
	0022
	0023
	0024
	0025
	0026
	0027
	0028
	0029
	0030
	0031
	0032
	0033
	0034
	0035
	0036
	0037
	0038
	0039
	0040
	0041
	0042
	0043
	0044
	0045
	0046
	0047
	0048
	0049
	0050
	0051
	0052
	0053
	0054
	0055
	0056
	0057
	0058
	0059
	0060
	0061
	0062
	0063
	0064
	0065
	0066
	0067
	0068
	0069
	0070
	0071
	0072
	0073
	0074
	0075
	0076
	0077
	0078
	0079
	0080
	0081
	0082
	0083
	0084
	0085
	0086
	0087
	0088
	0089
	0090
	0091
	0092
	0093
	0094
	0095
	0096
	0097
	0098
	0099
	0100
	0101
	0102
	0103
	0104
	0105
	0106
	0107
	0108
	0109
	0110
	0111
	0112
	0113
	0114
	0115
	0116
	0117
	0118
	0119
	0120
	0121
	0122
	0123
	0124
	0125
	0126
	0127
	0128
	0129
	0130
	0131
	0132
	0133
	0134
	0135
	0136
	0137
	0138
	0139
	0140
	0141
	0142
	0143
	0144
	0145
	0146
	0147
	0148
	0149
	0150
	0151
	0152
	0153
	0154
	0155
	0156
	0157
	0158
	0159
	0160
	0161
	0162
	0163
	0164
	0165
	0166
	0167
	0168
	0169
	0170
	0171
	0172
	0173
	0174
	0175
	0176
	0177
	0178
	0179
	0180
	0181
	0182
	0183
	0184
	0185
	0186
	0187
	0188
	0189
	0190
	0191
	0192
	0193
	0194
	0195
	0196
	0197
	0198
	0199
	0200
	0201
	0202
	0203
	0204
	0205
	0206
	0207
	0208
	0209
	0210
	0211
	0212
	0213
	0214
	0215
	0216
	0217
	0218
	0219
	0220
	0221
	0222
	0223
	0224
	0225
	0226
	0227
	0228
	0229
	0230
	0231
	0232
	0233
	0234
	0235
	0236
	0237
	0238
	0239
	0240
	0241
	0242
	0243
	0244
	0245
	0246
	0247
	0248
	0249
	0250
	0251
	0252
	0253
	0254
	0255
	0256
	0257
	0258
	0259
	0260
	0261
	0262
	0263
	0264
	0265
	0266
	0267
	0268
	0269
	0270
	0271
	0272
	0273
	0274
	0275
	0276
	0277
	0278
	0279
	0280
	0281
	0282
	0283
	0284
	0285
	0286
	0287
	0288
	0289
	0290
	0291
	0292
	0293
	0294
	0295
	0296
	0297
	0298
	0299
	0300
	0301
	0302
	0303
	0304
	0305
	0306
	0307
	0308
	0309
	0310
	0311
	0312
	0313
	0314
	0315
	0316
	0317
	0318
	0319
	0320
	0321
	0322
	0323
	0324
	0325
	0326
	0327
	0328
	0329
	0330
	0331
	0332
	0333
	0334
	0335
	0336
	0337
	0338
	0339
	0340
	0341
	0342
	0343
	0344
	0345
	0346
	0347
	0348
	0349
	0350
	0351
	0352
	0353
	0354
	0355
	0356
	0357
	0358
	0359
	0360
	0361
	0362
	0363
	0364
	0365
	0366
	0367
	0368
	0369
	0370
	0371
	0372
	0373
	0374
	0375
	0376
	0377
	0378
	0379
	0380
	0381
	0382
	0383
	0384
	0385
	0386
	0387
	0388
	0389
	0390
	0391
	0392
	0393
	0394
	0395
	0396
	0397
	0398
	0399
	0400
	0401
	0402
	0403
	0404
	0405
	0406
	0407
	0408
	0409
	0410
	0411
	0412
	0413
	0414
	0415
	0416
	0417
	0418
	0419
	0420
	0421
	0422
	0423
	0424
	0425
	0426
	0427
	0428
	0429
	0430
	0431
	0432
	0433
	0434
	0435
	0436
	0437
	0438
	0439
	0440
	0441
	0442
	0443
	0444
	0445
	0446
	0447
	0448
	0449
	0450
	0451
	0452
	0453
	0454
	0455
	0456
	0457
	0458
	0459
	0460
	0461
	0462
	0463
	0464
	0465
	0466
	0467
	0468
	0469
	0470
	0471
	0472
	0473
	0474
	0475
	0476
	0477
	0478
	0479
	0480
	0481
	0482
	0483
	0484
	0485
	0486
	0487
	0488
	0489
	0490
	0491
	0492
	0493
	0494
	0495
	0496
	0497
	0498
	0499
	0500
	0501
	0502
	0503
	0504
	0505
	0506
	0507
	0508
	0509
	0510
	0511
	0512
	0513
	0514
	0515
	0516
	0517
	0518
	0519
	0520
	0521
	0522
	0523
	0524
	0525
	0526
	0527
	0528
	0529
	0530
	0531
	0532
	0533
	0534
	0535
	0536
	0537
	0538
	0539
	0540
	0541
	0542
	0543
	0544
	0545
	0546
	0547
	0548
	0549
	0550
	0551
	0552
	0553
	0554
	0555
	0556
	0557
	0558
	0559
	0560
	0561
	0562
	0563
	0564
	0565
	0566
	0567
	0568
	0569
	0570
	0571
	0572
	0573
	0574
	0575
	0576
	0577
	0578
	0579
	0580
	0581
	0582
	0583
	0584
	0585
	0586
	0587
	0588
	0589
	0590
	0591
	0592
	0593
	0594
	0595
	0596
	0597
	0598
	0599
	0600
	0601
	0602
	0603
	0604
	0605
	0606
	0607
	0608
	0608_i0000
	0609



